
cc 

CFD 

ilijk, 

Mevrouw Van Someren-Downer, 
voorzitter van de VVD, stelt in dit 
artikel ter gelegenheid van de jaar
wisseling onder meer, dat onze partij 
bereidheid zal moeten tonen zich 
open te stellen voor anderen. 

u:t de inhoud 
• Optimistische visie van mr. Geert

sema, pagina 3 

• Het kleurboek van minister Van 
Veen, pagina 7 

• Het wankele Europa, pagina 10 

• Tragische vergissing van Neder
land in VN, pagina 11 

• Sociaal-economische debatten, pa· 
gina 15 

• Regionale rubrieken op de pagina's 
2, 4, 6 en 8 

Radio-uitzending van de 
VVD: maandag 10 januari, 
van 18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m .. 

Televisie-uitzending van de 
VVD: woensdag 19 januari, 
van 20.20-20.30 uur, Neder
land I 

ar eiend jaar 

Het jaat· dat VQor ons staat zat moei
lijk, maar boeiend zijn. Het zal moeilijk 
zijn omdat onze economie er niet roos
kleurig uit ztet, boelend zal het zijn om
dat veranderingen die al aan de gang 
Zijn, die nodig en goed zijn, verder zul
len gaan. De stroomversnelling waarin 
wij met zijn allen tn de jaren zestig 
terecht zijn gekomen is niet terug te 
m·aaien, mag ook niet teruggedraaid 
worden maar moet door ons allen in 
goede banen geleid worden. 

Door ons allen ja, door u, leden van de 
partij, door de VVD-ers in vertegen
woordigende lichamen, door bestuurde· 
ren. Het is daarom dat Ik u allereerst 
voor u zelf en uw gezinnen, vrienden en 
naasten het allerbeste wens. Ik wens u 
het persoonlijke geluk en de kracht die 
nodig zijn voor een echte inzet. 

Die inzet is van allen nodig, niet al
leen van een paar Kamerleden of hoofd
bestuursleden. De tijd is voorbij - ge
lukkig - dat een paar mensen uit
maakten wat er gedaan moet worden. 
In het afgelopen jaar heeft de partij 
laten zien wat werken is. Aan het ver
kiezingsprogramma werd door meer 
mensen meegewerkt dan ooit tevoren, 
we boekten ledenwinst, maar de verkie
zingen waren voor ons minder gOt>d dan 
wij hadden gedacht. 

Daar is reeds veel over nagekaart, ge
zegd en geschreven. Dt wil nu alleen 
vooruit zien en niet nakaarten. Vooruit
zien betekent dan dat we ons moeten 
afvragen waar we heen willen. ,.Naar 
reële politieke scheidslijnen," roept dan 
iedereen, naar een indeling die voor de 
kiezer werkelijk overzichtelijk is. 

De Zeeuw 
Daat wordt niet alleen door ons aan 

gewerkt, daar werkt bijvoorbeeld ook 
aan de KVP en met name haar voorzit
ter de heer dr. D. de Zeeuw. Door enke
le forse uitspraken kwam hij de afgelo
pen maanden in het nieuws. Als ik goed 
begriJp wat De Zeeuw's bedoelingen zijn 
dan wil hij een niet-christelijke volks
partij, waarin KVP, ARP en CHU op
gaan en die na de volgende verkiezingen 
met de PvdA gaat regeren. Wie nog 
getwijfeld mocht hebben weet het na 
zijn interview met het blad van het Ne
derlands Katholiek Vakverbond, Ruim 
Zicht, helemaal zeker. 

Duidelijk is het wel; of het realistisch 
is is een tweede. In kringen van de ARP 
zit mf'Jl niet te wachten op een partij 
waarin zoals P. L. van Enk in Trouw 
van 27 november schreef ,.het christelij
ke niet veel ander meer is dan een vaag 
restant van een ideologie, die nog moet 
worden gerespecteerd om de gunst van 
oudere kiezers niet te verspelen." Wat 
De Zeeuw voor de K van d~ KVP in de 
plaats wil hebben ts volgens Van Enk 
- en ik ben dat met hem eens - niet 
erg herkenbaar. Ik zie met hem niet dat 
de kiezers hler in grote ·drommen op af 
zullen komen. 

(K)VP 
Maar goed dat is do znnk van De 

Zeeuw. Die grote partij zie ik net zo 
min komen als Van Enk, over blijft dan 
de KVP te "ont-K-aaien". Er ontstaat 
dan een partij die met de PvdA wil 
regeren als De Zeeuw zijn zin krijgt. Ik 
wil hem in tegenstelling tot anderen er 
niet zwaar over vallen dat hij dat nu al 
zegt. De Zeeuw is volgens mij een eer
lijk man. Ik wil wel de consequenties 
overzien. Naast wat zich nu noemt de 
progressieve concentratie ontstaat een 
partij die met deze concentt·atie wil 
gaan samenwerken. Zij die thans KVP 

stemmen, moeten dan zeggen of zij dat 
wel willen. De Zeeuw verwacht zelf dat 
70 pct. dit wil. Het is aan de hoge kant 
lijkt mij, maar goed zelfs dan is 30 pct. 
dakloos. Zij kunnen bij andere partijen 
terecht, bijvoorbeeld bij de VVD, die 
noch naar rechts noch naar links t!X· 
treem is. Dit vraagt van de VVD bereid
held zich open te stenen voor anderen, 
naar hen te luisteren, vooroordelen te· 
gen ons uit te praten. 

Daklozen 
Ook in andere partijen dreigen men

sen dakloos te worden, denk aan D'66. 
Verscheidenen uit deze partij hebben 
zich inmiddels bij ons aangemeld als lid, 
vele anderen zullen aarzelen, misschien 
op ons stemmen en pas later lid worden. 
Men verandert niet zo makkelijk van 
politiek huis, maar de stroomversnelling 
in ~e politiek maakt wijzigingen nodig. 
Maakt ook nodig dat de VVD niet in 
een egelstelling blijft zitten, maar tot 
gesprekken knmt met daklozen. 

Ik heb dit op de Partijraad ook reeds 
gezegd, de ontwikkelingen nadien bewij
zen hne dringend nodig het is te komen 
tot betere scheidslijnen, bewijzen ook 
hoezeer dit steeds meer mogelijk wordt. 

Mijns inziens is de tijd nog niet rijp 
voor een gesprek tussen - wat je zou 
kunnen noemen - de partijtoppen. Zij 
zijn te belast in de ogen van de daklo
zen. De gesprekken moeten van onderop 
plaatsvinden. Hier en daar zijn werk
groepen bezig met plaatselijke contac· 
ten. Laten anderen hun voorbeeld vol
gen. Het moment voor het officiële con
tact komt snel dichter bij, maar dan 
moeten wtj ~ebruik kunnen maken van 
de ervaringen van de werkgroepen. 
Laat ons horen wat uw ervaringen zijn, 
de tiid dringt. 1972 wordt moeilijk, 
maRl boeiend, boeiend op het vlak van 
de pa.rtljvernieuwing. 

Midden 
Ik heb op de Partijraad het woord 

brede ,.mlddenvolkspartlj" in de mond 
~enomen, een lelijk woord vindt de 
NRC. Dat ben ik dan met de NRC 
eens. Ik zal er dan ook nooit een naam 
van willen maken, het was een plaats
aanduiding. Onder erkenning dat de ter
men links en rechts ontoereikend. vaak 
zelfs misleidend zijn, dat de woorden 
progressief en conservatief nog veel on
bruikbaarder zijn, wil ik met deze term 
het terrein afbakenen waar wij werken, 
waar - en dat is . veel belangrijker -
de kiezer ons ziet. Het woord midden is 
niet spiritueel, niet enthousiasmerend. 
Een ander woord is beter, als dat dan 
maar duidelijk maakt wat wij zijn: een 
liberale en dus verdraagzame, vooruit• 
strevende partij die uitersten als on· 
bruikbaar schuwt, die open staat voor 
al die Nederlanders, die zoals in ons 
beginselprogramma staat "de Neder
landse samenleving gedragen zien door 
dè geest van christendom en humanis
me!" U ziet het: Wat de ont-K-aaide 
KVP wil bestaat al! 

Regionale 
rubrieken 

In dit nummer van Vrijheid en 
Democratie starten vier nieuwe 
rubrieken. Het zijn regionale ru
brieken, geWijd aan het noorden, 
het oosten, het zuiden en het wes
ten van ons land. Daarmee wil de 
redactie gedurende een half jaar 
een proef nemen. 

In het kader van deze regionale 
rubrieken verstaat de redactie on
der het noorden de provincies 
Friesland, Groningen en Drenthe. 
Met het oosten bedoelen wij de 
provincies Gelderland en Overijs• 
sel, alsmede de oostelijlte IJssel· 
meerpolders. Het zuiden wordt 
voor ons gevormd door Limburg, 
Noord-Brabant en Zeeland. Noord
Holland, Zuid-Holland en Utrecht 
zijn dan dus het westen des lands. 

Het is onze bedoeling om in elke 
rubriek een kort artikel te plaat
sen over een min of meer actueel 
onderwerp dat in de desbetreffen
de regio speelt. Dat kan een on
derwerp zijn, van belang voor de 
gehele regio en zelflil van lande
lijke betekenis. Het kan ook een 
kwestie zijn, die slechts speelt in 
een provincie of in één gemeente. 
De keuze van de onderwerpen is 
uiteraard voorbehouden aan de re
dactie, die echter vanzelfsprekend 
graag suggesties terzake ont
vangt van VVD-bestuurders in de 
betrokken gebieden. 

Voorts zal men in elke rubriek een 
aantal kleinere berichten kunnen 
aantreffen. Deze variëren van aan
kondigingen van te houden leden
vergaderingen en andere VVD
bijeenkomsten tot vermeldens
waardige activiteiten van onze 
partij in gemeenteraden, provin
ciale staten etc. Er is plaats om 
mededelingen op te nemen betref· 
fende mutaties in besturen van 
afdelingen en kamercentrales, wij 
besteden aandacht aan burgemees
tersbenoemingen en maken in het 
algemeen melding van alles wat 
naar ons inzicht de belangstelling 
zal hebben van de VVD'ers in 
het noorden oosten, zuiden en 
westen van het land. 

Wij horen nogal eens het verwijt 
dat in ons blad te weinig aan
dacht wordt besteed aan plaatse
lijke of regionaal belangrijke za
ken, waarbij de provincies in het 
noorden, oosten en zuiden zich 
dan nog weer ten achter gesteld 
voelen bij het westen. Deze nieu
we rubrieken zijn een poging om 
de activiteiten van de VVD overal 
in ons land goed uit de verf te 
laten komen. Die poging kan 
slechts slagen met de medewer
king van a 1 1 e afdelingsbestu
ren, groot en klein. Ons blad be
schikt nu eenmaal, helaas, niet 
over een net van correspondenten 
en medewerkers, die ervoor zor
gen dat het nieuws ons bereikt. 
Het zijn de besturen van afdelin
gen en kamercentrales z e 1 f, 
die (als zij er prijs op stellen dat 
van hun activiteiten melding ge
maakt wordt) naar de schrijfma
chine zullen moeten grijpen. 

VERVOLG OP PAGJNA 6 

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie nummer 1055 vrijdag 7 januari 1971 



De VVD-fractie in de Tweede Kamer 
heeft in overleg met de · kamer
centrales onder haar leden een ver- · 
deling gemaakt in de belangenbehar
tiging van verschillende gebieden. Zo 
zijn aangewezen: 

• Voor de provincie Noord-Holland· 
de heren mr. dr. C. Berkhouwer, mr. 
H.E. Koning enG. W. Keja; 

• Voor de provincie Zuid-Holland de 
dames mr. A. Kappeyne van de Cop
~llo en drs. N. Smit-Kroese, alsmede 
de heren mr. F. Portheine, drs. Th. H. 
Joekes, mr. A. Geurtsen, mr. H. E. 
Koning en nr. D. S. Tuijnman. 

• Voor de provincie Utrecht de heren 
L. M. de Beer en G. Koudijs. 

Aankondigingen 
11 JANUARI .. 

Op. de ledenvergadering van de afde
ling Alblasserdam, Nieuw-Lekkerland 
e.o. spreekt mevr. mr. E. Veder-Smit 
(lid der Tweede Kamer) over volksge
zondheid. 20.00 uur, De Wipmolen (voor
malig dorpshuis) te Alblasserdam. 

lf JANUARI 
Mr. B. E. Koning (lid der Tweede 

Kamer) spreekt op een gecombineerde 
bijeenkomst van VVD en JOVD in de 
ondercentrale Hoekse Waard. 

De afdeling Oegstgeest organiseert 
een kennismakingsbijeenkomst met de 
nieuwe kamerleden mevr. drs. N. Smit
Kroes enG. W. Keja. 20.00 uur, De Rode 
Leeuw. 

l'7 JANUARI 
In het kader van zijn tournee door 

het land spreekt fractievoorzitter H. 
Wiegel in hotel Atlanta te Rotterdam, 
aanvang 20.15 uur. Tevens zullen aan
wezig zijn o.m. partijvoorzitter mevr. 
Van Someren, de hoofdbestuursleden 
Verbeek (ROtterdam) en Overwater 
(Dordrecht) en het Tweede-Kamerlid 
mr. Koning. 

2t JANUARI 
Drs. G •. !L V. \'an Aarde1me (lid der 

Tweede Kamer) spreekt op een discus
sie-avond van de A.I.E.S.E.C. (Associa
tion Internationale des Etudiants en 
Beiences Economiques et Commerciales) 
te Rotterdam over de verhouding werk
gevers-werknemers. 19.30, uur, Burg. 
Oudlaan 50. 

27 JANUARI 
Mevr. drs. N. Smit-Kroes (lid der 

Tweede Kamer) spreekt op uitnodiging 
van de statencentrale Zaandam in Koog 
a/d Zaan over het basisonderwijs. 20.00 
uur, Lindeboomschool, Raadhuisstraat. 

Ir. D. S. Tuijnman (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling BUt
boven over prijsverschillen binnen de 
Benelux, 

31 JANUARI 
Mevr •. drs. N. Smit-Kroes {lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Hendrik Ido Ambacht. 

L. M. de Beer (lid der Tweede Kamer} 
spree"kt voor de afdeling Soest. 

Overbevolking 

Zoals in vrijwel elke delta in de we
reld, hebben zich ook in de Rijn-Maas
delta in de loop der eeuwen veel mensen 
gevestigd. Oorspronkelijk ging de aan
trekkingskracht uit niet alleen van de 
open zee, die voor een goede bereikbaar
heid zorgde, maar ook van de bijZonder 
vruchtbare gronden. Thans is het alleen 
nog maar de zee, die die kracht uit
oefent. Er zijn weinig delta's waar de 
vruchtbare grond bijna zó volledig 
wordt gebruikt voor woningbouw, indus
trie en wegen als in onze Randstad. 
Hoewel er hier en daar nog wel wat 
groen te vinden is, nemen vijf forse 
woon- en industriegebieden vrijwel alle 
ruimte in: Amsterdam (860.000 inwo
ners), Rotterdam (710.000), Den Haag 
(575.000), Utrecht (275.000) en Haar
lem (175.000). Bij elkaar hebben deze 
woonkernen reeds 2,5 miljoen inwoners. 
Hierbij zijn dan niet opgeteld steden 
zeals Leiden, Schiedam, Vlaardingen, 
Gouda, Delft en Alkmaar, evenmin re
gio's zoals de Zaanstreek, het Gooi en 
de Bollenstreek. Al met al herbergt de 
Randstad bijna zeven miljoen mensèn. 
En dat houdt in dat ongeveer de helft 
van de gehele Nederlandse bevolking in 
de Randstad woont. 

Als geografen zeggen dat Nederland 
"dicht bevolkt" is, bedoelen zij geheel 
Nederland. Wat de Randstad betreft 
kan men ongetwijfeld spreken van 
"overbevolking". Alle problemen in dat 
gebied kunnen in de kern teruggebracht 
worden tot die constatering. 

De overbevolking in het westen heeft 
ruwweg drie alles-overheersende proble
men geschapen: de verontreiniging van 
het milieu, de woningnood en de ver
keersnood. En sinds het jongste rapport 
van de OESO (Organisatie voor eco
nomische samenwerking en ontwikke-. 
ling I zijn wij er weer aan herinnerd dat 
er nog een ander belangrijk probleem is 
gegroeid door de ontwikkelingen in de 
Randstad: de inflatie . 

.Juist in verband met het laatste pro
bleem heeft de OESO vorige week aan 
ons land geadviseerd economisch minder 
accent te leggen op de Randstad (een 
advies dat overigens ook geldt voor de 
drie eerder genoemde problemen). De 
OESO meent dat de investeringen in het 
"':~sten moeten worden afgeremd, in het 
biJzonder voor wat betreft projecten 
we~ke ~rbeidsintenslef zijn. De organi
satie vmdt het noodzakelijk dat de ver
schillen tussen de verschillende gebie
den van ons land kleiner worden. Im
mers, door de overspannen arbeids
markt in de Randstad heeft een op
waartse druk op de lonen plaats, die 
van invloed is op alle lonen, onverschil
lig waar die in ons land worden ver
diend. Aan de andere kant leidt de ster
ke concentratie in het westen tot verho
ging van de kosten, omdat er op sociaal 
gebied meer vereist wordt. Men denke 
in dit verband weer aan de woningnood, 
de bestrijding van de milieuvervuiling 
en de onnoemelijk hoge kosten voor 
het openbaar vervoer en het verkeer. 
Om maar te zwijgen over de kosten die 
een juiste recreatie voor die reusachtige 
hoop mensen vergt. 

De VVD-fractie heeft dan ook weinig 
11?-oeite met de afremmings- en stlmule
nngsmaatregelen die voor de· verschil
lende regio's van ons. land zijn getrof
fen. Het is ook niet voor niets dat thans 
door de VVD meer aandacht wordt ge
vraagd voor het Noorden, het Oosten en 
het Zuiden van ons land, hoeveel geld en 
inspanning dat ook kost. Men kan het 
zich op het Binnenhof en op de departe
menten niet meer veroorloven weliswaar 
geïnteresseerd maar leidzaam toe te 
zie~ bij alles wat zich in ons land op het 
gebted van de industrialisering en de 
bevolkingsgroei afspeelt. Het zoeken 
naar. de beste oplossingen, waarbij wij 
als hberalen een ieders vrijheid zoveel 
mogelijk willen respecteren, kost na
tuurlijk hoofdbrekens. Maar wij zijn 
g~tuige ons verkiezingsprogram, op 
meuwe wegen, die dan ook door de frac
tie terecht worden bewandeld. 

Overheidsuitgaven 
Het T.weede Kamerlid voor de VVD 

mr. H. E. Koning zal in een leden
vergadering van de afdeling Heiloo een 
toelichting geven op het beleid van de 
fractie met betrekking tot de stijging 
van de overheidsuitgaven. Dit is het 
gevolg van een brief, die de afdeling 
aan het hoofdbestuur van de partij 
heeft geschreven om uiting te geven 
aan haar toenemende bezorgdheid ter. 
zake .. De ledenvergadering zal in fe
bruan plaats hebben, op een riog nader 
vast te stellen datum. 

Verkiezingspool 

. Tijdens de verkiezingscampagne orga
mseerde de kamercentrale Leiden in 
verschillende afdelingen een verkie
zingspool. De vele bezoekers van de 
propagandabijeenkomsten konden op 
een poolformulier de uitslag van de 
verkiezingen voorspellen. 

De drie die met hun prognose het 
dichtst de echte uitslag benaderden zijn: 
de heer H. A. Couzy uit Leiderdorp, de 
heer M. H. ten Raa uit Groningen en 
mevrouw L. van der Loo uit Den Haag. 
Zij hebben inmiddels een bezoek ge
bracht aan de Tweede Kamerfractie 
van de VVD. 

Door de pool kreeg de kamercentrale 
de beschikking over veelnamen en adres
sen van de bezoekers der verkiezings. 
bijeenkomsten. Het .ligt 'in de bedoeling 
de niet-Ieden onder hen te bewerken 
voor het lidmaatschap van de partij. 

Kadercursus 
Maandag 10 januari wordt de 

eerste avond gehouden van de 
kadercursus, welke de kamercen. 
trales Dordrecht en Leiden geza
menlijk organiseren. Dr. E. Nord
lohne, parlementair redacteur van 
NRC-Algemeen Handelsblad, zal 
een inleiding houden over het 
liberalisme. De bijeenkomt begint 
om 20.00 uur precies in restau
rant Engels, Groothandelsgebouw 
te Rotterdam. 

De andere avonden van deze 
~adercursus hebben plaats op 
maandag 24 januari te 20.00 uur 
P-n op zaterdag 12 februari te 
10.00 uur. Op 24 januari is het 
onderwerp: presentatie van de 
partij naar buiten (spreker is de 
heer H. L. Zuidema, bedrljfspsy
r.holoog en organisatiedeskundi
ge). Op 12 februari voert eerst 
mr. H. P. Talsma het woord over 
de org~nisatie van de partij, daar
na meJ. mr. A. Kappeyne van de 
C::oppello over oude en nieuwe 
staatkundige structuren. 'a-Mid
dags zullen enige vertegenwoor
digers van andere politieke par
tijen een Inleiding houden over 
hetgeen hun partij voorstaat, 
waarna een discussie volgt. 

Inlichtingen over deze kader
«!Ursus, waarvoor zich reeds 
ongeveer vijftig gegadigden meld
den, worden verstrekt door de 
propagandacommissies van de 
beide kamercentrales: Vlassers
lllngel 24 te Hendrik Ido Am
bacht (tel. 01858-2162 of tijdens 
kantoortijden 01800-24612} en 
Oranjelaan 8 te Oegstgeest (tel. 
01710-52306 of tijdens kantoor
tijden 070-988685). 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Bestuursmutaties 

Langedijk -De heer K. van Nienes is 
afgetreden als voorzitter van de afde
ling Langedijk. Zijn opvolger is .de heer 
F. Berkhouwer te Zuidscharwoude. 

De heer Van Nienes is voorzitter ge
weest sedert de oprichting van de afde
ling in 1953 en was gedurende twaalf 
jaar lid van de gemeenteraad. Wegens 
zijn grote verdiensten heeft de afdeling 
hem benoemd tot erevoorzitter. 

Dordrecht - Sinds een op 10 decem
ber gehouden vergadering, waarbij be
stuursverkiezingen aan de orde kwa
men, is het dagelijks bestuur van de 
kamercentrale Dordrecht als volgt sa
mengesteld: drs . .J. Houtman (voorz.), 
J. den Ouden (secr.), C. F. Schilling 
(penningm.), J. van Dijk (vice-voorz.) 
en .J. Pot (tweede secr.). Het adres van 
de secretaris luidt: Van Lennepstraat 
29, Alblasserdam; telefoon 01859 - 3239. 

Leiderdorp - Het bestuur van de af
d~~i~g Leiderdorp werd ingrijpend ge
WIJZigd. De tegenwoordige samenstel
ling luidt: C. Smits (voorz<), H. w. 
Bietbrink (secr.), mr. A. W. van der 
Vegt (penningm.), .J. H. Tichler, T. 
SDI8Dt en mr. R. Th. van Leeuwen (le
den). Adres van de secretaris· Irene-
straat s; Leiderdorp. . 

Alphen ajd Rijn - Sinds de ledenver
gadering van 9 december is het bestuur 
van de afdeling Alphen aan den Rijn als 
volgt samengesteld: H. A. Baaij jr. 
(voorz.), W . .J. Leyten (ondervoorz.), J. 
S. Snellen van Vollenhoven (secr.), mej. 
T. A. Karsemeijer (penningm.), mevr. 
M. J. Th. Schouten-Bezemer (tweede 
secr.), W. Fröling (secr. propaganda) 
en J. van Donk (lid). Het secretariaat 
van de afdeling is gevestigd: Ericapark 
9, Alphen ajd Rijn. 

Rijswijk (ZB) Wegens vervanging 
van enkele reglementair afgetreden be
stuursleden, onderging de samenstelling 
v~ het bestuur van de afdeling Rijs
Wijk (ZB) enige wijziging. Het bestuur 
ziet er thans als volgt uit: ir . .J. H. 
Jansen (voorz.), ir. E. H. Hekker (on
dervoorz.), E. R. Heukeroth (secr.), F. 
H. de Lange (tweede secr.), A. v. d. 
Lely (penningm.), mevr. C. J,... Keij
man-v. Lieshout (tweede penningm.) en 
mevr. L. A. van Scherpenberg (lid, te
vens voorz. propagandacommissie) . Het 
adres van het secretariaat is: Thomas 
.Jeffersonlaan 331, Rijswijk (ZB); tele-
foon 070 - 982077. · 

Krimpen ajd IJsscl -- Mutaties ook in 
het bestuur van de afdeling Krimpen 
ajd IJssel, dat thans als volgt is samen
gesteld: C. P. Blom (voorz.), mevr. c. 
Bruggeling-'t Hart (penningm.), mevr. 
E. Pannevis-Dolk (secr.), J. v. d. Hoek, 
mr. J. H. Huizenga, D. Th. G. Kiveron 
en W. Latenstein van Voorst. Adres van 
het secretariaat: Rotterdamseweg 28, 
Krimpen ajd IJssel. 

Delft - Het nieuwe bestuur van de 
afdeling Delft bestaat uit: W . .J. R. 
Stratman (voorz.), A, J. Korff (secr.), 
A. L. Smit (penningm.), K. Coevert, J. 
H. Renaud, ir. A. C. van Rbee, A. de 
Vries en mevr. G. de Vries-Pielkenrood 
(leden). Adres van de secretaris: R. 
Holstlaan 21!3, Delft. 
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Optimistische visie mr. Geertsema 

Onlangs heeft mr. W. J. Geertsema 
in een radio-uitzending van onze 
partij zijn eerste toespraak gehouden 
sinds zijn benoeming tot minister van 
binnenlandse zaken. Onze redacteur 
A. W. Abspoel geeft hiernaast een 
samenvatting van de toespraak van 
onze voormalige fracti~voorzitter in 
de Tweede Kamer die daarin enkele 
actuele politieke kwesties aansneed. 

Kort voor het scheiden van het oude 
jaar en voor het eerst sedert het einde 
van de kabinetsformatie heeft mr. 
Geertsema in de radiozendtijd van de 
VVD weer eens het woord gericht tot 
zijn liberale geestverwanten. 

Hij deed dat n i e t in zijn functie van 
minister, maar als vroegere fractievoor
zitte.r in de Tweede Kamer. Een functie 
die hij een aantal jaren met erg veel 
plezier llad vervuld, maar die hij nu -
zoals hij het zelf uitdrukte - "had 
overgedragen aan een voortreffelijke 
jonge opvolger, Hans Wiegel, en verwis
seld met een baan in het "torentje", de 
traditionele werkkamer van de minister 
van binnenlandse zaken aan de Haagse 
Hofvijver." In dat torentje, zo verzeker
de minister Geertsema, is het erg pret
tig werken, maar je moet er wel voor 
zorgen dat je voortdurend contact on
derhoudt met degenen voor wie je werkt 
en dat zijn er voor een minister van 
binnenlandse zaken nogal wat. 

Daarnaast echter vindt hij het abso
luut noodzaltelijk, dat hij (en hetzelfde 
geldt ook voor beide liberale ministers 
in het kabinet-Biesheuvel en belde libe
rale staatssecretarissen) een goed con
tact onderhoudt met de twee Kamer
fracties van de VVD en met de partij 
als zodanig. Niet natuurlijk om zonder 
meer alles te doen wat zij van hem 
vragen. Dat zou in strijd komen met de 
onafhankelijkheid van een minister. Zo
wel de liberale fracties als de VVD en 
de liberale ministers en staatssecretaris
sen behoren hun eigen vrijheid te be
houden. Elk van hen - zo stelde mr. 
Geertsema vast - mag best dingen 
doen die de ander misschien niet zo 
prettig vindt, maar we moeten wel van 
elkaar weten wat er leeft. We moeten 
elkaar op de hoogte houden van de ont
wikkeling van onze opvattingen. Dat is 
ongelooflijk belangrijk. 

Mr. Geertsema veronderstelde, dat 
sommigen van onze aanhangers zich in 
de afgelopen tijd wel eens hadden afge
vraagd of het kabinet-Biesheuvel; met 
een regeringsprogram zoals dat nu uit
eindelijk uit de bus is gekomen, nu wel 
in overeenstemming is met de redenen, 
die hun ertoe hadden gebracht om op de 
VVD te stemmen. Welnu, de heer Geert
aerna durfde in alle oprechtheid te ver
klaren, dat zij zich wat dat betreft geen 
zorgen behoefden te maken. Natuurlijk 
hebben we niet elk punt uit het VVD
verkiezingsprogam in het regeringspro
gram overgenomen weten te krijgen. In 
ons veel-partijenstelsel kun je nu een
maal nooit je eigen ide~n op alle pun
ten doordrukken. Maar het is natuurlijk 
wel onze taak om ervoor te zorgen dat 
een liberaal zich in het regeringspro
gram nog herkennen kan; dat hij er 
genoeg in terugvindt van zijn eigen op
vattingen om er achter te kunnen staan. 
En als hij nu kijkt niet alleen naar het 
regeringsbeleid op papier, maar ook 
naar de uitvoering daarvan in de prak
tijk, dan durfde hij gerust te stellen dat 
niemand spijt behoeft te hebben van 
zijn stem op de VVD. 

Zorgelijke situatie 

Mr. Geertsema bracht in herinnering, 
dat de situatie, welke het nieuwe kabi
net aantrof, een uiterst zorgelijke was. 
De inflatie heeft zeer ernstige vormen 
aangenomen en dat betekende In de 
eerste plaats dat de overheid de taak 
heeft aan de bestrijding daarvan een 
belangrijke bijdrage te leveren door het 
terugdringen van de rijksuitgaven. De 
eerste stappen daartoe zijn genomen tij
dens de kabinetsformatie en deze zijn 
gevolgd door ingrijpende maatregelen 

~ 

MR. W. J. GEERTSEMA 

bij de opstelling van de begroting voo1· 
1972. 

Het is duidelijk dat velen daardoor 
onaangenaam zijn getroffen. Dat was 
onder de huidige omstandigheden onver
mijdelijk. Maar we hebben ons als libe
ralen daarbij tevens altijd voor ogen ge
houden dat het niet nemen van die 
maatregelen voor grote groepen van ons 
volk onaanvaardbl\,re gevolgen zou heb
ben gehad. En dat zijn, naar minister 
Geertsema terecht opmerkte, juist de 
groepen die zich daartegen het slechtste 
kunnen verweren. Het zijn de particulie
re gepensioneerden, de lijfrente-trek
kers, de kleine middenstanders, onze 
agrarische beroepsbevolking en nog vele 
anderen. Daarvoor moesten Vllij opko
men en dat hebben wij gedaan. Mr. 
Geertsema was ervan overtuigd dat wij 
door hier en daar het mes in de begro
tingen te zetten, een zo rechtvaardig 
mogelijk beleid hebben gevoerd. 

Vertrouwen 
Maar: de liefde kan niet van één kant 

komen of - beter gezegd - met maat
regelen van de overheid alleen dringen 
wij de inflatie niet terug. Ook werkge
vers en werknemers zullen daaraan hun 
bijdrage moeten leveren. Zij zullen er
voor moeten zorgen, dat de Ionen en de 
prijzen veel en veel beter in de hand 
worden gehouden dan in 't verleden wel 
het geval is geweest. Het kabinet-Bles
heuvel heeft zich - zo zei minister 
Geertsema - op het standpunt gesteld, 
dat de werkgevers en de werknemers 
dat in beginsel zelf moeten doen; dat de 
overheid het vertrouwen moet opbren
gen dat zij hun taak in deze zullen ver
staan en dat de overheid zelf voorlopig 
op de achtergrond zal blijven. Hij hoop
te nog steeds van harte dat dit vertrou
wen niet beschaamd zal worden, want 
juist als liberalen hechten wij !:lr bijzon
der veel waarde aan dat een ieder zijn 
eigen verantwoordelijkheid weet te dra
gen. • 

Nadrukkelijk voegde mr. Geertsema 
daar echter aan toe: "Mocht het ver
trouwen onverhoopt wél worden be
schaamd, dan zal de regering niet aar
zelen in te grijpen. Dat zal de regering 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven - ~ 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

ook dam om niet, omdat van een uit de 
hand lopen van de sitatie ook uiterst 
nadelige gevolgen voor .de werkgelegen
heid kunnen voortvloeien. Gevolgen, die 
dan bovendien meestal niet gelijkelijk 
over het land verdeeld zullen zijn, maar 
in sommige streken van het land veel 
harder aan zullen komen dan elders. Ik 
durf wel te zeggen: onaanvaardbaar 
hard. Wat dat betreft is er echt geen 
verschil van inzicht in het kabinet." 

Mr. Geertsema gaf trouwens de verze
kering, dat iedereen die van tijd tot tijd 
berichten de wereld in stuurt over me
ningsverschillen in het kabinet, die wel 
eens tot een kabinetscrisis zouden kun
nen leiden, zich heel duidelijk vergist. 
"De samenwerking in het kabinet is 
voortreffelijk. Natuurlijk zijn er wel 
eens verschillen van inzicht; dat is al
leen maar normaal. Maar waar het om 
gaat is of er een bereidheid bestaat om 
elkaar te vinden; of er een geest van 
samenwerking bestaat tussen de geest
verwanten van de vijf politieke partijen. 
En ik verzeker u dat die er volledig is. 
Wat er ook voor verwikkelingen in den 
lande mogen zijn tussen de verschillen
de politieke- partijen, die verwikkelingen 
bestaan er in het kabinet niet.'' 

Boeiende zaak 
Mr. Geertsema achtte het niet zijn 

taak zich een oordeel aan te matigen 
over wat zich op dit moment tussen de 
politieke partijen afspeelt. Dat is onge
twijfeld "een boeiende zaak", maar het 
is niet een zaak die nu van invloed is op 
het beleid van het kabinet. Hij vond dat 
terecht verheugend om te constateren, 
want "als er iets is dat ons land nu 
nodig heeft om zijn moeilijkheden te bo
ven te komen, dan is het continuïteit 
van het beleid." 

De conclusie van dit gelukkig vol
doende optimistische ,.nieuwjaarswoord" 
was: ,.Het huidige kabinet heeft een be
gin gemaakt met een ingrijpende wijzi
ging in het beleid ten aanzien van de 
overheidsuitgaven. Het is duidelijk dat 
dit pas een begin kan zijn nu het kabi
net op 6 juli in functie kwam en de 
begroting op 21 september moest wor
den aangeboden. Dit beleid zal in de 
komende jaren moeten worden uitge
bouwd. Daarvoor is tijd nodig en het is 
te hopen - en ik durf te zeggen: te 
verwachten - dat het kabinet die tijd 
zal worden gegeven. Daarom is het voor 
het kabinet van belang dat het ook in 
de komende jaren de steun krijgt van 
de regeringspartijen en van de1 meerder
heid van de bevolking en er zijn geluk
kig geen tekenen dat dit niet het geval 
zal zijn." 

Thorbecke-herdenking 
De VVD gaat in samenwerking 

met de afdeling Den Haag zater
dag 3 juni de honderdste sterfdag 
van de liberale staatsman Thor
becke plechtig herdenken. Tijdens 
de herdenkingsbijeenkomst voert 
onder meer de minister van bin
nenlandse zaken, mr. W. J. Geert
sema, het woord. Ook in Zwolle, 
de geboorteplaats van Thorbecke, 
organiseert de plaatselijke afde
ling een herdenking. De bijzon
derheden over de plechtigheden 
volgen later. 

Prof. Johan R. Thorbecke is tot 
drie maal toe premier geweest 
van Nederlandse kabinetten. 
Daarvoor verrichtte hij baanbre. 
kend werk op het gebied van de 
grondwetsherziening. Tijdens zijn 
premierschap kwam een groot 
aantal belangrijke wetten tot 
stand: de kieswet, de provincie
en gemeentewet, de wet op het 
graven van het Noord-Zeekanaal, 
de wet op de hogere burgerschool 
en· de wet tot instelling van de 
polytechnische school in Delft. 

De P.T.T. gedenkt Thorbecke in 
juni met de uitgifte van een post
zegel. De VVD heeft dit met vol
doening vérnomen. 
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De VVD-fractie in de Tweede Kamer .. 
heeft in overleg met de kamer- · 
centrales onder haar leden een ver
deling gemaakt in de belangenbehar
tiging van verschillende gebieden. Zo 
zijn aangewezen: 

• Voor de provincie Zeeland ir. D. S. 
Tuijnman; 

• Voor de provincie Noord-Brabant 
mr. H. E. Koning; 

• Voor de. provincie Limburg de 
heren G. Koudijs en mr. F. Portheine. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheld en Democra
tie 11 gevet.tigd w Amsterdam, Nieuwe 
Berengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie la 
lle beer Pb. C. la Chapelle. 

De aboJUJementen·administratle wordt 
verzorgd door het algemeen seeretariaas 
van .Ie VVD, KoninglJUJegraeh& 61 te Den 
Raag (telefoon, Ditsluitend voor abon
nementen-administratie, cno • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
slcb dus t.ot hes algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatle wordt ver
sorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) w 
Rotte1·dam, telefoon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Raag, Konin· 
ginnegrach& 61, telefoon (070) 6M803. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
llaal· 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Bet secretariaat van de VVD-fractie 
In de rweede Kamer is gevestigd In het 
gebouw van de rweede Kamer, Bin
nenhof 1 A te Den Haag. Telefoon 
(070) • 61491L 
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De Limburgproblematiek 

Limburg, Noord-Brabant en Zeeland. 
Drie provincies in één rubriek, die 
eigenlijk alleen maar dit met elkaar ge
meen hebben, dat zij samen het zuiden 
van ons land vormen. leder van die drie 
provincies heeft zijn eigen gezicht, 
structuur en problemen, die dan ook wel 
om beurten aan de orde zullen komen. 

In Zeeland speelt de kwestie van 
luchtverontreiniging door het SJoegebied 
en is een strijd gaande tussen voor- en 
tegenstanders van afsluiting van de 
Oosterschelde. Bij dit laatste vraagstuk 
dient overigens naar ons inzicht de vei
ligheid te prevaleren boven een eventue
le, en dan natuurlijk wel tot een mini
mum te beperken, aantasting van het 
milieu. De Tweede Kamer zal nog deze 
maand gaan discussiëren over de aanleg 
van een oliepijpleiding dwars door Zee
land- en ook dat is een heet hangijzer. 

Landbouwproblemen in Brabant, waar 
men zich misschien wat te eenzijdig 
heeft gespeciaJiseerd op de varkensteelt. 
Tilburg zoekt naarstig naar een nieuwe 
grote industrie, nu het in de textiel niet 
goed gaat. Tot begrijpelijk verdriet van 
de plaatselijke overheid is een contact 
terzake met Volkswagen tenslotte toch 
op niets uitgelopen. 

Het is maar een heel povere greep 
van wat in Zeeland en Brabant actueel 
is. Men zal het ons in die provincies niet 
kwalijk nemen dat wij in dii eerste arti
kel in deze rubriek willen beginnen met 
wat uitvoeriger stil te staan bij Lim
burg dat, door de mijnsluitingen. van de 
drie zuidelijke provincies toch met de 
grootste problemen wordt geconfron
teerd. 

De mijnsluitingen nopen tot vervan
gende werkgelegenheid. Die kwestie is 
door voorgaande regeringen goed aan
gepakt; Limburg kan en mag niet het 
gevoel hebben (de regio nog wel eens 
eigen), dat men gediscrimineerd is of 
wordt vanuit "Den Haag". 

De werkloosheid in Limburg is als 
acuut probleem aanzienlijk verminderd. 
Wie een nieuw bedrijf in deze provincie 
wil vestigen, kan maar moeilijk aan 
werknemers komen, terwijl toch VP.P.l 
arbeidskrachten uit de mijnen vrijko· 
men. De oppervlakkige waarnemer is 
miss~en geneigd daarom beperking te 
bepleiten van de stimuleringsmaatrege
len. Maar dat zou voor Lbnburg levens
gevaarlijk zijn. De werkelijke werkgele
genheidssituatie wordt namelijk · ver
sluierd door de pendel van werknemers 
naar Duitsland. Daarom: handhaving 
van Limburg als herstructureringsge
bied èn een nota over de Limburgpro
blematiek. Het mag bekend worden ver
ondersteld dat juist door invloed van de 
VVD dit beleid tot stand kwam. Die 
problematiek valt overigens in vele de
len uiteen. Men moet daarbij o.m. den
ken aan infrastructurele maatregelen. 

Zonder deze is, zoals de Europese Com
missie terecht opmerkt in haar rap
port over regionale politiek, bijvoorbeeld 
steun aan de vestiging van bedrijven 
een slag in de lucht. 

De vestiging in Limburg van de Shell
raffinaderij gaat niet door, onder meer 
wegens milleubezwaren. Dat is te be
treuren. Het is zaak het Industrialisatie
proces niet te laten frustreren onder in
vloed van elementen, die groot-Lim
burgs echte belang niet op het oog heb
ben, zoals bij het afwijzen van de raffi
naderij helaas is gebeurd. Men zal nu 
compensatie voor de raffinaderij moeten 
zoeken. 

Een grote motor wordt zeker de 
achtste medische faculteit in Maas
tricht, waar juist de VVD positief te
genover heeft gestaan. Voorts dient ook 
gedacht te worden aan de werkgelegen• 
heid die juist kleinere bedrijven kunnen 
leveren, bijvoorbeeld in het toerisme. 

De industrialisatie werd in Limburg 
gestimuleerd door het voortreffelijke 
bureau Bloemendal van de Staatsmij
nen. Dit is nu weggevallen; compensatie 
daarvan is nodig. Het is van groot be
lang te vermijden dat verschillende ge
meenten op dit gebied tegen elkaar in 
gaan werken. Mede tegen die achter
grond zal men de kwesties van gem~Jen
telijke herindeling - in Limburg zeer 
sterk levend - moeten beoordelen. 

Bestuursmutaties 

Prinsenbeek - Van harte verwelko
men wij een nieuwe afdeling van de 
VVD: Prinsenbeek. Onlangs is een eerste 
ledenvergadering gehouden. Toen werd 
het volgende bestuur gekozen: H.M. W. 
Ruisch (voorz.}, A. J. van Seventer 
(vice-voorz.), J. van Noortwljk (secr.), 
J. F. Wisse (penningm.) en F. M. Th. 
van der Ven (lid). Het adres van het 
secretariaat luidt: Westerkim 22, Prirf
senbeek; telefoon 01607 - 3162. 

F. J •. Melzer verlaat 
Bredase raad 

Op 8 november heeft de heer 
F. J. Melzer (66), sedert 28 ok
tober 1970 wethouder van econo
mische zaken van Bredá, op drin
gend medisch advies ontslag ge
nomen als raadslid. De heer Mel
zer heeft vanaf 1958 zitting gehad 
in de Bredase gemeenteraad, waar 
hij in 1959 mr. E. H. Toxopeus 
opvolgde als voorz~tter van de 
VVD-fractie. 

In de periode vóór zijn wethou
derschap heeft de heer Melzer 
jarenlang verschillende functies 
bekleed in de besturen van de 
afdeling Breda en de kamercen
trale Noord-Brabant. Tot voor 
kort was hij de vertegenwoordiger 
van de rijkskieskring Tilburg in 
het hoofdbestuur, waarvan hij 
sinds 1963 deel heeft uitgemaakt. 

Het bestuur van de afdeling 
Breda dankt de heer Melzer voor 
alles wat hij heeft gedaan voor 
de VVD in het algemeen en voor 
de afdeling en de gemeente Breda 
in het bijzonder. 

Zijn plaats als wethouder is in
genomen door de heer J. van 
Graafeiland, die sinds de vorige· 
verkiezingen lid van de Bredase 
raad is. Op 16 december koos de 
raad de heer Van Graafeiland tot 
wethouder. 

"Zitdag" in Venro 

M. F. Portheïne en G. Koudijs, beiden 
lid van de Tweede Kamer voor de VVD. 
zullen in januari een bezoek brengen aan 
Limburg om kennis te nemen van pro
blemen en wensen welke in deze pro
vincie leven. 

De heer Portheïne is van plan 14 en 
15 januari in Venlo te vertoeven, terwijl 
de heer Koudijs hem op 15 januari ge
zelschap gaat houden. Op de eerste dag 
van het bezoek van de heer Portheïne 
zijn ontmoetingen gepland zowel met 
partijgenoten als met leden van andere 
politieke groeperingen. 

Zaterdag 15 januari zal het karakter 
hebben van een z.g. zitdag. Dsarbij zal 
er voor alle Limburgers gelegenheid 
zijn met beide Kamerleden te spreken 
- ook al is de plaats Venlo dit keer 
gekozen om in de eerste plaats kennis 
te nemen van Noordlimburgse proble
men. Het is de bedoeling dat na afloop 
van de "zitdag" de pers te woord wordt 
gestaan. 

Het oude raadhuisje 
van Son en Breugel 

In het Brabantse Son en Breugel is 
het oude raadhuisje inzet geworden 
van een handtekeningen-actie. . 

In de gemeenteraad heeft de VVD 
bepleit dit raadhuisje ter beschikking 
te stellen voor culturele doeleinden. 
B. en w. wilden er wegens plaatsge
brek in het nieuwe, enige jaren gele
den gebouwde raadhuis, de sociale 
dienst van de gemeente in onder 
brengen. Het college beweerde nooit 
bruikbare suggesties te hebben ont
vangen ten aanzien van een cultureel 
doel. Dit werd door de VVD bestre
den, evenals trouwens het plaatsge
brek in het nieuwe raadhuis. 

Niettemin werd het voorstel van b. 
en w. met negen tegen zes stemmen 
aptgenomen. Na berichten in de 
pers, waarin het VVD-standpunt dui
delijk werd belicht, ontketende een 
initiatief-comité een handtekeningen
actie, met het doel het raadhuisje zo 
snel mogelijk beschikbaar te krijgen 
voor de cultuur. Het resultaat van de 
actie was overweldigend: bij driedui
zend gezinnen werden 2087 handte
keningen verzameld. 

Aankondigingen 
13 JANUARI 

Mevr. mr. E. Veder-Smit (lid der 
Tweede Kamer) spreekt te Roosendaal 
voor de K.N.M.G., afdeling Bergen op 
Zoom/Roosendaal. 20.15 uur, Restaurant 
,, Vrouwenhof''. 
17 JANUARI 

Voor de afdeling Breda geeft mevr. 
mr. E. Veder-Smit een inleiding over 
haar nota Volksgezondheid. 
2 JANUARI 

Op het landbouw- en middenstands· 
congres van de kamercentrale Tilburg 
te Etten spreken ir. D. S. Toijnman, mr. 
F. PortheiDe (leden der Tweede Kamer) 
en ir. C. S. Knottuerus (lid van Provin
ciale Staten van Noord-Brabant, voor
zitter van het landbouwschap). 
24 JANUARI 

Op de algemene vergadering van de 
afdeling Steenbergen spreekt L. M. de 
Beer (lid der Tweede Kamer). 20.00 
uur, Hotel van Tilburg. 
26 JANUARI 

Mevr. drs. N. Smit-Kroes "(lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde· 
ling Eindhoven over onderwijs. 
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redacteur A. W. Abspoel 
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KVP op drift 
Wat is de nieuwe voorzitter van de 

KVP, dr. ir. D. de Zeeuw, voor een 
man? Als landbouwkundig ingenieur en 
directeur van het Instituut voor toepas
sing van atoomenergie in de Iandbóuw 
te Wageningen iS hij stellig een man 
van kenniS en gezag op zijn terrein. 
Maar moet hij ondanks zijn lidmaat
schap sedert maart 1970 van de Eerste 
Kamer en ondanks zijn lidmaatschap 
ook van de Provinciale Staten van Gel
derland, politiek toch slechts als een di
lettant met weinig realiteitszin worden 
beschouwd? 

Een hoofdartikel in het Algemeen 
Dagblad veronderstelde dat laatste on
langs inderdaad. Men weet het: de heer 
De Zeeuw droomt zich een nieuwe 
volkspartij - en dan nog wel links van 
het midden - · samen met de antirevo
lutionairen en de christelijk-hlstorischen, 
maar dan los van de confessie. Het Al
gemeen Dagblad meende dat men met 
recht kan twijfelen aan de bruikbaar
heid van zijn ideeën die .,enerzijds ge
tuigen van een argeloos dilettantisme en 
aan de andere kant van een gevaarlijk 
gemis aan kennis van de werkelijkheid". 
En inderdaad lijkt het nogal optimis
tisch, te verwachten, dat confessioneel 
gebaseerde protestantse partijen bij een 
samenwerking of samengaan van deze 
drie bereid zouden zijn hun identiteit op 
deze wijze prijs te geven. 

Een blljk van gebrek aan ervaring 
zag het blad ook gelegen In het feit dat 
de heer De Zeeuw zich voor zijn opvat
ting had beroepen op de vermeende in
stemming van minister-president Bies
heuvel. Het A.D. keurde dit beroep me
de af, omdat de heer Biesheuvel als mi
nister-president van een gemengd kabi
net, zich daarover niet zou kunnen uit
Iaten en de beweringen van de heer De 
Zeeuw zou kunnen ontkennen noch be
vestigen. 

OndP.rtussen heeft mr. Biesheuvel 
daar toch wel i e t s over gezegd. Des
gevraagd verklaarde hij blijkens een be
richt in De Telegraaf: .,Ik weet niet 
waar de heer De Zeeuw die indruk aan 
ontleent. Ik heb alleen ·op de partijraad 
van de ARP gezegd dat naar mijn ge
voel mijn partij zich iets te strak op
stelt tegenover de KVP." De heer Veer
man, de voorzitter van de ARP, kon 
nog wat duidelijker zijn en toonde zieh 
weinig ingenomen met deze hernieuwde . 
uitlating van de heer De Zeeuw, welke 
.,de komende eerste vergadering van de 
overeengekomen contactraad van de 
drie al direct zal confronteren met de 
wens van één der partijvoorzitters af te 
zien van het beroep op het evangelie." 

Zal de nieuwe KVP-voorzitter inderdaad 
blijken een illusie na te jagen of zal hij 
nu zelf het breekijzer blijken te zijn dat 
laabtelijk door mr. Van Mierlo zonder 
veel succes is gehanteerd? Aan het ein
de van dit nieuwe jaar zullen we daar
over waarschijnlijk wel meer weten. 

Twee dingen staan in ieder geval wel 
reeds vast. In de eerste plaats dat de 
heer De Zeeuw tegelijk met zijn ijveren 
voor een nieuwe niet-confessionele 
volkspartij (links van het midden) blijft 
streven naar samenwerking met de 
PvdA (en eventueel D'66). En In de 
tweede plaats dat - naar in politieke 
kringen algemeen wordt aangenomen -
dertig tot veertig procent van de KVP
aanhang deze escapade in de richting 
van het socialistische kamp niet zou 
volgen en haar heil dan elders zou zoe
ken. 

Dat is voor een partijleider geen pret
tig vooruitzicht en zal heel wat stuur
manskunst vereisen. Een eigenschap die 
menigeen de tot nu toe nogal loslippige 
en radicaal .,geëngageerde" KVP-voor
zitter vooralsnog niet toeschrijft. 

Oppositionele overdaad 
Volgens zeggen zouden bij de begro

tingsbehandeling in de Tweede Kamer 
in de afgelopen twee maanden door de 
oppositie en met name door de PvdA, 
D'6 en de PPR, afzonderlijk dan wel 
gezamenlijk als' .,progressieve combina
tie", niet minder dan 200 amendementen 
en moties zijn ingediend. Waarvan dan 
de overgrote meerderheid is verworpen. 
Ik heb het niet nageteld, maar het zal 
wel ongeveer zo zijn en nu Is Defensie 
nog niet eens aan de orde geweest! 

Heeft de oppositie daar goed aan ge
daan? Het valt - ook van haar stand
punt uit - te betwijfelen en het is wel 
typerend, dat zelfs in Het Vrije Volk 
dienaangaande van enige scepsis blijk 
werd gegeven. Overdaad schaadt - ook 
hier! Juist die krankzinnige hoeveelheid 
maakt dat geen sterveling zich in con-

creto meer iets van die tegenvoorstellen 
herinnert. Hier geldt ook het bekende 
gezegdé van de bomen en het bos. 

Ilç kan me best voorstellen dat bij· 
voorbeeld minister Engels van CRM 
aanvankelijk de nelging toonde niet tel
kens weer afzonderlijk elk amendement 
of iedere ingediende motie op ongeveer 
dezelfde grond te bestrijden, al was dat 
dan niet erg taktisch. 

Niet helemaal ongelijk had ook de 
communist Marcus Bakker, toen deze -
het was begin december bij het aan de 
orde stellen van een hele, reeks stem
mingen over amendementen en moties 
over de begroting va,n volksgezondheid 
en milieuhygiëne - genoeg kreeg van 
die .,kamergymnastiek" van het stem
men bij zitten en opstaan. Hij barstte 
deswege uit in de volgende bewoordin
gen: .,Wij vinden de methode die nu 
wordt gevolgd uiterst verwerpelijk. Wij 
menen dat door de veelheid van stukken 
die op ons worden losgelaten, de beteke· 
nis van ieder van die stukken tot een 
hol gebaar wordt gereduceerd. Daardoor 
wordt parlementair en politiek het te
gendeel bereikt van wat gezegd wordt 
dat het effect ·van die moties moet zijn. 

.,Wij constateren ook, dat de nelging 
de Kamer onder motie- en amendemen
tenpapier te bedelven, sterk is toege
nomen sedert de Kamer het besluit heeft 
genomen dat de stemmingen daarover 
bij zitten en opstaan kunnen plaatsvin
den, met vermelding van de namen der 
fracties. 

.,In onze fractie is ernstig overwogen 
ons protest tegen deze gang van zaken 
en ons gevoel van ongerustheid tot uit
drukking te brengen door vanmiddag 
bij elke van de ingediende motles en 
amendementen hoofdelijke stemming te 
vragen. Zonder twijfel zal men zich dan 
iets beter gaan realiseren, waarmee 
men bezig l.s. Wij hebben dat niet willen 
doen omdat dit min of meer het karak
ter ~an een overval onzerzijds zou krij· 
gen. 

.,Ik wil namens mijn fractie , zeggen 
dat wij niet naar de Kamer zijn geko
men om een soort gedwongen gymnas
tiekoefeningen te doen. Wij behouden 
ons dan ook - ik zeg dit zeer nadruk
kelijk - het recht voor op een gegeven 
ogenblik - als de gang van zaken blijft 
zoals die op het ogenblik is - over 
iedere motie en over ieder amendement 
hoofdelijke stemming te vragen. Wij 
doen dat om te voorkomen dat door de 
huidige gang van zaken een anti-parle
mentaire stemming onder de Nederland
se bevolking zou toenemen." 

De heer Bakker had in de hoofdzaak 
stellig gelijk. Die zorg voor de parle
mentaire democratie doet ons bij een 
communist alleen altijd wat onwezenlijk 
aan. 

Eerste Kamer en begroting 
Als lid van de Commissie Kiezer en 

Gekozene (de commissie-Geertsema) 
heb ik destijds met overtuiging meege
werkt aan het in haar rapport opgeno
men voorstel om voor de Eerste Kamer 
te Immen tot een (vriJwillige) verkorte 
begrotingsbehandeling. 

Tot nu toe besprak deze Kamer on
middellijk na de begrotingsdebatten in 
de Tweede Kamer alle begrotingshoofd
stukken ook nog eens uitvoerig stuk 
voor stuk. Het gevolg van deze werk
wijze was dat het laatste begrotingsde
bat daar dan dikwijls nog in april of 
mei van het jaar waarvoor de begroting 
geldt, werd gevoerd en op een ogenblik 
dat de volgende begroting alweer druk 
werd voorbereid. Onze commissie achtte 
het daarom een verbetering wanneer de 
Eerste Kamer zich zou beperken tot één 
algemeen politiek en financieel debat 
van enige dagen nadat de begrotingsbe-

handeling aan de andere zijde van het 
Binnenhof geheel is beëindigd. De af
zonderlijke begrotingshoofdstukken zou
den daarna bijvoorbeeld (eventueel be
houdens een enkele uitzondering wan
neer een belangrijk deel van deze Ka
mer dat zou wensen) "administratief af· 
gehandeld" kunnen worden. Een derge· 
lijke handelwijze zou naar de mening 
van de Commissie geheel binnen de 
Grondwet blijven. 

Tot ons genoegen heeft de Eerste Ka
mer, met medewerking ook van onze 
fractievoorzitter .mr. Van Riel, een fer
me stap in deze richting gedaan. Het 
College van Senioren heeft namelijk be
sloten om na de op ~3 en 24 november 
jl. gehouden algemene politieke be
schouwingen in deze Kamer over de 
rijksbegroting 1972, de afzonderlijke be.; 
grotingen (tenzij zich iets zeer bijzon
ders voordoet) zonder debat de voorzit
tershamer te doen passeren. En wel, 
zoals in de eindverslagen over deze be
grotingen telkenmale is vermeld, "uit
sluitend met de bedoeling zo . tijdig mo
gelijke machtiging aan de regering tot 
het doen van de voorziene uitgaven niet 
in de weg te staan". 

Wel echter ligt het in het voornemen 
dat later maar nog wel in de eerste 
helft van 1972, "met de desbetreffende 
bewindsman in een openbare vergade
ring over het gevoerde en te voeren be· 
leid in deze van gedachten zal worden 
gewisseld". 

Aangenomen mag dan wel worden dat 
die beleidsdiscussies die dan los staan 
van de begroting, telkenmalè uitsluitend 
de grote lijnen van het ministeriële be
leid zullen betreffen. En misschien ook 
zal het dan wel niet nodig of niet moge
lijk blijken ieder jaar . met elk van de 
ministers alsnog zulk een algémeen be
leidsdebat te voeren. Dat zal de praktijk 
wel moeten uitwijzen. De concrete voor
stellen die de ministers doen, komen 
toch vanzelf ook in de Eerste Kamer, op 
welker voortbestaan als "chambre de 
réflection'' ook de Commissie Kiezer en 
gekozene - terecht m.i. - in meerder
heid (10 tegen 4 stemmen) bleek prijs 
te stellen . 

Parlement en kiezer 
Rijkelijk laat - drie maanden na het 

begin van alweer een nieuw parlemen
tair jaar - verscheen het befaamde 
jaarboek .,Parlement en Kiezer" voor 
1970j'71. De prijs is weer flink opgesla
gen: f 47,50. Het is zelfs voor deze tijd 
een heel bedrag, maar l).et zij erkend: 
het biedt degene die dagelijks met de 
politiek van doen heeft een beslist on
misbare documentatie. 

Zelf ben ik de gelukkige bezitter van 
de hele reeks sedert de verschijning van 
het eerste jaarboekje: 1911/12. Voor de 
liefhebber een kostelijk bezit en wie in 
de oude jaarboekjes gaat bladeren, kan 
er uren mee zoek brengen. 

Vergelijking van dat eerste jaarboekje 
(men gebruikte toen nog bescheidenlijk 
het verkleinwoord) met de laatst ver
schenen uitgave levert hier en daar op
merkelijke resultaten op, al is de in
houdsopzet en ook het uiterlijk altijd 
vrijwel gelijk gebleven. Allereerst het 
prijsverschil. Op de buitenzijde van de 
eerste .,Parlement en Kiezer" staat de 
prijs afgedrukt: 60 cents. Dat betekent 
dus dat in de zestigjarige periode na
dien; de prijs tachtig maal zo hoog is 
geworden. 

Nu dient erkend dat het eerste jaar
boekje 332 bladzijden telde en dat van 
nu 800 bladzijden, plus nog eens twintig 
pagina's met de foto's van de thans fun
gerende ministers en staatssecretarissen 
en van alle huidige leden van de Eerste 
en Tweede Kamer. Een andere prijsver
gelijking om ons eraan te herinneren 
hoezeer het geld in waarde is gedaald: 
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JONG REPRESENTATIEF EN 
INVENTIEF ZAKENMAN 

Opleiding: 
Studie: 
Ervaring: 

zoekt i.v.m. omstandigheden interessante werkkring. 
Middelbare school - Zeevaartschool. 
Financieel-economisch management. 
Jarenlange ervaring met de aspecten van stukgoederen en 
vloeibare ladingen (Schade - Inspectie - Bemiddeling - Ver-
zekering- Vervoer- Opslag etc.) 

Talenkennis: Engels en Duits. 
Relaties: In binnen- en buitenland. 
Gaarne reacties tel. 01880- 6497. 



6 - vrijdag 7 januari 1972 

De VVD-fractie in de Tweede Kamer 
heeft in overleg met de kamer-

. eentrales onder haar leden een ver
deling gemaakt in de belangenbehar
tiging van verschillende gebieden. Zo 
zijn aangewezen: 

• Voor Overijssel en de IJsselineer
polders de heren G. W. Keja en H. P. 
H. Waalkens; 

• Voor Gelderland de heren G. V. M. 
van Aardenne, L. M. de Beer en H. P. 
H. Waalkens. 

Aankondigingen 

2!& JANUARI 
G. W. Keja. (lid der Tweede Kamer) 

spreekt te Dronten voor de afdeling 
Oost-Flevoland. 

3 FEBRUARI 
Mr. F. Portheïne (lid der Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Ren
kum over de middenstand. 

!& FEBRUARI 
Mevr. drs. N. Smlt-Kroes (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de afdeling 
Epe over algemene politiek. 20.00 uur, 
Hotel Dennenbeuvet 

Regionale 
rubrieken 
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Niet alles pais en vree 

De doorsnee-burger denkt bij ,.het 
Oosten" van ons land aan Twente en de 
Achterhoek. De redactie van ons blad 
laat het daar niet bij en sluit zich aan 
bij wat men in het parlement onder ,.het 
Oosten" verstaat: de gehele provincies 
Overijssel en Gelderland, alsmede de 
oostelijke IJsseJmeerpolders. 

Bij beschouwingen over de sociaal
economische situatie in ons land worden 
het Noorden en het Zuiden steeds als 
probleemgebieden genoemd. Daardoor 
wordt, ongewild, de indruk gevestigd 
dat er in het tussenliggende gebied geen 
problemen zijn en dat alles daar pais en 
vree is . 

Dat is natuurlijk een onjuist beeld. 
Tegenwoordig heeft elk individu, elke 
groep van mensen, elke stad, elk glbied 
doorlopend te maken met 6"ntwikkelin
gen in het maatschappelijke en com
merciële leven en met overheidsmaatre
gelen, die daarvan een exponent zijn. 
Wij kunnen daarom gerust constateren 
dat de problematiek van alledag in het 
Oosten niet anders is dan in andere ge
bieden. Zij het, natuurlijk, met accent
verschillen. Zo houden vraagstukken 
van ruimtelijke ordening in verband 
met wonen, werken en recreatie, ont
sluiting door wegen, bedreigde werkge
legenheid en landbouwkundige ontwik
kelingen ook de oostelijke bestuurderen 
intensief bezig. 

In Twente komen de gevolgen van de 
slechte gang van zaken in de textielin
dustrie hard aan. Er zijn daar naar ver
houding weinig dienstverlenende bedrij
ven, die in het algemeen minder klappen 
te incasseren krijgen bij een teruglopen
de conjunctuur. De structuur van de 
werkgelegenheid behoeft in Twente wij
ziging en daarbij past zeker een pleidooi 
voor verplaatsing van Rijksdiensten 
naar de regio. In datzelfde verband ver
dient de suggestie, 'door de VVD in de 
Tweede Kamer gei:laan, om de Techni
sche Hogeschool in Twente dienstbaar 
te maken aan de Groningse universiteit, 
meer aandacht dan zij tot dusver kreeg. 
Men zou, zo is de gedachtengang, ge
bruik kunnen en moeten maken van de 
know-how die natuurlijk geconcentreerd 
is op de TH, voor de ontwikkeling van 
met name medische apparatuur, ten 
dienste van het onderwijs. 

Verontrustend is ook het hoge getal 
van werklozen in Zwolle en Kampen. 
Deze gebieden verdienen, in het kader 
der investeringsregelingen, de nodige 
belangstelling. 

Behalve op sociaal-economisch gebied 
spelen zeker ook in de oostelijke provin
cies kwesties van ruimtelijke ordening 
een rol van betekenis. Hier immers lig
gen rijke natuurgebieden, zo belangrijk 
voor de aanleg~· van verkeerswegen. 
Enerzijds ·zijn die wegen essentieel voor 
een betere ontwikkeling van de betrok
ken gebieden, anderzijds moeten wij bij
zonder oppassen dat geen onherstelbare 
schade wordt aangericht. Het gaat 
daarbij om een zorgvuldige afweging 
van belangen. Om besluiten die met 

Wij houden ons aanbevolen voor a 1 1 e 
berichten, maar er zijn wel enkele spel-
regels: • 

1) De berichten dienen met de schrijf
machine enkelzijdig getypt te wor
den. Men houde daarbij een ruime 
marge aan. Tussen twee regels tel
keDs een regel blanco laten, zodat 
de redactie ruimte heeft voor even
tuele noodzakelijke correcties en 
voor zetaanwijzingen. 
Iedereen denkt altijd, dat zijn hand
schrift gemakkelijk leesbaar is. Dat 
is echter meestal niet waar. Het kost 
de redactie te veel tijd om allerlei 
handschriften te ontcijferen en de 
kans op leesfouten is bij met de hand 
geschreven berichten te groot. Daar
om: schrijfmachine gebruiken! 

2) De berichten moeten kort en duide
lijk geformuleerd worden. Bij zorg
vuldig formuleren is het meestal 
mogelijk met minder woorden te vol
staan. Schrijf geen lange verhalen; 
als de redactie daar behoefte aan 
heeft, neemt zij wel contact op met 
de inzender van een kort bericht 
waarover zij méér zou willen weten. 

3). Suggesties zijn altijd welkom, maar 
ook kort en zakelijk. Verwacht niet 
dat de redactie altijd overal op in zal 
kunnen gaan. Wij moeten een keus 
maken, die natuurlijk enigermate 
subjectief is. Het is de redactie die 
bepaalt wat wel en wat niet opgeno
men wordt. 

4) Alle berichten, suggesties etc. die
nen schriftelijk gezonden te worden 

Het verzet van de boeren van Tub
bergen tegen een ruilverkavelings
project in dit gebied, dat in de donkere 
dagen voor Kerstmis uitliep op een forse 
vechtpartij met de politie, heeft nog eens 
de aandacht gevestigd op de feilen van 
de Ruilverkavelingawel 1954. 
In die wet wordt o.m. de stemprocedure 
geregeld. Wie niet stemt wordt geacht 
vóór te zijn. Een dergelijke regel is nau
welijks democratisch te noemen. Direct 
na het gebeurde in Tubbergen hebben 
enkele leden van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer vragen gesteld aan de 
regering, waarin duidelijk de wens door
klinkt om op zo kort mogelijke termijn 
van die procedure af te komen. 

wijsheid genomen moeten wordén. Het 
zou de hogere overheidsinstanties '3ieren 
als men eens wat meer luistert naar de 
argumenten die ter zake op plaatselijk 
niveau naar voren worden gebracht. 

In Overijssel en Gelderland heeft men 
nogal eens te maken met gemeentera
den, die zwaar tillen aan de zondagsrust 
en aan ,.vraagstukken" op het gebied 
van de zedelijkheid, zoals het gemengd 
zwemmen. Het zijn zaken die in deze 
moderne samenleving geen vraagstuk
ken meer zouden behoren te zijn en niet 
zelden worden de besluiten van gemeen
teraden in dit opzicht ervaren als een 
niet te accepteren beknotting van de 
persoonlijke vrijheid. Het spreekt van
zelf dat de VVD-vertegenwoordigers in 
dergelijke gevallen met kracht dienen 
op te komen voor de liberale beginselen 
zoals deze in ons verkiezingsprogram 
zijn neergelegd. In eng plaatselijke poli
tieke verhoudingen kan dat misschien 
wel eens moeilijk zijn, maar het belang 
van gergelijke politieke beginselen reikt 
verder dan de regio. · 

aan het adres van de redactie van 
Vrijheid en Democratie: Nieuwe He
rengracht 89 B te Amsterdam. Tele
fonisch doorgeven van berichten is 
niet mogelijk. 

Het lijkt ons nuttig, om de gedachten 
te oriënteren, een opsomming te geven 
van de feiten waarin wij voor de regio
nale rubrieken geïnteresseerd zijn: 

a) A a n k o n d i g i n g e·n van te 
houden vergaderingen en bijeenkom
sten (in v e r s 1 a g e n daarvan 
zijn wij niet geïnteresseerd). 

b) Mutaties in besturen van afdelingen, 
kamercentrales en dergelijke. 

c) Benoemingen van VVD-burgemees
ters en -wethouders. 

d) Benoemingen van ereleden, overlij
densberichten van bekende VVD-le
den en dergelijke persoonlijke nieuws
feiten. 

e) Successen die de VVD behaalde in 
gemeenteraden, agglomeratieraden, 
provinciale staten etc. In het alge
meen maken wij graag melding van 
activiteiten van de VVD in dit soort 
lichamen, zodra deze om een of an
dere reden iets méér dan normale 
aandacht verdienen. 

f) Standpunten die de VVD bij princi
piële debatten in gemeenteraden en 
dergelijke heeft ingenomen, zeker als 
men veronderstellen kan dat soort
gelijke principiiDe kwesties ook el
ders spelen. 

g) R e g i o n a 1 e problemen, waarop 
besturen van afdelingen en kamer-

In Tubbergen hebben van de 2938 stem
gerechtigden slechts 27 boeren hun stem 
uitgebracht: 12 tegen en 15 voor. Vol
gens de wet is het project dan aange
nomen met 2926 tegen 12 stemmen .... 

Het siert gedeputeerde dr. H. H. Schoe
maker, die als voorzitter bij de gerucht
makende stemming optrad, dat hij 
meedeelde van oordeel te zijn dat het 
provinciaal bestuur zich moet beraden 
of onder deze omstandigheden de ruil
verkaveling moet worden uitgevoerd. 

Men kan dit en alle andere ruilver
kavelingsprojecten maar beter verge
ten totdat de wet is herzien. 

Men kan zich ook in de oostelijke pro
vincies gesterkt weten door de voortdu
rende belangstelling voor deze gebieden 
van onze Tweede Kamerfractie. Na de 
verkiezingen hebben reeds twee bezoe
ken van de fractie plaats gehad, name
lijk aan Zwolle en aan Nijmegen. Voor 
25 februari staat een bezoek van een 
zeven man sterke delegatie aan Twente 
op het programma. 

Bestuursmutaties 
Putten (Glll.) - Wegens het regle

mentair aftreden van enkele bestuurs
leden zijn wijzigingen ontstaan in de 
samenstelling van het bestuur van de 
afdeling Putten (Gld.). Het bestuur ziet 
er thans als volgt uit: J. C. Nieland 
(voorz.), mevr. E. W. A. Sterrenburg
Postma (secr.), H. de Vries (pen
ningm.), A. J. Cerpentier, ir. A. 0. 
Haccou, P. C. Harnmeijer en mevf'. 
S. Schuddeboom-Houman (leden). 

centrales graag de aandacht geves
tigd zouden zien. 

Het is duidelijk dat hier een taak ligt 
voor de besturen van de afdelingen en 
kamercentrales enerzijds, voor gemeen
teraadsleden en leden van agglomeratie
raden en provinciale staten anderzijds. 
De redactie hoopt dat men overal in 
den lande zich zal bezinnen op de vraag 
hoe een continue stroom van berichten 
in ons blad kan worden bereikt. Dat zal 
een samenspel vereisen tussen besturEfl 
en gekozen vertegenwoordigers in open
bare lichamen. En bij dat alles is één 
ding evident: de afdeling of regio die 
niets laat horen vindt ook niets in het 
blad over haar activiteiten. Bovendien 
moet men bedenken dat het altijd gauw 
te laat is. Wij gaan onverbiddelijk te 
werk als berichten ons niet onmiddellijk 
na het gebeurde bereiken. De redactie 
streeft naar een zo groot mogelijke 
actualiteit. 
De instelling van de rubrieken betekent 
dat daarmee komen te vervallen de vier 
stedenrubrieken welke tot nu toe in ons 
blad een plaats vonden en waarin aan
dacht werd besteed aan Amsterdam, 
Rotterdam, Den Haag en Eindhoven. 
De rubrieken "Nieuws uit de partij", 
"Aankondigingen" en .,Kamerleden 
spreken" houden eveneens op te bestaan. 
De nieuwsfeiten welke men in deze ru
brieken kon aantreffen zullen voortaan 
worden vermeld bij de regionale rubrie
ken. 
Het moet, met vereende krachten, mo
gelijk zijn deze te laten slagen. 
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Het kleurboek van minister Van Veen 

door mevrouw drs N. Smit
Kroese, lid van de Tweede 
Kamer voor de VVD 

nder de 
loep 

VERVOLG VAN PAGINA 5 

Natuurlijk hebben wij tijdens het 
fractieberaad, voorafgaande aan de 
stemmingen over de onderwijsbegroting 
van minister Van Veen ook de mogelijk
heid besproken, dat de VVD-fractie, c.q. 
de onderwijsmensen uit de fractie, tegen 
de begroting, dan wel tegen posten uit 
de begroting zouden stemmen. 

De confrontatle met het gat van Ve
ringa - sinds vorige week officieus de 
juiste definitie van het grote tekort, nu 
de commissie ~ijksuitgaven oud-minis
ter Witteveen in ere heeft hersteld -
gaf een enorm gevoel van machteloos
heid. :men vertwijfelde KVP-er gaf dat 
aanleiding tijdens de debatten te roe
pen: ,.Laten wij toch niet de indruk 
wekken dat alles al tevoren geregeld 
is. Zelfs dàt gevoel had ik al een tijdje 
voor de begrotingsbehandeling verloren 
toen mij duidelijk was geworden, dat er 
niets te regelen viel, omdat de speel
ruimte nihil was. 

Het klinkt onwaarschijnlijk, gezien het 
feit dat het onderwijsbudget verreweg 
het grootste is van alle ministeries, en 
ook dit jaar wederom een toename ver
toonde. 

Olieverfkrijtjes 
De begroting deed mij denken aan het 

kleurboek van een kind. De vormen wa
ren aangegeven door de vorige bewinds
Heden, die de te gebruiken kleuren er
bij hadden vermeld. Deze bewindslieden 
mochten de handelingen gaan uitvoeren. 
Voor de Kamerleden was de taak weg
gelegd te zien of het kleuren juist was 
gebeurd. Aan de resultaten bleek echter 
niets meer te veranderen: er waren olie
verfkrijtjes gebruikt. 

Een gevoel van machteloosheid k,omt 
dan over je. 

En er wàs ontzettend veel .kritiek op 
de voorstellen van de onderwijsminister. 
Ook uit onze achterban. Kritiek dle niet 
alleen bleek uit gesprekken op bet on
derwijsprotest in Utrecht, maar ook -
en vaak meer - uit gesprekken met 
mensen uit onderwijskringen. 

De VVD raakte overtuigd van de 
waarachtigheid van veel van die kritiek 
op voorstellen, die ingegeven leken te 
zijn door de toestand van de oollecUeye 
portemonnaie, zonder rekening te hou
den met onderwijskundige factoren. 

Bovendien was het heel moeilijk te 
verteren, .om nog maar niet te spreken 
van begrijpen, dat bepaalde voorstellen 
duidelijk in strijd bleken te zijn met 
uitgangspunten van de bewindsman. 
Terwijl juist in die uitgangspunten onze 
partij zich zo goed kon vinden. Wanneer 
er bijvoorbeeld gesproken wordt over 
bevordering van gelijke kansen op alle 
niveaus en individualisering van het on
derwijs, lijkt dit een citaat uit Liberalen 
op nieuwe wegen. 

Een voorbeeld·: het voorstel van de 
minister om het aantal lesuren van 32 
tot 30 per week bij het voortgezet on
derwijs te verminderen. Door het ont
breken van een onderwijsfilosofie ach
ter deze maatregel was die vermindering 
voor ons een moeilijk te verteren zaak. 

Ik ben ervan overtuigd dat, nu het 

in de enkele advertentiepagina's die aan 
de eigenlijke- inhoud van de uitgave 
1911/12 voorafgaan, komt onder meer 
een reclame voor van L. Th. A. Vorst, 
toen gevestigd Noordeinde 2 in Den 
Haag, voor .,liavanna Sigaren van pri
ma kwalitf.iit": Li Hung Chang 3 cts.; 
Importación 4 cts.; Linton 5 cts en Bel
Ia Avis 6 cts. 

De inhoud is, als gezegd, in opzet vrij
wel gelijk gebleven. Ook de eerste uit
gave van 1911/12 bevatte reeds o.a. de 
tabel van alle sedert 1848 opgetreden 
kabinetten, de reglementen van orde 
van de Raad van Ministers en van de 
Kamers, de Raad van State en zijn 
werkkring, de namen van de zittende 
leden van beide Kamers met korte bio
grafische bijzonderheden, de partijpro
gramma's, de laatste troonrede, een op
somming van de voornaamste werk· 
zaamheden der Staten-Generaal in het 
afgelopen zittingsjaar en de verkie
zingsuitslagen voor de Kamer(s). 

In 1911/12 was ons land aan zijn 24ste 
kabinet sedert 1848 toe. Het Kabinet
Biesheuvel van thans is het 48ste. De 
gemiddelde levensduur van de kabinet
ten van de eerste en van de tweede 
periode van zestig jaren ontloopt elkaar 
praktisch dus niets: in beide gevallen 
21:2 jaar. De Tweede Kamer van (toen) 

belang van het onderwijs eigenlijk pas 
heel kort nationaal en internationaal zo 
duidelijk wordt onderkend, er ook van 
de zijde van het onderwijs aanpassingen 
zullen moeten plaatsvinden. 

Structuurpatronen zijn daarbij echter 
onontbeerlijk. En in dit geval ontbraken 
deze volledig, waardoor, populair ge
zegd, de zwakke leerling thuis meer zou 
moeten gaan doen, zonder echter dat hij 
heeft leren leren. 

Zelfwerkzaamheid vraagt in eerste in
stantie dat in letterlijke en figuurlijke 
zin discipline is bijgebracht. Het onder
wijs zou in ieder geval de tijd gegund 
moeten worden voor didactische aanpas
singen, in die zin dat de leerlingen meer 
handvatten verschaft ·worden voor het 
aanpakken van taken die deels ook thuis 
en op eigen kracht kunnen worden ver
richt. 

Met een aantal liberale deskundigen is 
dan ook naarstig binnen de onderwijsbe
groting gezocht naar ruimte voor ver
zachting van de 32--30 maatregel. 

Op een koopje voor Sinterklaas spe
len, zoals met name D'66 dat in onze 
ogen gedaan heeft, ligt de VVD niet. 
Wanneer er kritiek bestaat, en verande
ringen in de begroting gewenst zijn, 
dient aangegeven te worden waar dat 
geld vandaan moet komen. 

En wij hàdden wisaelgeld gevonden, 
dat dachten wij tenminste. 

Natuurlijk was dat een compromis. 
Maar het compromis is nu eenmaal de 
politieke pasmunt van de goedwillende. 

Maar toen kwam de koude douche. 
Het gevonden wisselgeld bleek een 

mln ot meer loze post te zijn. De minis
ter noemde die situatie In de pipeline 
zittende activiteiten. Hoe de fomulering 
ook luidde, de conclusie kon zijn dat 
uitgaven boven het toegestane in het 
vorig jaar het onmogelijk maakte de 
ministeriële voorstellen te verwerpen, 
aangezien het wisselgeld alleen op pa
pier bleek te bestaan. 

Argwaan 
Dit alles was reden genoeg om reeds 

in dit stadium. de grote argwaan van de 
VVD voor . de middenschool ever het 
voeWcht· te dragen, met name voor wat 
betreft de financiële consequenties om 
nog maar niet te spreken over de onder
wijskundige complicaties van zo'n nieuw 
schooltype. 

De vele waarschuwogen van me
vrouw Van Someren t.a.v. financiële en 
onderwijskundige gevolgen van de 
Mammoetwet gelden ook voor deze- ver
andering onverkort. 

In het verwoorden van zulke kritiek 
komen nieuwe gedachten los. 

Maar dat geldt niet alleen voor het 
verwoorden van kritiek. 

Daarom vergroot het tijdig leren ge
bruiken van goed Nederlands de kansen 
van onze kinderen om met succes ver
der onderwijs te volgen. Diverse onder
zoekingen hebben duidelijk genoeg aan
getoond dat velen, met name in de lage
re welstandsklassen, hun intellectuele 
mogelijkheden niet verwerkelijken, en de 
carrière missen waarvoor hun kwalitei-

honderd leden telde ondanks het in 
1911/12 nog bestaande districtenstelsel 
toch nog 8 partijen: 26 katholieken, 21 
antirevolutionairen, 12 christelijk-histo
rischen, samen 59 leden van ,.rechts"; 
20 unie-liberalen, 4 vrij-liberalen, 1.libe~ 
raai zonder meer, 9 vrijzinnig-democra
ten en 7 sociaal-democraten, samen dus 
41 leden van .,links". 

De Tweede Kamer telde befaamde li
beralen als mr. W. H. de Beaufort, de 
generaal K. Eland, mr. H. Goeman Bor
gesius, prof. mr. G. A. van Hàmel, dr .. 
H. F. R. Hubrecht, P. J. de Kanter, jhr. 
mr. A. P. C. van Karnebeek, de (unie-li
berale) predikant F. Lieftinck, mr. Th. 
H. de Meester, mr. R. J. H. Patijn, mr. 
P. Rink, de journalist A. Roodhuyzen 
(o.a. hoofdredacteur van ,.Het Vader
land" geweest), mr. H. Smeenge, de ka
pitein L. W. J. K. Thomson (die in junl 
1914 in internationale dienst in Albanië 
als kolonel zou sneuvelen) en mr. M. 
Tydemanjr. 

In die eerste jaarboekjes werd een 
flink stuk ruimte ingenomen door de 
gegevens, samenhangende met het dis
trictenstelsel. .,Parlement en Kiezer" 
1911/12 bevat de verkiezingsuitslagen 
per district voor de Tweede Kamer in 
1897, 1901, 1905 en 1909, met inbegrip 
van de in de tussenliggende jaren plaat-

ten en potentie zeker toereikend zijn, 
doordat ze verbaal niet voldoende uit de 
voeten kunnen. 

Verlaging van de toelatingsleeftijd tot 
het kleuteronderwijs van het vierde 
naar het derde jaar geeft extra tijd 
welke o.a. gebruikt kan worden voor het 
timmeren aan _de verbale expresslemo
gelijkheden. Bovendien is gebleken dat 
een driejarige al dan niet vla het spel, 
ontvankelijk is voor kennisoverdracht 
en open staat voor indrukken. 

En passant bevorderen wij tegelijker
tijd dat minder getobd hoeft te worden 
om te voldoen aan een duidelijk 'maat
schappelijk verlangen, kinderen eerder 
buitenshuis te laten opvoeden. Welke 
problemen geeft het niet om crèches, 
kinderdagverblijven, peuterklasjes van 
de grond te krijgen en vooral: in stand 
te houden. 

VVD-motie 
Wetende hoe de gedachte van de ver~ 

Iaging van de toelatingsleeftijd tot de 
kleuterschool in onze partij leeft, kon 
een motie van VVD zijde waarin om 
experimenten op dit gebied gevraagd 
werd, niet uitblijven. De zeer positieve 
uitspraak van de Kamer - alleen de 
SGP en het GPV stemden tegen de VVD 
motie - liet duidelijk uitkomen dat een 
verschuiving van het accent naar kleue 
ter- en basisonderwijs, en de overwee 
ging dat het bezighouden van peuters 
niet thuishoort in de sociale aector, 
maar vanwege de importantie op onder
wijsgebled in de onderwljshoek, door de 
VVD met kracht benadrukt, goed over-" 
kwam bij de grootst mogelijke meerder• 
held van de Kamer. 

De VVD motie was dan ook de enige 
motie die het bij de stemmen ,.haalde". 

Wij moeten ons realiseren dat bij het 
eerder aanvangen van het on d er wij s 
aan onze kinderen, wij het ons kunnen 
permitteren het spelen geleidelijker tot 
leren te laten worden en bij het lager 
onderwijs het leren langer spelen te la
ten blijven. 

Een soepeler aansluiting van lager- op 
kleuteronderwijs, een betere integratie 
van deze twee schooltypen, geeft de mo
gelijkheid om zinvoller selectiemethoden 
toe te passen, o.a. door als toelatinga
moment voor het basisonderwijs niet al
leen de leeftijd als uitgangspunt te ne
men, maar ook de mate van geestelijke 
rijpheid. 

Zelfs in dit korte bestek genoeg pun
ten waaruit bijkt dat een werkprogram
ma voor dit primaire welzijnsaspect, 
het onderwijs, een noodzaak is. 

Het begratingsbeleid voor 1972 door 
de minister van onderwijs als eerste 
hoofdstuk van zijn werkprogramma 
aangekondigd, is door de VVD, zij het 
op een aantal onderdelen met zeer ge. 
mengde gevoelens bekeken, niet verwor• 
pen. . 

Een bewind, dat minder dan een half 
jaar de gelegenheid heeft gehad gestalte 
te krijgen werd door ons geen reële 
basis geacht om op grond daarvan te 
concluderen dat er geen wezenlijke ver
beteringen in de worgende hoofdJitukken 
te verwachten zijn. 

selijk noodzakelijk geworden tussentijd· 
se verkiezingen. . . 

Bijna lachwekkend doet de precieze 
omschrijving van de grenzen der distric
ten aan, waarover nogal- eens hard werd 
gevochteu, .omdat die indeling uiteraard 
van invloed kon zijn op de uitslag. Zo 
wordt het district Amsterdam Yni (de .. 
ze stad telde "9 districten) o.a. als volgt 
omschreven: ,.Het gedeelte der gemeen• 
te Amsterdam, gelegen binnen een lijn, 
getrokken als volgt: van het snijpunt 
der aslijnen van het Noordzeekanaal ea 
zijkanaal H, zuidwaarts langs de grens 
der gemeente tot aan de Haarlemmer• 
vaart. Vervolgens langs de doorvaart 
der Haarlemmervaart (noordzijde) tot 
aan het Nassauplein. Daarna langs de 
doorvaart der Marnixkade tot aan de 
Zaagbarrière, vervolgens ... " enz., enz; 

Ten slotte vindt men nog een alfabeti• 
sche lijst van gemeenten met het aantal 
kiezers en opgave van het kiesdistrict 
waartoe de gemeente behoorde, zomede 
een tabel, aanwijzende het bedrag van 
woninghuur of loon, dat voor elke ge
meente (naar gelang van de klasse-in
deling dier gemeente) aanspraak gaf op 
kiesrecht (art. 1 en 2 van de z.g. Kies
wet-Van Houten). Het aantal kiesge
rechtigden bedroeg in 1911: totaal 
872.536. Thans bedraagt dit ongeveer 
7,5 miljoen! 
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Schadelijk imago 

De VVD-fractie in de Tweede Kamer 
heeft in overleg met de kamer
centrales onder haar leden een ver
deling gemaakt in de belangenbehar
tiging van verschillende gebieden. Zo 
zijn voor de drie noordelijke pro
vincies, Friesland, Groningen en 
Drenthe, aangewezen mevrouw mr. E. 
Veder-Smit en de heer dr. K. van 
Dijk. 

containen: 
koel/vries
containen: 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

Er is al zo vaak op gehamerd dat het 
Noorden des lands een probleemgebied 
is, dat iemand die er niet thuis is zo 
langzamerhand wel moet denken dat de 
mensen er met sombere gezichten door 
het leven gaan. Ze gaan daar gebukt 
onder de problemen, er kan geen lachje 
meer af, levensvreugde kent men er niet 
meer. Dat is voor een oppervlakkige 
waarnemer het imago van het Noorden. 

Wij willen de problemen waarmee 
men in deze regio te kampen heeft niet 
bagatelliseren. Natuurlijk is het zaak 
daar oog voor te hebben en er oplossin
gen voor te zoeken. Maar het is ook 
gevaarlijk om altijd in mineur over het 
Noorden te praten. Zoiets kan remmend 
werken op de stimulansen die voor dit 
gebied inderdaad noodzakelijk zijn. 
Door bepaalde maatregelen kan de 
overheid, landelijk en regionaal, probe
ren de voorwaarden te scheppen ter ont
wikkeling van een door allerlei oorza
ken achterop geraakt gebied. Maar ten
slotte zijn het de mensen zelf, die inha
kend op een goed overwogen overheids
beleid, zich de nodige inspanningen 
moeten getroosten om uit de moeilijkhe
den t~ komen. Daarbij is een overtrok
ken negatief beeld schadelijk. 

Het is daarom goed niet alleen bij de 
problemen stil te staan, maar ook eens 
tt- belichten wat daar tegenover staat. 

De verplaatsingen van de NAM en de 
Gasunie naar Assen, respectievelijk 
Groningen, stuitten aanvankelijk op 
nogal wat weerstand. De daarbij be
trokken werknemers dachten blijkbaar 
dat zij zouden komen te wonen in barre 
verlatenheid op de .,grote stille heide". 
Maar wie nu spreekt met deze mensen, 
die in Rolde, Vries, Zuidlaren, Haren, 
Glimmen, Eelde-Paterswolde, Peize of 
Roden terecht zijn gekomen, zal merken 
dat zij niet meer weg willen. Velen er
varen het als een bevrijding om hier te 
wonen. 

De meeste van die dorpen zijn de 
laatste tien jaar enorm gegroeid, waar
bij - gelukkig - de fraaie dorpskern 
veelal werd behouden. Het winkelbe
stand is aanzienlijk toegenomen en men 
schijnt niet op te houden met verbou
wingen en uitbreidingen. Aan de ene 
kant zijn alle voorwaarden voor een 
modern comfortabel leven aanwezig, 
aan de andere kant is er nog ruimte. 
Want die grote stille heide is er óók 

Onder de beSChermde naam "Multload"• 
container bOuwt Paul & Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA· 
PELCONTAINERS voor het etukgoe
derenvervoer. 
·oe constructie van Van Weelde'& con· 
tainera leent zich In het biJzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koeiJ 
vrleacontainera, met naar keuze poly· 
streen of polyurethaan isolatie, Binnen· 
afwerking naar wens In aluminium ot 
polyester. Tevens kan elk geweMt koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEI:N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRII!K 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
"8-GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK AJD IJSSEL 

:rEL. (01808) 2841 (8 LIJNEN! 

Voor wie het nog niet wist: Er is wel wat veranderd, daar in het Noorden, 
sinds de hunnebedbewoners. 

nog. En zij blijft, tot vreugde van de 
natuurliefhebben, stil. Zelfs 's-zomers 
campings uitpuilen en de hotels geheel 
bezet zijn. De kampeerders zitten dan 
voor hun tent of caravan te kijken naar 
de tenten en caravans van de anderen. 
In de bossen of op de heide kom je 
slechts sporadisch mensen tegen, ook in 
het hoogseizoen. 

Toeristisch heeft het Noorden dan ook 
vele mogelijkheden. Zij worden trou
wens door steeds meer ;,westerlingen" 
ontdekt. Denk maar aan de grote vraag 
naar vrijkomende boerderijtjes, die als 
tweede woning worden ingericht, soms 
ook als eerste. Overigens: in sommige 
dorpen overtreffen .,zondagsboeren" de 
echte boeren reeds in aantal. Dat kan 
een probleem opleveren voor de midden
stand, waarop wij attent moeten zijn. 
De weekenders doen minder inkopen 
dan degenen die de hele week in het 
dorp wonen. In sommige gemeenten 
gaan de gedachten uit naar steun voor 
de middenstand via een plaatselijke toe
ristenbelasting. 

Natuurlijk is de VVD niet blind voor 
de bekende problemen in het Noorden 
van werkloosheid en inkomensachter
stand. Zij worden voornamelijk veroor
zaakt door een schaalvergroting in de 

landbouw. In die sector ontstaan steeds 
grotere en steeds meer gemechaniseerde 
bedrijven. Daardoor loopt het aantal ar
beidsplaatsen in de landbouw terug en 
daarvan zijn vooral de oudere werkne
mers het slachtoffer. Met name in de 
Zuidwest-hoek van Groningen en in 
Oost-Groningen is dit een groot pro
bleem. 

Het is niet de bedoeling van dit eerste 
artikel in deze nieuwe rubtiek om alle 
problemen van het Noorden te etaleren 
en daarvoor .,even" pasklare oplossin
gen aan de hand te doen. De denkbeel
den die de VVD over d"e oplossingen 
heeft zijn in grote lijnen neergelegd in 
ons verkiezingsprogram. Een nadere 
uitwerking daarvan vereist een voortdu
rende uitwisseling van gedachten, waar
toe deze rubriek mede kan dienen. 

Aankondigingen 
28 JANUARI 

Mr. dr. C. Berkhouwer (lid der Twee
de Kamer) spreekt voor de liberale 
Sociëteit Groningen over .,Regionale ont
wikkelingen in de EEG." 

N.V. Technische Groothandel P.& D.Janson 

Verkoop, Verhuur en Montage 
von Nieuw en Grade-"A" Bailey-Bruggen-materiaal; 

Alleenvert. van: MABEY & JOHNSON. 
AALST.(Gld.) - Tel. 04187-531-270 

ARNHEM: 
Utiliteitsbouw aannemingsbedriJf Bruningweg 21 

Telefoon: 085 • 454245 ·* 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw amhem • rotterdam 

ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 

Telefoon: 010 • 121288 
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• De VVD 1n het parlement 
In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle· 
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnehof 1-A in 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

Militaire tuchtrecht 
Er is in Nederland veel bewe

ging rond de tucht in de krijg~
macht. De minister van defenste 
bestudeert dit complexe probleem 
en heeft toegezegd eind dit jaar 
of begin -volgend jaar aan de Ka
mer een nota over het militair 
tucht- en strafrecht voor te leg
gen. 

De heren Koudijs en Keja (vvd) 
zijn van oordeel dat na het ver
schijnen vari deze nota het voor 
een open en democratische be
sluitvorming gewenst i~. van de 
zienswijze van de daarbiJ betrok
ken militairen kennis te nemen. 

Zij zullen aan de vastè commis
sie van defensie voorstellen dat 
deze Kamercommissie hiertoe 
openbare hoorzittingen gaat hou
den. 

Hun staat hierbij voor ogen, dat 
de organisaties van militairen ge
hoord kunnen worden in Den 
Haag, maar zij willen zeker niet 
bij voorbaat uitsluiten dat als de 
omstandigheden er aanleiding toe 
geven, ook elders hoorzittingen 
gehouden zullen worden. 

Zij hopen dat dit voorstel er toe 
zal leiden dat door deze maximale 
inspraakprocedure de besluitvor
ming van de Karnet· zal worden 
bespoedigd. 

Na maanden van zeei· inspannende ar
beid is de Tweede Kamer nu op reces 
tot de 25ste van deze maand. Op een 
enkel na zijn alle begrotingshoofdst~k
ken afgehandeld. Dat is in jaren met 
gebeurd. Alleen al het feit dat ~~ Ka
mer zich vrijwel door de gehele riJksbe
groting heeft heengeworsteld, wijst op 
een bijzondere prestatie. Rekent men 
daarbij dat de Kamer zich tussen de 
begrotingsbehandeling door nog met al
lerlei m·gente zaken heeft bezig moeten 
houden dan is het duidelijk dat er heel 
hard i~ gewerkt. Inderdaad is een 
paar weken rust de Kamerleden van 
harte gegund en met hen allen die nauw 
bij de parlementaire arbeid zijn betrok
ken. Wij zijn de lezers echter nog een 
samenvatting verschuldigd over hetge~n 
de laatste weken door de VVD-fractie
leden te berde' is gebracht. 

Tot de onderwerpen, die tussen de be
o-rotingsbehandeling door aan de orde 
~ijn geweest behoorde het wetsontwerp 
Verandering in de Grondwet, strekkende 
tot het doen vervallen van art. 185 van 
de Grondwet onder opneming van een 
additioneel artikel. Artikel 185 geeft een 
garantie van de traktementen, pensioe
nen en andere inkomsten van wat we 
kortheidshalve de godsdiemltleraren 
noemen. Anders gezegd de financiële 
verhouding tussen Kerk en Staat. 

In afwachting van een definitieve 
wettelijke regeling van de onderhavige 
materie was genoemd wetsontwerp no
dig. Ondanks het vervallen van artikel 
185 wordt in het additionele artikel de 
in dat artikel vervatte regeling tijdelijk 
gehandhaafd. . 

De deconstitutionalisering van de ft· 
nanciële verhouding tussen Kerk en 
Staat heeft de instemming van de VVD
fractie, waarvoor de heer Geurtsen het 
woord voerde. In de zaak zijn er twee 
hoofdstandpunten: een jaarlijkse uitke
ring of afkoop. De heer Geurtsen sprak 
de hoop uit dat er een brug tussen beide 
standpunten zal worden gevonden als 
uiteindelijk een definitieve wettelijke re
geling - In overleg met de kerken -
zal worden getroffen. 

Spoorwegtarieven 
Buiten de begrotingsbehandeling 

kwam ook nog een interpellatie van de 
heer Van Thijn (PvdA) aan de orde 
over de verhoging van de spoorwegta
rieven. Hierbij verweet de heer Koning 
de interpellant dat deze bij de behande
ling van de begroting van Verkeer en 
Waterstaat niet gereageerd had op de 
mededeling van de bewindsman dat er 
een tariefsverhoging zou komen. Overi
gens vond de heer Koning de kostenstij
ging bij de N.S. wel een zorgelijke zaak, 
waarbij hij nadrukkelijk stelde dat -
ook in verband met de ruimtelijke orde
ning - het openbaar vervoer een be
langrij\.ie plaats binnen het terrein van 
het gehele vervoer hoort te houden. 

Economische zaken 
Bij de behandeling van de begroting 

van economische zaken heeft de heer 
Portheïne met klem gepleit voor oplos
sing van de moeilijkheden waaronder 
het midden- en kleinbedrijf gebukt gaat. 
De positie hiei"Van is zorgelijk. De cij
fers over de rentabiliteit bewijzen het. 
De moeilijkheden zijn van verschililende 
aard. Integratie van het beleid is nodig. 
prijsbeleid. Het is in feite de industrie 
Dit vooral met het oog op het Joon- en 
die daarover beslist. De heer Portheïne 
drong overigens aan op coördinatie in 
de consumentenvoorlichting. Voorts 
stond hij uitvoerig stil bij het vraagstuk 
van de herindustrialisatie van Limburg. 

Bij economische zaken voerde ook de 
heer Van Aardenne het woord. Eco
nomische problemen als inflatie, stagna
tie, monetaire onzekerheid, Europese sa
menwerking, het teruglopen van inves
teringen, infrastructuur, milieubeheer, 
concurrentievervalsing, conjunctuurbe
heersing en regio-beleid passeerden min 
of meer uitvoerig de revue.· 

Sprekende over de EEG. zei de heer 
Van Aardenne dat bij hem de gedachte 
leeft dat met de mond een goede zaak 
wordt beleden, maar dat wij - ook bin
nen de Gemeenschap - steeds verder 
uit elkaar groeien. Nederland zal met 
alle kracht - vooral ook uit eigen be
lang - moeten streven naar een com
munautaire monetaire en conjunctuur
politiek. Wat zorgelijk was de heer Van 
Aardenne over onze concurrentiepositie 
die slechter wordt. 

Financiën 
De heer Porthelne, bleek bij de behan

deling van de begroting van financiën 

met minister Nelissen van oordeel dat 
de kans op grotere rust op monetair 
gebied nu aanwezig is sinds het akkoord 
van Washington. Het grote vraagstuk 
blijft natuurlijk of de handelspolitieke 
voorwaarden waarvan de V.S. hun voor
stel aan het Congres afhankelijk stellen, 
zodanig zijn dat ze voor de betreffende 
landen aanvaardbaar zijn. Het zou wel 
eens de Achilles-pees van dit akkoord 
kunnen zijn. 

Instemming betuigde de heer Portheï
ne met het voornemen van de regering 
wat de oudedagsvoorziening van zelf
standigen aangaat. Deze groep heeft er 
recht op dat de discriminatie in deze 
wordt opgeheven. Hij vroeg binnen ?~e 
voorzieningen aandacht voor de pos1be 
van de lagere inkomensgroepen en voor 
een backservice-regeling. De heer Port
heïne wilde overigens vasthouden aan 
het regeringsakkoord met betrekking 
tot de belastingvrije voet. Hij wenst bij 
de doorwerking van de voetverhoging in 
tarieflijn verschoond te blijven van een 
knik à la Kieft. Ook bracht de heer 
Portheïne de positie van de belasting
ambtenaar ter sprake, evenals die van 
de belastingplichtigen, die doot· abrupte 
wijzigingen in de belastingwetgeving in 
verwarring worden gebracht. 

Sociale zaken 
Bij de behandeling van de begroting 

van sociale zaken verklaarde de heer 
Van Aardenne het arbeidsmarktbeleid 
van de regering te onderschrijven. Min
der te spreken was deze VVD-spreker 
over het beleid inzake de bezitsvorming. 
De algemene premiespaarwet zal ver
dwifnen (1 januari 1973), de wet op het 
bezitsvormingsfonds blijkt zulke moge
lijkheden te bieden dat het fonds nu al 
bijna half leeg is en de toekenning van 
voorschotten is gestopt. Er wordt nu 
een nieuwe regeling ontworpen die zo
veel scherper in de criteria zal zijn dat 
er minder mensen voor zo'n voorschot 
in aanmerking komen. De heer Van 
Aardenne verklaarde dit beleid niet te 
bewonderen. Bezitsvormende maatrege
len moeten een doorlopend karakter 
h,ebben. Anders betekenen ze toevallige 
voordelen voor diegenen die juist de ge
legenheid hadden. Overigens achtte de 
heer Van Aardenne thans maatschappe
lijk in beginsel het ogenblik gekomen 
dat velen in onze maatschappij na eerst 
langs collectieve weg bezitters te zijn 
geworden, thans ook individueel bezit 
zullen kunnen verwerven. Maar dan 
klemt des te meer de bestrijding van de 
inflatie. In dit verband onderschreef de 
heer Van Aardenne de regeringspolitie;k, 
dat de eerste verantwoordelijkheid voor 
de loonvorming ..:... en voor de prijsvor
ming - bij het bedrijfsleven ligt. De 
verslechte.Qng van de economische toe
stand gaat echter zoveel sneller dan 
voorzien dat men zich moet afvragen 
of ook de matiging niet sneller zal moe
ten zijn. 

De heer Van Aardenne legde er ver
der de nadruk op, dat de premiestijging 
bij de sociale verzekeringen binnen de 
regeringsperiode niet meer dan drie pro
cent van het nationale inkomen zal mo
gen bedragen, zoals in het regeringsak
koord is vastgelegd. Wil men echter de 
sociale verzekering op bepaalde punten 
uitbreiden dan zal er elders moeten wor
den verminderd. Niet alleen bevriezing 
van de kinderbijslag voor het eerste 
kind is nodig, maar ook die voor het 
tweede kind. De verbeteringen in de po
sitie van de bejaarden en gehandicaptên 
hebben haast. Ten aanzien van het plan 
van de vakbeweging - vooruitlopen op 
wettelijke pensioenplicht met een pre. 
mie-heffing vóór de inwerkingtreding 
van de wet- noemde de heer Van Aar
denne nogal .prematuur, al vond hij de 
algemene pensioenplicht een goede zaak. 

De heer Van Aardenne drong tenslotte 
met grote klem aan op het bestrijden 
van mi,sbruik van de sociale verzeke
ring. 

Volksgezondheid 
Mevr. Vcder-Smit heeft bij de beJtan

deling van de begroting van volksge
zondheid en milieu-hygiëne nog eens 
uitvoerig het VVD-standpunt inzake de 
verkrijging van anti-conceptiva via de 
ziekenfondsen uiteengezet. Zij zei onder 
meer het van bijzonder belang te achten 
dat geboortenregeling als een normale 
eerlijke zaak zal worden beschouwd, 
waar men in . alle openheid over kan 
spreken en waar man en vrouw samen 
een weloverwogen beslissing in moeten 
nemen, een beslissing waarin de belan
gen van de vrouw en van het eventuele 
kind een zeer voorname rol moeten 
gaan spelen. 
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De VVD heeft haar standpunt dat alle 
anti-conceptiva door het ziekenfonds 
moeten worden verstrekt, uiteindelijk 
laten varen. Mevrouw Veder-Smit zette 
uitvoerig uiteen waarom, en liet daarbij 
alle pro's en contra's de revue passeren. 
Ofschoon voor de VVD-fractie de pro's 
de sterkste zijn, erkende mevr. Ved~~
Smit dat er nog een aantal vragen ZlJn 
die bij de uitwerking moeten worden 
beantwoord zoals: wordt er voldoende 
onderzoek gedaan naar ~ndere ~nti-c~~-

. ceptionele middelen die eff~ctlef .. ZlJn 
zonder dat zij noemenswaardtge biJWer
kingen ten gevolge hebben?; wat kan 
worden gedaan om het gebruik van .con
dooms te bevorderen. Een belangrijk ge
volg van het gebruik van condoom~ is 
dat zij de verbreiding van geslachtsziek
ten tegengaan. Gebruik van anti-con
ceptiva die geen ingrijpende invloed op 
de constitutie van de vrouw hebben, 
verdienen de voorkeur (ruime verkrijg
baarheid van condooms is ook daarom 
van veel belang). 

Het gebruik van anti-conceptiva be
strijkt slechts een deel van het vraag
stuk van de geboortenregeling. Voor 
een goede toepassing van de geboorten
regeling is veel meer nodig: 

• Erkenning van de positieve waarde 
van de seksualiteit; 
• Bewuste omgang van man en vrouw 
op basis van gelijkwaardigheid en met 
respect voor elkaar; 
e Erkenning van de geboortenregeling 
als een goede, eerlijke zaak en 
• Een onbedwongen en volwassen hou
ding jegens seksualiteit en voortplan
ting. 

Onderwijs 
De onderwijsbegroting. bracht me

vrouw Smit-Kroes op het spreekge
stoelte. In haar rede stelde zij het be
lang van het leren gebruiken van goed 
Nederlands in de eerste plaats aan de 
orde. Hoe jonger we hieraan beginnen 
hoe minder groot de verschillen tussen 
de leerlingen op het stuk van latere m~
gelijkheden. Het zijn juist deze verschil
len die de slechtst bedeelden steeds ver
der achterop doen raken. Zij missen dan 
niet alleen educatief de bus, maar hou
den er ook vaak psychische frustraties 
aan over. 

De tijd lijkt gekomen, alpus mevr. 
Smit-Kroes, dat er een principiële uit
spraak wordt gedaan die de consequen
ties aanvaardt van een verschuiving in 
de onderwijsfilosofie; een verschuiving 
van het accent naar kleuter- en basison
derwijs. Op grond hiervan diende m~
vrouw Smit-Kroes een motie. in, waarm 
zij om experimenten vroeg met het ver
lagen van de toelatingsleeftijd tot het 
kleuteronderwijs. 

Zij belichtte ook de betekenis van een 
betere integratie van kleuter- en lager 
onderwijs. Zij achtte een nota over de 
structurele onderzoekingen naar de 
waardering voor en de positie van ~e 
onderwijzers in het totale onderwiJS 
uitermate belangrijk. "Op een uit~rst 
moeilijke en beïnvloedbare leeftijd 
wordt van de onderwijzer verwacht dat 
hij de hoop van het vaderland zindelijk 
leert denken en zich meer dan in één 
opzicht zindelijk leert gedragen." Voor
komen moet worden dat de goede on
derwijzer wegloopt naar het voortgezet 
onderwijs. 

Enkele andere punten uit het betoog 
van mevrouw Smit-Kroes: Verminde
ring van het aantal lesuren wordt in 
feite geargumenteerd vanuit de collec
tieve portemonnaie en mist een onder
wijskundige verantwoording. Wij dienen 
ons te realiseren dat onderwijsvernieu
wing geen optimale resultaten kan af
werpen, indien, wij in een tumultueuze 
periode van organisatorische herstructu
rering ook nog eens didactische en pe
dagogische zaken binnen de kortste ke
ren overhoop halen. Uiterste voorzich
tigheid is gewenst met betrekking tot 
experimenten met de zgn. middenschool. 
Zorgen wekt de departementale houding 
tegenover het gymnasium. Een school
type dat mevr. Smit-Kroes een buitenge
woon warm hart toedraagt. Spoed met 
de integratie van de inspectie van HA
VO, VWO en MAVO lijkt een dringende 
noodzaak. 

Wetenschapsbeleid 
Over het wetenschapsbeleid sprak de 

heer Van Dijk. In een bondig.betoog liet 
hij alle problemen die zich daarbij voor
doen de revue passeren. De gehele pro
blem~tiek vatte de heer Van Dijk sa
men in een aantal vragen, waarvan de 
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Het wankele Europa van 1972 

Mr. dr. C. Berkhouwer geeft een over
zicht van de belangrijkste gebeurte
nissen in het afgelopen jaar, 1971, en 
pleit voor een hechtere samenwerking 
in Europa. 

VVD in het 
parlement 
VERVOLG VAN PAGINA 9 

In 1970 was het belangrijkste gebeu
ren voor Europa het feit dat de 
Bondsrepubliek met Rusland en Polen 
tot verdragen kwam die een normalise
ring van de betrekkingen tussen deze 
drie landen inluidden. Na de betrekkelij
ke bevredigende regeling rond Berlijn 
staat ons de ratificatie van deze verdra
gen door de Bondsdag te wachten gedu
rende de eerste helft van het juist aan
gebroken jaar 1972. Genoegzaam is 
reeds beklemtoond dat 1971 een periode 
afsloot van een kwart eeuw bipolair we
reldmachten-evenwicht. Nixon maakte 
in juli 1971 zijn ouverture naar Peking. 
Dat kwam in oktober in de VN. De 
manier wa.o'\rop die entree tot stand 
kwam, vormde een pijnlijke slag in het 
gelaat van de Amerikaanse diplomatie. 

Niet minder pijnlijk blunderde deze ge• 
durende het jongste oorlogsgebeuren 
tussen India en Pakistan, besloten met 
de victorie van het door de Sowjet-Unie 
ondersteunde India. De geweldloosheid 
van Mahatma Gandhi is voor dit land 
verleden tijd. 

Voorzover er in Europa geen balkan
toestanden meer bestaan zien wij deze 
zich thans ontwikkelen hier en daar in 
Afrika en Azië. Het opvallende van de 
huidige toestand op het politieke we
reldtoneel is, dat de eenrnaals grote 
van Europa geen onderlinge oorlogen 
meer voeren, de actuele grote drie on
derling evenmin, doch dat de op dit mo
ment werkelijke wereldmachten on
machtig zijn om de door hen geprote
geerde cliënten de wapenen te doen 
strekken. Dit is het geval zowel in het 
kader van de tragisch falende Verenigde 
Naties als daarbuiten. Het moet hen die 
zoveel verwachtten van Pekings intrede 
in de VN teleurgesteld hebben dat dit 
feit aan die situatie weinig veranderd 
heeft. Peking oefent daar nu met Mos
kou om strijd zijn veto uit en schreeuwt 
met dubbele tong. aet enige wat het 
nog gemeen heeft met de Sowjets is zijn 
anti-Israël instelling. Het stelt zich ach
ter de Palestijnen, doch als Bangla Desj 
ook het recht van zelfbeschikking in
roept wordt zulks door Peking afgewe
zen, omdat de Bengalis marionetten van 
de Russen zouden zijn. Nixon maakte 
zijn opening naar China omdat hij zon
der Pekings medewerking niet wegkomt 
uit Vietnam. Dat heeft hij nodig voor 

laatste luidde: "Is de minister tevreden 
met de huidige situatie, waarin hij ter 
zake van het wetenschapsbeleid wordt 
geadviseerd door een veelheid van ad
viesraden, commissies en verdere orga
nisaties? Hoe denkt de minister over de 
suggestie van de Academische Raad om 
het wetenschapsbeleid te doen uitvoeren 
door een directoraat-generaal aan zijn 
departement?" 

Schriftelijke vragen 
Het kon bijna niet anders of uit de 

Tweede Kamer moesten wel schriftelij
ke vragen worden gesteld over de relle
tjes onstaan bij de stemming over een 
ruilverkavelingsplan te Tubbergen. Die 
vragen kwamen van drie leden van de 
VVD-fractie, t.w.· de heren Geurtsen, 
Tuijnman en Waalkens. De tweede 
vraag legt de vinger op de zere plek: de 
stemprocedure. Onze Kamerleden infor
meren bij de regering of er aanleiding is 
zich op korte termijn daarover te bera
den. Ter verduidelijking: alle grondelge
naren bij een runverkaveling betrokken, 
of het nu boeren zijn of zo maar eigena
ren met een klein lapje grond, hebben 
recht tot stemmen. Wie niet zijn stem 
uitbrengt, wordt geacht vóór het ruil
verkavelingaplan te zijn. In de praktijk 
betekent dat veelal dat het plan wordt 
aangenomen: inderdaad een wat vreem
de zaak. Misschien is het gebeurde in 
Tubbergen aanleiding om zich hierop 
nog eens te bezinnen. 

De rijkspolitie blijkt zich bij de rellen 
in Tubbergen bijzonder beheerst te heb
ben. gedragen. Heeft de minister van 
justitie daarover zijn waardering uitge
sproken, wil de heer Geurtsen, met Ka
merleden uit enige andere fracties we
ten. En: wordt een strafvervolging inge
steld tegen de organisator( en) van de 
ongeregeldheden ? 

zijn herverkiezing in november van dit 
jaar en daarop waren ook zijn maatre
gelen van 15 augustus jL gericht. Die 
moesten de in het slop zittende Ameri
kaanse economie een stoot omhoog ge
ven. Intussen is de beruchte extra im
portheffing alweer afgeschaft en ligt de 
EEG nu met de Amerikanen in een 
economische veldslag. Laat ons voor wat 
onze relaties met Amerika betreft eer
lijk zijn: Truman en Marshall hebben 
ons op de been geholpen; dat wij in de 
NATO thans zelf meer aan onze veilig
heid gaan doen is redelijk. 

NATO 

Een gezamenlijke Nato-inspanning is 
er in 1971 niet minder noodzakelijk op 
geworden als men de mondiale militaire 
penetraties van de Sowjets gadeslaat. 
Deze willen nu dan wel een Europese 
Veillgheidsconferentie doch de vraag 
blijft wat zij uiteindelijk daarmee voor
hebben: "Wat van ons is blijft van ons, 
wat van u is daarover valt te praten?". 

Terwijl het duidelijk is dat Amerika zo
wel in Europa als Azië zijn engagemen
ten wil verminderen, dringen zowel de 
Sowjets als. de Chinezen sterk op. Voor 
wat Europa betreft dient daarbij en 
passant de nadruk gelegd te worden op 
het feit dat dit disengl).gement geen be
trekking heeft op de Amerikaanse econo
mische penetratie. De "défi Americain" 
moge achterhaald zijn, de implantatie 
van het Amerikaanse bedrijfsleven gaat 
door evenals de zich thans daartegen
over voltrekken\le plannen tot politieke 
en militaire terugtreding. 

Zelf beleven we dat, naarmate de 
EEG werkelijk uitgroeit tot een econo
mische macht, zij meer en meer weer
stand ervaart zowel van de VS als de 
Sowjetkant. In die situatle is het nau
welijks te verwonderen dat Peking een 
versterking van de EEG toejuicht. In 
Moskou wil men altijd nog nauwelijks 
iets weten van een EEG. Als het -
tegen einde 1972 of daarna - dan al tot 
een Europese Veiligheidsconferentie 
komt, moeten twee voorwaarden vervuld 
zijn : eerst zal de EEG van de nieuwe 
tien zijn eigen top gehad moeten hebben 
en tweedens zullen de Sowjets de EEG 

Tezamen met de heer Keuning 
(DS'70) heeft de heer Geurtsen ook nog 
drie vragen steld over het feit dat de 
rijkspolitiemannen niet de beschikking 
hadden over helmen tijdens de Tubberg
se rellen. 

Over personeelstekort bij het Rijks
archief in Maastricht heeft de heer Port· 
heine zich gericht tot staatssecretaris 
Vonhoff. · 

De jacht op goudpluvieren vormt het 
onderwerp van vragen van de heer Ko
ning tezamen met de heer Wierenga 
(PvdA). Is de minister van Landbouw 
bereid het jachtseizoen op goudpluvieren 
in 1972 niet meer open te stellen? 

De heren Koudijs en Keja hebben aan 
de ministers van defensie en van Ver
keer en Waterstaat gevraagd of het mo
·gelijk is personeel en materieel van de 
krijgsmacht in te schakelen om de 
moeilijkheden voor het verkeer ten ge
volge van de verzakking van de Rijn
brug te Arnhem te verminderen. 

Met een aantal andere Kamerleden 
heeft de heer Berkhouwer aan de minis· 
ter van Buitenlandse zaken gevraagd 
waarom Nederland in de Algemene Ver
gaderi~;~g van de Verenigde Naties .me
'de-indiener is geweest van een resolutie, 
waarin een staakt-het-vuren tussen In
dia en Pakistan wordt aanbevolen, zon
der dat tegelijkertijd de noodzaak van 
een politieke oplossing wordt beklem
toond die in overeenstemming is met de 
wil van de bevolking van Oost-Pakistan. 

De heer Portheïne heeft tezamen met 
verscheidene andere Kamerleden, even
eens de minister van Buitenlandse za
ken vragen gesteld over een beslissing 
van de W.E.U.-Assemblee, tot studies 
over de rationalisatie van de Europese 
verdediging, zodra de Raad van de 
W.E.U. de vereiste financiële middelen 
ter beschikking heeft ,gesteld. Zal Ne-
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feitelijk en rechtens als zodanig roueten 
erkennen en aanvaarden. 

Onmisbaar 
.De Amerikanen trekken zich op zich

zelf .terug, de Sowjets, evenals de Chine
zen, penetreren. Deze factoren dienen 
Europa gelijkelijk te bewegen om haar 
onmisbare eenheid te bevestigen. Daar
voor blijft de EEG de motor, al is deze 
zo nu en dan defect. Ook 1971 verliep 
wat dat betreft niet zonder pech. Na
tuurlijk zal de toetreding van Engelancl 
en de andere een geweldige impuls ge
ven. Maar die is dan ook uit allerlei 
hoofde dringend nodig. In ons eigen huis 
is het momenteel niet overal even goed 
gesteld: men denke aan de zorgwekken
de situaties in België en Italië, met 
Luxemburg en straks de Skandinaviërs 
en Ieren de landen met wie wij samen 
"de kleine 7" zullen zijn van de 10. 

De zgn. groten zijn afzonderlijk al ge
hoord door president Nixon bij monde 
van president Pompidou, Heath en 
Brandt. Een zodanig triumviraat is geen 
Europees belang. Integendeel. De ge
schiedenis heeft ons geleerd waartoe een 
onsamenhangend Europa van zich wa
nende grote en kleine voert. Natuurlijk 
streelt het de ijdelheid van het Franse 
staatshoofd als Nlxon hem op de Azoren 
de devaluatie v.an de dollar. aankondigt. 
Maar daarvoor was die ontmoeting niet 
noodzakelijk. Waarom al deze afzonder
lijke hofvaarten? Want datgene waar 
het op aankomt: onze economische rela
ties met de VS aan de ene kant en de 
Sowjets met hun satellieten aan de an
dere kant, evenals onze beveiliging kun· 
nen we alleen maar bevredigend regelen 
als we het samen doen. Economisch 
kunnen we dat als eenheid zelfstandig 
doen naar weerskanten. Zolang we niet 
precies weten wat de Sowjes willen zul
len we voor onze veiligheid meer op ons. 
zelf aangewezen worden doch het niet 
kunnen stelien zonder het Atlantisch 
Bondgenootschap. 

Moraal van dit nieuwjaarsverhaal: 
ook en juist in het komende jaar zal van 
ons vergen om met man en macht de 
wankele Eu~pese constructie te voorzien 
van een hechter geraamte dan het hui
dige. 

derland daaraan meewerken, wil men 
weten. 

De verzilting van het Nieuwe Water
weggebied vormt onderwerp van vragen 
van de heer Tuijnman. 

Niet minder dan 23 Kamerleden, 
waaronder de heer Van D\jk, hebben 
zich tot de regering gewend met vragen 
over sociale, economische, culturele, mi
lieuhygiënische ruimtelijke ordeninga
aangelegenheden in de, grensgebieden. 
Speciaal deze problematiek met West
Duitsland wordt gevraagd om bilaterale 
overeenkomsten. 

Zes Kamerleden, onder wie de heer 
Berkhouwer blijken, volgens vragen aan 
de minister van Verkeer en waterstaat, 
bezorgd over het voornemen de IJssel
meerdijk tussen Enkhuizen en Hoorn te 
ontl~oen van de daarop in de loop der 
tijden natuurlijk gegroeide beplanting. 

Hoe staat het met het overleg over 
het vrije verkeer binnen de Europese 
Gemeenschap van werknemers afkom. 
stig uit Commonwealthlanden - Indiërs 
Pakistani e.a. - na toetreding van En
geland? zo wil de heer Berkhouwer van 
de minister van Sociale zaken weten. 

Tegen één vraag van de heer Geurt
sen hebben we even zitten aankijken. 
Die gaat namelijk over het recht van de 
"dertiende penning''. Over de beëindi
ging van dat recht moèt de commissie
Bloembergen advies uitbrengen en de 
heer Geurtsen wil nu weten wanneer 
dat advies te verwachten is. Over de 
tiende penning van Alva hebben we al
lemaal tijdens de geschiedenisles ·ge
hoord, maar we vermoeden dat er maar 
weinigen zullen zijn die bekend zijn met 
het· recht van de dertiende penning. Wè 
hebben er ten behoeve van ons zelf, 
maar ook voor de lezers naar geïnfor
meerd. Het is i!en alleen nog in de om
streken van Utrecht bestaand recht 
(eeuwen oud) een percentage van de 
koopsom bij verkoop van onroerend 
goed te heffen.. Een mens is nooit te 
oud om wat te leren. 

Ten slotte nog vragen van de heer Van 
Dijk over het in aanbouw zijnde cultu
rele centrum in Groningen (geraamde 
kosten 25 miljoen gulden). Daarbij 
speelt het voortbestaan van "De Harmo
nie'' een rol. 
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Tragische vergissing 
H. A. M. Hoefnagels, voorzitter van 
de commissie buitenlandse politiek 
van de VVD, heeft kritiek op het 
stemgedrag van de Nederlandse dele
gatie in de Algemene Vergadering 
van de VN bij de stemming over de 
Midden-Oosten-resolutie die onlangs 
met slechts de stemmen van Israël en 
zes kleinere Latijnsamerikaanse lan
den tegen is aanvaard. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

De vergeefse pogingen van de Veilig
heidsraad iets zinnigs te berde te bren
gen over het conflict tussen India en 
Pakistan hebben de aandacht afgeleid 
van de jaarlijkse woordenstrijd in de 
Algemene Vergadering over het Naburi
ge Oosten. Dat is jammer, want het 
stemgedrag van enkele Westeuropese 
uelegaties, waaronder de Nederlandse 
afvaardiging, vet·dient bepaaldelijk eni
ge studie. Niet omdat het zo boeiend 
was overigens, maar omdat het be
vreemdend uitviel. Er is aanleiding te 
gewagen van een tragische vergissing. 

Even terug naar het recente verleden. 
In een op 8 februari 1971 gedateerd aide 
mémoire voor Israël en Egypte vroeg de 
speciale afgezant van de Verenigde Na
ties, ambassadeur Jarring, beide par
tijen gelijktijdig toezeggingen te doen, 
zij het dat deze afhankelijk werden ge
steld van "de uiteindelijke bev1·edigende 
regeling van alle andere aspecten van 
~en vredesovereenkomst." Deze werden 
in het memorandum nader omschreven. 

Van Israël werd de toezegging ver
langd, dat het zijn troepen terug zou 
trekken van bezet grondgebied van de 
Verenigde Arabische Republiek naar de 
vroegere internationale grens tussen 
Egypte en het Britse mandaatgebied 
Palestina. Van de V AR werd gevraagd 
toe te zeggen, dat zij een vredesovereen
komst met Israël zou sluiten en deze 
staat zou erkennen. 

Beide partijen antwoordden. Kairo zei 
niet "neen" maar ook niet "ja". Het 
verklaarde zich "bereid tot toezeggin
gen" op een aantal punten; zowel ten 
aanzien van de erkenning vap Israëls 
soevereiniteit als nopens de "andere 
aspecten". Het formuleerde bovendien 
enkele voorwaarden. 

Afwijkingen 

Drie afwijkingen van Jarrings memo
randum vielen op: 

1. de garantie voor vrije doorvaart 
door het Suezkanaal werd geclli.._Usuleerd 
met "in overeenstemming met de Con
ventie van Constantinopel van 1887" -
een conventie waarop Kairo zich eerder 
had beroepen om Israël de doorvaart te 
weigeren; 

2. de instelling werd geëist van een 
VN-vredesmacht, waaraan de vier per
manente leden van de Veiligheidsraad 
deelnemen; 

3. Israël zou zijn troepen niet alleen 
moeten terugtrekken uit Sinaï !loch ook 
uit de Gaza-strook. 

Van de punten en 1 en 2 kan men nog 
zeggen, dat zij .,andere aspecten" be
troffen, die Jarring in de vredesonder
handelingen geregeld wilde zien, nadat 
:Je door hem prealabel gestelde toezeg
gingen waren gedaan. Punt 3 betreft 
echter een kernpunt van Jarrings po
ging de impasse te doorbreken. Het ver
langt van Israël een ruimere toezeg
ging, een grotere concessie dan de VN
vertegenwoordiger had gevraagd. 

Jeruzalem deed het iets anders. Het 
constateerde in zijn antwoord met ge
noegen, dat de V AR bereid was een vre
desakkoord met Israël te sluiten en het 
somde de punten op, waaraan een der
gelijke overeenkomst z.i. moest voldoen. 

Samenwerking 
vrouwenorganisaties 

Op 7 juni 1971 werd in Den Haag de 
Structuur Conferentie gehouden, waar 
vertegenwoordigsters van 45 organisa
ties aangesloten bij de "3 koepels" nl. 
het Nederlands Vrouwen Comité, de Na
tionale Vrouwen Raad en de Federatie 
voor Vrouwelijke Vrijwillige Hulpverle
ning zich bezonnen over de vraag of een 
nauwere samenwerking tussen deze 
koepels in de toekomst zou moeten wor
den nagestreefd. Aan de hand van een 
discussienota, een aantal modellen en 
discussievragen werd over dit vraagstuk 
geconfereerd. 

Unanlem kwam de wens naar voren 
dat gestreefd moet worden naar grotere 
samenwerking, met als principieel uit
gangspunt, dat de organisaties het eigen 
karakter dienen te behouden. Verder 
sprak men zich uit voor betere onderlin
ge communicatie, het hebben van één 
adres, een duidelijke presentatie en het 
optimaai gebruiken van deskundigheid. 

Aan de voorbereidingscommissie werd 
opgedragen de op de conferentie naar 
voren gebrachte suggesties en modellen 
nader te bestuderen en uit te werken. 

Het was bereid een aantal concrete ver
plichtingÈm op zich te nemen en ver
langde van Kairo andere. Ook in het 
Israëlische antwoord vielen drie afwij
kingen van Jarrings memorandum op: 

1. er is geen sprake van gedemilitari
seerde zones; 

2. de waarborg van vrije doorvaart 
moest met name Israëlische sehepen en 
ladingen betreffen; 

3. de "veilige, erkende en overeenge
komen" grens moest in het vredesak
koord worden vastgesteld en zij mocht 
niet gelijk zijn aan die van vóór 5 juni 
1967. 

Niet alleen 
Net als Kait'O kwam Jeruzalem dus 

met twee punten, die ook Jarring pas 
later wilde regelen en met één, dat de 
kern van diens vredespoging betrof. De 
VN-vertegenwoordiger kan daardoor 
niet verbaasd zijn geweest. Hij wist im
mers, dat Israël niet van zins was zijn 
sterkste onderhandelingstroef - het re
sultaat van de zesdaagse oorlog -- weg 
te geven, voordat het gesprek begon. 
Maar zelfs als men Jeruzalem zulks wil 
verwijten, dan nog gaat het niet aan de 
Israëlische regering alleen verantwoor
delijk te stellen voor het mislukken van 
Jarrings poging. Ook Egypte had im
mers een belangrijke reserve nopens de 
hoofdzaak. 

Hoe dit ook zij, Jarring tl'Ok zich iet
wat gekwetst in de coulissen terug. Op 
instigatie van Washington werd daarna 
nog wat gehakketakt over een interim
akkoord, dat opening van het Suezka
naal koppelde aan een gedeeltelijke te
rugtrekking van de Israëlische troepen. 
Zonder resultaat, zoals bekend. 

Zo was de situatie, toen vier leden van 
de Commissie van Tien van de Organi
satie van Afrikaanse Eenheid de draad 
opnamen. Na hun verkenning van het 
terrein kwam de Commissie met een 
voorstel, dat vrij exact het midden hield 
tussen Jeruzalem en Kairo's anwtoord 
op Jarrings memorandum. Zo behelsde 
het hervatting van de indirecte onder
handelingen onder Jarrings auspiciën, 
een interim-akkoord over de heropening 
van het Suez-kanaal en stationering van 
VN -strijdkrachten op de oostelijke 
oever, vaststelling van "veilige en er
kende grenzen" in een vredesakkoord, 
gedemilitariseerde zones en de aanwe
zigheid van internationale strijdkrach
ten op .,sommige st ratPgi>-wh<> punten''. 

Blij 
Vooral omdat de viet niet bekend 

stonden als bij voorbaat Israël gunstig· 
gezind, was Jeruzalem blij met hun 
voorstel. En ook onze permanente verte
genwoordiger bij de VN Fack gewaagde 
van een welkom initiatief en verklaarde 
"bijzonder onder de indruk te zijn van 
de gepaste, zakelijke en wijze voorstel
len van de Tien". 

Verbazingwekkend was het dan ook, 
dat Nederland niet stemde voor resolu
ties, waarin deze voorstellen werden 
overgenomen. Hoe wijs onze delegatie 
~e ook vond, zij onthield zich van stem-

Thans is deze commissie aangevuld met 
4 leden plus plaatsvervangsters en heeft 
de naam "Modelcommissie". De samen
stelling is als volgt: Voorzitster mevr. 
drs. J. Muller-v.d. Wielen; vertegen
woordigster N.V.C.: Mevr. mr. M. Rood
de Boer, Mevrouw N. Molenaar-Buyser; 
vertegenwoordigster N.V.R.: mevr. M. 
A. v.d. Boogert-Selhorst, mevr. A. H. 
Richters-Wolvius; vertegenwoordigster 
Fed. V.V.H.: mevr. A. M. de Ranitz-de 
Brauw, mevr. M. L. Westerman-Klüse
ner; vertegenwoordigster Prot. Chr. 
Groepering: mevr. J. G. Kraaijeveld
Wouters, mevr. G. Baljet-Bakker, ver
tegenwoordigster Kath. Groepering: 
mevr. G. Schlebuseh-Sloot, mevr. L. 
Muller-Hafkemeyer; vertegenwoordig
ster Alg. Groepering: mevr. drs. N. 
Rempt-Halmmans de Jongh, mevr. J. J. 
v.d. Wel-Beije; vertegenwoordigster 
Beroeps-Gemengde Groepering: mevr. V. 
v.d. Does-Enthoven, mevr. zr. W. Hörch
ner. 

De commissie komt eenmaal per 
maand bijeen. De hoofdbesturen van de 
organisaties worden geregeld doór mid
del van korte notities op de hoogte 
gehouden van de resultaten der bespre
kingen. Het streven is om in de zomer 
1972" een tweede structuur conferentie te 
beleggen. 
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ming. De enige verklaring voor dit 
merkwaardige stemgedrag kan zijn, dat 
onze afvaardiging dergelijke resoluties 
geen kans op een meerderheid gaf en de 
handen wilde vrijhouden om met enige 
andere Westeuropese delegaties invloed 
uit te oefenen op de tekst van een ande
re resolutie, die meer kans maakte (en 
ten slotte ook werd aangenomen). 

Deze resolutie - afkomstig van 18 
landen van Afghanistan tot Zambia -
werd door Egypte gesteund. Zij kon 
door Engèland, Frankrijk en de Bene
luxlanden inderdaad wat worden gewij
zigd. Echter niet in die zin, dat er een 
verwijzing in werd opgenomen naar de 
toch zo wijze voorstellen van de Com
missie van Tien. Een amendement van 
die strekking ingediend door Senegal, 
welks president voorzitter was van de 
subcommissie van vier, werd verworpen, 
terwijl Nederland zich onthield. De Al
gemene Vergadering sprak zich ten 
slotte uit voor o.m. terugtrek~ing van 
de Israëlische troepen uit gebiedep 
(niet: alle gebieden) bezet in het recen-
te conflict. Dat was niets nieuws. Zlj 
ph~itte ook voor hervatting van de po
gingen van de VN-vertegenwoordiger 
Jarring tot een vredesakkoord te komen _ 
en maakte daarbij gewag van diens aide 
mémoire. Maar daarbij liet zij het niet. 
Zij nam ook "met waardering kennis 
van het positieve antwoord van Egypte" 
op dit memorandum en deed "een be
roep op Israël gunstig te reageren op· 
het vredesinitiatief van de speciale afge
zant." 

Huiswerk 

Anders gezegd: Hoewel Israël en 
Egypte in hun antwoorden beide niet 
meer of minder deden dan hun uitgangs
punten voor onderhandelingen onder 
woorden brengen, accepteerde de As
semblée de reactie van Kairo en gaf zij 
Jeruzalem opdracht het huiswerk over 
te maken. Het is op zijn minst bevreem
dend, dat Nederland deze partijdigheid 
sanctioneerde en met andere West
~uropese landen het Egyptische uit
gangspunt een schijn van a.chtenswaar
digheid verleende. 

En mocht onze delegatie hebben ge
hoopt daardoor Israël onder druk te zet
ten en "Egypte te doen afzien van de 
door president Sadat herhaaldelijk voor 
1971 aangekondigde hervatting van de 
vijandelijkheden, dan is dat een tragi
sche vergissing. Want ten eerste staat 
Israël niet onder druk, omdat bij deze 
resolutie de VS zich v~n stemming ont
hielden. En ten tweede zei de Egypti
sche minister van buitenlandse zaken 
Riad al een dag na de stemming, dat 
het aannemen van de resolutie de laat
ste stap was naar het uitbreken van de 
vijandelijkheden. "Als Israël de resolu
tie verwerpt heeft Egypte het recht te 
vechten teneinde zijn gebieden te bevrij
den." Het is natuurlijk niet de bedoeling 
van onze delegatie geweest Kairo dit 
recht toe te kennen. Maar Nederlanders 
behoorden zo langzamerhand te weten, 
dat het zinloos is agressieve dictatoren 
met woorden te paaien. 

Huishoudelijke voorlichting 
In het artikel van 26 november 1971 

over dit onderwerp is vermeld, dat de 
Stichting I.V.H.A. van de Ned. Vereni
ging van Huisvrouwen gedeeltelijk door 
de overheid gesubsidieerd wordt. Op 
verzoek van de Ver. van Huisvrouwen 
delen wij mede, dat deze subsidie be
staat uit een reiskostenvergoeding voor 
de directrice van het Instituut naar bui
tenlandse congressen, die het ledenbe
lang te boven gaan. 

Vragenlijst druggebruik 
Wilt u zo vriendelijk zijn de antwoor

den op de vragenlijst over het Drugge
bruik vóór 1 februari a.s. toe te zenden 
aan de secretaresse ? 

Conferentie drugprobleem 
Op 7 april 1972 organiseert het Be

stuur van de Organisatie "Vrouwen in 
de VVD'' een conferentie over het Drug
probleem m Hotel Noord-Brabant te 
Utrecht. 
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Een RO:\llV AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
*----------------------------~~----

een BELEVENIS! W illemsplein 

Rotterdam 

,, Castheren 

in eigen land" 

WAAR lNVVRLJHEID' 
GERESPECI EERD 
WORDT ... 
RIJnhotel: modem, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamera 
met bad of douche. Congresaccom· 
modatle voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hotel. 

rijnhotel rotterelam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(010J 132900- Telex 21640 

I 

ltî 
~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

• waar de gast koning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: perfekte 
outillage voor vergaderingen, congressen, shows, feestelijke 
bijeenkomsten: royale hotelaccommodatie, restaurant, café, 
petit-restaurant, bar en bowling. Speciale arrangementen bij 
feestelijke gelegenheden: Kerstmis - Nieuwjaar - Pasen -

Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RFNOMMf:E. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040-69288 

ttoreL·,,DE NEDERLANDEN'' vREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE ,,NAPOLEON~' 

VREELAND Afo VECHT 
BIJ KRUISINQ AUTOWEQ ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTRECHT/AMSTE~OAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 
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Uit de stroom van brieven die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor elk blad één die 
naar haar oordeel ruime aan
dacht verdient. Dat betekent 
niet dat zij de mening van de 
briefschrijver deelt, wel dat zij 
het de meest belangwekkende 
brief acht die de afgelopen we
ken werd ingezonden. 
Uit de andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het meest (aangenaam of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anonieme brieven en brieven in 
onleesbaar handschrift verdwij
nen zonder pardon in de prullen
mand. 

Mijn 

• • • 
0p1n1e IS .. .-

Meer opinies op pagina 15 
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Langmans visie liberaal juist 
In een hoofdartikel in het Algemeen 

Dagblad van 10 december wordt twijfel 
uitgesproken over het VVD-liberalisme 
van minister Langman van economische 
zaken. Het blad vindt dat de bewinds
man met zijn visie op "de gemengde 
orde, waarin de overheid ingrijpt op 
strategische punten" dicht bij de door 
de progressieve economen begeerde 
planeconomie komt. 

Het is waar dat de liberale minister 
Langman concrete plannen heeft over 
een selectief investeringsbeleid met de 
overheid als regulator en dat er ander
zijds een kabinet is dat weigert in te 
grijpen in de lonen en prijzen. 

Erfenis jaren '60 
Dit kabinet schijnt zich zeer wel te rea
liseren dat enkele structurele verhoudin
gen in Nederland zich in de jaren zestig 
zodanig hebben gewijzigd dat het nood
zakelijk wordt een anders gericht beleid 
te ·voeren, dat zich niet in hoofdzaak be
perkt tot het bijsturen van de conjunc
tuur. Er Is 'n hele reeks van omstandig
heden, die een selectief investeringsbe
leid door de overheid ook in liberale 
ogen meer dan rechtvaardigen. De wel
bekende doelstellingen van een economi
sche politiek zijn: economische groei, 
prijsstabiliteit, evenwichtige betalings
balans, rechtvaardige inkomensverde
ling, volledige werkgelegenheid. Veelal 
is de overheid dan geneigd haar beleid 
correctief te doen zijn: uitstippelen van 
het beleid aan de hand van de bestaande 
situatie. De hierboven opgesomde doel
stellingen hebben zich voor het meren
deel de laatste jaren negatief ontwik
keld: De prijzen stegen, de vooruitzich
ten op de economische groei nemen af, 
de betalingsbalans is verstoord, de 
werkloosheid neemt sterk toe. 

• Beleid of wanbeleid 
Met de keuze van dr. ir. De Zeeuw tot 

Voorzitter heeft de KVP haar beleid 
niet alleen van katholieke ,.gesloten
heid" naar christelijkejmede-menselijke 
"openheid" willen ombuigen, maar ook 
van ,.statische" beginselvastheid naar 
"dynamisch broederlijk" tezamen "on
derweg" zijn naar een ,.nieuwe aarde" 
(Openb. 21, 1-5) van universele vrede, 
welvaart, welzijn en geluk. Rekening 
houdend met soortgelijke opvattingen 
binnen de ARP en CHU hoopt de KVP 
dat zij gedrieën een open "volkspartij" 
zullen vormen voor christenen en niet
christenen. Deze partij wil dan links van 
het centrum staan. Binnen christelijke 
kringen is nl. het politiek links-zijn erg 
in de mode: meer bij KVP dan bij ARP 
en CHU. Een christelijk samengaan kon 
dus weleens mislukken. 

De ommezwaai van de KVP is het 
gevolg van de kerkelijke vernieuwing 
bij katholieken (Vaticanum ll) en 
christelijken (Uppsala), toen begrippen 
als openheid, mede-menselijkheid, broe
derlijkheid, gemeenschap en nieuwe aar
de in omloop zijn gekomen. Deze be
grippen kregen in de katholieke Kerk 
betekenis, toen tijdens Vaticanum ll de 
stem van kerkvaders uit noordelijk 
Europa op het Concilie de overhand 
kreeg. Hun nieuwe geluiden vonden 
weerklank bij de reformatorische Ker
ken (Wereldraad van Kerken, Uppsala, 
1967). 

Sedertdien is kerkelijk denken voor 
velen synoniem met politiek-links, om
dat de hoofdbegrippen van het in noor
delijk West-Europa ontstane Marxisme 
parallel lopen met deze nieuwe kerkelij
ke opvattingen. Het begrip ,.nieuwe aar
de" dekt zich met "heilstaat"; "broeder" 
met "kameraad" en gemeenschappelijk 
bezit" (Hand. 4, 32) met "collectivis
me". In christelijke kringen zijn Marx, 
Marcuse en Mao uitermate gezien en als 
een politiek samengaan van KVP met 
ARP en CHU mocht mislukken dan ligt 
politieke toenadering tot de PvdA voor 
de hand. 

Deze nieuwe visie van De Zeeuw
Steenkamp heeft geen toekomst. Er is 
hier sprake van een - mede door de 
tijdgeest bepaald - overslaan van het 
ene uiterste naar het andere. Maar bij 
het punt van verzadiging volgt terug
keer naar het oude in een nieuwe vorm. 
Geen De Zeeuw of Steenkamp kunnen 
dit omslaan van een tijdgeest remmen. 
Velen die nu een wijs beleid heten te 
verkondigen, zullen na verloop van tijd 
van wanbeleid worden beticht. 

DR. W. J. A. VISSER, lid KVP 
Den Haag 

Een krachtig deflatoir beleid ter be
strijding van de inflatie zou zeker de 
werkloosheid opjagen. Maatregelen al
leen ter verbetering van de betalingsba
lans kunnen thans gezien de EEG in het 
geheel niet meer autonoom worden ge
nomen, tenzij men zich ln de huidige 
valutacrisis zou opstellen als Frankrijk 
doet. (Indien de resultaten van dit mo- · 
ment gehandhaafd blijven zal de beta
lingsbalans binnen een jaar of twee nog 
wel 300 miljoen slechter uitvallen dan 
gepland). En een enkelvoudige stimule
ring van de werkgelegenheid zou de in
flatie wederom aanwakkeren. De frus
tratie van de prijsstabiliteit enjof werk
gelegenheid in combinatie met de gren
zen, gesteld door de betalingsbalans en 
een teruglopende economische groei, 
wordt wel stagflatie genoemd en vormt 
een vicieuze cirkel, waaruit men uiterst 
moeilijk kan ontsnappen. Een selectief 
investeringsbeleid, als hierboven ge
noemd, levert daarentegen verrassende 
resultaten op. 

Oorsprong van het kwaad 
De sociaal hoogst onrechtvaardig wer

kende prijsstijgingen zijn te wijten aan 
de loonexplosie van de laatste jaren. 
Maar de (te) hoge lonen zijn niet alleen 
de schUld der vakverenigingen. Zij moe
ten evenzeer worden toegeschreven aan 
de ongebreidelde investeringen der 
werkgevers in enkele delen van het . 
land, waardoor een volledig overspan
nen arbeidsmarkt is geschapen. De loon
explosies hebben zich over andere de
len van het land met veelal zwakke be
drijven verspreid. Het geperfectioneerde 
systeem der sociale zekerheid draagt 
daar indirect ook toe bij doordat de 
vakverenigingen een deel van hun ver
antwoordelijkheid t.a.v. met name de 
werkloosheid in feite heeft verloren. 

• Collegegeldverhoging 
Het ministeriële voorstel tot verho

ging der college-gelden bevat een grote 
onredelijkheid: Als het nu eenmaal on
vermijdelijk is de collegegelden te ver
hogen - wat door 's ministers argu
menten m.l. onvoldoende is aangetoond 
- is het toch redelijk de huidige vijfde 
jaars studenten en ouder hiervan vrij te 
stellen. In het oude stelsel hadden ze 
deze vrijstelling nl. al, zodat invoering 
van de plannen zou betekenen dat de 
studenten een onverwachte collegegeld
verhoging krijgen, die kan oplopen tot 
f 1000. Deze mensen zitten vlak voor 
hun afstuderen en zo'n financiële klap 
ineens zou wel eens het- einde of op zijn 
minst ernstige vertraging van de studie 
(bijbaantjes e.d.) kunnen betekenen. En 
dat voor een groep studenten, die het 
Nederlandse volk reeds het meest heeft 
gekost. 

Collegegeldverhoging is misschien niet 
te voorkomen maar 'n overgangsregeling 
voor oudere jaars, die aan een ,.verkre
gen recht" ~achten, is niet meer dan 
fatsoenlijk. Temeer daar we zuinig moe
ten zijn op de toch al niet zo grote 
groep van VVD-stemmers onder de stu
denten, die door een onrechtvaardige be
slissing in dezen de partij wel eens de 
rug konden toekeren. Als de VVD 
straks haar standpunt over dit onder
werp moet gaan bepalén vertrouw ik 
erop dat er iets redelijks uit de bus 
komt. 

J. C. VAN DIJK 
student, Amersfoort 

• Wal en schip 
In Vrijheid en Democratie van 12 no

vember jl. stelde Drs. G. M. V. van Aar
denne, dat naar zijn mening het advles 
van de wijze SER-mannen het wijste is. 
De verbazing over dit standpunt wordt 
versterkt door de populaire motivering: 
"Als men de stroom moet ontzwemmen, 
doet men dat het beste door een scheve 
koers, niet recht op de kant af''. 

Het ontzwemmen van de stroom leidt 
onherroepelijk tot de verdrinkingsdood, 
vroeg of laat. Doel moet zijn - en ze
ker voor de VVD - vaste grond onder 
de (economische) voeten te krijgen. 
Voor Van Aardenne betekent dat recht 
op de kant af. Het hangt dan van cie 
stroom en zijn zwemkunst af of en 
waar hij de wal bereikt. Het aanhouden 
van een scheve koers betekent tijd- -en 
energieverlies en maakt de kans óp 
overleving kleiner. 

Gelukkig is mij intussen gebleken dat 
de fractie is gaan twijfelen aan de wijs-

Therapie 
Het selectieve investeringsbeleid van 

de nieuwe minister grijpt deze situatie 
bij de wortel aan. Hierdoor wordt de 
spanning op de arbeidsmarkt in het 
westen des lands doorbroken en de loon
druk ook in de overige gebieden gema
tigd. Daarmee wordt aan een bepaald 
niet onbelangrijk vereiste voor het te
rugdringen der inflatie voldaan. Hier
door zal - hoewel met ruime vertra
ging - ook de batalingsbalans verbete
ren; het selectieve investeringsbeleid 
brengt voorts een verbetering in de re
gionale inkomensverdeling. Tenslotte zal 
een dergelijk beleid ook kunnen leiden 
tot een evenwichtiger economische 
groei. 

Conclusie 
De ,.vreemd gevederde vogel" VVD

er Langman voert geen beleid, waarte
gen de partij om praktische redenen be
zwaar zou kunnen hebben. Wat betreft 
de ideologische bezwaren: Geen enkele 
liberaal is tegenstander van strakke 
wettelijke richtlijnen voor het verkeer. 
De noodzaak om zover te gaan met de 
investeringen is er voor de- overheid nog 
niet. De ondernemer moet uiteindelijk 
de laatste beslissing kunnen behouden. 

De VVD zal daarom zeker nog wel 
lang stelling blijven nemen tegen de 
plannen van een man als Vondeling, die 
een soort investeringsplicht wil opleg
gen. De plannen van Langman voor een 
selectief investeringsbeleid, waarbij de 
ondernemer zijn vrijheid behoudt, zijn 
voor een VVD-er aanvaardbaar. 

Drs. F. W. van der Schaar, Den Haag 
lid Soc. Econ. Commissie 

van de VVD 

held van de wijze mannen en of het 
ontzwemmen van de stroom voor de 
VVD wel het doel is en het aanhouden 
van die scheve koers wel het juiste mjd.. 
deJ. _ 

Graag dit advles aan de fractie en Van 
Aardenne: Hou koers recht op de kant 
af. DS 70 en Keuning hebben daartoe al 
eerder besloten. 

G. JORRITSMA, EMMELOORD 

• Wegenbelasting 
Waarom kan in Nederland de wegen

belasting niet geheel in de benzineprijs 
verrekend worden? Het heeft volgens 
mij alleen maar voordelen: 

1. bespáring in controle langs de weg 
(honderden -ambtenaren komen voor 
ander werk vrij) ; 

2. besparing bij de administratieve 
staf en computers; 

3 werkbesparing bij de girodienst en 
bij de PTT; 

4 ieder die een auto heeft draagt al 
naar gebruik voor de wegen bij; 

5. geen (In toenemende mate) klande
stiene gebruikers van de wegen. Bespa
ring op de vervolgingskosten van over
treders; 

6. ook buitenlanders dragen bij voor 
het gebruik van de wegen. 

Dit systeem geldt "bij ons" in Frank
rijk. Weliswaar moet hier jaarlijks een 
"vignet" worden gekocht (afhankelijk 
van het motorvermogen en ouderdom 
van de wagen) maar de opbrengst hier
van is voor een fonds van oorlogsinvali
den bestemd. 

De benzineprijs is hier nog steeds frs. 
1.21 voor super benzine (plm. f 0,76) 
maar dat is de prijs die men volgend 
jaar in Nederland ook bijna gaat beta
len. Waarom moet alles in Nederland zo 
ingewikkeld, moeizaam en kosten verho
gend gebeuren als het toch zo eenvoudig 
kan? 

Een ander punt is: waarom worden 
wij Nederlanders in het buitenland uit
gesloten van stemrecht voor onze volks
vertegenwoordiging? In Frankrijk wo
nen circa 15.000 Nederlanders; over de 
gehele wereld enkele honderdduizenden. 
Praktisch allen zijn wars van de linkse 
tendensen, die in ons land opgeld- doen. 
Wij zouden toch bij onze ambassades en 
consulaten onze stem kunnen uitbren· 
gen? 

K.KUIPERS, 
OPIO, Frankrijk 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Sociaal-economische debatten 

door 
drs. G. M. V. van Aardenne, 
lid van de Tweede Kamer
fractie van de VVD 

Mijn opinie is ... 

• Onderwijs 
Als lid van de VVD zou het mij spij

ten als ·mijn partij passief zou blijven 
tegenover de steeds verder gaande aan
tasting van het peil van ons onderwijs 
en in het bijzonder van ons voortgezet 
onderwijs 

Tegenover het door minister Van 
Veen uitgestippelde"beleid" van "af
kappen en ombuigen als d!lt de kwali
teit van het onderwijs niet aantast" 
mag een partij als de VVD, die toch in 
het verleden altijd pal heeft gestaan 
voor onderwijsbelangen niet berustend 
terzijde blijven staan. Als er iets duide
lijk is geworden in de afgelopen maan
den dan is het wel dat ons onderwijs 
zich op een hellend vlak bevindt maar 
ook dat er vele tegenstrijdige belangen 
In het geding zijn. Hierbij de prioritei
ten vast te stellen mag niet worden 
overgelaten aan een pas nieuw optre-,. 
dende op dit terrein niet-deskundige 
minister, die natuurlijk slechts uitvoert 
wat hij in de erfenis van zijn voorgan
ger heeft aangetroffen en zich laat lei
den door een aantal hogere ambtenaren 
van zijn departement. 

Eveneens is zonneklaar dat zij die 
,van de aanvang af de invoering van de 
wet op het voortgezet onderwijs (de z.g. 
mammoetwet) als een standaard-voor
beeld van gebrek aan financiële plan
ning hebben beschouwd door de feiten 
in het gelijk worden gesteld. De schuldi
gen zijn grotendeels dezelfde personen 
die nu door de ministeriële verantwoor
delijkheid van minister Van Veen wor
den gedekt. 

De debatten over de begrotingen van 
Economische en Sociale Zaken in de 
Tweede Kamer stonden uiteraard in het 
licht van de zorglijke economische si
tuatie. De inflatie krijgt nu haar voor· 
spelde gevolg: de werkloosheidscijfers 
stijgen onrustbarend, zoals bleek uit de 
tijdens het debat bekend geworden no
vem bercijfers. 

Vanzelfsprekend lopen de ideeën over 
inflatie en werkloosheid niet parallel. DS 
'70 pleitte voor een ingrijpen van de 
regering in lonen èn prijzen, de PvdA 
wilde dit tot de prijzen beperken. Het 
eerste is - op dit moment - onrealis
tisch, het tweede eenzijdig en onbillijk. 
Confessionele woordvoerders schaarden 
zich achter het werknemersstandpunt 
van de geleidelijke loonmatiging (de 12 
pct. loonkostenstijging in 1972). Ons 
standpunt dat ik heb mogen vertolken, 
houdt in dat de verantwoordelijkheid te
recht bij het bedrijfsleven ligt en wel, 
gezien de sombere ontwikkelingen, een 
heel zware. Juist de laatste cijfers heb
ben mij er toe gebracht mij af te vra
gen of het matiginga-advies van de 
SER-wijzen wel zo wijs was. Minister 
Langman - die een voortreffelijk opge
bouwd en zeer boeiend en diepgaand be
toog hield - was van dezelfde mening. 

Als het bedrijfsleven die verantwoor
delijkheid niet waarmaakt door een 
sterkere loonmatiging en daardoor de 
werkgelegenheid nog verder in gevaar 
dreigt te komen, zal de regering haar 
uiteindelijke verantwoordelijkheid naar 
onze mening zeker aanvaarden. Kans op 
succes - na de lessen van êle laatste 
jaren moeten we dat toch wel weten -
bestaat slechts als er een algemeen be
sef van een noodtoestand is; bij een ver
der stijgende werkloosheid zal dit besef 
wel spoedig tot stand komen. 

In het gesprek met werkgevers en 
werknemers op 9 december heeft de re
gering die verantwoordelijkheden onder
streept. Het is lie ·vraag welke conclu
sies er in de bedrijfstakken uit zullen 
worden getrokken. De metaalonderhan
delingen met name verkeren in een im
passe. 

Minister Boersma was wat vager in 
zijn mening over de noodzaak om lagllr 
dan 12 pct. uit te komen in 1972, som
migen in de Karnet· meenden hieruit -
m.i. ten onrechte - een aansluiting aan 
het werknemersstandpunt in de SER te 

• "Onverdraagzaam 
In Vrijheid en Democratie van vrijdag 

26 november jl .- de gedenkwaardige 
datum waarop langgeleden prof. Cleve
ringa zijn Leidse protestrede hield -
werd een door mr. K. van Dijk en mej. 
mr. A. Kappeyne van de Coppello on
dertekende verantwoording afgelegd 
over de houding van de VVD Kamer
fractie inzake "de pl'Oblematiek van de 
oorlogsvervolgden.'' 

Het is een uitvoerig verhaal gewor
den, maar ik mis een duidelijke uiteen
zetting waarom de VVD de heer Voogd, 
wiens motie zij reeds tweemaal had ge
steund, de derde maai botweg in de kou 
liet staan. Naar mijn indruk is dit niet 
erg· verdraagzaam en getuigt deze hou
ding ook niet van veel respect tegenover 
Voogd. Juist omdat de in de Kamer af
gelegde verklaring van het VVD-stand
punt in veler ogen tegenover Voogd on
juist en principieel on-liberaal was, dient 
zij duidelijk toegelicht en wie weet zelfs 
gerechtvaardigd te worden. 

Overigens ben ik van mening dat de 
Leidse Baan achterwege behoort te blij
ven, totdat de gele en de blauwe tram 
in ere zijn hersteld, en dat prins Bern
hard tenminste dezelfde rechten behoort 
te hebben om (al of niet juiste) terzij
des te debiteren als de dienstplichtige 
militairen, de zondebokken op het erf 
van de NRC, en ondergetekende. 

MR. L. HAMMING, AMSTI<JRDAM 

kunnen .concluderen. Een verschilpunt 
met onze opvattingen was, cJat hij ge
richte werkloosheidsbestrijdingsmaatre
gelen (in de regio's) overweegt zonder 
te denken aan de globale conjunctuur 
bevorderende maatregelen (verlaging 
van de wiebeltax:) die heel wel nodig 
zullen kunnen zijn, nu naar zijn eigen 
zeggen ook in het Westen de werkloos
heid toeneemt. De heer Den Uyl maakte 
hier gebruik van om te trachten een 
verschil van opvatting tussen de minis
ter-president en minister Boersma aan 
te tonen: de heer Biesheuvel zou de 
werkloosheidsbestrijding van het terug
dringen van de inflatie afhankelijk heb
ben gemaakt. In werkelijkheid komt het 
natuurlijk op eenu middenkoers aan, een 
minister van sociale zaken beseft na
tuurlijk wel, dat de inflatiebestrijding 
de voorwaarde is voor een wèrkelijke 
werkloosheidsbestrijding. 

In het debat over Economische Zaken 
werd uiteraard veel aandacht besteed 
aan de monetaire onzekerheid, die in 
middels na het akkoord van Washing
ton tot het verleden lijkt te behoren. 
Het is te hopen dat de wereldhandel 
zich spoedig weer in opwaartse lijn gaat 
bewegen. 

Milieubeheer 
Ook het vraagstuk van de economi

sche groei en de kosten van het milieu
beheer waren vanzelfsprekend belang
rijke discussiepunten, evenals het regio
nale en sectorstructuurbeleid - waarin 
de milieukosten als het ware moeten 
worden ingebouwd - als middel om de 
inflatie in de bron aan te taste en, i. p. v. 
symptomen te bestrijden. Het beleid van 
minister Langman wekt - toch ook wel 
bij de oppositie - vertrouwen dat deze 
moeilijke, maar zeer belangrijke nieuwe 
aanpak - die ook in het OESO-rapport 
nog eens wordt onderstreept - bij hem 
in de beste handen is. Hij wees erop dat 
de selectieve investe"tingsheffing in het· 
Westen zeer goed in dit structuurbeleid 
past, maar dat er bij de voorbereiding 
heel wat komt kijken. Ik heb het struc
tureel gewenste karakter onderstreept, 
maar de conjuncturele opportuniteit -
gezien de sterk teruglopende investe
ringslust en de extra lasten die in 1972 
op de Investeringen drukken - op dit 
moment betwijfeld. 

De internationale verwozvenheden van 
onze economie heb ik sterk onderlijnd. 
Dit zal gevolgen hebben bij de doorwer
king van onze milieumaatregelen, 
waardoor wellicht ook enige sectorsteun 
nodig zal zijn. Het belang van deze ex
portinspanning is een andere kant van 
onze internationaal gerichte open econo
mie. Een motie onzerzijds om tot con
centratie en zo efficiency-bevordering 
van het exportpromotion-wezen te ko
men werd met alleen de stemmen van 
de communisten en de heer Koekoek te
gen aangenomen. · 

De beste bezitsvormende maatregel 
- ik heb daar nog eens op gewezen bij 
Sociale Zaken - is de inflatiebestrij
ding. Het is jammer dat de verstrek
king van leningen voor eigen woningen 
uit het bezitgsvormingsfonds ( .de zg. 
Breedband miljoenen) zo hard is ge
gaan, dat het uitgeven ervan nu is ge
stopt en pas later tegen verscherpte 
voorwaarden zal worden hervat. De pre
miespaarwet moet daarbij ook verdwij
nen. Deze politiek maakt geen overtui
gende indruk ! 

Minister Boersma hoopt binnen een 
jaar het SER-advies over de democrati
sering van de PBO te ontvangen. Wij 
zijn daarnaar zeer benieuwd; er wach
ten ook andere zaken op dit gebied op. 

Een winstpunt achten wij de positieve 
houding . van de minister tegenover het 
betrekken van de categorale .bonden bij 
het overleg, al stuit dit bij de SER en 
de Stichting van de Arbeid nog wel op 
bezwaren, zoals blijkt uit de positie van 
de Neder!. Centrale van Hoger Perso
neel. Ook t.o.v. de bevoordeling van ge
organiseerde werknemers in CAO's 
blijft hij terecht een kritisch standpunt 

een oude naam voor goede wijn 
WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

ANNO 1876 

MR. J. F. ENGELS, DEN HAAG LEVERING AAN PARTICl.JLIEREN DOOR HET GEHELE LAND 
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innemen, ter voorkoming van discrimi
natie. De KVP-woordvoerder had hier 
wat moeite mee. 

Buitenlanders 
Veel aandacht kreeg ook de positie 

van de buitenlandse werknemers. Voor 
ons wees mevrouw Veder op de nood
zaak deze zaak in breed verband te be
zien, en vroeg in afwachting daarvan -
bij de behandeling van de nota-Rooivink 
hierover - geen incidentele maatrege
len te treffen, zoals verkorting van de 
verblijfsduur tot twee jaar. Wel moet 
uiteraard de zorg voor behoorlijke huis
vestingavoorzieningen krachtig aange
pakt blijven worden. 

Het probleem van de buitenlanders is 
ook dat van de weinig geschoolde Neder
landse werknemer. Hoe wordt in de 
vraag naar deze categorie arbeid voor
zien? Moeten wij niet komen tot een 
herziening van het begrip "passende ar
beid'', zo vroeg mevrouw Veder. 

Daaraan aansluitend schonk zij -
met anderen - ruime aandacht aan de 
werkende jongeren. Ook hier heeft het 
zin zich de consequenties van bepaalde 
maatregelen helder voor ogen te houden. 
Is het schema dat voor het vormings
werk is opgesteld kwantitatief haalbaar 
en voldoet het kwalitatief aan in brede 
kring onderschreven normen? 

Kort was men dit jaar over het onder
nemingsrecht. De bedrijven zijn druk 
bezig op de nieuwe wetgeving-Polak in 
te spelen. Ik heb mijn verbazing uitge
sproken over de vlucht voor de openheid 
van de N.V. C & A Brenninkmeyer, 
door omzetting in een commanditaire 
vennootschap op aandelen. Het woord is 
nu - dunkt me - in deze aan de oud
minister van justitie die een wijziging 
van de wet op de jaarrekening zou kun
nen indienen. 

Als laatste de sociale verzekeringen: 
in goede handen bij onze partijgenoot 
Rietkerk. Er is veel te doen geweest 
over de 3 pct.- grens die het noodzake
lijk maakt dat er ergens wat afgaat ·om 
de AOW op te trekken en de invalide 
zelfstandigen een verzekering te bezor
gen. Dit "ergens" kan niet anders zijn 
dan de kinderbijslag, waarvan het re
geerakkoord al zegt dat bevriezing voor 
het eerste kind zeker gebeurt, en voor 
het tweede kind ook, indien dat onont
koombaar is. En dat laatste zal wel blij
ken uit het programmeringasadvies van 
de SER, zeker als daar de 0,2 pct. extra 
premie nog in moeten worden betrokken 
die de vakbonden - naar onze mening 
zeer prematuur - willen heffen ter 
voorbereiding van de Algemene Pen
sioenvoorziening voor werknemers -
die in 1975 tot stand zou moeten komen. 

Kinderbijslag 
KVP en AR blijken ~hter nog erg 

aan de kinderbijslag te hechten. Tegen 
beter weten in geloven zij aan de be
vriezing van de bijslag voor het tweede 
kind te kunnen ontkomen. Het is echter 
duidelijk dat wij onverkort moeten vast
houden aan het regeerakkoord! Wèl op
trekken AOW en wèl invaliditeitsvoor
ziening zelfstandigen (VAO), maar 
géén drukstijgingen boven de 3 pct. van 
het nationaal inkomen (7 pct. premiec 
stijging!!) in de kabinetsperiode en dus 
compensatie (de kinderbijslag). Ik heb 
daarbij gezegd dat ik de in het regeer
akkoord genoemde studie over de af
schaffing van de bijslag voor het eerste 
kind graag zou willen zien uitgebreid 
met die naar bevriezing van de bijslag 
voor het derde en volgende kind - m.i. 
een geenszins verwerpelijk alternatief. 
Aan deze idee blijlil men in confessione
le kring echter nog niet te zijn gewend. 

Tenslotte een enkel woord over het 
misbruik en het "oneigenlijk gebruik" 
(gebruik maken van de letter van de 
wet tegen de geest in.) Terech~ geeft 
staatssecretaris Rietkerk hieraan veel 
aandacht. Het is een kwaad, dat onze 
goede sociale wetgeving in een slecht 
licht dreigt te stellen. Optreden tegen 
misbruiken (de staatssecretaris noemde 
met name maatregelen betreffende de 
dagloonbasis voor de WW-uitkeringen 
voor artiesten, die waren getroffen), 
evt. wetswijzigingen tegen oneigenlijk 
gebruik,- aandacht voor het voorkomen 
van perfectionisme bv. met betrekking 
tot de buitenlandse werknemers, waren 
punten van mijn verlanglijstje. 

Al . met al, boeiende debatten in de 
Kamer, waar de VVD-bewindslieden een 
bijzonder goede indruk hebben nagela
ten. 
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ekort op begroting 1971 

Prof. dr. H. J. Witteveen, oud
minister van financiën en thans lid 
van de Eerste Kamer sprak op 10 
januari in een radiouitzending van de 
VVD over "Het tekort op de begro
ting 1971 en de huidige conjuncturele 
situatie". De integrale tekst volgt 
hierbij. 

Bijlage 
In dit blad treft men een uitneembare 
bijlage aan, waarin zijn afgedrukt de 
"beschrijvingsbrief" en bijbehorende 
stukken voor de openbare algemene 
vergadering van de VVD, welke op 24 
en 25 maart a.s. i:e Nijmegen wordt ge
houden. 

Logies 
Wie de nacht van 24 op 25 maart in 
Nijmegen wenst te logeren kan een 
hotel reserveren via de afdeling aldaar. 
Nadere bijzonderhed~n ,.aarover op 
pagina 3 van de- bijlage. 

Rectificatie 
In de gestencilde "beschrijvings
brief", zoals deze aan de afdelingen en 
kamercentrales is toegezonden, is een 
fout geslopen. Op blz. 3 onder punt 128 
dient in de rechterkolom, bovenste re
gel, onder het hoofd KC te staan: 1.50 
(1.-) en niet 3.50 (1.-). 

Radio-uitzending van de VVD 
maandag 24 januari, van 
18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m.}. 

Dit najaar zijn wij allen opgeschrikt 
door de miljoenen-nota en stukken die 
daarbij kwamen, die een heel somber 
beeld gaven, zowel van onze economie, 
als ook van de begroting van 1971. Die 
begroting, zo verwachtte men in het na
jaar, zou een veel groter tekort opleve
ren dan destijds was voorzien en dan 
ook in het voorjaar door groter tekort 
opleveren dan destijds was voorzien en 
dan ook in het voorjaar door het kabi
net De Jong in een nota aan de Kamer 
was uiteengezet. Daar is een hevige dis
cussie over geweest, van de kant van de 
oppositie beeft men wat verhuld de arg
waan naar voren gebracht dat wij voo1 
de verkiezingen dat beeld van de begro
ting wat te gunstig zouden hebben voor
gesteld. Daar is nu een uitvoerig ondel·
zoek naar ingesteld door de commissie 
voor de Rijksuitgaven, onder voorzitter
schap van de heer VondeUng. Die com
missie heeft nu juist een rapport uitge
bracht, een zeer gedetailleerd, zeer uit
voerig, zeer genuanceerd rapport, waar 
geloof ik het belangrijke punt in is dat 
men overtuigd is geraakt dat wij des
tijd!': dat begratingsbeleid hebben ge
schetst .aar1 de Kamer zoals wij toen 
meenden dat het zou zijn. ~ 

Dat vind ik het hoofdpunt; daarmee is 
geloof ik die beschuldiging wel van de 
tafel. Natuurlijk is er nog wel hier en 
daar een punt van kritiek, in de zin dat 
bepaalde mutaties, bepaalde verschui
vingen ook in de begroting nog precie
zer en vollediger aan de Kamer hadden 
kunnen worden meegedeeld, maar dan 
moet ik zeggen dat 't doel van deze nota 
niet in de eerste plaats was zo volledig 
mogelijk informatie te geven, 't doel was 
een uitgangspunt te hebben, een basis, 
voor afspraken in het Kabinet om over
schrijding, die op bepaalde punten on
vermijdelijk was, extra uitgaven, op 
te vangen door op andere punten de 
uitgaven terug te brengen. Dat was het 
hoofddoel van die nota. Nu heb ik er 
ook behoefte aan om toch eerst nog 
eens even te stellen dat wij in het kabl· 
net De Jong in de jaren voor 1971 in het 
algemeen er bijzonder goed in geslaagd 
zijn om die begrotingen te houden bin
nen de g·renzen die ook aanvankelijk 
getrokken waren. Dat blijkt ook wel uit 
allerlei cijfers in deze laatste miljoenen
nota, daar blijkt dat in die afgelopen 
jaren, voor zover werkelijke uitkomsten, 
werkelijke rekening-cijfers al beschik
baar zijn, het begrotingstekort altijd 
minder is geweest dan aanvankelijk in 
de miljoenen-nota was begroot. 

Goed resultaat 
In de jaren van dit kabinet, ook in 

de jaren van het kabinet Marijnen, 
waar ik ook een verantwoordelijkheid 
heb gedragen, was dat zo. Ook wanneer 
we naar de uitgaven kijken, de netto 
uitgaven, en we gaan die vergelijken 
met de norm, de grens, voor de stijging 
die aanvankeljjk was gesteld, dan zien 
we dat die meestal in deze laatste kabi
netsperiode zijn meegevallen of binnen 
de grenzen zijn gebleven. In 1968 waren 
die uitgaven achteraf, zoals in de reke
ning dus is gebleken, een 250 miljoen 
minder dan was begroot, in 1969 629 
miljoen minder, alleen in 1970 waren ze 
dan 200 miljoen meer. Dat was dus over 
heli geheel genomen een heel goed resul
taat, ook als we dat vergelijken met 
sommige perioden daarvoor. 

Maar, dan blijft dus de vraag waarom 
nu in 1971 die bultengewoon grote te
genvaller, waar we allemaal zo van ge
schrokken zijn? Kijk, die moeten wij in 
de eerste plaats zien, in samenhang met 
de situatie van de conjunctuur, met de 
s ituatie waal'in onze economie in 1971 

was geraakt. Want, u moet natuurlijk 
wel bedenken dat onEe Rijksbegroting 
die zo'n 25 pct., een kwart, uitmaakt 
van onze totale nationale uitgaven en 
Olll3 nationale inkomen, dat die niet los 
kan worden gezien van wat er in die 
economie en met dat nationaal inkomen 
ook gebeurt. De begroting hangt op alle 
mogelijke manieren met allerlei vezels 
zou ik kunnen zeggen samen met wat 
er in de economie gebeurt. En wanneer 
nu in die economie plotseling, betrekke· 
lijk plotseling, onverwacht sterke afwij
kingen ontstaan tegenover ej:!n normaal 
verloop dat men zou hebben kunnen 
voorzien, dan krijgen wij de weerslag 
daarvan natuurlijk ook in de begroting, 
We zien dan niet alleen bij die Rijksbe
groting, we zien ook bij bedrijven, bij 
grote bedrijven, dat als die economie 
plotseling anders wordt, als die conjunc
tuur omslaat dat dan de verhouding ook 
daar tussen ontvangsten en uitgaven en 
dus de winst, veel slechter kan worden. 
Denkt u eens aan Philips. Iets derge
lijks, maar dan natuurlijk op de manier 
waarop dat in die begroting past is nu 
ook in 1971 met de Rijksuitgaven- en 
ontvàng ten g-ebeurd. We hebben in dat 

Discussiedag 
Volksgezondheid 

Op zaterdag 22 april a.s. zal in 't 
Spant te Bussum een discussiedag over 
volksgezondheid worden gehouden. De 
bijeenkomst wordt georganiseerd door 
de commissie Volksgezondheid van onze 
partij, in samenwerking met de Vereni
ging van staten- en raadsleden. Nadere 
details volgen nog. Intussen wordt 
iedereen die voor deze dag belangstel. 
ling heeft verzocht de datum al vast te 
noteren. 

De nota volksgezondheid is in de par
tij enthousiast ontvangen. Er zijn in
middels al 1500 exemplaren verkocht, 
een record aantal voor een VVD disçus
sienota! Tenminste 15 afdelingen hebben 
er avonden aan gewijd, of werkgroepen 
ingesteld om de nota te bespreken. 

Aangezien het nog een discussienota. 
betreft is het van groot belang, dat er 
over de besprekingen gerapporteerd 
wordt. Mevrouw Veder stelt kritiek, 
aanvullingen en duidelijk andere inzich
ten zeer op prijs. 

Indien deze reacties in tweevoud vóór 
1 april op het algemeen secretariaat "aD 
de VVD te Den Haag binnen zijn, kun
nen zij gezamenlijk worden verwerkt. 
Een l'esumé zal dan in Vrijheid en De
mocratie verschijnen. Bovendien zullen 
op de discussiedag Volksgezondheid (22 
april) de reacties die betrekking hebben 
op de daar te behandelen onderwerpen 
worden bekend gemaakt. 

Mevrouw Veder of één van de leden 
van de commissie Volksgezondheid zijn 
gaarne bereid in afdelingen de nota nog 
nader toe te lichten of één onderwerp 
eruit te bespreken. 

Als secretaresse van de commissie 
Volksgezondheid treedt op: mevr. Van 
den Broek-Laman Tl'ip, Genteldijk 16, 
Geldermalsen. 

jaar een bijzonder sterke loon- en 
prijsstijging gekregen, we weten dat al
lemaal, we zijn heel erg in die inflatie
spiraal geraakt: Daardoor zijn de uitga
ven die het Rijk moest doen voor sala
rissen buitengewoon sterk gestegen, zijn 
ook de prrijzen gestegen, b.v. van bet 
bouwprogramma, de woningbouw, de 
utillteit!lbouw enz. 

Stijging 
Daar gaan dan aan de andere kant 

ook de belastingopbrengsten wel wat 
mee omhoog. Normaal stijgen die belas
tingopbrengsten wel evenveel als de 
salarissen, maar in 1971 was dat niet 
het geval. Stegen de belastingopbrengs
ten niet evenveel omdat we juist in 't be
drijfsleven die winsten zo sterk onder 
druk zagen komen. Dat is een eerste en 
eigenlijk wel een belangrijkste oorzaak 
waardoor die begroting zoveel slechter 
uit dreigt te komen dan was voorzien. 
Ik zeg - .,dreigt uit te komen" - want 
we weten dat nog niet zeker, de realisa
tie is er nog niet, die zou toch best ook 
nog wat beter kunnen zijn dan het dit 
najaar leek. 

Die grote loon- en prijsstijging, dat is 
het probleem waar we toch allen heel 
veel zorg over hebben, zorg omdat het 
inflatie geeft, prijsstijging waar we al
lemaal van te lijden hebben, maar be
paalde groepen, bepaalde mensen, waar
van de inkomens niet meegaan, 't mees
te. Daarom is die inflatie onrechtvaar
dig, dat is al een eerste motief waarom 
we ons ertegen moeten verzetten. Dat is 
een inflatie die ook sterker wordt dan 
de landen om ons heen, waarmee wij 
moeten concurreren, en dat is op het 
ogenblik naar ik vrees bepaald het ge
val. Een dergelijke inflatie is ook heel 
gevaarlijk voor onze economie, dus voor 
de welvaart die we kunnen verkrijgen 
en ook voor onze werkgelegenheid wat 
toch ook wel een van de allerbelang. 
rijkste aspecten in dat economisch leven 
is. 

Ten slotte, dat is nu . wel zo duidelijk 
gebleken, ook uit die gang van zaken 
met de begroting voor '71, brengen zul· 
ke grote loon- en prijsstijgingen als wij 
nu hebben gehad, juist de begroting in 
de war, maken die een sterkere stijging 
van allerlei overheidsuitgaven, die we 
allemaal nodig hebben, collectieve beste
dingen hoe langer hoe moeilijker. Dat is 
ook van belang om nog eens duidelijk te 
stellen, want die inflatie is zo groot, die 
loonsverhogingen zijn zo groot, toch ook 
omdat juist de vakcentraleR zich daar 
telkens weer sterk voor maken. Dat is 
in zekere zin ook wel hun taak, maar in 
ons land zijn die valtcentrales toch ook 
altijd doordrongen geweest van een ze
kere verantwoordelijkheid voor het al· 
gemeen belang en ze zijn er ook voor
standers van dat jUist op allerlei punten 
die collectieve bestedingen worden ver
groot. Nu geloof ik dat we in 'n situatie 
zijn waar die verantwoordelijkheid voor 
het algemeen belang toch eens heel setrk 
naar voren moet komen. Wij hebben een 
jaar geleden heel sterk gewaarschuwd 
voor die grote loonsverhogingen, we 
hebben er uitvoerig met het bedrijfsle
ven over gesproken, we hebben ten slot
te toen dat niet genoeg effect had, een 
loonmatigingsperiode moeten afkondi
gen. Maar het heeft niet geholpen want 
daarna heeft men toch weer goede 
loonsverhogingen doórgevoerd. Nu is 
men helemaal vrij, nu heeft men hele
maal zelf de verantwoordelijkheid hier
voor, ik hoop dat men die verant· 
woordelijkheid, dat men die ook echt 
ziet met de grote belangen die hier op 
het spel staan en Vl'ijwillig tot de nood
zakelijke matiging komt. 
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De VVD-fractie in de Tweede 
Kamer heeft in overleg met de kamer
centrales onder haar leden een ver
deling gemaakt in de belangenbehar
tiging van de verschillende gebieden. 
Zo zijn aangewezen: 

e Voor de drie noordelijke provin
cies, Groningen, Friesland en Drente 
mevrouw mr. E. Veder-Smit en de 
heer dr. K. van Dijk. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Nationale vrouwenraad 
·Op 23 november 1971 hield de NVR te 

Utrecht onder voorzitterschap van 
mevr. v.d. Boogert-Selhorst de Algeme
ne Vergadering. Presidente deelde mede 
dàt de NVR zich in de toekomst meer 
open zal opstellen en de aangesloten or
ganisaties beter wil betrekken bij het 
werk, zowel landelijk als internationaal. 
Samen overleggen hoe de forumfunctie 
van de NVR het best tot haar recht kan 
komen, informatie geven en doorspelen. 
Presidente heeft op de in sept. 1971 te 
Amsterdam gehouden Executive Mee
ting aan de afgevaardigde van Pakistan 
een bedrag van f 1125,- ter hand ge
steld, zijnde de opbrengst van de des
tijds door de NVR gehouden inzame
lingsactie voor vluchtelingen. Het be
drag zal worden besteed voor een Cc""l
munity Centre voor Vrouwen in Oost
Pakistan. 

Door de Indiase Vrouwen :taad werd 
een verzoek om steun bij het opvangen 
van vluchtelingen gericht aan de leden 
van de Internationale Vrouwen Raad. 
De Vrouwenraden kunnen zich welis
waar niet mengen in politieke situaties 
maar mogen wel dwdelijk het menselij
ké problèem stellen. Presidente stelt 
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Provincie van zuiverste water 
De Friezen hebben het nieuwe jaar 

niet alleen ingezet met goede voorne
mens wat het milieu aangat, ze hebben 
ook meteen de strijd aangebonden tegen 
een verdere vervuiling van hun opper
vlaktewateren die nog steeds een grote 
reputatie genieten. Friesland meet 
379.000 hectare. 41.000 ha daarvan be
staat uit water, waarvan volgens 
"Friesland is mooi, houen zo", een nieu
we propagandistische folder, 1100 km 
bevaarbare kanalen. 

De gevolgen van de acties tegen een 
voortgaande vervuiling van het milieu 
zijn voor de Friezen in elk geval op één 
plaats al meteen merkbaar: in hun por
temonnaie. Bij de intrede van 1972 is 
voor hen een nieuwe provinciale veror
dening van kracht geworden die het be
stuur van Friesland in staat moet stel
len een .actief zuiveringsbeleid te voeren. 
Van de gelden worden zuiveringsinstal
laties gebouwd en voor het overige wor
den ze besteed aan controle, hoewel de 
Friezen zelf ook in belangrijke mate 
kunnen bijdragen aan de bewaking van 
hun omgeving. Er is een alarmnummer 
(22422). waar alle ongerechtigheden 
kunnen worden gemeld. Dat nummer 
schijnt overigens zijn nut al te hebben 
bewezen. 

Voor de bestrijding van de kosten van 
dit lofwaardig streven worden de Frie
zen geacht een deel van hun besteedba
re inkomen op te offeren. Erg groot is 
dat deel vooralsnog niet: per inwoners
equivalent bedraagt de heffing zes gul
den of 21 gulden per woning. Die aan
slag klimt in de komende jaren tot 
f 52,50. Voor de Friese bedrijven geldt 
uiteraard een zwaardere tol. Zij gaan 
betalen na meting en bemonstering van 
hun afvalwater. Maar er is ook zoiets als 
een tabel die aangeeft dat bijvoorbeeld 
voor cosmeticafabrieken tien en voor 
aardewerkfbrieken een halve inwoner
equivalent per werknemer telt. 

Bedrijven die de heffingen trouw be· 
talen, kunnen zich echter nog niet zo
maar de vrijheid permitteren hun uit
werpselen vrijelijk over de Friese op
pervlaktewateren te verspreiden. Pro
vincie of gemeente moet daarvoor 
eerst toestemming verlenen. 

Niets te vrezen 
Volgens PAK-gedeputeerde Spiekhout 

die de portefeuille van volksgezondheid 
en milieuhygiëne beheert, hoeft de toe
rist die een duik in de Friese wateren 
neemt, nog niet zo erg te vrezen voor 
zijn gezondheid. In een interview met 
De Tijd verklaarde hij dat volgens de 
hier en daar bestreden norm van de 
TNO in Delft het grootste deel van de 

voor dat de NVR die een internationale 
commissie voor refugees heeft, samen
werking moet zoeken met de landelijke 
commissie van de Federatie VVH. Zij 
vraagt aan de leden van de NVR man
daat om a. met de Federatie VVH con
tact op te nemen om na te gaan hoe 
kan worden samengewerkt; b. een com
mîssie te vormen, die moet bekijken 
welke kanalén er reeds zijn en hoe die 
geactiveerd kunnen worden; c. aan de 
afgevaardigde van de ICW bij de Ver
enigde Naties te vragen nog eens duide
lijk de doelstelling van de ICW nl. op
lossing op vredige wijze naar Yoren te 
brengen. 

Regiobijeenkomsten 
Er werden door de NVR in het afgelo

pen jaar drie regio-bijeenkomsten :;e
houden, t.w. in Amersfoort, Deventer en 
Alkmaar. Over Amersfoort werd in deze 
rubriek reeds eerder verslag uitge
bracht. 

Voor Deventer was veel belangstel· 
!ing. Ook hier werd weer gewerkt in 
discussie-groepen onder leiding van an
dragoog mevr. Aalders. De inleiding 
werd gehouden door mevr. Schim v. d. 
Loeff; .,Hoe werken de Verenigde Na
ties en hoe kunnen niet gouvernemente
le organisaties daarin meespreken". De 
gespreksgroepen gaven op z.g. flips hun 
gedachten over het international~ werk 
te kennen. Hierna volgde nog een alge
mene discussie. 

Ook in Alkmaar werd op deze wijze 
gewerkt. Aangezien hier de opdracht 
was zich te beraden over een grotere 
samenwerking van de vrouwenorganisa
ties in Noord-Holland kwam het nut 
van de forumfunctie van de NVR duide
lijk tot uiting. Over het algemeen bleek 
men onvoldoende op de hoogte van el
kaars werk en zelfs in de eigen organi
satie hoorde men vaak niet voldoende 
van de hoofdbesturen; omgekeerd wis
ten de bestûren nauwelijks wat er onder 

Friese wateren goed zwemwater is. Het 
Pikmeer onder de rook van Grouw en in 
de richting van Drachten is beslist te 
vuil, zei hij. Hij wees naar de uitslag 
van een onderzoek naar de waterkwali
teit in het Friese merengebied dat in 
1970 is gehouden. De uitslag gaf aan 
dat de kwaliteit van het Friese meren
gebied uit chemisch-biologisch oogpunt 
bezien, redelijk goed te noemen was, 
maar dt de kwaliteit van het zwem-

Aankondigingen 

24JANUARI 
Mr. A. Geurtsen {fid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling Ter A pel 
in hotel Boschhuis. 20.00 uur. 

Mr. H. van Biel (lid van de Eerste 
Kamer) .spreekt voor de statencentrale 
Franeker in hotel Koornbeurs. 20.00 
uur. 

28JANUABI 
Mr. dr. C. Berkhouwer (lid van de 

Tweede Kamer) spreekt voor de liberale 
sociëteit Groningen over ,.Regionale ont
wikkelingen in de EEG". 

7FEBBUABI 
Dr. K. van Dijk (lid van ·de Tweede 

Kamer) spreekt voór de afdeling Win
schoten over de problemen van Oost
Groningen. Hotel Vrijheid 20.00 uur. 

14FEBBUABI 
Mr. F. Portheïne (lid van de Tweede 

de leden leefde. Grootste klacht: men 
was te weinig op de hoogte inzake de 
drie landelijke koepels NVR; NVC en 
Federatie VVH. Unaniem wilde men 
dan ook naar een grotere samenwerking 
toe. Presidente vroeg de aangesloten or
ganisaties hun ideeën voor de toekomst 
kenbaar te willen maken; hoe moeten 
wij verder en welke onderwerpen kiezen 
wij ? Men besloot de regiobijeenkomsten 
te continueren, doch wenste eveneens de 
algemene vergadering aan te houden. 

Moskou 
Het Sowjet Vrouwen Comité hield een 

seminar voor alle vrouwenorganisaties 
in Europa. Mevr. Richters, vice-presi
dente van de NVR nam hieraan deel als 
vertegenwoordigster voor Europa van 
de ICW. Behalve de ICW waren verte
genwoordigsters aanwezig van de Con
sen Intern. des Femmes Sociale-Demo
crates en de Ligue Intern. des Femmes 
pour Ia paix et la liberté. 

Een dag van deze bijeenkomst werd 
gewijd aan de positie van de vrouw in 
werk en gezin; de tweede dag aan de 
inbreng van de vrouw voor vrede en 
veiligheid. Men wilde vooral uit eigen 
organisaties bemiddelen om het Congres 
voor vrede en veiligheid doorgang te la
ten vinden. Het bleek duidelijk dat (,ie 
communistische vrouwen vooral behoef
te voelden om de contacten met het bui
tenland te verstevigen. 

CECIF 
Ondergetekende gaf als vertegenwoor

digster van de NVR bij de Europese 
Vrouwen Raad een kort verslag van de 
vergadering in september 1971. 

Onderdelen uit het intergouvernemen
teel werkprogramma van de Raad van 
Europa die door de vrouwenraden be
studeerd zouden moeten worden zijn: 

a; culturele ontwikkeling en éducation 
permanente; · 

water van zuidwestelijke richting uit 
naar het noordoosten geleideiijk afnam. 
De Friese wateren blijken verder rijk te 
zijn aan algen, dank zij het hoge per
centage voedsel dat zij bevatten. 

De gedeputeerde verklaarde zich ver
der optimistisch over de mogelijkheden 
tot organische en fosfaatzuiverlng. 
Naar zijn mening is men daar over tien 
tot vijftien jaar helemaal mee klaar. 
Anders is het met_de sporen metalen en 
andere giftige stoffen, zoals kwik, cad
mium e.a., waarop controle moeilijker is' 
uit te voeren. Uit een enquête onder 
gemeenten en bedrijven, waarop overi
gens een deel van de bedrijven het ant
woord schuldig bleef, vernamen gedepu
teerde staten van Friesland dat er in de 
provincie lozingen zijn van zoutzuur, 
salpeterzuur, fosforzuur, zwavelzuur en 
chroom, zink, ijzer, nikkel, cadmium en 
cyaan. Hoe groot het nut van de zuive
ringsinstallaties is, blijkt overigens uit 
de situatie van de Leeuwarder grachten, 
waarvan het water eerst dood was, 
maar die sinds de ingebruikneming van 
de installatie weer visrijk zijn. De in
dustrie vormt geen bedreiging van de 
wateren in Friesland. Gedeputeerde 
Spiekhout in het interview: .,Wij willen 
best nog wat groeien en het westen ont
lasten. Industrie hoeft geen verontreini
ging te betekenen, als je de kosten van 
de produktie maar werkelijk op de pro
duktie laat drukken. Dat kan betekenen 
dat bepaalde industrieën zich niet meer 
vestigen omdat het te duur is." 

Kamer) licht het partijstandpunt toe 
over de sociaal-economische problemen 
van onze landbouwers op een vergade
ring van de Kamercentrale Leeuwarden. 
Het onderwerp wordt ingeleid door de 
heer Hoornstra van de Friese maat
schappij van landbouw. Een medewer
ker van het Verbond van Ondernemers 
geeft een toelichting op de achterstand 
van de zelfstandigen t.o.v. de loontrek
kers op fiscaal gebied. Plaats vergade
ring: Oranjehotel. 

15FEBBUABI 
H. P. H. Waalkens (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Assen. 
Hotel Overcingel. 20.00 uur. 

7, 14 EN 21 FEBRUARI 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit verleent 
medewerking aan een cursus politieke 
vorming, georganiseerd door de bond 
van plattelandsvrouwen in Beetster
zwaag. 

b. aanpassing van het recht en de be
;;tuursstructuren aan de huidige levens
behoeften; 

c. ruimtelijke ordening en planologie 
in stad en gewest; 

d. ontwikkeling van de economische 
m sociale instellingen en verbetering 
van de openbare gezondheid. 

Mochten de organisaties op een dezer 
;mnten een eigen inbreng hebben, dan 
;telt de NVR er prijs op deze in de 
:;tudie te verwerken. 

In 1974 zullen de kandidaatstellingen 
?laatsvinden voor de verkiezingen van 
lieuwe leden in de Sociaal-Economische 
:::ommisfiie van de EEG en Mme. Simo
nard van België vond het een noodzaak 
dat de Europese Vrouwenraden zoeken 
naar deskundigen uit eigen kring en de
ze dan via de regering te doen voordra
gen als kandidaat voor deze commissie, 
gezien de consumentenbelangen. 

A. F. M. HAMM-TONNAER 

Vrouwenbelangen 
Vrouwenbelangen Den Haag organi

seert 2 avonden over wonen in de 
Triumfatorkerk, Juliana van Stolberg
laan 154, Den Haag, aanvang 8 uur en 
wel op 2 februari a.s. spreker J. A. van 
den Berg, HBO, BNA-voorzitter Bond 
van Ned. Architecten over .,Van oude
naar nieuwe woonvormen" en op 16 fe
bruari a.s. spreekster mevr. ir. N. C. de 
Ruiter, wetenschappelijk hoofdmedewer
ker afdeling stedebouwkundige ontwer
pen aan de Technische Hogeschool te 
Delft over .,Het structuurplan van Den 
Haag". 

Opgave: bij mevr. C. Barentsen
Plomp, Leyweg 176, Den Haag, tel. 
662027. 

Betaling: giro Amro Bank, Den Haag, 
nr. 224900, onder vermelding van nr. 
472711083. 

Kosten: f 4,- voor leden; f 5,50 voot· 
niet-leden (mannen en vrouwen). 
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24 en 25 maart 
vergadering 
Nijmegen 

genda algemene vergadering 
De VVD zal op vrijdag 24 en zater-

25 maart 1972 haar jaarlijkse al
llellml!nf! vergadering houden in het 

res- en concertgebouw De Ver
ing, Oranjesingel 1 te Nijmegen. 

drukken wij de "beschrij-
ef" ofwel agenda' voor deze 

vergadering af. De vergade
avond om acht uur en 

om tien uur be-

De aandacht van afdelingen en 
amercentr.ales wordt erop gevestigd 
at zij ingevolge artikel 16, lid 5, van 
e statuten der partij tot 25 februari 
.s. bij het hoofdbestuur amende
enten of wijzigingsvoorstellen kun-

en indienen op de in de beschrij
ingsbrief opgenomen voorstellen. 

RIJDAGAVOND 
Opening door de voorzitter en be
groeting van de gasten. 

Rede door de heer H. Wiegel, voor· 
zitter van de Tweede Kamerfractie. 

3 . Voorstel van het hoofdbestuur tot 
herziening van de partijraad. 

(zie de toelichting op dit voorstel op 
pagina 4 van deze bijlage). 

Voorstel van de kamercentrale Mid
delburg tot toevoeging van een lid 

'2 aan artikel 23 van het huishoudelijk 
reglement. 

Dit voorstel is door het hoofdbestuur 
overgenomen en luidt aldus: 

Artikel 23 lid 7: "Indien- tussentijds 
een vacature ontstaat in het dagelijks 
bestuur of indien een der leden van het 
dagelijks bestuur tijdelijk niet in staat 
is zijn functie te vervullen, is het hoofd
bestuur bevoegd uit zijn midden een lid 

In deze uitneembare bijlage 
publiceren wij de "beschrij
vingsbrief" en bijbehorende 
stukken voor de op 24 en 25 
maart a.s. in Nijmegen te 
houden algemene vergadering 
van de VVD. 

Men kan de bijlage op de aan· 
gegeven lijn vouwen en vervol
gens aan de bovenzijde open
snijden. Aldus ontstaat een 
soort boekje van handzaam for
maat, gemakkelijk tijdens de 
vergadering te hanteren. 

aan te wijzen dat de functie waarneemt 
totdat door de eerstvolgende algemene 
vergadering van de partij in de vacatu
re wordt voorzien c.q. het desbetreffen
de lid van het dagelijks bestuur zijn 
functie weer kan vervullen." • 

Momenteel kan de opvolging van af
getreden leden van het hoofdbestuur en 
het dagelijks bestuur reglementair 
slechts éénmaal per jaar, op de algeme
ne vergadering, geregeld worden. Indien 
een bestuurslid tussentijds aftreedt, kan 
een vacature dus gedurende een groot 
aantal maanden blijven bestaan. 

Vooral voor het dagelijks bestuur is 
dat niet gwenst. Dat is in de loop van 
1971 gebleken toen door verschillende 
omstandigheden zelfs twee leden van 
het dagelijks bestuur, de heren Tam
mens en Vis, tussentijds moesten aftre
den. De werkzaamheden van het dage
lijks bestuur worden door een dergelijke 
situatie geschaad en de overblijvende Ie

. den worden dan te zwaar belast. 

5 Voorstellen van de afdeling Maas· 
sluis tot wijziging van statuten en 

huishoudelijk reglement. 
Het hoofdbestuur ontraadt deze voor-

stellen op grond van het feit dat thans 
twee nieuwe leden van het dagelijks be
stuur worden benoemd met wie een 
nieuwe taakverdeling - met name voor 
de drie secretarissen - zal worden tot 
stand gebracht. Voorts zijn reorganisa
ties binnen het algemeen secretariaat 

· gaande waarbij o.a. de bedoeling voorzit 
meer taken aan de staf te delegeren. ' 
Het is geenszins uitgesloten dat het een 
en ander ertoe•zal leiden dat het hoofd
bestuur met voorstellen zal komen tot 
andere indeling, b.v. tot uitbreiding van 
het dagelijks bestuur of tot een flexibele 
regeling waarbij het dagelijks bestuur 
naar behoefte - in gevolge besluit der 
algemene vergadering of van het hoofd
bestuur - kan worden uitgebreid. Zo 
lang de interne reorganisaties nog niet 
hun beslag hebben gekregen zou het 
hoofdbestuur nog geen beslissing willen 
nemen over herziening van de samen
stelling van het dagelijks bestuur. 

6 V oorstel van de statencentrale Lei-
den tot enkele wijzigingen in het 

reglement op de kandidaatstelling voor 
leden van de Provinciale Staten. (Zie 
de toelichting op dit voorstel op pagina 
6 van deze bijlage). 

7 Voorstel van de afdeling Amsterdam 
tot wijziging van het reglement op 
de kandidaatstelling voor leden van 
de Eerste Kamer der Staten-Gene-

raal. (Zie de toelichting op dit' voorstel 
op pagina 8 van deze bijlage). 

c 
Het hoofdbestuur acht op de reeds 

eerder in commissies en op algemene 
vergaderingen ontwikkelde gronden een 
wijziging van het reglement op de kan
didaatstelling voor leden van de Eerstè 
Kamer der Staten-Generaal niet ge
wenst. Het hoofdbestuur heeft aan dit 
oordeel deze keer echter een toevoeging 
gedaan, t.w.: ,.Zo lang de Grondwet en 
de Kieswet de kandidaatstelling en de 
verkiezing van de Eerste Kamer nog 
regelen op de wijze als thans het geval 
is!' 

algemene vergaciaring maart 1971 bijlage vrijh. en clem. 11-1-1971 (pagina 1) 



Het hoofdbestuur is vervolgens van 
oordeel dat het gewenst is te geraken 
tot een andere wijze van verkiezing en 
kandidaatstelling van de leden van de 
Eerste Kamer. Verkiezing zou dan wel
licht rechtstreeks door de kiezers dienen 
plaats te vinden, na kandidaatstelling 
door de politieke partijen of andere 
groeperingen, op min of meer analoge 
wijze als bij de Tweede Kamer het ge
val is. Het hoofdbestuur heeft besloten 
tot instelling van een commissie die de 
opdracht zal krijgen om, mede aan de 
hand van artikelen die over de wijze 
van verkiezing van de Eerste Kamer 
zijn verschenen, een partij-standpunt 
voor te bereiden, dat t.z.t. aan de alge
mene vergadering zal worden voorge
legd. 

Het hoofdbestuur zal daartoe een 
voorstel doen en verzoekt de afdeling 
Amsterdam in overweging te nemen dat 
voorstel te steunen en haar voorstel te
rug te nemen of te doen aanhouden. 

ZATERDAGOCHTEND 
8 Jaarverslag van de secretaris. 

9 
Rekening en verantwoording en 
jaarverslag van de penningmeester. 

10 Verslag van de commissie van 
voorlichting over de rekening en 

\"erantwoording van de penningmeester 
over het jaar 1971. 

11 Benoeming van een commissie van 
drie leden ter voorlichting van de 

algemene vergadering bij de behande
lingling van de rekening en verantwoor
ding van de penningmeester over het 
jaar 1972. 

12a Voorstel van de afdeling Rijswijk' 
tot verhoging met ingang van 

1 januari 1973 van de minimum-con
tributie, en wel voor gezins- en aspirant
leden tot f 10,- per jaar, voor leden van 
18 tot 27 f 20,- per jaar, voor leden van 
65 jaar en ouder tot f 30,- per jaar, voor 
gewone leden van 27 tot 65 jaar tot f 40,
per jaar. 

Het hoofdbestuur beveelt dit voorstel 
gaarne aan en koppelt daaraan het na
volgende voorstel tot de verdeling van 
deze bedragen tussen afdeling, kamer
centrale en hoofdbestuur: 

12b VoorsteLvan het hoofdbestuur tót 
verdeling van de verhoogde con· 

tributie (zie om~nde tekst, elders op 
deze pagina) 

13 Benoeming van een commissie van 
beroep. 

De zittingsduur van de leden van de 
commissie van beroep is verstreken. De
ze commissie is als volgt samengesteld: 

Prof. mr. -J. M. Polak, Ede (voorzit
ter); mr. H. C. G. L. Polak, Rotterdam 
en mr. A. van Vuure, Wassenaar (le
den); mr. J. E. Goudsmit, Haarlem, 
prof. mr. E. H. s' Jacob, Groningen en 

jhr. mr. W. H. de Jonge, Zutphen 
(plaatsvervangende leden). 

De aftredenden stellen zich allen her
kiesbaar en het hoofdbestuur stelt hen 
wederom kandidaat voor het lidmaat
schap en het plaatsvervangend lidmaat
schap der commissie. 

Ingevolge artikel 2 van het reglement 
van de commissie kunnen de ledenver
gaderingen van de afdelingen en de cen
tralevergaderingen van de kamercentra
les hunnerzijds tof 25 februari kandida
ten stellen. Iedere vergadering mag niet 
meer kandidaten stellen dan er te ver
vullen plaatsen zijn. Zodanige kandi
daatstelling is slechts geldig indien zij 
vergezeld gaat van een door de betrok
ken kandidaat ondertekende bereidver
klaring het lidmaatschap der commissie 
ingeval van verkiezing te aanvaarden. 

14 Benoeming van een commissie 
voor de reglementen. 

De zittingsduur van de leden van de 
commissie voor de reglementen is ver~ 
streken. Deze commissie is als volgt sa
mengesteld: Mr. dr. H. Fortuin, Hilver
sum (voorzitter); mr. J. G. Bettink, 
Haarlem en mevr. mr. M. N. W. Dett
meijer-Labberton, 's-Gravenhage (le
den); mr. C. Colenbrander, Bussum, J. 
K. Frederikze, Amsterdam en een va
cature (plaatsvervangende ledl)n). 

De aftredenden, met uitzondering van 
· mr. C. Colenbrander, stellen zich allen 

herkiesbaar en worden door het hootd
bestuur wederom kandidaat gesteld. 
Voor de vacatures in het plaatsvervan
gend lidmaatschap stelt het hoofdbe· 
stuur kandidaat: drs. A. M. Bom te 
Naarden en ir. H. Makkreel te Aerden
hout. 

Ingevolge artikel 2 van het reglement 
van de commissie kunnen de ledenver
gaderingen van de afdelingen en de cen
trale vergaderingen van de kamercentra
les hunnerzijds tot 25 februari kandida
ten stellen. Iedere vergadering mag niet 
meer kandidaten stellen dan er te ver-

leden van contributie V.h. en D. 

vullen plaatsen ZIJD. Zodanige kandi· 
daatstelling is slechts geldig indien zij 
vergezeld gaat van een door de betrok· 
ken kandidaat ondertekende bereidver· 
klaring het lidmaatschap der commissie 
ingeval van verkiezing te aanvaarden. 

15 Bespreking van het beleid van het 
hoofdbestuur. 

16 Bespreking van het beleid van de 
redactie van Vrijheld en Demo

cratie. 

'17 Rondvraag. 

N.B. Het is noodzakelijk dat sprekers 
bij de punten 15, 16 en 17 zich uiterlijk 
vrijdagavond 24 maart v~ór 9.00 uur 
hebben aangemeld bij het algemeen se
cretariaat, opdat een evenredige verde· 
ling van de beschikbare spreektijd kan 
worden vastgesteld. Het hoofdbestuur 
streeft er naar voldoende tijd uit te trek
ken voor re- en dupliek. 

18 Benoeming van een ondervoor
zitter. 

Wegens periodieke aftreding van de 
heer mr. H. P. Talsma te Epse, die zich . 
herkiesbaar heeft gesteld, moet in de 
vacature van ondervoorzitter worden 
voorzien. Het hoofdbestuur stelt voor 
het ondervoorzitterschap kandidaat mr. 
H. P. Talsma te Epse. 

Aangezien tegen-kandidaten ontbre
ken zal deze benoeming overeenkomstig 
art.· 49 van het huishoudelijk reglement 
zonder stemming geschieden. 

19 Benoeming van een penningmees-t 
ter. ~ 

Wegens periodieke aftreding van de , 
heer A. W. J. Caron te Wassenaar, die 
zich herkiesbaar heeft gesteld, m~t in 
de vacature van penningmeester worden 
voorzien. Het hoofdbestuur stelt voor het 
penningmeesterschap kandidaat de heer 
A.W. J. Caron te Wassenaar. · 

Aangezien tegenkandidaten ontbre
ken zal deze benoeming overeenkomstig 

hoofdbest. afdeling kamercent. 

18-27 jaar f 20.- (16.-) f 9.-(9.-) f 4.75 (3.-) f 4.75 (3.-) f 1.50 (1.-) 

27-65 jaar f 40.· (30.-) f 9.-(9.-) f 14.- (9.-) f 12.50 (8.50) f 4.50 (3.50) 

65 j.-ouder f 30.- (25.-) f 9.-(9.-) f 9.- (6.50) f 8.50 (6.75) f 3.50 (2.75) 

asp.-leden f 10.· ( 5.-) f 3.50 (1.75) f 5.- (2.50) f 1.50 (0.75) 

gezinsleden f 10.- ( 5.-) f 3.50 (1.75) f 5.- (2.50) f 1.50 (0.75) 

Tussen haakjes zijn de hUidige contributie en verdeling vermeld. 

N.R In geval van centrale contributie-inning draagt het hoofdbestuur aan 
de afdelingen en aan de kamercentrales af. 

In geval van contributie-inning door . de afdeling dragen de afdelingen aan 
het hoofdbestuur af de bedragen voor Vrijheid en Democratie, het hoofdbe
stuur en de kamercentrale Het hoofdbestuur draagt dan zorg voor betaling 
van Vrijheid en Democratie en afdracht aan de kamercentrales. 
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art. 49 van het huishoudelijk reglement 
zonder stemming geschieden. 

20 Benoeming van twee leden van het 
dagelijks bestuur. 

Na de algemene vergadering 1971 ont
stonden in het dagelijks bestuur twee 
tussentijdse vacatures door het neerleg-, 
gen van het lidmaatschap van dit be
stuur door de heren dr. A. J. Vis te 
Bussum en 0 .. Tammens te Oosterhesse
len. De heer Vis zou aan de buurt van 
periodieke aftreding geweest zijn in 
1972, de heer Tammens in 1973. 

Kandidaat gesteld voor het lidmaat
schap van het dagelijks bestuur, ter 
vervulling van de vacatures dr. A. J. 
Vis te Bussum en 0. Tammens te Oos
terhesselen, zijn: 

Drs. H. M. Dijkman te Bennekom, 
door de afdeing Ede; 

dr. R, W. de Korte te Reeuwijk, door 
het hoofdbestuur; 

0. Ch. Vogely te Diepenheim, door het 
hoofdbestuur. 

21 Benoeming van zeven leden van 
het hoofdbestuur 

Aan de beurt van periodieke aftreding 
als lid van het hoofdbestuur zijn: 

voor de Rijkskieskring Tilburg: F. J. 
Melzer te Breda; · 

voor de Rijkskieskring Nijmegen: ir. 
W. van der Ham te Nijmegen; 

voor de Rijkskieskring 's-Gravenhage: 
drs. A. van Boven te Den Haag; 

voor de Rijkskieskring Haaitem: H. 
Wiegel te Amsterdam; 

voor de Rijkskieskring Zwolle: P. Ch. 
Vogely te Diepenheim; 

voor de Rijkskieskring Assen: A. J. 
Evenhuis te 1'4eppel. 

Voorts is in het hoofdbestuur voor de 
Rijkskieskring Maastricht een plaats 
opengevallen door het bedanken van ir. 
H. von Hoegen te Heerlen (aan de beurt 
van periodieke aftreding in 1973). 

Krachtens artikel 18, lid 5 van de sta
tuten zijn de leden van het hoofdbe
stuur, voor zover zij onafgebroken ge
durende ten minste zes jaren het lid
maatschap hebben vervuld, niet terstond 
herkiesbaar. Onafgebroken gedurende 
ten minste zes jaren hebben het lid
maatschap van het hoofdbestuur ver
vuld de heren Melzer en Van der Ham. 
Zij zijn derhalve in 1972 niet herkies
baar. De heer Wiegel heeft, in verband 
met zijn benoeming tot voorzitter van 
de Tweede Kamerfractie, zijn hoofdbe
stuurslidmaatschap reeds neergelegd. 

Logies in Nijmegen 
Voor logies voor de nacht van 

24 op 25 maart a.s. te Nijmegen 
gelieve men zich op te geven bij 
het secretariaat van de afdeling 
Nijmegen van de VVD, de heer 
W. J. Zink, Etudestraat 4 te Nij

. megen, tel. 08800 • 75760. 
De hotelruimte in Nijwegen is 

uiterst beperkt. Tijdige opgave 
verdient dan ook aanbeveling! 

De aandacht van de afdelingen 
wordt gevestigd op art. 15 van de sta
tuten van onze partij, dat luidt als 
volgt: 

1. De afdelingen worden op de algeme
ne vergader:ng vertegenwoordigd door 
afgevaardigden, gekozen door de leden
vergadering van de afdelin~; voor iedere 
afgevaardigde worden éen of meer 
plaatsvervangers gekozen. 

2. bij verktezing van meer dan één af
gevaardigde wordt tevens bepaald hoe
veel stemmen door iedere afgevaardigde, 
met inachtneming van het bepaalde in 
het volgende lid, zullen worden uitge
bracht. 

3. De afdelingen brengen op de algeme
ne vergadering stemmen uit in verhou
ding van het aantal leden der afdelingen 
op l januari van het lopende jaar, waar
bij het aantal leden van iedere afdeling 
naar boven wordt afgerond tot 50 of een 
veelvoud van 50. en voor iedere 50 leden 
één stem wordt uitgebracht. 

4. De afdelingen, die na 1 januari van 
enig Jaar zijn opgericht, brengen in het 
lopende jaar op de in het vorige lid ver
melde wijze hun stemmen uit, waarbij 
het aantal stemmen wordt bepaald door 
hE aR.ntal leden, dat op de dag der ver
gadering bij de afdeling is ingeschreven. 

5. Bij huishoudeli,ik reglement kan 
worden bepR.ald, dat de afdelingen niet 
aan dE' stemmingen in de algemene ver
gadPring kunnen deelnemen zolang zij 
hm verplichtmgen tegenover de partij 
geheeol of gedeeltelijk niet zijn nageko
men 

6. Iedere afgevaardigde stemt' op de 

Kandidaat gesteld voor het lidmaat
schap van hèt hoofdbestuur zijn: 
voor de Rijkskieskring Tilburg: 

ir. R. H. Pegel te Ulvenhout, door de 
afdeling Breda. 
voor de Rijkskieskring Nijmegen: 

drs. B. U. Haagsma te Doetinchem, 
door de afdelingen Aalten/Dinxperlo, 
Doesburg, Doetinchem, Hummelo en 
Keppel, Winterwsijk en Zelhem; 

W. J. Zink te Nijmegen, do9r de afde
ling Nijmegen. 
voor de Rijkskieskring 's-Gravenhage: 

drs. A. van Boven te 's-Gravenhage 
(aftredend), door de afdeling 's-Graven
hage. 
voor de Rij1~skieskring Haarlem: 

J. M. Hoffmann te Badhoevedorp, 
door de afdeling Haarlemmermeer. 
voor de Ri,ikskieskring Zwolle: 

P. Ch. Vogely te Diepenheim (aftre
dend), door de afdeling Hengelo. 
voor de Rijkskiesk1'ing Assen: 

A. J. Evenhuis te Meppel (aftredend), 
door de afdelingen Meppel en Oosterhes
selen. 
voor de Rijkskieskri.ng Maastricht: 

drs. A. P. Z. van der Houwen te Tege
len, door de afdelingen Mijnstreek en 
Venlo e.o. 

Voor zover tegenkandidaten ontbre
ken zullen de benoemingen overeen
komstig artikel 49 van het huishoudelijk 
reglement zonder stemming geschieden. 

22 Vervulling van twee voorwaarde-
lijke vacatures In bet hoofdbestuur . 

Indien de heer De Korte te Reeuwijk 
en de heer Vogely te Diepenheim zouden 
worden benoemd tot lid van het dage
lijks bestuur, dient alsnog in twee vaca
tures in het hoofdbestuur te worden 

algemene vergadering naar vrije overtui
ging, zonder bindend mandaat. 

7. Vóór de vergadering wordt door de 
afdelingen schriftelijk aan de algemeen 
secretaris bericht wie haar afgevaardig
den zijn; indien een afdeling door meer 
dan Çèn afgevaardigde wordt vertegen
woordi!!'d, wordt tevens vermeld het aan
tal stemmen, dat door iedere afgevaar
dig<.e zal worden uitgebracht. De afge
vaariiigden kunnen hun vertegenwoordi
ging overdragen aan andere afgevaardig
den van dezelfde of van een andere afde
ling, mits zij hiervan schriftelijk kennis 
gever> aan de algemeen secretaris. 

Verder maken wi,i de afdelingen attent 
op art. 47, lid 3 en 4, van het huishoudelijk 
reglement, waarin wordt bepaald, dat op 
de algemene vergadering der partij geen 
stemrecht kan worden uitgeoefend ·door 
afgevaardi '"'en of hun plaatsvervangers 
van afdelingen, die niet hebben voldaan 
aar> de rell"lementaire verplichtingen tot 
contributie-afdracht aan het hoofdhe
stuut opgave van het aantal leden der 
afdeling- eu toezending van een exem
plaar va•, de rekening en verantwoording 
van de penningmeester der afdeling aan 
de secretaris der partij in het kalender
jaar voorafgaande aan dat, waarin de 
vergade ~ing wordt gehouden. De betrok
ken afdelingen wordt hierbij nogmaals 
dringene verzocht vóór de aanvang van 
de algemene vergadering de verplichtin
gen a.ls bovenbedoeld na te komen. De 
bevalil'g vindt geen toepassing, indien de 
betrokkeu ~.fdefing voor het aanzuiveren 
van de achterstand een regeling met het 
hoofdbestuur heeft getroffen, regelmatig 
de afsprakf.n nakomt en de achterstand 
voor tet. minste de helft heeft afbe
taald. 

voorzien, en wel voor de Rijkskieskring 
Leiden en voor de Rijkskieskring Zwol
le. 

Kandidaat gesteld zijn: 
voor de Rijkskieskring Leiden: 

nog geen opgave ontvangen. 
voor de Rijkskieskring Zwolle: 

P. Muntendam te Deventer, door de 
afdelingen Deventer en Hengelo; 

ir. A. Zwols te Emmeloord, door de 
afdeling Noordoostpolder. 

Voor zover tegen-kandidaten ontbre
ken zullen de benoemingen overeen
komstig artikel 49 van het huishoudelijk 
reglement zonder stemming geschieden. 

23 Vragen over bet beleid van de 
Kamerfracties. 

Het verdient aanbeveling dat afge
vaardigden van afdelingen die bij dit 
punt speciale onderwerpen ter sprake 
willen brengen hiervan vóór 20 maart 
1972 mededeling doen aan het algemeen 
secretariaat, zodat de Kamerleden de 
gelegenheid hebben zich hierop voor te
bereiden. Bovendien is het noodzakelijk 
dat de sprekers zich uiterlijk vrijdag
avond 24 maart vóór 9.00 uur hebben 
aangemeld bij het algemeen secreta
riaat, opdat een evenredige verdeling 
van de beschikbare spreektijd kan wor
den vastgesteld. 

ZATERDAGMIDDAG 
24 Antwoord van de Kamerrracties op 

de vragen, over hun beleid ge
steld. 

Het hoofdbestuur streeft er naar vol
doende tijd uit te trekken voor re- en 
dupliek. 
25 Sluiting door de voorzitter. 
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Herziening partijraad 
Ter toelichting op het voorstel van 

het hoofdbestuur tot herziening van 
de partijraad (punt 3 van de be
schrijvingsbrief) moge het volgende 
dienen: 

I Aanleiding 
Aanleiding tot het voorstel is dat, an

ders dan voorheen, de partijraad gedu
rende de laatste jaren herhaaldelijk in 
het openbaar heeft vergaderd, waarbij 
ook niet-leden van de raad het woord 
mochten voeren, en bij welke gelegenhe
den politieke aanbevelingen zijn gedaan 
die, voor zover deze aanbevelingen niet 
later door de algemene vergadering van 
de partij in de vorm van aanvaarde reso
hities zijn bevestigd, de partij niet for
meel bonden. 

Tegen het feit dat niet slechts enkele, 
maar alle vergaderingen openbaar wa
ren is door enkele leden van de raad 
bezwaar gemaakt. De leden achtten de 
vertrouwelijkheid van besloten vergade
ringen voorwaarde voor het op juiste 
wijze vervullen van de adviserende taak 
van de partijraad. 

ll Conclusies . 
Het hoofdbestuur heeft zich doen 

voorlichten door een commissie, be
staande uit mr. F. Korthals Altes, Rot-. 
terdam (voorzitter), mevr. mr. M. N. 
W. Dettmeijer-Labberton, 's-Gravenha
ge, drs. A. M. Bom, Naarden, J. H. G. 
Goeman Borgesius, Aduard en J. den 
Houden, Alblasserdam. 

Deze commissie is gekomen tot de na
volgende conclusies: 

1. de vraag of de kamerfracties en het 
hoofdbestuur naast de vertrouwelijke 
beraadslagingen - die reeds in deze 
colleges zèlf plaatsvinden en die ook 
daarnaast bij informele bijeenkomsten 
van leden van het dagelijks bestuur met 
leden van de fracties plaatshebben - de 
behoefte hebben aan een vertrouwelijk 
adviescollege - partijraad oude stijl -
beantwoordt de commissie ontkennend. 
Voorwaarde acht zij echter wel dat de 
leden van het hoofdbestuur die een 
rijkskieskring vertegenwoordigen, in 
ruime mate overleg plegen met het be
stuur van hun eigen kamercentrale. 
Consultaties van de béide kamerfracties 
bevestigden de conclusie van de com
missie dat ook bij de fracties geen be
hoefte bestaat aan een vertrouwelijk 
adviescollege riaast het hoofdbestuur. 

2. De vraag· of de partij behoefte heeft 
aan een orgaan naast de algemene ver
gadering dat uitspraken kan doen op 
politiek gebied beantwoordt de commis
sie bevestigend. Zij meent dat naast de 

. algemene vergadering een orgaan 
dient te bestaan dat resoluties kan 1 

behandelen en daarmee politieke stand
punten van de VVD kan bepalen gedu
rende perioden dat de algemene verga
dering niet op korte termijn bijeenge
roepen kan of zal worden. 

3. Voorwaarde daartoe acht de com
missie echter dat de partijraad zodanig 
zal zijn samengesteld dat hij represen
tatief is voor de partij. In elk geval 
representatiever - krachtens de wijze 
van samenstelling - dan thans het ge
val is. 

4. In deze functie van de partijraad 
behoren de vergaderingen openbaar te 
zijn. Bij het vervallen van de taak als 
vertrouwelijk adviescollege zal aan niet
openbare vergaderingen ·Ook geen be
hoefte meer bestaan. 

5. Slechts de leden van de partijraad 
zelf zullen het woord kunnen voeren. 
Uitzondering hierop zal dienen te zijn 
dat leden van partijcommissies, inge
steld door het hoofdbestuur, de bevoegd
heid zullen hebben het woord te voeren 
over onderwerpen die behoren tot het 
gebied dat door de desbetreffende com
missie wordt bestreken en dat partijle
den die op het gebied van het te behan
delen onderwerp deskundig zijn, na 
voorafgaande aanmelding door het be
stuur van hun kamercentrale over dat 
onderwerp het woord mogen voeren. 

6 .. De uitspraken van de partijraad 
hebben voor de partij als geheel en haar 
organen dezelfde betekenis als uitspra
ken van de algemene vergadering, die 
slechts de bevoegdheid heeft deze uit
spraken opnieuw te behandelen - en 
dan te herzien of te bevestigen - als 
een verzoek daartoe door ten minste 
tien afdelingen is gedaan. 
Ill Samenstelling: 

Krachtens artikel 31 van het huishou
delijk reglement is de partijraad thans 
samengesteld als volgt: 

a. de ereleden; 
b. de leden van het hoofdbestuur; 
c. de leden van de partij die lid zijn 

van de Staten-Generaal; 
d. vijftien door het hoofdbestuur te 

benoemen leden der partij; 
e. de voorzitters van de kamercentra

les of, indien deze zijn verhinderd of uit 
anderen hoofde reeds deel uitmaken van 
de partijraad, zij die hen vervangen; 

f. een door de centrale vergadering 
van iedere kamercentrale te kiezen lid; 

g. twee bestuursleden van de stichting 
Organisatie Vrouwen in de VVD aan te 
wijzen door het bestuur van de stich
ting, en twee andere vrouwelijke leden 
van de partij, aan te wijzen door het 
bestuur en de adviesraad van de stich
ting gezamenlijk. 

De commissie meent dat het noodza
kelijk is, wil de partij rte partijraad ver
derstrekkende bevoegdheden verlenen, 

I 
de onderdelen e, f en g te wijzigen 1Jt 
dier voege dat een relatie ontstaat tusi 
sen het ledental van de kamercentrale& 
en het aantal vertegenwoordigers va1 
die kamercentrale in de partijraad! 
Overwogen kan worden lid e te handha 
ven en lid f aan te vullen als volgt: 

f. een aantal door de centrale verga 
dering van iedere kamercentrale te kie 
zen leden, waarbij elke kamercentral · 
voor elke duizend leden die tot de afde 
Jingen waaruit de kamercentrale be· 
staat behoren telkens één lid kiest. 

IV Taakomschrijv1ng: 
De artike. len 33 en 34 dienen te wordej 

gewijzigd. 
1. De partijraad kan, al dan nie 

krachtens uitdrukkelijke delegatie doOI\ 
de algemene vergadering namens dJ 
partij politieke uitspraken doen. 

2. Deze uitspraken hebben, indien zi 
krachtens uitdrukkelijke delegatie doo 
de algemene vergadering zijn gedaan,! 
de kracht van een besluit van de alge· 
mene vergadering. i 

3. In alle andere gevallen kan OP! 
voorstel van het hoofdbestuur, ten min-! 
ste twee kamercentrales of ten minstel 
tien afdelingen het onderwerp waarover[ 
de partijraad een uitspraak heeft ge·L 
daan dan wel zich uitdrukkelijk van een 
uitspraak heeft onthouden, aan de alge, 
mene vergadering worden voorgelegd. 

Op grond van het vorenstaand 
brengt het hoofdbestuur de navolgende 
wijzigingen als voorstel ter tafel. 

Ontwerp wijziging · I 
' 

Artikel I I 
Artikel 31 wordt gewijzigd als volgt: ~ I 

In plaats van letter f wordt gelezen:
1 

f: een aantal door de centale vergade-l 
ring van iedere kamercentrale te kiezeni 
leden, waarbij elke kamercentrale voorr 
elke duizend leden die tot de afdelingen; 
waaruit de kamercentrale bestaat beho-[ 
ren telkens één lid kiest; daarbij wordt~ 
het aantal leden per kamercentrale naar~ 
boven afgerond tot .duizend of een veel
voud van duizend. 

Artikel 11 ~ 
Artikel 32 wordt gewijzigd als volgt: I 

In plaats van de leden 3, 4, 5 en st 
wordt gelezen: 1 

3. De leden van de partijraad als be-~ 
doeld in artikel 31 onder de letters f en .. 
g worden gekozen voor de tijd van drie 
jaar; elk jaar treedt één derde af vol-l 
gens een door het hoofdbestuur voor zo-I 
veel nodig bij loting op te maken roos-
ter. ! 

4. Deze leden van de partijraad zijnf 
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eenmaal terstond herkiesbaar. 
5. De eerste drie jaren is de zittings

duur aan beperking onderhevig door het 
jaarlij~s aftreden van één derde der in 
artikel 31 onder de letters f en g bedoel
de leden; de leden die aldus aftreden in 
het eerste en tweede jaar na de inwer
kingtreding van dit artikel zijn twee
maal terstond herkiesbaar. 

6. In een tussentijds ontstane vacature 
wordt door de eerstvolgende vergade
ring van het orgaan dat tot verkiezing 
onderscheidenlijk benoeming bevoegd is 
voorzien voor de overige zittingstijd van 
degeen wiens plaats wordt vervuld. In
dien in zodanig geval de verkiezing 
plaatsvindt voor een periode van minder 
dan drie jaar, is de betrokkene twee
maal terstond herkiesbaar. 

Artikel m 
Artikel 33 wordt gewijzigd als volgt: 
Artikel 33 
1. De partijraad heeft in politiek en 

organisatorisch opzicht een adviserende 
en stimulerende taak. 

2. de partijraad kan al dan niet ge
vraagd adviezen geven aan de algemene 
vergadering, aan het hoofdbestuur en 
aan de uit de leden der partij gevormde 
fracties in elk der kamers van de Sta-
ten-Generaal. . 

3. De partijraad kan, al dan niet 
krachtens uitdrukkelijke delegatie door 
de algemene vergadering, namens de 
partij politieke uitspraken doen. 

4. Deze uitspraken hebben, indien zij 
krachtens uitdrukkelijke delegatie door 
de algemene vergadering zijn gedaan, 
de kracht van een besluit van de alge
mene vergadering. 

5. In alle andere gevallen dan in het 
derde lid bedoeld kan gedurende twee 

· maanden na de desbetreffende vergade
ring van de partijraad een voorstel wor
den gedaan door het hoofdbestuur, ten 
minste twee kamercentrales of ten 
minste tien afdelingen om het onder
werp waarover de partijraad een uit
spraak heeft gedaan dan wel zich uit
drukkelijk van een uitspraak heeft ont
hoq!len, aan de algemene vergadering 
voor te leggen. Bij gebreke van zodanig 
voorstel verkrijgen de uitspaken na ver
loop van deze termijn eveneens de 
kracht van een besluit van de algemene 
vergadering. 

Artikel IV 
Artikel 34 wordt gewijzigd als volgt: 
Artikel34 
LtDe partijraad vergadert ten minste 

tweemaal per jaar. · 
2. Indien de partijraad het hoofdbe

stuur advies geeft, hebben de leden van 
het hoofdbestuur slechts adviserende 
stem. 

3. Indien de partijraad een der door 
de leden van de partij gevormde fracties 
van de Kamers der Staten-Generaal ad
vies geeft, hebben de leden van de des
betreffende fractie lilechts adviserende 
stem. 

Artikel V 
Artikel 35 wordt gewijzigd als volgt: 
1. De vergadering van de partijraad 

wordt uitgeschreven op voorstel van de 

voorzitter of van tien leden van de par
tijraad. 

2. In een vergadering van dè partij
raad mogen het woord voeren: 

a. de leden van de partijraad; 
b. de leden van de partij die zitting 

-hebben in een door het hoofdbestuur 
ingestelde commissie van advies; 

c. de leden van de partij die daartoe 
wegens hun bijzondere deskundigheid 
ten minste een week voor de vergade
ring schriftelijk zijn voorgedragen 
door het bestuur van een kamercen
trale. 

Artikel VI 

Artikel 7, tweede lid, van het regle
ment op de kandidaatstelling voor leden 
van de Tweede Kamer der Staten-Gene
raal wordt gewijzigd als volgt: 

2. De verkiezingsraad bestaat uit: 
a. de ledèn van de partijraad, be

houdens/de in artikel 31 onder f van 
het huishoudelijk reglement genoemde 
leden; 

b. afgevaardigden van de kamercen
trales waarvan het aantal aldus 
wordt vastgesteld, dat de cen
tralevergadering van iedere kamer
centrale één lid afvaardigt alsmede 
zoveel leden dat voor elke bij de 
laatste Tweede-Kamerverkiezingen in 
haar kieskring behaalde tienduizend 
stemmen een lid in de verkiezingsraad 
zitting heeft. 

2. Tussengevoegd wordt een nieuw lid 

3, luidende: De voorzitter van de par
tij en bij diens ontstentenis de onder
voorzitter zit de verkiezingsraad voor. 

De overjge leden worden vernummerd. 
merd. 

Overgangsbepalingen: 
1. Deze wijzigingen van het huishoude

lijk reglement en van het reglement op 
de kandidaatstelling voor leden van de 
Tweede Kamer der Staten-Generaal tre
den in werking op 1 september 1972. Op 
die datum eindigt het mandaat van de 
leden van de partijraad, die krachtens 
artikel 31 letter f en letter g (oud) van 
het huishoudelijk .reglement zitting had
den in de partijraad. 

2. Tijdig vóór 1 september 1972 verga
deren de centralevergaderingen van de 
kamercentrales, alsmede het bestuur en 
de adviesraad van de Stichting Orga
nisatie Vrouwen in de VVD ten einde 
overeenkomstig de gewijzigde artikelen 
31 en 32 leden van de partijraad te kie
zen. Deze verkiezing zal geacht worden 
te hebben plaats gevonden in het voor
jaar van 1972. 

3. Niet verkiesbaar zullen als dan zijn 
leden die in het voorjaar van 1972 zes 
jaar of langer onafgebroken deel hebben 
uitgemaakt van de partijraad. 

4. Niet herkiesbaar zullen in het voor
jaar van 1973 zijn leden van de partij
raad die op het ogenblik van hun aftre
den zes jaar of langer onafgebroken 
deel hebben uitgemaakt van de partij
raad. 

Het hieronder afgedrukte overzicht van stemverhoudingen volgens het 
huidige reglement (en het voorstel van het hoofdbestuur) ten opzichte 
van het voorstel-Leiden, behoort bij het agendapunt "kandidaatstelling 
provinciale staten" (pagina 6 en 7 van deze bijlage). 

·--------------------------· 
Zuid·HoUand 
Rotterdam (KC+Stc) ................. . 
's-Gravenhage (KC+Stc) .............. . 
Leiden (KC+Stc) ....................... . 
Gouda (Stc) ............................... .. 

Dordrecht (KC+Stc) .................. .. 
Delft (Stc) ................................ .. 
Ridderkerk (Stc) ........................ .. 

Voorstel hoofdbestuur Voorstel Lelden 
( = huidige situatie) 

2+3= 5 
2+3= 5 

2+3= ~la 

2+3= 5J 
3 11 
3 

291) 212) 
1) % meerderheid: 20 stemmen; 2) % meerderheid: 14 stemmen 

Noord-Holland 
Amsterdam (KC+Stc) ................. . 2+3= 5 

., 
"' Den Helder (KC+Stc) ................. . 

Hoorn (Stc) ................................ . 
Alkmaar (Stc) .......................... . 
Zaandam (Stc) .......................... . 

2+3= 5! i~12 3 14 3 ~~ 3 
Haarlem (KC+Stc) ...... ; ............. . 
Velsen (Stc) ............................... .. 
Amstelveen (Stc) ...................... .. 
Hilversum ( Stc) ......................... .. 

2+3= .l 3 
3 14 !\12 3 
3 

33 1) 27ll) 

1) % meerderheid: 22 stemmen; 2) % meerderheid: 18 stemmen 
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Voorstellen afdeling Maassluis 
De afdeling Maassluis heeft enige 

voorstellen ingediend tot wijziging 
van de statuten en het huishoudelijk 
reglement van de VVD, welke in de 
algemene vergadering op 24 en 25 
maart aan de orde zullen komen (zie 
punt 5 van de beschrijvingsbrief). 
Deze voorstellen luiden: 

Voon;tel I 

Statuten 
Artikel 18, lid 1: 
De partij wordt bestuurd en vertegen

woordigd door een hoofdbestuur van 
tenminste 28 (was 27) en ten hoogste 
31) (was 29) leden, te kiezen uit de ge
wone leden, op de wijze bij huishoudelijk 
reglement te bepalen. Acht lwas 7) van 
deze bestuursleden gekozen door de al
gemene vergadering vormen het dage
lijks bestuur. 

Artikel 18, lid 2: 
Het dagelijks bestuur bestaat uit een 

voorzitter, een ondervoorzitter, een al
gemeen secretaris, een penningmeester 
en 4 (was 3) secretarissen. Zij worden 
allen in functie door de algemene verga
dering gekozen. 

Huishoudelijk reglement 
Artikel 22, lid 1: 
Zesentwintig (was 25) leden van het 

hoofdbestuur worden door de algemene 
vergadering gekozen uit kandidaten, 
door de ledenvergaderingen der afdelin
gen gesteld. Voor de verkiezing der le
den van het dagelijks bestuur kan ook 
het hoofdbestuur kandidaten stellen. 

Artikel 22, lid 6: 

Indien na de· verkiezing van de in de 
voorgaande leden van dit artikel ge
noemde ·achtentwintig (was 27) leden 
van het hoofdbestuur slechts twee, on
derscheidenlijk drie vrouwelijke leden 
daarvan deel uitmaken, kiezen het be
stuur en de adviesraad van de Stichting 
Organisatie Vrouwen in de VVD geza
menlijk nog twee leden, onderscheiden
lijk één lid van het hoofdbestuur. 

Toelichting 

Na de reorganisatie van de partij in 
de jaren 1962/63 trad er een dagelijks 
bestuur op bestaande uit 7 leden met 
elk een vaste taak. Volgens artikel 26, 
lid 1 van het huishoudelijk reglement 
heeft die taak betrekking hetzij op het 
optreden van de VVD naar buiten, het
zij op de interne organisatie, hetzij op 
de geldmiddelen. · 

In de situatie van de jaren 1962/63 
was het aantal voorgeschreven dagelijks 
bestuursleden waarschijnlijk nog vol
doende. Nu - in 1971 - naar de me
ning van de afdeling Maassluis beslist 
niet meer. Wij zien hiervoor de volgende 
oorzaken: 

1. In het kader van een duidelijke ge
zichtsbepaling van de partij wordt veel 
meer dan voorh~en gewicht toegekend 
aan de politieke meningsvorming in de 
VVD. 

2. De organisatie is in ledental ge
groeid. Daarnaast 'heeft de VVD zich de 
~aatste jaren ontwikkeld van kiesvereni
ging tot politieke partij. 

3. Door de beperkte financiële midde
len kan het algemeen secretariaat voor 
een grote moderne partij niet optimaal 

Kandidaatstelling Provinciale Staten 
De statencentrale Leiden heeft een 

voorstel ingediend tot wi]ziging van 
het reglement op de kandidaatstelling 
voor leden van de Provinciale Staten 
in de provincies Noord-Brabant, Gel
derland, Zuid- en Noord-Holland. Dit 
voorstel dat tijdens de algemene ver
gadering op 24 en 25 maart aan de 
orde zal komen (zie punt 6 van de be
schrijvingsbrief) luidt als volgt: 

Nieuw artikel 1 (oud art. 1 wordt 2, 
•enzovoort). 

Ter inleiding van de verkiezingscam
pagne vindt vóór 1 september van het 

jaar voorafgaand aan de Statenverkie
zing een vergadering plaats van de be
sturen der Kamer- en Statencentrales in 
de provincie, in welke vergadering alge
mene gegevens over de te volgen proce
dure, over de zittende fractieleden, en 
over mogelijke nieuwe kandidaten, wor
den uitgewisseld. De Kamercentrales 
zorgen, hetzij .in het kader van deze 
openingsfase·, hetzij reeds voordien, voor 
het geven van de nodige bekendheid van 
de Statenleden bij de besturen der afde
lingen. 

Artikel 4, nieuwe eerste volzin vo~r 
lid 3 (oude eerste volzin vervalt). 

functioneren. Aan uitbreiding van werk
zaamheden kan dan ook nauwelijks 
worden gedacht. 

Uit bovenstaande vloeit voort dat de 
taken van het dagelijks bestuur zo in 
zwaarte zijn toegenomen dat in rede
lijkheid niet meer mag worden geëist dat 
de werkzaamheden die het DB-lidmaat
schap met zich meebrengen door 7 per
sonen in hun vrije tijd optimaal kunnen 
worden uitgevoerd. 

Vandaar het voorstel tot een zodanige 
wijziging van statuten en huishoudelijk 
reglement dat uitbreiding van het dage
lijks bestuur tot acht in plaats van ze
ven leden mogelijk wordt. 

Voorstel 11 

Indien voorstel I door de algemene 
vergadering met tenminste 2/3 van het 
aantal geldige stemmen wordt aan
vaard, ver.kiezing van een secretaris 11ls 
achtste bestuurslid. 

Hiervoor dient de agenda zo te wor- i 
den ingedeeld dat de bespreking van de 
voorgestelde wijzigingen van statuten 
en huishoudelijk reglement voorafgaat 
aan de bestuursverkiezingen. 

Met betrekking tot de verkiezing van 
een achtste bestuurslid loopt de algeme
ne vergadering vooruit op de koninklij
ke goedkeuring van de statuten. De· te 
verkiezen secretaris treedt daarom pas 
in functie op het moment van de goed
keuring. 

Ten aanzien van de verkiezingsproce
dure geeft de afdeling Maassluis in 
overweging voor deze vacature alsnog 
zo snel mogelijk een termijn van kandi
daatstelling vast te stellen. 

In de provincies Zuid- en Noord-Hol- f. 
land wordt, voor de krachtens dit regle
ment aan de Kamercentrales in de pro
vincie opgedragen werkzaamheden, een 
gecombineerde Kamercentrale gevormd, 
waarin de Statencentrales elk drie 
stemmen uitbrengen. De voorzitters en 
secretarissen der Kamercentrales of hun 
plaatsvervangers hebben elk een advise
rende stem. De ve:gaderingen staan on-! 
derscheidenlijk onder leiding van de !' 
voorzitter van de Kamercentrale Am
sterdam en de voorzitter van de Kamer
centrale 's-Gravenhage. De leden van de, 
afdelingen, die behoren tot de Kamer- [ 
centrales die een gecombineerde Ka-t 
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mercentrale vormen, hebben het recht 
de centrale vergaderlilgen van de ge
combineerde Kamercentrale bij te wo
nen, en aan de beraadslagingen deel te 
nemen. 
Toelichting. 

Het voorgestelde nieuwe artikel 
beoogt een tijdige en samenhangende 
start van de voorbreiding voor de Sta
tenverkiezingen te bevorderen. De prak
tijk heeft geleerd, dat de mate van ge
informeerdheid der betrokken organisa
toren veelal gering is, en dat bij hen 
vooral tijdens de gedesoriënteerde be
ginfase een ongewenste afhankelijkheid 
optreedt t.a.v. mensen die wat beter op 
de hoogte zijn, en die soms bepaalde 
kandidaatstellingen willen bevorderen 
dan wel belemmeren. 

De wijziging in art. 4, lid 3, beoogt 
het bevoogdingselement, dat uitgaat van 
de stem van de voorzitters en secreta
rissen der Kamercentrales (in Zuid-Hol
land 8, tegenover 21) weg te nemen, en 
voorts het stemmental van de Staten
centrales onafhankelijk te maken van 
de voltalligheid van hun delegaties. 
Waar men zich kan verwonderen over 
een formeel stemloos voorzitterschap bij 
de Gecombineerde Centralevergadering, 
mag erop gewezen zijn, dat de bestuurs
leden der Statencentrales zelf evenzeer 
formeel stemloos zijn wanneer de afde
lingsdelegaties onder hun leiding de 
voorlopige kandidatenlijsten opstellen. 
Deze procedure zou op verdergaande 
wijze de autonomie der afdelingen, en 
de opeenvolgende delegaties daarvan re
specteren, dan op het ogenblik het geval 
is, en gaat een stemgebruik tegen dat 
op persoonlijke preferenties of informa
tiebronnen steunt. 

De uiteenlopende bezwaren tegen het 
gebruik van een gecombineerde lijst' op 
provincieniveau, maken voorts naar het 
zich laat aanzien een denkbaar pleidooi 
voor het stemmen naar rato van het 
ledental van de Statencentrales bij de 
kandidaatstelling voor "gecombineerde" 
plaatsen voorshands onnodig. 

Advies hoofdbestuur 
Het hoofdbestuur heeft zich naar aan

leiding van de voorstellen van de Sta
tencentrale Leiden doen voorlichten 
door dezelfde commissie die heeft gead
viseerd inzake de herziening van de par
tijraad. 

In plaats van de heer Goeman Borge
slus te Aduard maakte echter van de 
commissie deel uit de heer J. Combée te 
's-Hertogenbosch en wel omdat het pro
bleem van de "gecombineerde Kamer
centrale" - d.w.z. meer dan één Ka
mercentrale in de desbetreffende provin
cie - niet . in de provincie Groningen 
speelt maar wel in de provincie Noord
Brabant (Kamercentrales 's-Hertogen
bosch en Tilburg). 

Op het voetspoor van de commissie 
beveelt het hoofdbestuur een oriën
terende bijeenkomst van besturen, voor
afgaande aan de kandidaatstelling aan. 
Echer in een gewijzigde redactie. 

f ARTIKEL I 
Aan de huidige tekst van de regie-

menten op de kandidaatstelling voor le
den van de Provinciale Staten (zowel in 
de provincies Noord-Brabant, Gelder
land, Noord-Holland en Zuid-Holland als 
in de overige provincies) gaan vooraf de 
navolgende artikelen: 

Artikel I 
1. Voor 1 juli van het jaar, vooraf

gaande aan dat waarin periodieke ver
kiezingen voor. de Provinciale Staten 
zullen worden gehouden, vraagt het 
hoofdbestuur aan de leden van de partij 
die zitting hebben in de Provinciale Sta
ten of zij bereid zijn een voorlopige 
kandidatuur voor de te verkiezen Pro
vinciale Staten in overweging te nemen. 

2. Uiterlijk op 1 augustus bericht het 
hoofdbestuur aan de besturen van Ka
mercentrales, statencentrales en afdelin

'gen welke antwoorden het op deze 
vraag heeft ontvangen, voor wat de 1e
den van de Provinciale Staten der des
betreffende provincies betreft. 

Artikel2. 
1. Voor 10 september vergaderen pro

vinciegewijze de besturen van de Ka
mercentrales en van de Statencentrales 
in de provincies gezamenlijk ten einde 
te overleggen over de technische inrich
ting van de in te dienen kandidatenlijs
ten. 

2. (reglement provincies Noord-Bra
bant, Gelderland, Zuid- en Noord-Hol
land): Deze vergadering wordt bijeen
geroepen en geleid door de voorzitter 
van onderscheidenlijk de Kamercentrale 
's-Hertogenbosch (c.q. Nrd. Brabant), 
Gelderland (c.q. Arilhem), 's-Gravenha
ge en Amsterdam. 

2. (reglement overige provincies): De
ze vergadering wordt bijeenger~pen en 
geleid door de voorzitter van de Kamer
centrale. 

3. Voor 20 september vergaderen de 
besturen van de Statencentrales met de 
besturen van de afdelingen binnen hun 
gebied ten einde verslag te doen van 
hetgeen is behandeld in de eerstbedoelde 
vergadering. 

Het staat de Statencentrales vrij deze 
vergadering gecombineerd te houden. 

ARTIKEL 11 
Voor beide reglementen geldt: 

a. Alle volgende artikelen worden ver
nummerd. 

b. In artikel 3 (1 oud) vervallen de 
woorden: "van het jaar, voorafgaande 
aan dat waarin de periodieke verkiezin
gen voor de Provinciale Staten zullen 
worden gehouden." 

ARTIKEL 111 
Voor het reglement voor de provincies 

Noord-Brabant, Gelderland, Zuid- en 
Noord-Holland geldt: 

a. In artikel 5 ( 3 oud) wordt 
"Noord-Brabant" vervangen door 
"'s-Hertogenbosch", 

b. Aan lid 2 van artikel 6 ( 4 oud) 
toevoegen: "tenzij de vergadering op 
andere wijze zelf voorziet in haar lei
ding, in welk geval deze aanwijzing 
voor de gehele kandidaatstellingsperiode 
geldt. Van zodanige aanwijzing wordt 

binnen een week schriftelijk mededeling 
gedaan aan het hoofdbestuur." 

c. In artikel 6 (4 oud) wordt het der
de lid gewijzigd als volgt en worden een 
vierde en vijfde lid toegevoegd als 
volgt: 

3. In de provincies Zuid- en Noord
Holland wordt voor de krachtens dit 
reglement aan de Kamercentrales in 
die provincies opgedragen werkzaam
heden een gecombineerde Kamercen
trale gevormd. 
4. In de gecombineerde Kamercentrale 
wordt het stemrecht uitgeoefend door 
de voorzitters en secretarissen van de 
Kamercentrales of hun vervangers, 
benevens door drie afgevaardigden 
van iedere Statencentrale. De verga
deringen staan onderscheidenlijk on
der leiding van de voorzitter van de 
Kamercentrale 's-Gravenhage en van 
de voorzitter van de Kamercentrale 
Amsterdam, tenzij de vergadering op 
andere wijze zelf in haar leiding voor
ziet, in welk geval deze aanwijzing 
voor de gehele kandidaatstellingspe
riode geldt. Van zodanige aanwijzing 
wordt binnen een week schriftelijk 
mededeling gedaan aan het hoofdbe
stuur. 
5. De leden van de afdelingen, die be
horen tot de Kamercentrales die de 
gecombineerde Kamercentrale vor
men, hebben het recht de centrale
vergaderingen van de gecombineerde 
Kamercentrale bij te wonen en aan de 
beraadslagingen deel te nemen. ( onge

wijzigd). 

Toelichting: 
Het hoofdbestuur beveelt de wijziging, 

voorgesteld door de Statencentrale Lei
den niet aan, maar stelt daarvoor een 
andere wijziging in de plaats. De cen
trale-vergadering krijgt de vrijheid een 
andere voorzitter te kiezen dan de re
glementair voorge&ehreven voorzitter . 
(van resp. de Kamercentrale 's-Herto
genbosch (c.q. Noord-Brabant), Gelder
land (c.q. Arilhem), 's-Graveilhage en 
Amsterdam. Wijziging in het stemrecht 
zou - als men de stemverhoudingen in 
bijgaand overzicht beziet - met zich 
meebrengen dat in Zuid-Holland de 
Statencentrales behoren .tot de Kamer
centrales Leiden en Dordrecht de geza
menlijke Statencentrales 's-Gravenhage 
en Rotterdam zouden kunnen overstem
men. Het hoofdbestuur acht dat niet 
juist. In Noord-Holland wordt door wij
ziging in de stemverhouding praktisch 
geen enkel verschil in krachtverhoudin
gen aangebracht. 

Op pagina 5 van deze bijlage 

vindt men een overzicht van de 

stemverhoudingen volgens het 

huidige · reglement ten opzichte 

van het voorstel-Leiden. 
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Kandidaatstelling Eerste Kamer 
De afdeling Amsterdam heeft een 

voorstel ingediend tot wijziging van 
het reglement op de kandidaatstelling 
voor leden van de Eerste Kamer. Dit 
voorstel zal aan de orde komen tij
dens de algemene vergadering op 24 
en 25 maart (zie punt 7 van de be
schrijvingsbrief) en fuidt als volgt: 

V oorgesteld wordt de tekst van be
doeld reglement gelijkluidend te maken 
aan dat voor de kandidaatstelling voor 
de Tw·eede Kamer met enkele noodzake
lijke aanpassingen, voornamelijk van 
technische aard. In plaats van de ver
kiezingsraad is daarbij gedacht aan een 
gezamenlijke vergadering van de partij
raad en de leden van Provinciale Staten 
uit de partij. 

Toelichting 

Het voorstel gaat uit van de gedachte 
dat de partij als geheel evenveel belang 
heeft bij de samenstelling van de Eerste
Kamerfractie als bij die van de· Tweede
Kamerfractie. 

Niettemin is de kandidaatstelling voor 
de Eerste Kamer in onze partij in feite 
geheel overgelaten aan de leden van 
Provinciale Staten. Deze situatie wordt 
gemotiveerd met de grondwettelijke be
paling dat de Staten de Eerste Kamer 
kiezen. Dat daaruit noodzakelijk volgt 
dat de kandidaatstelling zich aan in
spraak van buiten zou onttrekken staat 
voor de indieners echter niet vast. 

Bij een eeroerç discussie over deze 
aangelegenheid is aangevoerd dat verbe
tering moet worden gezocht in een na
dere regeling van de verkiezing der 
Eerste Kamer in Grondwet en Kieswet. 
Indieners wensen dat op dit moment niet 
in de discussie te betrekken. doch zijn 
van mening dat de partij in elk geval, 
eventueel vooruitlopend op bedoelde 
wetswijzigingen, zelf de kandidaatstel
ling intern zo open mogelijk moet ma
ken. 

Bij een eerdere discussie is eveneens 
aangevoerd dat dit voorstel neerkomt 
op het vervangen van de ene oligarchie 
(Statenleden) door de andere (actieve 
partijleden). Indieners zijn van mening 
dat in elk geval het woord vervangen 
niet juist is. Er is sprake van nitbrei
ding van de groep die de kandidaatstel
ling tot stand brengt, en daargelaten of 
de grotere groep nog steeds een oligar
chie is, is in elk geval door de uitbreiding 
het oligarchisch karakter verminderd. 

De wijzigingen voor het reglement op 
de kandidaatstelling voor leden van de 

Eerste Kamer der Staten-Generaal die
nen als volgt te zijn: 

De tekst van dit reglement gelijk te 
maken aan die van het overeenkomstige 
reglement voor de Tweede Kamer, met 
de volgende wijzigingen: 

Algemene wijzigingen. 
1. Voor "Tweede Kamer" wordt gele

zen "Eerste Kamer". 
2. Alle gestelde termijnen worden 

twee maanden naar achter verschoven, 
met uitzondering van vermelde data in 
mei en juni, die vier maanden worden· 
verschoven. 

3. Voor "kieskringen" wordt gelezen 
"provincies of provincie groepen". 

4. Voor "verkiezingsraad" V'{ordt gele
zen "gezamenlijke vergadering." 
Specifieke wijzigingen 

Art. 1, eerste lid, te lezen: 
1. Voor 1 juni van het jaar, vooraf

gaande aan dat waarin de periodieke 
verkiezingen voor de Eerste Kamer der 
Staten-Generaal zullen worden gehou-· 
den vraagt het hoofdbestuur aan de le
den van de partij die zitting hebben in 
de Eerste Kamer of zij bereid zijn een 
voorlopige kandidatuur voor de te ver
kiezen Eerste K~rner ~ overweging· te 
nemen. 

In do art. 4, tweede lid en 5, tweede 
lid: "dertig" te wijzigen in "vijftien". 

In art. 5, tweede lid: "Kamercentrale" 
te wijzigen in "provincie". 

Art. 6, eerste lid te lezen: 
1. voor 15 januari worden aan de hand 

... opgemaakt: 
a. door het algemeen secretariaat ... 

lijsten, waarbij achter alle kandidaten 

wordt aangegeven de rangorde die hun 
in elke Kamercentrale is toegekend als
mede de gemiddelde rangorde die kan 
worden berekend uit deze lijsten geza
menlijk; bij de berekening van dit ge
middelde wordt in aanmerking genomen 
het getal der leden van Provinciale Sta
ten die binnen · elke Kamercentrale op 
door de partij ingediende kandidatenlijs
ten zijn gekozen. 

b. door het hoofdbestuu~; een voorlopig 
ontwerp van de in de verschillende pro
vincies dan wel provinciegroepen in te 
dienen kandidatenlijsten. 

In art. 6, derde lid verwijzingen aan
passen. 

Art. 7, eerste en tweede lid, te lezen: 

1. Op de tweede zaterdag van februari 
komt de gezamenlijke vergadering 
bijeen. 

2. De gezamenlijke vergadering be
staat uit 
a. de leden van de partijraad, welks ! 
voorzitter ~ en bij diens ontstentenis of 1 
verhindering ondervoorzitter - de geza
menlijke vergadering presideert. 
b. de leden van de partij die lid zijn van 
enig college van Provinciale Staten. 

Art. 7, derde lid, laatste zinsnede te 
wijzigen als volgt: 

... worden de in de verschillende pro
vincies dan wel provinciegroepen in te 
dienen kandidatenlijsten vastgesteld. 

In art. 8, tweede lid, derde regel "on
der a en b" schrappen . 

Art. 8, vijfde lid schrappen. 
In te voegen een nieuw artikel 11 A: · 
1. Voor zover de te verwachten uit-

slag der verkiezingen dat wenselijk 
maakt heeft het' hoofdbestuur de be
voegdheid om de conform de vooraf
gaande bepalingen vastgestelde lijsten 
in één of meer provincies of provincie
groepen in twee of meer lijsten te split
sen, mits in overleg met de uit de leden_ 
der partij in Provinciale Staten der be
trokken provincies gevoriQ.de fracties. 

2. Het hoofdbestuur beslist welke lijs
ten zullen worden verbonden. 

Art. 12 te lezen: 
De uit de leden der partij in Provincia

le Staten gevormde fracties dragen zorg 
dat op de dag der kandidaatstelling de 
met inachtneming der voorafgaande be- , 
palingen vastgestelde lijsten worden in
geleverd. Zij nemen tevens de nodige 
maatregelen voor lijstverbinding, wan
neer daartoe overeenkomstig artikel 11 
A, tweede lid is besloten. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE. 

nder de loep 

door onze poritieke 
redacteur A.W. Abspoel 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra· 
tie is geve~otigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie ill 
de heer Ph. C. la ChapeUe. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van ,Ie VVD, KoninginDegracht 61 te Den 
Haag {telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-administratie, 070 • 111'741); 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver· 
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westhlaak 180 {postbus 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegracht 61, telefoon {070) 604803. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
Haag. -

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer is gevestigd in het 
gebouw van de Tweede Kamer, Bin
nenhof 1 A te Den Haag. Telefoon 
{070): 61 49 n. 

• Staalkaart van visies 
Het valt de gemiddelde staatsburger 

niet kwalijk te nemen, dat hij bij het 
volgen van de discussies over de vraag 
of er al dan niet een "Progressieve 
Volkspartij" moet of zal komen en met 
wie deze eventueel verder zal samen
werken, volkomen verstrikt raakt. Hij 
kan er, om het maar heel nuchter te 
zeggen, geen touw meer aan vastkno
pen. 

Het lijkt daarom wel nuttig, de onder
scheidene visies van de deelnemers
kopstukken aan deze reeds wekenlang 
aan de gang zijnde discussie nu maar 
eens kort samen te vatten en op een 
rijtje te zetten. En wel van het moment 
af dat dr. De Zeeuw als nieuwe voorzit
ter van de KVP de discussies in het 
radicale kamp weer deed oplaaien. Een 
zekere mate van tijdsvolgorde is daarbij 
in acht genomen. 

e Drs. Marcel van Dam, hoofdbestuurs
lid van de PvdA en vara-ombudsman: 

De liefdesverklaring van de nieuwe 
KVP-voorzitter moet serieus worden ge
nomen, vooral ook wanneer men in aan
merking neemt, dat de voorkeur voor 
een regeren met de PvdA de KVP een 
stemmenverlies van zo'n 30 pct. zal op
leveren. De PvdA zal een gesprek over 
gedeelde regeringsverantwoordelijkheid 
met de KVP niet mogen schuwen, maar 
zulk een gesprek zal behoorlijkheidshal
ve niet mogen beginnen zonder D'66 en 
de PPR. 

• De vroegere "nieuw-linkser" en 
thans wethouder van Amsterdam Han 
Lamroers die op het PvdA-congres van 
1969 de befaamde anti-KVP motie in
diende: 

Het I=!Ocialisme heeft niet afgedaan. 
Een krachtig politiek draagvlak voor 
socialistische gedachten en maatregelen 
is noodzakelijk. De stroming in de KVP 
onder aanvoering van partijvoorzitter 
De Zeeuw, die een vooruitstrevend be
leid wil moet nu serieus worden gend
men. D~ PvdA zal zich moeten instellen 
op een meerderheidskabinet met de 
KVP en zich niet moeten laten hinderen 
door "allerlei procedureel gehaspel" met 
D'66 en de PPR. Voor een Progressieve 
Volkspartij, gevormd met beide laatst
genoemde groepen voelt hij weinig. De 
PvdA moet een zuiver socialistische 
partij blijven. 

• De sociaustische oud-minister ór. 
Mansholt binnenkort aftredend vice
voorzitte; van de Europese Commissie 
en thans benoemd in de op initiatief van 
de PvdA, D'66 en de PPR samengestel
de commissie om te komen tot een Pro
gressieve Volkspartij: 

We kunnen niet doorgaan met correc
ties van het kapitalisme. We zullen een 
nieuwe partij moeten oprichten en er 
zal een "nieuwe Marx" moeten komen. 
Het zal me een zorg zijn of de PvdA 
blijft bestaan, en D'66 of de KVP. De 
socialisten zijn nu volkomen gespleten. 
Zij zijn geen enkele machtsfactor in de 
wereld ên in Europa. Ik wil pleiten voor 
een Europees socialistisch congres, dat 
de hoogste instantie is voor de nationale 
partijen; dat besluiten kan nemen waar 
de nationale partijen en de nationale 
fracties aan gebonden zijn. Dan krijgen 
we een gestroomlijnd krachtenveld van 
een socialisme dat invloed gaat uitoefe
nen en zich niet als tot nu toe verstrikt 
in nationale standpunten. 

e De oud internationaal secretaris van 
· de PvdA en daarna geruime tijd kabi
netschef van dr. Mansholt bij de EEG, 
Alfred Mozér, die werkt aan een op
dracht om een verslag op te stellen over 
de samenwerking van de socialistische 
partijen van de zes EEG-landen en de 
vier kandidaat-partners van de EEG: 

Met andere groeperingen heb ik bij 
deze taakstelling niets te maken. Bij het 
plan dat ik zal voorleggen aan het con
gres van de Europese so.cialistische par
tijen betrek ik geen groepen als D'66. 
Als ik dat doe ben ik nergens. De voor
stellen van dr. Mansholt gaan vele na
tionale partijen te ver. Ik heb met de 
socialistische partijen van tien landen 
contact gehad, maar ontmoette vrijwel 
overal grote gereserveerdheid. Hoe dich
ter men bij de regering zit, hoe meer de 
bedenkingen toenemen. Sommige par
tijen zeggen ronduit: we beginnen er 
niet aan. 

• PvdA-voorzitter Van der Louw: 
Ik verwacht niet dat de voorgenomen 

Progressieve Volkspartij al aan de vol
gende Tweede-Kamerverkiezing zal 
kunnen deelnemen. Een jaar of vier zal 
de oprichting nog wel op zich laten 
wachten. Er zijn nogal wat incidenten 
mogelijk, waarop de linkse samenwer-

king uit elkaar kan vallen. Bovendien is 
het de vraag of de discussies over de 
nieuwe volkspartij wel bij de grote mas
sa der kiezers zal overkomen. De deel
·name van dr. Mansholt aan de commis
sie die het vooronderzoek moet doen, 
betekent geen stroomversnelling in de 
discussie. Van de verkiezing van dr. De 
Zeeuw tot voorzitter van de KVP ben ik 
niet "ondersteboven", Sedert zijn ver
kiezing heb ik nauwelijks iets uit zijn 
mond gehoord, dat politiek iets te bete
kenen had. Het optreden van een "pro
gressieve" KVP-voorzitter vormt geen 
uitzondering op de KVP-traditie van 
"rechts regeren en links praten". 

e Drs. eDen Uyl, voorzitter PvdA-frac
tie in de Tweede Kamer: 

Wat de progressieve partijvorming 
betreft zijn er geen oplossingen moge
lijk zonder de inspiratie van het socialis
me dat in Europa zoveel betekent, 
da~rin doorwerkt en ook niet zonder 
partijvorming waarbij de solidaritèit 
met de grote massa der arbeiders en de 
economisch afhankelijken voorop staat. 
Een basis voor een samengaan van de 
progressieve combinatie met andere 
partiJen is er pas als eerst in het con
crete beleid in de Tweede Kamer van 
een ander inzicht wordt blijk gegeven. 

• De links-radicale vleugelman in de 
PvdA-fractie ir.Voortman ten slotte: 

De Zeeuw is de grote vernieuwingsjo
ker in het KVP-verkiezingsspel. In De 
Zeeuw heb ik geen enkel vertrouwen. 
Laat de KVP maar doorgaan tot ze van 
ellende in elkaar stort. Marcel van Dam 
en Han Lamroers zijn even onnozel als 
de KVP en De Zeeuw zelf, als ze menen 
dat die partij wezenlijk zou kunnen ver
anderen. 

• Nipo-enquête 
De Vara heeft weer eens een NIPO

enquête over het kiezersgedrag gepubli
ceerd en wel over de vier weken in de
cember afgelopen jaar. *) Drs. Marcel 
van Dam legde er de nadruk op, dat 
dergelijke gegevens, zeker in de om
standigheden van thans, slechts een 
t r en d weergeven en niet geschikt 
zijn voor bijvoorbeeld exacte becijfering 
van het aantal Kamerzetels. 

Die trend was niet verrassend. De re
geringspartijen zouden ·.vat achteruit, ~e 
oppositie, althans de PvdA, wat vooru1t 
zijn gegaan. Wanneer we de resultaten 
van dit zeer beperkte onderzoek {vier 
maal 500 personen) zouden gelijkstellen 
met een verkiezingsuitslag, zou van de 
regeringspartijen DS'70 het meeste ver
loren hebben (bijna gehalveerd), de 
VVD - stabiel met een lichte neiging 
tot teruggang - het minst. Vrij stabiel 
zou dit maal ook de KVP zijn gebleven, 
maar de ARP en vooral de CHU zouden 
weer verlies hebben geleden. 

Van de oppositiepartijen zou de PvdA 
als gezegd vooruitgang hebben geboekt. 
D'66 zou vrijwel constant zijJII gebleven, 
maar de PPR zou thans praktisch zijn 
verdwenen. Gesuggereerd werd, dat de 
regeringspartijen op dat ogenblik in h~t 
kiezersvolk wellicht geen meerderheld 
meer zouden hebben gehac;l. Afgezien 
van het speculatieve element hierin, 
moet, zoals mevrouw Van Someren in 
deze televisie-uitzending terecht op
merkte, hier tegenover worden gestel~, 
dat ook de drie samenwerkenede opposi
tiepartijen geen meerderheid zouden 

· hebben behaald. 
In zoverre kan men het resultaat van 

deze opiniepeiling eigenlijk w e 1 ver
rassend noemen, dat men er zich met 
mevrouw Van Someren over verbazen 
kan dat in deze uiterst moeilijke eerste 
aanloopperiode van een halfjaar regeren 
vol noodgedwongen ondankbare maatre
gelen, de verschuiving naar de oppositie 
niet groter is geweest. Een der oorzaken 
is waarschijnlijk dat, naar ik in ons 
vorige nummer al opmerkte, de opposi
tie in de Kamer zo overtrokken en over
dadig is geweest (200 moties en amen
dementen), dat zij bij de kiezers niet 
dat succes heeft gehad dat de oppositie
voerders ervan verwachtten. 

Twee (tegengestelde) factoren be
moeilijken een enigszins exactere conclu
sie. In de eerste plaats is het percentage 
van hen, die zich bij zo'n opinie-onder
zoek niet-stemmers noemen, altijd veel 
geringer (in dit geval slechts 4 pct.) 
dan bij werkelijke verkiezingen. Bij de 
Kamerverkiezing van 1971 bedroeg het 
aantal niet-stemmers namelijk 21,5 pct., 
hetgeen relatief zelfs een niet ongunstig 
percentage was. En in de tweede plaats 
zullen bij de volgende Kamerverkiezing 
voor het eerst 18-jarigen naar de stem
bus mogen. De eerstgenoemde factor zal 
bij werkelijke verkiezingen ten ongun
ste, maar de laatstgenoemde ongetwij-

vriidag 21 ianuari 1972 - 3 

feld ten gunste van de oppositie werken.· 
Waar echter weer tegenover staat, dat 
het aantal niet-stemmers juist bij de 
jongeren het allergrootste. pleegt te zijn. 

Tot slot lijkt het nuttig nog vast te 
stellen dat de verkiezing van dr. De 
Zeeuw en de door diens uitlatingen zo
wel in KVP-kringen als bij de oppositie
partijen verwekte onrust en tegenstel
lingen bij dit onderzoek nog geen rol 
hebben kunnen spelen, evenmin als de 
blijkens een ander NIPO-onderzoek bij 
ons volk hoogst impopulaire dreigende 
NVV -metaalstaking. 

• Thorbecke-herdenking 
Zoals we in ons vorige nummer al 

konden melden, zal de VVD in samen
werking met de afdeling Den Haag op 
zaterdag 3 juni de honderdste sterfdag 
van de liberale staatsman mr. Johan 
Rudolf Thorbecke, die op 4 juni 1872 
overleed, plechtig herdenken. En ook in 
Zwolle, Thorbeeke's geboorteplaats, or
ganiseert de plaatselijke afdeling een 
herdenking. 

Nadien heeft het kabinet-Biesheuvel 
besloten, tevens een "nationale herden
king" te organiseren, welke, rekening 
houdend kennelijk met de liberale bij
eenkomst van 3 juni, op maandag 5 juni 
is vastgesteld. 

Beide herdenkingen zijn, elk op eigen 
wijze, naast elkaar volkomen aanvaard
baar. Thorbecke was een groot liberaal 
staatsman en het is begrijpelijk, dat 
zijn liberale nazaten behoefte hebben 
hem als zodanig in de eigen kring te 
herdenken, zoals dat ook in het verleden 
bij diverse gelegenheden is geschied. 
Thorbecke is daarnevens, als aanvoerder 
van de "negen mannen" ( Grondwetsher
ziening van 1848) ên als latere minister 
de schepper van een brok. nationale wet
geving geweest, welker fundamentele 
betekenis en invloed algemene erken
ning hebben gevonden, meer dan een 
eeuw lang haar zegenrijke werking heb· 
ben gehad en in vele opzichten nog 
steeds doorwerken. Vandaar óók en te
recht: een nationale herdenking. 

Het was ondertussen helaas wel te 
verwachten, dat door bepaalde elemen
ten op de bekende wijze tegen een her
denking door de VVD zou worden ge
ageerd. Wanneer Schaepman door de 
katholieken, Troelstra door socialisten, 
Kuyper door anti-revolutionairen en De 
Savornin Lohman door de christelijk
hist~;~rischen wordt herdacht, eerbiedigen 
wij dat als een begrijpelijke hommage 
in die kring aan een groot voorman uit 
het verleden. Wanneer wij hetzelfde 
doen tegenover ónze grote voorman uit 
het verleden, kunnen sommigen het niet 
laten, zelfs daaruit nog kleine, denigre
rende opmerkingen aan het adres van 
de VVD te peuren. 

De Volkskrant zou de Volkskrant niet 
zijn, wanneer zij deze "kans" niet zou 
hebben aangegrepen. J, J. Lindner, lid 
van dE' parlementaire redactie van dit 
blad, heeft het klaar gespeeld enige ko
lommen te wijden aan het "uiterst lu
dieke" plan van de VVD om Thorbecke 
te gaan herdenken. Dat juist· de VVD 
dat wil gaan doen, heeft volgens de 
Volkskrant scribent op het Binnenhof 
bij lieden met een linkse inslag veel 
"voorpret gevestigd". Hij gewaagt ~an 
van een "bijna lijnrechte tegenstellmg 
tussen de Thorbecke van toen en de 
VVD van nu", hetgeen een kolderiek ef
fect kon doen ontstaan, "alsof de PSP 
een plechtige herdenking zou wijden 
aan de cynisch militair-theoreticus Von 
Clausewitz". 

Thorber.ke wordt dan een "linkse radi
caal" genoemd en minister Geertsema 
een "bonhomme conservatief". Nog één 
typerend citaat: "De VVD meent de li
berale voorman te moeten eren door 
zijn scheppingen, hoe ook toegetakeld 
door de tand des tijds, zo lang het kan 
staande te houden. Zo kan Geerteema's 
verzet tegen een krachtige ing:eep in de 
bestuurlijke organisatie door snelle ge
westvorming als een subtiele hommage 
aan Thorbecke worden gezien. Maar de 
AR en de linkse oppositie hebben ook 
een passend, zij het minder ludiek, eer
betoon in petto. Zij zullen dit jaar -
wellicht rond begin juni - Geertsema 
in het zand laten bijten door de ontwerp 
Gewestwet weg te stemmen of zo 
krachtig te amenderen dat een Thorbec
kiaanse aanpak van de bestuurlijke or
ganisatie mogelijk wordt." 

Dat is dan wat De Volkskrant, eens 
de krant waarin de sportieve en fijnzin
nige Kamervoorzitter dr. Kortenhorst, 
bewonderaar van Oud, zijn befaamde 
Tussen Plein en Binnenhof" artikelen 

~chreef, heeft te beweren. Artikelen, 
waarin deze zonodig ook puntig kritisch 
kon zijn, maar zijn politieke tegenstan
ders in hun waarde liet en van een gro
te historische kennis -blijk gaf. 

Meer woorden wil ik ll-9n deze Volks
krant-rel niet vuil maken. We zullen de 
waardige herdenking van onze grote li
berale voorman in ieder geval door zulk 
geschrijf niet laten bederven. 

*) Z;e ook het artikel van het hoofd
bestuurslid van de VVD, dr. R. W. de 
Korte, over dit onderwerp (pagina 9), 
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Schrijver van nevenstaande bij-. 
drage is de heer W. F. Vriezen, 
fractievoorzitter van de VVD in de 
Apeldoornse gemeenteraad. 

De VVD-fractie in de Tweede 
Kamer heeft in overleg met de kamer
centrales onder haar leden een ver
deling gemaakt in de belangenbehar
tiging van de verschillende gebieden. 
Zo zijn aangewezen:· 

e Voor Gelderland de heren G. M. 
V. van Aardenne, L. M. de Beer en 
H. P. H. Waalkens. 

e Voor Overijssel en de IJsselmeer· 
polders de heren G. W. Keja en H. P. 
H. Waalkens. 

VRIJHEID EN DEMOCRATie 

Kantoorpand te koop 
,.Pakhoed biedt in aanbouw zijnd kan· 

toorpand in het centrum van Apeldoorn 
te koop aan voor 20 miljoen." Een ad
vertentie van deze strekking stond eni
ge tijd geleden in het dagblad "De Tele
graaf". 

De "Nieuwe Apeldoornse Courant" 
bracht vervolgens een artikel over een 
gesprek met een medewerker van het 
Pakhoedconcern. In dit artikel maakte 
de betrokken medewerker het gemeen
tebestuur van Apeldoorn enkele verwij· 
ten over z.i. gedane toezeggingen i.v.m. 
de bouw van een groot kantoorpand in 
het Brinklaanproject, een onderdeel van 
de city van Apeldoorn. Naar aanleiding 
van dit artikel stelde i~ enige vragen 
aan het college van b. en w., waarvan 
de beantwoording de landelijke pers 
haalde. 

Vanwaar dit kantoorpand van Pak· 
hoed in Apeldoorn? 

Om deze vraag te beantwoorden, moe
ten wij 25 jaar terug in de Apeldoornse 
geschiedenis. Apeldoorn was in die tijd 
een groot dorp met 50.000 inwoners, be· 
roemd door zijn parken en bekend door 
het paleis "Het Loo". Maar zijn arbeids
markt was afgestemd op goedkope ar
beidskrachten: eenvoudige industrie, 
militaire instellingen, verpleeginrichtin· 
gen en toeristenbedrijfjes. Verder had· 
den zich kleine -renteniers en gepensio
neerden in Apeldoorn gevestigd en wa
ren er vele kleine boeren op weinig 
winstgevende bedrijven. De jeugd kon 
in Apeldoorn geen bestaan vinden en 
trok weg. Het gemiddelde inkomen lag 
ongeveer op 85 pct. van het landelijk 
gemiddelde. 

De opeenvolgende gemeentebesturen 
van de afgelopen 25 jaar wensten in de 
slechte sociaal-economische toestand 
verbetering te brengen door het aan
trekken van moderne hoogwaardige 
werkgelegenheid. Bovendien moest het 
dorp zich ontwikkelen tot een middel
grote stad met een stedeliJke kern, ter
wijl het specifieke woonklimaat zoveel 
mogelijk gehandhaafd diende te blijven. 

Het is het gemeentebestuur inderdaad 
gelukt de werkgelegenheid sterk te ver
beteren. In de afgelopen jaren hebben 
vele bedrijven en instellingen zich in 
Apeldoorn gevestigd, zoals: Philips
Electrologica (computers), T.N.O. (het 
centraal- en het metaalinstituut), de 
Dienst Automatisering Rijksbelastingen 
met verschillende afdelingen, het Rijks
kadaster, de centrale administratie der 
Rijksdomeinen, het Rijkscomputercen
trum, de Verzekeringskamer, de Neder
landse Politie Akademie en Centraal 
Beheer ( verzekeringsmij). Ook werden 
beleggers aangetrokken om in de city te 
investeren. Het ging zó hard dat Apel
doorn de snelst groeiende gemeente bo
ven de 75.000 inwoners werd. De totale 
bevolking is op dit moment bijna 
128.000. Hoewel het specifieke woonkli
maat niet geheel behouden is gebleven, 
is Apeldoorn nog steeds een "Stad in 
het Groen". 

Beginfase 
De ontwikkeling van de kern is echter 

nog in een beginfase. Een eerste aanzet 
tot vernieuwing van de kern is het 
Brinklaanproject. Dit project beslaat 
een gebied ten zuidwesten van de huidi
ge city en wordt aan de zuidkant be
grensd door de spoorweg Amersfoort
Apeldoorn-Enschede. Bij dit project zou 
een nieuwe halte van de N.S. komen; 
maar ondanks toezeggingen in het ver
leden, lijkt de N.S. niet genegen deze 
halte op korte termijn te verwezenlij
ken. Direct naast deze halte begint het 
Brinklaanproject met een ouverture van 
twee moderne kantoorpanden, een ultra-

Het in aanbouw zijnde kantoorpand van Pakhoed te Apeldoorn. 

modern van Centraal-Beheer voor eigen 
gebruik en een architectonisch daaraan 
aangepast van Pakhoed voor de ver
huur, beide kantoren zijn nog in aan
bouw. Tussen deze kantoren een ver
diept voetgangersdomein met allerlei 
winkeltjes, vervolgens een ondertunne
ling van een brede verkeersweg, de 
Prins Willem Alexanderlaan en dan het 
Brinklaanproject dat aansluit op de hui
dige binnenstad. De ondertunneling van 
de PWA-laan is er nog niet en het 
Brinklaanproject is nog in discussie. 
Het Brinklaanproject zou ontwikkeld 
worden in samenwerking met de ge
meente Apeldoorn en een aantal beleg
gers waaronder Centraal Beheer en 
Pakhoed. De beleggers hebben zich ech-

Succes voor VVD-motie 
De Apeldoornse gemeenteraad wil 
dat het Apeldoorns-Diereos kanaal 
voor de waterrecreatie zijn bevaar· 
baarbeid houdt. De raadsleden 
steunden en bloc een motite van 
de heer W. F. Vriezen, fractie· 
voorzitter van· de VVD in de Apel-

• doornse raad, waarin het college 
wordt gevraagd hierover in ovèr
leg te treden met de andere ka
naalgemeenten Brummen en 
Rheden en er bij minister Drees 
Jr. van verkeer en waterstaat op 
aan te dringen de open verbinding 
tussen J,Jssel en kanaal te hand
haven. 

Aankondigingen 

21 JANUARI 
G. W. Keja (lid van de Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling Putten 
over de zelfstandigen. 
24 JANUARI 
G. W. Keja (lid van de Tweede Kamer) 
spreekt voor de afdeling Oost-Flevoland 
te Dronten. · 
3 FEBRUARI 

Mr. F. Porthelne (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Ren
kum over de middenstand. 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid van 
de Tweede Kamer) spreekt voor de af-
4 FEBRUARI 

~ 

ter definitief uit het project terugge
trokken omdat investeringen elders be
tere perspectieven zouden bieden en .de 
beleggerspolitiek van Pakhoed zou zijn 
gewijzigd. 

Woningbouw 
Een andere reden voor het . zich 

terugtrekken van de beleggers zou kun
nen zijn dat het achterblijven van se
cundaire voorzieningen (zoals voldoende 
kleuterscholen, sportaccommodaties, so
ciaal-culturele gebouwen enz. enz.) -
een tekort ontstaan uit een historisch 
gegroeide achterstand en de snelle groei 
van de afgelopen decennia gepaard aan 
een chronisch gebrek aan financie
ringsmiddelen - de gemeente heeft ge
noopt de groei te doen afremmen door 
geen v-estigingen van nieuwe bedrijven 
buiten de kern toe te staan. Een beslult 
dat door de gemeenteraad in zijn jong
ste begrotingsbehandeling is bevestigd 
(13 jan. jl.). Wèl zal de city worden 
ontwikkeld, maar er zal een verschui
ving plaats vinden ten gunste van de 
woningbouw en ten koste van de uit
breiding van het winkel- en kantoor
areaal. Aan een snel groeiende stad is in 
Apeldoorn geen behoefte meer. Welzijn 
en een goed milieu staan voorop. Door 
gemaakte afspraken in het verleden zal 
de eerste jaren de groei nog wel groot 
blijven. 

Het te koop aanbieden van een kan
toor van Pakhoed kan verband.houden 
met het gewijzigde beleid van de ge
meente, maar net zo goed met het ge
wijzigde beleggingsbeleid van Pakhoed. 
De werkelijke reden zal wel in het mid
den liggen. 

deling Ede over algemene politiek. Ho
tel DennenheuveL 20.00 uur. 

11 FEBRUARI 
H. Wiegel (voorzitter Tweede Kamer

fractie) spreekt op de jaarlijkse feest
avond van de afdeling Noordoostpolder. 
Café-Restaurant "De huifel", Emmel
oord. 

24 FEBRUARI 
Drs. J. A. F. Roeien (voorzitter VVD

commissie gewestvorming) spreekt voor 
de afdeling Zwolle-Zwollerkerspel. Ho
tel van Gijtenbeek in Zwolle. 20.00 
uur. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
· pandbrieven ~ 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Kostenstijging in de ziekenhuizen 

door mevr. mr. E Veder-Smit, 
lid van de Tweede Kamer 
voor de VVD 

Nixon wil 
herkozen 
worden 

door onze redacteur 
buitenland 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

In het laatste Kamerdebat over volks
gezondheid is zowel door de CHU als de 
VVD veel aandacht besteed aan de prijs
ontwikkeling in het ziekenhuiswezen. De 
kosten van ziekenhuisbouw gaan met 
sprongen omhoog, en de verpleegtarie
ven van de meeste ziekenhuizen stijgen 
mee. Een der sprekers stelde, dat bij de 
ziekenhuiscommissie -nog voor 8 miljard 
aan bouwplannen op goedkeuring ligt te 
wachten; de Minister sprak dit niet te
gen. Enkele weken na dit kamerdebat 
heeft Minister Stuyt dan ook een bouw
stop voor de ziekenhuisbouw afgekon
digd. 

Bouwstop 

Het is altijd de bedoeling van staats
secretaris Kruisinga geweest om door 
middel van de Wet Ziekenhuisvoorzie
ningen de bouw van ziekenhuizen en 
verpleegtehuizen voor zover nodig af te 
remmen en te reguleren. Wij hebben bij 
de behandeling van dit wetsontwerp met 
nadruk gesteld, dat wij de procedure 
van dit wetsontwerp zeer ingewikkeld 
en tijdrovend vonden. De praktijk be
vestigt deze indruk. De wet werkt in 
feite nog nauwelijks en heeft de provin
ciale besturen bij de opstelling van de 
plannen veel hoofdbrekens gegeven. Bo· 
vendien heeft de invoering van deze wet 
een bepaald vooreffect gehad, in die 
zin, dat veel ziekenhuisbesturen hebben 
getracht nog voor die tijd hun nieuw
bouw- en verbouwplannen te realiseren. 
of althans goedgekeurd te krijgen. 

Daardoor werd het onverantwoord, nog 
langer op de werking van de wet te 
vertrouwen, en moest de noodmaatregel 
van een bouwstop worden genomen. 

De afkondiging van een bouw::;top is 
echter niet veel meer dan symptoombe
strijding. Nog veel belangrijker is het, 

De politiek van de 'Amerikaanse presi
dent Nixon lijkt steeds meer bepaald te 
worden door de wens in november her
kozen te worden voor een tweede 
ambtstermijn. Al zijn daden op het ge
bied van de buitenlandse politiek wor
den door commentatoren als James Res
ton van de New York Times in dat licht 
gezien. Nixon wil de man zijn die het 
Amerikaanse leger in Indo-China terug 
heeft gebracht van 550.000 tot 40.000 
man, die China uit zijn isolement heeft 
gehaald en een verbinding tot stand 
heeft gebracht met een kwart van de 
mensheid, die het Berlijnse probleem 
van zijn scherpste kant heeft ontdaan 
en onderhandelingen is begonnen om te 
komen tot controle van de bewapenings
wedloop, aldus Reston. 

Ook zijn houding tegenover Pakistan 
werd hierdoor bepaald. Vermeden moest 
worden dat Peking het bezoek van de 
Amerikaanse president op de lange 
baan zou schuiven. Hoewel de verwach
tingen omtrent de Chinees-Amerikaanse 
ontmoeting niet hoog gespannen zijn en 
de resultaten zich wel zullen beperken 
tot uitbreiding van de onderlinge han
del, toerisme en diplomatieke contacten, 
doet dè Amerikaans-Chinese show het 
goed op de Amerikaanse tv. Zij draagt 
bij tot het image van de president. Dus 
kon er geen veroordeling af van het 
onmenselijke beleid van Jahja Khan in 
zijn oostprovincie en werd er fel van 
leer getrokken tegen India toen dat 
land om welke reden dan ook de onder
drukte bevolking van Bangladesj te 
hulp kwam. De documenten die dank zij 
de Washington Post-Journalist Jack 
Andersou het licht zagen tonen hoe on
voorwaardelijk Nixon zich aan de een
maal ingenomen positie in dit conflict 
vastklampt. 

Het resultaat was wel dat hij door de 
nederlaag van Pakistan prestigeverlies 
leed, maar doordat Amerika zich niet 
daadwerkelijk in het conflict had ge
mengd, oz-1 dit binnenslands niet veel 
indruk gemaakt hebben. Joseph Kraft 
meende onlangs in de Washington Post 
dat men over het eindresultaat van de 
Indiaas-Pakistaanse oorlog niet al te 

te zoeken naar de oorzaak van deze 
kostenstijging. 

Oorzaak 
Enkele oorzaken zijn vrij gemakkelijk 

te onderkennen: de bouwkosten zijn in 
het algemeen sterk gestegen; de me
dische apparatuur wordt steeds verder 
geperfectioneerd en daardoor kostbaar
der; de salarissen en sociale voorzienin
gen ten behoeve van het verplegend en 
ander personeel zijn sterk verbeterd. 

Er zijn echter ook factoren, waarvan 
men de werking slechts vermoedt, en 
waarnaar het onderzoek nog vrijwel 
moet beginnen. 

Voor de exploitatie van een ziekenhuis 
is het van belang, dat geen bedden lang
durig onbezet blijven. Bij het toezicht 
op de hoogte van de verpleegprijzen 
wordt dan ook rekening gehouden met 
een bepaald bezettingspercentage, dat 
een gemiddelçl ziekenhuis kan halen, en 
dat gesteld pleegt te worden op 90 pct. 
En terwille van de exploitatie èn om 
zijn verpleegprijs goedgekeurd te krij
gen, streeft het ziekenhuis dus naar een 
maximale bezetting. 

Het is echter duidelijk, dat uit macro
economisch oogpunt gezorgd moet wor
den, dat geen enkele patiënt vroeger 
wordt opgenomen dan nodig is, en geen 
enkele patiënt langer in het ziekenhuis 
verblijft dan noodzakelijk is. Verkorting 
van de gemiddelde verpleegduur in het 
ziekenhuis met één dag zou reeds een 
besparing van tientallen miljoenen ople
veren. Er gaan dan ook steeds meer 
stemmen op, die het bezettingspercenta
ge van 90 pct. ter discussie willen stel-
len. · 

Verpleegtarief 
Een tweede groep factoren vormt de 

toerekening van de kosten en de doorbe
rekening daarvan in het verpleegtarief. 
Het zou nuttig zijn, als op veel groter • 
schaal bekend was, welke afdelingen in 

pessimistisch hoeft te zijn, omdat beide 
landen binnenslands versterkt zijn en 
dus zelfstandiger kunnen optreden tegen 
hun resp. bondgenoten Rusland en Chi
na. Volgens Kraft is China de werkelij
ke verliezer omdat het met zijn verbale 
steun aan Pakistan een .,papieren tij
ger" is gebleken, die de bondgefwten 
van Peking weinig hoop voor de toe
komst heeft overgelaten. 
Met name geldt dat voor Noord-Viet
nam, dat dan ook niet veel heil ziet in 
de Chinees-Amerikaanse ontmoeting 
waar het tot een akkoord zou kunnen 
komen ten koste van Hanoi. Met steun 
van Moskou, dat ook al niets goeds ver-. 
wacht van Nixons reis naar . Peking, 
voert het de strijd in Indo-China op om 
een situatie te scheppen die het China 
onmogelij;_ maakt zich zomaar tot een 
akkoord met de Verenigde Staten te la
ten verleiden, al krijgt het daarvoor in 
ruil de vrije hand in de kwestie-Formo
sa, die volgens uitlatingen van Nixons 
adviseur Kissinger door beide China's in 
onderling overleg geregeld moet wor
den. 

De consequente China-politiek heeft 
Amerika's trouws':e bondgenoot in Azië, 

het ziekenhuis .,rendabel" zijn en welke 
niet. Door middel van de tariefopbÓuw 
kan dan gezorgd worden, dat kosten en 
opbrengsten met elkaar in evenwicht 
komen. Een uitvloeisel van dit· systeem 
kan zijn, dat voor verpleegdagen met 
een intensieve behandeling een hoger ta
rief wordt berekend dan voor verpleeg
dagen waarbij de zorg voor de patiënt 
veel minder kostbaar kan zijn. 

Beperking van de kapitaalslasten kan 
worden bereikt door stichting van een 
garantiefonds of investeringsfonds der 
gezamenlijke ziekenhuizen. Uit dit fonds 
kan dan bij verbouw of nieuwbouw wor
den geleend tegen een rente, die lager 
kan zijn dan ue gebruikelijke rente voor 
ziekenhuizen. Op het gebied van de 
bouw zelf kan men besparingen berei
ken door bepaalde plannen te herhalen 
(zoals bij het Diakonessenhuis te 
Heemstede is geschied) en op onderde
len zoveel mogelijk te standaardiseren. 

Functie ziekenhuis 
Tenslotte is er nog een groep factoren, 
die ten nauwste samenhangt met de 
plaats van het ziekenhuis in de gezond
heidszorg. Hier liggen een aantal funda
mentele vragen. Richten we ons oog. 
niet te gemakkelijk naar het zieken
huis? Kan niet nog meer poliklinisch 
worden gewerkt? Verwijst de huisarts 
te vlot naar de specialist? Is de samen
werking tussen ziekenhuis, specialist en 
huisarts optimaal? 

In het bovenstaande heb ik slechts een 
keuze uit de vele mogelijkheden gedaan. 
Een groot terrein ligt nog braak. Het 
stemt tot voldoening dat minister Stuyt 
mij heeft toegezegd een aantal experi
menten en onderzoekingen in deze geest 
te bevorderen. Het is ook zeer verheu
gend dat op de discussiedag over volks
gezondheid op 22 april over het zieken
huiswezen zal worden gesproken. Het 
meedenken van velen uit de VVD over 
dit onderwerp is bijzonder welkom. 

Japan, ook in grote verlegenheid ge
bracht. Deze kwestie en de daarbij ko
mende economische maatregelen van 
Washington hebben nogal wat kwaad 
bloed gezet in het land van de Rijzende 
Zon. Het bezoek van premier Sato aan 
de Amerikaanse hoofdstad heeft niet al
le wolken voor de zon kunnen weghalen. 
De Amerikanen hebben beloofd met 
China geen overeenkomsten ten nadele 
van Japan aan te gaan, maar Japan is 
zelf geïnteresseerd in toenadering tot 
Peking en ziet zijn trouw aan de anti
Chinese politiek van Washington van 
weleer door dergelijke toezeggingen toch 
maar matig beloond. 

Sato verklaarde dan ook dat Japan 
zijn eigen weg zal ga!J.n ten aanzien van 
China. Voorlopig staat het vredesver
drag dat Japan in 1952 op aandrang 
van Washington met ~rmosa heeft ge
sloten een toenadering tot Peking nog 
in de weg, maar Sato wees er op dat 
het heel wat gemakkelijker voor Japan 
zou zijn zijn banden met Formosa te 
slaken dan voor Amerika dat defensie
verplichtingen tegenover Taiwan heeft. 
Een .,hotline" tussen Tokio en Washing
ton, waartoe Sato en Nixon besloten 
moet voorkomen dat Japan in de toe
komst opnieuw voor onaangename ver
rassingen van de kant' van Amerika 
komt te staan. 

Maar ook Tokio is afhankelijk van 
wat Nixon nuttig acht voor zijn verkie
zingscampagne in de Verenigde Staten. 
En dat is een moeilijk te verteren zaak. 
Het overleg over de beperking van de 
strategische wapens (SALT) is daaraan 
indirect ook al ondergeschikt. Volgens 
insiders zouden Amerikanen en Russen 
allang tot concrete resultaten hebben 
kunnen komen, als dat niet opgehouden 
werd door Washington dat wil voorko
men dat Nixon bij zijn bezoek aan Pe
king de last moet meedragen van een 
akkóord met China,'s vijand nummer 
één, de Sowjet-Unie. Nixon zal die twee
de ambtstermijn op die manier wel in 
de zak krijgen, maar ten koste van wat 
moet men zich niet afvragen. Geen 
mens ter wereld kan al die offers waard 
zijn. Ook Nixon niet. 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

(drievoudig beëdigd) 
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De VVD-fractie in de Tweede 
Kamer heeft in overleg met de kamer
centrales onder haar leden een ver
deling gemaakt in de belangenbehar
tiging van de verschillende gebieden. 
Zo zijn aangewezen: 

e Voor de provincie Zeeland ir. D. S. 
Tuijnman en drs. G. M. V. van Aar
denne. 

e Vo.or de provincie Noord-Brabant 
mr. H. E. Koning. 

e Voor de provincie Limburg de 
heren G. Koudijs en mr. F. Portheine. 

Congres afgelast 
De Kamercentrale Tilburg heeft haar 

landbouw- en middenstandscongres dat 
op 22 januari te Etten zou worden ge
houden moeten afgelasten. Op het con
gres zouden de Kamerleden mr. F. Port
heine, ir. D. S. Tuijnman en H. P. 
Waalkens, het statenlid ir. Knottnerus 
en de heer P. v. d. Weele (Koninklijk 
Nederlands Verbond van Ondernemers) 
het woord voeren, maar enkelen van hen 
hebben verstek moeten laten gaan we
gens ziekte en verplichtingen elders. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Moet Oostersehelde wel dicht? 
Na de watersnood van 1953 kwam in 

snel tempo de Deltawet tot stand. Het 
belangrijkste deel daarvan: Rijkswater
staat zou alle zee-armen tussen Nieuwe 
Waterweg en Westersehelde afsluiten. 
Een karwei voor enige tientallen. jaren, 
een fenomenale uitdaging aan het ver
nuft van de waterstaatsmensen. 't 
Grootste deel van het werk is klaar: het 
Veerse meer kennen we al jaren, het 
Haringvliet kreeg· een dam met gigan
tische uitwateringssluizen op de Noord· 
zee, in het Volkerak werd een ingenieus 
sluizenstel aangelegd, de Grevelingen 
werd eerst aan de binnenkant afge
damd, daarna aan de buitenzijde: sinds 
1 mei 1971 kennen we het Grevelingen
meer. Ieder werk een triomf der tech~ 
niek, een voorbeeld van waterstaatkun
dige kennis en energie dat internationa
le aandacht trekt. 

Nu is men bezig met het laatste maar 
grootste werk: afdamming van de Oos
terschelde, breedste en diepste der te 
dichten zee-armen. In 1978 moet dat 
werk geklaard zijn. Drie werkeilanden 
in de monding van de zee-arm groeien 
géstaag. 

De laatste jaren is twijfel gerezen aan 
de vraag of de Oostersehelde wel dicht 
moet. Twee elementen spelen daarbij 
een rol: a. pas sinds vrij kort weten we 
ons geconfronteerd met een milieupro
blematiek, gaan we anders denken over 
het ingrijpen van de mens in de natuur 
en b. de ramp van 1953 die zo veel 
doden eiste schuift steeds verder de his
torie in; jonge mensen en niet-Zeeuwen 
zegt die ramp niet zo veel meer ... 

Wat die milieuproblematiek betreft: 
een groep mensen kwam tot de conclu
sie dat afdamming van de Oostersehelde 
niet alleen (uiteraard) zou betekenen 
dat de daar op vrij grote schaal van
ouds uitgeoefende oester- en mosselcul
tuur ten dode was gedoemd, dat de re
delijk bloeiende visserij er zou verdwij
nen in water dat thans, na aanleg van 
de Volkeraksluizen, weergaloos helder is 
geworden, maar ... dat een afgedamde 
OOstersehelde de "zinkput van Neder
land" zou worden, dat het een vervuild, 
dood stuk water zou worden. Er kwam 
een Oecologische Kring, er kwam een 
Studiegroep Oosterschelde, en de con
clusies van hun rapporten waren niet 
vrolijk. 

En omdat onder de verdedigers van 
een open Oostersehelde nogal wat 
strijdbare lieden zaten die adresseerden 
en brieven schreven kwam er ook buiten 
Zeeland veel aandacht voor dit aspect 
van de afsluiting van de Oostersehelde 
- misschien soms een iets vertekende 
belangstelling? Wie veel adresseert en 
schrijft aan autoriteiten en politici trekt 
meer aandacht in de openbare mening 
dan wie zwijgend doorwerkt. 

Veiligheid 
In Zeeland zelf bleef een zeer grote 

groep voor wie veiligheid voor alles 
ging, dus: de Oostersehelde dicht. De 
milieubeschermers vechten - deels -
voor een open Oostersch'elde. Een derde 
groep zag wat in de veel latér geopper
de mogelijkheid, een geperforeerde bui
tendam te maken, daarachter een groot 
compartiment dat zout zou blijven zodat 
oester- en mosselcultuur daar behouden 
zouden blijven en ook de vanouds 
hoog~t belangrijke functie van de . Oos
tersehelde als "kraamkamer" voor vis 
niet teloor zou gaan. Vorig jaar leek het 
erop dat dr. W. Drees jr. voor die laat
ste oplossing voelde; dat heeft althans 
menigeen zo gevoeld toen hij voor de 
verkiezingen in Zierikzee sprak. 

Maar de Oostersehelde gaat dicht -
en zonder vertraging, zonder temporise
ring. Op 8 juni 1971 zonden Gedeputeer
de Staten van Zeeland een zeer uitvoeri
ge nota over alle aspecten van de Oos
tersehelde naar Provinciale Staten en op 
25 juni besloten die Staten m e t a 1 -
ge m e n e s tem m e n, aan de rege
ring te vragen onvertraagd voort te 
gaan met de afsluiting - terwijl met
een een grondige en gecoördineerde 
studie moest worden aangepakt naar de 
mogelijke gevolgen van die afsluiting 
voor het milieu en voor de vissen, met 
de boodschap erbij dat de resultaten van 
die studie nog in het werk van Rijkswa
terstaat dienden te worden ingepast. Op 
2 november '71 ~ei minister Drees bij de 
verdediging van zijn begroting dat de 
regering het ongewenst acht de afslui
ting te vertragen; de streefdatum van 
1978 wil men niet opgeven, vanwege de 
veiligheid. In da.t debat werd er, van de 
kant van de PvdA, op gewezen dat de 
minister zich weliswaar beriep op dat 
besluit van Provinciale Staten, maar on-

De Oosterseheldebrug 

voldoende was ingegaan op de wens van 
die Staten, zoals gezegd met algemene 
stemmen aangenomen, tot "verdieping, 
intensivering en concentratie van on
derzoekingen naar de gevolgen van af
sluiting voor het milieu." 

De Kamerfractie van de VVD is voor 
afsluiting, omdat de veiligheid haar 't 
zwaarste weegt. Mr. H.E. Koning heeft 
dat nog onlangs in Liberaal Réveil op
gemerkt. De Zeeuwse Statenleden ook 
- gezien het feit dat de motie in de 
Provinciale Staten met algemene stem
men is aangenomen. In de gemeenten 
ligt het soms anders; zoals opgemerkt 
vindt men "afsluiters" zowel als "mi
lieubeschermèrs" in alle partijen. De 
fractievoorzitter van de VVD in een der 
Zeeuwse steden zei - een zeer begrijpe
lijk standpunt, trouwens - "een ge
woon raadslid is eigenlijk niet deskun
dig genoeg om zelfstandig een oordeel 
te vellen over de vraag of de Ooster
schelde al dan niet dicht moet. Dr. 
Drees zei voordat hij minister werd iets 
anders dan daarna en dat is toch wel 
jammer. Wat ons betreft: Veiligheid 
gaat voor alles, maar als het met een 
geperforeerde dam óók veilig zou kun
nen, dan zouden we dat wel veel liever 
zien want dan kunnen o.a. mossel- en 
oestercultuur behouden blijven en -daar
mee wordt een Zeeuws en een nationaal 
belang gediend." 

Vicieuze circel 
Maar daar sluit zich de vicieuze cirkel: 
er is door Provinciale Staten aangedron
gen op voortgang van de afsluiting, on
derzoek naar de gevolgen daarvan en 
mogelijke inpassing van de resultaten 
van dat onderzoek - maar dat wérk 
gaat dus door ... waarbij het natuurlijk 
een open vraag is, die vele Zeeuwen be
zighoudt, of inderdaad straks resultaten 
van zo'n uiteraard tijdrovend onderzoek 
nog in het werk van Rijkswaterstaat 
zouden kunnen worden ingepast. De 

Aankondigingen 
24 JANUARI 

L. M. de Beer (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt op de algemene verga
dering van de afdeling Steenbergen. Ho
tel Van Tilburg. 20.00 uur. 

26 JANUARI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid van 

de Tweede Kamer) spreekt voor de af
deling Eindhoven over "De onderwijsvi
sie achter de regeringsmaatregelen". 
Hotel Cocagne. 20.15 uur. 

7 FEBRUARI 
In het kader van zijn toernee door het 
land spreekt de heer B. Wiegel, voor
zitter van de VVD-fractie in de Twee
de Kamer, te Roosendaal. 

27 FEBRUARI 
L. M. de Beer (lid van de Tweede 

Kamer) spreekt op uitnodiging van de 
afdeling Eindhoven voor de onder-afde
ling Best. 

werkeilanden groeien, en tot 1978 is het 
kort dag. 

In heel deze zaak hebben communica
tiestoornissen wel mee hun rol gespeeld. 
Landelijk bezien is binnen de VVD de 
zaak nooit op scherp gesteld - al we
ten we dat Vonhoff voor de verkiezin
gen in Zierikzee onomwonden heeft ge
zegd: "Afsluiten die Oosterschelde". Er 
waren in het verleden ook andere, be
hoedzamere geluiden. Daar hebben mi
lieubeschermers zich wel aan vastge
klampt - ook mensen die de VVD na 
staan. 

Wie het gelijk aan zijn kant heeft, .de 
mensen die voor afsluiting zijn danwel 
de mensen die voor een open Ooster
schelde zijn, is - merkwaardig genoeg 
- een niet te beantwoorden vraag. 
Door n i e ma n d te beantwoorden. 
Wie de veiligheid voorop stelt - en dat 
doen naar onze indruk de meeste oudere 
Zeeuwen, zij die de ramp hebben over
leefd - wenst afdamming. Vast staat 
dat dit veiligheidsaspect dan redelijker
wijs gewaarborgd lijkt. (Waarbij twee 
aantekeningen: 1. de Westersehelde 
blijft vanwege industrie, scheepvaart en· 
overeenkomst met België wél open, wat 
de tegenstanders van afsluiting der Oos
tersehelde altijd weer en niet geheel ten 
onrechte inconsequent noemen en 2. Als 
door toeneming van de temperatuur op 
aarde in de komende jaren de ijskappen 
van de polen smelten eri het zeewater
peil sterk stijgt, zoals wel is berekend, 
ben je nóg nergens met je afdamming, . 
zeggen de pessimisten). 

Wie. betoogt dat het milieu wordt be
dreigd, straks zelfs verpest, door afslui
ting kàn over jaren gelijk blijken te 
hebben - maar ook daaromtrent is 
geen zekerheid. Er worden de laatste 
jaren zo veel maatregelen ter beveili
ging van het milieu getroffen danwel 
beraamd (de mens is de laatste jaren 
ineens milieubewust aan het worden) 
dat het helemaal niet ondenkbaar is dat 
over een aantal jaren schoon dan wel 
redelijk schoon zoet water de afgedam
de Oostersehelde zal binnenkomen. 

Emotioneel 
Een vierkantsvergelijking met meer 

dan twee· onbekenden is niet op te los
sen, leerden we al op de HBS. Nu, het; 
probleem-Oostersehelde heeft véél meer 
dan twee onbekenden -- plus nog een 
stel emotionele kantjes! 

Het standpunt van de VVD in Tweede 
Kamer en Provinciale Staten van Zee
land lijkt nu duidelijk genoeg: Afsluiten 
die Oostersehelde - maar de gevolgen 
ervan voor het milieu en voor de visserij 
voortdurend en terdege in de gaten hou
den, en als er uit zulk onderzoek geva
ren blijken: die zo mogelijk wegnemen. 

Het is even duidelijk dat er onder de 
leden van de VVD mensen zullen zijn 
die, milieubescherming, onveranderd be
houd van een zoute Oosterschelde, dan 
wel belangen van visserij, mossel- en 
oestercultuur zwaarder latende wegen, 
het met dit standpunt niet eens zullen 
zijn. Dat is onvermijdelijk. Wel lijkt -
vanuit het Zeeuwse - de opmerking 
gerechtvaardigd dat een duidelijker 
communicatie over de zaak, in een veel 
vroeger stadium al, wenselijk ware ge
weest. Binnen -- maar ook buiten de 
partij. 

' I 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

• De VVD 1n het parlement 
In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting ván de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie mêér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binn.enhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070 - 61 49 11. 

Vereniging staten- en 
raadsleden 

Op 6 januari vergaderde het bestuur 
van de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden van de VVD te Amersfoort. 

De heer J. Hasper, directeur van het 
Bureau voor Gemeentepolitiek, gaf een 
overzicht van zijn werkzaamheden, in 

. het bijzonder wat b~treft "Provincie en 
Gemeente". Het bestuur heeft de indruk, 
dat de veranderde opzet van dit blad bij 
de lèden der Vereniging veel waardering 
vindt en heeft de heer Hasper verzocht 
zijn plannen, welke ertoe zullen leiden 
dat het blad meer een opiniéblad wordt, 
voort te zetten. 

Uitvoerig beraadde het bestuur zich 
over de opvolger van de heer Hasper, 
die zelf uitdrukkelijk gesteld heeft het 
directeurschap slechts tijdelijk te willen 
vervullen. 

Vervolgens besprak het bestuur de 
structuur van de Vereniging. Het be
stuur gevoelt een steeds sterkere be
hoefte aan een verbinding met het 
hoofdbestuur en de Kamerfracties, opdat 
er op a~le bestuursniveaus eenheid van 
beleid is. Besloten werd over dit pro
bleem in eerste instantie met het hoofd
bestuur contact op te nemen. 

Evenals ten aanzien van het eerste 
deel van "Gemeentewet Herzien" is ge
beurd, zal ook ter bestudering van 
het tweede deel een commissie worden 
ingesteld. Het bestuur hoopt op korte 
termijn deze commissie te kunnen in-
stalleren. · 

Ten slotte werd medegedeeld, dat de 
jaarvergadering en het congres thans 
definitief zijn vastgesteld op 10 en 11 
november in "de Blije Werelt" te Lunte
ren. 

De Eerste Kamer heeft weer eens 
haar onafhankelijkheid tegenover de 
Tweede Kamer duidelijk gedemon
streerd door de Comptabiliteitswet met 
overgrote meerderheid te verwerpen. 
Die meerderheid was namelijk van oor
deel, dat de voorgestelde bepaling in het 
wetsontwerp, dat, indien een begrotings
hoofdstuk niet vóór 1 januari bij wet is 
vastgesteld, maar wel reeds door de 
Tweede Kamer is aangenomen, over 
maximaal de helft van de in dit begro
tingshoofdstuk opgenomen bedragen 
mag worden beschikt, in strijd is met 
het budgetrecht van de Eerste Kamer. 
Men was wel bereid· deze bepaling als 
een soort budgettair noodrecht te kwali
ficeren, maar wat o.m. de VVD-fractie 
in de Eerste Kamer vooral hinderde, 
was, dat er onderscheid wordt gemaakt 
tussen dit budgettair noodrecht van de 
Tweede en Eerste Kamer. Sprekende 
voor de VVD-fractie in de Eerste Ka
mer, zei mr. De Wilde het onjuist te 
achten, dat door aanvaarding van de 
begroting door de Tweede Kamer eigen 
rechtsgevolgen ten aanzien van de uit
gaven in het leven worden geroepen: 
een fundamenteel bezwaar, niet in strijd 
met de grondwet, maar strijdig met de 
handhaving van het budgetrecht van de 
Eerste Kamer! Om taktische redenen 
achtte mr. De Wilde daarom - en met 
hem de grote meerderbeid van de Eerste 
Kamer - verwerping van bet wetsont
werp juist. 

Aan deze conclusie liet mr. De Wilde 
een korte staatsrechtelijke beschouwing 
vooraf gaan. Hij herinnerde aan het 
werk van de commissie-Simons (inge
steld in 1956). De datum noemde mr. De 
Wilde min of meer essentieel. Immers 
sindsdien is er veel in de maatschappij 
in beweging gekomen, .dat ten nauwste 
de aan de orde zijnde Comptabiliteitwet 
raakt. In de eerste plaats is er sprake 
van een hernieuwde bezinning op ons 
staatsrechtelijk systeem; in de tweede 
plaats is er een groeiend besef voor de 
functie van de overheidshuishouding als 
regulator van het totale economische 
proces en in ·de derde plaats hebben we. 
te doen mèt de sterkere internationale 
verbondenheid met de daaruit voort
vloeiende consequenties, waarbij mr. De 
Wilde in het bijzonder op de EEG wees. 

Zonder discussie 
In de VISie van mr. De Wilde trachtte 
de commissie-Simons een comptabili
teitswet te ontwerpen, die wetenschap
pelijk bij de tijd was. Het rapport-Si
mons was een voortreffelijk stuk werk, 
maar de Eerste Kamer krijgt het resul
taat daarvan op een volstrekt inoppor
tuun moment te behandelen, omdat wij 
juist met betrekking tot de genoemde 
punten, nog·· midden in de groeistuipen 
zitten. Bovendien is aan de belangrijk
te suggestie van de commissie-Simons 
nl. die ter bevordering van de grote 
doelmatigheid geen uitvoering gegeven. 
De commissie dacht aan een nieuw doch 
specifiek parlementair orgaan: de ter 
coördinatie van het begrotingsbeleid 
voorgestelde begrotingscommissie. Mr. 
de Wilde noemde het een omissie, dat 
geen poging is gedaan om tot de oprich
ting van een dergelijke commissie, sa
mengesteld uit leden van de Eerste en 
de Tweede Kamer, te komen. 
Alvorens tot zijn hiervoor vermelde con
clusie te komen, bracht mr. De Wilde 
nog de proef ter sprake, die de Eerste 
Kamer heeft genomen door zonder dis
cussie een aantal begrotingshoofdstuk
ken te aanvaarden. De VVD-fractie 
heeft zich om wille van het samenspel 
in de Kamer met deze proef akkoord 
verklaard, omdat zij tijdelijk is en om- · 
dat de fractie de hoop heeft, dat vele 
leden van de Kamer het dolzinnige van 
het administratieve goedkeuren met 
prijsgeven van het budgetrecht en het 
nakeuvelen zonder sanctie in de prak
tijk zullen inzien. Nadrukkelijk gaf mr. 
De Wilde hierbij te verstaan, dat de 
betekenis en de functie van de Eerste 
Kamer hierbij in het geding zijn. Een 
poging tot zelfmoord, waarmee diegenen 
instemmen die menen, dat de Eerste 
Kamer moet verdwijnen, een mening die 
niet door de VVD-fractie van de Eerste 
Kamer wordt gedeeld. 

Tegen het prijsgeven van de verplich
ting tot toetsing had o.m. dr. Troostwijk 
{pvda) geen bezwaar, maar dan alleen 
na grondwetsherziening. 
Minister N elissen {financiën) bleek bij 
zijn verdediging vrij dicht bij het stand
punt van mr. De Wilde te staan, maar 
strijdigheid met de grondwet of met het 
budgetrecht van de Eerste Kamer acht
te de bewindsman toch niet aanwezig. 
Niettemin verwierp de Kamer het wets-

ontwerp met 53 tegen acht stemmen. 
Tot de voor-stemmers behoorde prof. 
Polak als enige van de VVD-fractie. 
De vorige week bood het Binnenhof 
weer eens een vreedzame internationale 

· aanblik. Van hoge masten wapperden de 
vlaggen van Europese en Afrikaanse 
landen ter gelegenheid van de parlemen
taire conferentie van de associatie met 
de staten van Afrika, waarbij een van 
de belangrijkste punten was de positie 
van Madagascar. Van het feit, dat als 
gevolg van het reces van de Tweede 
Kamer daaruit niets valt te vermelden 
- er werden overigens wèl schriftelijke 
vragen gesteld, maar daarover hierna 
- maken we gebruik om enige aan
dacht te schenken aan de rede, die mr. 
Berkhouwer op deze conferentie heeft 
gehouden. Na er aan te hebben herin
nerd, dat een der actuele kwalen, waar
onder de associatie lijdt, de monetaire 
crisis is, citeerde mr. Berkhouwer een 
uitspraak van minister Diawara in Le 
Monde, waarin deze de creatie voorstel
de van een union monétaire tussen de 
Europese landen en de ontwikkelings
landen, die daaraan willen deelnemen, 
naar het voorbeeld van de Europese be-

Prikkels 
• Uit het NVV-orgaan De Vak
beweging: "Indien de belangen 
van onze werknemers het best 
worden behartigd via een jaar
lijks terugkerende keiharde loon
strijd, met voorbijgaan van wat 
uit een oogpunt van algemeen be
lang wenselijk zou zijn, dan zal 
het NVV zijn vele honderdduizen
den leden niet teleurstellen." 

• De Amsterdamse hoogleraar 
in de psychofysiologie prof. dr. 
P. Visser in een gesprek met De 
Telegraaf: "Het wordt natuurlijk 
langzamerhand wel een gewoonte, 
agressief op te treden. Door alles 
wat we horen en lezen, leren we 
dat te doen. Wij leren dat we in 
een dakgoot kunnen gaan staan 
om Volkshuisvesting een huis af 
te persen; we leren dat we een 
vliegtuig kunnen kapen om men
sen vrij te krijgen en we leren 
dat we een bom kunnen plaatsen 
om aandacht te krijgen voor weer 
iets anders." 

• Ingezonden stuk in De Volks
krant: "Onderwijsprotest '71 was 
geen podiumgeconcentreerde le
monstratie, maar een massage
concentreerde demonstratie ( ... ) . 
Het sloot daarbij op de best denk
bare wijze aan bij de op :;-ang 
komende onderwijsvernieuwing. 
Onderwijsprotest '71 was een 
grandioos anti-revolutionair licht
punt in het rechtse jaar 1971." 

• K. L. Poll in het Cultureel 
Supplement van Handelsbladj
NRC over de nieuwe spelling: 
"Vroeger noemden de vernieuwers 
hun spelling "wetenschappelijker" 
dan de oude. Nu "democrati
scher", wat toch weer iets heel 
anders is. Zij praten · ook over 
"taalsanering". Modieuze termen 
moeten met modieuze termen be
streden worden: de nieuwe spel
ling is geen taalsanering, maar 
taalvervuiling." 

• Bernard van Boss·.1m in "De 
Tijd" naar aanleiding van de be
noeming van dr. De Zeeuw tot 
voorzitter van de KVP: "Tegen
over de nogal kleurloze en kneu
terige Veerman van de ARP en 
de nog onbekende nieuwe leider 
van de wat versufte CHU staat 
bij de KVP nu iemand van duide
lijk formaat." 
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talingaunie- en de union monétaire, die 
bestat tussen Frankrijk en . de franco
fone Afrikaanse staten. ~ 
We spreken wel van gelijkgerechtigdheid 
en bezigen vele schone" clichés,· maar in
tussen zien we dat in feite de grote wel
varende mogendheden gewapende con
flicten niet meer met elkaar uitvechten 
doch dit bijna uitsluitend in de onder
ontwikkelde wereld {laten) doen. De 
zgn. groten zijn niet bij machte om het
zij in de VN, hetzij daarbuiten, deze 
conflicten in te dammen. Deze constate
ring bracht mr. Berkhouwer tot een op
vallende uitspraak. Immers, zo zei hij, 
diezelfde zgn. groten fourneren tegelij
kertijd wel de wapenen, waarmee de 
onderontwikkelden elkaar van het leven 
beroven. Volgens een studie van het 
Zweedse vredesinstituut is de uitvoer 
van wapenen naar de derde wereld dra
matisch opgelopen. In 1971 hebben de 
ontwikkelingslanden wapens ontvangen 
ter waarde van 1,5 miljard dollar! Hier
van namen de Ver. Staten, de Sowjet
Unie, Engeland en Frankrijk 90 procent 
voor hun rekening. Sprekende over ver
hoging van de Franse ontwikkelings
hulp zei Pompidoe nb: "Indien Frank
rijk die wapens niet levert, levert een 
ander ze wel." Moeten wij hier niet op
roepen tot een collectieve verantwoor
delijkheid van onze associatie, zo vroeg 
mr. Berkhouwer. Straks wordt de derde 
UNCTAD in Santiago de Chili gehou
den. Zou daar niet aan de orde gesteld 
moeten worden een akkoord tussen de 
industriële landen om geen wapens meer 
te leverenlaan de derde wereld ? Of zou
den hun economieën zo'n akkoord niet 
kunnen verdragen? Laat dan de ont
wikkelingslanden zelf hun ondersteu
ning aan deze economieën onthouden, 
dus niet langer klant zijn van de wapen
industrieën van zgn. grote, welvarende 
mogendheden, aldus mr. Berkhouwer. 

Vragen 
Een "rel" over particuliere bescheiden 

en correspondentie van oud-minister 
. Luns, opgeborgen in de ambtswoning 
van de minister -van buitenlandse zaken 
aan Plein 1813 heeft de laatste weken 
de gemoederen nogal sterk bewogen. De 
publikaties daarover hebben mr. Berk
houwer aanleiding gegeven een antal 
schriftelijke vragen ·te stellen aan de 
minister-president en aan de opvolger 
van mr. Luns, drs. Schmelzer. Mr. Berk
houwer wenst van deze bewindslieden 
volledige opening van zaken met bettek
king tot deze nog al vreemd aandoende 
aangelegenheid en hij wil speciale uitleg 
over de geruchten die de ronde hebben 
gedaan, nadat het privé archief van mr. 
Luns was opengebroken, een en ander 
tegen de achtergrond van het feit, dat 
wat in de tot dusverre uitgegeven ver
klaring van het ministerie van Buiten- ' 
landse zaken is gesteld, niet geheel met 
de werkelijkheid schijnt overeen te ko
men. 

Mr. Portheïne heeft zich tot de minis
ter van economische zaken gericht met 
de vraag of deze bereid is de zgn. uit
breidingspremie in het kader van de 
werkloosheidsbestrijding voor het her
structureringsgebie~ Limburg weer op 
15 pct. te brengen. 

Over de uitvoer van zware wapens 
door de industrielanden aan de "derde 
wereld", waarover hij in de parlemen
taire ássociatie-conferentie sprak heeft 
mr. Berkhouwer ook vragen aan de re
gering gesteld. Met name vraagt mr. 
Berkhouwer of de regering bereid is de
ze kwestie op de aanstaande UNCTAD 
aan de orde te stellen en met een initia
tief-voorstel te komen, waarbij de ont
wikkelde landen overeenkomen de leve
ranties van zware wapens aan ontwikke
lingslanden te staken, althans drastisch 
te beperken. 
Over het sterk varil!rende toelatingsbe
leid bij instellingen van hoger beroepson-

• derwijs zijn schriftelijke vragen gesteld 
door mevr. Smit-Kroese en de heer Van 
Dijk. Laatstgenoemde heeft eveneens 
vragen gesteld over het besluit van de 
minister van Onderwijs het Zeeuws 
Technisch Instituut te Goes niet in zijn 
scholenplan op te nemen, ondanks de 
bereidheid van hèt bestuur om de oplei
ding te conformere1;1 aan de eisen van 
het • middelbaar techitisch onderwijs. 
Acht de minister het verantwoord een 
instelling, die in bijna 50 jaar zijn be
staansrecht ten volle heeft bewezen, op 
grond van formele bezwaren (waaraan 
tegemoet kan worden gekomen) te laten 
verdwijnen? 

Een reeks vragen tenslotte van mevr. 
Smit-Kroese en de heer Van Dijk over 
de positie van de avond- m.a.v .o.-scho
le:a. 
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De VVD-fractie in de Tweede 
Kamer heeft in overleg met de kamer
centrales onder haar leden een ver
deling gemaakt in de belangenbehar
tiging van de verschillende gebieden. 
Zo zijn aangewezen: 

e Voor de provincie Noord-Holland 
de heren mr. dr. C. Berkhouwer, mr. 
H.E. Koning enG. W. Keja. 

e Voor de provincie Zuid-Holland de 
dames mr. A. Kappeyne van de Cop
pello en drs. N. Smit-Kroes, alsmede 
de heren mr. F. Portheine, drs. Th. H. 
Joekes, mr. A. Geurtsen, mr. H. E. 
Koning en ir. D. S. Tuijnman. 

e Voor de provincie Utrecht de 
heren L. M. de Beer en G. Koudijs. 

Studie Leidse Baan 
Begin januari 1972 verschijnt een 

studie over de Leidse Baan, samenge
steld door de Werkgroep Milieubeheer 
der Rijksuniversiteit te Leiden. De stu
die bespreekt de gevolgen van deze 
weg voor Den Haag, Leiden, randge. 
meenten en het Landschapspark, en 
mogelijke alternatieven voor deze auto
snelweg. Met kaarten en foto's. Inlich
tingen tel. 01717-6438, 070-870423 en 
's avonds 01761-7876. 

Record 
De secretaris van de afdeling 

Heerhugowaard heeft een opmer
kelijk record gevestigd door er
voor te zorgen dat het jaarver
slag over 1971 al op de derde dag 
van het nieuwe jaar bij de leden 
in de bus lag. 

Aankondigingen 
25 JANUARI 

Mr. W. H. Dollenkamp (Provinciale 
Staten Noord-Holland) rapporteert over 
de werkzaamheden van de VVD-staten
fractie en licht actuele provinciale poli
tiek toe op een vergadering van de Ka
mercentrale Den Helder. Aan de ·orde 
komen ook het jaarverslag van de se
cretaris, zomede een plar van de voor
zitter voor de vorming van regio's om 
het werk van de Kamercentrale in gro
tere verbanden te gieten. Plaats: restau
rant Koekenbier te Alkmaar. 

27 JANUARI 
Mej. drs. I. Günther (lid provinciale 

staten Z.-Holland) spreekt op een al
gemene ledenvergadering van de onder-
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Naar wijziging streekplan 

Gedeputeerde staten van Noord-Hol
land menen dat de grenzen van het. te
genwoordige streekplan voor het Noord
zeekanaalgebied veel te eng zijn. Ook de 
Zaanstreek, de IJmond-NoorCi. en het 
noordelijke deel van Zuid-Kennemerland 
horen er bij, vindt het college. Het pro
vinciale bestuur kan nog dit jaar een 
uitgewerkte nota uitbrengen over een 
nieuwe begrenzing van het streekplan, 
waarin het best een overzicht wil geven 
van de uitgangspunten die een rol moe
ten spelen, als het streekplan wordt her
zien. 

Die verrassende belofte kwam vorige 
week uit de mond van mr. F. Kranen
burg, commissaris der Koningin in 
Noord-l;Iolland, nadat alle fracties in de 
provinciale staten zich eensgezind voor 
een wijziging van het plan hadden uit
gesproken, zij het dat ze onderling wel 
van mening verschilden over de vraag: 
onmiddellijk of na het verrichten van 
enkele studies en een gedeeltelijke dan 
wel integrale wijziging. 

Mr. Kranenburg waarschuwde de sta
tenleden voor overhaasting. Hij zou niet 
graag zien dat door een overdreven 
voortvarendheid weer een aantal hoge 
ambtenaren wordt gedwongen zich over 
de kop te werken zoals bij de vaststel
ling van het plan in 1968 gebeurde. De 
uiteindelijke vaststelling van het streek
plan in 1974 kon hij niet beloven. Wél 
de nota van uitgangspunten voor het 
einde van dit jaar. Met een onverkort 
vasthouden aan de inspraakprocedure 
zag hij de definitieve vaststelling voor 
1976, tijdens een volgende zitting~perio
de van de staten, niet zitten. 

Met het uitbrengen van een nota van 
uitgangspunten vóór de jaarwisseling 
kwam het provinciaal bestuur aardig te
gemoet aan de wensen van de statenle
den. De argumenten die zij op tafel 
brachten om de noodzaak van een her
ziening van het streekplan aan te tonen, 
waren kort opgesomd: de kijk op de 
problemen van het milieubeheer en de 
economische groei zijn sinds 1968 sterk 
gewijzigd, de prognoses waarop het 
streekplan was gebaseerd zijn achter
haald en de ontwikkelingen in het 
streekplangebied zijn bij de verwachtin
gen achtergebleven. 

Slechte vergaderstijl 
De Amsterdamse gemeenteraadsleden 

zijn vorige week tijdens de tweede ron
de van de begrotingsbehandeling gevoe
lig op de vingers getikt door loco-burge
meester Polak. Hij leverde kritiek op de 
vergaderstijl van de raadsleden. "Nie
mand kan tijdens de doorgaans lange 
zittingen verwachten dat iedereen keurig 
op zijn plaats blijft, maar zoals het nu 
loopt, vertoont de raadzaal een te rom
melige äànblik," aldus de loco-burge
meester. "Soms vinden de raadsleden 
hun betoog zo belangrijk dat ze onmid
dellijk na afloop naar bevriende journa
listen lopen om het belang van hun 

• woorden nog eens te onderstrepen. In de 
Tweede Kamer is een regel dat je mag 
lezen, mits de kranten maar plat op 
tafel liggen. Die regel zou ik hier ook 
graag ingevoerd zien, want soms krijg 
je de indruk dat je tegen een muur van 
kranten praat. Voor ambtenaren noch 
publiek erg hoffelijk en prettig," aldus 
de heer Polak die ook het aantal vragen 
dat door de raadsleden wordt ingediend 
aan de te hoge kant vindt. 

/ Lof 
De toon, waarop de raadsfracties el

kaar bij de algemene beschouwingen be
jegenden, was dit jaar overigens vrien
delijker dan vorig jaar toen niemand . 
elkaar eigenlijk aardig leek te vinden. 

centrale Alblasserwaard, Vijfheerenlan
den en bet eiland van Dordrecht, over 
"Gemeentelijke herindeling". Motel Go
rinchem te Gorinchem. 19.30 uur. 

27 JANUARI 
Ir. D. S. Tuijnman (lid van de Tweede 

Kamer') spreekt voor de afdeling De 
Bilt-Bilthoven over de vraag: ,.Maakt 
de EEG het leven duur?" Gebouw De 
Meteoor. Planetenbaan, De Bilt. 20.00 
uur. 

27 JANUARI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid van 

de Tweede Kamer) spreekt voor de sta· 
tencentrale Zaandam in Koog aan de 
Zaan over het basisonderwijs. Linde
boomschool, Raadhuisstraat 20.00 uur. 

De VVD-fractie kreeg wél van D'66-er 
Martini te horen dat ze haar "kräkeli
ge" oppositie-toontje eens moet matigen 
en constructief moet meewerken aan 
het stadsbestuur. Misschien dat fractie
voorzitter Jacobse die hint niet hele
maal in de wind heeft willen slaan. De
zer dagen verraste hij namelijk velen 
met zijn lof aan het adres van wet:Qou
der Han Lamroers die hij prees als een 
goed stadsbestuurder. "In het verleden 
heb ik wel minder aardige dingen over 
hem gezegd, maar ruim een jaar wet
houderschapvan Lamroers heeft me toch 
tot een andere mening gebracht. Eerlijk 
is eerlijk", aldus in grote lijnen het be
toog van de heer Jacobse. 

Overigens leed dezelfde Lamroers in 
het debat over de Nieuwmarktbuurt een 
nederlaag, mede door de tegenstemmen 
van de hem goed gezinde VVD-ers, die 
niets hebben nagelaten om te trachten 
de gelederen gesloten te houden. Dat 
lukte, want de dochter Annekee ëorlijn 
van raadslid mr. Cees Goekoop, was zo 
vriendelijk zich te melden in de nacht 
volgend op het - overigens lang uitge
lopen - debat. Zou zij eerder zijn geko
men, dan had mr. Goekoop de raad 
voortijdig hebben moeten verlaten en 
zouden de stemmen dientengevolge heb
ben gestaakt. Geen wonder dus dat er 

Discussie-avond EEG 
De afdeling Amsterdam van de VVD 

belegt op maandag 7 februari een open
bare discussie-avond over .,De toekom
stige institutionele opbouw van de Euro
pese gemeenschap, met name in het 
licht van de toetreding van Engeland 

· c.s. en de vorming van de economische 
en monetaire unie". De bijeenkomst 
wordt gehouden in het Paviljoen Von
delpark (I.C.C.) en begint om 20.00 uur. 

31 JANUARI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid van 

de Tweede Kamer) spreekt voor de af
deling Hendrik Ido Ambacht. 

31 JANUARI 
L. M. de Beer (lid van de Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Soest 
over "Woningbouw in het nieuwe kabi
net". Hotel van de Brink, Soesterbergse
straatweg 122. 20.00 uur. 

11 FEBRUARI 
Mr. F. Portheïne (lid van de Tweede 

Katner) spreekt voor de ondercentrale 
Goeree-Overflakkee. · 

U FEBRUARI 
Dr. K. van Dijk (lid van de Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Go
rinchem over onderwijs. Motel Gorin
chem. 20.00 uur. 

een bl~mstuk aan het kraambed van 
mevrouw Goekoop arriveerde, afkomstig 
van het wijkcentrum d'Oude Stadt uit 
de Nieuwmarktbuurt, waar het verzet 
tegen Lammers' plannen met de maand 
groeide. 

Bergen desavoueert 

voorzitter raadsfractie 
Het bestuur van de afdeling Bergen 

heeft in een open brief zijn vertrouwen 
opgezegd in de voorzitter van de VVD
fractie in de gemeenteraad. Ook wet
houder Franck zegde het vertrouwen in 
hem op. 

De moeilijkheden tussen de voorzitter 
van de plaatselijke VVD-fractie, de heer 
Luiting, en de bestuurderen van de Ber
gense VVD en collega-raadsleden, date
ren al van een jaar .geleden als gevolg 
van een aantal controversiële uitspraken 
en een optreden dat in VVD-kringen als 
,.impulsief en niet-acceptabel" wordt 
omschreven. Van de zijde van het 
hoofdbestuur is enkele maanden geleden 
bemiddeling verleend in de controverse 
tussen de heer Luiting en het bestuur 
van zijn afdeling. Toen deze poging 
geen succes bleek op te leveren, besloot 
het bestuur van de afdeling zijn ver
trouwen in de voorzitter van de raads
fractie op te zeggen. 

JOVD Rijnmond 
De afdeling Rijnmond van de JOVD 

houdt op 1 ~februari een bijeenkomst in 
restaurant Statenhof, Bentinckplein 1, 
Rotterdam-Blijdorp. Spreker op deze 
bijeenkomst is het kandidaat-kamerlid 
dr. P. W. de Korte die een inleiding zal 
houden over Partijvernieuwing. Aan
vang 20.00 uur. 

14 FEB~UARI 
z. E. mr. W. J. Geertsema, minister 

van binnenlandse zaken, spreekt voor de 
afdeling Delft over een nog nader be
kend te maken onderwerp in trefcen
trum "Krakeelhof", Jacoba van Beieren
laan..83. Aanvang 20.30 uur. 

21 FEBRUARI 
Mr. H. E. Koning (lid van de Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Heiloo 
over het budgettair beleid. Plaats: De 
oude herberg te Heiloo. 

21 FEBRUARI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid van 

de Tweede Kamer) en ir. L. Jacobsen 
(voorzitter commissie verkeer en ver
voer) spreken op een debatavond over 

openbaar vervoer in Rotterdam. 
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Geen stemrecht buitenland 

I 
! 

I 
I 
,_ 

Mej. drs. I. Günther, lid van de Kies
raad, schrijft over het stemrecht van 
Nederlanders die in het buitenland 
woonachtig zijn. 

Ni po-
r cijfers 

In Vrijheid en Democratie van 8 ja
nuari 1972 stelt de heer K. Kuipers te 
Opio (Fr.) de vraag "waarom worden 
WiJ Nederlanders in het buitenland uit
gesloten van het stemrecht voor onze 
volksvertegenwoordiging ? ( .•..... ) Wij 
zouden toch bij onze ambassades en 
consulaten onze stem kunnen uitbren
gen?" 

Volgens artikel 90, eerste lid der 
Grondwet, kan het kiesrecht slechts 
door ingezetenen worden uitgeoefend. 
De nadere bepaling van het begrip inge
zetenschap wordt door artikel 6, eerste 
lid der Grondwet aan de wetgever opge
dragen. Voor wat het actief kiesrecht 
betreft is dit geschied in artikel B 1, 
tweede lid der Kieswet, waar bepaald 
wordt, dat voor tieze wet onder ingeze
tenen des Rijks, der provincie en der 
gemeente degenen verstaan worden, die 
onderscheidenlijk in het Rijk, in de pro
vincie en in de gemeente werkelijke 
woonplaats hebben. 

Herhaalde malen is getracht deze om
schrijving van het ingezetenschap te 
verruimen. 

In 1966 heeft minister Beernink het 
wetsontwerp tot wijziging van de Kies
wet strekkende tot verlening van actief 
kiesrecht aan ambtenaren butten Neder
land ingediend (nr. 8652). 

De minister verdedigt zijn voorstel 
door er in de Memorie van Toelichting 
op te wijzen, dat bovengenoemde ambte
naren in Nederland belastingplichtig 
blijven en dat de ambtenaren van de 
buitenlandse dienst niet steeds in het 
buitenland werkzaam zijn. Het komt re
gelmatig voor, dat dezelfde personen af
wisselend hier te lande en elders zijn 
tewerkgesteld. 

Ingezetenschap 
De Tweede Kamer kon in meerderheid 

met deze argumentatie meegaan. De 
rechtstreekse dienstverhouding tot het 
Nederlandse openbaar gezag en de ver
plichting hier te lande belasting te beta
len, geeft deze mensen een zodanige 
band met Nederland, dat hier nog van 
ingezetenschap gesproken kan worden. 

Anders werd het toen de heer Veer
man (ar) het aniendement indiende om 
het kiesrecht eveneens te verlenen aan 
ambtenaren die werkzaam zijn bij een 

Het NIPO houdt iedere week een 
steekproef onder zo'n 400 kiesgerechtig
de Nederlanders naar hun politleke 
voorkeur. Gevraagd wordt op welke 
partij ze tijdens de afgelopen verkiezin
gen gestemd hebben en op welke partij 
ze nu zouden stemmen. De 4-wekelijkse 
gemiddelden van deze wekelijkse peilin
gen zijn vorige week in "Achter het 
nieuws" bekend gemaakt. Tijdens het 
interview met een aantal partijvoorzit
ters in hetzelfde programma zei mevr. 
Van Someren zeer terecht niet erg on
dersteboven te zijn van de resultaten. 

Marcel van Dam 
De cijfers van de. enquête zijn alleen 

geschikt- om een trend te signaleren in 
de politieke voorkeuren. Ze zijn zoiets 
als het weerkaartje van het KNMI. Ver
anderingen in het politieke klimaat door 
gebeurtenissen als de totstandkoming 
van het kabinet-Biesheuvel, de indiening 
van de miljoenen-nota en de Algemene 
Beschouwingen in de Tweede Kamer 
zijn merkbaar in het trendverloop. 

Met alle waardering voor het werk 
van drs. Marcel van Dam lijkt zijn pre,
sentatie van het NIPO-materiaal niet 
geheel -vrij van een eenzijdige Interpre
tatie. Hij toonde bijv. alleen de bestem
ming van het verlies van de VVD e11 
niet de herkomst van de winst. Voor de 
PvdA (Van Dam is hoofdbestuurslid 
van deze partij) deed hij juist het om
gekeerde. Misscl).ien mogen we hem 
voor de toekomst de variant op het 
Feyenoord-lied voorhouden: "geen woor
den, maar cijfers Marcel". 

Ondervertegenwoordigd 
Op gevaar af dat u ziende blind wordt 

van de cijfers volgt hier een voorbeeldje 
van het 4-wekelijkse gemiddelde (steek
proef van ca. 1700 Nederlanders) van 
de periode 5 november tot 6 december 
1971: 

Indien het aantal mensen dat zegt op 
een bepaalde partij te zullen stemmen 
groter is dan het aantal dat zegt op 
dezelfde partij te hebben gestemd is er 
sprake van winst voor die partij. In de 

volkenrechtelijke organisatie. "Het is de 
vraag of de band met Nederland die al 
die Nederlanders hebben, zo sterk is, en 
op een zodanige wijze is aan te tonen, 
dat men dit nog binnen het begrip "in
gezetenschap" kan brengen," zo sprak 
de heer Geertsema, toen nog lid van de 
Tweede Kamer. 

Met een stemverhouding 60 tegen 51 
werd uiteindelijk het amendement Veer
man aanvaard. 

Maar in de Eerste Kamer rees zoveel 
bezwaar tegen deze Interpretatie van 
het ingezetenschap, dat minister Beer
nink advies van de Staatscommissie van 
advies inzake de Grondwet en de Kies
wet dienaangaande gevraagd heeft. 

In haar Tweede Rapport stelt deze 
Commissie, dat de aard van de functie 
en van de dienstverhouding het recht
vaardigt ambtenaren die buiten Neder
land in Nederlandse openbare dienst 
zijn voor het uitoefenen van het kies
recht als ingezetenen aan te merken. 
(Tweede Rapport, blz. 244). Maar gaat 
men er echter toe over het begrip "inge
zetenschap" zo ver uit te breiden, dat 
daaronder ook personen vallen die 
werkzaam zijn bij een volkenrechtelijke 
organisatie waartoe Nederland Is toege
getreden, dan geraakt men met dit be
grip in het onbepaalde, omdat het ver
schil tussen laatstgenoemde categorie 
en allerlei andere categoriën van Neder
landers, die ook in het buitenland werk
zaam zijn, bij voorbeeld in dienst van 
ondernemingen, te gering is, dat men 
hier nog van bijzondere omstandigheden 
kan spreken, die de toekenning van 
kiesrecht tegenover de onthouding van 
dat recht aan anderen rechtvaardigt 
(zitting 1969-1970, Eerste Kamer. der 
Staten-Generaal, nr. 164. Brief houdende 
intrekking van het wetsontwerp). De 
minister trok het wetsontwerp in. 

EG 
Erkend dient mijns inziens te worden, 

dat Nederlanders die werkzaam zijn bij 
een der Europese Gemeenschappen, in 
de eerste plaats internationale belangen 
behartigen en zich dientengevolge pri
mair neutraal dienen op te stellen. Van 
een rechtstreekse band met de Neder
landse publieke zaak is bij hen geen 
sprake*) 

Men zou kunnen aanvoeren, dat dege-

Politieke voorkeur 
KVP ................. . 
VVD ................. . 
ARP ................. . 
CHU .................• 
DS '70 .............. . 
regeringscoalitie .. 
PvdA ............... . 
0'66 ·················· 
PPR ................. . 
progressieve drie 
andere partijen ... 
niet stemmen/ 

blanco 

Heeft 
gestemd 
28-4-'71 
18,0 

6,2 
7,2 
6,9 
4,3 

42,6 
21,0 
5,3 
1,2 

27,5 
5,9 

24,0 

Zou stemmen 
15-11-6-12-'71 

17,9 
6,3 
7,0 
6,6 
3,2 

41,0 
21,6 

5,<T 
0,8 

27,4 
6,8 

24,8 

steekproef blijkt de VVD sterk onder
vertegenwoordigd in vergelijk tot de 
werkelijkheid. Bij de laatste verkiezin
gen stemden 10,3 pct. van de kiezers 
VVD tegenover 6,2 pct. van de personen 
uit de steekproef. Daardoor ontstaat de 
onjuiste indruk dat de VVD niet langer 
de derde partij zou zijn (zie ook HP 
van 12-1-'72). 

Trend 
Volgt men de NIPO-trend over de lan

gere periode van 9 augustus tot 6 de
cember 1971 dan blijkt dat de progres
sieve combinatie (mede dankzij stevig 
verlies van de PPR) niet verder komt 
dan een gemiddelde stijging van de poli
tieke voorkeur met 4 pct. t.o.v. de afge
lopen verkiezingen. Door een oppositie 
die met veel tam tam 109 amendemen
ten en 55 moties in de Tweede Kamer 
indiende een resultaat waar men zich 
moeilijk mee op de borst kan rammen. 

In dez&lfde periode lag de voorkeur 
voor de gezamenlijke regeringspartijen 
gemiddeld 2 pct. beneden het niveau van 
28 april 1971. Een tikkeltje verlies 
slechts voor een regeringscombinatie die 
in korte tijd zeer impopulaire maatrege
len moest treffen. Dat verlies werd dan 
nog voornamelijk veroorzaakt door een 
gemiddelde teruggang met 7 pct. in de 
voorkeur voor DS'70. Dat DS'70 "zwaar 
op zijn retour is" (zie HP van 
12-1-'72) lijkt in dit kader lichtelijk 
overtrokken. We doen er goed aari daar 
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nen werkzaam bij Nederlandse particu
liere ondernemingen in het buitenland 
ook de Nederlandse zaken behartigen en 
op grond daarvan ook het kiesrecht 
zouden moeten krijgen. 

Maar ook hier is van een rechtstreek
se band met de Nederlandse publieke 
zaak geen sprake; met evenveel recht 
zou dan ook gepleit kunnen worden om 
het kiesrecht aan degenen te verlenen 
die bijvoorbeeld om gezondheidsredenen 
in het buitenland zijn gaan wonen. 

Terecht zegt de Staatscommissie in 
haar Tweede Rapport op blz. 245: "Het 
kiesrecht vindt zijn grondslag in de om
standigheid, dat de burger door de wet
ten en besluiten des lands is gebonden 
en dat deze voor zijn leven mede van 
bepalende invloed kunnen zijn. Hij dient 
daarom bij de vaststelling der wetten 
en het toezicht op het bestuur te worden 
betrokken door zijn stemrecht voor het 
lichaam, dat deze functies representatief 
waarneemt. De aldus geschapen mede
verantwoordelijkheid voor de openbare 
zaak veronderstelt echter, dat de dra
gers ervan ook met de gevolgen van 
hun keuze worden belast. Daarom ligt 
de beperking van het kiesrecht tot de 
ingezetenen voor de hand. 

Conclusie 
Het kiesrecht moet wel uitgebreid 

worden, maar alleen tot ambtenaren die 
buiten Nederland in Nederlandse open
bare dienst zijn. Het argument deze ca
tegorie het kiesrecht te verlenen, is dat 
er bij hen duidelijk sprake is van een 
band met Nederland en dat er vat. hen 
verwacht mag worden, dat zij de be
langstelling voor wat in Nederland ge
beurt, ook in het politieke leven, behou
den. 

Een tweede belangrijk argument, is 
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*) In dit verband wordt gewezen op de 
door de heer Vredeling (PvdA) gestelde 
vraag aan de ministers van binnenlandse 
zaken en buitenlandse zaken betreffende 
het kiesre::h• van de ambtenaren der Euro
pese gem..,ens<'happen. Op 28 december 1971 
is 'loot de betreffende ministers geant
woord, aat het verlenen van kiesreclit aan 
Nederlanders werkzaam bij een volken
rechtelijke orzanlsatie, waartoe Nederland 
is toegetreden. onder de geldende grond
wetsbepalingen niet mogelijk is. 

vooralsnog geen overdreven voorstellin
gen van te hebben. Voor de VVD blijkt 
na wat rekenwerk een gemiddelde te
ruggang in politieke voorkeur over de 
langere periode van nog geen 1 pct. 
t.o.v. de afgelopen verkiezingen. Omdat 
het NIPO-onderzoek rekent met moge
lijke afwijkingen van 2 pct. naar boven 
en beneden, mogen we zeggen dat de 
VVD eenvoudig stabiel is gebleven. 

Nieuwe kiezers 
Bezorgden de resultaten tot zover 

weinig schokkends, bepaald teleurstel
lend voor de VVD (en in nog-veel ster
kere mate voor de confessionele par
tijen) is de voorkeur van de nieuwe kie
zers (18-21-jarigen). Vooral PSP, 
D'66, DS'70 en PPR scoorden hier ruim 
boven hun landelijk gemiddelde. De 
VVD blijkt nog iets minder favoriet bij 
deze kiezers (nu 7 pct.) dan op 28 april 
1971 (toen 8 pct.). Hier is dringend 
werk aan de winkel voor onze partij. 
Ieder jaar komen er zo'n 1/4 miljoen 
nieuwe kiezers bij. Aan het eind van de 
regeringsperiode van dit kabinet zijn 
het er ruim een miljoen. Dat betekent 
bij 100 pct. opkomst een uitbreiding van 
het kiezerscorps met een vijfde. Onze 
hoop is uiteraard mede gevestigd op on
ze jonge fractievoorzitter Hans Wiegel, 
maar hij kan dat niet op zijn eentje. 
Inruimen van een belangrijker plaats 
voor de inbreng van ons jonge kader is 
een harde noodzaak. 

Samenvattend duiden deze resultaten 
allesbehalve op een afkeuring van het 
beleid tot nu toe van de regering-Bies
heuvel waar wij als partij deel van uit
maken. Omgekeerd kan de oppositie er 
nauwelijks succes voor haar recentelijk 
parlementair optreden aan ontlenen. De 
politieke voorkeuren van dit moment la
ten de partijpolitieke situatie echter 
even onduidelijk en bevroren als voor
heen. Geciteerd de woorden van me
vrouw Van Someren gedurende het tv
interview: "Voor mij et.n extra impuls 
om door te gaan met het zoeken naar 
werkelijke politieke scheidslijnen". 

DR. R. W. DE KORTE 
hoofdbestuurslid VVD 
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Geen. 
stemrecht 
in buitenland 

VERVOLG VAN PAGINA 9 

dat jleze ambtenaren als enigen in het 
buitenland werkenden, yolgens de arti
kelen 2 van de Wet op de Inkomstenbe
lasting 1964 en de Wet op de Vermo
gensbelasting 1964 fiscaal hun woon
plaats in Nederland behouden. 

Het is een historisch recht, dat dege
nen die belastingplichtig zijn, invloed 
kunnen uitoefenen op de wijze waarop 
de gelden besteed worden. Een der ouds
te voorbeelden hiervan is de in 1215 in 
Engeland vastgestelde Magna Charta 
waarin ondermeer bepaald werd, dat er 
geen buitengewone belasting geheven 
mocht worden zonder overleg met de 
Grote Raad. In ons land zijr. het Char
ter van Kortrijk in 1312, gevolgd door 
de "Blijde Inkomste" in 1356, waarin 
bepaald werd dat Brabant de graaf geld 
leverde in ruil voor zekere rechten. En 
de voorbeelden waarbij de steden. in ruil 
voor privileges geld gaven, zijn legio. 

Wat de laatste opmerking van de heer 
Kupio betreft, zou dat dus alleen kun
nen in plaatsen waar een ambassade of 
consulaat aanwezig is. Maar wat als de
ze er niet zijn ? 

• ,,Gastheren 1n 
• ezgen 
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PA-werkgroep ingesteld 
Het is dringend noodzakelijk dat de 

partij in de toekomst meer aandacht 
aan zijn public relations besteedt. Het 
hoofdbestuur heeft daarom kortgeleden 
een werkgroep van zes beroepsfunctio
narissen uit de PR-, omroep- en perswe
reld ingesteld. De werkgroep wordt 
voorgezeten door de heer C. Niermeyer. 
Als contact-man met het hoofdbestuur 
fungeert dr. R. W. de Korte. De pas 
benoemde voorlichtingsfunctionaris van 
de Tweede Kamerfractie de heer L. 
Rhijnsburger zal z.ijn bijdrage ·leveren. 
Incidenteel zullen ook andere deskundi
ge partij\eden bij het werk betrokken' 
worden. 

Het is de taak van deze werkgroep 
zowel gevraagd als ongevraagd het 
hoofdbestuur en de landelijke propagan
da-commissie van advies te dienen. Onze 
fractievoorzitter Wiegel heeft terecht 
gezegd: "De verbetering van de beeld
vorming van de VVD bij de kiezers (en j 

vooral de nieuwe kiezers) is een eerste 
eis." Aan het meer in overeenstemming. , 
brengen van die beeldvorming met de · 
werkelijkheid valt een hoop te doen. 

land'' 
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Uit de stroom van brieven die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor elk blad één die 
naar haar oordeel ruime aan
dacht verdient. Dat betekent 
niet dat zij de mening van de 
briefschrijver deelt, wel dat zij 
het de meest belangwekkende 
brief acht die de afgelopen we
ken werd ingezonden. 
Uit de andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het meest (aangenaam of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anonieme brieven en brie"en in 
onleesbaar handschrift verdwij
nen zonder pardon in de prullen
mand. 

Mijn 

• • • 0p1n1e IS ••• 
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De VVD en het onderwijs 
De geweldige storm die de afgelopen 

maanden de hele onderwijswereld in be
roering heeft gebracht en die zijn weer
slag in de hele pers heeft gevonden, is 
door Vrijheid en Democratie praktisch 
genegeerd. Nagenoeg het enige dat we 
tot 7 januari over het onderwijs in ons 
blad hebben gelezen was te vinden in 
het artikel "Demagogie over welzijn" 
van onze Tweede-Kamerlid dr. K. van 
Dijk, die de onwaarachtigheid hekelde 
van de maatschappijkritische opstelling 
van sommige "moord-en-brandschreeu
wers". 
Wat ik de VVD kwalijk neem Is, dat we 
met onze trouw aan het regeerakkoord 
ten aanzien van de goede samenwerking 
met onze vier partners en ons begrip 
voor cOI'npromissen te ver zijn gegaan. 
We hebben in december van minister 
Van Veen alles geslikt. Mevrouw Smit
Kroes heeft zich als debutante misschien 
zo goed mogelijk geweerd, maar zij had 
waarschijnlijk van haar fractievoorzit
ter bijzonder weinig ruimte om te ma
noeuvreren gekregen. Zij was zodoende 
vergeleken bij Laban en Wilhers voor 
minister Van Veen een voortreffelijk 
woordvoerster van de VVD. Met ·haar 
en de confessionele regeringspartijen, 
waarvan blijkbaar niemand mocht te
gensputteren, zat de heer Van Veen op 
rozen. 

Afbraak 
Wat betreft de 32-30-regeling, het voor
stel van de minister om het aantal les
uren bij het voortgezet onderwijs van 32 
op 30 per week terug te brengen, dit 
voorstel had de Kamer nooit mogen 

• Karakter in politiek 
Destijds ben ik lid geworden van de 

VVD omdat deze partij als enige mij 
nog hoop kon geven op een goede defen
sie. Onder het bewind van minister Den 
Toom werd mijn v~rtrouwen in het 
VVD-defensiebeleid niettemin danig ge
schokt. Omdat hij in ruime mate toegaf 
aan de wensen van de nu machtigste 
belangenvereniging in de krijgsmacht, 
nl. de Vereniging Van Dienstplichtige 
Militairen. 
Op de hoogste pos,t kwam daarna e~n 
zeer bekwaam burger, die als zodamg 
minder afhankelijk zou staan tegen~ver 
de dienstplichtigen. 
Maar ziet, ook deze bewindsman geeft 
toe aan de V.V.D.M. Allereerst werd 
aan haar wil tegemoetgekomen d()Or de 
ministeriële brief aan de commanderende 
generaals, inhoudende dat bij ve~~rijp~n 
waar de vrijheid van meningsmtmg m 
het geding is moet worden verwezen 
naar de krijgsraad. 
Vervolgens - en dàt was voor mij de 
druppel - de beschamende vertoning op 
zaterdag 18 december j.l. toen enige 
honderden "soldaten en arbeiders" (in~l. 
v. d. Louw) kwamen demonstreren m 
Nieuwersluis, waar de dienstplichtigen 
Schul en Dona hun krijgstuchtelijke 
straf van drie maanden tuchtklasse uit
zitten. 
Waarom moest deze menigte toen wor
den medegedeeld, dat Schul en Dona 
met de feestdagen thuis mochten zijn? 
Een mededeling hieromtrent aan de 
daar aanwezige hongerige massa voelde 
ik als een vernedering voor de comman
dant van Nieuwersluis. Ook een verne
dering voor de V.V.D., daar immers één 
van haar bewindslieden verantwoorde
lijk is voor een dergelijk karakterloos 
optreden. Is karakter in de politiek dan 
een onmogelijkheid? 
Ik overweeg mijn lidmaatschap op te 
zeggen. 

L. P. Dietz, Leiderdorp. 

• Europa en de groten 
In het blad van de VVD vali 7 jan. 

schrijft de heer Berkhouwer: "Laat 
ons voor wat onze relaties met Amerika 
betreft eerlijk zijn: Truman en 
Marshall hebben ons op de been 
geholpen; dat wij in de Nato· thans 
lelf meer aan onze veiligheid gaan doen 
is redelijk." 

Uit het geschrevene valt op te maken, 
dat de heer Berkhouwer · enige re
latie ziet tussen de Amerikaanse steun 
van 1946 en onze plicht om de Nato 
meer zelfstandigheid te onderhouden. 

Het uitgangspunt is juist, was het 
niet dat de Nato werd npgericht vanwe
ge Amerikaans eigenbelang als mUitair 
bruggehoofd dicht bij Rusland. Ook de 
steun waarover schrijver spreekt werd 
gegeven uit eigenbelang, nl. als compen-

passeren. Het is vooral deze maatregel, 
die leidt tot verdere afbraak van wat 
vroeger het VHMO werd genoemd. Te
rug naar de 32 lesuren is nooit meer 
haalbaar, zoals terecht Is opgemerkt 
door de voorzitter van het Mavo-ver
band. Deze had zich na het bekend wor
den van de miljoenennota, waarin de 
onwrikbare keuze van minister Van 
Veen vermeld stond, al afgevraagd of 
de 32-30-regeling de enig mogelijke ma
nier van bezuinigen was. Hij dacht dat 
men de benodigde gelden ook zou heb
ben kunnen uitsparen door wat meer te 
gaan letten op de efficiency in het on
derwijs en hij noemde hierbij o.a. het 
probleem van leerlingen, die geen zin 
hebben om te werken en toch jaren ach
tereen onze scholen blijven bezoeken. 
En of de door minister Van Veen aange
kondigde nieuwe taken zoals de invoe
ring van één dag verplicht onderwijs 
per week voor 16-jarige werkende jon
geren, die voor een aanzienlijk deel 
daarin absoluut niet geïnteresseerd zijn, 
een dergelijke amputatie van het voort
gezet onderwijs rechtvaardigen, waag 
ik te betwijfelen. 

Nog steeds is het voor mij niet duide
lijk welk overleg er nu eigenlijk tussen 
de minister en o.a. de raad van leraren 
over deze aangelegenheid is geweest. 
Daarbij moet ik opmerken dat er door 
de raad van leraren veel te laks en te 
laat is gereageerd op de eerste berich
ten over mogelijke beleidsombuigingen, 
die junijjuli in de pers verschenen. En 
zelfs na de miljoenennota reageerde de 
voorzitter van deze lerarengroepering, 
drs. H. L. C. Michielsen, wel erg lako
niek met zijn opmerking, dat hij slechts 

satie van de oorlogsindustrie om dan 
nog maar niet uit te weiden over de 
voordellen van deze economische infil
tratie. 

De andere reden om de Nato te hand
haven is zoals de heer Berkhouwer zelf 
zegt: "de mondiale militaire penetratie 
van de Sowjets. Daaraan wordt dan een 
eenzijdige niet te bewijzen formulering 
'gekoppeld." 

"Wat van ons is blijft van ons, wat 
van u is daarover valt te praten." Is dit 
nu geen negatieve stellingname en 
wordt de stemming van de Europese 
Veiligheidsconferentie niet beter aange
duid door zowel de Russen als de Ame
rikanen te laten zeggen: "Wat van ons 
is blijft van ons, wat nog van niemand 
is, daarover valt te praten." In het be
doelde stuk wordt terecht gezegd, dat 
het "disengagement" geen betrekking 
heeft op de Amerikaanse economische 
penetrátie. 

Toch blijven er vragen over ten aan
zien van de houding van het toekomstig 
Europa met betrekking tot Amerika. 
Wel een Nato maar geen Amerikaanse 
economische penetratie! Is dat wel mo
gelijk? Wanneer het Europa yan de 
tien verkiest om deel uit te gaan ma
ken van de Amerikaanse hegemonie, zal 
dit Europa bij moeten dragen tot de 
verdediging en evenzo de Amerikaanse 
economische infiltratie dulden. Van eni
ge invloed op de internationale politieke 
beslissingen zal geen sprake zijn en de 
kans dat de huidige Amerikaanse sa
menleving haar invloed op onze maat-
3chappij zal vergroten en een groot lit
teken zal veroorzaken, zal erg groot 
zijn. 

Indien het toekomstig Europa ver
kiest, los van Amerika deel uit te ma
ken van de wereldpolitiek, dan zal dit 
zonder een atomaire macht zijn, want 
de afstand op dit gebied is te groot om 
ooit Amerika of Rusland in te kunnen 
halen. Het gevolg is dan, dat het irreëel 
is militaire inspanningen te ontplooien. 
De vrijgekomen economische middelen 
kunnen dan volledig op een economische 
expansie worden toegelegd, waardoor 
Europa een dusdanige economische 
macht kan opbouwen, dat het een stem 
heeft in de wereldpolitiek. 

De heer Berkhouwer stipt enkel de 
eventuele noodzaak van de N ato aan, 
maar niet de achtergronden, zoals hier
boven beschreven, en de consequentie 
van zijn keuze voor een Nato vooral als 
deze inherent is aan Amerika. De vraag 
die nu op tafel ligt is die van de keuze 
"Europa met of los van Amerika, of is 
er een redelijk te bevaren middenweg?" 

E. M. KOESTAL, TILBURG 

• Geld, geld, geld 
Ik vraag mij verwonderd af of de ker

ken zich niet schamen te spreken over 

"een kies hoefde te missen en geen 
oog". Het verzet in de lerarenwereld is 
pas In oktober goed op gang gekomen 
en dat was te laat om nog enige invloed 
te kunnen uitoefenen op de algemene 
politieke beschouwingen. In de positief
kritische geluiden van de heer Wiegel 
heb ik ook niets gelezen .over de 32-30-
korting. 

Wereldvreemd 
De VVD heeft zelfs de motie-Wilbers 

niet durven steunen. Hoe gemakkelijk 
had niet bij redelijk overleg een meer 
passende oplossing kunnen zijn gevon
den dan in de gespannen Kamersfeer 
mogelijk was. Want het standpunt van 
Van Veen, dat met minder uren door de 
leraren hetzelfde resultaat moet worden 
bereikt en dat de zelfwerkzaamheid der 
leerlingen moet worden bevorderd, doet 
wel wat naïef aan in deze tijd, waarin 
zoveel leerlingen er een baantje bijzoe
ken om een verre vakantie te kunnen 
bekostigen. Dat is geen verwijt aan de 
jeugd, maar wel een bewijs van de we
reldvreemdheid van onze bewindsman. 
Het enige succes van de VVD was de 
motie, die het haalde om te gaan experi
menteren met het kleuteronderwijs voor 
driejarigen. Maar wat kan hier voorlo
pig uitkomen ? Die verruiming zou jaar
lijks 165 miljoen gulden kosten, zoals 
staatssecretaris Schelfhout meedeelde. 
Ik zou mevrouw Smit-Kroes aanraden 
haar nu tweejarig zoontje niet van een 
dergelijk experiment gebruik te laten 
maken. Deze proef is bedoeld voor kin
deren in de volksbuurten, die het harder 
nodig hebben. 

MR. J. F. ENGELS, DEN HAAG 

het bevorderen van ·"welzijn" en hun 
hand bij de staat en de gelovigen dur~ 
ven ophouden om geld, geld en nog eens 
geld. Deze vraag rijst nu artikel 185 
van de grondwet aan de orde is, waarin 
de financiële relatie tussen kerk en 
staat wordt geregeld, en op grond waar
van de staat jaarlijks i 3,5 miljoen aan 
bepaalde kerkgenootschappen uitbetaalt. 

De regering wil genoemd artikel 
schrappen, omdat het volgens haar niet 
de taak der overheid is het godsdienstig 
leven te verzorgen. Vele Kamerleden en 
kerken zijn daar tegen omdat geestelijk 
leven een der fundamentele onderdelen 
van hun welzijn zou zijn. Nu de kerke
lijke inkomsten teruglopen moet de 
r.k-kerk nieuwe wegen voor geldwer
ving zoeken. De bisschoppen vragen nu 
van gelovigen een vrijwillige vaste bij
. drage van 1,5 pct. van hun jaarlijkse 
inkomen, maar van de bestaande staats
subsidie de staatscommissie-Van 
Walsurn adviseert zelfs de kerken jaar
lijks 50 miljoen waardevast uit te keren 
- wordt niet gerept. Het verwondert 
mij dat in de Kamer geen woord is ge
sproken over de bij velen heersende me
ning dat de kerken het algemeen wel
zijn van de burgers helemaal niet bevor
deren. 

Ieder weet_ dat sedert het verschijnen 
van Populorum Progresaio West-Europa 
de grote schuldige wordt genoemd van 
alle ellende ter wereld. De "kerk der 
armen", die in West-Europa van hef 
geld der rijken wenst te leven, heeft 
zich aan de zijde geschaard van de ar
me Derde Wereld tegen dit West-Euro. 
pa, dat deze kerk bijna 2000 jaar een 
rijke dis heeft bezorgd. Mede door ker
kelijke activiteiten is de Nato impopu
lair en de krijgsmacht gehaat gemaakt. 
In de politieke opvatting der kerken is 
de marxistische heilstaat-gedachte al 
uitermate geliefd geworden. 

DR. W. J. A. VISSER, 

lid KVP Den Haag. 

Langmans visie 
In ons blad van 7 januari heb

ben wij een ingezonden stuk 
geplaatst van drs. F. W. van der 
Schaar te Den Haag onder de 

· kop: Langmans visie liberaal 
juist. De redactie beeft dit artikel, 
i.v.m. de beschikbare ruimte, 
moeten beliorten. De beer Van der 
Schaar verzoekt. ons mee te delen 
dat daardoor enkele door hem be
doelde nuanceringen zijn wegge
vallen, hetgeen bij betreurt. 
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utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannerilings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-2 33 86 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF N.V. 

Alexanderplein 2, 

's-GRAVENHAGE 
Tel. 070-63 99 34 

N.V. Technische Groothandel P.& D.Janson 

Verkoop, Verhuur en Montage 
van Nieuw en Grade-"A" Bailey-Bruggen-materiaal; 

Alleenvert. van: MABEY & JOHNSON. 
AALST.(Gld.) - Tel. 04187-531-270 

Voor Buig- _en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

-Constructiewerkplaatsen W. HUIZER B.V. 
TELEFOON 010--503677 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

8 0 L NE 5 (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TB.EFOON 134862 ROnERDAM - TaEGR. BOELE • BOLNES 

aannemingsbedriJf 

~ontainers: 

koel/vries
containers: 

Onder de beschermde naam "Multload"· 
container bouwt Paul &. Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA· 
PELCONTAINERS voor het stukgoe
derenvervoer. 

."Flats" en 
"Huifcontainers": 

De constructie van Van Weelde's con· 
talners leent zich In het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koel/ 
vrlescontainers, met naar keuze poly· 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen· 
afwerking naar wens In aluminium ot 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel
aggregaat worden geleverd. ' 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEt:N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'S·GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK AJD IJSSEL 

TEL, (01803) 2841 (3 LIJNEN). 

nv. 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 454245 * 

ROTTERDAM: 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw arnhem • rotterdam 
Kipstraat 3d 

Telefoon: 010 · 121288 
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oet dat nu zo? 

door het Tweede-kamerlid 
voor de VVD L. M. de Beer 

Beide artikelen op deze pagina, 
over de huurbescherming en over 
de defensie, werden dinsdag ge
schreven, dus vóór (afronding 
van) de debatten over deze onder
werpen in de Tweede Kamer. 

Radio-uitzending van de 
V.V.D.: maandag 7 februari, 
van 18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m.). 

In grote delen van Nederland is geen 
woningtekort meer. Daarom heeft ex
minister Schut indertijd voor die gebie
den de huurliberalisatie ingevoerd, zodat 
een terugkeer naat• een meer normale 
huurmarkt mogelijk zou worden. Dit 
kabinet zal de huurliberalisatie geleide
lijk voortzetten; uiteraard steeds alleen 
maa1· voor die gebieden, waar dat ver
antwoord is - dat wil zeggen waar vol
doende woningen in allerlei huurklassen 
voorhanden zijn. Waar woonruimte geen 
schaars artikel meer is, hoeft ook niet 
te worden gevreesd dat onaanvaardbare 
huurverhogingen als gevolg van het 
vrijlaten van de huren zullen gaan op
treden. De praktijk heeft dat trouwens 
reeds bewezen; in de geliberaliseerde 
gebieden zijn de gemiddelde huurverho
gingen vrijwel dezelfde geweest als die 
in de niet-geliberaliseerde gebieden. 

Nu speelt naast de hoogte van de 
huur ook de huurbescherming een rol. 
Waar een tekort aan woonruimte is. 
moet de huurder wettelijke bescherming 
genieten tegen eenzijdige opzegging van 
het huurcontract door de verhuurder. 
Die huuJ·be"cherming Is ger-egeld m 
hoofdstuk 5 van de Huurwet. Nu is de 
Huurwet niet voor de .,eeuwigheid" be
doeld; twee jaar nadat in een gebied de 
huurliberalisatie is ingevoerd, is ook de 
noodzaak van een stringente hum·be
scherming vervallen en treedt de Huur
wet buiten werking. Zou de wetgever nu 
verder niets doen, dan zouden de oude 
bepalingen uit het Burgerlijk Wetboek, 
die notabene nog uit 1838 dateren, de 
verhouding tussen huurder en verbuur
der regelen. Die bepalingen zijn vol
strekt verouderd en passen niet meer in 
onze tijd. Vandaar dat ex-minister Po
lak indertijd een wetsvoorstel indiende, 
dat een eigentijdse regeling ter beemdi
ging van buur en verhuur in de gelibe
raliseerde gebieden inhoudt. Dit wets
ontwerp zou deze week in de Tweede 
Kamer aan de orde komen. Het is een 
goed stuk, waarin aan de redelijke be
langen van beicle partijen recht wordt 

gedaan. Het komt er ongeveer op neer, 
dat de hUUI'der· met één maand kan op
zeggen en de verhuurder met drie tot 
zes maanden, afhankelijk van het aan
tal jaren dat de huurder in de woning 
heeft gezeten. Tegen de opzegging door 
de verhuurder kan de huurder - indien 
bijzondere omstandigheden daartoe aan
leiding geven - in beroep gaan bij de 
l{antonrechter. Die weegt dan de belan
gen van beide partijen tegen elkaar af. 
Het zal weinigen verrassen te verne
men, dat de linltse oppositie het wee1· 
niet goed genoeg vond. In hun gedach
tengang zal ook in die gebieden waar de 
woningmarkt normaal functioneert een 
(zij het afgezwakte) huurbescherming 
moeten blijven. De soCialist Wierenga be
reidde daarom een serie amendementen 
voor, waarin deze gedachte haar weer
slag vond. Eén van die amendementen 
komt erop neer dat in bepaalde gevallen 
de huurliberalisatie weer ongedaan zou 
worden gemaakt; een ander amende
ment geeft de eigenaar van de woning 
aanzienlijk minder mogelijkheden over 
zijn goed te beschikken. Er is zelfs een 
amendement bij, waarbij de beschet
ming van de huurder in een speciale 
situatie nog verdet· gaat dan thans al in 
de Huurwet is vastgelegd! 
Wie schetst onze verbazing toen geheel 
onverwacht de heren Hazekamp (KVP) 
en Scholten (ARP) en - naar het 
schijnt na enige aarzeling - ook de 
heer F. KeuDing (DS'70) het merendeel 
van de amendementen van de socialisten 
meetekenden! Daarom onverwacht, om
dat daaromtrent geen overleg met de 
andere regeringspartners aan vooraf 
was gegaan. Wij vernamen het pas, 
toen Wierenga, Hazekamp, Van Schaik 
(eveneens KVP) en Scholten tezamen in 
de fractiekamer van de PvdA de pers
conferentie weggaven, waarbij hun 
amendementen werden toegelicht. Tij
dens die bijeenkomst bleek overigens 
dat een deel van de KVP-fractie de he
ren Hazelmmp en Van Schaik niet zou 
volgen, en dat ook de voltallige AR-

Achterstand NAVO neemt toe 
"Als ik zeg dat de middelen van de 
Navo voor de uitvoering van haar taak 
minimaal zijn, dan wil ik eraan toevoe
gen dat dit slechts een momentopname 
is. De trend is duidelijk negatief: het 
evenwicht - als men dat nog zo knn 
noemen - verschuift in het nadeel van 
bet Westen. In de studie AD-70 wordt 
een nog steeds voortgannde uitbreiding 
van de Russische militaire inspanning 
geconstateerd die zich thans vooral ma
nifesteert op nucleair-strategisch en op 
maritiem gebied". 
Dit verklaarde deze week dinsdag het 
liberale Tweede Kamerlid Koudijs in het 
Kamerdebat over de begroting van de
fensie. Zelden hebben aparte begrotings
hoofdstukken tevoren reeds zo in de be
langstelling gestaan als dit. Aan de ene 
kant was de tegenbegroting van de so
cialisten (die 190 miljoen gulden minder 
willen uitgeven aan defensie) hiervan ,de 
oorzaak en aan de andere kant zorgden 
daarvoor de uitlatingen van de KVP-ge
neraal buiten dienst Van Elsen, die 
heeft gesteld dat onze defensie-inspan
ning "duidelijk" verlaagd kan worden. 
De militaire deskundige van de VVD
fractie verzette zich ànar in de Kamer 
fel tegen. Zijn groote bezwaar tegen al
le filosofieën om de defensie-uitgaven te 

verlagen, bestond daarin dat hij de mili
taire dreiging uit het Oosten groter vindt 
dan in de Kamer wordt voorgesteld. Bo
vendien sprak hij tegen dat Nederland 
vergeleken met de Navo-partners rela
tief veel zou uitgeven aan defensie. 
Wat de militaire sterkte van de Sowjet
Unie betreft, betoogde hij dat dat land 
op nucleair-strategisch gebied thans 
"zonder enige twijfel" voorligt op de 
Verenigde Staten. Ook op maritiem ge
bied zag de heer Koudijs een negatieve 
versebuiving van het evenwicht: ,.Het is 
duidelijk dat de Navo onvoldoende zee
strijdkrachten heeft, en van onvoldoen
de kwaliteit, om de aanvoer over de 
Atlantische Oceaan effectief te kunnen 
beveiligen in geval van een conventio
neel conflict ter zee, dat zeer wel denk
baar is," aldus de schout bij nacht b.d. 

Nadeel 
Hij voegde er bovendien aan toe: ,.Dat is 
de situatie van dit ogenblik. Die situatie 
wordt ongunstiger; de ,.blance of power" 
verandert opk hier in ons nadeel. lllus
tratief hiervoor is het feit dat de Sow-
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fractie nog geen beslissing zou hebben 
genomen. Oolt stond toen nog niet vast, 
hoe de minister de amendementen zou 
bcoOt'delen. Al met al wekte het de 
indruk, een nogal onrijpe persoonlijke 
actie van een aantal confessionele Ka
merleden te zijn. 

Nu is het uiteraard het goed recht van 
iedel'e coalitiepartner om - waar het 
regeerakkoord deze speling toelaat -
een eigen standpunt in te nemen. Dat 
kan in bepaalde gevallen beteltenen dat 
in het kielzog van de oppositie wordt 
meegevaren. Wij willen daar niet aan 
tornen. 1\llaa.r het minste wat men in 
zo'n geval toch wel mag verwachten is, 
dat vooraf behoorlijk overleg wordt ge. 
pleegd met de coalitiegenoten. Dat over
leg heeft hier niet plaats gevonden. Dit 
feit, gevoegd bij de wijze waarop een en 
ander werd gepresenteerd, doet ons ons 
in navolging "an de heer Tilanus inder· 
tijd, afvragen: .,moet dat nu zo?" 

Jaarboekje 1972 
Binnenkort verschijnt het jaar

boekje 1972 van de partij, dat be
halve uitgebreid adressenmate
riaal o.m. het beginselprogram 
het gemeenteprogram en alle re· 
glementen bevat. 

De prijs bedraagt f 6 per 
exemplaar. 
Bestellin~en bij voorl eur door 

o~nrm ... i lP" VilU het hètt'effendl' 
bedrag, onder ve1·meldmg van het 
aantal jaarboekjes dat men 
wenst, op girorekening no. 67880 
t.n.v. secretaris VVD te 's-Gra
venhage. 

Tournee H. Wiegel 
De toernee langs de Kamercentrales 

van fractievoorzitter H. Wiegel loopt 
ten einde. Er wachten hem nog twee 
bezoeken, namelijk aan Roosendaal ( 7 
februari) en Woerden (28 februari). 
De bijeenkomst te Roosendaal is bestemd 
voor de Kamercentrales Tilburg en Mid
delburg. De openbare bijeenkomst zal 
worden gehouden in de Schouwburg De 
Kring, aanvang 20.15 uur. De fractie
voorzitter zal in Roosendaal worden 
vergezeld o.a. door de Kamerleden Van 
Aardenne en De Beet. 

De bijeenkomst te Woerden op 28 fe
bruari beeft plaats in "De Kluis", Voor
straat 55 (ingang Achterstraat). Daar 
zullen aanwezig zijn o.m. de kamerleden 
mej. Kappeyne van de Coppello en de 
heren De Beer, Koudijs en Portheine. 
Aanvang 20.00 uur. Van 19.00 tot 20.00 
uur echter is er voor leden in het gebied 
van de kamercentrales Leiden en U
trecht gelegenbeid om op informele wijze 
kennis te maken met de heer Wiegel en 
de zojuist genoemde Kamerleden. 

Mevrouw Veder 
schoof op 

Mevr. mr. E. Veder-Smit, lid 
van de Tweede Kamer voor de 
VVD, is gisteren (3 februari) ver
huist van Harlingerstraatweg 35 
naar Harlingerstraatweg 87 te 
Leeuwarden. Haar telefoonnum
mer 05100 - 22803 is ongewijzigd 
gebleven. 
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In overleg met de besturen van de ka
mercentrales heeft de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het noordelijke dis
trict vastgesteld: 

KamerCèntrale Leeuwarden: 
mevrouw mr. E. Veder-Smit, dr. K. 
van Dijk. 

Kamercentrale Groningen: 
dr.'K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Drenthe: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

KOPIJ 
Kopij voor cle regionale rubrieken 
elient de redactie te bereiken uiter
lijk op de vrijdagavond vooraf
gaande aan de verschijningsdatum 
van Vrijheld en Democratie. De 
redactie spoon nogmaals alle af
dellngen, kamercentrales etc. aan 
berichtjes In te zenden over bun 
aclivitelten. 
Adres van de redactie: Nieuwe 
Herengracht 89-B te Amsterdam. 
Telefonisch doorgeven van kopij is 
niet mogelijk. 

Politieke vorming 
plattelandsvrouwen 

De afdeling Beetsterzwaag van de 
bond van plattelandsvrouwen organi
seert op 7, 14 en 21 februari cursussen 
voor politieke vorming. Mevrouw mr. E. 
Veder-Smit, VVD-Tweede Kamerlid, 
verleent hieraan medewerking. 

Bestuursmutaties 
Groningen - Het dagelijks bestuur 

van de kamercentrale Groningen is ge
wijzigd. Het ziet er thans als volgt uit: 
D. Schriltemaker, voorzitter, J. H. Goe
man Borgesius, vice-voorzitter, H. J. 
Dijkema, secretaris, W. Plaizier, pen
ningmeester en M. H. A. Lahaye, lid. 

Menaldumadeel - Het bestuur van de 
afdeling Menaldumadeel is sinds de 
jaarvergadering van deze afdeling als 
volgt samengesteld: J. Oslnga (voorz.), 
mevr. A. G. de Boer-Vethman, Marssu
merdijk 11 te Deinurn (secr.), E. Schaaf 
(penningm), en J. Waiboer. _ 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Van Dijk vecht voor Harmonie 

Acht tot negen jaar heeft ons Kamer
Ud -dr. K van Dijk met Argusogèll de 
Groningse gemeentepolitiek gevolgd en 
er zich - naar hij zelf zegt - met pijn 
en veel moeite buiten gehouden, maar 
toen de oude, befaamde Harmonie met 
zijn veel geroemde concertzaal gevaar 
begon te lopen, werd het hem toch alle
maal te machtig. Dr. Van Dijk stelde 

_ vragen aan staatssecretaris Vonhoff, 
waarin hij wees op de ronduit desolate 
toestand waarin het gebouw is komen te 
verkeren waarin hij plaatsing van het 
gebouw op de monumentenlijst bepleit
te en onder meer een lofzang zong op de 
akoestiek van het bedreigde gebouw. 

Dr. Van Dijk, oud-wethouder van Gro
ningen, komt er rond voor uit altijd een 
zwakke plek voor de Harmonie te heb
ben gehad en behouden. ,.Ik was wat 
laat met mijn vragen in feite," zegt hij 
,.maar ik wilde een socialistische collega 
toch nog voor zijn. Als ik de Harmonie 
nog kan behouden, is me dat wel een 
inspanning waard." 

Deze week nog tikte de heer Van Dijk 
staatssecretaris Vonhoff op de schou
ders om te informeren naar de vorderin
gen inzake de Harmonie, maar de heer 
Vonhoff stond op punt naar Sapporo te 
vertrekken waar hij onze schaatshoop 
de medailles hoopt te kunnen opspelden. 
Dus zal minister Engels van crm dezer 
dagen worden geconfronteerd met de 
vasthoudendheid van ons Kamerlid. 
"ADders zijn· we te laat," zegt hij. "Het 
rapport over de bouwsituatie · van de 
Harmonie, eigendom van de rijksuniver
siteit, dus van het rijk, is vernietigend 
in een woord." 

De grote concertzaal in De Harmonie te Groningen 

Vernietigend 
Hoe vernietigend vermeldde dezer da

gen een staatje in het Nieuwsblad van 
het Noorden. We etteren: de ~bedek
king, goten en regenpijpen zijn groten
deels volkomen vergaan. Dakbeschot, 
muuurplaten en andere onderdelen blij
ken verrot. De westelijke topgevel is 
door verzakkingen ernstig gescheurd. 
De oostelijke topgevel is door inwate
ring en vorst ook op vele plaatsen ge
scheurd. De buitenmuren aan de noord
en zuidzijde zijn door inwatering ernstig 
ingekankerd. Het fundament van de 
zuidgalerij is verzakt. Dak, vloer en on
dersteuningen zijn vervormd. In de 
noordelijke galerij zijn wanden en vloe
ren plaatselijk vergaan door lekkage. 
Van het verlengde van de gang is vrij
wel niets meer over door verrotting. Het 
binnenstucadoorswerk van wanden en 
plafonds is plaatselijk zwaar aangetast. 
Stucwerk valt in stukken naar beneden. 
Verder blijken de toestand van de elek
trische leidingen - afgekeurd door het 
GEB - en de centrale verwarmingsin
stallatie slecht. Een eenvoudige opknap-

, beurt zou vier ton kosten. Een meer 
~rijpende restauratie zou op ruim een 

miljoen komen. 
Hoezeer dr. Van Dijk ook voor De 

Harmonie op de bres mag staan, voor 
zijn liberale geestverwanten in de Gro
ningse gemeenteraad is de affaire afge
daan. .,De Harmonie is een afgerond 
geheel", zegt VVD-fractievoorzitter J. 
B. Brons. "Er is al jaren over gepraat. 
We hebben de bouw van het cultureel 
centrum iil onze stad al zover gekregen 
dat we wat dit betreft niet meer op 
onze schreden k1,Uillen terugkeren. Net 
als de beer Van Dijk zijn wij liefhebbers 
van De Harmonie, maar het kon niet 
anders. Wij worden de risee van het 
land, als we het culturele centrum laten 
liggen zoals het nu iS. De restauratie 
van De Harmonie iS a4 jaren een ver
waarloosde zaak. Niemand is nog be
reid er geld in te steken." 

Controverse 
De opm1e van 1e Groningse VVD

fractie ("Geen cent meer voor De Har
monie" liet het Nieuwsblad van het 
Noorden VVD-raadslid G. J.C. Geertse
ma in een commissievergadering voor 
culturele. zaken zeggen) en het streven 
van kamerlid dr. Van Dijk zijn door een 
deel van de noordelijke pers met graag
te opgevoerd als een regelrechte contro
verse in het liberale kamp. Dr. Van 
Dijk wijst . zo'n tegenstelling resoluut 
van de hand. ,.Monumentenzorg iS geen 
zaak van de gemeente, maar van het 
rijk," zegt hij. ,.Men kan me hoogstens 
kwalijk nemen dat ik me inlaat met de 
Groningse cultuurpolitiek die · zonder 
!~leer de spuigaten uitloopt." Dr. Van 
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Dijk· somt op: ,.Je hebt in Groningen 
een Veemarkthal, een Evenementenhal 
en een Martinthal. Dat zijn al drie nieu
we projecten. Daar komen de Schouw
burg en de Harmonie nog bij. Muziek
minnaars zweren bij de Harmonie. Het 
Filharmonisch orkest vertikt het in de 
Evenementenhal te spelen." 

De heer Van Dijk vermoedt achter die 
Groningse cultuurpolitiek een beetje ja
loezie jegens Zuid-Laren, ·de Drentse ge
meente die een Bernhardhal rijk is. 
Hier speelt een aantal prestigekwesties 
een rol die Groningen handenvol geld 
gaan kosten en het rijk ook," zegt hij. 

Aankondigingen 
7FEBRUARI 

Dr. K. van Dijk (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Win
scboten over de problemen van Oost
Groningen. Hotel Vrijheid 20.00 uur. 

14FEBRUARI 
Mr. F. Portheïne (lid van de Tweede 

Kamer) mr. G. B. Nijhuis en de heer 
Hoornstra sociaal-economisch medewer
ker van de Friese maatschappij van 
landbouw en middenstand spreken op 
een vergadering van de kamercentrale 
Leeuwarden. De heer Hoornstra houdt 
een inleiding over de sociaal-economi
sche problemen bij onze landbouwers. 
Mr. Nijhuis snijdt de knelpunten bij on
ze middenstand aan. Mr. Portheïne ver
duidelijkt het partijstandpunt. Oranje 
Hotel, Leeuwarden. 

17 FEBRUARI 
B. P. H. Waalkens (lid van de Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Assen. 
Hotel Overcingel 20.00 uur. (Deze bij
eenkomst was oorspronkelijk vastge
steld voor 15 februari). 

18FEBBUABI 
Gedeputeerde drs. L. Hilarides spreekt 

over provinciale vraagstukken voor de 
afdeling Baarderadeel in café Dijkstra 
te Jorwerd. Aanvang 20.00 uur. 

21FEBBUABI 
Gedeputeerde drs. L. Hilarides spreekt 

over provinciale vraagstukken voor de 
afdeling Wonseradeel in café Steenama 
te Witmarsum. Aanvang 20.00 uur. 

22FEBBUABI 
Ledenvergadering van de kamercen

trale Drenthe, hotel Homan te Hooge
veen, 20.00 uur. Dr. K. van Dijk (lid 
Tweede Kamer) houdt een inleiding 
over het rapport van de commissie 
,.Noorden des lands". 

25FEBRUARI 
H. Wiegel (voorzitter Tweede-Kamer

fractie) spreekt in Groningen· voor de 
liberale sociëteit over de algemene poli
tieke situatie. 

28FEBRUARI 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid van 

de Tweede Kamer) spreekt voor de af
deling Zuidlaren over milieuverontreini
ging. Hotel Inden Ros Beyaert, Kerk
brink 2. 20.00 uur. 

Ledenvergadering van de afdeling 
Leeuwarden in de Klanderij, aanvang 
20.00 uur. Op de agenda staan o.m. de 
beschrijvingsbrief van het hoofdbestuur 
voor de algemene ledenvergadering van 
de partij te Ni1megen en de verkiezing 
van een nieuwe voorzitter en secretaris. 
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• PoiHieke verhoudingen 
In ons nummer van 1 januari werd 

hier nog in min of meer vragende vorm 
gesteld of dr. De Zeeuw, de nieuwe 
KVP-voorzltter, zich politiek niet te veel 
als een dilettant ontpopte. Voor mr. Van 
Riel, onze fractievoorzitter in de Eerste 
Kamer en collega-senator van de heer 
De Zeeuw, blijkt dat thans geen vraag 
meer te zijn. 

In een rede op 14 januari in Franeker 
merkte (le heer Van Rlel op, dat sommi
gen in de KVP - en welk deel van de 
KVP zij uitmaken weet niemand - wel 
graag willen mee-regeren, maar ook 
graag in de pas blijven met ,.het rode of 
half-röde deel" van de KVP-kiezers. De 
mensen die ,.leven en denken in de stijl 
van de Volkskrant: niet helemaal open 
en nogal dom". De meeste socialistisch 
voelenden zijn echter al lang naar de 
PvdA overgelopen, soms ook wel naar 
D'66 en wat overbleef wordt alleen in 
verwarring gebracht door te veel schots 
en scheef gedraaf. Het optreden van 
.,franc-tireurs" als de heren De Zeeuw 
en Gribnau (directeur van het partijbu
reau van de KVP) achtte hij voorlopig 
ongevaarlijk voor het kabinet-Biesheu
vel, maar wel gevaarlijk voor de toe
komst van de KVP, hoe men zich die 
toekomst dan ook denkt. 

Ook de generaal b.d. Van Eisen, bij de 
laatste verkiezingen Tweede-Kamerlid 
en defensie-specialist van de KVP-frac
tie geworden, kreeg een beurt. Naar de 
indruk van de heer Van Riel voert deze 
KVP-er een so01;t processie van Keve
laar op, in eigen variant. De variant
Van Eisen is blijkbaar: één stap vooruit 
en twee achteruit. Overigens leek hij 
hem als particulier een hartelijke man 
en als Kamerlid een vluchtig denker. 
.,De genetaal is bepaald niet zwaar op 
de hand en verheugt zich evenzeer over 
de nederlaag als over de zege," hetgeen 
de heer Van Riel een benijdenswaardig 
soort karakterstructuur noemde. 

Als reactie o.a. op deze uitlatingen 
van de heer Van Riel verklaar4e dr. De 
Zeeuw in een radio-uitzending "met 
spanning te wachten op de bijdrage V'\D 
de VVD in het kader van de partijver
nieuwing", 

Afgezien nog van de suggestie van 
mevrouw Van Someren: die bijdrage le
vert de VVD, als liberale partij, reeds 
door haar bestaan zelf. En wel omdat 
zij krachtens haar beginsel allen beoogt 
te verenigen die, van welke verschillende 
levensbeschouwing dan ook, in liberale 
geest politiek gelijk denken. 

• Onvriendelijke begroeting 
Wie in socialistische kring mochten 

hebben staan juichen zoals 
H.P-hoofdredacteur Brugsma - over de 
plotselinge en hernieuwde belangstelling 
van dr. Mansholt voor de Nederlandse 
politiek en over diens roep om een 
"nieuwe Marx", niet aldus het weekblad 
Vrij Nederland. 

In een pagina-groot artikel van zijn 
redacteur Igor Cornelissen toont het 
zich niet in het minst onder de indruk. 
In tegendeel. Het blad acht het geen 
wonder, dat Mansholt om een n i e u -
w e Marx roept. Want het ziet een 
klein, pikant verschil tussen de oude 
Marx en de .,oude Mansholt". Waar de 
oude Marx het kapitalistische stelsel 
ontleedt, zijn ontwlkkelingstendensen 
aangeeft, en aantoont hoe die verrotte 
maatschappij in elkaar zal moeten stor
ten, heeft .,de Nederlandse, omhoog ge
klommen landbouwer uit het Groningse 
Ulrum die ontwikkeling gepropageerd, 
maar dan onder volstrekt kapitalisti
sche verhoudingen." 

Vrij Nederland schetst dan het prakti
sche beleid, dat de heer Mansholt heeft 
gevoerd aldus, dat hij onder de leus van 
schaalvergroting de kleine bedrijven en 
kleine boertjes heeft doen verdwijnen, 
waarbij hij als afronding van zijn Euro
pese werk het plan-Mansholt lanceerde. 
Waren er in 1965/'66 nog bijna 12 mil
joen man in de Europese tandbouw 
werkzaam en zou dat volgens de "nor
male evolutie" in 1980 zijn afgenomen 
tot 7,5 miljoen, volgens Mansholt moet 
de landbouwende bevolking in de EEG
landen versneld afnemen tot 5 miljoen. 

Op het platteland is het volgens Vrij 
Nederland al jaren merkbaar, dat de 
kleine en middenboeren steeds meer af
hankelijk worden van het financiän-ka
pitaal (Raiffeisenbank) of van de leve
ranciers van veevoeder. En waarom te
gen het ontstaan van zulk een situatie 
geen algemeen verzet is gerezen? Vrij 
Nederland weet dat ook: "Een kleine, 
geconcentreerde groep van grote en dus 
conservatieve boeren is voor de bourgeOi
sie een betrouwbaarder bondgenoot dan 
de tienduizenden onder moeilijke om
standigheden werkende kleine landbou
wers." 

Nu schijnt dan de socialist in Mans
holt te zijn ontwaakt; zijn anti-kapita
listische uitspraken stapelen zich op. 
Maar veel indruk heeft dat op Vrij Ne
derland kennelijk niet gemaakt, want 
het waarschuwt hoogst onvriendelijk: 
"Men doet er verstandig aan, de man 
niet op zijn woord te vertrouwen". 

We horen de heer Mansholt al de ver
zuchtig slaken: Van zijn vrienden moet 
men het .maar hebben! 

Vrij Nederland meent ons ten slotte 
ook nog een dienst te bewijzen door ons 
op de hoogte te stellen van het inkomen 
van .. de heer Mansholt, van het hoge 
pensioen dat hij zal gaan genieten en van 
de buitenhuisjes (o.a. op Sardinië met 
privéstrand") .en boerderijen die hij be
zit of waar hij belangen in heeft. Dat is 
echter een "dienst" waar we niet om 
gevraagd hebben en die we niet op prijs 
stellen. Dat zijn privézaken, die ons niet 
interesseren, ook niet wanneer het een 
politieke tegenstander betreft. Er is al 
milieuvervuiling genoeg! 

• Schut en Wiegel 
Men zal zich herinneren, dat de heer 

Wiegel ten tijde van het kabinet-De 
Jong (hij was toen nog geen fractie
voorzitter en was o.a. belast met de be
handeling van zaken van de volkshuis
vesting) in de Tweede Kamer herhaal
delijk pittige debatten over de woning
bouw heeft gevoerd met de socialisti
sche afgevaardigde Van den Doel. 

Wiegel liet zich door het kritische ge
weld van de socialist nooit uit het veld 
slaan en verdedigde met overtuging het 
beleid van de toenmalige minister 
Schut. Hij heeft ook in ons blad bij 
talrijke gelegenheden van zijn vertrou
wen in het beleid van deze minister met 
betrekking tot de bevordering van de 
woningbouw getuigd. · 

De feiten hebben hem - en in de 
eerste plaats natuurlijk de minister zelf 
- in het gelijk gesteld. Voor de jaren 
1968 tot en met 1971 had het kabinet-De 
Jong het in aanbouw nemen van 500 000 
~oningen als streefgetal in zijn r~ge
rmgsprogam opgenomen. Volgens de 
voorlopige cijfers zijn het er 515.683 
geworden. 
· Het is. begrijpelijk, dat oud-minister 

Schut daarover dezer dagen in een ge
sprek met De Telegraaf zijn voldoening 
heeft uitgesproken en nog eens aan de 
voortdurende onbillijke en onjuiste kri
tiek van dr. Van den Doel herinnerde. 
De heer Schut noemde het daarbij ook 
"een lachertje" dat men probeerde ;,de 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veiHge belegging met zeer hoog rendement 
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liberale' minister van financiën dr Witte
veen als de kwade pier te karakterise
ren". Deze zou dan verantwoordelijk 
zijn voor het beschikbaar stellen van te 
weinig geld. "Ik kwam zelf meer uit de 
oppositieverf dan de arme stommerd, die 
onder het juk van de liberalen door
ging," aldus de heer Schut. 

Zo is de leugen (als is zij nóg zo snel 
geweest) dan toch weer door de waar
heid achterhaald! 

• Metaal-barricaden 
Zij die via de televisie de heer Groene

velt, voorzitter van de Metaalbedrijfs
bond NVV, in een vergadering tot strijd 
"op de barricaden hoorden oproepen, 
waanden zich in een ver vooroorlogs 
verleden. In een tijd, dat de klassen
strijd als een dogma beleden werd en de 
staking als een soort "frischer, fröh
licher Krieg'' werd gezien. 

De voorlieden van de vakbeweging ge
ven graag hoog op over hun verant
woordelijkheidsgevoel. Hoe echter · een 
verantwoordelijk vakverenigingsleider 
het aandurft, in deze financieel-econo
mische situatie en met een groeiend 
werklozenleger dat al boven de honderd
duizend is gekomen, tot staking op te 
roepen, is ons een raadsel. Gezien het 
feit, dat de andere bonden wel tot over
eenstemming met de werkgevers in deze 
bedrijfstak zijn gekomen en een staking 
verwerpen, is het bovendien ook uit een 
oogpunt van intet:ne vakbewegingspoli
tiek hoog spel, dat _de Metaalbedrijfs
bond NVV en zijn leiding hier spelen. 
De juist van NVV -zijde zo vurig nage
streefde (grotere) eenheid in de vakbe
weging lijkt ·hiermee voor lange tijd tot 
een nóg grotere illusie gemaakt. · 

Wie de goden verderven willen, slaan 
ze met blindheid! 

Prikkels 
• Uit Vrij Nederland: "De twee 
rechtse partijen, die te zamen nog 
niet een zesde deel van de Kamer
zetels bezetten, maar desondanks 
de regering-Biesheuvel in de 
houdgreep hebben - VVD en 
DS'70 - blinken vooral uit in po
litieke arrogantie als het gaat om 
het defensiebeleid. De keren, dat 
Hans Wiegel en de voormalige 
wethouder van Zierikzee mr. K. 
A. Keuning, de KVP "een laatste 
waarschuwing" hebben gegeven 
omdat deze partij te veel belang
stelling toonde voor de defensie
nota's van de oppositie, zijn al 
bijna niet te tellen", 

• ANP-bericht: .,De vijf man tel
lende SGP-fractie in de gemeente-

.. raad van het Betuwse Ke3teren 
heeft gisteravond tegen de aanleg 
van een bliksemafleider op de 
plaatselijke brandweergarage ge
stemd. SGP-woordvoerder P. 
Schaap gaf als motivering dat de 
fractie een bliksemafleider als een 
voorbehoedmiddel beschouwt. En 
wij zijn principieel tegen alle voor
behoedmiddelen. Een bliksemaflei
der tast de soevereiniteit Gods 
aan''. 

• De heer Wiegel in een verga
dering te Rotterdam van de Kà
mercentrales Rotterdam en Der
dracht: "de heer Groenevelt van 
de Metaalbond NVV vindt de me
taal-cao één of twee procent te 
laag, en roept op om op de barn
daden te gaan. Ik denk, dat hij 

. poker speelt, met als inzet de wel
vaart van ons land". 

e In ons blad van 21 januari is in 
de derde .,prikkel" (pagina 7) 
een merkwaardige fout geslopen. 
In plaats van .,anti-revolutionair" 
had er moeten staan: ·"anti-auto
ritair". Dat is wel iets anders. 
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Congresstad Nijmegen 

Het hiernaast afgedrukte a·rtikel werd 
geschreven naar aanleiding van het feit 
dat de VVD op 24 en 25 maart in Nij
megen haar jarvergadering zal houden. 
Zie ook de excursiemogelijkheden met 
bon rechts onderaan. 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
fle Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het oostelijk• district 
vastgesteld: 
Kamercentrale Gelderland: 

drs. G. M. V. van Aardenne, L. M. de 
Beer, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Zwolle: 
G. W. Keja, H. P. Waalkens. 

Aankondigingen 
4FEBRUARI 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid van 
de ~eede F(amer) spreekt voor de af
deling Epe over algemeen politieke za
ken. Hotel DennenheuveL 20.00 uur. 

11FEBRUARI 
R. Wiegel· (voorzitter Tweede-Kamer
fractie spreekt voor de afdeling Noord
oostpolder te Emmeloord op de jaar
lijkse feestavond van de afdeling. Café
restaurant De Luifel. 

12FEBRUARI 
H. P. H. Waalkens (lid van de Tweede 

Kamer) houdt een inleiding over "Wat 
er omgaat in de landbouw" voor de 
voorjaarsvergadering van de Kamercen
trale Gelderland, te Arnhem. 15.00 uur. 
Riche National te Arnhem. 

Nijmegen is een benijdenswaardige 
stad. De oudste van Nederland, met een 
roemruchte historie die ver tot in het 
verleden teruggaat. Maar Nijmegen is 
óók jong. Een stad van déze tijd, nieuw 
en modern, stijlvol herbouwd uit het 
oorlogspuin. Hier vinden verleden en he
den e~kaar. :in een gelukk\ge combinatie. 

Een beniJdenswaardige stad, óók door 
de natuur rondom. Duizend hectaren 
ruige bossen met diepe dalen en hoge 
heuvels omkransen de stad als een groe
ne gordel. En aan de voet van de heu
velrug waarop Nijmegen gebouwd is, 
stroomt door het lage land tussen de 
dijken de Waal. Ook dat rivierenland 
heeft zijn bekoring en charme. 

Nijmegen is een beetje trots op de 
oudste stad van Nederland te zijn en 
met zijn ruim 150.000 inwoners ook de 
grootste van Gelderland. 

Tweeduizend jaar · geleden huisden 
hier de Bataven en Romeinen, die er een 
ver vooruitgeschoven strategisch be
langrijke sleutelstelling bezetten. Zij · 
hebben hun sporen nagelaten. Eeuwen 
later gaf de bodem terug wat hier be
waard werd. Men kan die erfenis van 
onze vroegste bewoners bewonderën in 
het Rijksmuseum G. M. Kam, gelegen 
aan de gelijknamige straat. 

Bat~~oven en Romeinen gingen, andere 
heersers kwamen. Keizers en koningen 
resideerden er en eens was de Valkhof
burcht regeringscentrum van de omrin
gende landen. Karel de Grote vertoefde 
hier vaak en graag; keizer Frederik 
Barbarossa bouwde op het hooggelegen 
Valkhof zijn machtige burcht, het oude 
Noviomagum van Keizer Traianus (zijn 
standbeeld staat nu . op het . naar hem 
genoemde plein) werd ~ieumeghen, 
waar de legendarische Marlken tot glo
rie kwam. Veel later groeide de stad-· 
tussen-de-wallen uit tot het huidige Nij
megen. 

De eeuwen door is de vesting aan de 
Waal omstreden geweest, in oude en 
jonge tijden. De laatste en zwaarste 
slag viel in 1944/1945, toen door oorlogs
handelingen het hart van de stad werd 
weggerukt en meer dan 2000 burgers in 
de vlammen en onder het puin omkwa
men. Kapot en geschonden leek het lot 
van de oude stad bij de bevrijding, maar 
Nijmegen stroopte de mouwen op en 
ging aan het werk. Eerst puinruimen, 
toen bouwen. En er verrees een nieuwe 
stad, waarin de herinneringen uit oude 
tijden wonderwel passen. Er is echter 
niet alleen in en om Nijmegen gevoch
ten, er werd óók vrede gesloten. Nu nog 
kan de bezoeker van het statige stad
huis (in 1655 in vroeg-renaissance stijl 
gebouwd en na de oorlog historisch ver
antwoord gerestaureerd) de fraaie Trè
veszaal bewonderen, waar in 1678 de 
Vrede van Nijmegen werd getekend. 
Het stadhuis bezit meer: een kostbaar 
interieur met 25 wandtapijten uit de 17e 
eeuw van onschatbare waarde. 

Roemrijk 
Het raadhuis is niet het enige monu
ment uit Nijmegens roemrijke verleden. 
Wandel vanaf het stadhuis links de 

Regionale economie 
Het ruimtelijke element in de economie 
onder redactie van 
Prof. Dr. L.H. Klaassen 
XII+ 356 pag., geb. f 35,-
ISBN 90 01 46980 9 

Een interdisciplinair team van auteurs 
heeft gezamenlijk getracht door middel 
van een reeks samenhangende artikelen, 
inzicht te verschaffen in de veelzijdige 
problematiek van de regionale en 
ruimtelijke economie binnen een 
nationale eenheid. 
De problematiek wordt vanuit een 
economische optiek benaderd, hoewel 
ook interessante nevengebieden worden 
bestreken. 
Verkrijgbaar bij de boekhandel en bij 
de uitgever 

~~~~~ Wolters-Noordhoff 
361 70 24/704 

De burcht van Nijmegen naar een oude schets 

Burchtstraat in en u komt op de· Grote 
Markt, de meest schilderachtige hoek 
van Nijmegen, waar de bronzen Mari
ken staat. Zij staat er precies op de 
grens van oud eh nieuw. Aan de ene 
kant het fraaie uit 1612 daterende 
Waaggebouw; tegenover haar de oude 
trapgevels van de voormalige Lakenhal 
met de Kerkboog, waarachter de Latijn
se school ( 1545) ligt en de monumentale 
Sint Stevenskerk die ·nu gerestaureerd 
is. De ranke, speelse Stevenstoren die in 
1953 tegelijk met het stadhuis herbouwd 
was, domineert in_ het stadsbeeld. 

Aan de andere kant van Mariken ligt 
d~ nieuwgebouwde city met haar win
kels en warenhuizen, café-restaurants 
en bioscopen. Een moderne gezellige 
winkelstad. Indrukwekkend is het pano
rama vanaf het terras van de Belvédère, 
eens een wachttoren van de vestingstad, 
nu een voortreffelijk restaurant in oud
hollartdse stijl. Het uitzicht over de Ne
derrijnse laagvlakte is uniek. Het is een 
lévende dynamische stad die na de oor
log een snelle groei heeft doorgemaakt. 
Noemen we - behalve de grote aan
trekkelijke nieuwbouwwijken (over het 
Maas-Waalkanaal verrijst o.a . .,de satel
lietstad" Dukenburg voor rond 40.000 
mensen) ~ de nog maar enkele jaren 
oude Stadsschouwburg en het gerestau
reerde Concert- en congresgebouw De 
Vereeniging. 

Universiteit 
Cultuur en onderwijs nemen in Nijme

gen een grote plaats in. De nog jonge 
Universiteit is een belangrijk weten• 
schappelijk centrum. Op het landgoed 
Heyendael groeit voor de rond 11.500 
studenten een indrukwekkend universi
teitscentrum, een "cité universitaire'' 
met monumentale nieuwbouw van 

Om u in de gelegenheid te stel
len tijdens het congres van 24/25 
maart iets van Nijmegen en om
-geving te zien, organiseren wij op 
vrijdag 24 maart drie excursies: 
• Excursie naar de universiteit 
In collegezaal dia's met toelich
tmg'; rondrit over universiteits
terrein; bezoek aan bibliotheek; 
bezoek aan sportcentrum en tot 
slot een bezoek aan de mensa. 
• Excursie naar de kerncentrale 
Dodewaard. 
• Excursie Kleef/Emmerik 
(Duitsland) 
Bezoek aan de Zwaanentoren; ge-

Naam: 

Straat: 

eigentijdse architectuur. 
Anderzijds bewijzen de grote nieuwe 

haven- en industrieterreinen, dat Nijme
gen ook een dynamische industriestad 
is. 

Belangrijk is verder de betekenis van 
Nijmegen als cultureel en economisch 
centrum voor het gehele omliggende ge
bied: de Betuwe, het Land van Maas en 
Waal en het Rijk van Nijmegen. 

Recreatiegelegenheid is er genoeg. 
Het 80 hectaren grote stads- en sport
park De Goffert met stadion (30.000 
plaatsen!), openluchttheater, zwembad 
kinderboerderij, speeltuin tennisbane~ 
enz. is een fraai stuk natuur. tussen de 
groeiende stadswijken. Rondom liggen 
de bossen en de heuvels (o.a. het ven
nengebied van O'Verasselt, de Ooypolder 
met zijn thans nog vrijwel ongerepte 
vogelfauna) waar nog volop rust en 
ruimte te vinden is. 

Nijmegen ..... een benijdenswaardiae 
stad. Het is niet teveel gezegd. Wie vo';,r 
korter of langere tijd de stad bezoekt 
ml dat stellig van harte beamen. ' 

KOPIJ 
Kopij voor de regionale rubrieken 
dient de redactie te bereiken uiter
lijk op de vrijdagavond vodrat
gaande aan de verschijningsdatum 
van Vrijheid en Democratie. De 
redactie 11poort nogmaals alle af
delingen, kamercentrales etc. aan 
berichtjes in te zenden over hun 
activiteiten. 
Adres van de redactie: Nieuwe 
Herengracht 89-B te Amsterdam. 
Telefonisch doorgeyen van kopij is 
niet mogelijk, 

legenbeid tot wandelen/winkelen 
in Kleef. In Emmerik bezoek aan 
zeer modern gebouwde kerk; rit 
over de ~ieuwe Rijnbrug; gelegen
heid tot koffiedrinken op de Rijn
promenade. 

Voor alle excursies geldt: ver
trek tussen 14.00 en 14.30 uur 
vanaf het Congresgebouw de Ver
eeniging aan het Keizer Karel
plein. 

Wilt u aan een van deze excur· 
sies deelnemen, vul dan onder
staande bon ·in en stuur deze per 
omgaande naar het secretariaat 
van de V.V.D. afdeling Nijmegen, 
Etudestraat 4, Nijmegen. 

Plaats: ············································································ 
Wenst deel te nemen aan: 

0 UNIVERSITEIT 

0 KERNCENTBALE DODEWAARD 

0 KLEEF/EMMERIK 

Kruis aan welke excursie u graag wilt maken. 
Bij een eventuele volgeboekte excursie is mijn tweede keus: ..................... . 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

• De VVD 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J, E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 

- aan alles aa]ldacht kunnen besteden. 
Wie· méér wenst te weten over de 
standpunten dte de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat vari de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070--61 49 11. 

Stakings
dreiging 
door 
drs. G. M. V. van Aardenne, 
lid van de Tweede Kamer
fractie van de VVD 

Bij de. behandeling van de begroting 
van volkshuisvesting en ruimtelijke or
dening in de Eerste Kamer heeft mr. De 
Wilde er bij minister Udink op aange-

. drongen toch vooral de kostenbegrotin
gen van de lagere organen in het oog te 
houden. Mr. De Wilde waardeerde het, 
dat de bewindsman bijzondere belang-

. stelling blijkt te hebben voor de ontwik
keling van de grondkosten en de ele
menten, die daarbij een rol spelen. Uit 
eigen ervaring was het mr. De Wilde 
bekend, dat met de berekening en de toe
rekening van de grondkosten bij vele 
gemeenten, de grootste grondbezitters 
van deze tijd, om een groot schilder aan 
te halen, "maar wat getotzooid" wordt. 

Mr. De Wilde drong er voorts bij de 
minister op aan met betrekking tot de 
zgn. "doorstroming" een andere oplos
sing na te streven dan zijn voorganger 
had gedaan met de wet op de huurbe
lasting, . later "gekuist" tot wet huur
dersbljdrage. 

Zeer gereserveerd stelde mr. De Wil
de zich verder op tegen een bouwsom

. heffing op nieuwe bouwwerken in de 
sectoren nijverheid, handel en verkeer. 

· Mr. De Wilde sloot zich overigens in 
grote lijnen .aan bij de suggesties van ir. 
Prins, voorzitter van de Raad van Be
stuur Bouwbedrijf, er op neer komende, 
dat de overheid een anti-cyclisch bouw-

' beleid moet voeren. 

Buisleidingen 
In de Tweede Kamer is omstandig 

van gedachten gewisseld over het wets
ontwerp m.b.t. de aanleg van buisleidin
gen, met name tussen Pernis, het nieu
we industriegebied Moerdijk en Antwer
pen. Daarbij zijn tal van zaken aan de 
orde gekomen, zoals de procedure-kwes
tie, agrarische belangen en milieube
heer. Ir. Tuijnma.n kon er aan herinne
ren, dat hij al jaren geleden de toenma
lige regering gewezen had op de nood
zaak van een landelijk beleid voor het 
aanleggen van buisleidingstraten; dit in 
het kader van de ruimtelijke ordening, 
waarbij zich juist in het onderhavige 
geval vraagstukken met betrekking tot 
de natuur, de landbouw, de grondwaar
de en de planologie (dit laatste ook 
t.a.v. de lagere organen: provincie en 
gemeenten) kunnen voordoen. 

Ir. Tuijnman, die het belang van al 
deze aspecten bepaald niet uit het oog 
wenste te verliezen, was niettemin van 
oordeel, dat in het onderhavige geval de 
zaken niet op alle onderdelen meer kon
den worden teruggedraaid. Bij hem wo
gen de agrarische belangen zwaar, re-

Er komen ongunstige berichten van het 
loonfront. Niet eens zozeer in de me
taalindustrie, waar de NVV-bond zich 
na de breuk met de confessionele bon
den sterk maakt voor stakingen - al
hoewel de vraag is in hoeverre zijn le
den in meerderheid nu in werkelijkheid 
willen gaan. Maar in de Rotterdamse en 
Amsterdamse haven hebben de werkne
mers het bereikte akkoord verworpen 
en de vakhondsonderhandelaars terug
gestuurd. 
De metaalovereenkomst èn het ontwerp
haven-cao hadden gemeen, dat zij rijke
lijk hoog zijn uit een oogpunt van infla
tiebestrijding. Zij pasten echter vrij 
juist in het beeld van de eigen verant
woordelijkheid van het bedrijfsleven. 
Acties die gevoerd zullen worden- om 
meer te bereiken zullen steeds nationaal 
gezien, verw'erpelijk zijn. Maar ook op 
kleine schaal - en dat aspect moet de 
werknemersvertegenwoordigers toch 
juist ter harte gaan - is het nauwelijks 
meer de vraag of de meerderheid van 
metaal- en havenbedrijven de lasten nog 
gaan dragen. Als er bedrijfssluitingen 
en ontslagen volgen, stijgt het getal 
werklozen nóg verder. 
Een situatie als in de Verenigde Staten, 
waarbij bij 6 pct. werkloosheid toch 
grote, inflatoir werkende loonronden 
blijven plaatsvinden, komt mij sociaal 
verwerpelijk voor. De sterksten wente-

den waarom hij er bij de regering op 
aandrong vooral de cultuur-technische 
kant in het oog te houden. Niet· minder 
zwaar tilde ir. Tuijnman aan het be
houd van het natuurklimaat. Ir. Tuijn
man had bezwaar tegen het wettelijk 
vastleggen van de kaart van de buislei
dingstraten, zoals een amendement van 
dhr. Nypels (D'66) wilde. Ons Kamerlid 
zag een eigen amendement met betrek
king tot het beheer van de pijpstraat in 
de wet op te nemen, aangenomen. Daar
mee wordt de controlerende taak van de 
Kamer verzekerd. Hij was er bovendien 
vóór gemeentebesturen en waterschap
pen de mogelijkheid te geven hun stem 
te laten horen. 

Ir. Tuijnman was het overigens eens 
met degenen, die bezwaarmaakten tegen 
de oostelijke aftakking van de buislei
dingenstraat. Niet eens was hij het met 
dhr. De Ruiter (pvda), dat de regering 
vooruit zou zijn gelopen op dit wetsont
werp. Ir. Tuijnman wees er nl. op, dat 
reeds in de begroting voor 1970 hiervoqr 
gelden waren uitgetrokken. 

Medisch tuchtrecht 
De Kamer behandelde verder het 

wetsontwerp tot Wijziging van het me
disch tuchtrecht. Het ontwerp stelt 
openbaarheid van behandeling van me
dische tuchtzaken facultatief, openbaar
making van beslissingen in eerste aan
leg eveneens en openbaarmaking van 
beslissingen in beroep verplicht. 
· ·Voor de VVD-fractie voerde hierover 

mevr. Vetter-Smit het woord. Zij wees 
er o.m. op, dát sinds de indiening van de 
partiële herziening van het medisch 
tucht:recht - drie jaar geleden - ver
schillende omstandigheden zijn veran
derd. Er moet, zo betoogde zij, rekening 
worden gehouden met de medische 
ethiek op nieuwe terreinen, zoals nieuwe 
chirurgische mogelijkheden, transplan
tatie, kunstmatige · inseminatie, reani-

. mati~ en euthanasie. 
Verder moet rekening worden gehou

den met een verandering in de verhou
ding .a~s-patiënt (meer openheid). Dan 
is er de kwestie van de grotere aandacht 
voor de verpleegkundige bij de verant
woordelijkheid voor de patiënt; zowel de 
verpleging als de gang van zaken in het 
ziekenhuis verdienen meer aandacht. 
Mevr. Veder-Smit wees ook op de toene
mende overbelasting van huisartsen en 
specialisten. Deze geeft een veel grotere 
spanning in de medische beroepsuitoefe
ning dan vroeger. Het toezicht op hun 
werkzaamheden moet dan ook aan ho
gere eisen voldoen. De ontwikkeling van 

len dan ongelimiteerd op de zwaksten af. 
Zou zich hier een dergelijke toestand 
voordoen, dan kan ik niet anders dan 
aannemen, dat een ingrijpen van de 
overheid door praktisch allen zou wor
den toegejuicht. 
Op het ogenblik is men kennelijk nog 
niet zover. Het solidariteitsgevoel van 
de met de bereikte akkoorden ontevre
denen gaat niet zover dat men van 
eigen korte termijn , voordeel voor de 
zwakkeren wil afzien. Men ziet het ge
vaar voor die zwakkeren ook nog niet 
zo, mede gezien de gok op een aantrek
ken van de conjunctuur in Duitsland en 
de VS. In deze constellatie lijkt een 
overheidsingrijpen nog onuitvoerbaar: 
als de andere partij in haar neen niet 
kan of wil volharden, wordt het voor de 
overheid welhaast ondoenlijk de nale
ving van zo'n maatregel af te dwingen. 
Zij die de zaak op de spits drijven - de 
heer Wiegel heeft dat onlangs volkomen 
terecht gesteld - spelen echter wel met 
vuur! 

WIJNHANDEL 
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het medisch tuchtrecht is daar.bij echter 
achtergebleven. De voorgestelde' yerbe
teringen .:._ hierv~r . samengevàt -
juichte mevr. Veder-Smit toe, maar. de 
partiële herziening was h.i. niet in elk 
opzicht een vèrbetering. Op Zichzelf is 
het streven naar openbaarheid een juist 
streven : Meer kennis van zaken kan lei
den tot meer inzicht. Maar meer .kennis 
van feiten kan ook leiden tot angst, bijv. 
om zich aan een operatie of een bepaal
de behandeling toe te vertrouwen. Heel 
vergaande openheid over zeer pérsoon
lijke omstandigheden, over gespannen 
situaties geven een grotere stress bij 
alle betrok~enen, waa~egen de klagèr 
veel beter wordt beschermd dan de aan
geklaagde. Het voorgestelde voorschrift 
van aankondiging van zitting en uit
spraak tevoren in de Staatscourant--ging 
mevr. Veder-Smit te ver; dat lijkt haast 
op een volksgericht. 

Ons Kamerlid achtte .overigens verbe
tering van de positie van de klager· ge
wenst, zoals ·de mogelijkheid tot inscha
keling van een juridische raadsman 
vastleggen. Moet, op den duur de sa
menstelling van de medische tuchtcolle
ges niet worden herzien, zo vroeg mevr. 
Veder zich af. 

Vragen 
De heren Ge·ut·tsen en De Beer zijn 

bljkens een nadere vraag niet tevreden 
over het antwoord van de minister van 
verkeer en waterstaat op hun eerder ge
stelde vragen met betrekking tot het 
kruispunt van rijksweg 20 bij de aan
sluitingen met Maassluis en Maasland. 
Wat verstaat de bewindsman onder het 
"binnenkort" ongelijkvloers maken en 
"binnen. afzienbare tijd" verbreden, zo 
willen beide VVD-ers weten. 

De heren De Beer en Berkhouwer heb
ben ziéh met vragen tot de minister van 
buitenlandse zaken gewend· over de 
scheepsramp met de trawler "Alie" 
(Sch. 110), waarbij kapitein en bemaJ,J.
ningsleden van het Oostenrijkse vracht
schip "Sa~chtal" · (dat. de aanvaring 
veroorzaakte) op "schandalige . wijze" 
zouden hebben nagelaten ook maar de 
meest elementaire hulp te. bieden aan de 
te water geraakte bellllinning van de 
zinkende vissersboot. Bestaan er moge
lijkheden de kapitein van d.e "Salzach
tal" gerechtelijk te vervolgen? 

Verder heeft de heer De Beer de mini
ster van verkeer en waterstaat gevraagd 
of voor politie-, brandweer- en ambulan
cewagens ontheffing kan worden ver
leend van het voorgenomen verbod voor 
het gebruik van spijkerbanden. 

Nieuwe kadercursussen 
Met een kadercursus, die op 22 januari 

in Den Haag werd gehouden, worden de 
cursussen voor de Kamercentrales Rot
terdam, Den Haag en Amsterdam be
sloten. Deze cursussen, die de afgelopen 
maanden in zes combinaties van Kamer
centrales onder· auspici~n van een door 
het hoofdbestuur der partij ingestelde 
commissie werden gehouden, kunnen als 
geslaagd worden beschouwd. Er was veel 
belangstelling en de discussies waren 
bijzonder interessant en waardevol. De 
Centralebesturen, die de cursussen ge
organiseerd hebben, verdienen onze dank 
voor het vele werk, dat zij hebben ver
richt. Lof ook voor de wijze waarop de 
vier inleiders zich van hun taak hebben 
gekweten. 

Hoewel de cursussen vlekkeloos ver
liepen, is er toch nog wel wat te wensen 
overgebleven, o.a. op het gebied van de 
accommodatie. Men kon overigens niet 
verwachten dat de eerste keer da cen
traal opgezette en over de regio's ver· 
deelde kadercursussen perfect zouden 
verlopen. De indrukken, die de kader
commissie heeft opgedaan zullen teza
men met de uit de centrales te verwach
ten rapporten bij het samenstellen· van 
een nieuw programma voor het komende 
seizoen worden verwerkt. Ik wil de Cen· 
tralebesturen opwekken hun rapporte-.n 
zo spoedig mogelijk op te stellen en deze 
met de ingevulde enquêteformulieren aan 
mij op te zenden: F. Lauxsterman, Post
bus 7172, Amsterdam. 

De kadercommissie lwopt op korte 
termijn het programma voor een nieuwe 
cursus, die komend najaar zal starten, 
aan de besturen van dè Kamercentrales 
voor te kunnen leggen. 

F. LAUXSTERMAN, 
voorzitter hoofdbestuurscommissie 
kadercursus 



6 - vriidag 4 februari 1972 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie Tn 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het zuldelijk district 
vaatgesteld: · 

Kamercentrale 'a-Hertogenbosch: 
mr. A. Geurtsen, mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes. 

Kamercentrale Tilburg: 
L. M. de Beer, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Middelburg: 
drs. G. M. V. van Aardenne. ir. D. s. 
Tuijnman. 

Kamercentrale Maastricht: 
G. Koudijs, mr. F. Portheine. 

KOPIJ 
Kopt voor de regionale rubrieken 
dient de :redactie te bereiken uiter-

. lijk op de vrijdagavond vooraf
gaande aan de verschijningsdatum 
van VI'\Jheid en Democratie. De 
red.aetie spoort nogmaals alle af
delingen, kamercentrales etc. aan 
berichtjes in te zenden over hun 
activiteiten. 
Adres van de redactie: Nieuwe 
Herengracht 89-B te Amsterdam. 
Telefonisch doorgeven van kopij is 
Biet mogelijk. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Vliegveld Welschap 

heeft via mevrouw Veder-Smit en de 
heer De Beer een goed contact met de 
verschillende groeperingen, die zich 
met deze problematiek bezig houden. 
Dat is ook wel nodig, want volgens 
door minister Drees jr. gedane bel!>f
ten zal met de vaste comnussie voor 
verkeer en waterstaat uit de Tweede 
Kamer nog overleg omtrent Welschap 
worden gepleegd, voordat definitieve 
stappen worden genomen. Het is ech
ter nu al wel duidelijk dat bij dat 
overleg nog heel wat vraagpunten 
door de bewindslieden bevredigend 
moeten worden opgelost. Er is in de agglomeratie Eindhoven 

sedert enige tijd een hevige discussie 
gaande over het vliegveld Welschap. 
Dit vliegveld, van origine een militaire 
basis, en als zodanig nog in functie tot 
1980, heeft door toedoen van de 
Stichting Vliegveld Welschap naast de 
militaire ook een civiele functie gekre
gen. De Nederlandse Luchtvaart 
Maatschappij NLM (een dochter van 
de KLM) heeft Welschap in haar lijn
dienst opgenomen en verder vindt er 
vrij veel z.g. klein zakenverkeer 
plaats. 
De beroering is ontstaan nadat de 
Stichting, middels een raadsvoor
dracht in de Eindhovense gemeente
raad in augustus 1970, een plan open
baar maakte dat voorzag in de aanleg 
van een nieuwe startbaan ter vervan
ging van de oude baan, die toch al 
aan een grondige vernieuwingabeurt 
toe was. En - zo werd geredeneerd 
- als we .in plaats van de oude baan 
op te lappen het daarvoor benodigde 
geld kunnen inbrengen om een nieuwe 
baan aan te leggen, die qua geluida
binder aanzienlijk gunstiger ligt, is dit 
het meest geschikte moment om dat te 
doen. Een op zichzelf verstandige re
denering, wanneer wordt bedacht dat 
de regio zeker wel behoefte heeft aan 
een vliegveld voor burgerluchtverkeer 
met een bescheiden omvang. 

Twee problemen 
Er ZlJn echter twee grote problemen, 
die eerst redelijk zouden moeten zijn 
opgelost. Ten eerste zal er een harde 
garantie moeten zijn dat de overlast 
zich beperkt tot maximaal 35 k.e. 
(kosten-eenheden) in bewoonde ker
nen. De agglomeratieraad Eindhoven 
stelt deze alleszins redelijke eis. De 
moeilijkheid is echter, dat het de 
vraag is, of er dan nog wel voldoende 
vliegverkeer mogelijk is, om de .inves
teringen te rechtvaardigen. De ·Tweede
kamerleden De Beer en Joekes hebben 
daar een schriftelijke vraag over ge
steld, maar helaas te horen gekregen 
dat dè staatssecretaris geen kans zag 
om een kosten-baten-analyse te ma
ken. Toch zal daarover meer helder
heid moeten komen. 
Ten tweede zal de schadevergoeding 
voor de bewoners in de geluidstroggen 
moeten worden geregeld. De betref
fende wijziging van de Luchtvaartwet 
komt echter pas eind van dit jaar in 
de Kamer. Volledige schadevergoe-

Nederlands Vrouwencomité 
naar UNCTAD lil 

De Nationale Commissie voor Ontwik
kelinga hulp 1970 - 1980 heeft het moge
lijk gemaakt, dat speciaal ter voorlich
ting van de vrouwenorganisaties een 
journaliste de derde W ereldhandelscon
ferentie (UNCTAD III), die van 13 april 
tot 19 mei 1972 te Santiago (Chili) zal 
worden gehouden, bij te wonen. Het 
Nederlands Vrouwen Comité heeft de 
journaliste Wil de Ru-Schouten als eerste 
aangewezen deze taak op zich te nemen. 

De uitzending past zeheel iq één van 
de belangrijks~ doelstellingen van de 
Nationale Commissie Ontwikkelings
strategie. De Verenigde Naties hebben 
voor de jaren 1970 - 1980 een ontwikke
lingsbeleid aanvaard, dat wordt aange
duid met "Tweede Ontwikkelingsdecen
nium" (Development Decade Il, afge
kort D.D.2). Daarin wordt o.a. gesteld, 
dat een strategie niet kan worden ver
wezenlijkt zonder de gehele bevolking 
daarbij te betrekken. Een van de midde
len om dat te doen is te zorgen voor een 
zo breed mogelijke informatie. Er gaan 
dan ook enige tientallen Nederlandse 
joumalisten namens diverse media naar 
Santiago. 

Hieronder geeft mevrouw de Ru een 
korte toelichting op wat de UNCTAD 
voor een orgaan is: 

Doel 
a. De Wereldhandelsconferentie, offi
cieel de VN-conferentie inzake Handel 
en Ontwikkeling, (United Nations Con
ference on Trade and Development, 
UNCTAD) komt voor de derde maal 
bijeen. De UNCTAD werd door de Ver
enigde Naties in 1964 in Genève voor 
het eerst bijeengeroepen en in datzelfde 
jaar tot permanent orgaan van deVer-

ding voor hen, die moeten verhuizen, 
moet er zeker komen. 
Er is in opdracht van Welschap een 
rapport over de te verwachten geluids
hinder opgesteld door de teèhnisch-fy
sische dienst van het TNO. Daaruit 
blijkt ondubbelzinnig dat de voorge
stelde nieuwe baan voor de stedelijke 
bebouwing een grote verbetering in
houdt. Niettemln kan men zijn twijfels 
hebben over het optimisme, dat van 
de prognoses afstraalt. Een toeneming 
van het burgerluchtverkeer van circa 
11.000 vliegbewegingen per jaar 
(taxatie 1971) tot het dubbele aantal 
in 1980 lijkt bepaald niet overdreven, 
terwijl een taxatie van slechts 15 pct. 
straalvliegtuigen in 1980 beslist aan 
de lage kant is (de rijksluchtvaart
dienst gaat uit van een 50-50 verde
ling tussen straal- en propellor-ver
keer). 
Wat de mogelijke aantasting van de 
Kempen als . recreatiegebied betreft, 
moet men zich geen overdreven voor
stelling maken van de overlast voor
oorzaakt door een secUndair vliegveld. 
Zelfs bij een uiterst pessimistische vi-· 
sie op de omvang van geluidatroggen 
blijkt, dat een gebied met een belas
ting van meer dan 25 k.e. zeer be
perkt blijft, en beneden die waarde 
stelt de geluidshinder weinig voor. 
De Tweede Kamerfractie van de VVD 

Mevrouw Colenbrander 
overleden 

Breda - Op 12 januari is overleden 
mevrouw A, Colenbrander·Vriens, oud
bestuurslid van de afdeling Breda. 

Mevrouw Colenbrander heeft zitting 
gehad in het bestuur van de afdeling 
Breda van de toenmalige Partij van de 
Vrijheid. Vanaf de oprichting van de 
VVD was zij tot 1961 lid van het bestuur 
van de afdeling Breda, waarvan zij vele 
jaren de functie van penningmeester 
bekleedde. 

Aankondigingen 
7FEBRUARI 

Tournee H. Wiegel te Roosendaal. Zie 
voorpagina. 

18FEBRUARI 
Drs. G. M. V. van Aardenne (lid van 

de Tweede Kamer) spreekt te Zierikzee 
voor de ondercentrale Schouwen-Duive
land. 
21FEBRUARI 

L. M. de Beer (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt voor de onderafdeling 
Best over "Welvaart en welzijn". Hotel 
Derkinderen. 20.00 uur. 

De VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE zoekt 

EEN DIRECTEUR-SECRETARIS 
Tot zijn taken zullen behoren: 

- uitvoel1ing van het beleid van het hoofdbestuur 
- leiding van het algemeen secretariaat in Den Haag 
- organisatie van landelijke vergaderingen, bijeenkomsten, 

congressen en propagandistische activiteiten 
- onderhouden van dagelijkse contacten met de partij 

Vereist wordt: 
- minimum middelbare schoolopleiding; academische oplei

ding strekt tot aanbeveling 
- ervaring in verenigingawerk 
- liberale politieke gezindheid en betrokkenheid bij het ge-

beuren van vandaag. 

Geboden wordt: 
- goede salariëring en pensioenregeling 

- zelfstandig en afwisselend werk. 

Handgeschreven sollicitaties te richten aan mejuffrouw mr. M. M. F. van 
Everdingen, Laan van Meerdervoort 52 te 's-Gravenhage. 

enigde Naties verklaard. Het motief 
voor het in leven roepen van de UNC
TAD was, dat de economische en sociale · 
ontwikkeling van een land in grote ma
te afhankelijk is van de plaats, die het 
inneemt in het geheel van de internatio
nale handel. Tussen de industrieel ont
wikkelde landen bestond zulk een over
leg t.a.v. van de handelsbetrekkingen 
reeds vele jaren. De UNCTAD bracht 
voor het eerst rijke en arme landen 
bijeen omdat duidelijk was geworden, 
dat ontwikkelingssamenwerking zonder 
medewerking van degenen, die in de in
ternationale handelsbetrekkingen. en 
binnen de monetaire verhoudingen de 
toon aangeven, maar weinig de kans 
krijgt van de grond te komen, 
b. De conferentie te Genève en die in 
1968 te New Delhi (waarvan men veel 
had verwacht) maakten duidelijk, dat 
het bereiken van concrete resultaten 
bijzonder moeiliJ"k was. Ook al wordt op 
bepaalde punten overeenstemming be
reikt, dan moet men toch nog maar af
wachten of de daarin afgesproken 
maatregelen ook worden gerealiseerd. 
Daarbij komt, dat de bevoegdheden van 
de UNCTAD nog beperkt zijn. Ze kan 
nog weinig invloed uitoefenen op de na
leving van bepaalde overeenkomsten. 
Toch zal deze ontmoeting, deze con
frontatie tussen de arme en rijke lan
den, waarvoor de UNCTAD bij uitstek 
het podium is, moeten doorgaan, tot het 
economisch evenwicht tussen de rijke en 
arme landen zover hersteld is, dat de 
ontwikkelingslanden een redelijke con
currentiepositie op de wereldmarkt kun
nen innemen. 

Groep van 77 
De arme landen die aan de UNCTAD 

deelnemen, hebben zich direct al in 1964 
verenigd in de z.g. "Groep van 77" (het 
aantal deelnemers in deze groep is ove
rigens al tot in de 90 gestegen), een 
overlegorgaan, dat meestal enige maan-

den vóór de UNCTAD vergadert om \ot 
een algemene standpuntbepaling te ko
men. Ook de communistiscfle en de in
dustrieel ontwikkelde landen hebben 
soortgelijke organen (COMECON is 
Economisch samenwerkingsorgaan ;van 
de communistische landen van Oost
Europa en de OESO is Organisatie voor 
Economische Samenwerking en Ontwik
keling met betrekking tot de ontwikkel
de, "rijke" landen) 

De arme landen hebben tot nu toe 
geen goed woord over voor de resulta
ten van de vorige UNCTAD's. De rijke 
landen zijn wat positiever. Zij menen, 
dat de UNCTAD er niet in de eerste 
plaats is om tot duidelijke afspraken te 
komen, maar om de grote lijnen uit te 
zetten voor een handelsbeleid, dat tus
sen de landen zelf of binnen andere or
ganisaties van landen tot een afronding 
moet komen. 

Algemene vergadering 
Op 15 februari a:.s. zal de NVR de Al

gemene Vergadering houden in Huize 
Randenbroek te Amersfoort. Aanvang 
10 uur. De ochtend zal besteed word~n 
aan huishoudelijke aangelegenhedAn, 
waarna mevr. I. v. d. Does-Enthoven, 
voorzitster van de Ver. Bescherming 
Voetgangers en een van de medewerkers 
van het MAI Bureau inleidingen zullen 
houden. 

Des middags heeft de verkiezing plaats 
van de nieuwe voorzitster, mevr. A. H. 
Richters-Wolvius en het afscheid van de 
aftredende voorzitster mevr. M. A. v. d. 
Boogert-Selhorst. Kosten van deze dag 
f 6,-. Opgave bij mevr. ir. L. v. d, 
Berg-Gerlag, Bremlaan 6, Rozendaal{ 
Post Velp, onder gelijktijdige overma
king van het verschuldigde bedrag op 
postgiro no. 503273 van de Nat. Vrouwen 
Raad. 
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Dat de zaterdagmiddag van 22 januari 
1972 in het Egmont Paleis te Brussel 
door de toetreding van het Verenigd Ko
ninkrijk, Ierland, Noorwegen en Dene
marken een historisch gebeuren oplever
de, is al een gemeenplaats. Als de on-

• derneming in 1973 op gang komt zal de 
gemeenschappelijke markt rond 250 
miljoen zielen tellen, dat is meer dan de 
Verenigde Staten en de SOwjet-Unie 
ieder aan inwoners hebben. Zij zal de 
belangrijkste handelspartner ter wereld 
zijn en dit gewicht zal des te zwaarder 
uitgewogen worden omdat met ingang 
van 1 januari 1973 het de lid-staten niet 
meer zal zijn toegestaan om afzonder
lijk externe handelspolitiek te bedrijven, 
zoals thans bijvoorbeeld nog gebeurt bij 
de handel met Oostbloklanden en andere 
landen in de wereld waar de handel in 
staatshanden is. 

len in een verfoeilijk protectionisme en 
isolationisme als uit de jar.en dertig. 

Grotere taken 

Welke zijn de grote opgaven waar de 
vergrote EEG voor staat? 

a). Versterking eigen instellingen. 
Per 1 januari 1973 komt er een nieu

we Commissie. Het nieuwe 14 tellende 
"dagelijkse bestuur" van de EEG zal 
heel wat sterker moeten zijn dan het 
huidige door de Italiaanse voorzitter 
zwak geleide negental. De nieuwe 14 
mannen zullen meer samen moeten spe
len met het Europese parlement, waar
van de bevoegdhede~ tegenover de Raad 
van ministers onvermijdelijk langzaam 
maar zeker zullen toenemen. Zolang er 
door directe Europese verkiezingen geen 
einde komt aan het dubbele mandaat 
der leden van het Europese parlement, 
moeten deze eventueel vrijgesteld worden 
in hun nationale parlementen. 

b). Nieuwe drang naar monetaire een
heid. 

Conform het plan-Wemer zal er rond 
1980 een Europese (reserve) munteen
heid moeten zijn. Met dollars komt men 
door de hele wereld (inclusief de com
munistische), met roebels door de halve 
lvan Maagdenburg tot Wladiwostok). 
De tijd zal niet ver meer moeten zijn 
dat men met dezelfde Europese munt op 
zak kan gaan van Bayonne tot Narvik 
en van.Edinburgh tot Brindisi. 

c). Gelijke rechten op onze markt 
voor gehele derde wereld. 

Voor de derde wereld wei geld en goe
deren, doch geen wapenen. Wij hebben 
dit namens de Europese liberale fractie 
bepleit op de conferentie van Eurafri
kaanse associatie in Den Haag. Prins 
Claus heeft hetzelfde geluid laten horen 
op het Unctad-symposium. Er is een spe
ciale taak voor Nederland tegenover In
donesië en Israël. Waarom onze poorten 
wijder openen voor voormalige Franse 
koloniën in Afrika dan voor anderen uit 
Azië, "met name Indonesië? Waarom voor 
wat de overstaten Middellandse Zee be
treft ruimere toegang verlenen aan Ara
bische landen dan aan Israël? 

Nederland verwachte geen dank voor 
zijn taaie arbeid om Engeland en de an
deren in de EEG te krijgen. Dit was 
overigens niet alleen Nederlands eigen
belang, maar dat van alle 10 betrokken 
landen. Op de vergrote markt zal het 
wel dringen worden. zei Robert Carr, 
Engelse minister van werkgelegenheid, 
geconfronteerd met ruim een miljoen 
werklozen (dat is ongeveer 10 maal zo
veel als bij ons op een bevolking van 
nog geen vijf maal zo groot als de on
ze!) vorige week niet, toen hij een ople
ving van de Britse economie voorspelde: 
"wij hebben het vooruitzicht van vijf
voudige toeneming van onze thuismarkt, 
die de 250 miljoen mensen in een vergro
te gemeenschappelijke markt ons 
biedt." Dat wordt dringen en dus, Ne
derlandse ondernemers, maakt uw borst 
nat. Op die markt, als deel van de we
reldmarkt, zullen ook Amerikanen en 
Japanners standplaatsen willen verove
ren. Een vergrote EEG zal· moeten ver
mijden een kolos op lemen voeten te 
worden. Daarom zal zij onder meer en 
met name als één man moeten optreden 
in het verkeer met deze twee wereld
handelspartners, wier economieën berus
ten op dezelfde beginselen als de onze. 
En dan zullen wij er met elkaar op uit 
moeten zijn om de poorten voor elkaar, 
op voet van gelijkheid en wederkerig
heid, te openen in plaats van te verval-

d). Grotere politieke saamhorigheid 
~ op de paden der wereldpolitiek. 

jets - wier vloot in geen enkel opzicht 
een defensief karakter heeft - thans 
driemaal zoveel nucleaire onderzeeboten 
bouwen dan de Navo. En het zijn die 
strijdkrachten die de gevaarlijkste drei
ging ter zee vormen. Dat is dan het 
beeld van de beveiliging van het zeever
keer over de Noordatlantische Oceaan. 
Maar wie beveiligt de aanvoer van 
grondstoffen en olie uit het Verre Oos
ten en de Perzische Golf, op de route 
rond de Kaap de Goede Hoop? Voor 
onze gewetensrust hebben wij er iets op 
gevonden: wij besteden aan dat pro
bleem geen aandacht want de Navo 
kijkt niet verder dan de NOorderkeer
kring. De oceanen daarbuiten bestaan 
voor de Navo gewoon niet," zo meent de 
heer Koudijs. "Wél hebben de Sowjets 
daarmee een middel om, conventioneel 
en ver van huis, een druk op ons uit te 
oefenen die het economische leven vol
strekt kan ontwrichten." 

Met nadruk stelde het liberale Kamer
lid dat in het regeerakkoord tussen de 
KVP, ARP, CHU, DS'70 en de VVD 
gesproken wordt over de extra verho
ging van de defensiebegroting met I 55 
miljoen, die gezien moet worden als een 
"eerste aanzet bij het inlopen van de 
achterstand". Zoals bekend bleek met 
name uit een rapport van de voormalige 
(liberale) minister van defensie, de heer 
Den Toom, dat de Nederlandse krijgs
macht in de laatste jaren een achter
stand heeft opgelopen in de materiële 
sfeer. 

Twijfelachtige eer 

De uitgaven die de Nederlandse bevol
king aan defensie besteedt, zo betoogde 
de heer Koudijs voorts, zijn vergeleken 
met onze Navo-partners niet "al op een 
redelijke hoogte", zoals de heer Van El
sen (kvp) eens had betoogd. De heer 
Van Eisen verwijst naar cijfers (een 
vergelijking in percentages van het na
tionaal inkomen), die slechts een onder
deel vormen van alle gegevens. Uit de 
publikatie "militairy balance" blijkt 
eveneens dat Nederland per hoofd van 
de bevolking 85 dollar uitgeeft, de 
Westduitser 104 dollar, de Noor 97 dol
lar, de neutrale Zweed 143 dollar. "Als 
wij Luxemburg en IJsland buiten be
schouwing laten geniet Nederland de 
twijfelachtige eer, mét Denemarken en 

België, eveneens behorend tot de 'welva
rende' landen, per hoofd het minst voor 
hun defensiè te betalen," zo zei het Ka
merlid. Ter vergelijking: de Rus betaalt 
per jaar 222 dollar (137 dollar meer dan 
een Nederlander), de Tsjechoslowaak 122 
dollar en de Oostduitser 116 dollar. 
Zoals te verwachten was, kreeg de heer 
Koudijs hierover nogal wat interrupties 
te verwerken van KVP- (Van Eisen) en 
van PvdA-zijde. 
Fundamenteel verschil van inzicht bleek 
het liberale Kamerlid te hebben met de 
fractie van de PvdA, die een beperkt 
conflict in Centraal-Europa het minst 
onwaarschijnlijk (dus: het meest waar
schijnlijk) vindt. Volgens de heer Kou
dijs is dit een onvoorzichtigheid, die ge
baseerd is op subjectieve beoordelingen 
van de Russische - "misschien straks 
ook van de Chinese" - intenties. "Wij 
denken toch niet dat een aanvaller, bij 
welk conflict dan ook, zijn sterke troe
pen zal thuislaten?" 
Ten slotte zag de heer Koudijs in een 
eventuele uitvoering van het PvdA-plan 
een bijzonder groot gevaar: een aan
merkelijke verlaging van de atoomdrem
peL Het gebruik van nucleaire wapens 
zal immers langer uitblijven, naarmate 
men langer en meer weerstand kan bie
den met de conventionele bewapening. 

Discriminatie 

De andere liberale woordvoerder in het 
defens.iedebat, de heer G. W. Keja, die 
met name de personeelsproblemen be
handelde, heeft daarna zelfs het beladen 
woord "motie" laten vallen. Hij deed dit 
toen hij sprak over de disCJziminatie tus
sen de jongens die de dienstplicht moe
ten vervullen en tussen hen die in die 
periode verder aan hun carrière kunnen 
bouwen. In het verleden had de heer 
Koudijs al meniiffiaal aandacht voor dit 
probleem gevraagd, dat overigens steeds 
groter wordt omdat het aantal dienst
plichtigen verhoudingsgewijs steeds 
kleiner is geworden. (Naar schatting 
moet op dit moment 45 procent van de 
jongens opkomen). 
De heer Keja meent dat de regering iets 
zou moeten doen voor deze jongens, 
bijv. in die zin dat zij na de vervulling 
van hun diensttijd een aantal jaren be
lastingverlichting krijgen. Keja dreigde 
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Dit is helaas gemakkelijker gezegd 
dan gedaan! Edoch, V~[aar zijn we met 
zijn allen in het Midden-Oosten? Hoe
lang zal het nog duren eer we allen, ook 
in de grote drie "van Bonn, Parijs 'en 
Londen" beseffen dat er niet één "gro
te" meer is in West-Europa, doch we 
alleen nog maar samen één nieuwe 
kunnen maken! 

Defensie 
En tot slot: als Europa waard is ge

maakt te worden - en is dat niet een 
der eerste politieke plichten van de ja
ren zeventig -is het ook waard verde
digd te worden. Pro of contra Europese 
kernmacht(en) praten heeft mij altijd 
nogal vruchteloos geleken. 

Er bestaan nu eenmaal reeds twee; zij 
het kleine kernmachten. Indien deze 
zouden kunnen worden samengesmolten, 
zou er al veel gewonnen zijn, in de 
meest letterlijk geldelijke zin. Nog veel 
meer zou er gewonnen kunnen worden, 

·als het ten onzent meermalen ge,uite li
berale geluid, om op het gebied van be
wapening en krijgsmachtsvorming meer 
;;amen te doen, gehoor zou vinden. Hoeve
le miljoenen zouden daarmede bespaard 
kunnen worden? Waarom zouden er in 
het Europa van de 10 nog langer 9 of 8 
afzonderlijke vloten, legers en lucht
machten moeten zijn? Wat dit betreft 
moge er hoop zijn dat de geschiedenis 
zich nog eens zal herhalen, maar dan in 
omgekeerde zin. Wij doelen op het vol
gende. Na de mislukking van de Euro
pese Defensie Gemeenschap in 1954, 
werd in 1955 in Messina door de stuw
kracht van de Italiaanse liberaal Gaeta
no Martino de eerste schrede gezet naar 
de Economische Gemeenschap die in 
maart 1957 in Rome het levenslicht aan
schouwde. Deze Gemeenschap moet ons 
voeren tot het uiteindelijk ideaal: de 
Europese (con) federatie. In die con
tructie is de gezamenlijke verdediging 
een van de onmisbare pijlers. Wij zullen 
naar onze mening deze plicht bij de ver
dere gang naar onze eenheid niet kun
nen ontwijken. En zo mag dan onze ge
zamenlijke verdediging mislukt zijn als 
start van ons Europese eenwordingspro
ces, zij zal er tegen het einde van die rit 
uit kunnen komen. 

met een motie hierover omdat het kabi
net dit probleem al jarenlang in studie 
heeft en nooit een standpunt heeft inge
nomen. Dat standpunt moet er maar 
eens een keer komen, vond het Kamer
lid. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrüheid eo Democra
tie is geve~ttigd k Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89·8. Hoofdredacteur eu 
voorzitter vau de redactiecommissie ill 
de heer l'h. C. la Cbapelle. ' 

De abmmementen·adminlstratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaa$ 
van , te VVD, Koninginn~grach' 61 te Deu 
Haag (telefOOP, uitsluitend voor abon· 
nementen-adminifltratie, 070 • 111741). 
V oor !ldreswijzigingen ete. wende men 
llieh dUs 10t be& algemeen secretariaat. 

De adverteatle-exploitatie wordt v_... 
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, WesU.Jlaak lSO (JIO~tbus 8M) te 
RoUerdam, telefuon 010 • 147211. 

a:.. gemeen 
secretariaat 

Bet algemeen sem·etllriaat van te 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konln
ginnegracbt 61, telefoon (070) GMSOS. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 

llaaJ· 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer is gevestigd iD het 
gebouw van de Tweede Kamer, Bin
nenhof 1 A te Den Haag. Telefoon 
< 0'70) • &149 n. 
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lri overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het westelijke district 
vastgesteld: 
·Kamercentrale Amsterdam: 

G. W. Keja, mr. H. Koning. 
Kamercentrale Haarlem: 

mr. dr. C. Berkhouwer, drs. Th. Joe
kes. 

Kamercentrale Den Helder: 
mr. dr. C. Berkhouwer, G. w. Keja. 

Kamercentrale Rotterdam: 
mr. H. Koning, mevrouw mr. N. Smit
Kroes. 

Kamercentrale 's-Gravenhage: 
drs. Th. Joekes, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello. 

Kamercentrale Leiden: 
mej. mr. A. Kappeyne van de Coppel
lo, mr. F. Portheine. 

Kamercentrale Dordrecht: 
mr. A. Geurtsen, jr. D. S. Tuijnman. 

Kamercentrale Utrecht: 
L. M. de Beer, de heer G. Koudijs. 

Zie ook het artikel over de 
Leidse Baan op pagina 11. 

Adreswijziging 

Den Helder - De heer R. J. Middel
burg, secretaris van de Kamercentrale 
Den Helder, is verhuisd naar Midwoud, 
Pieter Warluslaan 46. Zijn telefoonnum
mer aldaar wordt 02291/623. Zo lang er 
nog geen aansluiting is, kan men de 
heer Middelburg bereiken op nummer 
023/923923. 

Regionaal congres 

De kamercentrale Den Helder orga
niseert 26 februari een regionaal con
gres dat wordt gehouden in café-restau
rant 't Gulden Vlies in de Koorstraat 
te Alkmaar. Op dit congres spreken 
tijdens het ochtendprogramma partij
voorzitter mevrouw G. V. van Some
ren-Downer en mr. H. van Riel, 
fractievoorzitter van de VVD in de 
Eerste Kamer. De heer Van Riel be
'licht de ideologische grondslagen van 
de VVD en hun toepassing op de maat
schappij. Mevrouw Van Someren houdt 
een algemene beschouwing over de 
VVD nu en in de toekomst. Na de 
lunchpauze onderwerpt dr. D. H. Peere
boom Voller de gewestvorming aan een 
kritische beschouwing, waarna mr. dr. 
C. Berkhouwer over de gewestvorming 
buiten onze landsgrenzen spreekt. Over 
de door de sprekers aan te snijden 
onderwerpen zal een ruime discussie
mogelijkheid zijn. 

De kosten van deelname aan het con
gres bedragen voor degenen die van 
koffie en lunch gebruik willen maken 
negen gulden. De entreeprijs, waarin 
één koffie is begrepen, bedraagt twee 
gulden vijftig. · 

Het correspondentie-adres van de 
eongrescommissie van de kamercentrale 
Den Helder is: Cromhoutstraat 30, 
Heerhugowaard, tel. 02207-1277. 

VRIJHEID~ EN DEMOCRATIE 

IJ mond-gemeenten samen? 

Bij het verschijnen van dit nummer is 
vermoedelijk de beslissing gevallen over 
het wetsontwerp tot samenvoeging van 
de drie IJmond-gemeenten: Velsen, Be
verwijk en Heemskerk tot één gemeente 
onder de naam IJmuiden. De uitslag 
daarvan viel tevoren niet te voorspellen. 
Daarvoor waren de meningen te zeer 
verdeeld. Het gaat dan . ook. om de 
grootste bestuurlijke operatie die ons 
land ooit gekend heeft. Velsen dat ook 
Santpoort, Driehuis en IJmuiden omvat, 
heeft ongeveer 70.000 inwoners die me
rendeels op de zuidelijke oever van het 
Noordzeekanaal wonen. Het noordelijk 
aan Velsen grenzende Beverwijk heeft 
ruim 40.000 inwoners en het nog noor
delijker gelegen Heemskerk 30.000. 

Zoals in bijna alle samenvoegingsza
ken zijn de partijen ook hier niet eens
gezind in hun beoordeling van het wets
ontwerp. Hoewel er duidelijk sprake is 
van de opheffing van alle drie gemeen
ten en dus niet van annexatie, zijn de 
kleinsten (in oppervlakte en inwoner
tal) toch bang opgeslokt te worden door 
de grote broer. De gemeenteraden van 
Beverwijk en Heemskerk zijn fel ge
kant tegen de samenvoeging; de ge
meenteraad van Velsen is vóór. De drie 
plaatselijke afdelingen van de VVD vol
gen de standpunten van de verschillende 
gemeenteraden. Zij zijn het dus ook on
eens. 

Over de bestuurlijke indeling van het 
gebied aan de monding van het Noord
zeekanaai wordt .al twintig jaar gespro
ken en geschreven. Zeven ministers van 
binnenlandse zaken hebben zich er mee 
beziggehouden. Samen hebben zij voor 
drie verschillende oplossingengezorgd die 
in evenzovele wetsontwerpen waren 
vastgelegd. Twee hebben de eindstreep 
nooit gehaald. 

Hoogovens 

Directe aanleiding tot de herziening van 
de bestuurlijke indeling van het gebied 
aan de monding van het Noordzeeka
naai is het ijzer- en staalbedrijf van 
Hoogovens. Dat is in 1929 binnen de 
grenzen van de gemeente Velsen ge
start, maar is in de loop der jaren over 
de grenzen van Beverwijk en Heems
kerk heengegroeid. Het bedrijf heeft nu 
20.000 werknemers. De economie van 
het hele gebied drijft er op en ook pla
nologisch drukt het mammoet-concern 
zijn stempel op de streek. D~ woonsi
tuatie is vrijwel geheel op Hoogovens 
gericht. 
De commissie Westen des Lands zag in 
1951 op de noordelij~e oever van het 
Noordzeekanaal ai een .,staalstad" 
groeien. In 1956 werd voor die ,.staal
stad" en de gemeente Velsen een boven
gemeentelijk orgaan noodzakelijk 
geacht, de IJmondraad, te vergelijken 
met de huidige Rijnmondraad. De 
IJmondraad, rechtstreeks te kiezen door 
de bevolking, is er nooit gekomen. Een 
poging tot vrijwillige samenwerking 
van de drie gemeenten mislukte in de 
jaren zestig. In 1964 kwam de toen
malige minister van binnenlandse za
ken, mr. Toxopeus, met een wetsont
werp dat behelsde Beverwijk en Heems
kerk samen te voegen. Beverwijk was 
vóór. Heemskerk uiteraard tegen. Het 
toen nog kleine tuindersdorp Heemskerk 
kreeg de steun van Velsen en van Gede
puteerde Staten van Noord-Holland dat 
Beverwijk en Heemskerk niet los kon 
zien van Velsen. Dit tweede wetsont
werp heeft de Tweede Kamer nooit ge
haald. 

Achterhaald 
In 1966 kwam minister Beernink met 
het huidige wetsontwerp. Een aantal 
motieven die in de jaren vijftig pleit
ten voor een herziening van de bestuur
lijke indeling van het gebied, waren 
toen echter door de feiten achterhaald. 
De prognoses over de bevolkingsantwik
keling bleken niet te kloppen. De .,staal
stad" was een papieren argument. Het 
aantal werknemers bij Hoogovens groei
de wel, maar met het voortschrijden 
van de mobiliteit zocht men zijn woon
plaats verder weg. Tot ver voorbij Alk
maar zijn nu hele woonkernen van 
Hoogoven-employés en ze worden met 
speciale bussen overal vandaan gehaald. 
De IJmond-gemeenten hebben zich in 
die tijd naar eigen inzichten ontwikkeld. 

De drie hebben zich inmiddels ieder 
naar eigen inzicht ontwikkeld en het 
resultaat is zeker niet de homogene 
staalstad die men zich voorstelde. Minis
ter Beernink wil van de oorspronkelij
ke gedachte van een stedelijke eenheid 
echter nog zoveel mogelijk redden en 
voor de inwoners het treffen van ste-

Het industriegebied IJmond 

delijke voorzieningen mogelijk maken 
die beter zijn dan wanneer elke gemeen
te daarvoor afzonderlijk zou .moeten 
zorgen. Hij meent dat de praktijk dit 
heeft bewezen. Hij wijst dan voorts nog 
op de voordelen van een zo effectief 
mogelijk benutten van de nog schaarse 
gronden voor woningbouw, de ligging 
van Hoogovens binnen één bestuurlijk 
gebied en voor een volwaardige partner 
tegenover Amsterdam en de Zaanstreek 
bij de verdere ontwikkeling van het 
Noordzeekanaalgebied waarin de voor
haven bij IJmuiden zo'n belangrijke rol 
speelt. 
Beverwijk en Heemskerk voeren vooral 
als bezwaar aan dat de afstand tussen 
bestuurders en bestuurden in de samen
gevoegde gemeente te groot wordt. Zij 
wijzen daarbij op het scheidende ele
ment dat het Noordzeekanaal vormt en 
de slechte oeververbindingen over dat 
kanaal. De Velsertunnel ligt buiten de 
bebouwde kom en is eigelijk meer voor 
het doorgaande verkeer. Wat resteert 
zijn de ponten en de omslachtige route 
over de sluizen. Voordelen zien de Be
verwijkers en Heemskerkers niet. Zij 
menen dat alles wat er op het terrein 
van dl) stedelijke voorzieningen kon 

-worden gedaan, is gedaan en dat van een 
samenvoeging niets meer te verwachten 
valt; die komt te laat. 
Een belangrijk aspect in de hele affaire 
is de aandrang die de laatste jaren van 
de zijde van de Raad -van Bestuur van 
Hoogovens wordt uitegeoefend om de 
drie genieenten samen te voegen. Als 
argumenten worden daarvoor aange
voerd de onwerkbaarbeid binnen het be
drijf als men voor allerlei zaken met 
zoveel verschillende gemeenten te ma
ken heeft en de kwestie van de toe- en 
afvoerwegen naar en van het bedrijf 
waarvoor de IJmond-gemeenten uit fi
nanciële onmacht of onderling geharre
war over de loop van de tracés in al die 
jaren nauwelijks goede voorzieningen 
hebben kunnen treffen. Verwacht (door 
Velsen) en gevreesd (door Beverwijk en 
Heemskerk) wordt dat van de economi
sche macht van Hoogovens een grote 
invloed op de uiteindelijke beslissing zal 
uitgaan. 

Een belangrijk argument van Heems
kerk tegen de samenvoeging mag hier 
niet onvermeld blijven: de gewestvor
ming. In Heemskerk meent men dat 
niet meer over samenvoeging van grote 
gemeenten als die in de IJmond moet 
worden gesproken nu de gewestvorming 
zich als nieuwe bestuursvorm aandient 
en mogelijk een oplossing zal blijken 
voor de problemen in het IJmondge
bied. -

KOPIJ 
Kopij voor de regionale rubrieken 
dient de redactie te bereiken uiter
lijk op de vrijdagavond vooraf
gaande aan de verschijningsdatum 
van Vrijheid en Democratie. De 
redactie spoort nogmaals alle af
delingen, kamercentrales etc. aan 
berichtjes in te zenden over hun 
activiteiten. 
Adres van de redactie: Nieuwe 
Herengracht 89-B te Amsterdam. 
Telefonis~h doorgeven van kopij is 
niet mogelijk. 

Aankondigingen 

SFEBRUARI 
Mej. mr. A. Kappeyne van de Coppel

Jo (lid van de Tweede Kamer) spreekt 
voor de afdeling Gouda. 
9FEBRUARI 

Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid van 
de · Tweede Kamer) geeft voor de sta
tencentrale Haarlem-Velsen een to·elich
ting op haar nota volksgezondheid. Ka
pel Nieuw Vredenhof, J. van Oldenbar
neveldtlaan 15, Haarlem. 20.00 uur. 
llFEBRUARI 

Mr. F. PortheiDe (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt voor de ondercentrale 
Goeree-Overflakkee. 

G. w. Keja (lid van de Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Heerhu
gowaard over ,.van dinsdag tot donder
dag op het Binnenh.of", parlementaire 
politiek, liberaal bekeken. .,De heer van 
Jericho", Middenweg, Heerhugowaard, 
20.00 uur. 
14FEBRUARI 

Dr. K. van Dijk (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Go
rinchem over onderwijs. Motel Gorin
chem. 20.00 uur. 
21 FEBRUARI 

Mr. B. E. Koning (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Heiloo 
over het budgettaire beleid. .,De Oude 
Herberg". 

Mevrouw drs. N. SmU-Kroes (lid van 
de Tweede Kamer) en ir. L. Jacobsen 
(voorzitter commissie verkeer en ver
voer) nemen deel aan een debatavond 
over openbaar vervoer te Rotterdam. 
22FEBRUARI 

Voor de afdelingen in de Vechtstreek 
spreekt G. Koudijs (lid van de Tweede 
Kamer) over defensie. 20.00 uur Studio 
Idee, Rijksstraatweg 117 j119 te Loenen. 
3MAART 

Mr. B. E. Koning spreekt voor de 
Vrouwen in de VVD, provincie Utrecht 
over ,.Inspraak". Monopole, Amersfoort. 
14.15 uur. 
15FEBRUARI 

Prof. mr. N. E. H. van Esveld spreekt 
voor de afdeling- Rijswijk over .,Libe
ralisme en sociale politiek". De Hofste
de, Julianalaantje, Rijkswijk. 20.00 uur. 
28FEBRUARI 

Tournee H. Wiegel te Woerden. Zie 
voorpagina. 

Ondercentrale IJsselmonde 
IJsselmonde - In de kamercentrale 

Dordrecht is de ondercentrale IJssel
monde opgericht. Tijdens een. eerste 
werkvergadering is een voorlopig dage
lijks bestuur gevormd dat bestaat uit de 
heren J. W. Oasterbaan van de afdeling 
Rhoon, voorzitter, H. A. Bürmann van 
de afdeling Heerjansdam, secretaris en 
N. F. M. Taverne van de afdeling 
Zwijndrecht, penningmeester. 

Het bestuur bestaat verder uit afge
vaardigden van de afdelingen Poortu
gaal Hendrik Ido Ambacht, Baren
drecht en Ridderkerk. Het secretariaat 
van de ondercentrale is gevestigd: Jhr. 
V. P. A. Beelaerts van Bloklandlaan 29 
te Heerjansdam, tel. 01857-1575. 
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Uit de stroom van brieven die 
ont voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor elk blad één die 
naar haar oordeel ruime aan
dacht verdient. Dat ·betekent 
niet dat zij de mening van de 
briefschrijver deelt, wel dat zij 
het de mee1t. belangwekkende 
brief acht die de afgelopen we• 
ken werd ingezonden. 
Uit de andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het meest (aangenaam. of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anonieme brieven en brie\ten in 
onleesbaar handschrift verdwij
nen zonder pardon in de prullen
mand. 

Mijn 
• 
IS ... 

Oostersehelde 

Naar aanleiding van het artikel "Moet 
de Oostersehelde wel dicht?:' pag. 6 van 
dit blad van 21 jan. '72 wil ik gaarne 
het volgende opmerken: 

Van alle argumenten vóór de afslui
ting ván de Oosterschelde, zoetwater
bekken etc. is uitsluitend de veiligheid 
overgebleven. En veiligheid is een rela
tief begrip, afsluiting geeft maximale, 
doch verhoging van de zeedijken geeft 
voldoende veiligheid. Deze maximale 
veiligheid kost niet alleen één miljard 
gulden extra, doch vernietigt het unieke 
milieu van de Oosterschelde. 

Compartimentering, noch perforering 
kunnen daar afdoende aan verbeteren, 
eb en vloed gaan in elk geval verloren 
en de kosten zijn vele honderden miljoe
nen extra guldens. 

Het belang van de functie van "kin
derkamer" voor vele Noordzeevis is 
eerst nà 1953 geleidelijk duidelijk ge
worden; het is mijn stellige overtuiging, 
dat wanneer in 1953 de Oostersehelde 
niet in het Deltaplan was betrokken, 
doch als nader te bestuderen probleem 
was beschouwd, nu niemand één ·miljard 
extra gulden voor afsluiting over zou 
hebben. 

Helaas is het voor politici onmogelijk 
op een eenmaal genomen beslissing te
rug te komen, wanneer begrippen als 
"maximale" veiligheid in het geding 
zijn. Dat op andere wijze voldoende vei
ligheid verkregen kan worden, al moge 
het dan zo zijn dat over 1-200 jaar de 
betreffende dijken opnieuw versterkt en 
verhoogd moeten worden, speelt daarbij 
helaas geen enkele rol. 

Hoezeer veiligheid een relatief begrip 
is, blijkt uit de ristco's die in het weg
verkeer worden genomen en de gelaten
heid, waarmede het jaarlijkse veeivoud 

• Brief 
De heer R. R. van Calker te Balkbrug 

zond ons een afschrift van een· brief, die 
hij op 30 janul!ri de heer Wiegel deed 
toekomen, met het verzoek melding te 
maken van de punten, die hij daarin 

. aansnijdt. Dat zijn er twee. In de eerste 
plaat wijst de heer Van Calker op wat 
hij noemt "het gevaar van onze linkse 
radio- en tv-dictators". Hij verzoekt de 
heer Wiegel om daartegen in iedere ver
gadering en in iedere VVD-uitzending 
van leer te trekken. 

Het tweede punt uit zijn brief betreft 
DS'70. "Ik ben al jaren lid van de 
VVD," schrijft de heer Van Calker, 
"maar hoe ik het ook bekijk, ik zie hoe 
langer hoe minder verschil met DS'70. 
In hun uitzendingen noemen zij zich 
nooit socialistisch en ze schoppen heel 
wat harder tegen de PvdA aan dan de 
VVD. Mevrouw Van Someren heeft ge
sproken over een middenpartij. Wat zou 
u denken van een samengaan van de 
VVD met DS'70? Als ik de mensen van 
DS'70 in de Kamer hoor, zouden hun uit
spraken evengoed door VVD'ers gedaan 
kunnen zijn." 

• Keja op TV 
Bij in Voorburg gehouden informele 

huiskamerbijeenkomsten kwam vele 
malen het onderwerp "televisie-presen
tatie" ter sprake, zo schrijft ons de heer 
J. van den Thoom. "Vaak wordt daarbij 
gepleit voor televisiepresentatie door 
personen, die brede lagen van de bevol
king aanspreken. Op het scherm moe
ten, in de zendtijd van de VVD, spre
kers verschijnen, die populair en duide
lijk de problemen kunnen uiteenzetten. 
Dus niet "wat bekakt sprekenden"; het 
gaat er namelijk om dat in de eerste 
plaats de grote massa van de niet-leden 
de tv-sprekers weet te waarderen." 

De uitzending met de heer en me
vrouw Keja heeft mij daarom veel ge
noegen gedaan, aldus de heer Van den 
Thoorn. Het was precies een uitzending 
zoals wij ons gedacht hadden. 

• Kiesdrempel 

Nu er naar wij hopen voorlopig geen 
Tweede Kamerverkiezingen worden ge
houden kan het vraagstuk van een kies
drempel onemotioneel worden bekeken. 
De KVP was vóór een kiesdrempel en. 
de VVD op democratische gronden te
gen. De vraag is hoever men een demo
cratie kan doordrijven. Men kan nu een
maal geen 13 miljoen Kamerleden heb
ben. Vroeger waren het er honderd; 
daarna is men overgegaan op 150 we
gens de bevolkingstoename en het 

aan doden en gewonden van de ramp 
van 1953 wordt aanvaard. 

Ik betreur het in hoge mate, dat de 
VVD als een partij met vele kundige 
leden ook hier weer geen duidelijk 
standpunt durft in te nemen. Mevrouw 
Veder-Smit en de heer Tuijnman ver
wachten nog wonderen van comparti
mentering, maar de wonderen zijn ook 
hier de wereld uit. 

De kop en de eerste kolom van het 
artikel "moet de. Oostersehelde wel 
dicht" in het vorige nummer zijn uitste
kend, maar de zaak ontspoort, wanneer 
er wordt gesteld dat oester- en mossel
cultuur door perforering behouden kun
nen blijven. Dat kan alleen en dat geldt 
in nog sterkere mate voor de "kinderka
merfunctie" bij handhaving van eb en 
vloed, maar die kun je nooit bereiken 
door perforering, maar alleen door et-n 
Open Oostersehelde met desnoods enkele 
stukken dijk erin, d.w.z. de reeds aan
wezige · wèrkeilanden · iets uitbouwen. • 
Dat betekent natuurlijk wel volledig-op 
Deltapeil brengen van alle dijken lang~ 
de Oosterschelde, maar de kosten zijll_ 
aanzienlijk lager dan volledige afslui
ting· alleen en ·meer dan één miljard ·la
ger, indien er ook nog sprake is van 
compartimentering enjof perforering. 

Misschien is dit voor politici een aan
aardbaar compromis, omdat zij dan 
kunnen stellen dat door deze stukken 
dijk in de mond van de Oostersehelde en 
golven zodanig worden gebroken, dat in 
combinatie met het op Deltapeil bren
gen van alle zeedijken dezelfde mate 
van veiligheid wordt verkregen als door 
volledige afsluiting. 

Ik onderstreep opzettelijk voor politi
ci, omdat technici hierover hun twijfels 
zullen hebben. Maar diezelfde technici 
zijn bereid de relatieve veiligheid van 

scheppen van de mogelijkheid per partij 
meer specialisten in de Kamer te krij
gen. Het gevolg is echter ook geweest 
dat er meer splinterpartijen .kwamen, 
hetgeen voor parlement en kabinet ex
tra werk meebraèht, o.a. door het stij
gende aantal schriftelijke vragen. 

Splinterpartijen zijn onlogisch, omdat 
een- of tweemans fracties niet over alle 
specialismen een oordeel hebbén. Boven
dien vind ik dat afgescheiden Kamerle
den hun zetel ter beschikking dienen te 
stellen, omdat ze gekozen . zijn op een 
bepaald programma en er door hun af
scheiding weer nieuwe splinterpartijen 
bijkomen. Het zou hier - evenals in 
andere landen - mogelijk moeten zijn 
met een beperkt aantal partijen in het 
parlement te opereren, bijvoorbeeld een 
christelijke, een progressieve, een ultra
linkse en een middenpartij. Dat zou veel 
efficiënter en goedkoper zijn. Of men 
zou besluiten tot een drempel van 3 
man of 3 procent of tot een ander getal 
zou een nader punt van discussie moe
ten zijn. Maar ik geef toe dat een crite
rium van wat democratisch is wel moei
lijk is te geven. 

IR. P. H. Á. ZAALBERG, DEN HAAG. 

De redactie is het met de visie van ir. 
Zaalberg niet eens. In de partij is zeer 
uitvoerig op alle nivea·us over de kies
drempel gediscussieerd; men heeft deze 
gedachte van de hand gewezen op grond 
van goede en algemeen bekende argu
menten. Wij hebben er geen behoefte 
aan deze weer te herhalen. 
REDACTIE VRIJHEID EN DEMO

CRATIE 

• Demonstratie abortuswet 
Ik wil de VVD-vrouwen er op attent 

maken dat Dolle Mina op 19 februari een 
· demonstratieve bijeenkomst organiseert 

naar aanlelding van het wetsontwerp 
over de abortus. De bijeenkomst begint 
om 2 uur op het Jaarbeursplein in 
Utrecht. Zoals bekend verwerpt Dolle 
Mina de stelling dat de vrouw niet bij 
machte en niet bevoegd zou zijn zelf een 
beslissing te nemen over de eventuele 
ongewenstheid van haar zwangerschap. 

Met name verwerpt zij : 
Dat een: ander voor de vrouw een 

beslissing kan nemen, die haar in de 
eerste plaats aangaat en waarvan zij 
in de eerste plaats de consequenties 
draagt. En voorts : dat de vrouw niet 
alleen in staat zou zijn tot afweging van 
alle belangen, die hiermee zijn gemoeid. 
Ook Dolle Mina denkt in termen van 
afweging van alle belangen. 

Voor zover u zich solidair voelt met 
de VVD zou u zich bij de demonstratie 
kenbaar kunnen maken door het dragen 
van een VVD-speldje of anderszins, 

vrijdag· 4 februari 1972 - 9· 

een geheel Open Oostqrschelde met tot 
De:t!lpeH verhoogde zeedijken te aan
vaarden, zodat deze twijfels niet van 
belang zijn. 

Ik hoop hiermede een bijdrage te heb
ben geleverd tot verduidelijking van de 
problematiek. 

JR. H. MEIJER 
Gosterbeek 

COPIJN 
GROENEKAN 

* 
REEDS MEER DAN 

TWEE EEUWEN 
EEN BEGRIP VOOR 

booJnkwekerij
produkten 

EN 

tui nare hiteetuur 

* 
. TELEFOON 03461 - 12 07 

waardoor de vrouwen (en uiteraard de 
mannen) die het met dit standpunt eens 
zijn, ~e geloofwaardigheid van de VVD 
wat betreft dit punt uit het verkiezings-

. programma ~unnen uitdragen. Hoe de 
. fractie dat wil klaarspelen zullen we wel 
mer}ten tijdeps het Kamerdebat. 

MEVR. J. TROMP-MEESTERS, 
AMSTERDAM 

Wintercongres 
van JOVD 

De jongerenorganisatie Vrijheid 
en Democratie houdt' vrijdag . 11 
en zaterdag 12 februari haar win
tercongres in hotel De Paasberg, 
Arnhemseweg 20 te Ede. 

Het programma van het congres 
is als volgt: -

VRlJDAG: 
19.30 Ontvangst. der deelnemers. 
20.00 Congresrede door voorzit-

ter D. N. M. van Wees. 
20.15 Mr. J. J. A. Berger, frac

tievoorzitter van DS '70, zal een 
rede houden over zijn ervaringen 
als Tweede-Kamerlid. Hierna ge
legenheid voor discussie, · ' 

22.30 Feest m.m.v. The Sirnon 
East Drive-in Show. 

ZATERDAG 
09.00 Ontbijt. 
10.00 Plenaire behandeling nota 

Liberale Beginselen. 
11.00 Koffie. 
11.15 Liberale Beginselen Werk

groepen. 
12.30 Koffietafel. 
13.30 Eindbehandeling Plenair 

Liberale Beginselen. 
15.00 Huishoudelijke verga-

ring. 
17.00 Sluiting. 

Agenda Huishoudelijke verga
dering: 
1. Opening 
2. Financiën District Noord. 
3. Begroting 71-72. 
'· Wat verder ter tafel komt. 
5. Rondvraag. 
6. Sluiting. 



1~ - vrijdag 4 februari 1972 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Een RO:\DV AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
*------~-----------------------

,, Gastheren 

in eigen land" 

m 
~~ 
Pen .. Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

'.' 

een BELEVENIS! W illemsplein 

Rotterdam 

/ejnhofef Arnhem 
annex SAVOY-RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 
Onderlangs 10 • Arnhem . Tel. 08300.27141 

waar de gast k~ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: perfekte 
outillage voor vergaderingen, congressen, shows, feestelijke 
bijeenkomsten: royale hotelaccommodatie, restaurant, café, 
petit-restaurant, bar en bowling. Speciale arrangementen bij 
feestelijke gelegenheden: Kerstmis - Nieuwjaar - Pasen -
Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

tlÖTEL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE ,.NAPOLEON" 

VREELAND Afo VECHT 
. ·e-u. K"RUISINQ AUTOWEQ. HAARLEM/HILVERSUM+ UTRECHT /AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTeN 

Meld u als lid van de 
Inlichtingen: KONINGINNEGRACHT 61 - DEN HAAG - TELEFOON 070- 60 48 03 
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Japan· kijkt naar China 

van onze redacteur 
buitenl'and 

Leidse 
Baan 
weggeveegd 

De Japanse minister van buitenlandse 
zaken Takeo FukUda heeft de normali
sering van de betrekkingen tussen Chi
na en Japan deze week een urgente 
zaak genoemd en Frankrijks bemidde
ling in dezen gevraagd. Nu Japans bond
genoot Amerika duidelijke toenade
ringspogingen doet tot Peking, is voor 
Japan de weg geopend zich nu ook 
langs officiële kanalen tot het China van 
Mao te richten. Onofficieel zijn die be
trekkingen al geruime tijd van belang. 
Steeds meer Japanse .zakenlieden en po
litici brengen een bezoek aan China om 
contacten tot stand te brengen. Dit in 
de verwachting dat de Chinese markt in 
de nabije' toekomst geopend zal worden 
voor een omvangrijke niet-communisti
sche handel en dat Japan daar een be
langrijk aandeel in kan hebben. Daarbij 
heeft Japan vooral de voor Japan zo 
onontbeerlijke en in China zo ruim
schoots aanwezige natuurlijke hulpbron
nen op het oog. 

Japan is reeds de belangrijkste han
delspartner van Peking, dat zijn handel 
met de Sowjet-Unie van 5,1 miljard roe
bels in 1957 tot 51 miljoen roebels in 
1969 zag dalen *.) De Chinees-Japanse 
handel bereikte in 1970 met 825,5 mil
joen dollar een recordhoogte en in de 
eerste tien maanden van 1971 werd een 
stijging van 2,5 procent bereikt. Tot no
vember exporteerde het voor een bedrag 
van {57 miljoen dollar naar China en 
importeerde het voor een bedrag 
van 248,8 miljoen. China's totale buiten
landse handel wordt geschat op 4 mil
jard dollar. Japans aandeel in de Chine
se handel met de niet-communistische 
landen bedroeg 19,5 procent tegen Hong 
Kong 8,5 procent en West-Duitsland 6 
procent. Verwacht wordt dat het Japan
se aandeel tot 25 à 30 procent zal kun
nen stijgen. 

Toekomst 
Voor Japan zelf betekent de handel met 

De Le~dse Baan, de provinciale autoweg, 
geprojecteerd tussen Den Haag en Lei
den, evenwijdig aan ·de spoorlijn, zal 
(voorlopig?) niet worden aangelegd. 
Met een geringe meerderheid hebben 
Provinciale Staten van Zuid-Holland 
hiertoe besloten, ondanks het feit dat er 
in dit project al een bedrag van 13,5 
miljoen gulden voor kunstwerken, zoals 
een viaduct e.d. is besteed. 

Als er ooit sprake is geweest van een 
beslissing die met gemengde gevoelens 
is ontvangen, dan is dat hier het geval. 
Pe voorstanders van het behoud van na
tuurschoon voor een belangrijk deel ge
concentreerd in de werkgroep Milieube
heer van de Leidse universiteit hebben 
het pleit gewonnen. 
De beslissing betekent, dat structuur
plannen, uitbreidingsplannen, verkeers
plannen e.d. die door de direct erbij be
trokken gemeenten waren uitgewerkt 
en ook· plannen van het Rijk, nu voor 
een belangrijk deel op losse schroeven 
zijn komen te staan. Er kunnen allerlei, 
nog niet te overziene consequenties uit 
voortvloeien. 
Met alle begrip voor de zorg die velen 
hebben voor het milieu in dit overvolle 
deel van de Randstad Holland, hebben 
wij in het verleden in dit blad vóór de 
aanleg van de Leidse Baan gepleit, hoe
wel wij de mening deelden dat er aan 
het plan bezwaren kleefden, niet alleen 
voor de aantasting van het milieu, maar 
voor de o.i. onvoldoende aansluitingen 
van de weg in Leiden en Den Haag. 
Eerder is afgezien van het plan door 
de duinen een weg aan te leggen van 
Den Haag in de richting van de Noord
holl~ndse grens. Deze laatste beslissing 
hebben we indertijd toegejuicht; omdat 
deze provinciale duinweg niet alleen een 
veel grotere aantasting van natuur
schoon zou hebben betekend, maar bo
vendien een ernstig gevaar zou zijn ge
weest voor de drinkwatervoorziening 
van Den Haag, Wassenaar en Leiden 
e.o. Bij de Leidse Baan ging het in feite 
om aantasting van een veel kleiner stuk 
natuurschoon. Daartegenover stond het 
voordeel van ontlasting van het verkeer 
op de Rijksstraatweg Den Haag"Wasse
naar-Den Deyl. In dit verband herinne
ren wij aan een plan van Rijkswater
staat om op Wassenaars gebied bij het 
viaduct op de grens van Den Haag en 
Wassenaar, een enorm verkeersplein in 
verdiepingen te bouwen, waartegen 
vooral de gemeente Wassenaar zich fel 
heeft verzet, omdat daarmee veel meer 
natuurschoon verloren zou gaan en bo
vendien de verkeerssituatie èn de be-

China nog niet veel (3 procent van de 
Japanse export en 1,3 procent van de 
import), zeker niet vergeleken met die 
met de Verenigde Staten waarheen Ja
pan vorig jaar voor 7,5 miljard dollar 
exporteerde (tegenover een import van 
plm. 4 miljard). Maar het zijn zoals 
gezegd vooral de toekomstverwachtin
gen die Japan naar betere betrekkingen 
met China doen uitzien. Premier Tsjoe 
En-lai heeft Japanse zakenlieden voor
speld dat China binnen twintig jaar in 
staat zal zijn Japan al die grondstoffen 
te leveren die het nodig heeft. De beper
kende maatregelen die Amerika plotse
ling op de invoer legde, zullen bovendien 
het streven van Japan naar een grotere 
diversiteit van de afzetgebieden zeker 
hebben versterkt. 

Daarvoor zijn ook de betrekkingen 
met West-Europa en de Sowjet-Unie 
van belang. De Japanse export naar de 
EEG steeg van 653 miljoen dollar in 1968 
tot 1,2 miljard in 1970, de handel met 
Engeland steeg in tien maanden me.J; 48 
procent tot 415 miljoen. Tussen Japan 
en de Sowjet-Unie staan nog enige poli
tieke hangijzers in de weg waaraan in
middels ook gewerkt wordt. Mocht Mos
kou bereid zijn de. in de Tweec,te Wereld
oorlog geconfisceerde Japanse eilanden 
terug te geven dan worden ook hier de 
mogelijkheden groter. 

Wantrouwen 
De weg naar Peking ligt ook nog niet 

open. Ten eerste heeft Japan nauwe be
trekkingen met Taiwan, waarmee het in 
1952 een vredesverdrag sloot. Bovendien 
wantrouwt Peking Japans militaire 
macht. Nog steeds ziet China in Japan 
een mogelijke agressor. "De Japanse 
economie", zei Tsjoe En-lai onlangs, 
"heeft een zeer groot tekort aan grond
stoffen, veroorzaakt veel ontevreden
heid, een sterk verontreiniging van het 

woonbaarheld van Wassenaar onherstel
baar schade zouden worden toegebracht. 
Ofschoon er nauwelijks gesproken kan 
worden van een politieke beslissing van 
Provinciale Staten - in verschillende 
fracties, zoals die van de VVD waren 
voor- èn tegenstanders van de Leidse 
Baan - verdient het vermelding dat de 
gemeenteraden van Den Haag en Was
senaar unaniem vóór de aanleg van de 
Leidse Baan waren. Wij herinneren aan 
enkele uitspraken vóór de definitieve be
slissing in de vergadering van de Staten 
viel. ZO zei de Haagse burgemeester, 
mr. Marijnen onlangs tijdens de begro
tingsbehandeling o.m. "Handhaving van 
waardevolle elementen in het natuurlijk 
milieu is van toenemend belang, maar 
een goede bereikbaarheid van Den Haag 
als centrum van agglomeratie en stads
gewest is van niet minder belang. Al
leen dàn kan dit centrum functioneren". 

De gemeenteraad van Wassenaar nam 
enige tijd geleden unaniem een motie 

Ver. Staten- en 
Raadsleden 

Het bestuur van de Vereniging 
van ~taten- en Raadsleden heeft 
een commissie ad hoc ter bestu
dering van de Gemeentewet Her
zien - deel 2 ingesteld. De com
missie ziet er als volgt uit: 

Voorzitter: prof. mr. C. H. F. 
Polak, lid der Eerste Kamer, 
vice-voorzitter: mr. J. Drijber, 
burgemeester van Zwolle, secre
taris: H. G. van Zwijndrecht, me
dewerker bureau voor gemeente
politiek, leden:· mevrouw A.. J. le 
Coultre-Foest, ·wethoudster van 
Wassenaar, mr. A. P. J. van 
Bruggen, burgemeester van Delf
zijl, mr. G. Loopstra, burgemees
ter van Vlagtwedde, mr. dr. W. 
K. J. J. van Ommen Kloeke, wet
houder van Den Haag, J. M. van 
de Ven, raadslid van Venlo en 
bestuurslid van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden. 

Adviserend lid: mej. mr. A. 
Kappeyne van de Coppello, lid 
van de Tweede Kamer. 
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milieu en een onevenwichtigheid tussen 
steden en plattelandsgemeenten. Dit 
dwingt de Japanse economie tot expan
sie wat zou kunnen leiden tot militaris
me." Tsjoe wil dat Japan een non
agressiepakt met Clflna sluit dat geba
seerd is op principes van vrede, onaf
hankelijkheid, neutraliteit, democratie 
en "oorspoed. 

En dan is er nog de kwestie van de 
oorlogsschuld. Japan schat dat de her
stelbetalingen aan China tot een bedrag 
van 50 miljard dollar of ~r zouden 
kunnen oplopen. Dit bedrag> zou dan 
echter tevens kunnen bijdragen tot het 
scheppen van een nieuwe markt in Chi
na waar Japan zo'n· 200 miljard dollar 
aan goederen en diensten zou kunnen 
kwijtraken. Anderzijds zou Peking ook 
willen dat Japan de "morele schuld" 
van de oorlog op zich neemt. De Japan
se regering heeft aangekondigd bereid 
te zijn zich te "verontschuldigen" voor 
zijn optreden in Azië. 

Sato 
Het wachten is vermoedelijk op een 

nieuwe Japanse regering. Want één per
soon is zeker niet welkom in China en 
dat is de Japanse premier Sato. Maar 
de tijd dringt. De Amerikaanse toenade
ring tot China, die achter de rug van 
Tokio om zijn beslag kreeg, heeft de . 
Japanse ogen geopend. Het bezoek van 
premier Sato aan Washington heeft de 
spanningen tusaen beide landen niet 
weg kutmen nemen. Het gevaar bestaat 
dat Japan in het vervolg zijn eigen weg 
gaat, wat ook betekent dat het een 
eigen kernmacht zal gaan vormen. De 
spanningen in de wereld zouden er ze~ 
ker niet door verminderen en een voor
zichtigere Amerikaanse politiek t.o. Ja
pan ware zeker gewenst. 

*) Gegevens ontleend .aan International 
Herald Tribune d.d. 17 ja,n. '72. 

aan, waarin men ·stelde dat· het niet 
· doorgaan van de aanleg van de Leidse 
Baan zeer ernstige gevolgen zou hebben 
voor het woon- en natuurmilieu in Was
senaar. Bij de discussie over deze motie 
wees de heer Sydney van den Bergh 
(VVD) o.m. op de noodzaak om het re
geringscentrum Den Haag bereikbaar te 
houden. 
Burgemeester Kolfschoten van Leid
schendam gaf als zijn mening, dat de 
meerderheid van Provinciale Staten de 
trekschuit heeft gemist door de Leidse 
Baan af te wijzen. Het is, volgens hem, 
een illusie te veronderstellen dat ieder
een bereid zal zijn de auto te laten 
staan en van het openbaar vervoer ge
bruik zal maken. 
Dit laatste is het punt waar het vooral 
om· draait. De grote vraag is of de over
heid de middelen heeft om het gebruik 
van de auto. met name voor het woon
werkverkeer, te verminderen. Zeer vele 
autobezitters stellen zich op het stand
punt,' dat het juist de taak van de over
heid is om het woon- werkverkeer te 
bevorderen door de aanleg van voldoen
de en goede wegeri. De Leidse Baan 
moest als zodanig worden beschouwd. 
De negatieve beslissing over de aanleg 
van de Leidse Baan zal nu, dringender 
dan ooit overleg noodzakelijk maken tus
sen de betrokken gemeentet;>esturen, het 

-· provinciaal bestuur èn het Rijk. Daarbij 
zou aandacht kunnen worden besteed 
aan het denkbeeld uit particuliere bron 
om boven de bestaande spoorbaap een 
viaduct aan te leggen. 
Voor het Haagse gemeent~be&t;uur zal. 
bij het komende overleg bijzonder 
zwaar wegen welk standpunt de rege
ring zal innemen ten opzichte van deze 
stad als centrum van rijksdiensten. In 
het eerder genoemde memorandum van 
B. en W. van Den Haag was als eerste 
conclusie opgenomen: Handhaving van 
de centrumfunctie is levensvoorwaarde 
voor Den Haag. Vijfde conclusie: er 
moet naar een nieuw evenwicht tussen 
woon-, werk- en andere functies wor· 
den gestreefd, o.m. door upstelling van 
een structuurplan voor de agglomeratie. 
En zevende conclusie: Voor de agglome
ratie-samenwerking is een nieuwe struc
tuur nodig. 
Indien we zelf een conclusie uit het ge
beurde met de Leidse Baan zouden moe
ten trekken dan zou het deze zijn: bij 
alle discussie hebben emotionele gevoe
lens de overheid over nuchtere noodzaak 
gehad. Maa.r misschien zien we het ver
keerd. De tijd zal het leren. 

v.d.W. 
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Radio-uitzending van de VVD: 
maandag 21 februari. van 
18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m.). 

Onder Haya's 
hamer 

Onze partijvoorzitster, Haya van 
Someren-Downer, zal voortaan re
gelmatig in Vrijheid en Democratie 
een rubriek schrijven, waarin zij een 
persoonlijke visie geeft op allerlei 
actuele onderwerpen. "Onder Haya's 
hamer" hebben wij deze rubriek ge
doopt, waarvan hier de eerste afle
vering. 

De regering {minister Boerllen\ heeft er 
verstandig aan gedaan, niet de sugges
tie te volgen van de Nationale Commis
sie Ontwikkelingsstrategie, om f 9500 
subsidie te verlenen ann het Angola
Comité voor zijn .,koffie-actie·•. Wellicht 
dat ook de schriftelijke vragen, die de 
heren Waalkens, Geurtscn, Portheïne en 
Berkhouwer allen lid van onze Tweede
Kamerfractie, da~u·ovet· onmiddellijk na 
het bekend worden van dit advies aan 
minister Schmelzer hebben gesteld, 
daartoe nog hun steentje hebhen bijge
dragen. 
De vragenstellers stelden de ,.simplifi
cerende act1e" van })et Angola-COmité 
"""! umuetv.K aan ue tuk<tl< uoo.r 
J.JJllLJeS lC UI!OtllleJ.'en Of "ue moge
HJl\HCJ.O aanweztg 1s orn m ptaats 
VI;;I.Jl J\iloOl<lo·Î\~J.Hê Ut• lJL'OUUKt '" Ot:· 

trekken uit landen met een smetteloos 
t'egime". M:inlster Schmelzers bezwaren 
gingen blijkens een interview in een 
Vara-radioprogramma in dezelfde rich
ting toen hij wees op de consequentie, 
dat men dan altijd politieke overwegin
gen de doorslag zou moe'ten geven bij 
economisch bandelen. 
Zo is het inderdaad en er zou voor 
Nederland dan niet veel meer overblij
• n om nog handel mee te drij •en 
Veneweg het grootste deel van de we
reld heeft immei's helnas een allesbe
halve democratisch regime: politieke 
tegenstanders worden opgesloten en tot 

U wilt wel van mij aannemen dat ik 
niet ben aangesteld gehuurd noe
men ze dat - om het op te nemen 
voor bonzen van de PvdA. Toch dit 
keer even: Het gaat om niemand min
der dan Ombudsman, groot Nieuw 
Linkser Marcel van Dam. Lees ik daar 
in de N.R.C. van 3 februari dat zijn 
partijvoorzitter, mijn collega van der 
Louw, heeft gezegd dat een ,.incident" 
als het onverwachte verhaai van drs. 
Marcel van Dam zich niet meer zou 
mogen ,·odrdoen. (Bedoeld wordt 
diens opmerkingen over toenadering 
tot de KVP. v. S.) 

Daar sta je dan even van te kijken, 
een afwijkende mening kan een voor
aanstaand lid van de PvdA niet zo
maar hebben en zeker niet ventileren 
zonder voorafgaand overleg in het 
hoofdbestuur. llr ben het nu eindelijk 
een keer eens met anti-Schut-PvdA
woningbouw-Kam,erlid Hans van den 
Doel dat dit een onaanvaardbare par
tijdiscipline is en dat pluriformiteit 
van meningen in een partij mogelijk 
moet zijn. Het moet je partij maar 
wezen. 

Vrijersvoeten 
Nu zitten ze bij de PvdA niet prettig. 
Dat hoeft u niet van mij aan te ne
men, dat kunt u lezen in Liberaal Re
'O'eil ") uiterst intelligent geanalyseerd 
door oud-Wandelganger uit de Volks
krant Henri Faas (Geen vriend van de 
VVD, maar om zijn jow·nalistieke 
kwaliteit erg gemist bij de parlemen
taire pers). 

De dezer dagen gepubliceerde ver
kiezingsonderzoekingen wijzen uit dat 
de zogenaamde progressieve concen
tratie lang geen meerderheid heeft. Nu 
wisten we dat allang, maar de voor
zichtige fllrt van realist en super-en
quéte-man Van Dam is dus begrijpe
lijk. Hier komt nog bij dat KVP-par
tijvoorzitter De Zeeuw ,.aanleiding had 
gegeven" zoals dat heet. Het zit alleen 

actie 
zware straffen veroordeeld en in talrijke 
landen in de wereld is er openlijke en 
duidelijke discriminatie naar ras, huid
kleur of godsdienstige belijdenis. 
In een democratische rechtsstaat a~ dt> 
onze heeft een particuliere organisatie 
als het Angola-Comité het recht om, 
voor zover het binnen de wetten blijft, 
tot boycot (maar dan zonder overheids
steun) van bepaalde produlden uit het 
buitenland, op te roepen. Maar het pu
bliek realisere zich wel, dat wanneer 
andere comités tegen andere produkten 
uit weer andere landen (Rusland, China, 
landen achter het ijzeren gordijn, Span
je, Griekenland, Zuidamerikaanse en 
Afrikaanse landen) actie zouden gaan 
voeren, Nederland zich in een onmoge
lijke positie .zou manoeuvreren, met alle 
gevolgen van dien, óók voor ons levens· 
peil. Want tegen-acties, belemmering 
van onze export, maatregelen tegen 
onze scheepvaart, zouden dan niet uit
blijven. En of we de bedreigde perso
nen en groepen in die verre landen 
daarmee maar iets zouden helpen, is 
nog zeer de vraag. We zouden in tegen
deel geïsoleerd raken en onszelf de 
mogelijkheid ontnemen tot geleidelijke 
beïnvloeding ten goede 
Naar aanleiding van de gematigde reac
tie van de Nationale Commissie Ont
Y-1kkelingsst.rategie op het urnijzende 
regeringsbesluit Wist de Volkskrant on
dertussen te melden, dat die afwijzing 
door vele leden dier commissie dan ook 
niet wordt betreurd. De verklaring 

allemaal een beetje moeilijk. De PvdA 
heeft zich vastgebeten in de eis dat 
voor de verloving het huwelijk wordt 
afgelwndigd. Faas zegt: "Het is als 
met die man, die in de eerste minuut 
na de kennismaking met een rijke 
deern duidelijk maakte bet contact 
slechts te willen voortzetten als bet 
zeker leiden zou tot een onontbindbaar 
huwelijk. Zijn vrijerij verliep niet 
vlot". 

Het principe van duidelijkheid voor 
de verkiezingen is juist. Denkt u maar 
aan onze Breda'se uitspraken over 
stembusakkoorden, maar wie zijn 
principes fanatiek belijdt, rangeen 
zichzelf in het isolement en als alle 
partijen dat deden kwam er geen re
gering meer tot stand. 

Met dat al zitten we in de Neder
landse politielt voor het blolc De PvdA 
zou na alle felle uitspraken, onlangs 
weer door Van der Louw herhaald, 
zijn gezicht verliezen, de KVP zou 
zich een veile deern tonen en dit alles 
wordt je doo1· de kiezers niet in dank 
afgenomen. Hoe de protestants-clu·is
telijken bij dit onzedig geminnekoos 
zullen reage1·en is niet zeker, vermoe
delijk zal het eerst een afkeurend toe
schouwen zijn en ten slotte een kiezen 
voor de overblijvende sterkste. Ze kun
nen ook moeilijk anders. Ik kan mij 
voorstellen dat de scheidende CHU
fractievoorzitter uit de Tweede Kamer 
Mellema enke1e onvriendelijke woorden 
aan de Nedet·landse politiek heeft ge
wijd. Hij weet waar hij ove1 praat en 
is eerlijk. 

En wij? 
En wij dan? zult u zeggen. Wij kun

nen bij dit gedoe, een meer parlemen
taire term wil mij niet te binnen schie
ten, winst boeken. Optimisten onder 
mijn vrienden spreken van 20 zetels of 
meer. Dan ltan, maar zelfs al zou dat 
zo zijn, dan zijn wij nog steeds niet uit 
het slop waar de politiek in is geraakt. 

Wiegel besluit rondreis 
in Woerden 

Dt:: •oorzitter van de Tweede
Kam rfractie van de VVD, de 
heer VViegel. zal maalidag 28 
februari zijn :-;ede kennismakings
bijeenkomsten roet de partij be
sluiten op een openbare vergade
ring van de kamercentrale Leiden 
en Utrecht te Woerden. 

De heer Wiegel zal ,.gewoonte
getrouw" de vergadering toe
spreken over actuele politieke on
derwerpen. Zoals op zijn tournee 
gebruik is geworden, wil hij na 
zijn inleiding en de pauze vragen 
uit de zaal beantwoorden als lid 
van een forum. lD dat forum zul
len voorts zitting hebben: de 
Tweede-Kamerleden mej. Kap
peyne van de Coppello, de heren 
Portheine, De Beer en Koudijs, 
partijvoorzitster mevrouw Van 
Someren-Downer, partijsecretaris 
Korthals Altes en de hoofdbe· 
stuursleden De Korte en Van 
Randwijk. 

De vergadering zal plaats heb
ben in bet recreatiegebouw De 
Kluis, Voorstl:aat 55 (ingang 
Achterstraat), Woerden. Aanvang 
20.00 uur. Op een besloten infor
mele bijeenkomst tevoren (aan
vang 19.00 uur) kunnen leden van 
afdelingsbesturen nader kennis 
maken met de nieuwe fractie
leider. 

daarvan zou zjjn, dat een aantal be
stuursleden van deze commissie het 
volledig met het besluit yan de regering 
een is Zij wnren echter rûet aanwezig 
op de vergadering waarop over de steun 
aan het Angola-Comité werd beslist, 
zodat zij pas later hun afkeuring daar
over konden uitspreken. A. W. A. 

Dan zijn we nog lang niet zo ver dat 
het vertrouwen van de kiezer in de 
politiek is hersteld. Dat vertrouwen 
kan pas hersteld worden als er duide
lijke scheidslijnen komen, als de kiezer 
weet wat hij doet. .Juist omdat de 
VVD een sterke positie inneemt kun
nen wij hierin een rot spelen. Wij moe
ten duidelijk maken waar wij staan en 
die aanhangers van andere partijen 
die het gedoe zat zijn tot ons trekken. 
Dat vereist een goede aanpak met veel 
zelfkritiek en morele moed. Voor zetel
winst moet ook nog gevochten worden, 
anders vetandert er niets. 

NOS-kabél 
De NOS heb ik eens een super VA

RA genoemd. Th houd niet van hun 
doorzichtige partijdige onpartijdigheid. 
Maat wat gaat er nu gebeuren? Ook 
de kabeltelevisie, het peperdure troe
telkind van PT'l', zal door de NOS aan 
de rode boezem gedrukt worden. 

Er staat in het regeerakkoord dat er 
in deze jaren rust moet zijn in de om
roeppolitiek. Ik vraag mij toch echt af 
of deze rode kabel niet wel degelijk 
iets. nieuws is. Zonder wetswijziging 
kan men in de barre werkelijkheid van 
de omroep inderdaad nog heel wat 
veranderen, waar miljoenen ldjkers 
dagelijks mee te maken hebben. Het 
is uitkijken geblazen! 

Minister van de maand 
Voot• mij is minister De Koster de 

minister van de maand. Wat heeft die 
man een stormen over zijn hoofd raten 
gaan en wat is hij er enorm rustig 
onder gebleven (Zie overigens Onder 
de Loep, pagina 3). 

0 ! LIBERAAL REVEIL l<Un1 11 eigenlijl< 
niet mee• missen. Adm.adre~ Julia.na van 
Stolberglaan 37C, De11 Haag. Abonue
mentsprij~ j 1.2.: pet jaat'; Stud.abonn. 
:f 1,15 pet jaa1. 
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Plan Voor veenkoloniën 

In overleg met de besturen van de 
kamèrcentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het noordelijke dis
trict vastgesteld: 
Kamercentrale Leeuwarden: 

mevrouw mr. E. Veder-Smit, dr. K. 
van Dijk. 

Kamercentrale Groningen: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Drenthe: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Em~1en en Ter Apel moeten zo spoe
dig mogelijk door een spoorweg met el
kaar worden verbonden. Dat is een van 
de conclusies die de reconstructiecom
missie veenkoloniën heeft vastgelegd in 
een interimrapport dat vorige week in 
het provinciehuis van Assen aan de 
openbaarheid is prijsgegeven. De com
missie die onder leiding staat van de 
commissaris van de koningin in Drente, 
mr. K. H. Gaarlandt en zijn Groningse 
ambtsgenoot, mr. E. H. Toxopeus, con
stateert in dit rapport dat de veenkoloniën 
in Groningen en Drente een groot aan
tal gebreken vertonen die een ernstige 
belemmering vormen voor de ontwikke
ling van welzijn en welvaart in het ge
bied. De samenstellers pleiten er voor in 
het kader van de ruimtelijke ordening 
de veenkoloniën als landbouwgebied van 
grote omvang in hun groei te sterken. 
Ze wijzen tevens op de noodzaak het 
woon- en leefklimaat te verbeteren. 

Opmerkelijk is het feit dat het pro
gramma voor de reconstructie van het 
gebied geen rekening houdt met de 
eventuele vestiging van grote militaire 
inrichtingen in Ter Apel. 

Het rapport besteedt ruime aandacht 
aan de waterbeheersing in het veenkolo
niale gebied (70.000 ha groot). Een 
spoedige verbetering van het hoofd-af
wateringsstelsel vindt het van het aller
hoogste belang. Vandaar dat er een 
nieuw kanaai moet komen van Veendam 
naar Musselkanaal, aldus de conclusie. 

Wat de land- en tuinbouwbedrijven 
aangaat voorziet het rapport een duide
lijke terugloop. Tot het jaar 1985 zullen 
ongeveer 1000 van dergelijke bedrijven 
verdwijnen. Dat is de helft van het hui
dige aantal. Maar de gemiddelde be
drijfsgrootte zal van die afvloeiing pro
fiteren en in die periode tot vijftig hec
tare worden verdubbeld. Voor de werk
gelegenheid in de administratieve sector 
opent het rapport prettige voruitzichten, 
vanwege de geplande spreiding van 
rijksdiensten. 

Als het aan de samenstellers ligt, zal 
veel van de rijkdom aan waterwegen in 
het gebied verdwijnen, onder meer om 
te worden geofferd aan het verkeer. 
Veel kanalen, monden en diepen ter 

plaatse hebben door de verdwijning van 
de scheepvaart hun functie toch verlo
ren en kunnen worden gedempt om al
dus plaats te maken voor verkeers
doeleinden. Maar ook denkt men aan een 
bestemming voor kleinere recreatieve 
doeleinden en verbeteringen van het 
landschap. 

Recreatie 
De opzet van een landschapsplan en 

de voorzieningen op het gebied van de 
recreatie zullen tot 1985 3000 tot 4000 
hectaren grond (dat is ongeveer vijf 
procent van het totale oppervlak van de 
veenkoloniale gebieden) opeisen. De 
commissie begroot de totale kosten die 
voor de uitvoering van het reconstruc
tieprogramma nodig zijn, op 580 miljoen 
gulden. 

Mr. E. H. Toxopeus die als vice-voor
zitter zitting heeft in de commissie 
merkte bij de presentatie van de plan
nen op dat niet alle zaken die het rap
port aansnijdt, van een even grote ur· 
gentie zijn. Wél dringend vond hij de 
verlenging van het AG-Wildervankka
naal, een nieuw kanaal van Veendam 
naar Musselkanaal, terwijl hij de plan
nen op recreatief gebied een lager ur
gentiecijfer toekende. 

De verschillende plannen die bij de 
provincie in behandeling zijn - zoals 
een structuurschets voor Oost-Gronin
gen en het Drentse dorpenplan - zullen 
in het reconstructieplan worden inge
past. De Groningse gedeputeerde mr. 
Prins onthulde dat het nienwe verlengde 
AG-Wildervankkanaal, als het voor de 
scheepvaart zal worden geschikt ge
maakt, schepen van 1350 ton zal kunnen 
ontvangen. Verder zijn er plannen een 
kanaai van de Eemshaven naar Twente 
te graven, waarvan dit deel van het ka
naal een onderdeel zou kunnen uitma
ken. 

Vóór 15 april hoopt men de reacties 
op de voorlopige plannen van de bela.pg
hebbenden binnen te hebben. De veenko
lonie kan dan volgend jaar om deze tijd 
het definitieve plan tegemoet zien. 
Voordat alles volgens plan is uitgevoerd, 
zullen echter rond tien jaar verlopen. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven --

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

Mededelingen 
van het 

hoofdbestuur 

• Partijraadsvergadering 
Zaterdag 11 maart wordt een partij

raadsvergadering gehouden met het oog 
op het uitbrengen van een advies over 
de voorstellen voor de a.s. algemene 
vergadering. Deze partijraadsvergade
ring vangt aan om 14.00 uur en wordt 
gehouden in "Esplanade" te Utrecht. 

• Vacature hoofdbestuur 
Voor de voorwaardelijke vacature in 

het hoofdbestuur voor de rijkskieskring 
Leiden (in het geval de heer dr. R. W. 
de Korte tot lid van het dagelijks be
stuur wordt gekozen) zijn kandidaat ge
steld: de heer P. J. van Emburg te 
Oegstgeest, door de afdeling Oegstgeest/ 
Warmond; de heer H. A. Baaij jr. te 
Alphen a/d Rijn, door de afdelingen Al
phen a/d Rijn en Lekkerkerk; mevrouw 
drs. N. Rempt-Halmmans de Jongh te 
Wassenaar, door de afdeling Wassenaar. 

• Rectificatie jaarboekje 
In het zojuist verschenen jaarboekje 

van de VVD (zie hiernaast) zijn helaas 
enkele fouten geslopen wat het adres en 
telefoonnummer van het hoofdbestuurs
lid mr. J. M. Bast betreft. Op de pagi-

na's 4 en 10 is vermeld dat de heer Bast 
woont te Haarlem; Kleine Houtweg 145. 
Dit is juist. Het eronder tussen haakjes 
vermelde correspondentie-adres echter 
is vervallen. Ook zijn telefoonnummer is 
niet correct vermeld. Het moet zijn: 
023- 28 99 70 (zowel huis als kantoor). 

Jaarboekje 1972 
Verschenen is het jaarboekje' 

1972 van de partij, dat behalve 
uitgebreid adressenmateriaal o.m. 
het beginselprogram, het gemeen
teprogram en alle reglementen 
bevat. 

De prijs bedraagt f 6,- per 
exemplaar. 

Bestellingen bij voorkeur door 
overmaking van het desbetref· 
fende bedrag, onder vermelding 
van het aantal jaarboekjes dat 
men wenst, op girorekening no. 
67880 t.n.v. secretaris VVD te 
's-Gravenhage. 

J. Smit overleden 

Onlangs is overleden de heer 
J. Srnit, penningmeester van de 
VVD-afdeling Baflo (Gr.). Hij is 
25 jaar bestuurslid geweest, waar
van ruim 15 jaar penningmeester. 
"Wij zullen het gemis van zijn 
kennis en van zijn bescheiden, in
nemende persoonlijkheid nog zeer 
lang voelen", schreef ons de af
delingssecretaris. 

Aankondigingen 
25 FEBRUARI 

H. Wiegel (fractievoorzitter Tweede 
Kamer) spreekt voor de liberale sociëteit 
te Groningen over de ~algemene politieke 
situatie. 

28FEBRUARI 
Mevr. mr. E. Veder-Smit (lid der 

Tweede ]{arner) spreekt voor de afde
ling Zuid Laren over milieuverontreini
ging, 20.00 uur hotel Inden Ros Beyaert, 
Kerkbrink 2. 
~ Mr. dr. C. Berkhouwer (lid der Twee

de Kamer) spreekt voor de afdelingen 
Haren en Eelde over "Wij en het bui
tenland". 20.00 uur. Familiehotel, Pa
terswolde. 

13 MAART 
G. w. Keja (lid der Tweede Kamer) 

spreekt op de provinciale contactdag 
van de noordelijke afdelingen van de 
Organisatie voor Vrouwen in de VVD te 
Hoogeveen om 10.30 uur. 's Avonds zal 
de heer Keja spreken voor de afdeling 
Hoogeveen. 

14MAART 
G. Koudijs (lid der Tweede Kámer) 

spreekt voor de afdeling Assen. 20.00 
uur hotel OvercingeL 

17MAART 
Mevr. mr. E. Veder-Smit spreekt te 

Ter Apel voor de ondercentrale Wester
wolde. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie hl geve&tigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89·B. Hoofdredacteur ea 
voorzitter van de redactiecommissie 111 
de heer Ph. C. la ChapeDe. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door hei algemeen secretariaat 
van , te VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijziglogen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (lJosthus 824) te 
Rotte1·dam, telefoon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

He1 algemeen secretariaat van l1e 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegracbt 61, telefoon (070)-604808. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
Baaa. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nder de loep 

door onze pofitieke 
redacteur A. W. Abspoel 

PRIKKELS 
• Sirnone de Beauvair in een in
terview met de Nieuwe Linie: 
,.Neem Rusland, waar hoe dan 
ook de vervelendste beroepen voor 
de vrouw zijn. Bijna alle dokters 
in de Sowjet-Unie zijn~ vrouwen, 
omdat de artsen gratis werken, 
het beroep door de Staat betaald 
wordt en buitengewoon zwaar en 
ver~poeiend is." 

• Prof. dr. E. Schillebeeckx, ka
tholiek theoloog, in Socialisme en 
Democratie: "Een centrumpartij 
is praktisch rechts met een mal
contente linkse minderheid, hetzij 
links met een ontevreden rechtse 
minderheid. Haar politiek heeft 
geen reliëf, tot de spanningseen
heid springt." 

• Elseviers Magazine ter toe
lichting in een interview met 
staatssecretaris Vonhoff: "Hij 
werkt ruim honderd uur per 
week. En in een half jaar tijds 
drukte hij zijn stempel op een mi
nisterie dat na acht jaar Klompé
bestuur een verwilderde siertuin 
van subsidiegewassen was gewor
den." 

• De CNV-er G. Jens, voor de 
televisie ter bestrijding van de 
theorieën van de "Kritische vak
beweging": "Je kunt een leefbare 
samenleving hebben onder een ka
pitalistisch stelsel en je kunt een 
niet-leefbare samenleving hebben 
onder andere systemen, zoals bij
voorbeeld in Rusland en Joegosla-
Vl 

••• ,, e. 

• Succes voor De Koster 
Onder invloed van een deel van onze 
dagbladpers moeten velen wel in de ver
wachting hebben geleefd, dat de behan
deling van de begroting van defensie 
voor minister De- Koster op een échec 
zou uitlopen. 
Wat de pers betreft moet ik op grond 
van een meer dan twintigjarige ervaring 
als parlementair redacteur in een nog 
vrij recent verleden helaas constateren, 
dat het peil van de parlementaire jour
nalistiek de laatste jaren in vele 
maar gelukkig nog niet in alle - ge
vallen bepaald is gedaald. En dat is niet 
alleen m ij n stellige indruk, maar men 
kan dat van alle kanten vernemen. 
Zo gaf een lid van de parlementaire 
redactie van Trouw (zijn naam stond er 
bij, maar die doet voor mij niet ter
zake) aan de vooravond van de begro
tingsbehandeling een voorbeschouwing 
van een halve pagina onder de grote 
kop: "Beleid is ver te zoeken bij defen
sie". Uit dat artikel dit typerende ci
taat: "Geen wonder dat de minister er 
zo langzamerhand van wordt verdacht, 
dat de defensie hem eigenlijk niet veel 
interesseert. Voor zijn naaste omge
ving heeft hij tot dusverre een zeker 
dédain niet kunnen verbergen. Het zal 
je inderdaad gebeuren, zo rauwelijks uit 
het lichtelijk bekakte milieu van bui
tenlandse zaken terecht te komen in de 
toffe geklofte sfeer van opperofficieren, 
die voor hun vÓrming op de messes zijn 
aangewezen geweest". 
De woordkeus zal ik nu maar laten voor 
wat ze is, maar ook de bewering lijkt 
op niets. 
Nu weet ieder, dat de heer De Koster 
vóór de kabinetsformatie voorkeur had 
voor buitenlandse zaken, waar hij als 
staatssecretaris vier jaar lang zulk uit
stekend werk had verricht. Maarwie hem 
kent, weet dat men hem geen groter 
onrecht kan aandoen dan door te ver
onderstellen dat hij zich niet volledig 
zou inzetten voor een (nieuwe) taak, die 
bij tenslotte toch vrijwillig beeft aan
vaard, in casu het· ministerschap van 
defensie. 
We mogen, wegens baar eenzijdigheid, 
nogal eens bezwaren hebben tegen be
paalde televisie-uitzendingen, het voor
deel van dit medium is in ieder geval 
dat de kijker de gelegenheid krijgt zich 
van vele politici, die geïnterviewd wor
den, een eigen indruk te vormen. Minis
ter De Koster is de laatste tijd nogal 
eens voor de televisie verschenen en de 
indruk, die onbevooroordeelde kijkers 
van hem hebben gekregen, kan geen an
dere zijn dan die van een bijzonder open, 
intelligente persoonlijkheid; van een be
windsman die zijn moeilijke en helaas 
nogal ondankbare functie met grote 
overtuigingskracht vervult en die tij· 
dens een gesprek geen enkele hem ge
stelde vraag uit de weg gaat. 

We hebben het hij de behandeling van 
de defensiebegroting in de Kamer zelf 
ook als toehoorder kunnen constateren, 
dat minister De Koster zijn zaken uit
stekend weet te verdedigen. En in dit 
geval ondanks de onvermijdelijke handi
cap, dat het nog niet verschenen rapport 
van de commissie-Van Rijckevorsel hem 
toch enige beperkingen bij het uitstippe
len van zijn beleid moest opleggen. Aan 
het eind boekte de minister het opval
lende succes, dat bij de stemming over 
zijn begroting de oppositie bleek te zijn 
uiteen gevallen. Anders dan de PvdA en 
de PPR, die tegen stemden, gaf de 
grootst mogelijke meerderheid van de 
fractie van D'66 baar stem w e 1 aan 

's ministers begroting. Een van de vier 
a~umenten, die de D'66-er drs. V~sser 
hiervoor aanvoerde was, dat minister 
De Koster had gezorgd voor een goed 
sluitende verdediging van zijn begroting. 
Nog een pikante bijzonderheid: Vrij Ne
derland, dat de afgelopen week aan de 
behandeling van de defensiebegroting 
een openingsartikel wijdde, hau op de 
eerste pagina tevens een foto, met als 
onderschift: "Kamervoorzitter Van 
Thiel ( .••. ) in gesprek met drie win
naars van het defensie-debat: minister 
De ·Koster (VVD), defensiespecialist 
Koudijs (VVD) en fractievoorzitter Wie
gel (VVD)". 

• Crisis van 't parlementarisme? 
"Het opkomend geslacht zou in ae me
ning kunnen verkeren, dat eerst in de 
tegenwoordige tijd het parlementaire 
regeerstelsel of het parlement als zoda
nig in Nederland bloot staat aan min
achting of afkeuring in de ogen van 
91enige "zelfstandige" en in zijn oordeel 
"onafhankelijke" staatsburger of staats
burgeres. Niets is echter minder waar 
dan dat." 
Deze woorden werden in 1924 neerge
schreven door de befaamde socialist J. 
H. Schaper,~ het toenmalige .,Haagsch 
Maandblad". Hij schreef dat artikel over 
"Het Parlement" op verzoek, ter ge
legenheid van zijn 25-jarig jubileum als 
lid van de Tweede Kamer. Wat Schaper 
daarin opmerkte, is waarschijnlijk een 
desillusie voor hen, die in onze dagen 
met sombere gezichten de "crisis van 
het parlementarisme" proclameren en 
denken dat zij iets geheel nieuws te 
berde brengen. Ook hier is echter veel 
- zo niet alles - "schon da gewesen". 
Een 19de-eeuwer als prof. Buys, de grote 
Leidse commentator onzer grondwet, 
schrijver van het bekende 3-delige 
standaardwerk "De Grondwet", ont
kwam niet aan de verzuchting, dat het 
parlementaire stelsel, daar waar het be
staat, "niet louter goe~e vruchten 
brengt". Cort van der Linden vertelt 
ons in zijn "Leiding en beleid der Libe
rale Partij", dat er in die dagen (1886) 
,,niet weinigen" waren die meenden, 
"dat de taak van het parlementarisme ... 
zou zijn volbracht". En in 1908 procla
meerde mr. J. H. Valkenier Kips rond
weg "het faillissement van het parle
mentaire stelsel". 
Om naar Schaper in 1924 terug te keren : 
deze meende, dat het oordeel over het 
parlement veelal uit drie elementen be
staat: het psychologische, het subjectieve 
en het objectief-waarderende. Onder het 
psychologische element rekende hij 
klachten over het "onnodige en verve
lende" gepraat, dat de Kamer(s) de 
naam van .,praatcollege" opleverde; het 
spreken van sommigen "voor de tribu
ne", de ergernis over in de pers telken
male verschijnende vermeldingen van : 
"gelach" en "hilariteit". 
De reactie van Schaper hierop was heel 
nuchter: Onder die honderd personen 
(het toenmalige aantal leden van de 
Tweede Kamer) zijn er natuurlijk die 
wel eens onnodig, te langdurig, verve
lend en onbeduidend spreken. Maar zelfs 
al waren die er niet, dan nog zouden al 
die redevoeringen een· zekere weerzin 
rekken. Woon eens zes dagen een cm. 

gres over welke aangelegenheid ook bij, . 
en je gaat naar huis met een zucht van 
verlichting en wre.vel over zoveel ge
pra.S.t! Maar het parlement m o e t nu 
eenmaal permanent vergaderen, tentoon
stellende alle gebreke~, aan mensen 
eigen. Mooi is hier -ook Schapers conclu-
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sie: "Wijl de Nederlander niet in de 
eerste plaats een gezaglievend persoon 
is, moet de lust om op die honderd Ka
merleden a I s c o 11 e g e te smalen, 
wel groot zjjn." 
Het subjectieve element in de opinie over 
het parlementaire stelsel is, dat de daden 
·der volksvertegenwoordigers worden be
oordeeld naar de smaak en de meningen 
der beoordelaars. Wie zijn zin krijgt, 
prijst het parlement, wie het met een 
besluit niet eens is, smaalt er op. 

• Oude waarheden 
Wanneer men het parlementaire stelsel 
objectief bekijkt, werpt zich de vraag 
op wat zijn betekenis is in de tegen
w~ordige tijd. Zoals Schaper die irt zijn 
artikel in het "Haagsch Maandblad" in 
1924 zag kan zij nog, ook door ons 
worden ~nderschreven. In de positie 
van handhaver der rechten en vrijheden 
des volks naast of tegenover de mo
narch, zoals in de late middeleeuwen en 
in de nieuwe tijd vóór de Franse Revo
lutie in Engeland en Frankrijk en in 
het midden der 19de eeuw in ons land, 
staat het niet meer. Thans is de volks~ 
vertegenwoordiging het instituut, waar
in de bevolking gelegenheid heeft, te
gen de zetelende regering, met haar on
vermijdelijke bureaucratie, voor de 
rechten, vrijheden en belangen der natie 
en voor gezonde politieke zeden en ge
bruiken op te komen; de administratie 
niet ongebreideld aan de ministers m~t 
de hun formeel ondergeschikte ambte
naren over te· laten; in samenwerking 
met de regering wetten tot stand te 
brengen, toe te zien op de besteding 
der belastingpenningen en uiting te ge
ven aan wat er leeft onder het volk in 
al zijn geledingen en groeperingen. 
De wens naar een dictator, een "ver
licht despoot", was in 1924, onder in
vloed van Italië's Mussolini, ook in 
Nederland in sommige kringen een 
mode-artikel geworden. Terecht merkte 
de schrijver (felle tegenstander ook van 
Troelatra's "revolutie-poging" in 1918) 
op, dat dergelijke lieden blijkbaar de 
lessen der historie niet hebben geleerd. 
Anders zouden zij weten dat de volken 
ontelbare malen het slachtoffer van 
deze onbeteugelde machthebbers zijn 
geworden, terwijl moord en doodslag 
dan slechts de middelen vormen om er 
weer van verlost te worden. 
Thomas Carlyle schreef in zijn "Ge
schiedenis der Franse Revolutie" te
recht:· "Altijd wordt in tijden van natio
nale druk en bekommering als middel 
tot herstel naar de Staten-Generaal 
verlangd". Een waarheid die we zelf 
beleefd hebben in de bezettingsjaren. 
En óók in het ·eerste jaar na de bevrij
ding, toen we ons als liberalen moesten 
te weer stellen tegen hen, die het ult• 
schrijven van verkiezingen en het bij
eenroepen van de Kamers zo lang mo
gelijk trachtten uit te stellen. 
Het is verleidelijk, nog veel van deze 
schrijver van welhaast eeri halve eeuw 
geleden te citeren, ook om te tonen hoe 
actueel een aantal zaken nog altijd is. 
Zo lijkt het goed, Schapers tegenwoor
dige geestverwanten, van wi~ velen nu 
zo verlangend zijn om naar het distric
tenstelsel terug te keren, voor te hou
den wat Schaper daarover schreef. En 
deze stond nog heel dicht bij dat stelsel 
in zijn ervaring en kende dus ook uit 
die ervaring zijn grote gebreken en 
schaduwzijden. 
Slechts hij had kans, aldus Schaper, 
om op het Binnenhof te komen, die de 
welbespraaktheid en vrijmoedgheid had 
om in openbare vergaderingen de kiezers 
te imponeren, terwijl thans ook zij, die 
dit eigenaardig talent missen, doch 
overigens bekwame (mede)wetgevers 
kunnen zijn, in de Kamer kunnen wor
den gekozen. Schaper achtte dat "winst 
voor de natie". En hij voegde daar nog 
aan toe, dat door de evenredige ver
tegenwoordiging tevens de koehandel 
van de herstemmingen was uitgescha
keld, "hetgeen slechts ten voordele kan 
zijn van de politieke zeden". 
Oude waarheden zijn dikwijls leerzamer 
dan nieuwe, maar ondoordachte be· 
weringen! 

Inlichtingen: KONINGINNEGRACHT 61 DEN HAAG TELEFOON 070 • 60 48 03 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het oostelijke district 
vastgesteld: 
Kamercentrale Gelderland: 

drs. G. M. V. van Aardenne, L. M. de 
Beer, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Zwolle: 
G. W. Keja, H. P. Waalkens. 

Aankondigingen 
&MAART 

U. Wiegel (fractievoorzitter Tweede 
Kamer) spreekt te Winterswijk voor de 
statencentrale Winterswijk. 

9MAART 
L. M. de Beer (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling gemeente 
Renkum over "25 jaar woningbouw", 
20.00 uur. Ontmoetingscentrum Neder
lands Hervormde kerk te Doorwerth. 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Profiel van een commissaris 
Deze week beslist het kabinet wie zich 

als commissaris van de koningin aan 
het bestuur van de provincie Overijssel 

zal gaan wijden. Hoeveel er ook nog 
over namen gegist mag worden, het 
wordt in elk geval een man. 

Minister Geertsema heeft, naar de 
Twentse Courant onlangs berichtte, de 
mogelijkheid van een vrouwelijke com
missaris uitgesloten. Hij is ervan over
tuigd een figuur te vinden die aan het 
door de statenleden getekende profiel 
van de ideale commissaris voldoet, maar 
"dat zal geen vrouw zijn," benadrukte 
onze bewindsman van binnenlandse 
zaken. 

Het VVD-statenlid F. A. Pen uit 
Enschede tekende tijdens een openbare 
vergadering over de vervulling van de 
functie van commissaris der koningin 
in het Zwolse statengebouw, het profiel 
van de man, zoals Overijssel die het 
liefst ziet. 
Hij bracht tien voorwaarden naar voren, 
waartoe naast de vanzelfsprekende 
eigenschappen als spreekvaardigheid, 
allure, gezag en aimabel optreden be
hoorden: het hebben blijk gegeven van 
een goed bestuurderschap, een goede 
mensenkennis, een open oog voor maat
schappelijke veranderingen, tact en 

· diplomatie, vermogens tot het opbouwen 
van goede relaties met het bedrijfsleven, 
een vermogen tot goede samenwerking 
met mensen van andere politieke en 
levensbeschouwelijke overtuiging, gevoel 
voor management, organisatie en effi
ciency en het opgew3.$sen zijn tegen de 
dynamiek van onze tijd. 

Dit kort samengevatte profiel had de 
instemming van alle fracties, maar dat 
hield niet in dat er over andere punten 
volledige eenstemmigheid bestond. Zo 
verzocht het progressief akkoord met de 
minister over eventuele kandidaten te 
mogen praten. Minister Geertsema gaf 
er blijk van hiervoor weinig te voelen 
en een motie van het PAK, waarin hun 
wens kracht werd bijgezet haalde het 
dan ook niet. De Enschedese PAK-afge
vaardigde Smit gaf duidelijk te kennen 
weinig te voelen voor een KVP-er. 
"Waarom moeten de kandidaten nu 
juist uit deze partij komen. Tot mijn 
ongenoegen heb ik gemerkt dat alle tot 
dusverre genoemde kandidaten uit die 
kring afkomstig zijn," merkte hij op. In 
dit verband wees hij op het feit dat de 
KVP sinds de laatste verkiezingen in 
Overijssel niet meer kan bogen op het 
grootste aantal stemmen. 

. D'66-er Schuijer uit Enschede vond het 

Jaarver
gadering 

samenstellen van een ideale advertentie
tekst voor een commissaris een "gezel
schapspelletje dat hem niet waard was 
er nog veel tijd aan te besteden." Hij 
bracht vervolgens de bekende opvatting 
van zijn geestverwanten naar voren dat 
het aanwijzen van een gezagsdrager 
van bovenaf uit den boze is en dat de 
nieuwe commissaris van onderop moet 
worden gekozen. "Openbaarheid", zei hij 
"want de namen van de kanshebbers, 
lekken toch wel langs doorgaans duis
tere wegen uit." Zelf bracht hij enkele 
namen naar voren van partijgenoten, 
onder meer die van het Tweede-Kamer
lid drs. A. de Goede die ook al eens 
door zijn geestverwanten naar voren is 
geschoven voor eenzelfde functie in de 
provincie Zuid-Holland. Verder vielen de 
namen van dr. A. A. Manten, statenlid 
in Utrecht, mr. F. F. A. de Nerée tot 
Babberich, statenlid in Gelderland en 
mr. F. W. M. van der Ven uit Den 
Haag, die directeur is van het centraal 
bureau voor katholiek onderwijs. D'66 

- dat van deze lijst geen duimbreed wenst 
· af te wijken, hoorde van de andere frac
ties bijval noch afkeuring over haar 
kandidatèn. 
Minister Geertsema veegde de wens van 

-de D'66-er tot een gekozen· commissaris 
van de tafel met de simpele constate
ring dat er in het parlement voor geko
zen burgemeesters of commissarissen 

· a-een meerderheid te vinden is en dat 
~o'n procedure de onafhankelijkheid van 
zo'n bestuursfunctionaris in gevaar zou 
brengen. De benoeming is nóg een vol
strekt open zaak, stelde hij. Er zijn bij 
het regeerakkoord geen afspraken over 
gemaakt, sterker nog, de kwestie van 
ie benoeming van commissaris is totaal 
niet aan de orde geweest en ook het 
bericht over een stilzwijgend akkoord 
inzake een verdeling van de commissa
risposten over de verschillende partijen 
is uit de lucht gegrepen. De minister 
zoekt geen sollicitanten. Het profiel is 
zodanig opgesteld dat er wel iemand te 
vinden is die aan de daarin gestelde 
eisen voldoet. Maar wie het ook wordt 
op een vrouw hoeft Overijssel niet te 
rekenen. 

Wie op 24 en 25 maart de jaarlijkse 
algemene vergadering van de VVD te 
Nijmegen wil bijwonen en daar dan ook 
wenst te logeren, wordt dringend aange
raden zich tijdig van hotelaccommodatie 
te verzekeren. De capaciteit te Nijme
gen is zeer beperkt! 

Het secretariaat van de afdeling Nij
megen is gaarne bereid bij bespreking 
van hotelruimte te bemiddelen. Men 
wende zich daartoe tot de heer W. J. 
Zink, Etudestraat 4 te Nijmegen, tele
foon 08800-75760. 

Om de congresbezoekers in de gelegen
heid te stellen iets van Nijmegen en 
omgeving te zien, organiseert de VVD
afdeling op vrijdag 24 maart drie excur
sies: 

• Excursie naar de universiteit 
In collegezaal dia's met toelichting; 

rondrit over universiteitsterrein; bezoek 

Grote VVD-delegatie 
bezoekt Twente 

Een grote delegatie van de 
VVD zal 25 februari a.s; een be
zoek brengen aan Twente, waar
bij ontmoetingen op het program
ma staan met vertegenwoordigers 
van de Stedenband en van de 
Stuurgroep Economie Twente. 
Het bezoek is voorbereid door de 
kamercentrale Zwolle in samen
werkin_g met de Twenteraad. 
Van de in totaal dertien VVD-ers 
die naar Twente zullen gaan, zijn 
er acht lid van de Tweede Kamer. 
Voor de volledigheid volgt de ge
hele lijst personen met achter hun 
naam tussen haakjes de zaken 
waarmee zij zich in het bijzonder 
bezighouden. 

Mr. H. P. Talsma (ondervoor
zitter VVD), P. Ch. Vogely (lid 
hoofdbestuur voor kamercentrale 
Zwolle), drs. G. M. V. van Aar
denne (soc.-economische zaken), 
L. M. de Beer (ruimtelijke orde
ning, verkeer en waterstaat), dr. 
K. van Dijk (onderwijs en weten
schappen), drs. Th. H. Joekes (fi
nanciën, econ. zaken), mej. mr. A. 
Kappeyne van de Coppello (binn. 
bestuur), G. W .Keja (crm en de
fensie), mr. F. Portheine (mid
denstandszaken), H. P. H. Waal
kens (landbouw), P. Muntendam 
(voorzitter kamercentrale Zwol
le), F. A. Pen (voorzitter VVD
fractie prov. staten), P. A. de 
Boer (lid prov. staten). 

Aan de Twenteraad is voorts te 
kennen gegeven dat de bezoekers 
ook van gedachten willen wisselen 
over landbouwproblemen. 

De dag zal worden besloten met 
een besloten bijeenkomst, speciaal 
bestemd voor VVD-vertegenwoor
digers en -bestuursleden.· 

Dronten De afdeling Dronten 
heeft een nieuw bestuur: A. M. van 
Dorsser, voorzitter, B. A. Huisman, vi
ce-voorzitter, mevrouw M. Tuinenga-Ac
kema, secretaris-penningmeester, A. 
Nusselder en mevrouw G. A. Smit-Rui
terkamp, leden. Het secretariaat is ge
vestigd: Bremerbergweg 17, Biddinghui
zen, post Dronten . 

aan bibliotheek; bezoek aan sportcen
trum en tot slot een bezoek aan de 
mensa. 

• Excursie naar de kerncentrale Dode
waard 

e Excursie KleefjEmmerik (Duitsland) 
Bezoek aan de Zwaanentoren; gele

genheid tot wandelenjwinkelen in Kleef. 
In Emmerik bezoek aan zeer modern 
gebouwde kerk; rit over de nieuwe Rijn
brug; gelegenheid tot koffiedrinken op 
de Rijnpromenade. 

Voor alle excursies geldt: vertrek tus
sen 14.00 en 14.30 uur vanaf het Congres
gebouw de Vereentging aan het Keizer 
Karelplein. 

Wilt u aan een van deze excursies 
deelnemen, vul dan onderstaande bon 
in en stuur deze per omgaande naar het 
secretariaat van de VVD-afdeling Nij
megen, Etudestraat 4, Nijmegen. 

Plaats: ............................................................................ . 

Straat: ........................................ , ................................... . 

Naam: ............................................................................ . 

Wenst deel te nemen aan: 

0 UNIVERSITEIT 
0 KERNCENTRALE DODEWAARD 
0 KLEEF/EMMERIK 

Kruis aan welke exeursie u graag wilt maken. 
Bij een eventuele volgeboekte excursie is mijn tweede keus ... ·. · · · .......... · · · · · · 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
(drievoudig beëdigd) voor de Brandverz!'lkering, Hypotheek, 

Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

Akkerstraat no. 43 • Postbus 405 • Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 41 05 55 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

• De VVD 1n het parlement 
In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

Joekes verlaat 
Kamer 

De heer drs. Th. H. Joekes, spe
cialist in de Tweede Kamerfractie 
van de VVD op het financiële en 
algemeen economische terrein, zal 
de TWeede Kamer verlaten. Hij 
heeft namelijk een functie aan
vaard te Londen bij de OGEM, de 
Overzeese Gas- en Elektriciteits 
Maatschappij. De heer Joekes 
blijft nog Kamerlid tot het zomer
reces. 

De eerste op de VVD-lijst die in 
aanmerking komt de heer Joekes 
in de Tweede Kamer op te volgen 
is het Amsterdamse gemeente
raadslid drs. Pais. Of deze zijn be
noeming tot Kamerlid zal aan
vaarden is nog niet bekend. 

De heer J oekes is ook tweede 
ondervoorzitter van de Tweede 
Kamer. De VVD-fractie heeft be
sloten de heer Portheïne voor die 
functie voor te dragen en om me
vrouw Veder-Smit voor te dragen 
als plaatsvervangend lid van het 
Kamerpresidium. 

Als secretaris van de VVD-frac
tie zal de heer Joekes worden op
gevolgd door de heer Geurtsen. 
De heer Portheïne blijft tweede 
fractiesecreta ris. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Oriënteringsmiddag 
Op vrijdagmielag 3 maart 1972 om 

2.15 uur zal een oriënteringsmiddag 
worden gehouden in Hotel Monopole te 
Amersfoort, waar het Tweede Kamerlid 
Mr. H. E. Koning zal spreken over "In
spraak'r. 

De Tweede Kamer heeft zich de vori
ge week zonder hoofdelijke stemming 
verenigd met het wetsontwerp over be
palingen met betrekking tot het einde 
van huur en verhuur van woonruimte. 
Het gaat hierbij om nieuwe bepalingen 
in het B.W. voor de huur en verhuur 
van woningen en kamers in de gelibera
liseerde gebieden. Minister Van Agt had 
dit wetsontwerp te verdedigen, hetgeen 
geen gemakkelijke taak is, omdat door 
de Kamer door middel van amendemen
ten nogal wat wijzigingen werden af
gedwongen. 

Voor de VVD-fractie sprak de heer De 
Beer, die in beginsel tegen de opzet van 
het ontwerp geen bezwaar had. Immers, 
het is verheugend, dat we voor een 
groot aantal gebieden, waar geen wo
ningnood meer is, terugkeren naar nor
male toestanden; in feite: het buiten
werking stellen van de Huurwet, het
geen de liberale woordvoerder tot vol
doening strekte. In zekere zin vormde in 
de discussie het zwaartepunt de positie 
van de verhuurder en die van de huur
der. De heer De Beer legde er hierbij de 
nadruk op, dat de voorstelling van za
ken, dat de verhuurder altijd de maat
schappelijk sterkere is, niet altijd op
gaat. Sociaal huurrecht, zo betoogde de 
heer De Beer, is dan pas echt sociaal, 
wanneer het er van uit gaat, dat in de 
ene situatie de huurder, in de andere de 
verhuurder de sociaal zwakkere kan 
zijn. Sociaal huurrecht mag niet zijn;_ 
eenzijdige bescherming van één der par
tijen bij een huurcontract. Dit sociale as
pect is door amendementen, deels ook 
afkomstig van de heer De Beer, nu dui
delijk vastgelegd. Overigens gingen 
sommige verlangens van een deel der 
Kamer de VVD-fractie te ver, hetgeen 
haar niet belette uiteindelijk voor het 
sterk gewijzigde wetsontwerp te stem
men. 

Geen IJmond-gemeente 
Minister Geertsema kreeg de vorige 

week een erfenis van zijn voorgangers 
te verdedigen, laatstelijk van zijn on
middellijke ambtsvoorganger,· de heer 
Beemink. Maar ook die zat met een 
erfenis van vorige kabinetten. De grens
wijzigingen in het IJmond-gebied waren 
namelijk niet van vandaag of gisteren, 
maar vormden een ca. vijftien jaar sle
pende kwestie, die ten slotte door een 
afwijzing door de Tweede Kamer 
( 75-55) is "opgelost". Er zal niet één 
gemeente IJmuiden komen; Heemsker~ 
en Beverwijk behouden hun zelfstandig
heid. Als altijd bij grenswijzigingen een 
emotionele aangelegenheid, die in de na
oorlogse jaren veelal met acties gepaard 
zijn gegaan, zoals ook in dit geval. 

Voor de VVD sprak de heer Van Aar
denne, die zich voorstander van de sa
menvoeging toonde met o.a. als argu
ment, dat het wenselijk moet worden 
geacht, dat in de IJmond één grote ge
meente is, die haar invloed kan laten 
gelden tegenover Amsterdam en de toe
komstige Zaanstad. Uiteraard had de 
heer Van Aardenne nog meer argumen
ten vóór de samenvoeging van de drie 
gemeenten, maar het debat maakte al
ras duidelijk, dat verwerping van het 
wetsontwerp zeer waarschijnlijk was. 
Nu betoonde de heer Van Aardenne zich 

Unctad 111 
"Soms heb ik het gevoel," zo zei prins 

Claus op een driedaags congres over 
ontwikkelingssamenwerking, dat enige 
weken geleden in Den Haag werd gehou
den, ,.dat de wereld wacht op de komst 
van een tovenaar, die door het uitspre
ken van één enkele magische formule de 
wereld een ander aanzien zal geven." 

,.U en ik weten heel goed dat dit niet 
zo is, dat wij hem in deze wereld ver
geefs zullen zoeken." 

"U en ik weten heel goed, dat wij het 
ons niet kunnen veroorloven te wachten 
op een wonder." 

,.U en ik weten maar al te goed, dat 
wij alleen iets kunnen bereiken door ko
lossale inspanning onzerzijds, dat wij 
gezamenlijk stap voor stap de lange 
moeizame weg moeten gaan voor
waarts in de richting van ons doel..." 
Met dat doel bedoelt prins Claus en al 
degenen, die zich bezighouden met ont
wikkelingsbeleid: het dempen van de 
kloof tussen de rijke en arme landen. 
Het streven is de rijke landen ertoe te 
brengen één procent van hun inkomen 
aan ontwikkelingshulp te besteden. En 
daarbij mogen investeringen van bedrij
ven in ontwikkelingslanden niet worden 
meegerekend, zoals op het door Prins 

ook niet in alle opzichten een voorstan
der. Met na,me was hij van oordeel dat 
Heemskerk, in tegenstelling tot Velsen 
en Beverwijk, een typische woonge
meente is, zonder industrie. Daarom 
stelde de heer Van Aardenne bij motie 
voor Heemskerk als zelfstandige ge
meente te handhaven, waarbij dan wel 
een deel van deze gemeente bij Groot
IJmuiden zou moeten worden gevoegd 
om ruimte te geven aan de groei van 
deze nieuwe gemeente. De VVD-fractie 
kreeg voor deze motie echter alleen 
steun van de heer Scholten (arp). Zoals 
gezegd, minister Geertsema heeft het 
grenswijzigingsvoorstel verdedigd, 
waarbij hij o.a. opmerkte, zich hierbij 
niet belast te gevoelen met "auteurs
trots". 

Slechts een deel van de VVD-fractie 
heeft zich ten slotte vóór het wetsont
werp uitgesproken. De heren De Beer, 
Keja en Van Dijk stemden tegen op 
grond van de verwerping van de motie
Van Aardenne, welke beoogde Heems
kerk te "redden". 

Aan de beslissing over dit wetsont
werp werd in de Kamer zo grote waar
de gehecht, dat de fractievoorzitters be
sloten hun leden, diè in Straatsburg 
(Europees parlement) vertoefden met 
spoed voor het uitbrengen van hun stem 
terug te roepen. Zij hebben daaraan 
echter geen gevolg gegeven, niet uit 
,.ongehoorzaamheid" . tegenover hun 
fractievoorzitters, maar omdat uit on
derling beraad in Straatsburg bleek, dat 
daar evenveel voor- als tegenstanders 
tegen het wetsontwerp waren. Hun 
overkomst zou de uitslag van de stem
ming dus niet hebben gewijzigd. Minis
ter Geertsema deelde de Kamer mee 
niet voornemens te zijn met een nieuw 
wetsontwerp inzake IJmond te komen. 

Derde Dinsdag blijft 
Het initiatiefvoorstel van de Tweede 

Kamerleden Wiegel (vvd), Van Thijn 
(pvda), Westerterp (kvp),. Boersma 
(arp) en Van Mierlo (D'66) tot wijzi
ging van de Grondwet, met het doel de 
opening va het nieuwe parlementaire 
jaar (Prinsjesdag) te vervroegen van de 
derde dinsdag in september naar de 
laatste dinsdag van augustus, heeft bij 
tweede lezing in de Eerste Kamer, de 
eindstreep niet gehaald. Doei van het 
voorstel was d,e Tweede Kamer de gele
genheid te bieden de begrotingsbehande
ling doeltreffender te kunnen laten ge
schieden. 

Minister Geertsema, sprekend namens 
het gehele kabinet (en dus ook namens 
minister Boersma en staatssecretaris 
Westerterp, eens mede-initiatiefnemers) 
achtte vervroeging van Prinsjesdag niet 
gewenst op grond van nationale en in
ternationale overwegingen, resp. nog 
kortere tijd van voorbereiding van de 
begroting en de ontwikkeling in de 
EEG. Niettemin stond de liberale be
windsman niet geheel afwijzend tegen 
losmaking van de datum van Prinsjes
dag uit de Grondwet. Maar dat zou dan 
bij de op stapel staande algemene her
ziening van de Grondwet aan de orde 
kunnen komen. 

De Eerste Kamer heeft de overige 
grondwetswijzigingen wél aanvaard, 
waaronder de verlaging van de leeftijds-

Claus voo~:gezeten Haagse congres, dat 
een voorbereiding was op de Wereldhan
delsconferentie Unctad III in Chili, nog 
eens duidelijk werd gezegd. Die één pro
cent is namelijk afgesproken· als een 
percent11.ge, dat zeker in 1975 door alle 
rijke landen moet zijn bereikt. Tot nu 
toe hebben alleen Nederland, België, 
Frankrijk en Australië met hun hulp 
die één procent benaderd; de rest zweeft 
om de 0,7 procent. 

Het moeilijkste en waarschijnlijk het 
belangrijkste vraagstuk, dat de sfeer op 
Unctad III zal bepalen (dat bleek ook 
wel in Den Haag) is dat van de mone
taire situatie, de kwestie van het geld. 
Zo simpel mogelijk gezegd (wat altijd 
het gevaar in zich bergt niet helemaal 
juist te zijn): het is hard nodig, dat de 
ontwikkelingslanden gemakkelijker dan 
tot nu toe het geval is, aan geld komen 
om de artikelen die ze hard nodig heb
ben voor de ontwikkeling van hun in
dustrie, landbouw en noem maar op, te 
kunnen financieren. Daarvoor is een 
systeem bedacht (voor wie het interes
seert: dat van speciale trekkingsrechten 
op het Int. Monetair Fonds) dat zo is 
ingericht, dat de arme landen die daar
van gebruik maken hun schuldenlast 
niet nog hoger zien worden dan die al 
is. 

Angst dat dit systeem de inflatie zal 
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grens voor het actieve kiesr-echt tot 
achttien jaar. 

Vragen 
Nauwelijks was bekend geworden, dat 

de ontploffingen bij de aardgasdistribu
tiecentra in Ravenstein en Ommen aan 
sabotage waren te wijten, of de lieer 
Geurtsen heeft hierover schriftelijke 
vragen aan de ministers van justititie 
en van economische zaken gesteld. 

Vóór de aanslagen op de gasdistribu
tiecentra had de heer Tuijnman vragen 
aan de minister van sociale zaken ge
steld, die min of meer in hetzelfde vlak 
lagen. Ze betroffen nl. de veiligheid in 
ondernemingen, waarin als gevolg van 
lekkage of andere bedrijfsstoringen zich 
explosieve gasmengsels in bedrijfsruim
ten kunnen vormen. Met het oog op de 
veiligheid dringt de heer Tuijnman aan 
op toepassing van automatische waar• 
schuwingsapparatuur (verplicht voor
schrift). 

Bestrijding van het oneigenlijk ge
bruik van de sociale verzekeringen 
vormt het onderwerp van vragen, ge
steld door de heer Van Aardenne. In het 
maandblad Muziekwereld was een brief 
afgedrukt, die door een impresario zou 
zijn geschreven aan een orkestleider 
met het oogmerk - volgens de redactie 
van genoemd maandblad - betrokken 
horeca-ondernemer minder sociale las
ten te laten betalen. Is het gestelde in 
dat artikel juist, dat vorige zomer door 
de Ned. Toonkunstenaarsbond kopieën 
van een groot aantal contracten van 
BAMA-bemiddelaars waarmee "het een 
of het ander aan de hand was," aan het 
ministerie van sociale zaken is ver~ 
schaft? Indien deze vraag bevestigend 
wordt beantwoord, welke stappen zijn 
sedert ondernomen om aan de gesigna· 
leerde misbruiken een einde te maken? 

Zes Kamerleden, onder wie mr. Berk
houwer hebben zich tot minister 
Schmelzer (buitenlandse zaken) gericht 
over de handelspositie van Israël ten 
opzichte van de EEG. Zij vragen de be
windsman alles in het werk te stellen 
om te verzekeren · dat a) voor wat 
betreft de algemene preferenties Israël 
niet achter komt te staan bij de Magh
reblanden; b) gevestigde tarifaire posi
ties van Israël in toetredende landen -
met name het Ver. Koninkrijk - niet 
verslechteren als gevolg van de toetre
ding. 

De Angola-koffie-kwestie heeft de he
ren Waalkens, Geurtseo, Portheïne en 
Berkhouwer aanleiding gegeven vragen 
te stellen aan de minister voor ontwik
kelingssamenwerking. Wordt niet (met 
het toekennen van subsidie door de Na
tionale Commissie Ontwikkelingsstrate
gie) de indruk gevestigd, dat de com
missie - en in de ogen van de publieke 
opinie derhalve eveneens de regering -
de simplificerende acties van het An· 
gola-comité onderschrijft, zonder dat 
zulks blijkbaar het geval is, zo wensten 
de VVD-ers te weten. Daarop volgde de 
vraag om te bevorderen, dat de nationa
le commissie haar beslissingen omtrent 
toe te kennen subsidies zorgvuldiger 
overweegt, alvorens een beslissing te 
nemen. (Inmiddels heeft de regering 
geantwoord zich niet met de subsidie
toekenning in het onderhavige geval te 
kunnen verenigen). 

doen toenemen, schijnt ongegrond te 
zijn. Ja, het is zelfs denkbaar, dat als 
we tot een wereldomvattende reorgani· 
satie van het monetair stelsel komen, 
alle landen daar wèl bij varen. Ook bij 
dit onderwerp zal het wel even duren 
tot de experts ermee klaar zijn. Maar 
langer zal het duren tot de politici eens
gezind zullen opmarcheren naar een we
reld, waarin een rechtvaardiger verde
ling van de rijkdommen der aarde tot 
stand zal komen. 

Hoe meer echter de volkeren, u en ik, 
willen, dat er iets gebeurt, hoe duidelij
ker de instructies zullen zijn, die de re
geringen mee zullen geven aan de on
derhandelingsdelegaties. Maar volkeren 
willen pas iets, als ze goed geïnformeerd 
zijn en zich een mening hebpen leren 
vormen. 

Dat betekent weer, dat u en ik, ons 
erin zullen moeten verdiepen opdat we 
weer druk op de politici kunnen uitoefe
nen. En zo is de cirkel weer rond. De 
indruk; die ik van het congres overhield 
was, dat dàt alleen nog maar Unctad 
III van een fiasco zal kunnen redden. 
Want de politieke wil is tot nu toe bij 
de deelnemende landen (de arme uitge
zonderd) niet groot, zo niet totaal afwe
zig. Nogmaals, het zal uw verantwoor
delijkheid moeten worden. 

WIL DE RU-SCHOUTEN 
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In overleg met de besturen li'an de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het zuidelijke district 
vastgesteld: 
Kamercentrale 's-H ertogenbosch: 

mr. A. Geurtsen, mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes. 

Kamercentrale Tilburg: 
L. M. de Beer, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Middelburg: 
drs. G. M. V. van Aardenne, ir. D. s. 
Tuijnman. 

Kamercentrale Maastricht: 
G. Koudijs, mr. F. Portheine. 

Aankondigingen 
18FEBRUARI 

Drs. G. M. v. van Aardenne {lid der 
Tweede Kamèr) spreekt te Zierikzee 
voor de ondercentrale Schouwen Dolve
laluL 

21FEBRUARI 
Op uitnodiging van de afdeling Eind

hoven spreekt L. M. de Beer {lid der 
Tweede Kamer) voor de onderafdeling 
Best over "welvaart en welzijn". 20.00 
uur hotel Derkinderen. 

&MAART 
MeJ. mr. A. Kappeyne van de Coppei

IG (lid der Tweede Kamer) spreekt voor 
de afdeling Waalwijk over "Oude en 
Dieuwe.staatkundige structuren." 

U MAART 
Mevr. mr. E. Veder-Smit (lid der 

Tweede Kamer) spreekt te Heerlen. 

17MAART 
Mevr. drs. N. Smit-Kroes (lid der 

~eede !Camer) spreekt voor de afde
ling Oss over onderwijs. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Begrip Helmonds problemen 

Dank zij zijn geografische ligging 
heeft Helmond van oudsher een cen-
trumfunctie in Oost-Brabant vervuld. 
De vestiging van textiel- en metaalin
dustrieën, zo'n 125 jaar geleden, bezorg
de de stad nieuwe bedrijvigheden. 

Maar vooral de snelle ontwikkeling 
van Eindhoven heeft de groei van Hel
mond doen stoklten. De stad legde zich 
toe op behoud van waardevolle dingen. 
Zo kocht de gemeente in de jaren twin
tig het kasteel met het oude jachtgoed 
De Warande aan. Het kasteel doet nu 
dienst als raadhuis.· De Warande is een 
waardevol stadspark. Helmond koestert 
zijn omringende natuurschoon: bossen 
en landerijen met een typisch Brabants 
karakter. Die omgeving biedt volop re
creatiemogelijkheden. 

De stilstand in de ontwikkeling van 
Helmond is een typisch verschijnsel 
voor oude industriecentra, vooral in de 
textielsector. Tilburg en Leiden kennen 
problemen die nauw met die van Hel
mond verwant zijn. De steden hebben 
een eenzijdig geschoolde arbeidersbevol
king die met de lagere employés 75 pct. 
van de beroepsbevolking uitmaakt. Het 
provinciaal opbouworgaan in Tilburg 
heeft over dit sociaal-culturele probleem 
studies gemaakt. 

Ontwikkelingsgroep 

Eerste gevolg hiervan is geweest de 
vorming van een ontwikkelingsgroep uit 
de Helmondse bevolking. Zij heeft zich 
tot taak gesteld een doorbraak te force
ren in het maatschappelijke, culturele 
en economische leven. Men werkt verder 
hard aan een creativiteitscentrum, 
waarvoor de bevolking veel belangstel
ling heeft. Er zijn plannen in voorberei
ding voor de bouw van een stadscen
trum dat op eigentijdse wijze onderko
men kan bieden aan allerlei activiteiten. 

Het hoeft geen betoog dat de volledige 
steun van de bevolking, het stadsbe
stuur, de provinciale en de landelijke 
overheden voor die plannen nodig is. 
Een ander aspect. dat de aandacht ver
dient, is de mogelijkheid werkgelegen
heid te bieden aan jonge mensen die een 
hogere of middelbare beroepsopleiding 
voltooien. Momenteel zijn die mogelijk
heden onvoldoende aanwezig, zodat de 
jongeren naar elders moeten vertrek
ken. 

Waren het kanaal en de spoorlijn 
vroeger een zegen voor Helmond, omdat 
ze een oplossing waren voor een zich ont
wikkelende industriestad, nu is zowel 
Z~idwillemsvaart als de spoorlijn een 
ernstige sta-in-de-weg voor een moderne 
ontwikkeling en stadsuitbreiding. Bo
venaan op het wensenlijstje van Helmond 
staan dan ook een omlegging van het 
kanaal en de aanleg van een hoog
spoor. Aan plannen voor een wegennet 
dat mee zal werken aan een nieuwe ont
sluiting en bereikbaarheid van Helmond 
wordt met voortvarendheid gewerkt. 
Binnen een tot twee jaar kan een snel: 

· wegverbinding met Eindhoven gereed 
zijn. 

Er moet een nieuwe binnenstad ko
men. Veel verkrotte woningen en oude 

· fabriekspanden moesten gesloopt wor
den. Naar een adequate bebouwing van 
de leeggekomen percelen grond wordt 
gezocht ... 

Een serviceflat met 15 woonlagen en 
350 woningen is in aanbouw. Het post
kantoor wordt uitgebreid en gemoderni
seerd. De plannen liggen klaar voor een 
riieuw gezondheidscentrum. Sinds een 
jaar is een nieuw politiebureau in ge
bruik. 

Wiegel "erkend" carnavalvierder 
De voorzitter van de VVD-fractie 

in de Tweede Kamer is vorige week 
opgenomen in de rij van bekende po
litici die op speciale wijze bij het 
carnaval-gebeuren in ons land zijn 
betrokken. Evenals o.a. Luns, 
Schmelzer, De Jong en Drees jr. in 
het verleden, moest vorige week ook 
de heer Wiegel in Roosendaal een 
carnavaleske ceremonie ondergaan. 

PrinsWardIvan Roosendaal had 
tevoren de vergadering van de lta
mercentrales Tilburg en Middelburg 
verstoord door met een Boerenkapel 
alle discussies te overstemmen. "Ik 
controleer elke avond mijn rijk en 
omdat ik hier licht zag branden, ben 
ik even komen kijken. Nu blijkt hier 
uw verenigingetje te vergaderen en 
dat is een mooie gelegenheid om u 
kennis te laten maken met carna
val," aldus de prins. 

Na de boekjes "Lof der Zotheid" 
van Erasmus en "Spreekvaardigheid 
in het openbaar" kreeg Wiegel een 
boerekiel waarop de naam "Haya" 
prijkte. Er was overigens ook een 
kiel voor mevrouw Van Someren met 
"Hans" erop, maar de partijvoorzit-

Begrip 

Gelukkig is door de duidelUke pro
bleemstelling begrip ontstaan voor de 
moeilijkheden van de stad. In 1969 werd 
Helmond tot stimuleringsgebied ver
klaard. Het industrieterrein kon belang
rijk worden uitgebreid. Verschillencle 
bedrijven vestigden zich in Helmond. 
Belangrijke aanvullende bijdragen uit 
het gemeentefonds over de jaren 
1969-1978 vielen Helmond toe. 

Bij het jongste regeerakkoord verviel 
voor de stad de stimuleringsmaatregel. 
Andere toezeggingen bleven gehand
haafd, zoals de bijdrage aan de recon
structie van de binnenstad en de mede
werking aan de verbetering van de in
fra-structuur. Eind vorig jaar -werd een 
interdepartementale werkcommissie sa
mengesteld, de "commissie Langman", 
bestaande uit een ambtelijke vertegen
woordiging van de departementen van 
sociale zaken, CRM, volkshuisvesting en 
binnenlandse zaken. Tevens hebben in 

ster kon die niet in ontvangst nemen 
omdat zij met een griep in bed lag. 

Wiegel wilde de "Lof der Zotheid" 
wel bewaren, omdat Erasmus vol
gens hem de eerste liberaal was. De 
cursus spreekvaardigheid vond hij 
echter meer geschikt voor Den Uyl, 
"want die heeft zoiets nog nodig," 
zei hij. Als dank voor het vriendelij
ke gebaar van prins Ward bood de 
Tilburgse centrale-voorzitter Verweij 
de prins een fruitmand aan die hij de 
volgende dag weer zou kunnen weg
schenken. Op die dag, de zgn. Lucas
dag, worden namelijk diegenen be
dacht, zoals bejaarden en zieken, die 
niet ltunnen deelnemen aan het car
navalsfeest. 

De gebeurtenissen in Roosendaal 
werkten zo animerend op de feest
prikkels van de Zeeuwse en Brabant
se liberalen dat 's avonds laat nog de 
polonaise werd gedanst. 

Op de foto: Ward I van Roosen
daal nodigt Wiegel uit om samen 
met hem te dansen op de tafel waar
achter de gehele avond een ernstig 
forum zich met ernstiger zaken had 
bezig gehouden. 

deze commissie representanten van Ge
deputeerde Staten en van het gemeente
bestuur zitting. Het Instituut Stad en 
Landschap te Rotterdam zal deze com
missie met adviezen bijstaan. 

Vorige maand bracht de commissie
Langman een werkbezoek aan Helmond. 
Een deel van de dag werd besteed aan 
een hearing met de bevolking en met de 
Ontwikkelingsgroep. 

Het zou in dit stadium voorbarig zijn 
vooruit te lopen op de beslissingen die 
door de commissie-Langman zullen wor
den genomen. Ongetwijfeld past in· de 
visie over Helmond dat een nauwe sa
menwerking met Eindhoven een nood
zaak is. Dit neemt niet weg dat het 
Streekgewest Helmond dat is samenge
steld uit tien gemeenten met Helmond 
als centrum (150.000 inwoners in to
taal) de opdracht heeft zijn eigen ka
rakter, waarvan veel bewaard is geble
ven, te handhaven. 

Een RO~DVAART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
*--~~-----------------------------------

een BELEVENIS! W illemsplein 

Rotterdam 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het westelijke district 
vastgesteld: 
Kamercentrale Amsterdam: 

G. W. Keja, mr. H. Koning. 
Kamercentrale Haarlem: 

mr. dr. C. Berkhouwer, drs. Th. Joe
kes. 

Kamercentrale Den Helder: 
mr. dr. C. Berkhouwer, G. W. Keja. 

Kamercentrale Rotterdam: 
mr. H. Koning, mevrouw mr. N. Smit
Kroes. 

Kamercentrale 's-Gravenhage: 
drs. Th. Joekes, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello. 

Kamercentrale Leiden: 
mej. mr. A. Kappeyne van de Coppel~ 
Jo, mr. F. Portheine. 

Kamercentrale Dordrecht: 
mr. A. Geurtsen, ir. D. S. Tuijnman. 

Kamercentrale Utrecht: 
L. M. de Beer, de heer G. Koudijs. 

VVD-regio raad 

Krimpenerwaard 
In een vergadertng van afgevaardig

den van de VVD-afdelingen in de Krim
penerwaard in Berkenwouden is een 
nieuwe VVD-regiQraad Krimpenerwaatd 
van start gegaan. 

Voorzitter van dit: regiobestuur dat uit 
21 personen bestaat, is mr. R. W. Ober
man uit Krimpen afd IJssel. SecretariB 
is de heer M. Hoogenboezem, Talma
straat 14, Lekkerkerk (tel. 01805 
1343). De financiën worden beheerd 
door de heer D. A. Kok uit Stolwijk. 

Vice-voorzitter resp. lid werden me
vrouw S. G. Th. Postma-Botter (Krim
pen afd Lek) en de heer A. Pons (Berg
ambacht) . Het bestuur zal de komende 
tijd vooral veel aandacht schenken aan 
de komende herstructurering van de 
Krimpenerwaard. 

Bestuursmutatie 
Nieuwerkerk afd IJssel - Het be

stuur van de afdeling Nieuwerkerk 
heeft een nieuwe samenstelling: W. P. 
A. Blankespoor, De Iep 10, Voorzitter, 
J. G. de Lint, vicee-voorzitter, T. B. A. 
Tas, Rietveen 7, tel. 3853, secretaris, J. 
de Niet, penningmeester en J. van Er
kei, lid. 
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Amsterdam op hellend vlak 
Amsterdam, het mekka der progres

sieve geesten, bron van inspiratie voor 
wereldverbeteraars, brandpunt van de 
tolerantie, heeft het moeilijk. Niet al
leen economisch, waarover heel wat te 
zeggen zou zijn, maar vooral geestelijk. 
Dat duurt nu al enkele jaren en het 
lijkt erop alsof de crisissituatie nu defi
nitief is ingetreden. De patiënt is met 
hoge koorts onder de wol gestopt en 
houdt zich met klamme handen kramp
achtig aan de bedstijlen vast. De vitali
teit van weleer is aan het wegebben. 

Deze beeldspraak mag waf gechar
geerd lijken, de symptomen van net zien 
op een bellend vlak bevinden zijn duide
lijk aanwezig. Alleen de actiegroepen 
voelen zich als vissen in het water; zij 
hebben zich een volwaardige positie in 
de hoofdstedelijke gemeenscnap verwor
ven. Het is voor een wethouder of een 
instantie vrijwel onmogelijk gewor
den zonder inspraak te gedogen aan hen 
voorbij te gaan. Amsterdam zou het 
summum van democratie, tolerantie en 
speelsheid zijn geworden. Volgens som
migen natuurlijk nog lang niet genoeg, 
maar er is in hun ogen toch een aardig 
begin gemaakt. 

Is dat zo? Is een overheid democra
tisch als zij bij het minste gemor de 
ontevredenen op de koffie en de sigaar 
nodigt om de problemen uit te praten? 
Is de overheid tolerant als zij onder de 
druk van geweld plotseling toestaat, 
wat eigenlijk verboden is, als zij een 
vinger uitsteekt en zich de hele hand 
laat afrukken? Zelfs degenen, die niet 
deskundig zijn in de rechtsregels van 
het gemeentelijk bestuur, hebben toch 
op zijn minst reden om hieraan te twij
felen. Maar wie zich bovenstaande din
gen alleen maar afvraagt wordt door de 
inspraakzoekers onmiddellijk met alle 
hun ter beschikking staande middelen 
- en dat zijn er heel wat - in de hoek 
geduwd, waar in de donkerste tijden 
van onze geschiedenis de grootste boos
doeners zaten. 

In de ogen van deze inspraakzoekers 
is democratie blijkbaar ten koste van 
alles gelijk krijgen. De ervaring leert 
dat ze - afgezien van groepen serie~ 
klagers, dle oprecht met de gemeente 
verkeren - vrijwel niet tevreden zijn te 
stellen. Of om met een aforisme uit een 
boekje van mr. H.E. Phaff te spreken: 
"Sommige burgers zijn niet tevreden 
met hun rechten; zij wensen voorrech
ten." En dan is men bezig de democra
tie op een gevaarlijke wijze te hanteren. 
Tolerantie is mooi, maar die valt van de 
activisten niet te verwachten. Dat hoeft 
ook n_iet, want zij hebben gelijk, dat 
spreekt voor hen vanzelf en daaraan 
ontlenen zij hun bestaan. Het gaat er 
hun alleen nog om hoe zij dat gelijk 
moeten krijgen. 

Daarvoor hebben ze talrijke varian
ten: schreeuwen vanaf de publieke tri
bune in de raadzaal, een stinkbom 
gooien zodat de vergadering geschorst 
moet worden en tegenstanders niet 
meer aan het woord kunnen komen; op
tochten organiseren, wegen versperren 
en op andere wijze mensen dwars zit
ten. Amsterdam heeft zich nu zover Ia
ten drijven dat zulke protesten als nor
maal en aanvaardbaar worden be-

"Jeugdtoerisme" in het Vondelpark 

schouwd. Wethouders haasten zich naar 
het stadhuis in de verwachting dat. een 
actiegroep hen daar wel wil spreken. 
Als beloning voor de uitgereikte hand 
komt er een brandbom door het raam. 
De directie van het GEB belooft in 
strijd met de regels onmiddellijke aan
sluiting van kraakpanden op het ener
gienet, zodra haar kantoor wordt bezet. 
Vondelparkslapers worden zonder man
keren voor vol aangezien en men maakt 
zich op hen deze zomer opnieuw met 
open armen te ontvangen. Maar een 
boer in Holysloot ver buiten de bewoon
de wereld, toch nog net binnen de ge
meentegrenzen, wordt door de justitie 
gepakt omdat hij op zijn erf kampeer
ders toelaat zonder daarvoor vergun
ning te hebben. Hij heeft dan ook geen 
actiegroep om op terug te vallen en van 
hem wordt verwacht dat hij· zich aan de 
regels houdt. Het meten met twee ma
ten door de overheid is een gewoonte
recht der activisten geworden en wie 
voor progressief wil doorgaan stemt 
daar filosofisch mee in. 

In de Jordaan - drie eeuwen geleden 
als volksbuurt gebouwd! -kan al jaren
lang geen steen meer worden verlegd 
voordat elke buurtbewoner daar per
soonlijk zijn fiat aan heeft gegeven. Met 
democratie - het delegeren van beslis
singen met controle door de gemeen
schap - heeft dit niets meer te maken, 
met progressiviteit, trouwens evenmin. 
De vrijheld van het rustig toeven ·in het 
Vondelpark en vooral het plezier daar
van, de vrijheid om zo snel mogelijk 
woningverbeteringen te doen doorvoe
ren, de vrijheid ook van marktkooplie
den om bezwaar te maken tegen een 
"Vrijmarkt", waar zij voor hun goede 
geld ook wel zouden willen staan, is 
goeddeels verdwenen of wordt niet ge
honoreerd. Het gevolg is onverschillig-

Fusie .IJmondgemeenten van de baan 
De drie gemeenten in de IJ

mond, Velsen Beverwtjk en Heems
kerk, blijven zelfstandig. Minister 
mr. W. J. Geertsema die vorige 
week een wetsontwerp aan de 
Tweede Kamer voorlegde, die de 
samenvoeging van de drie tot één 
grote gemeente behelsde, haalde 
het niet. 75 Kamerleden stemden 
tegen het wetsontwerp, 55 spra
ken zich vóór samenvoeging uit. 

De VVD-fractie in de Kamer 
stemde verdeeld. De overgrote 
meerderheid steunde· weliswaar 
het wetsontwerp, maar de heren 
G. W. Keja, dr. K. van Dijk en 
L. M. de Beer verklaarden zich 
tegen. 

Ons Kamerlid drs. G. M. V. van 
Aardenne kwam tijdens de behan
deling van het omstreden wets
ontwerp nog met een motie, waar
in hij voorstelde Heemskerk bui
ten de samenvoeging te houden. 
Een aanzienlijke verzwakking 
van het wetsontwerp, naar de mi
nister meende, maar een die hij 
eventueel bereid was "met bloe-

dend hart" te aanvaarden. De mo
tie werd echter met grote meer
derheid verworpen, want behalve 
de VVD-fractie stemde alleen de 
ARP-afgevaardigde Sr.holten 
voor. 

In een nota aan de VVD-Ka
merfractie heeft VVD-fractievoor
zitter in Beverwijk, drs. A. J. 
Eiff, zich al geruime tijd geleden 
tegen een samenvoeging van de 
drie uitgesproken. "Wij zien de 
zelfstandigheid van. onze gemeen
te van bijna 42.000 inwoners als 
een eerste vereiste haar behoor
lijk te kunnen laten functione
ren," schreef hij in de nota. Hij 
sprak zich daarin wel positief uit 
ten opziche van gewestvorming. 
"In deze vorm van bestuur wor
den onder meer autonomie, be
stuurbaarheid van de gemeente en 
het welzifn in een zodanige vorm 
naar voren gebracht dat onder
dompeling in een gemeente met 
meer dan 120.000 inwoners vol
doende wordt gecompenseerd," al
dus de heer Eiff. 

Vragen over Vondelpark 
Het Amsterdamse VVD-raadslid mr. C. 

Goekoop heeft b en w gevraagd of de 
persberichten juist zijn dat de werk
groep jeugdtoerisme van de gemeentelij
ke instanties de toezegging heeft gekre
gen dat het Vondelpark deze zomer dag 
en nacht open zal zijn voor het jeugd
toerisme. 

Hij wil weten of b en w het juist vinden 
dat dergelijke toezeggingen worden ge
daan en dat er al voorbereidingen wor
den getroffen, terwijl de gemeenteraad 
nog een principiële beslissing moet ne
men over de vraag of het Vondelpark
experiment moet worden voortgezet en 
zo ja hoe en op welke manier. 

De heer Goekoop heeft het college ge
vraagd de toegezegde, maar tot dusver
re nog niet gepubliceerde nota jeugdtoe
risme spoedig ter bespreking aan de 
raad voor te leggen. 

heid en onbehagen bij de burgers, die 
wèl gewend zijn zich aan de maatschap
pelijke en wettelijke regels te houden. 
De sfeer wordt er niet beter op en het 
woongenot evenmin. Het is de vraag of 
het teruglopende inwoneraantal van 
Amsterdam alleen te wijten is aan de 
onvoldoende huisvesting. 

Nu is Amsterdam inderdaad tolerant 
in die zin dat de niet-activisten geen 
behoefte hebben om zich reactionair op 
te stellen tegenover de van hun succes 
geschrokken opposanten. Men gunt de
zen doorgaans het genoegen van hun 
acties, waardoor felle confrontaties ge
lukkig zijn uitgebleven. Maar deze mee
gaandheid speelt de activisten, die door 
hun gebrek aan zelfkritiek zich in een 
klein gedachtenwereldje hebben opgeslo
ten wel in de kaart. De gemeente 
draagt daar meer dan nodig is toe bij. 
Zij heeft op vele punten toegegeven. Uit 
democratische overwegingen, uit tole
rantie, uit begrip voor speelsheid? Het 
lijkt meer op angst en geïntimideerd 
zijn. Of om een ander aforisme' te ge
bruiken: "Orde is wel bestaanbaar zon
der vrijheid, maar vrijheid niet zonder 
orde". 

Door het onvermogen om onder de ac
tiegroepen het kaf van het koren te 
scheiden en door serieus in te gaan op 
zaken, die eigenlijk in strijd zijn met de 
door haarzelf en de gemeenschap inge
stelde regels, heeft de gemeente de rea
liteit uit het oog verloren. Zij is geeste
lijk geïsoleerd geraakt; zij herkent haar 
eigen gezag niet meer en wordt in haar 
ontplooiing geremd. Amsterdam is daar
mee bezig zijn identiteit te verliezen. 

De hoofdstad is niet meer het bolwerk 
der echte verdraagzaamheid en soeples
se. Krampachtigbeid en onzekerheid 
hebben zich van haar meester gemaakt. 
De stad is daarmee op een hellend vlak 
gekomen. 

B. V. VOSKUIL 

Voor meer VVD-nieuws uit 
het westen des lands zie 
men pagina 9 
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utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staal konstru kt i es 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF N.V. 

Alexanderplein 2, 

's-GRAVENHAGE 
Tel. 070-639934 

N.V. Technische Groo~hondel P.& D.Janson 

Verkoop, Verhuur en Montage 
van Nieuw en Grade-"A" Bailey-Bruggen-materiaal; 

Alleerivert. van: MABEY & JOHNS<J4. 
AALST.(Gld.) - Tel. 04187-531-270 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton -.: ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER B.V. 
TELEFOON 010-503677 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 
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Machinefabriek N.V. 

8 0 L NE 5 (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROn'ERDAM - TELEGR. BOElE • BOLNES 

aannemingsbedriJf 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

bij 

N. V. Scheepswerven "Piet Hein" v .d.z.d. 

TELEFOON 
I 

FA. W. SCHRAM & ZONEN 
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NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen en kleine roer- en -

stevenreperaties in nieuw HEFDOK 

ROTTERDAM 010-13 92 75 
BOLNES 01804- 36 44 • 34 09 
PAPENDRECHT 01850- 5 12 22 • 5 14 66 

nu 
ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085-454245 * 

ROTTERDAM: 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw arnhem • rotterdam 
Kipstraat 3d 

Telefoon: 010-121288 

=~~--- ---·- ---



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

.JOVD: VVD • 
IS te passief 

De regionale rubriek West 
treft men aan op pagina 7 

De heer· D. N. M. van Wees, voorzitter 
van de JOVD heeft tijdens zijn rede op 
het vorige weekeinde gehouden winter
congres in hotel "De Paaschberg" te 
Ede de vrees uitgesproken dat niemand 
in de VVD zich nog echt druk maakt 
over de volgende verkiezingen. "Op de 
partijraad van de VVD in Hilversum 
vlak na de verkiezingen bleek grote 
eensgezindheid te bestaan over de ur
gentie van een intern beraad over de 
toekomst van de VVD en het liberalis
me. De toezeggingen hieromtrent heeft 
de JOVD met grote instemming begroet 
en met belangstelling hebben wij de uit
nodiging afgewacht. Maar het wachten 
duurt wel lang, want we zijn bijna een 
jaar verder en we hebben nog niets 
vernomen," aldus de heer Van Wees. 
.,Als de partijvoorzitster op een volgen
de partijraad ideeën lanceert over een 
middenvolkspartij, blijkt dat zij hier al
leen mee wenst aan te geven dat het 
mogelijk zou moeten zijn een grote 
groep gelijkgezinden bijeen te brengen 
en dat de VVD zelfs bereid zou moeten 
zijn haar eigen bestaan hiervoor ter dis
cussie te stellen. Maar weer blijkt dat 
de VVD niet de daad bij het woord wenst 
te voegen." 

De heer Van Wees sprak de vrees uit 
dat als de passiviteit nog lang bijft 
voortduren, de uitslag van de volgende 
verkiezingen voor de VVD ongetwijfeld 
weer een teleurstelling zal zijn en dat 
een hergroepering van de Nederlandse 
liberalen weer vier jaar zal moeten wor
den uitgesteld. Wie nu veronderstelt dat 
D'66-ers die het oneens zijn met samen
gaan van hun partij met de PvdA de 
volgende keer op de VVD zullen stem
men, moet zich voorbereiden op een des
illusie. "Deze D'66-ers zouden dan ook in 
1971 al op de VVD hebben gestemd," zei 
hij. Hij constateerde dat een belangrijke 
groep kiezers - de jongerengroep die 
volgende keer door een verlaging van de 
kiesgerechtigde leeftijd tot 18 jaar nog 
groter zal zijn - weinig belangstelling 
koestert voor de VVD. Hij verwees in 
dit verband naar een artikel in dit blad 
van het. hoofdbestuurslid dr. De Korte 
die concludeerde dat jongere kiezers 
over het algemeen op linkse partijen 
stemmen. .,Hier ligt een belangrijke 
taak voor het liberalisme. Wellicht kun
nen we, als we ons op dit congres op-

Aankondigingen 
21 FEBRUARI 

Mr. H. E. Koning (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Heiloo 
over het budgettair beleid. "De oude 
herberg." 

Mevr. drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) en ir. L. Jacobsen 
(voorzitter Commissie Verkeer en Ver
voer) nemen deel aan een debatavond 
over openbaar vervoer te JWtterdam. 

22 FEBRUARI 

G. Koudijs (lid der Tweede Kamer) 
I spreekt op uitnodiging van de afdelin

gen in de Vechtstreek over defensie. 
20.00 uur Studio Idee, Rijksstraatweg 
117 j119, Loenen. 

28 FEBRUARI 

Drs. Th. H. Joekes (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Spij
kenisse over .,Het liberale sociaal-econo
mische beleid". 20.00 uur. "De Kern". 

3MAART 

Mr. H. E. Koning spreekt voor de 
Vrouwen in de VVD provincie Utrecht, 

nieuw beraden over de inhoud van de 
liberale beginselen, hiervoor een belang
rijke bijdrage leveren," besloot hij. 

Vervelend 

Fractieleider Berger van DS'70 die als 
inleider op het congres optrad zei in zijn 
toespraak onder meer het "vervelend" 
te vinden dat het uiter·st bekwame kabi
net-Biesheuvel een afwachtende houding 
aanneemt bij de bestrijding van de in
flatie. De heer Berger wilde geen drei
gementen laten horen, zoals het uittre
den van de DS '70-ministers uit het ka
binet, maar hij meende dat de regering 
allang in de loon- en prijsontwikkeling 
had moeten ingrijpen. De psychologi
sche redenen die het kabinet hanteert 
bij zijn berusting in de vrije loonpoli
tiek, wees hij van de lland . .,Als psycho
logie wordt gehanteerd als een uitvlucht 
is er iets fout." Hij drong aan op een 
maatregel die een inflatie van acht pro
cent onmogelijk maakt. Berger onder
schreef de mening van Wiegei dat VVD 
en DS'70 in goede verhouding met el
kaar leven, maar een echtere, bijvoor
beeld organisatorische toenadering wees 
hij af. 

Moties 

Het congres aanvaardde een aantal 
moties. In een daarvan noemen de 
JOVD-ers de huidige gang van zaken 
met de ruilverkaveling onbevredigend 
en dringen ze aan op een spoedige ver
vanging van de ruilverkavelingswet 
door een nieuwe landinrichtingwet. In 
een motie inzake het tertiaire onderwijs 
spreekt de JOVD zich uit voor een lan
ge termijnplanning voor dit soort onder
wijs in zijn algemeenheid. Zij vindt ver
der dat er een studiefinancieringssys
teem moet komen, gebaseerd op de on
afhankelijkheid van de student ten op
zichte van zijn ouders. De JOVD denkt 

--hier aan een studie-leersfelsel. De 
verhoging van collegegelden en de in
stelling van een numerus fixus in af
wachting van een geïntegreerd beleid 
vindt zij onjuist. 

JOVD Noord tegen 
gewestvorming 

In een nota heeft het noordelijke dis· 
trict van de JOVD een krachtig protest 
aangetekend tegen de "dreigende vierde 
bestuurslaag": de gewestvorming. 

De JOVD wijst. er op dat de regering 
de versterking van het Jokale bestuur 
(gewesten en grotere gemeenten) cen
traal stelt. De JOVD pleit daarentegen 
voor decentralisatie van de macht van 
de regering naar de provincie en naar 
de wijkraden. 

Volgens de JOVD Noord kunnen ge
westen van 75.000 tot 100.000 inwoners 
nauwelijks meer als lokaal gezien 
worden. 
Zij wiJ de toegankelijkheid tot het ge
meentebestuur vergroten door de instel
ling van dorps- en wijkraden met een 
ontmoetingafunctie en een adviserende 
taak. 

over "Inspraak". 14.15 uur Monopole, 
Amersfoort. 

9MAART 

:Mevr. mr. E. Veder-Smit (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Gouda over "Druggebruik". 20.00 
uur hotel de Zalm. 

13MAART 

Mevr .. mr. E Veder-Smit (lid der 
Tweede Kamer) spreekt te Utrecht over 
de discussienota Volksgezondheid. 

' 

Regionaal congres 

De kamercentrale Den Helder orga
niseert 26 februari een regionaai con
gres in café-restaurant 't Gulden Vlies 
in de Koorstraat te Alkmaar. Het pro
gramma luidt: 

10.00-10.30 uur: Ontvangst der deel
nemers. 

10.30-10.35 uur: Opening congres door 
de voorzitter van de kamercentrale 
Den Helder. 

10.35-11:05 uur: De ideologische grond
slagen van de VVD en de toepassing 

vrijdag 18 februari 1972 - 9 

.Jongeren (niet) 
voor Vietnam 

Het JOVD-congres heeft op 12 
februari een motie aangenomen, 
waarin de ledenvergadering zich 
distantieert van de ondertekening 
door het hoofdbestuur van de jon
geren-organisatie van een viertal 
punten terzake het Vietnam
belei(l.. Dit is voor het hoofdbe
stuur aanleiditl.g geweest alle ban
den te verbreken met het comité 
"Jongeren voor Vietnam." 

Eind 1971 was het JOVD-be
stuur benaderd door de ASV A en 
enkele andere studentengroeperin
gen met het verzoek een uit vier 
punten bestaande verklaring te 
ondertekenen. In die verklaring 
werd o.m. gesteld dat de Ameri
kanen uit Vietnam dienen te ver
trekken, dat Nederland Noord
Vietnam dient tè érkenhen en dat 
de Amerikaanse bombardementen 
beëindigd dienen te worden. De 
verklaring werd mede onderte
kend door de ARJOS, de CHJO 
en andere jongeren-organisaties · 

Het hoofdbestuur van de JOVD 
heeft de verklaring beschouwd als 
een éénmalige aangelegenheid. Er 
is echter een comité uit ontstaan 
(Jongeren voor Vietnam). Dit co
mité, waarin de JOVD wel zitting 
had maar niet actief was, heeft 
vervolgens een persconferentie 
belegd te Den Haag. Daar werd 
van CPN -zijde instemming be
tuigd met de doelstellingen van 
het comité, wat weer aanleiding is 
geweest voor De Telegraaf om te 
signaleren hoe verheugd de CPN 
was met de JOVD-steun. 

Inmiddels had het JOVD-be
stuur ook zelf al wel z'n bekomst 
van de hele gang van zaken. Met 
de motie, die het JOVD-congres 
nu heeft aangenomen, heeft dit 
bestuur dan ook geen moeite. 

Men heeft bovendien meteen be
sloten ook te treden uit het comi
té voor een Europese veiligheids
conferentie. Ook dat comité wordt 
overwegend door links-georiën
teerden beheerst en de JOVD wil 
bij voorbaat een herhaling van 
het gedoe rondom het Vietnam
comité uitsluiten. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer is 
gevestigd in bet gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenbof lA te 
Den Haag. Telefoon: (070)-614911 .. 

hiervan op de maatschappij. Spreker 
mr. H. van Riel. 

11.05-11.35 uur: Een algemene be
schouwing over de VVD nu en in de 
toekomst. Spreekster mevrouw Haya 
van Someren. 

11.35-11.50 uur: Koffiepauze. 
11.50-12.45 uur: Gelegenheid tot dis

cussie over beide onderwerpen. 
12.45-13.45 uur: Lunchpauze. 
13.45~14.30 uur: Gewestvorming, een 

kritische beschouwing. Spreker dr. D. 
H. Peereboom Voller. 

14.30-15.00 uur: Gewestvorming bui
ten onze landsgrenzen. Spreker mr. 
dr. C. Berkhouwer. 

15.00-15.15 uur: Thee;koffiepauze. 
15.15-16.15 uur: Discussie over gewest

vorming.· 
16.15 uur: Sluiting van het congres. 

De kosten van deelname aan het con
gres zijn negen gulden inclusief koffie 
en lunch. De entreeprijs zonder lunch1 
maar wel met inbegrip van één kop 
koffie bedraagt i 2.50. 

Het correspondentie-adres van de 
eongrescommissie is: eromhoutstraat 
30, Heerhugowaard, tel. 02207-1277. 
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Uit de stroom van brieven die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor elk blad één -die 
naar haar oordeel ruime aan
dacht verdient. Dat betekent 
niet dat zij de mening van de 
briefschrijver deelt, wel dat zij 
het de meest belangwekkende 
brief acht die de afgelopen we
ken werd-ingezonden. 
Uit de andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het meest (aangenaam of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anonieme brieven en brie\ren in 
onleesbaar handschrift verdwij
nen zonder pardon in de prullen
mand. 

Mijn 
• • • op1n1e IS ... 

StemreCht 

Waarom worden Nederlanders in het 
buitenland uitgesloten van het stem
recht? Vrijheid en Democratie heeft 
over. deze vraag de discussie geopend. 
Gelukkig maar, want meestal wordt dit 
delicate onderwerp met een schouderop
halen afgedaan. "Rompslomp" zegt de 
Staatscommissie Cals-Donner op blz. 
246 van haar rapport. 

Mej. drs. I. Günther, lid van de Kies
raad schrijft in Vrijheid er. Democratie 
van 21 januari jl. in dezelfde trant. Ne
derlanders werkzaam bij één der Euro
pese gemeenschappen, zo schrijft zij, 
dienen zich primair neutraal op te stel
len. Maar wat bedoelt zij daarmee? Met 
zulke argumenten kan men ook burge
meesters, soldaten en brandweerlieden 
te lijf gaan. De kern van het probleem 
wordt er niet door geraakt. 

Het Nederlands overheidsgezag strekt 
zich ver over de grenzen uit. Dienst
plichtwet, belastingwet, strafwet, de 
wettelijke bepalingen aangaande het be
houd of verval van het- Nederlander
schap gelden voor Nederlanders, om het 
even of zij in Honolulu of Niassaland 
wonen. 

Dank zij staatslieden als Monnet, 
Spaak, Stikker, Adenauer, Bech en de 
Gasperi heeft het Nederlands overheicts
gezag echter een verdere uitbreiding ge
kregen. Als minister Lardinois volgende 
maand in Brussel samen met enkele an
dere regeringen de verkoopsprijzen van 
tarwe en de douanerechten voor Ameri
kaanse sinaasappelen vaststelt, oefent 
hij in bijna geheel Europa overheidsge
zag uit. 

Waarom zouden Nederlanders in het 
buitenland eigenlijk hun eigen belangen 
niet mogen veilig stellen door de poli
tieke kleur van de ministers van defen
Sie en financiën te helpen bepalen ? 
Waarom zouden Nederlanders in Parijs 
of Rome geen inspraak mogen hebben 
over de hoogte van invoerrechten op de 
sinaasappelen die zij eten? Je zou bijna 
gaan denken dat de thuisblijvende Ne-

• Defensiecommissie 
De defensie is volop in discussie. Re~ 

gerings- en oppositiepartijen laten zich 
niet onbetuigd. De PvdA heeft zojuist 
het tweede deel van de nota doelmatig 
defensiebeleid gepubliceerd, D'66 lan
ceert eveneens zijn ideeën en de PPR 
laat zich geen kans ontglippen om een 
duit in het zakje te doen. KVP, ARP en 
DS '70 zijn druk in de weer met studies 
en durven daar best mee voor de dag te 
komen. De VVD echter volstaat met een 
paar simpele slogans en een al even 
eenvoudig recept: meer geld. Dat is 
blijkbaar de universele oplossing voor 
alle problemen. Daar zou wel een kant
tekening bij geplaatst kunnen worden, 
maar dat is hier niet aan de orde. Be
langrijker is de vraag of de VVD niets 
meer te bieden heeft dan wat algemeen- · 
heden over machtsevenwicht en toene
mende dreiging. 

Bij beantwoording van die vraag zou 
wellicht ook blijken hoe en door wie het 
standpunt van de partij wordt bepaald 
en geformuleerd. Men is geneigd te den
ken aan de defensiecommissie, maar be
staat die wel? Een van de aanwezigen 
op een recente bijeenkomst in de regio 
Leiden meende van niet, op grond van 
de hem door het secretariaat in Den 
Haag verstrekte informatie. De spreker 
van die avond, de heer Keja, verzekerde 
echter dat er wel degelijk zo'n commis
sie is. Ze weet haar activiteiten blijk
baar met wccea verborgen te houden. 

Toch zou enige openheid geen kwaad 
kunnen. Niet alleen zijn alle leden van 
de VVD belanghebbend, een groot aan
tal is ook belangstellend en een deel van 
hen zou zeker aan de discussie willen 
deelnemen. Het is mogelijk dat juist 
naar dit laatste niet iedereen, die er nu 
bij betrokken is, reikhalzend zit uit te 
kijken, maar dat mag geen reden zijn 
om de democratische meningsvorming 
dan maar overboord te zetten. Wat is er 
eigenlijk gebeurd met de talrijke voor
stellen, die op de amendementenbeurs 
zonder veel omhaal onder de tafel wer
den geveegd? Hier en daar bestaat het 
bange vermoeden dat ze daar gewoon 
zijn blijven liggen. 

De VVD zal zich moeten uitspreken 
over een aantal belangrijke actuele pro-

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

• 1n het buitenland 

derlanders iets hebben tegen hun zwer
vende landgenoten. 

Ook de juridische argumenten tegen 
toekenning van stemrecht zijn niet 
overtuigend. De grondwet zegt dat het 
kiesrecht slechts door ingezetenen kan 
worden uitgeoefend. Dat was voor het 
verleden een begrijpelijke zaak. De 
overheid bemoeide zich toen nauwelijks 
met haar burgers, Iaat staan met de 
niet-ingezetenen. Dat is nu heel an
ders. De niet-ingezetene wordt heden 
ten dage wel degelijk aan het Neder
landse overheidsgezag gebonden. Zowel 
de Nederlandse als de Europese wetge
ving zijn wel degelijk van bepalende in
vloed op hun leven. 

Wie met alle geweld ook het belasting
aspect van dit probleem wii belichten, 
dient één ding te bedenken. Grondwette
lijke bezwaren heeft de belastingwetge
ver nooit gezien als het erop aankwam 
een ruime uitleg te geven aan het be
grip "ingezetene" in de belastingwetten. 

Verruiming van de kieswet ten gunste 
van Nederlanders in het buitenland 
wordt vaak als een minoriteitenpro
bleem gezien. Ten onrechte. Door de 
kieswet te verruimen geeft de wetgever 
in feite -een boodschap .aan i,!l der e 
Nederlander dat hij met een gerust hart 
z'n land kan verlaten. Men zal niet ach
ter z'n rug om de wetten veranderen die 
hem op zijn tocht begeleiden. Zijn in
spraak is in beginsel verzekerd. In de 
gevraagde wijziging ligt zelfs een brok 
fundamentele Europese politiek beslo
ten. De Nederlandse regering spant zich 
immers dagelijks in om Europa voor 
Nederlanders open te stellen. Tot dusver 
kon daar alleen gebruik van gemaakt 
worden als men geen bezwaar had te
gen politieke onmondigheid. Is het de 
wetgever ernst met de democratisering 
van Europa ? Zo ja, dan is de gevraagde 
wijziging van de kieswet niet alleen 
mogelijk maar zelfs dringend gewenst. 

VAN NOTTE, BELGië 

biemen met betrekking tot de defensie, 
maar dan niet in de beknopte terminolo
gie van de orakelspreuk. Er zullen 
standpunten moeten worden bepaald en 
er zal een conceptie voor de toekomst 
moeten worden ontwikkeld. Vele leden 
zullen daarover niet alleen geïnformeerd 
willen worden, ze zullen eventueel het 
hunne willen bijdragen. Het zou juist 
zijn hun de kans te geven en zelfs de 
indruk te vermijden dat deze zaken ach
ter de S·chermen bedisseld worden. 

P.J. VAN EMBURG, Oegstgeest 

• Dertiende penning 
Blijkens de rubriek "De VVD in het 

parlement" in het nummer van 7 janua
ri heeft mr. Geurtsen de betrokken mi
nister(s) gevraagd wanneer de Tweede 
Kamer een advies tegemoet kan zien 
over de afschaffing van de zogenaamde 
"dertiende penning,'' een ongeveer dui
zend jaar oud recht, dat nog rust op 
grond in een deel van de provincie 
Utrecht. Er is dus sprake van enig on
geduld. Waarom eigenlijk? 

Omdat deze instelling met een recht 
op een geldelijke opbrengst voor de ver
moedelijke erfelijke bezitters in de te
genwoordige tijd niet meer zou passen? 

Laat de VVD het individuele aspect en 
daarmee aan bepaalde folklore nog tij
delijk een kans geven en dan ook be
denken dat de grondprijzen door een 
reeks van oorzaken en bepaald niet al
leen door de "dertiende penning" wor
den opgeschroefd. 

J. SCHRIJVER, MEERKERK 

• Oostersehelde 
Uw artikel "Moet de Oostersehelde 

wel dicht ? " in uw blad van 21 jan. j.l. 
acht ik onbevredigend, waarbij ik wil 
inhaken op de opmerkingen van ir. 
Meijer op pag. 9 van 4 febr. waarmee ik 
het geheel eens ben. 
Het punt veiligheid kan als argument 
voor afsluiting verworpen worden alleen 
al gezien het openlaten van de Wes
tersehelde waar bltjkbaar met dijkver
betering kan worden volstaan. Te meer 
klemt dit als men let op het door ir. 
Meijer genoemde kostenverschil van 1 
miljard gld. Hoe kan men de gemeen
schap voor een dergelijk enorm bedrag 

Terecht betoogt mej. drs. I. Günther 
in V en D van 21 januari dat het onge
wenst zou zijn om aan alle Nederlan
ders die in het buitenland wonen, stem
recht te geven. Zij maakt echter een 
uitzondering voor Nederlanders die in 
Nederlandse ambtelijke dienst zijn. Op 
haar argumentatie valt echter wel wat 
af te dingen. 

In de eerste plaats springt zij, gelijk 
ook de regering dat deed, toen deze het 
wetsontwerp indiende, wel wat gemak
kelijk om met art. 90 van de Grondwet: 
" ... worden ... gekozen door de ingezete
nen, tevens Nederlanders ... "Natuurlijk, 
de term "ingezetene" is voor interpreta
tie vatbaar, en de Grondwet zelf bepaalt 
in art. 6 dat de wet verklaart wie inge
zetenen zijn. Maar om tot "ingezetene" 
te bestempelen iemand die naar het nor
male spraakgebruik juist geen ingezete
ne is, dat komt met de Grondwet wel op 
zeer gespannen voet te staan. 

Maar ook de argumenten van mej. 
Günther vóór stemrecht voor in het bui
tenland wonende Nederlandse ambtena
ren komen mij niet sterk voor. Vooral 
niet het argument gebaseerd op het feit 
dat deze ambtenaren Nederlandse belas
tingen moeten betalen. Ik meende dat 
wij in Nederland het verband tussen be
lasting betalen en stemrecht in 1917, bij 
de invoering van het algemenen kies
recht, hadden afgeschaft. 

En dan het andere argument pro: de
ze Nederlandse ambtenaren hebben een 
band met Nederland en verwacht mag 
worden dat zij hun belangstelling voor 
het politieke leven in Nederland hebben 
behouden. Hiermede begeeft men zich in 
het meten van "banden" en in speculatie 
omtrent belangstelling in de Nederland
se binnenlandse politiek. Ongetwijfeld 
bestaan die banden. Maar zijn die bij de 
ambtenaren in Nederlandse dienst ster
ker dan bij anderen, bij voorbeeld bij 
degenen die in dienst zijn van Neder
landse particuliere ondernemingen? Wie 
durft dat-te meten? 

W.G. BELINFANTE, Den Haag 

extra belasten op grond van plannen 
stoelend op het op dit punt verouderde 
denken anno 1953 ? Hierbij nog buiten 
beschouwing latend het leed aangedaan 
aan velen die uit hun bestaan worden 
gestoten. Nu de noodzaak van afsluiting 
niet kan worden aangetoond, maar er 
wel allerlei kwalijlre gevolgen zijn te 
duchten, dwingt dit m.i. tot de conclu
sie: niet afsluiten. 
De sterke vervuiling van de Wester
schelde, die buiten onze macht (België) 
nog wel zal toenemen, in 1953 niet voor
zienbaar, vergroot m.i. het belang van 
een schoonwaterbekken zeer sterk. 

In de derde kolom van uw artikel wilt 
u zich vastklampen· aan milieu-bewust
heid van anderen n.b. ter motivering 
vaneen eigen beslissing welke volkomen 
van het tegendeel getuigt. 
Zeer teleurstellend acht ik het dat de 
VVD als ondogmatisch denkende partij 
niet tracht een grote fout te voorkomen 
door een krachtig standpunt in te ne
men, doch zich er al te gemakkelijk 
vanaf wil maken. 

Of ligt het zo dat men niet wil of kan 
optornen tegen de onzichtbare macht 
van de Waterstaat die maar rustig door 
kan gaan, terwijl de beslissing in hoog
ste instantie nog niet vaststaat? Ook een 
emotioneel argument. doch vermoede
lijk in andere zin dan waarvan u spreekt 
In uw artikel. 

DRS. A. D. DE BLAAUW, 
ROTTERDAM 

• Dronken ri;clen 
Een man veroorzaakt onder invloed 

een aanrijding. Een vrouw en haar 
dochtertje komen daarbij om het leven. 
De man wordt veroordeeld tot 3 maan
den onvoorwaardelijk en ontzegging van 
een rijbewijs voor 4 jaar. 
Wat heeft die gevangenisstraf voor zin? 
De man is zonder auto niet gevaarlijk 
voor de gemeenschap. Zijn gevangen
schap kost de gemeenschap f 10.000. 
Zou het niet zinvoller zijn zo'n doodrij
der levenslang het rijbewijs te ontzeg
gen en hem daarnaast een behoorlijk 
aantal jaren een bepaald percentage ex
tra-belasting te laten storten in een 
fonds t.b.v. nabestaanden of slachtoffers 
van dergelijke en andere geweldsdelic
ten? F. STAPEL, DEN HAAG 
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Kinderbijslag achterhaald 

Nu het profijtbeginsel aanvaard be
gint te worden geeft dit mij hoop dat op 
kortere of langere termijn dit ook op 
de, volgens de heer Wiegel, "vermolmde 
serre van ons sociale bouwwerk": de 
kinderbijslag, van toepassing zal kun
nen zijn. 
Hoe welbedoeld en noodzakelijk destijds 
bij de invoering, de kinderbijslag past 
thans niet meer in het maatschappelijk 
patroon, a1 is zij een niet onwelkome 
aanvulling van het gezinsbudget. Zij 
vervult echter niet meer de schrijnend 
noodzakelijke taak waarvoor zij inder
tijd bedoeld was. Bovendien profiteren 
lang· niet alle Nederlanders van de uit
keringen en diegenen die er profijt van 
hebben, hebben dit niet in gelijke mate, 
soms zelfs in het geheel niet. 
In onze maatschappij moet uiteraard 

iedereen het recht en de vrijheid hebben 
op grond van welke overweging dan 
ook, zelf te bepalen hoeveel kinderen hij 
of zij wil hebben. Uit dit recht en uit 
deze vrijheid moet men dan echter ook 
de eigen verantwoordelijkheid voor deze 
kinderen kunnen en willen dragen, zon
der de gemeenschap op te laten draaien 
voor een gedeelte van de kosten. 

Betere bestemming 
Mijn conclusie uit het bovenstaande is 
niet dat ik het gezinsinkomen van die
genen die nu kinderbijslag ontvangen op
eens met het bedrag van deze uitkering 
verminderd zou willen zien. Dat zou bo
vendien politiek geen haalbare kaart 
zijn. 

Ik zou echter wel een discussie op 
gang gebracht willen zien waaruit mo
gelijk een geleidelijke afschaffing van 
deze uitkering zou kunnen voortvloeien. 
Te meer daar er op vele gebieden nieu
we, eigentijdse, voorzieningen dringend 

noodzakelijk zijn en wegens gebrek aan 
algemene middelen helaas achterwege 
moeten blijven, zouden de fondsen die 
uit afschaffing van de kinderbijslag vrij 
zouden komen, moeiteloos een meer so
ciaal rechtvaardige en aan de maat
schappij van vandaag aangepaste be
stemming kunnen vinden. 

Gezien de storm van verontwaardi
ging die de heer Wiegel's opmerking 
heeft veroorzaakt en de felle reacties op 
het betoog van de heer van Aardenne in 
de Tweede Kamer, moet men er helaas 
op dit ogenblik nog van uitgaan dat 
aantasting van de kinderbijslag een bij 
velen gevoelige en politiek zeer moeilijke 
zaak is. Wanneer men echter reeds 
nu tot een bepaalde visie op dit pro
bleem zou kunnen komen en deze visie 
gedoseerd zou laten "uitlekken", zou het 
wellicht mogelijk zijn de publieke opinie 
zodanig te beïnvloeden of in ieder geval 
te toetsen dat bij een volgende kabinets
formatie althans een gedeelte van een 
dan bestaand plan verwezenlijkt zou 
kunnen worden. Om een discussie over 
dit onderwerp op gang te brengen zou 
ik de volgende fases willen voorstellen. 

Voorstel 

1. Afschaffing van de uitkering en ver
vanging door een hogere kinderaftrek. 
Doel: vermindering van de administra
tiekosten. De aftrek 'bestaat toch reeds 
en bovendien zou de spreiding van de 
aftrek sociaal rechtvaardiger zijn dan 
de bijslag. 

2. Bevriezing van de bijslag, c.q. aftrek 
voor het eerste en tweede kind. -
Doel: Beschikbaar komen van meer 
fondsen en eerste stap op weg naar ge
leidelijk afschaffing. 

• 

3. Afschaffing van de bijslag, c.q. aftrek 
voor alle kinderen na het tweede kind. 
Doel: De gemiddelde Nederlander heeft 
2,4 kinderen en dit percentage daalt 
nog. DoOl' het verlenen van bijslag, c.q. 
aftrek voor het gemiddelde · kindertal 
wordt eveneens grotere sociale recht
vaardigheid verkregen. Bovendien ko
men er weer fondsen vrij. 

4 Afschaffing van de bijslag, c.q. aftrek 
voor het tweede kind. 

5. Afschaffing van de bijslag, c.q. aftrek 
voor het eerste kind. 

Indien er mensen door deze regeling 
werkelijk gedupeerd zouden worden kan 
voor deze groep mogelijk een regeling 
binnen het kader van de algemene bij
standswet worden getroffen. 

Naar mijn smaak zouden de aldus 
vrijgemaakte fondsen - g~zien de oor
spronkelijke aard van de kinderbijslag 
- weer aan een gelijksoortig doel ten 
goede moeten komen. Dit doel zou het 
onderwijs moeten zijn. 

Natuurlijk zijn er nog vele andere 
dringende wensen op sociaal gebied 
maar het lijkt mij juist om bij eventuele 
afschaffing of geleidelijke vermindering 
de uit de kinderbijslag komende gelden 
op effectievere wijze aan het kind te 
besteden. Bovendien zou deze suggestie 
een eventueel. voorstel gemakkelijker 
aanvaardbaar maken voor diegenen, .die 
aan deze verworvenheid van het verle
den nu nog zo krampachtig vast willen 
houden. 

Ik beschouw deze bijdrage als een le
ken-visie. Waar zijn de deskundige lé
den van de, VVD die deze visie kunnen 
aanpassen, polijsten en formuleren? 

• 

B.T.F.O:BRBITBARTH 
capene afd ,LJSSel , 

Uit de stroom van brieven die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor elk blad één die 
naar haar oordeel ruime aan
dacht verdient. Dat betekent 
niet dat zij de mening van de 
briefschrijver deelt, wel dat zij 
het de meest belangwekkende 
brief acht die de afgelopen we
ken werd !ngezonden. 
Uit de andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het meest (aangenaam of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anonieme brieven en brie"en in 
onleesbaar handschrift verdwij· 
nen zonder pardon in de prullen
mand. 

,,Gastheren 1n land'' 

/ejnhotef _Arnhem 
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ttoreL ,·,oe NEDERLANDEN'' vREELAND 
RESTAURANT-ROTISSERIE "NAPOLEON'• 

VREELAND Afo VECHT 
BIJ KRUISINQ AUTOWEQ ftAARLEM/+tiLVERSUM +UTRECHT/AMSTE~OAM 

RESERVERING (02943} 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 
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Uit de inhoud 
e Op pagina 2 de rubriek van onze 
partijvoorzitster: Onder Haya's ha
mer. 

e Op pagina 5 reist ons Kamerlid 
Berkhouwer, tussen Straatsburg en 
Londen op en neer en bespreekt zijn 
collega Van Aardenne de werkgele
genheidsnota. 

e Op pagina 11, 12 en 13 een rap
port van de VVD-commissie Volks
gezondheid over fluoridering. 

Radio-uitzending van de 
maart, VVD: maandag 6 

18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m.). 

Met een onverwacht grote meerder
heid bleek de Tweede Kamer hel dins
dagnacht niet eens te zijn met 't stand
punt van het kabinet dat de Drie Duitse 
oorlogsmisdadigers thans vrijgelaten 
dienen te worden. Vierentachtig Kamer
leden schaarden zich achter een motie, 
waarin dit werd verklam·d en 61 leden 
steroden tegen de motie. Daarmee was 
een eind gekomen aan een vrij korte 
maat· heftige periode van zware druk op 
het geweten van elk afzonderlijk Ka
merlid. 

Drie weken eerder had de KVP-minis
tet· Van Agt aan de Kamer per brief 
laten weten dat het kabinet in principe 
voorstander is van het verlenen van 
· •·atie aan de dt·ie gedelineerden in Bre
da. Hun gratieverzoeken zouden volgens 
adviezen aan de strafkamer van de Ho
ge Raad moeten worden ingewilligd. 
Iets eerder hadden premiet Biesheuvel 
en minister Van Agt hierover persoon
lijk alle fractieleiders ingelicht. Hoewel 
gratiëring een zaak is van de Kroon 
beloofde de premier dat vóór een besluit 
hierover de Karnet• haat• mening zou 
mogen geven. 

Vrijwei onmiddellijk ontstond er een 
discussie, die zich niet beperkte tot het 
Kamergebouw. De drie oorlogsmisdadi
s-en; '· ' midd lpunt vnn ge
sprekken in vermoedelijlc elke huiska
mer. De Tweede Kamet·fractie van de 
VVD vergaderde vrijwel meteen na het 
gesprek van voorzitter Wiegel met de 
twee ministers. Op dat moment reeds 
stelde hij dat het een zaak is waarover 
elk fractielid naar eigen geweten zal 
moeten beslissen. De politiek mag hier
bij geen rol spelen. Bek nd werd dat de 
fractie toen reeds verd eld was: drie à 
vier leden waren voor onmiddellijke in
vrijheidstelling, de rest tegen. 

Deze verhouding wijzigde zich lang
zaam-aan, waarbij vooral de uitspraken 
van de psychiaters (o.a. pt·of. Bas
tiaans) tijdens de hearing van de Twee
de Kamer de doorslag bleken te geven. 
De voorstanders van vrijlating waren 
namelijk aanvankelijk van mening dat 
het voor iedereen en voor de slachtof
fers in het bijzonder het beste zou zijn 
als onmiddellijk "het geduvel" rond deze 
drie van Breda afgelopen zou zijn. De 
psychiaters hadden echter verklaard dat 
het waarschijnlijk beter is voor een 
groot aantal slachtoffers om elke keer 
opnieuw discussies te krijgen dan de 
grote klap van gratie. 

Inmiddels werd bekend dat de liberale 
Kamerleden Wiegel en Geurtsen, die 
evenals Koning steeds hadden verklaard 
voor vrijlating te zijn, aan het twijfelen 
waren geraakt. De dag na de hoorzit
ting reeds liet Gemtsen. die als voorzit
ter van de Kamercommissie voor justi
tie deze zitting zo uitstekend had geleid, 
aan de pers weten ,.om" te zijn, met 
name door het betoog van prof. Bas
tiaans. Fractieleider Wiegel echter bleef 
tot op de laatste dag voor het Kamet·de
bat met het probleem worstelen. Toen 
het evenwel tot een definitieve stand
puntbepaling moest komen, verklaarde 
ook hij zich tegen vrijlating. Eerder was 
al gebleken dat minister Geertsema een 
der twee leden van het kabinet was, die 
oolt tegen vrijlating waren, terwijl par
tijvoorzitster mevrouw Van Someren 
eenzelfde opvatting bleek te hebben tij
dens hel regionale VVD-congres dat vo
rige weel{ te Alkmaai werd gehouden. 

Van de Tweede-Kamerfractie van de 
VVD bleek ten slotte alleen de heer Ko
ning het nog eens te zijn met de argu
menten die de regering naar voren had 
gebracht. ,.Het Is een verschrikkelijke 
keus, maar Ik geloof dat mijn geweten 
mij geen moment rust meer zou gun
nen", verklaarde hij duidelijk geëmotio
neerd in de wandelgangen op de dag 

van bet Kamerdebat. 
Mr. Berkhouwer, de enige woordvoer

der van de VVD-fractie, vertolkte tij
dens het debat zowel het standpunt van 
voorstander Koning als van de tegen
standers. "Het grote merendeel van 
mijn fractie laat het zwaarste wegen 
het nieuwe, grote en onuitwisbare leed 
dat berokkend zal worden aan vele 
slachtoffers en nabestaanden'', zo zei 
Berkhouwer. .,Naar wij hebben begre~ 
pen moet voor de meesten hunner zelfs 
de pijn van pertodiele opengereten won
den door nieuwe gratieverzoeken minder 
smartelijk zijn dan een geheel onheelba
re wond door collectieve gratie aan de 
drie." 

De heer Berkhouwer bleek later de 
tweede onctertekenaai· te zijn van de 
motie die de socialist Voogd had inge
diend. In deze motie werd kort maal 
bondig de mening uitgesproken dat de 
regering niet haar voornemen tot vrijla
ting van de drie van Breda ten uitvoer 
zou moeten brengen. Mede-onderteke
naars waren voorts Wolff (cpn), mej. 
Goudsmit (d'66}. Keuning (ds '70) en 
Wiebenga (psp). Na een kleine tekst
wijziging gaf ook een aantal leden van 
de drie grote confessionele fracties hun 
stem aan de motie. Bij de stemming 
kwam no.at· voren dat in ~ ot 
fracties verdeeldheid over deze zaak 
heerste. 

,.Het is duidelijk", had premier Bies
heuvel tevoren verklaard, ,.dat de uit
spraak van de Kamer een heel belang
rijke rol zal spelen bij de definitieve 
standpuntbepaling van het ltabinet". 
Daarmee sprak hij zich in feite nog niet 
uit over de motie. Minister Van Agt 
was tot het laatst toe concreter geble
ven: "het is een moeilijke beslissing, 
waru·onder ik doorbuig, maar toch een 
beslissing die ik moet nemen." Ingewij
den concludeerden hieruit dat minister 
Van Agt een niet meer voor wijziging 
vatbaar standpunt had ingenomen, ter
wijl voor· premier Biesheuvel, die ge
nuanceerd sprak van een ,,aanvanke
lijk" en een ,.voorlopig" standpunt de 
kwestie nog geheel ,.open" was. 

Consequenties 

Dit·ect na. de stemming in de 
Kamer, dinsdagnacht. kon men in 
de wandelgangen van het Kamer
gebouw het gerucht vernemen dat 
de liberale minister Geertsema zal 
aftreden als het kabinet, tegen 
het advies van de Kamermeerder
heid in, zou beslulten tot vrijla
ting van de drie van Breda. Dit 
gerucht, waarvan ook in de dag
bladen melding is gemaakt, maar 
waarvan wij bij het ter perse 
gaan van dit nummer geen for
mele bevestiging konden verkrij
gen, verbaast ons niet. De per
soonlijke en ook staatsrechtelijke 
bezwaren van de heer Geertsema 
tegen de gang van zaleen zijn 
geen geheim. 

Ook in andere zin zou het de
bat politieke consequenties kunnen 
hebben: indien het l{abinet besluit 
het advies van de Kamer te vol
gen en dus de gratieverzoeken op 
dit ogenblik zou afwijzen, lijkt 
het niet uitgesloten dat ministel 

Interview 
met minister 
Langman 

Een onzer reda<'tl'Ur{'n, drs. C. 
H. Jans{'n, had vorige weel• Cl'D 

uitvoerig vraaggt>spt·el< met <]{' 
' ;inistl'-r '"' ('f'01Hlt lh·a·h~ ~·tlu·n. 
on:t.e llllrqjgenuot prof. mr. d1·s. 
H. Langman. De vrijwclletter·Q.jlce 
tekst van dat gf'!IJH'elc publil·ert'fi 
wij op de pagina's 8 en 9. 

Om kwart over drie 's-nachts viel de 
beslissing. Het betekende (voorlopig) 
het einde van enlcele weken hoogspan
ning, ook op het secretariaat van de 
VVD-fractie. Dagelijks belden tientallen 
VVD'ers en anderen op. van 's morgens 
acht uur tot soms ver na middernacht. 
om Wiegel en zijn fractie te laten weten 
dat vrijlating onjuist zou zijn. Zelden 
heeft een zaalc zEWeel beroering gewekt 
als deze. De grote vraag blijft echter: 
zullen deze emoties later opnieuw opge
wekt worden ? 

Van Agt zijn portefeLûlle te1 be
schllclcing stelt. Het lmmt ons 
voor dat de zaal> in dat geval be
perkt zou kunnen blijven tot 
slechts het heengaan van de mi· 
nister van justitie, tot een minis- • 
terscrisis dus. In geval van 11 ftre-
den van de heer Geertsema lijleen 
ons de politieke consequenties 
veel ernstiger. Het is dan name-
lijk de vraag of ook niet de libe
rale ministers De Koster en 
Langman zouden volgen, enjof 
wat de houding van de VVD-frac-
tie zou zijn, waarmee natuurlijk 
een regelrechte kabinetscrisis is 
geboren. 

Voor ons is niet moeilijk de 
vraag te beantwoorden wal ver
kieslijker zou zijn: 't liefst zouden 
wij zien dat zowel de drie als het 
gehele kabinet blijven zitten, 
maar a 1 s er iemand heen moet 
gaan, dan lijkt het onder deze 
omstandigheden het meest voo1 
de hand te liggen dat dit minister 
Van Agt is. --

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en d~mocratie nummer 1059 vrijdag 3 maart 1972. 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Twede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het noordelijke dis
trict vastgesteld: 
Kamercentrale Leeuwarden: 

mevrouw mr. E. Veder-Smit, dr. K. 
van Dijk. 

Kamercentrale Groningen: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Drenthe: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Onder Haya's 
hamer 

AlfUJHEID EN DEMOCRATIE 

Ruilverkaveling • 1n 
' ! 

Hooghalen I 
:.·· ~": f 

Na Tubbergen en in mindere mate het 
Drentse Diever is nu ook Hooghalen iD 
Drente het middelpunt van bedenkingen 
rond een ruilverkavelingskwestie. Aan
leiding tot de geprojecteerde ruilverka
veling is de aanleg van rijksweg 36 van 
Hooghalen naar Assen, waarvoor vol
gens het_ vorige week openbaar gewor
den reconstructieplan 34 hectare grond 
nodig is. Daar moet dan nog 2.50 heeta
re aan worden toegevoegd voor de con
structie van een oost-west verbinding 
ten zuiden van "De Oude Tol". 

Je kunt de overheden moeilijk het 
verwijt maken dat die ruilverkaveling 
in Hooghalen zonder zorg is voorbereid. 
De voorlichting over deze kwesite is 
zelfs zó gedegen geweest, dat alle be
trokkenen nu al _uitstekend gedocumen
teerd hun bezwaren tegen de plannen 
naar voren kunnen brengen. Er heeft 
zich in Hooghalen al een actiecomité 
aangediend dat de mening van de be
trokkenen aan het peilen is en hen 
tracht te brengen tot een soort voor
stemming. Niet de ruilverkaveling op 
zich blijkt overigens bij de landbouwers 
ter plaatse op weerstanden te stuiten, 
maar het plan zoals dat ter tafel is 
gebracht. De betrokkenen menen, dat er 
verhoudingsgewijs te veel gronden voor 
het nut van het algemeen worden opge
offerd en dat er te weinig voor terug
komt. De boeren zouden aldus gecon
fronteerd worden met een bedrijfsver
kleining i.p.v. met grotere bedrijven. 
Enkele boeren menen, dat de ruilverka
veling er wordt doorgedrukt alleen 
maar vanwege de aanleg. van de nieu:we 
rijksweg 36. Volgens een verklaring van 
een hunner in e·en plaatselijk dagblad 
zou men de eerste tien jaar niet tot 
ruilverkaveling zijn overgegaan, als er 
geen sprake van de aanleg van die 
rijksweg zou zijn geweest. 

Bij de voorbereiding van de ruilverka
veling is gebleken, dat de plannen tot 
een baanverdubbeling van de provinciale 
autoweg op veel bezwaren stuitte. Ex
minister Bakker hakte in juni 1971 de 
knoop door en stelde het tracé van de 
rijksweg vast parallel aan de spoorlijn 
Beilen-Assen tussen de dorpen Hoogha
len en Laaghalen. De weg tussen beide 
dorpen zal zo diep als de plaatselijke 
toestand van de grond toelaat worden 

"Kleine intimiderende minderheden 
bedreigen onze democratie," zei de 
heer Van Riel op het regionaal con
gres in Alkmaar. Enkele dagen tevo
ren had de parlementaire redacteurvan 
het Algemeen Dagblad, de heer Mal
tha, er op gewezen dat een politicus er 
gemeenlijk niet verstandig aan doet 
een oordeel uit te spreken over een pu
bliciteitsmedium. "De praktijk leert" 
- schrijft de heer Maltha - "dat hij 
in de meeste gevallen aan het kortste 
eind trekt." 

Beiden hebben volstrekt gelijk, maar 
zij constateren iets dat voor ieder die 
met de idealen van vrijheid van me
ningsuiting rond loopt, bepaald benau
wenel is. 

Cijfermatig is de stelling Van Riel
Maltha eenvoudig te bewijzen. Als een 
politicus iets onvriendelijks zegt over 
bijvoorbeeld de NOS in een vergade
ring van een paar honderd mensen, 
en het komt in -een paar kranten met -
laten we optimistisch zijn - een opla
ge van een paar honderdduizend, 
dan walst de tegenpartij, in dit geval 
de NOS, daar voor een miljoenenpu
bliek even overheen. Dit gebeurt dan 
soms zo onprettig en met gebruikma
king van uit het verband gelichte zin
nen, dat goede vrienden en vriendinnen 
cle politicus aanraden V()Ortaan maar 
wat voorzichtiger te zijn. 

Zo groeit de macht van enkelen, van 
een groep programmamakers en de 
kracht van de intimidatie neemt toe. 
Een zeer kleine groep heeft het in de
ze uiterst belangrijke zaak voor het 
zeggen en de betrokken politici trek
ken, om met Maltha te spreken, aan 
het kortste eind. 

uitgegraven, maar niet in een betonnen 
bak. De •uitwerking van de plannen ge
beurt in overleg met staatsbosbeheer dat 
zal ·adviseren over de taluds en de be
planting om de geluidshinder zoveel mo
gelijk uit te barmen en de weg zoveel 
mogelijk aan het landschap aan te pas
sen. De weg Hooghalen-Smilde komt via 
een ongelijkvloerse kruising over de 
weg te liggen en zal de weg Laagbalen
Hijken gelijkvloers kruisen. 

Het streven is er op gericht, de ruil
verkaveling en de aanleg van rijksweg 
36 zoveel mogelijk gelijktijdig uit te 
voeren. In overleg met dè landbouw
standsorganisaties en na een hoorzitting 
is al besloten de gronden nabij Witten, 
de Haar, Graswijk en Anreep niet in het 
ruilverkavelingsplan op te nemen. 

Het Nieuwsblad van het Noorden 
maakte vorige week gewag van de woe
de van de VVD-commissie die een rap
port over het noorden voorbereidt. Die 
woede richtte zich volgens het blad op 
het feit dat het ontwerp-rapport dat 
door een commissie van de werkgroep is 
voorbereid al in de Haagse rubriek van 
het Nieuwsblad te lezen was voordat de 
commissie er iets van had vernomen. De 
commissie heeft zich inmiddels over het 
ontwerp-rapport gebogen en enkele wij
zigingen aangebracht, weet het blad te 
melden. Dr. K. van Dijk vertelde de ru
bricist van het Nieuwsblad dat de para
graaf over het opheffen van een aantal 
kernen is gewijzigd. "De heer Toxopeus 
heeft me ervan weten te overtuigen dat 
dit toch niet zo'n goede zaak is. De 
concentratie op de groeipolen komt toch 
wel tot stand, daar hoef je de ontwikke
ling van de kleine kernen niet voor te 
frustreren," aldus citeert het blad dr. 
Van Dijk. 
Volgens het Nieuwsblad is ook de pas
sage over het plan Ter Apel in de 
ontwerp-nota afgezwakt. In de nota 
wordt nu geen pleidooi meer voor dit 
plan gevoerd en wordt de beslissing 
over het al dan niet uitvoeren van het 
plan duidelijk aan de regering en het 
parlement overgelaten. Maar als het 
plan wordt uitgevoerd, dan vermeldt het 
rapport nu de eisen, waaraan het dan 
moet voloen. "Ik ben er niet ontevreden 
over. De hele opzet is blijven staan," 
aldus dr. Van Dijk volgens het blad. 

Vrijheid 
Vrijheid van meningsuiting heeft 

iedereen, maar in de mate van uiting is 
de ongelijkheid enorm. Natuurlijk 
kunnen we niet met ruim 12 miljoen 
de TV bestieren, de ongelijkheld is 
nooit helemaal weg te nemen. Zou het 
niet tijd worden dat de NOS zich op 
dit probleem gaat bezinnen? Voor 
zichzelf normen gaat stellen, ·een ere
code opstelt of niet-betrokkenen laat 
beoordelen of er fouten gemaakt wor
den? Ieders vrijheid gaat zo ver tot de 
vrijheid van anderen bedreigd wordt. 
Als de vrijheid zich te uiten voor poli
tici een riskante zaak wordt omdat de 
reactie van de tv gevreesd moet wor
den, omdat het kortste eind altijd voor 
hen is, dan moet er iets gebeuren. 

Biesheuvel 
Dezer dagen had minister Boersma 

de moed de NOS een perfide voorlich
ting te verwijten. Het NOS-bestuur 
gaf hem inhoudelijk gelijk, maar 
maakte bezwaar tegen het woord per
fide. Premier Biesheuvel haastte zich 
de term te verontschuldigen en te zeg
gen dat een minister ook maar een 
mens Is. In mijn ogen een slechte beurt 
voor onze toch niet bange premier en 
weer een toegeven aan de kracht van 
de intimidatie. De tv Is machtig, maar 
een premier ook. Juist hij heeft de 
macht om tegen intimiderende ·min
derheden op te komen. Sterker: Het 
lijkt me zijn plicht. 

Den Uyl 
Bij het Boersma-NOS-incident heeft 

de heer Den Uyl een ontroerende rol 

Aankondigingen 
3MAART 

Mevr. mr. E. Veder-Smit lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Baflo over volkgezondheidsbeleid. 

6MAART 
Mevr. mr. E. Veder-Smit spreekt voor 

de plattelandsvrouwen, afdeling Oostdon
geradeeL 

lOMAART 
Mej. mr. A. Kappeyne van de Coppel

lo (lid der Tweede Kamer) spreekt voor 
de liberale kring Meppel-Steenwijk e.o. 
20.00 uur, Café Slot, Meppel. 

13MAART 
Mr. H. E. Koning (lid der Tweede 

Kamer) spreekt voor de ondercentrale 
Fivelingo. 20.00 uur. Op Ekenstein (bij 
Appingedam). 

G. W. Keja (lid der Tweede Kamer) 
spreekt op de provinciale contactdag 
van de noordelijke afdelingen van de 
Organisatie voor Vrouwen in de V.V.D. 
te Hoogeveen. 10.30 uur. 's Avonds zal 
de heer Keja spreken voor de afdeling 
Hoogeveen over algemene en actuele po
litiek. 20.00 uur. Hotel Homan. 

14MAART 
G. Koudijs (lid der Tweede Kamer) 

spreekt voor de afdeling Assen over: 
Heeft defensie nog zin? 20.00 uur, 
Bellevue. 

17MAART 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit spreekt 

te Ter Apel voor de ondercentrale Wes
terwolde, 

20MAART 
Dr. K. van Dijk (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de statencentrale 
Sneek. 20.30 uur, 't Singeltsje, Sneek. 

G. Koudijs spreekt voor de statencen
trale Franeker. 

gespeeld. Toen de minister in de Ka
mer zijn woorden aan het adres van 
de_ NOS sprak sprong hij op om te 
verklaren dat de NOS niet aanwezig 
was en zich dus niet 'kon verdedigen. 
De stakkers hebben ten slotte slechts 
een miljoenen-mediumpje in handen. 
Ik ben blij dat de heer Den Uyl weer 
voor de underdog opkomt en boven
dien: op een congres van de PvdA zal 
dus nooit meer iets lelijks uit zijn 
mond komen over bijvoorbeeld de 
VVD, want ik verzeker u, daar zijn we 
echt niet bij. 

Citroenpers 
Minister Geertserria heeft in Delft 

gezegd dat de volgende begroting zeer 
moeilijk zal worden. Hij is somber 
over de financiële mogelijkheden van 
dit kabinet Het lijkt mij eerlijk en 
verstandig van Geertsema dit nu reeds 
te zeggen. Het is geen wonder dat pro
fessor Steenkamp hem gelijk geeft in 
een interview met de nieuwe Apel
doornse Courant. 

Hij uit hierin tevens zijn twijfels 
over de mogelijkheden van verdere be
snoeiingen, hij vraagt zich af waar 
men die denkt te vinden. En letterlijk: 
"De citroenpers is langzamerhand uit
geperst. Het houdt een keer op." 

Ik denk dat precies dezelfde term te 
gebruiken valt voor de belastingbeta
lers, de citroenpers is echt wel uitge
perst. Het verhaal dat alleen de rijk_ 
sten hiervoor opdraaien gaat allang 
niet meer op. We wetèn dat juist de 
zwakkeren het minst kunnen afwente
len. Ik wens het kabinet sterkte met 
beide citroenperSen. Het beeld van 
Steenkamp is juist, maar het gaat W!ll 
om twee persen. 
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nder de loep 

door onze pofitieke 
redacteur A. W. Abspoel 

PRlKKELS 
e Dr. W. Drees sr. in het week
blad Accent: "De oude socialisten 
hebben altijd gewerkt in een kri
tische atmosfeer, maar in de regel 
toch ook in een atmosfeer van ka
meraadschap en vertrouwen. Men 
zegt weleens dat de tijd van de 
socialistische regenten voorbij is. 
Ze zijn er nooit geweest, tenzij 
men regent opvat als goed be-
stuurder." · 

• Dr. F. A. Hoogendijk in Else
viers Magazine: "Wij denken dat 
een groot aantal leden en kiezers 
van de CHU- met verbazing naar 
het eerste televisie-interview van 
hun nieuwe voorzitter zal hebben 
geluisterd. De CRU-voorzitter 
verklaarde dat zijn partj links 
van het midden staat en voegde 
daar in één adem aan toe, dat hij 
het betreurt dat de Partij van de 
Arbeid geen deel uitmaakt van de 
regering." 

• De heer H. ter Heide, voorzit
ter van het NVV: "Wat me niet 
ligt: contacten met de publiciteits
media en optreden, spreken op 
grote, openbare bijeenkomsten." 

• Uit de Volkskrant: "De heer 
Langman, minister van economi
sche zaken, ziet de komende jaren 
somber tegemoet. Er zal z.i. een 
bijzondere krachtsinspanning no
dig zijn om in twee jaar de loon
en prijsstijgingen terug te schroe
ven tot het peil, dat de Sociaal
Economische Raad wenselijk 
acht. En ik vraag mij af, of dat 
lagere peil nog niet te hoog zal 
zijn. ( ... ) Het is een gevaarlijke 
bezigheid om te proberen het aan
deel, dat de werknemers in het 
nationaal inkomen nu al hebben, 
nog verder te verhogen." 

• Natuur en leer 
Het gaat er zowel voor een Progres

sieve Volkspartij als combinatie van 
PvdA, D'66 en PPR; als voor een chrif;)
telijke Volkspartij, waarin KVP, ARP 
en CHU zouden moeten opgaan, steeds 
minder rooskleurig uitzien. 

Over de onderlinge tegenstellingen en 
kibbelarijen in het progressieve kamp, 
waar men het zelfs over de procedure der 
voorbereidende besprekiDgen iD feite nog 
steedS niet eens is, schreven we reeds 
eerder. Inmiddels beeft men nu kunnen 
lezen, dat blijkens een NIPO-onderzoek 
de progressieve combinaW.e ook onder de 
eigen aanhangers dier partijen steeds 
minder populair wordt. Onder hen, die 
op PvdA en D'66 stemden, steeg het 
aantal tegenstanders dier combinatie in 
acht maanden tijd met 5 pct., terwijl 
het aantal voorstanders daarvan daalde 
met 7 pct. Dit dan afgezien van hen, die 
daarover geen mening (meer) hebben. 

Maar ook in het confessionele kamp 
blijven de tegenstellingen bestaan. z~ 
lijken zich zelfs te verscherpen. De 
nieuwe christelijk-historische partijvoor
zitter mr. 0. W. A. baron van Ver
schuer, wil, samen met de ARP, wel 
(verder) praten met de KVP, maar 
voor hem is er geen twijfel mogelijk 
over het uitgangspunt. Dat moet chris
telijk zijn. In een gesprek met het Alge
meen Dagblad verklaarde hij: "De bij
bel is voor mij bepalend. Als je dat 
uitgangspunt laat vallen, zie ik niet in 
waarom je nog behoefte zou hebben aan 
een nieuwe partij van KVP, ARP en 
CHU. Ik zie niet in dat je op twee 
uitgangspunten één partij kunt forme
ren." 

Dat lijkt nogal duidelijk. Met die twee 
uitgangspunten bedoelt mr. Van Ver
schuer het confessionele van CHU en 
ARP en het gedeconfessionaliseerde, dat 
de nieuwe voorzitter van de KVP, dr. 
De Zeeuw, nastreeft. Maar wat verte
genwoordigt de heer De Zeeuw? Heeft 
hij zijn partij achter zich? Volgens de 
politieke redactie van De Volkskrant, 
die de opvattingen van de heer De 
Zeeuw toch ongetwijfeld deelt, kennelijk 
niet. Zij meende dezer dagen namelijk 
te moeten concluderen, dat "De Zeeuw 
eigenlijk vecht tegen een grote meerder
heid in zijn partij." Deze ten opzichte 
van een partijvoorzitter nogal opzienba
rende en sombere conclusie baseerde ge
noemde redactie o.a. op de resultaten 
der , ,kennismakings.bijeenkomsten'' 
van de nieuwe voorzitter. En met name 
op de ontvangst in de kring Leiden, 
waar de heer De Zeeuw volledig in het 
defensief werd gedrongen. Onder zwij
gend aanhoren van prof. Romme, die op 

·de eerste rij zat, traden vele kringgeno
ten toch weer in het krijt voor de 
christelijke of zelfs rooms-katholieke be
ginselen." 

Men kan het woord partijvernieuwing 
wel gemakkelijk in de mond nemen, 
maar de natuur is altijd nog sterker 
dan de leer. Of zouden we het in dit 
geval eigenlijk juist andersom morten 
zeggen? 

• Computer en parlement 
Precies op hetzelfde ogenblik dat vori

ge week in deze rubriek werd opge
merkt, dat er voor wie de parlementaire 
en politieke geschiedenis enigszins kent, 
weinig nieuws onder de zon is, was prof. 
Van Maarseveen bezig ook zijnerzijds 
de waarheid hiervan te_ bevestigen. 

In 1886 reeds signaleerde Cort van 
der Linden dat er "niet weinigen" wa
ren die in die dagen meenden dat "de 
taak van het parlementarisme vol
bracht" was. In 1908 voorspelde mr. J. 
H. Valkenier Kips ,.het faillissement 
van het parlementaire stelsel." In de ja
ren tussen de twee wereldoorlogen spuw
den fascisme en nationaal-socialisme in 
talrijke landen van de westelijke we
reld hun gal tegen de .,praatcolleges" 
die zij, waar zij de kans kregen, in een 
soort marionetten-theaters omzetten. En 
in 1972 komt nu een Rotterdamse hoog
leraar in het staatsrecht opnieuw - zij 
het in weer andere, modernere vorm -
het einde van het parlementarisme be
pleiten, of althans voorspellen. 

Volgens een verslag in het Algemeen 
Dagblad van een te Eindhoven gehou
den congres over "Politiek en Maat
schappij" gaf professor Van Maarseveen 
namelijk als zijn mening te kennen, dat 
op den duur partijen en parlement moe
ten verdwijnen. Hij sprak zich daarbij 
uit voor "directe democratie", waarbij 
de computer kan uitwijzen wat de be
volking van bepaalde problemen vindt. 

Dat is niet mis! We maken ons nog 
druk over de op representativiteit geba
seerde parlementaire democratie en over 
de wijze van (nieuwe) partijvorming en 
daar komt een hoogleraar in het staats
recht aankondigen, dat de computer de 
volstrekte volkssoevereiniteit zal bren
gen. En dat partijen en parlement 
daardoor overbodig zullen worden. Of ook 
zijn Leidse (wiskundige) ambtgenoot, 
onze liberale senator prof. dr. G. Zou
tendijk, die alles van computers afweet 
en nu ook een politieke functie heeft, 
dat óók reeds zo ziet, zullen we mis
schien nog wel eens horen. 

Prof. Van Maarseveen zijn we onder
tussen al eens eerder in deze rubriek 
tegengekomen. In ons blad van 6 maart 
1970 maakten we melding van een 
door een, werkgroep "Progressief 
Akkoord" samengesteld werkpro
gram, waaraan ook prof. Van Maarse. 
veen had meegewerkt. Tot de program
mapunten behoorden o.a.: f 50 miljoen 
per jaar voor revolutionaire bewegingen 
in andere landen; afschaffing van de 
landmacht en bevriezing van de defen
sie-uitgaven; een boven-nationaal parle
ment van rijke en van arme landen om 
te beslissen over de vraag hoe een deel 
van de overheidsgelden van de rijke lan
den voor ontwikkelingshulp zal moeten 
worden besteed; invoering van een 
volksreferendum; vorming van een 
nieuwe organisatie van "progressieve 
kiezers", die de voornaamste kandidaten 
voor een kabinet zou aanwijzen en waar
aan de deelnemende partijen bepaalde 
bevoegdheden zouden moeten overdra
gen. 

Het Algemeen Handelsblad noemde 
dat toen in een hoofdartikel "een 
vreemd mengsel van naïeve redelijkheid, 
links dogmatisme, hoofdstukken uit het 
Radjememaar .repertoire en wereldver
betering". De NRC. sprak van "een uit
verkoop-etalage van een winkel van 
Sinkel." En De Tijd zag het als "de 
introductie van een amateuristisch ge
zelschapsspel" en als een "oubollige pa
rafrase op een politiek program." 

• Geen pessimisme! 
Is het, om de wereld van de milieu-hè

dreiging en uitputting te redden, nodig 
om onze hele maatschappij "om te tur
nen", zoals men dat noemt? De voor
standers daal"Van ,wijzen dan op de in
derdaad hoogst ernstig te nemen waar
schuwingen van de zg. "Club van Ro
me' •. Ten onrechte evenwel. De fysio
chemicus prof. dr. E. J. F. Böttcher, het 
enige Nederlandse lid van deze reeds 
befaamde internationale club is het daar 
althans in het geheel niet mee eens. 

Medio januari reeds keerde deze zich 
in een gesprek met een Telegraaf-mede· 
werker tegen de voorstanders van een 
"alternatieve maatschappij", die zeg- -
gen: "Als jullie vinden dat er zoveel 
veranderen moet, dan moet de hele sa
menleving overstag." Prof. Böttcher en 
de zijnen echter vinden, dat er geen tijd 
is voor ,.dat soort grappen" als een ge
heel nieuwe maatschappij opzetten. Bij 
het ,.omturnen van de maatschappij" 
leg je de zaak voor tien jaar lam. Dat 
zie je - aldus de hoogleraar - nu al 
bij de hogescholen en universiteiten 
"waar alleen nog maar gediscussieerd 
wordt." 

Prof. Böttcher kent hier en in het bui
tenland ministers, die met een enorme 
energie aan het werk zijn gegaa.D. 
,.maar zich gewoon te pletter lopen op 
de verouderde werkwijze van het over
heidsapparaat." De Club van Rome pro
beert regeringsfunctionarissen over de 
gehele wereld te overtuigen van de 
noodzaak van veel snellere besluitvor
ming en veel intensievere internationale 
samenwerking bij het aanpakken van 
de essentiële wereldproblemen. 

Bijzonder verheugend achten hij en 
zijn medestanders de UNO-wereld-mi
lieuconferentie in juni a.s. in Stockholm. 
Het M.t.T.-rapport (van het Masachu
setts Institute of Technology) heeft 
aangetoond dat de wereld in een labiele 
situatie verkeert en dat met name de te 
snelle groei van de wereldbevolking en 
de .te snelle uitputting van de hulpbron
nen zeer ernstige problemen zijn. Dat
zelfde rapport heeft ook aangetoond, 
dat het in principe doenlijk is een 
kwantitatieve analyse te geven van het 
in elkaar grijpen van de problemen. 

Pessimisme noemde prof. Böttcher in 
dat gesprek tenslotte een slechte raad
gever. Hij achtte daar ook geen reden 
voor. Wél voor bezorgdheid, grote be
zorgdheid zelfs. Maar dat is juist goed 
om dingen te kunnen veranderen. Hij 
verklaarde er zeker van te zijn dat de 
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mens - in samenwerking - ernstige 
dingen als voedSeltekort, ongebreidelde 
verstedelijking, verkrotting, mUieuver
ontreiniging, het verstikkende . verkeer 
en overbevolking de baas kan. ,.Als 
nooit tevoren beschikt de mens over 
fantastische technische hulpmiddelen en, 
wat belangrijker is, dat hele weten
schappelijke en technische potentieel 
staan juist klaar in een tijd waarin men 
overal in de wereld de ernst van de 
situatie begint in te zien." 

• Gewijzigde mentaUten 
Verscheidene kranten brachten on

langs een foto, waarop men de cabare
tier en organisator van feestelijkheden 
Sjakie Schram aan de gewezen minis
ter-president dr. W. Drees sr. een ~n 
deze oud-politicus gewijde grammofoon
plaat zag overhandigen. Tijdens het 
jongste carnaval schijnt dit een van de 
"schlagers" te zijn geweest. Op de tele
visie kon men kort daarna een stukje 
van deze plaat horen. De tekst - of 
misschien het refrein - luidde zo onge
veer aldus: 

.,Vadertje Drees, toen jij et was, 
hadden we een redelijk bestaan. 
Vadertje Drees, kom terug, al is het maar 

kort, 
en vertel de ministers hoe het moet", 

We gunnen de oude heer Drees zijn 
plaat met alle genoegen. Zijn verdien
sten zal niemand ontkennen. Maar er is 
toch een misverstand, dat van meer al
gemene betekenis is. De feiten tonen 
aan, dat ons bestaan thans nog een stuk 
,.redelijker" is dan in de jaren om
streeks 1950/'60. Niet de ministers zijn 
sedertdien veranderd, maar de mentali
teit van (een niet onbelangrijk deel van) 
ons volk. Er werd in die eerste na-oor
logsjaren in een zekere saamhorigheid 
gewerkt aan de wederopbouw (mate
rieel en immaterieel) van wat in de oor
log was vernield. Met grote politieke 
eenstemmigheid werd gewerkt aan 
een geleidelijke verdere uitbouw van on
ze sociale voorzieningen. De vakbew~ 
ging hield niet alleen met de mond, 
maar ook met de daad, rekening met 
wat het algemeen belang vorderde. In 
de Stichting van de Arbeid was er een 
goede samenwerking. De klassenstrijd 
leek een verouderd begrip geworden. Er 
was een zekere tevredenheid met wat 
geleidelijk ten goede werd bereikt. Voor 
het teruglopen van de belangstelling 
voor de socialistische partijpolitiek gaf 
de heer Den Uyl destijds dan ook deze 
verklaring, dat de arbeider zich deel 
was gaan voelen van deze maatschappij, 
bij het voortbestaan waarvan hij belang 
had gekregen. 
Het is aan de toekomstige politieke ge

schiedschrijver om vast te stellen, welk 
complex van factoren en oorzaken in de 
jaren na omstreeks 1965 heeft geleid tot 
die op zoveel wijzen tot uiting komende 
scherpe tegenstellingen, geprikkeldheid 
en soms zelfs uitgesproken kwaadaar
digheid in onze politieke en maatschap
pelijke verhoudingen, die zo in tegen
stelling staan tot hetgeen ons in de eer
ste twintig jaar na de oorlog bezielde. 
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Werkbezoek aan Twenthe 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het oostelijk district 
vastgesteld: 

Een grote delegatie van VVD Tweede 
Kamer-leden, Statenleden en partijbe
stuurders bracht een werkbezoek aan de 
Twentse Stedenband op vrijdag 25 fe
bruari. Het waren de Tweede Kamer-le
den mej. Kappeyne van de Copello, en 
de heren van Aardenne, de Beer, Joekes, 
Keja, Portheïne en Waalkens; uit de 
Statenfractie de heren de Boer en Pen 
en namèns de partij de heren Munten
dam, Talsma en Vogely (Het Tweede 
Kamer-lid Van Dijk was op het laatste 
moment verhinderd.) De omvang van 
dit gezelschap onderstreepte het belang, 
dat van de zijde van de VVD aan dit 
bezoek werd gehecht. Uit de regio wa
ren vrijwel alle burgemeesters en wet
houders aanwezig. 

Kamercentrale Gelderland: 
drs. G. M. V. van Aardenne, L. M. de 
Beer, H. P. Waalkens. 

Na een kort woord van verwelkoming 
door de burgemeester van Hengelo, jhr. 
mr. Von Fiserine, die de meest directe 
gastheer was, splitste het gezelschap 
zich in drie werkgroepen, die elk afzon
derlijk vergaderden in één der vertrek
ken van het Hengelose stadhuis. De 
eerste groep hield zich bezig met sociale 
economie; de tweede met ruimtelijke or
dening en de derde met bestuurlijke or
ganisatie en financiën. Aangezien de 
gastheren voor tijdige toezending van 
een voortreffelijke documentatie om
trent elk der drie genoem<l.e onderwer
pen (speciaal voor deze gelegenheid ge
maakt) hadden gezorgd, waren de 
VVD-ers goed geprepareerd en hadden 
de gespreksgroepen een hoog rendement. 
Met onderbreking voor een zeer 
smakelijk Deens Sm0rgasbr0d, werden 
de gesprekken voortgezet tot vier uur 's 
middags. Daarop volgde een persconfe
rentie, waarbij door woordvoerders van 
de drie gespreksgroepen een kort réau
mé van het besprokene werd gegeven 
en Vllrvolgens vragen werden beant
woord. 

Kamercentrale Zwolle: 
G. W. Keja, H. P. Waalkens. 

De werkgroep sociale economie had 
zich vooral bezig gehouden met de ves
tiging van bedrijven in Twenthe en de 
rol welke de rijksoverheid daarbij 
speelt. De heer PortheiDe legde er de 
nadruk op, dat de zelfwerkzaamheid 
van de regio heel goed is geweest, het
geen. o.m. blijkt uit het Voorlichtings
project Twenthe en uit het streven naar 
eim regionaal industriepark voor de ge
hele Stedenband. Hij meende ·dat dit 
voorbeeld wel een premiëring door de 
rijksoverheid verdiende. Verder wees hij 
op de mogelijkheden, die de streek voor 
de horeca-sector biedt. Overigens kwam 
uit het vraaggesprek met de pers naar 
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voren, dat de overheid niet alleen het 
instrument van de structureringspre
mies hanteert, maar ook wel degelijk 
"achter de schermen" heel wat voor een 
regio doet. 

Met betrekking tot het vraagstuk van 
de bedrijven, die naar het buitenland 
worden gelokt via aantrekkelijke vesti
gingsvoorwaarden, werd door de VVD
kamerleden gezegd dat van hun kant 
via internationale organen wordt ge
streefd naar goede afspraken, teneinde 
het onderlingen "overbieden" te voorko
men. 

In de werkgroep ruimtelijke ordening 
oogstte het meerjarenplan voor de wo
ningbouw van de Stedenband veel waar
dering bij de VVD-delegatie. De ver
schillende problemen, die zich daarbij 
voordoen werden uitvoerig besproken; 
o.a. de vraag, hoe men bij een seriema
tige produktie van woningen met een 
beperkt aantal typen toch tot een inte
reS!>ant en levendig woonmilieu kan :ko
men; en uiteraard g~;~k de voorfinancie
ring van de plannen. Ook de wegen. 
structuur kreeg de volle aandacht, met 
als hoofdprobleem natuurlijk het tijd
schema van de ES en de Zuidelijke 
Bandweg en de al dan niet aanwezige 
noodzaak v;m de provinciale weg S 23. 
Tenslotte werd gesproken over de lig
ging van de luchthaven Twenthe. 
In de derde werkgroep vormden de bij 

de Tweede Kamer ingediende Gewestwet 
en de daaruit voortvloeiende coilsequen
ties voor de Stedenband het voornaam
ste onderwerp van gesprek. Veel belang 
werd gehecht aan de inspraak van de 
regio zelf . bij de beslissingen omtrent 
een eventueel gewest. Ook op andere 
punten, zoals de financiering van het 

· gewest en de samenstelling en wijze van 
verkiezen van de gewestraad, konden de 
liberale delegatieleden vernemen wat de 
mening van de Twentse bestuurders is. 
Bij het onderwerp Gemeentefinanciën 
werd een aantal concrete wensen en 
klachten genoteerd, met name de voor 
de Stedenband specifieke problemen van 
de sloop van fabriekscomplexen en de 
bouw van agglomerat~ewegen. 

Na de persconferentie gingen de dele
gatieleden nog eens uitvoerig en geani
meerd nakaarten, waarbij ook andere 
VVD-ers uit de regio aanwezig waren. 

Al met al een geslaagd werkbezoek, 
waarbij de tijd zeer efficiënt werd be
steed, en naast de feitelijke informatie
overdracht ook veel persoonlijke contac
ten werden gelegd. En als echte Iibera-

len vinden wij dat bepaald niet het 
minst belangrijke aspect van zo'n dag! 

L. M.DEBEER 
Lid van de Tweede Kamer. 

Aankondigingen 
6MAART 

H. Wiegel (fractievoorzitter Tweede 
Kamer) spreekt te Winterswijk voor de. 
Statencentrale Winterswijk. 

Dieren- VelpfRozendaal- De afde
lingen Dieren en Velp/Rozendaal van de 
VVD beleggen gezamenlijk een leden
vergadering op dinsdag 7 maart in de 
kleine zaal van "De Gildebroeders," 
Wilhelminastraat te Velp. Aanvang 
20.00 uur. Na afloop van de vergadering 
volgt een discussie over de vraag: hoe 
bereikt de VVD straks de jeugd vanaf 
18 jaar die voortaan stemgerechtigd is. 

9MAART 

.,Vijfentwintig jaar woningbouw" is 
het onderwerp, waarover L. M. de Beer 
(lid der Tweede Kamer) spreekt voor 
de afdeling gemeente Renkum. 20.00 
uur. Ontmoetingscentrum Ned. Her
vormde Kerk te Doorwerth. 

17MAART 

De afdeling Drummen-Eerbeek orga
niseert een politieke discussie over ont
wikkelingssamenwerking, waaraan deel
nemen: mr. C.A. Bos (C.H.U.), ir. A. J. 
Voortman (P.v.d.A.) en H. P. M. 
Waalkens (VVD) alleen lid der Tweede 
Kamer. 20.00 uur, Dorpshuis, Eerbeek. 

20MAART 

Mr. dr. C. Berkhouwer (lid der Twee
de Kamer) is aanwezig op het traditio
nele .,broodje VVD" van de afdeling 
Hengelo. 

Bestuursmutaties 
Hengelo Het nieuwe bestuur van de 

plaatselijke afdeling ziet er als volgt 
uit: mr. M.I.B. Arnold, voorzitter, J. J. 
de Monchy, vice-voorzitter, H. W. van 
Lennep- Van Reyn Snoeck, secretaris, 
H. de Vries, penningmeester en H. J. 
D. Ankersmit, A. C. Bruinshoofd en C. 
F. Stork, leden. 

Jaarvergadering in Nijmegen 
Wie op 24 en 25 maart de jaarlijkse 

algemene vergadering van de VVD te 
Nijmegen wil bijwonen en daar dan ook 
wenst te logeren, wordt dringend aange
raden zich tijdig van hotelaccommodatie 
te verzekeren. De capac-iteit te Nijme
gen is zeer beperkt! 

Het secretariaat van de afdeling Nij
megen is gaarne bereid bij bespreking 
van hotelruimte te bemiddelen.· Men 
wende zich daartoe tot de heer W. J. 
Zink, Etudestraat 4 te Nijmegen, teiè~ 
foon 08800-75760. . 

Om de congresbezoekera in de ge
legenheid te stellen iets van Nijmegen 
en omgeving te zien, organiseert de 
VVD-afdeling op vrijdag 24 maart drie 
excursies: ' 

• Excursies naar de universiteit , 
In collegezaai dia's met toelichting; 

rondrit over universiteitsterrein; bezoek 
aan bibliotheek; bezoek aan sportcen~ 

trum ·en tot slot eèn bezoek aan de 
mensa. 

• Excursie naar de kerncentrale Dode
waard 

• Excursie KleefjEmmerik ·(Duitsland) 
Bezoek aan de -Zwaanentoren; gele

genheid tot wandelenjwinkelen in Kleef. 
In Emmerik · bezoek aan zeer modern 
gebouwde kerk; rit over de ;nieuwe Rijn
brug; gelegenheid ·tot koffiedrinken op 
de Rljnpromenade. 

Voor alle excursies geldt; vertrek tus
sen 14.00 en 14.30 uur vanaf het Con
gresgebouw de v'ereeniging aan het 
Keizer Karelplein. 

Wilt u aan een van deze excursies 
deelnemen, vul dan onderstaande bon 
in een stuur deze per omgaande naar 
het secretariaat van de VVD-afdeling 
Nijmegen, Etudestraat 4, Nijmegen. 

Naam: ··········································································· Plaats: ........................................ ··································· 
Straàt: ........................................ ··································· 

Wenst deel te nemen aan: 

0 UNIVERSITEIT 
0 KERNCENT~ALE DODEWAARD 
0 KLEEFJEMMERIK 

Kruis aan welke excursie u graag wiilt maken. 
Bij een eventuele volgeboekte excursie is mijn tweede keus ....................... , 
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Straatsburg en Londen. / 

l· Mr. ·dr. C. Berkhouwer gaat in op de 
problemen rond de Britse parlemen
taire vertegenw0ordigirig - in het 
Europese Parlement in Straatsburg. 

Werkge
legenheid 

door 
drs. G. M. V. van Aardenne, 
lid van de Tweede Kamer
fractie van de VVD 

De Engelsen gaan door voor flegma
tisch en -onverstoorbaar te . zijn. Wie 
aanwezig was in het Lagerhuis. tijdens 
de stemming over de toetredingswet tot 
de EEG in tweede lezing kan van het 
tegendeel getuigen, althans voor wat be
treft Engelse volksvertegenwoordigers. 

Tijdens die gedenkwaardige donder
dagavond van 17 februari waren wij 
daar met een delegatie uit het Europese 
Parlement om te spreken met onze En
gelse collega's over hun toetreding tot 
het Europese Parlement. Aldus waren 
wij op de tribune getuige van het on
voorstelbare kabaal rond de eindstem
ming. Heath, met Ierland en de kolen
criSis toch al boordevol in de zorgen 
kwam met de hakken over de sloot. 

Bij de stemming in oktober vorig jaar 
· deden nog 69 socialisten mee met de 
regering van Heath waardoor een meer
derheid van ruim 100 tot stand kwam. 

Bij de jongste stemming ging het voor 
de socialisten niet meer om pro of con
tra Europa maar uitsluitend om Heath 
ten val te brengen. Dit zou hen gelukt 
zijn als de liberalen hun traditionele 
Europese koers verlaten zouden hebben 
en een gemene politieke partij zaak met 
de socialisten hadden bedreven. 

Liberalen 
Doordat Jeromy Thorpe en zijn kleine 

schare liberalen geen krimp gaven 
kwam Heath aan zijn kleine meerder
heid van 8 bij 309 tegen 301 stemmen. 
De uitslag bracht een geweldige deining 
teweeg onder de socialisten die zich 
woedend keerden tegen de liberalen we

. gens hun redding van Heath. ·Eén ging 
Thorpe zelfs te lijf. Omdat de liberalen 
standvastig waren gebleven, werden zij 
uitgescholden voor ,.rioolpartij" door de 
socialisten. Dezelfden die toen zij aan de 
regering waren vóór Engelands toetre
ding waren en wier Lord George BràWn 
erkend heeft dat Wilson geen betere 
voorwaarden bedongen zou kunnen heb
ben dan Heath en Rippon. 

De cijfers van het Centraal Econo
misch Planbureau 1972 liegen er niet 
om. Een prijsstijging van 6% pct. bij 
een loonstijging vim 12 pct., betekent 
nog wel een toeneming van het reële 
looninkomen met 4 pct., maar een loon
kostenstijging van 5% pct. tegen 2% 
pct. in het concurrerende buitenland laat 
zien dat wij bezig zijn ons stevig uit de 
markt te prijzen; een werklQosheid van 
meer dan 100.000 mensen is daar het 

, directe gevolg van. 
Pas_ deze toeneming van het aantal 

werklozen doet de mening algemeen 
worden, dat er iets mis is in onze ecO
nomie. Het is ook een realiteit waar men 
direct mee in aanraking kan komen -
anders dan zoiets vaags als de beta
lingsbalans. 

Met dit laatste schijnt het overigens 
in 1972 wat beter te gaan; er zal een 
overschot (sinds enkele. jaren weer!) 
van 1 miljard gulden zijn, zo voorspelt 
het Planbureau. Maar de investeringen 
in de bedrijven lopen hard terug (met 6 
pct.), en daarmee is .al een belangrijke 
en verontrustende oorzaak van deze 
verbetering gegeven. 

De regeringsmaatregelen tegen de 
werkloosheid zijn beperkt; dat kan niet 
worden ontkend. Maar de ·regering is 
zich . er dan ·ook zeer van bewust, dat 
het juist de inflatie is, die spreekt uit de 
cijfers van het C.E.P., die de toekomsti
ge werkgelegenheid in gevaar brengt. 
Zij moet zich dus hoeden voor inflatoire 
werking van haar programma. 

Welnu, dit viel duidelijk in twee delen 
uiteen. Allereerst maatregelen in het 
Noorden, waar de werkloosheid het ergst 
is en door de zwakke structuur van de 
economie daar, bij de over de hele linie 
dalende conjunctuur tot onaanvaardba
re hoogte dreigt te stijgen. De lange 
lijst van infrastructuurwerken en 
-werkjes brengen daar wat verlichting 
- verwacht mag bovendien worden dat 
zij passen in het aangekondigde regio
nale structuurbeleid. Want dat laatste is 
nodig. Wij zullen de concurrentieverhou
dingen binnen onze grenzen a.h.w. moe
ten rechttrekken, opdat wij niet weer in 
de situatie komen te verkeren met een 
felle inflatiehaard in het Westen en een 
stagnatie met werkloosheid in het Noor
den. Spreiding van activiteit kan echter 
niet zonder verbetering van de infra
structuur, in het algemeen gezegd dus de 
verbindingen, de vestigingsmogelijkhe~ 
den voor bedrijven, het woonklimaat. 

Toch nadert de dag, dat het woning-

Britse ploeg 
De Britten zullen 36 man moeten leve

ren aan het Straatsburger parlement. De 
· samenstelling van dit team wordt een 
moeilijke zaak. Dat komt door de zware 
belasting op het thuisfront als gevolg 
van het districten-systeem (hetwelk on
danks het feit dat b.v. de liberalen met 
2 miljoen stemmen slechts 6 man in het 
parlement hebben, toch nog door som-

. mige quasi progressieven voor ons land 
·.wordt terugverlangd!). 

Wie eenmaal in een district zijn zetel 
. gewonnen heeft is geheel en al aan dat 
district gebonden. Door. de week werkt 
men -in Londen, het wee~einde in zijn 
.district. Men stelle_ zich voor dat dit in 
het noorden van Schotland ligt. Als deze 

· Schotse .afgevaardigde aan Europa zou 
willen gaan doen in Straatsburg, dan 
kan hij zich volgens de heersende opvat
ting afschrijven van zijn herverkiezing! 

Dit was althans de vrijwel eensluiden
de mening van alle Lagerhuisleden met 

· ·wie wij spraken. Als zij naar Straats
burg gaan, zien zij hun thuisfront in 
gevaar. Het gros van hun kiezers ziet 
(nog)· niet dat over een steeds groter 
wordend deel van hun belangen (men 
denke aan landbouw in de vergrote 
EEG) niet meer in Westminster wordt 
beslist maar in Brussel. Dat daarin ook 
Britse Volksvertegenwoordigers mee 
moeten doen aan de Europese parlemen
taire controle daarop, ontgaat hen tot 
dusverre. Door. dit gemis aan inzicht bij 
hun kiezers staan de Lagerhuisleden 
voor een hachelijke opgave. Er wordt 
dan ook al over gedacht een groter of 
kleiner deel van de Engelse delegatie te 
laten bestaan uit leden van het Hoger
huis. Dit zou het democratische karak
ter van het Europese Parlement niet be
vorderen. Immers,· al zijn de leden daar
van nog niet rechtstreeks gekozen, zij 
zijn in ieder geval eerst door verkiezin
gen in hun nationale parlement geko
men. Leden van het Hogerhuis daaren-

bouwprogramma in het Noorden niet 
meer kan worden uitgebreid, omdat er 
genoeg huizen zijn. Tegen die tijd moet 
het structuurbeleid werken. Daarnaast 
blijkt de conjunctuurinzinking vooral de 
bouw te treffen en de regering heeft op 
dat punt ook een aantal maatregelen 
voorgesteld, met name ook om te voor
komen dat deze bedrijfstak leeg loopt, 
omdat de bouwvakkers ander werk 
gaan doen. Op dit punt bleek onze dis
cussie met de ministers Boersma, -U dink 
en Langman nog tot een aantal aanvul
lingen te leiden, met name op het gebied 
van woningverbetering en bestrijding 
van zwart werk in de bouw (de zgn. 
beunhazerij) waarbij ook soelaas te ver
wachten is voor het zeer hoge aantal 
werklozen in Brabant. 

Uiteraard gingen deze stimulerende 
maatregelen de oppositie niet ver ge
noeg. Zij wil 500 miljoen méér. Via een 
zeer moeilijke redenering meende de 
heer van den Doel te kunnen bewijzen, 
dat hij zo de inflatie bestreed. De heer 
Den Uyl kwam hem te hulp, zodat het 
haast leek of zij elkaar interrumpeerden; 
ze werden het dan ook niet eens· over 
het karakter van onze overbesteding. 
Dat komt ervan als je iets onmogelijks 
wilt bewijzen. 

Het regeringsprogramma blijft nog 
juist binnen de· ruimt~ van de begroting 
(post onvoorzien), terwijl er oOk meer 
geleend blijkt te kunnen worden. Dat 
heeft mij ertoe gebracht te stellen, dat 
deze leenmogelijkheid er verder tn de 
eerste plaats voor moet worden ge
bruikt, het gebruik van de wiebeltax-op
brengst voor financiering van uitgaven 
in 1972 - zoals in de begrotirig voor
zien - te schrappen. In 1971 blijkt dit 
ook gelukt te zijn en is de gehele wie-

. beltax gereserveerd. 
Daar is deze nl. voor. Het is een con

junctuurheffing, die bij dalende conjunc
tuur weer moet vedwijnen. De oppositie 
wil dat niet, en ook sommige regerings
partijen hebben er wat moeite mee. Wij 
hebben met nadruk gesteld, dat de con· 
junctuur dusdanig terugloopt, dat verla
ging van het wiebeltax-percentage ur- ~ 
gent wordt. Dat heeft voorrang boven 
andere stimulerende, dus inflatoir wer
kende middelen. Als inen gas wil geven 
moet men eerst de rem (wiebeltax) lo
slaten. Anders maakt men deze laatste 
als conjunctuur politiek instrument on
bruikbaar en ongeloofwaardig. 

In de huidige situatie is naar onze 
mening het (in overleg met de Kamer 
nog wat aangepaste) programma van 
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tegen zijn . dit· of door geboorte of door 
benoeming van de Kroon. Ove~ - en 
helaas tegen· - ·Straatsburg à!s zetel 
van het uitgebreide Europese Parlement 
is trouwens nog meer te zeggen. · 

Straatsburg 
Straatsburg werd eens de zetel van 

het Europese Parlement op grond van 
aan het verleden ontleende arg}lmenten. 
Het lag op !le grenslijn der b,is~orische 
Europese veten die uitgevochten waren. 
Om daarvan te getuigen toog me~ naar 
Straa~burg. Evenwel, men komt er zo 
moeilijk. De verbindingen ,zijn schaars 
en ontoereikend. Nog erger wordt dit . 
voor onze toekomstige collega's uit 
N.W.-Europa. Na de toetreding van de 
Noren, Denen, Ieren en Engelsen (als 
alles goed gaat met de ratificaties en 
volksstemmingen! ) wordt Straatsburg 
Clubbel moeilijk. Men stelle zich voor: 
uitvoerende macht in Brussel, zittingen 
parlement in Straatsburg met griffie in 
Luxemburg en ook een paar zittingen 
aldaà.r, commissie vergaderingen meest
al in Brussel, doch ook elders enz. Ne
derlanders hebben daarnaast hun zittin
gen in Den Haag en spreekbeurten door 
geheel Nederland. Al met al redenen ge
noeg om het erover eens te zijn dat er 
lets gebeuren moet. 

Wil de Europese parlementaire greep 
op de Brusselse uitvoerende machten 
(Raad van Ministers en Controle) doel
treffend zijn, dan zullen de werkzaam
heden van het Europese Parlement 
meer dan thans gecombineerd moeten 
·worden. Daarvoor worden alle betrokke
nen het langzamerhand meer en meer 
eens. Over de plaats waar zal nog wel 
heel wat touw getrokken worden. Waar 
dan ook, zij zal gemakkelijk bereikbaar 
moeten zijn voor alle betrokkenen uit de 
komende 10 landen. Zal het eens, zolang 
de binnenkort bijna 10.000 man tellende 
Europese ambtenaren schare in Brussel 
~evestigd blijft, Brussel worden ? 

de regering het juiste middel. Als men 
- b.v. in sommige vakbondskringen -
beweert dat de regering de werkgele
genheid opoffert aan de anti-inflatie-po
litiek, dan is dat, zo heb ik gezegd, niet 
alleen onwaar, maar ook onzindelijk. 
Als iets de werkgelegenheid in gevaar 
brengt, dan is het de inflatie zoals die 
nu heerst. 

Het past trouwens althans sommige 
vakverenigingsleiders niet, in deze kri
tiek op de regering te oefenen. Zei niet 
de heer Groenevelt, voorzitter van de 
industriebond NVV, dat het voor die 
100.000 werklozen wel vervelend is, maar 
dat dat voor hem geen reden kon zijn 
zijn eisen lager te stellen? Het metaal
conflict, dat hij zelf uitgelokt heeft, is 
inmiddels door arbitrage beëindigd. Het 
resultaat is - nationaal-economisch ge
zien - allesbehalve om over te juichen. 
En dat terwijl in het CEP een middel
lange termijnplanning is opgenomen, 
uitgaande van de SER-matiging in de 
loonvorming, die de prijsstijging dan 
wel tot ,.maar" 5 pct. terugdringt; maar 
toch nog een veel hogere werkloosheid 
laat bestaan ( 80.000 man) dan wij de 
laatste jaren gewend zijn geweest. 

Het realiseren van die SER-planning, 
(of liefst meer!) is nu de verantwoorde
lijkheid van het bedrijfsleven, werkge
vers maar ook werknemers! Als men het 
metaalconflict beziet, dan vraagt men 
zich af of deze verantwoordelijkheid ook 
wordt beleefd. Een staking van twee 
weken voor een i 75,- 's jaars komt mij 
toch voor als een middel dat in geen 
verhouding staat tot het doel. 

De algemeen-economische gevolgen 
van een belangrijke staking zijn tegen
woordig zeer groot - we hebben dat 
zojuist ook in Engeland gezien. Daarbij 
past een zeer zorgvuldige hantering van 
het stakingsrecht. Het is te hopen, dat 
de Kamer thans het desbetreffende 
wetsontwerp spoedig in behandeling kan 
nemen; het is tot nu toe op verzoek van 
de vakbeweging blijven liggen. Des te 
vreemder was het, dat een motie van de 
heer Roethof van de PvdA ter tafel 
kwam, die nu al-:- vooruitlopend - cao
stakingen van de in dit ontwerp opgeno
men afweging wilde uitsluiten. 

Ook hier betrachte men redelijkheid, 
al is dat misschien in de oppositie niet 
zo gemakkelijk: het is natuurlijk erg 
gemakkelijk om de brokken te maken 
en dan de regering uit te nodigen die op 
te ruimen, heb ik vorige week gezegd. 

Dat opruimen moet ook nog kunnen. 
Welnu, het kan op den duur niet. 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het zuidelijke district 
vastgesteld: 
Kamercentrale 's-Hertogenbosch: 

mr. A. Geurtsen, mevrouw drs. N. 
Smlt-Kroes. 

Kamercentrale Tilburg: 
L. M. de Beer, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Middelburg: 
dra. G. M. V. van Aardenne, ir. D. s. 
Tuljnman. 

Kamercentrale Maastricht: 
G. Koudijs, mr. F. Portheine. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

~IJHEID EN DEMOCRATI 

Gaten in grenswegen 

De E3 zal in de verre toekomst Stock
holm met Lissabon verbinden. Een ver
binding die tot de fantasie spreekt. Zal 
de weg tegen die tijd een der weinige 
bindende elementen tussen Zweden en 
Portugal zijn, of zal het Westeuropese 
democratische systeem dan ook ln Por
tugal haar kans hebben gekregen en ge
grepen? 

Dit jaar komt de Fm tussen Hamburg 
en Marseille gereed. Een rechtstreekse 
autosnelwegverbinding tussen de Noord
zeehaven Hamburg via het Ruhrgebied, 
Venlo, Eindhoven, Antwerpen, Brussel, 
Parijs, Lyon en de Middellandse Zeeha
ven Marsellle vormt in 1972 de fantasti
sche werkelijkheid. Europese samenwer
king en coördinatie heeft dit project tot 
stand gebracht. 

Helaas wordt deze samenwerking 
voorlopig door de Westduitse regering 
tot een aanfluiting gemaakt, nu op één 
der drukste punten van dit traject. nl. 
tussen de Nederlandse grens bij Venlo 
en de Rijn bij Duisburg, de E3 autosnel
weg eerst in 197~ zal worden voltooid. 
Thans gaapt een gat van slechts dertig 
kilometer lengte! 

Speciaal voor Venlo en Jifuldhoven, 
maar ook voor Rotterdam, is deze onbe
grijpelijke Duitse maatregel een ernsti
ge handicap. Venlo is na Rott~rdam en 
Amsterdam, de derde im- en exporthaven 
-zei het een droge- van Nederland. 
Rond 70 transportondernemingen met 
grensoverschrijdend ··vervoer hebben 
daar hun hoofdkantoor. Feiten, die de 
handicap treffend illustreren. 

Waarom moet in deze internationale 
verbinding, de eerste in Europa met een 
lengte van rond 2.000 km, een gat van 
30 km zitten? Waarom juist in het ge
bied tussen de Rijn en de Nederlandse 
grens, waar vroeger om militair-strate
gische redenen geen volledige oost-west
verbinding tot stand mocht komen? 

Hoe de Kamer van Koophandel te 

Vrouwen en 
beiaarden 

Onlangs heeft het Bouwcentrum in 
Rotterdam eeri studiemiddag belegd 
over "verzorgingstehuizen voor bejaar
den" onder voorzitterschap van de heer 
G. Egas, voorzitter van de Nederlandse 
federatie voor bejaardenzorg. Ongeveer 
500 personen namen eraan deel; er was 
dus geen gebrek aan belangstelling. 

De hele huisvesting _van bejaarden is 
een probleem, waarover men nog niet is 
uitgestudeerd. Er is een ontwikkeling 
van ,.Rusthuis voor ouden van dagen" 
via .,Pensiontehuis" (voor redelijk vali
de bejaarden) naar .,Verzorgingstehuis" 
voor diegenen, die niet meer zelfstan
dig kunnen wonen, maar slechts weinig 
of incidenteel verpleging behoeven en 
tenslotte, zo werd het gesteld door de 
heer J. W. van Borselen (oud-rijkscon
sulent voor de bejaardenhuisvesting bij 
de centrale directie van de volkshuisves
ting en bouwnijverheid) een verzor
gingstehuis "nieuwe stijl" voor de cate
gorie van permanent en intensief ver
zorging behoevenden. Men mag een 
oudere pas in een instituut opnemen als, 
na onderzoek, alle andere huisvestinga
vormen voor hem niet meer passend zijn. 
Daarbij werd gepleit voor "groepsver
zorging" d.w.z. het bijeenbrengen van 
bejaarden, die wel geen zware verple
ging behoeven, maar toch ook niet op 
een eigen kamer alleen te handhaven 
zijn. 

Er waren in het geheel 4 sprekers en 
na de pauze was er een forum (de 
sprekers met nog drie heren). Daar
voor konden schriftelijk vragen inge
diend worden, waarvoor geprepareerde 
papiertjes klaar lagen. Heel praktisch. 
Zoveel vragen bleken er te zijn, dat zij 
niet alle behandeld konden worden. 
Jammer. dit laatste. Van het geheel 
komt een officieel verslag; misschien 
zal dat aanleiding geven er nog eens op 
terug te komen. Nu wil ik volstaan met 
twee punten, die mij opvielen. 

Het eerste punt betreft de personen 
op het podium: alleen maar mannen . .Je 
hoeft geen "dolle mina" te zijn om het 

Duisburg over deze nalatigheid denkt, 
blijkt uit een boodschap die zij begin 
1971 aan minister Leber zond: "Vóór 
alle andere infrastructurele werken in 
het Duisburgse gebied moet de E3 tus
sen de Rijn e.n de Nederlandse grens 
voltooid worden. De Nederlanders waren 
al in oktober 1970 aan 4e Duitse grens." 

Officieel wordt geantwoord, dat er een 
kerkhof in de weg ligt. Verrassend, dat 
men dit obstakel pas zo laat heeft ont
dekt. Een volstrekt ongeloofwaardig 
antwoord voor ieder die geen vreemde
ling in .Jeruzalem is. 

Nu ligt dit gat toevallig in een uitste
kende nieuwe autosnelwegverbinding 
tussen het industriegebied rond Rijn en 
Ruhr enerzijds en de Rotterdamse en 
Antwerpense havenbekkens anderzijds. 

Nog toevalliger is er ook al een gat 
vaneen tiental kilometer gevallen in de 
A 203, een autosnelweg van 46 km. tus
sen Venlo en Düsseldorf, Officieel wordt 

. dat gat in 1973 gedempt. Offlcieus ver
luidt het, dat ook deze verbinding eerst 
in· 1975--1976 zal worden voltooid. 

Het derde voerbeeld zullen wij niet 
noemen. Het wordt vervelend.· Zou ·het 
zo slecht gaan met de Duitse Noordzee
havens? Wellicht is het interessant om 
dit punt eens in het Europese Parlement 
aan de orde te stellen. Niet alleen de 
vervoerssector in Limburg, maar ook de 
besluiten van de Europese conferentie 
van verkeersministers worden door dit 
gedoe gefrustreerd! 

Vergadering gewestvorming 
uitgesteld 
Goes. - De voor 18 maart aangekon
digde vergadering over de gewestvor
ming die de vereniging van staten- en 

·raadsleden te Goes zou houden, is tot 
nader order uitgesteld. Dit in verband 
met het rapport over de gewestvorming 
dat een commissie van de vereniging 
op korte termijn zal publiceren en dat 
men wil afwachten. 

maar droevig te vinden, zoiets nog tel
kens te moeten constateren. En zou hier 
een vrouw met haar vaak praktische 
zin niet echt op haar .Plaats zijn ge
weest? 

Het tweede punt is een vraag, die on
derg~tekende indiende, die wel behan
deld werd en die ongeveer als volgt 
luidde: "Worden bejaarden zelf betrok
ken bij de oprichting en inrichting van 
tehuizen? Ik heb de indruk dat het is: 
over u maar zonder u." 

Het antwoord kwam van de heer L. 
Mans, adjunct-directeur van de Gemeen
telijke Dienst voor bejaardenverzorging 
te Amsterdam; hij vond dat het uitge
sloten is bejaarden bij de oprichting te 
betrekken: ze kunnen geen tekening Ie
zen en er ook verder geen zinnig woord 
over zeggen. Bij de inrichting is er iets 
meer mogelijk, al moeten zij daarbij 
ook geholpen worden, zal er iets van 
terecht komen. 

Uit de zaal kwamen vier reacties 
waarbij twee van vrouwen. ·Het kwam 
er op neer, dat men niet moet generali
seren; de ene groep is de andere niet. 
Er zijn ouderen, die wel een tekening 
kunnen lezen en al zouden zij dat niet 
kunnen, dan toch wel een mening kun-
1}en geven over b.v. sociale aspecten en 
praktische zaken. 

Een mannelijke opmerking was, dat 
wij nu bouwen voor een toekomstige ge
neratie bejaarden. 

Inspraak is tegenwoordig aan de orde 
van de dag; waarom die niet gegeven 
aan de direct belanghebbenden over hun 
toekomstige huisvesting en ook over 
dienstencentra ? 

Beide punten samenvattend zouden 
wij kunnen zeggen: betrek er vrouwen 
van 65 jaar of ouder bij. 

Het bovenstaande wordt aanbevolen in 
de aandacht van V. A. c. Leden, Ka
merleden, gemeenteraadsleden en wie er 
nog meer mee te maken hebben. 

JOH. H. SPRINGER 

Utrecht 
Op 14 ,febr. jl. werd een oriënterings

middag georganiseerd voor de VVD 

------1 
Aankondigingen 

6MAART 

MeJ. mr. A. Kappeyne van de Coppel
lo (lid der Tweede Kamer) spreekt voor 
de afdeling Waalwijk over "Oude en 
nieuwe staatkundige structuren". 

llMAART 

I 

Mevr. mr. E. Veder-Smlt (lid der 
- Tweede Kamer) spreekt te Heerlen. 

15MAART 

Mr. R. van Biel (fractievoorzitter 
Eerste Kamer) spreekt te Oostburg 
voor de afdeling West Zeeuws Vlaande
ren over ,,Politiek Perspectief". Aan
vang 19.30 uur. 

17KAART 

Drs. G. M. V. V&D Aardenne (lid der 
Tweede Kamer) spreekt te Zierikzee 
voor de ·ondereentrale Schouwen-Bulve
~ · (eerder vastgesteld op 18 'februa
ri). 

Mevr. drs. N. Smlt-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Oss over onderwijs. 

mr. Geertsema spreekt 
in Eindhoven 
Eindhoven: - Zijne Excellentie 
mr. W . .J. Geertsema, minister van 
binnenlandse zaken, spreekt 20 
maart voor de afdeling Eindho
ven in de Helikonzaal van het 
Philips Ontspanningscentrum aan 
de Mathildelaan. Aanvang 20.15 
uur. 

vrouwen van de centrale Utrecht in Ho
tel Monopole te Amersfoort, waar me
vrouw E. G. Aiking-van Wageningen 
sprak over: .,Milieugedrag, wat bete
kent dat voor ons persoonlijk?" Spreek
ster was van mening, dat wij niet te 
optimistisch moesten zijn over het her
stel van het milieu. Alleen een doorvoe~ 
ring van materiële versobering zou ons 
daarbij kunnen helpen. De mentaliteit 
van de mens is van belang voor ons hele 
volk evenals een verleggen van de ac
centen van materieel naar geestelijk 
welzijn. Enkele boeken werden aanbevo
len nl. Zilveren sluiers van Dr. C. J. 
Briejèr; Dode Lente van Rachel Carson 
en De bevolkingsexplosie van Dr. Paul 
Ehrlich. 

A. J. Richard-Snetlage 

Milieuprobleem 
.Evenals vorig jaar zal door de Stich

ting Centrum Milieu2:org een kadercur
sus over de milieuproblematiek worden 
georganiseerd voor de leden van de 
Vrouwenorganisaties. 

Plaats: Gebouw van Kunsten en We
tenschappen, Mariaplaats 27 te Utrecht; 

Te behandelen onderwerpen: De Be
volkingsexplosie, Mentaliteit; Nieuwe 
Problemen-Nieuwe Normen en Wegwij
zers naar eigen activiteiten. 

Kosten: f 75,- per persoon inclusief 
lunches, koffie en thee. 

Indien de cursus zal worden gesubsi
dieerd zullen de deelnamekosten lager 
zijn. 

Data: 3-10-1"1 en 24. mei 19"/2. 
Inlichtingen en opgave (vóór 15 april 

19"12) bij Centrum Milieu Zorg, Heren
gracht 540 te Amsterdam, tel. 020 · 
244858. 

Drugprobleem 
De kadercursus over dit pro-

bleem zaZ worden gehouden op "/ aprii 
a.B. tn Botel Noord Brabant te Utrecl&t. 
Nadere bijzonderheden zullen in onze 
rubriek worden bekend gemaakt. WiJt u 
àe datum vast noteren' 
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De VVD 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 

0 de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

vrijdag 3 maart 1972 - 7 

• 1n het parlement 

Zelden heeft op het Binnenhof zo'n 
geëmotioneerde sfeer geheerst als tij
dens de hoorzitting van de Tweede Ka
mer over de voorgenomen vrijlating van 
"de drie van Breda". De vaste commis
sie voor justitie is daarbij geconfron
teerd met een onvoorstelbare ellende en 
met opvattingen, die van de voorzitter 
der commissie, ons Kamerlid mr. Geurt
sen een enorme beheersing heeft ge
vergd. Dat hij deze beheersing heeft we
ten op te brengen bleek bij voor- en 
tegenstanders de allergrootste waarde
ring te hebben geoogst. Inmiddels is de
ze brandende kwestie in een stadium 
gekomen, waarover echter in deze ru
briek nog niet verder kan worden ge
rapporteerd. We stellen ons voor van 
hetgeen ten deze van de zijde van de 
VVD-fractie te berde is gebracht in de 
volgende parlementaire kroniek melding 
te maken. 

Indeling gemeenten 
In plenaire vergadering heeft de 

Tweede Kamer zich voor de tweede 
maal in korte tijd bezig moeten houden 
met een grenswijzigingsontwerp. Na de 
gemeentelijke herindeling in het 
IJmond-gebied, was in de afgelopen pe
riode die in Noordwest-Overijssel aan 
de orde en evenals in het eerste geval 
voor minister Geertsema een erfenis, die 
hij in zijn portefeuille vond bij zijn 
ambtsaanvaarding. 

De VVD-fractie had er niet veel be
wondering voor, zoals bleek uit het be
toog van de heer De Beer. De kern van 
diens bezwaar gQld de stichting van de 
gemeente IJsselbam met slechts 4500 
inwoners, waarvan hij vreesde, dat er 
van een duidelijke groei geen sprake zal 
zijn, terwijl hij tevens zei geen zeker
heid te hebben over een goede economi
sche basis. De VVD-fractie had serieus 
gedacht over de instelling van één ge
meente of van een tweedeling van de 
streek. Maar zij was hiervan afg·est~pt 
omdat de fractie meende, dat onder deze 
opzet Steenwijk daaronder als stedelijk 
centrum zou lijden. Uitvoerig zette de 
heer De Beer uiteen, waarom de VVD
fractie voorkeur had voor een Groot
IJsselham, echter zonder Scheerwfll1.1e, 
terwijl in deze gedachtengang Tuk bij 
Steenwijk zou. blijven. Teneinde een an
dere gemeentelijke indeling voor dit 
deel van Overijssel te verkrijgen, diente 
de heer De Beer een amendement in, 
dat echter bij de minister weinig in
stemming vond, maar ook door andere 
ingediende amendementen stuitte op 
kritiek van de bewindsman. Na veel 
heen en weer gepraat werden alle 
amendementen verworpen op die van de 
heer Tolman (CHU) na; het wetsont
werp is daarna aangenomen. 

De nota over de werkgelegenheidssi
tuatie in 1972 bracht voor de VVD-frac
tie drs. Van Aardenne op het sprekers
gestoelte. Elders in dit nummer is een 
bijdrage van zijn hand o.m. over dit 
onderwerp opgenomen, waarnaar wij 
kortheidshalve verwijzen. 

Onteigeningsprocedure 
Breedvoerig heeft de Tweede Kamer 

verder van gedachten gewisseld over 
het wetsontwerp tot wijziging van de 
onteigeningsprocedure, neerkomende op 
een versnelling van die procedure (ad
ministratief en gerechtelijk). 

Mr. Gelu-tsen heeft bij het debat hier
over in dElJ.!erste plaats gewezen op het 
gecomplicèerde van de materie en op de 
belangen van velen, die hierbij zijn be
trokken, ook die van de huurders, reden 
waarom de heer Geurtsen een amende-

ment indiende met betrekking tot de 
schadeloosstelling voor deze groep van 
betrokkenen. Niet uit een of ander potje 
moeten deze schadeloosstellingen ko
men, zo betoogde mr. Geurtsen, maar 
van uit de wet, hoewel hij de mogelijk
heid openliet een regeling bij Algemene 
Maatregel van Bestuur te treffen. 

Ons Kamerlid maakte duidelijk, dat 
het wetsontwerp belangrijke verbeterin
gen bracht, maar dat er op onderdelen 
nog verdere verbeteringen wenselijk 
waren, zo t.a.v. de procedure-regelingen. 

Bij het afsluiten van. deze kroniek was 
de behandeling van het wetsontwerp 
nog niet geëindigd. 

Boren bij Schoorl 
De "drie van Breda" en Nixons' be

zoek aan Peking blijken in de afgelopen 
weken andere zaken vrijwel geheel of 
zelfs helemaal uit de publiciteit te heb
ben verdrongen. Niettemin is in de 
Tweede Kamer toch een zaak van bete
kenis aan de orde geweest, nl. de boor
activiteiten in het duingebied "Pirola
vlak" in de gemeente Schoor!. Daarover 
hield de heer Terlouw (D'66) een inter
pellatie, waarbij voor de VVD-fractie 
mr. Portheïne heeft gesproken. Voor be
doeld duingebied was al een opsporings
vergunning verleend, toen in Schoor! en 
Bergen het zgn. comité "Gas-alarm" in 
actie kwam om de boor-activiteiten te 
verhinderen. Al in 1970 hadden mr. Port
heïne en mr. Berkhouwer hierover vra
gen tot de regering gericht en later zijn 
uit de VVD-fractie opnieuw vragen ge
steld. Mr. Portheïne herinnerde er nu 
aan, dat bij nader overleg over een aan
tal boorlokaties alsnog overeenstemming 
was bereikt, echter niet over het zgn. 
Bergerveld. 

Bij ons Kamerlid woog natuurlijk de 
bescherming van het natuurlandschap 
zwaar, maar hij wilde toch ook niet he
lemaal de economische betekenis van de 
boringen naar gas, resp. olie verwaarlo
zen. De zaak was intussen erg ingewik
keld geworden, .orodat het gemeentebe
stuur van Schoor! .:__ wakker geworden 
door de actie van het comité "Gas
alarm" - een nieuw bestemmingsplan 
voor het desbetreffende gebied ter visie 
legde. In strijd met de regels had het 
gemeentebestuur het ministerie van 
economische zaken hierover niet inge
licht. Toen men er daar achter kwam, 
maakte de minister daartegen terecht 
bezwaar. Het probleem is intussen hoe 
met het verlenen van dit soort conce!l
sies in de toekomst moet worden ge
handeld. Daarbij speelt een voorgeno
men wijziging van de Mijnwet een rol. 
Het was mede daarom, dat mr. Portheï
ne voor de twee moties, door de heer 
Terlouw ingediend, weinig waardering 
had. De ene noemde hij volmaakt over
bodig, de and·ere een slag in de lucht. 

Over beide moties moet de Kamer nog 
stemmen. 

Vragen 
De Groningse "smeerpijp"-affaire. is 

voor mevr. Veder-Smit aanleiding ge-. 
weest tot het stellen van vragen aan de 
minister van verkeer en waterstaat. Zo 
wil ons Kamerlid o.m. van de bewinds
man weten of het bericht juist is, dat de 
provincie Groningen reeds een aanvang 
heeft gemaakt met de uitvoering van de 
eerste fase van het leidingenplan voor 
de afvoer van industrieel afvalwater uit 
Oost-Groningen c.a. naar de Eems-Dol
lard, met welke fase wordt bedoeld het 
in 1970 op f 82 miljoen begrote, thans 
wellicht gewijzigde en aangepaste plan 
voor afvoer naar Hoogwatum. 

~ 

Nadat deze vragen waren ingediend 
zou minister Drees, volgens persberich
ten, over de afvoer van afvalwater naar 
de Eems-Dollard een (andere) bevredi
gende oplossing hebben bereikt met zijn 
Duitse ambtgenoot. · 

Mej. Kappeyne van de CappeDo heeft 
met vragen aan de minister van onder
wijs ingehaakt op een publikatie dat 'n 
studente door een stafdocente zou zijn 
gesuggereerd zich terug te trekken voor 
het eindexamen "maatschappelijk werk
ster", mede op grond van het gevoelen 
van enige medestudenten, dat deze stu
dente niet paste in de sfeer van de aca
demie en derhalve niet geschikt was om 
eindexamen te doen. Valt een dergelijke 
invloed (van mede-studenten) te rijmen 
met de wettelijke bepalingen die voor 
het afleggen van een eindexamen aan 
een sociale academie gelden, zo wil ons 
Kamerlid o.m. weten. En: indien het 
antwoord op deze vraag ontkennend 
luidt, is de minister dan van mening, 
dat bij continuering van een vorm van 
beoordeling (door mede-studenten) "De 
Horst" door de rijksoverheid nog langer 
zou kunnen' worden gesubsidieerd? 

Met enige leden uit andere Kamer
fratcies heeft de heer Tuijnman zich tot 
de ministers van Financiën en van Ver
keer en Waterstaat gericht met vragen 
over het beleid inzake grondaankopen 
ten behoeve van het industrie-gebied 
Vlissingen-Oost en van de daarin be
grepen nieuw aan te leggen basisweg, 
hetgeen grote onrust teweeg heeft ge
bracht onder de eigenaren. Is het juist, 
zo wordt o.m. gevraagd, dat in afwij
king van de rapporten van deskundigen, 
waarin eenstemmig een grondprijs was 
getaxeerd, door Financiën deze prijs op 
verzoek vari Verkeer en Waterstaat met 
ruim 30 pct. is verlaagd, en zo ja, is 
over deze zo aanmerkelijke afwijking 
overleg gepleegd met de betrokken des
kundigen? 

Naar aanleiding van het verslag van ° 

de Verzekeringskamer over 1970 heeft 
de heer Koning zich met een aantal vra
gen tot de staatssecretaris van finan
ciën, de heer v.d. Stee, gewend. De vra
gen hebben betrekking op het door de 
levensverzekeringmaatschappijen toe
gepaste winstdelingssysteem en de zgn. 
rentestandskortingen. 

De heer Tuijnman informeert in enige 
schriftelijke vragen aan de minister van 
economische zaken naar de . juistheid 
van het bericht, dat in de Waddenzee 
naar olie en gas wordt geboord ook op 
plaatsen, waar dit niet is toegestaan. 

Blijkens andere vragen (gericht tot de 
minister van verkeer en waterstaat) wil 
de heer Tuijnman ook nader worden ge
ïnformeerd over het zoutgehalte in de 
mond van de Hollandscha IJssel. Moet, 
nu het reeds voor de derde maal sinds 
de herfst van 1971 is dat het zoutgehal
te ongunstiger is dan bij Lobith, niet 
worden aangenomen dat de afsluiting 
van het Haringvliet enfof de werken tot 
verhoging van de bodem van de Rotter
damscha Waterweg en de Nieuwe Maas 
tot nu toe niet het effect hebben gehad 
dat daarvan in de nota "De Waterhuis
houding van Nederland" werd ver
wacht? 

Is het verantwoord om gedeelten van 
de Rotterdamse Waterweg en de Nieu
we Maas te verdiepen, ook al is het 
mogelijk om het daardoor veroorzaakte 
ongunstige effec.t op het tegengaan van 
het met het tij binnendringend zout 
door voorafgaande incidentele maatre
gelen weg te nemen, en is het niet veel
eer geboden de werken tot verhoging 
van de bodem tot het uiterste te ver
snellen zonder intussen iets te doen 
waardoor de uitwerking daarvan on
gunstig wordt beïnvloed? aldus wil de 
heer Tuijnman verder weten. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
. pandbrieven --

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Gesprek met minister Langman 

Onze redacteur drs. C. H. 
Jansen had het hierbij weer
gegeven gesprek met prof. 
mr. drs. H. Langman, minister 
van economische zaken. 

Vereniging van 
Staren- en Raadsleden 

Op 22 februari heeft de vice-voorzitter 
van de vereniging van Staten-. en 
Raadsleden, mevrouw H. J. Schlemper
van Gijn, de commissie ad hoc ter be
studering van "Gemeentewet Herzien, 
deel 2" geïnstalleerd. 

Mevrouw Schlemper zei zeer verheugd 
te zijn, dat oud-minister prof. mr. H. F. 
C. Polak zich bereid verklaard heeft het 
voorzitterschap dezer commissie op zich 
te nemen, daarbij gesecondeerd door de 
burgemeester van Zwolle, mr. J. Drij
ber, als vice-voorzitter. Zij sprak de 
hoop uit, dat de leden der commissie 
steeds zo mogelijk alle vergaderingen. 
zullen bijwonen en dat niet het werk 
uiteindelijk zal blijken te rusten op de 
schouders van enkelen, wat helaas bij 
commissies nogal eens gebeurt. 

Prof. Polak stelde vervolgens voor, 
dat de commissie niet zozeer de artike
len afzonderlijk zal bekijken, maar zich 
zal bepalen tot de grote lijn. De com
missie zal zich steeds de vraag moeten 
stellen wat voor de gemeentebesturen 
aanvaardbaar is en wat er in het ont-
werp ontbreekt. · 

De commissie stelt zich voor een inter
im-advies uit te brengen betreffende 
de positie van het college van b. en w. 
Juist nu de vraag Zich steeds meer blijkt 
voor te doen of het college van b. en w. 
een afspiegelingscollege moet blijven dan 
wel een programcollege moet worden, is 
zo'n advies waardevol. 

Op het ministerie van economische za
ken aan de Bezuidenhoutseweg in Den 
Haag zwaait sedert juli vorig jaar prof. 
mr. drs. H. Langman de scepter. Deze 
nog jonge man ( Ü) heeft als hoogleraar 
in de bedrijfseconomie aan de hogeschool 
te Delft en onder meer als directeur 
van de Stichting Nederlandse Scheeps
bouwindustrie al een . werkzaam leven 
achter de r\Jg. Ook; nu h~eft hij_ ~eWg 
tijd om zich aan zijn liefhebberijen zcials 
wandelen langs het strand over te geven. 
Niettemin is ministeP Langman - ge
huwd, vier kinderen tussen de 7 en 15 
jaar - blij zich nu eens helemaal op 
één taak te kunnen concentreren: ver, 
antwoordelijkbeid te dragen voor de 
economie van ons land. 

Zelfs de oppositie is het er over eens 
dat hij daarvoor over grote bekwaam
heden beschikt. In de ruime vertrekken 
van het ministerie hadden wij een vraag
gesprek. ri1et hem. 

V ~ezi u zich niet meer aangetrokken 
tot het bedrijfsleven en het beoefenen 
van de wetenschap dan tot de politiek 1 
. Politiek was voor mij· geheel nieuw, 
waar ik ook pas na grote aarzeling en 
ook omdat mij duidelijk was gemaakt 
dat als ik zou weigeren de kabinetsfor
matie weer opnieuw in een moeilijke fa
se terecht was gekomen, ingestapt ben. 

U was daarvoor niet zo politiek geïn
teresseerd'! 

Ik had mij er als trouw krantenlezer 
van grote afstand mee bezig gehouden. 
Ik had niet gedacht dat ik mij ooit met 
politiek bezig zou houden. Maar dat zijn 
van die plotselinge \Vendingen in je le
ven die wel erg boeiend zijn. Ik had al
tijd het grootste respect voor de politici 
die al die kritiek over hun hoofden 
moesten laten gaan en ik vond het erg 
rustig om achter de schermen te kunnen 
werken. 

Ik kan me voorstellen dat je dan ook 
met iets tastbaarders bezig bent. Poli
tiek heeft iets vaags en leidt dikwijls 
tot het zoeken van compromissen. 

Dat is de ene kant. Aan de andere 
kant probeer ik toch een beleid op te 
bouwen wat ik zo goed mogelijk tracht 
te verwezenlijken. En als je met mensen 
werkt ben je altijd gedwongen compro
missen te sluiten, omdat niet iedereen 
jouw oprechte overtuiging ogenblikke-. 
lijk deelt. Dat heb ik ook in vroegere 
functies gehad. 

Heeft die overtuiging iets te maken 
met uw wat late lidmaatschap van de 
VVD'! 

Och, neen ... ik geloof dat er in Neder
land een massa mensen rondlopen die 
zonder lid van de VVD te zijn het in 
grote lijnen met het beleid van de VVD 
eens zijn. Daar rekende ik mij dus ook 
toe totdat ik nu in deze politieke functie 
uiteraard lid van de VVD geworden ben. 
Dat zijn de mensen die de lokale bestu
ren tot wanhoop dreigen te brengen 
door nooit erg actief· te zijn. 

Nadruk 
Wat betreft .het economisch beleid. 

Waar legt u de nadruk op: de economi
sche groei ,prijsstabiliteit, betàlingsba
Zans, rechtvaardige inkomensverdeling 
of de volZedige werkgelegenheid'! 

Ja, dat zijn ze wel allemaal. Je kunt 
er milieu nog bij noemen. Dat kun je 
ook bij de economische groei onderbren
gen, verder de evenwichtige spreiding 
van de economische activiteiten en de 
welvaart over Nederland. 

Ik vind de structurele problemen het 
interessantste. Maar je moet wel zorgen 
dat je de conjunctuur in meerdere of 
mindere mate beheerst ·om überhaupt 
aan een structuurbeleid toe te kunnen 
komen. Conjuncturele problemen zijn 
primair de werkgelegenheidsproblema
tiek en de problematiek van lonen en 
prijzen, de stijging van allebei, waarbij 
het dit moment heel duidelijk is dat het 
de sterke stijging van de lonen is die in 
deze conjunctuurfase prijsstijgingen tot 
gevolg heeft. Die loonstijging leidt 9it 
jaar duidelijk tot een aanmerkelijke 
verslechtering van onze concurrentiepo
sitie. De ondernemers· die veel geringere 
winsten hebben dan vroeger, hebben 
geen andere keus dan, zoals het Cen
traal Plan Bureau hèt uitdrukt, te ratio
naliseren op de factor arbeid in dergelij
ke omstandigheden ~n dat leidt dus tot 
werkeloosheid. Hoge looneisen voeren 
veel sneller· dan vroeger de werkeloos
heid op. 

Kunnen .deze eisen als een p81Jchologi-

sche kwesUe gezien worden of bestaat 
werkelijk de noodzaak dat de lonen 
stijgen? 

Waaruit moet je dat afleiden? Als je 
het afmeet aan de nog onbevredigde be
hoeften in werknemerskringen dan ge
loof ik graag dat men een forse loon
stijging zal willen hebben. Je zou de si
tuatie misschien zo uit kunnen drukken 
dat de doorsnee werknemer nu wél een 
auto heeft, maar geen geld om met die 
auto te gaan rijden. Dat is een redelijk 
verlangen, maar het zal riog wel enige 
tijd duren voor dat verlangen verwezen
lijkt kan worden. Het is uit dien hoofde 
dat vakbondsleiders zich inspannen de 
lonen verhoogd te krijgen - daar wor
den ze ook voor betaald - maar aan de 
andere kant moeten zè er wel rekening 
me.è houden welke consequenties dat 
voor de hele economie heeft. E:n als ze 
dan zien dat te sterke looneisen in hoog 
tempo de werkloosheid opvoeren dan 
dacht ik dat ze ook een sociale verant
woordelijkheid hebben om daarbij met 
het stellen van ·looneisen rekening te 
houden. 

Het zijn niet de looneisen die de wer
k6loosh8id veroorzaken maar het toege
ven aan die Zooneisen. 

Dat is zo. Het is een zwak punt in de 
huidige economische situatie dat er nog 
te weinig weerwerk van werkgeverszij
de tegen hoge looneisen is, omdat -men 
meent dat het de taak van de overheid 
is de hoge looneisen te stoppen, terwijl 
men wel, over het algemeen een politie
ke filosofie aanhangt, die vindt dat in 
de eerste plaats het vrije spel der maat
schappelijke krachten zijn gang moet 
kunnen gaan. 

Bent u geen aanhanger van dat vrije 
spel'! 

Dat is een verkeerde conclusie. Ik 
meen dat de overheid in die zin een 
subsidiaire verantwoordelijkheid heeft; 
dat de overheid wel kritisch moet kij
ken waar het vrije spel der maatschap
pelijke krachten naar voert, maar er 
verstandig àan doet om niet te snel in 
dat vrije spel in te grijpen en het eerst 
maar eens even aan te zien. Je kunt je 
op het standpunt stellen dat de overheid 
als hoedster van het algemeen belang zo 
alwetend is dat die al bij voorbaat veel 
beter de uitkomst kan reguleren dan 
alle burgers bij elkaar als zij onderling 
in de maatschappij met elkaar in relatie 
treden. Ik ben die mening niet toege
daan. Ik denk dat je in het algemeen 
'n beter resultaat krijgt als je de burgers 
maar hun neigingen laat volgen. Maar 
dat neemt niet weg dat de overheid op 
een gegeven ogenblik kritische grenzen 
moet trekken. En daar ligt een van de 
moeilijke vraagstukken'van dit moment. 
De loon- en prijsstijgingen kunnen zó 
ver buiten het toelaatbare gaan dat de 
overheid moet zeggen: nu kan het zo 
niet langer. 

En bent u dan geneigd eerder bij de 
lonen dan bij de prijzen in te grijpen '! 

De Sociaal Economische Raad heeft 
ons geadviseerd om, als we ingrijpen, 
het in lonen en prijzen gezamenlijk te 
doen. Ik dacht dat dat ook verstandig 
was. En als u vroeg of fk geneigd zou 
zijn alleen in de prijzen in te grijpen, 
zou .ik u hetzelfde antwoorden. Ik zie 
geen reden om de piijzen alleen als 
booswichten. aan te merken omdat ie 
stijgen, want de prijzen stijgen öf om· 
dat er op de wereldmarkt ontwikkelin
gen aan de gang zijn die wij. niet naar 
onze hand kunnen zetten öf omdat de 
lonen gestegen zijn. 

Investeringsbeleid 

Er was in liberale kring enige kl'it-iek 
te beluisteren op het door u voorgestane 
selectieve investeringsbeleid. 

Ja, in het Algemeen Dagblad stond: 
het is een vreemd gevederde vogel die 
deze selectieve investeringsheffing door 
gaat zetten. Ik meen dat men daarbij 
één ding over het hoofd zag. Iemand 
aan wiens liberale beginselen al, als ik 
even in de lijn der geslachten mag den
ken, sinds een eeuw geen enkele twijfel 
meer kan bestaan, de huidige minister 
van binnenlandse zaken mr. Geertsema, 
heeft als deelnemer aan het informatie
overleg meegewerkt aan het regeerak
koord, waarin die investeringsheffing 
was opgenomen. Afgezien van de meer 
principiële kant van de zaak, zou ik niet 
anders doen dan het regeerakkoord U:it
voeren. 

Een van de oorzaken van de inflatie is 
de spanning in de Randstad geweest. 
Een aantal verschijnselen die de ge
schiedenis in zijn gegaan: de loonronde 
van 1963, . vervolgens de vierhonderd 
gulden v.an eind 1970, zijn dingen die 
zich in de metaalindustrie in de Rand
stad voltrokken hebben, en die als een 
olievlek over Nederland gelopen zijn. 
Met alleen een controle op de lonen en 
prijzen, terwijl de spanningen onder de 
·oppervlakte voort blijven woekeren, be
reik je te weinig. Daarmee bereik je 
alleen, dat als die explosie komt die 
waarschijnlijk nog heviger is. Je moet 
proberen die spanningshaarden weg te 
nemen. ·Dat is het meer fundamentele 
beleid dat we nu trachten te voeren om 
niet telkens weer in deze situatie te ko
men. Dat vereist overheidsingrijpen in 
het investeringsbeleid met van mijn 
kant een - naar ik meen - goed libe
rale voorkeur voor globale maatregelen. 
Dat is een heffing. Alleen daar een ver
gunningenbeleid waar de spanning zo 
groot is, dat de heffing die dan inge
voerd zou moeten worden, zo hoog zou 
moeten zijn dat die alle nieuwe bedrij
vigheid in zo'n gebied de nek zou om
draaien. Bij die nieuwe bedrijvigheid is 
bedrijvigheid waarvan je kunt zeggen 
dat die niet specifiek aan dat bepaalde 
gebied gebonden is, maar er zijn ook 
bedrijven die wel in dat gebied moeten 
komen. Om nu te voorkomen dat je het 
heffingspercentage in zo'n gebied voor 
deze laatste categorie te hoog moet stel
len, moet je naar een vergunningssys
teem grijpen. Maar dat zie ik duidelijk 
als de minst aantrekkelijke oplossing. 
De voorkeur gaat uit naar een globale 
heffing. Dan weet de ondernemer bij 
zijn calculaties waar hij aan toe is en 
dan is het zijn beslissing of hij zich al 
dan niet wil vestigen. 

Stakingsrecht 

Hoe staat u tegenover het ingrijpen 
van de rechter op het stakingstront? 

De regering lijkt het onverstandig 
hierover op dit moment een uitspraak te 
doen, omdat de zaak van de staking in 
de metaal waarvoor het NVV ijverde, 
thans in hoger beroep is. Mij dunkt, dat 
je nu de arbeidsverhoudingen zich schij
nen toe te spitsen en wat gemakkelijker 
dan vroeger naar het stakingawapen ge
grepen wordt, in Amerika moet kijken 
hoe men daar die problemen probeert op 
te lossen: een afkoelingsperiode en een 
geheime stemming vóórdat het sta
kingabesluit genomen wordt, zodat men 
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niet in een vlaag van enthousiasme met
een maar zijn hand opsteekt, maar 
men dat in een stemhokje ook nog eens 
kan bevestigen. 

Dat kan natuurlijk alleen maar a.ls de 
vakbond die staking leidt en niet in het 
geval van wilde stakingen . 

Neen, dat is juist. Ik weet ook niet of 
je wilde stakingen rechtmatig moet ver
klaren. We zullen ons nog eens grondig 
in deze gehele problematiek moeten ver
diepen. 

Milieubeheer 

Het milieubeheer zal In de nabije toe
komst een belangrijk stempel op de 
economie 'kunnen drukken. Het Centraal 
Plan Bureau heeft weer enorme be· 
dragen gesproken die in de komende 
tien jaar nodig zullen zijn in dit ver
band. Wie zal dat geld moeten opbren
gen ? De vervuiler ? 

Wij hanteren het principe: de vervui
lèr betaalt. Die term is in zoverre niet 
goed, dat deze suggereert dat iemand 
zijn gang kan gaan mits hij betaalt. 
Dat is niet de bedoeling. We zullen de 
vervuiling aan stringente voorschriften 
moeten binden zodat deze zoveel moge
lijk teruggedrongen wordt. Het systeem 
van de vervuiler betaalt kan echter al
leen goed werken wanneer de met ons 
concurrerende landen dezelfde aanpak 
hebben. Als die landen de problemen 
door subsidiëring op zouden lossen, zou
den hele bedrijfstakken bij ons in de 
problemen komen. Dat moeten we zeer 
nauwgezet in de gaten houden. De be
langen van de industrieën die daardoor 
getroffen worden, moeten zorgvuldig 
mee gewogen worden. Het hangt dan 
van de ruimte op de begroting af hoe
veel mogelijkheden je hebt om de zaak 
nog op een andere manier op te vangen. 
Die ruimte is niet groot, vrees ik. 

Zal het milieubeheer de economische 
groei in de toekomst sterk aantasten' 

Ik weet het niet. Het is aan de ene 
kant zó, dat je beslag legt op middelen 
om de milieuvervuiling te bestrijden. 
Dat zijn dan geen middelen die aan ca
paciteitsuitbreiding bijdragen, zoals tra
ditionele investeringen. Aan de andere 
kant staan we nog erg aan het begin. Ik 
weet niet wat verder onderzoek nog mo
gelijk maakt op het gebied van het op
heffen van de consequenties van de ver
ontreiniging. Een interessant voorbeeld 
is een onderzoek dat nog aan de gang 
Is, maar dat succesvol belooft te zijn, 
bij een aardappelmeelfabriek in Gassel
ternijeveen. U weet dat de aardappel
meel- en strokartonfabrieken op zeer 
grote schaal de Groningse kanalen ver
vuilen. Deze hebben een opnemingscapa
citeit van 100.000 inwonereenheden, 
maar er worden tussen de 10 en 20 
miljoen eenheden op gespuid. Dat stinkt 
ten hemel om het zo eens te zeggen. 
Men is nu op twee manieren verbeterin
gen aan het aanbrengen. Men heeft een 
oplossing ontdekt waarbij je veel mln
der afvalwater krijgt bij dezelfde aard
appelmeelproduktie en op de tweede 
plaats probeert· men uit dat afvalwater 
eiwitten etc. terug te winnen. Of dat 
uiteindelijk nu allemaal duurder is dan 
het oude produktieproces zit nog. Vaak 
helpen overheidsmaatregelen om de on
dernemer aan te sporen naar andere op
lossingen te zoeken. We hebben ons in 
de afgelopen jaren te tolerant tegenover 
de milieuvervuiling opgestèld, waardoor 
het vernuft in heel andere richtingen 
aangewend wer~. Ik heb er vertrouwen 
in dat althans een aantal problemen te
ruggedrongen kan worden. Dat neemt 
niet weg dat ook dat een hoop geld 
kost. 

Er zijn mensen, zoals Galbraith, d·ie 
zeggen dat je. een deel van de economi
sche groei op moet afferen aan het mi
l-ieubeheer. Deelt u die mening? 

Ik geloof stellig dat je in bepaalde 
delen van dit land de tolerantiegrens 
van de milieuvervuiling bereikt hebt. 
Ook als je in de klachten over smog een 
zeker sneeuwbaleffect wil zien, neemt 
dat niet weg dat het leefklimaat in 
Rijnmond in bepaalde tijden van het 
jaar verre van prettig is. Je kunt op een 
gegeven ogenblik voor de keus komen 
te staan het klimaat te verbeteren of de 
beschikbare middelen voor andere doel
einden aan te wenden. Ik hoop dat er 
nog mogelijkheden liggen in de grond
stoffencyclus waardoor we niet zoveel 
beslag op die middelen behoeven te leg
gen dat daarvoor dè gehele economische 
groei zou worden onthalsd. Want dan 
voorzie ik geheel andere problemen om
dat die arbeider er echt niet mee tevre
den is dat hij die auto niet gebruiken 
kan. Ook de zelfstandige heeft nog een 
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aantal onvervulde wensen. Beide catego
rieën zullen dan het zwaarst worden ge
troffen. 

Er heerst in Nederland wel eens de 
opvatting dat de hogere inkomens best 
in staat zijn die kosten voor heel Neder
land te betalen, maar dat is grote onzin 
als je ziet welk betrekkelijk gering deel 
de hogere inkomens van het totale inko
men in Nederland uitmaken. Dat bete
kent echt dat de gewone man zal moe
ten betalen met een minder grote voor
uitgang van zijn reëel inkomen. Ik 
neem aan dat de partijen die hun aan
hang overwegend .. in die kringen vin
den nog wel eens moeite zouden kunnen 
hebben om steun van de kiezers te krij
gen als ze werkelijk aan hen gaan uit
leggen wat de effecten hiervan zijn. 
Maar zolang zij niet duidelijk de conse
quenties afschilderen, vindt iedereen het 
in principe schitterend dat er iets aan 
het milieubeheer wordt gedaan. Maar 
als je in Rijnmond zou zeggen: het is 
best mogelijk om die luchtvervuiling te
rug te dringen, maar dat betekent dat 
jullie reële inkomen volgend jaar met 
enige honderden guldens terugloopt, dan 
kost het misschien nog wel moeite om 
een meerderheid te vinden die die lucht-
vervuiling Wil aanpakken. I 

Perspectief 

De huidige economische situatie schil
dert u nogal somber af. Ziet u een re
cessie als in de jaren zestig? 

Ja, het is een recessie die wat dieper 
is dan in 1967 en misschien te vergelij
ken is met 1957 f58. 

Geldt dat alleen voor Nederlandt In 
West-Duitsland zou dat bij voorbeeld 
zo'n vaart niet lopen. 

Neen, in de wereld als geheel is er 
geen ernstige recessie. De wereldhandel 
blijft nog met een procent of zeven 
groeien. Het Planbureau verwacht dat 
aan het einde van het jaar het economi
sche klimaat in West-Duitsland wel 
weer gaat verbeteren. 

Er kan dus van een specifiek Neder
lands probleem worden gesproken , 

Ook in België is er sprake van reces
sie. Er zijn veel werkelozen, maar wij 
worden .daarnaast nog met de loon- en 
prijsstijgingen geconfronteerd, in veel 
grotere mate dan het ons omringende 
buitenland. We moeten oppassen dat we 
ons niet uit de markt gaan prijzen. 

Is er een oorzaak voor het verschil in 
ontwikkeling in de lonen tussen Neder
w.nd en b.v. West-Duitsland aan te 
geven? 

In theorie is daarvoor een aantal 
oorzaken aan te geven. Irritatie in Ne
derland over het ingrijpen van de rege
ring eind 1970. In West-Duitsland is 
men ook in vakbondskringen nog histo
risch beladen met een grote angst voor 
inflatie. Dat is hier niet het geval. De 
positie van de Duitse chemische indus
txie was z6 moeilijk, dat de vakbonden 
bij de loononderhandelingen beducht 
waren om de eisen te hoog te steilen. 
Deze voorzichtigheid heeft zich verbreid 
over de andere bedrijfstakken. Hiervan 
is hier niets te bespeuren. Misschien is 
de houding van de Westduitse werkge
vers harder dan hier. Misschien hebben 

alle mogelijkheden wel tegelijkertijd een 
rol gespeeld, 

In Nederland komen we nu terecht op 
12 procent verhoging van de loonsom 
per werknemer. Dat is een percentage 
dat ongeveer correspondeert met wat de 
SER aanbevolen heeft; maar in die ra
ming van de SER zat een hogere inci
dentele loonstijging dan in feite gereali
seerd wordt. 

Dus als je kijkt naar de eigenlijke cao
resultaten dan moet je zeggen dat van 
de matiging niet veel terecht is geko
men. Er staan een paar goed geformu
leerde passages in het Centraal Eco
nomisch Plan, waaruit je af kunt leiden 
dat de hele rituele matigingadans - en 
dat is misschien wat onvriendellijk uit
gedrukt, omdat ik wel de indruk heb 
dat men zelf het gevoel heeft veel mati
ging gerealiseerd te hebben - in feite 
net. neerkomt op wat het Planbureau in 
deze conjunctuur-fase voorspelt dat 
gebeuren zou op grond van de sa
menhangen in het verleden. Men heeft 
zich niet meer gematigd dan bij dit 
werkeloosheidspercentage ongeveer te 
verwachten viel gegeven de stijging van 
de produktiviteit, van de prijzen etc. 
Wat wel zeer nodig zou zijn. 

Als je, uitgaande van wat er op• 
dit moment gebeurt, eens naaar 1973 
kijkt, dan moet je wel met zorg vervuld 
zijn want zo te zien wordt de ontwikke
ling in 1973 weer beter, maar dat wordt 
hij alleen bij drastische loonmatiging. 
Het CPB baseert zich op de ramingen 
van de wijze mannen: 10 procent voor 
1973 en 8 procent voor elk van de jaren 
1974 en 1975, maar als je volgens de 
samenhangen in het verleden na zou 
gaan wat voor 'n loonstijgingen uit de 
bus zouden kunnen komen, dan zou je 
tot veel hogere stijgingen komen en die 
veel hogere stijgingen betekenen dat 
het enige wat dan nog blijft stijgen de 
lonen en de prijzen zijn; de produktie en 
de investeringen stijgen niet meer in 
betekenende mate; de werkeloosheid 
blijft bijzonder hoog: in de buurt van de 
100.000. En dan kom je echt in een 
stagflatietoestand. Dat de ramingen van 
de wijze mannen in vervulling gaan 
wordt niet bewezen door de matigings
operatie in 1972. Dat het bedrijfsleven 
in 1973 op vrijwillige basis zoveel zou 
afwijken van het gedrag dat het in het 
verleden gedemonstreèrd heeft is op 
grond van het "model" - volgens welke 
het Planbureau de samenhangen uit het 
verleden zo ·goed mogelijk doortrekt 
naar de toekomst - niet waarschijnlijk. 
In ieder geval zal dat een geweldige 
inspanning vergen. 

U denkt dat dat niet zonder over
heidsmaatregelen verwezenlijkt kan 
worden? 

Ik vind dat de regering op dat punt 
erg alert moet zijn om te kijken wat er 
van die matiging nu werkelijk terecht 
komt en een eigen verantwoordelijkheid 
heeft als blijkt dat die niet genoeg is. 

UNCTAD 

Op grond van een besluit van 't ltabinet 
UyZ werd genomen, viel de behandeling 
van de economische samenwerking 
met de 'ontwtkkeltn.gslahlden iN het 
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kader van de UNCTAD toe aan 
dit ministeri.e, omdat men uitging van 
het adagium "trade not aid"-uitbrei
ding van de handel met de ontwikke
lingslanden, geen hulp was het doel van 
de UNCTAD. En zo kom ik bij u te
recht voor een aantal vragen over dit 
onderwerp. 

Bent u optimisfi.sch ouer de gang van 
zaken in de wereld met het?·ekking tot 
het streven van de UNCTAD? 

Ik zie wel tekenen dat de· welvaart in 
de ontwikkelingslanden stijgt. Maar er 
is veel zorg over de bevolkingsexplosie 
in de ontwikkelingslanden; 2 à 3 pro
cent per jaar. Je moet een flink stuk 
economische groei realiseren om het in
komen per hoofd van de bevolkbig 
enigszins op te kunnen voeren . in die 
omstandigheden. Pas als de welvaart in 
die landen begint te stijgen, .zal men 
beter dan tot nu toe in staat Zijn , om 
een industrie op te bouwen die een ste
vige thuismarkt heeft en van daaruit een 
betere exportpositi~ kan opbouwen. We 
werken van Nederland uit mee Qm .zo 
veel mogelijk internationale grondstof
fenovereenkomsten tot stand te doen 
komen. We hebben van harte meege
werkt aan de algemene preferentierege
ling voor de · ontwikkelingslanden, 
waardoor men zonder wederkerigheid 
voor een aantal produkten importlasten
vrije toegang tot de ontwikkelde landen 
gekregen heeft - en dat wordt nog 
steeds uitgebreid. Wij menen d,at het nu 
van belang is om te streven naar af
schaffing van een aantal niet-tarifaire 
belemmeringen: gezondheidsvoorschrif
ten, warenwetvoorschriften etc. waar
aan de exporteur dikwijls moeilijk kan 
voldoen. 

Daarnaast speelt de zeer belangrijke 
vraag - en daar hangt de toekomst 
van het gehele internationale betalings
verkeer mee samen - een rol in ver
band met wat in de wandeling "the 
link" genoemd wordt. Dat wil zeggen de 
vraag of, wanneer er ter wille van de 
liquiditeit in de wereld speciale trek
kingsrechten op het Internationaal Mo
netair Fonds gecreëerd worden, die 
trekkingsrechten dan niet volgens de 
quota van de leden van het Fonds gedis
tribueerd worden, maar volgens de be
hoeften. Dat betekent dat de ontwikke
lingslanden een groter percentage daar~ 
van zouden kunnen krijgen, waarmee je 
dat in feite kunt gebruiken als een stuk 
ontwikkelingshulp. Dat is één van de 
belangrijke problemen die ons in San
tiago bezig gaan houden in april. We 
moeten vooral zorgen dat "the link" -
het systeem van trekkingsrechten -
een geloofwaardig instrument blijft. Het 
vertrouwen in de rol van de reserveva
luta is na wat er met het pond en recen
telijk met de dollar is geb~urd in be
langrijke mate ondermijnd en de bedoe
ling was dat dit systeem van speciale 
trekkingsrechten die plaàts in zou gaan 
nemen, maar de heme~ beware je als het 
krediet van dat speciale systeem ook 
weer ondermijnd wordt. Je moet niet 
met vuur gaan spelen alleen om de ont
wikkelingslanden - en dan nog alleen 
maar in schijn- te helpen. Want met 
monetaire stabiliteit in de wereld zijn 
ook de ontwikkelingslanden gebaat. 
Daarvoor is het nodig dat iedereen in
ziet dat je niet onbeperkte voorrang aan 
je binnenlandse politiek kunt geven, 
maar dat je ook de invloed daarvan op 
de rest van 4e wereld in de gaten moet 
hóuden. Als je binnenslands om de eco
nomie te stimuleren de rentestand ver
laagt, maar · er daardoor . een stroom 
geld naar de landen met een hoge rente
stand op gang komt, dan zet je de hele 
stabiliteit van de wisselkoersverhoudin
gen onder grote- druk. En met name 
een land als Nederland met een fantas
tisch hoge exportquota heeft er alle be
lang bij dat de stabiliteit gehandhaafd 
kan worden. 

Dit is overigens wel een van de terrei
nen waar er wel naar ons geluisterd 
wordt. Dat ligt historisch zo en ook 
door onze hoge import en- exportquoten 
nemen we in het internationale handels
en betalingsverkeer een plaats in die 
veel belangrijker is dan ons inwoner
aantal zou doen ·vermoeden. Onze totale 
im- en export is niet veel kleiner dan 
die van landen als F.rankrijk en Italië. 
Ook door onze inbreng op het persoon
lijke vlak - denk maar aan de .Presi
denten. van de centrale bank Holtrop en 
nu ZiJlstra - hebben we een hele grote 
rol gespeeld. Zijlstra is voorzitter van 
de bank voor internationale betalingen 
b.v. 

Ik da·nk u voor dit gesprek. 



10 - vriidag 3 maart 1972 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het westelijke district 
vastgesteld: 
Kamercentrales Amsterdam: 

G. W. Keja, mr. H. Koning. 
Kamercentrale Haarlem: 

mr. dr. C. Berkhouwer, drs. Th. Joe
kes. 

Kamercentrale Den Helder: 
mr. dr. c. Berkhouwer, G. W. Keja. 

Kamercentrale Rotterdam: 
mr. H. Koning, mevrouw mr. N. Smit
Kroes. 

Kamercentrale 's-Gravenhage: 
drs. Th. Joekes, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello. · 

Kamercentrale Leiden: 
mej. mr. A. Kappeyne van de Coppel· 
lo, mr. F. Portheine. 

Kamercentrale Dordrecht: 
mr. A. Geurtsen, ir. D. S. Tuijnman. 

Kamercentrale Utrecht: 
L. M. dè Beer, de heer G. Koudijs. 

vrijheid en 
democratie 

De reclaetie van Vrijbeid en Democra
tie is gevestigd te Amstercla.m, Nieuwe 
Berengracht 89-B. Hoofclredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie 111 
de heer Pb. C. la ChapeUe. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secret:uiaal 
van, te VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
Dementen-administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de NetlPrlamtse Daghlad 
Unie, Westlolaak 180 (postbus 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 • 147211. 

algemeen 
" secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegracht 61, telefoon (070) 604803. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris-van de VVD te Den 
Haag. 

VRIJI;iEJD EN DEMOCRATIE 

Geslaagd regionaal congres 

Het regionaal congres van de Kamer
centrale De Helder, zaterdag 26 februa
ri in 't Gulden Vlies te Alkmaar gehou
den, is zeer succesvol geweest. De op
komst was groter dan verwacht, zo 
groot zelfs dat er stoelen moesten wor
den bijgeplaatst. 

Na de opening door de voorzitter van 
de Kamercentrale, de heer G. E. Ris, 
heeft allereerst mr. H. van Riel gespro
ken over de ideologische grondslagen 
van de VVD en de toepassing hiervan 
op de maatschappij. Daárna was het 
woord aan mevrouw H. van Someren
Downer die sprak over de VVD nu en in 
de toekomst. De partiij-voorzitter stelde 
dat de VVD ook bij de volgende verkie
zing zal ijveren voor een ste.~busa~
koord, aangezien een zes pa~bJ·enkabl
net in feite een slechte zaak 1s. Boven
dien bestaat de wetenschap dat de vor
ming van een volgend kabinet nog veel 
moeilijker zal zijn, mede gezien de zor
gen die de rijksbegroting dan zal geven. 
Zij verlangde van de oppositie meer re
delijkheid, aangezien ook voor ha~r de 
mogelijkheid ontbreekt om meer fman
ciële armslag te vinden. Voortgaande 
gaf zij haar voldoening te kennen over 
de uitval" van minister Boersma tegen 
de NOS, want "de praktijk leert dat de 
voorlichting van de tv jaar in jaar uit 
door een kleine linkse ·groep wordt ver
zorgd". Vervolgens bracht mevrouw 
Van Someren een interview in het 
Haarlems Dagblad met Kamerlid Schä· 
fer ter sprake. De heer Schäfer gaf daar
in zijn voldoening te kennen over het 
feit dat een garagehouder in verband 
met een woningkwestie "in elkaar werd 
geslagen". Wat is er met onze rechts
staat aan de hand ? , zo vroeg zij zich af. 
De PvdA die zulke uitspraken tolereert, 
kan door dergelijke zaken geen rege
ringspartner zijn. Het zou interessant 
zijn, aldus spreekster, de mening- hier
over van de voorzitters van de KVP en 
de ARP te horen. 
Niet tevreden over de Nederlandse de
mocratie en ons partijenstelsel is het de 
taak voor de leden der VVD om als één 
man te vechten voor de parlementaire 
democratie. De opdracht van de VVD is 
open te staan voor veranderingen en 
daardoor bij te dragen tot de redding 
van de Nederlandse democratie, aldus 
besloot mevr. Van Someren. 

Tegen 
Bij de gedachtenwisseling kwamen 

ook "de Drie van Breda" ter sprake. 
Mevrouw Van Someren verwees naar de 
bekende uitspraak van prof. Bastiaans 
en zou na veel wikken en wegen, zo zij 
Kamerlid was, terugkomen op het oude 
standpunt: tegenstemmen. Mr. Van Riel 
vond dat het kabinet niet juist had ge
handeld door de Tweede Kamer in het 
gratiebeleid te betrekken. Voor zijn ge
voel is voor barmhartigheid geen aanlei
ding en bovendien is geen groot Neder
lands belang gemoeid met de loslating 
van de drie Duitsers. De enige vraag is 
of men over het leed van enige tiendui
zenden Nederlanders mag heenstappen. 

De heer Van Riel zei het initiatief 
van de Kamercentrale Den Helder een 
regionaal congres te beleggen, ten 
zeerste te kunnen toejuichen. Hij wees er 
in zijn inleiding op dat het historische 
uitgangspunt van het liberalisme de 
vrijheid van de individuele mens als 
staatsburger en als deelnemer aan het 
maatschappelijke en economische ver
keer is. Systemen, gericht op het opof
feren van belangen van het individu aan 
de collectiviteit zullen nooit onze in· 

. stemming vinden. Wel leeft de mens in 
een gemeenschap, heeft die gemeen
schap allerlei rechten, heeft de persoon 
zich beperkingen op te leggen ter wille 
van die gemeenschap, maar het beginsel 
blijft toch de vrijheid van keuze voor 
een ieder om zijn leven in te richten, 
zoals hij dat zelf wenselijk vindt. Bijna 
van dezelfde betekenis achtte hij het 
punt dat de mens recht heeft op de 
vruchten van zijn eigen prestatie en be
loond hoort te worden naar de - zo 

nodig op sociale motieven - enigszins 
gecorrigeerde waarde van wat hij voort
brengt aan goederen, diensten of denk
werk in een bepaalde marktsituatie. 
Een extra gunstige materiële positie voor 
degenen die uitblinken door vindingrijk
heid, verstand,· werkkracht en combina
tievermogen acht het Nederlandse libe
ralisme een vanzelfsprekende zaak, aldus 
mr. Van Riel. 

Volgens ons beginselpràgramma, be
sloot hij, kan ieliereen z'n voorkeur voor 
de vrijheid baseren op godsdienstige ef 
andere motieven. Ook voor degenen die 
voor zich op het standpunt van een 
streng christelijke orthodoxie staat, is 
binnen een liberale partij volledig 
plaats. Nooit echter voor degene die de 
mens zijn persoonlijke en economische 
keuzevrijheid wenst te ontnemen, noch 
voor degenen die het beginsel "loon 
naar werken" niet delen, zei hij. 

Gewestvorming 
In het tweede gedeelte van het con

gres kwam de gewestvorming ter spra
ke. Dr. D. H. Peereboom Voller, burge
meester van Bloemendaal kruidde zijn 
kritische beschouwing op vaak humoris
tische wijze. Naar zijn mening behoort 
gewestvorming een aanvulling te zijn op 
de taak van de gemeenten, maar mag 
nooit een taak op zichzelf zijn. 

Ten slotte heeft Kamerlid mr. dr. C. 
Berkhouwer uitvoerig stilgestaan bii ge
westvorming buiten onze landsgren
zen. 

dr. H. Th. Ambachtsheer 
overleden 

Diemen - 6 februari is hier overleden 
dr. H. Th. Ambachtsheer, sinds 5 janua
ri 1970 voorzitter van de afdeling Die
men. De heer Ambachtsheer vertegen
woordigde de afdeling Diemen in het 
bestuur van de statencentrale Amstel
veen en stond voorts kandidaat voor de 
gemeenteraad. De VVD verliest in hem 
te vroeg een actief lid dat aan de libera
le levensinstelling grote waarde hechtte. 

Verkeersplan van 
Amsterdamse VVD 

Een studiegroep van de afdeling 
Amsterdam van de VVD heeft 
een verkeers- en parkeerplan voor 
de stad ontworpen dat een bijdra
ge hoopt te leveren aan de oplos
sing van de permanente verkeers
problemen van de hoofdstad. In 
het plan dat maandag op een 
persconferentie is gepresenteerd 
en dat in alle kranten ruime aan
dacht kreeg, wordt met name een 
zwaar accent gelegd op de nood
zaak van de bouw van parkeerga
rages om de auto van de straat te 
krijgen. 

Volgens het plan zouden in Am
sterdam ondergrondse parkeerga
rages kunnen worden aangelegd 
zonder schade aan het stads
schoon op open terreinen zoals de 
Nieuwmarkt, het Hekelveld, het 
terrein van de afgebroken Willi
brorduskerk, onder het Ooster
park, het Sarphati- en Wertheim
park, het Vondelpark en het Mu
seumplein. Voor niet in Amster
dam woonachtige langparkeerders 
zouden langs de invalswegen par
keerterreinen moeten worden aan
gelegd, waar men de auto tegen 
geringe vergoeding kan parkeren. 
De samenstellers gaan er vanuit 
dat het openbaar vervoer voor-_ 
rang moet hebben, maar dat de 
binnenstad bereikbaar moet blij
ven voor de auto. We komen in 
een volgend nummer uitvoeriger 
op dit plan terug. 

In Verzorgingsflat "Sparrenhof" Ede 
TE KOOP 

een 1-kamerflat met balkon 

VVD-burgemeester 
in Krimpen a/d Lek 

Krimpen afd Lek - Met ingang van 1 
maart is benoemd tot burgemeester van 
Krimpen aan de Lek de heer F. A. Bul
der ( 45) tot dan burgemeester van 
Westkapelle. De heer Bulder is lid van 
de VVD. Wij wensen hem een succesvol
le ambtsperiode in Krimpen toe. 

VVD-wethouder 
in Noordwijk 

Noordwijk- Noordwijk heeft een li
berale wethouder. Het is de heer Th. F. 
J. Jansen die bij de stemming voor de 
vacante zetel dertien stemmen kreeg en 
daarmee zijn concurrent van de PvdA
PPR ruim versloeg. De laatste kreeg 
vijf stemmen. Een raadslid stemde blan
co. De heer Janssen volgt de heer P. v. 
d. Otter (PvdA) op. 

Aankondigingen 
3MAART 
Mr. H. E. Koning spreekt voor de Vrou
wen in de VVD. provincie Utrecht, over 
"Inspraak". 14.15 uur. Monopole, 
Amersfoort. 
8MAART 

Mevr. mr. E. Veder-Smitspreekt voor 
de Vrouwen in de V.V.D., afdeling Rot
terdam over milieuhygiëne. 
9MAART 

Mevr. mr. E. Veder-Smit (lid der Twee
de Kamer) spreekt voor de afd. Gou
da over "Druggebruik". 20.00 uur. Hotel 
de Zalm. 
13MAART 

Mevr. mr. E. Veder-Smit spreekt te 
Utrecht over de discussienota Volksge
zondheid. 
20MAART 

Mevr. drs. N. Smit-Kroes spreekt voor 
de Vrouwen in de V.V.D., afdeling Ken
nemerland. 
27 MAART 

Mevr. mr. E. Veder-Smit neemt deel 
aan een door de T.H. te Delft .te organi
seren forumdiscussie over milieuhygie
ne. 

Bestuursmutaties 
Bilthoven - Het nieuwe bestuur van 

de afdeling Bilthoven is als volgt sa
mengesteld: J. Brander, Cbrechtlaan 60, 
voorzitter C.W. d'Huy vice-voorzitter, 
mevrouw mr. M. A. Fokkema-Herfst, 
Prins Hendriklaan 69, secretaris, drs. H 
Bouman, penningmeester, mevrouw J. 
H. Verberg-Heins, ledenadministratie, ir. 
A. J. Attema, VVD-nieuws, L. H. Bicker 
Caarten, propaganda, mr. R. Glazener, 
afgevaardigde kamercentrale en J. A. 
Zwaardemaker, propaganda. 

Doom - De heer G. Koudijs heeft 
door zijn drukke werkzaamheden als 
Kamerlid moeten bedanken als voorzit
ter van de afdeling Doorn. Hij heeft die 
functie vanaf 1966 bekleed. Het bestuur 
is thans als volgt samengesteld: W. L. 
de Vries, voorzitter, W. Varossieau
Staal, secretaresse, M. de Jong, pen
ningmeester, S. J. C. Luining, Joh. Ger
ritsen, H. A. T. Carp en S. A. Schouten. 

Haarlem - Hier is de heer B. J. Blij
ker wegens gezondheidsredenen afgetre
den als voorzitter. De heer J. A. Gies 
vertrok uit Haarlem en de heer A. Maas 
stelde zich niet meer herkiesbaar. De 
heer E. Kroskinski, vice-voorzitter in 
het oude bestuur, is thans tot voorzitter 
gekozen. In de vacatures werden be
noemd mej. C. Schuddeboom, ir. H. H. 
de Haan en de heer G. J. N. Wijnand. 
Een nieuw gevormde propaganda-com
missie zal onder meer via enquêtes on
der de leden, bijeenkomsten en adver
tenties pogen de liberale partij in Haar
lem nieuw en vooral jong leven in te 
blazen, 
Naarden - De samenstelling van het 
bestuur van de afdeling Naarden is ge-

. wijzigd en luidt thans als volgt: T. H. 
de Jong (voorz.), ir. H. A. Lanting (vi
ce-voorz.), mevr. I. Fuykschot-Uitzinger 
(secr.; Adres: Piersoulaan 22, Naar
den), mevr. mr. R. Munter-Vaags (pen
ningm.), mevr. Th. I. Jansen-Samplo
nius en de heren H. S. Goinga en C. G. 
Scheltema (leden). 

's Graveland - De afdeling Ankeveen
's Graveland-Kortenhoef heeft een 
nieuw bestuur. Het is als volgt samen
gesteld: voorzitter R. Staat, vice-voor
zitter P. Berkhof, secretaris mevrouw 
J. E. van Leeuwen-Veldhuizen, penning
meester P. Bekking en propagandist 
V. G. A.M. Hafkamp. 
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utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040- 2 33 86 

SPANJE 
COSTA BLANCA 

WIJ BIEDEN AAN: DEGELIJK EN FRAAI GEBOUWDE PATIOBUNGALOWS 
vanaf f 29.500,-, zeer rustig gelegen, bestaande uit 2 slaapkamers, 
grote woon-eetkamer, volledige badkamer, keuken, ingebouwde kasten, 
aangelegde tuin, carport inclusief grond. 

Eveneens grotere typen. 

Ligging ca. 350 meter van eigen strand in Puerto de Mazarron. 

Op wens gemakkelijke betalingsvoorwaarden; beheer en verhuur ter 
plaatse. Wij hebben in 1971 reeds een groot aantal van deze patio
bungalows verkocht aan Zweden, Denen en Nederlanders. 

Regelmatig maken wij bezichtigingsreizen met begeleiding van onze 
bouwkundigen. 

Niet alleen een pracht vakantie in een schitterend klimaat maar ook een 
zeer goede belegging en rendement. 
Inlichtingen en folders: 

EREX N.V., 
Eente Nederlands Informatie Centrum voor vasfloed in het buitenland, 

Kasianielaan SA· ARNHEM ·Telefoon 085 • 45 16 00 

Boele's Scheepswenea . en 
Machinefabriek N.V. 

8 0 L N ES Cbii RoHerdam) 

• 
-:Rep.v.tfie en nieuwbouw 

• 
·MtfOON 1J416t·l0l1'110AM - ··.-~ -.oat ··IOU. 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Construdiewerkplaatsen W. HUIZER B.V. 
TELEFOON 010-503677 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

" M 0 Ll S 0 L" MOLER ISO LA TIESTENEN 

VUURVASTE ISO LA TIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E 11 CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuurcast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 167 44 - (01820} 

N.V. Technische Groothandel P.& D.Janson 

Verkoop, Verhuur en Montage 
van Nieuw en Grode-"A" Bailey-Bruggen-materiaal; 

Alleenvert. van: MABEY & JOHNSON. 
AALST.(Gld.) - Tel. 04187-531-270 

ARNHEM: 
Utiliteitsbouw aannemingsbedriJf Bruningweg 21 

Telefoon: 085-454245 * 
Woningbouw 

Ziekenhuisbouw arnhem • rotterdam 

ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 
Telefoon: 010-121288 
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De VVD-commissie Volksgezond
heid heeft aan het hoofdbestuur van. 
de partij een rapport uitgebracht over· 
preventieve tandheelkunde en fluori
dering van het drinkwater, welk rap
port hierbij wordt gepubliceerd. 

Omdat de VVD zowel felle voor
als felle tegenstanders van fluoride
ring in haar gelederen kent, meent 
het hoofdbestuur er goed aan te doen 
ook de visie van de tegenstanders aan 
bod te laken komen. Dat zal in een 
volgend nummer van Vrijheid en 
Democratie gebeuren. 

Bronvermelding: 
1) Een niet-gepubliceerd onderzoek, uit

gaande van de Katholieke Universiteit 
Nijmegen. 

2) o.a. De Moor - De Stoppelaar -·van 
Route e.a., 1971. 

3) Gegevens van de Nederlandse Maat
schappij tot bevordering van de Tand
heelkunde. 

4) naar Newbrun 1971; König 1971. 

5) Hage. 1971. 
6) Harris, 1958. 
7) Harris, 1963. 
8) 'Advies Gezondheidsraad 1970. 
9) Nederlandse Staatscourant eind augus-

tus 1969. ' 
10) Vragen van mevrouw E. Veder-Smit 

(VVD) betreffende een wetenschappe
lijk onderzoek naar de mogelijkheden 
voor ontwikkeling van ontfluoridering
apparatuur (ingezonden 10 september 
1971). 

11) Journal Am. Medica! Ass. 200, 1003 
(oktober 1968). 

12) Deze gegevens zijn afkomstig van het 
Ministerie van Volksgezondheid; In

spectie Milieuhygiëne. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Preventieve- tandheelkunde en 

De gebltstoestand van de Nederlander 
is zeer slecht, waarbij vooral het feit 
dat deze toestand nog steeds erger 
wordt de aandacht verdient. 

Eerste en voornaamste ziekte is 
daarbij het tandbederf (tandcariës). 

Reeds is niet slechts het melkgebit, 
maar ook het blijvende gebit van het 
kind in ernstige mate door het tandbe

, de:rf aaxmetast. Bij .een recent onderzoek 
te Nijmegen werden er ap 965 kinderen 
uit de eerste klassen van de- lagere 
school slechts 3 met een gaaf gebit ge
vonden. 1) 

Gemiddeld kan men op die leeftijd 
(ongeveer 6 jaar) al 11 gaatjes vinden 
in de 20 tanden en kiezen, die er op dat 
moment zijn. De helft der melkkiezen is 
reeds getrokken of moet ten gunste van 

. de algemene gezondheid (kaakontste~ 
kingen e.d.) ten spoedigste worden ver. 
wijderd. 

Bij de meeste kinderen van deze leef
tijd is het gebit niet meer in staat zijn 
functie in de spijsvertering naar beho
ren te verrichten. 

_ Bij. het verlaten van de lagere school 
op ongeveer 11-jarige leeftijd zijn er al 
gemakkelijk zo'n 16 grote aantastingen 
te zien, die gevuld zijn of hoognodig 
moeten worden gevuld. Bij het bereiken 
van de meerderjarige leeftijd zijn er in 

· de 28 dan aanwezige tanden en kiezen 
wel 22 gaten te zien, tel.llllinste als ze 
allen nog aanwezig zouden zijn. . . 

Veel gebltselementen zijn dan al ge
trokken en het hebben van een kunstge
bit is op deze leeftijd allang geen uit
zondering meer. Op 40-jarige leeftijd 
heeft ruim 1/3 deel van de bevolking 
geen enkele tand of kies meer over. 

Tegen het 50e jaar is dit aantal men
sen, dat met meer of minder moeite een 
kunstgebit draagt toegenomen tot ruim 
50 pct ... 

Lijken deze getallen bij eerste be
schouwing nogal indrukwekkend, toch 
blijkt vaak dat alleen de eigen aan
schouwing van deze noodsituatie, b.v. op 
-scholen, in staat is de leek te doordrin
gen van de ernst van dit omvangrijke 
gezondheidsprobleem. 

Ten slotte en wellicht ten overvloede 
dient te worden opgemerkt dat het een 
misvatting is te menen dat het kunstge
bit in deze een voldoende alternatief zou 
kunnen bieden. Zowel door het steeds 
vroegere tijdstip waarop tot de prothese 
moet worden overgegaan als door het 
toenemen van de gemiddelde levensver
wachting zullen de moeilijkheden met 
deze noodoplossing groter worden. On· 
derzoek bij o.a. bejaarden leert ander-. 
zijds dat ook thans de moeilijkheden 
met gebitsprothesen al aanzienlijk zijn, 
maar liefst voor de buitenstaander wor
den verzwegen. 

Tandbederf is een ongeneeslijke ziek
te. De tandarts is .slechts in staat de 
ontstane schade te beperken en gedeel
telijk ook te herstellen. 

Zonder zijn ingrijpen wordt de carieu
ze aantasting van een gebltselement 
echter al snel zo groot dat complicaties 
optreden. Zowel ontstekingen van de 
pulpa (de "zenuw") als v'an het kaakbot 
komen dan ook veelvuldig voor. 

Al bij 6-jarige kinderen kan men ge
middeld bijna twee van deze ontstekin
gen aantreffen. Vanuit deze ontste
kingsprocessen kunnen met iedere 
kauwbeweging bacteriën overgaan in de 
bloedbaan. Dit kan ernstige gevolgen 
hebben omdat een deel van de in de 
mond en in deze ontstekingen voorko
mende bacteriën, die ook bij het ont
staan van tandbederf zijn betrokken, 
hartklep-ontstekingen kan· veroorzaken 
(bacteriële endocarditis). 2) 

Tijdig ingrijpen door de tandarts 
voorkomt weliswaar deze complicatie; 
maar een afdoende restauratie van het 
gebltselement is toch veelal met de een
voudige middelen van het ziekenfond
sen-verstrekkingspakket niet meer mo
gelijk. De materialen waarmede het 
overgrote deel der gaten wordt gevuld 
zijn óf sterk kwikhoudende amalgamen 
of toxicologisch verdachte kunstharsen. 

Velen raadplegen de tandarts niet of 
niet tijdig. Zo stelt nog geen kwart van 
de ziekenfondsverzekerden zich regel
matig onder behandeling. Veel chroni
sche kiespijn wordt dan ook met pijn
stillende middelen bestreden. 

Deze middelen (zeker de meer effec
tieve, zoals b.v. fenacetine) zijn niet on
schadelijk, te meer waar het gebruik 
niet beperkt blijft tdt enkele tabletjes. 

Ten slotte mag niet onvermeld blijven 
dat door kiespijn en tandartsbezoek al· 
leen al in Nederland miljoenen werk- en 
schooluren per jaar verloren gaan. De 
totale economische schade ten gevolge 
van het tandbederf bedraagt dan ook 
vele honderden miljoenen guldens per 
jaar. De directe kosten van tandheel-

kundige behandeling kunnen thans op 
ten ·minste 250 miljoen gulden 's jaar 
worden geschat 3). 

Van alle bij de bevolking noodzakelijk 
te verrichten behandelingen wordt door 
de gezamenlijke inspanning van alle 

. tandartsen dan nog slechts ongeveer 1/5 
deel gedaan. 

De gehele situatie overziende is het 
,dan ook geen wonder dat uit tandheel
kundige kring ·. reeds jarenlang wordt 
aangedrongen op snelle algemene invoe
ring van preventieve maatregelen. Voor
al ook het feit dat een effectieve, effi· 
ciënte en veilige preventie van tandca-· 
ries mogelijk maar nog niet algemeen 
geëffectueerd is, vervult velen met zorg 
en onvrede. 

Alhoewel vaak als "alibi" aangevoerd, 
spelen erfelijke en endogene ·factoren 
praktisch geen rol bij het ontstaan van 
tandcariës. Zowel de cariës als vele an
dere ziekten van het tandkaakstelsel 
worden veroorzaakt door een samenspel 

·van een· aantal lokale factoren die ge
concentreerd zijn in een dun, kleverig 
laagje aanslag op het tandoppervlak. In 
dit laagje, de "plaque", bevinden zich 
naast voedselresten zeer grote hoeveel· 
heden bacteriën van allerlei soort. De 
koolhydraten uit het voedsel en in het 
biJzonder de gemakkelijk diffunderende 
gewone suiker ( saccharose) worden in 
de plaque enzymatisch afgebroken tot 
zure stofwisselingsprodukten. 

Iedere suikeropname, en dus ieder 
maaltijd, tussenmaaltijd, koekjes, taar
tjes 'im dergelijke bij koffie en th'ee, elk 
snoepje etc., veroorzaakt een "zuur
stoot". Vele van deze zuurstoten per dag 
veroorzaken na verloop van tijd gaten 
in het harde tandweefset 

Het eten van suikerhoudende produk
ten 1 à 2 maal per dag tijdens de hoofd· 
maaltijden is nog niet zo gevaarlijk voor 
het ontstaan van cariës, vooral niet als 
na de maaltijd door poetsen· de voedsel
resten worden verwijderd en de hoeveel
heid plaque wordt verminderd.· Het aan
tal malen per dagen de inwerkingaduur 
van de etiologische factoren is van het 
grootste belang. Andere koolhydraten 
uit de voeding zoals glucose, fructose of 
zetmeelprodukten uit brood of aardap
pelen veroorzaken slechts weinig cariës. 
Is eenmaal een aantasting ontstaan dan 
is het proces nauwelijks meer te stuiten. 
Factoren als gemakkelijker voedselreten
tie en moeilijker reiniging doen de aan
tasting snel toenemen in omvang en 
diepte. _,. 

Schematisch kan het samenspel van 
factoren als . volgt worden voorgesteld 
4). 

Volledige uitschakeling van alle in het 
spel zijnde factoren is uitgesloten. Dat 
gebltsgezondheid desondanks toch vrij 
gemakkelijk bereikbaar is berust op een 
evenwichtstoastand tussen aanvallende 
krachten enerzijds en beschermende 
weerstandskrachten anderzijds. Het is 
helaas onmogelijk dit evenwicht stabiel 
naar de veilige kant te verschuiven. 
Slechts door de voortdurende aandacht 
van zowel de gemeenschap als het indi
vidu is dit evenwicht "veilig " te hou
den. 

De zachte, gedenatureerde voeding 
van een westerse beschaving leidt tot 
verminderde speeksel-stimulering en ver
minderde zelfreiniging van het gebit. 
Het gebruik van overmatige hoeveelhe-

den suiker op alle momenten van de dag 
is thans gestegen tot goed 45 kg per 
jaar per hoofd van de bevolking. Het 
aantal malen per dag dat suikerhouden
de versnaperingen worden geconsumeerd 
ligt bij kinderen, maar ook bij volwas
senen, zeer hoog; Een onderzoek van 
levensmiddelenfabrikanten in Nederland 
heeft aangetoond dat in gemiddeld 43 
pct. van de gezinnen buiten de gebrui
kelijke drie hoofdmaaltijden op nog 9 
andere momenten'Va.n de dag iets wordt 
gegeten, meestal in de vorm van snoep 
of koekjes. Een onderzoek te Katwijk 
5) inzake· de eet- en snoepgewoonten 
van 300 kinderen uit de zesdè klassen 
van lagere scholen loonde aàn dat 35 
pct. van de kinderen meer dan 10 zoete 
versnaperingen per dag, en 9 pct. tneer 
dan 16 ·snoepjes per dag gebruikten. Ge
middeld komt dat overeen met het con
sumeren van meer dan 1 kilo snoep in 
de week. Op een dergelijke wijze ver
sterkte aanvalskrachten, gecombineerd 
met een verminderde weerstand van het 
gebit door endemisch fluoride-tekort 
vormen de oorzaak van de slechte ge
bitstoestand van de Nederlandse jeugd. 

Mogelijkheden 
Mogelijkheden voor het voorkomen 

van tandcariës kunnen uit het voor
gaande gemakkelijk worden afgeleid. 
Zij-bestaan uit: 

A. Verbetering van het voedingspatroon 

B. Verbetering van de mondhygiëne. 

c. Toediening van voldoende fluoride in 
een doeltreffende en veilige vorm. 

D. Andere methoden. 

Alhoewel men het er thans over eens 
is dat de beste preventie slechts kan 
worden geëffectueerd door toepassing, 
vah alle mogelijkheden, lijkt ' het dien
stig de verschillende mogelijkhedeq af
zonderlijk te bespreken. Men dient de 
preventieve mogelijkheden dan op twee 
manieren te toetsen: 
1. Hoe effectief is de methode theore
tisch, bij optimale praktische toepas
sing, en 
2.Hoe effectief is de methode praktisch 
gebleken te zijn. 

Ad. A. Verbetering van het voedings
patroon houdt in dit geval voornamelijk 
in een beperking van de frequentie van 
het gebruik van suikerhoudende voeding 
en een verbetering van de fysische vorm 
van het voedsel, t.w. minder zachte en 
fijngemalen voeding. Uiterst bekend en 
zeer belangwekkend is in dit verband 
het beroemde Vipeholm onderzoek 
(1954), waardoor het bovenstaande 
werd bevestigd. Uit ander onderzoe_k is 
gebleken dat b.v. strikt lacto-vegetari
sche en suikerarme voeding bij conse
quente en langdurige toepassing zeer 
weinig cariës veroorzaakt. Zo vermeldt 
een onderzoek in een kindertehuis in 
Australië bij een dergelijke voeding 
slechts gemiddeld 1, 2 aantastingen in de 
leeftijdsgroep van 5-12 jarige 6). Na het 
12e levensjaar, bij de intrede in de 
maatschappij, bleken de strenge leefre
gels echter niet meer door te voeren. De 
cariës bij deze kinderen nam zo snel toe, 
dat hij hun "achterstand" in het ge-
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VRIJHEID-EN DEMOCRATIE 

fluoridering van drinkwater 

bitsverval binnen enkele jaren inhaalden 
7). 

Uit deze, en zeer veel andere ervarin
gen blijkt dat een optimaal voedingspa
troon moeilijk te handhaven is en ook 
dat al vroeger gewenning aan niet-zoet 
voedsel een blijvende voorkeur veroor
zaakt. 

Van bijzondere betekenis zijn in dit 
verband ook de onderzoekingen naar het 
effect van de suikerarme oorlogsvoe
ding. Roos en Gutherz hebben dit in 
Zwitserland intensief onderzocht. .Het 
resultaat van deze dwangmatige rigou
reuze suiker- en snoepbeperking bleek 
zeer teleurstellend en minder dan nadien 
reeds na 5 jaar drinkwaterfluoridering 
kon worden waargenomen. Door ver
standige voedingsgewoonten is in indivi
duele gevallen gebltsgezondheid bereik
baar. Een oplossing voor een gehele be
volking, wordt zeker niet geboden an
ders dan na generaties lange efficiënte 
voorlichtingscampagnes. 

Ad. B. Verbetering van de mondhy
giën€ heeft als doel het verwijderen van 
de bacteriën op het tandoppervlak, het 
verwijderen van voedselresten en stofwis· 
selingsprodukten. 

Goed tanden poetsen zodat boven
staande doeleri worden bereikt blijkt 
uiterst moeilijk te zijn. Voor een goed 
effect dient men zowel vóór als na elke 
maaltijd intensief volgens een bepaalde 
langdurige en systematische methode te 
poetsen. Alle onderzoek naar het effect 
van tandpoetsen, ook bij goed-gemoti
veerden, heeft aangetoond dat men in 
het gunstigste geval een zeer geringe 
vermindering van de cariës kan bewerk
stelligen. 

Ad. C. Toediening van fluoride. Alle 
drinkwater bevat fluoride, slechts de 
hoeveelheden blijken sterk uiteen te lo
pen, waarbij deze in ons deel van de 
wereld gering zijn. Over de gehele we
reld en in bijna ieder land komen meer 
of minder grote gebieden voor waar het 
drinkwater een optimaal of meer dan op
timaal fluoridegehalte heeft. 
Het aantal personen over de gehele we
reld dat drinkwater gebruikt waarvan 
het gehalte aan fluoride meestal door 
toevoeging is geoptimaliseerd neemt 
ieder jaar toe en bedraagt thans ten
minste 130 miljoen, waarvan in Neder
land ongeveer 2% miljoen. 8) 
De fysiologie en de specifieke tandheel
kundige beschermende werking van dit 
ion zijn zeer goed bekend en onderzocht. 
Wat betreft de medische, tandheelkundi
ge en toxicologische aspecten zij verwe
zen naar de adviezen van de Gezond
heidsraad (1960 en 1970), en het advies 
van de Wereldgezondheidsorganisatie 
(1970). 
Men kan het drinkwater met het voor 
Nederland optimale gehalte van 1 mgrf
ltr niet gebruiken voor dialyse bij het 
zeer gering aantal nierpatiënten die de
ze behandeling ondergaan. Voor hen zal 
men voor de dialyse gebruik moeten 
maken van speciaal bereide vloeistof, 
zoals dat ook geschiedt voor de vele 
malen grotere groep mensen, die tijdens 
allerlei behandelingen een infuus toege
diend krijgen. 
Alle andere methoden voor fluoride-toe
diening moeten zowel naar veiligheid als 
naar doeltreffendheid worden onder
zocht. Voor wat betreft de veiligheid is 
er geen methode van fluoride-opname 
anders dan met het drinkwater die zo 
oud is als de mens zelf. Ten aanzien van 
gericht onderzoek is er geen methode 
anders dari drinkwaterfluoridering die 
al meerdan 40 jaar onderzocht is. 
Ten aanzien van andere toedieningsme
tboden beraadt een commis&ie uit de 
'Gezondheidsraad zich reeds zeèr gerui
me tijd. Sp(>edige advisering is thans 
gewenst omdat het voor velen beleidsbe
palend blijkt te zijn. Overziende wat ten 
deze reeds in de gen()emde rapporte;n 
van de Gezondheidsraad en de WHO 
uitvoerig is vermeld kan worden gecon
cludeerd dat geen van deze methoden 
voldoend is onderzocht, terwijl zowel 
het nuttig effect als de toepasbaarheid 
minder goed is, en de veiligheid twijfel
achtig. 
Voor verdere gegevens zie bijlage 1. 

AD. D. Andere methoden ter bestrij
ding van tandcariës zijn zeker aanwe
zig. 
Enkele daarvan zijn: 

- het immuniseren tegen cariës 

- afsluiting van he.t tandoppervlak met 
behulp van kunstharsprodukten. 

- toediening van bepaalde enzymen en 
mineralen. 

In dit verband moge worden volstaan 
met de constatering dat ondanks sensa
tieverwekkende persmededelingen deze 

methoden nog zeer experimenteel zijn. 
In geen enkel geval is er sprake van dat 
de aanvankelijk hoge verwachtingen als 
zijnde dé oplossing voor zeer grote be
volkingsgroepen werden gehonoreerd. 

Discussie 
De slechte gebltstoestand van de Ne

derlandse bevolking noodzaakt tot het ne
men van adequate effectieve maatrege
len. Door de snelle na-oorlogse ontwik
kelingen in West-Europa· is een noodsi
tuatie ontstaan waarin tandheelkundige 
gezondmaking met curatieve middelen 
geen mogelijkheden meer biedt. Duide
lijk kan dit blijken uit de situatie in 
Scandinavië alwaar men verhoudingsge
wijs t.o.v. Nederland over ongeveer 
driemaal zoveel tandartseJ;J. beschikt. 
Ook daar spreekt men van een tand· 
heelkundige noodsituatie en roepen de 
betrokken organisaties om invoering 
van preventieve maatregelen omdat cu
ratieve middelen te kort schieten. 

Ook indien er voldoende tandartsen en 
andere hulpkrachten beschikbaar zou
den zijn, dan nog stuit men op moeilijk
heden. Ten eerste is een afdoende cura
tieve behandeling niet meer mogelijk, 
ten tweede zouden de kosten van ver
zorging ten minste tot boven de 1.000 
miljoen gulden per jaar stijgen. Een 
waarschijnlijk niet op te brengen be
drag. 

Men zal dan ook moeten overgaan tot 
preventieve maatregelen, waarbij het 
wenselijk is tot snelle effectuering te 
besluiten. Daartoe nopen een· drietal 
factoren: 

- zelfs de beperkte behandelingsmoge
lijkheid van het moment kan niet lang 
meer worden gehandhaafd. Velen in de 
beruchte "noodgebieden" zullen geen 
tandheelkundige hulp meer kunnen krij
gen; 

- veilige en doeltreffende maatregelen 
zijn mogelijk en uitvoerbaar; 

- er ligt een aanzienlijke tijd tussen de 
invoering van preventieve maatregelen 
en het moment waarop zich het effect 
doet gevoelen. 

Er dienen zich dan twee mogelijkheden 
voor praktische preventie aan. 

1. Door middel van intensieve en effec
tieve gezondheidsvoorlichting en opvoe
ding zullen voeding en hygiënische ge
woonten in belangrijke mate worden om· 
gebogen. 

Dit vergt ieders medewerking en blijkt 
uiterst moeilijk te realiseren, ook al om
dat moeders, grootmoeders e.d. nog 
steeds zo handelen alsof het verwennen 
met snoep een onmisbaar onderdeel van 
een opvoeding is. Een incidentele aan
pak is dan ook niet voldoende. 
De ontwikkeling van, thans nog niet be
schikbare, methoden voor een doelmati
ge en systematische gezondheidsleer 
moet worden bevorderd. Maar ook als 
die er eenmaal zijn en bovendien lande
lijk op alle scholen ingevoerd, lijkt ver
betering van de gebltsgezondheid langs 
deze weg een generatieprobleem te zijn. 

Voor de opbouw van zo'n doelmatig 
voorlichtingssysteem is reeds enkele ja
ren geleden door de Nederlandse Maat
schappij tot bevordering der Tandheel
kunde een basisplan opgesteld (plan 
TGVO), waarvan de .kosten worden ge
schat op ongeveer f 9.000.000.-. Door de 
-centrale Raad voor Sociale Tandheel
kunde is nog onlangs een praktisch ge
lijkluidend advies o~gesteld. 

2. Landelijke invoering van drinkwater
fluoridering is thans de enige doeltref
fende en veilige maatregel ter bestrij
ding van tandcariës die op dit moment 
beschikbaar is en zonder meer kan wor
den geëffectueerd. 

Het bereikte effect is zeer groot, de 
kosten zijn gering (voor Nederland f 4 
à 5 miljoen per jaar). 

Als uitvloeisel van •t feit, dat waterlei
dingbuizen onder de openbare weg lo
pen, wordt de levering van water binnen 
een gemeente door een waterleidingsbe
drijf aan gebruikers mogelijk gemaakt 
door het sluiten van een concessie-over
eenkomst. 

Deze soort overeenkomsten regelt de 
verhouding tussen het gemeentebestuur 
enerzijds en het waterdistributiebedrijf 
anderzijds. In of annex aan deze conces
sie-overeenkomst kan de fluoridering 
worden geregeld. Daarom moet de ge
meente goedkeuring hechten aan de 
fluoridering. 

Er worden echter, tegen de invoering 
v~n drinkwaterfluoridering diverse be
zwaren ingebracht. Speciaal met het 

doel deze bezwaren te toetsen aan de 
recente wetenschappelijke inzichten en 
vooral aan de praktische ervaringen van 
de laatste tien jaar is het advies van de 
Gezondheidsraad 1970 uitgebracht. Daar
in wordt gesteld dat: 
"Sinds 1960 vele gegevens naar voren 
zijn gekomen die het nut van de drink
waterfluoridering onderstreepten en van 
de vermeende scha(lelijkheid aantoon
. den dat deze nog kleiner was dan wel 
werd verondersteld. 

Er bleek ook uit dat er op dit moment 
voor Nederland geen enkel alternatief is 
dat met evenveel zekerheid en veiligheid 
voor de gehele bevolking kan worden 
toegepast." 

Toch blijven er dan nog enkele bezwa
ren over, waaraan aandacht dient te 
word~besteed. 

a. fluoridering van drinkwater betekent 
een bedreiging van het milieu. 

b. fluordidering van drinkwater bete
kent ongeloorloofde dwang. 

c. fluoridering van drinkwater gaat 
voorbij aan de primaire oorzaak. 

AD. A. Verhoging van het reeds aan
wezige fluoridegehalte van het drinkwa
ter levert op zichzelf geen milieuhygië
nisch probleem op. Juist waar de opti
malisering van het fluordagehalte ge
schiedt door toevoeging van fluoridezou
ten afkomstig uit in zee afgezette sedi
menten is er sprake van een kringloop 
proç:es. :Voor verdere gegevens zie bijla
ge II. 

ad. b. Dat fluoridering van drinkwa
ter helaas een zekere onvrijheid met 
zich brengt is onbetwist. In hoeverre 
deze onvrijheid zwaarder dient te wor
den gewogen dan talloze andere onvrij
heden in het dagelijks voedingspakket, 
zoals broodzoutjodering, margarine-vi
taminisering, etc. is een strikt persoon
lijke zaak. Ten deze is wellicht relevant 
dat, de Raad van State hierover ver
schillende malen heeft geadviseerd en 
van mening is dat drinkwaterfluoride
ring niet in sti;ld is met internationale 
verdragen, de rechten van de mens, 
Verdrag van Rome, of algemeen gel
dende rechtsprincipes 9). Toch heeft 
zij, daarmee tegemoetkomend aan be
paalde gevoeligheden, als haar mening 
uitgesproken dat, zolang de Wetgever 
geen nadere gegevens heeft gesteld, er 
voor bezwaarden een mogelijkheid moet 
komen om over ongefluorideerd drink
water te kunnen beschikken. 

Deze praktische aanwijzing heeft ech· 
ter tot aanzienlijke vertragingen geleid, 
vermits niet is aangegeven wat mag 
worden verstaan onder , bezwaarden" 
,.beschikken over" en ,.o~gefluorideerd 
drinkwater." 

Hoe dit echter ook moge zijn, de prak
tische mogelijkheden voor de verstrek
king van ongefluorideerd drinkwater 
zijn beperkt, o.a. omdat met bepaalde 
technische en bacteriologische proble-

, men rekening moet worden gehouden. 
Helaas heeft de overheid nagelaten hier
naar gericht onderzoek in te stellen 10). 
De reeds gefluorideerd drinkwater ver
strekkende gemeenten hebben dan ook 
a~le verschillende oplossingen gekozen 
die geen van alle ideaal zijn. 

Het feit dat er in de praktijk weinlg 
bezwaarden blijken te zijn die ook even
tuele consequenties daarvan aanvaar-
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den, heeft ernstige moeilijkheden voor
komen. Voorshands zijn er maar drie 
praktische mogelijkheden, nl. afgifte 
vanuit centrale tappunten, de verstrek
king per fles en het fluorfilter. 

Het is echter nog zeer de vraag of daar
mee aan alle eisen van bezwaarden 
zoals kosteloze verstrekking en kostelo
ze bezorging aan huis in onbeperkte 
hoeveelheden kan worden voldaan. 

Gezien de ernst van de tandheeikundige 
situatie is het toch dwingend noodzake
lijk om op korte termijn tot besluiten te 
komen. In dit geval dient men de belan
gen van de gezondheidsbescherming te 
laten prevaleren. 

ad. c. Beter ware het te stellen dat 
fluoridering niet alle' oorzaken aanpakt. 

Het voedingsaspeet en de wenselijkheid 
daaraan iets te doen is· eerder in dit 
stuk besproken. Helaas valt van een ef
fectieve preventie uit die hoek voorlopig 
\veinig resultaat te verwachten. Aanvul
lend kan daarbij worden opgemerkt dat 
nog andere meer verborgen factoren in 
het spel zijn. Zo blijkt er zich bij de 
bevolking een wijd ver~reid defaitisme 
te hebben ontwikk~~en meBing dat 
gebltsverval en een vtbêgtijdig kunstge
bit onvermijdelijk zijn, dat alle moeite 
minder te snoepen en beter te poetsen 
toch tevergeefs is. 

Ervaringen zowel in het buitenland als 
ook hier te lande wijzen aan dat de 
effectieve preventie met waterfluoride· 
ring de moeders weer hoop geeft. 

De kinderge bitjes ·zijn zoveel beter dat 
de moeders ook bereid blijken er verde
re moeite voor te doen. 

Conclusies 
1. Zowel uit liet oogpunt van gezond
heidszorg als ook uit het oogpunt van 
doelmatige besteding van gelden i.n deze 
sector, is het noodzakelijk tot spoedige 
invoering van effectieve maatregelen te 
besluiten. Daartoe zijn beschikbaar: 
a. intensieve en systematische voorlich
tings- en opvoedingscampagnes; 
b. drinkwaterfluoridering. 
2. Nu voor een effectieve voorlichtings
campagne zowel de methode als de or
ganisatorische middelen niet aanwezig 
zijn, moet ontwikkeling daarvan krach
tig worden gestimuleerd. 
3. Aangezien voor deze (onder 2 ge
noemde) ontwikkeling en opbouw vele 
jaren nodig zijn, kan niet worden ge
wacht met landelijke invoering van de 
drinkwaterfluoridering. 
4. Dat daarbij aan bepaalde bezwaren 
niet volledig tegemoet kan worden ge
komen valt te betreuren. In afwachting 
van de ontwikkeling van betere alterna· 
tjeven zal voorlopig met onvolkomen op
lossingen, zoals verkrijgbaarstelling van 
ongefluorideerd drinkwater per fles of 
gratis beschikbaarstelling vanuit enkele 
tappunten, genoegen moeten worden ge
nomen. 

Bijlage I 
Uit alle verzamelde gegevens kan wor

den geconcludeerd dat fluoride zelfs een 
essentieel bestanddeel van onze voeding 
is. Zo stelt de US National Research 
Council Food and Nutrition Board in 
1968: 
"Fluoride is present in small but widely 

varying amounts in practically all soils, 
water supplies, plants and animals, and 
thus is a normal constituent of all diets. 
Fluoride is incorporated in the structure 
of teeth and necessary for maximal re
sistance to dental cariës. For these rea
sons it is considered te be an essential 
nutrient. 11). 

Het is evenwel niet juist daaruit op te 
maken dat iedere wijzè van toediening 
net zo physiologisch, veilig en effectief 
is als opname via het drinkwater. Over 
deze andere toedieningsbewijzen kan het 
volgende worden opgemerkt: 
1. Fluoride toevoeging aan keukenzout. 

Bij deze toedieningsvorm heeft men 
direct te maken met tweeërlei moeilijk· 
heden nl. hoe groot moet de toevoeging 
zijn en wat is het effect daarvan? 

Men dient dan ook de consumptiegege
vens van keukenzout te kennen zowel 
in totaal als verspreid over leeftijd en 
over de dag. In gebieden waar zoutfluo
ridering is toegepast ( Zwitserland Co
lu~bia en Amerika) heeft men, bij ge
bruik aan die gegevens, het verbruik 
~o~ten schatten. In Wädenswil (kanton 
Zünch) werd een dosering van 90 mg 
fluoridezout per kilogram zout te laag 
bevonden voor een redelijke cariësrem
ming (Marthaler, 1968). Thans veron
derstelt men dat de dosering minstens 2 
maal zo hoog kan zijn. Onderzoek naar 
de effecten van keukenzoutfluoridering 
wordt thans uitgevoerd in Hongarije 
(loopt nu 3 jaar) en Zwitserland (loopt 
thans 2 jaar) ; daarbij wordt een gehal
te van 250 mgFfkg zout gebruikt. Nauw
keurig medisch-tandheelkundig on
derzoek zal nog . zeker 10 - 15 jaar in 
beslag nemen alvorens men definitieve 
conclusies kan trekken. 
Recente optimistische door de industrie 
uitgegeven, persberichten over de moge
lijkheden van keukenzout fluoridering 
moeten dan ook aJs voorbarig en nau
welijks gegrond worden gekwalificeerd. 
2. Fluoride toevoeging aan broodzout. 
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Stemrecht in 
buitenland 

Defensie-
• • comm1ss1e 

Kinderbijslag 
anders verdelen 

Mijn opinie is • • • 

Verheugend is het, dat er op mijn ar
tikel in Vrijheid en Democratie van 21 
januari jl. over het probleem "stemrecht 
in het buitenland" gereageerd is. Ver
heugend vind ik het daàrom, omdat het 
voor vele in het puitenland werkende 
Nederlanders een werkelijk levend pro
bleem is, dat veel meer belangstelling 
verdient. 

Eerst wil ik het misverstand oprui
men, dat kennelijk bij de heer Van Not
te leeft. Ik vind het probleem stemrecht 
voor in het buitenland wonende Neder
landers een wezenlijk probleem en het is 
geenszins ooit mijn bedoeling geweest 
"dit delicate onderwerp met een schou
derophalen af te doen", zoals de heer 
Van Notte veronderstelt. 

Voor mij is echter de vraag in hoever
re uitbreiding van het stemrecht binnen 
de huidige Grondwet mogelijk is. Naar 
mijn mening loopt de heer Van Notte te 
gemakkelijk over artikel 90 der Grond
wet heen. Uit zijn betoog komt duidelijk 
de wens naar voren alle in het buiten
land werkende Nederlanders het stem
recht te geven. Maar afgezien van de 
vraag of dat nu inderdaad de beste op
lossing is - waarbij ik denk aan het 
artikel van de heer mr. W. J. Geertse
ma, toen nog lid der Tweede Kamer, in 
dit blad van 17 mei 1968, waarin hij 
zich afvroeg of het redelijk is om bijv. 
een Nederlander die in verband met de 
hoge belastingen in het buitenland gaat 
wonen, nu ook het kiesrecht achterna te 
dragen - gaat het mij om de vraag in 
hoeverre uitbreiding van het stemrecht 
thans mogelijk is binnen de vigerende 
Grondwet. Uit het commentaar van de 
heer Belinfante blijkt duidelijk, hoe de 
opinies over deze vraag kunnen ver
schillen. 

De heer Van Notte zal mij nu waar
schijnlijk tegenwerpen, dat in dat geval 
verandering van artikel 90 der Grond
wet dringend gewenst is. Ik moge hem 
dan wijzen op de laatste zin van het 

De heer P. J. van Emburg te Oegst
geest schrijft in Vrijheid en Democratie 
van 18 februari dat het algemeen secre
tariaat de inlichting verstrekt dat er 
geen defensiecommissie van de partij is, 
terwijl een der defensiedeskundigen in 
onze Tweede Kamerfractie verzekerde 
dat er wel degelijk zo'n commissie is. 

Deze tegenstrijdigheid vereist ophel
dering: er is sedert jaren een commissie 
van advies voor de defensiespecialisten 
in de Kamerfracties, aanvankelijk door 
deze leden der fracties in het leven ge
roepen. Enige tijd geleden heeft het 
hoofdbestuur in overleg met de defen
sie-adviescommissie van de fracties be
sloten de commissie uit te breiden en de 
status van partijcommissie te verlenen. 
De heer Keja was dus met zijn medede
ling iets in de tijd vooruit, hetgeen een 
liberaal Kamerlid niet misstaat. 

Een andere opmerking van de heer 
Van Emburg vereist tegenspraak: Op 
de amendementenbeurs zouden talrijke 
voorstellen op defensiegebied zonder 

De kinderbijslag is inderdaad een ver
ouderd instituut, zoals de heer Breit
barth in het laatste nummer van Vrij
heid en Democratie schrijft. Daardoor 
hebben .velen er bezwaren tegen. 
In het verkiezingsprogramma van de 
VVD wordt gepleit voor geleidelijke be
perking van de kinderbijslag. De vraag 
moet worden gesteld of die beperking 
verkregen moet worden via een ver
ouderd systeem. Primair gaat het om 
een herverdeling van een deel van het 
nationaal inkomen. Daarbij gaat het om 
forse bedragen. In 1970 werd via de kin
derbijslag een bedrag van f 2.25 miljard 
verdeeld, voor kinderaftrek kan nog 
eens met een bedrag van f 800 miljoen 
gerekend worden, zodat de totaal te 
verdelen "pot" op ruim f 3 miljard ge
steld kan worden. Doordat de uitke
ringsbedragen regelmatig worden aan
gepast aan de loonindex, zal deze "pot'' 
in 1972 niet ver van de f 4 miljard af
liggen. 
Voor een gezin met twee kinderen met 
een inkomen van f 10.000.- per jaar 
maakt de kinderbijslag 12,5 pct. van het 
gezinsinkomen uit, bij een inkomen van 
f 20.000.- per jaar bedraagt dit percen
tage 7,4 pct. 
Wanneer men langs deze weg de te ver
delen "pot" probeert te verkleinen kan 
men verwachten, dat er looncompensa-

antwoord van de ministers van Binnen
landse Zaken en Buitenlandse Zaken op 
de vraag van de heer Vredeling van 3 
december 1971 betreffende het kiesrecht 
van de ambtenaren der Europese Ge
meenschappen (vgl. noot bij mijn arti
kel in Vrijh. enDem.van 21 jan. 1972). 

In dit antwoord wordt geconstateerd, 
dat het verlenen van. kiesrecht aan Ne
derlanders werkzaam bij een volken
rechtelijke organisatie waartoe Neder
land is toegetreden, onder de geldende 
grondwetsbepalingen niet mogelijk is. 
Maar het antwoord eindigt dan als 
volgt: "Bij de voorbereiding van de al
gehele herziening van de Grondwet zal 
deze aangelegenheid uiteraard opnieuw 
aan de orde komen". Het laatste woord 
is er dus - gelukkig - nog niet over 
gesproken. 

De heer Belinfante bestrijdt mijn me
ning, dat het verlenen van stemrecht 
aan ambtenaren die buiten Nederland in 
Nederlandse openbare dienst zijn, bin
nen de Grondwet valt. 

Maar naar mijn mening moet de be
doeling van de Grondwetgever aldus ge
ïnterpreteerd worden, dat hij het kies
recht aan een ieder wil geven die daar
toe door de gewone wetgever geacht 
wordt een voldoende sterke band met 
Nederland te hebben. 

Deze band zie ik nu wel degelijk bij 
de ambtenaren die buiten Nederland in 
Nederlandse openbare dienst zijn. Be
doelde ambtenaren hebben een band met 
de Nederlandse overheid en zijn be
stemd na verloop van tijd weer naar 
Nederland terug te komen. De memorie 
van toelichting op wetsontwerp 8652 
stelt dan ook, naar mijn mening te
recht: "Een plaatsing in het buitenland 
heeft in beginsel steeds een tijdelijk 
karakter. In deze situatie doet het wat 
oneigenlijk aan, dat bij (tijdelijke) over
plaatsing naar een post in het buiten
land het kiesrecht verloren gaat, terwijl 
dit bij (tijdelijke) terugkeer naar het 

veel ómhaal onder de tafel zijn geveegd. 
Daarvan is geen sprake geweest. De 
voorstellen inzake de oorspronkelijke 
paragrafen 5 en 6 "defensie" en "perso
neelsbeleid defensie" waren inderdaad 
talrijk, om niet te zeggen talloos; bo
vendien waren er voorstellen tot algehele 
herschrijving, welke voorstellen zich 
niet lenen voor behandeling als amende
ment. Een herschreven tekst is immers 
voor een vergadering à prendre ou à 
laisser, men kan daarop niet meer 
amenderen. Na uitvoerige discussie op 
de amendementenbeurs en in nauw 
overleg met de indieners werd besloten 
tot een geheel herschreven tekst waar
bij de amendementen die niet in deze 
herschrijving waren verwerkt (en dus 
niet waren overgenomen) zonder uitzon
dering zijn opgenomen in de vervolgens 
aan de partijraad voorgelegde tekst. 
Voor zover deze amendementen door de 
redactiecommissie van een negatief ad
vies waren voorzien; leidde dat in één 
geval tot intrekking van het desbetref-

ties worden gevraagd. En dat is de be
doeling niet. Want de uit de kinderbij
slag"pot" vrijkomende gelden moeten 
worden gebruikt om andere - meer 
noodzakelijke - sociale voorzieningen 
(mede) te financieren. 

Het is vrijwel zeker, dat de grond voor 
de progressie in de kinderbijslag voor 
grote gezinnen niet (meer) aanwezig is. 

Een gezin met acht kinderen is relatief 
niet duurder dan een gezin met twee 
kinderen. Bovendien zijn de technieken 
voor geboortenregeling en de daaraan
verbonden faciliteiten zodanig, dat de 
ouders van grote gezinnen (binnenkort) 
zelf de gevolgen geheel alleen voor hun 
rekening kunnen en moeten nemen. 

Wil men de kinderbijslag-"pot" naar 
moderne maatschappij-inzichten verde
len, dan zal men een verdeelsleutel moe
ten vinden die algemeen als juist erkend 
wordt en bovendien ruimte laat om uit 
die pot gelden te gebruiken voor andere 
sociale voorzieningen. Ook zal er nog 
rekening mee moeten worden gehouden, 
dat de totale kinderbijslagwetgeving 
bijzonder gecompliceerd is en de zelf
standigen voor een deel in de kou laat 
staan. Een nieuwe regeling zal daarom 
het karakter van een volksverzekering 
moeten hebben, die voor iedereen geldt. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

departement weer herleeft". Om deze 
band aan te duiden verwees ik naar de 
artikelen 2 van de Wet op de Inkom. 
stenbelasting 1964 en de Wet op de Ver
mogensbelasting 1964. Waar nu de wet
gever bij in het buitenland werkende 
ambtenaren wel een voldoende sterke 
band met Nederland aanwezig acht om 
hen belastingplichtig aan Nederland te 
beschouwen, was mijn vraag of het dan 
niet gerechtigd is hen ook stemgerech
tigd te laten zijn. Uiteraard dient er 
geen rechtstreeks verband te bestaan 
tussen het betalen van belasting en het 
genieten van stemrecht, de heer Belin
fante wijst daar terecht op. Terecht 
zegt hij dan ook, dat het censuskies
recht in 1917 is afgeschaft. 

Heel in het kort samengevat zijn er 
voor mij de volgende argumenten om 
Nederlandse ambtenaren in het buiten
land werkzaam als ingezetenen te be
schouwen: 

• de rechtstreekse dienstverhouding 
met het Nederlandse openbare gezag; 

• het tijdelijk karakter van een plaat
sing in het buiteilland; 

• de Wetten op de Inkomstenbelasting 
en Vermogensbelasting, waarin bepaald 
wordt, dat buiten het Rijk verblijf hou
dende Nederlanders, die in dienstbetrek
king staan tot een Nederlandse publiek
rechtelijk rechtspersoon geacht worden 
binnen het Rijk te 'o/Onen. 

Zou echter het -stemrecht ook toege
kend worden aan Nederlanders werk
zaam bij één der Europese Gemeen
schappen, dan dient inderdaad de vraag 
gesteld te worden: waarom dan niet het 
stemrecht ook verlenen aan degenen, die 
in dienst zijn bij een Nederlandse parti
culiere onderneming in het buitenland? 
Dit nu zou volgens mij in strijd zijn met 
onze Grondwet. 

I. GUNTHER 

fende amendement door de afdeling die 
het had ingediend (amendement no. 53). 
Alle overige amendementen alsmede de 
gehele herschreven tekst (alinea voor 
alinea) werden in de partijraad aan de 
orde gesteld. Over de amendementen 
gaf de partijraad advies. In de herschre
ven teksten werd - omdat het her
schrijvingen betrof - ter vergadering 
nog een aantal wijzigingen aangebracht. 
Dit alles na stemming. Van de ame.nde
menten die een negatief advies van de 
partijraad ontvingen werd nog een aan
tal ingetrokken. Vervolgens stelde de al
gemene vergadering de defensiepara
graaf alinea voor aliea vast en werden 
de resterende amendementen door de al
gemene vergadering behandeld (d.w.z. 
aangenomen of afgewezen). Deze om
slachtige- procedure is een gevolg van 
een maximum aan interne partijdemo
cratie en laat zich niet kwalificeren als 
"van de tafel vegen." 

F. KORTHALS ALTES, 
algemeen secretaris. 

Feit is, dat een gezin met opgroeiende 
kinderen altijd voor grote uitgaven 
staat. Dat dit gegeven wordt gebruikt 
al3 basis voor de verdeling van de "pot" 
lijkt daarom niet onredelijk. De verdeel
sleutel moet echter niet gebaseerd zijn 
op het a a n t a I kinderen in een gezin, 
maar op de 1 e e f t ij d van het kind. 
Een kind van twee jaar kost minder 
dan een (studerend) kind van 18 jaar. 
Als men zodoende aan oudere kinderen 
(uiteraard via ouders of verzorgers) een 
groter bedrag toekent dan aan jongere 
kinderen, betekent dat, dat het gezin als 
zodanig uit de "pot" een hogere of lage
re subsidie ontvangt die meer in over
eenstemming is met het werkelijke ver
loop van de kosten bij de opvoeding van 
kinderen. 
Op deze wijze behoeft dan ook niet de 
botte bijl van het "bevriezen" van het 
eerste kind te worden gehanteerd. In 
ons systeem zijn er geen eerste kinderen 
meer, alleen de leeftijd telt. 
Wil men de te verdelen "pot" verklei· 
nen, dan zal de bij de leeftijd van het 
kind behorende uitkering moeten wor
den verminderd en hierin kan men nog 
de nodige nuanceringen aanbrengen. 

W.VERWEY, 
Voorzitter Raad van Arbeid te Rotter

dam 
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Krit:ek op 
Amsterdam 

Met verbazing heb ik in het laatste 
nummer van Vrijheid en Democratie de 
kritische ontboezemingen van de heer B. 
V. Voskuil over de situatle in Amster
dam gelezen. 

Ik wil voorop stellen, dat ik met de 
toestand zoals die zich daar heeft ont
wikkeld geenszins gelukkig ben. Ik 
vraag mij echter af waar de Heer Vos
kuil als VVD-er het recht of de moed 
vandaan haalt om op deze situatle kri
tiek te leveren. Zijn immers de uitwas
sen als Dam- en Vondelpark-slapen, 
huizen kraken, druggebruik in gesubsi
dieerde jeugd-tehuizen, etc. niet begon
nen en daarna min of meer als normaal 
geaccepteerd in een periode dat de VVD 
zelf regerings-verantwoordelijkheid 
droeg - ja zelfs een Minister van Justi
tie leverde? Professor Polak mag dan 
als eminent rechtsgeleerde ons aller 
hoogachting verdienen, het had de rege
ring en de VVD indertijd duidelijk moe
ten zijn dat een minister er niet in de 
eerste plaats is om de juridische weten
schap te dienen, maar om er voor te 
zorgen, dat recht en orde volgens de 
vigerende wetgeving gehandhaafd wor
den. 

Ook in de huidige regeringsperiode 
heb ik het moment gemist, waarop de 
minister van binnenlandse zaken de 
burgemeester van Amsterdam op het 
matje riep om hem duidelijk te maken 
dat hij, bij een volharden in zijn slappe 
en tweeslachtige houding, beter plaats 
kon maken voor een meer capabele fi
guur. Op deze wijze heeft de VVD haar 
steentje bijgedragen aan het ondermij
nen van wat van oudsher door de meer
derheid van ons volk als normale ge
dragsregels werd aanvaard. Onze minis
ter van defensie doet hierin, ondanks 

• Angola en de VVD 
De rol van Portugal in Angola is wei

nig fraai. 
Men behoeft niet links te zijn om te 

weten dat er in Angola een regime heerst 
dat tegen wetten van menselijke be
schaving indruist. 

Men behoeft geen VVD'er te zijn om 
zakel.\jk en objectief de feiten tot zich 
te lateri komen. Het zou wel prettig zijn 
als binnen onze partij onze verantwoor_ 
delijkheid met het mondiale niet bij Berk
houwers werkterrein ophield. 

Het spijt mij dan ook dat slechts 4 
VVD-fractieleden de subsidie aan het 
Angolacomité hebben aangevochten. 

Bij volgende gelegenheden verwacht ik 
dat alle 16 leden dezelfde vraag gaan 
stellen om hun diepmenselijke relatie met 
de genocide in Angola in een sociaal
economisch perspectief te onderstrepen. 

J. A. BOM, Lisse 

• Werknemersmacht 
Naar aanleiding van het artikel 
"Tekort op begroting 1972" in Vrij
heid en Democratie dd. 21-1-'72, meen 
ik te moeten opmerken, dat de heer 
Fré Meis met zijn f 400.- "uitke
ring ineens" daaraan ook wel schul
dig is. Zeer ruw geschat moest de Ne
derlandse Staat daardoor aan zijn 
600.000 ambtenaren 240 miljoen uit
betalen; en de rest van de Nederlandse 
bedrijven met 2 X zoveel werknemers 
480 miljoen, of wel totaal 720 miljoen, 
die waarschijnlijk in de consumptieve 
sfeer terecht kwamen. 
Als we ons konden voorstellen, dat 
het mogelijk geweest zou zijn deze 720 
miljoen in de constructieve sfeer te 
besteden, wat zouden wij dan bereikt 
kunnen hebben? Men zou er bijv. zie
ken- en bejaardenhuizen van hebben 
kunnen bouwen, zodat de verpleegkos
ten omlaag zouden kunnen waardoor 
de ziekenhuisverzekeringspremie mede 
verlaagd zou kunnen worden, dus dui
delijke inflatiebestrijding. 

Of men zou water- en lucbtreinigings
installaties kunnen bouwen voor een 
gezonder leefmilieu voor iedereen. Of 
viadukten bouwen op plaatsen van be
waakte en onbewaakte overwegen, of 
een tunnel onder de Schelde. Of 500 
miljoen geven voor werklozenbestrij
ding van het noorden. 

Of... zijn wij weer terechtgekomen 
in een maatschappij waar de werk
nemers door misbruik van macht hun 
privé geldelijk gewin laten prevaleren 
boven de belangen van de onderneming 

zijn lofwaardige streven om althans on
ze verdediging naar buiten enigszins op 
peil te houden, rustig aan mee en laat 
toe dat de krijgsmacht van binnenuit 
wordt uitgehold. 

Uit bovenstaande kan ik slechts aflei
den dat het de VVD blijkbaar voldoende 
is om zo nu en dan onder veel voorbe
houd eens met de mond wat aandacht te 
geven aan de rechten van iedere burger 
op bescherming tegen agressieve min
derheden. In de praktijk laat diezelfde 
VVD de individuele burger echter rustig 
in de kou staan. Het is immers tegen
woordig mode om "progressief" te zijn 
en ten koste van alles moet worden 
voorkomen, dat op de een of andere wij
ze het predicaat "rechts" - of erger 
nog "conservatief" - wordt verkregen, 
want dat zou wel eens stemmen kunnen 
kosten. Daarom zo nu en dan eens een 
beetje morren tegen al te in het oog 
springende uitwassen, maar er vooral 
niets tegen doen. 

De gevolgen van het voortdurend con
cessies doen om derwille van de minis
terszetels begint zo langzamerhand ake
lig duidelijk te worden. De VVD is mede 
verantwoordelijk voor een chaotisch 
rechtsbestel, een falende drug-wetge
ving, een vurig-rode omroep-chaos, een 
19e-eeuwse abortuswetgeving, een uitge
holde krijgsmacht en een gedecimeerde 
en beroeide boeren- en middenstand. 
Waarom, zo vraag ik mij af, heeft deze 
VVD het nodig geoordeeld met vele con
cessies aan de eigen principes een fa
lend regeringsbeleid te steunen? Waar, 
zo vraag ik mij wederom af, haalt de 
geachte scribent in Vrijheid en Demo
cratie het recht vandaan zich over de 
gevolgen van dit beleid te beklagen? De 
VVD draagt er toch immers zelf ·mede 
verantwoordelijkheid voor? 

Dr. H. W. van Meeteren 
Krimpen aan de IJssel 

waar ze werken, onverschillig of deze 
ten onder gaat of niet? 

W. J. WAANING, Haarlem 

• Dienstkeuring 
Naar aanleiding van de keuring voor 
de militaire dienst, die ik onlangs heb 
ondergaan, wil ik een paar vragen op
werpen. Ik ben zeven uur in het gebouw 
van de keuring geweest. In die tijd zijn 
heel wat gegevens over mij verzameld, 
waaronder ook persoonlijke, zoals ver
enigingen (ook politieke), waarvan men 
lid is, uitslagen van de tests en gods
dienst. 
Waarom informeren zoveel instanties 
naar iemands godsdienst? Hoe- lang 
worden de gegevens bewaard en boe 
veilig zijn ze? Worden er buiten mijn 
medeweten gegevens aan derden ver- . 
strekt zoals aan een bedrijf, waarbij 
ik solliciteer? Is het eigenlijk wel ver
plicht de formulieren naar waarheid in 
te vullen of hoef je alleen maar wat op 
te schrijven (volkstelling) ? Wordt er 
werkelijk ernstig rekening gehouden 
met de opgegeven voorkeur? En ten 
slotte dacht ik dat ik echte Nederland
se boter zou krijgen, maar we kregen 
maar margarine. 

R. R. WIENTJES, Wageningen 

• Naschrift 
Ik zou op bijgaande artikeltje als 

volgt willen reageren. 
Tijdens de dienstkeuring worden in

derdaad veel persoonlijke gegevens ge
vraagd, die echter nauwelijks om ge
heimhouding vragen en veelal in de om
geving van de gekeurde reeds bekend 
zijn. 

Deze gegevens worden gevraagd om 
wat achtergrondkennis van de betrokke
ne te krijgen, terwijl naar de godsdienst 
wordt gevraagd om t.z.t. de geestelijke 
verzorger te kunnen informeren. 
Alle gegev~ns worden bewaard geduren
de de tijd aat de betrokkene dienstplich
tig is en daarna vernietigd. 

Hoe veilig de gegevens zijn valt niet 
te voorspellen. In de V.S. lekten onlangs 
nog zeer belangrijke militaire geheimen 
uit. In ieder geval worden de gegevens 
van de gekeurde wel aan zijn comman
dant verstrekt, maar nimmer aan "der
den", dus ook niet aan toekomstige 
werkgevers. 
· De verplichting om de formulieren 

goed in te vullen ligt in de wet vast 
(art. 12 lid 1 van de Dienstplichtwet). 

Voor zover het mogelijk is, wordt ook 
rekening gehouden met opgegeven voor
keuren, maar niet iedereen kan bijvoor
beeld kok of chauffeur worden. 

G. W. Keja, lid Tweede Kamer 
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Fluor-rapport 
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Naar analogie van de in Nederland wet
telijk geregelde jodiumtoevoeging aan 
het broodzout is aan deze mogelijkheid 
voor fluoride toevoeging reeds vroeg ge
dacht. Al in 1960 is er onderzoek ver
tiebt naar de broodconsumptie. Ook de 
fluoride opname uit met een dergelijk 
zout · bereid brood is nagegaan. Op 
grond hiervan moet men deze methode 
als uiterst moeilijk toepasbaar laten va
ren. Een veilige èn werkZame dosering 
kon niet worden bepaald i.v.m. het sterk 
uiteen lopende broodgebruik. 

3. Fluoride toevoeging aan suiker. 

Voor deze gedachte is in het recente 
verleden veel propaganda gemaakt. 
Toch kan van invoering van deze me
thode thans geen sprake zijn, alleen al 
op grond van het feit dat er geen enkel 
proefondervindelijk gegeven terzake 
van dosering, effect en veiligheid aan 
ten grondslag ligt. 

Vele andere, voorshanden niet te be
antwoorden vragen doen gegronde twij
fel aan de toepasbaarheid rijzen. Een 
langlopend onderzoek (tenminste 15 
jaar) is dan ook een minimale. 

4. Fluoride toevoeging aan melk. 

Deze mogelijkheid is in Zwitserland en 
Amerika onderzocht en helaas onprak
tisch gebleken. De melkconsumptie 
blijkt weinig gerelateerd te zijn aan het 
drinkwaterverbruik. Met de leeftijd 
neemt het waterverbruik toe en daalt de 
melkconsumptie. Daarnaast moet ook 
op grond van technische en psychologi
s-che problemen de melkfluoridering 
worden afgeraden. 

5. Voor minder algemene toepassingen 
van fluoride zoals lokaal aanstrijken 
van de gebltselementen met geconcen
treerde fluoridepreparaten, het spoelen 
van de mond met geconcentreerde op
lossingen, het gebruik van fluortablet
ten e.d. zij verwezen naar het advies 
Van de Gezondheidsraad (1970), waal'
·in ook hieraan uitvoerig aandacht be
steed i&. 

Alhoewel het tandheelkundig effect van 
deze methoden niet zo groot is als dat 
van drinkwaterfluoridering zijn met de
ze methoden redelijke resultaten bereik
baar. Hun universele toepasbaarheid is 
echter veel geringer. De veiligheid ver
eist een goede controle enjof er is ar
beidsintensieve inzet en begeleiding door 
tandartsen enjof hulpkrachten voor no
dig. Een hoeveelheid tandheelkundige 
arbeidskracht die voorlopig nog vele ja
ren zeer schaars zal zijn. 

6. Het gebruik van fluoride-houdende 
tandpasta neemt toe. Helaas zijn niet 
alle merken zo effectief enjof veilig als 
de reclameteksten ons willen doen ge
loven. Merken die diepgaand en langdu
rig klinisch zijn onderzocht hebben nog 
geen ruime verspreiding gevonden. 

Het te verwachten cariës-remmende 
effect bij een optimaal gebruik is ten 
hoogste 20 - 30 pct. De waarde van het 
gebruik van deze tandpasta's is dan ook 
waarschijnlijk meer ondersteunend, zo
wel medisch als psychologisch, zodat 
hiermede alleen niet kan worden vol
staan. In verband met de zeer hoge con
centraties (0,1 pct. fluoride.en hoger) is 
voorzichtigheid bij het gebruik van deze 
pasta's geboden. Beneden de leeftijd van 
4 jaar, wanneer de kleuters de pasta nog 
inslikken, kunnen ze dan ook niet wor
den gebruikt. 

Bijlage 11 
Het fluoridegehalte van ·zeewater be

draagt omstreeks 1,3 mg F-/1. Dit opge
loste fluoride is niet meer dan 0,8 pct. 
van de totale hoeveelheid die ten gevol
ge van erosieprocessen uit gesteenten 
vrijkomt en vervolgens door de rivieren 
naar zee wordt gevoerd en daar met de 
in het zeewater aanwezige calcium, fos
faat- en andere ionen weinig oplosbare 
verbindingen (fluoriet, fluorapatiet e.d.) 
vormt, die op de zeebodem worden afge
zet. 

In het zoete OpP..ervlaktewater ~ijn de 
concentraties in de orde van 0,1 - 0,3 
mg F-/1. De hoogste gehalten werden 
gevonden in het Maaswater bij dè Belgi
sche grens waar nu en dan waarden van 
0,1 mg F-/1 en hoger werden gemeten. 
Regenwater in het westen des lands 
(nabijheid van de zee) bevat gemiddeld 
0,1 à 0.25 mgF•/1. 

De 18 drinkwaterbedrijven, die op 1 

december 1970 gefluorideerd drinkwater 
leverden, produceerden in 1969 totaal 
165 millioen m3 water.-

De 165 ton fluoride die aan dit drink
water waren toegevoegd, werden groten
deels geloosd in de rond 5 miljard m3 
oppervlaktewater, die in ons land aan
wezig is. Wanneer dit oppervlaktewa
ter gedurende een heel jaar niet zou 
worden ververst, zou de fluoridering re
sulteren in een concentratie-verhoging 
van niet meer dan 0,033 mg F-f1. 

In werkelijkheid staat dit oppervlakte
water echter niet stil omdat onze boe
zemwateren en kanalen ter bestrijding 
van de verzilting voortdurend worden 
doorgespoeld met grote hoeveelheden 
vers rivierwater. De gemiddelde water
toevoer naar Nederland bedraagt jaar
lijks 90 miljard m3 (Rijn 70 miljard m3, 
Maas 8 miljard m3, overige rivieren 2 
miljard m3, neerslag minus verdamping 
10 miljard m3). 

Opname van de 165 ton drinkwaterfluo
ride zou een concentratieverhoging van 
gemiddeld 0,0018 mg F-/1 in het toege
voerde oppervlaktewater bewerkstelli
gen.12) 

Als kritiek op deze grove benadering 
kan men aanvoeren dat het geloosde 
fluoride niet homogeen met de totale 
massa van het oppervlaktewater wordt 
vermengd; de verhoging van het na
tuurlijke fluoridegehalte van dit water 
(gemiddeld omstreeks 0,3 mgF-/1) zal 
derhalve op sommige plaatsen kleiner, 
maar op andere groter zijn dan 0,0018. 
Ook in droge perioden zal de stijging 
groter zijn. Dit alles wordt echter ruim
schoots gecompenseerd door de omstan
digheid dat verreweg het grootste ge
deelte van de 165 ton fluoride - name
lijk 120 ton - in Rotterdam wordt ge
doseerd en na gebruik rechtstreeks via 
de Nieuwe Waterweg naar zee afge
vloeid. 

Bij evaluatie van deze factoren komt 
men tot de slOtsom d'àt de drink"ffttder
fluoridering thans een stijging Vaal het 
natuurlijke fluoridegehalte van bet op
pervlaktewater veroorzaakt die kleiner 
is dan 1 pct. van de reeds aanwezige 
hoeveelheid. Een dergelijke stijging kan 
met de thans gebruikelijke analyse-me
thodiek niet eens worden aangetoond! 

Wanneer in de toekomst, omstreeks het 
jaar 2000, de jaarlijkse drinkwaterpro
duktie naar schattil!g tot 3,6 miljard m3 
toeneemt, zal, als ook dan nog geen 
goede alternatieve methoden voor ca
riësbestrijding zijn uitgewerkt en al het 
drinkwater wordt gefluorideerd, jaarlijks 
rond 3.600 ton fluoride worden ver
bruikt. Deze hoeveelheid zou het na
tuurlijke fluoridegehalte van het opper
vlaktewater met 0,04 mgf1 of met 13 
pct. verhogen. 

De vermelde gegevens geven aanlei
ding tot de conclusie dat: 

- er geen sprake is van toevoeging van 
een nieuwe component aan het milieu 

- de toevoeging van het extrafluoride 
aan bet milieu relatief zo gering is dat 
de kans op verstoring van ecologische 
evenwicht als nihil kan worden be
schouwd. 

Het gebruik van de term "milieuveront
reiniging" voor deze belasting met fluo
ride is uiteraard onjuist, omdat de kwa
liteit van het milieu er in geen enkel 
opzicht door verandert. 

De door de drinkwaterfluoridering aan 
het milieu toegevoegde hoeveelheden 
fluoride staan bovendien in geen ver
houding tot de hoeveelheden die 
door kunstmest-soorten worden inge
bracht. Het fluoridegehalte van deze 
kunstmestsoorten kan 1 pct. bedragen. 

In dit verband kan worden vermeld dat 
luchtverontreiniging met fluoride een 
gevolg is van industriële processen. Het 
gaat hierbij meestal om fluorwaterstof 
in concentraties in de orde van 5 micro
gram per m3 lucht. Dit betekent dat 
men per etmaal niet meer an 0,075 mg. 
inademt, d.w.z. slechts ongeveer 2,5 pct. 
van de hoeveelbeid die men dagelijks 
met gefluorideerd drinkwater opneemt. 
Toch is door de directe nabijheid van 
bepaalde industrieën een ongewenst 
sterke verhoging van het fluoridegehal
te in de lucht en daarna neergeslagen 
op de grond niet onmogelijk. 

Hoewel ook hiervan geen directe toxi
sche gevolgen te verwachten zijn, dient 
met ongecontroleerde excessieve fluori
de uitstoten te voorkomen. 



16.- vriidag 3 maart 197~ VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Een RO~DV AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
*-----------------------------------

"Gastheren 

• • land'' 

een oude naam voor goede wijn 
WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

ANN01876 

LEVERING AAN PARTICVLIEREN DOOR HET GEHELE LAND 

(11 
~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

een BELEVENIS-! 
• Willemsplein 

Rottenlam 

WAAR UVVVRLJHEID' 
GERESPECTEERD 
WORDT ••• 
RiJnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hoteL 

rijnhotel rotterelam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.,OlOJ 132900- Telex 21640 

• ~aar de gas~ koning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: perfekte 
outillage voor vergaderingen, congressen, shows, feestelijke 
bijeenkomsten: royale hotelaccommodatie, restaurant, café, 
petit-restaurant, bar en bowling. Speciale arrangementen bij 
feestelijke gelegenheden: Kerstmis - Nieuwjaar - Pasen -
Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE REN0MMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040-69288 

HOTEL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
REST AURA.NT -ROTISSERIE "NAPOLEON,. 

VREELAND Afo VECHT 
BIJ KRUJSINQ AUTOW!C) HAARLEM/HILVERSUM +UTRECHT/A-MSTE~OAM 

RESERVERING {02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 



Wiegel over formatie-afspraken 

Onze politieke redacteur A. W. 
Abspoel, memoreert in dit artikel 
de verklaring die de heer H. Wiegel 
vorige week in de partijraad van de 
VVD aflegde over de bij de kabinets
formatie gemaakte afspraken. 

Het Hoofdbestuur van de VVD 
zoekt onder HAAR JONGSTE 
LEDEN: 

GEGADIGDEN 
voor de 

nieuwe kiezers 
werkgroep 

Zij hebben als opdracht: 
geven van propaganda
adviezen m.b.t. de groep 
van nieuwe kiezers 
fungeren als testpanel voor 
VVD-presentaties op politiek 
appeal voor de nieuwe 
kiezers. 

Ze moeten zijn: . 
tussen 18 en 23 jaar 
sterk maatschappijbewust 
ervaren in verenigingswerk 
lid van de VVD 

Wie jullie groep heeft, heeft de 
toekomst. In 1975 zijn jullie met 
een miljoen medekiezers (die 
voor het eerst naar de stembus 
gaan) goed voor 25-30 Kamer
zetels. Dat trekt de VVD zich 
sterk aan. Daarom de instelling 
van deze Nieuwe Kiezers werk
groep. Als je belangstelling 
hebt schrijf naar R. W. de Korte, 
Koninginnegracht 61, 's-Graven
hage met vermelding van je hui
dige opleiding of beroep. 

Het nieuwe ltabinet ztLI geen mt'd<'
werking verlenen aan de invoering van 
een districtenstelsel. Het beginsel van 
de evenredige vertegenwoordiging zal 
worden gehandhaafd. 

Dat zijn, zoals bekend, de duidelijke 
bepalingen, op bet stult van het kiesstel
sel opgenomen in het regeeraltkoord 
van juni 1971. Dit akkoord was het re
sultaat van de besprekingen van de 
toenmalige fractievoorzllters in de 
Tweede Kamer, dr. G. H. Vetinga 
(KVP). mr. W. J. Geertsema (VVD) , 
mr. B. W. Biesheuvel (ARP), drs. B. J . 
Udlnk (CHU) en dr. W. Drees Jr 
(DS'70) met de door H.M. de Koningin 
aangewezen informateur, pt•of. dr. P . A. 
J. M. Steenkamp. 

De woorden "geen medewerking vel
lenen aan" sluiten in: a. dat de Rege
ring niet zelf met een voot·stel tot invoe
ring van een districtenl!lelsel zal ko
men; b. dat ook de regeringspartijen op 
dH punt geen initiatief zullen nemen; c. 
dat de Regering ook niet haar contl·a
seign zal verlenen aan een eventueel ini
tiatiefvoorstel in dezen uit de fracties 
van de oppositie. Ware het anders, dan 
zouden mr. Geertsema en onze fractie 
zeker niet hun medewel'ldng aan de for
matie van dit kabinet hebben Willen 
verlenen. 

Onze tegenwoordige ftartievool zilter 
in de Tweede Kamer, · heer \Viegel, 
zei dit nog eens nadt•ukkelljk in een 
verklaring, die hij zaterdag 11 maart in 
de te Utrecht ter bespreking van de 
agenda van onze a.s. jaarve1·gadering 
bijeengekomen partijraad aflegde. Hij 
kwam tot deze onverwachte en oolt niet 
op schrüt gestelde verklaring op grond 
van de in sommige dagbladen niet ge
heel juist overgekomen mededelingen, 
door minister-president Biesheuvel de 
vorige avond in ziju wt>kelijl{se pers
conferentie desg·evraagd gedaan over de 
naast bet regeer·akkoord nog gemaak· 
te "werkafspral<en". De minister-presi
dent verklaarde de totstandkoming 
hiervan aldus, dat na de opstelling van 
bet regeeraltkoord de notulen van de 
gesprekken met de ft'actieleiders ngg 
eens waren nagegaan. D artrit bleek dal 
er toch nog bet een en ander was dal 
buiten het akkoord was gebleven of eni
ge nadere uitwet·king behoefde. Na af
sluiting van het toch al gedeta,illeerdf' 
regeerakkoord is toen nog een lijstje 
van deze nadere punten gemaaltt, dat in 
het bezit is van de ministe1·s en van de 
fractieleidel'S. Volgens de minister-presi
dent waren de fracties hieraan echter 
niet formeel gebonden, aangezien zij 
daaraan nooit hun fiat hadden gegeven. 

In aansluiting hieraan merkte de heer 
Wiegel in de partijraad op, dal wat hem 
betreft deze werkafspraken best hadden 
mogen worden gepubliceerd. Hij had 
geen vrijheid, deze lijst openbaar te ma
l<en. Nu de minister-pr·esident echte1 
een aantal concrete afspraken had ge
noemd die niet geheel juist in de pers 
waren overgekomen, meende hij wel. 
zijnerzijds enige toelichting te mogen 
geven en verkeerde berichten te weer. 
leggen. Hij ging daarbij uit van de op
vatting, dat de fractie wel niet formeel 
aan deze "werkafspraken" gebonden 
waren, maar er toch wel "ernstig reke
ning mee zouden houd n". 

Wat nu de betekenis va.n deze afspra
ken betreft onderscheidde onze fractie
voorzitter hierin enige categorieën. 
Sommige vormden niet meer dan de 
aankondiging van enige verdere studies . 
Daartoe horen in het bijzonder: het be
zien of wellicht enig deel van de aard
gasopbrengst voor het noorden zou kun
nen worden gereserveerd; het onderzoek 
naar de wenselijkheid en de mogelijk
heid tot verplichte nonstelling van een 

Thorbecke- huis 
Dit is hot pand Koninginneg•·acht 57 te Den Haag, dat de \'\1) wil trachten te ko}J('n 
om daar het aJgemeen secretariaat te vestigen, dut wegens huuropzegging van num
mer 61 zal moeten verdwijnen, Kort geleden hebben atle [)artijletlen een brief ontvan
g<'n van <lt heren mr. H. van Riel en H. \Viegel (zit> pagina 7 van dit blad), waarin 
\\·ordt opgeroepen t>en fonds te vonnen voor 'le aankoop van bet paml, 

Oe a<·tio> is zeer bemoedigend van tart gegaan. Ûl) woensdagochtend 15 maart wa'l 
l'l'!'d" t"<'D I.Jedr.tg ontvangPn van f 62.495,50 \'OOI' hl't l{ruolstt' deel storlingNt van 
pua-tijledPn ten bedrage van 10 tot 15 gulden. 

Al'! u uw b\jdrage nog niet heeft geleverd: doe hot dan nu meteen! Giro 67880 tnv 
\'\'0, Den lluag, onder vermeielilig "Thorbecke-hui>~". Natuurlijk ktmt u ooi• ee~1 

betaal<'llequc van uw bank opsturen. Vul1 u ef'n zo hoog mogelijk bedrng in'.' Dat 
Thoa·lw<'kc-huis m o .. t er ];;omen! 

.. commissal'is algemeen belang" bij 
naamloze vennootschappen en het tref
fen van maatregelen tot het tegengaan 
van cumulaties en misbruiken van so
ciale uitkeringen. 

Een tweede categorie uit deze lijst 
van werkafspraken is al in uitvoering. 
Dmu·toe behoort de wijziging en aanvul-

ling van de Wel op de kansspelen (lotto 
en ea~ino), waar·over inmiddel!:l onze 
geestverwant mr. Geurtsen en de KVP
er dr. Van Schaik samen een initiatief 
voorstel hebben ingediend. Tevens be
hoort daartoe o.a. de afspraak tot ver-
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Twede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het noordelijke dis
trict vastgesteld: 
Kamercentrale Leeuwarden: 

mevrouw mr. E. Veder-Smit, dr. K. 
van Dijk. 

Kamercentrale Groningen: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Drenthe: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Spreeekbeurt uitgesteld 
Leeuwarden - De spreekbeurt die dr. 

K. van Dijk hier 7 april in De Klanderij 
zou houden, is uitgesteld tot maandag 8 
mei. Dr. Van Dijk bleek voor deze 
avond al andere verpliclrtingen te heb
ben. Het onderwerp dat hij belicht is de 
"Huidige ontwikkelingen binnen het on
derwijs." 

7 april is er in De Klanderij een dis· 
cussie-avond van de afdeling Leeuwar
den over de stadsontwikkeling en het 
structuurplan voor de gemeente Lcel:
warden. Aanvang 20.00 uur. 

Aankondigingen 
17 MAART 

Mevrouw mr. E. Veder-Snit (lid van 
de Tweede Kamer) spreekt te Ter Apel 
voor de ondercentrale Westerwolde. 

20MAART 
Dr. K. van Dijk (lid van de Tweede 

Kamer) spreekt voor de statencentrale 
Sneek. 20.30 uur, •t Singeltsje, Sneek. 

G. Kondijs (lid van de Tweede Kamer) 
spreekt voor de statencentrale Frane
li:er. 

7 APÎUL 
Mevr. mr. E. Veder-Smit (Lid van de 

Tweede Kamer) spreekt te Marrwn 
voor de afd. Ferwerderadeel. 

J. W. Wamsteker, sociaal-cultureel 
werker te Roden spreekt in de Winsing
hof te Roden voor VVD-leden en belang
stellenden over "Sociale Jeugdzorg". 
Aanvang 20.00 uur. 

D. Schuitemaker 
in streekraad 
Oost -Groningen 

VRUHaD EN DEMOC~T&E 

Rapport Noorden des Lands 

Op· 26 juni 1970 installeerde het hoofd
bestuur een commissie Noorden des 
Lands met het verzoek een integraal 
plan voor het noorden van Nederland op 
te stellen en een aantal concrete, te ver
wezenlijken maatregelen voor te stellen. 
De commissie stond onder leiding van 
de ondervoorzitter van de partij, mr. H. 
P. Talsma. 

De breed samengestelde commissie 
heeft op 3 maart haar rapport aan het 
hoofdbestuur uitgebracht. Op 10 maart 
is het aan de pers gepresenteerd, nadat 
het intussen op ruime schaal was ver
spreid onder een aantal ministers en 
staatssecretarissen en een groot aantal 
autoriteiten, vertegenwoordigers van de 
bevolking en instellingen in het noordep.. 

Naast besprekingen in de commissie 
en in enkele daaruit gevormde werk
groepen is ook stof voor het rapport 
verzameld in een serie oriënterende ge
sprekken met zeventig personen uit al
lerlei beroepen en functies in het noor
den. Het Tweede-Kamerlid dr. K. van 
Dijk werd bereid gevonden deze ge
sprekken te voeren; de rapportering 
daarna is ook in belangrijke mate van 
ztjn hand. Een aantal cijfermatige gege
vens is verzameld door de prof. mr. B. 
M. Teldersstichting. " 

Het rapport bevat een aantal analyses 
van de huidige problematiek en de oor
zaken daarvan. Vervolgens wordt een 
groot aantal aanbevelingen gedaan op 
het gebied van de verbindingen, voor de 
agrarische sector, tot ontwikkeling van 
de industrie, tot spreiding van over
heidsdiensten, tot voorzieningen in de 
dienstensector en culturele voor~enin
gen alsmede met betrekking tot recrea
tie en milieubeheer. 

Het hoofdbestuur meent dat de com
missie zich op uitstekende wijze van de 
haar opgedragen taak heeft gekweten. 

De commissie kon1t grote lof toe, omdat 
zij erin geslaagd is met voorstellen te 
komen die niet alleen een verbetering 
kunnen geven in de drie "zwarte" feiten 
(inkomensachterstand, hogere werkloos
heid dan in de rest van het land en 
vertrekoverschot), maar die ook te ver
wezenlijken zijn. Het plaatst de zwarte 
feiten eerst tegen de juiste achtergrond 
en brengt ze in de juiste proporties; 
voorts geeft het een inventarisatie van 
een mogelijke aanpak. Juist omdat de 
voorgestelde aanpak ook realiseerbaar 
is, heeft de comm1ssie het noorden van 
Nederland een wezenlijke dienst bewe, 
zen, waarop de bevolking van dat ge
bied jegens de VVD ook aanspraak 
mocht maken. 

De redactie zal in het volgende num
mer van Vrijheid en Democratie een 
uitvoerige samenvatting van het rap
port geven. Het rapport is intussen in 
gestencilde vorm verkrijgbaar tegen 
overschrijving van f 1,50 per exemplaar 
naar postrekening nr. 67880 ten name 
van VVD 's-Gravenhage, onder vermel
ding van .,Rapport Noorden van Neder-
land". , 

F. KORTHALS ALTES 

De commissie was als volgt samenge
steld: mr. H. P. Talsma, Epse, voorzit
ter; P. Veenhouwer, Ruinen (Dr.), se
cretaris; H. A. Boersma, Leeuwarden; 
mr. J. W. Boonk, Emmen; mr. A. P. J. 
van Bruggen, Delfzijl; mr. G. J. A. Bou
ma, Olterterp (Fr.); A. J. Evenhuis, 
Meppel; J. H. G. Goeman Borgesius, 
Aduard; mevrouw J. P. Hansen-van ·der 
Linden, Emmen; drs: L. Hilarides, Har
degarijp (Fr.); R. S. Hofstee Holtrop, 
Coevorden; mevrouw M. H. Hollema
Eikenberg, Rolde (Dr.); J. H. Huisman, 
Haren (Gr.); G. M. Lambers, Eexter
veensekanaa I t Dr.); G. R. Meijer, 

Kloosterburen (Gr.); T. Meijer, Ruige
zand (Gr.); mejuffrouw ir. L. H. de Roo 
de la Faille, Leeuwarden; drs. J. F. 
Scherpenhuizen, Groningen; D. Schuite
maker, Wildervank; H. G. Strating, 
Winschoten; H. E. Takens, Veendam; 
drs. J. H. van Ulzen, Leeuwarden; mr. 
B. P. van der Veen, Leeuwarden; W. J. 
Vuursteen, Oosterhesselen (Dr.); K. 
Weide, Leeuwarden; mr. D. F. Went, 
Leeuwarden; R. Zegering Hadders, Em
men. 

Adviserende leden: dr. K. van Dijk, 
Roden (Dr.); drs. Th. H. Joel{es, 's-Gra
venhage; mr. H. E. Koning, Rotterdam; 
ir. H. J. Louwes, Ulrum (Gr.); mr. F. 
Portheine, Leiden; ir. D. S. Tuijnman, 
Driebergen; mevrouw mr. E. Veder
Smit, Leeuwarden; H. P. H. Wualkens. 
Tollebeek (N.O.P.) 

Bestuursmutaties 
Leeuwarden - Het nieuwe bestuur 

van de afdeling Leeuwarden ziet er als 
volgt uit: voorzitter ir. H. Fetter, vice
voorzitter J. Bijkersma, secretaresse 
mevrouw mr. E. N. J. Smit, penning
meester S. Glaudé, leden mevrouw A. J. ' 
Fischer-Brons, drs. J. Bos, K. Duiker, P. 
G. Mulder en J. de Beer. Het secreta
riaat is gevestigd: De Bit·d 19--6, tel. 
05100-35347. 

Hoogeveen De kamercentrale 
Drenthe heeft tot leden en plaatsvervan
gende leden van de partijraad herbe
noemd de heren R. Zegering Hadders en 
T. E. Willems en mevrouw W. F. van 
Wering-Klimp en de heer S. Rienks. Het 
secretariaat van de kamercentrale is ge
vestigd: De Heurinks 12, te Ruinen tel. 
(05221- 205). 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

De heer D. Schultemaker uit Wilder
vank, lid van de partijraad van de VVD 
en voorzitter van de kamercentrale Gro
ningen, zal worden benoemd tot advise
rend lid van de streekraad Oost-Gronin
gen. Het zal u bekend zijn, dat deze 
streekraad zich heeft voorgenomen op 
de bres te staan voor een betere toe
komst van het noorden van ons land. 

Voor iemand die in het noorden woont 
en werkt en àáadwerkelijke geïnteres
seerd is in de problemen van dit deel 
van ons land moet het voldoening geven 
op zijn _of haar manier te. k~nnen mee
wèrken aan verbetering van welvaart 
en welzijn van het noorden. De heer D. 
Schuitemaker, die nadrukkelijk ver
klaart zijn adviserende functie in de 
streekraad Oost-Groningen helemaal los 
te willen zien van zijn politieke activi
teiten binnen de VVD, is het daar wel 
mee eens. "Iedere noordeling", zo is zijn 
opvatting, "zou zich moeten verdiepen 
in de problematiek van de streek, waar· 
in hij woont. Ik ben voorgedragen door 
de gezamenlijke landbouworganisaties 
in Groningen en vind het bijzonder ple
zierig dat ook deze organisaties de gele
genheid zullen krijgen mee te denken 
mee te praten over de problemen die er 
in oostelijk Groningen zijn". 

Als secretaris van de Groninger Veen
koloniale Boerenbond heeft de heer 
Schultemaker vrijwel dagelijks te ma
ken met de zeker niet gemakkelijke 
positie van de landbouw in het noorden 
en met name dan in Groningen. De heer 
Schultemaker die ook zitting heeft in de 
studiecommissie van de VVD die recen
telijk een rapport over het noot·den 

heeft gepubliceerd, gelooft dat de nu 
ruim een half jaar functionerende 
str·eekraad Oost-Groningen veel en goed 
werk zal kunnen doen. 

Remmend 

Voorwaarde voor hem is daarbij ech
ter wel, dat de politiek geen al te na
drukkelijke rol gaat spelen. ,.In de afge
lopen maanden ben ik niet bepaald on
der de indruk gekomen van de activitei
ten van deze streekraad. Ik heb de over
tuiging, dat op het ogenblik te veel poli
tieke tegenstellingen remmend werken. 
Die kant moeten we in Groningen niet 
uit. Via de streekraad reikt Den Haag 
ons de hand en die moeten we willen 
aannemen. Met degelijke en goed gemo
tiveerde voorstellen aan Den Haag kan 
de streekraad voor oostelijk Groningen 
erg veel nuttig werk doen. Voorwaarde 
is dan wel dat er geen tegenstellingen 
zijn. Aan politiek gekrakeel hebben we 
niks in Groningen." 

Hoe ziet hij nu zijn '!l.dvi,serende .lid
maatschap van deze streekraad? D. 
Schuitemaker: "Wel, ik kan mij voor
stellen dat als de raad werkelijk goed 
gaat functioneren, er ook allerlei aspec
ten van de landbouw aan de orde zul
len komen .. Ik van mijn kant hoop dan 
de juiste inbreng, zoals die wordt voor
gestaan door de landbouworganisaties, 
te kunnen geven. Persoonlijk ben ik blij 
dat de landbouworganisaties in het ge
heel kunnen meespelen. De landbouw is 
altijd van grote invloed geweest op de 
ontwikkeling van oostelijk Groningen. 

Ik hecht er dan ook grote waarde aan, 
dat niet alleen de landbouworganisaties, 
maar ook andere organisaties, zoals dE 
vakbeweging, is verzocht adviserende 
leden te willen leveren". 

vrijheid en 
democratie 

De redactie \'an Vrijheid en Democra
tie is gevel'ttigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89·8. · Hoofdredacteur en 
voorûtter van de redacticcommi88ie il 
de heer Ph. C. la ChatJelle. ' 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secrctat•iaat 
van, te VVD, Koningirmegrat•ht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-adminlstratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen ete. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertcntie-exllloitatie wordt ver
zorgd door 1le Nederlandse Dagblad 
Unie, Wc~thlaak 180 (JlOl'tltus SU) te 
Rottenlam, tPh•f,JOn OIO • H7'!11, 

algemeen 
secretariaat 

Het algemel'll secrehriaat van de 
VVD is geves~lgd te Den Haag, KoniJI. 
ginnegracbt 61, telefoon (870) 6MSOS. 
Postrekening: 67880 ,ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
Haag. 
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Haya: "Ik ben een beetje gek" 

Interview met onze partijvoor
zitster door L. Rhijnsburger, 
voorlichter van de VVD-frac
tie in de Tweede Kamer 

Formatie
afspraken 

VERVOLG VAN PAGINA 1 

"Het voorzitterschap van de VVD is 
een veel zwaardere taak dan het Ka
merlidmaatschap. Later zal ik zeggen: 
dit waren de allerzwaarste jaren, maar 
het is een goede ervaring en toch ook 
wel dankbaar werk geweest". 

Aldus mevrouw Haya van Someren
Downer tijdens een kort interview in 
haar werkkamer, waar stapels post 
rond haar bureau op de grond liggen 
om te worden beantwoord en waar pa
perassen keurig gesorteerd liggen, om
dat .,'t zonde" zou zijn ze in de prullen
bak te gooien. Zo nu en dan duikt zij 
ook inderdaad onder het bureau om een 
brief op te zoeken die haar verhaal zou 
kunnen illustreren. 

Alsof mevrouw Van Someren elk 
eventueel medelijden wil wegwuiven, 
voegt zij onmiddellijk aan haar verkla
ring toe: "De wisseling ~van Kamerlid 
tot partijvoorzitter was logisch. Ik ging 
uit de Kamer voor mijn zoon. Ik was de 
hele dag uit huis, dat bracht ik geeste
lijk niet meer op. Nu zijn het tijden die 
ik zelf kies: na schooltijd vier uur 
's middags tot kinderbedtijd staat er 
geen politiek op de agenda, alleen bij 
hoge uitzondering. De Kamer was voor 
mij erger, want de Kameragenda stelde 
ik niet zelf vast". 

- Wat is uw erva.ring na cl1'i-e jaar 
voorzitterschap'! 
.,Wel boeiend. De uitdaging is nog gro
ter dan ik in Groningen drie jaar gele
den dacht. Mijn plannen leden voor een 
groot deel schipbreuk op het geldge
brek. Toen ik ontdekte hoe erg het was, 
had ik even de neiging het bijltje erbij 
neer te gooien. De knik ten goede kwam 
toen er bij de "tientjesacties" zo enorm 
veel geld -binnen kwam: de eerste keer 
bijna twee ton en de tweede keer ruim 
twee ton. En dat voor het grootste deel 
in bedragen van f 10 of f 25. Kijk, dat 
is het bewijs van een geweldige spirit in 
de partij. Als de mensen wat voor de 
partij over hebben, moet je echt iets 
van je energie terug geven". 

-Er is een nieuwe in.zamelingsactie 
begonnen, maar nu op initiatief van de 
tractievoorzitttJrs.· ··Bad u zelf dit niet· 
weer willen doen, 

.,Welnee. Ik ben erg dankbaar dat 
Van Riel en Wiegel het dit keer van mij 
hebben overgenomen. Ik hoop dat wij 
het nieuwe pand spoedig definitief kun
nen kopen en er binnenkort in kunnen 
trekken. Het zou voor mij en de gehele 
partij een enorme opluchting beteke
nen".· 

-Vind u het achteraf gezien een goe
de volgorde: van Kamm·lid tot pa1'ti.j
voorzitter? 

volgorde. Kijk maar naar KVP-voor
volgorde. Kijk maar naar KVP - voor
zitter De Zeeuw, die is dan wel enige 
tijd Eerste-Kamerlid maar als hij echte 
parlementaire ervaring had gehad, was 
hij zijn Tweede-Kamerfractie niet gaan 
kapittelen. Dat kun je eenvoudig niet 
maken, politie;k niet en in het licht van 
de menselijke verhoudingen niet. Als 
het nodig is kan het hoofdbestuur een. 
uitspraak doen, maar de partijvoorzitter 
als kindermeisje, alsjeblieft niet. Soms 
eisen leden dat wel van mij, maar dan 
stuur ik ze steevast door naar de Ka
merleden zelf. Zij moeten verantwoor
ding afleggen. Ik ben slechts een van 
hun kiezers." 

hoging van de collegegelden tot f 1000 
per jaar. 

Wat dit laatste punt aangaat is in 
paragraaf 14 van het regeerakkoord on
der g. opgenomen: ,.Drastische verho
ging van de collegegelden in het kader 
van een regeling van rentedragende 
voorschotten ". In antwoord op een 
vraag van een der aanwezigen op onze 
partijraad of de VVD hier niet te onge
nuanceerd meeging met dit voorstel-De 
Brauw, wees de heer Wiegel er nog eens 
op, dat dit een uitvloeisel is van het 
regeerakkoord. Dat spreekt van een 
.,drastische" verhoging, maar dan wel: 
in het kader van een geheel andere fi
nancierings-regeling. Van VVD-zijde is 
altijd het standpunt ingenomen, dat we 
moeten komen tot een groter aandeel 
van de student zelf in de studiekosten. 
Dat is ook billijk tegenover andere, niet 
aldus studerende jongeren. Hij verklaar
de zich overtuigd voorstander van deze 
grondgedachte, maar zij zal moeten 
worden ingepast in een nieuwe financië
le regeling, zodat in beginsel ieder die 
daarvoor in aanmerking komt moet 
kunnen studeren. Bij de concrete uit-

HAYA VAN SOMEREN toen zij drie jaar geleden gekozen werd tot 
partijvoorzitster 

-- Maar er zijn toch zeker ook wel 
nadelen. U kunt uw eigen politielee 
ideeën nu immers veel moeilijker kwijt 
dan ind6."tijd als Kamerlid? 

,.Heeft de partijvoorzitter werkelijk 
iets te zeggen, dan bestaan daar heus 
wel wegen voor. Maar velen blijven je 
toch als Kamerlid zien. Oktober 1968 
ging ik weg uit de Kamer, er zijn men
sen die dat nog steeds niet weten en zij 
die het wel weten, willen vaak nog dat 
ik· bepaalde Kamertaken ter hand ga 
nemen. Spreekbeurten is overigens het 
ergste. Als zij mij daarvoor vragen, 
antwoord ik: "Als ik dat had gewild, 
was ik Kamerlid gebleven". Maar een 
partijvoorzitter spreekt inderdaad veel 
minder dan een Kamerlid en als hij het 
doet, dan voor het partijkader". 

- Toch treeclt u weer meer in de p'lt-

blic:iteif· . ' ' .. 
.,Ja, dat is waar. Ik heb nu een ru~ 

briekje in. Vrijheid en, Democratie. Je 
ziet: het bloed kruipt toch waar het niet 
gaan kan. Na de eerf\te keren had ik 
echter zoveel post, dat ik me ben gaan 
afvragen of ik maar niet weer zal stop
pen. Dat zou ik op zichzelf enorm jam
mer vinden. De mensen hebben van een 
partij nog steeds het beeld van een goed 
bezet bedrijf voor ogen. Ze begrijpen 
gewoon niet dat een brief in de vrije 
tijd - wat dat ook wezen mag -
beantwoord moet worden. 

Overigens de post: en de telefoon ne
men in verhouding de meeste tijd en de 
post vooral in· het weekeinde." 

-Hoe ziet u uw collega-partijvoorzit
ters? 

,.Ik ben het met Elseviers Hoogendijk 
eens dat De Zeeuw van de KVP en de 
baron Van Verschuer van de CHU poli
tieke illusionisten zijn. Het versleten 
spelletje van regeren met ons en lon
ken naar de PvdA is zo doorzichtig dat 
ook de PvdA er niet intrapt. Ze zullen 
kleur moeten bekennen; je kunt de kie
zers niet voor de mal blijven houden. Ik 
heb het gevoel dat zij dat eigenlijk ook 
wel begrijpen". 

werking za,l ook moeten word~n reke
ning gehouden met de specifieke positie 
van bepaalde studenten. De heer Wiegel 
kon daaraan toevoegen, dat hij met zijn 
fractiegenoot dr. Van Dijk over de wijze 
van uitvoering reeds had gesproken. 

Dan zijn er nog punten, die het re
geerakkoord als het ware onderstrepen. 
Als voornaamste noemde de heer Wie
gel de kwestie van het kiesstelsel, waar
over hij de medelingen deed, die we hier 
voorop hebben geplaatst. Verder is er 
o.a. nog de afspraak, dat het probleem 
van de gewestvorming (waarover een 
wetsontwerp van oud-minister Beernink 
nog in het voorbehandelings-stadium bij 
de Tweede Kamer is) tot de .,vrije 
kwesties" zal worden gerekend. Het in
stituut van de benoemde burgemeester 
blijft gehandhaafd. 

Dan zijn er nog wat Wiegel de .,min 
of meer overbodige toevoegingen" 
noemde. Hij rekende daartoe o.a. de uit
spraak dat Nederland zich positief op
stelt tegenover verlangens van Surina
me en de Nederlandse Antillen ten aan
zien van het Statuut van het Koninkrijk 
en de bepaling dat met betrekking tot 

- lVaw·om bent u t<ra.tm begonnen? 
Wat wilde u bereiken? 

.,Niet om iets te worden, dan was-·ik 
mooi in de Kamer gebleven. Alle specu
laties daarover zijn vruchteloos. Wie 
even denkt, snapt dat wel. ik ben een 
gedrevene, ergens een beetje gek, ik wil 
iets l;lereiken: betere politieke scheidslij
nen, hoe is genoegzaam bekend, en een 
goede partij-organisatie. Wat dat be
treft gaan we in de goede richting. 
Neem de centrale inning van de contri
butie: wat Talsma en Korthals All:es 
hebben gepresteerd, is enorm. Maar de 
organisatie moet nog stukken beter. Het 
ergste vind ik, dat nog steeds nieuwe 
leden niet worden opgevangen; dan 
spreek ik ook uiterst onparlementaire 
taal. Ik begrijp best dat heel kleine af
delingen onmogelijk een echte menings
vorming op gang kunnen brengen, maar 
laten zij dan samenwerken . in oDder· 
centrales, 't'oor ZQVer die temntmtte niet 
al bestaan. liet is onaanva.a.rdblia.r dat 
een enthousiast nieuw lid niets hoort, 
behalve via Vrijheid en Democratie. 

De meningsvorming in de partij moet 
geolied lopen. Niemand mag zich te ver 
van de top voelen. Daarom zijn er nu al 
een paar keer per jaar contacten met de 
voorzitters van de Kamercentrales, 
straks zullen die er zijn met de onder
centralebesturen. De weg naar de top 
moet zo kort mogelijk zijn. 

Je moet overigens wel breken met de 
illussie dat de voorzitter ruim 40.000 
mensen persoonlijk kan bedienen. Ik 
zou het best willen, gewoon menselijk 
voelerid, maar het kan nu eenmaal niet 
en dat moet je de mensen dat ook niet 
wijs maken." 

de Europesè Gemeenschap het supra-na
tionale element centraal zal worden ge
steld. 

En ten slotte kan worden aangenomen, 
dat ook enkele fiscale punten in het 
lijstje zijn opgenomen. 

Om te concluderen zijn we zeer ge
neigd het met de heer Wiegel eens te 
zijn dat het beter ware geweest, deze 
ten dele enigszins aanvullende bepalin
gen, ten dele nadere uitwerking van het 
regeerakkoord toch alsnog te publiceren 
in plaats van de schijn te wekken van 
geheimdoenerij. Het is nu eenmaal zo, 
dat te enigertijd toch altijd iets uitlekt 
en dan meestal niet op geheel juiste 
wijze wat inhoud en bedoeling betreft. 

Bij het ter perse gaan van dit blad 
bereikte ons het bericht dat na overleg 
van de vijf regeringsfracties met· minis
ter-president Biesheuvel besloten is de 
tekst van de werkafspraken thans vol
ledig te publiceren. Dat is nog dezelfde 
dag geschied en dinsdag a.s. zal de ge
legenheid bestaan om in de Tweede 
Kamer over de inhoud daarvan desge
wenst nog te discussiëren. 
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Nota -inwonertal, Wageningen 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het oostelijk district 
vastgesteld: 
Kamercentrale Gelderland: 

drs. G. M. V. van Aardenne, L. M. de 
Beer, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Zwolle: 
G. W. Keja, H. P. Waalkens. 

Kopij voor deze rubriek zeneten aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

De gemeente Wageningen staat aan de 
vooravond van verdere beslissingen over 
het ambitieuze bestemmingsplan Uiter
waarden (totale kosten rond 130 mil
joen). Tot degenen die nogal wat beden
kingen hebben tegen het plan in zijjn 
huidige vorm behoort de plaatselijke af
deling van de VVD. Om een bijdrage 
te leveren in de gedachtenvorming over 
de wenselijkheid van het al dan niet 
uitvoeren van dit kostbare plan, heeft 
de VVD-afdeling een nota uitgebracht 
toegespitst op het _te verwachten inwo
nertal van de gemeente in 2.000. Sinds 
de vaststelling van het bestemmingsplan 
Uiterwaarden ( 13 mei 1968) is de situa
tie rond de bevolkingsaanwas, de groei 
van de landbouwhogeschool en haar on
derzoekinstituten, de industrialisatie e.d. 
anders te komen liggen, stelt de plaat
selijke VVD .. 

In de toelichting bij het bestemmings
plan, memoreert het rapport, vermeldt 
het hoofdstuk "Prognose bevolkingaver
loop en woningbehoefte" dat de provin
ciale planologische dienst van Gelder
land het inwonertal voor Wageningen in 
1980 en 2000 op resp. 32.450 en 43.000 
heeft geschat. Volgens de gemeentelijke 
prognose zouden de respectieve cijfers 
te laag zijn en op 35.000 in 1980 en dus 
in 2000 op 45.000 gesteld moeten wor
den. Het inmiddels gegroeide inzicht in 
de totale bevolkingsgroei in ons land 
heeft echter tot een correctie van het 
prognosecijfer voor 2000 geleid. De re
cente groeicijfers van de Wageningse 
bevolking wettigen de verwachting dat 
zij gelijke tred met die van het land 
zullen blijven houden. In 1965 kon aan 
de hand van de toen geschatte 21 mil
joen inwoners in ons land in 2000 wor
den verwacht dat Wagenningen dat jaar 
ongeveer 34.000 inwoners zou tellen. 
Door de correctie van de prognose van 
het Centraai Bureau voor de Statistiek 
vorig jaar, is een schatting van ruim 
30.000 voor het jaar 2000 nu gewettigd. 
Dat cijfer zal alleen worden overschre
den, als er sprake zou zijn van een ster
ke groei van het aantal studenten aan 
de landbouwhogeschool, een uitbreiding 
van de instituten voor landbouwkundig 
onderzoek of van de industriële bedrijven. 

Conferentie drugvraagstuk 
Op vrijdag 7 april a.s. organiseert het 

bestuur van de Organisatie "Vrouwen in 
de VVD" een conferentie over het drug
vraagstuk in Hotel Noord-Brabant, Vre
denburg · 3, te Utrecht. Aanvang 10.30 
uur precies. 

Sprekers: Prof. dr. E. L. Noach, hoog
Ieraar in de farmacologie te Leiden; 
mej. drs. I. Scheltema, 1Jsycholoog; mr. 
A. Niessen, substituut-officier van Justi
tie te Rotterdam. 

Zij hebben zich tot ons genoegen be
reid verklaard de verschillende aspecten 
van het drugvraagstuk te belichten en 
vragen te beantwoorden. 

Van 13 uur tot 14 uur zal een lunch
pauze worden gehouden, waarin ieder 
op eigen gelegenheid kan lunchen. 

Einde der conferentie omstreeks 16.15 
uur. 

Het bestuur hoopt op een grote op
komst, daar het van belang is dat de 
vrouwen in de VVD hun gedachten la
ten gaan over allerlei vragen die met 
het druggebruik samenhangen en hun 
mening uitspreken over de tot dusver 

DE AULA VAN DE LANDBOUW HOGESCHOOL 

Studenten de omliggende gemeenten te vestigen. 
Het rapport verwacht dat die lijn ster
ker zal worden doorgetrokken, wanneer 
men gaat vergelijken met flatwoningen 
op de dure grond van het plan Uiter
waarden. Als tweede aspect speelt hier" 
bij namelijk dat veel inwoners van Wage
ningen - zoals overal elders trouwens 
- het wonen in eengezinshuizen verkie
zen. De trek naar buiten zal dus toene
men en sterker nog naarmate Wagenin
gen voller en duurder wordt. 

De behoefte aan afgestudeerde acade
mici is sinds 1966 - 1967 opnieuw onder
zocht. Voor de Wageningse richtingen 
betekent dit onstreeks 750 afgestudeer
den per jaar voor de verschillende cate
gorieën en niveaus. Dit houdt in - vol
gens een in het rapport geciteerd onder
zoek van ir. K. J. Hoeksema-dat het 
totale aantal studenten in 2000 ongeveer 
5250 zal bedragen ofte wel ongeveer 2000 
meer dan nu. Parallel aan het aantal 
studenten, zal het aantal personeelsle
den van de landbouwhogeschool in 2000 
rond 2650 man bedragen, ruim 500 meer 
dan nu. Die 500 werknemers op de ho
geschool zullen met hun gezinnen een 
aanwas van rond 1250 inwoners bewerk
stelligen. 

Het rapport constateert verder dat de 
verwachtingen aangaande de industriële 
vestigingen tot dusverre maar in be
perkte mate-zijn bewaarheid. Optimisti
sche gedachten hierover voor de toe
komst acht het rapport niet op zijn 
plaats. Dan is er nog een tendens onder 
de werknemers in Wageningen zich in 

De afdeling Wageningen van de VVD 
vindt dat de nieuwe cijfers een ernstige 
studie en herbeschouwing van het in 
1968 vastgestelde bestemmingsplan no
dig maken. Mocht het bestemmingsplan 
worden herzien of het reeds in het bezit 
zijnde deel een andere bestemming krij
gen, dan kan dat bijvoorbeeld, aldus 
het rapport, door de aanleg van een nat 
aboretum, het gebruik van weiden ten 
behoeve van instellingen voor landbouw
kundig onderzoek. Ook zou men kunnen 
denken aan het normale gebruik als 
grasland, waardoor de geologische en 
biologische waarde van dit gebied be
houden blijft. De afdeling stelt in de 
nota met nadruk dat zij hierin aan een 
aantal andere belangrijke aspecten die 
bij de beschouwing van het plan Uiter

nagestreefde 
vraagstuk. 

waarden eveneens van belang zijn, voor
oplossingen voor het bijgegaan is. 

Namens het bestuur, de secretaresse 
mr. E.de ROOCK-BEDDING 

Utre(ht 
Op 3 maart j.l. werd te Amersfoort de 

2e oriënteringsmiddag georganiseerd 
voor de VVD-vrouwen van de Centrale 
Utrecht, waar het 2e-Kamerlid mr. H. 
E. Koning sprak over "Inspraak". 

Inspraak is pas in 1965 in de mode 
gekomen. De burger was ontevreden 
omdat niet snel genoeg een oplossing 
voor zijn problemen werd gevonden. De 
plannen lagen te lang klaar voordat ze 
uitgevoerd werden. Er kwam kritiek op 
bestuurs- en staatsinstelling. Actie- en 
pressie-groepen werden in het leven ge
roepen. Deze groepen trachten veel pu
bliciteit te. verkrijgen via radio en tele- · 
visie. Voorbeelden waarmee Rijkswater
staat met inspraak te maken krijgt zijn 
b.v. Amelisweerd, Soesterberg en Oos
terschelde. 

Een nadeel van de inspraak is zeker, 
dat het proces van besluitvorming lang
zamer zal verlopen. Het systeem in
spraak zal nog wel toenemen; misschien 
zullen er dan weer contra-actiegroepen 
gevormd worden, aldus mr. Koning. 

A. G. RICHARD-SNETHLAGE 

Aankondigingen 
17 MAART 

De afdeling Brununen-Eerbcek orgR
niseert een politieke discussie over ont
wikkelingssamenwerking, waaraan deel 
nemen: mr. C. A. Bos (chu), ir. A. J. 
Voortman (pvda) en H. P. H. Waalkens 
(vvd) allen lid der Tweede Kamer. 20.00 
uur, Dorpshuis, Eerbeek. 
20MAART 

Mr. dr. C. Berkhouwer (lid van de 
Tweede Kamer) is aanwezig op het tra
ditionele "broodje VVD" van de afdeling 
Hengelo. 
17 APRIL 

De afdeling Deventer organiseert een 
debat tussen de Tweede Kamerleden 
drs. Th. H. Joekes (vvdl en A. de Goe
de (D'66). 

Bestuursmutaties 
Gorssel - De afdeling Gorssel heeft 

een gedeeltelijk nieuw bestuur. Voorzit
ter is mr. J. G. Geene, vice-voorzitter ir. 
K. Heringa, secretaresse mej: P. J. D. 
Waller, penningmeester H. Bonaart en 
leden W. M. Gooy, H. de Groot en J. 
Stiphout. Het secretariaat is gevestigd: 
De Wolzaklaan 1, Eefde. Tel. 05750 -
2327. 

Meld u als lid van de 
Inlichtingen: KONINGINNEGRACHT 61 DEN HAAG TELEFOON 070- 60 48 03 
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Propaganda, de witmaker voor de VVD? 

door dr. R. W. 
hoofdbestuurslid 
VVO, belast met 
ganda 

de Korte, 
van de 

de propa-

Reclame mensen noemen de propa
ganda voor politieke partijen hier maar 
een amateuristisch zaakje. Ze zullen wel 
gelijk hebben. Maar ze vergeten dat po
litieke partijen gewoonlijk op een 
schoen en een slof de verkiezingen in
gaan. Politieke campagnes hebben een 
budget met twee of drie nullen minder 
in de eindsom dan de introdukties van 
nieuwe witmakers, nieuwe aroma's, 
nieuwe make-up. Dat geldt zeker voor 
een arme partij als de onze. Tijdens de 
laatste verkiezingen kon er daarom 
geen reclamebureau af. Daargelaten of 
de partij er om treurde. VVD'ers zijn 
van nature geen pruiltendragers. 

Mensen 
Het i::; een stellige misvatting dat je 

mensen kunt verkopen net zoals pro
dukten. Een produkt is wat de smaak
maker erin en de reclamemaker erom 
heen doet. Ligt het eenmaal op de plank 
dan verandert Diemand er meer iets 
aan, hoogstens de consument met een 
opstandige maag. Mensen kunnen den
ken en veranderen hun standpunten. 
Dat is maar gelukkig. Zo is het ook in 
de politiek. Politieke propaganda is al
leen zinvol ter ondersteuning. Achter
blijvende verkiezingsresultaten moeten 
in eerste instantie niet in tekortkomin
gen bij de verkiezingspropaganda ge
zocht worden. Goede campagnes hebben 
ongetwijfeld effect maar verklaren 

Onder Haya's 
hamer 

meestal incidentele schommelingen. Een 
reden te meer er niet de gehele partij
spaarkous in leeg te· storten. 

Continu-bedrijf 
In de plaats van dure campagnes 8 

weken vóór verkiezingen, zullen we het 
meer moeten zoeken in de politieke re
~lame als continubedrijf. Daarbij zijn 
een aantal zaken van belang. In de 
eerste plaats moeten onze gekozenen en 
met name de fractievoorzitter bij voort
during dichter bij de kiezers gebracht 
worden. Niet alleen gedurende de 2 
maanden verkiezingskoorts met als 
veelgehoord verwijt: na de verkiezingen 
zien we jullie niet meer. In de tweede 
plaats moeten onze goedwillende propa
gandafunctionarissen in afdelingen, on
dercentrales en Kamercentrales de gele
genheid krijgen zich pok te laten gelden 
in de lange periodes waarin er (geluk
kig) geen campagnes gevoerd hoeven te 
worden. In de derde plaats moet onze 
boodschap een eenvoudige zijn, ver
staanbaar voor alle kiezers. Eenvoud 
siert, overdaad schaadt. In die bood
schap zullen telkens onze belangrijkste 
uitgangsstellingen moeten doorklinken: 
individu centraal. vrijheid van keuze. 
loon naar werken. 

LPC - nieuwe stijl 
Laten we het zo zeggen: er is in onze 
partij behoefte aan een continu propa
ganda apparaat. Daartoe wil het Hoofd
bestuur de landelijke propaganda com
missie omturnen tot een LPC-nieuwe 
stijl. Deze zal regionaal moeten worden 
samengesteld met één vertegenwoordi
ger per kamercentrale en een vertegen
woordiger van de organisatie ,.Vrouwen 
in de VVD". Het gaat hier bij voorkeur 
om partij-leden die iets van het ,.vak" 
verstaan. Met de kamercentrale-bestu
ren zal overlegd worden hoe - reke
ning houdend met alle mediaspecialitei
ten - een zo goed mogelijke bemanning 
te kiezen. De landelijke propaganda 
commissie {oude stijl) heeft zich op 
haar laatste vergadering van 23 februa
ri J1- in dezelfde zin uitgelaten. Continue 
propagandaverzorging met àls inzet het 
overbrengen van een waarheidsgetrouw 
beeld van de VVD als actieve, mo
derne partij wordt de taak van de LPC
nieuwe stijl. Mede gezien de krappe fi
nanciële middelen geen geringe op
dracht. Ze zal zeker maandelijks bijeen
k-omen en voortdurend in contact moe
ten staan met ondercentrales en afdelin
gen. 

Geheim akkoord 
Buiten het regeerakkoord dat be

kend is, zijn bij de laatste kabinets
formatie een aantal afspraken ge
maakt, die tot dusver geheim waren. 
Met dit bericht kwam het Algemeen 
Dagblad van zaterdag 11 maart. En 
het was niet van horen zeggen, maar 
opgetekend uit de mond van de pre
m'ier. Juist op die dag hielden wij onze 
reglementair verplichte Partijraad ter 
voorbereiding van de Algemene Ver
gadering. 

Er was - begrijpelijk en terecht -
nogal wat nieuwsgierigheid en veront
waardiging. Iedereen kan begrijpen 
dat regeerakkoorden noodzakelijk zijn 
als er kabinetten gevormd moeten 
worden met vier, thans zelfs vijf, par
Ujen. De Tweede-Kamerfracties zijn
er tijdens het maken van akkoorden 
via hun fractievoorzitters levensgroot 
bij en weten waarom bepaalde zaken 
onmogelijk zijn en waarom andere 
vaak onplezierige maatregelen nood
zakelijk zijn. Het is een kwestie van 
geven en nemen. 

Het is al verdrietig genoeg dat onze 
wens tot het maken van stembusak
Iworden voor de verkiezingen nog 
nooit in vervulling is gegaan. Het is 
en blijft onjuist dat er een programma 
voor een regering tot stand komt na
dat de kiezer heeft gesproken. Onze 
eenstemmig aangenomen resoluties 
zijn door andere partijen van tafel ge
veegd. Dat is slecht voor de doorzich
tigheid van de democratie. Het maken 
van akkoorden na de verkiezingen 
wekt bij de kiezers wantrouwen. Wij 
hebben ons bij deze onbevredigende si
tuatie neergelegd omdat er voor onze 
ideeën nu eenmaal geen meerderheid 
te vinden was. 

Public relations 
Nodig is verder een·public relationsbe

leid. Het is geen nieuws dat de kiezers 
wekelijks, soms dagelijks, opgeknapt 
worden met een misleidend beeld van de 
VVD. Vaak is het moedeloos oproeien 
tegen vijandige mediagolven. Zonder 
een eigen omroep zal dit wel gedeelte
lijk zo blijven. Geen reden echter om de 
vloed werkeloos over ons te laten ko
men. De Tweede Kamerfractie heeft 
sinds eind vorig jaar een voorlichtinga
functionaris in dienst, de beer L. Rhijns
burger. Insiders hebben reeds gemerkt 
dat hij uitstekende contacten onder
houdt met de schrijvende pers in en bui
ten Nieuwspoort. Het hoofdbestuur 
heeft een paar maanden geleden een PR 
werkgroep (PRW) ingesteld met libera~ 
Ie experts uit PR-,omroep- en perswe
reld. Deze werkgroep onder voorzitter
schap van de heer C. Niermeier geeft 
gevraagde en ongevraagde PR-adviezen 
aan fractie, hoofdbestuur en andere par
tijinstanties. In de terminologie van de 
werkgroep: ze fungeert ais testpanel 
voor alle lopende presentaties van de 
partij. 

Nieuwe kiezers 
Bij de volgende verkiezingen is de 

verlaging van de kiesgerechtigde leef
tijd (bij de laatste verkiezingen nog 21) 
tot 18 jaar voor het eerst van kracht. 
Dat betekent als ze nu zouden plaats
vinden meer dan een half miljoen nieu
we kiezers, als ze normaal in het voor
jaar 1975 gehouden worden een miljoen 
nieuwe kiezers. Een numeriek belang
rijke g-roep, die goed is voor 25 tot 30 
zetels. Een slok_ op een borrel. De poli
tieke voorkeur van deze 18 - 21 jarigen 
wijkt volgens het laatste NIPO-onder
zoek (zie V en D van 21 - 1 - 72) sterk 
af van de gemiddelde voorkeur. De VVD 
scoort bij deze groep met 7 - 8 pct. 
beneden haar landelijk gemiddelde van 
10,3 pct. Reden om iets te doen. Met een 
jeugdige en succesvolle fractievoorzitter. 
heeft de partij reeds een belangrijk ac
tivum. Wie als pärtij déze generatie 
heeft, heeft de toekomst. Ze ztjD een 
groep zonder vastgebakken ideel!n, die 
nog iets nieuws wil. Uit niets blijkt dat 
modem-liberale uitgangspunten hen 
niet zouden aantrekken. Integendeel. 
Hun levensstijl is eerder wat anders, 
evenals hun voorkeur voor de mensen 
waarmee ze zich graag identüiceren. 
Een kwestie van beeldvorming. Om in
spraak in het propagandabeleid van on
ze allerjongste aanhang te realiseren 

Gewichtigdoenerij 
Thans blijkt dat er naast het beken

de akkoord nog geheime afspraken 
zijn gemaakt. Het argument voor de · 
geheimhouding ,.Het zijn maar de
tails" is weinig overtuigend, want het 
akkoord staat vol met details. Die 
paar details hadden er nog wel bijge
kund. 

Wie de punten beziet kan zich moei
lijk voorstellen waarom deze niet bij 
het gewone akkoord zijn gevoegd. 
Hans Wiegel sprak van gewichtigdoe
nerij. ,.De VVD, zo zei hij, heeft tegen 
publikatie geen enkel bezwaar". 

Prof. Oud 
Een extra onprettige omstandigheid 

is dat nu blijkt dat de fractievoorzit
ters, die na de formatie optraden, het 
stuk met de geheime· afspraken als 
"zeer geheim" ontvangen hebben. Hier 
kleeft nog e~ extra bezwaar aan. 
Wat is een fractievoorzitter? Volgens 
wijlen professor Oud, een ,.primus in
ter pares", een eerste onder gelijken. 
Juist daarom - en dat lijkt mij ty
pisch Nederlands - wordt zo'n man 
gekozen omdat men een enorm per
soonlijk vertrouwen in hem heeft. Dat 
vertrouwen moet leven bij fractie en 
partij. Aan dat grote vertrouwen ont
leent hij zijn positie. Hij wordt erkend 
als de politieke leider van deze partij. 
Bij de VVD heeft dat nooit problemen 
opgeleverd. Onze fractievoorzitters 
hebben altijd een enorm vertrouwen 
gehad van de zijde van fractie en par
tij. Een dergelijk vertrouwen is waar
devoller en geeft een sterkere basis 
dan een Grondwettig geregelde positie. 
Terecht kent onze Grondwet de frac
tievoorzitter niet. 

In het licht van deze vertrouwensre
latie is het bepaald zeer verkeerd een 
fractievoorzitter op te zadelen met 

wil het ·hoofdbestuur een nieuwe-kie
zerswerkgroep (NKW) instellen o.l.v. 
het HB-lid voor propaganda. Hierbij 
wordt gedacht aan een zevental 18 - 23 
jarigen uit de groep van middelbaar 
scholieren, werkende jongeren, studen: 
ten en uit de JOVD. Ze zullen als test
panel fungeren voor alle lopende VVD 
presentaties en van advies dienen of de
ze ook de nieuwe kiezers aanspreken. 
Lidmaatschap van de partij wordt wel 
gevraagd. Verder zij verwezen naar de 
advertentie voor gegadigden elders in 
dit blad. 

Politieke planning 
De politieke propaganda móet meer 

een continubedrijf worden. Continu on
derzoek .moet daarbij inzicht geven in 
de belangrijkste drijfveren en politieke 
wensen van de (VVD)kiezers. Werkelijk 
waardevolle enquêtes om achter zulke 
gegevens te komen zijn peperduur. Voor 
een politieke partij in ieder geval niet 
betaalbaar. En toch moeten we beseffen 
dat geen enkel bedrijf één cent steekt in 
advertentie- en reclamecam_pagnes zon
der een voorafgaande verkenning van 
zijn markt. Gelukkig komt er tegen-" 
woordig van universiteiten en instellin
gen een toenemende stroom van politi
cologisch steekproefmateriaal los. Het 
Hoofdbestuur overweegt de instelling 
van een politieke planning werkgroep 
(PPW) die dergelijk materiaal intelli
gent samenstelt. Eén van de opdrachten 
zal zeker bestaan uit het in kaart bren
gen van onze aanhang. Ook de vele 
waardevolle rapporten die door afdelin
gen en individuele partijleden na de af
gelopen verkiezingen. aan het Hoofdbe
stuur zijn aangeboden kunnen dan ver
werkt worden. Dit belangrijke mate
t•iaal mag niet ongebruikt blijven. 

Regelmatige doorlichting 
Samenvattend moet de politieke pro

paganda en het public relations werk 
van de partij een veel continuer karak· 
ter krijgen. Propaganda en PR zijn echo 
tèr nooit meer dan de vlag die de poll
tieke lading kan dekken. Die lading· 
( dwz ons program en onze uitgangs
stellingen, of om het mooier te zeggen : 
onze politieke doeleinden en middelen) 
zal minstens even continu, even regel
matig moeten worden doorgelicht en 
bijgesteld. 

Politieke propaganda, de witmaker 
voor de VVD? Neen, maar wel een be
langrijke steun in de strijd tegen de 
zwartmakers van de VVD. 

zeer geheime afspraken waarvoor hij 
zich bij fractie en partij nooit echt 
sterk kan maken. 

Kabinet 
Staatsrechtelijk zijn tegen de ge

volgde procedure dus zeer veel bezwa
ren aan te voeren. Er is nog een ander 
bezwaar dat ik even zwaar neem, dat 
is de vertrouwensrelatie met het kabi
net en het imago van dat kabinet. 

Dit kabinet is, alle kritiek ten spijt, 
in mijn ogen een sterk kabinet, zeker 
sterk genoeg om zonder .,geheimzin
nigdoenerij" te regeren. Er zitten ster
ke figuren in, de premier heeft een 
grote politieke ervaring en kent het 
parlement mitsgaders de partijen op 
zijn duimpje. Hoe is dit dan toch ge
beurd? Ik houd het er op dat de ver
moeidheidsfactor na de moeizame for
matie een rol heeft gespeeld. Ik hoop 
dat het nooit meer gebeurt. 

NOS 
Een compliment voor de Nos. Ik heb 

vaak onaardige dingen van de Nos ge
zegd, maar nu alle huldll! Nadat onze 
voorlichtingsfunctionaris Leo Rhijns
burger de pers had gewaarschuwd dat 
er uit onze reglementen-partijraad 
geen hard nieuws zou komen, kwam 
op zaterdagmorgen het bewuste A-D.
artikel. Hans Wiegel, daartoe aange
zocht, zou er in de Partijraad over 
spreken. Er zou dus te elfder ure wel 
degelijk hard nieuws zijn. Aan het be
gin van de vergadering werden Nos en 
schrijvende pers gewaarschuwd en 
toen de reglementen afgehandeld wa
ren, stonden de Nos en verschillende 
journalisten klaar om Wiegels verkla
ring te filmen en te horen. Bij het 
nieuws van acht uur kon iedereen aan 
het begin van het journaal ons stand
punt vernemen. 
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rn overleg met de besturen van de 
kamercentrales heft de VVD-fractie in 
dé. Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het zuidelijke district 
vastgesteld: 
Kamercentrale 's-Hertogenbosch: 

mr. A. Geurtsen, mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes. 

Kamercentrale Tilburg: 
L. M. de Beer, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Middelburg: 
drs. G. M. V. van Aardenne, ir. D. s. 
Tuijnman. 

Kamercentrale Maastricht: 
G. Koudijs, mr. F. Portheine. 

Kadercursus 
'71-'72 was 
verhelderend 

door P. Ch. Vogely 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Ondernemersinitiatief 

Een relatief dicht bevolkt gebied dat 
pas sinds 1965 zijn stem in het koor van 
de hulpbehoevenden laat klinken, is 
Zuid-Limburg. Dat de uiterste zuidpunt 
van ons land zijn stem verheft, is niet 
ten onrechte, want ruim veertig procent 
van de mannelijke beroepsbevolking 
daar werkte aan het einde van de jaren 
vijftig in de mijnen. Thans zwaaien nog 
de laatsten der ·Mohikanen hun houwe
len in de ondergrondse gangen. 

Sinds 1965 zijn niet minder dan 35.000 
arbeidsplaatsen komen te vervallen. Er 
zullen er nog 10.000 volgen. Een feno
meen van dezelfde onheilspellende om
vang hebben we in Nederland nog nooit 
eerder gekend. 

Zuid-Limburg onderscheidt zich sterk 
van de andere probleemgebieden. Het 
was tot voor kort een welvarende 
streek maar die welvaart is in korte 
tijd t~taal ineengestort. De overheid 
heeft in 1965 plannen opgesteld en fond
sen beschikbaar gesteld om de herstruc
turering te bevorderen. Om het al aan
·wezige potentiële ondernemersinitiatief 
tot ontplooiing te brengen of initiatieven 
van elders aan te trekken. 

Bij het herstructurerings- en stimule
ringsbeleid blijkt van wat voor een emi
nente betekenis het ondernemersinitia
tief is. De welvaart van de bewoners 
van een gebied blijkt in hoge mate af te 
hangen van de bereidheid van een reeks 
mensen om in het betreffende gebied 
ondernemingen op te zetten. De over
heid kan speciale prijzen uitloven die 
het onderzoek naar een vestigingsplaats 
van potentiële ondernemers beïnvloeden. 
Ze kan het gebied stofferen met wegen 
en scholen en voor de omscholing en 
sociale begeleiding van de ex-mijnwer
kers zorg dragen. Het is de overheid 
maar in zeer bijzondere gevallen gege
ven om zelf ondernemer te spelen. 

Resultaten 
De combinatie van particulier initia

tief en stimulering van de kant van de 
overheid heeft in Zuid-Limburg interes
sante resultaten opgeleverd. Een be
langrijk instrument in dit proces is het 
bureau Bloemendal geweest. Het was 
een industrialisatiebureau dat de taal 
van de ondernemers sprak en de ambte
lijke wereld voldoende aanvoelde om het 

Alhoewel de comm1sS1e kadercursus
sen tijdens de voorbereiding en organi
satie en bij diverse gelegenheden daarna 
er bij de Kamercentralebesturen op 
heeft aangedrongen om zo spoedig mo
gelijk een verslag van de ervaringen te 
maken, heeft zij tot haar· teleurstelling 
moeten constateren, dat slechts drie van 
de zeven centrale-combinaties tijdig aan 
dit verzoek gevolg heeft gegeven. In de 
centrale-combinatie Den HelderjHaar
lemjUtrecht is het verzoek wat ver
keerd overgekomen waardoor mevrouw 
Van Houtrijve-Luxwolda een veertien 
pagina's tellend verslag heeft geschre
ven van de inhoud der inleidingen zon
der verder enig commentaar. Ondanks 
het feit, dat dit laatste bepaald niet de 
bedoeling was, is de commissie de 
schrijfster bijzonder dankbaar voor dit 
vele werk omdat het daardoor wellicht 
mogelijk is geworden om alsnog te vol
doen aan de veel gehoorde vraag naar 
een syllabus. Naar het oordeel van de 
commissie komt mevrouw Van Houtrij
ve zeker in aanmerking voor het door 
de Kamercentrale Den Haag· uitgeloofde 
vaantje. 

Uit het bovenstaande is duidelijk, dat 
dit verslag gebaseerd moest zijn op de 
concrete gegevens zoals die door drie 
centrale-combinaties werden verstrekt, 
aangevuld met een aantal losse opmer
kingen uit de vier andere combinaties. 

Een van de meest in het oog springen
de conclusies is, dat de bedoeling van de 
cursus niet overal even goed is begre
pen. Van het begin af aan heeft de com
missie een cursus voor ogen gestaan, 
welke bedoeld was voor nieuwe, pas be
noemde, functionarissen in de partij. 
Voor nieuwe bestuursleden, vaak in 
kleine of jonge afdelingen en voor pas 
benoemde gemeenteraadsleden. Iedereen 
weet, dat deze hard werkende en op 
eenzame posten verkerende mensen 
vaak volkomen onbekend zijn met de 
meest fundamentele zaken. Zij voelen 
zich vaak in de steek gelaten en weten 
niet waar zij met bepaalde problemen 
naar toe moeten. De onderwerpen waren 
dan ook met opzet zo gekozen dat op 
elementaire vragen een antwoord werd 
gegeven. Bij diegenen die over de in
houd van de cursus wat teleurgesteld 
waren had men steeds te doen met meer 
ervaren leden voor wie de stof gesneden 

maxinmm haalbare te bereiken. In de 
. jaren 1966 tot en met 1971 zijn zeventig 

nieuwe industriële bedrijven in produk
tie genomen. Op dit ogenblik werken 
daarin ruim 9000 mensen. Nog 5000 ar
beidsplaatsen zijn door deze bedrijven in 
het vooruitzicht gesteld. Voorts zitten er 
nog veertien bedrijven met ruim .dui
zend arbeidersplaatsen in de pijplijn. 

Sinds oktober 1968 zijn in Zuid-Lim
burg rond vijftig uitbreidingaprojecten 
van meer dan f 500.000 tot stand geko
men. Daardoor is het aantal arbeids
plaatsen met 2500 toegenomen. 

Niet tevreden 
Deze resultaten zijn ongetwijfeld inte

ressant, maar desondanks is mer. in 
Zuid-Limburg nog niet ·•oor de volle 
honderd procent tevreden. Immers, bij 
de sluiting van de mijnen zijn 35.000 

. arbeidsplaatsen vervallen en daartegen
over staat een nieuwe oogst aan indus
triële arbeidsplaatsen van 15.000. 

Tot op het huidige moment is de sti
mulering van ondernemersinitiatieven in 
Zuid-Limburg zelf nog ten achter geble
ven. En juist daaraan is een dringende 
behoefte. 

Aankondigingen 
17 MAART 

Drs. G. M. V. van Aardenne (lid van 
de Tweede Kamer) spreekt te Zierikzee 
voor de ondercentrale Schouwen-Duive
land. (eerder vastgesteld op 18 februa
ri). 

Mevrouw drs. N. Srnit Kroes (lid van 
de Tweede Kamer) spreekt voor de af
deling Oss over: , ,Peuters laten peute
ren," de realisatie van een onderwijsfilo
sofie. 20.00 uur, Sociaal Cultureel 
Centrum .,De Lievekamp" te Oss. 
20MAART 

Minister mr. W. J. Geertsema 
van binnenlandse zaken spreek!t voor 
de afdeling Eindhoven in hotel 
Cocagne. Aanvang 20.15 uur 
10 APRIL 

Mr. dr. C. Berkhouwer (lid van de 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde-

koek was. Op een enkele kadercursus 
trof men dezelfde mensen die zich reeds 
jaren op allerlei partij-manifestaties 
hadden laten zien. Gelukkig was dit niet 
overal het geval. Om bovengenoemde 
reden kwam het de commissie niet wen
selijk voor om meer gespecialiseerde on
derwerpen als milieuhygiëne, openbare 
veiligheid, zeehaven- en industriebeleid 
enz. enz. ter sprake te brengen. Deze 
zaken behoren thuis op een cursus die 
meer voor ervarenen is bedoeld. De 
commissie zal hieraan alle aandacht ge
ven. 

In enkele centrale-combinaties was de 
afstand naar de cursusplaats te groot. 
Deze klacht werd speciaal gehoord in de 
combinaties Den Helder/Haarlem/ 
Utrecht, Zwollè/Gelderland en Leiden/ 
Dordrecht. Reeds bij de organisatie stond 
de commissie voor · een keuze tussen 
enerzijds de grootst mogelijke spreiding 
en anderzijds de minst mogelijke belas
ting voor de inleiders. Het is duidelijk, 
dat voor het volgende seizoen aan de 
bereikbaarheid gesleuteld dient te wor
den. Dit zal dan echter onvermijdelijk 
tot gevolg hebben, dat per onderwerp 
meerdere inleiders zullen moeten wor
den gevraagd. 

Het aantal aanmeldingen in de combi
natie Den HelderjHaarlemjUtrecht was 
bijzonder groot. Een voorstel om in dit 
gebied een parallelcursus te laten lopen 
werd door de commissie ontraden om 
vooral te voorkomen dat een ,.cursus
moeheid" zou ontstaan. En de vele aan
meldingen én de grote afstanden make1;1 
het in Noord-Holland en Utrecht nood
zakelijk om in '72j'73 tot twee cursus
sen te komen. 

De onderwerpen zijn met inachtne
ming van de eerder genoemde opmer
kingen goed gevallen. De .,nieuwelin
gen" waren bepaald van mening dat de 
cursus verhelderend heeft gewerkt. 
Toch is het jammer, dat ook in deze 
groep bijzonder weinig aantekeningen 
zijn gemaakt. De verwachting, dat een 
syllabus zou worden uitgégeven (iets 
waarin bij de opzet helaas niet was 
voorzien) is hieraan waarschijnlijk de
bet geweest. Dank zij het werk van me
vrouw Van Houtrijve zal misschien toch 
nog aan deze wens kunnen worden vol
daan. 

ling Roosendaal over Eul'Ope~:~e eenwor
ding. 20.00 uur, Poort van· Kleef. 
17-APRIL · 

H. Wiegel (fractie-voorzitter Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Til
burg over de actuele politieke situatie. 
20.15 uur, Studio-zaal van de Stads
schouwburg. 

Bestuursmutaties 
's-Hertogenbosch - Het nieuwe be;;tuur 
van de afdeling is als volgt samenge
steld: W. C. J. Hopmans, voorzitter, H. 
T. Kamphuis, secretaris, M. Valken
burg-Loot, penningmeester J. Combée, 
J. J. N. C. de Ligt, mr. A. G. Maris en 
W. A. M. E. Rietrae, leden. Het secreta
riaat is gevestigd: Dommeldal 62, Box
tel. 

Breda - De heer K. B. van Buuren is 
hier herkozen tot voorzitter van de af
deling. Vice-voorzitter werd Jhr. mr. J. 
J. van der Goes van Naters als opvd
ger van de heer J. P. W. A. A. M. 
Taks die tot lid van de gemeenteraad 
is gekozen. De heer Taks blijft be
stuurslid en vertegenwoordiger van de 
afdeling in de kamercentrale Tilburg 
van de VVD. 

De oud-wethouder van Breda, de heer 
F. J. Melzer die van 1958 tot 1971 ge
meenteraadslid was en van 1963 tot • 
1971 in het dagelijks bestuur van de 
gemeente zat, is tijdens de algemene le
denvergadering benoemd tot lid van 
verdienste en erevoorzitter van de afde
ling wegens zijn grote verdiensten voor 
de partij in het algemeen en de afdeling 
Breda in het bijzonder. 

's-Hertogenbosch - In de algemene 
ledenvergadering van 21 februari koos 
de Kamercentrale 's-Hertogenbosch een 
nieuw bestuur: J. Combée te 's-Herto
genbosch, voorzitter (herkozen); mr. E. 
Boelen te Eindhoven, secretaris; M. J. 
Krebbers te Boxmeer, penningmeester 
(herkozen); E. L. Smits te Waalwijk, 
lid; jhr. C. G. J. L. v. Andringa de 
Kempenaer te Helmond, lid. 

Deze verkiezing was noodzakelijk 
geworden door het aannemen van een 
nieuw huishoudelijk reglement na de 
splitsing van de· centrale Noord-Brabant 
in de Kamercentrales Tilburg en 's-Her
togenbosch. 

Het onderwerp: Informatie over ande
re politieke partijen, is in vele gevallen 
geen succes geweest. In enkele plaatsen 
heeft de gespreksleiding toegestaan dat 
een gast van een andere partij werd 
afgekraakt. Dit was bepaald niet de be
doeling. Men had zich moeten beperken 
tot het stellen van vragen om toelich
ting. Waar sprekers van meerdere par
tijen waren uitgenodigd bleken vooral 
de afgevaardigden van de Partij van de 
Arbeid te domineren. Confessionele 
sprekers waren over het algemeen 
zwak. Het is gebleken, dat Kamerleden 
van andere partijen moeilijk te .,strik
ken" waren. In enkele centrales werden 
daarom leden van het partijkader uitge
nodigd. Deze sprekers legden weinig 
vaardigheid aan de dag en het afkraak
systeem werkte hier optimaal. De com
mi~sie zal zich hierover nog eens goed 
beraden. 

Over het algemeen was er kritiek op 
de zaal-indeling. Het gewone patroon 
met bestuursleden achter een groene ta
fel of op het podium werd door de cur
sisten als storend ondervonden. Een 
ringvormige opstelling werd door velen 
geprefereerd. 

Ook bij deze gelegenheid is de meest 
geschikte dag weer eens ter sprake ge
komen. Vooral voor het onderwerp: Pre
sentatie, door de heer Zuiderna ingeleid. 
was men van mening dat een enkele 
avond te kort was. In centrales waar 
een hele zaterdag was uitgetrokken is 
de presentatie beter tot haar recht geko
men. De heer Zuiderna was een gelijke 
mening toegedaan. De maandag werd 
door vele cursisten als de meest ge
schikte dag genoemd. Daarna dinsdag 
en donderdag. Voor woenSdag en vrij
dag voelde slechts een minderheid. 

De cursusprijs is nergens als een be
zwaar ondervonden. Het bedrag was 
goed gekozen omdat de kosten in de 
meeste gevallen juist gedekt waren. 

Over het algemeen kan worden gezegd, 
dat deze kadercursus als eerste aanzet 
geslaagd is. Enkele schoonheidsfoutjes 
hebben tot lering gestrekt en zullen het 
volgend seizoen zo veel mogelijk worden 
vermeden. De commissie wil haar dank 
uitspreken tegenover ieder die zijn 
steentje heeft bijgedragen. 



--------------------------------------------------------------------------------------------------~---~ ~-----------------------------~----

r-ust op Curac;ao tot rellen,waartegen 
Nederlandse militairen moesten optre
den. Het was deze paradoxale en in 
principe onaanvaardbare situatie, die 
aanleiding werd tot de discussie in ons 
land over een mogelijke herziening 
van het Koninkrijksstatuut. En verder 
kie.zen steeds meer Rijks-genoten in 
hun onvrede de weg van de minste 
weerstand en vestigen zich in Neder
land, zonder dat daartoe (b.v. in stu
die) een eigenlijke reden is. Eén be
zwaar daarvan is, dat vooral aan Suri
name zeer noodzakelijk menselijk po
tentieel wordt onttrokken. Een ander, 
dat er in Nederland een sociaal pro
bleem wordt geschapen, waarvan de 
oplossing niet voor de hand ligt. Ra
cistische gevoelens, die daarin helaas 
ook een rol spelen, kan men mogelij
kerwijs bestrijden. Moeilijker is, dat 
de gewone aanpassingsproblemen na 
migratie worden gekwadrateerd door 
de toestand op onze arbeidsmarkt. 

Nederlands belang 
Hoewel wij aarzelen Suriname en de 

Nederlandse Antillen een ~herziening 
van de verhouding met ons land op te 
dringen en ons zo bloot te stellen aan 
het verwijt van neo-kolonialisme, valt 
anderzijds niet te ontkennen, dat Ne
derland een duidelijk belang h~eft bij 
een heropening van het gesprek over 
het statuut. Het wil de vrije vestiging 
in ons land beperken, zoals die ook 
omgekeerd beperkt is. Het wil niet de 
verantwoordelijkheid blijven dragen 
voor de handhaving van orde en rust, 
in gebieden waar het over de sociaal
economische en bestuurlijke basis van 
die orde en rust terecht geen zeggen
schap hap heeft. En het kan niet ver
antwoordelijk blijven voor de defensie 
van die verre gebieden, dus ook niet 
voor de buitenlandse politiek, die de 
noodzaak van defensie bepaalt. 

Nu zal er over de principiële wense
lijkheid van onafhankelijkheid te eni-
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ger tijd toch we1mg verschil van me
ning bestaan. Er zijn voor Suriname 
en de Nederlandse Antillen ook con
crete voordelen aan verbonden (lid
maatschap van de Organisatie van 
Amerikaanse Staten is er een van). 

De discussie gaat in wezen om twee 
punten: het tijdstip en de inhoud van 
de onafhankelijkheid, die in de 20ste 
eeuw geen absoluut karakter meer 
draagt. Naarmate de band van souve
reine staten Suriname ,en de Neder
landse Antillen met Nederland nauwer 
blijft, kan het tijdstip vroeger worden 
gekozen. Men kan zich b.v. voorstellen, 
dat Nederland toezegt de diplomatieke 
vertegenwoordiging in vele Janden op 
zich te nemen, zoals het dat ook voor 
Luxemburg doet, zodat onafhankelijk
heid niet hoeft te wachten op vol
tooiing van de opleiding van diploma
ten. Suriname en de Nederlandse An
tillen zouden voorts zeker hun priori
teit in ons programma voor ontwikke
lingshulp nog lang moeten behouden. 

Niettemin zal er nog veel moeten 
gebeuren alvorens onafhankelijkheid 
kan worden verwerkelijkt. Te veel om 
het tijdstip te bepalen op 1975, zoals 
hier en daar is voorgesteld. Een ge
schikt moment zou kunnen zijn hêt 
aflopen van het tweede vijfjarenplan 
in Suriname en het einde van de derde 
fase van het Meerjarenplan Neder
landse Antillen. Dat wil zeggen 1 ja
nuari 1977. Dan zal het nodig zijn tot 
dat ogenblik een groter deel van de 1 
procent van het nationale inkomen 
voor de ontwikkelingshulp te bestem
men voor Suriname en de Nederlandse 
Antillen, voor extra-activiteiten op het 
stuk van onderwijs, en sociale voorzie
ningen. 

Ook zal ervoor moeten worden ge
zorgd, dat er militair gesproken door 
de onafhankelijkheid geen vacuüm 
ontstaat. Enerzijds door versnelde op
leiding van militairen, ook van hogere 

rangen. Anderzijds op diplomatiek 
vlak door te streven naar een veilig
heidsgarantie bv. van de V.N. 

Zoals hierboven al aangeduid wil een 
meerderheid in Suriname echter eerRt 
de ethische problematiek nader tot een 
oplossing brengen en wil een meerder
heid op de Nederlandse Antillen eerst 
een akkoord bereiken over de onder
linge verhoudingen ~tussen de eilanden. 
Wat Suriname betreft is door de leider 
van de grootste partij een tijdspanne 
van tien jaar genoemd. Dat is wel het 
uiterste waartoe Nederland kan gaan. 

se!snpuo::;> 
De commissie voor de buitenlandse 

politiek van de VVD acht het niet zin
vol te trachten een concreet beleids
plan te ontvouwen. Het overleg is im
mers op gang gekomen en Nederland 
is daarin slechts één partij, die er ge
zien de historische verhoudingen goed 
aan doet zelfs de schijn van drukuit
oefening te vermijden. Wel acht de 
commissie het wenselijk, dat erin goed 
overleg tussen de drie Rijksdelen een 
concreet fasenplan wordt opgesteld 
mét een tijdstip voor onafhankelijk
heid ergens tussen 1 januari 1977 en 
desnoods 1982, mèt een afspraak over 
de band met Nederland die ook daarna 
blijft bestaan (zowel geldelijke als 
technische hulp, diplomatieke verte
genwoordiging, bij voorkeur een Unie 
onder het Huis van Oranje), met bepa
lingen over de overgangsperiode, waar
in de migratie reeds kan worden be
perkt en de handhaving van orde en 
rust niet meer een Nederlandse taak 
zou behoeven te zijn. 

Nederland heeft verplichtingen (ook 
internationaal), die het wil nakomen. 
Het huldigt echter ook het beginsel, 
dat afzonderlijke gemeenschappen het 
eigen lot moeten , kunnen bepalen. Het 
heeft ten slotte belangen die het niet 
behoeft te vergeten. In goed overleg 
moet er een oplossing te vinden zijn, 
die alle partijen bevredigt. 

Vrijh. en Dem. 17-3-1971 
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Jaarvergadering Nijmegen 
. 

Op vrijdag 24 en zaterdag 25 maart zal 
de VVD haar jaarlijkse algemene ver
gadering houden in het congres- en 
concertgebouw De Vereniging, Oranje
singel 1 te Nijmegen. De bijeenkomst 
is openbaar. Zij begint vrijdagavond 
om acht uur en zaterdagochtend om 
tien uur_ 

Verkorte agenda 
De agenda voor deze vergadering, ver
vat in de z.g. beschrijvingsbrief, heb
ben wij reeds uitvoerig gepubliceerd 
in ons blad van 21 januari. Ten behoc- c 

ve van de congrP.sgangers geven wij 
thun'3 nog een verkmte agend!l, zonder 
toe'ichtingen · 

Vrijdagavond 

1. Opening door de voorzitter 

2. Rede van H. Wiegel 

3. Voorstel van hoofdbestuur tot h<ot·
ziening van partijraad 

4. Voorstel van kamercentrale Mid
delburg tot toevoeging van een lid 
7 aan artikel 23 van het huishou
delijk reglement 

5. Voorstellen van aideling Maassluis 
tot wijziging van statuten en huis
houdelijk reglement 

6. Voorstel van statencentrale Leiden 
tot wijziging in het reglement op 
de kandidaatstelling voor leden 
van de Provinciale Staten 

7. Voorstel van aideling Amsterdam 
tot wijziging van het reglement 
op de kandidaatstelling voor leden 
van de Eerste Kamer 

zaterdagochtend 

8. Jaarverslag van de secretaris 

9. Rekening en verantwoording en 
jaarverslag van de penningmeester 

10. Verslag van de commisSie van 
voorlichting over de rekening en 
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In deze u'itneembare bijlage 
publiceren wij een aantal 
wetenswaardigheden betref
fende de op 24 en 25 maart 
a.s. te Nijmegen te houden 
algemene vergadering van de 
VVD, alsmede twee rapporten 
van de commissie buiten
landse zaken van onz\' partij. 

Men kan de bijlage op de 
aangegeven lijn vouwen en 
vervolgens aan de bovenzijde 
opensnijden. Aldus ontstaat 
een soort boekje vari hand
zaam formaat, gemakkelijk 
tijdens de vergadering te 
hanteren. 

verantwoording van de penning
meester over het jaar 1971 

11. Benoeming van commissie van 
voorlichting over de rekening en 
verantwoording van de penning
meester over het jaar 1972 

12. a. Voorstel van afdeling Rijswijk 
tot verhoging van de minimum
contributie 

b. Voorstel vim hoofdbestuur tot 
verdeling van de verhoogde con
tributie 

13. Benoeming van commissie van 
beroep 

14. Benoeming van commissie voor 
de reglementen 

15. Bespreking beleid hoofdbestuur 
16. Bespreking beleid redactie Vrijheid 

en Democratie 

17. Rondvraag 

18. Benoeming van een ondervoorzitter 

19. Benoeming van een penning
meester-

20. Benoeming van twee leden van 
het dagelijks bestuur 

21. Benoeming van zeven leden ''an 
het hoofdbestuur 

22. Vervulling \wee voorwaardelijke 
vacatures hoofdbestuur 

23. Vragen over beleid Kamerfracties 

Zaterdagmiddag 

24. Antwoord van de Kamerfracties 
op de vragen, over hun beleid 
gesteld -

25. Sluiting door de voorzitter 

Logies 
Wie op 24 en 25 maart de jaarlijkse 
algemene vergadering van de VVD te 
Nijmegen wil bijwonen en daar dan 
ook wenst te logeren, wordt dringend 
aangeraden zich tijdig van hotelaccom
modatie te verzekeren. De capaciteit 
te Nijmegen is zeer beperkt! 

Het secretaiiaat van de aideling Nij
megen is gaarne bereid bij bespreking 
van hotelruimte te bemiddelen, Men 
wende zich daartoe tot de heer W. J. 
Zink, Etudestraat 4 te Nijmegen, tele
foon 08800-75760. 

Om de congresbezoekers in de gelegen· 
held te stellen iets van Nijmegen en 
omgeving te zien, organiseert de VVD
afdeling op vrijdag 24 maart twee ex
cursies: 

I 

Excursies 
• Excursie naar de kerncentrale Do
dewaai'd 
• Excursie Kleef/Emmerik (Duits
land) 

Bezoek aan de Zwaanentoren; gele
genheid tot wandelen/winkelen in 
Kleef. In Emmeiik bezoek aan .zeer 
modern gebouwde kerk; rit over de 
nieuwe Rijnbrug; gelegenheid tot kof
nedrinken op de Rijnpromenade. 

Voor beide excursies geldt; vertrek 
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tussen 14.00 en 14.30 uur vanaf het 
Congresgebouw de Vereeniging aan 
het Keizer Karelplein · 

Secretariaat 
Wilt t1 aan een van deze excursies 
deeln'emen, vUl dan onderstaande bon 
in en stuur deze per omgaande naar 
het secretariaat van de VVD-afdeling 
Nijmegen, Etudestraat 4, Nijmegen 
De eerder aangekondigde excursie 
naar de universiteit van Nijmegen gaat 
niet door. 
Het secretariaat van de afdeling 
Nijmegen is op 24 maart vanaf 12.00 
uur gesloten. 

Plaats: ....................................................................... .. 

Straat: ........................................................................ . 

Naam: ........................................................................ . 

Wenst deel te nemen aan: 

0 KERNCENTRALE DODEWAARD 
0 KLEEF/EMMERIK 

Kruis aan welke excursie u graag wilt maken. 

Bij een eventuele volgeboekte excursie is mijn tweede keus ................... . 

Wijzigingsvoorstellen 
De kamercentrales en afdelingen van 

de VVD hebben de volgende wijzigings
voorstellen en amendeme'nten inge
diend op de voorstellen, vervat in de 
beschrijvingsbrief voor de jaarlijkse 
algemene vergadering van de partij, 
die op 24 en 25 maart a.s. te Nijmegen 
wordt gehouden. 

S.O. Voorstèl van het hoofdbestuur 
tot herziening van het huishoudelijk 
reglement (herziening partijraad). 

Advies partijraad: met grote nieer
derheid aanbevolen. 

8.1. Wijzigingsvoorstel van de afde
lingen Leiden, Leiderdorp, Oegst
geestfWarmond en Voorschoten. 

I. Het reglement voor de Partijraad, 
zoals vastgesteld in het huishoudelijk 
reglement, hoofdstuk IV, artikelen 31 
tot en met 35, vervalt, en wordt op
nieuw vastgesteld overeenkomstig de 
artikelen 31 tot en met 34 (nieuw) als 
volgt: 

ARTIKEL Sl (NIEUW) 

Behalve de in de statuten genoemde 
organen van de partij wordt er een 
Partijraad gevormd, die enkele malen 
per jaar in openbare vergadering bij
eenkomst, maar ook besloten vergade
ringen kan houden. 

1. In de Partijraad hebben stem
recht: 

a. de leden van het dagelijks be
stuur;· 

· b. één lid per tien fractieleden (naar 
boven afgerond) van de VVD in de 
Eerste en Tweede Kamer der Staten
Generaal, of zoveel meer als overeen
stemt met de verhouding tussen het le
dental van de VVD en het aantal kie
zers dat bij de 1.1. Kamerverkiezingen 
op de VVD heeft gestemd; 

c. één lid per duizend leden (naar 
boven afgerond) van de VVD in elke 
Kamercentrale. 

De leden bedoeld onder b en c wor-
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den aangewezen door de groeperingen 
die hen delegeren. 

2. In de Partijraad hebben recht van 
spreken: 

a. d; stemgerechtigde leden: 
b. de ereleden; 
c. voorzitters (of hun vervangers) 

van partijcommissies, voorzover on
derwerpen ter discussie zijn die het 
werkterrein van die commissies raken; 

d. alle fractieleden van de VVD in 
de Eerste en Tweede Kamer der Sta
ten Generaal; 

e. een (bestuurs)lid van de Stichting 
Organisatie Vrouwen in de VVD; 

f. genodigden ter vergadering door 
het dagelijks bestuur, binnen de gren
zen gesteld door die uitnodiging. De 
stemgerechtigde leden zijn bevoegd 
personen ter uitnodiging aan het dage
lijks bestuur voor te dragen. 

3. Tot de besloten vergaderingen 
van de Partijraad hebben toegang: 

a. de stemgerechtigde leden; 
· b. diegenen die het recht van spre
ken hebben; 

c. partijleden die daartoe tijdig de 
wens te kennen hebben gegeven aan 
het dagelijks bestuur en die - op 
grond van hun gebleken lidmaatschap 
- van het dagelijks bestuur toegang 
hebben gekregen; 

d. het personeel van het etablisse
ment waar de vergadering plaats vindt 
voorzover het besprokene naar het 
oordeel van de voorzitter zich daarte
gen niet verzet. 

ARTIKEL S2 (NIEUW) 
1. Voorzitter van de Partijraad is de 

voorzitter van de partij of degeen die 
hemjhaar vervangt. Secretaris van de 
Partijr!J.ad is de algemeen secretaris 

van de partij, of de plaatsvervang
(st)er daarvan. 

2. De (drie) fractieleden en hun 
plaatsvervangers worden (her) be
noemd tijdens de algemene vergade
ring ·die volgt op de Kamerverkiezin
gen. 

3. De vertegenwoordigers der Ka
mercentrales en hun plaatsvervangers 
worden, voorzover zij niet uit hoofde 
van hun functie als Kamercentrale
voorzitter enjof hoofdbestuurslid be
noemd zijn, gekozen voor drie jaar en 
zijn eenmaal terstond herkiesbaar. De 
Kamercentrales voorzien in een roos
ter van aftreden. 

4. De vertegenwoordigster van de 
Stichting Organisatie Vrouwen in de 
VVD en haar plaatsvervangster wor
den benoemd voor een periode als 
vastgesteld door de Stichting zelf. 

5. In een tussentijds ontstane vaca
ture wordt door de eerstvolgende ver
gadering van het orgaan dat tot ver
kiezing bevoegd is voorzien voor de 
overige zittingstijd van degeen wiens 
plaats wordt vervuld. Deze overige zit
tingstijd blijft bij eventuele herbenoe
ming buiten beschouwing. 

ARTIKEL 38 (NIEUW) 
1. De Partijraad vervult een repre

sentatieve functie in politiek opzicht en 
een stimulerende taak in de partij. 

2. De Partijraad kan derhalve poh
tieke uitspraken doen, en al dan niet. 
gevraagd adviezen uitbrengen aan het 
hoofdbestuur, aan VVD-fracties in den 
lande, en aan de partij en zijn orga
nen. 

3. Ter voorbereiding van politieke 
uitspraken van de Partijraad wordt 
als regel een beroep gedaan op be
staande, dan wel op ad hoc samenge
stelde partijcommissies, die alsdan of 

eigener beweging een rapport voor de 
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landse -delegatie sprak namens · de 
PvdA, KVP,VVD, ARP CHU, D'66 en 
DS '70, die samen wel meer dan twee
derde deel van de Tweede Kamer uit· 
maken. 

Inmiddels was de Koninkrijkscom
missie in oprichting. Deze dient reali
seerbare alternatieve mogelijkheden 
op de huidige staatkundige verhouding 
te geven, waarover de regeringen van 
de drie landen op een later tijdstip 

kunnen praten. Het is gepast deze 
commissie, waarin ook zitting heeft 
ons Tweede Kamerlid ir. D. S. Tuijn
man, rustig haar arbeid te laten ver
richten. Niettemin zal In dit stuk ge
poogd worden om in zeer globale lij
nen een visie op de toekomstige ver
houdingen te ontwikkelen, mede aan 
de hand van voorbeelden van de naar 
onze mening onbevredigende huidige 
situatie. 

Statuut 
De huidige verhouding tussen Neder

land, Suriname en de Nederlandse An
tillen stoelt op het Statuut voor het 
Koninkrijk der Nederlanden, vastge
steld op 15 december 1954. Het is een 
rechtsregeling, hoger dan onze grond· 
wet en de staatsregelingen van Suri
name en de Nederlandse Antillen, die 
vrijwillig is aangegaan. 

Hoewel binnen het Statuutsverband 
elk der drie landen een eigen regering 
voert en Suriname en de Nederlandse 
Antillen zeer ruime autonomie genie
ten, ontbreekt hun de volledige soeve
reiniteit: defensie, buitenlandse betrek
kingen en het staatsburgerschap 
worden niet zelfstandig behartigd, 
maar gemeenschappelijk met Neder
land, als "Koninkrijksaangelegenhe
den" (art.3) Boven,<lien dient het Ko
ninkrijk de fundamentele menselijke 
rechten en vrijl:J.eden, de rechtszeker
heid en de deugdelijkheid van het be
stuur te waarborgen (art. 43 lid 2), 
hoewel voor de verwezenlijking daar
van elk land zelfstandig verantwoor
delijk is (art. 43 lid 1). Missen inge
volge art. 3 Suriname en de Neder
landse Antillen volledige soevereinitett, 
ingevolge art. 43 lid 2 is ook Neder
lands vrijheid van handelen beperkt. 
Het kan immers ongewild betrokken 
raken bij binnenlandse kwestie van 
Suriname en de Nederlandse Antllen. 

De beperking van de soevereiniteit van 
Suriname en de Nederlandse Antillen 
wordt nog onderstreept door het ka
rakter van de Koninkrijksinstellingen. 

Het Koninkijk wordt geregeerd door 
de Koning, bijgestaan door een Raad 
van Ministers van het Koninkrijk, wel
ke is samengesteld uit alle ministers 
van het Nederlandse kabinet, de Ge
volmachtigde minister van Suriname 
en de Gevolmachtigde minister van de 
Nederlandse Antillen, een numeriek 
overwicht van Nederlandse zijde der
halve. De Gevolmachtigde ministers 
zijn niet eens kabinetministers van 
hun land, maar door hun regering be
noemd en dus eerder te .vergelijken 
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met ambassadeurs. Voorts is er een 
Koninkrijksparlement dat geen verte
genwoordigers van de overzeese parle
menten telt, doch uitsluitend de leden 
van de Nederlandse Staten-Generaal. 
Op grond van het feit dat de Konink
rijksorganen in werkelijkheid de Ne
derlandse constitutionele instellingen 
zijn bij het uitoefenen van een Konink
rijksfunctie, stemde prof. mr. P. J. 
Oud indertijd al tegen het Statuut. 

Ook Logemann prefereerde een geza
menlijk parlement en een gezamenlij
k.e Koninkrijksregering, waatin veel 
meer de wil van de drie volken geza
menlijk tot uitdrukking zou komen. 
Weliswaar is het aantal ,,Konink
rijksaangelegenheden" beperkt, maar 
zij betreffen juist de soevereine 
elementen. Bovendien bestaan ook 
t.a.v. de binnenlandSe situatie formele 
beperkingen van de zelfstandigheid. 
geen landsverordening krijgt in Suri
name of de Nederlandse Antillen 
rechtsgeldigheid zonder de medewer
king van de gouverneur, vertegenwoor
diger van de Nederlandse Koningin en 
hoofd der landsregering. 

Onafhankelijkheid 
Geografisch vormen Suriname en de 

Nederlandse Antillen twee totaal ver
schillende· landen, met een onderlinge 
afstand van 1700 km. Eén overeen
komst is echter belangrijk: een met 
Nederland verbonden lot en het Neder
lands als de officiële taal. In beide 
landen wordt door alle politieke par
tijen de groei naar onafhankelijkheid 
erkend, maar er bestaan diepgaande 
verschillen van inzicht t.a.v. de ter
mijn waarin deze bereikt moet wor
den. In Suriname houden de partijen 
elkaar wat dat betreft ongeveer in 
evenwicht, al is er een meerderheid 
aan het ontstaan die onafhankelijkheid 
op korte termijn afwijst. Hindoestanen 
(35 pct. van de bevolking), Javanen (15 
pct.) en Bosnegers (8 pct.) delen wel 
de mening van de VHP dat onder het 
Statuut de verdere economische groei 
en het proces van verbroedering (tus
sen Hindoestanen en Creoelen) de 
meeste kans van slagen hebben. Op de 
Nederlandse Antillen nemen de par
tijen die onafhankelijkheid op korte 
termijn afwijzen momenteel een domi
nerende plaats in .de regering en Sta
ten in. Men wijst er op het veel grote
re probl.eem: hoe dit land van zes 
eilanden te behoeden voor een drei
gend uiteenvallen, secessie, en er poli
tiek een sterker geïntegreerd geheel 
van te maken. De Bovenwinden liggen 
900 km van Curaçao, dat zelf niet gro
ter is dan Noord- en .Zuld·Bl'JVeland 
samen. De Nederlandse Antillen tellen 
256.000 inwoners, evenveel als het onaf
hankelijk Barbados. Suriname telt bij
na 400.000 inwoners. 

Economie 
Suriname is niet gespeend van eco

·nomischo hulpbroQ!len: bauxiet, hout, 

ijzererts, landbouw ( bananenexport), 
rijst, citrus, groenten). De Nederland
se Antillen zagen de werkgelegenheid 
in de aardolieraffinage teruglopen en 
overtroffen worden door het toerisme. 

Na de V.S. en de Maagden Eilanden 
hebben zij nog het hoogste inkomen 
per hoofd van de bevolking van het 
westelijk halfrond. Ook de industriële 
verwerking van grondstoffen biedt 
perspectieven. 

Suriname en de Nederlandse Antil
len kampen met een aantal ernstige 
probleq1en. Met hun nog geringe be· 
stuurservaring zijn zij niet in staat 
twee dominanten in hun economie: de 
SuralcojBilliton in Suriname, de Shell 
in de Nederlandse Antillen, in te pas
sen in het geheel. Het gaat hier om 
waardevolle bedrijven die de welvaart 
mede op gang hebben gebracht, maar 
wier taak het niet is deze zelf even
wichtig te spreiden. Grote infrastruc· 
tureleprojecten zijn uitgevoerd, véle 
scholen zijn gebouwd, vaak volgens 
Nederlandse opvattingen van perfectie. 

De bevolking profiteerde te weinig 
mee. 

Juist door de opzet van Nederland 
sinds 1954 om zich afzijdig te houden 
van de interne aangelegenhedén van 
Suriname en de Nederlandse Antillen, 
hebben deze landen een te grote ver
antwoordelijkheid voor de ·opbouw op 
eigen kracht van hun nog zwakke 
economie en samenleving moeten dra
gen. Die opbouw is nog zeer gebrek
kig, getuige de erbarmelijke woonom
standigheden, het ontbreken van ele
mentaire algemene sociale voorzienin
gen (bv. een algemeen ziektekostenre
geling, die toch slechts S f 22 mln. per 
jaar kost, v.w.b. Suriname), het ont
breken van een eigen defensieapparaat 
(in 1963 werd de dienstplicht in de 
Nederlandse Antillen ingevoerd, thans 
is men pas begonnen de eerste zeven 
korporaals op te leiden), het aanleu
nen tegen de Nederl~dse ontwikke
lingshulp ( 11 pct. van het totale bin
nenlandse produkt van Suriname en de 
Nederlandse Antillen). Door de massa
le werkloosheid wil men geen werk
vergunningen aan buitenlanders afge
ven, maar vergeet daarbij wel eens 
dat openstelling van de grenzen ook 
betekent het kunnen afkijken van 
technieken van buitenlanders. Sur!Iia
me en de Nederlandse Antillen zijn 
kleine "gemeinschaftliche" samenle
vingen, met een sterk persoonlijk ele
ment. 

Nederland kan aan deze onbevredi
gende sociaal-economische toestand 
w~nlg of niets veranderen. Het is 
twijfelachtig, of een belangrijk groter 
hulpbedrag zinvol kan worden ver
werkt. En bestuurlijk hebben wij in 
.1954 het heft bewust uit handen gege
ven. Wij willen ook beslist niet terug 
naar koloniale verhoudingen. 

Maar met de gevolgen van de onvre
de onzer Rijksgenoten hebben wij wel 
te maken. Eenmaal le'idde sociale on-
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de Sowjet-Unie. Verovering is daartoe 
niet _nodig. 

Links en ontspanning 

Binnenlands-politiek inter~ezzo: mo
gelijkerwijs zien landgenoten van 
links te weinig kwaad in economische 
oriëntatie op het communistisch blok. 
Het stalinisme heeft het voor conse
quente- socialisten in West-Europa wel
haast onmogelijk gemaakt hun overtui
ging te beleiden zonder zich bloot te 
stellen aan het verwijt het agressieve 
socialisme van Stalin in de kaart te 
spelen. De tegenstelling tussen de 
blokken heeft op hen binnenlands-poli
tiek frustrerend gewerkt. Zij hebben 
dus een extra-reden zich optimistisch 
te betonen over ontspanningskansen. 

De. convergentie-theorie van prof. Tin
bergen (de gemengde economie van 
West-Europa en een verlicht staatska
pitalisme in het oosten zouden naar 
elkaar toegroeien) is voor hen een 
welkom complement van de eventuele 
ontspanning. Dat is op zichzelf geen 
goede reden om tegen ontspanning te 
zijn, wél om te waarschuwen tegen 
de mogelijkheid, dat voor de linkerzij
de ontspanningsoptimisme een rationa
lisatie is van binnenlandse politieke 
wensen. 

Conclusie 

Tegen de achtergrond van dit alles 
de doelstellingen beziend van de initia
tiefnemers tot de Europese Veilig
heidsconferentie komt de commissie 
voor de buitenlandse politiek van de 
VVD tot de volgende uitspraken: 

Ad 1, De impliciete de facto-erken
ning van Oost-Duitsland*) is geen be
letsel, mits de regelingen voor West
Berlijn en de verhouding van Oost- tot 

West-Duitsland te voren rechtskracht 
krijgen (Zie onder B). 

Ad 2. De facto-erkenning van de 
Brezjnew-doctrine dient geen enkel 
Westelijk doel. Zij zou een eventuele 
gunstige ontwikkeling in het commu
nistische blok kunnen frustrerep. Als 
ontkenning van een Westelijke "roll
back"-strategie is zij overbodig (zie 
onder A.) De Brezjnew-doctrine moet 
derhalve met zoveel woorden worden 
afgewezen door de Westelijke deelne
mers, zowel bij de voorbereiding van 
als op de conferentie. 

Ad 3. De Illusie, dat het zonde is geld 
uit te geven aan defensie moet worden 
bestreden. Tegenover het Russische 
militaire drukmiddel is een Westelijk 
militair drukmiddel van defensieve 
aard noodzakelijk (Zie onder C en E). 
Willen wij zelf niet aanmerkelijk méér 
aan defensie besteden en toch voorko
men, dat er in West-Europa een va
cuüm ontstaat, dan moet de verhou
ding tussen de krijgsmachten van 
Oost en West aan de orde worden ge
steld bij behoud van de NAVO. 
Multllateral Balanced Force Reduction 
moeten worden nagestreefd, zo niet óp 
dan toch parallel met de Europese 
Veiligheidsconferentie. Moskou rea
geert hierop koeltjes. 

De NAVO-vertegenwoordiger terzake, 
oud-secretaris-generaal Brosio, wordt 
niet eens ontvangen. Komt er geen ga
rantie, dat er over MBFR wordt on
derhandeld in verband met de Veilig
heidsconferentie, dan dient deze de 
veiligheid niet en behoort zij niet door 
te gaan. Het is niet uitgesloten, dat 
het Kremlin geconfronteerd met deze 
eis zijn standpunt moet herzien (zie 
onder D). 

Ad 4, West-Europa kan het zich niet 
veroorloven zich los te maken van de 
V.S. Het zal militair en economisch 

toch Atlantisch georiënteerd moeten 
blijven. Een voorzichtige uitbreiding 
van het economische en culturele Oost
West-verkeer kan echter een gunstige 
ontwikkeling in het andere blok enigs
zins bevorderen en moet dus niet wor
den afgewezen (zie onder A). Wel 
moet dan de eis worden gesteld, dat er 
niet alleen wat meer dansgezelschap
pen worden uitgewisseld. Een confe
rentie met zulke fraaie idealen in haar 
naam is volstrekt ongeloofwaardig, als 
er geen reële vooruitgang wordt ge
boekt op het stuk van de vrijheld van 
individueel verkeer en van informatie 
(boeken, dagbladen, tijdschriften). 
Ten slotte: Dit standpunt wijkt niet in 
beslissende mate af van dat van het 
huidige kabinet. De commissie voor de 
buitenlandse politiek vindt zulks geen 
nadeel. Zij streeft niet naar originele 
kreten en aanvaardt, dat een ratione
le afweging van de internationale poli
tieke mogelijkheden zelden tot nieuwe 
denkbeelden leidt. Tegenover hen, die 
menen dat alles beter is dan het oude, 
omdat het oude ons niet het millen
nium heeft gebracht, moet echter 
steeds weer de werkelijkheid worden 
gesteld. Dat is dan telkenmale nuttige 
bezimiing voor ons en misschien ont
nuchterend voor anderen. 
Gezien de noodzaak voor West-Europa 
in al deze kwesties tot een sterk stana
punt te komen is een topconferentie 
van de Tien (leden en kandidaatleden 
van de Europese Gemeenschappen) on
ontkoombaar. Leidt deze thans voor 
de herfst voorziene ontmoeting niet tot 
een rédelijke mate van overeenstem
ming, dan is het beter niet verdeeld 
aan een veiligheidsconferentie te be
ginnen, 

•) · Ter vermijding van misverstand: de 
jure-erkenning is niet aan de orde. Navo
landen kunnen daartoe, zo ooit, slechts 
gezamenlijk overgaan. 

Herziening band met Suriname en Antillen 
De discussie over nieuwe verhoudin

gen tussen de drie delen van het ko
·ninkrijk is op het ogenblik volop 
gaande, al is zij niet altijd evenredig 
met de kennis die de rijksgenoten van 
elkaars landen hebben. Zij is met na
me op gang gekomen sinds de stakin
gen in Suriname en de val van het 
tweede kabinet Pengel (januari/fe
bruari 1969), waarmee en eind kwam 
aan. de jarenlange samenwerking tus
sen de Nationale Partij Suriname 
(NPS) en de Vatan Hitkarie Partij 
(VHP), en door de relletjes in Willem
stad, eind mei 1969. Dit moet tot be
zinning bij de regeringen van de drie 
landen hebben geleid, die eind januari 
1970 het Protocol van Willemstad on-
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dertekenden. Dit beoogde een zoeken 
naar vergroting'van de zelfstandigheid 
van Suriname en de Nederlandse An
tillen, o.m. door de mogelijkheden. te 
bezien dat zij eigen internationale 
overeenkomsten zouden afsluiten (te 
bekrachtigen door de Kroon), meer tot 
de eigen defensie zouden bijdragen en 
of een eigen staatsburgerschap te ver
wezenlijken was. De Nederlandse re
gering, en ook de VVD, stelde zich in 
die tijd nog op het standpunt dat, ho
wel zij steeds bereid was met Surina
me en .de Nederlandse Antillen over 
een wijziging van de bestaande staat
kundige verhoudingen te praten, het 
initiatief daartoe diende uit te . gaan 
van genoemde landen. De nieuwe rege-

ring Biesheuvel daarentegen verklaar
de in 1971 dat ook Nederland initiatie
ven op dit punt moest kunnen nemen. 
Kennelijk leefde de vrees dat initiatie
ven uit Suriname en de Nederlandse 
Antillen niet te verwachten waren. 

Nog een stap verder ging de Neder
landse parlementaire delegatie o.l.v. de 
socialist Van Lier, die van 24 augustus 
tot 3 september 1971 in het kader van 
het parlementaire contactplan Surina
me en de Nederlandse Antillen be
zocht. In de Staten van . beide landen 
deelde zij mede dat van haar geen 
bezwaren waren te verwachten als aan 
de overzijde de wens zou leven om de 
zelfstandigheid in het midden der ja
ren zeventig te bereiken. De Neder-
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Partijraad ter bespreking opstellen. 
Voorbereidende stukken zoals hier be
doeld kunnen ook door (leden van) de 
VVD-fracties·, door partij-organen, en 
door bemiddeling van laatstgenoemden 
door andere groepen van partijleden, 
aan de Partijraad worden voorgelegd. 

Op eenzelfde wijze wordt bij de 
voorbereiding van adviezen als regel 
gestreefd naar een schriftelijke funde
ring. 

4. Uitspraken en adviezen van de 
Partijraad, die van groot belang wor
den geacht, dienen door de Algemene 
Vergadering van de partij te worden 
bekrachtigd. Een voorstel hiertoe kan 
uitgaan van het hoofdbestuur, van de 
fracties in de Staten-Generaal, van 
tenminste twee Kamercentrales, of 
tenminste tien afdelingen. Dergelijke 
voorstellen kunnen ook ten doel heb
ben die uitspraken of adviezen expli
ciet te verwerpen. 

Uitspreken en adviezen van de Par
tijraad die niet door de Algemene Ver
gadering behandeld zijn, behouden hun 
waarde als standpunten van oriënte
rende aard, maar zijn niet bindend. 

ARTIKEL 34 (NIEUW) 

1. Vergaderingen van de Partijraad 
worden uitgeschreven door de voorzit
ter, al dan niet op voorstel van de drie 
fractieleden, of op verzoek van ten 
minste vijf stemgerechtigde leden. 

2. Datum en aard van de vergade
ringen worden tijdig in. Vrijheid en 
Democratie gepubliceerd; voor beslo
ten vergaderingen wordt met een glo
bale omschrijving van de te behande
len onderwerpen volstaan. 

·'· II. Artikel 7, tweede lid, van het 
reglement op de kandidaatstelling 
voor leden van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal, wordt gewi]zigd als 
volgt: 

2. De verkiezingsraad bestaat uit: 
a. de leden van de partijraad, met 

uitzondering van de fractieleden. 
b. zoveel meer afgevaardigden van 

de Kamercentrales als nodig is om 
voor elke tienduizend stemmen (naar 
boven afgerond) uitgebracht op de 
VVD binnen hun kieskring tijdens de 
l.I. Kamerverkiezing, één vertegen
woordiger'van de Kamercentrale in de 
verkiezingsraad zitting te geven. 

Advies partijraad: unaniem ontra-
den. · 

N.B.: Bij het voorstel behoort een 
uitvoerige toelichting, die ter vergade
ring verkrijgbaar zal zijn aangezien 
het onmogelijk is bij de ingediende 
amendementen en wijzigingsvoorstel
len ook de toelichtingen op te nemen. 

3; 2. Wijzigingsvoorstel van de afde
ling Deventer. 

Het huishoudelijk reglement hoofd
stuk IV. De partijraad voorlopig te 
handhaven, echter aan art. 35 het vol
gende toe te voegen:· "De vergaderin-
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gen van de partijraad zijn openbaar, 
tenzij gewichtige redenen dit in de 
weg staan." 

Advies partijraad: met grote meer
derheid ontra-den. 

N.B.: Toelichting zal ter vergadering 
re1·krijgbaar zijn. 

3. 3. Amendement van de afdeling 
Amsterdam (op oorspronkelijk hoofd
bestuursvoorstel, hierna aan te duiden 
als hbv.) · 

Artikel U van artikel 32 H.R. 
Als afzonderlijk lid tussen de voor

gestelde leden 4 en 5, dan wel tussen 
de voorgestelde leden 5 en 6 In te voe
gen: de laatste zinsnede van het huidi
ge lid 3: "Bij de verkiezing van de 
leden van de partijraad door de cen
trale-vergadering worden tevens· een 
of meer plaatsvervangende leden ge
kozen." 

Advies partij'raad: rnet grote meer
derheid ontraden. 

N.B.: Toelichting zal ter vergadering 
verkrijgbaar zijn. 

3. 4. Amendement van de afdeling 
Voorburg (op hbv). 

Artikel 33 lid 3: de woorden "al dan 
niet" vervangen door het woord "uit
sluitend". 

Artikel 33 lid 4: tussen de woorden 
"uitdrukkelijke" en "delegatie" het 
woord "specifieke" toevoegen. 

Advies partijraad: o-ntraden in ver
band met voorkeur voor aanvaarding 
vwn amendement 3, 5 van de afdeling 
Amsterdam. 

3. 5. Amendement van de afdeling 
Amsterdam. 

In artikel 33 lid 3 en 4 het woord 
"uitdrukkelijk" vervangen door het 
woord "specifiek". 

Advies partijraad: ·ttnaniem aanbe~ 
·volen. 

3. 6. Amendement van de afdeling 
Amsterdam. 

In artikel 33 lid 5 lezen "vierde lid" 
in plaats van "derde lid". 

Het hoofdbestuur neemt deze teclmi
sche wiJziging over. 

3. 7. Amendementen van de afdeling 
Rotterdam en Kamercentrale 's-Her
togenbosch (gelijkluidend). 

Artikel34 te wijzigen als volgt: 
lid 1: conform voorstel hoofdbestuur; 

lid 2: conform voorstel hoofdbestuur; 

lid 3 in: De leden bedoeld in artikel 31 
lid a, lid c en lid d hebben slechts een 
adviserende stem. 

Advies partijraad: met klein meer
derheid ontraden. 

N.B.: Toelichting zal ter vergadering 
verkrijgbaar f-ijn. 

3. 8. Amendement van de afdeling 
Voorburg. 

Artikel 35 lid 2c: de woorden "ten 
minste een week voor" vervangen door 

de woorden "voor de aanvang van". 
Advies partijraad: unaniem ontra

den. 
7.0. Voorstel van de afdeling Am

terdam inzake de kandidaatsteiUng 
voor de Eerste Kamer de_r Staten-Ge
neraal. 

Advies partijraad: ntet grote meer
derheid ontraden. 

7.1. l\lotie van de afdeling Deventer. 
De kandidaatstelling is een interne 

VVD zaak, die nu in feite geheel over
gelaten wordt aan de leden van de 
provinciale staten. De leden dienen 
ook invloed te krijgen op de kandi
daatstelling. De afdeling nodigt het 
hoofdbestuur uit op de e.v. algemene 
vergadering met een voorstel te ko
men, waarin naast de Statenleden de 
partijleden (b.v. via de Kamercentra
les) bij de voorlopige en definitieve 
vaststelling van de kandidatenlijst 
voor de Eerste Kamer worden betrok
ken. 

Advies partijraad: unaniem ontra
den 

8. 0. Jaarverslag. 
8. 1. Motie van de afdelingen Leiden, 

Leiderdorp, Oegstgeest/Warmond en 
Voorschoten. 

De VVD in vergadering bijeen op 25 
maart 1972 ter bespreking van het 
jaarverslag over_1971. 

a. acht de opzet van dat jaarverslag 
nog afgestemd op een karakter van de 
partij. als kiesvereniging, en derhalve 
verouderd; 

b. ziet gaarne in· het volgende jaar
verslag een opzet gekozen, die beter 
aangepast is aan het karakter van de · 
partij als een pohtleke organisatie. 

Advies partijraad: unaniem ontra
den. 

N.B. Toelichting zal ter vergadering 
verkrijgbaar zijn. 

12.a.o. Voorstel van de afdeling 
Rijswijk (ZZ.-H.) tot constributieverho
ging (overgenomen door bet hoofdbe
stuur). 
voor leden van 18-27 jaar van f 16 
tot i 20 p. jaar. 
voor leden van 27-65 jaar van i 30 
tot i 40 p. jaar 
voor leden van 65 jaar en ouder van 
i 25 tot i 30 p. jaar 
voor gezins- en aspirantleden van i 5 
tot i 10 p. jaar. 

Advies partijraad: Unaniem aaltbe
volen met twee onthoudingen. 

12. a. 1. Amendement van de afde
ling Hoogeveen, 

De afdeling Hoogeveen is van me
ning dat door een eventuele verhoging 
het ledenaantal zal teruglopen, zo
dat niet een inkomstenverhoging doch 
een inkomstenverlaging zal plaatsvin
den; is voorts van mening dat een ver
hoging van 33 pct. onverantwoord is; 
stelt voor de verhoging te beperken 
tot: 
18-27 jaar i 20 
27-65 jaar i 35 
65 jr. en ouder f 15 minimum contri
butie met mogeJjjkheid voor eventuele 
vrijwillige bijdrage 
aspirantleden i 5 .en gezinsleden i 5, 
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om een zo groot mogelijke groep te 
.·krijgen. 

Advies parNjraad: ontraden. 
12~ a. 2. Amendement van de Kamer
centrale Drenthe. 

De Kamercentrale Drenthe 
1. van mening zijnde dat door een 

eventuele forse verhoging van de con
tributie (in sommige gevallen 33 en 
100 pct.) het ledenaantal zal teruglo
pen, zodat niet een inkomstenverho
ging, doch eerder een inkomstenverla-

. ging zal plaatsvinden; 

2. stelt voor de verhoging te beper
ken tot: 

18-27 jaar f 20 

27..:_a5 jaar f 35 

65 jr. en ouder f 25 

aspirant-leden f 5 

· gezinsleden f 5. 

3. adviseert het hoofdbestuur deze 
wijziging over te nemen en ter kennis 
te brengen van de algemene ledenver
gadering. 

Advies partijraad: ontraden. 

12. a. S. Amendement van de afde
ling Hoevelaken. 

1. De afdeling Hoevelaken stelt voor 
de contributie voor leden van 27-65 
jaar niet met f 10 per jaar te verho
gen, maar met f 5 en wel van f 30 
naar f 35 per jaar. 

2. In aansluiting hierop stelt de af
deling voor de verhoging van f 5 per 
jaar voor gezinsleden eveneens te hal
veren, zodat deze contributie wordt 
verhoogd van f 5 naar f 7,50 per 
jaar. (voor w.b. de overige categorieën 
leden gaat de afdeling akkoord met 
het voorstel Rijswijk). 

3. De afdeling Horvelaken wil gaar
ne pleiten voor inning van de contribu
tie-gelden omstreens de maand maart 
van het lopende jaar. Voor vele leden 
is de maand januari toch al financieel 
erg zwaar belast. 

Advies partijraad: ontradel!. 
N.B.: Toelichtiny wl tt:r 1;ergwlt'riny 

t·m·k,·ijgbaar zijn. 

12. a. 4. Amendement van de afde
ling Voorburg. 

De contributie voor de gezinsleden 
dient naar de mening van de afdeling 
te worden gehandhaafd op f 5 per 
jaar. 

Advies partiJraad: ontraden. 

12.b.O. Voorstel ,·an het hoofdbestuur 
voor de regeling van de contributie
afdracht. 

leden van contributie V. enD. 
18-27 jaar 20,- (16,-) 9,- (9,-) 
27-65 jaar 40,- (30,-) 1},- (9,-) 
65 j. en ouder 30,- (25,-) 9,- (9,-) 
aspirantleden . 10,- ( 5,-) -
gezinsleden 10,- ( 5,-) -

Advies partijraad: unaniem aanbevo
leu 

l2.b.l. Amendement \"an de afdelingen 
Leiden, Leiderdorp, Oegstgeest-\\'ar
mond en Voorschoten. 
De verdeling van de contributie tussen 

hoofdbestuur en afd!'!ling als volgt vast 
te stellen: 

18-27 jaar 
27-65 jaar 
65+ 
overigen 

4,75 (3,-.l 
13,50 (9,-) 
8,75 (6,50) 
3,50 (1,75) 

4,75 (3,-J 
13,- (8,50) 
8,75 (6,75) 
5.- (2,50) 

Advie.s partijraad: ww-niem ontradell 
N .B. Toelichting zal ter vergadering 
verkrijgbaar zijn. 

Geen invloed:? 

Kandidaatstelling 
hoofdbestuur 

De c.;ntrale vergadering van de 
kamercentrale Leiden heeft op 
19 februari j.l. inzake de voorlo
pige lmndidatuur voor de voor
waardelijke vacature-De Korte. 
1vaarvoor kandidaat zijn gesteld 
de heer P. J. van Emburg te 
Oegstgeest en mevrouw drs. N. 
Rempt-Halmmans de Jongh te 
'Vassenaar. voorkeur uitgespro
ken voor mevrouw Rempt. 

De heer H. A. Baaij te Alphen 
a.d. Rijn heeft zich teruggetrok
ken. 

boofdbestuur afdeling KC 
4,75 (3,-) 4,75 (3,-) 1,50 (1,-l 

14,- (9,-) 12,50 (8,50) 4,50 (3,50) 
9,- (6,50) 8,50 (6,75) 3,50 (2,75) 
3,50 (1,75) 5,- (2,50) 1,50 (0,75) 
3,50 (1,75) 5,- (2,50) 1,50 (0,75J 

Ten aanzien van agendapunt 6, 
voorstel van de statencentrale Leiden 
tot herziening van de reglementen op 
de kandidaatstelling voor leden van de 
Provinciale Staten, beeft de partijraad 
de voorstellen van de statencentrale 
Leiden ontraden en de voorstellen van 
het hoofdbestuur aanbevolen. 
. Alle overi~e door hoofdbestuur en af
delingen op de beschrijvingsbrief ge
plaatste voorstellen heeft de partijraad 
unaniem aanbevolen; dit geldt even
eens voor het door het hoofdbestuur 
gedane voorstel naar aanleiding van 
agendapunt 7 (instelling commissie 
herziening verkiezing van de Eerste 
Kamer der Staten-Generaal). 

Weer zo'n algemene vergadering. Ze praten maar. nemen besluiten, maar heb je daar· 
op invloed? Kom nou .... 
Zo redeneren velen, te velen. Zij zijn misschien wel geïnteresseerd, maar weten de weg 
niet om invloed uit te oefenen op het politieke gebeuren. 
Toch is dat zo eenvoudig. Neem de VVD. Elk lid van onze partij heeft daadwerkelijk 
invloed. Hij kan de afdelingsvergaderingen b$1oeken en daardoor mede bepalen met 
welk mandaat de stemgerechtirgde afdelingsvertegenwoordigers zullen optreden ter al
gemene vergadering. En op die algemene vergadering brengt elke afdeling een aantal 
stemmen uit, naar verhouding van het aantal leden der afdeling. 
Men heeft wel degelijk invloed. Kàn die hebben althans. Maar dan is een eerste vereiste 
wel dat men lid wordt van de partij. · 
Inlichtingen bij het algemeen secretariaat, Koninginnegracht 61 te Den Haag. Tele
foon 070 · 60 48 03. 

Bijlage pagina 4 Vrijh. en Dem. 17-3-1972. 

Europese veiligheid en samenwerking 
Een Conferentie over Europese Veilig
heid en Samenwerking - wie zou 
daar tegen kunnen zijn? Wie zou kun
nen weigeren over zulke prettige on
derwerpen te praten, zelfs als Moskou 
het voorstelt? Het Westen weigert 
dan ook niet. Het stelt alleen wat 
voorwaarden. Dan blijkt, dat de Sow
jet-Unie er best iets voor over heeft 
om ons aan tafel te krijgen. Dat zij 
meent een belang te hebben bij de con
ferentie zelf; ongeacht de uitkomst, 
want zij voelt niet veel voor gedetail
leerde voorbereiding, die enige waar
borg zou bieden ter zake van het re
sultaat. Wat kan zij dan hopen te be
reiken met zo'n Jamboree van 35 rege
ringsleiders of daaromtrent ? Het ver
moeden, dat de Russische buitenlandse 
politiek redelijk consequent is én le
zing van Russische publikaties bren
gen de volgende mogelijke doelstellin
gen _in de zin: 

1) De facto-erkenning van Oost
Duitsland door alle overige deelne
mers; 

2) De facto-erkenning van de 
Brezjnjew-doctrine (Russische suzerei
niteit in Oost-Europa), doordat men 
met elkaar aan tafel zou hebben geze
ten zonder Moskou ertoe te hebben 
kunnen bewegen die doctrine te her
zien. 

3) Versterking van de illusie bij vele 
Westeuropese parlementariërs, dat het 
zonde is geld uit te geven aan de de
fensie; 

4) Mogelijkheid misverstanden te 
wekken tussen de V.S. en hun West
europese bondgenoten en deze laatste 
met aanbiedingen van economische 
samenwerking (export van kapitaalgoe
deren tegen aardgas b.v.) de blik wat 
meer naar het oosten te doen ·wenden. 

Deze beperkte Russische doeleinden, 
die achter het voorstel van een Vellig
heidsconferentie steken, kunnen uit
sluitend worden beoordeeld tegen de 
achtergrond van de algehele politieke 
situatie in de wereld. Een vijftal 
aspecten daarvan lijkt vooral relevant: 

Achtergrond 
A. Het Westen heeft zich praktisch 
neergelegd bij het bestaan van een 
Russische .,cordon sanitaire" in Oost
Europa. Dulles' "roll-back"-theorie 
(terugdringing van het communisme) 
Is door deze Amerikaanse minister zelf 
afgeschreven, toen hij niets deed om 
de inval van het Rode Leger in Hon
garije in 1956 te voorkomen. Men 
neigt er thans toe af te wachten, of 
het Oostblok door Interne tegenstellin
gen (nationaliteiten, conflict ver-

Vrijh. en Dem. 17-3-1971 

Rapporten van de commis
sie buitenlandse zaken van 
de VVD 

krampte partijdictatuur versus eco
nomische ontwikkeling) zal worden 
gedwongen in voor ons gunstige zin te 
evolueren. De inval van 1968 in Praag 
kan dan afstandelijk worden gezien 
als een negatief incident in die histori
sche evolutie. 

B. Niettemin wilde het Westen -
ook na 1958 - slechts over ontspan
ning confereren, indien de hereniging 
van Duitsland als eerste punt op de 
agenda stond. Pas president Johnson 
maakte daaraan een einde, toen hij in 
1966 "bruggen bouwen naar het Oos
ten" aanbeval zonder deze voorwaarde 
te stellen. Daarmee schiep hij de ruim
te voor Brandts "Ostpolitik". De idee 
van een Veiligheidsconferentie kan 
worden gezien als het Russische tegen
spel tegen Johnsons waterstaatkundi
ge plannen. De verbinding bleek ook 
in het praktische vlak van de diploma
tie. Het Westen kon het tot stand ko
men van de verdragen, die Brandts 
"Ostpolitiek" bezegelen, als voorwaarde 
stellen voor instemming met de veilig
heidsconferentie. West-Berlijn blijft 
vrij, Duitsland voorlopig verdeeld. De 
kwestie gaat de ijskast in. als de 
Bondsdag niet dwars ligt. 

Cordon sanitaire 

c. Nu het westen er zich bij heeft 
néergeJegd, dat het aan de Russische 
,;cordon sanitaire" met inbegrip van 
Oost-Duitsland daadwerkelijk niets 
kan veranderen, begint de gedachte 
post te vatten, dat de Sowjet-Unie er 
zich bij heeft neergelegd, dat zij om
gekeerd niets kan doen tegen het Wes
telijke blok. Waarom zij dan toch haar 
strijdmacht versterkt? En niet alleen 
de strategische kernbewapening, 
waarvoor het streven naar evenwicht 
met de V.S. een afdoende verklaring 
zou zijn, maar ook leger, vloot en tac
tische luchtmacht? Het is mode ge
worden deze versterking weg te redene
ren met een verwijzing naar het on
derscheid tus..sen Ruslands militaire 
capaciteit en zijn bedoelingen. En wat 
die bedoelingen betreft: "de Russen 
zijn", nu al eeen kwarteeuw, "niet ge
komen", dus ... Misschien zijn zij zulks 
inderdaad nooit van plan geweest. Ge
zien de invloed van Clausewitz op het 

militair-politieke denken in het Krem
lin is dat zelfs waarschijnlijk. Voor deze 
Pruisische theoretic:.~s is de krijgs
macht één onder vele middelen om het 
politieke doel te bereiken. Een middel, 
dat het beste wordt gebruikt, als het 
niet daadwerkelijk wordt ingezet. Uit 
het feit, dat de Sowjet-Unie haar 
krijgsmacht nog steed's maar ver
sterkt, mag inderdaad niet worden af
geleid, dat zij van plan is ten strijde 
te trekken tegen West-Europa. Maar 
wel, dat zij nog altijd politieke doel
einden nastreeft, die zij in conflict weet 
met de doelstell~ngen van het Westen, 
zodat een drukmiddel in de vorm van 
een nog sterkere strijdmacht haar be
langrijke economische offers waard ül. 

Twee fronten 

D. Moskous doelen liggen niet alleen 
in West-Europa. Het is de laatste tijd 
zelfs actiever in het Midden-Oosten en 
in Azië (Bengalen, Noord-Vietnam) 
dan in onze richting. Sinds de Chinese 
Volksrepubliek deelnemer is geworden 
in het strategische en - recentelijk -
het diplomatieke spel, zijn de Rus
sische doelstellingen in Azië niet meer 
uitsluitend offensief, doch ook defensief. 
Manoeuvrerend op ten minste twee 
fronten zal Moskou de mogelijkheden 
van actie in het Westen moeten afwe
gen tegen de eraan verbonden gevaren 
in het Oosten. De "conclusie", dat de 
Sowjet-Unie in Europa thans niets an
ders nastreeft dan rugdekkmg tegeu 
China, is echter slechts met een onver
antwoorde gedachtensprong te berei
ken. Veeleer mag men' aannemen, dat 
zij steeds op dat front zal opereren. 
waar zij zwakte vermoedt. 

E. In Europa ltan Moskou thans 
geen positie van sterkte tegenover 
zich vermoeden. Washington wendt (le 
blik frequent naar Azië. De "sophisti
cated", op Europa georiënteerde oost
kust van de V.S. verliest aan invloed. 
President Nixon heeft moeite de Ame
rikaanse divisies in ons werelddeel te 
handhaven. Het ligt in de rede, dat 
zijn opvolgers daarin niet altijl~ zullen 
slagen. Op ons uitgeoefende aan
drang onze eigen verdediging ter hand 
te nemen (met uitzondering liefst van 
strategische kernwapens), heeft nau
welijks resultaat. Met als onlogisch 
doch begrijpelijk gevolg, dat er In de 
V.S. weer stemmen opgaan, die ervoor 
pleiten Europa dan maar aan zijn lot 
over te laten. Dan moet het immers 
wel! Het Kremlin kan in dit alles mo
gelijkheden zien de V.S. en West
Europa uiteen te drijven en ons we
relddeel dienstbaar te maken aan de 
zo gewenste economische opbouw van 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Een nieuwe Koninginnegracht 

De heren mr. H. van Riel en H. 
Wiegel, voorzitters van de VVD
fracties in respectievelijk de Eerste 
en de Tweede Kamer, hebben op 6 
maart aan alle partijleden een brief 
gezonden, waarvan wij hiernaast de 
letterlijke tekst afdrukken. 

Voor de actie is een comité van 
·aanbeveling gevormd, bestaande uit 
de voorzitters van alle kamercentra
les van onze partij. 

Mr. K. Jansma: 
Liberale 
. geschiedenis 

door A. W. Abspoel 

Dan1es en heren, 
De ondergetekenden voelen zich ge

noopt u met een bepaald vraagstuk te 
benaderen: uw hulp kan bij de oplossing 
dier kwestie namelijk niet worden ont
beerd. Anders vielen wij u niet lastig. 

Op het punt van het huurbeleid heeft 
onze partij zich steeds principieel op
gesteld; voor zover wij weten met de 
instemming van _de meesten uwer. 
Thans worden wij van onze houding tot 
op zekere hoogte zelf het slachtoffer. 
Ongeveer op de wijze als dat bij de 
invoering van het Algemeen Kiesrecht 
in 1918 gesellieddel -__ 

De eigenaar namelijk van het pand 
Koninginnegracht 61, ons kantoor sinds 
de oprichting, heeft ons de huur opge
zegd. Mogelijkerwijs krijgen wij van de 
Kantonrechter te 's Gravenhage wat 
uitstel, maar daar zijn wij natuurlijk 
niet definitief mee geholpen. Die huis
eigenaar is van plan Koninginnegracht 
61 te verbouwen tot een ultra-moderne, 
voor ons veel te durè en eigenlijk ook 
ongeschikte kantoorflat. -Betrokkene 
heeft een huur in zijn hoofd van onge
veer f 30.000,- per jaar, waarbij wij nog 
te weinig ruimte ter beschikking zouden 
krijgen. ~ 

Nu blijkt een prachtige oplossing mo
gelijk te zijn. 

De tandarts, die op het ogenblik op 
Koninginnegracht 57 zijn praktijk heeft, 
gaat naar Overijssel verhuizen en biedt 
zijn huis te koop aan. 

Het begrip "Koninginnegracht" kan 
op die manier blijven bestaan, de ver
huizing is doodeenvoudig, de afstand tot 
het Binnenhof blijft klein en wij komen 
naast de Prof. Teldersstichting te ·zitten, 
waar het wetenschappelijk werk voor 
onze partij wordt verricht, als het ware 
onder één dak. Voor het bureau van de 
Vereniging van Staten- en Raadsleden 
is op no. 57 ook plaats. 

Natuurlijk gaan wij met elkaar niet 
over één nacht ijs. Het huis is geïnspec
teerd en in prima staat van onderhoud 
bevonden. Mooie, ruime, luchtige ka
mers in voldoend aantal. Prima, aan
trekkelijke werkruimten voor het perso
neel der partij. Aan een deel van de 
stoffering moet wat gebeuren, terwijl de 
elektrische installatie behoort te worden 
vernieuwd. Verder is alles zo doelmatig 
als het kan zijn. 

Nu de kosten: 
aankoopprijs f 235.000.-
overdrachtskosten en 
kosten notaris . . .. .. . .. " 10.000,
kosten opknappen en 
nieuw meubilair .. .. .. 60.000,
kosten van deze actie " 20.000,-

tezanlen f 325.000~ 
Overheidsheffingen per jaar ruim 

f 700,- (grondbelasting, waterschapsbe
lasting e.d.) 

U moet er maar eens langs wandelen. 
Het hoofdbestuur en wij zijn enthou-
siast. · 

Wat het meubilair aangaat, dit werd 
door wijlen mr. Rutgers in 1946, vlak 
na de oorlog bijeengekocht bij uitdra
gers en op veilingen. Vernieuwing is 

Donderdag 2 maart overleed, geheel 
onverwacht, onze Amsterdamse geest
verwant mr. K. Jansma, in de leeftijd 
van bijna 81 jaar. Op zijn verzoek is 
zijn crematie in alle stilte geschied. Re
den te meer om thans hier zijn ver
diensten te memoreren en vast te stel
len, dat zijn naam mede verbonden zal 
blijven aan een aantal zeer bewogen ja
ren uit de geschiedenis van het libera
lisme en in het bijzonder die van de 
hoofdstad. · 

Mr. Kornelis Jansma, geboren te Am
sterdam op 25 maart 1891, was in 1913, 
op 22-jarige leeftijd, aan de Amster
damse Universiteit cum laude gepromo
veerd op een proefschrift over: "Uitleg
ging van overeenkomsten". Hij wist in 
zijn geboortestad een belangrijke prak
tijk op te bouwen en trad ook in ver
scheidene grote internationale processen 
als raadsman op. Met trots kon hij wij
zen op een bijna één meter lange rij 
grote grijze boeken, de stukken bevat
tend van één proces, tussen de Aramco 
en Saoedi-Arabië, waarin gedurende 
twee maanden te Genève werd gepleit. 
Jansma was een van de zeven Aramco
advocaten. 

Zuiderzeeliefde 
Een belangrijke functie, die hij naast 

zijn advocatuur eveneens ongeveer een 
halve eeuw heeft vervuld, was die van 
secretaris van de Zuiderzeeraad (sedert 

volstrekt geboden. Oud, onpraktisch en 
versleten. 

Wie wel eens op de Koninginnegracht 
komt, weet dat! 

De ondergetekenden als fractie-voor
zitters vonden het niet juist, dat het het 
hoofdbestuur zou zijn, dan wei onze pre
sidente persoonlijk, die u wederom om 
geld zouden vragen. 

Het is onze bedoeling, geruggesteund 
door de voorzitters der kamercentrales, 
u te VI:agen een steunfonds bijeen te 
brengen, dat wij te zijner tijd aan het 
hoofdbestuur kunnen aanbieden. 

Wanneer alle leden f 10,- tot f 15,
geven, komen wij er. 

De ervaring leert echter, dat sommi
gen een gift achterwege willen laten of 
moeten laten. Wie dus wat meer dan 
.f 15,- ter l:>eschikking stellen kan, helpt 
mede om in totaal f 325.000,- te berei
ken. 

Komt meer binnen, dan zal het overi
ge worden gereserveerd voor het nor
male onderhoud in de eerste jaren. 

De financiering is verzekerd, maar op 
het ogenblik duur. Wanneer de leden 
niet helpen, behoort te worden gerekend 
op 11 pct. (8 pct. rente plus 3 pct. on
derhoud .en afschrijving) per jaar van 
f 325.000,- en dat is met verkiezingen in 
het vooruitzicht en bij de nodige ver
sterking van het personeel veel te veel. 

Blijkt de transactie ten aanzien van 

de instelling daarvan in 1918). De Zui
derzeewerken hebben altijd zijn intense 
belangstelling gehad. En hij was een 
groot bewonderaar van de waterbouw
kundige, tevens liberale staatsman, ir. 
C. Lely. Mr. Jansma was dan ook de 
aangewezen man om een - voortreffe
lijk - boek (van 350 pagina's) aan le
ven en werken van "Lely, de bedwinger 
van de Zuiderzee", te wijden. Hij werk
te daaraan in de oorlogsjaren en het 
verscheert in 1948. Het was ook op zijn 
initiatief, dat een comité tot stand werd 
gebracht tot oprichting van het stand
beeld voor Lely, dat men bij Den Oever 
aantreft. 

In binnen- en buitenlandse tijdschrif
ten verschenen van zijn hand talrijke 
artikelen over internationaal recht. In 
de jaren 1919 tot 1924 was hij directeur 
van het Rijksbureau voor Zee-oorlogs
schade. Ook was hij o.a. secretaris van 
de Nederlandse Vereniging voor Inter
nationaal Recht en penningmeester en 
vice-voorzitter van de International 
Law Association. Vele jaren was hij ook 
bestuurslid en vervolgens voorzitter van 
de afdeling Amsterdam van het Genoot
schap Nederland-Engeland. In de loop 
der jaren werd hij onderscheiden met 
het Ridderkruis in de· Orde van de Ne
derlandse Leeuw en het Officierskruis 
in de Orde van Oranje-Nassau. Tevens 
was hij Gommander of the British Em
pire en Ridder 1e Klasse in de Orde van 
Sint Olav. 

Wat zijn liberale overtuiging betreft 
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KoninginDegracht 57 onmogelijk, dan 
wordt uit het geld van het steunfonds 
een ander object, zoveel mogelijk in de
zelfde buurt, aangekocht. 

Slaagt ons plan, dan woont de partij 
goedkoop en kan zij haar inkomsten ge
bruiken voor organisatie- en propagan
dawerk. Een groot voordeel in de ko
mende spannende jaren. 

Verantwoording volgt in Vrijheid en 
Democratie *). U wilt de thermometer· 
stand misschien volgen! 

U kunt overmaken op giro 67880 -
V.V.D. Den Haag onder vermelding 
"Thorbecke-huis"; u kunt ook een be
taalcheque van uw bank opsturen. Vult 
u wel een zo hoog mogelijk bedrag in, 
maar vooral niet meer dan u schikt. 
Altijd verstandige liberalen blijven! 

In juni 1972 herdenken wij de 100-ja
rige sterfdag van de grote liberale 
staatsman mr. J. R. Thorbecke. 

De eigendom van het "Thorbecke
huis" kan als een symbool van het le;. 
vende Nederlandse liberalisme worden 
gezien. Minister Thorbecke heeft vele 
jaren lang aan de Koninginnegracht 
vlak bij no. 57 gewoond (op de hoek 
van de Javastraat). 

Bij voorbaat onze hartelijke dank. 
Mr. H. VAN RIEL 
H. WIEGEL ' 

•) Zi€ pagina van dit blad. 

merkte hij wel eens schertsend op: "Ik 
ben als het ware lil;~eraal ter wereld ge
komen." In ieder geval zat het in de 
familie. Zijn vader, een bekend en ge
respecteerd hoofdonderwijzer te Amster
dam, was een vurige liberaal. 

Over de verdiensten van de thans 
overledene voor de liberale zaak kan ik 
het beste oordelen voor zover betreft 
zijn voorzitterschap van de Amsterdam
se afdeling van de Liberale Staatspartij 
De Vrijheidsbond, in de jaren 1932 tot 
1936. Ik was toen zelf bijna twee jaar 
secretaris van de afdeling en zou dat 
nog veertien jaar (tot 1946) blijven. In 
die zestien Amsterdamse jaren heb ik 
verscheidene voorzitters meegemaakt. 
Jansma was onder hen wel een 'van de 
meer dynamische. Vier jaar bleef hij 
voorzitter (en tevens lid van het hoofd
bestuur) en in die jaren is, onder zijn 
leiding en in goede samenwerking, heel 
wat tot stand gebracht. In 1934 ver
scheen nog van zijn hand de brochure: 
"Militant liberalisme", dat de tekst be
vatte van een voor de afdeling gehouden 
yoordracht over hetzelfde onderweri>. 

Liberale weekblad 
Het begon al kort na zijn optreden 

met de oprichting van "Het Liberale 
Weekblad", verre voorzaat van "Vrij
heid en Democratie". De financiële mo
gelijkheden leken aanvankelijk niet 
aanwezig, maar Jansma wist met mede-
VERVOLG OP PAGINA 11 
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· In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft· de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het westelijke district 
vastgesteld: 
Kamercentrales Amsterdam: 

G. W. Keja, mr. H. Koning. 
Kamercentrale Haarlem: 

mr. dr. c. Berkhouwer, drs. Th. Joe
kes. : 

Kamercentrale Den Helder: 
mr. dr. c. Berkhouwer, G. w. Keja. 

Kamercentrale Rotterdam: 
mr. H. Koning, mevrouw mr. N. Smit
Kroes. 

Kamercentrale 's-Gravenhage: 
drs. Th. Joekes, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello. 

Kamercentrale Leiden: 
mej. mr. A. Kappeyne van de Coppel
lo, mr. F. Portheine. 

Kamercentrale Dordrecht: 
mr. A. Geurtsen, ir. D. s. Tuijnman. 

Kamercentrale Utrecht: 
L. M. de Beer, de heer G. Koudijs: 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Succes in Amersfoort 

Burgemeester en wethouders van 
Amersfoort hebben onlangs een "Be
raadsgroep Binnenstad" benoemd, waar
in liehalve enkele vertegenwoordigers 
van de burgerij en de ambtelijke des
kundigen die belast waren met de voor
bereiding van de bestemmingsplannen 
voor de Amersfoortse binnenstad, ook 
zitting hebben enkele deskundigen van 
de afdeling Amersfoort van de VVD. 
Dit succesje voor de Amersfoortse afde
ling is te danken aan het rapport dat de 
plaatselijke VVD onder de titel "De 
Amersfoortse binnenstad in ontwikke
ling" in november aan de burgemeester 
en gemeenteraad hebben aangeboden als 
alternatief voor de plannen van - het 
stadsbestuur die bij de burgerij nogal 
wat weerstanden heben opgeroepen. Het 
rapport - 22 bladzijden groot en voor
zien van twee tekeningen - trok ruim
schoots de aandacht van de plaatselijke 
pers en kreeg alom zo'n goede beoorde
ling dat de afdeling er ook ledenwinst 
aan te danken heeft. 

De samenstellers van het rapport con
cludeerden dat er in de gemeentelijke 
plannen een zicht op de totaliteit ont- · 
brak en ·dat de diverse aspecten die aan 
de toekomstige ontwikkeling van de 
Amersfoortse binnenstad ten grondslag 
liggen, ofwel niet onderzocht, ofwel voor 
een deel zonder motivering waren over
genomen, dan wei te globaal waren om 
als basis te hanteren. 

Ontmoetingsruimte 
De samenstellers van het rapport heb

ben zeer veel aandacht besteed aan de 
betekenis van het stadscentrum als ont
moetingsruimte, waarvan de psychische 
functie als gevolg van de maatschappe
lijke ontwikkelingen . steeds groter 
wordt. Zij pleitten er dan ook voor zo 
weinig mogelijk te tornen aan de bin
nenstadsstructuur. 

Als belangrijke punten voor de ont
wikkeling van een gezonde binnenstad 
voerden de samenstellers aan: een goed 
ontwikkeld winkelcentrum met een gro
te innerlijke samenhang, een goed ge
spreide bewoning van voldoende omvang 
en kwaliteit, een verbetering van het 
woonklimaat - waarbij wordt aangete
kend dat de aantasting daarvan als ge
volg van lawaai en andere overlast door 

Aankondigingen 
20MAART 

Mevr. drs. N. Smit-Kr~s spreekt voor 
de Vrouwen in de VVD, afdeling Kenne
merland. 14.00 uur Vrijzinnig Hervorm
de Kerk, Vestestraat 1, Haarlem. 

27 MAART 

Mevr. mr. E. Veder-Smit neemt deel 
aan een door de T.H. te DeHt te organi
seren forumdiscussie over milieuhygië
ne. 

17 APRIL 

G. w. Keja (lid van de Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Schagen. 

27 MAART 

J. J. P. Metjer, raadslid van de ge
meente Utrecht, spreekt over milieube
heer voor de afdeling Lopik. Dorpshuis 
Lopik, 20.30 uur. 

Bussum - Het nieuwe bestuur van 
de afdeling Bussum is als volgt samen
gesteld: voorzitter J. F. C. Westerweel. 
vice-voorzitter mr. R. R. Hazewinkel, 
secretaris mr. T. Oonincx, penningmees
ter W. P. van Duyl en leden mevrouw A. 
M. Floberg-Pauls, mevrouw M. Koel
ma-De Vries, mej. mr. N van RE.'es en 
drs. P. F. Th. Witmer. 

Staten- en raadsleden 
vergaderen· 

Den Helder - De afdeling Noord-Hol
land van de vereniging van staten- en 
raadsleden belegt dinsdag 21 maart om 
20.00 uur een bijeenkomst in café-res
taurant Kinheim, Stationsweg 58, te 
Alkmaar. De heer W. J. Resoort, voor
zitter van 

1 
de afdeling Alkmaar van de 

VVD houdt een inleiding over de streek
plannen in Noord-Holland in hun onder
ling_e verband. 

Deze luchtfoto van Amersfoort werd gemaakt door KLM Aerocarto 

het toenemende verkeer ook in Ame.rs
foort een zorgwekkende omvang heeft 
aangenomen - een stimulering van de 
culturele, recreatieve en educatieve 
functie van de binnenstad, een openbaar 
vervoer dat het voetgangersdomein op 
korte afstand moet kunnen benaderen 
en een beperking van de parkeerruimtE.' 
in hl.'t centrum tot de bestaande pleinen. 

Hoog niveau 
De Amersfoortse Courant noemde het 

VVD-rapport in een commentaar bij het 
over vijf kolommen uitgesmeerde arti
kel dat hij daaraan wijdde, van "hoog 
niveau", alleen al om het feit dat de 
samenstellers ervan zich hadden ver
diept in alle aspecten van de ingewik
kelde problematiek, waaraan een om
vangrijk plan als dat van de binnen
stad nu eenmaal niet ontkomt. "Het 
werkstuk heeft zoveel niveau dat het 
als een serieuze tegenhanger van de ge-

Bestuursmutaties 
_ Amersfoort - De afdeling Amers
foort koos op 17 februari voor een 
nieuw bestuur, waarvan de samenstel
ling is: L. M. van Voorene, voorzitter, 
mr. H. J. Keetell, vice-voorzitter, C. Ka
merbeek, secretaris, mevrouw M. C. Be
zaan-Snooy, penningmeesteresse, en J. 
J. B. Brauneck, Th. J. Hondius enE. J. 
Schreerder, leden. Het secretariaat is 
gevestigd: Verdiweg 119, tel. 03490 -
21516. De heer D. .J. Abercrombie die 
als secretaris aftrad. werd tot lid van 
verdienste van de afdeling benoemd. De 
heer Abercrombie vervulde al vanaf 
1954 bestuursfuncties. Sinds 1955 was 
hij achtereenvolgens secretaris en pen
ningmeester. 

Beverwijk - De afdeling Beverwijk 
koos een nagenoeg geheel nieuw be
stuur: A. Klomp, voorzitter, J. C. Doe
ter, secretaris, S. L van Son, penning
meester, W. van Son en H. Koster Jr .. 
leden. 

Enkhuizen - Mevrouw J. S. Waar
denburg-Beenhakker is hier benoemd 
tot secretaresse van de afdeling. Zij zal 
voortaan ook de financiën beheren. 

Den Helder - Hier is tot penning
meesteresse benoemd mevrouw Brand
Veenema. 

Leidschendam - Het nieuwe bestuur 
van de afdeling ziet er als volgt uit: ir. 
C. H. Ekama, voorzitter, P. Eilbracht, 
vice-voorzitter, E. D. de Crane (penning
meester tot 1 mei), H. T. Klautz, pen
ningmeester na 1 mei, mevrouw A. 
Noordam-Poll, vertegenwoordigster 
Vrouwen in de VVD, mevrouw G. E. 
Six-Huizenga en N. J. M. Remmers
waal, leden. Secretaris is de heer C. Jol, 
Spechtlaan 171, Leidschendam, tel. 
01761- 8693. 

Lekkerkerk - Op haar ledenvergade
ring benoemde de afdeling hier Fr. van 
der Graaf Jzn. in de plaats van de af
tredende H. Ligthart Schenk. G. H. 
Ooms zag zijn mandaat met drie jaar 
verlengd, Andere bestuursleden: voorzit
ter F. P. Nobel, secretaris M. Hoogen-

meentelijke nota mag worden be
schouwd", aldus het blad dat nog een 
ander aspect als belangrijk signaleerde. 
.,Het is een resultaat van een werkwijze 
die werkzame politieke partijen in de 
toekomst door de nood gedwongen 
steeds veelvuldiger zullen moeten toe
passen. In toenemende mate zal blijken 
dat een fractie alleen of in samenwer
king met een magere achterban weinig 
meer kan uitrichten. Het VVD-initiatief 
is een sprekend voorbeeld van een geïn
spireerd samenspel tussen partij en 
fractie". De stuurgroep (bestaande uit 
fractievoorzitter mr. H. J. Keeteli en be
stuursleden C. Kam·erbeek en E. J. 
Scheerder), kerngroep en gespreksgroep 
die het rapport gezamenlijk samenstel
den hebben greep gekregen op een zeer 
ingewikkeld probleem, waarover de 
raad zich niettemin verantwoord moet 
uitspreken. Zo'n behandeling van in
grijpende vraagstukken door politieke 
partijen geeft het raadswerk nog zin en 
betekenis" aldus het blad. 

boezem en penningmeester I. Noorde
graaf. 

Amstelveen - Het bestuur van de af
deling is als volgt samengesteld: drs. C. 
van Wijk, voorzitter, mevrouw M. L. 
van Houtrijve-Luxwolda, secretaresse, 
J. F. Eger, penningmeester, mevrouw J. 
U. van Eeghen - Sirtema van Groves
tlns, mevrouw mr. I. E. Besier - Neu
mann, L. J. Ktiyk en H. Hermelink, le
den. Het secretariaat is gevestigd: 
Meerhuysen 16, Amstelveen, tel. 020 -
414482. 

Amsterdam - Hier heeft de heer F. 
Lauxstermann afscheid genomen als 
voorzitter van de afdeling. Zijn opvolger 
is de heer J. Hopman. Het dagelijks 
bestuur van de afdeling werd tot acht 
leden uitgebreid. De volledige samen
stelling is: J. Hopman, voorzitter, mr. J. 
1\/I. Bast, vice-voorzitter, mr. D. E. 
Claassen, secretaris, mej. E. Lietaert 
Peerbolte, tweede secretaresse, A. P. 
van Leeuwen, penningmeester, mr. J. 
Sanders, tweede penningmeester, drs. J. 
H. Frijlink, bestuurslid voor ledenactivi
teiten en dr. E. W. Loendersloot, be
Rtuurslid, belast met de ledenwerving. 

Leiden - Het bestuur van de kamer
centrale Leiden is gewijzigd. De pen
ningmeester, de heer F. J. Hooftman, 
stelde zich niet meer herkiesbaar en is 
opgevolgd door mevrouw S. G . Th. Post
ma-Botter, Lekdreef 15 te Krimpen aan 
de Lek (tel. 01807 - 4886). De secreta
ris, de heer H. A. Baay jr., die zich 
wegens drukke werkzaamheden terug
trok, is opgevolgd door de heer P.J. van 
Emburg, Rembrandt van Rijnlaan 39 te 
Oegstgeest (tel. 01710 - 53550). 

F. A. Bulder burgemeester 
Krimpen a/d IJsset 

In ons vorige nummer meldden wij 
dat de heer F. A. Bulder, ex-burgemee
ster van Westkapelle, per 1 maart be
noemd zou zijn tot burgemeester van 
Krimpen aan de Lek. De nieuwe ge
meente van de heer Bulder echter is 
niet Krimpen aan de Lek, maar Krimpen 
aan den IJssel. Wij bieden onze excuses 
aan voor deze vergissing. 
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De VVD • tn het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

Radio-uitzending van de 
VVD: maandag 20 maart, van 
18.19-18.29 uur, over de zen
der Hilversum I (402 m.). 

De rede, die mr. dr. Berkhouwer bij het 
debat over "de drie van Breda" heeft 
gehouden, heeft bij de KVP en de ARP 
enige wrevel gewekt, omdat daarin vol
gens genoemde confessionele partijen, 
een politiek element zou zijn gebracht, 
terwijl de opzet van de "hoorzitting" 
van de Tweede Kamer juist geen politiek 
karakter zou dragen. B:et verwijt 
aan het adres van de VVD-fractie was 
echter volkomen ongegrond. De heer 
Berkhouwer heeft in zijn rede niet an
ders gedaan dan de politieke gevolgen 
van het kabinetsbeleid op een rijtje te 
zetten. In dit deel van de rede van mr. 
Berkhouwer lag bepaald geen aanval op 
het kabinet opgesloten. 

Averechts 
Om politieke mythevorming te voorko
men, laten we daarom hier de gewraak
te passage letterlijk volgen: "Wij willen 
fair-play spelen tegenover de minister 
van justitie. Hem en de regering is ver
weten - en zo kom ik terstond tevens 
tot de constitutionele positie van dit de
bat - dat men ten onrechte deze raad
pleging vóóraf heeft gewild. Dit verwijt 
kan niet gemaakt worden door die leden 
van deze Kamer welke om die raadple
gingvóórafgevraagd hebben. Voorzover 
zij die raadpleging hadden beoogd in de 
doelstelling van een vrijlating, zullen zij 
door de inmiddels ervaren gebeurtenis
Hen een averechtse uitwerking hebben 
moeten vaststellen. Natuurljk, ook na 
moeten vaststellen. Natuurlijk, ook na 
regering, formeel vrij om naar eigen 
inzicht te beslissen. 

Niettemin kan er geen twijfel 
aan bestaan, dat door dit consultatieve 
debat vóóraf de vrijheid van handelen, 
zowel van de regering als van de Ka
mer, sterk zijn ingeperkt. Gaat de Ka
l.ner mee met het voornemen van de 
regering dan is de zaak af. Maar als de 
Kamer in meerderheid tegen stemt? 
PortefeuiÜe-kwesties zijn door minister
president en minister van justitie niet 
(meer) gesteld, in deze fase. Maar wat 
als de Kamer zich uitspreekt tegen vrij
lating? Als de regering dan conform 
handelt, wederom, geen probleem. Trou
wens, we gaan er nadrukkelijk van uit 
dat de regering conform zal handelen, 
gezien de mededeling van de minister 
van justitie dat de oordeelsvorming in 
de Kamer zwaar zal wegen bij een uit
eindelijke besluitvorming. Doch als de 
regering niettemin zou vrijlaten, wat is 
de Kamer dan verplicht tegenover zich
zelf te doen? Zal zij dan niet moeten 
komen met een motie van afkeuring 
van het beleid van de minister van jus
titie? Om nog maar niet te denken aan 
de nauwelijks denkbare mogelijkheid, 
dat de regering dan vervolgens de Ka
mer zou ontbinden, met als inzet van 
verkiezingen het abjecte drietal van 
Breda! 

Staande voor deze tegenstrijdigheid: 
formeel na dit debat nog vrij, doch in 
feite sterk beperkt, heeft de regering 
door deze consititutioneel niet verboden 
raadpleging in ieder geval indirect iets 
anders uitgelokt: te weten, onder meer 
door onze hoorzitting, dat de gevoelens 
van de getroffenen en de betrokkenen 
bij deze vrijlating zich hebben kl.Innen 
uiten ... Wat van dit alles zij, de gang 
van zaken heeft dit - droeve - nut 
gehad dat wij nu in alle schrijnendbeid 
zijn geconfronteerd met de gevoelens 
van al die getroffenen en betrokkenen 
die zich inmiddels hebben geuit." 

Tot zovèr de "politieke" passage in de 
rede van de neer Berkhouwer in het 
debat over de voorgenomen vrijlating 
van "de drie van Breda", een kabinets
beleid, waarover het laatste woord nog 
niet zal zijn gesproken. Volledigheids
halve zij hier vermeld, dat de heer Berk
houwer zich aan het slot van zijn rede, 
namens de grootst mogelijke meerder
heid van de VVD-fractie tegen vrijla
ting uitsprak: "Het grote merendeel 
laat het zwaarst wegen het nieuwe, gro
te en onuitwisbare leed dat berokkend 
zal worden aan de vele slachtoffers en 
nabestaanden.'' 

Dat van andere kant de politiek toch 
in het debat erbij is gehaald - het zij 
ten overvloede gesteld - lag waarlijk 
niet aan de VVD-fractie. Dat overigens 
ook zonder politiek de Tweede Kamer 
een menselijk bewogen debat kan voe
ren, heeft de vergadering van de 29e 
feóruari 1972 tot diep in de nacht bewe
zen. De ontelbaar velen, die van het be
gin tot het einde aan hun televisie-toe
stel gekluisterd zijn geweest, zijn daar
van ongetwijfeld even bewogen getuigen 
gewepst. 

Door allerlei omstandigheden heeft de 
Tweede Kamer daarna in plenaire ver
gadering weinig zaken afgedaan. Coin-

cictentie was, dat daarbij één onderwerp 
was, dat ook aan de Tweede Wereldoor
log herinnerde, nl. de wettelijke voorzie
ningen met betrekking tot de vaar
plicht, die ten doel hebben het blijvend 
gebruik van onze koopvaardijvloot te 
verzekeren onder "buitengewone om
standigheden". Hierover heeft de heer 
Koudijs namens de VVD-fractie gespro
ken. Hij diende daarbij een amendement 
in, dat is aangenomen, om ook de kust
vissers en de IJsselmeervissers onder de 
nieuwe wetgeving te brengen, en wel 
om ongelijkheid in behandeling (ten op
zichte van de koopvaardij-opvarenden) 
te voorkomen. 

Volledigheidshalve voegen we hieraan 
toe, dat ook vrouwen aan de vaarplicht 
worden onderworpen. · 

Gewestwet 
Al is er dan in plenaire vergaderingen 

verder weinig door de Tweede Kamer 
gedaan, in een aantal vaste commissies 
is een aantal belangrijke zaken aan de 
orde geweest. Zo heeft de commissie 
voor binnenlandse zaken zich bezigge
houden met de Gewestwet, waarover 
drs. Van Aardenne heeft gesproken en 
waarbij deze de bezwaren onderstreepte 
tegen een dicht netwerk van gemeen
schappelijke regelingen, dat het over
heictsbestuur ondoorzichtig maakt en 
dat door zijn aard de democratische 
controle bemoeilijkt. Bij het toekennen 
van reële taken behoort een reële en 
directe verantwoordingsplicht en derhal
ve is directe verkiezing van het verte
genwoordigend orgaan geboden. Na
drukkelijk werd overigens gesteld, dat 
in het ontwerp nog maar een grondpa
troon is neergelegd voor de gewestvor
ming, een overgangsfase. Een aantal ge
westelijke taken dienen duidelijk te wor
den vastgelegd. Daarnaast zou men ook 
kunnen denken aan een opsomming van 
een bepaald basistakenpakket naast het 
ontwikkelingaprogramma in de gewest
wet zelf. In dit pakket zullen ook uit
voerende taken zijn begrepen; als voor
heel~: de ongevallenbestrijding, de mi
lieuzorg, de vuilverwerking, ziekenhuis
planning, wellicht het openbaar vervoer 
en de zorg voor het voortgezet onder
wijs. Op deze wijze zullen de gewesten 
een vrij zwaar karakter krijgen; een 
gewenste ontwikkeling, omdat er geen 
behoefte is· aan een vederlichte gewest
constructie, die relatief bijzonder duur 
is. Slotopmer-king: voor een goede wer
king van de gewesten is een passende 
financiële regeling een voorwaarde. Zou 
deze niet tot stand komen, dan is het 
beter, ook om onnodige kosten te ver
mijden, er niet aan te beginnen. In de 
commissie voor sociale zaken heeft drs-. 
Van Aardenne het vraagstuk van de 
buitenlandse arbeiders aan de orde ge
steld. 

Midden- en kleinbedrijf 
Midden- en kleinbedrijf waren aan de 

orde in de gelijknamige vaste commis
sie, waarvan mr. Portheïne de voorzitter 
is-. Hierbij schonk deze o.a. aandacht 
aan de winkelplanning, die hij nogal 
chaotisch noemde. Integratie van het 
beleid achtte hij hierbij geboden. Hij 
pleitte verder v&or een grondige bestu
dering van misleidende reclame en daar
voor een wettelijke regeling te maken 
om oneerlijke concurrentie tegen te 
gaan. Mr. Portheïne achtte verder de 
totstandkoming van maatregelen op het 
terrein van de volksgezondheid bij het 
inwerkingtreden van de Vestigingswet 
urgent. Extra bevoordeling van de ma
kro- en cash and carry-sector dient z.i. 
te worden bestreden. Op het gebied van 
het toerisme besprak mr. Portheïne de 
moeilijke positie van het horeca-bedrijf, 
o.m. in verband met het paracommer
cialisme. Mr. Por:theine bepleitte ook 
maximale coördinatie van de activitei
ten tussen ANVV en NBT (Nationaal 
Bureau voor Toerisme), z.i. essentieel 
voor de ·toekomstige positie van het toe
risme. Indien een logeerbelasting zou 
worden geïntroduceerd, dan mag deze 
bepaalde grenzen niet overschrijden, al
dus mr. Portheine. Zij het met zekere 
nuances, zegde de staatssecretaris de 
VVD-woqrdvoerder op deze punten 
steun toe. 

Vragen 
De service van de rente-gevende reke

ning van de Postcheque-. en Girodienst 
in samenwerking met de drie vakhonds
spaarbanken vormt het onderwerp van 
een achttal schriftelijke vragen van de 
heer De Beer aan de minister van ver-

, keer en waterstaat. Zo vraagt de heer 
De Beer o.a.: Zit er geen tegenstrijdig-
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heid in het feit, dat enerzijds de Rijks
postspaarbank zich geld en moeite ge
troost om via reclame-boodschappen 
spaarders aan te trekken, terwijl ander
zijds de PGD medewerking verleent aan 
de acquisitie ten behoeve van andere 
banken? 

Het recht van handelsreizigers op va
kantiebijslag van tenminste zes pct. 
vormt het onderwerp van schriftelijke 
vragen van de heer Keja. 

Voor de heer Berkhouwer was er re
den om minister Schmelzer (buitenland
se zaken) naar de opvatting van de re
gering te vragen over het voornemen 
van de Italiaanse voorzitter van de 
Europese Commissie, Malfatti, zich kan
didaat te stellen bij de verkiezingen in 
Italië en over de consequenties daarvan 
voor het voorzitterschap der Commissie. 

De heer De Beer heeft de minister 
van volkshuisvesting en ruimtelijke or
dening gevraagd de· gemeente Bergen 
op Zoom in te delen in klasse I om 
aldus de gesubsidieerde woningbouw al
daar te stimuleren. Eveneens heeft de . 
heer De Beer vragen gesteld over het-· 
gebruik door de burgerluchtvaart van 
de luchthavens Twenthe en Welschap 
dit o.a. met het oog op de economische 
aspecten en de mogelijke geluidshinder. 

De aanslag op het Evoluon in Eindho
ven (door de zgn. Rode Jeugd?} gaf 
mr. Geurtsen aanleiding tot het stellen 
van vragen aan de minister van justi
tie. 

Milieucongres 
Op zaterdag 27 mei a.s. zal de VVD in 

Esplanade te Utrecht, een milieucongres 
organiseren. Op dit congres zal des och
tends (aanvang 10.30) het woord wor
den gevoerd door mr. H. van Riel, voor
zitter van de Eerste-Kamerfractie van 
de VVD en door prof. dr. C. J. F. Bött
cher, Nederlands lid van de ,.Club van 
Rome". Na een inleiding van de voorzit
ter van de commissie-milieuhygiëne van 
de VVD, de heer P. C. Vogely, zal het 
congres zich kunnen uitspreken over 
een negental stellingen, waarin de com
missie haar standpunt ten aanzien van 
een fundamentele liberale aanpak van 
de milieuproblematiek heeft geformu
leerd. Na de middagpauze vindt een fo
rumdiscussie plaats. In het forum zullen 
een -aantal commissieleden plaats heb
ben. Nadere bijzonderheden volgen in het , 
komende nummer van ons blad 

Volksgezondheid 
De commissie Volksgezondheid van de 

VVD organiseert samen met de Vereni
ging van Staten- en Raadsleden een dis
cussiedag, waarop twee onderwerpen uit 
de discussienota Volksgezondheid, ge
schreven door mevrouw mr. E. Veder
Smit en enkelen anderen, zullen worden 
behandeld. 's Morgens zal de organisatie 
van de gezondheidszorg centraal staan, 
's middags de financiering. Elke VVD-er 
met belangstelling voor de Volksgezond
heid is van harte welkom. In Vrijheid 
en Democratie van 31 maart zal het 
programma worden gepubliceerd, als
mede een aanmeldingsstrook Reser
veert u dus nu alvast deze dag? 

Fractie-Secretaris 
De fractie van de VVD heeft met 

ingaJ;J.g van heden 1 maart, met algeme
ne stemmen de heer mr. A. Geurtsen tot 
s-ecretaris verkozen. Waarnemend secre
taris blijft de heer mr. F. Portheine. 

In verband met zijn toekomstig aftre
den als lid van de Kamer aan het einde 
van dit zittingsjaar had de heer drs. Th. 
H . .Joekes verzocht, van zijn functie als 
fractie-secretaris reeds nu ontheven te 
worden. 
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• Fluor-reacties 

Naar aanleiding van lwt rapport 
Preventieve tandheelkunde en fluoride

~ing van drinkwater", van de VVD-com
missie Volksgezondheid, dat wij in ons 
blad van 3 maart publiceerden, zijn en
kele brieven bij de redactie binnengeko
men van lezers, die de in het rapport 
ontwikkelde zienswijze niet kunnen de
len. 

Zoals reeds namens het hoofdbestuur 
is aangekondigd lqtn binnenkort de pu
blikatie tegemoet worden gezien van 
een stuk waarin ook de visie van tegen
standers van fluoridering aan bod komt. 
De redactie acht het daarom juist de 
thans binnengekomen brie"Ven niet op te 
nemen, maar eerst het "stuk van de 
tegenstanders" af te wachten. Als dan 
nog niet alles over dit onderwerp ge
zegd blijkt te zijn, is de redactie na
tuurlijk gaarne bereid commentaren van 
individuele partijleden op te nemen. 

Tot deze gang van zaken hebben wij, 
mede in overleg met het dagelijks be
stuur van de partij, besloten, omdat wij 
anders zouden. vervallen in herhaling 
van telkens dezelfde argumenten - zij 
het in verschillende bewoordingen 
van voor- en tegenstanders. 

Mr. Jansma 
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werking van de heer Strengholt tot een 
aanvaardbaar contract met A. J. G. 
Strengholt Uitgevers Mij te komen. We 
kregen iedere week 8000 exemplar~n ex
tra, die gebruikt werden om Het Ltber~
le Weekblad telkens vier weken lang m 
een stadswijk huis aan huis te bezorgen. 
Hoe 'n voortreffelijke propaganda dat 
was, toonde ons het Amsterdamse ver
kiezingssucces in 1933, toen we een 
stemmenwinst van 10.000 wisten te be
halen, terwijl het land enige teruggang 
vertoonde. Hoofdredacteur van dit Am
sterdamse Liberale Weekblad, waarvan 
het ·eerste nummer op 4 januari 1933 
verscheen, werd de toen bekende Am
sterdamse correspondent van de Nieuwe 
Rotterdamse Courant D. Kouwenaar. 
Mede-redacteuren werden de Amster
damse journalist B. Gobits en schrijver 
dezes. 

Naar aanleiding van het Amsterdam
se succes verscheen op 8 mei 1936 het 
eerste landelijke Liberale Weekblad dat 
als redacteuren vermeldde het (in alfa
betis-che volgorde): A. W. Abspoel, mr. 
E. Elias, C. G. Roos en mr. W. C. Wen
delaar. De afdeling Amsterdam, welker 
voorzitter aan de wieg van het blad had 
gestaan, kreeg een Amsterdamse editie. 

Een ander hoogtepunt onder· Jansma's 

Mijn opinie • IS • • • 

• Stemrecht in buitenland 
In het openbaar debat over stemrecht 

voor niet-ingezetenen ontbreekt tot dus
ver het element dat de huidige situatie 
ongrondwettig is. Dit is het geval zo
lang er Nederlandse wetten zijn, die van 
toepassing zijn op Nederlanders die 
naar het buitenland vertrokken zijn. Ik 
neem aan dat de Staat er niet voor zal 
voelen haar greep op niet-ingezetenen 
los te laten. Zij zal dus naar een andere 
oplossing moeten zoeken en dat zal dan 
wel de verlening van stemrecht zijn. Of 
hiervoor een grondwetswijziging nodig 
is of niet is een kwestie van smaak. 
Juridisch dwingende argumenten be
staan er in dezen niet. 

MR. M. M. VAN NOTTEN, BRUSSEL 

• Angola en de VVD 
Naar aanleiding van het artikel van 

de heer Bom in Vrijheid en Democratie 
van 3 maart wil ik het volgende opmer
ken: De heer Bom zegt aan het eind 
van het artikel te verwachten dat "alle 
16 fractieleden bij volgende gelegenhe
den dezelfde vraag gaan stellen om hun 
diepmenselijke relatie met de genocide 
in Angola in een sociaal-economisch 
perspectief te onderstrepen." 

Als ik het goed begrijp neemt de heer 
Bom dus aan dat er in Angola een on
menselijk regime heerst en dat er geno
cide plaats vindt. Ik kan dat de heer 
Bom niet kwalijk nemen. De "voorlich
ting" in Nederland over Angola komt 
vrijwel geheel voor rekening van he~ 
Angolacomité, dat zeer links georiën
teerd is. Die voorlichting is eenzijdig en 
van een dubieus karakter en het is dui
delijk dat de heer Bom de feiten niet 
objectief en zakelijk tot zich heeft laten 
komen, al zegt hij zelf van wel. Hij had 
dan kunnen weten dat genoemd comité 
zich op geraffineerde wijze in de publi
citeit heeft binnengedrongen. Bovendien 
is het zo dat de anti-Portugese propa
ganda niet in overeenstemming is met 
de informatie van neutrale Nederlandse 
en buitenlandse waarnemers. Die hebben 
namelijk niets ~emerkt van· al de vel'
kondigde wantoestanden. 

Ik zou de heer Bom willen aanraden 
eens het boek van de heer Huibregtse 
"Angola is anders" (uitg. Forum) te 
lezen. Dat is een neutraal, wetenschap
pelijk reisverslag van iemand, die Ango
la geruime tijd heeft doorkruist. Dat 
"anders" betekent dat in Angola volledi
ge integratie van blank en zwart be
staat. Bezoeken van Britse parlements
leden, beschouwingen in Daily Tele
graph en Neue Zürcher Zeitung zijn 
heel anders dan de publika-ties van het 
Angola-comité en men kan alleen maar 
concluderen dat wij door laatstgenoem
de organisatie op doelbewuste wijze wor-

voorzitterschap was het initiatief om te 
komen tot een "politieke verkiezingsre
vue". Onze bureauchef, nu wijlen de 
heer S. S. Citroen, was hierbij organisa
torisch de drijvende kracht. Hij wist 
o.a. de medewerking te krijgen van een 
der bekendste amateur-toneelverenigin
gen in Amsterdam en van niemand min
der dan ... Wim Kan. Deze was het die, 
aan de hand van de door ons geleverde 
bouwstoffen, in 1935 (verkiezingsjaar 
voor Staten en Raad) de politieke revue 
"Deze kant uit!" voor ons schreef. Zij 
had groot succes. Kan beschouwt dit nu 
waarschijnlijk wel als een "jeugdzonde". 

Iets nieuws was het, meen ik, ook dat 
in Jansma's tijd contacten werden ge
legd met het Liberaai Vlaams Verbond. 
We kregen bezoeken en voordrachten 
van vooraanstaande Vlaamse liberalen 
en onzerzijds werden ook bezoeken aan 
de Vlaamse geestverwanten gebracht. 

MR. K. JANSMA 

den misleid. Feiten wot·den verdraaid, 
met cijfers wordt geknoeid, teksten van 
foto's vervalst. De auteur schrijft: Het 
is een leugen dat in Angola volkeren
moord op grote s-chaal plaatsvindt en 
dat de omstandigheden daar een beledi
ging zijn voor de menselijke waardig
heid. 

Mijn conclusie is dat de regering (die 
dit alles wel weet) en de VVD-fractie 
juist hebben gehandeld door subsidie 
aan deze belachelijke koffie-actie af te 
wijzen. 

J.C. JURRJENS, SON. 

• Verhoging collegegelden 
Het wordt bijna een cultuur-tijds-ver

schijnsel, dat ieder vraagstuk onmiddel
lijk emotioneel moet worden benaderd. 
Zelfs door degenen, die beter zouden 
moeten weten. Zo trof mij in een ver
slag in het Haagsche Vaderland van 10 
maart jl. over de faculteitsstaking aan 
de Amsterdamse Universiteit de uitla-" 
ting van prof. dr. A. de Froe over de 
verhoging van de collegegelden. Prof. 
De Froe spreekt nl. over "de letale do
sis" en "over deze groep (de studenten) 
die economisch zeer zwak staat". 

Ik zou hierop willen antwoorden, dat 
als er één groep in onze samenleving is 
die in de watten wordt gelegd dat de 
universitaire gemeenschap is, in al haar 
geledingen, dus ook de studenten. Als er 
ergens sprake is van voortdurende 
stroom van subsidies en .,extra· potjes" 
voor dit en dat dan is het daar. Men 
moet in vergelijking zien, men moet het 
steeds projecteren tegen vergelijkbare 
groeperingen in soortgelijke omstandig
heden. Dit zijn in dit geval degenen, die 
middelbaar en hoger beroepsonderwijs 
volgen. Wanneer men kinderen gehad 
heeft én op de universiteit en die be
roepsonderwijs hebben gevolgd, dan wa
ren die laatsten de duursten. Voor hen 
geen studentenflats, ~een mensamaaltij
den, geen goedkope cultuurbeoefening, 
geen gesubsidieerde buitenlandse "stu
diereizen", geen gemakkelijk te verk.rij. 
gen studietoelage enz;- -· 

Voorts hebben zij ook beslist, hoe in
telligent en. inventief zij zich in hun la
tere leven ook ontwikkelen, onder de 
huidige structuur van de Nederlandse 
samenleving minder kansen, zeker wan
neer zij een vaste betrekking aanvaar
den. Prof. De Froe stelt, dat bij drie 
studerende kinderen de kosten zestien 
!teer zo hoog worden. Men zou hem 
moeten vragen hoe hij aan die bereke
ning komt. Maar los daarvan Wanneer 
men het voorrecht heeft drie kinderen 
met een universitaire opleiding te heb
ben, dan rrioet geen opoffering daarvoor 
te groot zijn. 

Duitse rel 
Tijdens de verkiezingsactie van 1935 

deed zich het veelbesproken incident 
voor met de schutting aan het Frede
riksplein. Ter waars-chuwing tegen het 
opkomende nationaal-socialisme, dat in 
Duitsland reeds zijn noodlottige "triom
fen" vierde, had onze Amsterdamse af
deling op de schutting rond het afge
brande Paleis voor Volksvlijt een roe
terslange oppervlakte laten beschilderen 
met een concentratiekamp en in uni
form afgebeelde bewakers. Daaronder 
waren de woorden geschilderd: "Wij 
willen onszelf zijn en blijven. Nederland 
geen concentratiekamp". Grote opschud
ding wekte het in het hele land toen de 
Duitse regering, via haar consul-gene
raal in Amsterdam, daar bezwaar tegen· 
maakte. Op Duits verzoek stelde de 
Amsterdamse politie zich namelijk met 
ons bestuur in verbinding en verzocht 
eerst wijziging en vervolgens zelfs ver
wijdering van deze propaganda. De 
voorstelling (die nu extra aandacht had 
gekregen) werd verwijderd, maar te
gelijk stelde mr. Jansma zich in verbin
ding met het liberale Tweede-Kamerlid 
mr. G. A. Boon, die ogenblikkelijk 
schriftelijke vragen stelde aan minister 
De Wilde (Binnenlandse Zaken). Toen 
de verkiezingen voorbij waren, kwam 
het antwoord: De minister dekte de 
Amsterdamse politie en gaf als zijn me
ning, .. dat door de afbeelding "de indruk 
gewekt k o n worden dat de bewakers 
van het afgebeelde concentratiekamp in 
Duitse uniformen waren gestoken". 

Eveneens uit die tijd dateren de vele 
grote openbare vergaderingen en de
monstraties in de grote zaal van het 
Concertgebouw. Herhaaldelijk slaagden 
we erin, zÓ'n tweeduizend mensen naar 
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En waarvoor heeft men dan zijn dl'ie
voudige kinderaftrek ? Om twee keer 
per jaar met vakantie te gaan of om de 
studie te betalen ? 

De roep om steeds meer geld en privi
leges door de universitaire gemeenschap 
is even irreëel als de uitwassen van de 
sociale verzekeringen. Al deze gelden 
moeten door degenen die werken wor
den opgebracht en dat is niet alleen de 
schrijver dezes, maar ook de klinkerjon
gen bij Verolme. Men zou zich dat eens 
meer bewust moeten zijn en erkennen 
en de duizend gulden college geld wat 
blijmoediger Opbrengen. 

Gel!:ien de bevoorrechte positie, die 
men reeds heeft en later in het leven 
kan gaan bekleden, moet ook hier het 
"leren te betalen voor het ge:p.ot dat 
men genieten wil" de leidraad zijn. 

DR. REMKO E. DE MAAR, 
DEN HAAG 

• De liberale werknemer 
Bij de wet op de ondernemingsraden 

(wet van 28 januari 1971) wordt o.m. 
aan vakbonden die aan bepaalde eisen 
voldoen, de bevoegdheid verleend kandi
daten te stellen voor de verkiezing van 
werknemers van de onderneming tot lid 
van de ondernemingsraad. 
Voor werknemers van liberale gezindte 
ligt hier een probleem. Zij worden niet 
geruggesteund door een liberale vakbe
weging. Kandidaatstelling van libE)rale 
werknemers via categorale bonden 
biedt, gegeven hun gemengde samen
stelling, vaak geen mogelijkheden, ter
wijl de derde weg die de wet kent, nl. 
via de ongeorganiseerde werknemers, 
weinig belovend is. 

De liberale werknemers, die met name 
onder de middengroepen en het hogere 
personeel veel voorkomen, hangt dus 
boven het hoofd niet op passende wijze 
in de ondernemingsraad te lmnnen zijn 
vertegenwoordigd. 

De wet op de ondernemingsraden 
beoogt, een stuk democratie in de on
derneming te brengen. Voorwaarde 
daarvoor is echter, dat de samenstelling 
Va.Ir·de- raad representatief ·i~ v~or het 
gehele personeelsbestand. 

De wet is op 1 april 1971 in werking 
getreden en de realisatie ervan komt 
allengs op gang, maar van enige be
langstelling van liberale zijde is tot dus
ver niets gebleken. Eeri liberaal tegen
wicht binnen de ondernemingsraad kan 
van veel betekenis zijn voor het slagen 
van de opzet van de wet, 

Ook los daarvan zou het niet goed 
zijn, indien het liberalisme zich hier te 
lande, wat de toepassing van de wet 
betreft van alle medewerking zou ont
houden en de liberale werknemer in zijn 
irolement zou laten. 

Ir. A. H. 0. DE BATS, DEN HAAG 

het Concertgebouw te krijgen. Dr. I h. j. 
Vos, mr. G. A. Boon, mr. W. C. Wende
laar en prof. mr. C. W. de Vries waren 
daar wel de meest populaire sprekers. 

Raadslid 
Op de jaarvergadering van 20 april 

1936 nam mr. Jansma afscheid als voor
zitter van de afdeling Amsterdam, om
dat hij bij de verkiezing van 1935 ge
meenteraadslid was geworden en inmid
dels ook de leiding van de liberale frac
tie aldaar had gekregen. Ruim een 
maand tevoren presideerde Jansma nog 
juist de befaamde vergadering in de 
grote zaal van het Amsterdamse Belle
vue, waar het Kamerlid mr. Wendelaar 
onder daverende bijval het Duitse anti
semitische schendblad "Der Stürmer" 
verbrandde, dat tot veler verontwaardi
ging in de NSB-winkel in de Kalver
straat te koop was. Tot in de Ameri
kaanse pers }':erschenen er berichten 
over deze démonstratieve verbranding 
van "Der Stürmer" op een liberale ver
gadering te Amsterdam. 

In de Amsterdamse raad had mr. Jans
ma een zeer goede naam, ook bij aan
hangers van andere partijen. Zelfs Da
vid Wijnkoop, met zijn ·scherpe tong, 
toonde een zeker respect voor hem. Na 
de oorlog heeft mr. Jansma zich niet 
meer voor de eerstvolgende verkiezing 
beschikbaar gesteld. Er ging hem bij 
zijn drukke praktijk ten slotte toch te 
veel tijd inzitten, Liberaal en politiek 
zeer belangstellend is hij echter altijd 
gebleven. 

Een begaafd jurist, een overtuigd libe
raal en een veelzijdig mens is met mr. 
Kornelis Jansma heengegaan. Wie hem 
gekend hebben, zullen hem niet verge
ten. 
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modatie voor 20 tot 2000 person€n. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hotel. 

rijnhotel rotterelam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(010J 132900- Telex 21640 

HOTEL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE "NAPOLEON .. 

VREELAND Afo VECHT 
.BIJ KRUISINQ AUTOWEQ ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTRECHT /AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, ~m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
(drievoudig beëdigd) 

Akkerstraat no. 43 - Postbus 405 • Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 41 05 55 
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VVD-discussiedag 
Volksgezondheid 

De commissie Volksgezondheid van de 
VVD organiseert op 22 april samen met 
de Vereniging van Staten- en Raadsleden 
een discussiedag, waarop twee onder
werpen uit de discussienota Volksge
zondheid, geschreven door mevrouw mr. 
E. Veder-Smit en enkele anderen, zul
len worden behandeld. •s Morgens zal de 
organisatie van de gezondheidszorg cen
traal staan, 's middags de financiering. 

De discussiedag wordt gehouden in 't 
Spant te Bussum. Iedere VVD-er met 
belangstelling voor de volksgezondheid 
is welkom. Nadere bijzonderheden op 
pagina 10. 

Rapport van commissie
Van Rijckevorsel 

Zoals uitvoerig in de dagbladen Is ver
meld is het rapport van de commissie 
van civiele en militaire deskundigen 
over de toekomst van de Nederlandse 
defensie (het rapport van de z.g. com
missie-Van Rijckevorsel) gepubliceerd. 
In het volgende nummer van ons blad 
zal de defensie-specialist in onze Twee
de-Kamerfractie, de heer Koudljs, zijn 
visie op het rapport geven. 

De VVD zal na zorgvuldige bestude
ring van het rapport haar standpunt be
palen, dat niet noodzakelijkerwijs het 
integrale meerderheids- of minderheids
standpunt hoeft te zijn. Bij die stand
puntbepaling zal uiteraard de visie van 
het kabinet ten aanzien van het voor 
onze democratie essentiële defensiebe
leid medebepalend zijn. De VVD heeft 
er alle vertrouwen in dat het de rege
ringspartijen mogelijk zal blijken tot 
een gemeenschappetijk oordeel over het 
defensiebeleid te komen, hoewel dat niet 
eenvoudig zal zijn. 

• 
• oe 

De VVD zal een Liberaal Manifest op
stellen, een kort maar kernachtig stuk 
van tien punten, waarin de liberale ant
woorden worden gegeven op de vraag
stukken van vandaag. De partij wil op 
die manier probe1•en een politieke her
groepering te bewerkstelligen, nagaan 
wat haar bindt met andere. In het Ma
nifest zal, In duidelljke tegensteling tot 
het plan-Mansholt, de mens als individu 
centraal staan. Het stuk zal een her
waardering inhouden van de normen, 
zonder verontmenselijking. Binnenkort 
gaat een kleine partijcommissie aan het 
werk om het ontwerp op te stellen. Na 
de zomer zullen alle partijafdelingen er
over kunnen discussiëren en aan het 
eind van de winter zal de slottekst wor
den vastgesteld. De VVD bestaat dan 25 
jaar en presenteert bij die gelegenheid 
aan politiek Nederland een stuk, waarop 
velen zich moeten kunnen verenigen, 
veel meer dan er thans achter en in de 
VVD staan. ,.Het zal een appèl moeten 
zijn aan allen die net als wij menen dat 
het zo niet langer gaat, die in wezen net 
zo denken als wij. Zij zijn er - dat 
weten wij toch allemaal - • in de con
fessionele partijen, in DS'70, in D'66, 
zelfs in de Pv<L . Dat wordt dan de 
niCU\\ e middenpartij" 

Aldus mcvr·ouw Van Someren in haar 
openingsrede tot de algemene ledenver
gadering van de VVD, die vrijdag 24 en 
zaterdag 25 maart te Nijmegen werd 
gehouden. Een uitvoeriger samenvatting 
van die rede treft men aan op pagina 9 
in dit blad. 

De aankondiging van het Liberaal 
Manifest, een gedachte die later door 
een unaniem aanvaarde motie (eveneens 
pag. 9) door de vergadering uitdrukke
lijk werd ondersteund, was een van de 
hoogtepunten van bet congres. Een an-

litie 
der hoogtepunt was ongetwijfeld de 
voortreffelijke rede van fractievoorzit
ter Wiegel, integraal in dit blad opgeno
men op pagina 6 e.v. ~e belangrijkste 
punten uit zijn betoog zijn, zeer kort 
samengevat: 
• De regering dient op korte termijn 
met het bedrijfsleven te spreken over 
reële matiging van lonen en prijzen in 
1973 en volgende jaren. Zij heeft een 
onmiskenbare eigen verantwoordelijk
heid en zal niet lijdzaam mogen toezien. 
Lukt het niet met het bedrijfsleven tot 
sluitende afspraken te komen, dan mag 
de regering niet aarzelen in Ionen en 
prijzen in te grijpen. 
• Ook via de rijksbegroting moet de 
regering alles doen om de geldontwaar
ding te lijf te gaan. Voor 1973 zijn ver
dergaande bezuinigingen onontkoom
baar. 
• Zolang wij in het beleid van dit ka
binet voldoende van onze visie terugvin
den - en tot nu toe is dit zo - zullen 
wij loyaal en van harte dit kabinet onze 
steun blijven geven. Het speculeren van 
dr. De Zeeuw (voorzitter van de KVP) 
op een rooms-rood kabinet na 1975 moet 
ons op ons qui-vive doen zijn en ons nog 
eeruJ extra stimuleren in de periode tot 
1975 :w·.·~el mogelijk vnn ons pt·ogram
ma gerealiseerd te krijgen. 
• In het Liberaal Manifest zullen in 
ieder geval vijf punten de aandacht 
moeten krijgen: het bevolkingspro
bleem, het milieubeheer, een evenwich
tig financieel beleid, de buitenlandse en 
defensiepolitiek en het onderwijsbeleid. 
Op elk van deze punten ging de heer 
Wiegel uitvoerig in. 

Het tweede deed van de vrijdagavond 
en een belangrijl( deel van de zaterdag
ochtend werden besteed aan min of 
meer huishoudelijke zaken. Een aantal 

- - 300,()00 Thorbeckehuis 
moet er komen 

- ='250.000 

- =wo.ooo 

= tsaooo 

50.000 

De gelden voor het Tbol'beckehuis blijven bin· 
nenstromen, maar de f 300.000 zijn nog niet 
gehaald. Dinsdag Jl. wees de thermometer 
f 143.263,51 aan. 

Zoals de heren Van Riet en Wiegel in een 
pl't"soonlijlte bl'ief aan alle partijlellen hebben 
uiteengezt>t, moet het algemeen secretariaat ver
huizen. De huur van Roninginnegracht 61 is 
opgezegd. Nu doet zich de mogelijkheid voor 
het pand Koninginnegracht 57 te Den Ha1~g te 
l>open. Inclusief dringend noodzakelijk nieuw 
m~>ubilair is daarvoor een bcdl'ag nodig van ruim 
f soo. oo. 

Alle partijleden wortien opgeroepen hun steentje 
voor deze nieuwe buisvesting b\j te dragen, zod1\t 
zo min mogelijk (en liever: helemaal niets) ge
fin.<tncierd hoeft te worden. 

Beeft u al iets bijgedl'agen 't Zo ja, onze har
telijl(e dank! Als u bet vergat, dan maakt u dat 
natuurlijk meteen even In orde: giro 67880 t.n.v. 
VVD, Den Haag, onder vermelding 'Tborbecke
huis'. Natuurlijk kunt u ook een betaalcheque 
van uw bank opsturen. Bet belangrijkste is dat 
u een zo hoog mogelijk bedrag invult, want dat 
Tltorbeckehuis m o e t er komen! 

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie 

c r 

reglementen werd gewijzigd ( o.u. be· 
treffende samenstelling en taak van de 
partijraad)" met het doel de partij slag
vaardiger te maken. Een verslag over 
dit onderdeel van het congres treft men 
aan op pagina 11 van dit blad. 

Politiek interessant werd de vergade
ring pas weer op de zaterdagmiddag, 
toen de bespreking van het beleid van 
de VVD-Kamerfracties op de agenda 
stond. Een uitvoerig verslag daarovet' 
vind men op pagina 5. 

De vergadering werd bijgewoond door 
alle liberale bewindslieden: de ministers 
Geertsema, De Koster en Langman en 
de staatssecretarissen Vonhoff en Riet
kerk. Voorts waren o.a. aanwezig de 
ereleden van de partij v. d. Bergh, Del
prat en v. d. Pols, de oud-vice-premier 
(thans Staatsraad) Korthals, de oud-be
windslieden uit het vorige kabinet Wit
teveen, Polak en Keyzet·, vertegenwoor
digers van de JOVD en van de LSVN, 
alsmede van de twee liberale Belgische 
partijen. Der traditie getrouw werd een 
telegram van aanhankelijkheid aan de 
Koningin gezonden, waarin de VVD 
haar tevens gelukwenste met de geboor
te van haai zevende kleinzoon. 

De afdeling Nijmegen had in alle op
zichten voor een uitstekende organisatie 
gezorgd. Dat en het gezellige feest na 
afloop van de vrijdagavond-vergadering 
droeg er zeker toe bij dat "Nijmegen" 
als een geslaagd congres de geschiede
nis ingaat. Het was echter vooral ook 
een politiek goed congres, waarin een 
onverdeelde partij duidelijk stelling nam 
en niet aarzelde de politieke problemen 
van en in ons land bij hun naam te 
noemen. Wij mogen in het bijzonder 
mevrouw Van Someren en de heer Wie
gel dankbaar zijn voor hun uitstekende 
bijdragen in dat verband. 

nummer 1061 31 maart 1971 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Twede Kamer de volgende regionàle 
taakverdeling voor het noordelijke dis
trict vastgesteld: 
Kamercentrale Leeuwarden: 

mevrouw mr. E. Veder-Smit, dr. K. 
van Dijk. 

Kamercentrale Groningen: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Drenthe: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het oostelijk district 
vastgesteld: 
Kamercentrale Gelderland: 

drs. G. M. V. van Aardenne, L. M. de 
Beer, H. P. Waalkens. 

KameFcentrale Zwolle: 
G. W. Keja, H. P. Waalkens. 

VRUHEID EN DEMoeRA TIE 

Groningse strokarton 

Oost-Groningen staat opnieuw in het 
felle licht van de sehijnwerpers. Het Ne
derlands Economisch Instituut heeft een 
onderzoek ingesteld naar de positie van 
de kartonindustrie. Volgens dit rapport 
ziet de toekomst er zeer somber uit. De 
3000 werknemers moeten rekening hou
den met, wat wordt genoemd, onpopu
laire maatregelen. Mogelijk moet de 
helft of zelfs meer van het aantal werk
nemers over niet al te lange tijd af
vloeien. Dat zal het geval zijn bij ver
gaande fusies. Het NEI ziet alleen nog 
maar toekomst voor één grote kartonin
dustrie. Oost-Groningen heeft op het 
ogenblik maar liefst veertien massief 
kartonfabrieken. 

De heer H. G. Strating, voorzitter van 
de VVD-fractie in de gemeenteraad van 
Winschoten, wordt dagelijks geconfron
teerd met de kartonindustrie. Hij is di
recteur van de steenfabriek Strating 
NV in Oude-Pekela. "De overbuur en de 
naaste buurman zitten in de kartonin
dustrie. Dus wat wil je," zegt hij. 

In ons vorige blad is aangekon
digd dat men in het thans ver
schenen nummer een uitvoerige 
samenvatting zou kunnen aan
treffen van het rapport dat de 
VVD-commissie Noorden des 
Lands heeft opgesteld. Technische 
moeilijkheden hebben ons helaas 
genoodzaakt de publikatie van de
ze samenvatting tot 14 april uit 
te stellen. Het rapport is intussen 
in gestencilde vorm verkrijgbaar 
tegen overschrijving van f 1,50 
per exemplaar naar postrekening 
67880 tnv VVD, Den Haag, onder 
vermelding: Rapport Noorden des 
Lands. 

De heer Strating is het niet met het 
Nederlands Economisch Instituut eens, 
dat redding van de kartonindustrie. 
slechts mogelijk is door een totale fusie. 
"Het is onvermijdelijk, dat er fabrieken 
zullen moeten sluiten, maar het hoofd
advies uit het rapport, een algehele fu
sie dus, is zuiver bedrijfsmatig bekeken 
heel, heel moeilijk te realiseren. •t Is 
heel gemakkelijk om te zeggen zo moet 
je het doen, maar je kunt al die karton
fabrieken natuurlijk niet dwingen sa
men te gaan werken in één fabriek. Ik 
zie het louter als een theoretisch advies. 
Het is absoluut onuitvoerbaar," aldus de 
heer Strating. 

Volgens hem is het eenvoudig ondenk
baar directies van bedrijven te dwingen 
een fusie aan te gaan. De bedrijven en 
fabrieken zelf, zo is zijn standpunt, zul
len moeten bepalen met welke partners 
zij eventueel in zee zouden willen gaan. 
De heer Strating deelt niet de mening 
van zeer velen, dat de kartonindustrie 
reddeloos verloren zou zijn. Hij is niet 
pessimistisch en ziet nog wel mogelijk
heden. "Een aantal kartonfabrieken 
heeft in het verleden pogingen onderno
men om te gaan samenwerken. Dat is 
door welke oorzaken dan ook niet ge
lukt. Ik kan mij voorstellen, dat naar 
aanleiding van dit advies van het Ne
derlands Economisch Instituut fabrie
ken opnieuw zullen gaan onderzoeken of 
er bindingsmogelijkheden zijn." 

"Dat er fabrieken zullen moeten slui
ten is. een duidelijke zaak. Het .r;ende
ment van een aantal bedrijven ligt ver 
beneden het nulpunt. De vermogens
structuur van deze bedrijven is allerbe
labberdst. Die kunnen, hoe Qeroerd en 
hard dat' ook is, niet blijven bestaan. Ik 
hoop, dat enkele sterkere bedrijven el
kaar zullen kunn~n vinden. Dat zou in 
ieder geval een gezonde ontwikkeling 
zijn. Er wordt al wel samengewerkt en 
dat zal intensiever moeten gebeuren," 
aldus de heer Strating. 

Door bundeling van krachten moet 
het volgens hem tnogelijk zijn deze in
derdaad zwakke bedrijfstak van de on
dergang te redden. De heer Strating zou 
het ten zeer betreuren indien van de 
moeilijkheden rond de kartonindustrie 
eén politieke zaak gemaakt zou worden. 
De heer Strating: "Het heeft er alle 
schijn van, dat dit echter wel zal gaan 
gebeuren. In een zo moeilijke situatie 
als die van de kartonindustrie kan dit 
alleen maar remmend werken. Politiek 
geharrewar is niet in het belang van de 
kartonindustrie en de werknemers. Het 
gaat in Oost-Groningen om het behoud 
van een stuk werkgelegenheid. Met poli
tieke mooipraterij komen wij geen stap 
verder." 

Politieke vorming 
plattelandsvrouwen 

Mevrouw mr. E. Veder-Smit leidt op 
10, 17 en 24 april een cursus algemene 
politieke vorming voor de plattelands
vrouwenkring Leeuwarden-Menaldum. 

Aankondigingen 
6 APRIL 
Drs. L. Hilarides · (gedeputeerde voor 

Friesland) spreekt over provinciale pro
blemen voor de afdelingen Achtkarspe
len en Kollumerland. Hotel "De Ros
kam", Buitenpost. 20.00 uur. 

7 APRIL 
Mevrouw, mr. E. Veder-Smit (lid van 

de Tweede Kamer) spreekt te Marrum 
voor de afdeling Ferwerderadeel. 

28 APRIL 
Mevrouw, mr. E. Veder-Smit (lid van 

de Tweede Kamer) discussieert met het 
PvdA-Kamerlid drs. H. M. Franssen. 
Dorpshuis te Warga (Fr.). 

Inpuls Gelders partijleven 
VVD-ers in de provincie Gelderland 

zijn met een verrassend initiatief te
voorschijn gekomen: de oprichting van 
de activerings- en contactcommissie 
Gelderland, de ACCG. Doel van de com
missie: provinciale en regionalè activi
teiten te activeren en te coördineren. In 
de praktijk blijkt het nodige partijwerk 
vaak neer te komen op de schouders 
van een kleine groep en bovendien ligt 
de piek in die werkzaamheden door
gaans vlak voor verkiezingen, zodat 
veel mensen zich in korte tijd in partij
problemen moeten inwerken om daarna 
de verworven kennis grotendeels weer 
te verspelen. 

Het bestuur van de Gelderse Kamer
centrale heeft naar een mogelijkheid ge
zocht uit die impasse te Komen. Leden 
van de provinciale propagandacommis
sie Gelderland bleken elkaar echter na 
de verkiezingen weer te hebben opge
zocht en tot dezelfde conclusie te zijn 
gekomen. 

De nieuwe commissie die bestaat uit 
de leden G. L. de Graaf, Apeldoorn 
(voorzitter), H. Hylkema te Ede (pen
ningmeester), A. F. Anema te Zelhem 
(secretaris) J. H. Hensbergen (Arn
hem) en J. I. J. Buys (Nijmegen) 
werd omgebouwd tot een permanente 
groep die ook in de periode tussen de 
verkiezingen in activiteiten zal ont
plooien. 

De commissie wil personen en groepen 
binnen de Gelderse VVD daadwerkelijk 
steunen om aldus te komen tot. een be
ter begrip van het eigentijdse liberalis
me bij pà.rtijleden en niet-leden. De op
zet is het gezicht van de partij duidelijk 
en blijvend te etaleren. Dan moeten niet 
alleen plannen worden ontvouwd, maar 
moet men ook nagaan wat er van te
recht komt. Mochten plannen dreigen te 
mislukken dan moet dat zo snel moge
lijk worden gesignaleerd zodat men kan 
inspringen om het doel alsnog te berei
ken. Bij de keuze van het organisatie
model heeft men als uitgangspunt de 
partijopbouw in de provincie Gelderland 
gekozen, omdat men hierbij gebruik kan 
maken van al functionerende communi
catiekanalen. Ook hebben de initiatief
nemers willen voorkomen dat er in de 
praktijk een aparte organisatie zou ont
staan binnen de Gelderse VVD die een 
eigen leven zou kunnen gaan leiden. De 
VVD Gelderland telt een Kamercentrale 

Gelderland die de rijkskieskringen Arn
hem en Nijmegen omvat, tien statencen
trales en 48 afdelingen. De ACCG gaat 
nu in overleg met de respectieve bestu
ren proberen in de organisatiekringen 
- 58 in totaal - een contactpersoon 
aan te stellen. Die hoeft geen deel uit te 
maken van een bestuur, maar moet als 
liberaal het plaatselijke of bestuursver
trouwen genieten en lid van de VVD 
zijn. 

Zo ontstaat een piramide van con
tactpersonen, waarbij de contactpersoon 
in de Kamercentrale Gelderland verant
woordelijk is voor de communicatie met 
en/ de doorstroming naar de contactper
sonen voor de Rijkskieskringen Arnhem 
en Nijmegen. Deze laatste staan weer 
in eenzelfde relatie tot de contactperso
nen in de Statencentrales. Maar vooral 
ook is iedere contactpersoon verant
woordelijk voor de informatiestroom te
rug. Hij of zij zorgt er dus voor tijdig 
te weten, wat werd gerealiseerd of niet 
gerealis·eerd en geeft dit meteen door 
aan de commissie via de geschetste ka
nalen. Het is logisch dat de ACCG in dit 
hele lijnenspel tevens als databank voor 
ideeën en ervaringen kan gaan funge
ren. 

De leden van de ACCG realiseren zich 
terdege dat het doelmatig functioneren 
van hun commissie een ruime aanloop
tijd zal vergen. Eerst moeten de tien 
contactpersonen in de Statencentrales 
worden aangezocht en in een volgende 
fase de contactpersonen in de 48 afde
lingen. Bovendien moet de ACCG het 
vertrouwen krijgen van alle besturen, 
wil zij effectief kunnen bijdragen tot 
een krachtiger partijleven. Dit zal in de 
komende maanden veel persoonlijk 
contact vragen. Niettemin ligt het in de 
bedoeling de opbouw vóór de zomerva
kantie af te ronden, om in september 
het feitelijke werk te kunnen aanpakken. 

Wellicht dat in andere provincies ook 
dergelijke activiteiten op gang kunnen 
worden gebracht. En als de provinciale 
werkgroepvoorzitters dan periodiek ge
zamenlijk aan de werktafel gaan zitten, 
beschikt de VVD over een landelijk net
werk van. enige honderden activisten. 
Wat de .ACCG betreft, zij wil daaraan 
gaarne meedoen. Voor nadere informa
tie: secretariaat Bergstraat 32, Zelhem . 
Tel. 08342 - 1659. 

Aankondigingen 
10APRIL 
Ir. W. Koolj uit Arnhem is gespreks

leider en gast jn het openbaar politiek 
café van de afdeling Zelhem in hotel 
"Het Roode Hert". Aanvang 20.30 uur. 
Vooraf ledenvergadering om 19.30 uur. 

17 APRIL 
De afdeling Deventer organiseert een 

debat tussen de Tweede Kamerleden 
drs. Th, H. Joekes en A. de Goede 
(D'66). 

24 APRIL 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid van 

de Tweede Kamer) spreekt te Doetin
chem voor de Statencentrales Doetin
chem en Winterswijk over liberale poli
tiek. Hotel de Graafschap, 20.00 uur. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid ea Democra
tie la geveti&igd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89·B. Hoofdredacteur ea 
voorzitter van de redactiecommissie la 
de heer :Pb. C. la Cbapelle. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeeD secretariaa& 
van, te VVD, KoBingiDDegracllt 11 te Deo 
Haag (telefoon, uitsloiten4 voor abon
nemeaten-admlnistra.tle, O'Jt • lll7D). 
Voor adreswijzigingen ete. wende men 
zich b tot bet algemeen secretariaat. 

De advertentle-eXllloltatie wordt ver
zorgd door cle Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak UlO (postbus 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 . H72ll. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
paoegraeht n, telefooa (t'Z0)·6MSOS. 
Postrekening: 67880 ten name van 4e 
algemeen secretaris van de VVD te Deu .... 



VRIJHEID EN DEMOCRATtE 

• De VVD 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie In de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 07~14911. 

COPIJN 
GROENEI(AN 

* 
REEDS MEER DAN 

TWEE EEUWEN 
EEN BEGRIP VOOR 

boo1nkwekerij· 
produkten 

EN 

tuinarchitectuur 

* 
TELEFOON . 03461 - 12 07 

Met grote meerderheid heeft de Twee
de Kamer mr. Portheïne benoemd tot 
tweede ondervoorzitter van de Kamer. 
En met instemming van de Kamer wees 
Kamervoorzitter Van Thiel, mevr. Ve
der-Smit tot plaatsvervangend lid van 
het Kamer-presidium aan. 

De niet in het regeerakkoord vastge
legde afspraken met de toenmalige 
voorzitters van de toekomstige coalitie
fracties vormden met graagte aangegre
pen voedsel voor de oppositie. De VVD
fractie heeft zich blj de discussie hier
over niet rechtstreeks in het debat ge
mengd. Woordvoerder voor de "vijf" 
was mr. Andriessen (kvp). 

Het wetsontwerp voor de uitvoering 
van het (water-)spaarbekken Brabantse 
Biesbosch gaf de VVD bij monde van de 
heer Tuijnman weinig aanleiding om 
zich uitvoerig in de discussie te mengen. 
In grote trekken kon hij zich namens de 
VVD-fractie met dit project, zo belang
rijk voor de drinkwatervoorziening van 
Rotterdam en Brabant, verenigen. 

Ook bij de interpellatie van de heer 
Van het Schip (cpn) betreffende de toe
passing van de wet huurharmonisatie 
brachten de coalitie-fracties slechts één 
spreker naar voren: de heer Cornelissen 
(kvp). De motie, om de datum van in
gang van de huurharmonisatie uit te 
stellen, . werd afgewezen, evenals. de 
tweede motie om de duplexwoningen 
niet te laten vallen onder de huurhar
monisatie. 

De nota verbetering van de planning 
van het postsecundair onderwijs deed de 
heer Van Dijk opmerken, dat de snel
heid, die minister De Brauw betracht, 
de veiligheid van het tertiair onderwijs 
niet in gevaar mag brengen. De heer 
Van Dijk waarschuwde voor overrompe
ling van het tertiair onderwijs. Hij 
waarschuwde ook de confessionelen voor
zichtig te zijn bij de formulering van de 
doelstellingen van de verschillende vor
men van onderwijs. Als voorstander van 
openbaar onderwijs meende de heer Van 
Dijk hierop wel de nadruk te moeten 
leggen. 

Rechterlijke organisatie 

Het wetsontwerp wijziging van enige 
bepalingen. betreffende de rechterlijke 
organisatie is alleen nog van de zijde 
van de Kamer in eerste termijn behan
deld. Het antwoord van minister Van 
Agt wordt pas de lle april verwacht. In 
korte trekken hebben de voorstellen 
o.m. ten doel het instellen van de func
tie van verkeerasehout voor verkeersza
ken bij het O.M., het instellen van de 
functie van gerechtsauditeur bij alle ge
rechtelijke instanties met uitzondering 
van de Hoge Raad en een wijziging van 
de ontslagbepalingen voor rechterlijke 
ambtenaren. Voorgesteld wordt op dit 
laatste punt voor ontslag niet alleen als 
redenen lichamelijke of zielsgebreken te 
doen gelden, maar ook andere redenen. 

Hierover heeft mr. Geurtsen voor de 
VVD-fractie het woord gevoerd. Uit de 
hiervoor gegeven opsomming blijkt, dat 
het hierbij gaat om "incidentele" wijzi
gingen en niet om een algehele herzie
ning van de wet op de rechterlijke orga
nisatie, waarbij veel meer overhoop zal 
worden gehaald en waarover de staats
commissie-Wiersma zich buigt. Dit 
maakte mr. Geurtsen echter nogal hui
verig om nu mede te werken aan het 
creëren van nieuwe functies, die min of 
meer vooruitlopen op de algehele herzie
ning. Specialisatie, zo merkte mr. 
Geurtsen op, heeft voordelen, maar ook 
nadelen: zij kan gevaren inhouden voor 
de eenheid van het rechtssysteem en voor 
de communicatie tussen de rechter en 
de justitiabelen. Als de verkeersschout 
wordt ingevoerd, wordt principieel de 
specialisatie in het O.M. ingevoerd. Dan 
doorbreken we het principe, dat recht
spraak een typische werkzaamheid van 
academisch gevormde juristen is. Mr. 
Geurtsen stond dan ook bepaald niet te 
trappelen om het mogelijk te maken dat 
het O.M. wordt uitgebreid met de func
tie van verkeersschout. Mr. Geurtsen 
verklaarde in de instelling van deze 
nieuwe O.M.-functie geen oplossing te 
zien voor de problemen, die zij moet 
helpen oplosSen, terwijl zij wel een dui
delijke inbreuk maakt op principiële uit
gangspunten van onze rechterlijke orga
nisatie. Veel kans op instemming van de 
VVD ten aanzien van de verkeersschout 
gaf mr. Geurtsen rlus niet. Twee andere 
voorstellen: de gerechts-auditeur en de 
ongegradueerde griffier wees mr. Geurt-

sen echter geheel af. Van al zijn franje 
ontdaan, komt het er op neer dat de 
huidige griffiersfunctie in tweeën wordt 
geknipt. De zin daarvan ontging mr. 
Geurtsen ten enenmale. Ons Kamerlid 
had op dit stuk van zaken evenwel ook 
ernstige praktische bezwaren. 

Ziekenhuiskosten 
In een openbare vergadering van de 

vaste commissie voor volksgezondheid 
en milieuhygiëne kreeg minister Stuyt 
van verschillendtil kanten te horen, dat 
de kosten in de ziekenhuizen te veel 
oplopen.· Er kwam een motie van mevr. 
Veder-Smit e.a:, waarin de regering 
wordt verzocht de onderzoekingen op 
het gebied van de kostenontwikkeling 
zoveel mogelijk te versnellen en daarbij 
zo nodig een speciale braintrust in te 
schakelen. Aan een motie uit andere 
fracties, betrekking hebbende op het in
komen van medische specialisten, bleek 
mevr. Veder-Smit geen behoefte te 
hebben, of een onderzoek daarnaar zou 
moeten aantonen hoe verkeerd het beeld 
is, dat men over de honoraria heeft. 

Wie van de twee? 
Op het debat over de taakverdeling 

tussen de minister van buitenlandse za
ken, de minister van economische zaken 
en de minister voor ontwikkelingshulp 
zou met een variant op de tv-quiz "Wie 
van de drie?" van toepassing zijn de 
vraag: Wie van de twee ? ; in dit geval 
aan wie de verantwoordelijkheid voor 
het UNCTAD-beleid: minister Langman 
of minister Boertien. 

Met een motie (aangenomen met 
58-57 stemmen) sprak de Kamer zich 
vóór minister Boertien uit. Niettemin 
meent het kabinet, dat de verantwoor
delijkheid Uiteindelijk bij minister 
Langman behoort te berusten. Deze op
vatting huldigde ook de VVD-woord
voerder, de heer Waalkens, die in zijn 
rede de ideologische benadering van het 
vraagstuk van de ontwikkelingshulp 
buiten beschouwing liet en de nadruk 
legde op het economische aspect. Al eer
der had de VVD-fractie er op gewezen, 
dat bij de realisering van ontwikke
lingshulp, handelspolitieke invloeden en 
economische verbindingen een grote rol 
spelen. In dit verband meende de heer 
Waalkens te moeten wijzen op de ver
slechtering van het economisch klimaat 
in het Westen en op de polarisatie in de 
wereldhandelspolitiek. Hij vroeg zich af 
of in· verband hiermee de mate van 
vaststelling, de wijze van uitvoering van 
de hulp én uiteindelijk onze eigen posi
tie daarbij niet betrokken dienen te 
worden. 

Juist omdat op de UNCTAD-conferen
tie zovele onderwerpen betrekking heb
ben op economische_ en handelspolitieke 
zaken zoals preferenties, invoerheffingen, 
de invloed van regionale economische 
groeperingen (EEG en Comecon), 
grondstoffen, halffabrikaten en prijzen, 
was de VVD-fractie van oordeel, dat de 
minister van economische zaken de 
ambtelijke voorzitter van de Nederland
se delegatie aanwijst. De fractie gaat er 
daarbij van uit, dat de opvattingen èn 
de verantwoordelijkheid van de minister 
voor ontwikkelingshulp in goede coördi
natie tussen bewindslieden en de door 
hen aangewezen ambtelijke functiona
rissen, voldoende tot hun recht komen. 

De VVD-fractie stemde dan ook in 
haar geheel tegen de motie-Pronk 
(pvda), evenals - opvallend feit - de 
ARP-fractie, dus tegen de partijgenoot 
Boertien. Bij de drie andere coalitie
fracties waren dissidenten (eh, ds '70 en 
tien kvp). 

Onderwijs 
De Eerste Kamer heeft de afgelopen 

weken het onderwijsbeleid zeer uitvoe
rig besproken. Voor de VVD-fractie 
nam prof. Zoutendijk aan het nogal met 
emoties geladen debat deel. Ofschoon 
verleidelijk om veel uit de rede van onze 
partijgenoot te citeren, beperken we ons 
tot enkele onderdelen. 

De planning, welke thans voor het ho
ger onderwijs wordt voorgesteld en 
waar prof. Zoutendijk zeer positief te
genover staat, zou hij tot het gehele 
onderwijs uitgebreid willen zien. Maar 
geen planning zonder doeleinden; duide
lijke doelstellingen zelfs, gegrondvest op 
de maatschappij, zoals de meerderheid 
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van ons volk die in de toekomst wil en 
voldoende gekwantificeerd om een 
meerjarenplan op te baseren. 

Op onderdelen van het voorgenomen 
beleid liet prof. Zoutendijk zich nogal 
scherp .kritisch uit. Op een gegeven mo
ment gewaagde hij zelfs van ,.onmacht" 
bij de bewindslieden. Het knelpunt voor 
de externe democratisering van het on
derwijs ligt in het kleuter- en basisonder
wijs. Ruw redenerend stelde prof. Zou
tendijk, dat voor de onderwijzer het pri
mair gaat om onderwijskundige kwali
teiten en veel minder om vakkennis en 
dat dit naarmate de leerling verder 
komt steeds minder geldt. M.a.w., vak
kennis wordt belangrijker naarmate het 
schooltype hoger wordt. Er is a priori 
geen reden onderwijskundige kwalitei
ten minder te waarderen dan vaktechni
sche. Het kwam prof. Zoutendijk dan 
ook voor, dat de onderwijzer t.o.v. de 
leraar onderbetaald wordt; en dat hierin 
verandering moet komen. 

Scherp kritisch was prof. Zoutendijk 
waar hij opmerkte: Het wetenschappe
lijk onderwijs is totaal ontredderd en 
financieel vastgelopen. Er is voldoende 
tegen de situatie gewaarschuwd, doch 
regering en parlement hebben niet wil
len luisteren. Door middel van ad hoc 
maatregelen werd de ramp weer een • 
jaar uitgesteld, zolang dat nog kon. Tot 
overmaat van ramp werd de universitei
ten en hogescholen een bestuursstructuur 
opgedrongen, welke men in meerderheid 
niet wilde en welke in de praktijk niet 
doelmatig kon werken. De chaos is er 
volledig door geworden. Dit alles kan 
deze minister niet worden verweten; 
voor hem was dit uitgangspunt voor 
zijn beleid, waarop prof. Zoutendijk 
niettemin wel kritiek had. Zo verklaarde 
de VVD-woordvoerder grote moeite te 
hebben met de plannen tot verhoging 
van college- en inschrijfgelden, zeker 
ook als de onafhankelijkheid van de stu
dent t.o.v. zijn ouders groter zou wor
den, zeker ook als de belangen vaJl 
werkstudenten en extranei niet veilig 
gesteld zouden worden, zeker ook als de 
middengroepen de dupe zouden worden. 

Prof. Zoutendijk verklaarde intussen 
geen behoefte te hebben aan de motie 
van de heer De Rijk ( pvda) tegen een 
afzonderlijke verhoging van de college
gelden, omdat het desbetreffende wets
ontwerp nog niet is ingediend. 

Vragen 
Terwijl de ministers in Brussel moei

zaam onderhandelen over de Europese 
landbouwpolitiek, is in Frankrijk een 
exportsubsidie aan het licht gekomen, 
die naar de heren Waalkens en 'l'uijnman 
in schriftelijke vragen aan de minister 
van landbouw constateren, een niet toe
gestane concurrentie voor de Nederland
se export van consumptieaardappelen 
betekent en die "door het bedrijfsleven 
als zwaar discriminerend wordt be
schouwd". Het gaat hierbij om een eX
portsubsidie van f 3,50 per 100 kg. On
ze Kamerleden willen van minister Lar
dinois weten of hij hiertegen bij de 
Franse minister heeft geprotesteerd. 

De molestatie van twee Zuidmolukse 
gezinnen in Breda heeft de heer De 
Beer aanleiding gegeven tot het stellen 
van vragen aan de ministers van bin
nenlandse zaken en van justitie over dit 
"volksgericht". Waarom zijn geen ar
restaties verricht? Kan in Zuidmolukse 
kringen duidelijk worden gemaakt, dat 
dit soort terreuracties in een rechtsstaat 
niet kunnen worden geduld? aldus wil 
de heer De Beer van de bewindslieden 
vernemen. 

De huidige aansluitingen van Alphen 
aan den Rijn op het grofmazig net van 
autosnelwegen vormen het onderwerp 
van vragen van de heer De Beer aan de 
minister van verkeer en waterstaat. Die 
aansluitingen voldoen namelijk reeds nu 
niet aan de te stellen eisen en daarom 
heeft de heer De Beer de minister ge
vraagd of deze bereid is hel; deel van de 
R 11 tussen de R 4 en de R 12 zo snel 
mogelijk in het uitvoeringsprogram 
rijkswegen op te nemen. Een en ander 
blijkt urgent met het oog op de snelle 
groei van Alphen aan den Rijn. 

Onderhandelingen binnen het kader 
van de algemene tariefpreferenties van 
ontwikkelingslanden met betrekking tot 
juteprodukten hebben mr. Portheine aan 
de minister van economische zaken en 
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Mr. Geertsema • 1n Eindhoven 

In overleg· met de besturen van de 
kamercentrales heft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het zuidelijke district 
vàstgesteld: 
Kamercentrale 's- Hertogenbosch: 

mr. A. Geurtsen, mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes. 

Kamercentrale Tilburg: 
L. M. de Beer, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Middelburg: 
drs. G. M. V. van Aardenne, Ir. 0. s. 
Tuijnman. 

Kamercentrale Maastricht: 
G. Koudijs, mr. F. Portheine. 

Gulden per lid voor 
Thorbeckehuis 

De afdeling Goes heeft op haar alge
mene ledenvergadering besloten een gul
den per afdelingslid uit de kas te stor
ten in het fonds Thorbecke-huis. 

Aankondigingen 
10 APRIL 
Mr. dr. C. Berkhouwer (lid van de 

Tweede Kamer) spreekt voor de afd. 
Roosendaal over Europese eenwording. 
Poort van Kleef. 20.00 uur. 

17 APRIL 
H. Wiegel (fractie-voorzitter Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Til
burg over de actuele politieke situatie. 
Studio-zaal van de Stadsschouwburg. 
20.15 uur. 

13 APRIL 
Mr. A. Geurtsen (lid van de Tweede 

Kamer) spreekt over actuele politiek op 
een openbare vergadering van de afde
ling 's-Hertogenbosch e.o. Eurohotel, 
Hinthamerstraat, Den Bosch, 20.15 uur. 

.,Regeerakkoord en regeringsbeleid" 
was de titel van een toespraak die minis
ter mr. W. J. Geertsema 20 maart voor 
een volle zaal in hotel Cocagne te Eind
hoven heeft gehouden. Verheugend was 
dat op de toespraak van de minister van 
binnenlandse zaken een levendige dis
cussie volgde, waaraan met name ook 
verschillende zeer jonge leden deel
namen, 

Mr. Geertsema vond dat hij toch wel 
een paar beperkingen in de keuze van 
onderwerpen moest aanbrengen, nu de 
VVD had besloten spreekbeurten van 
ministers niet tot de verkiezingstijd te 
beperken. .,Het is beter niet over partij
politieke verhoudingen in Nederland te 
spreken en ook niet over de zogenaamde 
werkafspraken," merkte hij op. De dag 
daarop zouden die afspraken namelijk 
in de Kamer aan de orde komen. 

De bestrijding van de inflatie was van
zelfsprekend een van de onderwerpen 
die de bewindsman aansneed. Hij maakte 
in dat verband gewag van een steeds 
toenemende druk op de regering in de 
Ionen en prijzen in te grijpen. In dat 
verband wordt er ook vaak op aango
drongen de vrije beroepen hierin even
eens te betrekken. Omdat de regering 
voor de vrije loonpolitiek heeft gekozen, 
kan zij pas ingrijpen, als het vertrou
wen is beschaamd, meende mr. Geertse
ma. Hij gaf wel toe dat het klimaat 
voor zo'n ingreep rijper aan het worden 
is, hoewel hij geen percentages noemde, 
waarbij de grens voor zo'n ingreep z.I. 
wordt bereikt. Als bestrijdingsmiddelen 
noemde hij voor de inflatie: het terug
brengen van de overheidsuitgaven, se
lectieve investering en een goed loon- ~>.n 
prijsbeleid. 

Agglomeratie 
Een ander onderwerp dat zijn gehoor 

uitermate boeide in verband met de toe
komst van de agglomeratie Eindhoven 
waren zijn opmerkingen en filosofieË!n 
over de gewesten, voor ;iie regerings
partners een vrije kwestie. Er zijn drie 
belangrijke standpunten in deze kwes
tie. Op de eerste plaats het door de 
Wiardi Beckmann stichting gepubliceer
de rapport over stads- en streekgewes
ten, waarbij gepleit wordt voor ophef
fing van de gemeenten en de instelling 
van een soort wijkraden. Op het ogen
blik is de grondwet nog een beletsel 
voor zo'n indeling. Maar mocht de 
meerderheid voor zo'n standpunt voelen, 
dan mag die grondwet in dat opzicht 
geen beletsel blijven, vond mr. Geertse
ma. 

Het standpunt van de anti-revolutio
nairen is dat er zowel gemeenten als ge
westen zullen bestaan met het opleggen 
van een gewestelijke indeling door de 
centrale regering. En ten slotte is er 
een derde standpunt: de totstandkoming 
van een gewestwet op vrijwillige basis. 

Minister Geertsema ging uitvoerig in 
op de ontwerpwet die bij het ministerie 
van binnenlandse zaken is ingediend 
door de Agglomeratie Eindhoven, een 
aparte alleen voor de agglomeratie Eind
hoven geldende wet. Er ging een zucht 
van opluchting door de zaal toen minis
ter Geertsema vertelde dat hij niet ai
wijzend tegen de indiening van deze af
zonderlijke wet stond. Wel zal Eindho
ven nog enkele wijzigingen in dit wets-

MR. W. GEERTSEMA 

gediend toch nodig zijn. Wél kan dan 
het passieve kiesrecht bij zulke directe 
verkiezingen beperkt worden door alleen 
maar gemeenteraadsleden verkiesbaar 
te stellen. 

Geen alternatief 
Minister Geertsema wees er nog op dat 
de totstandkoming van zo'n .gewest geen 
alternatief is voor gemeentelijke herin
deling. Ook in zo'n gewest kan dan nog 
een gemeentelijke herindeling worden 
doorgevoerd, want er moet in elk geval 
een minimum aan bestuurskracht zijn. 

voorstel moeten aanbrengen, onder an
dere op het gebied van de financiË!n en 
op het gebied van de verkiezingen, zei 
hij. In de ontwerpwet van de agglome
ratie Eindhoven gaat men namelijk niet 
uit van directe verkiezingen. En dat zou 
vooral als zo'n wetsontwerp door de mi
nister van binnenlandse zaken wordt in-

Mr. Geertsema zag voorlopig nog 
geen heil in de opheffing van de provin
cies. Hij zei de vorming van veertig tot 
vijftig gewesten na te streven. De pro
vincies kunnen we daarbij voorlopig nog 
niet missen, omdat het centrale rege
ringsapparaat momenteel geen goede 
coördinatie tussen de gewesten tot stand 
kan brengen. Mr. Geertsema zou zich 
wel kunnen voorstellen dat re na de tot
standkoming van de gewestwet minder 
provincies komen, maar er moeten voor 
het zover is nog heel wat hindernissen 
uit de weg geruimd worden. Als ideaal 
noemde hij de gewestvorming zonder 
dat men daarbij hoeft te Ietten op pro
vinciegrenzen. Oneens was hij het met 
het plan van de heer Van Riel te komen 
tot vier tot vijf grote .,Lä.nder" met 
deelparlementen. Het rapport van de 
raad voor territoriale decentralisatie dat 
binnenkort uitkomt, zal in deze kwesties 
een grote rol spelen. 
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Beleid kamerfracties· in discussie 

Onze politieke redacteur 
A. W. Abspoel vat in dit arti
kel de discussie samen over 
het beleid van de VVD-kamer
fracties, een vast agendapunt 
op de jaarlijkse algemene 
vergadering van de partij. 

VVD in het 
parlement 
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aan de staatssecretaris van buitenlandse 
zaken doen vragen rekening te houden 
met de bijzonder kwetsbare positie van 
de Nederlandse en de EEG-jute-indus
trie. 

De heer Van Dijk heeft zich met vra
gen gericht tot de minister van CRM 
over de experimenten op het gebied van 
de kabeltelevisie. Is het waar, zo wil ons 
Kamerlid weten, dat bij de adviesaan
vraag aan de Omroepraad voornamelijk 
initiatieven van gemeentebesturen zijn 
betrokken? En is in dit geval de minis
ter dan niet van mening dat dusdoende 
via de gemeenten {"veredelde stads
omroep") de staatsomroep wordt ge
ïntroduceerd. Ligt het niet voor de hand, 
met het toestaan van experimenten op 
het gebied van kabeltelevisie en regio
nale omroep te wachten op initiatieven 
uit de professionele kringen van de be
staande informatienetten? 

De heer Berkhouwer heeft de minister 
van verkeer en waterstaat gevraagd of 
deze in het feit, dat het op 8 oktober 
1973 vierhonderd jaar is geleden dat 
Alkmaar van de Spanjaarden werd be
vrijd, een aanleiding ziet de PTT een 
herdenkingspastzegel te doen uitge. 
ven. 

"Ook met betrekking tot de kwestie 
van het al dan niet verhogen van de 
belastingdruk voor 1973 streven wij 
naar een loyaal akkoord met onze coali
tiepartners. Ik zeg niet bij voorbaat dat 
de belastingen in de begroting voor 1973 
niet met een enkel cijfertje achter de 
komma omhoog mogen gaan. Maar ik 
ben wei nadrukkelijk van oordeel, dat 
bij het rond krijgen van de begroting de 
oplossing niet in de eerste plaats moet 
worden gezocht in belastingverhoging, 
maar in bezuiniging en in beleidsombui
ging." 

De voorzitter van onze Tweede-Ka
merfractie de heer Wiegel zei dit bij de 
beantwoording op zaterdagmiddag in 
Nijmegen van de sprekers over het be
leid van de Kamerfractie. Zoals me
vrouw Van Someren met voldoening 
kon vaststellen, was het een debat op 
hoog peil. Toch was het aantal vragen 
en opmerkingen van de zijde der afge
vaardigden naar onze indruk iets min
der omvangrijk dan andere jaren wel 
eens het geval is geweest. Dit lag behal
ve aan de straffe leiding der vergade
ring, ongetwijfeld ook aan het feit dat 
dit maai meer nog dan anders de ope
ningsredevoeringen van partijvoorzitster 
mevrouw Van Someren en van fractie
voorzitter Wiegel reeds onmiddellijk op 
de meest actuele vragen van heden en 
toekomst waren ingegaan en zij over 
hun visie daarop bijzonder concreet en 
duidelijk waren geweest. 

Niettemin was de in zeer opbouwende 
zin gevoerde gedachtenwisseling op de 
zaterdagmiddag toch nog van een der
gelijke omvang, dat we ons hier tot het 
aanstippen van de meest actuele punten 
moeten beperken. 

Financieel-economische 
situatie 

Ook de Kamerleden Van Aardennen 
en Joekes gingen in op hetgeen ten aan
zien van de financieel-economische pro
blemen uit de vergadering naar voren 
was gebracht. De heer Joekes wees 
daarbij nog eens op de grote moeilijkhe
den, waar het Kabinet-Biesheuvel bij 
het rond krijgen van de begroting 1973 
zich voor ziet geplaatst. Voor 1972 is al 
ruim een miljard bezuinigd vergeleken 
bij de aanvankelijke plannen, maar voor 
1973 staan we ai voor een tekort van 
enige miljarden. We zullen moeten blij
ven strijden tegen een tersluikse verho
ging van de belastingdruk. Of er een 
bewuste verhoging zal moeten komen, is 
een andere zaak. Hij wilde zich niet 
voor de komende vier jaar vastleggen 
op het stijgingspercentage van 0,5 pct., 
zoals de voorzitter van de JOVD, de 
heer Van Wees, had gevraagd. De heer 
Joekes erkende, dat er ten aanzien van 
belasting en collectieve voorzieningen 
een accent-verschil bestaat tussen de 
JOVD en de VVD. Wij zullen, als VVD, 
zo hard mogelijk blijven vechten tegen 
te sterk collectivisme en tegen nivelle
ringsdrang, ook in het belang van de 
materiële vrijheid en verantwoordelijk
heid van de Nederlandse burger. 

Defensie 
Het rapport van de commissie-Van 

Rijckevorsel was, toen onze jaarvergade
ring bijeen was, nog juist niet gepubli
ceerd. Toch was het uiteraard onvermij
delijk, dat ook de defensie aan de orde 
werd gesteld. Evenals onze d.efensie-spe
cialist de heer Koudijs, weigerde de heer 
Wiegei desgevraagd, zich vast te leggen 
op een bepaald percentage van het inko
men, dat voor de defensie zou moeten 
worden besteed. Hij deed dat op grond 
van overwegingen van politieke tactiek. 
Wanneer hij thans een uiterste mini
mum zou noemen, zou dat tegelijk het 
maximum worden van wat wij voor de 
defensie zouden kunnen behalen, zo be
toogde hij terecht. Hij kende het rap
port van de Commissie-Van Rijckevor
sel nog alleen voor zover daarvan in de 
dagbladen al berichten waren versche
nen. Het zal echter wel zo zijn, dat wij 
ons voorlopig achter het meerderheids
standpunt plaatsen en de KVP achter 
het minderheidsstandpunt. Hij was het 
echter met de heer Anctriessen van de 
KVP eens, dat dit geen breekpunt mag 
zijn tussen de coalitiepartners. "Wij 
zullen alles doen om het ook op dit punt 
met onze coalitiepartners eens te blij· 
ven." 

Mr. Van Riel, onze fractievoorzitter in 
de eerste Kamer, vond de politiek-takti
sche overweging van de heer Wiegel 
,.heel verstandig." Wanneer de VVD nu 
zou zeggen waar voor haar de grens 
ligt, zou zij vele troeven aan de KVP 
geven. "Dan zou de KVP kunnen beslis
sen wanneer de coalitie uiteen valt. Het 

is beter de troefkaart in handen te hou
den." 

Autonomie-Strafmaat 
Mr. Koning toonde zich {met o.a. de 

heer Van der Schaar) bezorgd over de 
invloed die de gemeenten hebben op de 
financiële positie van het Rijk. Hij acht
te het duidelijk, dat nu de PvdA er in 
de landspolitiek niet in slaagt haar doel
einden te bereiken, zij haar actie ver
schuift naar het gemeentelijke niveau 
en daar tracht, het Rijk in de wielen te 
rijden. 

Mr. Van Riel betoogde in aansluiting 
hier'aan, dat we als liberalen nooit tegen 
de- autonomie moeten protesteren. Inder
daad echter voeren de gemeenten vaak 
een onjuist financieel beleid. De Staat 
heeft in het verleden vele inflatoire ge
meentelijke financieringen toegestaan. 
Er is z.i. weinig reden om op beperking 
van de gemeentelijke autonomie aan te 
dringen, maar wel op scherp toezicht op 
de gemeenten. 

Er was, gezien de toeneming van mis
daad en geweld, aangedrongen op ver
hoging van de strafmaat, een gedachte 
die, zoals werd opgemerkt, ook sterk 
leeft bij "de zwijgende meerderheid." 
Mr. Geurtsen bracht in herinnering, dat 
de doelmatigheid van langdurige straf
fen geen onomstreden zaak is. De rech
ter is nu eenmaal onafhankelijk, maar 
hij kan zich natuurlijk niet buiten de 
maatschappij stellen. Het gaat hier óók 
om een politiek probleem. ,.Het lijkt er 
soms wel op of het recht tussen onze 
vingers dreigt heen te lopen" en in die 
zin wordt de ,.wens van de zwijgende 
meerderheid" door de fractie onderkend, 
aldus mr. Geurtsen. 

De heer Van Riel erkende eveneens 
dat de ,.zwijgende meerderheid" hogere 
straffen wenst. Of zij gelijk heeft, acht
te hij een andere vraag. Voor ons, libe
ralen, moet hogere strafmaat niet het 
uitgangspunt zijn. Het probleem gaat 
om de verhoging van de zekerheid en de 
veiligheid van de samenleving. Het is 
noodzakelijk om bepaalde mensen op 
bepaalde wijze te isoleren. De heropvoe
ding van vaak in hun jeugd reeds psy
chisch gestoorde mensen is een uiter
mate moeilijk werk. 

Onderwijs en Angola 
Met betrekking tot de onderwijspro

blemen wees ons Kamerlid dr. Van Dijk 
erop dat naar liberaal inzicht de college
geldverhoging (nog slechts een vooront
werp) geen barrière mag opwllrpen te
gen wie dan ook. Wanneer dat is verze
kerd, zullen we pas met een dergelijke 
verhoging kunnen akkoord gaan. Hij 
bevestigde nog eens, dat fractievoorzit
ter Wiegel en hij al met minister De 
Brauw over dit probleem waren gaan 
praten. 

Mevrouw Smit-Kroes ruimde enige 
misverstanden op omtrent haar optre
den in en buiten de Kamer. Zij had geen 
nivellering van de onderwijssalarissen 
bepleit. Wel had zij een onderzoek ge
vraagd naar de waardering voor en de 
positie van de onderwijzers in het totale 
onderwijs, om tot een positieverbete
ring voor hen te komen. De onderwijsfi
losofie is aan het veranderen. De gelijke 
kansen moeten aan de basis worden ge
legd. De vraag is, hoe een kind zo har
monie:us mogelijk als kind zal kunnen 
opgroeien. Daarom had zij in haar 
(aanvaarde) motie om experimenten ge
vraagd. .,Dat wil niet zeggen, dat we 
peuters als kleuters moeten behanqe
len." 

De koffie-actie van het Angola-comité 
vond geen aanhangers bij de sprekers. 
Men was het eens met ons Kamerlid de 
heer Waalkens, dat door het advies van 
de Nationale Commissie voor Ontwikke
lingsstrategie een principiële vraag ten 
aanzien van subsidieverlening in het ge-

ding was gekomen. De VVD-fractie 
stemt nadrukkelijk in met het afwijzen
de standpunt van minister Boertien. 
Naast de fundamentele vraag of de re
gering een politieke actie tegen een an
der land financieel moet steunen, staat 
nog het feit van de te eenzijde beoorde· 
ling van de toestanden in Angola. In 
ieder geval wordt de positie van de An· 
golese bevolking door deze actie niet be· 
ter. Zouden de links-radicalen als conse
quentie van hun houding ook de belem
mering van de import uit bijvoorbeeld 
de Oostbloklanden toejuichen? Mr. Van 
Riel was vooral getroffen door het 
zwichten van de koffie-kooplieden, die 
voor het succes van het Angola-comi
té mede-aansprakelijk zijn geworden. 
,.De fanatici van het Angola-comité Ie· 
ven tenminste nog uit wat zij als een 
ideaal zien, maar wie voor hun denkwe
reld capituleert alleen om "van het ge
zeur af te zijn" werkt het verdwijnen 
van zijn koffiemerk in de hand." 

Volksgezondheid 

Naar aanleiding van hetgeen over de 
vraagstukken van de volksgezondheid 
naar voren was gebracht, besprak me
vrouw Veder-Smit haar motie {in de 
Kamercommissie aangenomen) waarin 
minister Stuyt wordt verzocht zieken
huisopnamen te beperken door een ver
schulving mogelijk te maken naar poli
klinische behandeling, invoering van 
functionele begrotingen, een doorzichti
ge tariefopbouw en een doelmatiger ho
noreringssysteem te bevorderen. Ook de 
medewerkers {specialisten) wordt ge· 
vraagd te helpen, de kosten te drukken. 

Over het inkomen van specialisten be
staat echter veel misverstand. Als men 
over inkomen spreekt, neemt men het 
bruto bedrag. Daar moet echter heel 
veel af, o.a. voor hulpkrachten. 

CPA en privacy 

Het Tweede-Kamerlid drs. Van Aar
denne ontkende, dat er groot verschil 
zou bestaan tussen hem of zijn fractie 
en onze geestverwant uit de Eerste Ka· 
mer prof. Zoutendijk over de kwestie 
van de Centrale Personen-Administratie 
en de bescherming van de privacy. Als 
men op de wet op de privacy zou moe
ten wachten, zou het te lang duren voor 
de CP A tot stand zou kunnen komen. 
Wei heeft prof. Zoutendijk een aantal 
uitgangspunten opgesomd, waaraan wij 
de voorstellen zullen moeten toetsen. 

Prof. Zoutendijk zelf bevestigde de me
dedelingen van de heer Van Aardenne. 
Het zou inderdaad te lang duren, wan
neer eerst op een algemene wet op de 
privacy moest worden gewacht. Wel 
echter zou z.i. het we~sontwerp eerst 
aan de staatscommissie van advies over 
de bescherming van de persoonlijke le
venssfeer moeten worden voorgelegd. 
De bescherming van de privacy betreft 
een belangrijke zaak, waar de partij ze· 
ker achter staat. 

Aan de orde kwamen verder nog 
kwesties van woningverbetering en 
bouwkosten {De Beer), de drie van Bre· 
da {Wiegel), de problemen van de 
kamp-slachtoffers, zowel die in Europa 
als in het vroegere Nederlands-Indië 
{mej. Kappeyne), de verkeersveiligheid 
en de wegenaanleg {mevrouw Smit
Kroes) en de kwestie China en Taiwan 
(Berkhouwer). 

De Haagse afgevaardigde drs. Van 
der Schaar, die zelf o.a. op het flna,n
cieel-economische terrein aan de discus
sies had deelgenomen, sprak stellig na
mens de gehele vergadering, toen hij 
zijn voldoening uitsprak over de "uit
voerige, correcte en tactische wijze" 
waarop de fractieleden de vragen en op· 
merkingen uit de vergadering hadden 
beantwoord. 
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Matiging lonen en prijzen noodzaak 

Op deze pagina's drukken wij 
de vrijwelletterlijke tekst af 
van de rede, die de heer 
Wiegel vrijdagavond 24 maart 
uitsprak voor de algemene 
vergadering van de VVD te 
Nijmegen. 

Terugdrukken van de overbesteding, 
bestrijding van de geldontwaarding, kri
tisch bezinnen op overheidstaken en 
-uitgaven. Dat was en is naar onze me
ning de eerste taak van het kabinet
BiesheuveL 

Op 3 augustus van het vorig jaar zei 
de minister-president in de regerings
verklaring: de overheid zal met haar 
middelen moeten woekeren, uitgaven op 
hun maatschappelijk nut moeten toet
sen, overheidstaken moeten herwaarde
ren. Duidelijk bleek uit het regeerak
koord en de regeringsverklaring dat het 
kabinet-Biesheuvel - onder erkenning 
van wat financiëel en economisch moge
lijk is - tegemoet wilde en wil komen 
aan de maatschappelijke behoeften, met 
inschakeling van de eigen verantwoor
delijkheid en keuzevrijheid van de bur
gers. 

In dat uitgangspunt - ik herhl!.al 
vandaag wat ik namens onze Tweede 
Kamer-fractie op 4 augustus tijdens het 
debat over de regeringsverklaring heb 
gezegd - vonden en vinden wij onze 
liberale benadering van de politiek te
rug. 

Omkijkend naar de eerste 8 maanden 
van dit kabinet, wil ik vanavond graag 
zeggen dat de regering het vertrouwen, 
dat wij haar in augustus hebben gege
ven, niet heeft beschaamd. Natuurlijk 
waren en zijn wij niet gelukkig met alle 
onderdelen van het regeringsbeleid: de 
aanzienlijke verhoging van de belasting
druk in 1972 was voor ons moeilijk ver
teerbaar. 

Maar het totstandbrengen van een 
reeks van bezuinigingen van ruim 1 mil
jard, het herstel direct na de start van 
djt kabinet 'van het overleg met het be
drijfsleven en het geven - op verzoek 
van het bedrijfsleven - van de vrijheid 
en verantwoordelijkheid van de loon- en 
prijsvorming aan werknemers en werk
gevers, gaf ons de overtuiging dat dit 
kabinet vanaf het eerste begin van zijn 
werk erristig gepoogd heeft de geldont
waarding een halt toe te roepen. 

Aan die ernst twijfel ik ook vandaag 
;niet. 

Ik twijfel nu wel aan de bereidheid 
van het bedrijfsleven de verantwoorde
lijkheid waarom het zelf heeft verzocht 
en die het gekregen heeft, waar te ma
ken. 

"Zou over enige tijd blijken dat de 
voorwaarden niet aanwezig zijn om een 
duidelijke afzwakking van de inflatie in 
de voor ons liggende twee jaar te reali
seren, dan zou zich een geheel nieuwe 
situatie voordoen," zei de minister-presi
dent op 2 maart van dit jaar in Leeu
warden. En hij zei daarna: "Ik noem dat 
dan een volstrekt nieuwe situatie, die zo 
ernstig zal zijn dat voor verstrekkende 
maatregelen niet mag worden terugge
schrokken." 

Geen matiging 
De fractievoorzitter van de KVP in de 

Tweede Kamer, mr. Andriessen, formu
leerde het in een onlangs door hem ge
schreven artikel in zijn partijblad aldus: 
"Het overleg van vorig jaar in het be
drijfsleven heeft niet die matiging ge
bracht die wij hadden verwacht. Dat is 
jammer." 

Laat ik het vanavond zo zeggen: van 
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bereidheid tot matiging is ons nauwe
lijks iets gebleken. De voorzitter van de 
metaalbond NVV met name heeft zich 
alleen geïnteresseerd getoond in vergro
ting van eigen machtspositie, zelfs een 
aantal van 100.000 werklozen blijkt hem 
een zorg te zijn. 

De vrijheid, die wij gezien onze begin
selen altijd zo groot mogelijk willen 
doen zijn, vindt haar natuurlijke be
grenzing in de verantwoordelijkheid. 
Vrijheid zonder verantwoordelijkheids
besef leidt tot chaos. Vrijheid die de 
vrijheid van anderen aantast, moet wor
den ingeperkt. 

Voor ons is gezien de hoogte van de 
loonafspraken voor 1972 de grens be
reikt. Het bedrijfsleven heeft zijn ver
antwoordelijkheid tot op heden onvol
doende waar gemaakt. Het C.P.B. ver
wacht voor 1972 een loonstijging van 12 
pct. een prijsstijging van 6,5 pct. en een 
daling van de investeringen met 6 pct. 
De produktie zal zich in een vertraagd 
tempo voltrekken, het rendement daalt, 
onze concurrentie-positie verslechtert en 
de werkloosheid zal tussen de 110 en 
120.000 komen te liggen. 

Willen wij erin slagen de werkloos
heid te bestrijden, de ontwikkeling van 
de regio's aan te pakken, dan is een 
krachtig terugdringen van de loon- en 
prijsstijging noodzakelijk. Het Land
bouwschap schrijft in het eerste punt 
van zijn urgentieprogram voor 1972 -
en ik deel die mening - dat het voor de 
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Nederlandse land- en tuinbouw van het 
grootste belang is de inflatoire ontwik
keling tegen te gaan. Wat voor de land
bouw geldt, geldt voor alle zelfstandi
gen. Of om Laurens ten Cate te citeren: 
"Als er geen eind komt aan de vrolijke 
afwenteling van alle kostenstijgingen op 
anderen, dan gebeurt er helemaal niets. 
Dan blijven de prijzen omhoog gaan en 
dan blijven de lonen stijgen, zonder dat 
de produktiviteit, waaruit het moet wor
den verdiend, toeneemt. En dan gaat de 
inflatie door, waarvan allereerst zij het 
slachtoffer worden die geen macht heb
ben om anderen met hun verdriet op te 
zaàelen." 

Het zijn overigens niet alleen de aan
pak van de werkloosheid, het regionale 
beleid en de politiek ten aanzien van de 
zelfstandigen, welke door de voortgaan
de geldontwaarding worden gefrus
treerd. 

Het peil van onze collectieve voorzie
ningen wordt door de voortwoekerende 
inflatie ernstig in gevaar gebracht. Van 
de groei van de begroting-'72 ten op
zichte van die van '71 met 5 miljard 
gaat 4 miljard op aan prijs-, loon- en 
kostenstijgingen. 

Loon- en prijsbeleid 
Dat brengt mij in mijn betoog tot en

kele opmerkingen over het in de toe
komst te voeren loon- en prijsbeleid en 
tot de problemen rond het opstellen van 
de begroting voor 1973. 

Onze voortreffelijke liberale vice-mi
nister-president in het kabinet Biesheu
vel-Nelissen-Geertsema heeft vorige 
maand tijdens een openbare bijeenkomst 
van onze partij in Delft gezegd dat ver
dergaande besnoeiingen op de overheids
uitgaven noodzakelijk zullen zijn. Of om 
één van Steenkamp's klippen in de 
schijnwerper te zetten: het opstellen 
van de begroting-1973 wordt een nog 
veel zwaardere opgave dan het maken 
van de begroting voor 1972. 

Elke klip behoeft echter nog geen 
struikelblok te zijn! 

Met de heer Andriessen, die onlangs 
nog eens heeft herhaald wat hij al eer
der· in een interview had gezegd - na· 
meiijk dat verdere bezuinigingen onont
koombaar zijn - ben ik ervan over
tuigd dat de regeringspartijen elkaar 
zullen kunnen vinden. Met hem en met 
de heer Berger, de fractievoorzitter van 
DS'70 in de Tweede Kamer, ben ik 
voorts van oordeel dat de loon- en prijs
ontwikkeling in 1973 voor het antwoord 
op de vraag of de begroting voor dat 
jaar rondgekregen zal kunnen worden, 
bepalend is. 

Ik wil er daarom vandaag bij de rege
ring op aandringen op korte termijn 
met het bedrijfsleven tot een gesprek te 
komen over reële matiging van lonen en 
prijzen in 1973 en volgende jaren. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

De gespreksbasis kan worden gevon
den in het rapport dat in oktober van 
het vorig jaar door een vijftal wijzen 
van de SER is opgesteld, teneinde de 
loon- en prijsstijging etappe-gewijs te
rug te dringen. De wijzen dachten in 
hun advies aan het terugbrengen in drie 
jaar van de stijging van de loonsom per 
werknemer met twee procent per jaar. 

Van een dergelijke matiging heeft on
ze partijgenoot minister Langman -
die tot de besten in het kabinet-Biesheu
vel behoort - vorige maand in de 
Tweede Kamer gezegd het de vraag te 
vinden of wij ons dit wel zouden kunnen 
permitterren. U.it betekent (de minister 
is, al zegt hij zelf bescheiden van niet, 
homo politicus genoeg om mijn vrije 
vertaling niet geheel onjuist te noemen) 
dat er èn sneller èn meer gematigd zal 
moeten worden. 

In het overleg waarover ik vanavond 
pleit, zal de regering moeten aansturen 
op het maken van keiharde afspraken 
met het bedrijfsleven over lonen en prij
zen voor de eerstkomende jaren. Er is 
nog een reden voor de regering om niet 
te wachten op de resultaten, maar zèlf 
mee te spelen in het overleg tussen 
werkgevers en werknemers over lonen 
en prijzen: de overheid is verreweg de 
grootste werkgever van ons land en de 
uitkomst van de loononderhandelingen 
heeft direct grote invloed op de rijksbe
groting. Is de matiging van lonen en 
prijzen een onmisbare voorwaarde voor 
een evenwicht en succesvol opstellen 
van de rijksbegroting voor 1973, verdere 
bezuinigingen op de rijksuitgaven zijn 
eveneens nodig. Gemakkelijk zal dat 
niet zijn. Ongewijzigd beleid soupeert -
als ik allerlei kranteverhalen mag gelo
ven - de ruimte al meer dan op. Die 
ruimte is ook niet meer, zoals in voor
gaande jaren, 6 pct. maar wellicht 
slechts 4,5 pct. En de V.V.D. - ik her
haal dat vandaag - vindt dat voorts de 
overschrijding van de uitgavennorm In 
197~ in de loop van deze kabinetsperiode 
moet worden ingehaald. 

Belastingen 
Als ik dan nog eens onze opvattingen 

onderstreep, dat de druk van directe 
t.a.v. indirecte belastingen te zwaar is, 
dat we met een totaal van premie- en 
belastingdruk van bijna 50 pct. van ons 
nationaal inkomen de grenzen wel zo 
ongeveer bereikt hebben en dat wij 
vasthouden aan de automatische terug
gave van de pr,..-··~ssie-opbrengst van 
de loon- en inkm .. .>tenbelasting, dan is 
wel duidelijk dat wij ten volle beseffen 
voor welke problemen de regering zich 
gesteld ziet. 

Ik vat onze stellingname nog eens 
samen: 

1) De overgekookte lonen en prijzen 
moeten weer de pot in. Spoedig overleg 
tussen regering en bedrijfsleven hier
voor is noodzakelijk. De regering zal 
niet lijdzaam mogen toezien; zij heeft 
met het oog op de collectieve voorzie
ningen, de positie van de zelfstandigen, 
de toestand van de regio's en de werk
gelegenheidssituatie een onmiskenbare 
eigen verantwoordelijkheid. Lukt het 
niet met het bedrijfsleven tot sluitende 
afspraken te komen dan mag de rege
ring niet aarzelen in lonen en prijzen in 
te grijpen. 

2) Ook via de rijksbegroting moet de 
regering alles doen om de geldontwaar
ding te lijf te gaan. De bezuinigingen in 
1972 zien wij als een goede eerste stap. 
Voor 1973 zijn verdergaande bezuinig
gingen onontkoombaar. Wij dringen in 
dit verband met de meeste kracht aan 
op realisering van de afspraak in het 
regeerakkoord tot een zeer kritische 
doorlichting door onafhankelijke des
lmndigen van de overheidstaken te ko
men. 

3) De regeringspartijen moeten allen 
doen om het kabinet te steunen in zijn 
pogen de financiëel-economische toe
stand van ons land gesaneerd te krij
gen. 

Samenwerking 
Ik ben daarmee gekomen tot het 

tweede deel van mijn betoog: de samen
werking tussen de regeringspartijen en 
de partijpolitieke situatie. 

Voor het voortbestaan van dit kabinet 
is die goede samenwerking van groot 
belang. En niet alleen goede samenwer
king, ook >Onderling vertrouwen in el
kaar's loyaliteit. Dat geldt zowel voor 
de Kamerfracties als voor de bestuur-

Tot de aanwezigen op de algemene vergadering behoorden alle vijf yvo
bewindslieden. Hier een ministerieel onderonsje van de heren De Koster (hnks) 
en Langman. 

ders en de achterban van de verschillen
de partijen. 

Aan onze loyaliteit behoeft niet ge
twijfeld te worden. Onze Tweede Ka
merfractie vindt overigens het advies 
dat dr. De Zeeuw, de voorzitter van de 
K.V.P., aan zijn fractie b,eeft gegeven: 
inventief zijn binnen het regeerakkoord, 
een verstandige raad. 

Wij zullen tenminste alles doen om uit 
het akkoord te halen wat eruit te halen 
valt. Of om te antwoorden op de kritiek 
die de huidige voorzitter van de antire
volutionaire Tweede Kamerfractie mr. 
Aantjes af en toe via de pers op ons 
loslaat: de VVD-Tweede Kamerfractie 
acht zich naar beste liberale traditie -
regeringspartij of oppositiepartij - ver
plicht steeds duidelijk de eigen opvattin
gen naar voren te brengen. 

Dat is de taak van elke politieke 
groepering in het parlement, een taak 
die de voorganger van de heer Aantjes 
altijd op zo eigen niet mis te verstane 
wijze heeft vervuld. 

Voor diegenen die nog twijfels hebben 
over onze geneigdheid het kabinet-Bies
heuvel te blijven steunen wil ik het 
graag nog eens zeggen: zolang wij in 
het beleid van dit kabinet voldoende van 
onze visie terugvinden - en tot nu toe 
is dit zo - zolang zullen wij loyaal en 
van harte dit kabinet onze steun blijven 
geven. 

Door de samenwerking tussen de vijf 
regeringspartijen, die essentieel is voor 
het voortbestaan van het kabinet-Bies
heuvel, fietst zo nu en dan een enkele 
partijvoorzitter heen. Freewheelen, 
noemde de minister-president dat enige 
tijd geleden. Luchtfietsen, zou je dat 
vrij vertaald kunnen noemen. 

De voorzitters van CHU en KVP hou
den op hun fietstocht keurig links van 
het midden; je zou zo langzamerhand 
gaan geloven dat de SGP in het cen
trum van onze politiek staat. 

Dr. de Zeeuw, een man die volgens de 
oud-voorzitter van de CHU, Prof. Van 
Hulst, het vak nog moet Ieren, is door 
zijn collega-voorzitter van de ARP, dr. 
Veerman, vorige week het gebruik van 
holle termen en opportunisme verweten. 
Van je vrienden moet je het maar heb
ben. Ook AR-fractievoorzitter Aantjes 
ergert zich aan het optreden van De 
Zeeuw. Ons ergert De Zeeuw niet. Me
vrouw van Someren fungeert zelfs bin
nenkoFt voor één keer op de televisie als 
Zeeuws meisje. Maar om nu te zeggen 
dat een man, die vertelt in PvdA en 
D'66 natuurlijker bondgenoten te her
kennen dan in de VVD, een bijdrage 
levert tot de eensgezindheid van de re
geringspartijen, gaat mij wat ver. Het 
speculeren van dr. de Zeeuw op een 
rooms-rood kabinet na 1975 moet ons op 
onze qui-vive doen zijn en ons nog eens 
extra stimuleren in het regeringsbeleid 
in de periode tot 1975 zoveel mogelijk 
van ons program gerealiseerd te krij-

gen. Dat lijkt mij een passend antwoord 
op de verhalen van de heer de Zeeuw. 

Daarmee ben ik aangeland bij de par
tijpolitieke situatie en de plaats van de 
VVD daarin. De drie confessionele par
tijen zijn in druk gesprek over de vor
ming in de toekomst van één christelij
ke partij. Er zijn nog wat "kleine" on
derlinge verschlllen van inzicht over de 
wijze waarop, het tempo waarin, mid
den of links van het midden, open of 
niet. 

VVD toeschouwer 
Aan dit parcours met hindernissen ne

men wij in eerste instantie slechts als 
toeschouwers deel. Daarom toeschouwer 
omdat onze partij een fundamenteel an
der uitgangspunt heeft dan de confes
sionele groeperingen. Onze partij acht 
- zo staat het in artikel 1 van ons 
beginselprogram - gemeenschappelijk 
inzicht aangaande het staatkundig be
ginsel (en voor ons is dat onze liberale 
overtuiging) de beste waarborg voor 
vruchtdragend samengaan in dezelfde 
staatkundige organisatie. 

Maar we moeten niet alleen passief 
toeschouwer zijn. Zou blijken dat die 
ene confessionele groepering, waar de 
leiders van de drie christelijke partijen 
van dromen, de politieke koers van dr. 
De Zeeuw zou gaan vormen, dan is de 
tijd rijp om met die christelijke kiezers, 
die dat niet wensen tot een gesprek over 
nieuwe partij-formaties te komen. Wat 
geldt voor de confessionelen geldt ook 
voor D'66, alleen is ten aanzien van die 
groep de tijd voor actie waarschijnlijk 
dichterbij. 

Mejuffrouw Goudsmit en een grote 
groep binnen de Tweede-Kamerfractie 
van haar partij stelt zich de laatste tijd 
tegenover de VVD veel positiever op 
d;m in het verleden. Ook enkelen binnen 

·de Eerste Kamer-fractie en velen in 
Provinciale Staten, gemeenteraden en 
plaatselijke besturen streven - dat is 
mijn stellige indruk - naar normalisa
tie van de betrekkingen met de VVD en 
delen de emotionele afkeer, die de in
middels vermoeide leider van D'66, mr. 
van Mierlo, van onze partij heeft, niet. 
Het pas uitgebrachte rapport van de 
commissie-Mansholt, dat bol staat van 
centralisatie, nationalisatie en collectivi
satie, zou wel eens voor een stroomver
snelling kunnen zorgen. 

Ik zeg het daarom vanavond met gro
te nadruk: Als -je weet dat nooit -
de heer van Mierlo het lelderschap van 
zijn partij in handen weet te houden en 
zijn groep in een blijvende dodelijke 
omarming van de PvdA stuurt, dan 
kunnen die D'66-ers, die dat niet wensen 
te aanvaarden, zich er verzekerd van 
weten dat, wanneer zij uit hun partij 
stappen en zich tot ons wenden, wij 
voor hen open staan. 

Toen prof. Oud, en met hem een groot 
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aantal oud-vrijzinnig-democraten, die 
zich bij de PvdA niet thuisvoelde, zich 
in 194 7 wendde tot de Partij voor de 
Vrijheid, reageerde die groepering di
rect positief. Uit de Partij voor de Vrij
heid en de groep-Oud werd toen in 1948 
onze VVD geboren. Die openheid van de 
Partij voor de Vrijheid van toen moet 
de VVD nu betrachten als groepen bin
nen D'66 en binnen de confessionele par .. 
tijen zouden doen blijken dat zij met 
ons tot een gesprek zouden willen ko
men. En precies diezelfde houding -
dat wil ik onderstrepen - moeten wij 
ook ten aanzien van DS '70 innemen. 
Met die partij bestaat in de Tweede Ka
mer nu reeds een voortreffelijke samen
werking. De Heer Berger en ik plegen 
regelmatig overleg. 

Sommigen, ook binnen onze partij, 
hebben mij weleens gevraagd: waarom 
geen fusie DS '70 - VVD? Voor zo'n 
fusie voel ik - als dit samengaan zich 
tot deze twee partijen zou beperken -
op dit moment niets. In de eerste plaats 
is nog niet duidelijk genoeg gebleken 
waar de achterban van DS'70 naar toe 
wil en in de tweede plaats geloof ik niet 
dat een samengaan van VVD en DS'70 
thans onze invloed op het praktisch-po
litieke beleid zou vergroten. Ten eerste 
staan wij nu - anders als ten tijde van 
het kabinet-de Jong - getweeën en niet 
meer alleen tegenover een overmacht 
van confessionelen en ten tweede zou 
een fusie onze beide partijen stemmen 
kunnen kosten en daarmee onze macht 
verkleinen. 

Maar als wij ooit nog eens komen tot 
een fundamentele hervorming van ons 
partij-stelsel dan ben ik ervan overtuigd 
dat er tussen ons liberalen en DS'70 
zoveel punten van overeenstemming zul
len zijn te vinden, dat een samengaan in 
groter verband heel duidelijk tot de mo
gelijkheden behoort. 

Over de PvdA kan ik kort zijn. Wijlen 
onze grote politieke voorman prof. Oud 
zei in 1956 op de jaarvergadering van 
de VVD: "Het socialisme is veel minder 
dan het- liberalisme bereid de bakens te 
verzetten als het getij verloopt. Dit 
komt doordat het liberalisme ·een begin
sel en. het socialisme een dogma is. 
Krachtens dit dogma wordt van sociali
satie alles verwacht...... steeds weer is 
de conclusie dat er nog niet genoeg ge
dirigeerd wordt." Die woorden van Oud 
zijn profetieën gebleken. 

Bij het socialistische uitgangspunt 
past zelf doen slecht. Voor het streven 
naar individuele bezitsvorming hebben 
socialisten altijd weinig gevoeld. Mid· 
denstanders werden door een PvdA-Ka
merlid eens dwaze zelfdoeners genoemd. 
De aanpak van de woningnood in de 
jaren vijftig is door de invloed van de 
socialisten op het regeringsbeleid ern
stig bemoeilijkt. 

De problemen van de jaren zeventig 
zijn andere dan die van het verleden: 
Het' zijn nu de vraagstukken van bevol- · 
kingsgroei, uitputting van grondstoffen 
en milieuvervuiling, die centraai staan. 
Maar het socialistische medicijn is pre
cies hetzelfde gebleven. 

De wonderolie van nationalisatie en 
dirigisme wordt ook nu weer voorge
schreven. 

Mar:x:' profetenmantel 
Mansholt heeft de profetenmantel van 

Marx van de kapstok gehaald, hij en 
Den Uyl moeten alleen nog uitmaken 
wie die nu mottige jas mag aantrekken, 
Van Mierlo is in ieder geval zeker van 
de rol van slippedrager. Dit deel van 
mijn betoog afsluitend kan ik niet tot 
een andere conclusie komen dan deze: 
het partijpolitieke beeld is nog even ver
ward als enkele jaren geleden. En die 
verwarring groeit. Afsplitsingen zouden 
weleens op korte termijn kunnen optre
den. Het is daarom van het grootste 
belang dat wij alles doen om klaar te 
staan als succesvolle actie van onze 
kant mogelijk is. In chaotische discus
sies moeten wij ons overigens niet bege
ven. En aan nieuwe partijvorming, waar
in wij onze eigen beginselen en uit
gangspunten onvoldoende terug zouden 
vinden, moeten wij zeker niet meedoen. 
Daarom juist acht ik het initiatief dat 
onze partijvoorzitster vanavond heeft 
aangekondigd, namelijk het gaan wer
ken door de gehele partij aan de opstel
ling van een liberaal manifest, buitenge
woon toe te juichen. Als wij erin slagen 
in het voorjaar van 1973 waarin wij ons 
25-jarig bestaan herdenken, dat jubi
leum te vieren met de presentatie van 
een nieuw liberaal werkprogram, dan is 
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daarmee weer eens onderstreept dat li
beralen niet tevreden terug kijken op 
wat bereikt is, maar zich altijd willen 
vernieuwen - en vasthoudend aan hun 
principes - in hun actieve politiek dy
namisch willen zijn. 

Liberaal manifest 
Het derde en laatste deel van mijn 

t·ede wil ik wijden aan het aanstippen 
van enkele punten die naar mijn per
soonlijke opvatting zeker een plaats in 
ons nieuwe liberale manifest zouden 
moeten krijgen. 

1. Voor de aanpak van het bevolkings
probleem zal een centrale plaats dienen 
te worden ingeruimd. Ons Eerste Ka
merlid prof. Zoutendijk heeft er in een 
dagbladinterview terecht op gewezen 
dat er over de wijze van benadering en 
de aanpak van dit vraagstuk grote 
overeenstemming bestaat tussen PvdA, 
VVD, D'66 en DS'70. De VVD stelt in 
haar liberale aanpak de eigen verant
woordelijkheid voor de gezinsgrootte van 
de ouders voorop. Zowel uit ons verkie
zingsprogram, als uit de voortreffelijke 
nota volksgezondheid van mijn fractie· 
genote mevrouw Veder-Smit blijkt dit. 

Maar wij zien ook voor de overheid op 
dit terrein nog vele taken. Ik denk aan 
voorlichting: over het bevolkingsvraag-

. stuk, gezinsplanning en geboortenrege
ling. Ik denk aan 't onderwijs, aan 't ge
ven van bijzondere aandacht aan het 
bevolkingsprobleem bij de opleiding van 
hen, die daar en in het maatschappelij
ke werk en de gezondheidszorg werk
zaam zijn. Ik denk aan het wegnemen 
van wettelijke belemmeringen t.a.v. de 
verkrijgbaarheld van voorbehoedmidde
len, aan de pil in het ziekenfondspakket 
en een noodzakelijke beleidswijzigingen 
in de kinderbijslag- en aftrekregelingen. 
En ik hoop dan ook dat de staatscom
missie, die na een reeks van vragen van 
onzé kant nu eindelijk door de regering 
is ingesteld om deze problematiek te on
derzoeken - overigens met een taakop
dracht, die aan de magere kant is - tot 
een reeks van maatregelen zal advise
ren, die van invloed zal kunnen zijn op 
de toekomstige ontwikkeling van onze 
samenleving. De aanpak van het bevol
kingsprobleem moet naar mijn mening 
däárom zo centraal gesteld. worden om· 
dat vele andere problemen - ik denk 
aan milieuhygiëne, ruimtelijke ordening, 
verkeer, woningbouw - daarvan afge
leide vraagstukken zijn. 

2. Het zal geen verbazing wekken dat 
ook de milieuhygiëne of beter nog: het 
milieubeheer, een belangrijke plaats in 
ons manifest zal moeten krijgen. Onze 
politieke tegenstanders proberen de po
litieke g<iocheltoer te maken door te be
weren dat het milieuvraagstuk de VVD 
niet interesseert. Daarom is het goed 
vandaag nog eens te zeggen dat de 
VVD de eerste politieke partij is die -
op 27 mei, dus kort voor de Conferentie 
van Stockholm - een speciaal congres 
aan het milieuvraagstuk wijdt. Daarom 
ook is het goed om nog eens te zeggen 
dat prof. Böttcher, het enige Nederland
se lid van de Club van Rome, lid van 
VVD, daar één van de sprekers zal zijn. 

Het milieuvraagstuk zelf is een tech
nisch probleem, maar de oplossing er
van - ik ben het hier duidelijk oneens 
met KVP-voorzitter De Zeeuw,- is wel 
degelijk politiek. Staan socialisten en li
beralen in zake hun benadering van het 
bevolkingsvraagstuk aan één kant, het 
rapport van de Commissie-Mansholt -
met zijn afwijzing van economische 
groei, zijn onheilsprofetieën, zijn reac
tionair socialistische dirigistische aan
pak - geeft een kijk op de zaak waar 
wij niets van moeten hebben. Juist 
daarom is het van het grootste belang 
dat wij op ons komend milieu-congres, 
voortbouwend op ons verkiezingspro
gram, een aantal lijnen zullen weten te 
trekken, waarlangs wij naar ons libe
raal inzicht dit vraagstuk te lijf zullen 
gaan. De resultaten van het werk van 
de Club van Rome moeten ons aan het 
denken zetten, moeten voor ons een uit
daging zijn, een stimulans om met onze 
kennis, onze inventiviteit en onze inzet 
wegen te vinden de problemen aan te 
pakken. Alle energie, al onze persoonlij
ke inzet - een goed liberaal principe! 
- zal erop gericht moeten zijn ervoor 
te zorgen dat de wereld er niet zo uit 
gaat zien als de Club-Mansholt ons 
voorschotelt. Ik sprak reeds over de te
genwoordig nogal modieus verworpen 
economische groei. In het eerste deel 
van mijn rede heb ik ruime aandacht 

Tot groot genoegen van voorzitter mevrouw Van Someren was oud-minister 
Korthals aanwezig (geheel rechts op de foto). Naast hem oud-minister Witte
veen. Achter beide heren een der ereleden van de VVD, de heer Sidney v. d. 
Bergh. 

gegeven aan de financiële en economi
sche situatie van ons land. 

3. ·Van fundamentele betekenis voor de 
toekomst van ons land is een evenwich
tig financieel beleid, een politiek gericht 
óp economische vooruitgang en een be
leid dat er zorg voor draagt dat alle 
groepen in onze samenleving hun recht
matig aandeel in de welvaart krijgen. 
Dat is het derde punt dat ik zou willen 
aanstippen. Onder evenwichtig finan
cieel beleid verstaan wij - ik herhaal 
wat ik eerder vanavond heb gezegd -
dat wij, de noodzaak van een goed peil 
van de collectieve voorzieningen erken
nend, van oordeel zijn, dat er een grens 
Is aan het , inperken vàn de vrije beste
diiigsmogelijkh~en voor de burgers. 

Voorzieningen 
Dat geldt voor de belastingdruk, maar 

ook voor de premiedruk. De regerings
partijen hebben afgesproken dat de pre
miedruk in de periode 1971-,-197~ niet 
meer zal mogen stijgen dan met 3 pct. 
van ons nationaal. inkomen. ;wmen wij 
de AOW-uitkeringen kunnen optrekken, 
willen wij ook de zelfstandigen hun in
validiteitsverzékering geven, dan zal el· 
ders moeten worden gekapt. De kinder
bijslaguitkeringen voor het eerste en 
tweede kind zullen moeten worden be
vroren, als eerste stap op de weg naar 
totale afbouw in de toekomst van deze 
,.verzekering." Misbruik van sociale 
voorzieningen moet onmogelijk worden 
gemaakt, cumulatie tegengegaan en de 
mazen van de wetgeving worden ver
nauwd. Er ligt hier voor onze staatsse
cretaris Rietkerk een prachtige taak! 

Economische vooruitgang, waar ik zo 
pas over sprak, achten wij pertinent 
noodzakelijk, omdat daar, zowel de indi
viduele bestedingen, als de toenemende 
uitgaven voor gemeenschapsvoorzienin
gen - ik noem alleen maar: milieu, 
woningbouw, onderwijs - uit moeten 
worden betaald. En met ons streven 
naar een rechtmatig aandeel in de wel
vaart voor alle groepen bedoel ik te on
derlijnen dat naar onze mening zelfstan
digen - die ik zou willen noemen: de 
roggegraat van onze samenleving - al 
jaren een te klein deel van de nationale 
koek krijgen. Een gezond financieel be
leid, terugdringen van de inflatie en 
doorgaan van de inflatiecorrectie is met 
name ook in hun belang. Daarnaast zijn 
ook gerichte maatregelen nodig. 

Wij staan erop dat de plannen voor 
een pensioenvoorziening voor de zelf
standigen op basis van het rapport van 
de commissie-Van Soest op 1 januari 
1973 ingaan. De georganiseerde land
bouw heeft op de noodzaak daarvan in 
zijn urgentieprogram voor 1972 terecht 
aangedrongen. Voor ons is het kabinets-

beleid t.a.v. de zelfstandigen toetssteen 
voor ons oordeel over de politiek van 
deze regering. Mijn fractiegen()ot Port
heine, voorzitter van de vaste Tweede
Kamercommissie voor het Midden- en 
Kleinbedrijf, zal zijn uiterste best doen 
er zorg voor te dragen dat de zelfstan
digen recht wordt gedaan. Dat zullen 
ook onze landbouwdeskundigen doen. 
Vooral de positie van de Nederlandse 
akkerbouw blijkt zó ongunstig te wor
den dat de bestaansbasis daarvan dreigt 
weg te vallen. Dat kan niet. Richtsnoer 
voor het Europese landbouwprijsbeleid 
zal naar onze mening moeten zijn de 
voorwaarden te scheppen dat onze 
àgrariërs de algemene inkomensontwik
keling bij kunnen houden. 

Europese eenheid 
Na mijn kanttekeningen bij een aan

tal financiële, economische en sociale 
vraagstukken, die naar mijn opvatting 
in ons manifest aan de orde zullen moe
ten komen, wil ik thans een vierde be
leidsterrein aantippen: de buitenlandse 
en defensie-politiek. 

4. Ons Europees liberaal ideaal is en 
blijft een supra-nationale Europese re
gering, gecontroleerd door een recht
streeks gekozen supra-nationaal Euro
pees parlement. Dat is nu nog verre 
toekomst, maar onze geestverwanten in 
Europa onder leiding van de liberale 
fractieleider in het Europees Parlement, 
mijn vriend Berkhouwer, zullen zeker 
alles in het werk stellen om de nodige 
stappen in deze richting te nemen. Een 
eensgezind Europa moet naar onze me
ning ook in de toekomst binnen de NA
VO hecht met de Verenigde Staten sa
menwerken. In die hechte samenwer
king moet iedere partner zijn eigen aan
deel leveren. Dat betekent voor ons land 
dat wij bereid zullen moeten zijn onze 
taak in de verdediging van het Westen 
te blijven vervullen. Onze partijgenoot 
minister De Koster draagt daarbij de 
eerste verantwoordelijkheid. De partij 
vindt hij daarbij achter zich. 

Er is hier en daar wel gesuggereerd 
dat de hoogte van de defensie-uitgaven 
zou leiden tot een breuk tussen KVP en 
VVD. 

Alle verhalen daarover zijn met de 
duimen geschreven. KVP-generaal Van 
Eisen mag de militaire deskundigen in 
de commissie-Van Rijckevorsel dan wel 
quasi-geestig "de kroonkurken van het 
ministerie" noemen, zijn opperbevelheb
ber, fractievoorzitter Andriessen, heeft 
in het KVP-partijblad van 16 maart ge
schreven te verwachten dat de rege
ringsfracties elkaar bij de oplossing van 
de defensieproblematiek zullen kunnen 
vinden. Ik deel die mening, al moet ik 
erbij zeggen dat ik de indruk heb dat ik 
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in dat streven in onze voortreffelijke 
schout een heel wat betere secondant 
getroffen heb dan Anctriessen in zijn 
schutter. Waarom hecht onze partij zo 
aan een goede defensie? Niet omdat wij 
ijzervreters zijn, maar wel omdat we de 
defensie één van onze belangrijkste col
lectieve voorzieningen vinden. Zonder 
een goede defensie loopt onze vrijheid, 
loopt alles wat wij met elkaar in de 
loop der jaren in ons land hebben opge
bouwd, gevaar. Aan de goedkope dema
gogie, waaraan onze politieke tegen
standers zich nog wel eens te buiten 
gaan, doen wij niet mee. Wij stellen 
defensie niet tegenover onderwijs. Wij 
zeggen van beiden dat ze wezenlijk zijn 
voor het handhaven in de toekomst van 
de vrijheid en de ontplooiingsmogelijk
heden van ons volk. 

Onderwijs 
5. Ik kom daarmee tot de vijfde en 

laatste suggestie voor ons liberale mani
fest: het onderwijsbeleid. Ook op dit 
terrein hebben wij een duidelijk eigen 
visie. Mag ik het wat simplistisch zeg
gen? Socialisten willen uiteindelijk naar 
een maatschappij toe, waarin ieder 
wordt beloond naar de behoeften die hij 
heeft, of waarvan hij zegt dat hij ze 
heeft. Liberalen streven naar een sa
menleving waarin, op het fundament 
van een goed stelsel van sociale voorzie
ningen, ieder beloond wordt naar de 
prestaties die hij levert en de verant
woordelijkheid die hij draagt. Dat uit
gangspunt verplicht ons ons ervoor in te 
zetten dat ieder dan ook in staat gesteld 
wordt alles uit zich te halen wat in hem 
zit. Daarom leggen wij binnen het totale 
overhelctsbudget de prioriteit bij het on
derwijs. De oppositie bedrijft valse de
magogie door het zo voor te stellen als
of dit kabinet in de onderwijsbegroting 
blindelings gehakt zou hebben en voor 
het onderwijs niets over heeft. Eén cij
fer: de begroting voor onderwijs voor 
1972 is- in vergelijking met die voor 
1971 gestegen met ruim 1300 miljoen. 

Natuurlijk zijn de middelen niet onbe
perkt, daarom legt de VVD binnen de 
onderwijsbegroting de prioriteit bij het 
kleuter- en basisonderwijs, daarom wen
sen zij - dat is een concrete uitwerking 
van ons ideaal: gelijk kansen voor 
iedereen - dat met name in de arme 
wijken van ,de grote steden en in de 
achtergebleven delen van ons land expe
rimenten worden gestart om kinderen 
jonger dan vier jaar op te vangen en te 
begeleiden. Achterstand in de jongste 
jaren opgelopen, kan - dat is wel ge
bleken - niet of nauwelijks ingehaald 
worden. Het onderwijsbeleid is naar on
ze visie hèt breekijzer bij uitstek in ver
starde · maatschappelijke verhoudingen. 
Het scheppen van ontplooüngsmogelijk
heden, van gelijke kansen voor iedereen 
is een uitvloeisel van ons eerste begin
sel: van ware vrijheid is geen sprake 
als er geen vrijheid voor allen is. Goed 
onderwijs zien wij als startvoorwaarde 
voor het bereiken van ons ideaal: een 
vrije maatschappij met vrije mensen. 

Ik kom aan het einde van mijn be
schouwing. Tijdens mijn tournee van 
het afgelopen half jaar door het land 
trof ik overal volle zalen en enthousias
te partijleden: het is in sommige par
tijen nog wel eens anders. De Tweede 
Kamerfractie is een hardwerkend en 
eensgezind team: schijnt ook niet overal 
zo te zijn. De samenwerking tussen de 
partijvoorzitter en de voorzitters van 
beide Kamerfracties is voortreffelijk: 
ook dat is niet bij alle politieke partijen 
gebruikelijk. Samenwerking, eensge
zindheid en enthousiasme kenmerken 
onze partij. 

Wij hebben vijf uitstekende bewinslie
den - excellenties in de ware betekenis 
van het woord - met Geertsema als 
kundig aanvoerder, met wier beleid wij 
het van harte eens zijn en die - ik wil 
met name ook vanavond staatssecreta
ris Vonhoff noemen - hun best doen 
dat beleid ook overtuigend uit te dra
gen. De liberale Kamerfracties steunen 
dit kabinet loyaal en rekenen het daar
bij tot hun taak zoveel mogelijk van ons 
eigen program en onze eigen visie in het 
regeringsbeleid te doen doorklinken. En 
onze partij is een enthousiaste partij 
met leden die zich willen inzetten. Een 
partij die openstaat voor anderen en die 
haar beginselen vooropstelt, niet links 
of rechts kijkt maar koers houdt, en 
altijd dynamisch bezig is zichzelf te ver
nieuwen. 

Onze oud-vice-minister-president, drs. 
H. A. Korthals, heeft eens gezegd: ,.De 
velden zijn wit om te oogsten": Ik ben 
ervan overtuigd, dat wij liberalen die 
oogst binnen zullen halen! 
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VVD zal Liberaal Manifest opstëllen 

Hiernaast drukken wij een 
samenvatting af van de rede, 
waarmee mevrouw Van So
meren, voorzitter van de VVD, 
de algemene ledenvergade
ring te Nijmegen opend~. 

"De allerzwaarste, maar ook allerbe
langrijkste opgave voor het kabinet is 
de inflatie te bestrijden, het zwaarste 
urgentiepunt van ons programma. Ik 
ben diep teleurgesteld ov-er de misluk
king van de matiging in het afgelopen 
jaar en ik heb voor het lopende jaar 
nauwelijks nog enige hoop." Deze woor
den sprak mevrouw H. van Someren
Downer vrijdag 24 maart in het con
gresgebouw De Vereeniging te Nijme
gen bij de opening van de jaarlijkse 
algemene vergadering van de VVD. · 
"Het is liberaal om op te treden als 
machtsconcentraties anderen de das 
gaan omdoen. Een dergelijke · machts
concentratie zien we bij vakbonden en 
werkgevers, de eerste meer dan de twee
de groep omdat de druk van hen uit
gaat. De slachtoffers van de inflatie 
moeten we zoeken ondet• de zwaksten in 
de samenleving," aldus vervolgde de 
VVD-voorzitster. -

Vertrouwen 
Zij sprak met k;Pm de suggesties tegen 
dat de VVD ·naar vervroegde verkiezin
gen toe wil. "Voor het kabinet hoop ik 
dat het in staat is de burger weer ver
trouwen en -moed te geven," aldus me
vrouw Van Someren. Zij zei het eens te 
zijn met prof. Romme, die in een tv-in
terview had gezegd dat democratie zon
der vertrouwen onbestaanbaar is. ,.,Dat 
vertrouwen is zoek bij velen, ook bij de 
zeer redelijken. Er is wantrouwen. je
gens degenen, die zoeken naar nieuwe 
vormen en ongeduld over het uitblijven 
van definitieve oplossingen. Er .dienen 
zich ook steeds nieuwe partijen aan, die 
bij een kabinetsformatie allemaal moe
ten worden ingeschakeld, hetgeen het 
beeld van de burger-buitenstaander ver
troebelt." Zij herhaalde haar reeds eerder 
uitgesproken vrees dat als er niets ver
andert aan ons partijbestel wij in Ne
derland een chaotische toekomst tege
moet gaan met steeds meer partijen om 
de tafel en ingewikkelder en moeizamer 
afspraken, waar geen burger meer iets 
van begrijpt. Deze zal dan van het be
stuur vervreemden. 
Spreekster verzette zich ook tegen de 
flirtation van de confessionele partijen 
met de PvdA als zij met de VVD rege
ren, en het voortdurend suggereren dat 
de VVD maar een "gebrek-aan-beter
stelletje'' is. Wij leveren voortreffelijke 
ministers en staatssecretarissen. De po
sitieve reden waarom men met ons in 
zee is gegaan is de nuchter-idealistische 
instelling van de VVD. De echte belem
mering om voor de PvdA te kiezen is de 
irreële excentrische opstelling van die 
partij en zelfs van D'66. 

Liberaal manifest 
Tegen de achtergrond van de politieke 

onduidelijkheid van de problemen van 
bevolkingsgroei en milieuhygiëne als be
handeld in de Club van ·Rome en· het 
door de VVD afgeweze.n socialistische 
dirigisme en de zwartkljkerlj van 't rap
port-Mansholt zal door de VVD een libe
raal manifest worden opgesteld. Het is 
niet bedoeld als een contra-rapport 
tegen politici van andere partijen, maar 
als een liberaal plan, waaraan op het 
ogenblik behoefte bestaat bij de libe
ralen. 

Binnenkort gaat een kleine commissie 
aan het werk om het stuk op te stellen. 
Na de z<Uner gaat dit stuk de partij in 
en kunnen alle afdelingen erover discus
siëren. De slottekst zal aan het einde 
van de winter worden vastgesteld opdat 
het bij het 25-jarig bestaan van de VVD 
aan politiek Nederland kan worden,ge- · 
presenteerd als een stuk, waar velen, 
ook buiten de VVD, . achter kunnen 
staan. Het zal een appèl moeten zijn 
aan allen, die menen dat het zo niet 
langer gaat in onze maats-chappij en die 

Unaniem aanvaarde motie 
De Volkspartij voor Vr\jheid en Democratie op 24 en 25 maart 1972 in 
Nijmegen in algemene vergadering bijeen; 
constateert dat 
de huidige scheidslijnen in de Nederlandse politiek te veel traditioneel be
paald zijn; 
voor een goede functionering van het staatsbestel het bestaan van politieke 
partijen die parallel lopen met de politieke scheidslijnen die ons volk verdelen 
noodzakelijk is; 
de onvrede · bij vele Nederlandse burgers niet alleen heeft geleid tot een 
groot aantal niet-stemmers bij de verkiezingen, maar ook tot een steeds 
verdergaande partijversnippering, waardoor de werking van het parlemen
taire stelsel in gevaar komt; 
spreekt als baar mening uit dat 
gestreefd moet worden naar bundeling van die groepen kiezers die vanuit 
een verschillende inspiratiebron in de praktische politiek het menselijk 
welzijn wensen te bevorderen door het scheppen van optimale ontplooiings
kansen, sociale rechtvaardigheid en verdraagzaamheid; 
nodigt het hoofdbestuur uit 
op de kortst mogelijke termijn alle acti\'iteiten te ondernemen die kunnen 
leiden tot het ontwerp van een blauwdruk waarop ook gelijkgezinden buiten 
de V.V.D. zich. kunnen verenigen; 
gaat over tot de orde van de dag. 

Drs. G. Ch. 0. Boosman (afd. Maassluis) 
R. G. J. G. Koetsier (afd. Maassluis) 
Drs. D. J. D. Dees (afd. Breda) 
Drs. J. F. Scherpenhuizen (afd. Groningen) 
Mr. I. W. Opstelten (afd. Vlaardingen) 

Deze motie is door de algemene ledenvergadering van de VVD met algemene 
stemmen, unaniem dus, aanvaard, mede ter ondersteuning van het plan 
van mevr. Van Someren om een Liberaal Manifest op te stellen. 

net zo denken als de VVD. Die mensen 
zijn er en bevinden zich in de confessio
nele partijen, in DS 70, in D'66 en zelfs 
in de . PvdA. Dat wordt dan de nieuwe 
middenpartij, aldus- de explicatie van 
mevrouw Van Someren. 
Uitgangspunt van het manifest zal moe
ten zijn na te gaan wat de VVD'ers 
bindt met anderen, hoe barrières ge
slecht kunnen worden en vooroordelen 
weggenomen. "Waarom spreken de con
fessionele partijen zich niet openlijk uit 
tegen het plan-Mansholt, waarin de 
mens als individu niet meer voorkomt, 
terwijl · vooraanstaande leden uit die 
partijen in persoonlijke gesprekken er
kennen er niets in te zien. Als er iets is 
waaraan de burger behoefte heeft dan 
is het wel rechtlijnige duidelijkheid," al-

, dus de presidente. Het streven naar dui
delijkheid en het opsommen van een 
aantal punten waarvoor een duidelijk 
beleid nodig is, zal in het liberaal mani
fest tot uitdrukking moeten komen. Me
vrouw van Someren noemde in dit ver
band··de waarbOrgen voor de persoonlij>· 
ke levenssfeer bij de centrale persoons
administratie; het doorzichtig maken 
van de democratie, milieu-realisme, 
waaronder zij optimisme verstaat. Mi
lieuhygiëne is een kwestie van rekenen 
en afwegen, niet van massahysterie. 

Financiën 
Wat betreft de financiële tekorten van 
de overheid zei mevrouw Van Someren 
daarvoor niet speciaal deze regering te 
willen aanklagen. Wel achtte zij het 
dringend gewenst na te gaan of niet 
meer overheidstaken afgestoten kunnen 
worden. Een scherpe doorlichting van de 
overheidstaak en rationalisatie zijn 
dringend nodig, aldus spreekster. 

Een schoolvoorbeeld van het uit de 

& 

hand lopen van overheidsuitgaven 
noemde zij de Mammoetwet, die voor 
ruim 29 miljoen gulden was be
groot in aanloop, maar later meer 
dan 300 miljoen bleek te gaan kosten. 
Eenmaal gestart kan zoiets niet meer 
teruggedraaid worden. Daarom waar
schuwde mevrouw Van Someren ook te
gen plannen voor kabeltelevisie. Die 
gaat, zo hebben deskundigen haar in 
1968 al voorgerekend, alleen voor de 
Randstad al 2 miljard kosten. Dat is nu 
wel het dubbele. De kabeltelevisie is een 
luxebeestje, waar we niet aan moeten 
beginnerl,aldus spreekster. 

Beulen 
Voor de doorlichting en. rationalisatie 

van het overheidsbestel zal een nationa
Ie stuurgroep nodig zijn. Die moet vol
gens de VVD-voorzitster bestaan uit 
beulen, die aan geen enkele pressiegroep 
een boodschap hebben, die gewoon zeg
gen waar het op staat, wat waar is, wat 
echt nodig is en wat niet. ,.Wellicht zijn 
grotere bevoegdheden voor het departe
ment van financiën nodig; die moeten er 
dan maar komen. Nederland loopt in de 
EEG aan de kop met de prijsstijgingen, 
belastingen en sociale premiedruk. Er 
zal ergens gesneden moeten worden," 
aldus mevrouw Van Someren. "Ik ver
wacht van de regering inflatiebestrij
ding. Ik zou onszelf - de VVD - wil
len belasten met ons antwoord op 
de problemen van vandaag. Als dat 
klaar is kan de scheidslijn getrokken 
worden, de scheidslijn tussen het socia
lisme, dat steeds meer naar dwangmati
ge systemen grijpt, zoals uit het rap
port-Mansholt mag blijken, en het libe
ralisme, dat altijd weer uitkomt op de 
individu," zo besloot mevrouw Van So
meren haar toespraak. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven -

een veilige belegging met zeer hoog rendement 



10.- vrijdag 31 maart 1972 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Vragenlijst druggebruik 

Mevr. mr. E. Veder-Smit heeft 
een vragenlijst samengesteld over 
het drugvraagstuk voor verbreiding 
onder de leden van de Organisatie 
Vrouwen in de VVD. Een samenvat· 
ting van de antwoorden, eveneens van 
de hand van mevrouw Veder-Smit, 
vindt u hiernaast. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Conferentie druggebruik 

Op vrijdag 7 april a.s. organiseert het 
Bestuur van de Organisatie Vrouwen in 
de VVD een conferentie over het drug
vraagstuk in Hotel Noord Brabant Vre· 
denburg 3 te Utrecht. ' 

Aanvang 10.30 uur precies. 
Programma 
Des ochtends 
Prof. dr. E. L. Noach, hoogleraar in 

de fannacologie te Leiden, en mej. drs. 
I. Scheltema, psycholoog zullen enkele 
aspecten van het drugvraagstuk belich-
ten. • 

Lunchpauze van 13 · • 14 uur, waarin 
ieder op eigen gelegenheid kan lunchen. 

Des middags 
De heer J. F. Caljé, sociaal psychiater 

te Rotterdam spreekt over "druggebruik 
en misbruik bij jongeren"; mevrouw mr. 
R. E. van Galen-Hernnann, secretaris 
van de WerkgroepVerdovende Middelen 
(Commissie-Baan) zal een korte samen
vatting geven van de voorstellen, die de 
commissie heeft gedaan. 

De sprekers hebben zich bereid ver
klaard vragen te beantwoorden. Einde 
der conferentie ongeveer 15.30 uur 

namens het bestuur, 
de secretaresse, 

/ 
mr. E. de Roock-Beddlng 

De vragenlijst van de Vrouwen in de 
VVD over het druggebruik is met veel 
zorg en kennelijk enthousiasme bestu
deerd en ingevuld. In totaal kwamen 
van ruim 220 personen antwoorden bin
nen. Ook "mannen in de VVD" deden 
mee. 
Sommige vrouwengroepen lieten zich 
voorlichten door deskundigen. Zo orga
niseerde men te Soest een bijeenkomst 
met twee leden van de marechaussee, 
die speciaal zijn opgeleid voor de be
strijding van het druggebruik. In Dren
the werd de vragenlijst door een jeugd
soos beantwoord. In de Krimpenerwaard 
belegde men een gespre.ksavond waar de 
heer J. D. van Dijk, lid van de gemeen
teraad van Gouda een inleiding hield, 
daarna gingen de veertig aanwezigen in 
discussiegroepen aan het werk. 
De bedoeling van de vragenlijst was om 
zeer in het algemeen te peilen hoe de 
vrouwelijke VVD-leden het drugvraag
stuk beoordelen, wat zij er in eigen om
geving van hebben gezien en aan welke 
oplossingen zij de voorkeur geven. De 
vragen waren zo open mogelijk gesteld, 
zonder in een bepaalde richting te wij
zen. De vragenlijst ging vergezeld van 
een korte toelichting en bevatte een 
adres waar men literatuur over het 

, onde.rwerp kon aanvragen. 
Natuurlijk moeten we de resultaten 

van een dergelijke schriftelijke enquête 
met de grootste voorzichtigheid beoor· 
delen: de gevallen zijn beperkt en mo
gen daarom niet representatief geacht 
worden voor de VVD of voor haar vrou
welijke leden. De uitslag heeft meer 
kwalitatieve dan kwantitatieve waarde. 
Verschillende inzendsters schreven dat 
zij de materie moeilijk vonden en niet 
uit eigen waarneming konden beoorde
len. 
1 en 2 omvang en verbreding van het 
gebruik. 

Vrij algemeen was men van mening 
dat het gebruik het meest voorkomt bij 
jongeren tussen 14 en 30 jaar, met een 
tendens tot uitbreiding naar lagere 
leeftijden. Men noemde vooral de mld· 
delbare scholieren, studenten aan uni
versiteiten en academies, zoals peda
gogische, sociale en kunstacademies, en 
slechts bij uitzondering leerlingen van 
technische scholen. Het druggebruik zou 
in alle maatschappelijke lagen voorko
men, hoofdzakelijk in de steden en fo
rensenplaatsen, doch soms ook op het 
platteland. Enkelen van de inzendsters 
wezen op de noodzaak van meer statisti
sche gegevens. 

Slechts bij uitzondering kende men 
een regelmatige druggebruiker in eigen 
omgeving. 
3 Oorzaken. 

Een veelheid van oorzaken voor het 
gebruik van drugs werd aangegeven. 
Terecht maakt men daarbij onderscheid 
tussen zeer jeugdige en iets oudere ge
bruikers. 

Bij de zeer jeugdigen gaf men als oor
zaak aan nieuwsgierigheid, behoefte aan 
flink doen, de ouders shockeren. Op la
tere leeftijd spelen andere factoren een 
rol. Een van de inzendsters vatte het als 
volgt samen: ,.als de contacten met 
thuis of met de maatschappij slecht 
zijn, heeft dat veel invloed op het drug
gebruik." De meeste inzendsters noem
den als oorzaak het tekortschieten van 
de ouders, die te weinig geestelijke ba
gage aan hun kinderen hebben meege
geven, te zeer vervuld van hun eigen 
belangen en moeilijkheden, of te strenge 
regels aan hun kinderen hebben opge
legd waar deze de redelijkheid niet van 
kunnen inzien. Gevoel van eenzaamheid, 
protesthouding bij de jeugd kunnen daar
van 't gevolg zijn. Ook maatschappelijke 
oorzaken werden genoemd: te kleine 
huizen en daardoor geen eigen kamers 
voor de jongeren om hun eigen persoon
lijkheid te ontwikkelen; de houding van 
het onderwijzend personeel; beinvloe· 
ding door jeugdleiders; contact met hip
pies uit het buitenland. 
4 Vetschil met alcohól en tabak? 
Ongeveer 40 pct. van de inzendsters 
achtten geen principieel verschil tussen 
drugverslaving en verslaving aan alco
hol en tabak aanwezig. Het merendeel 
stelde dat de schadelijkheid der mees
te drugs groter is en dat drugs meer 
verslavend zijn dan alcohol en tabak. 
Het gebruik van drugs als genotmiddel 
zonder meer werd niet genoemd. Het 
verschil met tabak vond men veel gro
ter dan het verscliil met alcohol. Het 
druggebruik is niet maatschappelijk ge
accepteerd en komt vooral voor onder 
jongeren, het alcoholgebruik is dit wel 
en betreft meer de ouderen. 
5 De stepping-stone theorie 

Over deze theorie werd zeer verschil
lend geoordeeld. Velen achtten deze theo
rie onbewezen. Men wees er op, dat de 

-hele sfeer en omgeving waarin het 
druggebruik plaatsvindt, meer bepalend 
kan zijn voor het verdere verloop dan 
de drug zelf. Het schijnt wel zo te zijn, 
dat gebruikers van ,.zware" middelen in 
overgrote meerderheid begonnen zijn 
met marihuana en hasjiesj. Ook werd 
gesteld, dat het gemakkelijker is bij 
,.soft" drugs te blijven, dan bij een een
maal gekozen "hard" drug. Men glijdt 
gemakkelijker van de ene hard drug 
naar de andere. Deze vraag werd overi
gens door veel inzendsters onbeant
woord gelaten; misschien is de omschrij
ving van de theorie in de vragenlijst te 
summier geweest. 
6 en 7 Propaganda en voorlichting 

Openlijke of verholen propaganda 
voor het gebruik van drugs keurde men 
algemeen sterk af. Vrijwel niemand 
vond echter dat deze propaganda moet 
worden verboden. Wel wees men met 
nadruk op de noodzaak van goede, ob
jectieve voorlichting. Een groep had de 
indruk, dat pro-drugmensen meer aan 
het woord komen dan contra-mensen. 

Voorlichting dient gegeven te worden 
aan kinderen, ouders, leerkrachten, 
jeugdleiders, artsen en allen die zich 
met jeugd~rk bezighouden. Het ge
schrift van de Raad voor de jeugdvor
ming achtten sommigen zeer onvoldoen
de. De voorlichting mag het drugge
bruik niet te interessant maken. Een 
goede raad was "ga een beetje voorzich
tig met je lichaam om, het moet een 
heel leven mee." Radio, tv, film en ge
spreksgroepen werden als media aanbe
volen. Op een zakelijke manier moet 
men laten zien wat de schadelijke gevol
gen kunnen zijn. 
8 HUlpverlening 

De hulpverlening werd over het alge
meen positief beoordeeld, doch kwanti
tatief nog onvoldoende bevonden. Vooral 
de nazorg achtten velen belangrijk. Men 
had de indruk dat veel druggebruikers 
onbekend zijn met de mogelijkheden tot 

·hulpverlening. Iemand vroeg zich af of 
de werkers van Release en soortgelijke 
instellingen zelf genoeg weerstand kun
nen bieden tegen de verleiding van het 
druggebruik. Men achtte uitbreiding 
van de hulpverlening noodzakelijk en 
zag hier een taak voor de overheid. 
9en 10 Justitieel beleid 

Over het justitieel beleid liepen de me
ningen zeer uiteen. Over een ding was 
men het eens: de handelaar moet streng 
worden gestraft, de gebruiker moet 
voornamelijk als patiënt worden be· 
schouwd. De handelaar brengt anderen 
in moeilijkheden en verdient daaraan; 
de gebruiker benadeelt in hoofdzaak 
zichzelf. Men tilde niet zwaar aan het 
feit, dat het onderscheid tussen gebrui
ker en handelaar verdwijnt, wanneer 

een gebruiker gaat handelen om aan 
geld voor drugs te komen. 

In dl'l vragenlijst was verzocht om een 
keuze te maken uit de volgende drie 
mogelijkheden bij het gebruik van mari
huana en hennepprodokten (ook wel 
"soft drugs" genaamd) : 

A. handhaving van het verbod incl. 
vrijheidsstraffen; 

B. handhaving van het verbod met 
slechts bij hoge uitzondering toepassing 
van vrijheidsstraffen en soepele behan
deling van jongeren; 

C. opheffing van het verbod, dus !ega
lisering. 

Bij beantwoording spraken de meeste 
inzendsters zich uit voor B. en C., een 
minderheid voor A., terwijl een klein 
aantal zien onthield van een uitspraak. 
De voorstandsters van B. wensten me
rendeels opvang en begeleiding. De voor
standsters van C. verbonden daaraan 
meestal een aantal voorwaarden, zoals 
verkoop in speciale winkels, apotheken, 
bij drogisten, en alleen aan personen bo
ven een bepaalïle leeftijdsgrens. Voorts 
controle van kwaliteit en prijzen, of 
zelfs een hoge accijnsheffing om de pro
. dukten duur te maken. 

Als vierde mogelijkheid werd ge
noemd een verbod met hoge boetes en 
verplichte medische behandeling. 

Verscheidene in1lendsters wezen op de 
internationale verdragsverplichtingen 
die ons land heeft en op de noodzaak 
van coördinatie van het beleid in Euro
pees verband. 

Vermelding van de exacte aantallen 
antwoorden is helaas niet mogelijk, om
dat bij enkele inzendende groepen de 
getalsverhoudingen onbek·end zijn 
{je.ugdsoos Drenthe, gespreksavond 
Krimpenerwaard). Mede daarom lijkt 
het me de moeite waard deze opiniepei
ling in gewijzigde en uitgewerkte vorm 
later nog eens te herhalen. 
11 Slotopmerkingen 

Een aantal inzendsters voegde nog op
merkingen -toe over de internationale 
handel en de politieke indoctrinatie bij 
gebruik in groepen. Een inzendster wees 
op de bewegingsarmoede die ons leven 
tegenwoordig kenmerkt. Zij pleitte voor 
meer aantrekkelijke bewegingsmoge
lijkheden voor jongeren door dansen, 
gymnastiek, handenarbeid, muziek, to
neel en vrije expressie, kortom het lu
dieke bezig zijn. 

Een heel scala dus van meningen, op
merkingen, stellingen, wensen en ook 
vragen. Uit het hele materiaal is slechts 
een keus gedaan. 

Het laatste woord over het drug
vraagstuk is nog lang niet gesproken. 
Maar de vrouwen in de VVD hebben in 
elk geval een steentje bijgedragen. 

VVD-discussiedag volksgezondheid 
Het programma van de op pagina 1 

van dit blad aangekondigde VVD-dis
cussiedag Volksgezondheid, die op 22 
april a.s. te Bussum gehouden wordt (in 
't Spant, Dr. A. Kuyperlaan 3), luidt 
als volgt: 

9.80 tot 10.00 uur 
Ontvangst van de deelnemers. 

10.00 tot 10.30 uur 
Opening door de voorzitter van de 

VVD-commissie Volksgezondheid, de 
heer P. Muntendam. Samenvatting van 
de reacties op de discussienota van me
vrouw mr. E. Veder-Smit. 

10.80 tot 11.15 uur 
Inleiding 1: Intra-murale zorg (hoofd

stuk IV van de discussienota: het zie
kenhuiswezen). Inleider dr. J. van 
Mansvelt, geneesheer-directeur van het 
Elizabeth Gasthuis te Haarlem. 

Inleiding 2: Extra-murale zorg 
(hoofdstuk VII van de discussienota: 
maatschappelijke gezondheidszorg). In
leider drs. W. N. Bax, econoom bij het 
landelijk bureau van het Groene Kruis. 

Naam: 

11.15 tot 12.15 uur 
Groepsdiscussies. 

12.15 tot 18.09 uur 
Lopende.koffietafel. 

18.00 tot 14.00 uur 
Rapportage van de vers-chillende dis

cussiegroepen. 
14.00 tot 14.30 uur 
Inleiding over de financiering van de 

gezondheidszorg door mr. J. G. Riet
kerk, staatssecretaris van sociale zaken. 

14.30 tot 16.00 uur 
Plenaire discussie. 
Elke VVD'er met belangstelling voor 

de volksgezondheid is welkom. De kos
ten van deelneming bedragen f 10, in
clusief lunch. 't Spant ligt tien minuten 
lopen van het station Bussum-Zuid (dr. 
A. Kuyperlaan 3, bij de Ceintuurbaan). 
Als u deze dag wilt bijwonen, wilt u dan 
zo spoedig mogelijk onder-afgedrukt 
strookje invullen en opsturen naar het 
algemeen secretariaat van de VVD, Ko
ninginnegracht 61 te Den Haag? Er 
wordt dan wel op uw aanwezigheid bij 
de lunch gerekend. 

Straat: ....................................... ;'"'"'' .............................................. · .. · .. 

Plaats: 

Beroepjfunctie: .................................................................................... . 

wenst deel te nemen aan de discussiedag Volksgezondheid op 22 april 1972 
in •t Spant te Bussum. De kosten à f 10 zullen ter plaatse worden voldaan. 
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Partij slagvaardiger 

Radio-uitzending van de 
VVD: maandag 3 april, van 
18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 .m.). 

Bij de behandeling van de huishoude
lijke onderwerpen aanvaardde de alge
mene vergadering verscheidene voorstel
len die er op zijn gericht de partij in 
politiek, organisatorisch en financieel 
opzicht slagvaardiger te kunnen laten 
optreden. 

De gedurende de laatste jaren geble
ken behoefte de partijraad aan te wen
den als orgaan dat namens de partij op 
korte termijn en enige malen per jaar 
politieke uitspraken namens de partij te 
laten doen, had geleid tot een voorstel 
tot herziening van de partijraad. De al
gemene vergadering aanvaardde deze 
voorstellen, nadat een amendement van 
de kamercentrales 's-Hertogenbosch en 
Rotterdam was aanvaard waardoor in 
de partijraad geen stemrecht meer zal 
bestaan voor de ereleden, de 15 door het 
hoofdbestuur benoemde leden en voor de 
leden van de Kamerfracties. Wel blijven 
deze groepen van de partijraad deel uit
maken, echter alleen met raadgevende 
stem. Over het aldus geamendeerde 
voorstel werd in drie gedeelten gestemd, 
die onderscheidenlijk met 362 tegen 190, 
325 tegen 219 en met algemene stem
men werden aanvaard. 

In de nieuwe opzet zal de partijraad 
de bevoegdheid hebben politieke uitspra
ken te doen namens de partij. Dit kan 
geschieden hetzij na specifieke delegatie 
van deze bevoegdheid door de algemene 
vergadering, hetzij op initiatief van het 
hoofdbestuur. In het eerste geval beslist 
de partijraad in hoogste instantie. In 
het tweede geval kan de algemene ver
gadering een dergelijke uitspraak her
zien. De algemene vergadering blijft im
mers het hoogste orgaan van de partij. 

In de voorstellen was voorzien in een 
representatievere structuur van de par
tijraad. De kamercentrales zouden daar· 
in niet meer alle met een zelfde aantal 
vertegenwoordigers zijn vertegenwoor
digd (de voorzitter, een afgevaardigde 
en - indirect - het regionale hoofdbe
stuurs.Ud), maar met een aantal dat is 
gerelateerd aan het ledental der centra
le. Centrale voorzitter en regionaal 
hoofdbestuurslid blijven zitting hebben 
in de partijraad, elk met stemrecht; 
verder zal per duizend leden een extra 
vertegenwoordiger aangewezen worden 
door de centralevergadering der desbe
treffende kamercentrale. 

Verzet was gerezen tegen het stem
recht voor de ereleden, de 15 door het 
hoofdbestuur aangewezen leden en leden 
der kamerfracties. Het motief voor deze 
bezwaren was, dat door het stemrecht 
van deze leden in stand te houden de 
representativiteit weer werd doorbro...
ken. Het ging hier om een groep van 
(thans) 44 leden op een totaal van 129 
leden. Het amendement Den BoschjRot
terdam, dat ertoe strekte het stemrecht 
aan deze groep te ontnemen, werd met 
383 tegen 213 stemmen aanvaard. 

Verworpen werd een voorstel van 
Amsterdam de mogelijkheid tot plaats
vervanging voor de afgevaardigden 
weer in te voeren ( 297 voor en 302 te
gen). Eveneens werd een totaal nieuwe 
conceptie van de regio Leiden verwor
pen. 

Als verbetering van de organisatori
sche slagvaardigheid kan worden ge
noemd de aanvaarding met algemene 
stemmen van een voorstel Middelburg 
dat het hoofdbestuur de bevoegdheid 
geeft tijdelijk een lid van het hoofdbe
stuur tot lid van het dagelijks bestuur 
te benoemen indien in dat college tus
sentijds een vacature optreedt. De eerst
volgende algemene vergadering kan dan 
definitief in die vacature voorzien. Aan
gezien in het afgelopen jaar in het da
gelijks bestuur twee tussentijdse vaca
tures waren ontstaan, voorzag dit voor
stel in een behoefte. 

De inmiddels drastisch gesaneerde fi
nanciële positie van de partij - het 
negatief verenigingavermogen dat eind 
1968 ongeveer f 320.000 (negatief) be
droeg is gereduceerd tot f 88.000 (nega
tief) - vroeg dringend om een contri
butieverhoging.t) 

De afdeling Rijswijk had daartoe het 
initiatief genomen. Aangezien eerst de 
afdelingen voorstellen voor de agenda 
mogen indienen, en het hoofdbestuur 
pas daarna de definitieve agenda vast
stelt, had het hoofdbestuur dit voorstel
Rijswijk met dankbaarheid overgeno
men. Begrijpelijkerwijze bestond er in 
enkele afdelingen enige tegenstand. De 
ervaring heeft echter geleerd dat contri
butieverhogingen niet tot ledenverlies 
hebben geleid, vermoedelijk omdat 
iedereen er begrip voor heeft dat kos
tenstijgingen (salarissen, porti enz.) 
ook het algemeen secretariaat niet voor
bijgaan. Vergelijkingen met andere par
tijen leerden dat de VVD-contributie 
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De heren De Korte (links) en Vogely, die gekozen werden als lid van 
het dagelijks bestuur van de VVD. 

Nieuwe bestuursleden 
De algemene vergadering van 

de VVD heeft te Nijmegen enkele 
nieuwe leden in het dagelijks en 
in het hoofdbestuur van de partij 
gekozen. 

In de vacatures Vis en Tammens 
(secretarissen voor de organisa
tie) werden na stemming tussen 
de kandidaten drs. H. M. Dijkman 
te Bennekom, dr. R. W. de Korte 
te Reeuwijk en P. Ch. Vogely te 
Diepenheim de beide laatstge
noemden gekozen met resp. 548 
en 438 stemmen. De volstrekte 
meerderheid bedroeg 303. 

Voor de rijkskieskring Tilburg, 
Nijmegen, 's-Gravenhage, Haar
lem, Zwolle en Assen traden pe
riodiek af de heren F. J. Melzer, 
ir. W. van der Ham (beiden niet 
herkiesbaar), drs. A. van Boven 
(herkiesbaar), H. Wiegel (die 
zich niet herkiesbaar had ge
steld), P. Ch. Vogely en A. J. 
Evenhuis (herkiesbaar). Voor de 
rijkskieskring Leiden ontstond 
een vacature door benoeming van 
dr. R. W. de Korte tot lid van het 
dagelijks bestuur. Voorts was er 
wegens tussentijds aftreden een 
vacature voor de t•ijkskieskring 
Maastricht. 

Gekozen werden bij enl{elvoudi
ge kandidaatstelling 

voor Tilburg ir. R. H. Pegel te 

aan de zeer lage kant is, zelfs na verho
ging. De ingediende amendementen wer
den afgestemd, waarna de voorstellen 
van Rijswijk en van het hoofdbestuur 
(tot de verdeling van de geïnde bedra
gen over afdelingen, centrales en partij
kas) met grote meerderheid werden 
aanvaard. 

Het voorstel van de afdeling Maas
sluis tot uitbreiding van het dagelijks 
bestuur werd overeenkomstig de advie
zen van het hoofdbestuur en de partij
raad verworpen. De regio Leiden bleek 
beraid het ontraden voorstel tot herzie
ning van de reglementen op de kandi
daatstelling voor leden van ae provin
ciale staten in te trekken, indien het 
hoofdbestuur zijnerzijds de daarop inge
diende alternatieve voorstellen ook in
trok. Het hoofdbestuur, dat niet in ver
gadering bijeen was, kon hiertoe ter 
vergadering niet besluiten, doch het da
gelijks bestuur besloot wel tot aanhou
ding en zegde toe in de volgende verga-

Ulvenhout; voor 's-Gravengae drs. 
A. van Boven te 's-Gravenhage; 
voor Haarlem J. M. Hoffmann te 
Badhoevedorp; voor Assen A. J. 
Evenhuis te Meppel; voor Maas
tricht drs. A. P. Z. van der Hou
wen te Tegelen; voor Leiden me
vrouw drs. N. Rempt-Halmmans 
de Jongh te Wassenaar. 

Na stemming tussen de heren 
drs. B. U. Haagsma te Doetin
chem en W. J. Zink te Nijmegen 
werd de eerstgenoemde met 406 
tegen 164 stemmen gekozen tot 
hoofdbestuurslid voor de rijka
kieskring Nijmegen. Eveneens na 
stemming werd de heer P. Mun
tendam te Deventer gekozen tot 
hoofdbestuurslid voor de rijkB
kieskring Zwolle. Hij ontving 445 
stemmen; zijn tegenkandidaat ir. 
A. Zwols te Emmeloord verkreeg 
131 stemmen. 

De taakverdeling in het dage
lijks bestuur zal aldus plaatsvin
den, dat dr. R. W. de Korte wordt 
belast met de propaganda en pu
blic relations (secretaris voor de 
voorlichting) en dat als secretaris
sen voor de organisatie zullen op
treden het reeds zittende lid F. 
Lauxstermann te Amsterdam 
(westen, centrum en zuiden) en 
de heer P. Ch. Vogely (noorden 
en oosten). 

dering van het hoofdbestuur een voor
stel tot intrekking te zullen doen. 

De afdeling Amsterdam trok haar 
voorstel tot wijziging van het reglement 
op de kandidaatstelling voor de Eerste 
Kamer voorlopig in, in afwachting van 
een rapport van de door het hoofdbe
stuur toegezegde commissie die de wijze 
van verkiezing van de Eerste Kamer zal 
bestud.eren en voorstellen tot (grond)
wetswijziging zal doen. Het hoofdbe
stuur deelde de mening van Amsterdam 
dat de kandidaatstelling&- en verkie
zingsprocedure voor de Eerste Kamer 
zeer onbevredigend is, doch meende dat 
de remedie. gevonden moest worden in 
een andere verkiezingsprocedure en dat 
een andere kandidaatstellingsprocedure 
alleen geen oplossing zou geven. 

1) Het dieptepunt trad op in de loop van 
het jaar 1969 toen het totaal der betalings
verplichtingen ongeveer f 600.000,- beliep; 
dit leidde tot de eerste tientjeaantie ter 
sanering van de financiën. 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het westelijk district 
vastgesteld: 

Kamercentrale Amsterdam: 
G. W. Keja, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Haarlem: 
mr. dr. C. Berkhouwer, drs. Th. Joe
kes. 

Kamercentrale Den Helder: 
mr. dr. C. Berkhouwer, G. W. Keja. 

Kamercentrale Rotterdam: 
mr. H. Koning, mevrouw mr. N. Smit
Kroes. 

Kamercentrale •s-Gravenhage: 
drs. Th. Joekes, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello. 

Kamercentrale Leiden: 
mej. mr. A. Kappeijne van de Coppel· 
lo, mr. F. Portheine. 

Kamercentrale Dordrecht: 
mr. A. Geurtsen, ir. D. S. Tuijnman. 

Kamercentrale Utrecht: 
L. M. de Beer, de heer G. Koudijs. 

Het Hoofdbestuur van de VVD 
zoekt onder HAAR JONGSTE 
LEDEN: 

GEGADIGDEN 
voor de 

nieuwe kiezers 
werkgroep 

Zij hebben als opdracht: 
geven van propaganda
adviezen m.b.t. de groep 
van nieuwe kiezers 
fungeren als testpanel voor 
VVD-presentaties op politiek 
appeal voor de nieuwe 
kiezers. 

Ze moeten zijn: 
tussen 18 en 23 jaar 
sterk maatschappijbewust 
ervaren in verenigingswerk 
lid van de VVD 

Wie jullie groep heeft, heeft de 
toekomst. In 1975 zijn jullie met 
een miljoen medekiezers (die 
voor het eerst naar de stembus 
gaan) goed voor 25-30 Kamer
zetels. Dat trekt de VVD zich 
sterk aan. Daarom de instelling 
van deze Nieuwe Kiezers werk
groep. Als je belangstelling 
hebt schrijf naar R. W. de Korte, 
Koninginnegracht 61, 's-Graven
hage met vermelding van je hui
dige opleiding of beroep. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Op de bres voor Noord-Holland 

Het zit allesbehalve goed met de streek
en bestemmingsplannen voor Noord
Holland en de juistheid van de voor die 
regio uitgebrachte rapporten zijn twij
felachtig. Dat is de overtuiging van het 
Bergense VVD-lid J. J. Schilstra, voor
zitter van de woningbouwvereniging 
Volkshuisvesting te Alkmaar en voorzit
ter van vereniging oud-Alkmaar. "Het 
geloof aan de deskundigheid van die 
rapporten is niet gegroeid met de dikte 
ervan en met de hoge kosten die er in 
zijn gestoken. Van die rapporten zijn te 
vaak prognoses niet uitgekomen en 
staan deskundige meningen soms lijn
recht tegenover elkaar. De wegenaanleg 
heeft het publiek met recht verontrust, 
al zal slechts op enkele plaatsen het 
initiatief, de mankracht en de tegendruk 
kunnen worden gevonden om een wij
ziging in die plannen tot stand te bren
gen. Daarom is extra bezinning geboden, 
nu door de onzekere economische situa
tie vertraging ontstaat. Het gevaar is 
groot dat om politieke redenen planolo
gische beslissingen worden genomen die 
op korte termijn soelaas kunnen bieden, 
terwijl de vraag of dle wel aanvaard
baar zijn voor de komende twintig en 
dertig jaar toch veel belangrijker is," 
meent de heer Schilstra. 

"Merkwaardig dat terwijl juist het in
zicht rijpt dat de overheersende plaats 
van de auto niet zo zeker is, men hier 
toch alles aan aanpast en opoffert. Het 
belang van het behoud van het groene 
hart van Noord-Holland boven het IJ 
dat nog erg gaaf en maar op een paar 
plaatsen is aangetast, vraagt om onmid
dellijke aandacht. Een weg wijst onver
biddelijk naar de Flevopolder", vind hij. 

Ongerust 
De heer Schilstra heeft zijn ongerust
heid over de ontwikkeling van Noord
Holland boven het IJ kenbaar ge
maakt aan de studiecommissie van de 
kamercentrale Den Helder van onze 
partij die zich speciaal bezighoudt met 
de beoordeling van de streekplannen 
voor Noord-Holland-noord. 
Als de plannen werkelijkheid worden, 
zal de vrijwel onaangetaste Schermer 
door een stamweg in tweeën worden ge· 
deeld. De stadsuitbreiding aan de noor
delijke rand van Alkmaar zal langs het 
Noordhollands kanaal in noordelijke 
richting naar het nog landelijke Koedijk 
kruipen en steden als Heerhugowaard 
en Purmerend zullen volgens plan in de 
jaren tachtig wooncentra met 45.000 en 
resp. 100.000 inwoners worden. De trek 
van de inwoners van dez,e steden naar 
de randstad zal een aanleg van grote 
wegen nodig maken, waardoor een uit
gestrekt groengebied zijn waarde voor 
een belangrijk deel zal verliezen. 

In een interview vorige maand met 
het Algemeen Handeslblad heeft de heer 
Schilstra de vrees geuit dat de planolo
gen een Ruhrgebied willen maken van 
de regio die hem zo na aan het hart ligt 
en waaraan hij verschillende boeken 
heeft gewijd, onder meer een over de 
historie van de Schermer met zijn mo
lens." Ze springen maar met de "schoon
heid van ons land om alsof het niet op 
kan. Het is domweg potverteren" ver
zuchtte hij. De heer Schilstra is - an
ders dan vele autoriteiten in de Kaas
stad - weinig gelukkig met de bebou
wing van Alkmaars noordzoom. Daar 
moet eerlang een stad van 30.000 inwo
ners uit de grond gestampt worden. 
Zeer veel zorgen maakt hij zich over 
het centrum van Alkmaar. De woning
bouwvereniging van de heer Schilstra is 
daar al druk doende grachtenhuisjes te 
restaureren. Die worden dan verkocht 
om het werk te kunnen voortzetten. Zo 
wil men de zelfsanering in de hand wer
ken, voordat hele wijken tot sanerings
gebied worden verklaard en er rigou
reus de bijl in zou worden gezet. 
De Alkmaarder blijkt veel belangstel
ling te koesteren voor de bewoning van 
oude huizen in het schilderachtige cen
trum. Een tendens die als reactie op de 
fantasieloosheid van veel buitenwijken 
in vele steden merkbaar is. 

IJsselmeerpolders 
De heer Schilstra is een vurig pleitbe

zorger van de stedelijke bebouwing van 
de IJsselmeerpolders. Zoiets kan zijns 
inziens alleen in het groot gebeuren. Als 
voorbeeld noemde- hij in het bovenver
melde interview de Perzische stad Mesj
med. Daar, vertelde hij, legt men vijf 
kilometer buiten de stand in de woestijn 
bossen en parken aan met beken en pa
den om een leefbaar klimaat te verzeke
ren als men er in de toekomst gaat bou
wen. Zo zou de heer Schilstra het ook in 
de IJsselmeerpolders willen zien: eerst 
een soort Bosplan aanleggen en dan pas 
huizen neerzetten. 

De Bathbrug in de oude binnenstad van Alkmaar 

Aankondigingen 

13 APRIL 

Drs. Th. H. Joekes (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling 's Gra
''enhage over actuele financieel-eco
nomische politiek. Pulchri-Studio. 20.15 
uur. 

17 APRIL 

G. W. Keja (lid der Tweede Kamer 
spreekt voor de afdeling Schagen. 

18 APRIL 

De Kamercentrale Utrecht organiseert 
een vervolg op de Kadercursus. Bij deze 
gelegenheid spreekt L. JU. de Beer (lid 
der Tweede Kamer) over de doelstellin
gen van de VVD in de jaren zeventig. 
Poort van Kleef, 20.00 uur. 

26 APRIL 

De afdeling \Vassenaar organiseert in 
samenwerking met de regio's Leiden en 
Randstad Den Haag een avond over de 
Nederlandse buitenlandse politiek, Spre
kers zijn de heren mr. dr. C. Berkhou
wer en mr. F. Portheine, beiden lid der 
Tweede Kamer. Schaapskooi. Duinren 
Wassenaar, 20.15 uur. 

26MEI 

Haus Wiegel (fractievoorzitter Twee
de Kamer spreekt over een actueel poli
tiek onderwerp voor de afdeling Wasse
naar. De avond wordt in samenwer
king met andere afdelingen georgani
seerd. Schaapskooi, DuinreiL 20.15 uur. 

VVD-wethouder in Rhoon 

RHOON - Met algemene stemmen 
heeft de Rhoonse gemeenteraad het 
VVD-raadslid S. J. R. de Monchy tot 
wethouder gekozen. De heer De Monchy 
vu1t hiermee de vacature op die is ont
staan door het aftreden van wethouder 
J. Leenheer. 

Wet op gewestvorming 

BEVERWIJK - De gemeenteraads· 
fracties van Beverwijk, Velsen, Heems
kerk en Castricum en Uitgeest zijn en
kele malen eens per maand bijeengeko-

men voor een bespreking van de wet op 
de gewestvorming. De gesprekken zul
len na Pasen weer op gang gebracht 
worden in de vorm van een uitwisseling 
van gedachten over gemeentelijke poli
tieke zaken in deze regio naast het on
derwerp gewestvorming. 

Eventuele andere belangstellenden 
kunnen zich wenden tot drs. A. J. Eiff, 
Wingerd 9, Beverwijk, tel. 02510 - 33094 
(thuis) of 02150- 94351 (kantoor). 

Congres liberale 
Studenten Rotterdam 

ROTTERDAM - De liberale studen
tenvereniging Nederland, afdeling Rot
terdam, organiseert zaterdag 22 april in 
Sociëteit Hermes (Robert Baeldestraat 
55) een landelijk congres. Aanvang 
10.00 uur. Leden van de vereniging en 
JOVD-ers zullen discussiëren over het 
onderwerp ,.De toekomst van het libera
lisme". Inleiders zijn: JOVD-voorzitter 
D. N. M. van Wees en LSVN-president 
G.W. van Gent. Na de lunchpauze (12.00 
- 13.30 uur) volgt een forum onder lei
ding van dr. F. A. Hoogendijk. Inleiders 
en leden van het forum zijn: drs. H. 
Gruyters (D'66), drs. L. van Leeuwen 
(VVD), prof. dr. F. L. Polak (DS'70), 
mr. H. van Riel (VVD) en dr. H. J. 
Roethof (PvdA). Het onderwerp van dit 
deel van het congres is "Partijvernieu
wing in Nederland''. 

Bestuursmutaties 

WASSENAAR - Sinds de laatste al
gemene- ledenvergadering ziet het be
stuur van de afdeling er als volgt uit: 
voorzitter mr. C. A. Ruys, secretaris 
drs. A. F. Bolhuis, penningmeester me
vrouw drs. N. Rempt-Halmmans de 
Jongh, leden Ch. B. Aptroot, Ir. K. W. 
Nieuwzwaag, mevrouw W. A. v. d. Wiel 
- v.d. Flier en H. R. J. Graaf van Zuy
len van Nijevelt als adviserend lid 
treedt op mr. A. van Vuure, fractievoor
zitter. 

Het aftredende bestuurslid mr. G. C. 
van Dijk die al gedurende een reeks 
jaren de afdeling heeft gediend, werd 
met algemene stemmen benoemd tot lid 
van verdienste en erevoorzitter. 
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Mijn opinie is .... 

Onder Haya,s 
hamer 

• Defensiecommissie 
In Vrijheid en Democratie van 3 

maart j.l. reageert mr. Korthals Altes 
op mijn ingezonden stuk over het bo
venstaande onderwerp. Helaas laat hij 
de essentie van mijn opmerkingen on
besproken. Het meningsverschil over het 
al of niet bestaan van een partijcommis
sie voor defensie is In elk geval opge
lost. Tot dusver is er geen, maar daar 
komt binnenkort blijkbaar verandering 
in. Dat de heer Keja daar in Oegstgeest 
een beetje op vooruitliep is een feit, 
waar niemand over zal vallen. De aan
tekening dat zulk vooruitlopen een libe
raal Kamerlid niet misstaat, is een nog
al mager spitsvondigheidje. 
Het zou de VVD niet misstaan als ze 
voor belangrijke problematieken bijtijds 
voorzag in studie- en overlegorganen, 
wier activiteiten - mits die openstaan 
voor kennisneming en discussie - op 
een redelijke belangstelling zouden kun
nen rekenen. T.a.v. defensie zou men 
"bijtijds" bijvoorbeeld kunnen vertalen 
in "vóór het optreden van de commissie
Van Rijckevorsel". Die gelegenheid is 
inmiddels ongebruikt voorbij gegaan. De 
commissie heeft haar werkzaamheden 
nagenoeg voltooid. 

De heer Korthals Altes blijkt in het 
bijzonder te zijn getroffen door de uit
drukking "van de tafel vegen" m.b.t. de 
amendementen op het verkiezingspro
gramma. Het heeft weinig zin even om
standig als hij in te gaan op de gang 
van zaken op de amendementenbeurs. 
Dat raakt namelijk de kern van de zaak 
niet. Geen van de afdelingen en regio's 
met soms omvangrijke en gedetailleerde 
voorstellen zal verwacht hebben dat die 
allemaal in een volledig herschreven en 
sterk uitgebreide defensieparagraaf zou
den worden overgenomen. Er was ruim
schoots begrip voor de eisen, die een 
verkiezingsprogramma stelt en voor de 
beperkingen, die daaruit . voortvloeien. 
De amendementenbeurs bood echter de 
gelegenheid ideeën en inzichten van ac
tue_!!l bçlang !n ruime kring o~der de 
aandacht te brengen. Daar is het dan 
bij gebleven. Van enige reactie is weinig 
te bespeuren geweest, laat staan van 
een serieuze gedachtenwisseling. Op lou
ter formele gronden is daar niets tegen 
in te brengen, maar formalisme doet het 
democratisch proces geen goed. Het 
hanteren van bezwaren van die aard is 
geen handelwijze, die stimuleert tot 
meedenken, om van meebeslissen maar 
te zwijgen. Hoe men die handelwijze wil 
omschrijven is een kwestie van woord
keus en niet erg belangrijk. Waar het 
om gaat is de blijkbare onmondigheid 
van degenen, die buiten de ivoren toren 
van de partijstrategen verblijf houden. 

P. J. van Emburg, Oegstgeest 

NASCHRIFT 

In mijn reactie van 3 maart heb ik de 
essentie van de opmerkingen van de 
heer Van Emburg niet willen aantas
ten. Ik heb slechts twee misverstanden 
uit de weg willen ruimen. Ten aanzien 
van de amendementenbeurs is er blijk
baar nog één blijven bestaan. Deze 
beurs was niet bedoeld om ideeën en 

Nijmegen 

Het was een goed congres. Ik neem 
aan dat de deelnemers dat met mij 
eens zijn. Ik heb eens van een journa
list gehoord dat partiJvoorzitters dat 
altijd zeggen, zelfs al heeft men el
kaar de haren uit het hoofd getrok
ken. Daar heeft die journalist vol
strekt gelijk in, maar er zijn nu een
maal geen echt bruikbare superlatie
ven voor de uitdrukking: het was 
goed, dit congres, waarbij wij met al
gemene stemmen besloten een nieuw 
begin te maken. 

Een enkele nabeschouwing: Zoals ik 
in Liberaal Reveil al schreef en in Nij
megen zei naar aanleiding van de op
merking van de Groningse delegatie: 
over de indeling van het programma 
was ik niet gelukkig. Het is een zo 
gegroeide agenda, maar wat gegroeid 
is en niet meer voldoet, is aan veran
dering toe. Nu al wil ik u voorspellen 
dat wij voor de volgende keer met een 
voorstel komen om op vrijdagmiddag 
te beginnen. Het is geen originele ge
dachte, andere partijen zijn ons hier in 
voorgegaan. De delegaties zullen dan 
zo moeten worden samengesteld dat er 
in ieder geval een groepje, dat als de
legatie kan optreden, op vrijdagmid-

inzichten in ruime kring onder de aan
dacht te brengen. Het doel was een aan
tal amendementen van dezelfde strek
king samen te voegen; niet om daarover 
te beslissen. Daartoe was de algemene 
vergadering bedoeld. Deze vergadering 
en de daaraan voorafgegane partijraad 
boden de gelegenheid ideeën en inzich
ten onder de aandacht te brengen en te 
bespreken. Indien de herschrijvingen 
waartoe met aller instemming tijdens de 
amendementenbeurs is besloten onvol
doende recht mochten hebben laten we
dervaren aan de ingediende amendemen
ten, dan bestond in de partijraadsverga
dering gelegenheid daarop kritiek te 
oefenen en alternatieven voor te stellen. 
Van die gelegenheid is bij herhaling ge
bruik gemaakt. Een sneer tegen forma
lisme doet het altijd goed. De overleg
sjeer tijdens amendementenbeurs en par
tijraad was echter verre van formalis
tisch, zodat niet valt in te zien waar het 
slot van het ingezonden stuk van de 
heer Van Emburg nu eigenlijk op slaat. 

De hervorming van de defensie-ad
viescommissie van de fractie in een par
tijcommissie heeft helaas veel te lang 
geduurd. De moeilijkheid was een vol
doende aantal burger-deskundigen be
reid te vinden. 

Daarin is het hoofdbestuur thans ge
slaagd; juist tijdig voor het ogenblik 
waarop het rapport van de commissie
Van Rijckevorsel door de partij bestu
deerd zal moeten worden, maar wel la
ter dan de bedoeling was. 

mr. F. Korthals Altes 

• Kinderbijslag 
De reactie van de heer Verwey, voorzit
ter van de Raad van Arbeid te Rotter
dam, op mijn brief over de Kinderbij
slag, heeft mij zeer verheugd. 
Het blijkt immers dat de heer Verwey 
zich intensief met dit probleem heeft 
beziggehouden en, ongetwijfeld op 
praktijkervaring steunende, duidelijke 
ideeën terzake van een mogelijke her
structurering heeft. 
Gezien het belang van een goede sociale 
wetgeving voor het hele Nederlandse 
volk en gezien het feit dat andere facet
ten van deze materie op het ogenblik 
onderwerp van studie binnen de VVD 
zijn, vraag ik mij af of het niet wense
lijk zou zijn een apart congres aan de 
Sociale Wetgeving - en mogelijk de 
effecten hiervan op het Onderwijs - te 
wijden. Op een dergelijk congres zouden 
dan de heer Verwey, en andere deskun
digen, hun ideeën ter discussie kunnen 
stellen. De eventuele conclusies van een 
dergelijk congres - dat bij voorbeeld 
dit najaar gehouden zou kunnen worden 
- zouden dan mede-bepalend zijn voor 
het volgende verkiezingsprogramma. 
Een ambitieus, doch rechtvaardig, ini
tiatief van de VVD op dit gebied zou 
niet alleen het imago van onze partij 
kunnen verbeteren, maar tevens een 
waardige voortzetting zijn van de libe
rale traditie op het terrein der Sociale 
Wetgeving in Nederland. 

B.T.F.O. Breitbarth 
Capelle a/d IJssel 

dag aanwezig kan ZIJD voor het huis
houdelijk gedeelte. De inbreng van de 
delegaties wordt - zo hoort het ten
minste! - tevoren in een ledenverga
dering besproken. Er moet toch in 
iedere afdeling wel een aantal mensen 
te vinden zijn voor wie het mogelijk is 
het niet-politieke, maar huishoudelijke 
deel te verzorgen op vrijdagmiddag. 

Het is dan mogelijk geworden om na 
de openingsredevoéringen enkele tevo
ren voorbereide resoluties te behande
len. Er kan dan na de politieke inlei
dingen een politieke discussie volgen. 
Ik was het met Groningen eens: nu 
was het alsof je in een wat kil wak 
stapte. De hele politieke problematiek 
houdt ons uiteindelijk heel wat meer 
bezig dan reglementen en andere huis
houdelijke zaken. Voor de politiek 
wordt men lid van een partij, niet om 
op reglementen te kluiven, hoe belang
rijk en onmisbaar die ook mogen zijn. 

Biesheuvel 
Ik heb de indruk dat de premier 'de 

. ideeën van Wiegel en mij over een 
doorlichting van de overheidstaak niet 
geheel heeft begrepen. In de krant heb 
ik gelezen dat hij op vrijdagavond 
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• Hoger personeel 
Hierbij een antwoord aan ir. De 

Bats, te 's-Gravenhage op zijn ingezon
den stuk: De liberale werknemer in het 
laatste numreer van Vrijheid en Demo
cratie. 

De Nederlandse Centrale van Hoger 
Personeel te Soest heeft via de zgn. 
Verenigingen van Hoger Personeel ruim 
12.000 werknemers in het Nederlands 
bedrijfsleven georganiseerd, met name 
bij de grootste industriële en dienstver
lenende concerns. Deze werknemers ho
ren bij het top- of hoger kader en hun 
politieke oriëntatie is ons in zaken van 
belangenbehartiging in wezen onver
schillig, hoewel velen ongetwijfeld uit de 
liberale hoek zullen komen. De Vereni
gingen zijn bevoegd om kandidaten voor 
de Ondernemingsraden te stellen en ma
ken daarvan ook gebruik, zodat de stem 
van het Hoger Personeel wel degelijk 
gehoord wordt. 

In de zin van representatieve verte
genwoordiging loopt de Wet op de O.R. 
van 1971 namelijk ietwat voor in de 
Nederlandse wetgeving. Met name kan 
verwezen worden naar art. 9 van de 
Wet op de O.R. De Centrale van Hoger 
Personeel probeert met alle ten dienste 
staande middelen deze representatieve 
vertegenwoordiging bij andere lichamen, 
o.a. de S.E.R., te bevorderen. Wij hopen 
van harte dat de representativiteita
kwestie nog in 1972 uitputtend door de 
Tweede Kamer zal worden behandeld, 
zoals blijkbaar in de bedoeling ligt. Het 
is voorts van belang te noteren, dat een 
aantal ondernemingsraden opereert met 
"vrije kandidaten" zonder binding aan 
welke Vakbond dan ook, en zeker niet 
zonder succes. Het probleem van ir. De 
Bats wordt dan ook niet door ons onder
kend, noch wordt de noodzaak van een 
liberale vakbeweging onderschreven. 
Waarschijnlijk zou zij het liberalisme 
ook geen goed doen! 

Drs. J. van Leeuwen 
Vice-Voorzitter Ned. Centr. v. Hoger 

Personeel 
Capelle afd IJsseL 

• Werknemers 
Liberaal, werknemer en gekozen on

dernemingsraadlid zijnde wil ik gaarne 
mijn instemming betuigen met het inge
zonden stuk van Ir. A. H. 0. de Bats 
(V. en D.17-3-72). 

Het imago van de V.V.D. is wellicht 
de laatste tijd wat verbeterd. Nog te 
veel wordt de V.V.D. gezien als een par
tij van en voor werkgevers. 

Laten we er voor zorgen dat het 
"volkspartij" in de naam van onze par
tij geen loos woord is; laat het "vrij
heid" niet alléén uitgelegd kunnen wor
den als de vrijheid in het ondernemen: 
laat democratie "duidelijk" óók van toe
passing zijn op de bedrijven. 

Met de heer de Bats wens ik een gro
tere interesse van onze partij voor de 
werknemers en ik geef begeleiding van 
de liberale O.R.-leden in overweging. 

R. Gunter, 
Roosendaal 

voor de TV heeft gezegd dat er geen 
commissie hoeft te komen om de over
heidsuitgaven te controleren, daar zijn 
kabinet en parlement voor, aldus de 
premier. Wat betreft die controle heeft 
hij volkomen gelijk, ik zou de laatste 
zijn aan die taak van het parlement 
en het kabinet te tornen. Iets geheel 
anders is om je te laten adviseren door 
deskundigen ten aanzien van de effi
ciency en de rationalisatie. Hebben de 
deskundigen gesproken dan is het aan 
regering en parlement de adviezen te 
gebruiken dan wel af te wijzen. De 
eindverantwoordelijkheid ligt te allen 
tijde daar en niet bij een commissie 
hoe zwaar die ook mag zijn. Indien 
een groot bedrijf efficiency-experts te 
hulp roept en vraagt het bedrijf door 
te lichten, dan blijft het toch de ver
antwoordelijkheid van de directie of 
en in welke mate de adviezen opge
volgd worden. 

De economische situatie is op het 
ogenblik van dien aard dat met een 
misverstand de gedachte door ons ont
vouwd - en niet door ons alleen, 
maar ook door de heer Berger van DS 
'70 - zo maar van de tafel geveegd 
kan worden. Ik zou dat niet alleen 
betreuren, maar zelfs onbegrijpelijk 
vinden. 
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Een RO\'DV AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 

!''Gastheren 
• • land'' 

•• waar de gast koning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: perfekte 
outillage voor vergaderingen, congressen, shows, feestelijke 
bijeenkomsten: royale hotelaccommodatie, restaurant, café, 
petit-restaurant, bar en bowling. Speciale arrangementen bij 
feestelijke gelegenheden: Kerstmis - Nieuwjaar - Pasen -
Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPtCIALITËS. CAVE RENOMMtE, 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

rtf 
~~ 

~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met prtvé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361. {10 lijnen) - Telex: 31567 

-------

een BELE\lENIS! W' illemsplein 

Rotterda1n 

Jachthaven of!aameM 

Aft maardermeer 
HOTEL-CAF~-RESTAURANT EN BAR 

In- en verkoop van boten 
Verhuur 
Onderhoud en herstellingen 
Zomer- en winterberging 
Adviezen 

Gerenommeerde keuken 
Gezellige terrassen 

Leen Laamens 
Geesterweg 12, AKERSLOOT 
Tel. : 02513 - 22 95. 

een oude naam voor goede wijn 
WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

ANN0181& 

LEVERING AAN PARTICVLIEREN DOOR HET GEHELE LAND 

WAAR UWVRLJHEID' 
GERESPECTEERD 
WORDT ••. 
Rijnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hotel. 

rijnhotel rotterelam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(010~ 132900- Tilex 21640 

HOTEL ,,DE NEDERLANDEN'' VREELA~ND 
REST AURA NT -ROTISSERIE .,NAPOLEON" 

VREELAND A I D VECHT 
.liJ KRUISINQ AUTOWEQ ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTREC.ftT/AMSTE~OAM 

RESERVERING {02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 
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Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER B.V. 
TELEFOON 010-503677 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

DE AFSLUITING VAN HET HARINGVLIET 
betekent wijziging in de waterstanden I 

De benodigde 

AANPASSINGSWERKEN 
zoals: 

HAVENS, verdiepen, verruimen, vergroten 
HELLINGEN, verdiepen, verlengen, vergroten 
BESCHOEIINGEN, damwand, glooiing 
en OEVERWERKEN 

kunnen volledig verzorgd worden door 

N.V. AANNEMINGSBEDRIJF FLIP M 0 L 
postbus 3, H. I. Ambacht 01858 • 3977 

aannemingsbedriJf 

N.V. Technische Groothandel P.& O,Jonson 

Verkoop, Verhuur en Montage 
van Nieuw en Grode-"A" Bailey-Bruggen-materiaal; 

Alleenvert. van: MABEY & jQHNSON. 
AALST.(Gld.) -Tel. 04187-531-270 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 629026* 

ROTTERDAM: 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw amhem • rotterdam 
Kipstraat 3d 
Telefoon: 010-121288 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

BOLNES (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TBEFOON 134862 ROnERDAM - mEGR. BOELE • BOLNES 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

"M 0 Ll S 0 L 11 MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISO LA TIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E " CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

lEVERT 

N. V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 · (01820) 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staal konstrukties 

.Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 
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p ort-V 
De heer G. Koudijs, defensiespecia

list voor de VVD in de Tweede
Kamer, geeft hiernaast een uit
voerige analyse van het rapport 
van de zogenaamde Commissie-Van 
Rijckevorsel, die was belast met een 
onderzoek naar de Nederlandse de
fensie-inspanningen. 

Hij staat vrij uitvoerig stil bij de 
standpunten, die in deze commissie 
werden ingenomen en besteedt daarbij 
ruime aandacht aan het minderheids
standpunt, dat matiging van de de· 
tensieuitgaven inhoudt. De heer 
Koudijs bestrijdt op verscheidene 
punten de motieven van deze minder
heid. De lezer krijgt in één keer een 
ruime en overzichtelijke informatie 
over deze voor buitenstaanders moei
lijke materie. 

: ~- I l :... •lo <" ~· • ~ ~ • , ~ I \ "• • • 4 • •' 

Thorbecke-huis 

- - 300,0(}0 

- =25(),000 -
-- =wo.ooo 

50.000 

Voor het Thorbeckehuis was woens
dagochtend 12 april f 189.096,76 bijeen, 
bijna f 46.000,- méér dan veertien 
dagen geleden. Was uw bijdrage er ook 
al bij? Zo niet, maak het dan meteen in 
orde: giro 67880 t.n.v. VVD, Den Haag. 
Die nieuwe huisvesting voor ons alge· 
meen secretariaat, waarvoor ruim 
f 300.000,- nodig is, moet er komen! 

Het rapport van de commissie van CI
viele en militaire deskundigen over de 
toekomst van de Nederlandse defensie 
heeft de pennen en de tongen In ons 
land behoorlijk in beweging gebracht. 
En ook reeds voor het rapport ver
scheen was er een stroom van aan de 
commissie gerichte adviezen van vele 
groepen en organisaties op gang geko
men. 

Dat is een begrijpelijke en een ver
heugende zaak. Het veiligheidsbeleid be
hoort ieders belangstelling te hebben. 
En het is algemeen bekend dat onze 
defensie in de afgelopen jaren in moei
lijkheden Is geraakt; dat onze defensie
inspanning, zoals de commissie het uit
drukt ,.op een kritiek punt is gekomen". 

Er is twijfel of wij met onze defensie 
wel op de goede weg zijn. Het was 
daarom een verstandig besluit van het 
kabinet om de taak van de Nederlandse 
defensie ln de Navo en de voor de ver
vulling daarvan vereiste middelen en 
methoden te doen onderzoeken door een 
breed samengestelde commissie van zeer 
bekwame leden en om haar gedegen, 
belangrijke rapport in alle openheid in 
publieke discussie te doen uitkomen. 

De commentaren die na publikatie van 
het rappo1t en de daarin vervatte aan
bevelingen los kwamen waren in het al
gemeen eerutemml ten aanzien van de 
aanbevelingen, die de commissie een
stemmig heeft gedaan en zij waren ver
deeld waar zich iJl de commissie een 
meerderheid en een minde1·heid gevormd 
had. 

Eenstemmige adviezen 
De eenstemmige adviezen zijn allen ge

De eenstemmige advlezen zijn allen ge
richt op verbetering van de doelmatig
heid van het defensie-apparaat. Wij kun
nen daarmee dan ook in algemene zin 
van harteinstemmen. 
- het vaststellen van een financler!ngs
niveau voor tenminste vier jaren tenein
de een verantwoorde planning op mld
dellange termijn te kunnen uitvoeren; 
het financieringflniveau wordt daarbij 
uitgedrukt in een gemiddeld percentage 
van het netto nationaal inkomen tegen 
marktprijzen; 
- het nemen van maatregelen die zul
len garanderen dat voor !pves.teringen 
bestemde bedragen niet voor andere 
doeleinden worden bestemd; 
- het bereiken van een besparing van 
10 pct. (voor de jaren 1973-1976: 8 
pct.) op de exploitatiekosten, door orga
nisatiewijzigingen en stelselmatige ra
tionalisatie; 
- het presenteren van bestedingen, die 
weinig of niets met defensie te maken 
hebben (te betalen belastingen, pensioe
nen en wachtgelden e.d.) op zodanige 
wijze dat zij niet als defensie-uitgaven 
worden aangemerkt; 
- het wijzigen van de structuur van de 
departementale organisatie, waardoor 
een snelle besluitvorming en een zake
lijk beleid zijn gewaarborgd (een meer 
optimale structuur dan de huidige verti
cale structuur); per krijgsmachtdeel 
dient een geïntegreerde, taakgerichte 
bedrijfsvoet•lng voor de voorbereiding en 
uitvoering van het beleid mogelijk te 
zijn; 
- het in beginsel aanvaarden en na ge
bleken uitvoerbaarheid invoeren van de 
mogelijkheid van dienstplichtvervulling 
naar keuze, waarbij de dienstplichtige 
in principe kan kiezen uit een aantal va
riabele diensttijden van 12 tot 48 maan
den, met daaraan aangepaste opleidin
gen en beloningen. Dit is een door de 
departementale organisatie niet eenvou
dig te hanteren systeem, dat echter ze
ker beloften inhoudt voor een meer zin
volle dienstplichtvervuil ing. 
-het beter regl'len van de voorlichting, 

ijckevorsel 
onder verantwoordelijkheid van het ka
binet, waarbij ook Navo-aangelegenhe
den in zo ruim mogelijke mate voor het 
publiek beschikbaar komen; 
- het geven van grote prior:lteit aan de 
totstandkoming van zeer nauwe inter
nationale samenwerking, zo mogelijk in 
de zin van taakverdeling in bondgenoot
schappelijk verband, en aan de verwe
zenlijking van een lllw·opese organisatie 
met welomschreven beslissingsbevoegd
heid op het gebied van produktie, aan
schaffing en logistiek. 

Oefenterrein Ter Apel 
De commissie beveelt de aanleg aan 

van een oefenterrein in Zuid-Oost-Gro
ningen (Ter Apel) met de daarbij beho· 
rende voorzieningen en de legering in de 
Bondsrepubliek van een tweede brigade 
en een tweede verkenningsbataljon. 

Wij verwachten dat het kabinet aan 
deze aanbevelingen grote aandacht zal 
schenken. Zij betreffen alle belangrijke 
facett~n van ons defenslebestel. (Op 
som1mgen daarvan hebben wij reeds 
lang aangedrongen.) 

Maar zij zijn niet het centrale pro
b~~em: hoe moet onze Navo-bijdrage 
ZIJn samengesteld en welke financiële 
inspanning elienen wij daarvoor op te 
brengen? 

Ten aanzien van deze kernvraag lie
pen de meningen van de leden der com
missie uiteen en vormden zich ten slotte 
een meerderheid en een minderheid. 

Bij een zo breed samengestelde com
missie is dat niet verwonderlijk. De de
fensie-mspanning die de verschillende 
leden van de gemeenschap noodzakelijk 
achten is in een democratie altijd een 
zaak van verschillen van opvatting. Be
halve km·t vóór, tijdens, en kort na een 
catastrofe. 

Financiële inspanning 
De meerderheid van de commissie ad

viseert in de periode van 1973 tot en met 
1976 gemiddeld 4,25 pct. van het ge
schatte nationaal inkomen aan onze de
fensie te besteden, ongeveer 27 miljard 
gulden; de minderheld adviseert de uit
gaven voor defensie te stabiliseren op 
het huidige peil van 3,945 pct. van dat 
inkomen, ong. 25 miljard gld. Belangrij
ker nog dan deze bedragen op zichzelf 
zijn de overwegingen die daaraan ten 
grondslag liggen. 

De meerderheid van de commiss·ie ba
seert haar mening, onder afweging van 
de defensie-uitgaven tegen andere be
langrijke nationale prioriteiten, op een 
nuchtere en realistische beschouwing 
van de Oost-Westverhouding, de relatie 
tussen de defensie-inspanning van de 
Verenigde Staten enerzijds en die van 
de overige Navo-leden, waaronder Ne
derland, anderzijds, en op de positie van 
de Navo ten opzichte van de rest van de 
wereld. 

Zij constateert dat het militaire appa
raat van de Sovjet-Unie een voortduren
de groei vertoont zowel in kwalitatieve 
als in kwantitatieve zin. Zij legt er gro
te nadruk op dat de vraag, of de Sovjet
Unie agressieve bedoelingen van militai
re aard heeft, daarbij eigenlijk niet eens 
in de eerste plaats aan de orde komt. 
Van groot belang is, dat zij een zwaar 
en modern bewapende grote mogendheid 
is, die - indien zij in het aangrenzend 
gebied geen min of meer gelijkwaardige 
tegenkracht vindt - op zijn minst poli
tiek gebruilt van die overmacht zal ma
ken. 

De meerderheid is van mening - en 
wij zijn het daarmee eens - dat die 
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Defensiecommissie 
gei nstalleerd 

De informele defensie-advies
commissie ten dienste van de 
Eerste- en Tweede-Kamerfractie 
van de VVD is omgevormd tot 
een officiële partijcommlssie. Op 
7 april 1972 heeft de heer G. Koud
ijs, lid van de Tweede Kamer, in 
het gebouw der Kamer namens 
het hoofdbestuur van de VVD de 
defensiecommissie geïnstalleerd. 

De commissie bestaat uit: 
1. Burgerleden: 
H. L. A, Balthuis; mr. J. M. 

Bam: mr. K. H. Beljen; dr. F. 
Snapper; drs. W. Venker; A. V. 
van den Wall Bake en mr. H. W. 
B. Wefers Bettink. 

2. Militaire Leden: 
H. AA Baay jr. (Kiu); H. de 

Booy (Km); J. L. Bosch (Kiu); F. 
0. Ch. Groeneveld (KI); J. H. de 
Gruyter (Km); R. J. W. Heslinga 
(KI); J. G. M. Idsinga (KI); W. P. 
de Jong (Kiu); mt·. G. L. Lu1dner 
tKtn), A. Plo· ." (KI) en B Vc 
meulen (Klu). 

3. Adviserende Leden: 
Mr. H. van Riel (fractievoorzit

ter Eerste Kamer); mej. mr. A. 
Kappeijne van de Coppello (lid 
Tweede Kamer); G. W. Keja (lid 
Tweede Kamer) en G. Koudijs 
(lid Tweede Kamer). 

De letters achter de namen van 
de militaire leden (Km, KI en 
Klu) duiden respectievelijk op: 
Koninklijke Marine, Koninklijke 
Landmacht en Koninklijke Lucht
macht, het krijgsmachtonderdeel 
waarbij de betrokkene in werke
lijke dienst is. 

Voorzitter van de commissie is 
mr. J. M. Bast (Kleine Houtweg 
145 te Haarlem, telefoon 023 -
289970), secretaris van de com
missie is de heer H. de Booy (Van 
Polanenpark 57 te Wassenaar, te
lefoon 01751 - 4203). 

Binnenkort hoopt de commissie 
het hoofdbestuur te rapporteren 
achtereenvolgens over de herzie
ning van het militaire tuchtrecht 
en over het rapport van de com
missie-Van Rijckevorsel. 

Radio-uitzending van de 
VVD~ mandag 17 april, 18.19-
18.29 uur, over de zender Hil
versum I (402 m.). 

Televisie-uitzending van de 
VVD: woensdag 19 april, 
20.20-20.30 uur, Nederland I. 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Twede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het noordelijke dis
trict vastgesteld: 
Kamercentrale Leeuwarden: 

mevrouw mr. E. Veder-Smit, dr. K. 
van Dijk. 

Kamercentrale Groningen: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Drenthe: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Aankondigingen 
24APRIL 
Dr. K. van Dijk en H. P. Waalkens, 

leden van de Tweede Kamer, spreken op 
de voorjaar§vergadering van de Kamer
centrale <rroning.:ln. Congrescentrum 
"Het Tehuis" te Groningen, 19.30 uur. 

28APRIL 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid der 

Tweede Kamer) discussieert met het 
P.v.d.A.-Kamerlid drs. H. M. Franssen. 
Dorpshuis te Warga (Fr.). 

Mevrouw mr. E. Veder-8mit leidt op 
10, 17 en 24 april een cursus algemene 
politieke vorming voor de plattelands
vrouwenkring Leeuwarden}Menaldum. • 

lMEI 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit spreelit 

in Grouw voor de afdeling Idaarderadeel 
over volksgezondheid. 

SMEI 
Dr. K. van Dijk(lid der Tweede Ka

mer) spreekt te Leeuwarden over On
derwijs. 

Mr. Geertsema spreekt 
in Assen 

Assen. - De Kamercentrafes Fries
land, Groningen en Drente beleggen een 
bijeenkomst op maandag 15 mei in café
restaurant Bellevue, dr. Nassaulaan 30, 
Assen. Op deze bijeenkomst spreekt mr. 
W. J. Geertsema, minister van binnen
landse zaken, over gewestvormiUg. A.an-
vang.20.00 uur. . . 

Na de inleiding is er gelegenheid tot 
discussie. De bijeenkomst is alleen toe
garikelijk voor leden van de VVD. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Rapport Noorden des Lands 

De verbetering van de verbindingen 
naar en binnen het noorden moet onver
kort worden voortgezet. Daarbij moet 
een duidelijk accent vallen op de hoofd
verbindingen. Dat is een van de conclu
sies die is vervat in het rapport Het 
Noorden van Nederland dat de commis
sie Noorden des Lands van de VVD on
langs heeft uitgebracht aan het hoofd
bestuur van onze partij. Het rapport 
omschrijft het gebied als een oase van 
ruimte en frisse, onbedorven lucht om te 
wonen en te werken en prijst het om 
zijn vele en ruime recreatiemogelijkhe
den die voor ons hele land van betekenis 
zijn. Om de verbindingen naar en in dit 
gebied snel te verbeteren pleit het rap
port daarom onder meer voor een snelle 
uitvoering van de verdubbeling van het 
traject Meppel-Heerenveen. Verder 
voor: 

• Aanleg van een spoorlijn van Em
men naar Hoogeveen met mogelijkhe
den van doortrekking naar Ter Apel. 

• De aanleg op iets langere termijn 
van de zogenaamde Zuiderzeelijn ( Gro
ningen - Drachten - Heerenveen - Lem
mer - Emmeloord - Lelystad - Amster
dam). 

• Uitbreiding van het dienstenpakket 
van de N.L.M.; een rec)ltstreekse ver
binding Groningen - Amsterdam en 
doortrekking van de lijn naar Bremen 
en Hamburg. 

e Onderzoek van de mogelijkheden van 
een containeroverlaadplaats in Meppel. 

Het rapport wijst op drie "zwarte fei
ten" die het imago van het noorden on
gunstig beïnvloeden: de inkomensach
terstand, de hogere werkloosheid en het 
vertrekoverschot. Die moeten, vinden de 
samenstellers, in hun juiste proporties 
worden gezien en geplaatst en op een 
andere manier bestreden dan tot dusver
re het geval was. "Iedere streek van ons 
land heeft haar eigenaardigheden en 
haar structurele problemen, vooral het 
Westen. Die moeten niet geïsoleerd naar 
buiten worden gebracht," aldus het rap
port. Wie "de drie zwarte feiten" in hun 
onderlinge samenhang beziet, zal mer
ken dat ze elkaar versterken en in 
stand houden: het overigens afnemende 
en voor Drente tot staan gebrachte ver
trekoverschot omvat voornamelijk men
sen in de aanvang van of in de opgang 
van hun loopbaan. Mensen dus die 
waarschijnlijk geen inkomensachter
&tand hebben, maar die wegens een te 
geringe beroependifferentiatie in het 
Noorden, elders een (nog) beter bestaan 
gaan opbouwen. Dat drukt liet gemid
delde inkomen per hoofd van de bevol
king. De uittocht uit de agrarische be
roepen - die niet op tijd kan worden 
opgevangen door uitbreiding in de in" 
dustrie en de dienstensector - en de 
aanzienlijke wrijvingswerkloosheid die 
in sommige rayons tot 7% en negen 
procent oploopt en tot grote aantallen 
WW- en WWV-trekkers leidt, drukken 
deze inkomens opnieuw. 

Bovendien blijkt telkens weer de grote 
honkvastheid van de noordeling in het 
algemeen. 

Seizoenwerklozen 
Dan zijn er in het noorden seizoen

werklozen (ongeveer twintig procent van 
het totaal) die min of meer gewend zijn 
aan tijdelijke campagnes. Een onver
mijdelijk gevolg van een omvangrijke 
landbouw en daarvan afhankelijke in
dustrie. Dan is ook nog het betrekkelijk 
lage aspiratieniveau van grote groepen 
- met name in de oostelijke Groningse 
en Drentse veenstreken - de moeite 
van het vermelden waard. 

Over de agrarische sector merkt het 
rapport op dat de bedrijfstak landbouw 
in zijn geheel met inbegrip van de aan
verwante bedrijven en industrieën ook 
in de toekomst van grote betekenis blij
v_en voor de werkgelegenheid en wel
vaart. Daarom bepleit het maatregelen 
die gericht zijn op een gezonde ontwik
keling van de landbouw in het noorden. 
Ook wordt aangedrongen op een krach
tige aanpak van een veelzijdige en 
grootscheepse landinrichting, mede ten 
dienste van verdere bebossing, recreatie 
en natuurbehoud met prioriteit voor de 
herindeling van de veenkoloniën. 

Volgens de samenstellers van het rap
port .,Noorden van het land" noemen de 
rapporten van het Amerikaanse onder
zoekbureau Arthur D. Little als· voorde
len die de noordelijke provinciën aan 
vestigingen van nieuwe industrie te bie
den hebben: een redelijk putwikkelde en 
verder in ·verbetering ,.zijnde infrastruc
tuur, ruimte, stabiele arbeidsverhoudin
gen, een aangename omgeving en de fi
nanciële faciliteiten van de overheid. 

Uit het onderzoek ter plaatse is gebleken 
dat de schijnbaar excentrische ligging 
over het algemeen weinig rcl!le bezwa
ren inhoudt en dat de in de noordelijke 
provincies gevestigde bedrijven tevreden 
zijn met hun keuze. Voor de verwezen
lijking van de "onmiskenbare mogelijk
heden" van het. noorden, vinden de on
derzoekers een "goed gecoördineerde 
en gerichte wervingsactiviteit" belang
rijk. 

Daaraan is,. aldus het rapport, In de 
nadagen van het kabinet De Jong nog 
gevolg gegeven door de inrichting van 
het Industrialisatiebureau te Groningen 
onder leiding van ir.Bloemendal die zijn 
sporen op het gebied van de werving en 
acquisitie in Zuid-Limburg al verdiend 
had. 

Perspectieven 
Ofschoon inderdaad het huidige tempo 

van de industrialisatie te laag is om 
vrijkomende arbeidskrachten uit andere 
sectoren op te kunnen vangen en wrij
vingswerkloosheid - ook onder de jon
gere krachten die uit het onderwijs ko
men - niet te voorkomen is, blijven er 
stellig perspectieven op wat langere ter
mijn. In Delfzijl staan aanmerkelijke 
verbeteringen te wachten. Het bureau 
Arthur D. Little ziet met name toe
kom&t in de proces controle-apparatuur, 
de elektro-medische apparatuur en in de 
kunststofverwerkende industrie. Deze 
gespecialiseerde produktieprocessen 
hebben het minst te maken met de geo
grafische ligging en zijn derhalve ook 
voor het noorden het meest geschikt. De 
magnesiumvondsten in Groningen en 
Friesland openen mogelijke perspectie
ven voor deze streken. 

- Het rapport bepleit de handhaving 
van de premieregelingèn van 25 en 15 
procent bij de vestiging c.q. uitbreiding 
van industriële en dienstverlenende be
drijven en een verplaatsingskostenrege
ling voor het hele noorden, inclusief 
Noord-Overijssel. Verder wil het dat de 
minister van economische zaken een be
leidsreserve wordt toevertrouwd van 
rond 25 miljoen gulden naar het voor
beeld van de beleidareserve voor het we
tenschapsbeleid. 

Dienstensector 
In de dienstensector bepleit het rap

port de concentratie van dienstverlenen
de bedrijven en verder te verplaatsen 
rijksdiensten in de provinciale hoofdste
den, een krachtige en bedrijfsmatige 
aanpak van de recreatieve infrastruc-

tuur en inschakeling hierbij van de be
staande arbeidsreserve, gedeeltelijk ter 
vervanging van aanvullende werken en 
sociale werkvoorziening: normaai loon 
bij abnornale werkloosheid voor vol
waardig werk. 

Andere wensen die het rapport in deze 
sector opsomt: 

• Een premieregeling voor het recrea
tlev~ bedrijfsleven, gekoppeld onder 
meer aan voorwaarden inzake de mi
lieuhygU!ne. 

e Decentralisatie van middelen en be
leidsbepaling op sociaal-cultureel gebied 
naar provincies en gemeenten. Dit naar 
het voorbeeld van de "Friese cultuur
pot" op de begroting CRM. 

• Bevordering van grensoverschrij
dend toerisme. 

• Bijzondere aandacht voor de Wad
denzee als natuurgebied. 

• Indien het grote legerplaatsenplan 
Ter Apel wordt uitgevoerd, moeten de 
bijbehorende diensten ten minste een
zelfde werkgelegenheid verschaffen als 
door het plan wegvalt. Schadevergoe
dingsregelingen moeten in een speciale 
wet geregeld worden. 

In memoriam 
J. N. F. C. Dorrius 

Bij het ter perse gaan van deze editie 
bereikte ons het droeve bericht dat na 
een langdÛrige ziekte toch nog onver
wacht op 74-jarige leeftijd is overleden 
de heer Dorrius, propagandist voor de 
VVD bij de Kamercentrale Leeuwarden. 

Door de grote toewijding en het en
thousiasme, waarmee de heer Dorrius 
zijn functie gedurende twaalf jaar heeft 
vervuld, was hij geworden tot een grote 
steun en vraagbaak voor de Friese af
delingsbesturen, zoals bekend aan de ve
len die zijn rustige beminnelijke per
soonlijkheid hebben leren kennen. 

De VVD-centrales en afdelingen in 
Friesland hebben in hem veel meer ver
loren dan een zeer plichtsgetrouwe 
functionaris. Zij verliezen in de heer 
Dorrius bovenal een trouwe vriend en 
graag geziene gast. Zo zal hij bij velen 
in Friesland nog lang in herinnering 
blijven. 

Wij wensen zijn vrouw en kinderen de 
kracht toe die zij nodig zullen hebben. 

Drente blij met sportnota 
Op 21 april gaan de Drentse statenie

den zich bezighouden met de sportnota. 
Een belangwekkend document. Immers, 
met het toenemen van de vrije tijd 
stijgt de behoefte aan sportieve recrea
tie. Zowel passief als actief. 't Is in 
Drente niet zo, dat er nauwelijks moge
lijkheden voor sportbeoefening zijn, een 
feit is wel dat er veel te weinig sportza
len, -hallen etc. zijn. Ook de fractie van 
de VVD in de provinciale staten van 
Drente houdt zich intensief bezig met 
deze sportieve problematiek. Statenlid 
A. J. Evenhuis uit Meppel constateert 
dan ook met duidelijk waarneembare 
voldoening: "We zijn blij, dat die sport-· 
nota er is". Wat houdt deze sportnota 
nu eigenlijk in? De heer Evenhuis weèt 
er uiteraard alles van. Dit is zijn ant
woord: "Ten aanzien van de sport in 
haar ruimste betekenis wil het provincie
bestuur een actiever beleid gaan voeren. 
Uiteraard juichen wij dat toe. Besloten 
za! worden een bedrag van twee ton uit 
te trekken voor de bouw van sporthal
len en -zalen. In de komende twee jaar. 
Daarnaast gaat men 15000 gulden be
steden voor kadervorming en vervolgens 
komt er in Assen een huis voor de 
sport. 

Positief 
Dat moet men zien als een soort zenuw
centrum voor de sportbonden in Drente. 
V oor problemen wat administratie en 
organisatie betreft moet iedere bond 
daar terecht kunnen. Verder wil het 
provinciebestu~ de kadervorming ten 
behOeve van de hele sportbeweging be
ter gaan -subsidiëren. In grote lijnen 
komt daar deze Drentse sportnota op 

neer. 

De VVD-fractie staat zeer positief te
genover dit rapport. Wij vinden dat dit 
~en goede daad is van de provincie. Daar
naast zijn wij van mening dat die twee 
ton aan de minimale kant zijn, als je 
ziet hoe groot in Drente de behoefte is 
aan goede sportaccommodaties. Wat na
melijk is het geval? Voor 1980 zullen er 
65 sporthallen bij moeten komen wil 
men de te verwachten groei van de aan
tallen passieve en actieve sportbeoefena
ren kunnen opvangen. Als je daar naar 
kijkt, is een bedrag van twee ton na
tuurlijk niet veel. Hoogstens twee sport
hallen en één zaal zouden er meer ge
subsidieerd kunnen worden. Aan de an
dere kant echter is het zo, dat men per 
jaar in Drente denkt te kunnen verwe
zenlijken één sporthal en één sportzaal 
en in die zin is het een goede aanzet. In 
die zin ook beoordelen wij het beleid 
van gedeputeerde staten van Drente. 
Uit de sportnota blijkt de goede wil van 
het provinciebestuur en ik vind dat je 
daar niet negatief over kunt oordelen. 
~et is een intensivering van een door de 
jaren heen verantwoord sportbeleid en 
daar kun je eigenlijk alleen maar blij 
om ziJn. Wij van onze kant hopen uiter
aard, dat j.n de komende jaren meer 
voor de sport gedaan zal kunnen wor
den, want het is natuurlijk zonder meer 
duideljk, dat de vraag van de inwoners 
van Drente naar goede sportaccommo
daties steeds dringender zal worden. Be
stuurlijk gezien ben je natuurlijk ner
gens, al11 je daar op dit moment geen 
rekening mee zou willen houden. Het 
provinciebestuur etaleert die goede wll 
en wij van de VVD hebben daar veel 
waardering voor. Natuurlijk, je wilt al
tijd meer, maar het is goed om met de 
beide benen op de grond te staan". 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

PRIKKELS 
• Prof. Steenkamp, in een ge
sprek met De Tijd: ,.Dat ,rooie 
Piet' vind ik een vervelende be
naming. Die is afkomstig vàn Hen
ry Faas, indertijd politiek redac
teur van De Volkskrant. Wat is 
rood eigenlijk ? In sommige zaken 
sta ik duidelijk aan de kant van 
rechts. Toen we ons met een paar 
mensen terugtrokken voor het op
stellen van het KVP-programma, 
heb ik gezegd: De NAVO wil ik 
niet eens ter discussie stellen; 
daar wil ik niet eens over pra
ten." 

• De Londense correspondent 
van Het Vrije Volk: ,.Koningin 
Elizabeths lijfarts, Sir John Peel, 
heeft zich uitgesproken voor ge
boortenbeperking. Hij wil dat er 
belasting wordt geheven op het 
krijgen van veel kinderen, en 
voorts moet iedere vrouw de pil 
lcunnen krijgen zoals elk ander 
medicijn dat binnen de nationale 
gezondheidszorg valt." 

• Drs. L. F. Tijmstra, directeur 
van de jubilerende wereldomroep, 
in een gesprek met De Telegraaf: 
"Wij vinden dat Nederland niet 
de zondagsschoolmeester moet 
zijn die vertelt hoe de wereld 
moet marcheren. Dat zou een 
lachwekkende vertoning zijn." 

• De schrijver G. K. van het Re
ve in "De taal der liefde": "Ik las 
het interview met minister Geert
aerna in het dagblad Het Parool. 
Ik was zeer tevreden, dat ik op 
Geertsema gestemd heb. De 
Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie is de enige partij, die 
ooit iets voor minderheden zal 
doen." 

• Oud-minister Luns, thans se
cretaris-generaal van de NAVO, 
in een gesprek met Het Parool: 
"Sommige partijen zien volstrekt 
voorbij aan de enorme militaire 
krachtsontplooiing van de Russen. 
Rusland heeft zijn militaire posi
tie de laatste jaren ingrijpend 
versterkt. Ik begrijp eenvoudig 
niet dat men zich niet afvraagt 
waarom de Russen dat doen. Het 
past immers nauwelijks in een 
politiek van ontspanning ......... " 

• Propaganda 
Het artikel van dr. R. W. de Korte 

(dagelijks bestuurslid en belast met de 
propaganda) in ons nummer van 17 
maart, heb ik in vele opzichten met in
stemming gelezen. Het is ook naar mijn 
mening een misvatting, dat men "men
sen zou kunnen verkopen" op dezelfde 
wijze als produkten. Inderdaad is poli
tieke propaganda alleen zinvol ter on
dersteuning van een gevoerd (en even
tueel te voeren) beleid. Theorie en prak
tijk worden dan immers volkomen rei:iel 
aan elkaar getoetst. En aangezien de 
Kamerleden en ook onze vertegenwoor
digers in de 1agere publiekrechtelijke 
lichamen, op basis van ons program van 
beginselen, continu een "beleid" voeren, 
zal ook onze propaganda een continu 
bedrijf moeten zijn, 

Dat wil uiteraard niet zeggen, dat we 
dagelijks zouden moeten vergaderen, 
manüesten uitgeven, e.d. Het betekent 
wel, dat degenen, die hun tijd en energie 
willen geven (en die zijn er gelukkig 
nog altijd) aan de liberale propaganda 
en de bevordering daarvan, bij voortdu
ring attent zullen moeten zijn om in 
actie te komen of te reageren telkens 
wanneer bepaalde omstandigheden of 
gebeurtenissen dan wel bepaalde uitla
tingen van anderen daartoe aanleiding 
geven. Er zal ook nogal eens iets recht 
moeten worden gezet bij verkeerde 
voorlichting in pers, radio of televisie. 

Bovendien zullen zoveel mogelijk 
contacten moeten worden gelegd en zul
len onze partijvertegenwoordigers tus
sentijds moeten worden géïntroduceerd 
bij een zo groot mogelijk publiek, opdat 
inderdaad het verwijt worde voorkomen, 
dat men zijn vertegenwoordigers alleen 
maar ziet of bereiken kan als de verkie
zingen in zicht zijn. Op dit punt valt 
zeker onze Kamerleden en onze partij
voorzitster trouwens weinig of niets te 
verwijten. 

Hoe meer men ook buiten de verkie
zingstijd· van de partij en haar verte
genwoordigers hoort en bemerkt, des te 
korter kan onze eigenlijke, geconcen
treerde verkiezingsactie zijn. Daarbij 
komt dat, zoals ook de heer Oud altijd 
placht te waarschuwen, bij verkiezingen 
bepaalde gebeurtenissen en ontwikkelin
gen, die zich in de allerlaatste weken 
voordoen, een vrij grote invloed kunnen 
hebben op de verkiezingsuitslag. Reden 
te meer om het echte verkiezingskruit 
niet te vroeg te verschieten. Deze theo
rie vond haar bevestiging nog eÈms bij 
de laatste verkiezingen (in juni 1970) 
voor het Britse Lagerhuis, toen geheel 
tegen de verwachtingen in de conserva
tief Heath een meerderheid van 43 ze
tels op Labour behaalde en daarmee 
Wilson uit Downingstreet verdreef. Bij
na tot het laatst toe hadden de opinie
peilingen Wilson een meerderheid toe
geschreven. Tijdens de verkiezingscam
pagne verscherpte zich echter juist de 
economische crisis. Twee grote stakin
gen braken uit. De stijgende prijzen en 
de inflatie gingen de verkiezingscam
pagne beheersen. Onder die omstandig
heden was het door Heath geproduceer
de verkiezingsmanifest: ,.A better to
morrow" het juiste woord op het juiste 
ogenblik. Het kondigde aan, dat onder 
een conservatief bewind de "hele stijl 
van regeren" zou veranderen, waarte
genover de instinctieve reactie van de 
socialisten werd gesteld om vanouds 
doctrinair bij het rijzen van problemen 
de oplossing te zoeken in "reguleren, 
beperken en belasten". Cijferonderzoe
kingen hebben later aangetoond, dat het 
vooral de "huismoeders", die noch van 
stakingen, noch van prijsstijgingen hou
den, zijn geweest, die de doorslag voor 
de socialistische nederlaag en de· conser
vatieve overwinning hebben gegeven. 

• Evenwichtige politiek 
Grote nadruk legde dr. De Korte in 

zijn artikel van 17 maart op de gevoL
gen van het feit, dat bij de eerstvolgen
de Kamerverkiezing, naar gelang van 
het jaar waarin die verkiezing zal wor
den gehouden (normaal in 1975) zo tus
sen de vijfhonderdduizend en één mil
joen nieuwe kiezers naar de stembus 
zullen kunnen gaan. Zulks als gevolg 
van de verlaging van de kiesgerechtigde 
leeftijd van 21 tot 18 jaar. Dat betekent, 
dat deze jongeren zouden kunnen beslis
gen over de verdeling van 25 à 30 zetels. 

Voor ons een reden om daar bijzonder 
attent op te zijn, omdat volgens het 
laatste NIPO-onderzoek tegenover een 
landelijk percentage voor de VVD van 

10,3 pct. bij de groep van 18- tot 21-ja
rigen onze aanhang slechts tussen 7 en 
8 pct. zou liggen. Het hoofdbestuur wil 
nu een nieuwe-kiezers-werkgroep 
(NKW) instellen, onder leiding van het 
hoofdbestuurslid voor de propaganda 
(dr. De Korte). Gegadigden voor deze 
werkgroep zijn in genoemd nummer van 
ons blad per advertentie reeds opgeroe-. 
pen. Gedacht wordt aan een zevental 18-
tot 21-jarigen uit de groep van middel
bare scholieren, werkende jongeren, stu
denten en uit de JOVD, waarbij wel het 
lidmaatschap van de partij vereist is. 
"Zij zullen als testpanel fungeren voor 
alle lopende VVD-presentaties en van 
advies dienen of deze ook jonge kiezers 
aanspreken." 

Het lijkt mij een experiment, dat 
waard is uitgevoerd te worden en onze 
goede wensen mee te krijgen. Dit voot
op stellend, zou ik er graag toch enige 
kanttekeningen bij willen plaatsen. In 
de eerste plaats het geconstateerde feit 
zelf. Wie in aanmerking neemt, hoe een 
belangrijk deel van onze jongeren met 
uiterst radicaal-linkse drogredenen door 
"kritische onderwijzers", "kritische le
raren", een bepaald soort jeugdleiders 
van zomerkampen, door radicale activis
ten in de militaire dienst en overal el
ders waar jongeren in groepsverband 
bijeen zijn, worden geïndoctrineerd, zou 
eigenlijk nog blij verrast kunnen zijn 
dat het. percentage in deze categorie 
VVD-stemmenden niet meer dan ruim 
twee op de tien pct. afwijkt van onze 
gemiddelde kiezersaanhang. Dit geldt te 
meer, waar het een bekend gegeven is, 
dat ons aanhang-percentage bij de daar
op direct volgende leeftijdsgroepen vrij 
snel omhoog gaat. Dat wijst erop, dat 
zodra wat meer levenswijsheid wordt 
verkregen en de - dikwijls - gehuwde 
staat is ingetreden, het individuele ver
antwoordelijkheidsgevoel toeneemt. Met 
als gevolg dan weer: toenemend ver
trouwen in en affiniteit voor een partij, 
die politiek-liberale gedachten propa
geert en in toepassing brengt. Er is m.i. 
vooralsnog dus geen reden om aa~ te 
nemen, dat dit percentage van 7 à 8 een 
bij het klimmen der jaren in deze groep 
onveranderlijk gegeven zou zijn. 

Nogmaals: dat neemt ondertussen niet 
weg, dat iedere poging om ook de aller
jongste kiezers (en kiezeressen!) via 
aanvaardbare adviezen uit eigen jonge
renkring te bereiken, het pogen waard 
is. 

Een tweede kanttekening is, dat te
genover het aantal van een half tot één 
miljoen "nieuwe" kiezers in ieder geval 
toch altijd nog een veel grotér aantal 
(eveneens "bruto" gerekend: circa 8 
miljoen) "oudere" kiezers staat; dat te
genover de 25 à 30 Kamerzetels die de 
jongste categorie zou kunnen verde
len, de "ouderen" dan toch nog over 125 
à 130 zetels te beschikken hebben; en 
dat tenslotte onze tegenwoordige 16 ze
tels voor het allergrootste deel aan de 
kiezers boven de 25 te danken zijn. 

De leuze: wie de jeugd heeft, heeft de 
toekomst, heeft de betrekkelijkheid van 
alle leuzen. Er is een voortdurende door
stroming van heel jong naar iets minder 
jong, jong, wat ouder, oud en oudst. 
Men vergete daarbij niet, dat de thans 
35- tot 50-jarigen (waarschijnlijk onze 
grootste aanhang), gezien de nu reeds 
gemiddelde leeftijdsgrens in ons land 
van 75 jaar voor hen, gemiddeld 
dus nog 40 tot 25 jaar van hun 
kiesrecht gebruik zullen kunnen maken. 
Wat hiermee slechts betoogd wil worden 
is, dat we ook hier een evenwichtige 
politiek zullen moeten voeren. Hetgeen 
betekent, dat we er wel voor , zullen 
moeten zorgen, dat we bij het 
pogen om nieuwe aanhang te ver
werven (en dat geldt dan voor jon
geren en ouderen), niet aan de denkwe
reld, de inzichten en de belangen van 
hen, die nog jarenlang de trouwe kern 
en de grote meerderheid. van onze aan
hang zullen (kunnen) vormen, voorbij 
zullen mogen gaan. 

In zoverre zal de Kamerverkiezing 
van 1971 voor ons een waars·chuwing 
moeten zijn. Toen immers is in de laat
ste weken vóór de verkiezingsdag de in
druk in vrij uitgebreide kring ontstaan, 
dat de VVD het met lastenverzwaring 
en de inflatie niet zo nauw meer nam en 
deze al bij voorbaat als onvermijdelijk 
aanvaardde. Dat heeft ons in plaats van 
een winst van twee zetels, , welke de Sta
tenverkiezingen en ook de verwachtin
gen in politieke kringen ons voorspel
den, een verlieszetel opgeleverd. En wel 
aan nieuwe concurrenten als DS'70 en 
de lijst van de zich noemende Midden
standspartij. Ook hier weer zo'n - in 
dit geval voor ons noodlottige - ont
wikkeling in het zicht van de stembus. 
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Dit is geen pleidooi om niets te veran
deren. Dat zou, in een dynamische tijd 
als deze, grote dwaasheid en trouwens 
ook een onmogelijkheid zijn. Het is wel 
een waarschuwing, de eigen aanhang, 
die ons door een reeks stembusoverwin
ningen vooral in de tijd van Oud, tot de 
derde partij in grootte maakte, niet te 
vergeten en niet af te stoten bij het 
streven naar een nieuwe aanhang, die 
nog moet komen. 

De VVD heeft, om nog eens een 
woord van Oud te gebruiken, geen dog
ma's, maar beginselen. Die (liberale) 
beginselen zijn in wezen onveranderlijk, 
maar hun toepassing dient voortdurend 
te worden aangepast aan de wisselende 
omstandigheden. Tot die voortdurende 
aanpassing, mits op evenwichtige wijze 
uitgevoerd, zijn en blijven wij te allen 
tijde bereid. Daarom is de VVD een mo
derne partij - in de beste zin van het 
woord. 

• Liberaal manifest 
De hoofdredactie van Elseviers Maga· 

zine heeft de door mevrouw Van Some
ren namens het hoofdbestuur van de 
VVD aangekondigde en door de algeme
ne vergadering der partij door middel 
van een unaniem aanvaarde motie on
derstreepte gedachte van de opstelling 
van een "Liberaal Manifest", dat ook 
liberaal denkenden uit andere partijen 
achter zich wil krijgen, een "verheu
gend initiatief" genoemd. 

Elsevier voegde daar echter aan toe: 
"Deze partij heeft zich onzes inziens te 
lang van de partijvernieuwing afge
keerd, maar kan nu wellicht op het goe
de moment het politieke centrum gaan 
veroveren". · 

Met de tweede helft van deze toevoe
ging kan ik het eens zijn, met de eerste 
niet. Het zij nog maar eens herhaald: 
het bestaan zelf van een georganiseerde 
liberale partij is altijd al een bijdrage, 
een voorbeeld geweest voor juiste poll· 
tieke verhoudingen. Het gaat immers 
om het trekken van zuiver p o 1 i t i e • 
k e scheidslijnen, gebaseerd op p o 1 i • 
t i e k e beginselen en hun uitwerking in 
een politiek program. Reeds Dressel
huys noemde zijn Vrijheidsbond (later 
Liberale Staatspartij) in zijn befaamde 
brochure van 1924 "Om de democratie" 
een "stad met vele poorten". Met andere 
woorden: een partij waar ieder welkom 
en volkomen op zijn plaats is, die haar 
politieke beginselen en doeleinden kan 
onderschrijven. En waarbij het ant
woord op de vraag hoe de geestelijke 
overtuiging, waaruit het staatkundig 
beginsel voortvloeit, behoort te worden 
verstaan, aan het individuele geweten 
wordt overgelaten. Zoals het bij de op
richting van de VVD werd geformu
leerd: "Zij acht gemeenschappelijk in· 
zicht omtrent dit staatkundig beginsel 
voldoende voor vruchtdragende samen
werking in dezelfde staatkundige orga
nisatie". 

Dat is het liberale standpunt omtrent 
de scheidsgrond voor politieke organisa
tie altijd geweest en zal dat ook altijd 
blijven. Het verschil met de tijd van 
weleer is, dat thans deze opvatting om
trent de wenselijke politieke scheidslij
ook in kringen, waar dat tot voor kort 
nog onmogelijk bleek. Daarom is de tijd 
th~ns rijp om dit appel opnieuw, aange
past uiteraard aan de omstandigheden 
en verhoudingen van heden, in een velen 
nen haar erkenning begint te vinden 
aansprekend "Liberaal Manifest" met 
klem te doen. 

Landelijk congres 
LSV Rotterdam 

Rotterdam. - De afdeling Rotterdam 
van de Liberale Studentenvereniging 

. Nederland organiseert zaterdag 22 april 
in socii:iteit Hermes, Robert Baeldestraat 
55, een landelijk congres. 

Tien uur . starten de leden van de 
LSVN en die van de JOVD met een 
discussie over ,.De toekomst van het li
beralisme". Inleiders: D. N. M. van 
Wees, voorzitter JOVD en G.W. van 
Gent, voorzitte:: LSVN. 

's Middags volgt een forum onder lei
ding van dr. F. A. Hoogendijk. Forum
leden zijn drs. H. Gruyters (D'66), drs. 
L. van Leeuwen (VVD), prof. dr. F. L. 
Polak (DS '70), mr. H. van Riel (VVD) 
en dr. H. J. Roethof (PvdA). Onder
werp: Partijvernieuwing in Neder
land. 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het oostelijk district 
vastgesteld: 
Kamercentrale Gelderland: 

drs. G. M. V. van Aardenne, L. M. de 
Beer, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Zwolle: 
G. W. Keja, H. P. Waalkens. 

vrijheid en 
democratie 

De reelactie van Vrijheid en Democra
tie la gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Berengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voonieter van de reelactiecommissie la 
de heer Ph. (), la ()hapelle. 

De abonuementeu-admiuistratie word& 
verzorgd door het algemeen secretariaa.& 
van. te VVD, Kouingbmegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon
nementen-administratie, 010 • 111141.), 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
slcb dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatle wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 • 147211, 

. · algemeen . 
: secretariaat 

Be& algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin
ginnegracht 61, telefoon (070) 604803. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
Daag. 

VRIJHEID EN DEMOCRATI~ 

Misdeeld grensgebied 

"Om een economische en politiek
economische eenwording te verkrijgen, 
moet de afstand tussen de afzonderlijke 
gebieden en de achterstand van minder 
begunstigde streken worden verminderd. 
Dan pas zullen de economieën zich har
monisch kunnen ontwikkelen en op sta
biele wijze uitbreiden." Dit citaat uit de 
inleiding tot het E.E.G.-verdrag heeft de 
stichting het Nederlands Economisch 
Instituut en de Duitse Gesellschaft für 
Regionale Strukturenentwicklung te 
Bonn voor ogen gestaan, toen zij enkele 
jaren geleden twee Nederlandse grens
gebieden en een Duits "minder begun
stigd" grensgebied begonnen door te 
lichten. De grensgebieden waren Twente 
en Oost-Gelderland in ons land en West
Munsterland en het graafschap Bentheim 
aan de overzijde van de grens. De insti
tuten kregen de opdracht tot dit onder
zoek o.m. van beide nationale regerin
gen en de Commis~ié van de Europese 
Gemeenschappen. In een onlangs ver
schenen rapport hebben de instituten 
een overzicht gegeven van de gehele 
problematiek van het onderzoekgebied 
als geheel en van de vooruitzichten en 
de aanbevelingen voor oplossingen in 
het verband van de Europese gemeen
schap. 

De studie toont aan dat zonder een 
goed uitgewerkte politiek volledige werk
gelegenheid in de regio niet wordt be
reikt, dat de groei achterblijft bij de 
nationale ontwikkeling, dat de wankele 
regionale economie blijft bestaan, dat de 
achterstand in de inkomens niet wordt 
ingehaald en dat er grote gebreken blij
ven in de infrastructuur. 

Bij een nadere bestudering van het
geen er tot dusverre aan maatregelen 
voor het onderzoekgebied is genomen, 
blijkt volgens het rapport dat aan de 
Nederlandse zijde bijzondere stappen 
voor Twente en Oost-Gelderland vrijwel 
achterwege zijn gebleven. Nederland 
kent stimulerings- en activeringsgebie
den, maar Twente en Oost-Gelderland 
horen daar niet bij. Vereist is daarom, 
aldus het rapport, een regionale politiek, 
waarbij rekening wordt gehouden met 
de gevarieerdheid van de economische 

Mijn opinie is ... 
• Leraren de dupe? 

Moeten de leerkrachten van het kleu
ter c.q. basis onderwijs salarisverhoging 
krijgen ten koste van de leraren in het 
voortgezet onderwijs? Naar aanleiding 
van de uitlating van mevrouw Smit
Kroes op een congres van kleuterleid
sters (geciteerd in het weekblad voor le
raren van 7 april) dat zij de salariëting 
van de docenten bij de verschillende on
derwijsniveaus in één verband wil zien, 
vraag ik mij af of dit haar bedoeling is. 

Uit het aangehaalde artikel blijkt na
melijk dat de heer Laban van de PvdA 
dit doel wenst te bereiken door de be
schikbare loonsom anders te verdelen en 
de zgn. eerstegraads docenten een klei
nere salarisverhoging te geven dan de 
overige docenten. Als leraar intrigeert 
het mij nu aan welke salariscorrecties 
binnen ons onderwijs onze partij denkt. 

Eerstegraadsleraren zijn lieden, die of 
academisch gevormd zijn of een MO-B 
Jiploma bezitten. Zij zijn geheel bevoeg
de leerkrachten en ze zijn niet dik ge
zaaid. Al jarenlang wordt op de middel
bare scholen 20 tot 25 procent van de 

bedrijvigheid en ook met de kwaliteit 
van de arbeidsmarkt. 

In Twente ontwikkelt zich naast de 
textielindustrie de metaalindustrie zeer 
gunstig. Maar het is de vraag of de 
metalilnijverheid alleen het hele omvor
mingaprobleem in Twente kan en moet 
oplossen. Gedacht moet worden aan nog 
een of meer industrieën, waarbij men er 
niet op kan rekenen dat in 19SO een 
chemische industrie van enige betekenis 
aanwezig kan zijn. Aandacht moet wor
den geschonken aan de frisdrankenin
dustrieën, drukkerijen en uitgeverijen, 
leder- en rubbernijverheid en ook aan de 
fabricage van aardewerk, glas, kalk en 
stenen. 

Het rapport somt gedetailleerd op 
welke verbeteringen aan de infrastruc
tuur, met name aan het verkeer en ver
voer, moeten worden aangebracht. Ook 
voor de gezondheidszorg en het onder
wijs worden mogelijkheden en wense
lijkheden voor verbetering genoemd. Als 
verbeteringen in de infrastructuur die 
voorrang moeten hebben, noemt het 
rapport: 

• De onverwijlde uitbreiding van de 
Nederlandse wegen ES en RW 15 en de 
Duitse A 113 (Emslandlinie). 

• Een versnelde elektrificering van de 
belangrijkste baanvakken van de Spoor
wegen bi het onderzoekgebied. 

• Bovenregionale herziening van de 
kanaalverbinding tussen het Duitse en 
het Nederlandse waterwegennet. 

De Technische Hogeschool te Ensche
de zou moeten worden verbeterd en uit
gebreid met een medische faculteit. 

De onderzoekers zijn van mening dat 
men ernstig in overweging moet nemen 
althans het oostelijk deel van de achter
hoek in 1973 in de stimuleringsplanntng 
op te nemen. 

Een belangrijke conclusie van het 
rapport is ook dat de Europese Investe
ringsbank zou moeten worden ingescha
keld bij de financiering van de infra
structurele plannen die voor belde gebie-. 
den langs de grens van belang zijn (de 
ES bij voorbeeld). 

lessen door onbevoegde of gedeeltelijk 
onbevoegde krachten gegeven. Het aan
tal academisch gevormde leraren slinkt 
van jaar tot jaar en gepromoveerden 
worden zeldzaam. Het is dan ook geluk
kig dat een aantal leerkrachten uit het 
lager onderWiJS in hun vrije tijd voor 
een MO-akte studeren om aldus - ge
stimuleerd door betere salarisvooruit
zichten - docent bij het middelbaar on
derwijs te worden. Om deze mensen nu 
minder te laten meeprofiteren van sala
risstijgingen lijkt mij onbillijk. Ik ben 
met mijn salaris best tevreden, maar als 
ik het vergelijk met dat van academici 
uit andere beroepen springt het er niet 
boven uit. Ik zou het willen kwalificeren 
als redelijk, maar ook niet meer. 

Ik gun de kleuterleidsters graag hun 
salarisverhoging, maar dan niet zo dat 
de eerstegraads leraren daarvan de dupe 
worden. Laat allen die een betrekkelijk 
hoog salaris verdienen gedwongen wor
den hun steentje bij te dragen. In dat 
geval breng ik ook graag een offer al 
leidt dit tot belastingverhoging. 

DR. C. N. FEHRMANN, KAMPEN 

Mevrouw Stikker 
lid van verdienste 

EMMELOORD - De algemene ver
gadering van de afdeling Noordoostpol
der heeft tot lid van verdienste benoemd 
mevrouw F. K. Stikker Rienks te Em
meloord. 

Mevrouw Stikker is gedurende bijna 
twintig jaar als secretaresse een stu
wende kracht in de afdeling geweest. 
Zij hielp vele activiteiten organiseren en 
maakte velen in de Noordoostpolder 
enthousiast voor de partij. Haar politie
ke bezigheden beperkten zich niet tot de 
afdeling alleen. Sinds 1966 maakte zij 
deel uit van de VVD-fractie in de pro
vinciale staten van Overijssel. Als sta
tenlid besteedt zij veel tijd aan de pro
blematiek van de milieuhygiëne, waar
over zij regelmatig lezingen houdt. 

'Bezoek Diepenveen 
Woensdag 29 maart brachten de heren 

drs. Van Aardenne en Waalkens, leden 
van de vaste Kamercommissie voor bin
nenlandse zaken, een bezoek aan de ge
meente Diepenveen op uitnodiging van 
de afdeling Diepenveen-Bathmen in ver
band met de plannen van annexatie van 
deze gemeente ten behoeve van de ge
meente Deventer. Na een rondrit in ge
zelschap van de burgemeester van de 
gemeente Diepenveen langs de gebieden, 
waarvoor de gemeente Deventer in het 
bijzonder belangstelling heeft, volgde 
een korte bespreking op het gemeente
huis. Vervolgens werden de Kamerleden 
ontvangen in 't Haarhuns te Schalkhaar 
door het bestuur van de afdeling, waar
bij ook enige leden van het Actie-comité 
"Inspraak Burgerij Diepenveen" aanwe
zig waren. Tijdens een lunch werd uit
gebreid met de Kamerleden gediscus
sieerd over de verschillende aspecten 
van een mogelijke annexatie naar aan
lelding van door hen gestelde vragen en 
gemaakte opmerkingen. 

Aankondigingen 
17 APRIL 
De afdeling Deventer organiseert een 

debat tussen de Tweede Kamerleden 
drs. Th. B. Joekes en A. de Goede 
(D'66). 

23 APRIL 
Mr. H. E. Koning (lid der Tweede 

Kamer) heeft zitting in een politiek fo
rum te Lonteren georganiseerd door de 
O.V. Seneca, dispuut van het corps van 
de Vrije Universiteit. 

24 APRIL 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 

Tweede Kamer) spreekt te Doetinchem 
voor de statencentrales Doetinchem en 
Winterswijk over liberale politiek. Hotel 
de Graafschap, 20.00 uur. 
Hotel de Graafschap, 20.00 uur. 

27 APRIL 
G.W. Keja (lid der Tweede Kamer) 

spreekt voor de statencentrales Doetin
chem en Winterswijk over het functione
ren van het gemeentelijk apparaat. De 
Waag, Doesburg, 20.30 uur. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
--
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Levendige discussie volksgezondheid 

Mevrouw mr. E. Veder-Smit, die 
voor de VVD zitting heeft in de 
Tweede-Kamer en zich met name 
bezighoudt met onderwerpen de 
volksgezondheid betreffend, .geeft in 
dit artikel. een overzicht van de 
levendige discussies,· die binnen de 
partij zijn ontstaan over de nota 
volksgezondheid. 

Vele facetten van de problematiek, 
die de "consument" van de voor
zieningen op dit gebied raken worden 
in beknopte vorm behandeld. Hieruit 
blijkt dat veel punten voor verande
ring en aanpassing vatbaar zijn en 
dat daarop binnen de partij grondig 
wordt gestudeerd. 

De discussienota Volksgezondheid 
lleeft binnen onze partij ruime aandacht 
gekregen. 

De nota is behandeld in rond vijfen
twintig afdelingen en vrouwengroepen, 
verspreid over vrijwel het gehele land. 
Sommige afdelingen droegen de behan
deling op aan werkgroepen, andere 
werkten samen in het verband van Sta
ten- of Kamercentrale (Noord-Gronin
gen, Gelderland, Limburg). Schriftelijke 
rapporten kwamen binnen van zestien 
afdelingen, waarvan sommige gemeen
schappelijk opgesteld. 

In onderstaande samenvatting zijn de 
voornaamste gegevens uit deze rappor
ten verwerkt, voorts de conclusies die ik 
op spreekbeurten kon trekken. en ten 
slotte op- en aanmerkingen die miJ via 
een aantal brieven en bezoeken werden 
gemaakt. 

Ik heb gemeend het milieuvraagstuk 
terzijde te mogen laten, omdat daaraan 
een aparte vragenserie · is gewijd, en 
omdat het gehele vraagstuk op het con
gres van 27 mei zal worden behandeld. 

Het is verheugend te mogen constate
ren, dat de . nota een goed onthaal heeft 
gevonden, en dat men over het alge
meen de richtlijnen en standpunten die 
erin zijn neergelegd heeft onderschre
ven. 

Terecht hebben een aantal afdelingen 
geconstateerd, dat een deel van het cij
fermateriaal al weer is achterhaald. 
Immers de nota werd grotendeels in 
1970 geschreven en bevat dus voorna
melijk gegevens uit dat jaar en 1969. 
De ontwikkeling op het gebied van de 
gezondheidszorg gaat bijzonder snel, en 
dat blijkt wel het duidelijkst t.a.v. het 
abortusvraagstuk. 

De afdelingen Maassluis, Vlaardingen 
en Maasland, die een bijzonder gedegen 
rapport hebben opgesteld, merken op 
dat de nota geen chronologische of logi
sche opeenvolging van hoofdstukken be
vat, en dat sommige hoofdstukken el
kaar qua inhoud ovei"lappen. Dit is juist. 
Met de opstelling van de nota is echter 
geenszins naar volledigheid of naar een 
totaal-visie gestreefd. De bedoeling was 
alleen om enkele actuele vraagstukken 
op het gebied van de volksgezondheid te 
belichten, kort te analyseren en van 
voorstellen tot oplossing te voorzien. 
Daarom is aan het stuk de naam discus
sie-nota gegeven. 

VVD-discussiedag volksgezondheid 
Zoals reeds eerder in ons blad is aan

gekondigd organiseert de commissie 
volksgezondheid van de VVD op 22 april 
een discussiedag, samen met de Vereni
ging van Staten- en Raadsleden. 

Twee onderwerpen uit de discussieno
ta volksgezondheid, geschreven door 
mevrouw mr. E. Veder-Smit en enkele 
anderen, zullen worden behandeld. 's 
Middags houdt de staatssecretaris van 
sociale zaken, mr. J. G. Rietkerk, een 
inleiding over de financiering van de. 
gezondheidszorg. 

Elke VVD'er met belangstelling voor 
de volksgezondheid is welkom. De kos
ten van deelneming bedragen f 10 in
clusief lunch. De bijeenkomst wordt ge
houden in 't Spant te Bussum, dr. A. 
Kuyperlaan 3, bij de Ceintuurbaan. Op
gaven voor deelneming door onder-afge
drukte invulstrook te zenden aan alge
meen secretariaat VVD, Koninginne
gracht 61, Den Haag. Het programma 
luidt: 

9.30 tot 10.00 uur 
Ontvangst van de deelnemers. 

10.00 tot 10.30 uur 
Opening door de voorzitter van de 

VVD-commissie Volksgezondheid, de 
heer P. Muntendam. Samenvatting van 
de reacties op de discussienota van me· 
vrouw mr. E. Veder-Smit. 

10.30 tot 11.15 uur 
Inleiding 1: Intra-murale zorg (hoofd· 

stuk IV van de discussienota: het zie-

Naam: 

Straat: 

Plaats: 

Beroep/functie: .. 

kenhuiswezen). Inleider dr. J. van 
Mansvelt, geneesheer-directeur van het 
Elizabeth Gasthuis te Haarlem. 

Inleiding 2: Extra-murale zorg 
(hoofdstuk VII van de discussienota: 
maatschappelijke gezondheidszorg). In
leider drs. W. N. Bax, econoom bij het 
landelijk bureau van het Groene Kruis. 

11.15 tot 12.15 uur 
Groepsdiscussies. 

12.15 tot 13.00 uur 
Lopende koffietafel 

13.00 tot 14.00 uur 
Rapportage van de verschillende dis

cussiegroepen. 

14.00 tot 14.30 uur 
Inleiding over de financiering van de 

gezondheidszorg door mr. R. G. Riet
kerk, staatssecretaris van sociale zaken. 

14.30 tot 16.00 uur 
Plenaire discussie. 

Elke VVD'er met belangstelling voor 
de volksgezondheid is welkom. De kos
ten van deelneming bedragen f 10 in· 
clusief lunch. 't Spant ligt tien minuten 
lopen van het station Bussum-Zuid (dr. 
A. Kuyperlaan 3, bij de Ceintuurbaan). 
Als u deze dag wilt bijwonen, wilt u dan 
zo spoedig mogelijk onder-afgedrukt 
strookje invullen en opsturen naar het 
algemeen secretariaat van de VVD, Ko
ninginnegracht 61 te Den Haag. Er 
wordt dan wel op uw aanwezigheid bij 
de lunch gerekend. 

~enst deel te nemen aan de discussiedag Volksgezondheid op 22 april 1972 
in 't Spant te Bussum. De kosten à f 10 zullen ter plaatse worden voldaan. 

Met het oog op de onderwerpen, die 
tijdens de diseussiedag op 22 april a.s. 
te Bussum zullen worden behandeld, 
volgens thans eerst de reacties op de 
hoofdstuitken IV, V en VII. 

\ 

Ziekenhuiswezen 

Zeer veel aandacht is door de afdelin· 
gen besteed aan het ziekenhuiswezen. 
Achtereenvolgens zijn daarbij de best~,I
ren, de directies en de medische staven 
onder de loep genomen. Voor de gehele 
Interne organisatie van het ziekenhuis 
blijkt veel belangstelling te bestaan. 

T.a.v. de besturen stelt men de vraag, 
of zij voldoende deskundigheid bezitten 
om tegenspel te kunnen geven aan di· 
recties en staven, of zij genoeg aan
dacht aan het management besteden, of 
zij zich soms niet te veel .door status
overwegingen of concurrentie laten lei
den, en ten slotte: aan wie zij verant
woording afleggen. De afdeling Eindho
ven acht het wenselijk een vertegenwoor
diging van de patiëntjconsument erin op 
te nemen, alsmede een representant van 
de reg;io waarin het ziekenhuis zich be· 
vindt. 

Velen vragen zich af of de genees
heer-directeur op grond van zijn oplei
ding voldoende gekwalificeerd is als 
manager en de kamercentrale Limburg 
geeft daarom de voorkeur aan een niet
medicus als algemeen directeur. Een 
speciale opleiding van de ziekenhuis
econoom achten sommigen gewenst. 

De rol van de medische staf·acht men 
zeer belangrijk. Het werk van deze sta
ven begint op gang te komen. Veel 
hangt er vanaf wie voorzitter is, hoe 
men samenwerkt met directie en be
stuur, hoe één en ander is geregeld in 
het stafreglement. De staf kan een 
voorname rol spelen in de kwaliteitsbe
waking en de bevordering van de doel
matigheid. Is de staf bereid en in staat 
zich voor een juist opname- en ontslag
beleid in te zetten? 

Opnamebeleid 

Een aantal opmèrkingen zijn gemaakt 
over het opname- en ontslagbeleid. Ver
korting van de gemiddelde opnameduur 
is wenselijk. Steeds meer gegevens 
daarover komen ter beschikking. Daar
aan moet de gang van zaken in elk 
ziekenhuis getoetst worden, aldus stelt 
de afdeling Maassluis c.s. De afdeling 
Eindhoven acht externe controle op dit 
beleid noodzakelijk. Ook de wijze waar
op de huisarts zijn praktijk uitoefent en 
de wijze waarop hij verwijst is van gro
te invloed. Een bezwaar van de door het 
C.O.Z. geëiste bezettingsgraad van 90 
pct. acht men, dat daardoor het creëren 
van wachtlijsten wordt aangemoedigd. 

Een belangrijke rot in het verwijs- en 
opnamebeleid spelen eveneens de verze
keringainstanties o.a. door hun systeem 
van vergoedingen. 

De vaak bepleite verschuiving van kli
nische naar poliklinische behandeling 
blijkt bepaalde knelpunten op te leve· 
ren. Men noemt bijv. de huurberekening 
van operatiekamers en poliklinieken, die 
de poliklinische behandeling niet stimu
leren. De afdeling Maassluis c.s. vraagt 
onderzoek naar de motieven, die leiden 
tot voorkeur voor bepaalde behande
lingawijzen en bepaalde ziekenhuizen. 
Of het systeem van honorering der spe
cialisten hier ~Pn rol speelt, wordt door 
sommigen betwijfelt. 

De positie der specialisten is onder
werp van intensieve discussie geweest. 
Enerzijds stelt men, dat zij heel hard en 
lang werken, vijf jaar minstens extra 
moeten worden opgeleid, dat zij overbe
last zijn door een tekort aan beroeps
beoefenaren, en ten slotte alle inconve
niënten ondervinden van de vrije be
roepsuitoefening van heden zoals hoge 
belastingen en achterblijvende pensioen
voorziening. Daartegenover wordt aan
gevoerd, dat sommjge specialisten mo
nopolie-posities bekleden, dat een aantal 
van hen niet aan opleiding willen mede
werken, dat de jaarinkomens in sommi
ge specialismen exorbitant hoog zijn en 
niet in redelijke verhouding staan tot 
door hen geleverde prestaties. Waar ligt 
hier de waarheid? 

Zonder ook maar enigszins volledig te 
kunnen zijn, wil ik twee aanbevelingen 
vermelden: 1e. men kan in dit opzicht 
beter de knelpunten wegnem,,n, dan 
aan de specialisten het diens~verband op 
te dringen; 2e. onderzoek is gewenst 
naar de hoogste honoraria, aangezien de 
honorarium-opbouw van de verschillen
de specialismen zeer uiteenloopt. 

Het belang van een goed personeels
beleid wordt door verschillende afdelin
gen onderstreept. Men pleit voor onder
nemingsraden, meer differentiatie in de 

opleiding van verplegenden en meer dif
ferentiatie in de salariëring, aanmoedi
ging van parttime-arbeid voor de ge
huwde vrouw, crèches t;b.v. de gehuwde 
verpleegsters, meer werving van man
nelijke verplegenden. Mogelijkheden 
voor bijscholing en nascholing moeten 
worden vergroot. . 

De samenwerking tussen ziekenhuizen 
onderling en tussen ziekenhuizen en 
verpleegtehuizen achten velen nog on
voldoende. Regionale belangen en status
achtergronden mogen daarbij geen rol 
meer spelen. Verplichte rapportage aan 
de Nationale Ziekenhuisraad over de 
voortgang van de samenwerking wordt 
zelfs bepleit, evenals het creëren van 
bemiddelingsfiguren, die het ontstaan 
van regionale samenwerkingsverbanden 
moeten stimuleren. Daar waar een een· 
voudiger vorm van verpleging voorhan
den is, moet niet het ziekenhuis worden 
ingeschakeld. Versnelde bouw van ver
pleegtehuizen is noodzakelijk. 

De passages over de ziekenhuisbouw
in de nota worden algemeen onderschre
ven. Men wijst op het belang van stan
daardisatie. Een spreker constateerde 
cynisch het feit, dat aannemers verzot 
zijn op ziekenhuisbouw ... Verschillend 
wordt gedacht over het nut van een ga
rantiefonds voor gezamenlijke financie
ring. Men vreest dat de bespaarde ren
telast toch weer wordt gecompenseerd 
door een hogere verpleegprijs, omdat 
het fonds anders niet gevoed kan wor
den. Een afdeling stelde, dat doorvoe
ring van de Wet Ziekenhuisvoorzienin· 
gen er niet toe mag leiden dat de ver
gunningsprocedure zo langdurig en in
gewikkeld wordt, dat intussen de stij
ging der bouwkosten alle besparing illu
soir maakt. 

Gezondheidszorg 

Dit hoofdstuk bleek weinig controver
sieels te bevatten. Algemeen was men 
het eens, dat bij de kruisverenigingen 
schaalvergroting en nauwere samenwer
king noodzakelijk is. Men voegde daar· 
aan terecht toe, dat het werken in ge
meenschappelijke gebouwen door de 
verschillende kruisverenigingen aanbe
veling verdient. 

Stimulering van de samenwerking 
achtte men mede een taak van de over
heid, die dit door subsidiëring kan doen. 
Zowel in regionaal als in provinciaal 
verband zag men hier goede · mogelijk
heden. Kunnen de vrouwenverenigingen 
hier geen initiatief nemen, zo werd ge
vraagd. 

De taak van de kruisvereniging ziet 
men als bel11ngrijk op het gebied van 
voorlichting, preventie en vroegtijdige 
opsporing van ziekten. Specialisatie in 
de wijkverpleging werd aanbevolen door 
de afdeling Oegstgeest. Samenwerking 
met de huisarts en het maatschappelijk 
werk zal de hulpverlening "in de eerste 
linie" verbeteren en de huisarts ontlas
ten. Ook op het gebied van de nazorg 
bij ontslag uit het ziekenhuis heeft het 
kruiswerk een belangrijke inbreng te le
veren. 

Verbetering van de financiële positie 
der kruisverenigingen kan beter ge
schieden door een wettelijke regeling dan 
door financiering uit de A.W.B.Z., stel
den enkele afdelingen. De overheid 
krijgt dan oolt een garantie voor een 
behoorlijk bestuur. 

Raakt de maatschappelijke gezond
heidszorg in financieel opzicht niet ach
ter bij het maatschappelijk werk, zo 
werd gevraagd. 

Welk standpunt neemt de Centrale 
Raad voor de Volksgezondheid in t.a.v. 
de maatschappelijke gezondheidszorg? 
Herverkaveling tussen de departemen
ten van C.R.M., Volksgezondheid, Socia
le Zaken en Justitie achtte men in ver
schillende opzichten gewenst resp. nood
zakelijk. 

Financiering 

Een aantal voorstellen op financieel 
gebied staan reeds in de hoofdstukken 
over het ziekenhuiswezen, de maat
schappelijke gezondheidszorg en de ge
neesmiddelenvoorzlening. Mede omdat 
het ziekenhuiswezen verreweg de be· 
langrijkste kostenfactor vormt, heeft de 
afdeling Oegstgeest de hoofdstukken IV 
en V te zamen behandeld. 

Vrijwel alle afdelingen hebben mee
gezocht naar middelen om de onrustba
rende kostenstijging te beperken. Als 
principiële vraag kwam daarbij naar 
voren: welk deel van het nationaal inko
men willen we voor gezondheidszorg be
steden? Welke prioriteit moet dit be-
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Waarschuwing van Schunck 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het zuidelijk district 
vastgesteld: 
Kamercentrale 's-Hertogenbosch: 

mr. A. Geurtsen, mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes. 

Kamercentrale Tilburg: 
L. M. de Beer, mr. H. Koning. 

Kamercentrale. Middelburg: 
drs. G. M. V. van Aardenne, ir. D. S. 
Tuijnman. 

Kamercentrale Maastricht: 
G. Koudijs, mr. F. Portheine. 

Bestuursmutaties 
TILBURG - Het nieuwe bestuur van 

de afdeling Is als volgt samengesteld: 
voorzitter E. L. van den Bergh. vice
voorzitter drs. G. J. Boelen, secretaris 
drs. J. W. Hooftman, Academielaan 14, 
Tilburg, penningmeester ir. C. Tutein 
Nolthenius en leden mr. P. J. J. M. 
Mangelmans en P. L. van den Bossche. 

De afdeling zal in de gemeente Loon 
op Zand-Kaatsheuvel, Gilze-Rijen, Moer
gestel en Hilvarenbeek in het najaar 
contactavonden beleggen als eerste 
voorbereiding op de gemeenteraadsver
kiezingen. In Oisterwi;tk, waar de VVD 
twee raadszetels heeft, zal een werk
groep de gemeenteraadsleden gaan on
dersteunen. 

Discussie 
volksgezondheid 
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"Tegen de huidige voortgaande ver
~lechtering van de situatie in de mijn
streek valt voor een bedrijf als Schunck 
niet meer op te boksen. Ongetwijfeld zul
len nog meer grote bedrijven in de Oos
telijke Mijnstreek in grote moeilijkhe
den komen." Deze woorden van direc
teur Leo Schunck, die onlangs moest 
bekend maken dat zijn warenhuis uit 
het Heerlens stadscentrum zal verdwij
nen, laat aan duidelijkheid weinig te 
wensen over. De consequenties dallJ'Van 
gaan veel verder dan het afvloeien van 
ruim 200 Schunck-medewerkers, hoewel 
dit laatste, gezien de huidige arbeids
marktsituatie in de Oostelijke Mijn
streek juist ook in de sector "handel en 
diensten" bijzondere problemen 
schept. 
De sluiting van Schunck is namelijk 
ook een symptoom. Dat van een drei
gend debäcle dat de Mijnstreek boven 
het hoofd hangt. Een laatste waarschu
wing ook voor de verantwoordelijken 
die er van op de hoogte waren en zijn dat 
alleen al in 1971 419 bedrijven (detail
handel en andere) uit de Mijnstreek een 
beroep hebben gedaan op de bedrijfs
beëindigingsregellng van het Ontwikke- · 
lings- en Saneringsfonds. 

Er is in Zuid-Limburg eea winkelap
paraat met een vloeroppervlakte van 
560.000 vierkante meter. Volgens de lan
delijke normen is dat 220.000 vierkante 
meter te veel. Met andere woorden er 
heerst een krypto-werkloosheid van 
4000 mensen. 

Cijfers om van te schrikken, al zal de 
insider meteen opmerken dat de zelf
standige ondernemer in het midden- en 
kleinbedrijf momenteel in heel Neder
land moeilijke tijden doormaakt. De 
veranderende behoeften van de consu
ment, schaalvergroting, specialisatie, 
enz. zijn er de oorzaak van dat in het 
hele land fors gesaneerd moet worden. 
Waarom zou Limburg dan speciale aan
dacht moeten krijgen zal men vragen. 
Het antwoord luidt heel simpel: omdat 
de regering en dus het hele Nederlandse 
volk in 1965 heeft beslist dat de mijnen 
moesten worden gesloten. De consequen
ties van dit besluit hebben Limburg in 
cultureel, sociaal, maatschappelijk en 
economisch opzicht zodanig veranderd 
dat het volkomen onverantwoord zou 
zijn indien diezelfde regering en datzelf
de Nederlandse volk daar niet ten volle 
rekening mee zullen houden. Als men 
weet dat de daling van het aantal win
kelvestigingen in de Mijnstreek in ver
sneld tempo moet worden doorgevoerd 
omdat dit tempo in vergelijking met de 
rest van het land steeds was vertraagd 
onder invloed van de relatief hoge Ionen 
in de mijnindustrie, mag niet worden 
volstaan met een constatering zonder 
meer. Natuurlijk zal die achterstand 
moeten worden ingelopen wil er voor de 
winkelstand als geheel voldoende omzet 
overblijven. Maar men kan en mag niet 
voorbijgaan aan het feit dat de verande
ringen in het economisch bestel zich in 
deze regio zo snel aandienen dat er om 
de verpaupering van een grote groep 
kleine zakenmensen te voorkomen -
zeer snel zal moeten worden ingegrepen. 
Zij werden en worden namelijk getrof
fen door een soortgelijke calamiteit met 

leidsonderdeel krijgen? Is hier ooit een 
grens te trekken? Het zijn de vragen 
die wel gesteld, maar moeilijk beant
woord kunnen worden. 

In grote trekken kan men drie dingen 
doen om de collectieve lasten minder 
zwaar te laten drukken: doelmatiger 
werken, de lasten anders verdelen, som
mige kosten niet meer vergoeden. 

Doelmatiger werken 
Verschillende mogelijkheden zijn min 

of meer uitvoerig besproken: 
1e. herziening van ae uitvoeringsorga

nisaties der verplichte verzekering; 
2e. concentratie van ziekenfondsen en 

daardoor besparing van administratie
kosten; 

3e. aankweken kostenbesef bij artsen, 
apothekers en andere medewerkers; 

4e. vervanging van het abonnementa
honorarium door een verrichtingenhono
rarium. Vooral de kostenbewaking in 
het voorschrijfbeleid der "medewerkers" 
kreeg aandacht: men constateerde dat 

Vanaf 1 augustus 1972 
beschikbaar van een partijgenoot aan de COSTA DEL SOL, 

LUXE VILLA (6 personen) 
met zwembad, op privéterreln, 1 km van kust en dorp. 

_InfQrmaties en condities: telefoon 070 - 987100. 

dezelfde oorzaken als de mijnwerkers, 
waarvoor geen werk meer is. 

Door de verdwijning van de mijnen is 
het industriële patroon van de Mijn
streek zodanig veranderd dat een on
gunstige invloed op de koopkracht (ge
sproken wordt van een gemiddelde da
ling van 15-20 pct.) niet uit kon blijven. 
De Mijnstreek telt vele duizenden ver
vroegd gepensioneerden, duizenden an
dere ex-mijnwerkers moesten worden 
geplaatst in sociale werkplaatsen, de 
overbruggingsultkeringen aan in andere 
bedrijven geplaatste ex-mijnwerkers, lo
pen na twee jaar af, in andere bedrijven 
vinden ex-mijnwerkers praktisch overal 
een lager loonniveau, enz. Al deze facto
ren betekenen voor de individuele consu
ment een lager inkomen en voor de 
streek een probleem er bij. Het gemid
deld stljgingspercentage van de detail
handeisomzetten werd in de Mijnstreek 
dan ook zeker niet gehaald in 1971. 

VOORDELEN 
Het feit dat Limburg een grensprovin

cie is, schept voordelen maar ook nade
len. De kopersstroom uit België en 
Duitsland is steeds wisselvallig geweest, 
maar op het ogenblik ziet het er niet 
naar uit dat met name de Duitse kopers 
nog ooit massaal zullen terugkomen. De 
stijging van de kosten van levensonder
houd in 1971 immers overtrof die van· 
Duitsland met royale cijfers. 

De sluiting van de mijnen heeft ook 
een sterke migratie veroorzaakt, voor
namelijk van jonge leidinggevende en 
middelbare functionarissen, terwijl door 
de teruglopende bevolking de afbraak 
van oude stadswijken in het oude mijn
gebied ook nog sterk werd gestimuleerd. 

Van de pendel ten slotte kan worden 
gesteld dat deze een nadelige invloed 
heeft op de groei van de industrie en 
daarmee uiteraard ook op de groei van 
het midden- en kleinbedrijf. 

NEVENEFFECTEN 
Men kan zich afvragen of aan de oor

zaken van dergelijke neveneffecten van 
het herstructureringsproces in zijn alge
meenheid nog veel kan worden gedaan. 
Maar voor wat betreft de uitwerking 
daarvan kan dat zéker. De LOZO (Lim
burgse Organisatie van Zelfstandige 
Ondernemers) en de Kamer van Koop
handel en Fabrieken voor de Mijnstreek 
hebben herhaalde malen gevraagd om 
snelle maatregelen, zoals een af
vloeiingsregeling als complement van de 
bestaande bedrljfsbeëindigingsregeling, 
met als voorbeeld de afvloeiingsregeling 
in de landbouw en een overbruggingsre
geling voor de middenstanders, geves
tigd in en rond de talrijke te saneren 
woonkernen in de oostelijke mijnstreek. 
Met name een goede saneringsregeling 
waarmee men gezonde bedrijven gezond 
kan houden, en die het voor de ongezon
de bedrijven aantrekkelijk maakt op te 
houden, is dringend gewenst. De huidige 
schiet duidelijk te kort. De ondernemer 
die zijn bedrijf sluit wordt twee jaar 
opgevangen en kan in die periode om
scholingscursussen gaan volgen. Verre-

in hun opleiding aan het kostenbesef on
voldoende plaats wordt ingeruimd. 
· Een andere lastenverdeling kan men 

bereiken door de ziektekostenverzeke
ring anders te regelen. De in de nota 
voorgestelde afschaffing van de bejaar
denverzekering vond vrijwel algemeen 
instemming. Uitbreiding van de algeme
ne werkingssfeer van de Ziekenfondswet 
wenste men niet, over· een mogelijke 
uitbreiding yan de A.W.B.Z. werd ver
schillend gedacht. Sommigen wensten 
blijvende invaliditeit eronder te brengen, 
anderen meenden dat de zich uitbreiden
de geestelijke gezondheidszorg hier 
rechten kan doen gelden. Gevreesd werd 
voor een verdere "aanzuigende" wer
king van de A.W.B.Z. voor intra-murale 
instellingen. Noch een volksverzeke
ring, noch een nabootsing van de Natio
nal Health Service werd door iemand 
bepleit. 

Een mogelijke opheffing van de zie
kenfondsen vond weinig instemming, al 
zag men er het voordeel in, dat elke 
schijn van discriminatie dan verdwijnt. 
De afdeling Maassluis c.s. noemde als 
ideaal systeem een glijdende schaal van 
premiebetaling en werkte dit wat nader 
uit. 

Eigen risico 
Zeer levendige discussies ontsponnen 

zich over de invoering v~n het eigen 

weg het grootste gedeelte van de onder
nemers die hun zaak sluiten is echter 
ouder dan 50 jaar, en kan toch al bijna 
nergens meer terecht. Een beroep op de 
bijstandswet is meestal het enige dat 
overblijft. Snelle beslissingen zijn gebo
den. Met name in Limburg, waar men 
niet langer wenst te accepteren dat in 
Den Haag wordt gezegd "we weten nog 
niets". Hetgeen op zijn beurt meestal 
weer leidt tot de samenstelling van het 
zoveelste dure rapport dat al lang ach
terhaald is als het verschijnt. 

Aankondigingen 
17 APRIL 
H. Wiegel (fractie-voorzitter Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Til
burg over de actuele politieke situatie. 
Speciale gast op deze bijeenkomst is de 
partijvoorzitter mevrouw Van Someren. 
Studio-zaal van de Stadsschouwburg. 
20.15 uur. 

L M. de Beer (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt vóor de kamercentrale 
's Hertogenbosch over "Liberale wo
ningbouwpolitiek." Euro-hotel, Hintha
merstraat 's Hertogenbosch 20.15 uur. 

1MEI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes en mr. 

-A. Geurtsen (beiden lid der Tweede Ka
mer) spreken voor de afdeling Waal
wijk. 

12MEI 
H. Wiegel (fractie-voorzitter Tweede 

Kamer) spreekt op uitnodiging van de 
VVD-afdeling Oost-Zeeuws-Vlaanderen 
te Axel. .. 

risico, speciaal in de afdeling Roden had 
de gedachtenwisseling naar mun herin
nering een principieel karakter. 

Algemeen wenste men bij het eigen 
risico invoering van een maximum-be
drag, en de mogelijkheid tot ontheffing 
voor bepaalde ziekten of leeftijdsgroe
pen. Van de invoering van het eigen 
risico verwachtte men geen groot finan
cieel voordeel, doch wel een toeneming 
van het verantwoordelijkheidsbesef. 
Verscheidene voorbeelden van buiten
landse systemen werd beschreven. 

Van de vier plaatsen waar het eigen 
risico gelegd kan worden, werd het ge
neesmiddelengebruik het meest aan
vaardbaar geacht. Het bezoek aan de 
huisarts wilde vrijwel niemand afrem
men. Zo overconsumptie bewezen kan 
worden, dan zal dit vooral in de genees
mlddelensector het geval zijn. Gewezen 
werd op de administratiekosten die van 
het eigen risico het gevolg zullen zijn, 
vooral wanneer men het wil laten druk
ken op één algemeen bedrag voor alle 
verstrekkingen. Slechts één afdeling 
was principieel tegen het eigen risico, 
verder waren er alle schakeringen tus
sen scepsis en enthousiasme. 

Zeer uitdrukkelijk is ook voorgesteld 
om een aantal verstrekkingen geheel te 
laten vervallen, met name die genees
en verbandmiddelen, die bij de drogist 
verkrijgbaar zijn, en de vervoersbewij
zen. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Gesprek over drugs 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Op de conferentie druggebruik van de 
Organisatie Vrouwen in de VVD deelde 
mevr. mr. E. Veder-Smit in haar inlei
ding mee dat haar bij het symposium in 
Straatsburg duidelijk was gebleken dat 
in de verschillende landen niet alleen 
het beleid maar ook de opvattingen om
trent druggebruik sterk uiteenlopen. 
Waar Nederland en Denemarken den
ken aan hulpverlening, spreekt Frank
rijk van strafsancties e.d. Internatio
nale samenwerking en meer nog gelijke 
wetgeving in de verschillende landen 
zullen nog heel wat besprekingen nodig 
hebben alvorens te kunnen worden ge
realiseerd. 
Prof. dr. E. L. Noach, hoogleraar in de 
farmacologie te Leiden toonde in een 
bijzonder boeiend betoog hoe moeilijk 
deze hele materie wetenschappelijk ligt. 
Drugs zijn genotmiddelen die men niet 
accepteert, stoffen die niet tot het gang
bare consumptiepatroon horen en die 
vrijwillig worden ingenomen. Ook hier 
liggen verschillen. Mormonen wijzen 
koffie en thee af, in Afrika worden co
la-bladeren gekauwd, in het voormalige 
Ned.-Indië bestond een zeer streng ge
reglementeerd gebruik van opium door 
Chinezen. 

Bij alle verschillen is het bindende 
element van de drugs het verlangen 
naar welzijn en - daartegenover - de 
psychische ontstemming bij onthouding. 

Hennepprodukten zijn van zeer wisse
lende kwaliteit en samenstelling, terwijl 
van de daarin werkzame stoffen nog 
weinig bekend is. Door vele proeven 
wordt dat geleidelijk beter, maar.men is 
er nog lang niet. Moeten deze produkten 
op de opiumlijst, of worden gebracht 
onder de wet op de geneesmiddelen, dan 
wel onder de warenwet? In elk geval 
zou er dan al een betere controle kun
nen komen op samenstelling en kwali
teit. Definitieve resultaten zouden ech
ter pas na enkele jaren blijken. Erva
ringen bij gebruikers zijn ook niet 
bruikbaar, immers zij weten nooit wat 
voor rommel in wat voor samenstelling 
zij hebben gebruikt. 

Gevaarlijk 
Is hennep een hallucinogeen? Even 

gevaarlijk als LSD? Is dan de onder
scheiding soft en hard op farmacologi
sche gronden te handhaven? Mevr. Van 
Galen, secretaris van de Commissie
Baan en een der sprekers van deze dag, 
meende op grond van proeven en rap
porten hennep niet te moeten zien als 
zodanig, in tegenstelling met prof. 
Noach. Er zijn nog geen bruikbare cri
teria. Zelfs niet in Amerika met een 
20-jarige ervaring, wel zijn er chroni
sche veranderingen geconstateerd in 
Afrikaanse landen met langdurig ge
bruik. De farmacoloog heeft met dit al
les grotere moeilijkheden dan de psycho
loog, samenspraak is hier dan ook ze
ker geboden om te komen tot een beter 
leefklimaat. Hennep en zijn produkten 
worden nog te kort gebruikt om nu al 

Nationale Vrouwenraad 
Op 15 februari j.l. hield de Nationale 

Vrouwenraad (NVR1 de Algemene Ver
gadering in Huize Randenbroek te 
Amersfoort. Deze vergadering stond in 
het teken van afscheid en verkiezing. 
Afscheid van mevrouw M. van den Boo
gert-Selhorst na 6 jaren presidium. Zij 
heeft in deze jaren alles gegeven om de 
NVR weer de plaats te doen innemen, 
die hij verdient: het centrum van activi
teiten der vrouwenorganisaties in Ne
derland, een forum, waar de leden kun
nen kopen, doch ook hun eigen koop
waar kunnen aanbieden. Mevr. v.d. Boo
gert stimuleerde ook het streven miar 
samenwerking van de drie koepels: 
Vrouwen Raad, Ned. Vrouwen Comité 
en Federatie VVH. De relatie met de 
Internationale Vrouwen Raad werd door 
haar verstevigd, hoogtepunt daarvan 
was de Executive Meeting in ·september 
1971 te Amsterdam. 

Tot nieuwe voorzitster werd benoemd 
mevrouw A. Richters-Wolvius. 

De NVR presenteerde een stuk aan de 
aangesloten organisaties, waarin ge
sproken werd over het welzijnsbeleid en 
het aandeel, dat de vrouw daarin kan 
hebben. Er werd opgeroepen tot samen
werking om deze welvaart ook welzijn 
te doen worden voor Iedereen, de wes
terse wereld, maar ook de Derde wereld. 

Ook de vrouwenorganisaties hebben 
hierin een grote taak. 

Naar aanleiding van dit stuk werden 

de plaats ervan te bepalen. Veel meer 
onderzoek is nodig en daarom is het 
naar sprekers mening het beste nog te 
wachten met wettelijke maatregelen.-

Mej. drs. A. J. Scheltema, psycholoog, 
baseerde haar betoog vooral op het rap
port van de Commissie-Baan, dat zij 
dan ook ter lezing aanbeval. De groep 
van de druggebruikers omvat meest 
jongeren van rond de 23 jaar, een groep 
die nog steeds toeneemt aan de kant 
van de jongsten (14 jaar), veelal gedre
ven door nieuwsgierighJ)id. Maar aan de 
andere zijde is er de afname van de 
ouderen die er mee ophouden, die veelal 
inzien dat drugs niet helpen. Voorts zag 
zij ,,achtergebleven" groepen als meisjes 
en plattelanders deze "achterstand" snel 
inhalen. Ook zij ziet het druggebruik als 
zoeken, waarbij opvalt dat abstract den
kende en godsdienstige jongeren er veel 
minder voor openstaan. Het geheel van 
het gebruik tekent de onmacht ten op
zichte van de problemen van deze tijd, 
het niet-aan-kunnen. De gewone identi
teitsproblemen van de puber worden er 
des te groter door. De vraag wie en wat 
zijn we wordt overheersend. Ook de 
welvaart sp.eêlt zeker een rol mee. De 
discrepantie tussen lichamelijke en 
geestelijke ontwikkeling wordt groter 
en is mede een oorzaak van een zekere 
agressiviteit. Het maakt angstig en dan 
komt de vlucht, naar de scène. Daar is 
een zekere opvang, daar kunnen ze po
sitief worden beïnvloed, jongeren uit 
ontredderde gezinnen vinden daar een 
plaats. Het negatieve is dat ze dan vaak 
gaan doen wat de ouderen doen en in de 
drugs verzeilen. Dan komen ze tot een 
verminderd werkgedrag en verknoeiên 
hun tijd die vaak niet meer kan worden 
ingehaald. Daarom moet er voorlichting 
zijn, maar goede, duidelijke en zonder 
polarisatie van felle tegen- of. voorstan
ders, en wel op de scholen door goede 
voorlichters en dan in één pakket ge
zondheidszorg opdat niet de nieuwsgie
righeid wordt gewekt van hoe het nu 
wel is. 

Begrip 

Derde spreker was de heer J. F. Caljé, 
sociaal psychiater te Rotterdam die be
gon te zeggen dat hij over drugs op 
dezelfde wijze dacht als prof. Noach. 
Druggebruikers zijn veelal mensen die 
in hun zelfontplooiing zijn beschadigd, 
hetzij door de maatschappij, door de 
school of wat ook. Dan komt de vlucht 
in de drugs met nog meer narigheid. 
Komen ze dan bij je, dan moet je ze 
gaan begrijpen, pas bij volledig begrip 
kun je helpen. Het is dan ook fout elke 
druggebruiker naar de volksgezondheid 
te sturen. Er moet een goed samenspel 
komen van geestelijke volksgezondheid 
en justitie. Het gebruik van hasj is er 
en het zal niet meer te keren zijn. Het 
blijft wel. Maar daarom moet er goede 
- vooral goede - en veel voorlichting 
van de jeugd komen over de gevaren 
van het druggebruik. Niet verbieden, 

door de vergadering twee telegrammen 
verstuurd: 

a. naar de fractievoorzitters van alle. 
partijen in de Tweede Kamer, waarin 
werd gesteld, dat de vrouwen van Ne
derland geen diepe verlangens koesteren 
naar witter dan wit, maar daarentegen 
grote zorg hebben over actuele proble
men en mee willen werken aan de op
lossing daarvan met name ook aan de 
bestrijding van de milieuvervuiling. De 
NVR verzoekt de vertegenwoordigers in 
de Tweede Kamer alles in het werk te 
stellen het onderzoek naar schadelijke 
bestanddelen o.a. in wasmiddelen te sti
muleren en in die tussentijd de propa
ganda voor het gebruik van deze was
middelen te matïWen. 

b. naar de Nederlandse Regering, 
waarin er op wordt aangedrongen om 
bij de discussies over het milieu te 
Stockholm door de aanpak van de pro
blematiek het nationale belang onderge
schikt te maken aan de noodzaak thans 
de handen ineen te slaan om aan ieder 
individu waar ook ter wereld, een mens
waardig bestaan te verzekeren; 

Op deze dag werden nog inleidingen 
gehouden door mevr. v.d. Does-Entho
ven over de Vereniging van Voetgan
gers en de heer Jansen, stafmedewerker 
van de "Union", Federatie van Instellin
gen voor maatschappelijk Advies en In
formatie over de reorganisatie binnen 
zijn organisatie. 

A. F. M. H. Hamm-Tonnaer 

Contaddag_ Drenthe 
Op 13 maart j.l. hielden de vrouwen in 
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dat zou toch niet helpen. De officier van 
justitie vervolgt het bezit van hasj voor 
eigen gebruik niet, dat heeft goed ge
werkt. Er is een relatie tussen hasj en 
de maatschappij waarin wij leven, hasj 
is nu eenmaal "in". 

Uitermate gevaarlijk achtte spreker 
de z.g. wekaminen. Ze zijn in 1942-'43 
uitgevonden om de Messerschmitt pilo
ten alert en wakker te maken. Deze stof 
wordt nu als peppillen gebruikt. Ze kun
nen zeer gevaarlijk worden, waarschu
wingstekenen voor uitputting enz. kun
nen worden uitgeschakeld, er is op de 
duur ~en contaet meer mogelijk, ge
bruikers worden uiterst eenzaam. Vele 
van die piloten zijn blijvend in krank
zinnigengestichten geraal:t. Er moet 
worden gestopt met de aanmaak van 
deze zaken. 

Natuurlijk is het beter hasj niet te 
gebruiken, evenzo min als alcohol. Het 
zijn vervangingsmiddelen voor gebrek 
aan menselijk contact. Daarom moeten 
we vrijwilligers-organisaties hebben, dat 
ls - met goe<te voorlichting - het be
langrijkste punt. 

De laatste spreker was mevr. mr. R. 
E. van Galen-Herrmann, secretaris van 
de Werkgroep Verdovende Middelen 
(Commissie-Baan) die zich kon· beper
ken tot het 2de deel van het rapport, 
over het justititeei beleid. Zij stelde dat 
hennep niet hoort bij opium e.d. maar 
meer bij alcohol en dat straf geen ade
quate bejegening Is van druggebruikers, 
het Is veelal een symptoom van onder
liggende zaken. 

Ook zij achtte de tijd voor wetswijzi
ging nog niet gekomen. Wel ging zij in 
op de gedachte van de Commissie om 
z.g. drug-commissies in te stellen, multi
disciplinair samengesteld uit b.v. school
artsen, psychologen enz. Deze commis
sies kunnen de officier van justitie van 
advies dienen, maar ook de school
leiding; ouders of wie ook kunnen daar 
terecht. Ze zouden eerst voorlopig 2 
jaar moeten werken, dan ontstaat er 
wat ervaring. We weten nog veel te veel 
niet, zowel farmacologisch als maat
schappelijk. 

Gevangenis 

De Commissie wil de druggebruiker 
niet in de gevangenis, maar er moet wel 
een handvat zijn om te signaleren en 
om verslaafden te helpen, die zichzelf 
niet onder behandeling willen stellen. 
Huiverig moet men staan tegenover toe
neming van het druggebruik, daarom 
kan het niet tot een overtreding worden 
gemaakt. Dan is een toestroming te ver
wachten uit buitenland waar de wet 
strenger is. De handel strafbaar stellen 
en gebruik niet wekt verwarring. Er 
zou iets te zeggen zijn voor een vergun
ningstelsel, maar ook dan is het be
zwaar dat het gebruik toeneemt en Ne
derland volstroomt uit andere landen. 
De conclusie is dan ook: het kan nog 
niet, men weet nog te weinig, in die 2 
jaar dat de commissies werken kan een 
genuanceerd beleid worden gevoerd, ter
wijl ook de bespreking op internationaal 
niveau op gang moet komen. Een afzon
derlijk regime voor hennepprodukten 
zou te overwegen zijn. Deze gedachte 
leeft enigszins in Amerika waar men 
een klein land als proeftuin zou willen 
zien. 

De conferentie die moeilijk, maar bij
zonder belangwekkend was stond onder 
leiding van mevr. mr. M. N. W. Dett
meyer, voorzitster van Vrouwen in de· 
VVD. 

MR, M. L. BUSCHKENS-DIJKGRAAF 

de VVD in Drenthe een bijeenkomst te 
Hoogeveen in het kader van de sociale 
aspecten rond een Centrale \Verkplaats 
voor Minder Validen. 

Des ochtends hield de heer G. W. Keja 
een inleiding met als motto "liberaal is 
sociaal". Duidelijk zette hij uiteen, wel
ke de sociale uitgangspunten zijn van 
de VVD, de PvdA en enkele confessione
le partijen. Dit als basis voor het be
zoek, dat des middags gebracht werd 
aan de Sociale Werkplaats te Hooge
veen. Dit bezoek was een openbaring 
voor de meesten onder ons, aangezien 
velen nog leefden met het idee, dat de 
werkzaamheden zouden bestaan uit het 
maken van kokosmatten en afwasbor
stels. Niets van dat al. Zo zagen wij b.v. 
de produktie van schoenen, oud-hoiland
se meubelen en koffers. Het werk ver
schilt in feite niet van dat in een fa
briek, maar het tempo hangt af van het 
persoonlijke kunnen en men wordt ook 
uitbetaald naar de geleverde prestaties. 
Opvallend was de prettige sfeer, die er 
heerste. 

Deze contactdag, die bijzonder ge
slaagd was, leverde de afdeling Drenthe 
tevens tien nieuwe leden op. 

E. Alberti-Tuynman 

Landdag 1972 
. De Landdag zal dit jaar worden ge
houden in Twenthe en wel op 9 juni a.s. 
:Nadere bijzonderheden zullen nog in on
ze rubriek worden bekend gemaakt. 
Wilt u de datum vast noteren? 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het westelijk district 
vastgesteld: 

Kamercentrale Amsterdam: 
G. W. Keja, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Haarlem: 
mr. dr. C. Berkhouwer, drs. Th. Joe
kes. 

Kamercentrale Den Helder: 
mr. dr. C. Berkhouwer, G. W. Keja. 

Kamercentrale Rotterdam: 
mr. H. Koning, mevrouw mr. N. Smit
Kroes. 

Kamercentrale 's-Gravenhage: 
drs. Th. Joekes, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello. 

Kamercentrale Leiden: 
mej. mr. A. Kappeijne van de Coppel
lo, mr. F. Portheine. 

Kamercentrale Dordrecht: 
mr. A. Geurtsen, ir. D. S. Tuijnman. 

Kamercentrale Utrecht: 
L. M. de Beer, de heer G. Koudijs. 

Mr. F. Fontein 
burgemeester Huizen 

Hulzen.- Mr. F. Fontein, sinds 1966 
burgemeester van Dalen, is per 16 april 
benoemd tot burgemeester van de 
Noordhollandse gemeente Huizen. De 
heer Fontein is de eerste liberale burge
meester van deze gemeente. Wij felicite
ren hem van harte met deze benoeming 
en wensen hem een prettige en succes
volle ambtsperiode toe. 

In memoriam P. Donker 
TWISK - Op zestigjarige leeftijd is 

hier overleden de heer P. Donker Czn., 
secretaris van de afdeling Twisk. De 
overledene was een grote steunpilaar 
van de afdeling die, hoewel klein, toch 
grote invloed op de plaatselijke politiek 
heeft kunnen uitoefenen. De VVD be
schikt over drie van de zeven zetels in 
de plaatselijke gemeentéraad De afde
ling verliest in de heer Donker een 
bestuurder van formaat. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Spreiding rijksdiensten 

In het hoofdstuk ,,Regionaal beleid" 
heeft men in het regeerakkoord kunnen 
lezen dat de vijf fractie-voorzitters zich 
het vonge jaar o.m. verenigd hebben <>P 
de verplaatsing - na overleg met be
trokkenen- van enkele grote (semi-)
overheidskantoren van het Westen naar 
het Noorden en Limburg. _ 

In feite was deze overeenkomst een 
bevestiging van het beleid, waarmee het 
vorige kabinet een begin had gemaakt. 
In de tweede Nota Ruimtelijke ordening 
is min of meer uitvoerig aandacht be
steed aan de als noodzaak gevoelde ver
plaatsing van rijksdiensten uit het Wes
ten naar andere delen des lands. In de 
maart-aflevering van het R.P.A.-bulletin 
(mededelingen over rijkspersoneelsaan
gelegenheden) is die noodzaak als volgt 
kort omschreven: ,.Het Westen van het 
land, met name de Haags~ agglomera
tie, moet worden ontlast. Andere delen 
van het land. met name het Noorden en 
Zuid-Limburg moeten worden gestimu
leerd. Bij voortzetting van de huidige 
groei zal in het jaar 2000 de discrepan
tie tussen woon- en werkgelegenheid in 
de Haagse agglomeratie onaanvaardbaar 
groot zijn. 

Wanneer geen maatregelen genomen 
worden, zullen er tegen die tijd voor 
enkele honderdduizenden mensen wél 
arbeidsplaatsen, maar geen woningen 
beschikbaar zijn. Het zogenaamde groe
ne hart van de randstad mag namelijk 
niet veel verder aangetast worden, wil
len we een onleefbare situatie voorko
men. Het Noorden behoeft een krachti
ge stimulering (per jaar enkele duizen
den nieuwe arbeidsplaatsen), wil dat 
deel van het land uit de economische 
impasse geraken. In Zuid-Limburg is 
een groot tekort aan werkgelegenheid, 
onder andere door de mijnsluitingen. 
Spreiding van de rijksdienst is één van 
de middelen om de hier geschetste ver
betering van de ruimtelijke ordening te 
kunnen verwezenlijken." 

Eenzijdig 
Het wil ons voorkomen dat deze moti

vering, althans in de laatste zin, ietwat 
eenzijdig is. Daarin is immers alleen 
sprake van het vraagstuk der ruimtelij
ke ordening. Het spreidingsbeleid beoogt 
echter eveneens en bepaald niet in de 
laatste plwats een economische injectie 
te geven aan bepaalde probleemgebie
den. Aldus is •t duidelijk, dat de verant
woordelijkheid voor het spreidingsbeleid 
ten minste bij twee bewindslieden dient 
te berusten, t.w. bij die van binnenland
se zaken en van Volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening. Zo wordt het ook 
gesteld in het antwoord, dat premier 
Biesheuvel deze dagen heeft ~egeven op 
schriftelijke vragen van een aantal 
Tweede-Kamerleden. In dat antwoord 
lezen we dat de behoeftebepaling onder 
de eerste verantwoordelijkheld van de 
minister van volkshuisvesting en Ruim
telijke ordening dient te worden nage
gaan. De concretisering van het sprei
dingsbeleid, antwoordde de heer Bies
heuvel verder, is aan een aantal voor
waarden gebonden. In de eerste plaats 
verdienen de belangen van het personeel 
dat bij de overplaatsing betrokken zal 
zijn, bijzondere aandacht. Daarnaast 

mag de spreiding uiteraard geen af
breuk doen aan de goede werking van 
het rijksapparaat, zodat de overplaat
sing van. een dienstonderdeel steeds aan 
dit criterium getoetst dient te worden. 
De aandacht en de zorg voor deze beide 
aspecten behoort tot de eerste verant
woordelijkheid van de minister van bin
nenlandse zaken die over de denkbeel
den van de regering over de spreiding 
van de rijksdiensten Inmiddels het over
leg heeft geopend met de Centrale Com
missie voor georganiseerd overleg in 
ambtenarenzaken. Het spreekt in dit 
verband vanzelf, dat de minister even
eens een eigen verantwoordelijkheld 
heeft wat de totale omvang der ver
plaatsing van rijksdiensten betreft. 

Tot zover het antwoord van de pre
mier die overigens daarin aankondigt, 
dat de Tweede Kamer over enkele 
maanden een nota krijgt over de ont
wikkèllng van de Haagse agglomeratie 
en de afremming van de kantorensector. 

Afwijking 
Uit het antwoord blijkt, dat er binnen 

het kabinet een gedeelde verantwoorde
lijkheid is vastgesteld. Dit lijkt een af
wijking te zijn van het beleid van het 
vorige kabinet dat de eerste - of aller
eerste - verantwoordelijkheid voor de 
spreiding bij de minister van binnen
landse zaken legde door de instelling 
van het Centraal Bureau spreiding 
rijksdienst ( CBSR). Deze afwijking is 
in NRC/Hbld. gesignaleerd als een soort 
jalousie de métier van de kant van het 
ministerie van Volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening. 

De veronderstelling dat er sprake is 
'(geweest) van een belangenstrijd, lijkt 
niet geheel ongemotiveerd, gegeven het 
feit dat de directeur van het CBSR, res
sorterend onder Binnenlandse zaken, 
zijn functie ter beschikking heeft ge
steld. Een feit is, dat minister Udink 
(Volkshuisvesting en ruimtelijke orde
ning) de laatste tijd enige uitspraken 
heeft gedaan die voor krantekoppen 
zorgden: Zoals ,.Udink wil 25.000 man 
naar Zwolle sturen" en ,.Hoe lang laat 
minister Geertsema zijn collega Udink 
nog door de porseleinkast van de sprei
ding draven?" 

Hiermee is echter de omvang van de 
belangenstrijd niet volledig aangeduid. 
Het Is volkomen begrijpelijk dat provin
ciale en gemeentebesturen alle pogingen 
in het werk stellen rijkskantoren in hun 
gebied te krijgen. In enkele gevallen 
zijn die pogingen al met succes be
kroond: Apeldoorn, Arnhem, Heerlen, 
Enschede, Groningen en Leeuwarden. 

Donor 
Sprekende over belangenstrijd zou 

men de terminologie van de ontwikke
lingshulp kunnen bezigen in de zin van 
.,ontvangende" en ,.donor". De gemeente 
Den Haag is dan de donor en die is met 
de plannen van de regering weinig inge
nomen. 

Medio 1971 zonden b. en w. van Den 
Haag de gemeenteraad een memoran-
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Oriëntatiecursus in Utrecht 
In het najaar van 1971 zijn overal in 

het land regionale kadercursussen geor
gani~erd. Ook uit de provincie Utreclrt 
was de belangstelling h,iervoor groot, 
naar uit het aantal aanmeldingen bleek. 
Door plaatsruimte moest echter een 
aantal geïnteresseerdeQ op het laatste 
moment worden teleurgesteld. Omdat 
het hier ging om een groep van vijftig 
partijleden, achtte het bestuur van de 
kamercentrale Utrecht het zinvol een 
tweede cursus te organiseren, ditmaal 
alleen voor leden uit het gebied van de 
kamercentrale en onder de wat algeme
nere benaming .,Orientatiecursus." De 
indeling ~an deze cursus is als volgt: 
18 april: ,.De doelstellingen van de VVD 
in de jaren zeventig en de rol die onze 
partij in de partijvernieuwing kan spe
len. Inleiders drs. P. A. Delveaux, lid 
van de provinciale staten en L. M. de 
Beer, lid van de Tweede Kamer. 

25 april: Onderwijs. Aan de orde ko
men onder meer de verhouding VVD -
PvdA inzake de toekomst van het open
baar onderwijs, procedure bij de plan
ning van nieuwe scholen, de integratie 
van kleuter- en lager onderwijs tot ba
sisonderwijs en de peuterklassen. Inlei
der: prof. dr. R. Braams, voorzitter van 

de landelijke onderwijscommissie van de 
VVD en fractievoorzitter in de Utrecht
se gemeenteraad. 

2 mei: Defensiepolitiek in het licht 
van het rapport van de commissie Van 
Rijckevorsel. Inleiders: Schout bij 
Nacht b.d. G. Koudijs, lid van de Twee
de Kamer voor de VVD en de generaal 
b.d. J. van Eisen, lid van de Tweede 
Kamer voor de KVP. 

9 mei: Cultuur en recreatie, met name 
de bestuurlijke aspecten, het subsidiebe
leid, ook t.a.v. algemene culturele voor
zieningen, de financiering van recreatie
accommodaties, het vrije kamperen en 
de tegenstelling recreatie- en natuurbe
houd. Inleider mr. A. Looten, wethouder 
te Utrecht. 

16 mei: Presentatie van de VVD, met 
name in de bestuurlijke organen. Ter 
sprake komen de wethoudersverklezin
gen, verkeer tussen de fracties, polari
satie en Inspraak. Inleider M. de Bruijne, 
lid van de provinciale staten en fractie
voorzitter in de Amersfoortse gemeente• 
raad. 

Alle bijeenkomsten worden gehouden 
in café-restaurant De Poort van Kleef, 
Mariaplaats 7 te Utrecht. Aanvang 
20.00 uur. 

Toppunt van 
openbaarheid 

HEILOO - ,.Een toppunt van 
openbaarheid" noemde voorzitter 
G. E. Ris de dezer dagen gehou
den vergadering van de kamer
centrale Den Helder. De bijeen
komst werd namelijk gehouden in 
een wat afgeschut hoekje van een 
cafézaal bij het fortkeiende licht 
van kaarsen en bij de schetteren
de klanken van een band. De re
den voor deze improvisatie was de 
defecte centrale verwarming In 
het vergaderzaaltje op de boven
verdieping. Juist door die open
baarheid werêl het een korte ver
gadering. 

Bestuursmutaties 
Bloemendaal. -- Het bestuur van 

de afdeling hier ziet er sinds kort als 
volgt uit: voorzitter mr. C. H. Strumph
ler, vice-voorzitter drs. C. H. E. Vogel
zang, secretaris S. Minnema, mr. H. En
schedéweg 5, Aerdenhout, tel. 023 
240521, 2e secretaris mevrouw F. El
horst-Bunge, penningmeester mr. Ch. H. 
de Goede en leden drs. S. P. Tielenlus 
Kruythoff, drs. J. Ph. van Dok, me
vrouw W. Koppejan - Gonlag en dr. J. 
C. van Ravenswaay Claasen. 

Krimpen a/d I.ek. Het nieuwe 
bestuur van de afdeling is als volgt sa
mengesteld: voorzitter E._ Smit, secreta
ris W. van Barneveld, Klaverstraat 12, 
tel. 5236, penningmeester J. van Gelder, 
en lid mevrouw A. Pot-Smit. 

Noordwijkerhout.- In de plaatselijke 
afdeling is een nieuw bestuur gekozen: 
voorzitter B. J. Wilmink, secretaris-pen
ningmeester _mevrouw C. J. van Leeu
wen-Suijker en bestuursleden C. A. v. d. 
Burg Jzn., A. Th. Heems-kerk en J. 
Jonkheer. 

Assendelft. - De plaatselijke afdeling 
heeft een nieuwe voorzitter gekozen: de 
heer G. D. H. Drinken'Jerg. Bovendien 
verhuisde seecretaris H. Aafjes naar 
Smeeke-ven 29. · 

Aankondigingen 
17 APRIL 
G. W. Keja (lid der Tweede Kamer) 

spreekt voor de afdeling Schagen over 
liberalisme nu. 20.30 uur, theater Royal. 

18 APRIL 
D. N. M. van Wees (voorzitter JOVD) 

en G. W. van Gent (voorzitter LSVN) 
spreker op een openbare bijenekomst 
van de afdeling De Bilt-Bilthoven. On
derwerp: ,.Hoe nemen de liberale jon
geren stelling?". Gebouw De Meteoor. 
20.00 uur. 

22 APRIL 
Mr. C. Berkhouwer (lid van de Twee

de Kamer) spreekt gedurende het week
einde van de jongere Friese VVD-ers op 
Texel, Onderwerp: ,.Liberaal op Euro
pese schaal". Hotel Opduin in De Koog. 
16.00 uur. 

25 APRIL 
Dr. R. W. de Korte (lid dagelijks be

stuur) spreekt voor de afdeling Moor
drecht over .,milieuverontreiniging". 
20.00 uur De Genestethuis. 

26APRIL 
De afdeling Wassenaar organiseert in 

samenwerking met de regio's Lelden en 
Rand Den Haag een avond over de Ne
derlandse buitenlandse politiek. Spre
kers zijn de heren mr. dr. C. Berkhou
wer en mr. F. Portheïne beiden lid der 
Tweede Kamer. Schaapskooi, Duinren 
Wassenaar, 20.15 uur. 

De afdeling Haarlem organiseert een 
openbare discussie-avond over het ad
vies van de .,commissie van de zes" aan 
het permanent overlegorgaan van 
P.v.dA., D'66 en P.P.R. Sprekers zijn: 
W. L. Bmgsma, drs. G. M. V. van Aar
denne en drs. J. P. A. Gmyters. 20.00 
uur, Concertgebouw. 

8MEI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 

Tweede Kamer) en ir. L. H. Jacobsen 
(voorzitter commis-sie Verkeer en Ver
voer) zijn de sprekers op een door de 
afdeling Rotterdam te organiseren de
batavond over openbaar vervoer. 20.00 
uur, RijnhoteL 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Offensief in Vietnam 

van onze redacteur 
buitenrand 

Wiegel spreekt 
in buitenland 

Hans Wiegel, fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer, zal enkele spreekbeur
ten houden in het buitenland. 

21 april spreekt hij in Luxemburg 
voor de liberale kring. 7 mei volgt een 
spreekbeurt voor de Belgische liberale 
PVV (Partij voor Vrijheid en Vooruit
gang) te Brussel over liberalisme in 
Europees perspectief. 8 mei is hij te 
gast bij de VVD-afdeling in Brussel. 

VVD in het 
parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD~fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070--61 49 11. 

Het Zuidvietnamese Bevrijdingsfront 
én de Noordvietnamezen hebben presi
dent Nixon ongetwijfeld een onaangena
me Pasen_ bezorgd. Niet dat hun offen
sief als een volkomen verrassing kwam. 
Reeds sinds het begin van het jaar werd 
er over gespeculeerd. Men verwachtte 
het rond het Vietnamese nieuwjaar, een 
herhaling van het bekende Tet-offensief 
van 1968 dus, toen de communisten nog 
tot een geweldige krachtsinspanning in 
staat bleken, alle bombardemfJnten op 
Noord- en Zuid-Vietnam te spijt. Toen 
het offensief uitbleef, vreesde men dat 
Nixons bezoek aan Peking vergezeld 
zou gaan van hernieuwde activiteiten 
aan het Vietnamese front om de Chine
zen ervan te overtuigen dat het Vietna
mese probleem niet in Peking maar in 
het land zelf diende te worden opgelost. 
De verwachte strijd bleef ook toen uit, 
maar in vooruitzicht daarop werden de 
bombardementen op Noord-Vietnam ge
leidelijk aan weer verhevigd. Had het 
Tet-offensief van 1968 uiteindelijk ge
leid tot het stopzetten van deze bombar
dementen, de verwachting van een 
nieuw offensief leidde tot het tegendeel. 
En nu Nlxon zijn koffer aan het pakken 
is voor zijn bezoek aan Moskou, meen
den de communisten dat de tijd geko
men was om hun voornaamste bondge
noten, de Russen te laten zien dat llun 
militaire hulp zijn weg naar het strijd
toneel gevonden heeft. Verrassend bleef 
de kracht waarover de al herhaaldelijk 
voor verslagen verklaarde_ tegenstanders 
bleken te kunnen beschikken. De Zuid
vietnamese tegenstander bleek na al die 
jaren van Vietnamisering geen partij en 
zonder de uitgebreide steun van de 
Amerikaanse marine en luchtmacht zou 
deze dan ook al snel het onderspit heb
ben moeten delven. 

De vraag is wat de Noordvietnamezen 
met hun offensief voor hebben. Zij laten 
overduidelijk zien dat zij nog steeds een 
factor zijn waar rekening mee gehouden 
moet worden. Uit de houding van de 
Amerikanen, o.a. in Parijs kreeg men 
wel eens de indruk dat men dat in Was
hington enigszins aan het vergeten was. 
De totale vernietiging van het Zuidviet
namese leger is waarschljnlljk niet het 
doel. De kans dat Amerika dan zelfs 
met atoombommen - zoals de bekende 
publicist Anderson onlangs aankondig
de - zou ingrijpen zou dan niet denk
beeldig zijn. Doel van de communisten 
blijft een politieke oplossing waarbij het 
gehate Thieu-regime in Saigon ver
dwijnt en vervangen wordt door een 
coalitie waarvan ook het Bevrijdings
front deel uit zou gaan maken. Maar of 
de Amerikanen op dit punt zullen toege
ven blijft twijfelachtig. Wel hebben ze 
er onlangs blijk van gegeven niet meer 
zo aan Thieu gehecht te zijn als vroe
ger, maar het zou bij vele bondgenoten 
kwaad bloed zetten als ze niet toch hun 
uiterste best zouden blijven doen om te 
verhinderen dat Zuid-Vietnam commu
nistisch wordt. De vraag is echter hóe 
zij het willen voorkomen. Trekt Nixon 

De Tweede Kamer is twee weken op 
reces geweest. Dinsdag jl. is de parle
mentaire arbeid hervat. Maar al lag het 
gewone werk dan min of meer stil, te 
vragen viel er toch wel het een en an
der. 

Bij de herdenking van de geboortedag 
van Comenius op diens graf te Naarden 
zou op "vordering" van de Tsjechische 
ambassadeur een krans zijn verwijderd 
afkomstig van Tsjechische vluchtelin
gen, op welke krans - ook de namen 
voorkwamen van de schaakmeester Lu
dek Pachman en de in de gevangenis 
vertoevende ex-minister Vaclav Prchlik. 
Naar aanleiding van dit incident heeft 
mr. Berkhouwer aan de minister van 
Buitenlandse Zaken o.a. gevraagd of 
hier geen geval aanwezig is ·van on
toelaatbare inmenging in de uitoefening 
van vrijheden, welke toekomen aan alle 
personen, die zich op Nederlands grond
gebied bevinden. Zo het incident zich 
volgens de berichten aldus heeft toege
dragen, is de minister dan bereid de 
ambassadeur te wijzen op de laakbaar
heid van zijn optreden? 

De heer De Beer sneed in vragen aan 
de minister van Verkeer en Waterstaat 
een oude zaak opnieuw aan. Indertijd 
had prof. Zoutendijk, als lid van de 
Eerste Kamer, aan de bewindsman vra
gen gesteld over het meeluisteren van 
onderhoudspersoneel bij telefoonge
sprekken. De minister antwoordde toen, 
dat het hierbij gaat om wettelijke toe
gestane handelingen, uitgevoerd door 
beëdigd personeel. Maar de heer De 
Beer wijst er nu op, dat een belangrijk 
- zo niet het grootste - deel van uit-

al zijn troepen en ook zijn luchtmacht 
terug dan is het vrijwel zeker zeer snel 
gedaan met Thieu en de zijnen. Stuurt 
hij zijn soldaten weer terug naar Viet
nam dan zal hij zijn vredespolitiek, 
zoals hij die sinds zijn ambtsaanvaar
ding herhaaldelijk heeft ontvouwd moe
ten opgeven en kan hij de hoop op ont
spanning en daartoe strekkende akkoor
den met Moskou wel opgeven. In beide 
gevallen wordt zijn herverkiezing in no
vember aanstaande trouwens heel wat 
minder zeker dan deze na de terugtrek
king van de Amerikaanse troepen uit 
Vietnam en zijn reis naar de Chinese 
hoofdstad leek. 

De moeilijkheid is dat er in al die tijd 
van betrekkelijke rust in Vietnam, die 
aan het hervatten van de bombardemen
ten op het noorden voorafging, eigenlijk 
nooit echt aan de vrede is gewerkt. Men 
bestookte elkaar met 6-, 7-, 8-, 9- en 
tienpunts vredesprogramma's zonder de 
hoop op een militaire overwinning op te 
geven. Trouwens de bombardementen op 
het zuiden zijn nooit gestaakt en zelfs 
in hevigheid toegenomen na 1968. Onder 
de naam Phoenix werd een plan uitge
voerd om alle mensen die ervan ver
dacht werden van de communistische 
infrastructuur deel uit te maken uit de 
weg te ruimen, hetgeen misschien wel 
de tijdelijke rust maar zeker niet de 
vredelievendheid van de overlevenden 
bevorderde. Ook de verkiezingen in 
Zuid-Vietnam konden de gewenste sta
biliteit riiet bewerkstelligen. Daarvoor 
was de uitslag te weinig vertrouwen
wekkend. Een andere ongewenste ont
wikkeling was de uitbreiding van de 
oorlog tot Cambodja, waar de Zuidviet
namezen zich oppermachtig waanden, 
omdat de tegenstanders meestal vóór 
hun aankomst de wijk hadden genomen. 
Op deze taktiek bleken de Amerikaanse 
adviseurs de Zuidvietnamezen geen pas
klaar antwoord meegegeven te hebben. 

En nu zijn we weer net zo ver als in 
1968. De communisten zijn weer van 
hun guerrilla-tactiek op gevechten met 
grotere eenheden overgestapt. De bom
bardementen zijn hervat en de Zuidviet
namezen blijken nog steeds niet in staat 
hun eigen boontjes te doppen. Alleen 
sneuvelen er minder Amerikaanse solda
ten dan toen, omdat hun aantal van 
500.000 tot 90.000 is teruggebracht. Dat 
maakt dat de slag in Verenigde Staten 
misschien minder hard aankomt, al
thans bij het merendeel der bevolking. 

Hanoi zou een stilzwijgende overeen
komst van 1968 hebben geschonden door 
zijn troepen over de gedemilitariseerde 
zone te zenden in ruil voor een staken 
van de bombardementen op Noord-Viet
nam. Het bestaan van een dergelijke 
overeenkomst is door Hanoi altijd ont 
kend. Functionarissen in Washington 
zeiden op 31 oktober 1968 tot journalis
ten dat er goede reden was om aan te 
nemen dat Hanoi begrijpt dat het de 
gedemilitariseerde zone moet respecte
ren, hoewel er geen "contract" met 
Noord-Vietnam was afgesloten over de 

breidings- en onderhoudswerkzaamhe
den aan huistelefooninstallaties en 
stadscentrales al jarenlang in aangeno
men werk wordt uitgevoerd door parti
culiere ondernemingen. Het is dus blijk
baar mogelijk, dat zowel gesprekken 
van bedrijven met een huistelefoonin
stallatie als gesprekken tussen willekeu
rige abonnees kunnen worden afgeluis
terd door niet-beëdigd personeel, waar
van de betrouwbaarheid nauwelijks kan 
worden gecontroleerd door de PTT en 
waartegen geen rechtstreekse sancties 
kunnen worden genomen. De heer De 
Beer wil daarom weten of de minister 
zijn standpunt handhaaft, dat "de be
staande maatregelen (tegen mis !;I ruik) 
voldoende zijn," zoals de bewindsman 
aan prof. Zoutendijk had geantwoord. 

Aan de minister van Justitie heeft mr. 
Geurtsen o.a. gevraagd welke offers aan 
tijd en geld gemoeid zullen kunnen zijn 
met het onderzoek, dat door het Nisso 
in opdracht van de rechter-commissaris 
te Rotterdam wordt ingesteld naar de 
vraag of een aantal films en enige tijd
schriften aanstotelijk voor de eerbaar
heid zouden moeten worden geacht. 

De moeilijkheden waarin Nederlandse 
en andere Europese fabrikanten van 
synthetische garens en vezels verkeren 
door de samenloop van de snelle uitbrei
ding van de gezamenlijke -produktieca
paciteit gaven de heren Joekes en Por
theïne aanleiding tot het stellen van een 
reeks vragen aan de minister van Eco
nomische Zaken. Geïnformeerd wordt of 
een Nederlands initiatief in EEG-ver
band tot tijdelijke bescherming (tegen 
de Japanse invoer) niet zinvol wordt 
geacht. 

vrijdag 14 april 1972 - 9 

beperking van de militaire activiteiten. 
Voor een dergelijke overeenkomst zijn 
er In ieder geval twee nodig en het is 
twijfelachtig of Washington deze over
eenkomst op het internationale vlak kan 
gebruiken als motief voor de opvoering 
van de oorlog aan Amerikaanse zijde. 
De enige lichtzijde van de huidige situa
tie - al is het moeilijk er enige lichtzij
de aan te ontdekken - is misschien dat 
het Noordvietnamese optreden heeft be
wezen dat de mens toch nog altijd be
langrijker is dan elektronische appara
tuur. De hoog opgevoerde techniek en 
elektronisch bestuurde vernietigings
machines hebben het optreden van de 
Vietnamese mens niet kunnen verhinde
ren. De oplossing voor het conflict kan 
slechts aan de onderhandelingstafel ge
vonden worden. 

Spreiding van 
rijksdiensten 
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dum, waarin o.m; deze kernachtige 
zin: "De stad dient haar functie 
van regerings- en administratief cen
trum te houden, omdat daarin haar be
staansmogelijkheid ligt. Wat van Den 
Haag zou overblijven na het eventueel 
verlies van die functie zou hetzelfde zijn 
als een Eindhoven zonder Philips of een 
Rotterdam zonder haven. M.a.w.: een 
onderontwikkeld gebied." 

Aan deze visie van Den Haag valt 
nauwelijks te tornen, ofschoon de Haag
se wethouder voor volkshuisvesting, de 
heer Nuy, zich onlangs op een vergade
ring toch wat genuanceerder heeft opge
steld. Afgezien van de verplaatsing van 
een aantal rijksdiensten naar de eerder 
genoemde steden zijn trouwens tenmin
ste twee ministeries geheel of gedeelte
lijk al buiten Den Haag - in de agglo
meratie gevestigd: CRM en Sociale Za
ken en volksgezondheid (resp. in Rijs
wijk en Leidschendam), terwijl-het CBS 
straks in Voorburg zijn zetel krijgt. De
ze laatste verplaatsingen - uitplaatsin
gen - waren Den Haag bepaald niet 
welgevallig, maar zijn tegen heug en 
meug aanvaard, o.a. omdat Den Haag 
met ernstig ruimtegebrek - vooral en. 
in de eerste plaats voor woningen - te 
kampen heeft. 

In het eerder genoemde hoofdstuk Re
gionaal beleid van het regeerakkoord 
valt intussen ook te lezen: afremmen 
van investeringen in het Westen onder 
meer door een selectieve investeringshef· 
fing op nieuwe bedrijfsgebouwen. 

Ander terrein 
Hieraan geeft de minister van Eco

nomische Zaken inmiddels al een begin 
van uitvoering. Voor "bedrijfsgebou
wen" kan men t.a.v Den Haag ook lezen 
"kantoorgebouwen" voor particuliere 
ondernemingen. Hiermee komen we op 
een ander terrein, namelijk op dat van 
het ondernemerschap, dat door het Rijk 
verhinderd zou kunnen worden zich 
daar te vestigen, waar ondernemingen 
(ook buitenlandse) dit het meest wense
lijk achten. Ter verduidelijking: Den 
Haag is niet alleen schrijftafel van de 
rijks- en provinciale overheid, maar 
evenzeer van ontelbare administratieve 
ondernemingen, zoals oliemaatschap
pijen en verzekeringsmaatschappijen, 
binnen- èn buitenlandse. 

Het probleem van de spreiding is in
tussen nog veel omvangrijker, en hier 
beslist niet uitputtend behandeld. Den
ken we bij voorbeeld aan de belangen 
van de ambtenaren en hun gezinnen, die 
worden geëmigreerd naar plaatsen waar 
dan toch wel· alle culturele en maat
schappelijke accommodatie aanwezig 
dient te zijn, die Den Haag In elk geval 
te bieden heeft. Denken we ook aan de 
eis, dat er voldoende woningen in de 
nieuwe vestigingsplaats dienen te zijn. 
En niet te vergeten: kantoorgebouwen. 
En wanneer we aan dit alles denken, 
zijn we ons bewust het probleem geens
zins uitputtend te hebben behandeld. De 
aangekondigde regeringsnota zal stellig 
de problematiek in al haar facetten aan 
de orde stellen. Alsdan zal er gelegen
heid zijn er nader op in te gaan, zeker 
ook op de financiële consequenties, 
waarover tot nu toe vrijv:el nog geen 
woord is gesproken. En die achten we, 
met het oog op de noodzaak tot beper
king van de overheidsuitgaven, toch ook 
wel van uitermate groot belang. 
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Discussienota 
gewestvorming 

Het bestuur van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden van de 
VVD heeft in een vergadering op 
23 maart jl. te Amersfoort van 
gedachten gewisseld over het rap
port Gewestvorming, uitgebracht 
door de commissie ad hoc welke 
de Vereniging had Ingesteld ter 
bestudering van het ontwerp Wet 
op de Gewesten. 

Bij de hearing te Amersfoort 
over dit onderwerp was reeds ge
bleken hoe verschillend over ge
westvorming wordt gedacht. In de 
bestuursvergadering was dat niet 
anders: het bestuur kon zich niet 
achter het rapport stellen, maar 
heeft besloten het als discussieno
ta te publiceren en de leden van 
de partij om reacties te vragen. 

De discussienota is thans ver
krijgbaar bij het algemeen secre
tariaat van de VVB tegen beta
ling van f 1,50 (Postgiro 67880 
t.n.v. VVD, Den Haag). Men 
wordt verzocht reacties te zenden 
aan mej. drs. I. GUnther, Lozer
laan 1711 te Den Haag. 

Structuur 
Een tweede belangrijk punt op 

de aeenda van de bestuursverga
dering was de structuur van de 
Vereniging. Besloten Is om tot een 
Integratie van de Vereniging in de 
VVD te komen, zij het met be
houd van de volledige zelfstandig
heid der Vereniging. 

Als eerste stap tot de Integratie 
ls besloten dat vooral de heer mr. 
H. P. Taisma, vice-voorzitter van 
de VVD, de vergaderingen van 
het bestuur van de Vereniging zal 
bijwonen. De vice-voorzitter van 
de Vereniging, mevrouw H. J. 
Schlemper-van Gijn zal de ver
gaderingen van Het 'hoofdbestuur 
van de VVD bijwonen. 

Op de jaarvergadering van de 
Vereniging, op 10 november a.s., 
zullen de mogelijkheden van inte
gratie worden besproken. 

mogelijkheid van politieke druk een 
functie is van de militaire machtsver
houdingen in Europa; dat dit evenzeer 
geldt buiten het confrontatiegebied in 
(centraal) Europa, waar moet worden 
voorkomen dat de Sovjet-Unie haar mi
litaire middelen zal gebruiken om het 
Westen tot politieke concessies te dwin
gen; dat bovendien de aanvoerlijnen 
over zee naar West-Europa door de 
Sovjet-maritieme machtsontplooiing 
zeer kwetsbaar zijn geworden, waardoor 
een nieuwe factor in de Oost-Westver
houding is ontstaan, die gebruikt kan 
worden om West-Europa desgewenst 
nog meer onder druk te zetten. 

De meerderheid wijst verder op het 
oorlog-voorkomend karakter van de Na
vo-strategie en beschouwt in dit ver
band de Nederlandse bijdrage aan de 
militaire inspanning van de Navo mede 
als een functie van de aanwezigheid en 
de geloofwaardigheid van het Ameri
kaanse engagement. 

Wij delen de overwegingen van de 
meerderheid der commissie. Wij delen 
haar mening ook omdat Nederland zelf 
meebeslist bij het ontwerpen of aanpas
sen van de strategische conceptie van 
de Navo en het onjuist zou zijn de Ne
derlandse defensiebijdrage te baseren op 
een strategische conceptie, die afwijkt 
van de Navo-strategie. 

Uitgaande van het standpunt van de 
gehele commissie, dat de tekortkomin
gen in onze defensie niet opgeheven 
kunnen worden onder gelijktijdige 
handhaving èn van de defensieuitgaven 
op het huidige percentage van het natio
naal inkomen èn van de Navo-taken die 
Nederland heeft aanvaard, koos de 
meerderheid op grond van haar overwe
gingen voor handhaving van de bestaan
de Navo-taken. 

Standpunt minderheid 
De minderheid denkt op sommige 

punten vrijwel parallel met de meerder
heid doch betrekt daarnaast overwegin
gen van geheel andere aard in haar 
standpuntbepaling. 

Zo meent zij dat eerst vast moet 
staan, of het geheel van de maatschap
pelijke verhoudingen in ons land, de 
mate waarin er vrijheden bestaan en 
rechten uitgeoefend kunnen worden, het 
waard is te worden verdedigd. En dat 
bovendien moet worden aangetoond dat 
er thans sprake is of kan zijn van een 
wezenlijke bedreiging. 

Het eerste vraagpunt, wat subtiel 
doch in positieve zin beantwoord heb
bend, stelt de minderheid vast dat de 
Sovjet-Unie nog altijd een mogendheid 
is met een uitgesproken zendingsdrang, 
die in haar officiële uitspraken weinig 
kansen ongebruikt laat om de verbrei
ding van haar heilsleer te propageren. 

Evenals de meerderheid denkt de min
derheid sterk aan de kansen op politieke 
druk van de zijde der Sovjet-Unie, mo
gelijk gemaakt door militair overwicht. 
"Het valt zeker niet aan te nemen, dat 
een of ander meesterbrein in Oost-Euro
pa thans loert op het meest gunstige 
tijdstip om een Derde Wereldoorlog te 
ontketenen", aldus de minderheid. Een 
stelling die bepaald niet is te bestrijden. 
Maar minder aandacht besteedt de min
derheid eraan dat dit alleen geldt zo 
lang de Navo bereid en in staat blijft 
een omvangrijke en krachtige militaire 
macht als tegenwicht in stand te hou
den, en dat bij aanzienlijke verminde
ring daarvan de waarschijnlijkheid van 
een conflict groter wordt gemaakt. 

Voorts is er de mogelijkheid van een 
vermindering van de spanning in Euro
pa. 

Die mogelijkheid is, ook naar ons oor
deel, aanwezig. Maar nog afgezien van 
het feit dat van werkelijke ontspanning 
nog steeds geen sprake is en dat de 
minderheid der commissie hier dus illu
sie en hoop aanziet voor een begin van 
realiteit, achten wij het niet juist of 
althans niet volledig die mogelijkheid te 
zien als gevolg van "verminderd Wes
ters overwicht". Zo slmpel laat zich dat 
niet verklaren. 

Onjuist 
En volstrelü irrelevant achten wij de 

opmerking die de minderheid daaraan 
verbindt, n.l. "nu is maar al te vaak in 
de geschiedenis het vooruitzicht van 
ontwapeningsakkoorden aangegrepen en 
misbruikt om vooraf de eigen bewape
ning zodanig uit te breiden, dat men de 
conferentiezaal in een positie van opti
male kracht kon betreden". Het gaat bij 
ons toch immers in het geheel niet o!ll 
enige uitbreiding, maar om de vraag of 
de overeengekomen bijdrage, die in de 
afgelopen jaren voortdurend In kwaliteit 
is verminderd, weer op peil kan worden 

gebracht, en dus: in stand kan worden 
gehouden. 

De minderheid is hier helemaal niet 
consequent. Indien zij van mening is dat 
de eerste kansen voor ontspanning zich 
pas aandienen "nu een zekere pariteit 
tussen de blokken binnen het gezichts
veld is verschenen" maar zij tevens con
stateert "dat de landen van het War
schau-pact aan hun militaire middelen 
zo'n opvallende uitbreiding geven", 
waardoor de pariteit wederom, maar nu 
in voor ons ongunstige zin, wordt ver
stoord, dan is het toch niet logisch te 
adviseren onzerzijds tot vermindering 
van onze militaire middelen over te 
gaan. Want daarop komt haar aanbeve
ling neer. 

Krijgsmachtdelen 

DE ZEEMACHT 

In het licht van de in de laatste jaren 
ontstane maritieme dreiging adviseert 
de gehele commissie voor de jaren '80 
tot een marine bestaande uit 
- 4 onderzeebootbestrijdingsgroepen 
- 6 onderzeeboten 
- 25 maritieme patrouillevliegtuigen 
- 2 mijnenbestrijdingsgroepen 
- het korps mariniers 
- geen samenvoeging van marinelucht-
vaartdienst en luchtmacht: wèl grotere 
samenwerking. 

DE LANDMACHT 

De gehele commissie adviseert: 
- legering van een tweede brigade en 
een tweede verkenningsbataljon in de 
Bondsrepubliek 
- vestiging oefenterrein in Zuid-Oost 
Groningen, met bijbehorende infrastruc
turele voorzieningen. 

De meerderheid adviseert: 
- handhaving van de omvang van de 
huidige Navo-bijdrage 
- mechanisatie van de mobilisabele 
vijfde divisie 
- aanschaf van gemechaniseerde lucht
doelartillerie 
- geen vertraging van vervanging ba
taljons antitankwapen, boordwapen voor 
pantservoertuigen en wielvoertuigen. 

De minderheid adviseert 
- vermindering van het aantal parate 
brigades van zes tot vier 
- twee aanvullende brigades met RIM
status 
- aanschaffing van pantserbestrij
dingsmiddelen en mobiele luchtdoelartil
lerie voor zes brigades 
- opheffing van de vijfde divisie en de 
101ste brigade. 

De minderheid heeft haar advies ge
baseerd op de overweging dat perma
nente aanwezigheid, paraatheid en een 
snel reactievermogen de hoofdkenmer
ken dienen te zijn van ons landmacht
aandeel; zij ziet weinig heil in de con
ceptie van het verdedigen van elke vier
kante kilometer en het zich voorberei
den op het weerstaan van ledere denk
bare algemene aanval. Ook meent zij 
dat van een militaire en politieke waar
schuwingatijd lang niet altijd sprake zal 
kunnen zijn. Ook wij achten dat een 
mogelijkheid die bepaald niet is uitge
sloten. Het verhogen van het reactiever
mogen en de inzetbaarheid achten wij 
daarom van zeer veel belang. 

De consequenties die de minderheid 
hieraan verbindt, n.l. vermindering van 
tien tot zes brigades, worden door ons 
echter niet gedeeld. Als tweede factor 
moet namelijk worden gesteld, dat een 
gebiedsverdediging in het aan Nederland 
toegewezen vak op militair-technische 
gronden nu eenmaal een 10-tal brigades 
vereist. 

DE LUCHTMACHT 

De gehele commissie adviseert: 
- bouw van versterkte vliegtuigondet·
komens 
- aanschaf minimaal benodigde korte
afstand-afweermiddelen 
- verbetering aan HA WK-Installaties 
- continuering van de nucleaire ge-
vechtstaak 
- koppeling navigatiestation-Noord 
aan Nieuw-Millingen. 

De meerderheid adviseert: 
- handhaving van de luchtmachtbij· 
drage aan de Navo 
- vervangen F-104 starlighter-squa
drons 
- aanschaf van geleide-wapenbatte
rijen ter beveiliging van vliegbases 

De minderheid adviseert 
- het besluit inzake de vervanging van 
de F-104 starlighter-squadrons uit te 
stellen totdat in Navo-verband een eer
ste resultaat is verkregen van besprekin
gen met het doel tot bondgenootschap-
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pelijke taakverdeling te komen 
- achterwege laten van de aanschaf 
van vier geleide-wapenbatterijen. 

De minderheid kent enerzijds aan een 
adequaat functionerende luchtmacht 
grote waarde toe, juist vanuit het oog
punt van oorlogsvoorkoming en crisisbe
heersing. Anderzijds wenst zij de ver
vanging van de verouderde starfighters 
voor onbepaalde tijd uit te stellen. 

Wij achten dit geen goed standpunt. 
Wij zijn het wèl met de minderheid 
eens dat ten spoedigste in bondgenoot
schappelijk verband moet worden onder
zocht hoe het aantal aparte volledig uit
geruste nationale strijdkrachten kan 
worden verminderd, teneinde d.m.v. ge
leidelijke integratie en een nieuwe taak
verdeling de Noordatlantische defensie 
doeltreffender te maken en zodoende 
meer waarde voor het bestede geld te 
verkrijgen. 

Onzerzijds is dan ook namens de ge
hele Nederlandse delegatie bij de Noord
atlantische Assemblee de zgn. aanbeve
ling van Ottawa ingediend, maar niet al 
onze bondgenoten zien de urgentie van 
taakverdeling op dezelfde wijze, en de 
reactie van de Secretaris-Generaal van 
de Navo is dan ook teleurstellend. Re
den om met verdubbelde inspanning er
op aan te dringen. 

Slecht beleid 
Maar het is een geheel andere zaak 

om op een beslissing, die in bondgenoot
schappelijke samenwerking genomen 
behoort te worden en die ook alleen uit
gevoerd kan worden met de medewerking 
van alle bondgenoten, vooruit te lopen 
en te beslulten tot hetgeen de minder
heid van de commissie noemt "het twij
felachtig maken van de luchtmacht". 

Wij achten dit geen goed beleid. De 
bondgenootschappelijke verdediging is 
een zorgvuldig uitgebalanceerd geheel 
en men kan daar niet eenzijdig een es
sentieel stuk uit laten wegvallen zonder 
de betekenis van dat geheel in ernstige 
mate te verzwakken. 

Overdracht aan een andere bondge
noot is alleen verantwoord na een in 
Navo gemaakte overeenkomst en dan 
zal er een tegenprestatie onzerzijds te
genover moeten staan. Onze bondgeno
ten hebben ook hun budgetten en kun
nen niet zomaar een extra last op hun 
schouders nemen. Voor wat hoort wat. 

Inspanning 
Het is duidelijk dat de mlnderheld van 

de commissie zich bij het bepalen ·van 
haar standpunt in sterke mate heeft la
ten leiden door de gedachte dat hetgeen 
zij o.i. ten onrechte noemt "eenzijdige 
vermeerdering van de inspanning van 
het Westen" de kans op werkelijke vei
ligheids- en ontwapeningsakkoorden in 
gevaar zou brengen. 

Vandaar dat zij meent "geen signifi
cante vermeerdering of vermindering 
derhalve van de Westerse defensie-in
spanning in het algemeen, noch van de 
Nederlanëlse in het bijzonder". 

Het door haar geadviseerde percenta
ge van het nationaal inkomen komt dan 
ook preeles overeen met het huidige 
percentage. 

In het voorgaande hebben wij ge
tracht uiteen te zetten waarom wij dit 
inzicht niet delen. 

Wij menen dat indien men veiligheid 
wil garanderen en tot veiligheidsakkoor
den komen, er geen substituut is voor 
eigen inspanning. Hetgeen trouwens 
niet alleen voor veiligheid geldt. Op 
geen enkel gebied zal men op dit onder
maanse iets bereiken als men niet tot 
ma.'{imale inspanning bereid is, 

Defensienota 
Het kabinet zal, na kennisname van 

de adviezen van de commissie, en na 
afweging van alle andere op hem rus
tende taken, zijn beslissing nemen. 

Wij verwachten dat die zal worden 
neergelegd in een Defensienota, die mi
nister De Koster reeds heeft toegezegd, 
en die vermoedelijk bij de begratingsbe
handelingen in het najaar aan de orde 
zal komen. , 

Wij verwachten dat wij met onze coa
litiepartners tot een goede oplossing zul
len komen 

In het voorgaande konden slechts en
kele naar onze mening belangrijke fa
cetten uit het rapport van de commis
sie-Van Rijckevorsel worden bezien. 
Voor hen die er dieper op In wensen te 
gaan beveel ik bestudering van het be
langwekkende en voor de toekomst van 
onze defensie essentiële rapport sterk 
aan. 
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De liberale werknemer 
Het gebeurt niet vaak dat men ie

mand die met een probleem worstelt kan 
bijstaan door erop te wijzen dat zijn 
probleem niet bestaat. Ik zal nu de kans 
die me daartoe geboden wordt dan ook 
aangrijpen. 

De heer Ir. A. H. 0. Bats signaleert In 
"Vrijheid en Democratie" van 17 maart 
jl. dat de liberale werknemer, met name 
die van het midden- en hoger kader, 
niet op passende wijze kan worden ver
tegenwoordigd in een ondernemingsraad 
nieuwe stijl (wet 1970). Hij meent dat 
het gemis aan een liberale vakbond en 
de gemengde samenstelling van zg. ca
tegorale organisaties daar de oorzaak 
van zijn. Iemand die niet ziet wat er 
wel is kijkt óf in de verkeerde richting 
óf kijkt niet beter dan zeer oppervlak
kig. 

Een liberale vakbond is er niet en 
heeft mogelijk geen levensvatbaarheid. 
Een verklaring daarvan zou kunnen zijn 
dat vakorganisaties of bepaalde catego
rale organisaties van werknemers niet 
worden opgericht (lmdat betrokken 
werknemers een gemeenschappelijke po
litieke opvatting zijn toegedaan. Wèl om
dat men gemeenschappelijke belangen 
in de onderneming (t.o.v. aandeelhou
ders, ondernemer, werkgever, andere 
werknemersorganisaties) of in de sa
menleving (overheid, werkgeversorgani
saties, andere werknemersorganisaties) 
gezamenlijk wil behartigen. 

Een steeds groter aandeel van de 
eigenlijke sociaal-economische gebeurte
nissen speelt_zich af rondom en binnen 
de onderneming: het bedrijf~even en or
ganisaties waar het bedrijfsleven is ver
tegenwoordigd, zoals de S.E.R. en de 
Stichting van de Arbeid. Beslissingen in 
deze organisaties worden zelden geno
men op basis van een politieke gezind
heid, maar op basis van het afwegen 

• 
tn e1gen land'' 
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van sociaal-economische argumenten 
van belangengroepen. Veel te lang heb
ben werknemers in middengroepen en 
hoger personeel aan deze sociaal-econo
mische besluitvorming met een moge
lijk meer objectief geluid niet kunnen 
deelnemen; de betrokken werknemers 
eisten hun eigen verantwoordelijkheid 
niet eerder op. 

De wet laat slechts drie bestaande 
vakcentrales toe. Daar zal wat de 
S.E.R. betreft waarschijnlijk snel veran
dering in komen. De centrale categorale 
organisatie van hoger personeel, de Ne
derlandse Centrale van Hoger Personeel 
zou dan ook vertegenwoordigers moeten 
aanwijzen. 

In de- onderneming zelf biedt de nieu
we Wet op de Ondernemingsraden wel 
een mogelijkheid van goede vertegen
woordigingen voor midden- en hoger 
kaderpersoneel. Een vereniging van 
werknemers die twee jaar rechtsper
soonlijkheid bezit kan kandidaten stel
len voor de ondernemingsraad. 

Het lijkt een verkeerde toepassing 
van- het instituut ondernemingsraad om 
er een politiek trefpunt van te maken. 
Als besluiten moeten worden genomen 
aangaande beleidsproblemen in de on
derneming dan is daar vaak een uiterst 
pragmatisch en droog rationele manier 
van denken voor nodig. In bijna geen 
enkel geval zal men een mening kunnen 
vormen die voornamelijk wordt geilra
gen door een politieke overtuiging. Om
gekeerd zou men bij de besluitvorming 
zich wel laten leiden door zijn politieke 
gezindheid dan zou een dergelijke be
sluitvorming gemakkelijk kunnen ver
starren omdat de groepen in de onder
nemingsraad zich verplicht voelen voor 
een politieke mening te moeten uitko
men. 

Maar het is zeker voor een liberaal 
gezind hoger personeelslid niet nodig in 
de ondernemingsraad of de S.E.R. in de 
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eerste plaats zijn politieke opvatting te 
doen manifesteren. Als .deze aan de orde 
zou komen dan is juist een categorale 
organisatie een veel geschiktere omge
ving voor het afwegen van politieke 
standpunten. De bekende verenigingen 
van hoger personeel blijken over het al
gemeen zeer democratisch functioneren
de ontmoetingspunten te zijn, in de 
eerste plaats voor wei bewuste werkne
mers die soms ook een verschillende po
litieke mening hebben. Hoewel men er 
meestal niet behoeft te laten zien welke 
politieke opvatting men Is toegedaan is 
het bij een politiek geaard onderwerp 
opvallend, dat er relatief veel liberaal 
denkenden zijn in een vergadering van 
een willekeurige categorale organisatie 
van hoger personeel. Vaak echter zon
der dat men dit nu openlijk direct zal 
erkennen. Het ,zijn niet allen VVD-leden. 

Zolang een categorale organisatie een 
goede rol vervult als kristallisator van 
allerlei meningen, ook van politieke, zal 
een dergelijke organisatie zich•ook niet 
een politiek stempel willen zien opge
legd. Vaak zullen deze organisaties im
mers de. belangen van de collectiviteit 
van de categorie moeten verdedigen. 
Het is dus onjuist gezien als de heer De 
Bats stelt dat men als liberale werkne
mer zijn politieke overtuiging niet kan 
laten meespelen bij de besluitvorming 
binnen de bestaande organisaties van 
midden en hoger personeel. 

Een liberale vakbond is daar beslist 
niet voor nodig. Van veel meer belang is 
het dat men - al dan niet met een 
politieke overtuiging - de verantwoor
delijkheid neemt aan het zich nog steeds 
uitbreidende sociaal-economisch overleg 
deel te nemen. Van hoe groot belang 
kan juist de inbreng van een vaak in de 
middenpositie verkerende groep van 
werknemers zijn. Het zouden wel eens 
sleutelposities kunnen blijken te zijn! 

MR. J. VAN DER WEIJ, SON 
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Geen. 

Mr. A. Geurtsen, lid van de 
Tweede Kamer voor de VVD, 
heeft tijdens de gisteren in 
de Kamer gehouden inter
pellatie over de geweigerde 
subsidie aan het Angola
comité een rede uitge
sproken, welke wij hier 
letterlijk publiceren. Hij 
trad in de plaats van de 
heer Waalkens, die wegens 
verblijf in het buitenland 
het debat niet kon bij
wonen. 

Thorbeckehuis is er, 
maar geld nog niet 

De Nationale Commissie Ontwikke
lingsstrategie heeft tot taak gekregen 
om het belang en het gewicht van het 
ontwikkellngsprobleem bij de Neder
landse bevolking tot levende werkelijk
heid te maken. HoE'.zeer dat nog nodig 
is, bleek in het begrotingsdebat op 30 
november 1971. 

De kernvraag bij deze interpellatie 
lijkt mij, of hel opwekken tot boycot 
van prodokten van ontwikkelingslanden 
kan helpen de onkunde en misverstan
den over de onlwikl{elingssamenwerking 
weg te nemen. Het tegendeel is natuur
lijk het geval. 'l'erecht wordt er vaak de 
nadruk op gelegd, dat de beste vorm 
van ontwikkelingshulp is het wegnemen 
van haudelsbelemmeringen voor prodok
ten uit de betrokken landen. Als aan de 
andere kant gepropageerd wordt, dat 
niet beter geholpen kan worden dan 
door te weigeren prodokten af te ne
men, begrijpt niemand er meer iets van. 
Ik kan daarbij in het midden laten, dat 
de actie van het Angola-comité blijk 
geeft van onkunde over de werking van 
de wereld-koffie-overeenkomst. 

Wat ik niet ln het midden kan laten is 
de wijze, waarop dat comité de naleving 
van zijn verlangen.<~ door de betrokke
nen afdwingt. Het dreigen met actie te
gen bedrijven, die de verwerking van 
Angola-koffie niet willen staken, bete
kent het doordrammen van eigen stand
punt met behulp van intimidatie, die in 
ieder geval frappante gelijkenis met 
strafbare afdreiging vertoont. 

In het Maagdenhuisdebat op 21 mei 
1969 heeft de heer den Uyl aan de orde 
gesteld, hoe onze gemeenschap moet 
handelen als methoden worden gevolgd 
van dwang door een minderheid. 
Dwangmiddelen, zo was zijn standpunt, 
zijn alleen geoorloofd, als de democratie 
heeft opgehouden te functioneren. In die 
situatie verkeren wij in ons land beslist 
niet. Daarom vind ik het jammer, dat 
een partij met een grote democratische 
traditie zoals de PvdA zich doo1· deze 
interpellatie schaart achter een kleine 
minderheid, die er blijk van geeft geen 
dwang te schuwen om zijn zin door te 
zetten. 

Juist cJoor tlez~ mcthod< t~ volgen, 

ngola-c 
geeft het Angola-comité er blijk van de 
discussie over zijn uitgangspunten te 
willen vermijden. 

Wij hebben er nooit een. geheim van 
gemaakt, àat wij de bestendiging van 
koloniale verhoudingen afwijzen. Daar
voor hebben wij de gruwelverhalen van 
het comité - die voor de onbevangen 
lezer van het door Pierre Juvigny vorig 
jaar opgemaakte ILO-rapport meer van 
science fiction dan van objectieve wer
kelijkheid weg hebben - niet nodig. 
Het zijn vóór of tegen kolonialisme is 
hier ook niet aan de orde; het gaat om 
de vraag, hoe wij de betrokken bevol
king kunnên helpen. Evenmin als wij de 
Russische schrijvers helpen door geen 
hout of aardolie meer uit Rusland te 
betrekken, de Poolse joden door de 
steenkool uit Polen te boycotten of de 
Spaanse arbeiders door alle sherry te 
weren, evenmin helpen wij naar onze 
overtuiging de Angolese bevolking, 
deels aangewezen op de inkomsten uit 
het werk op de koffieplantages, door de 
zin van het Angola-comité te doen. Het 
staat uiteraard iedereen vrij daar an
ders over te denken. Wat alleen niet 
aanvaard kan worden is, dat een opvat
ting met intimidatie en dwang worclt 
opgelegd. Nog minder kan het de taak 
van de overheid zijn om op enigerlei 
wijze te helpen, die dwang mogelijk te 
maken. De daaruit voortvloeiende pola
risatie zal eerder afbreuk doen aan de 
bereidheid tot ontwikkelingshulp en het 
onderbouwen van een goede motivatie 
- zoals de taak van de nationale com
missie is - dan deze bevorderen. 

Deze laatste overweging geldt trou
wens evenzeer voor onderdelen van de 
laatste advlezen van de commissie -
die ik hier alleen noem, zonder daar nu 
een uitspraak over te vragen - waar
onder met name de Hongerkrant. Het 
gaat er bij het geven van ontwikke
lingshulp niet om, of het regime in het 
betrokken land vanuit democratisch 
oogpunt al dan niet onze instemming 
heeft. Hulp aan Chili bijv. dient niet 
afhankelijk te zijn van de vraag, of een 
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Milieucongres 
Op zaterdag 2T Dlf'OI zal de \'VD te 
Utrecht een landelijk milieucongres hou
den. Inleiders zullen zijn onze partijge
noten mr. H. van Biel (voorzitter van 
de VVD-fractie in de Eerste Kamer) en 
prof. dr. 0. J. F. Böttcher (bet enige 
Nederlandse lid van de "Olub van Ro
me"). Een vijftal stellingen zal op bet 
congres ter discussie worden gesteld. 
Meer bijlzonderheden over deze belang
rijke VVD-bijeenkomst treft men aan 
op pagina 2 van dit blad. 

In 1973 naar Assen 
Het hoofdbestuur van de VVD heeft be
sloten dat de jaarlijkse algemene verga
dering van de partij in 1973 te Assen 
gehouden zal worden. De vergadering is 
vastgesteld op vrijdag IS en zaterdag 14 
april en zat plaats hebben in Bellevue in 
de Drentse hoofdstad. 

~Radio-uitzending van de 
VVD: maandag 1 mei, van 
18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m). 

Het 'I'horbocltehuis is thans eigendom van de partij. De nota
riële alrte is verleden op maandag 17 april jl. en twee dagen 
later zijn de !>lClltels overhandigd. Deze aankoop wa" mogelijk 
door de vele giften van de leden die in groten . getale gevolg 
hebben gegevPn aan de oproep ,.an de fractievoorzitters. Het 
hoofdbestuur Is enthousiast over het bereikte resultaat en 
voor bet personeel van bet algemeen secretariaat bestaat nu 
weer bet rustgevende gevoel dat zij en de partij weex· definitief 
een dak bo\'en bet hoofd zullen hebben. 

later stadium wel nodig is, zal afhangen van de verdere giften 
die wij hopen te ontvangen en ,·au de kosten van opknappen 
en inrichten. 

Op 24 april is het huis volledig geïnspecteerd en zijn voor
lopige aanwijzingen gegeven over hetgeen voor de verhuizing 
moot gebeuren. Binnenl,ort hootlt het hoofdbestuur te beschik~ 
ken over een offerte van êén of meer aannemers. 

De stand was dinsdag jl. f 205.579,76. Mochten er onder de 
lezers zijn die wel de becloeling hebben voor bet Thorbeckehuis 
een bedrag over te mal1en, maar dat nog niet hebben gedaan, 
dan brengen wij hierbij gaarne bet gironummer In bcrinne
ring: 6'7880, t.n.v. VVD te Den Haag. In bet totaal is ruim 
f 300.000,- nocUg. 

De kooppr\JR kon nog niet helemaal uit de ontvangen giften 
worden bet.'lald, maar mede ten gel'Olge van de centrale con
tributie-inning was het nog niet nodig om thans reeds voor de 
verdere financiering een hypotheek te nemen. or dat in een 

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie nummer 1064 18 april 1971 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Twede Kamer de volgende regionale 
taakverdeilng voor het noordelijke dis
trict vastgesteld: 
Kamerceqtrale Leeuwarden: 

mevrouw mr. E. Veder--Smit, dr. K. 
van Dijk. 

Kamercentrale Groningen: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Drenthe: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Congres 
over het 
milieu in 
Utrecht 

VRIJHEtD EN DEMOCRATIE 

Structuurplan Noord-Drente 

Het ontwerpstructuurplan Noord-Drente 
houdt uiteraard de VVD In Drente be
zig. Dit plan beQogt een nogalingrijpen
de herstructurering - zeg maar orde
ning - van de kop van Drente en Is 
lang niet overal jubelend ontvangen. In 
zes hoorzittingen - vaak emotioneel en 
geladen - is tot in de kleine uurtjes 
gediscussieerd over dit plan. Op 17 mei 
zullen de leden van provinciale staten 
moeten praten over dit structuurplan. 
Het zal geen gemakkelijke vergadering 
worden. Statenlid A. J. Evenhuis uit 
Meppel: "In de kern is het een goed 
plan, maar er zijn voetangels en klem
men." 

Mevr. L. H. Holtslag-Thobokholt, se
cretaresse van de afdeling Norg van de 
VVD, ligt dan weliswaar niet nachten 
wakker van dit structuurplan, maar het 
heeft wel haar volle aandacht. Norg is 
een van de zes gemeenten In de kop van 
Drente, waarop het structuurplan zal 
worden toegepast. Ze zegt: "Het is een 
zaak, die heel duidelijk speelt in Drente. 
In grote lijnen komt het structuurplan 
hier op neer, dat voor nu en de naaste 
toekomst allerlei zaken geregeld moeten 
worden, die betrekking hebben op de 
landbouw en de recreatie. Moeten we 
toe naar verblijfarecreatie of naar dag
recreatie? Er zullen nieuwe wegen moe
ten komen, maar waar? Daar zitten een 
heleboei problemen aan vast. Moet je 
die nieuwe wegen gaan aanleggen 
dwars door de bossen of möeten ze er 
omheen geleid worden? Welke dorpen 
mogen nog groeien en welke niet? Het· 
gaat om ingrijpende beslissingen. Zo 
zijn volgens het plan bepaalde dorpen 
gedoemd te sterven omdat het voorzie
ningenpakket onvoldoende zal blijken te 
zijn. De jeugd gaat er weg. Er zal ver
grijzing ontstaan. Iedere gemeente, 
ieder dorp waarop dit plan betrekking 
heeft, zit zo met zijn eigen problemen.'' 

Primair stadium 

A. J. Evenhuis: "Het plan verkeert nog 
in een primair stadium. Dat• wil zeggen 

Zoals reeds eerder in Vrijheid en De
mocratie is aangekondigd, zal op zater
dag 27 mei te Utrecht in de Blauwe 
zaal van Esplanade, aanvang 10.30 uur, 
het VVD-milieucongres worden gehou
den. Het ligt in de bedoeling van het 
hoofdbestuur en de commissie milieuhy
giëne dat de VVD door middel van dit 
congres haar eigen standpunt bepaalt 
ten aanzien van enkele der vele problt:i
men, die in de naaste en verder gelegen 
toekomst om een oplossing vragen. 

Op politieke partijen rust een grote 
verantwoordelijkheid. De VVD be
schouwt het als haar taak om mede de 
lijnen aan te geven waarlangs de maat
regelen ten behoeve van de leefbaarheid 
zich dienen te bewegen. De commissie is 
er zich ten volle van bewust, dat de 
milieu-problematiek politiek nQg niet is 
bezonken. Vragen zoals die ten aanzien 
van de relaties tussen milieubeheer en 
de bevolkingspoÜtiek, de ruimtelijke or
dening, de internationale aanpak en de 
economische consequenties dienen te 
worden beantwoord. Deze zaken zullen 
op het congres ter sprake worden ge
bracht ten einde tot een aantal princi
piële uitspraken te komen. 

Na de' redevoeringen van onze partij
genoten mr. H. van Riel en prof. dr. C. 
J. F. Böttcher, het Nederlandse lid van 
de "Club van Rome", zullen de navol
gende VVD-standpunten in de vorm van 
stellingen ter discussie worden gesteld: 

I a Voor het behoud van een,goed mi
lieu is een beperking van de bevolkings
groei noodzakelijk. 

b De aandacht van het publiek dient 
in veel sterkere mate te worden geves
tigd op de grote bevolkingsdichtheid 
van ons land en de gevolgen daarvan 
voor de leefbaarheid. 

n a De ruimtelijke ordening dient af
hankelijk te worden gesteld van mi
lieueisen. Bij algemene maatregel van 
bestuur of via ministeriële beschikkin
gen moeten ter uitvóerlng van de Wet 
op de ruimtelijke ordening milieube
schermingsvoorschriften worden gege
ven waaraan streek- en bestemmings-
plannen dienen te voldoen. · 

b Aan onaanvaardbare milieuhygiëni
sche toestanden dient zo spoedig moge
lijk een eind te komen· door strikte toe
passing van milieuwetten. 

III a Internationaal overleg en ge
meenschappelijke maatregelen - vooral 
binnen de EEG - zijn noodzakelijk 
voor een doeltreffend milieubeleid. Op · 
korte termijn moeten gemeensehappelij-

dat is uit de studeerkamer en gepresen
teerd aan de bevolking. Op het ogenblik 
wordt onderzocht wat de hearings heb
ben opgeleverd. Ik verwacht in het na
jaar een definitief plan. Omwille van de 
duidelijkheid: het gaat in het structuur
plan om Norg, Roden, Peize, Eelde-Pa
terswolde, Zuidlaren, en Vries. Aan de 
ene kant vinden wij, dat je inderdaad 
regulerend moet optreden. Het uitgangs
punt van het plan is wel reëel, als je 
rekening houdt met de forensen van
uit Groningen en de heroriëntatie die er 
plaats vindt in de traditionele beroe
pens:feer. Handhaving van het oorspron
kelijke milieu ligt aan dit plan ten 
grondslag. Dat is een duidelijke keuze. 
Een keuze die uiteraard allerlei gevol
gen heeft. Daarover kun je twisten." 

Mevr. Holtslag: .,Er zijn duidelijke 
bezwaren tegen dit plan. Ook van de 
zijde van de VVD. Ten eerste dat men 
de indruk krijgt, dat het plan al klaar 
was, toen in en tot het inzicht kwam, dat 
het leefmilieu op het ogenblik zo speelt. 
Dat is voor ons in Drente de hoofdzaak. 
Een tweede bezwaar is,· vinden wij, dat 
een aantal kleine dorpen volkomen ge
remd zullen worden in de groei. Verder 
is er een zekere mate van angst voor 
een wellicht te grote toename van de 
dagrecreatie. Uitbreiding ervan betekent 
zonder meer, dat het landschappelijk 
schoon van Drente zal worden aange
tast. Er zullen immers campings etc. bij 
moeten komen." 

Recreanten 

Het is wellicht geen prettige vooruit
zicht, dat Drente in de toekomst zal 
kunnen worden overspoeld door recrean
ten? Mevr. Holtslag: .,Op de lange duur 
is dat natuurlijk niet tegen te houden 
en het is dan natuurlijk verstandig daar 
nu reeds voorzieningen voor te tref
fen. 't Is geen prettig vooruitzicht, maar 
ja, iedereen wil er op z'n tijd wel eens 
even uit en Drente is nu eenmaal een 
prachtige provincie. Het structuurplan 
Noord-Drente is een ingrijpend plan en 

ke maatregelen worden getroffen tot 
verbetering van de toestand van Rijn, 
Maas en Schelde. 

b De zee mag op geen enkele wijze 
worden misbruikt als vergaarbak van 
afvalstoffen; regelingen als vervat in de 
conferenties van Oslo en Reykjavik 
moeten tussen alle zeevarende landen en 
voor alle zeeën worden getroffen en 
door doeltreffende controlemaatregelen 
worden gesteund. 

IV a Naast: volledige werkgelegen
heid, stabiele munt, evenwichtige beta
lingsbalans en evenwichtige economi
sche groei dient een ·schoon leefmilieu 
als doelstelling van het economisch be
leid te worden aanvaard. 

b Vergroting van individuele en mate
riële welvaart dient te worden achter 
gesteld bij noodzakelijke investeringen 
en andere uitgaven ten behoeve van een 
schoon leefmilieu. 

c Vrije ondernemingsgewijze produk
tie - welke zich steeds door haar aan
passingsvermogen heeft onderscheiden 
- vormt de beste voorwaarde tot de 
realisering van noodzakelijke maatrege
len. 

dat betekent, dat naar onze mening bij
zonder zorgvuldig en weloverwogen . te 
werk gegaan zal moeten worden. Het is 
een plan voor de toekomst en dan mo
gen er geen fouten gemaakt worden." 

Gaat het om een duidelijk plan? 
A. J. Evenhuis: ,.Niet altijd. Vooral 

ten. aanzien van de landbouw hadden 
bepaalde zaken scherper geformuleerd 
moeten worden. Ik moet zeggen, dat ik 
toch wel gelukkfg ben met het plan, maar 
over een groot aantal onderdelen zal 
nog uitvoerig gesproken moeten worden. 
De noodzaak van ordening in Noord
Orente wordt door ons overigens volle
dig aanvaard, waarbij wij de overtui
ging hebben dat het oorspronkelijke 
landschap zo goed mogelijk bewaard 
moet blijven.'' 

Aankondigingen 
28 APRIL 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid der 
Tweede Kamer) discussieert met het 
PvdA-Kamerlid drs. H. M. Franssen. 
Dorpshuis te Warga (Fr.). 
1MEI 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit spreekt 
voor de afdeling Idaarderadeel over 
volksgezondheid. 
8MEI 
Dr. K. van Dijk (lid der Tweede Ka
mer) spreekt te Leeuwarden over On
derwijs. 
19MEI 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit spreekt 
voor de JOVD te Groningen. 

Gee.rtsema in Assen 
Assen - De minister van binnenland

se zaken, mr. W. J. Geertsema, spreekt 
op een bijeenkomst van de drie noorde
lijke kamercentrales van de VVD die op 
15 mei in de schouwburgzaal van Belle
vue, Dr. Nassaulaan 60 te Assen, wordt 
gehouden. Aanvang 20.00 uur. Het on
derwerp waarover mr. Geertsema 
spreekt, is ,.Gewestvorming". Na de in
leiding is er gelegenheld tot discussie. 
De bijeenkomst is alleen toegankelijk 
voor VVD-leden. · 

d Herbezinning op de gevolgen voor 
de leefbaarheid van produktie, consump
tie en grondstoffengebruik is noodzake
lijk. 

e Nu andere landen fiscale of ande!"5 
faciliteiten hebben als tegemoetkoming 
In de kosten die het bedrijfsleven voor 
de milieuzorg moet maken, dienen ook 
In Nederland soortgelijke maatregelen 
te worden getroffen. 
. V a Elke Nederlander zal moeten wor
den duidelijk gemaakt, dat hij 

1e persoonlijk bijdraagt aan de mi
lieuverontreiniging en derhalve .offers 
moet brengen om de kosten van milieu
beheer en -reiniging te dragen. 

2e zijn consumptie- en leefpatroon 
aanmerkelijk dient te wijzigen. 

b Een goed overleg tussen overheid en 
particuliere organisaties op. het gebied 
van milieubescherming en natuurbehoud 
Is noodzakelijk. 

De commissie hoopt, dat velen uit de 
partij van de gelegenheid gebruik zullen 
maken om aan de discussie deel te ne
men. 

Tot ziens op het congres! 

De organisatoren van het landelijke milieucongres van. de VVD willen graag enig 
inzicht krijgen in het aantal te verwachten congressisten. Wie van plan is het 
congres op 27 mei bij te wonen, wordt daarom vriendelijk verzocht het hieronder 
afgedrukte strookje in te vullen en te sturen aan: Algemeen secretariaat VVD, 
Koninginnegracht 61 te Den Haag. De deelneming aan het congres Is gratis. 

IK KOM NAAR UTREC.HT: 

naam: ........................................... . 

adres: •............................................ 

· te: . .............................................. . 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Partijvlaggen 
Nu besloten is de op het algemeen 
secretariaat aanwezige partijvlag
gen niet meer uit te lenen, blijkt 
er met name bij de kamercentra
les animo te bestaan voor het 
aanschaffen van eigen vlaggen. 
Aangezien biJ grotere afname de 
prijs van de - vriJ kostbare -
vlaggen per stuk beduidend lager 
ligt, wordt de centrales - en 
eventueel ook afdelingen - ver
zocht het algemeen secretariaat 
te melden of zij belangstelling 
hebben voor een eigen vlag. BiJ 
voldoende afname zal de prijs van 
een vlag, formaat 1,50 x 2.25 me
ter, f 75 zijn. 

COPIJN 
GROENEKAN 

* 
REEDS MEER DAN 

TWEE EEUWEN 
EEN B:fl,:GRIP VOOR 

boomkwekerij
prodakten 

EN 

tuinarchitectuur 

* 
TELEFOON 03461 - 12 07 

• AOW-SLUITSTUK 
Naar onze stellige overtuiging is de 

volksverzekering volgens de Algemene 
Ouderdomswet de meest waardevolle so
ciale verworvenheid van deze na-oorlog
se periode. De tijd was er trouwens rijp 
voor, nadat, met vele anderen, ook tal
rijke liberalen <>n vrijzinnig-democraten 
in de Vereniging voor staatspensione
ring reeds vóór de. oorlog de gedachte 
aan een dergelijke voorziening jaren
lang hadden gepropageerd. Het was 
ook onze VVD-fractie, die in de eerste 
jaren na de oorlog herhaaldelijk bij de 
toenmalige ministers van Sociale Zaken 
heeft aangedrongen, zo spoedig moge
lijk de voorlopige Noodwet Ouderdoms
voorziening door een definitieve en alge
mene wettelijke regeling te vervangen. 

Dat zlj ten slotte niet de vorm van 
een staatspensioen, maar van een (wel
vaartsvaste) volksverzekering, geba
seerd op het omslagstelsel, heen gekre
gen valt m.i. alleen maar toe te juichen. 
w~neer onze geestverwant mr. Riet
kerk er als staatssecretaris van Sociale 
Zaken in slaagt, ondanks de huidige 
omstandigheden de AOW-uitkeringen 
voor gehuwden binnen een beperkte ter
mijn opgetrokken te krijgen tot het net
to minimum-loon, zou in de geschiedenis 
van de tot stand koming en verdere uit
bouw van de AOW zijn naam verdie
nen toegevoegd te worden aan die van 
de woegere ministers Drees en Suur
hoff. 

Vele 65-jarigen, die geen ambtelijke 
werkkring hebben gehad, maar het met 
een particulier pensioen of een pensioen
verzekeringsuitkering moeten doen, val
len op de dag van hun pensionering te
rug tot 30 à 40 pct. van hun vroegere 
inkomen en hebben het uitzicht, dat -
voor zover hun een wat langer leven is 
beschoren - over tien of twintig jaar 
dat bedrag op de cent af nog precies 
hetzelfde zal zijn. Men behoeft niet te 
vragen, wat dat bij de jaarlijkse geld
ontwaarding betekent. Voor hen is de 
AOW-uitkering, die bovendien geregeld 
meestijgt met lonen en prijzen, een ze
gen. En dat geldt uiteraard nog in ster
kere mate voor hen, die alleen of vrij
wel alleen van hun AOW -uitkering 
(aangevuld zonodig met enige "bij
stand") moeten leven. 

Ieder ken~ wel enige kleine zelfstandi
gen, winkelters veelal, die reikhalzend 
uitzien naar hun AOW-uitkering. Velen 
zullen dan, zo mogelijk, bun zaakje nog 
een paar jaar voortzetten, maar hebben 
toch in ieder geval bet veilige gevoel 
dat zij, wanneer zij er het bijltje bij 
neer moeten leggen, met de AOW en 
een kleine eigen verzekering of wat 
spaarrente, mits bescheiden levend, nog 
wat rustige laatste levensjaren kunnen 
slijten. 

Natuurlijk zullen er altijd ontevredenen 
blijven. Soms krijgt men zelfs de in
druk, dat die er veel meer zijn dan vóór 
de oorlog, toen er nog zoveel minder 
sociale voorzieningen waren. Dat moet 
voor hen, die zich hebben ingezet voor 
de verbetering en uitbreiding van de so
ciale (verzekerings)wetgeving, wel 
eens wat ontmoedigend zijn. Dat laatste 
geldt niet minder voor het misbruik, dat 
- soms te gemakkelijk door onvoldoen
de controle - van die wetgeving (de 
Werkloosheidswet bij voorbeeld) kan 
worden gemaakt. Daartegen zal in ieder 
geval krachtiger moeten worden opge
treden, want dat is in hoge mate onso
eiaaL 

Ten slotte nog één opmerking. Zodra 
er weer een verhoging van de AOW-uit
keringen is bekend gemaakt, komen er 
ingezonden stukjes in de pers, waarin 
tegenover de (te klein geachte) verho
ging de stijging der prijzen wordt ge
steld. Meestal stelt men dan echter .:'.ie 
ene verhoging tegenover de prijsstijging 
over het gehele jaar. Het is jammer, dat 
de redacties onder dergelijke soort inge
zonden stUkken, voor zover zij feitelijke 
onjuistheden bevatten, bijna . nooit een 
corrigerende aantekening plaatsen. Om 
wat die AOW betreft de feiten nog 
maar eens prcies te vermelden: De uit
kering aan gehuwde AOW-ers steeg in 
1971 (dus in één jaar) van f 6390 op 1 
januari 1971, dank zij verscheidene ver
hogingen -4n de loop van dat jaar, tot 
f 7182 per jaar op 1 januari 1972., exclu
sief de 6 pct. vakantie-toeslag. Niet 
minder sterk spreken de volgende cij
fers. Tben de AOW werd ingevoerd, op 
1 januari 1957, bedroeg de jaarlijkse 
uitkering voor gehuwden f 1428. Thans 
bedraagt zij dus, als vermeld, f 7182, 

plus nog de pas in later jaren ingevoer
de vakantie-toeslag van (thans) 6 pct. 

Natuurlijk zijn in die 15 jaar de kos
ten van levensonderhoud aanmerkelijk 
gestegen. Maar niemand zal kunnen be
weren, dat die in 15 jaar 400 pct. zijn 
gestegen! 

• JACHT NAAR 
PUBLICITEIT 

In het vorige parlementaire jaar werd 
nog ruim vóór het einde daarvan de 

Prikkels 
• Voorzitter A. Groenevelt van 
de Industriebond-NVV volgens 
een verslag in Het Vrije Volk op 
een vergadering van NVV -kader 
te Spijkenisse: "Ik vind dat wij 
tegen de overheid moeten zeggen: 
als jullie niet mee wiUen werken, 
dan gaan wij dwars in tegen wat 
jullie willen.'' 

• Politieke redacteur mr. J. J. 
Vis in NRCJHandelsblad: "Baas 
in eigen buik is een slagzin die 
een redelijk en naar verdraag
zaambeid strevend gesprek niet 
bevordert. Zo'n uitlating gaat lij
ken op propaganda voor de abor
tus en werkt polariserend op ben 
die bun geloof rechtstreeks in de 
wet vastgelegd willen zien. De 
Dolle Mina's roepen een Gijsen op 
- en dan kun je het gesprek wel 
vergeten." 

• Mr. W. Aantjes in Nederland
se Gedachten (ARP) naar aanlei
ding van het overlijden van dr. 
Bruins Slot: "Ik denk aan de fun
damenteel staatsrechtelijke debat
ten tussen hem en de VVD-frac
tlevoorzlttel professor Oud. Als er 
principieel staatsrechtelijke zaken 
aan de orde waren, dan traden 
mannen als Burger en Tilanus en 
zeHs Romroe terug. Dan werd het 
debat beheerst door Oud en 
Bruins Slot. Principieel-staats
rechtelijke debatten van dit ni
veau heb ik sindsdien in de Ka-

, mer niet meer meegemaakt." 

• De Groninger filosoof en so
cialist prof. dr. L. Nauta op het 
z.g. "Volkscongres" in Groningen 
volgens een verslag in Trouw: 
"De duivel schijt niet alleen op de 
grootste hoop, maar vreet ook 
van de kleinsten" (met excuus 
aan onze lezers - Red. V. en D.) 

• De galeriehouder Herman 
Krikhaar in een gesprek met De 
Telegraaf over het werk van de 
schilder Anton Rooskens, het 
oudste lid van de Cobragroep: 
"Conce.ss·ies doen in ruil voor 
"succes" was voor hem taboe. Het 
wordt de jonge schilders van nu 
erg gemakkelijk gemaakt. Zij 
krijgen hun geld, maken snel een 
doekje en vinden het voor de rest 
wel best. Deze steun betekent 
vaak de dood voor de creativiteit 
in de mens." 
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duizendste schriftelijke Kamervraag 
aan de Regering gesteld. Dit jaar is dat 

record" alweer gebroken en is die 
~eeds anderhalve maand vroeger ver
schenen. 

Het instituut vaa de schriftelijke vra
gen is ulterst nuttig en een onmisbaar 
instrument bij de parlementaire contro
le. Daar moet dan ook stellig niet aan 
getornd worden. Maar alle overdrijving 
schaadt. En dat een zo massale vra
genstelling de grenzen van de redelijk
heid overschrijdt, lijkt mij nauwelijks 
voor bestrijding vatbaar. Er kan zich 
niet het geringste incidentje voordoen, 
of er is wel een Kamerlid (vooral de 
PvdA en de kleine PSP-fractie zijn daar 
sterk in), dat "er opspringt". 

Een matiging lijkt hier wel gewenst, 
vooral ook waar langzamerband bet 
gros zijn waarschijnlijk eigenlijke be
doeling: publikatie in de· pers, mist. Ook 
de kranten krijgen er kennelijk genoeg 
van en zijn begonnen sterk te selecte
ren. Wellicht dat dit enige matigende 
invloed heeft op de bijna dagelijkse vra
genstroom uit de Kamer. Het zou ook 
het ambtelijke apparaat wat minder be
lasten. 

• ONLOGISCH VERZET 
"Wat ons als middengroep ergert, Is 

het feit dat men zich al voor de tweede 
maal niet wil houden· aan de uitvoering 
van de democratisch tot stand gekomen 
wet betreffende de automatische belas
tingcorrectie. Dit gemanipoleer met ons 
belastingstelsel, dat opnieuw aan ons 
verlangen voorbij gaat, wijzen wij vol
strekt af. Het betekent een aanslag op 
de inkomenspositie van de middengroe
pen." 

Deze gezonde taal kwam dit maal uit 
de mond van een vakbondsbestuurder. 
Het was de heer A. J. Hubben, voorzit
ter van de bij het Nederlands. Katho
liek Vakverbond (NKV) aangesloten 
nieuwe Unie- B. H. L. P. (beambten, 
hoger en leidinggevend personeel). Hij 
sprak deze woorden op de oprichtings
vergadering te Utrecht. Deze "Unie" is, 
naar bet ANP onlangs berichtte, een 
fusie van de tot dan toe bestaande: 
Christelijke Vereniging van mijnbeamb
ten, de Nederlandse Katholieke Bond 
van leidinggevend en toezichtboudend 
personeel, de Unie van beambten en ho
ger personeel en de in St. Christoffel 
georganiseerde R.K. handelsvertegen
woordigers, verzekeringsinspecteurs en 
anderen, in totaal 35.000 leden. 

De beer Hubben beeft volkomen ge
lijk. Met instemming ten slotte van een 
ruime Kamermeerderheid heeft dr. Wit
teveen het er in de laatste maanden van 
zijn ministerschap weten door te krij
gen, dat het gedeelte van de loon- en 
inkomstenbelasting; dat jaarlijks pro
gressief steeg als gevolg van de geld
ontwaarding, in het vervolg jaarli~ks 
geneutraliseerd zou worden. Daarmee 
werd tevens een eind gemaakt aan een 
jaarlijks zich geheel buiten de beslissing 
van de Staten-Generaal om voltrekkende 
belastingver hoging. 

Het telkens weer oplaaiende verzet te
gen deze automatische belastingcorrec
tie is onjuist, onlogisch en onbillijk. Als 
bepaalde belastingen verhoogd moeten 
worden, zullen regering en Staten-Ge
neraal daartoe in gemeen overleg moe
ten besluiten, maa1 dat staat dan geheel 
los van deze eerst toe te passen tarief
aanpassing. 

Een enigszins vergelijkbaar geval 
doet zich voor met de wiebeltax. Deze is 
ingesteld om het voeren van een zeker 
fiscaal conjunctuurbeleid mogelijk te 
maken. Wanneer op conjuncturele gron
den die wiebeltax eerst op het maximum 
van 5 pct. is ingevoerd en op grond van 
dezelfde overwegingen later op 3 pct. 
wordt gebracht, is bet wederom vol
strekt onjuist om dan, zoals de oppositie 
doet, aan te komen met de redenering: 
we kunne:.1 die extra belasting zo goed 
gebruiken. Toegeven daaraan zou bete
kenen dat geen minister van financiën 
in het vervolg meer dit nuttige instru
ment om de conjunctuur af te remmen 
dan wel aan te moedigen, zou durven 
hanteren. Er zijn immers altijd wel goede 
dingen te vinden, waarvoor men die hef
fing bij bet overbodig worden voor bet 
eigenlijke doel, "zo goed zou kunnen ge
bruiken.'' Zo'n politiek lijkt echter prin
cipieel naar niets en zou zelfs dit kleine 
stukje conjunctuur-politieke bewegings
vrijheid voor de Regering alweer onmo
gelijk maken. Erg "progressief" lijkt 
dat niet. 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het zuidelijk district 
vastgesteld: 
Kamercentrale 's-Hertogenbosch: 

mr. A. Geurtsen, mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes. 

Kamercentrale Tilburg: 
L. M. de Beer, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Middelburg: 
drs. G. M. V. van Aardenne, ir. D. S. 
Tuijnman. 

Kamercentrale Maastricht: 
G. Koudijs, mr. F. Portheine. 

Aankondigingen 
lMEI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes en mr. A. 
Geurtsen spreken voor de afdeling 
Waa.lwijk. 
20.00 uur, hotel Vervliet. 

9MEI 
Dr. A. J. Vis (burgemeester van Leiden, 
oud dagelijks bestuurslid) spreekt voor 
het Jongeren Contact van de afdeling 
Eindhoven. 
20.30 uur, Animali (voorafgaand verga
dering). 

12MEI 
Op uitnodiging van de VVD-afdeling 
Oost-Zeeuws-Vlaanderen spreekt U. 
Wiegel te Axel. 

Machtsstrijd 
in Bonn 
van onze redacteur 
buitenrand 

VRIJHEID EN DEMOCRATI~ 

De dreigende Enka-sluiting 

Op 13 april heeft de Gemeenteraad 
van Breda zich uitvoerig bezig gehou
den met het dreigende onheil dat ruim 
1700 stad- en streekgenoten boven het 
hoofd hangt bij de voorgestelde bedrijfs
sluiting van ENKA-Breda, onderdeel 
van het AKZO concern. 

Het ENKA-bedrijf te Breda is na Phi
lips-Roosendaal (ca. 1800 medewerkers) 
het bedrijf met het grootste aantal 
werknemers in een regio, waar de werk
gelegenheid toch al reeds rust op een 
aantal zeer wankele pijler,;;. 

Het nieuws over de reorganisatie van 
het AKZO concern dat nu reeds enige 
weken1 in het centrum van de landelijke 
belangstelling staat, is uiteraard in de 
regio Breda als een bom ingeslagen en 
houdt de gemoederen aldaar - terecht 

Dit artikel is van de hand van jhr. 
R. G. P. Sandberg, fractievoorzitter 
van de VVD in de Bredase gemeente· 

raad. 

- voortdurend bezig. Dat ENKA Bre
da, een fabriek die in de gehele omge
ving bekend stond als een goed flore
rend bedrijf, zo plotseling gesloten zou 
worden is voor velen nauwelijks te ac
cepteren en heeft een stroom van pro
test ontketend. Vooral de gevolgde pro-

l:edure heeft grote ergernis gewekt. 
In de Raad van Breda kwamen ook 

duidelijk gevoelens van onmacht naar 
boven. Het stadsbestuur - voor een 
niet onbelangrijk deel medeverantwoor
delijk voor een juist werkgelegenheids
beleid - mist het instrumentarium ên 
de mogelijkheid tot beïnvloeding om een 
dergelijk onheil te voorkomen. 

Onze fractie in de Bredase Raad he
kelde scherp de gedragingen van onze 
E.E.G.-partner Italië die "onder de titel 
van regionale werkgelegenheidspolitiek 
een vorm van concurrentievervalsing in
troduceerde die nauwelijl{S aanvaardbaar 
is." ' 

Langs de randjes 

Wij tekenden eveneens aan dat 
hoe langer hoe meer mensen het 
gevoel krijgen dat Nederland de inter
nationaal gemaakte afspraken immer 
naar d~ geest en letter uitvoert, terwijl 
andere landen er geen been in zien om 

heidssituatie in Breda en West-Brabant. 
Bij een eventuele sluiting van ENKA 
Breda voorzien wij grote moeilijkheden 
bij de herplaatsing van grote groepen 
personeelsleden. 

Het percentage werkloosheid steekt 
nu reeds ongunstig af bij vergelijking 
met de rest van Nederland. Om de si
tuatie met Limburg of Groningen te 
vergelijken ging ons te ver, doch wij 
deden een dringend beroep op het colle
ge van B. en W. te Breda de vestiging 
van nieuwe werkgelegenheid actief te 
stimuleren. 

Deze aansporing kwam vanuit alle 
fracties in Raad waarbij van meerdere 
kanten werd gesproken over de vesti
ging van een rijl,soverheidsdienst. 

Motie 

Tot slot werd een ruotie aangenomen, 
ondertekend door alle fractievoorzitters. 
De motie luidde: 

langs de randjes van het toelaatbare te • Het college moet in het gesprek met 
manoeuvreren. - de ministers vasthouden aan de eis dat 

Beide opmerkingen sloegen op de in
vestering in een chemische vezelfabriek 
op Sicilië, waar thans - ondanks de 
overproduktie van ca. 220.000 ton per 
jaar - een fabriek met enorme bedra
gen aan overheidssubsidie wordt ge
bouwd met een jaarcapaciteit van 
70.000 ton. 

De V.V.D.-fractie sprak zich ten slotte 
zeer bezorgd uit over de werkgelegen-

de regering samen met het AKZO-be
stuur een alternatieve oplossing vindt. 
Het bedrijf mag niet dicht, zolang daar 
de noodzaak niet doorslaggevend van is 
aangetoond. 

• Indien onverhoopt die sluiting toch 
doorgaat, moet de sluitingstermijn flexi
bel worden toegepast. 

• Bij het zoeken naar vervangende 
werkgelegenheid moeten de maatschap-
pelijke en sociale omstandigheden veilig 
worden gesteld. Bij de herplaatsing 
dient vooral de grootst mogelijke zorg 
besteed te worden aan de werknemers 

Open brief Mergellandroute 
boven de vijftig jaar. Voor de nog oude
re werknemers moet de financiële vei
ligstelling o.a. in de vorm van een 
wachtgeldregeling worden gegaran
deerd. 

Het dagelijks bestuur van de Lim
burgse VVD heeft onlangs in een brief 
gericht aan de directeur van Provin
ciale Waterstaat in Limburg, ir. L. J. 
P. M. Raedts, zijn grote verontrusting 
uitgesproken over de Mergellandroute 
in Zuid-Limburg. Vooral de gang van 
zaken met het traject Mheer-Noorbeek
Hoogcruts-Slenaken-Heyenrath-Epen is 
de aanleiding tot die verontrusting. "De 
wegverbreding en het rooien van prach
tige bomen langs een deel van deze 
route - in het bijzonder bij Heyenrath 
- is een tragisch voorbeeld van geld
verspilling en onverstandig milieu
beheer. Het toerisme is allerminst ge
diend met een uitnodiging tot te hard 
rijden en gevaarlijke inhaalmanoeuvres 
op een pseudo-autocircuit", aldus de 
Limburgse VVD. Het bestuur vindt dat 
het hoog tijd wordt dat iedereen ervan 
doordrongen raakt dat deze toeristische 
weg zo onopvallend mogelijk door het 
Zuidlimburgse heuvelland moet slinge
ren. Het verklaart zich daarom een 

"Grosser Sieg der CDU". Met deze 
juichkreet opende het veel gelezen 
Springerblad Bild deze week en ook de 
andere bladen van dit krantenconcern 
konden hun vreugde over de verkie
zingsuitslag in de Westduitse deelstaat 
Baden-Württemberg nauwelijks verber
gen. De christendemocraten haalden 
hier na de felste verkiezingsstrijd die 
ooit in de Bondsrepubliek heeft plaats
gevonden de absolute meerderheid van 
53,5 procent van dè uitgebrachte stem
men. De socialisten zagen hun stem
menaantal sedert de vorige landdagver
kiezingen in 1968 weliswaar met 8,6 
procent stijgen, maar hun liberale coali
tiegenoten in de federale regering 
boekten 5,4 procent verlies. Zelden zijn 
verkiezingen voor de vertegenwoordi
ging in een enkele deelstaat zo belang:.. 
rijk geweest. Deze uitslag en het overlo
pen van weer een liberaal parlementslid 
in Bonn naar de christen-democratische 
oppositie doen het lot van de regerings
coalitie van Willy Brandt en Walter 
Scheel eens te meer aan een zijden 
draadje hangen en daar hangt meer van 
af dan alleen maar een eventuele aflos-
sing van de wacht in Bonn. · 

Inzet van deze plaatselijke verkiezin
gen was immers de "Ostpolitik" van de 
Westduitse regering. De economische 
toestand noch de socialistische maat
schappij-opvattingen waren in Baden-

tegenstander van verdere wegverbreding 
van de Mergellandroute en de daar
mede samenhangende aantasting van 
het milieu door Provinciale Waterstaat 
Limburg. 

Ir. Raedts heeft inmiddels geantwoord 
dat de verbetering c.q. reconstructie van 
de Mergellandroute een aangelegenheid 
is van de betrokken gemeenten die 
eigenaar-beheerder van de weg zijn. "De 
betrokken gemeentebesturen laten zich 
echter bij de opstelling van het plan 
adviseren door mijn dienst, alsmede 
door de provinciale planologische dienst, 
het recreatieschap Heuvelland Zuid
Limburg, landschapsdeskundigen en 
waar nodig door monumentenzorg, 
staatsbosbeheer en anderen", aldus de 
heer Raedts die er aan toevoegt dat de 
gemeentebesturen autonoom zijn wat de 
uiteindelijke beslissing over het plan
ontwerp aangaat. Hij heeft de brief 
van de VVD Limburg daarom aan de 
gemeentebesturen van Noorbeek en 
Sienaken doorgezonden. 

Württemberg in het geding, maar -
alle verkiezingsredenaars onder wie vele 
vooraanstaande politici hebben het be
nadrukt - de verdragen met de Sowjet
Unie en Polen die een einde zouden 
moeten maken aan de schemertoestand 

.die tussen het Oosten en Duitsland se
dert het einde van de Tweede Wereld
oorlog bestaat. Bovendien moeten deze 
verdragen de weg vrij maken voor de 
viermogendhedenovereenkomst over 
Berlijn en een Europese Veiligheidscon
ferentie op gang brengen. Wat dan 
ook de uitslag van een dergelijke con
ferentie zal zijn, vast staat dat er een 
mogelijkheid inzit voor verdere ont
spanning in dit deel van de wereld. 

En dà.t alles zou nu door 53 procent 
van 4,5 miljoen opgekomen kiezers in de 
waagschaa,l gesteld kunnen zijn. De 
CDU JCSU heeft uit de uitslag moed ge
put en in de debatten rond de W estduit
se begroting het vertrouwensvotum ge
steld. Toch is het nauwelijks aan te ne
men dat de CDU meent veel te kunnen 
winnen bij het verwerpen van de "Ost
verträge". CDU-leider Barzei en zijn 
CSU-rivaal Strauss kunnen niet veel 
meer doen dan proberen enige conces
sies van Moskou los te peuteren als zij 
de regering van Brandt overnemen. Dat 
zal aan de wezenlijke zaken die in de 
verdragen vastgelegd zijn en die de 
grootste kritiek van de huidige West-

• Het AKZO-concern moet zich bereid 
tonen om regelmatig aan vakbonden en 
bevoegde instanties inzage te geven van 
deze gang van z~en. 

Bestuursmutaties 

Heerlen - Het nieuwe dagelijks be
stuur van de Kamercentrale Limburg is 
als volgt samengesteld: voorzitter W. J. 
A. van den Berg, vice-voorzitter J. H. J. 
Willems en secretaris F. E. Riemslag 
Vroom, de Hesselleplein 15, Heerlen. 
Tel. 045 - 711165. 

Als bestuursleden zijn aangewezen de 
heren E. J. H. Smitshuysen, mr. E. P. 
M. Geradts, A. H. J. Wenmaekers, J. I. 
C. van Haren en W. Dresch, Adviseurs 
zijn mevr. A. Knuttel Coldewey, lid ad
viesraad van de stichting Vrouwen in de 
VVD, drs. A. P. Z. van der Houwen, 
hoofdbestuurslid, H. de Koning, partij
raadslid en ir. R. Haverschmidt, fractie
voorzitter in de Staten. 

duitse oppositie uitlokken, nl. het vast
leggen van de grenzen in Oost-Europa 
zoals die na de Tweede wereldoorlog 
zijn ontstaan en de de facto erkenning 
van de DDR, waarschijnlijk weinig ver
anderen. Men kan in de politieke strijd 
die in West-Duitsland gaande is dan ook 
niet veel meer zien dan een pure strijd 
om de macht, zij het één met uiterst 
gevaarlijke kanten, want het is duide
lijk dat de verhouding tussen Oost en 
West gemakkelijk grimmiger kan wor
den zonder dat we er iets bij winnen. 

Misschien dat iemand als president 
Nixon zich over een dergelijke ontwik
keling zou verheugen. Hij heeft welis
waar ingestemd met de politiek van 
Brandt tegenover het Oosten, maar erg 
van harte is dat nooit geweest en Sulz
berger veronderstelt in de ~ew York 
Times dat Nixon in een betere onder
handelingspositie zal zijn als hij de Rus
sische leiders volgende maand ontmoet, 
wanneer in Bonn 'n duidelijk anti-Russi
sche regering gezeteld is. Partijleider 
Brezjnjew zal dan, om alsnog zijn gelief
de veiligheidsconferentie van de grond 
te helpen, wellicht tot meer concessies 
bereid zijn. Een overeenkomst voor de 
beperking van de bewape.ningswedloop 
ligt dan misschien eerder in het ver
schiet. Zulke veronderstellingen laten 
zich natuurlijk ook altijd gemakkelijk 
omkeren. We zullen zien. 
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De VVD • 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse . 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheld en Democra
tie is gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracb1 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie 18 
de beer Pb. 0. la ChapeUe. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van , 1e VVD, K~nlnglnnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-administratie, 0'70 • lll'l'U). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dll8 wt hel algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus SU) te 
Rotterdam, telefoon 010 • 14'7211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegracht 61, telefoon (070) 604803. 
Postrekening: 6'7880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Deo 
Baaar. 

Soms wordt het gesprek tussen Ka
mer en kabinet niet al te hoog aange
slagen. Met name worden de resultaten 
van een debat vaak weinig bevredigena 
geacht. In de praktijk blijkt zulks ech
ter meer mee te vallen dan de critici 
veronderstellen. Juist de laatste tijd is 
er menig voorbeeld gegeven van de in
vloed, die het parlement op de regering 
kan uitoefenen. Zo in de afgelopen we
ken ten aanzien van het bejaardenbe
leid, waarbij de verantwoordelijke be
windslieden een vrijwel unanieme Twee
de Kamer tegenover zich vonden. Zowel 
uit de oppositie als uit de regeringspar
tijen is er met s,ucces op aangedrongen 
het bejaardenbeleid krachtiger aan te 
pakken. Daarvoor is alle reden, omdat 
bij de toenemende vergrijzing van ons 
volk, de bejaarden een steeds belangrij
ker groep vormen. En naarmate de 
omvang van de groep toeneemt, worden 
de problemen groter. Als gevolg daar
van wordt het beleid echter ook wel ge
compliceerder. Een en ander is duidelijk 
geworden bij het debat over de nota 
bejaardenzorg èn over het wetsontwerp 
wijziging woonoorden voor bejaarden. 

Bij het debat over beide onderwerpen 
heeft voor de VVD mej. mr. Kappeyne 
van de Coppello 't woord gevoerd. Haar 
slotwoorden waren kenmerkend voor de 
visie, die de VVD op het vraagstuk 
heeft. Voorop gesteld dient te worden, 
zo zei mej. Kappeyne ongeveer "dat het 
bejaardenbeleid de erkenning moet in
houden, dat de mens ook na zijn pensio
nering zo lang mogelijk zijn eigen 
waardigheid, zelfstandigheid en verant
woordelijkheld behoudt. Daarvoor is een 
bepaalde mentaliteit nodig.'' 

Bejaardenzorg 

Dit standpunt in aanmerking nem~ll.
de, viel het niet te verwonderen, dat de 
VVD-woordvoerster in feite betreurde, 
dat er meer dan twee jaar moesten ver
lopen alvorens er een nota op tafel 
kwam. Ofschoon mej. Kappeyne waar· 
dering bleek te hebben voor het redelijk 
functioneren van het overleg tussen de 
onderscheidene bestuurlijke organen, 
meende zij toch te moeten pleiten voor 
de instelling van een raad voor het be
jaardenbeleid. Dit te meer, omdat mej. 
Kappeyne blijkbaar niet aan de indruk 
kon ontkomen, dat het tot nu toe van 
regeringswege gevoerde beleid "een zeer 
pragmatisch beleid met de natte vinger" 
is geweest. 

De nota geeft zonder twijfel een 
staalkaart van voorzieningen t.b.v. be· 
jaarden. Maar: er is echter geen sprake 
van een programmering van een aan 
eensluitend geheel van voorzieningen. 
Het verwezenlijken van de aaneenslui
ting tot een geheel is op zichzelf al een 
bestuurlijke krachttoer, aldus mej. Kap
peyne. Zij liet zich duidelijk kritisch 
over de nota uit met de opmerking, dat 
deze niet gezien kan worden als een 
nationaal beleidsplan. 

Vervolgens kwam mej. Kappeyne over 
de inkomenspositie van de bejaarden te 
spreken, een vraagstuk, dat door toe
zeggingen van regeringszijde in de loop 
van het debat, aanmerkelijk nader tot 
zijn oplossing schijnt te werden ge
bracht. Over de inkomenspositie zei mej. 
Kappeyne o.m.: "De zelfstandigheid, die 
wij iedere bejaarde, zolang als maar 
mogelijk is toewensen, houdt in dat men 
ook financieel op redelijke wijze zelf
standig moet kunnen zijn en zijn eigen 
keuze moet kunnen doen. Aparte rege
lingen voor bejaarden als de invoering 
van een cultureel paspoort en korting 
op openbaar vervoer behoeven dan niet 
in het leven te worden geroepen." Er 
kan natuurlijk aanspraak op de Bij
standswet worden gemaakt, maar, zo 
zei mej. Kappeyne, het is voor velen en 
juist ouderen heel pijnlijk om van dat 
recht gebruik te moeten maken. ,.Dit is 
vooral schrijnend voor hen, die voor hun 
oude dag hebben gespaard en toch door 
geldontwaarding een inkomen zien slin
ken tot het ogenblik, waarop zij nood
gedwongen hun financiële zelfstandig
heid moeten prijsgeven. Vandaar, dat de 
VVD zeer veel waarde hecht aan de 
optrekking van de AOW - een algeme
ne wens uit de Kamer, waaraan het ka
binet zei tegemoet te zullen komen. 

Interessant was de opmerking van 
mej. Kappeyne met betrekking tot het 
snel slinken.. van het aantal inwonende 
bejaarden; een gewijzigd gedragspa· 
troon ? In elk geval anders dan bijv. in 
België en Zwitserland. Houdt het ver
band met het woningbeleid? Ten aan
zien van dit onderdeel van het bejaar
denbeleid pleitte mej. Kappeyne voor 

coördinatie, gelijk zij ook deed voor de 
hoge prioriteit, die aan de bouw van 
verpleeghuizen dient te worden gegeven, 
een kwestie, waarbij zij ook het perso
neelstekort aan de orde stelde. 

AKZO 

De aangekondigde bedrijfssluitingen 
bij AKZO gaven drs. Van Aardenne bij 
het hierover gevoerde debat, aanleiding 
zijn grote bezorgdheid uit te spreken 
over de ontwikkeling in verschililende 
economische sectoren. Wat de chemi· 
sche industrie betreft is er sprake van 
een overcapaciteit in Europa, gevolg 
van een teveel aan investeringen, waar
aan de AKZO echter niet heeft meege
daan. Drs. Van Aardenne vond Italië de 
grote schuldige, waar de regering de 
producenten nog heeft gestimuleerd om 
de werkgelegenheid te bevorderen. Hier 
zou zelfs sprake zijn van concurrentie
vervalsing en dan zou de regering hier 
toch op Europees niveau wat tegen die
nen te ondernemen. 

· Vervolgens wees de VVD-woordvoer
der op het nut van een goede kartelwet
geving. Intussen was één ·ding hem wel 
duidelijk geworden, nl. dat 't bedrijfsle
ven in Europa en ook daarbuiten veel 
verder is met de integratie dan de sta
ten. Was er maar een Europese gouver
nementele gesprekspartner voor de in
ternationale concerns. De heer Van Aar
denne zei het verder te betreuren, dat 
ook de contacten tussen de verschillende 
vakverenigingen in de diverse landen 
niet zo goed zijn, al schijnt hierin verbe
tering te komen. 

Bezorgd toonde de heer Van Aardenne 
zich ook over de loonstijgingen, die lan
ge tijd door produktiviteitsstijgingen 
konden worden opgevangen, maar nu 
niet meer. De kostenontwikkeling heeft 
bij de beslissing over de vraag, welke 
bedrijven voor sluiting in aanmerking 
zouden komen, zeer duidelijk meege
speeld. 

· De rede van drs. Van Aardenne ten
deerde verder naar grotere openheid in 
de centrale ondernemingsrad. Er is wel 
naar de letter van de wet gehandeld, 
maar het overl~g en de informatie heb
ben toch niet duidelijk genoeg gewerkt, 
meende hij. 

Kamerleden uit 
gemeenteraden 

De Tweede-Kamerleden mevr. 
Smit-Kroes, mej. Kappeyne van 
de Coppello en drs. Van Aardenne 
zullen binnenkort het lidmaat
schap van de gemeenteraad van 
resp. Rotterdam, Leiden en Dor
drecht neerleggen. Zij zijn van 
oordeel, dat deze openbare functie 
-de heer Van Aardenne is wet
houder - moeilijk meer is te 
combineren met de drukke werk
zaamheden, die het lidmaatschap 
van de TvJeede Kamer meebren
gen. 

Bevolkingspolitiek 
In de Eerste Kamer heeft prof. Zou· 

tendijk een aantal opvallende opmerkin· 
gen over de bevolkingspolitiek gemaakt. 
Dat gebeurde bij de discussie over het 
beleid bij het ministerie van volksge
zondheid en milieu-hygiëne. De VVD-se· 
nator zei o.m.: ,.Op zeer I<orte termijn 
zal tot een verantwoorde bevolkingspoli· 
tiek moeten worden overgegaan, waar· 
bij in eerste instantie aan de volgende 
mogelijkheden gedacht kan worden: 

1. Voorlichting op grote schaal over 
de noodzaak van beperking van het kin
dertal, alsook tot het huwen op latere 
leeftijd. Vrije verstrekking van anti
conceptionele middelen, propaganda 
voor vrijwillige sterilisatie, vereenvoudi· 
ging van de adoptiemogelijkheden, libe
rale abortuswetgeving. 

2. Eventuele afschaffing van kinder
aftrek en kinderbijslag; stimulering van 
de ongehuwdenstaat door eventuele af· 
schaffing vrijgezellenbelasting, meer 
woningbouw voor alleenstaanden, enz. 

3. Drastische vermindering van de im
migratie van buitenlanders, Stimulering 
van emigratie. 

Er wordt vaak gesteld, dat beperking 
van de bevolkingsgroei in de eerste 
plaats op de ontwikkelingslanden ge
richt zou moeten zijn en voor Europa 
veel minder nodig is. Dit mag in haar 
algemeenheid juist zijn, maar neemt 
niet weg dat een land als Nederland 
sterk overbevolkt is. Niet alleen als de 
milieubelasting in aanmerking wordt 
genomen, doch tevens in socio-psycholo· 
gisch opzicht. Veel van de psycho-soma
tische klachten zijn in laatste instantie 
wellicht terug te brengen op het moeten 
leven in een overbevolkt land. 

Stabilisatie van de bevolking zal van
zelf leiden tot een vermindering van de 
economische groei. De extra financiële 
belasting ten gevolge van het tijdelijk 
procentueel grote aantal bejaarden zal 
geheel of ten dele worden gecompen
seerd door een vermindering van de on
derwijsuitgaven, doordat er minder kin· 
deren zijn en een vermindering van an
dere collectieve voorzieningen," aldus 
prof. Zoutendijk. 

Vragen 
In de afgelopen dagen is nogal plotse

ling de domper gezet op de vreugde 
over de enorme aardgasvondsten in ons 
land, reden voor de heren Joekes en 
Tuijnman om daarover schriftelijke vra
gen aan de regering te stellen. De heer 
Tuijnman heeft bovendien, samen met 
Kamerleden uit andere fracties, vragen 
gesteld over de overgang van olie op 
aardgas door glastuinbouwbedrijven. _ 

Vragen van de heren Berkhouwer en 
Geurtsen wekken de indruk, dat er met 
het lot van zigeuners vreemd wordt om
gesprongen. Zo zou de Belgische rege
ring het voornemen hebben om ongeveer 
200 zigeuners over de grens - ten dele 
naar Nederland - te zetten, waarbij 
n.b. een Belgische wet daterend uit 1836 
zou worden gehanteerd. Hoe verhoudt 
zich dat tot de Beneluxintegratie, zo 
willen beide Kamerleden van onze rege
ring weten. 

Initiatieven van Duitse zijde om voor 
het grensgebied Niederrhein-WestmUn
sterland-Nederland te komen tot een 
grensoverschrijdende activiteit inzake 
samenwerking op het gebied van het 
gehele hogere onderwijs heeft de heer 
Van Dijk tezamen met andere Kamerle· 
de aanleiding gegeven bij de regering te 
informeren of dit soort activiteiten van 
Nederlandse zijde niet alleen steun ver· 
dient. 

Ten slotte diende mevr. Smit-Kroes 
nog schriftelijke vragen in, waarin er 
op wordt aangedrongen de mensen in de 
onderwijswereld op tijd op de hoogte te 
stellen van veranderingen van de zijde 
van het ministerie van onderwijs betref
fende bijv. lessentabel en leerlingenta
bel, opdat aan de vele onzekere factoren 
waarmee toch reeds door de schooldirec· 
ties gewerkt moet worden. geen nieuwe 
worden toegevoegd. 

een oude naam voor goede wijn 
WIJNHANDEL 
.GRONINGEN 
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Zorgen over de gezondheidszorg 

Op · deze pagina's treft men 
·enkele verslagen aan over 
het congres over de volks
gezondheid dat vorig week

. einde in Bussum werd ge
houden. 

DRS. VAN MANSVELT: 

Gezondheids
centra in de 
wijken 

Waar willen we naar toe met onze 
gezondheidszorg? Wat precies zullén 
onze doelstellingen voor de naaste toe
komst moeten zijn? 

Binnen de VVD is hiervoor al geruime 
tijd belangstelling, getuige ook de dis
cussienota die het Tweede-Kamerlid 
mevr. mr. E. Veder-Smit ruim een jaar 
geleden het licht deed zien. Een nota 
waarin heel wat overhoop gehaald 
wordt, zoals het bevolkingsvraagstuk, 
de abortus-provocatus, het ziekenhuis
wezen, de geestelijke volksgezondheid 
- om maar een greep te doen. 

Zoveel, dat er haast geen beginnen aan 
is om over al deze materie tegelijk een 
discussie op touw te zetten. 

Een paar onderwerpen echter, de orga
nisatie van de Intra-murale en de extra
murale gezondheidszorg (de eerste vorm 
beperkt zich tot datgene wat zich binnen 
de muren van het ziekenhuis of de in
richting afspeelt, de tweede vorm omvat 
alles wat buiten die muren met de ge~ 
zondheidszorg te maken heeft} en de 
financiering van die gezondheidszorg 
· ztjn zaterdag jl. in •t Spant te Bussum 
onderwerp van discussie geweest. 

Dat was tijdens de VVD-gezondheids
dag. En hoewel bepaald niet gezegd kan 

worden dat de problemen na deze dis
cussie nu de wereld uit zijn, wèl gesteld 
mag worden dat de situatie aardig is 
geanalyseerd en dat mevr. Veder-Smit 
zich bij het vervolg van haar arbeid in 
het parlement voorzien mag achten met 
bruikbaar materiaal uit haar politieke 
achterban. 

Zij vertelde zaterdag dat ze uit het 
hele land reacties heeft ontvangen op 
haar nota, en voornamelijk in positieve 
zin, .waarbij ook opbouwende kritiek is 
geuit. Er zijn over veel onderwerpen 
suggesties gekomen, zoals het inschake
len van vrijwilligers en het toepassen 
van controle van buitenaf op het be
stuursbeleid in de ziekenhuizen, over 
kwalitettsbewaking van de staf medi
sche specialisten. En, op het punt van de 
ziekenfondsverzekering: breng de ·be~ 
jaardenverzekering onder bij de algeme
ne verplichte verzekering. Het eigen ri
sico, wat de regering op het ogenblik 
aan het ontwerpen is, ontmoet weinig 
bijval. Men vreest een te grote adminis
tratieve rompslomp. 

Mevr. Veder zei dat ze met waarde
ring van alle suggesties heeft kennis 
genomen. .Zelf vraagt ze zich af of de 
splitsing van volksgezondheid en sociale 

zaken, ten departemente, geen conse
quenties zal blijken te hebben die voor 
de gezondheidszorg ongunstig zijn: za. 
ken als premieheffing, bijvoorbeeld en 
alles wat daaraan vast zit m~ken het 
nodig dat sociale zaken nauw betrokken 
blijft bij wat er bij volksgezondheid ge
beurt. Een tweede vraag die zij zich 
stelde: wat is onze filosofie van de ge
zondheidszorg? Moet dit alles ad libi
tum maar doorgaan? Of moeten er (fi
nancieel bijvoorbeeld) beperkingen wor
den gesteld ? Moet het terrein niet afge
bakend? Moeten er prioriteiten worden 
gesteld? Mevr. Veder gaf hiermee de 
voorzet die later door staatssecretaris 
mr. Rietkerk kon worden ingekopt. 

Zo kan het niet langer 
Mr. Rietkerk namelijk liet in zijn rede 

blijken, dat het met de kosten voor de 
gezondheidszorg in ons land echt niet 
langer meer kan. Hij berekende dat, 
voor zover deze kosten voor rekening 
van de sociale verzekering komen, de 
laatste tien jaren gemiddeld 16,5 pct. 
stijging is opgetreden, tegen de gemid
delde verdiende lonen 9,5 pct. Als ge-

DE SPREKERS tijdens de VVD-discussiedag over volksgezondheid. V.l.n.r. de heren Van Mansvelt, Rietkerk en 
Muntendam en mevrouw Veder-Smit. 

In een zeer systematisch opgebouwde 
Inleiding, die de aanwezigen op stencil 
(25 velletjes) werd aangeboden, stelde 
dr. J. van Mansvelt vast waardoor de 
huisa.rts overbelast is en hoe een deel 
van deze overbelasting door te veelvul
dige verwijzing op de specialist wordt 
afgewenteld. Hoe kunnen we deze ont
wikkeling ombuigen 't Door een verdere 
samenwerking van huisarts met de 
hulprachten uit de andère disciplines. 
Dr. van Mansvelt zag een goede bunde
ling van het team in het eerste êchelon 
met instanties en bureaus van de ambu
lante geestelijke gezondheidszorg, zowel 
In het consulterende als ln het uitvoe
rende vlak. Dit kan gebeuren in wijkge
zondheidscentra., die kunnen aansluiten 
bij reeds gebmlkelijke wijkindelingen 
en waarin de In die wijk functionerende 
wijkverpleegster en maatschappelijk 
werkenden teams vormen. 

De deelneming van de ·huisartsen in 
deze centra zou zodanig geprogram
meerd kunnen zijn dat een continu me
dische bezetting gewaarborgd wordt. 
Het is dan niet nodig, aldus dr. Van 
Mansvelt, dat dit van het begin af aan 
stoelt op een groepspraktijk, al zou zo'n 
groepspraktijk op den duur wel kunnen 
groeien. De huisarts zal meer gelegen
heid krijgen tot eigen medisch onder
zoek, meer en deskundiger Informatie 
verzamelen door huisbezoek van wijk· 
verpleegster enjof maatschappelijk 
werkster, meer gelegenheid hebben om 
de klachten het juiste gewicht te verle
nen en de behandeling daarop af te 
stemmen. 

Hierdoor kan dA huisarts met minder 
verwijzing volstaan; de verwijzingen 
naar de specialisten · die wel nodig 

blijven kunnen beter gericht en van re
levante informatie worden voorZien. De 
patiënt kan met een cUa.gnose en behan
delingsadviP-& onk naar do huisarts en 
zijn team terugverwezen worden, het
geen ook de specialist ontla.st. 

De specialist zal hierdoor een wat 
kleiner, meer specifiek gericht patil!n
tenaanbod uit het eerste êchelon ontvan
gen en dat maakt zijn werk wat rusti
ger en aantrekkelijker. Het contact tus
sen huisarts en specialist wordt er in
tensiever door, de huisarts zal ook ge
makkelijker de specialist consulteren en 
met behulp van dat consult de patiënt 
verder zelf helpen. 

De drang naar ziekenhuisbedden zal 
afnemen doordat het aantal patil!nten 
dat klinisch wordt opgenomen kan da
len. Voor de ziekenhuizen valt hiervan 
een gunstige Invloed te verwachten, zo
wel op het personeelstekort als op .de 
samenwerklog per afdeling tussen de 
verschillende disciplines. 

Belemmeringen die een bovenstaande 
ontwikkeling in de weg staan: tekorten 
aan mankracht en accommodatie. Als 
men die wil doorbreken zal dat via een 
gesprek met de plaatselijke huisartsen
verenigingen moeten gebeuren, de kruis
verenigingen en de instellingen op het 
gebied van het maatschappelijk werk. 
Daaruit zou een experimentele situatie 
kunnen voortspruiten, wellicht met be
hulp van de ziekenhuizen die organisa
torische en ruimtelijke hulp kunnen bie
den. 

Dr. van Mansvelt zag wel iets in zo'n 
experiment, maar hij wilde waarschu
wen tegen het invoeren van een nieuw 
systeem zonder dat men het door e~pe- . 
rimenten heeft beproefd. 

Wat de ziekenhuizen betreft, dr. Van 
Mansvelt wil graag af van de 90% be
zettingsnorm, zoals die thans gehanteerd 
wordt. Deze norm wordt kunstmatig na
geleefd, bijvoorbeeld door de patiënten 
langer dan nodig in bed te houden, ze 
enige dagen later te ontslaan. Deze norm 
moet worden vervangen door een meer 
op de regionale functie van het indivi
duele ziekenhuis toegesneden vorm. 
Verder zou een doelmatiger bedrijfsvoe
ring moeten worden gestimuleerd door 
bevordering van functionele begrotingen 
en exploitatie, aldus dr. Van Mansvelt. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Trimmen 
Van zeker 70 VVD-ers Is het 

duidelijk, dat ziJ geen gevolg heb
ben gegeven aan de oproep van 
staatssecretaris Vonhoff, cUe vrij
dagavond 21 april via de televisie 
opriep om alom In dea lande de 
volgende ochtend te &"&aD beste
den aan trimmen, wandelen of an
dere zegenrijke takken van bewe
glngskUIISt. 

i>le zeventig VVD-ers namelijk 
zaten zaterdagochtend in 't Spant, 
in Bussum (hetzelfde gebouw van 
waaruit de Vuist van Duys de vo
rige avond was uitgezonden), zeer 
serieus te discussiiiren over enige 
belangrijke facetten van de ge
zondheidszorg in ons land. Zelfs 
staatssecretaris Rietkerk was hier 
aanwezig - hiJ zal zich wellicht 
in de kabinetsvergadering moeten 
verantwoorden. 

"Wij trimmen hier ook, zij het 
geestelijk," zei een der inleiders, 
dr. J. van Mansvelt uit Haarlem. 
Maar zo had Vonhoff het toch 
niet bedoeld. 

Er was op deze bijeenkomst ook 
iemand cUe de adviezen van Von
hoff zonder meer aan zijn laars 
kan lappen: de intussen ruim 
70-Jarige en kerngezonde prof. dr. · 
P. Muntendam, oud cUrecteur-ge
neraa.I van Volksgezondheid, zoals 
bekend géén VVD-er maar daar
entegen uit het rode kamp af
komstig. Vanachter de bestuurs
tafel werd hij welkom geheten 
door de voorzitter zijn zoon, de 
arts P. Muntendam uit Deventer. 
De laatste sprak de hoop uit dat 
deze bijeenkomst zijn vader wel
licht tot andere politieke Inzichten 
zou vermogen te brengen. Er zijn 
echter geen berichten verschenen 
cUe op een derdelijk opvallend re
sultaat van deZe cUscussledag dui
den. 

volg daarvan · steeg de ziekenfondspre
mie van 4,8 pct. naar 7,5' pct. Indien 
deze discrepantie blijft voortbestaan zal 
over ruim . 40 ·jaar het gehele· loon op
gaan aan premie· voor het ziekenfonds! 
~ieruit mag blijken dat de kosten van 
!ie . gezondlleids.zOrg beperkt moeten 
worden, met misschien wel rigoureuze 
maatregelen. 

Het bestrijden van de stijgende ziek• 
tekosten is geen simpele zaak. In de 
eerste plaats in de ziekenhuizen, waar 
de afgelopen tien jaren de verpleegprij
zen - die bijna de helft van het zieken
huispakket uitmaken - met 20 à 30 
percent per jaar zijn gestegen. En er is 
geen kentering in deze ontwikkeling 
merkbaar. Door deze enorme uitgaven
stijging is des te scherper naar voren 
gekomen dat de tijd voorbij is dat aan 
goedwillende ziekenhuisbesturen of me
dici de beslissingen kunnen worden 
overgelaten over nieuwbouwprojecten, 
over de uitbreiding met nieuwe discipli
nes, over de aanschaf van nieuwe appa
ratuur of de inschakeling en honorering 
van bepaalde specialismen. Omdat de fi
nanciële gevolgen hiervan gemeen
schapstondsen belasten, behoren vanwe
ge die ,gemeenschap ook kaders te wor-

DRS. BAX: 

Belangrijke taak 
Kruis-

• • veren1g1ngen 
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EEN ANDER beeld van de discussiedag. Op de voorgrond v.l.n.r. mr. H. P. Talsma, prof. dr. P. Muntendam 
en mevrouw N. H. van den Broek-Laman Trip. 

den aangegeven waarbinnen die ontwik
keling zich dient te voltrekken. Dan be
horen beslissingen, die belangrijke fi
nanelé1e · eonsequenties hebben, tevol'en 
door of namens die gemeenschap te 
worden goedgekeurd en op hun doelma
tigheid te worden beoordeeld. 

"Dat lijkt mij," aldus mr. Rietkerk, 
,.voor ons als liberalen een dwin~e 
consequentie, cUe wij .uit de 'Ontwikke-. 
ling van de ftnancieringsproblematiek 
van de volksgezondheid· moeten trekken. 
Wij zullen op dit gebied niet kunnen 
ontkomen aan een nieuwe, meer even
wichtige terreinafbakening tussen de 
overheid en degenen die de gezondheids
zorg behartigen, hetzij als medewerker 
dan wei·als instelling. Als de overheid 
de burgers dwingt een toenemend deel 
van hun inkomen af te staan aan de 
gezondheidszorg, heeft zij ook de plicht 
ervoor te zorgen dat die gelden zo doel
matig mogelijk worden besteed. 

Meer instrumenten 
In onze nieuwe wetgeving is dit besef 

al doorgedrongen. De wet Ziekenhuis
voorzieningen is een goede stap in deze 
richting. Het is echter de vraag of er op 

Drs. W. Bax, econoom aan 
het landelijk bureau van het 
Groene Kruis, werkte evenals dr. 
Van Mansvelt toe n:aar experimenten 
in het eerste échelon, maar hij legde het 
accent meer op de kruisverenigingen die 
hier, mits gefusioneerd en ontzuild, be
langrijk werk kunnen doen. Als exponent 
van de extra-murale zorg zag hij goede 
mogelijkheden in het nauw samenwer
ken van de bestaande organisaties. ZiJ 
zouden dan kunnen komen tot oprich
ting van een regionale, sociaal-medische 
dienst, waarin per regio de lliensten zijn 
opgenomen van ziekenhuis voor- en na
zorg, de wijkverpleging en de zoge
naamde specifieke diensten, terwijl deze 
regiodienst het overlegorgaan moet 
worden voor de effectuering van de 
daadwerkelijke samenwerking met enke
le buiten de gezondheidszorg opererende 
diensten, zoals maatschappelijk werk en 
gezinsverzorging. mer ligt ook het aan
knopingspunt met de gedachtenvorming 
met de gezondheidscentra waarin afzon
derlijke huisartsen al dan niet in groeps
praktijken actief zijn, tezamen met an
dere beroepsbeoefenaren en diensten. 

rsecretariaat . ~ ~~ 
·tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof lA te 
Den Haag. Telefoon: (070)-614911. 

korte termijn niet méér beleidsinstru
menten nodig zijn. Als ik bijvoorbeeld 
het voorontwerp van de w~t Gezond
heidsvoorzienlngen bekijk, dan schiet 
dat naar mijn oordeel juist op dit punt 
nog bepaald tekort. Als daarbij geen 
nadere voorzieningen· worden getroffen 
zou de ongebreidelde ontwikkeling van 
kosten, zoals. die zich in de ziekenhuis
sector heeft ·gemanifesteerd, wel eens 
kunnen overslaan naar de extra-murale 
zorg. ·Dan raken we nog verder ·van 
huis." 

Staatssecretaris Rietkerk verzette 
zich tegen die stromingen die volledige 
collectivering van de gezondheidszorg 
wensen. "Dat is niet de liberale bimade
ring," vond hij. "Maar het is evenmin 
liberale vrijheid van handelen te eisen 
op kosten van de gemeenschap. Tenein
de een niet meer verantwoorde kosten
ontwikkeling te voorkomen zullen dan 
ook naar mijn overtuiging strakkere 
normen moeten komen, die de beslis
singsvrijheid van instellingen en mede
werkers beperken. Op het terrein van de 
kostenbewaking zal ook alle aandacht 
moeten worden geschonken aan de doel
matigheld via de onderlinge samenwer
king, zowel tussen de inrichtingen on
derling als tussen de versehiliende disci
plines. Het moet mogelijk zijn langs de
ze weg tot een meer evenwichtige ont
wikkeling .van de financlering van on
ze volksgezondheid te komen met be
houd van de grondstructuur zoa:ls wij 
die In ons land kennen." 

Discussiestof 
De inleiding van staatssecretaris Riet

kerk werd in de middag gehouden, de 
beide andere inleidingen (zie hiervoor 
elders op deze pagina} in de ochtend. 
Hier tussenin werd in groepen gediscus
sieerd over intra- of extramurale ge
zondheidszorg. Uit de rapportage die 
hierna werd gedaan, bleek dat de 
scheiding intra- en extramuraal als 
nogal kunstmatig werd ervaren. Taken 
uit het ziekenhuis lopen vaak dóór na 
ontslag. Van het begrip van de wijkge
zondheidscentra, zoals dit door de inlei
ders Van Mansvelt en Bax was ge
hanteerd, wenste men wei nadere uitleg. 
Welke disciplines treft men daar aan? 
Hoe is de opvang van de patiënt in zo'n 
centrum? Hoe moeten we de arts zien 
tegen deze achtergrond? Toch nog 
steeds een solist? 

De gedachte van verschuiving van de 
intra-murale zorg naar het extra-mura
le vlak werd wel aanvaard, met name 
als aan deze verschuiving ook een ver
schuiving van de gelden gepaard gaat. 
In ieder geval, uitbreiding en integratie 
in de extra-murale zorg zal veel geld 
kosten, en waar moet dit dan vandaan 
komen? En moet zo'n integratie van 
bovenaf worden opgelegd of van onder
af aangepakt? Vriendelijke dwang van 
bovenaf, zo luidde een suggestie. 

Een andere rapporteur waarschuwde, 
dat de groepspraktijk niet als de pana
cée voor alle kwalen van de gezond
heidszorg moet worden gezien, en dat 

het In ieder geval geen zin heeft deze 
vorm dwingend voor te schrijven. ZOiets 
moet groeien. En ook is niet gezegd dat 
het interdisciplinaire team minder werk 
voor de huisarts zal meebrengen. De 
huisarts zou volgens deze discussiegroep 
minder patu!nten moeten hebben. 

Wat de extra-murale zorg betreft: de
ze zou wat doorzichtiger georganiseerd 
moeten worden door het zuilensysteem 
op te heffen; dan zou ook de huisarts 
wat meer inzicht in de organisatie en de 
structuur van de gezondheidszorg kun
nen krijgen. 

De door dr. Van Mansvelt opgeworpen 
stelling dat het dienstverband van de 
specialist tot vermindering van de pro
duktie zalleiden werd betwist: een grie
zelige redenering, zo vond een der rap
porteurs, gezien de grote aantallen men
sen die in dienstverband zich zéér pro
duktief maken. Anderen gaven wel de 
voorkeur aan de vri;ie specialist; de fi
nanciële prikkel wefkt gunstig, hoewel 
de twee systemen naast elkaar ook heel 
goed kunnen werken, zoals in verschil
lende ziekenhuizen wel blijkt. Het 
dienstverband heeft aantrekkelijke fa
cetten voor de nieuwe generatie specia
listen: vrije tijd, mede door dienstenver
deling met collega's, geen hoge kosten 
bij overnemen van praktijk waardoor 
zware financiële verplichtingen ont
staan, zekerheid inzake oudedagsvoor
ziening en secundaire arbeidsvoorwaar
den. 

Waar beginnen ? 
Een belangrijke opmerking kwam van 

de heer Roelofs uit Maassluis. Hij zei, 
tijdens het vragenuurtje na de toe
spraak van staatssecretaris Rietkerk, 
dat de laatste hem deed denken aan de 
zegswijze: "ik weet wel wat ik moet 
doen, maar ik weet niet waar ik moet 
beginnen," zoals de sjeik zei toen hij 
zijn harem overzag. Want, aldus de 
heer Roelofs, welke prioriteiten staan de 
VVD-fractie voor ogen? 

Mevrouw Veder antwoordde hierop: 
eigenlijk zou Ik alles wel de hoogste 
prioriteit willen geven. Maar als Ik er 
een paar moet noemen, dan In de eerste 
plaats snelle invoering van de wet zie
kenhuisvoorzienlngen. Stuyt stelt zich 
hierin wel wat passief op, zei ze, zoals 
blijkt bij de instelling van de zieken
huiscommissie. 

Een tweede prioriteit: onderzoek naar 
ziekenhuisbeheer. Zij wees op haar 
motie waarin o.m. herbezinning op 
de bezettingsgraad is opgenomen. 

Derde prioriteit: wettelijke regeling 
voor de extramurale zorg, opdat hier
over iedereen kan meepraten. De Zie
kenfondsraad regelt dit soort zaken 
nogal besloten, daarom zag hij liever 
dat dit via 'n wettelijke regeling gebeurt. 

De vierde prioriteit van me
vrouw Veder: beiaardenverzekering in 
de verplichte ziekenfondsverzekering 
onderbrengen. En snelle invoering van 
een eigen risico, maar wel zo dat we 
onze regerlngspartners niet kopschuw 
maken - die zijn er niet zo vlug mee. 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het westelijk district 
vastgesteld: 

Kamercentrale Amsterdam: 
G. W. Keja, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Haarlem: 
mr. dr. C. Berkhouwer; drs. Th. Joe
kes. 

Kamercentrale Den Helder: 
mr. dr. C. Berkhouwer, G. W. Keja. 

Kamercentrale Rotterdam: 
mr. H. Koning, mevrouw mr. N. Smit
Kroes. 

Kamercentrale 's-Gravenhage: 
drs. Th. Joekes, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello. -

Kamercentrale Leiden: 
mej. mr. A. Kappeijne van de Coppel
lo, mr. F. Portheine. 

Kamercentrale Dordrecht: 
mr. A. Geurtsen, ir. D. S. TuUnman. 

Kamercentrale Utrecht: 
L. M. de Beer, de heer G. Koudijs. 

• 

Oriëntatiecursus 

Zoals uitvoerig is vermeld in ons blad 
van 14 april organiseert de kamercen
trale Utrecht een "Oriëntatiecursus" 
voor leden uit het gebied van de kamer
centrale. Twee bijeenkomsten, op 18 en 
25 april, zijn al achter de rug. De vol
gende bijeenkomsten hebben plaats op 
2 mei, 9 mei en 16 mei, steeds om 20.00 
uur in De Poort van Kleef, Mariaplaats 
7 te Utrecht. Op 2 mei komt de defen
siepolitiek aan de orde (sprekers VVD
er Koudijs en KVP-er Van Eisen), op 
9 mei gaat het over de presentatie van 
de VVD (spreker M. de Bruijne) en op 
16 mei over de bestuurlijke aspecten van 
cultuur en recreatie (mr. A. Looten). 
De kosten bedragen f 2,50 per avond, 
in de zaal te voldoen. 

Aankondigingen 
19MEI 
L. M. DE BEER (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Hoevela
ken over woningbouw. 

VRUHEID EN DEMOCRATIE 

Samenwerking Z.O.-Utrecht 

De besturen van de VVD-afdelingen 
en de leden van de VVD-raadsfracties in 
de Utrechtse gemeenten De Bilt-Biltho
ven, Zeist, Driebergen, Doorn, Maarn, 
Leersum, Amerongen en Rhenen hebben 
onlangs na een vergadering in motel 
Maarsbergen, waarbij zij van gedachten 
wisselden over het samenwerkingsver
band zuid-oost-Utrecht, minister Geert
aerna van binnenlandse zaken een brief 
geschreven. waarin zij hun gedachten 
uiteenzetten over· de gewestvorming. 
Vooral het samenwerkingsverband in 
dat deel van de provincie Utrecht kwam 
daarin vanzelfsprekend aan de orde. 
De vertegenwoordigers van de genoem
de gemeenten zijn van mening dat een 
gewest moet zijn samengesteld uit zo
veel mogelijk gelijk gerichte gemeenten. 
Ze zouden bovendien een inwonertal van 
omstreeks 150.000 moeten hebben en in 
hun midden minstens één grote gemeen
te moeten tellen die de centrumfunctie 
kan vervullen. "Gezien de al jarenlang 
bestaande samenwerking tussen onze 
gemeenten in de Utrechtse heuvelrug, 
vooral op het gebied van de ruimtelijke 
ordening, het natuurbehoud en de na
tuurbescherming en het verkeer, verzoe
ken wij u onze gemeenten op te nemen 
in een gewest zuid-oost-Utrecht, zo ze 
in een gewest zouden worden opgeno
men", aldus de besturen van de betrok

.ken afdelingen in hun brief aan mr. 
Geertsema. "Dit gewest zou - indien 
gewenst -- uitgebreid kunnen worden 
met de volgende gemeenten die qua 
aard en functie vrij goed bij onze ge
meenten aansluiten: Langbroek, Wou
denberg, Scherpenzeel, Renswoude en 
Veenendaal. Het gemeentebestuur van 
Langbroek heeft zich al uitgesproken 
voor aansluiting bij het samenwerkings
verband in onze regio", aldus de brief
schrijvers. 

Als overeenkomstige kenmerken van 
die gemeenten noemen ze: 

• hun gerichtheid op de vervulling van 
een recreatieve functie. 

• de aanwezigheid ter plaatse van 
voornamelijk kleine industrie. 

• het grote aantal forensen onder hun 
inwoners 

• hun in het algemeen vrij landelijke 
karakter en 

• hun ligging op of aan de Utrechtse 
Heuvelrug. 

Vooral dat laatste aspect vinden de 
besturen van de acht VVD-afdelingen 
van groot belang, want zo stellen zij, 
"als die gemeenten hun bestaande sa
menwerking niet zouden kunnen hand
haven, betekent dit de verbrokkeling 
van een op natuurlijke wijze samenhan
gend, groot recreatiegebied." 

De besturen van de acht VVD-afdelin
gen en hun VVD-raadsleden zijn dan 
ook eensgezind van mening dat een ge
westelijke eenheid, zoals zij die voor
stellen, optimaal voor de regio zuid
oost-Utrecht zal functioneren. 

Aan de opstelling van de brief ging op 
6 april in hotel Maarsbergen een uitvoe
rige discussie vooraf. Ook de burgemees
ter van Leersum, mevrouw mr. C. M. 's 
Jacob - des Bouvrie, was daarbij aanwe
zig. 

De VVD-raadsfractie van de gemeente 
Zeist kwam bij die gelegenheid met het 

. voorstel om - nu de mogelijkheid daar
toe aanwezig is - tot een nauwere sa
menwerking van de raadsfracties in de
ze regio te komen. Men besloot daarom 
tot de oprichting van een studiecommis
sie, waarin een lid van elke raadsfractie 
uit de omgeving zitting zal nemen. 

Nootdorp over m~den~oepen 
Als de middeninkomens in ons land 

te veel en te snel getroffen worden door 
de progressie - en de VVD zou hierover 
meer cijfermateriaal moeten verzamelen 
- dan moet in die situatie spoedig ver
andering worden gebracht. De toegesta
ne belastingvermindering in verband 
met een zelfstandig te treffen oudedags
voorziening is te gering. Het is twijfel
achtig of voor de kleine en middelgrote 
onderneming de fiscale faciliteiten vol
doende zijn - juist nu inflatoire factoren 
zo'n grote rol spelen bij het bemoeilijken 
van de economisch zeer noodzakelijke 
investeringen. 

Dit zijn drie conclusies die de leden 
van de afdeling Nootdorp na een dis
cussie over de positie van de midden
groepen hebben vastgelegd in een rap
port. De afdeling meent dat er veel te 
weinig op het belang van deze groep 
wordt gewezen met als gevolg dat men 
veelal hun belangen ook vergeet. De 
afdeling erkent weliswaar dat dit ver
wijt de VVD minder treft dan de andere 
politieke partijen, maar niettemin meent 
zij dat de VVD in deze meer zou moeten 
doen. "Als zakelijk de rol wordt gemeten 
die deze en andere middengroepen spe
len en moeten spelen in onze samen
leving, dan moet de VVD vanuit de 
zakelijke adstnJCtie politiek het belang 
van deze groep zien en ervoor opko
men," aldus de afdeling. 

Zij vindt het juist dat de VVD duidelijk 
aandacht aan deze middengroep be
steedt. Immers in een liberale visie is 
deze groep belarigrijk, zegt zij. 

Wij stellen n i e t dat deze groep 
belangrijker is dan andere groepen, 
w e 1 dat deze groep een belangrijke 
functie vervillt in de samenleving en 
derhalve deze functie moet kunnen blij
ven vervullen, wat slechts kan als deze 
groep niet· gediscrimineerd wordt. Het 
is een taak van de VVD· om voor deze 

- groep op te komen en de discriminatie 
aan de hand van nader te verkrijgen 
cijfers aan te tonen," aldus het rapport. 
"Men zal moeten aantonen dat juist 
waar nu en zeker ook in de toekomst 
inflatie-effecten te sterk deze groep be
nadelen, het belang van een niet discri
minerende fiscale politiek evident is. 
Immers een politiek van inflatiebestrij
ding kan pas effect hebben op langere 
duur terwijl het effect van een herzie
ning van de fiscale druk op korte ter-
mijn kan werken. . 

Voor het argument dat daardoor de 
totale belastingopbrengst zou verminde
ren, behoeven wij niet opzij te gaan. 
Het is namelijk geenszins bewezen dat 
dit het geval behoeft te zijn; als fiscale 
herzieningen deze groep meer mogelijk
heden bieden dan gaan er zeker sterke 
economische impulsen vanuit; zoal deze 
het "verlies" niet geheel compenseren." 

& 

Aankondigingen 
8MEI 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) en ir. L. H. Jaeobsen 
(voorzitter commissie verkeer en ver
voer) zijn de sprekers op een door de 
afdeling Rotterdam te organiseren de~ 
batavond over openbaar vervoer. 
20.00 uur, Rijnhotel. 

15MEI 

Tijdens een gecombineerde vergadering 
van de afdeling Vlaardingen, Maasland, 
Maassluis en Schiedam te Vlaardingen 
spreekt het Tweede-Kamerlid L. 1\1. de 
Beer over woningbouw. 
20.15 uur, Serre. 

16 MEI 

Op een Algemene vergadering van de 
afdeling Sliedrecht spreekt mr. H. E. 
Koning, lid der Tweede Kamer. 

18MEI 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes en het 
P.v.d. A-Kamerlid drs. P. de Ruiter 
spreken voor de Hogere Economische 
School te Rotterdam. 

25MEI 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes spreekt 
voor de vrouwen in de VVD, regi,o Lei
den. Holiday Inn, Leiden . 

J. H. Faber overleden 

SOEST-SOESTERBERG Op 17 
·april is overleden de heer J. H. Faber, 
oud-:voorzitter van de afdeling Soest
Soesterberg en sedert 1967 penning
meester van de kamercentrale Utrecht. 

Behalve op politiek terrein was de 
heer Faber, die de leeftijd van 66 jaar 
bereikte, op menig ander terrein actief. 
Zo was hij onder meer penningmeester 
van de coöperatieve vereniging voor 
vrijzinnig protestantse bejaardenzorg 
.,Braamhage" te Soest. 

Bestuursmutaties 

Soest/Soesterberg - Het nieuwe be
stuur van de afdeling ziet er als volgt 
uit: voorzitter W. van Rossem, vice
voorzitter ir. C. K. Adema, secretaris R. 
B. Cramer v. d. Bogaart, penningmees
teresse mevrouw I. Hohner-Apel
doorn, tweede secretaresse mevrouw T. 
Hindriks-Bos, leden: G. M. J. van Aalst, 
W. A. Blaauw en H. J. Citeur. Het secre
tariaat is .gevestigd: Heideweg 6a, 
Soest. 

Statenfractie naar 
Berkenwoude 

Krimpenerwaard In het bul-
letin van de Kamercentrale Leiden 
van 26 maart is ten onrechte vermeld 
dat de in Berkenwonde te houden bij
eenkomst met de VVD-fractie in de pro
vinciale staten van Zuid-Holland voor 8 
juni gepland zou staan. De juiste datum 
staat nog niet vast en zal t.z.t. worden 
bekend gemaakt. 

Friesch-Groningsche Hypotheekbank N.V. 

meerdan 1 miljard aan hypotheken 
Amsterdam- Arnhem- Eindhoven -Enschede 

's-Gravenhage- Groningen- Rotterdam 
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huishoudelijke reglement genoemde le
den; 

b. afgevaardigden van de kamercen
trales waarvan het aantal dus wordt 
vastgesteld dat de centrale vergadering 
van iedere kamercentrale één lid af. 
vaardigt alsmede zoveel leden dat voor 

Reglementswijzigingen 
' elke bij de laatste Tweede-Kanlerverkie

zingen in haar kieskring behaalde tien
duizend stemmen een lid in de verkie
zingsraad zitting heeft. 
3. De voorzitter van de partij en bij 
diens ontstentenis de ondervoorzitter zit 
de verkiezingsraad voor. 

De algemene vergadering 
van de VVD heeft op 
24 maart 1972 te Nijmegen 
de hiernaast afgedrukte 
reglementswijzigingen 
aangenomen 

Huishoudelijk reglement 

HOOFDSTUK 111 
Hoofdbestuur en dagel'ijks bestuur. 
Artikel23. 
Toevoeging van lid 7: 

Indien tussentijds een vacature ont
staat in het dagelijks bestuur of indien 
een der ledén van het dagelijks bestuur 
tijdelijk niet in staat is zijn functie te 
vervullen, is het hoofdbestuur bevoegd 
uit zijn midden een lid aan te wijzen 
dat de. functie waarneemt totdat door de 
eerstvolgende algemene vergadering 
van de partij in de vacature wordt voor
zien c.q. het desbetreffende lid van het 
dagelijks bestuur zijn functie weer kan 
vervullen. · 

HOOFDSTUK IV 
De partijraad 
Artikelen SI tfm 35 als volgt geheel 
gewijzigd: 
Artikel 31. 

Behalve de in de statuten genoemde 
organen van de partij wordt er een par
tijraad gevormd, bestaande uit: 
a. de ereleden; 
b. de leden van het hoofdbestuur; 
c. de leden van de partij die lid zijn van 
de Staten-Generaal; 
d. vijftien door het hoofdbestuur te be
noemen leden der partij; 
e. de voorzitters van de kamercentrales 
of, indien deze zijn vtlrhinderd of uit 
anderen hoofde reeds deel uitmaken van 
de partijraad, zij die hen vervangen; 
f. een aantal door de centrale vergade· 
ring van iedere kamercentrale te kiezen 
leden, waarbij elke kamercentrale voor 
elke duizend leden die tot de afdelingen 
waaruit de kamercentrale bestaat be
horen telkens één lid kiest; daarbij 
wordt het aantal leden per kamercen
trale naar boven afgerond tot duizend 
of een veelvoud van duizend. 
g. twee bestuursleden van de stichting 
Organisatie Vrouwen in de V.V.D., aan 
te wijzen door het bestuur van de stich
ting, en twee andere vrouwelijke leden 
van de partij, aan te wijzen door het 
bestuur en de adviesraad van de stich
ting gezamenlijk. 
Artikel 92. 

1. Voorzitter van de partijraad is de 
voorzitter van de partij, of hij die hem 
vervangt. Secretaris van de partijraad 
is de algemeen secretaris van de partij, 
of hij die hem vervangt. 
2. De vijftien door het hoofdbestuur be
noemde leden hebben zitting voor een 
periode van drie jaren en zijn telkens 
herbenoembaar. 
3. De leden van de partijraad als be
doeld in artikel 31 onder de letters f en 
g worden gekozen voor de tijd van drie 
jaar; elk jaar treedt één derde af vol
gens een door het hoofdbestuur voor zo
veel nodig bij loting op te maken roos
ter. 
4. Deze leden van de partijraad zijn 
eenmaal terstond herkiesbaar. 
5. De eerste drie jaren is de zittingsduur 
aan beperking onderhevig door het jaar
lijkse aftreden van één derde der in ar
tikel 31 onder de letters f en g bedoelde 
leden; de leden die aldus aftreden in het 
eerste en tweede jaar na de inwerking
treding van dit artikel zijn tweemaal 
terstond herkiesbaar. 
6. In een tussentijds ontstane vacature 
wordt door de eerstvolgende vergade
-ring van het orgaan dat tot verkiezing 
onderscheidenlijk benoeming bevoegd is 
voorzien voor de overige zittingstijd van 
degenen wiens plaats wordt vervuld. In
dien in zodanig geval de verkiezing 
plaatsvindt voor een periode van minder 
dan drie jaar, is de betrokkene twee
maal terstond herkiesbaar. 
ATtikel 33. 
1. De partijraad heeft in politiek en or
ganisatorisch opzicht een adviserende en 
stimulerende taak. 

2. De partijraad kan al dan niet ge
vraagd adviezen geven aan de algemene 
vergadering, aan het hoofdbestuur en 
aan de uit de leden der partij gevormde 
ten-Generaal. 
3. De partijraad kan, al dan met krach
fracties in elk der Kamers van de Sta
tens specifieke delegatie door de alge
mene vergadering, namens de partij po
litieke uitspraken doen. 
4. Deze uitspraken hebben, indien zij 
krachtens specifieke delegatie door de 
algemene vergadering zijn gedaan, de 
kracht van een besluit van de algemene 
vergadering. 
5. In alle andere gevallen dan in het 
vierde lid bedoeld kan gedurende twee 
maanden na de desbetreffende vergade
ring van de partijraad een voorstel wor
den gedaan door het hoofdbestuur, ten 
minste twee kamercentrales of ten 
minste tien afdelingen, om het onder
werp waarover de partijraad een uit
spraak heeft gedaan dan wel zich uit
drukkelijk van een uitspraak heeft ont
houden, aan de algemene vergadering 
voor te leggen. Bij gebreke van zodanig 
voorstel verkrijgen de uitspraken na 
verloop van deze termijn eveneens de 
kracht van een besluit van de algemene 
vergadering. 
Artikel 34. 
1. De partijraad vergadert tenminste 
tweemaal per jaar. 
2. Indien de partijraad het hoofdbestuur 
advies geeft, hebben de leden van het 
hoofdbestuur slechts adviserende stem. 
3. De leden bedoeld in artikel 31 lid a, 
lid c, en lid d hebben slechts een advise
rende stem. 
Artikel 35. 
1. De vergadering van de partijraad 
wordt uitgeschreven op voorstel van de 
voorzitter of van tien leden van de par
tijraad. 
2. In een vergadering van de partijraad 
mogen het woord voeren: 
a. de leden van de partijraad; 
b. de leden van de partij die zitting 
hebben in een door het hoofdbestuur in
gestelde commissie van ad~ies; 
c. de leden van de partij die daartoe 
wegens hun bijzondere deskundigheid 
ten minste een week voor de vergade
ring schriftelijk zijn voorgedragen door 
het bestuur van een kamercentrale. 

HOOFDSTUK VI 
Financiën. 
Artikel 87 lid 1 met ingang van 1 ja
nuari 1978 als volgt gewijzigd: 
De minimumcontributie bedraagt per 
jaar: 
voor aspirantleden 
voor gezinsleden ............ . 
voor leden van 18 tot 27 jaar .. . 
voor leden van 27 tot 65 jaar .. . 
voor leden van 65 jaar en ouder 

Kandidaatstelling 
Tweede Kamerleden 
Artikel 7 als volgt gewijzigd: 

f 10.
f 10.
f 20.
f 40.
f 30.--

1. Op de tweede zaterdag van december 
komt de verkiezingsraad bijeen. 
2. De verkiezingsraad bestaat uit: 

a. de leden van de partijraad, behou
dens de in artikel 31 onder f van het 

4. In deze vergadering wordt eerst tel
kens afzonderlijk gelegenheid gegeven 
aan de leden van de Tweede Kamer die 
de in artikel 6, vierde lid, bedoelde me
dedeling hebben gedaan, het woord te 
voeren en die inlichtingen te geven 
waarom de verkiezingsraad vraagt. Na
dat aldus de leden van de Tweede Kamer 
die de in artikel 6, vierde lid bedoelde 
mededeling hebben gedaan, het woord 
hebben gevoerd en desgevraagd inlich
tingen heben gegeven, worden vastge
steld: 

a. een schema van de eventueel tè 
maken combinaties van kieskringen, en 

b. de in de verschillende kiesk:t;ingen 
in te dienen kandidatenlijsten. 
5. Alle besluiten van de verkiezingsraad 
worden genomen met meerderheid van 
stemmen; elk lid brengt één stem uit. 
6. Tot het deelnemen aan de besprekin
gen en aan de stemmingen zijn slechts 
die leden van de verkiezingsraad be
voegd, die de presentielijst hebben gete
kend. 
7. De besluiten van de verkiezingsraad 
worden volgens beslissing van de verga
dering genomen hetzij bij schriftelijke 
stemming, hetzij bij handopsteken, het
zij door inlevering van stembriefjes bij 
verschillende stembureaus; art. 4, derde 
lid van dit reglement is van overeen
komstige toepassing. 

Overgangsbepalingen 

1. De wijzigingen van de artikelen 31 t/m 
35 van het huishoudelijk reglement en 
van artikel 7 van het reglement op de 
kandidaatstelling voor leden van de 
Tweede Kamer der Staten-Generaal tre
den in werking op 1 september 1972. Op 
die datum eindigt het mandaat van de 
leden van de partijraad, die krachtens 
artikel 31 letter f en letter g (oud) van 
het huishoudelijk reglement zitting had
den in de partijraad. 

2. Tijdig vóór 1 september 1972 verga
deren de centralevergaderingen van de 
kamercentrales, alsmede het bestuur en 
de adviesraad van de Stichting Organi
satie Vrouwen in de V.V.D. ten einde 
overeenkomstig de gewijzigde artikelen 
31 en 32 leden van de partijraad te kie
zen. Deze verkiezing zal geacht worden 
te hebben plaats gevonden in het voor
jaar van 1972. 
3. Niet verkiesbaar zullen alsdan zijn Ie
den die in het voorjaar van 1972 zes 
jaar of langer onafgebroken deel hebben 
uitgemaakt van de partijraad. 
4. Niet herkiesbaar zullen in het voor
jaar van 1973 zijn leden van de partij
raad die op het ogenblik van hun aftre
den zes jaar of langer onafgebroken 
deel hebben uitgemaakt van de partij
raad. 

In geval van centrale contributie-in
ning draagt het hoofdbestuur aan de 
afdelingen en aan de kamercentrales af. 

In geval van contributie-inning door 
de afdeling dragen de afdelingen aan het 
hoofdbestuur af de bedragen voor "Vrij
heid en Democratie", het hoofdbestuur 
en de kamercentrale. Het hoofdbestuur 
draagt dan zorg voor betaling van 
"Vrijheid en Democratie" en afdracht 
aan de kamercentrales. 

N.B. De verdding van de verhoogde contributie zal als volgt zijn: 

leden van c~ontributie V. enD. hoofdbestuur afdeling KC 

18-27 jaar 20,- (16,--) 9,-- {9,-) 4,75 (3,-) 4,75 (3,-) 1,50 (1,-) 
27-65 jaar 40,- (30,-) 9,- (9,-) 14,- (9,-) 12,50 (8,50) 4,50 (3,50) 
65 j. en ouder· 30,- (25,-) 9,- (9,-) 9,, (6,50) 8,50 (6,75) 3,50 (2,75) 
aspirantleden 10,- ( 5,-) 3,50 (1,75) 5,- (2,50) 1,50 (0,75) 
gezinsleden 10,- ( 5,-) 3,50 (1,75) 5,- (2,50) 1,50 (0,75) 

Meld u als lid van de 
Inlichtingen: KONINGINNEGRACHT 61 DEN HAAG TELEFOON 070- 60 48 03 
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Landdag VVD-vrouwen op 9 juni 

Zie ook de vrouwenrubriek 
op pagina 11. . 

Hierbij hebben wij het genoegen u uit te nodigen voor de Landdag 1972 van 
de. organisatie Vrouwen in de VVD die zal worden gehouden op vrijdag 9 juni 
1972 in restaurant Cosa, Markt te Hengelo (0.). 

In verband met kostenbesparing zullen voor dezé Landdag geen convocaties 
worden rondgezonden. U dient zich uitsluitend door middel van bijgaand 
aanmeldingsformulier op te geven. 

Kosten: f 12,50. 
Opgave: Zo spoedig mogelijk doch uiterlijk vóór 20 mei a.s. Het versclml

digde bedrag dient te worden overgemaakt op girorekening no. 805098 van de 
Algemene Bank Nederland te Hengelo ten name van mevr. F. A. W. 
Beverdam-Velzen, rekening no. 590023047. 

Logies: Voor eventueel logies voor de nacht van 8 juni of 9 juni (of beide) 
kan worden gezorgd. Opgeven bij de aanmelding of men in een hotel wil 
logeren of wil worden uitbesteed bij een der leden. 

AaRkomst station: Aan het station Hengelo zullen vanaf 9 uur Twentse 
dames herkenbaar zijn aan een oranje strik aanwezig zijn om de deel
neemsters af te halen. 
Prop-amma 

, 10.00 uur Ontvangst met koffie en krentenwegge. 
10.30 " Welkomstwoord door mevr. H. W. van Lennep-van Reyn Snoeck, 

10.35 " 
10.50 " 
11.15 •• 

centrale-vertegenwoordigster van Zwolle. 
O(lening door de voorzitster mevr. M. N. W. Dettmeij'er-Labberton. 
Mevr. H. van Someren-Downer, vporzitster van de VVD, spreekt. 
Dr. K. van Dijk, lld van de Tweede Kamer, spreekt over: "Onder
wijs- en structuurproblemen in Noordoost-Nederland". 

,, Gastheren 

• • land'' 1n e1gen 

waar de gast k~ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: perfekte 
outillage voor vergaderingen, congressen, shows, feestelijke 
bijeenkomsten: royale hotelaccommodatie, restaurant, café, 
petit-restaurant, bar en bowling. Speciale arrangementen bij 
feestelijke gelegenheden: Kerstmis • Nieuwjaar • Pasen -
Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RFN0~H~~E. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

--

13.00 " Koffiemaaltijd. 
14.00 " Vertrek met bussen voor een korte rondrit door Twenthe, bezoek 

aan de TH Twenthe met rondleiding, thee in TH restaurant Vrijthof. 
Einde ongeveer 16.15 uur bij startpunt Hengelo. 

· Namens het bestuur: 
mr. E. DE ROOCK-BEDDING 
H. W. VAN LENNEP-VAN REYN SNOECK 

IK KOM NAAR -HENGELO: 

naam: ..................... · ...................... . 
adres: ........................................... . 

te: ............................................... . 
Het verschuldigde bedrag is overgemaakt op rekening van de Algemene 
Bank Nederland te Hengelo (zie hiernaast). 
Ik wens logies voor de nacht van 8 juni I voor de nachten van 8 en 9 juni 
bij een VVD-lid I in een hotel (doorhalen wat niet gewenst wordt). 
In te zenden aan mevrouw F. A. W. Beverdam-Velzen, Sikkelstraat 6, 
Hengelo. 

.it] 
~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
AUe kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en saJona voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

WAARlMfVRLJHEID. 
GERESPECTEERD 
WORDT ••• 
Rijn hotel: modem, comfortabel hotel 
tn Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom· 
moelatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse p.rarkeergarage 
cll,.,kt naast het hoteL 

rijnhotel rotterelam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
TeL,010j 132&00 ·Telex 21640 , 

.. HOTEL ,,DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT ·ROTISSERIE ,,NAPOLEON" 

VREELAND "/o VECHT _ 
BIJ KRUISINQ AUTOWEQ ftAARLEM/HILVERSUM+UTRECHT/AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 -·zONDAGS GESLOTEN 
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Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Angola
comité 
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Liberaal en progressief 

Ik zou zo graag eens onder de aan
dacht willen brengen wat mij opgeval
len is uit veelvuldige gesprekken met 
trouwe VVD-leden uit verschillende 
plaatsen van ons land: gemeenteraadsle
den, bestuursleden, zo maar leden, men
sen die op ons stemmen en mensen die 
niet meer op ons stemmen, jongeren die 
voor het eerst naar de stembus zullen 
gaan. Er zijn zoveel vragen, zoveel twij
fels, zoveel onduidelijkheden. Jongeren, 
die ons vragen op wie ze over twee jaar 
zullen moeten stemmen en dan zeggen 
dat het één pot nat is of ze op de VVD, 
PvdA, Chu of AR stemmen. Waarom 
moet de VVD zo nodig steeds naar links 
lonken. Er zijn al zoveel linkse partijen. 
Of zijn we bang, dat we niet meer mee
tellen als we niet progressief doen? 
Moet het woord "liberaal" inhouden, 
dat we progressief moeten zijn ? Ik ge
loof dat dit niet juist is. 

Wat ook onbegrijpelijk wordt gevon
den is, dat de JOVD die geacht wordt 
een jongerengroepering te zijn met libe
rale beginselen, meer radicaal dan libe
raal is. Waarom worden jongeren, die 
uitstekend werk zouden kunnen doen in 
de JOVD daaruit geweerd omdat· ze te 
rechts zijn? Dit gebeurt werkelijk. 
Waar kunnen deze jongeren zich bij 
aansluiten? 

Meezeilen 
Ik vermoed zo langzamerhand, dat de 

~oor ons zo geprezen tolerantie tegen
over andere groeperingen meer begint 
te lijken op een "met alle winden mee
zeilen". En vooral niet voor je werkelij
ke mening uitkomen, want dan zou je 
wel eens niet voor progressief aangezien 
kunnen worden en dan tel je niet meer 
mee. 

Waarom hebben wij een rechtspraak, 
die zo langzamerh:md ridicuul is? We 
hebben een aantal onafhankelijke rech
ters, die al aardig "omgeturnd" zijn. 
Roof, moord en diefstal zijn aan de orde 
van de dag. De slachtoffers zijn maar 
een stelletje stomme sukkels, die zich op 
het "moment suprême" maar ergens an
ders hadden moeten ophouden. De da
ders worden met fluwelen handschoenen 
aangepakt en direct ter beschikking van 
de regering gesteld, omdat ze het in 
onze maatschappij niet zp goed kunnen 
vinden! In die inrichtingen worden ze zo 
perfect opgevangen, dat binnen de 
kortst mogelijke tijd weer nieuwe slacht
offers gemaakt kunnen worden. Er gaat 

Bus naar Twenthe 
Het Bestuur van de Haagse Vrouwen

groep overweegt om bij voldoende deel
name een bus te organiseren naar de 
Landdag in Twenthe op 9 juni a.s. Wilt 
u zich vóór 1 juni hiervoor opgeven bij 
mevr. L. A. Versluys-v.d. Stadt, Breit
Derlaan 267, tel. 243521. 

Zij die over eigen vervoer beschikken 
worden verzocht ook op te geven of en 
hoeveel plaats zij nog over hebben, op
dat, mocht de deelname niet voldoende 
zijn om een bus te vullen, de "vervoerlo
ze" dames toch geholpen kunnen wor
den. 

kleine of grote minderheid of misschien 
zelfs een meerderheid in dat land een 
ander regime zou wensen. Voorlichting 
daarover is goed en nuttig, evenals het 
met oirbare middelen uitoefenen van 
aandrang bij de betrokken regeringen 
om daarop acht te slaan. Maar dat 
staat los van ontwikkelingshulp, laat 
staan van de taak, die de nationale 
commissie in dat verband heeft. 

Bij de voorbereiding van dit debat is 
mij opgevallen, dat wij eigenlijk zo wei
nig van het Angola-comité weten. Hoe
veel mensen zijn hier eigenlijk bij be
trokken en wat is hun werkelijke doel
stelling? Is hier alleen sprake van men
selijke bewogenheid, of wordt die ge
bruikt oni verder liggende politieke 
doeleinden te dienen? In hoeverre zal 
bij een beheersing van Angola door de 
M.P.L.A. de democratie daar werkelijk 
gediend zijn? Wat zijn de financierings
bronnen van het comité en waar blijft 
het geld? Is het waar, dat de heer Bos
gra met behoud van salaris is vrijgesteld 
voor dit werk en was hij onlangs in 
Tsjechoslowakije om de berichten te con-

geen dag voorbij of er wo.rdt weer een 
bankoverval gemeld in de per&. De over
heid slaagt er onvoldoende in de burgers 
en hun bezittingen te beschermen. 

Waarom wordt het de politie, die er 
voor ons allen is om de orde te bewaren 
en de burgers te beschermen, zo vaak 
zo moeilijk gemaakt om haar taak uit 
te voeren? Waarom wordt er getole
reerd, dat gezagsondermijnende comités 
en instellingen burgers en industrieën 
terroriseren? Waarom wordt daar de 
waarheid niet over verteld? 

Onderwijs 
Waarom moeten wij tolereren dat ~en 

groot gedeelte van onze jeugd op school 
een misdadige hersenspoeling krijgt 
door alternatieve onderwijskrachten, die 
onze maatschappij willen "omturnen"? 

Waarom moeten wij tolereren dat ons 
land een vergaarbak wordt van misda
dige elementen van ver over de gren
zen? Waarom moet ons land een cen
trum worden van drughandelaren, die 
onze jeugd bedreigen? 

Weet u wat er allemaal gebeurt in de 
vormingscentra? ll:ln op de pedagogische 
en sociale academies? Moeten wij dat al
lemaal oogluikend toestaan onder het 
mom van tolerantie en vrijheid van me
ningsuiting, terwijl onze democratie aan 
alle kanten wordt ondergraven? 

Waarom moeten wij de voortdurende 
hersenspoeling en de moraalvernietigen
de uitlatingen op de tv tolereren? 

Wij zinken hoe langer hoe dieper in 
het onszelf vernietigende moeras. De 
heer Geurtsen zei kortgeleden op een 
bijeenkomst van de Kamercentrale 
Haarlem dat iedereen die in een demo
cratie leeft, bereid moet zijn om die 
democratie te beschermen en ervoor te 
vechten. Ik ben van mening dat de VVD 
heel erg gauw, heel erg hard en heel 
erg duidelijk zal moeten gaan werken 
aan de bescherming van onze democra
tie en aan de verdediging daarvan, want 
anders zijn wij het niet waard om in 
een democratie te leven; ande.rs zullen 
wij door onze over-tolerante houding 
onszelf vernietigen. 

Dit is ook de mening van vele anderen 
en ik hoop van harte, dat dit vrij lange 
stuk een aantal dames en heren aan het 
denken zal zetten. Ik besef heel goed, 
dat het een bijna onmenselijke taak zal 
zijn voor de VVD om deze augiasstal op 
te ruimen, maar als wij een veilig en 
leefbaar land willen hebben voor onze 

Provinciale dag 
Op 5 mei a.s. zal de Provinciale Dag 

van Friesland worden gehouden in het 
Oranje Hotel te Leeuwarden. 

Aanvang 10 uur, einde 16.00 uur. 
Kosten f 15 te voldoen vóór 2 mei a.s. 

door overmaking op girorekening no. 
1669757 t.n.v. Mevr. T. E. Gerritsma
Bruins te Sneek. 

Programma: ontvangst met koffie. 
Opening door de centrale-vertegenwoor
digster mevr. E. G. A. Brons. Mevr. drs. 
N. Smit-Kroes lid van de Tweede Ka
mer der S.G. spreekt over "Onderwijs 
aan onze jonge kinderen", lunch, bezoek 
aan de vliegbasis Leeuwarden. 

troleren, dat Portugal koffie zal leveren 
in ruil voor wapens? Of was hij aan de 
andere kant ~an de Oceaan en met welk 
doel? 

In deze tijd, waarin terecht de nadruk 
op openheid en openbaarheid wordt ge
legd, is het onbevredigend dat deze vra
gen onopgelost blijven. Nu geen subsidie 
wordt verleend, kan de minister die 
openheid niet als subisidievoorwaarde 
opnemen. Misschien kan hij . toch al eni
ge_ opheldering vers~haffen. Mocht dat 
niet zo zijn, dan kunnen de interpellan
ten mij misschien helpen. 

Deze onduidelijkheden, de methoden 
van het comité, het feit dat boycot naar 
onze overtuiging de bevolking niet 
helpt, de noodzaak om ontwikkelings
hulp niet te binden aan de politieke si
tuatie in een land én de overweging, dat 
de nationale commissie zijn werk alleen 
goed kan doen als deze zich niet begeeft 
in polariserende situaties, doen ons van 
harte Instemmen met de afwijzing van 
ovèrheidssubsidie aan het Angola-comi
té. 

kinderen, dan zal er toch wel iets ge
daan moeten worden. 

MEVR. M. S. HUGENHOLTZ-VAN · 
RHEINECK LEYSSIUS, 

Lid gemeenteraad Zandvoort 

• Proeven met drugs 

Naar aanlelding van het artikel .,Ge
sprek over drugs". in Vrijheid en Demo
cratie van 14-4 -'72, verbaas ik mij er
over dat er nog steeds geen bruikbare 
criteria bestaan over hennep, zelfs niet 
in Amerika waar men al 20 jaar erva
ring heeft. 

Ik geloof dan ook niet dat z.g. drug
commissies bruikbare criteria zullen 
vinden. Het lijkt mij raadzaam, naast 
deze drug-commissies een goed re
searchteam te installeren. 

Een dergelijk team kan aan de hand 
van uitgebreide experimenten een duide
lijk rapport samenstellen over hennep. 

Ik denk bijv. aan experimenten met 
vrijwilligers, die men gedurende een be
paalde periode een hoogwaardig hennep
produkt laat gebruiken; vanzelfspre
kend moet het hennepprodukt ook abso
luut constant van kwaliteit zijn. Derge
lijke experimenten moet men zo lang 
herhalen totdat men over betrouwbare 
gegevens beschikt. Men zou bij voor
keur een experimenteel drug-dorp moe
ten bouwen, zodat men de gebruikers 
volledig onder controle heeft en alle ge
dragingen volledig kan bestuderen en 
analyseren. 

Het lijkt mij echter gevaarlijk om 
reeds nu of op korte termijn een afzon
derlijke regime voor hennepprodukten 
in te stellen. 

Stel bijv. dat hennep bij veelvuldig 
gebruik volledig verslavend zou werken 
en dat het een vlucht gaat nemen in de 
vorm van het gebruik van de reeds ge
accepteerde "genot"-middelen (spiritua
liën en nicotine). Indien de verslaafd
heid dan ook nog procentueel overeen
komen met die van de nicotinegebrui
kers en de symptomen zon gaan verto
nen van alcoholici (het is niet uitgeslo
ten dat deze symptonen van veel ern&ti
ger aard zouden kunnen zijn dan bij 
alcoholici), staat ons reeds een onover
komelijke catastrofe te wachten. 

Laat ons land dan ook niet een voor
barige, catastrofale proeftuin worden. 

R. J. W. v. d. LINDEN VOOREN, 
AMSTERDAM 

Malversaties 
Vraag van de heren Berkhou

wer en Baas aan de Europese 
Commissie. 

Hebben onlangs in Italië mal
versaties plaats gehad waarbij op 
frauduleuze wijze gelden zijn ont
trokken of verkregen uit het 
Europese Landbouwfonds ter fi
nanciering van transacties met 
boter, welke verondersteld werden 
plaats te hebben ten behoeve van 
liefdadige instellingen, terwijl zij 
In werkelijkheid gefingeerd wa
ren? 

MR. A. GEURTSEN 
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Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER B.V. 
TELEFOON 010-503677 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

' 

81ND818H 

in het hart 
flan Amsterdam 

COMPLETE 
INTIERIEURVERZORGIN• 

• 
OI!SKUNDIGII 

ADVt••IIN 

~RANCO 
LEVERINS 
DOOR CSI!HI!II&. 
NEDERLANQ 

~~ul. 
· 2 MEUBELIN 

YlciZI!L8TftAAT 1115-118 
AMSTeRDAM • TIL SI4S71e 

.Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

BOLNES (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TB.EFOON 134862 ROmRDAM - TELEGR. BOELE • BOLNES 

VERZORGINGSFLAT "SPARRENHOF" te EDE 

TE KOOP 
a. RUIME 2-KAMERFLAT 

met gezellig uitzicht, 

b. ZEER RUIME 3-KAMERFLAT · 
eveneens ruim uitzicht. 

Afmetingen: zitk. 4 x 7 m2 - sl.k. 3.60 x 6 m2. Prettig milieu - goede trein
verbindingen- bosrijke omgeving. 

Inlichtingen: VAN LAAR & VAN DE GRIENDT, Makelaars in Onr. Goed., 
Stationsweg 7;;. Ede. Telefoon: 08380- 11000- 10386. 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

" M 0 L I S 0 L " MOLER ISO LA TIESTENEN 

VUURVASTE ISO LA TIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E " CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

. GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 

N.V. Technische Groothandel P.& D.Jonson 

Verkoop, Verhuur en Montage 
van Nieuw en Grode-"A" Bailey-Bruggen-materiaal; 

Alleenvert, van: MABEY & JOHNSON. 
AALST.(Gld.) - Tel. 04187-531-270 

ut i I iteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386· 



De evange ·se he inspiratie 
door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Thorbeckehuis: 
f 213.601,40 

-
- = J50.000 

tsaooo 

50.000 

Op postgiro 67880 t.n.v. VVD tè 
Den Haag was t;m maandag jl. 
f 213.601,qQ gestort voor he~ 
Thorbecke-huis. Was uw bijélra<"e 
er al bij? "' 

De KVP is altijd een partij geweest 
mel een duidelijlt te onderscheiden lin
ker- en rechtervleugel, die, zolang nog 
kon worden staande gehouden dat de 
katholieken in ons land een ,.emancipa
tiestrijd" hadden te voeren, op grond 
van het gemeenschappelijk beleden ge
loof bijeen gehouden konden worden. 
Een uitgesproken confessionele pattij 
dus. 

We hebben het van den beginne af 
politiek nogal naïef van de nieuwe 
KVP-partijvoorziitt•r dr. De Zeeuw ge
vonden, dat deze de illusie koesterde de 
KVP (voortzetting van de vroegere 
R.K. Staatspartij) zo maar te kunnen 
omzetten in een gedeconfessionaliseer
de partij. nat hij daarbij zijn sympathie 
voor de PvdA boven de VVD niet onde1 
stoelen en banken stak, is bekend. En 
bij dit alles meende dr. De Zeeuw dan 
nog de ARP en de CHU wel mee te 
zullen krijgen voor deze veralgemening. 

Inmiddels is wel gebleken dat noch de 
anti-revolutionairen, noch de christelijk
histm·ischen hun confessionele karakter 
en zoals dat heet - hun identiteit 
willen verliezen. En nu is dan, bij v,"ijze 
van slotstuk, de tegenwoordige fractie
voorzitter van de KVP in de Tweede 
Kamer, mr. F. H. J. J. Andriessen, ge
komen met een nt'tikel in het twee
maandelijlts tijdschrift Politiek Perspec
tief, uitgave van het (RK) Centrum 
voor Staa.Umndigc Vorming. dat dr. De 
Zeeuw zijn laatste illusies op dit punt 
wel moet ontnemen. 

Mr. Anèlriessens ,.Kanttekeningen bij 
de politieke situatie" is een nogal wijd
lopig artikel geworden. dat op vele pun
ten weinig houva::;t biedt. Maar op één 
pun~. waar het in dit verband om gaat, 
1s ZlJn betoog toch wel voldoende duide
lijk: hij wijst een pDrtij, waarit1 de , hu
manistische inspiratie" gelijl{waa;.dig 
naast de ,.evangelische inspiratie" zou 
staan als grondslag voor de partij, na
drukkelijk af. Hetzelfde geldt daarbtJ 
voot· de polarisati en de tweedeling. 

In zijn eigen, wat omslachtige be
woordingen, zegt de heer Andriessen hei 
aldus: .. Men kan naar mijn mening de 
waanle van de humanistische inspiratie 
ten volle erkennen zonder haar in de 
grondslag van dc partij in nevenschik
king met de evangelische inspiratie te 
P.laatsen. Nevenschikking van inspira
tiebronnen staat in feite gelijk met het 
opgeven van inspinttiebronnen als dra
gende grond voor een partij als collecti
viteit. Men valt dan ter·ug op inspiraties 
van ?en. die zich in partijen verenigen. 
Dat IS utteram·d t•cn mogelijkheid maar 
zij i~ versebiJlend van wat wij t~t dus
ver tn onze parlij •n hebben gedaan. En 
tot nu toe hebben partijen, die het zon
dei· ideële grondslag meenden te kunnen 
stellen, in ons land niet een werkelijke 
machtspositie wet('n te bereiken. De toe
komst van D'66 meen ik in dit verband 
eveneens als on~el{et· te moeten aanmer
ken." 

De clu·isten-democra tische partijen Ie-

Radio-uitzending 
VVD: maandag 15 
18.19-18.29 uur, 
zender Hilversum I 

van de 
mei, van 
over de 
(402 m.). 

veten z.i. geen bijdrage aan vet•betel'ing 
van het democratische bestel door op 
welke manier dan ook de politieke twee
deling te helpen bevorderen. "Polarisa
tie is principieel meer verwant met re
volutie dan met evolutie, die meer ver
want is met het harmoniemodel." Mr. 
Andriessen ontkent in zijn betoog, dat 
de polltieke keuze een keuze vanuit po
larisatie zou moeten zijn, zoals tegen
wom·dig nogal eens gesugg·ereerd wordt. 
.,Dat is een simplificatie, die eigenlijk 
onrecht aandoet aan het selectieniveau 
waartoe voorstanders van de polarisa
tietheorie de kiezers nadrukkelijk in 
staat achten. Polarisatie is ook moeilijk 
te rijmen met solidariteit. Deze sluit 
vanzelfsprekend krachtig ingrijpen in 
onjuist geachte structuren niet uit. In 
tegendeel, juist als deze structuren de 
solidariteit g·eweld aandoen, zal zij 
daartoe dwingen. Solidariteitspolitiek 
kant zich echter tegen de eenzijdigheid 
van de oplossing die de polarisatiege
dachte principieel voorstaat dan wel fei
telijk tot gevolg heeft." 

Het is ook uit wat mr. Andrh:~Pn 
verder allemaal in dat artikel nog 
scht·ijft wel duidelijk: De eigenlijke po
litieke leider in de KVP wenst vast te 
houden aan de gedachte van de chris
ten-democratische samenwerking det· 
dl"ie confessionele partijen, in wellte 
vot·m dan ook. eventueel als een soot·t 
federatie van drie partijen, die bun 
eigen identiteit behouden. 

De politieke dramatiek is hierin gele
gen, dat bij een zegevieren van de ge
dachten van tm·. Anctriessen de langza
me afbrokkeling· van de confessionele 
paltijen ten bate van de PvdA, de VVD 
en D'66 zich vrijwel zeker zal voortzet
ten. En dat een ombuiging in de rich
ting van dr. De Zeepws plannen de partij 
naar algemene verwachting nog eens 
het verlies van 20 tot 40 pct. van baar 
aanhang zou opleveren, terwijl de pro
testants-christelijke partijen waar
schijnlijk hetzelfde lot zouden onder
gaan. Waarschijnlijk' zouden de drie 
.. 1·cstanten" zich dan inderdaad tot één 
christen-democratische partij verenigen, 
\'an zuiver politiek-confessioneel ka rak
ter. 

In Nederland tot andere partijvei'hou
dingen te komen anders dan langs lij
nen van sterke geleidelijkheid, lijkt een 
onmogelijke ~aak. Of men dat toejuicht 
of betreurt, hangt van ieders persoonlij
kt> instelling af. 

Mevrouw Gorver 
burgemeester van Soest 

~~~~·st Per 1 juni is benoemd t 0t 
burgemeester van Soest mevrouw mr. J. 
M. Corver - Van Haaften (55). thans 
nog burgemeester van Heiloo. Mevrouw 
C01ver trad daar in oktober 1968 in 
functie. 

Voordat zij tot burgemeester van Hei
loo werd benoemd, was meVt'OUW Oorver 
Yt.>le jaren lid van de Tweede Kamer 
Yoor onze partij en van Provinciale Sta
ten. Zij bekleedde ook functies op so
ciau I-maatschappelijk gebied. 

1\Ten:ouw COl'ver is de eerste v rou\\'e
lijke burgerneester in de regio Gooi- en 
Eemland. Wij wensen haat een pretlige 
en !oiuccesvolle ambtsperiode in ha!lr 
nieuwe gemeente toe. 

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie 

Thorbecke
herdenking 

De VVD zal de op .i jwai 1812 
o''erleden Nederlandse staatsmaR 
e11 geleerde J. R. Thorbecke her
deuken in een openbare bijOOR
komst op zn,terdag 3 juni 1972 te 
U.30 uur in de Kloosterkerk, 
J,;mge Voorhout te Den Haag. 

Na de opening van de bijeen
komst door J)artijvoorzitter me
vrouw G. V. ''au Someren-Dow-_ 
ner, zal het woord gevoerd wor
!leu <loor de heer mr. W. J. Geert
sema, m.ini.ster van binnenlandse 
zakt>n en door prof. mr. D. Si
mons. Dt>. slotrede zal worden uit
gCSJ)roken door de heer H. Wie
~·<'1. voor·t.itt .. r van de "\'VI>-lraetie 
i11 cte Tweed!" Kamer. 

De lede• van de partij worden 
uitgenodig(l deze herdenkingsbij
eenkomst van onzt' grote liberale 
voorganger bi,; te wonf"n. 

\'oorai zni tloor een kleine dele
gatie van de partij een krans 
WOI·den gelegd op het graf van 
Thorbe~kc te Den Haag. 

Nndere iitliehtingen wortien ver
strekt (loor het sf"crPtariaat van 
de \'VD·at'(lelin~ Df"n Haag, Leu
vensestraat 20, tPlefoon 070 -
55t4i0. 

Ook te Alnstenlam zal op za
terdag 3 jmû ern korte herden
Jdng·sbijcPnl{Omst plaats hebben. 
!Urn komt om L0.30 uur bijeen op 
het Thorbedmplcin, waar de voor
zittE-r van de afdeling Amster
dam, de heer J. Hopman, het 
woord zal geven aan staatssecre
taris H. J. L. Vonlloff. Na diens 
rede wordt bij het Thorbeckemo
nnmellt een krn.ns gelegd. De 
b\jeeulwmst zal 20 minuten duren. 

Nn<lerc> iuli<'htingeJI worden vcr
strel<t door het secretariaat van 
11~ VVD-afdeling· Amsterdam, 
\ oudeistraat 60, tt>lefoon 0~0 -
1~11!11-t-

VVD-er Hamm pleit 
voor poppenkast 

Amsterdam - Het Amsterdam
se gemeentemadslid G. K. J. M. 
Hamm heeft b. en w. van de stad 
gevraagd na te gaan op welke 
manier het voortpestaan van een 
oude traditie- de poppenkast op 
de Dam kan worden gewaar
borgd. .,Hebben b. en w. kennis 
genomen van de problemen, waar
mee de poppenkast op de Dam en 
zijn exploitant, de heet· D. Kers
bergen, te kampen hebben?" 
vraagt de heer Hamm het college 
in schrifteUjke vragen. Hij stelt 
voor na te gaan of er 11uJp kan 
worden geboden, hetz,ij vanuit het 
subsidiebeleid voor de kleinkunst, 
hetzij van de l<ant van sociale za
ken of anderszins. Verdet· dJ:ingt 
hij erop aan de hulp zo spoedig 
mogelijk te vetlenen. 

nummer 1064 11 mei 1972. 
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Recreatieplan Wyldemerk 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 

·de Twede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het noordelijke dis
trict vastgesteld: 
Kamercentrale Leeuwarden: 

mevrouw mr. E. Veder-Smit, dr. K. 
van Dijk. 

Kamercentrale Groningen: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Drenthe: 
dr. K. van Dijk, H. P. Waalkens. 

Provinciale Staten van Friesland heb
ben het laatste woord over de aanleg 
van een groot recreatieobject in Gaas
terland in de zo natuurrijke Zuidwest
hoek van Friesland. Het gaat om het 
inmiddels veelbesproken plan Wylde
merk. Als in navolging van de gemeen
teraad van Gaasterland, die overigens 
abusievelijk twee keer over het plan 
heeft vergaderd, ook Provinciale Staten 
van Friesland ja zegt tegen dit plan, 
krijgt de Zuidwesthoek een unieke voor
ziening voor zowel de actieve als de 
passieve recreanten. Op een terrein van 
74 hectare komen een compleet sport
centrum met een 50-meter zwembad 
voor de wedstrijdsport met daarnaast 
volop mogelijkheden -- campings en 
huisjes - voor vakantiegangers en toe
risten. 

Hoewel· de fractie van de VVD in de 
Provinciale Staten nog geen definitief 
standpunt heeft ingenomen over dit 
plan Wyldemerk, verwacht mevrouw J. 
T. Meursing-Meinders uit Bakhuizen, 
voorzitster van de afdeling Zuidwest
hoek van de VVD, niet, dat er overwe
gende bezwaren zullen zijn. Zij zegt de 
indruk te hebben, dat haar geestver
wanten net als zij enthousiast en der
halve positief zullen reageren. Een 
vordelig punt is zonder twijfel, dat 
het plan Wyldemerk gerealiseerd kan 
worden zonder financiële inbreng van de 
overheid. De Frieslandbank in Leeuwar
den namelijk heeft toegezegd voor de 
benodigde 22 miljoen gulden te zorgen. 
Mevrouw Meursing: .. Het gaat om een 
sport-, vormings- en recreatiecentrum 
waarbij het accent vooral ligt op de ac
tieve sportbeoefening. Dat past precies 
in het straatje van meneer Vonhoff, zal 
ik maar zeggen. Een groot gedeelte van 
de bevolking van Gaasterland is er erg 
enthousiast over, maar er zijn toch ook 
mensen die bezwaren hebben tegen dit 
plan. Dat zijn bijvoorbeeld zij die in dit 
gebied hun tweede huisje hebben en 
bang zijn, dat hun rust verstoord wordt. 
Het gaat in vele gevallen om renteniers 
uit het westen, maar ik vind, dat deze 
mensen een verkeerd standpunt inne
men. 

Ik persoonlijk sta erg positief tegen
over het plan Wyldemerk, zeker ook ge
zien de economische betekenis ervan 
voor de hele streek. In mijn afdeling 
wordt er door enkele leden anders over 
gedacht; dat zijn voornamelijk de oude
ren. Ik kan me een aantal bezwaren 
tegen het plan ook wel voorstellen, 
maar wil je dit gebied een beetje ont
wikkelen, dar zul je toch iets moeten 
doen. De Zuidwesthoek van Friesland is 
erg stil en een tikkeltje slaperig. Dat 
sommige mensen dat bijzonder plezierig 
vinden, daar kan ik wel inkomen. 

Maar je moet het ook anders willen 
zien: de Zuidwesthoek van Friesland is 
naar mijn mening te stil, te rustig. Voor 
de ontwikkeling van deze streek moet 

iets gedaan worden. Landelijk gezien 
vind je hier de laagste inkomens. Heel 
veel jonge mensen gaan hier weg, om
dat ze geen werk kunnen vinden en dat 
is geen plezierige situatie. Als het plan 
Wyldemerk gerealiseerd kan worden, 
dan betekent dit dat er vijfentwintig 
vaste arbeidsplaatsen komen plus nog 
eens zo'n vijfentwintig in de sfeer van 
het seizoenwerk. Dat lijkt misschien 
niet veel, maar men mag niet vergeten, 
dat dit aantal voor deze streek van 
Friesland vrij groot is. Als het allemaal 
lukt, zijn we er erg blij mee. Zoveel 
arbeidsplaatsen zijn er hier gewoon niet. 
Het grootste bedrijf in deze streek 
heeft, meen ik, honderdveertig mensen 
in dienst. Als ik denk aan de toekomst 
van deze streek, kan ik alleen maar 
zeggen, dat dit grote recreatieobject 
van de grond moet komen. Enerzijds in 
het kader van de werkvoorziening en 
anderzijds voor het bevorderen van de. 
passieve en de actieve recreatie. 

Ik ben maar een gewone huisvrouw, 
die over bepaalde dingen wil nadenken. 
Los van allerlei politieke kanttekenin
gen bij dit plan Wyldemerk, geloof ik, 
dat het alleen maar goed kan zijn, als 
je iets kunt doen voor de ontwikkeling 
van een deel van Friesland, dat het niet 
zo gemakkelijk heeft. Je moet toch ook 
aan de toekomst denken? 

Wat ik van ons Statenlid Hilarides 
heb begrepen, is, dat de VVD-staten
fractie beslist niet tegen het plan is en 
dat sterkt mij in mijn overtuiging, dat 
dit recreatieobject er wel zal komen. Er 
zijn nogal wat protesten geweest ten 
aanzien van de milieu-hygiëne, maar er 
wordt geen boom gekapt. Er was bij 
heel veel mensen de vrees, dat er in de 
bossen driftig gekapt zou worden, maar 
dat is helemaal niet nodig. 't Is zelfs zo, 
dat er nieuwe aanplant komt. Wat wil
len we dan nog meer?" 

Afdeling Heerenveen 
contra Rijkswaterstaat 

Heerenveen - De plaatselijke afde
ling heeft op haar laatstgehouden ver
gadering besloten adhesie te betuigen 
aan de doelstellingen van het comité Mi
lieuzorg dat in de gemeenté Heerenveen 
werkzaam is. Zij heeft krachtig gepro
testeerd tegen de plannen van Rijkswa
terstaat ter vervanging van Rijksweg 
43 een verkeersweg aan te leggen door 
de bossen van Oranjewoud. 

Zowel het bestuur als de leden van de 
afdeling menen dat een verbreding van 
de bestaande rijksweg de voorkeur ver
dient. Een groot natuurgebied staat op 
het spel en zal voor de bevolking van 
Heerenveen en wijd omliggende gebie
den verloren gaan, als de weg er zou 
komen. De afdeling zal alles in het 
werk stellen de plannen van Rijkswa
terstaat tegen te gaan. 

Aankondigingen 
15 MEI 

Mr. W. J. Geertsema, minister ''an 
binnenlandse zaken, spreekt op een 
bijeenkomst van de kamercentrales Gro
ningen, Friesland en Drenthe Yan de 
VVD te Assen. Café-restaurant "Belle
vue". 20.00 uur. 

19 MEI: 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de 
J.O.V.D. te Groningen. 

26 MEI: 
J. A. Vogt, directeur van de Scholen

gemeenschap Westerkwartier - Noor
denveld te Leek, is inleider op een dis
cussie-avond over "Voortgezet onder
wijs'' die de afdeling Roden van de VVD 
organiseert. Winsinghof, Roden. 20.00 
uur. 

5 JUNI: 
H. P. Waalkeus (lid der Tweede Ka

mer) brengt aan de afdeling Hoogeveen 
verslag uit over Unctad III. 20.00 uur 
hotel Homan. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra· 
tie is geve~>tigd te Amsterdam, NiPuwe 
Herengracht 89·8. Hoofdre!lacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie il 
de beer Ph. C. la Chapelle. 

De abonnementen-administratie wm·dt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van, \e VVD, Koninginnegracbt 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-a!lministratie, 070 - 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secrehuiaat. 

De ad\·ertentie·exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Weslhlaak 180 (po"thus 1124) te 
Rotterdam, telefoon 010 • Hi2J 1. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat \'an de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegracht 61, telefoon (070) 604803. 
Postrekening: 67880 ten. name \'an de 
algemeen secretal'is van de VVD te Den 
Haal• 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof lA tE 
Den Haag. Telefoon: (070)-614911. 

Landdag VVD-vrouwen op 9 juni 

Hierbij hebben wij het genoegen u uit te nodigen voor de Landdag 1972 yan 
de organisatie Vrouwen in de VVD die zal worden gehouden op vrijdag 9 juni 
1972 in restaurant Cosa, Markt te Hengelo ( 0.). 

In verband met kostQnbesparing zullen voor deze Landdag geen convocaties 
worden rondgezonden. U dient zich uitsluitend door middel van bijgaand 
aanmeldingsformulier op te geven. 

Kosten: f 12,50. 
Opgave: Zo spoedig mogelijk doch. uiterlijk vóór 20 mei a.s. Het verschul

digde bedrag dient te worden overgemaakt op girorekening no. 805098 van de 
Algemene Bank Nederland te Hengelo ten name van mevr. F. A. W. 
Beverdam-Velzen, rekening no. 590023047. 

Logies: Voor eventueel logies voor de nacht van 8 juni of 9 juni (of beide) 
kan worden gezorgd. Opgeven bij de aanmelding of men in een hotel wil 
logeren of wil worden uitbesteed bij een der leden. 

Aankomst station: Aan het station Hengelo zullen vanaf ·9 uur Twentse 
dames, herkenbaar aan een oranje strik, aanwezig zijn om de deelneem
sters af te halen. 

.Programma 
10.00 uur Ontvang-st met koffie en krentenwegge. 
10.30 ,. Welkomstwoord door mevr. H. W. van Lennep-van Reyn Snoeck, 

10.35 " 
10.50 " 
11.15 .. 

centrale-vertegenwoordigster van Zwolle. 
Opening door de voorzitster mevr. M. N. W. Dettmeijer-Labberton, 
Mevr. H. van Someren-Downer, voorzitster van de VVD, spreekt. 
Dr. K. van Dijk, lid van de Tweede Kamer, spreekt over ,.Onder-

wijs- en structuurproblemen in Noordoost-Nederland". 
13.00 " Koffiemaaltijd. 
14.00 " Vertrek met bussen voor een korte rondrit door Twenthe, bezoek 

aan de TH Twenthe met rondleiding, thee in TH restaurant Vrijthof. 
Einde ongeveer 16.15 uur bij startpunt Hengelo. 

Namens het bestuur: 
mr. E. DE ROOCK-BEDDING 
H. W. VAN LENNEP-VAN REYN SNOECK 

IK KOM NAAR HENGELO: 
naam: 

adres: 

te: 

Het verschuldigde bedrag is overgemaakt op rekening van de Algemene 
Bank Nederland te Hengelo (zie hiernaast). 
Ik ·wens logies voor de nacht van 8 juni I voor de nachten van 8 en 9 juni 
bij een VVb-lid 1 in een hotel (doorhalen wat niet gewenst wordt). 
In te zenden aat1 mevrouw F. A. W. Beverdam-Velzen, Sikkelstraat &, 
Hengelo. 
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De VVD • 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J, E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechtS beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070--61 49 11. 

Rectificatie 
In Vrijheid en Democratie van 

28 april j.l. stond ten onrechte 
vermeld dat de heer Van Aar
denne behalve als wethouder ook 
als gemeenteraadslid van de ge
meente Dordrecht aftreedt omdat 
zijn drukke werkzaamheden als 
kamerlid hem daartoe dwingen. 
Drs. Van Aardenne treedt welis
waar af als wethouder, maar 
blijft voor de VVD zitting houden 
in de gemeenteraad van Dor
drecht. 

Bij het debat over het wetsontwerp 
tot wijziging van de wet op de bejaar
denoorden heeft mej. Kappeyne van de 
Coppello enige successen geboekt. Of
schoon onze afgevaardigde niet onver
deeld positief tegenover de voorgestelde 
wijzigingen stond, gaf bij haar de door
slag, dat er nu een zodanige verdeling 
komt van de beschikbare plaatsen in 
bejaardenoorden, dat degenen die het 
dringendst behoefte aan verzorging heb
ben, ook het eerst zullen worden opge
nomen. Zij meende intussen, dat verwe
zenlijking van het algemeen belang in 
deze niet wel mogelijk was wanneer niet 
een evenwicht met het particulier initia
tief werd gevonden. Mej. Kappeyne 
vroeg dl!-n ook de aandacht van de rege
ring voor de zogenaamde "persoonlijk 
geleide" bejaardenoorden. Haar amende
ment, dat onder bepaalde omstandighe
den een beroepsrecht toekent aan de 
houder van een bejaardenoord tegen een 
negatief advies van de gemeentelijke 
commissie, die adviseert over opneming 
van een bejaarde, werd met algem!)ne 
stemmen aanvaard. 

Een tweede amendement, afkomstig. 
van de KVP-fractie, maar medeonderte
kend door mej. Kappeyne, dat een be
roepsrecht aan de bejaarde geeft tegen 
een negatief advies van de gemeentelij
ke opnemingscommissie, werd even
eens aangenomen. Tenslotte verklaarde 
staatssecretaris mevr. Van Veenendaal
van Meggelen zich bereid een motie van 
de vijf regeringsfracties uit te voeren, 
waarin de regering werd verzocht over 
een jaar gegevens te verstrekken over 
het opnemingsbeleid, waaruit zal moe
ten blijken of er al dan niet sprake is 
van discriminatie. 

Appartementenwetgeving 
Namens de vijf regeringsfracties heeft 

de heer De Beer het woord gevoerd bij 
de behandeling van het wetsontwerp 
herziening van de regering in het BW 
betreffende splitsing in appartementen. 

De appartementenwetgeving in ons 
land dateert van 1952. Sedertdien bleven 
velen voorke1,1r behouden voor de coöpe
ratieve vereniging boven de apparte
mentenregeling in het BW ook al was 
men niet blind voor de nadelen daarvan. 
Die voorkeur vond haar oorsprong 
waarschijnlijk in het verschil in fiscale 
behandeling tussen de appartementen
eigendom en de coöp. vereniging. Was 
bij de overdracht van appartementen 
wel het 5 pct.-registratierecht verschul
digd, overdracht van de rechten in een 
coöp. vereniging werd niet belast. Aan 
deze ongelijkheid van fiscale behande
ling kwam 1 januari jl. een eind; er is 
nu geen overdrachtsbelasting meer. 

In het onderhavige wetsontwerp wor
den nu de resterende nadelen van de 
appartementsvorm opgeheven. De ver
eniging van eigenaren zal niet meer uit
sluitend het beheer van het gebouw heb
ben te behartigen. Splitsing kan boven
dien tot stand worden gebracht voordat 
het te splitsen gebouw tot stand is ge
bracht. Zeer waarschijnlijk zullen na 
het tot standkomen van de onderhavige 
regeling velen, die thans nog gerechtigd 
zijn in coöp. flatverenigingen deze willen 
omzetten in horizontaal gesplitste eigen
dom. In beginsel vormt de belastinghef
fing echter een bezwaar. Daarom noem
de de heer De Beer het verheugend, dat 
de bewindslieden hun bereidheid hebben 
getoond tijdens een ruime overgangspe
rlode de omzetting van een coöp. vereni
ging in horizontale eigendom belastin
vrij mogelijk te maken. 

De verbeteringen, die het wetsontwerp 
brengt, waren voor de heer De Beer 
aanleiding zijn instemming ermee te be
tuigen. 

Wiebeltax 
In het betoog van mr. Portheïne bij 

het debat over de verlaging van de wle
beltax {van vijf naar drie punten) viel 
enige teleurstelling te beluisteren, dat 
niet eerder dan 1 juli a.s. tot deze maat
regel wordt overgegaan. Hij wees er op, 
dat de conjuncturele situatie vergeleken 
bij die van eind 1971 veranderd is. De 
betalingsbalanspositie is verbeterd, de 
situatie op de arbeidsmarkt is ontspan
nen, de situatie op de kapitaalmarkt is 
verbeterd en het liquiditeitstekort van 
het rijk blijkt omgezet te zijn In een 
gering overschot. Onder deze omstan
digheden kan men zich zelfs afvragen 
of niet een zodanige verbetering is Inge
treden of zal intreden dat aan een ver
dere verlaging moet worden gedacht. 
Mt· Portheïne wees de wens van de vak
beweging om de wiebeltaxmiljoenen te 

besteden voor bestrijding van de werk
loosheid af. Dat is niet het doel van de 
wiebeltax. Met de argumenten van de 
regering voor de verlaging van de ver
hoging van verleden jaar, kon mr. Por
theïne zich zeer wel verenigen. 

· Beroepspensioenfonds 
Drs. van Aardenne heeft met enige 

voldoening geconstateerd, dat staatsse
cretaris Rietkerk in het indertijd rbor 

' minister Rooivink ingediende wetsont
werp Verplichte deelneming in een be
roepspensioenfonds alsnog een aan~al 
verbeteringen heeft aangebracht. Deze 
verbeteringen lagen ten grondslag aan 
de bezwaren, die de heer Rietkerk, toe<l
tertijd nog Kamerlid, tegen de opzet 
van het wetsontwerp had. De alsn0g 
aangebrachte verbeteringen hebben met 
name betrekking op de vrije keuze, die 
aanvankelijk niet verzekerd was in het 
systeem van verzekering. De verbete
ring op dit punt betekent, dat degene, 
die al een verzekering heeft lopen, die 
niet premievrij behoeft te maken. 

Defensiebeleid 
In de Eerste Kamer heeft de rede van 

mr. van Riel over het defensiebeleid in 
brede kring de aandacht getrokken, om
dat hij tot enige opmerkelijke uitspra
ken kwam, uitspraken, die overigens niet 
volledig in de pers zijn weergegeven; 
reden, waarom wij dit hier wèl doen, 
onder weglating overigens van niet es
sentiële gedeelten. 

Mr. van Riel, met zijn bekend gevoel 
voor de historie, begon met enige histo
rische beschouwingen om vervolgens 
een conclusie van de commissie-van 
Rijckevorsel, luidende: "Zij is eenstem
mig in haar oordeel dat er belangrijke 
materiële tekortkomingen in de huidige 
Nederlandse defensie zijn. Zij is even
eens eenstemmig in haar oordeel, dat de
ze materiële tekortkomingen niet opge
heven kunnen worden onder gelijktijdi• 
ge handhaving èn van de defensieuitga
ven op het huidige percentage van het 
nationaal inkomen èn van de NAVO-ta
ken, die Nederland heeft aanvaard" als 
belangrijk te kwalificeren. Naar aanlei
ding hiervan zei mr. van Riel o.m.: 

"Wie lager wil gaan dan de minderheid 
voorstelt, toont dat onze staatkundige 
en economische vrijlieid niet de hoofdrol 
in zijn politieke overwegingen speelt." 
Sprekende over radicale veranderingen 
in het nationale patroon der inkomsten
verdeling enerzijds en de wil om de 
landsverdediging positief te benaderen 
en daarvoor offers te brengen ander
zijds, merkte mr. van Riel o.a. het vol
gende op: "Afkeer van de bestaande so
ciale structuren, van het verbond met 
de Ver. Staten gaat samen met het be
steden van extra aandacht, op basis 
van sympathie, aan buitensporige 
strevingen onder dienstplichtigen, aan 
conflicten rondom haardracht, militaire 
vormen en Nieuwersluis. M.i. zou het de 
moeite waard zijn een diepgaande ana
lyse te maken van deze ontwikkelingen. 

Zoals de internationale situatie nu ligt, 
behoeft men niet in de eerste plaats te 
denken aan een Russische bezetting met 
in haar nasleep onderdrukking en gru
weldaden als het Hitler-regime pleegde, 
maar wel aan een betrekken van Neder
land in de wereldpolitiek van het Oost
blok en in die samenhang aan· een eni
germate bescheiden of enigermate on
bescheiden economische exploitatie als 
koloniaal gebied in de oudste zin van 
het woord ten dienste van de Sowjet
Unie. Vele linksgeoriënteerden schijnen 
te denken, dat een legale meerderheid 
voor hun idealen in Nederland gemak
kelijker zal zijn te krijgen, of liever 
uitsluitend zal zijn te krijgen, wanneer 
de bevolking gebiologeerd is door een 
potentiële, niet af te weren dreiging." In 
dit verband verwees mr. van Riel "naar 
de eerste reacties in Nederland direct 
na de bezetting en naar de houding van 
de Duitse Rijksdag in begin 1933, toen 
de Nazi's nog géén meerderheid hadden. 
Angst is een machtige raadgever." De 
strevingen der betrokken pers. en publi
katiemedia vond mr. van Riel "gevaar
lijk" en van uit zijn staatkundig stand
punt ,.abject". 

Tot zijn ontsteltenis, niet tot zijn ver
wondering, "wenst het NVV de karige, 
aan onze landsverdediging toegewezen 
middelen zelfs ten dele voor andere 
doeleinden te gaan gebruiken. "Dat is óf 
demagogie óf een duidelijk bewijs van 
het niet-vrezen van een veel sterkere 
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Russische invloed binnen West-Europa." 
In het vervolg kwam mr. Van Riel te 

spreken over vrijstelling van dienst
plichtigen. In het menselijk vlak, zo zei 
hij, kon hij geen begrip opbrengen voor 
degenen die wensen, dat dienstplichtigen 
worden vrijgesteld op grond van het 
feit, dat zij een hekel hebben aan het 
kapitalistische stelsel of de NAVO, lie
den die· eventueel wel in een ander ver
band wensen te strijden maar niet in 
ons Nederlands verband. "De betrokke
nen zijn potentiële verraders in de 
staatkundige zin van het woord." Over 
hun menselijke moraliteit oordeelde mr. 
van Riel in dit verband niet. 

Aan het slot van zijn betoog kwam de 
liberale senator te spreken over de dis
cipline. "Rondom het begrip "vrijheid 
van meningsuiting" wordt een listig en 
misdadig woordenspel door revolutionair 
gezinden bedreven. Aan deze groep ziet 
men hoe gevaarlijk een beetje kennis is. 
Aan apen werden scheermessen in han
den gegeven! Niemand zal het een sol
daat kwalijk nemen, als hij strikt waar
heidslievend en strikt zakeiijk in beleef
de vorm feilen in de legerleiding aan
toont. Wat verboden is en vooral verbo
den moet blijven, is het bij soldaten 
met emotionele middelen appelleren aan 
overal in de wereld aanwezige anti-in
stincten, gericht tegen de krijgsmacht. 
Wat de betrokkenen werkelijk beogen, 
is niet vrijheid van meningsuiting, maar 
vrijheid van propaganda, die zich duide
lijk tegen het staatsdoel richt en de mo
gelijkheid van vervulling' van de hen 
door de wet opgelegde militaire taak 
bezwaarlijker maakt. Wie dat toestaat, 
dient niet de vrijheid van het woord 
maar is incompetent of bang. Het kabi~ 
net moet zich door revolutionaire groe
peringen niet laten intimideren, maar 
hen met elk wettelijk middel intimide
ren. Het gaat om de hoogste staatsbe
langen," aldus mr. van Riel. 

Vragen 
De Vara, die zich er op beroemt zo

veel cultuur in haar uitzendingen te 
doen, heeft in haar jongste Hadimassa
programma een aantal "weerzinwek
kende gesprekken" gevoerd die naar 
dr. Van Dijk in schriftelijke 'vrag~n aan 
de minister van CRM opmerkt "zonder 
meer kwetsend waren voor de erin ge
noemde groepen en rassen." Dr. van 
Dijk heeft de bewindsman gevraagd of 
hij het niet ontoelaatbaar acht dat der
gelijke uitzendingen - acht~raf door 
d~ Vara zelf betreurd - kunnen plaats
vmden. Wat denkt de minister te kun
n~n doen om dergelijke ergerlijke staal
tJes van bedrijfsblindheid in de toe
komst •te voorkomen, zonder een vorm 
van censuur vooraf in het leven te roe
pen? 

Een ":~stal Kamerleden, waarbij de 
heer TmJnman, heeft zich tot de minis
ter van landbouw en visserij gewend 
met vragen over de mogelijkheden om 
het hospitaalkerkschip De Hoop - met 
het oog op hulpverlening aan zieke en 
gewonde vissers - geschikt te maken 
voor het landen en plaatsen van een 
helikopter aan boord van dit schip. 

Met twee leden uit andere fracties 
heeft dr. Van Dijk vragen tot staatsse
cretaris Vonhoff gericht over berichten. 
dat de trainer van FC Den Haag, de 
heer Jezek, mogelijk zijn functie bij ge
noemde voetbalvereniging niet kan {of 
mag) prolongeren i.v.m. het feit, dat de 
voetbalbond in de CSSR hem een verder 
verblijf niet toestaat. 

Ook met andere Kamerleden heeft mr. 
Portheïne vragen aan de regering ge
steld over de vestiging van detailhan
delsbedrijven en shopping centra op ter
reinen, die niet de nadrukkelijke be
stemming "bouw van wml(,elpanden" 
hebben. 

Is het juist, dat een studente is uitge
sloten, c.q. dreigt te worden uitgesloten 
van deelneming aan een karteringapro
ject in Tanzania, onder auspiciën van en 
gefinancierd door de Netherlands Uni
versities Foundation for International 
Coöperation, ondanks het feit, dat aan 
alle gestelde criteria van deelneming 
werd voldaan, met als eigenlijke reden 
haar sekse," zo wil mevr. Smit-Kroes 
van de regering weten en voorts o.m.: 
"Delen de bewindslieden de mening, dat 
de aangevoerde argumenten: ~het enige 
meisje, dat zou maar seksuele spannin
gen geven in de groep; de dragers zou
den van een meisje geen gezag aanvaar
den; het terrein is onbegaanbaar; echt
genotes van deelnemers die bezwaren 
zouden hebben', in ·feite rationalisaties 
zijn van een wezenlijke discriminatie en 
derhalve volstrekt ontoelaatbaar?" Zijn 
de bewindslieden bereid zowel bij uni
versitaire instanties als bij de NUFFIC 
hun invloed aan te wenden, opdat de 
betrokken studente op korte termijn een 
positief antwoord kan verwachten op 
haar aanvrage tot deelneming? 

Over de aanleg van een railverbinding 
Utrecht-Nieuwegein - (Zuid-IJsselstein) 
heeft de heer Koning te zamen met enige 
andere Kamerleden vragen gesteld aan 
de minister van Verkeer en Waterstaat. 

De aanleg van de noordelijke randweg 
om Utrecht vormt het onderwerp van 
vragen aan de regering door de heel' 
Koning, eveneens met andere Kamerle
den. 
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In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het oostelijk district 
vastgesteld: 
Kamercentrale Gelderland: 

drs. G. M. V. van Aardenne, L. M. de 
Beer, H. P. Waalkens. 

Kamercentrale Zwolle: 
G. W. Keja, H. P. Waalkens. 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het zuidelijk district 
vastgesteld: 
Kamercentrale 's-Hertogenbosch: 

mr. A. Geurtsen, mevrouw drs. N. 
Smit~Kroes. 

Kamercentrale Tilburg: 
L. M. de Beer, mr. H. Koning. 

Kamercentrale Middelburg: 
drs. G. M. V. van Aardenne ir. D. S. 
Tuijnman. ' 

Kamercentrale Maastricht: 
G. Koudijs, mr. F. Portheine. 

VRIJHEID EN DEMOCRATit 

"Vereeniging" blijft behouden 
Mocht de VVD voor een landelijk cûn

gres ooit nog eens opnieuw haar keuze 
laten vallen op Nijmegen, dan zal zij 
opnieuw terecht kunnen in het concert
gebouw ,.De vereeniging". Het voortbe
staan van dit gebouw dat voor Nijme
gen altijd een begrip geweest is, was 
ernstig in gevaar, maar zij die voor zijll 
behoud hebben gepleit, kunnen gerust 
ûjn. ,.De Vereeniging" krijgt deze zo
mer een grote opknapbeurt die bijna 
twee miljoen gulden zal vergen. Het ge
bouw wordt daarna goed te exploiteren 
als concert- en congresruimte. De mo
dernisering zal zich ool( tot het 
restaurant uitstrekken. Vooral het 
achterdeel van het gebouw was door 
het voortdurende uitstel van de dringend 
noodzakelijke herstelwerkzaamhedPn, 
zeer bouwvallig geworden. Een afwij
zing van de restauratie door de gemeen
teraad zou onvermijdelijk hebben be, ~
kend dat het gebouw geheel onder de 
slopershamer zou komen. Maar de raad 
heeft zich uiteindelijk met 27 tegen acht 
stemmen voor het behoud van De Vcr
eeniging uitgesproken. De tegenst~J;l

mers waren voornamelijk te vinden in 
de gelederen van D'66 en PPR. 

Het voorstel van B en W twee miljoen 
uit te trekken voor de restauratie kreeg 
onder meer de instemming van VVD
fractievoorzitter A. Kruyt die mede na
mens de protestants-christelijke fractie 
het woord voerde. 

Hij stelde vast dat er in feite een 
keuze was tussen herstel van het ge
bouw of h,et hanteren van de slopersha
mer en dat de fracties namens welke hij 
spmk, het voorstel van harte zoud~n 
ondersteunen. ,.Nijmegen als hoofdstad 
van een uitgestrekt stadsgewest, kan 
zijn functie niet waarmaken, als het 
niet de beschikking heeft over een be
hoorlijke congresruimte en concertzaal," 
zei hij. "Dat na de afbraak van het 

gebouw de functies van de Vereniging 
eventueel zouden kunnen worden over
genomen door de Lindenberg of het Kol
pinghuis is gewoon een lachertje. Het 
zijn onvergelijkbare grootheden. Uw 
college doet zijn best kantoren in Nij
megen geplaatst te krijgen, waarbij 
men ook moeite heeft gedaan voor kan
toren van internationale bedrijven. Is 
het dan niet prettig voor een gemeente
bestuur te kunnen vermelden dat Nij
megen beschikt over een uitstekend con
certgebouw, niet alleen geschikt voor 
concerten en congressen, maar voor al-

1 Ierlei manifestaties. Welke stad, hier in 
de omtrek, heeft zo'n gebouw?" vroeg 
hij. 

Goede exploitatie 
Als voorwaarde voor het behoud 

bracht de heer Kruyt naar voren dat ,,r 
dan ook een goede exploitatie zou lw
men, waaraan ook het Horecagedeelte 
in belangrijke mate zou kunnen bijdra
gen . 
.,Over de geserveerde spijzen en bedie
ning was men de laatste tijd zeer slecht 
te spreken," zei de heer Kruyt en noem
de in dit verband de viering van het 
55-jarig bestaan van de Nederl.andf!e 
vereniging van huisvrouwen op 9 maart 
en het VVD-congres van 25 maart. Ovf'r 
het huisvrouwencongres, zei hij: ,.Al om 
half elf bestelde lunches die om half t'<'n 
klaar moesten zijn, kwamen pas om 
half twee. De opgediende croquetten rn 
vis waren gedeeltelijk nog bevrorc!'. 
Sommige dames kregen zodoende eeP. 
met vlees omkleed stuk ijs geserveerd." 

'Over het VVD-congres: .,Even beroerd 
was het bij die gelegenheid gesteld. Ein
deloos moest men wachten op bestelde 
eenvoudige lunches, zodat veel congees
gangers hun betaalde lunchbonnen maar 
weer inwisselden. Bovendien waren er 

totaal onvoldoende belegde broodjes en 
was de bediening zeer slecht," zei hij. 

.,Wil Nijmegen zich naar buiten ver
kopen, dan moet zowel wat in het Con
certgebouw vertoond wordt als wat in 
het aangrenzende Horecabedrijf wordt 
geserveerd van uitstekende kwalit.,it 
zijn," besloot de heer Kruyt. 

Algemene vergadering 
kamercentrale Gelderland. 

Alleldoorn -·-- De kamercentrale Gel
derland belegt 15 mei een algemene ver
gadering in een van de zalen van hotel 
,.Riche National" in Arnhem. Aanvang 
20.00 uur. 

Op deze vergadering zullen drie VVD
statenleden een korte inleiding houden: 
mevrouw E. G. van Heuven-Reesinlt 
over .,Recreatie en onderhoud van de 
natuurgebieden", drs. B. tJ. Haagsma 
over .,Gewestvorming" en ir. 
H. W. F. C. Donkersloot over .,Voorbe
reiding streekplannen". 

Aankondigingen 
19 MEI: 

L. M. de Beer (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Hoe'\'f'la
ken over de woningbouw. 

Acquisitiecommissie tde boer op~ 
~et frisse moed is in Limburg de 

Stichting Economische Ontwikkeling 
Zuid-Limburg van start gegaan. Dank 
zij de financiële bijstand van de rege
ring - minister Langman heeft zich be
reid verklaard voor 1972 en 1973 jaar
lijks een subsidie van 375.000 gulden te 
verlenen - kan dit acquisitiebureau, met 
als voorzitter oud-staatssecretaris M. J. 
Keyzer en als directeur ir. Th. Bogerd, 
zijn werkzaamheden. beginnen. .,We 
gaan studeren en de boer op," zei 
laatstgenoemde tijdens de eerste bijeen
komst met de pers. En dat studeren zal 

daar is men het in Limburg wel over 
eens- een hele kluif worden. Voor wat 
betreft het knellende en acute probleem 
van de beambten zijn de studies inmid
dels wel afgerond, moeilijker echter ligt 
de situatie op het punt van de werkgele
genheid in het algemeen. 

Volgens een zeer recente ETIL-prog
nose zullen tussen 1970 en 1985 liefst 
92.000 nieuwe arbeidsplaatsen nodig zijn 
in Limburg, waarvan alleen al 36.000 in 
de Oostelijke Mijnstreek. Dat betekent 
voor Limburg een gemiddelde van 6000 
nieuwe arbeidsplaatsen per jaar, waar
bij men er dan rekening mee moet hou
den dat dit gemiddelde nog moet stij
gen, omdat dit streefgetal in het eerste 
anderhalf jaar van die periode bij lange 
niet is gehaald. De moeilijkheid is ech
ter dat het hier om een louter kwantita
tieve benadering gaat, terwijl de nieuwe 
acquisitiestichting juist aan gerichte ac
quisitie wil gaa~ doen. Dat wil zeggen 
men begrijpt goed dat het juist de opga
ve zal zijn nieuwe bedrijven naar Lim
burg te halen die aan bepaalde voor
waarden voldoen. Dat betekent onder 
meer dat die nieuwe bedrijven zullen 
moeten kunnen concurreren met de be
drijven uit het Duitse grensgebied die 
nog steeds duizenden Limburgers te 
werk stellen. Dat betekent ook dat de 
nieuwe bedrijven kwalitatief gezien 
werk zullen moeten bieden dat past bij 
het opleidingsniveau van de jonge arbei
ders die zich met name na 1974 in groten 
getale op de arbeidsmarkt zullen mel-

den. Gebeurt dit niet, dan loopt men de 
grote kans weer dezelfde fout te maken 
die in het verleden onder meer bij DAF 
is gemaakt. Toen de eerste herstructu
reringsnota in 1965 verscheen, werd de 
komst van DAF naar Born aangekon
digd. In 1972, zo werd gesteld, zouden 
daar 6000 mensen een arbeidsplaats 
hebben gevonden. Op dit moment wer
ken er ruim 3000, van wie 650 Belgen 
en 400 Marokkanen. Een voor de bui
tenstaander onbegrijpelijke stand van 
zaken die dan ook. de aanleiding vormt 
voor de meest wilde en vreemde berich
ten. Zelfs minister Langman noemt 
DAF een groot probleeril. In de Tweede 
Kamer-commissie voor Economische Za
ken heeft hij zeer onlangs gezegd dat 
hij nog wel eens de Limburgse belangen 
bij de DAF-directie wil bepleiten, maar 
dat hij het .,helaas onwaarschijnlijk 
acht dat ooit naar Born hooggekwalifi
ceerde bedrijfsonderdelen zullen worden 
overgeplaatst." 

Teleurgesteld 
Bij DAF zelf is men begrijpelijkerwij

ze een beetje teleurgesteld over de kri
tiek die veelal vrij ongenuanceerd op de 
Bronse vestiging nederdaalt. .,Het lijkt 
er wel eens op dat men de komst van 
DAF destijds heeft gezien als een oplos
sing voor àlle facetten van de herstructu
reringsproblematiek van Zuid-Limburg, 
terwijl het hoofdzakelijk slechts één fa
cet betreft: werkgelegenheid van be
hoorlijke omvang voor in hoofdzaak ge
oefende arbeiders, waar op dat moment 

. ook in de eerste instantie behoefte aan 
was. Overigens bieden wij ook werkge
legenheid aan 420 beambten en ruim 
300 vaklieden," zegt men bij DAF. 

Zo'n nieuw, hooggekwalificeerd be
drijfsonderdeel zou de mechanische af
deling zijn die nu in Eindhoven is on
dergebracht. ,.Maar afgezien van het 
feit dat het huidig personeelsbestand 
nauwelijks ons groeitempo kan bijhou
den, is het werk in een mechanische 
afdeling lang niet zo hoog gekwalifi-

ceerd als men allerwege aanneemt. \:Ve 
streven dan ook liever naar nieuwe 
werkstructuren met een grotere diffe
rentiatie, waardoor het arbeidspatroon 
werkelijk gevarieerd en interessanter 
wordt", luidt het antwoord. 

.,Er werken weinig ex-mijnwerkers 
en veel Belgen en Marokkanen", zei mi
nister Langman in de Tweede Kamer
commissie. ,.In verreweg de meeste 
automobielfabrieken van West-Europa 
is het percentage buitenlandse arbeidPrs 
veel hoger dan bij ons. Hier werken 
toch ook nog altijd 1000 ex-mijnwer
kers, van wie het verloop vrijwel nihil 
is", repliceert DAF, daarmee de geruch
ten tegensprekend dat ex-mijnwerkers 
zich in dit bedrijf niet zouden kunnen 
aanpassen. Ondanks de problemen die er 
zijn en die men ook beslist niet wil ont
kennen, blijft de planning bij DAF-Bom 
voorzien in een uitgroei tot 5000 werk
nemers. Waarbij vooral het oog gericht 
is op de grote natuurlijke aanwas van 
de beroepsbevolking in Limburg die 
voor 1974 en 1975 is voorzien. De pro
blemen van DAF-Born zijn de proble
men van het Limburgse herstructure
ringsgebied. Herstructurering betekent 
het vormen van een nieuwe structuur pn 
dat is nog heel iets anders dan het on
geselecteerd neerpoten van nieuwe be
drijven, afgezien van het feit, dat dit 
laatste in deze tijd toch al onmogelijk is 
geworden. Het is juist de bittere nood
zaak van de nieuwe structuur die Lim
burg aanspraak doet maken op een uit
zonderingspositie. Een positie die in het 
leven is geroepen door de regering die 
besloot de mijnen te sluiten en zich nu 
niet kan en mag onttrekken aan de ver
antwoordelijkheid die daaruit voort
vloeit. 

Aankondigingen 
12 MEI: 

Op uitnodiging van de kamercentrale 
Middelburg en de J .O.V.D. Zeeland 
spreekt fractievoorzitter H. Wif'gel in 
Axf'l. 20.15 uur De Halle. 
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nderdeloep 

door onze politieke redac
teur A. W. Abspoel 

WELKE \'R. 

ZEILCOLLEGA 
wil eens op de Kaag varen ? 

Leeftijd 30--40 j. Eventueel zeil
vakantie arrangeren ? 
Inlichtingen: Tel. 01710-25087 

Milieucongres 
op 27 mei 

• FEESTELIJK GEBEUREN 
Oranjegezind Nederland, waartoe nog 

altijd de overgrote meerderheid van ons 
volk mag worden gerekend, heeft op die 
stralende maandagochtend van de lste 
mei ongetwijfeld genoten. De kostelijke 
taferelen op - en langs - het bordes 
van het paleis Soestdijk waren zo door 
en door Nederlands: een jarige Konin
gin-grootmoeder, omringd door haar 
kinderen en kleinkinderen, genietend 
ook van de spontane hartelijkheid van 
de vele duizenden defilerenden, van de 
muziek, de bloemen en de zo goed be
doelde .. cadeaus". 

Een zonnig en feestelijk tafereel daar 
in het hart van het land, waarvan we in 
de benardste dagen der bezetting slechts 
als een nauwelijks meer voorstelbaat· 
Utopia konden dromen. 

Naast de teleurstellingen of ergernis
sen die de televisie ons soms bezorgt, 
doet een anderhalf uur durende directe 
uitzending en reportage als die over de 
Koninginnedag-viering uit Soestdijk, 
met de gehele koninklijke familie en de 
dartelende prinsjes voortdurend in het 
beeld, ons de televisie ten slotte toch als 
een waardevolle aanwinst van deze tijd 
waat·deren. 

Die waardering geldt stellig ook voor 
de rustige, prettige en positieve wijze 
waarop Sonja van Proosdij het toe
lichtende commentaar verzorgde. De be
hoefte, om daar speciaal even van te 
getuigen, vloeit voort uit de onsportief
persoonlijke wijze, waarop de televisie
recensent Jungman van Het Parool ge
noemde commentatrice de volgende dag 
in zijn rubriek aanviel. De eerste regel 
was al typerend voor wat er verder op 
volgde: "U kent haar wel, dat mens van 
Pt·oosdij." De aanleiding om zich aldus 
te uiten was het feit, dat zij in een 
bekende STER-spot nogal eens op het 
scherm komt. Dat zij dat niet zou mo
gen doen en bijvoorbeeld bekende to
neelspelers. cabaretiers, e.d. wel, ont
gaat mij. In ieder geval is dat een per
soonlijke beslissing, die ieder voor zich 
moet nemen. Daarvan het oordeel over 
haar reportage van dit evenement af
hankelijk te maken, was in elk geval 
onjuist. 

Moet de eigenlijke verklaring voor de 
onheuse aanval van de heer Jungman 
misschien ergens anders \vorden ge
zocht? Had ook dit weer op de bekende 
manier· "kritisch" moeten geschieden? 
Zoals een der laatste keren op de Prins
jesdag van de koninklijke stoet bijna 
niets en van de enthousiaste huldiging 
van de Koningin op het Voorhout in het 
geheel niets te zien was? En wel omdat 
de tijd vlak vóór de Ridderzaal-plechtig
heid zo nodig moest worden gevuld met 
een discussie over de vraag of die fees
telijke en plechtige entourage en dat 
hele evenement van het uitspreken van 
de troonrede door het Staatshoofd wel of 
niet gehandhaafd moesten worden. 

De vraag of dáár misschien de eigen
lijke oorzaak van de nijdasserigbeid van 
de Parool-recensent was gelegen, rees 
biJ mij na diens veronderstelling, dat 
"Henk en Joop, Ageeth en Nelly" mis-

Zoals reeds verscheidene malen in ons 
hlad is aangekondigd organiseert r!e 
VVD op zaterdag 27 mei in de Blauwe 
Zaal van café-restaurant Esplanade, Lu
cas Bolwerk 24 te Utrecht een landelijk 
1ililieucongres. Het programma luidt: 

10.30 uur Opening door de voorzittPr. • 
10.45 uut· Inleiding door mr. H. v. 

Riel, voorzitter van de VVD-ft-actie in 
de Eerste Kamer. 

11.15 uur Inleiding door prof. dr. C . .J. 
F. Böttcher, lid van de ,.Club van Ro
Jne." 

12.30 uur Toelichting op de te behan
delen stellingen door de voorzitter van 
de commissie Milieuhygiëne, de heer P. 
Ch. Vogely. (De stellingen werden gepu
bliceerd in Vrijheid en Democratie van 
28 april). 

13.00 uur Lunchpauze ( lunchbonn ... n à 
f 6,60 zijn voor de aanvang van het cc•n
gres bij de zaalingang verkrijgbaar·). 

14.00 uur Plenaire forumdiscussie oyer 
de stellingen (eerste termijn). 

15.30 uur Theepauze. 

16.00 uur Plenaire forumdiscussie over 
de stellingen (tweede termijn). 

17.00 uur Sluiting. 

schien ,.geen zin" hadden gehad om dat 
televisieverslag te verzorgen. 

• ONTWIKKELINGS
"STRATEGIE" 

Zoals verwacht mocht worden, heeft 
de Tweede Kamer de poging van de op
positie om alsnog subsidie verleend te 
krijgen aan het Angola-Comité voor 
zijn anti-koffie-actie met ruime meer
derheid afgewezen. Zij wees daarmee 
dus tevens het advies van de Nationale 
Commissie Ontwikkelingsstrategie van 
de hand en wel geheel in overeenstem
ming met het door minister Boertien 
verdedigde standpunt van het Kabinet 
in deze kwestie. In aansluiting hieraan 
werd met ongeveer dezelfde meerder
heid een motie (van de KVP-er Mom
mersteeg) aanvaard, waarin de regering 
gevraagd wordt duidelijker richtlijnen 
op te stellen voor bedoelde commissie 
met betrekking tot hetgeen zou kunnen 
worden gesubsidieerd. Onze woordvoer
der mr. Geurtsen liet er daarbij geen 
twijfel over bestaan, wat wij van deze 
richtlijnen verwachten, namelijk dat zij 
duidelijk zullen moeten maken dat er 
voor subsidiëring van dit soort activitei
ten geen mogelijkheden zijn. 

Bij het Kamerdebat is de naam van 
Prins Claus als voorzitter van de Com
missie Ontwikkelingsstrategie in het ge
heel niet genoemd en is zijn positie als
zodanig kennelijk met opzet door alle 
partijen buiten het debat gelaten. De 
zinsnede, waarmee mr. J. J. Vis in 
NRCjHandelsblad kort na dit debat zijn 
wekelijkse rubriek opende, is dan ook 
volstrekt onbegrijpelijk. Hij schreef na
melijk: .,Onder de titel "Mag Prins 
Claus voorzitter blijven?" heeft de 
Tweede Kamer gisteren een nieuw en 
belangwekkend hoofdstukje toegevoegd 
aan het staatrechtelijke feuilleton over 
dP positie van het Koninklijk Huis." De
ze inleiding is des te vreemder waar hij 
tegen het einde van zijn artikel zelf ver
meldde, dat de naam van Prins Cla~,;s 
"in het hele debat niet één keer is ge
vallen". Daarmee is Prins Claus inder
daad "niet de inzet geweest van een 
p01litieke discussie". 

Wel is dat laatste echter gebeurd bui
ten het parlement en dat op soms 
hoogst ongeh,tkkige en onsympathieke 
wijze. Dat geldt wel heel in het bijzon
der voor de "lof" van de voorzitter van 
de PvdA, Van der Louw, die op de één
meibijeenkomst van zijn partij in Den 
Haag volgens een verslag in De Tele
graaf opmerkte het "een verademing te 
vinden dat we nu een Prins hebben die 
niet in de eerste plaats opvalt door aan
vallen op de soldij van Jan Soldaat, 
deelname aan luxe jachtpartijen en be
denkelijke uitspraken over onze parle
mentaire democratie." Voor deze misse
lijke manier van , ,prijzen", door Prins 
Claus en zijn schoonvader tegen elkaar 
uit te spelen, hebben we geen goed 
woord over. Het is ook in hoge mate 
onbillijk, gezien de grote verdiensten, 
die Prins Bernhard in en na de oorlog 
voor ons land heeft gehad ( en nog 
heeft). 

Het ligt in de bedoeling dat het con
gres een aantal fundamentele uitspra
·ken formuleert, welke als richtlijn voor 
de liberale aanpak van het milieupro
bleem zullen dienen. Het congres is 
openbaar. 

De organisatoren willen ~raag enig· 
inzicht krijgen in het aantal te ve>
wachten congressisten. Wie van plan is 
het congres bij te wonen, wordt daaro.n 
vriendelijk verzocht het hieronder afge
drukte strookje in te vullen en te sturen 
aan: Algemeen secretariaat van de 
VVD, Koninginnegracht 61 te Dt>n 
Haag. De deelneming aan het congres is 
gratis. 

Prikkels 
• Minister De Brauw in een di~
cussie met economie-studenten 
aan de Vrije Universiteit te Am
sterdam: "Als ik met iedere 
groep die door ramen en deuren 
binnentreedt ga confereren, komt 
daar geen bliksem van terecht." 

• De politieke redactie van De 
Volkskrant: "Als de voorstanders 
van een nieuwe rooms-rode coali
tie in beide kampen de overhand 
krijgen, rijst voor de leiders de 
vraag, hoe zij de zaak aan hun 
partijen en aan de kiezers moeteJJ 
verkopen zonder hun geloofwaar
digheid te verliezen. Een hekse
toer, die er vooral op neerkomt 
nieuwe politieke feiten te schep
pen. Deze zomer is er goed voor." 

e Prof. dr. F. Hartog in NRC/
Handelsblad: "Niet voor niets is 
er een trek van hippies naar en
kele onontwikkelde Aziatische 
landen. ( ...... ) Moeten deze landen 
nu echt de ontwikkeling doorma
ken die ook wij hebben doorge
maakt, om tenslotte vast te lopen 
in een maatschappij van zenuw
ziekten, hartinfarcten en milieu
vervuiling?" 

• Dr. C. Ninck Blok, voorzitter 
van de Nederlandse Centrale van 
Hoger Personeel op een congres 
in Den Bosch, die zich in het bij
zonder bezorgd toonde voor men
sen, die wel tot de groep hoger 
personeel behoren, maar geen 
academische titel hebben: .,In de
ze tijd, waarin de jonge kritische 
dokter, apotheker en jurist in 
strak gespannen ribfluwelen bro~
ken lopen, is nochtans in ons goe
de vaderland de verering van ti
tels in de laatste jaren steeds 
meer toegenomen." 

• Drs. H. Gruijters in De Haag
se Post: .,Tijdens de verkiezings
campagne van begin 1967 heb ilt 
op de vraag hoe lang het zou du
ren om de grote hergroepering 
van het Nederlandse partijwezen 
tot stand te brengen, herhaalde
lijk geantwoord dat daarvoor 
mijns inziens acht jaren moesten 
worden uitgetrokken. D'66, heb ik 
toen al betoogd, is geen blijvertje, 
maar een aanzet." 

Rapport over milieubeleid 

Den Haag. De studiegroep milieu
hygiëne van de afdeling Den Haag van 
de VVD heeft een rapport uitgebracht, 
waarin de leden concluderen dat alleen 
een integrale aanpak van de huidige 
problemen, waar mogelijk mondiaal, 
bevredigende resultaten zal opleveren bij 
de pogingen weer evenwicht te brengen 
in het milieu. De samenstellers zeggen 
dat er door goede voorlichting een men
taliteitsverandering onder de bevolking 
teweeggebracht moet worden en dat er 
een wetgeving moet komen die op het 
\'Oeren van een milieubeleid is gericht. 

IK KOM NAAR UTRECHT 
Adres 

Naam 

te .................................................. . 



6 - vriidag 12 mei 1972 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

lijks bestuur in de regio Breda en dr,., 
D. Dees, lid van de gemeenteraad Vd.U 

Breda en lid van de regioraad. 

VVD-delegatie bezocht Breda 
De delegatie zag op bestuurlijk niveatt 

een oplossing van de structurele proble
men in gewestvorming. "Groeit zij niet 
van ondér af, dan moet zij van bovenaf 
worden opgelegd", aldus citeerde "De 
Stem" het Kamerlid Koning. Ter bevor
dering van de groei van onderaf zal .ie 
VVD een regionale gewestdag organis~
ren die vermoedelijk in september :n 
Etten-Leur wordt gehouden. 

Voor 

Verfijnde 

Disgenoegens 

culinair relaxen op 

de zuid-veiuwe bij arnhem 

zalen voor besloten 

parties beschikbaar 

Breda- De gewestvorming moet snel 
van de grond komen. De bestuurlijl<e 
organisatie in West-Brabant vraagt 
dringend verbetering. Dit is een van de 
conclusies van de VVD-delegatie die e~·n 
werkbezoek heeft gebracht aan Breda 
om een beter inzicht te krijgen in de 
problemen rond de structuur en de 
werkgelegenheid in Breda en de regio 
West-Brabant en met name in de socia
le problematiek van het ENKA-pers'J-
neel. · 

Gastheren 

sfeer en romantiek 
iedere avond 
diner-dansant 

Spe ei al i te i ten- re sta u ran ts 

"DE KROMME DISSEL" 
Heelsum, telefoon 08373-3118 

"KASTEEL DOORWERTH" 
Doorwerth, telefoon 08307-3420 

HOTEL "KLEIN-ZWITSERLAND" 
Heelsu m, telefoon 08373-9104 

(Ij 

• 

1n 

~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tet: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

De delegatie bestond uit de Tweede
Kamerleden mevrouw drs. N. Smlt
Kroes, L. M. de Bèer, mr. H. Koning er. 
drs. G. M. V. van Aardenne, het Eerste
Kamerlid drs. Y. P. W. van der Werff, 
fractievoorzitter van de VVD in de pro
vinciale staten van Brabant, jhr. mr. J. 
J. van der Goes van Naters, vice-voor
zitter VVD-Breda, jhr. R. G. P. Sand
berg, fractievoorzitter in de gemeente
raad van Breda, ir. R. H. Pegel, lid van 
het hoofdbestuur en lid van het dage-

eigen land" 

Wat de ENKA-kwestie aangaat, v~r·
klaarde de delegatie zich op hetzeifde 
standpunt te stellen als de onderne
mingsraad: eerst het rapport van de 
commissie van onderzoek afwachten al
vorens zich uit te spreken over de -slui
ting. 

De heer Koning verklaarde nog dat 
Breda niet mag rekenen op de vestiging 
van rijksdiensten. 

Jachthaven ofaamen~ 
AfLmaarJermeer 

HOTEL-CAFÉ-RESTAURANT EN BAR 

In- en verkoop van boten 
Verhuur 
Onderhoud en herstellingen 
Zomer- en winterberging 
Adviezen 

Gerenommeerde keuken 
Gezellige terrassen 

Leen Laamens 
Geesterweg 12, AKERSLOOT 
Tel. : 02513 - 22 95. 

/ejnhofef Jl-rnhe~ 
ànnex SAVOY-RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 
Onderlangs 10 • Arnhem . Tel. 08300-27141 

-·HOTEL ;,OE NEDERLANDEN" VREELAND 
IËST AURA NT -R6TISSERI! ,.NAPOJ.EON'~ 

VRE~~AND "/o VECf!t . __ 
llJ KRUISINQ AUTOWIQ- ftAARLIM/ftiLV!.RfUM +UT RICHT /AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 
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Aankondigingen 

15 MEI 
L. M. de Beer (lid der Tweede 1\:a

mer) spreekt tijdens een gecombine?rde 
vergadering van de afdelingen Vlaardin
gen, Maasland, Maassluis en Schiedam 
te Vlaardingen over woningbouw. 20:~5 
uur, Serre. 

Op een bijeenkomst van de regio Lei
den houden de statenleden mej. drs. I. 
Günther en dr. L. Ginjaar inleidingen 
over resp. noodzaken tot gewestvorming 
en milieubeheer. Na de pauze zal er ge
discussieerd worden over "Streekplan
ning en Milieubeheer in de Randstad 
Holland". 20.15 uur "De Goud,•n 
Leeuw", Voorschoten. 

Drs. Th. H. Joekes (lid der Tweeûe 
Kamer) bespreekt voor de afdelingP-n 
Zwijndrec•ht en Hendrik Ido Ambal'11t 
de politieke toestand. 20.00 uur hotd 
Zwindregt, Zwijndrecht. 

16 MEI: 
Mr. H. E. Koning (lid der Tw·~ede 

Kamer) spreekt op een algemene verga
dering van de afdeling Sliedrecht 20.00 
uur café-restaurant De Vlieger. 

J\olr. A. I.oott>n, wethouder te Utrecht, 
spreekt over de presentatie van de 
VVD, met name in de bestuurlijke orga
nen op de slotbijeenkomst van de Oriën
tatiecursus 1972 van de Kamercentrale 
Utrecht. De Poort van Kleef. Maria
plaats, Utrecht, 20.00 uur. 

25 MEI 

1\-levrouw drs. N. Smit-Kroes spreelü 
voor de Vrouwen in de V.V.D., regio 

ut i I iteitsbouw 

systeembouw 

vrijdag 12 mei 1972 - 7 

Gebrek aan plaatsruimte heeft ons helaas genoodzaakt enige artikelen uit te ·stellen. 
De regionale rubriek West is daarvan het slachtoffer geworden en men zal in dit 
nummer tevergeefs zoeken naar de gebruikelijke rubriek Mijn opinie is ...... Ook een 
samenvatting van mevrouw Veder-Smit van de reacties op de discussienota Volks
gezondeid moesten wij tot het volgende nummer bewaren. 

I..eiden. Holiday Inn, Leiden, 9.30 uur. 
Staatssecretaris Vonhoff spreekt op 

een openbare bijeenkemst in café-restau
rant Engels te Rott!'rdam, 20.30 uur. 

26 MEI 

Fractievoorzitter H. Wiegel spre<ekt 
voor de afdeling Wassenaar over actue
le politiek. 20.15 uur, De Schaapskooi op 
Duinrel i. 

29 MEI: 
Drs. Th. H. Joekes (lid der Tweede 

Kamer) spreekt op uitnodiging van de 
afdeling Rijswijk over de politieke SI

tuatie in Nederland. 20.00 uur, Marim
bahal, Waldhoornplein 1. 

30 MEI: 
Discussie over economische politiek 

tussen mevr. drs. N. Smit-Kroes en drs. 
P. A. de Ruiter (pvda) voor de Studen
tenvereniging ,.Hebbetlevvus" te Rotter
dam. 20.15 uur, Sociëteit, Ketenstn•at 
20. 

5 JUNI: 
Op uitnodiging van de afdeling Alphen 

a. d. Rijn spreekt L. M. de Beer over 
liberale woningbouw, in het kader van 
het rijkswegenplan en het structuurplan 
van Alphen. Ook V.V.D.-leden uit de re
gio zijn van harte welkom. 20.00 uur 
hotel Centraal. 

Bestuursmutaties 
Berkel en Rodenrijs" - Het nieuwe 

bestuur van de afdeling is als volgt sa
mengesteld: voorzitter J. P. A. van 

& 

Buuren, secretaresse mevrouw P. C. 
Passchier-De Heijer, Prunusweg 1 Y 
(tel. 3606), penningmeesteresse me
vrouw M. van der Hoef-Van der Gies
sen, leden de heren H. Voor de Wind én 
J. Henkel. De afdeling zal in de toe
komst nieuwe contacten onderhouden 
met de afdelingen Benthuizen, Berg·
schenhoek, Bleiswijk, Nootdorp en 
Pijnacker. 

Voorschoten - Het nieuwe bestuur· 
van de afdeling telt de navolgende le
den: voorzitter H. Reidsma, secretaris 
H. Woerdman, penningmeester Th. van 
der Heyden, leden mevrouw H. van Ere
da-v. d. Horn, mr. H. P. Engel, G. 

A. Alers en E. de Keuning. Het secre
tariaat is gevestigd: John F. Kennedy
plántsoen 59, Voorschoten (tel. 3855). 

FrieschGroningsche f-Wotheekbank N.V. 
-~ ... ~ 

meerdan 1 miljard aaii hyRotheken 
Amsterdam- Arnhem -Eindhoven -!nschede 

'a-Gravenhage-Gr~- Rotterdam 

sierbeton-elementen 
staal konstru kt i es 

I 

i 
i 
I' 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-2 33 86 

N.V. Technische Groothandel P.& D.Jonson 

Verkoop, Verhuur en Montage 
van Nieuw en Grade-"A11 Bailey-Bruggen-materiaal; 

Alleenvert. van: MABEY & JOHNSON. 
AALST.(Gld.) • Tel. 04187-531-270 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NES (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TR.EFOON 134862 ROTTERDAM TELEGI. IOB.E • BOLNES 

Voor· Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER B.V. 
TELEFOON 010-503677 - GROENEDIJK 10 CAPELLE ajd IJSSEL 

... 
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-
INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 

DRS. ING. H. G. DE ROOV 
(drievoudig beëdigd) voor de Brandverzekering, Hypotheek, 

Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

Akkerstraat no. 43 - Postbus 405 • Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 41 05 55 

in het hart 
~"" Amsterdam 

COMPLI!TI! 
IIITMIIIURVBRZOR&tNe 

l"ftANH 
LEVI!RINe . 
D00t'8 ..... 
NIEDI!ft~ 

-t~, 
MIU-

Y1&fl!l!t..STftAAT 115-M ( ~ 
MaTliftDAM • TL ....... 

SPANJE- COSY A DEL SOL 
Aan Erex n.v. is de verkoop toevertrouwd van één van de meest 
luxueuze projecten aan de Costa del Sol, gelegen bij het grootste en 
bekendste toeristencentrum van Spanje, Torremolinos. 
Gegarandeerd rendement van 10'/{. netto over uw investering ge
durende 10 jaar. 

De eerste twee grote en luxe ingerichte appartement-gebouwen zijn 
reeds volledig uitverkocht. 

De appartementen zijn air-conditioned en sound proof; eigen tennis
banen en zwembaden met een privéweg naar het strand. 

PRIJZEN: TYPE A. f 45.000.

TYPE B. f 86.000.-

Referenties: Banco Centra!, Spanje en rapport van Dun & Bracl
street ter inzage op ons kantoor. 

Uw investering wordt contractueel gegarandeerd. 
Goed georganiseerd beheer ter plaatse. Verhuurcontracten met 
Neckermann, Fit, die wederom vertegenwoordigd is door de Raif
feisen en Boerenleenbanken met meer dan 3000 vestigingen. 
Langlopende contracten met grote buitenlandse toeroperators. 

Directeur: L. Embry, ex colonel. Officier de La Légion d'Honneur. 
Meer dan tachtig appartementen werden in de laatste twee maanden 
reeds verkocht. · 

- . 

DE BELEGGING VOOR U IN HET JUISTE PROJECT? 
OP DE JUISTE PLAATS EN OP DE JUISTE TIJD 
Informatie en folders: 
EREX N.V.- KASTANJELAAN 5A- ARNHEl\1- TEL. 085-!51600 

studeer'Savonds voor 
dottorandusoiJDeeuer 

in de rechten 
Efficiënte particuliere opleiding voor universitaire tentamens en examens. 
(geen centrale vooraanmelding nodig en geen universitairinschrijvings-en collegegeld verschuldigd) 

Combinatie van de voordelen van 
schriftelijk- en mondeling onderwijs. 
Schriftelijk: wekelijkse lespakketten 
met studie-opdrachten, handleidingen, 
llteratuuruittreksels, studie- en 
evaluatievragen, antwoorden en 
uitwerkingen. 
Mondeling: wekelijkse bijeenkomsten 
waar in studiegroepjes wordt 
gedemonstreerd, gediscussieerd en 
gerepeteerd m.b.v. probleem
stellingen. 

Doelgerichte tentamen- en examen
training: instructie- inzichtverwerving
toepassingsvaardigheid. 

EENJARIGE SPOEDCURSUS en 
TWEEJARIGE (half tempo) CURSUS 
voor het KANDIDAATSEXAMEN 
RECHTEN te Amsterdam, Rotterdam, 
Utrecht, Eindhoven en Zwolle; 
's avonds of 's zaterdags. Aanvang: 
2 oktober 1972. Vereiste vooropleiding: 
HBS, Gymnasium of gelijkwaardig 
getuigschrift. 
CURSUS voor de vrij DOCTORAAL 
EXAMENS: Economie/Belastingrecht, 
Staats-en StrafrechtCURSUS voor 
de DOCTORAAL EXAMENS.NEDER· 
LANDS RECHT te Utrecht op zaterdag 
in voorbereiding. Aanvang: 7 oktober 
1972. Vereiste vooropleiding: 
kandidaatsexamen Rechten. 

inlichtingen: 

Zij die niet over do vereiste voor
opleiding voor het kandidaatsexamen 
Rechten beschikken, doch wel de 
dertigjarige leeftijd hebben bereikt of 
in het bezit zijn van een diptoma hoger 
beroepsonderwijs, dienen eerst het 
UNIVERSITAIRE TOELATINGS· 
EXAMEN (Colloquium Doctum) af te 
leggen. Voor hen verzorgen wij een 
HALFJARIGE CURSUS voor het 
UNIVERSITAIRE TOELATINGS· 
EXAMEN (Geschiedenis, Frans, Duits 
en Engels) te Utrecht. 
Aanvans1~ 22 augustus 1972. 

Krinä van Dtrethtse Repetitoren bv. 
Correspondentie-adres: Postbus 11015, Utrecht. 

brs J. F. T. Bergman, directeur, Ciarenburg 3,Breukelen. Tel: 03462-2733 
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Uit de inhoud 
• Op pagina 3 een artikel van 
ons Kamerlid drs. Van Aar
denne over de selectieve 
investeringsheffing. 

• Op pagina 8 een samen
vatting van mevr. mr. Veder
Smit van de reacties op de 
discussienota volksgezond
heid. 

• Op pagina 10 commentaar 
van de VVD op het rapport 
van de commissie-Van Soest. 

van de Radio-uitzending 
VVD: maandag 29 
18.19-18.29 uur, 
zender Hilversum 

mei, van 
over de 

I (402 m.) . 

- er 

De ,·vn-afdl'liug Den llaag zal 
naaT t>Nt ontwerp "·an dt> hct>r 
W. G. Vis v1~n de NV Koninl~jkt• 
Begeer Voorschoten een Tbor
becke-pl'nning uitgeven (zie af
beelding hieronder). De eerste af
slag van de gepatineerde bronzen 
penning op 60 mm zal 500 stuk" 
omvatten eu verkrijgbaar zijn à 
J 20 per stuk. 

Be:stl'llingf'n, zo mogelijk collc<·
tief door de VVD-afdelingen, kun
nen wordAn geplaatMt b\j de VVD· 
afdeJin~ Den Haag, Leuvense
"traat 20. De pemûng zal op 2 
juni hNWhikbaar z\jn en wat de 
sl'llriftt•lijke bestt»IUng.-n aangnat 
in volgorde van binneukom!iit d<·•· 
amn-r:t!;'f'll wot'df'n n•rzondt•n. 

enking 
Binnenkort is het honderd jaar gele· 
den dat de grote Nederlandse staatsman 
en geleerde J. R. Thorbecke overleed. 
Dit feit zal op vrijdag 2 en zaterdag 3 
j1mi worden herdacht. 

Leiden 
Op vrijdag 2 juni heeft een herden

king met nationaal karakter plaats te 
Leiden, georganiseerd door de juridische 
faculteit van de universiteit aldaar. De 
(besloten) bijeenkomst zal worden bij
gewoond door H. M. de Koningin. Ver
schillende professoren zullen het woord 
voeren, alsmede onze geestverwant de 
heer mr. H. van Riel 

Den Haag 
Op zaterdag 3 juni zal de VVD T~or

becke herdenken tijdens een openbare 
bijeenlwmst in de Kloo::.'terkerk aan het 
Lange Voorhout te Den Haag, welke 
om 14.30 uur begint. Alle VVD'ers wor
den opgewekt deze bijeenkomst bij te 
wonen. Na de opening door partijvoor
zitter n1evrouw 3. V. van Someren
Downer, zal het woord gevoerd worden 
door mr. W. J. Geertsema (minister van 
binnenlandse zaken) door prof. mr. D. 
Simons en door de in Amer-ika wonenne 
kleinzoon van de slant»nwn. mt'. J. W 
R. Thorbecke. De slotrede zal worden 
uilgesproken door de heer H. Wiegel, 
voorzitter van dl• VVD-ftactie in de 
Tweede Kamer. 

Vooraf zal door een klein delegatie 
van de partij een krans gelegd worden 
op Thorbeeke's graf. Na de bijeenkomst 
in de Kloosterkerk is er een besloten 
bijeenkomst ten huize van de voorzittel 
van de Haagse VVD-afdeling. 

Amsterdam 
Ook te Amsterdam zal op zaterdag 3 

juni een korte herdenkingsbijeenkomst 
plaats hebben. Men komt om 10.30 uur 
bijeen op het Thorbeckeplein, waar de 
voorzitter van de VVD-afdeling Amster
dam het woord zal geven aan de liberale 
staatssecretaris H. J. L. Vonhoff. Na 
diens rede wordt bij het Thorbecke-rno
nument een krans gelegd. De bijeen
komst zal ongeveer twintig mimtten du
ren. 

Tentoonstelling 
Il1 het Museum voor het Onderwijs. 

Hemsterhuisstraat 2 EJ te Den Haag. 
wordt van 1 juni tot 3 juli een tentoon
stelling gehoud~>n onder de titel "Thor
becke en zijn tij<l." De tentoonstelling 
wordt donderdag 1 juni geopend dool 
1m·. M. Vrolijk, commissaris van de Ko
ningin in Zuid-Holland. 

Men kan vele originele documt•nten 
aantreffen. zoals door Thorbecke zel1 
geschreven concepten, ldadjes en brie
ven, aan hem uitgereikte oorkonden en 
de officiële ratificatie van de scheiding 
van België en Nederland. Voorts een 
groot aanlal portretten en spotprenten 
en enige persoonlijke be-zittingen vau 
'l'horbecl•e, zoals zijn ministcrl:!steek. 

Postzegel 
De PTT zal een speciale Thorbecke

postzegel uiigevcn, die op 2 juni in cir
culaire komt. De frankeerwaarde is 20 
cent. 

Vrijheid en Democratie 
Het volgende nummer van ons partij

blad Vrijheid en Democratie (gedateerd 
vrijdag 9 juni) zal voor een belangrijlt 
deel gewijd zijn aan al deze herdenkingen 
en Thorbecke-activiteiten 

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en dP.mocratie 

LIBERAAL 
MANIFEST 

De stuurgroep die zich bezig 
houdt met de opstelling van het 
Liberaal Manifest is door het 
hoofdbestuur benoemd en is thans 
aan het werk. Behalve beide frac-· 
tievoorzitters zijn de leden me
vrouw drs. N. Smit Kroes, dr. L. 
Ginjaar, drs. L. Hilarides, de heer 
H. A. M. Hoefnagels, ir. E. M. 
Storm, prof. dr. G. ZoutendiJlt en 
de heer J. J. van Aartsen (secr.). 

De discussieleiding zal in han
den zijn van voorzitter of vice
voorzitter van de partij. Het secre
tariaat van de stuurgroep is op 
het algemeen secretariaat, Ko
ninginnengracht 61, Den Haag. 
Om de behandeling van het 
manifest straks in de partij zo 
efficiënt mogelijk te doen verlo
pen zullen de reacties uit de par
tij per centrale gebundeld worden. 
De leden van het hoofdbestuur en 
de centrale-voorzitters hebben 
hun medewerking toegezegd. 
.Overeenkomstig een door het 
hoofdbestuur overgenomen voor
stel van Amsterdam, voorgesteld 
in Nijmegen op de algemene ver
gadering, zal de stuurgroep 
straks, na beëindiging van haar 
huidige taak, uitgebreid worden 
tot een politieke planning werk
groep, om de ontwikkelingen op 
langere termijn te bestuderen. 

Thorbeckehuis: 
f 219.804,60 

- -300,000 

=250.000 

50.000 

Iu ' eertien cl:<g1·n is het fond 
voor lle aanschaf van het Thorbec
kclrili,. (de noodzakelij1'e nieuwe 
hoisvl'~ting van het algemeen se
eret:u-iaat van de V\'D) weer met 
ruim zesduizf'ltd gulden gegroeid. 
De stand was, tot>n dit blad woens
dag tt>r perse ging, f 219.80!,60. 
In deze 'J'horbecke-dagen doen 
we er natmarlijlt allemaai nog een 
·seheJljc bovenop om de drie ton 
vol !'c maken. Postgiro 76880 
t.n.v. VVD, Den Haag, ouder ver
mel<ling: Tllorbeekehuis. 

nummer 1065 2.6 mei 1972. 



2 · vriidag 26 mei 1972 

Aankondigingen 
5JUNI 

H. P. Waalkens (lid der Tweede Ka
mer} brengt aan de afdeling Hoogeveen 
verslag uit over Unctad lil. 20.00 uur 
hotel Homan. 

6JUNI 
De staatssecretaris van sociale zaken, 

. zijne excellentie mr. -J. G. Rietkerk 
spreekt te Groningen over "De sociale 
wetgeving". 20.00 uur Congrescentrum 
"Het tehuis". 

Bestuursmutaties 
Haren - Ir. L. G. Oldenbanning, 

sinds 1945 onder meer lid van het 
hoofdbestuur, lid van de Tweede kamer, 
voorzitter van de afdeling Assen en 
fractievoorzitter in de gemeenteraad 
van Renkum, is afgetreden als voorzit
ter van èe afdeling Haren. Hij wordt 
opgevolgl door de heer H. F. Tijdens. 
Hij vindt in het nieuwe bestuur aan zijn 
zijde mevrouw C. M. Dijkema-Mekel, 
secretaresse, mevrouw M. Tamsma
Maat, ir. A. Prins, E.D. Bakker, drs. A. 
te Bos en W. de Maart, leden. De af
deling was zeer actief. Het ledental nam 
toe tot ongeveer twaalf procent van het 
aantal VVD-stemmers in de gemeente. 

Landdag '72 
U kunt zich ·nog opgeven voor de 

Landdag die op 9 juni a.s. te Hengelo 
zal worden gehouden. Het programma 
en aanmeldingsformulier zijn geplaatst 
bi onze rubriek ln Vrijheid en Democra
tie van 28 april en 12 met j.l. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Groningen op annexatie-toer 
Gedeputeerde Staten van Groningen 
hebben de knuppel in het Drentse hoen
derhok gegooid met hun idee over de 
wijze waarop gewestvorming in de pro
vincie Groningen moet worden verwe
. zenlij kt. Gelijk de minister adviseerde 
hebben zij in tegenstelling tot hun 
ambtgenoten in Friesland en Drenthe 
hun blikken tot over de provinciegr(;!nS 
geworpen en zijn van mening dat gro~e 
delen van de provincie Drenthe toege
voegd moeten worden aan gewesten in 
het Groningse. 

Inwoners van de gemeenten Roden1 
Peize, Eelde en Zuidlaren -en deels ook 
die van Anloo, Gieten, Gasselte, Borger 
en Odoorn zullen naar de mening van 
het Groninger college van GS Gronin
gers moeten worden. Want daar komt 
het ten slotte op neer, wanneer de inde
ling van de gewesten nàar hun zienswij
ze er door komt. 

Het ligt voor de hand, dat de betrok
ken gemeentebesturen niet zo warm lo
pen voor de plannen van GS van Gro
ningen. Maar ook op provinciaal be
stuurlijk niveau wordt echt niet "hoera" 
geroepen tegen de Groninger gedepu
teerden. De Drentse gedeputeerde G . 
Londo b.v. vindt het niet charmant van 
GS van Groningen, dat zij in hun ont
werp voor de gewestvorming gebiedsde
len van Drenthe hebben opgenomen. Hi3 
is zelfs van mening, dat Groningen zich 
niet aan afspraken heeft gehouden. Af
spraken die zouden zijn gemaakt over 
de gewestvorming binnen de provinciale 
grenzen. 
Een van de dorpen die "het gevaar 
lopen" te zullen worden ingelijfd door 
de Groningers is Zuidlaren. Voorzitter 
van de VVD-fractie in de gemeenteraad 
van dit mooie Drentse dorp is de heer J. 
van der Worp. Hij laat weten niet zo 
geschrokken te zijn van de visie van 
Gedeputeerde Staten van Groningen. 
Eventueel Groninger te moeten worden 
is voor de heer Van der Worp geen 
zaak om nachten van wakker te liggen. 
"De betrokkenheid op het ogenblik van 
Zuidlaren is qua koopkracht, qua ver
zorgingscentrum helemaal op Groningen 
georiënteerd, Volgens GS van Drenthe 
moet Zuidlaren bij Assen, maar dat is 
eigenlijk een beetje onlogisch als je 
kijkt naar de gang van zaken. Wat Ge
deputeerde Staten van Groningen willen 
is gewoon veel logischer. Dat neemt 
overigens niet weg, dat ik het wel zou 
betreuren, als Zuidlaren aan Groningen 
zou worden gegeven. 

Ik had liever gezien, dat tussen de 
stedelijke gewesten Groningen en Assen 
een plattelandsgewest, zeg maar een · 
tuin voor beide gewesten, zou gereali
seerd kunnen worden. Ik geloof echter 
niet, dat dit haalbaar is." 

Unctad 111 
Vertegenwoordigers uit 114 arme en 

rijke landen zijn in de ruim twee weken 
durende voltallige vergadering van de 
derde Wereldhandelsconferentie in San
tiago aan het woord geweest onder 
voorzitterschap van de Chileense minis
ter van Buitenlandse Zaken, Almeyda. 

Deze kon op 26 april, toen de confe
rentie halverwege was, constateren, dat 
de afgevaardigden het over een aantal 
belangrijke punten min of meer eens wa
ren. Punten, die belangrijk zijn voor het 
doel, waarvoor de~e om de vier jaar te 
houden conferentie bijeen geroepen 
wordt n.l. het scheppen van betere han
delsbetrekkingen tussen de rijke en ar
me landen, zodat er over de gehele we
reld een betere inkomensverdeling tot 
stand komt. 

Deze punten waren: 
- het steeds wijder worden van de 
kloof op economisch en technologisch 
gebied moet tot stilstand worden ge
bracht; 
- het internationaal monetaire systeem 
dient zo te worden hervormd, dat het de 
handelsbetrekkingen tussen de landen 
verbetert; 
- de ontwikkeling van een land moet 
vooral worden bereikt door de inspan
ningen van elk land in overeenstemming 
met zijn politieke en economische om
standigheden (en de cijfers wijzen uit 
dat sommige landen geweldige presta
ties leveren): 
- er moet een politiek van samenwer
king tussen de volkeren tot stand wor
den gebracht om de snelle veranderin-

iCHAAi. t :<400000 

Standpunt YYD-Drente over ontwerp-streekplan 

Assen - Ten aanzien van het ont
werp-streekplan Noord-Drente heeft de 
VVD in Drente zijn 11tandpunt bepaald. 
Waarschijnlijk ln het najaar zullen pro
vinciale staten van Drente zich met dit 
plan gaan bezighouden. De VVD komt 
tot de volgende standpuntbepaling: 

a - De milieuparagraaf heeft de in
stemming en gezien de sterke bevol
kingsgroei dient hieraan een zwaar ac
cent gegeven te worden. Men vindt ech
ter, dat de integratie in het totaalplan 
ontbreekt. 

b - Ten aanzien van de hoofdkernen 
en dorpen die mogen groeien in verband 
met de eigen behoefte bestaan- geen be
zwaren. Wel zijn er bezwaren t.a.v. dor
per die niet meer mogen groeien. 

c - De ontwikkeling op het terrein 
van de verblijfsrecreatie kan niet gelijk-

gen die zich op elk gebied voltrekken te 
kunnen bijhouden; 
- het meest dringende probleem voor 
de meerderheid van de ontwikkelings
landen is een gemakkelijker afzet van 
hun grondstoffen op de wereldmarkt; 
- er zijn speciale maatregelen nodig 
voor de minst ontwikkelde landen, om
dàt deze van de algemene maatregelen 
voor ontwikkeling soms eerder nadeel 
dan voordeel genieten. 

De conferentie, waarvan 2600 leden 
deelnemen en die een zeer lange agenda 
had, splitste zich op in zes commissies 
en drie werkgroepen, die elk een heel 
pakket van min of me~r bij elkaar be
horende onderwerpen voor hun rekening 
namen. In deze commissies en groepen 
moeten de vage overeenstemmingen 
concreet worden gemaakt en dat is, 
zoals de vorige conferenties bewezen, 
niet eenvoudig. Bovendien vergaderden 
er ook nog groepen van landen onder
ling. Eén van de belangrijkste groepen, 
die heel geregeld ln vergadering bijeen 
waren en die voor een deel bepalend is 
voor de voortgang van de conferentie is 
die van-de z.g. Groep van 77, een groep 
waarin de ontwikkelingslanden hun 
standpunt bepalen om sterker te staan 
tegenover de rijke landen. Een van de 
knelpunten binnen deze groep was in 
hoeverre de minst ontwikkelde landen, 
die door hun omstandigheden ternauwer
nood aan deelneming aan wereldhandel 
toekomen, extra geholpen kunnen wor
den. 

De conferentie raakte na de beëindi
ging van de plenaire debatten in een 
dieptepunt, omdat de Groep van 71 het 
moeilijk had om tot overeenstemming te 
komen, hetgeen het werk ln andere 
commissies ook remde. Gelukkig vond 
men elkaar op 28 april. Men werd het 
over een groot aantal punten eens, 

luidend voor het hele gebied worden 
vastgesteld. 

Ten aanzien van de dagrecreatie is de 
meerderheid tegen een grote stimulering 
hiervan; een en ander ook in verband 
met een grotere vervuiling van het mi
lieu door de dagrecreant dan door de 
verblijfsrecreant. 

d - Met als enige industriekern 
Roden is men het eens. 

e - Ten aanzien van agrarische pro
ductiegebieden met recreatieve beteke
nis en agrarische recreatiegebiede:1 
wordt vastgesteld dat op de landbouw 
een te zware druk wordt uitgeoefend. 

f - Ten aanzien van het kiezen van 
alle nieuw wegen en hun tracé's dient 
de uitstersta zorgvuldigheid betracht te 
worden. De aanleg van fietspaden dient 
gestimuleerd te worden. 

waarvan de belangrijkste was, dat men 
de conferentie wilde voorstellen een 
speciaal fonds in het leven te roepen ten 
gunste van de minst ontwikkelde lan
den. Voordat deze resolutie iJl de vol
tallige vergadering behandeld werd, 
moest eerst een van de commissies, 
waarin vertegenwoordigers van alle lan
den die aan de conferentie deelnemen 
zitten, er over praten. Doordat deze re
solutie door de Groep aanvaard werd 
konden ook een groot aantal andere 
punten ter tafel worden gebracht die 
door de desbetreffende commissies zul
len worden bekeken. Zo kon de Wereld
handelsconferentie weer met nieuwe 
moed verder. 

Een van de vele andere hangijzers is 
dat van de "link", waarover men in het 
westerse kamp nogal verdeeld is. Die 
"link" (verbinding) is de naam voor een 
heel moeilijke zaak. Het Internationaal 
Monetair Fonds verleent aan landen die 
daarvan deel uitmaken zgn. trekkings
rechten, zodat die landen als ze te wei
nig kasgeld hebben (een wat simpele 
weergave van een ingewikkelde finan
ciële zaak} uit dit fonds kunnen putten. 

De ontwikkelingslanden zouden dat 
ook graag doen. De vraag is nu in hoe
verre deze speciale trekkingsrechten 
kunnen worden verbonden aan ontwik
kelingshulp. De Nederlandse delegatie 
heeft bij monde van haar plaatsvervan
gend voorzitter mr. C. van der Tak, een 
voorstel ingediend voor een stelsel, 
waarbij de landen deze rechten kunnen 
"verdienen" zoals ook traditionele geld
middelen worden verdiend,. maar dan op 
grond van voorwaarden, die er voor zor
gen, dat het geld daar terecht komt, 
waar het het meest nodig is. 

Wil de Ru-Schouten 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE. 

Sellectieve in vest eringsheffing 

door 
drs. G. M. V. van Aardenne, 

Onder de 
hamer· 

door mevrouw 
G. V. van Someren-Downer 

Het regeerakkoord bevat onder punt 
5, Regionaalbeleid, o.a. de volgende 
passages: 

e. Afremmen van investeringen in het 
westen, o.m. door een selectieve investe
ringsheffing op nieuwe bedrijfsgebou
wen. 
f. Restrictief beleid, zo nodig met wets
wijziging, t.a.v. het uitgeven van terrei
hen voor bedrijven en kantoren in het 
Westen." 

Dit beleid kwam niet uit de lucht val
len. De president van de Nederlandse 
Bank, Zijlstra, b.v. schreef in zijn ver
slag over 1970 het volgende (blz. 17): 
"Duidelijker dan ooit in het verleden 
a blijkt welk een gevaarlijke spannings
haard het Westen van Nederland is .. 
Hier is de f 400.- explosie ontstaan die, 
hoewel op een gegeven moment wellicht 
sociaal onvermijdelijk, 's lands economie 
·ernstige schade heeft toegebracht. Te 
gemakkelijk wordt op grond van alge
mene kwalitatieve uitspraken zoals 
lde gouden delta, de motor van onze wel
·vaart, aangenomen dat elke publieke of 
.private investering op het gebied van 
het bedrijfsleven aldaar wenselijk is. Er 
is behoefte aan verder gaande studies 

m.b.t. het nationaal-economische rende
ment van investeringen die - margi
naal gezien - slechts met buitenlandse 
werknemers kunnen worden bemand lm 
die in toenemende mate milieu-hygiëni
sche problemen oproepen. Daarbij m~et 
:men zich tevens atvragen of de zeer 
.aanzienlijke bedragen die m.n. in de in
dustriële infrastructuren van dit gebied 
worden geinvesteerd, niet althans ten 
dele van betere alternatieve aanwending 
zouden kunnen vinden in bv. de sociale 
infrastructuur van de grote steden." 

Met deze woorden is het probleem, dat 
ik zelf ook reeds ten tijde van de f 400.
golf in dit blad had gesignaleerd, duide
lijk gesteld. Minister Langman heeft nu 
een desbetreffend voorontwerp van wet 
naar de SER gezonden om advies. Indie
ning van het wetsontwerp bij de kamer 
zou dan tegen Prinsjesdag te verwach
ten zijn; de kritiek is inmiddels in over
vloed opgekomen. 

De groei van de beroepsbevolking in 
de Randstad is duidelijk achtergebleven 
bij de groei van de bedrijvigheid, met 
als gevolg een inflatoor werkende ar
beidsschaarste. Aan de andere kant was 
deze toeneming van bedrijvigheid zo 
groot, dat congestie-verschijnselen op
treden, die een verslechtering van het 
leefklimaat betekenen en daardoor het 
arbeidsaanbod nog verder afremmen. 

Thorbecke-herdenking 
Niet alleen omdat op 4 juni Thorbec

ke een eeuw geleden gestorven is, 
gP.an wij zaterdag 3 juni naar de 
Kloosterkerk in Den Haag, maar ook 
omdat deze herdenking duidelijk zal 
maken dat een vernieuwing, zoals 
"'':~orbecke die doorvoerde, opnieuw no
dig is. 

Een nieuwe kieswet, de provinciale 
wet en de gemeentewet, drie organieke 
wetten staan op zijn naam en zijn 
HBS betekende voor zijn tijd een on
derwijsomwenteling. De HBS ver
dwijnt in haar oude vorm, maar de drie 
zogenaamde organieke wetten zijn er 
nog steeds. Het zou dwaasheid zijn te 
beweren dat het niet - althans niet 
ingrijpend - vernieuwen van deze 
wetten oorzaak Is van de onvrede, de 
verwijdering tussen burger en over
heid, maar duidelijk is wel dat zij niet 
meer passen in de huidige verhoudin
gen, dat er andere lijnen getrokken 
moeten worden. Ik hoop dat de wij
zen, die het Liberaal Manifest gaan 
opstellen, dit ook zo zien. Het is de 
hoogste tijd voor een liberaal geluld 
op bestuurlijk gebied, een geluid dat 
wellicht velen net zo revolutionair zal 
schijnen als de ontwerpen van Thor
becke voor zijn tijdgenoten. 

Wij herdenken - hoop ik - Thor
becke in dit licht. Een zuiver histo
risch omzien heeft wellicht zin voor 
historici, politiek betrokkenen (en dat 
zijn zeker de leden en andere belang
stellenden die op 3 juni naar Den 
Haag komen) zullen de herdenking 
zien in het perspectief van deze tijd. 

Reclame 
Vrijdagavond 12 mei zond Avro's 

Televizier de alternatieve Sterspots uit 
van de "Rooie vrouwèn". Een compli
ment voor de maaksters van deze spot 
en de medewekers van Televizier is 

Loonverschillen tussen het Westen en de 
overige delen van ons land bestaan 
uiteraard wel, maar gezien de geringe 
geografische afstand blijken deze prak
tisch niet erg groot te kunnen zijn. Deze 
congestie leidt dan bovendien tot een 
steeds sterkere roep om collectieve (zg. 
welzijns-) voorzieningen, hetgeen stij
gende overheidsuitgaven met zich mee
brengt, die ook weer inflatoor werken. 

In dit licht komt het mij juist voor 
deze extra kosten -zowel op infra
structureel gebied als de zg. sociale 
kosten - tot uitdrukking te brengen en 
ten laste te doen komen van de veroor
zakers. Dat is 'n toe te juichen toepas
sing van het profijtbeginsel. De rende
menten in het Westen moeten dit ook 
kunnen dragen (waar zit anders het 
goud van de delta?), een zekere rende
mentsnivellering over het land zal het 
gevolg zijn. Ook, en dit mogen we niet 
uit het oog verliezen, zal dit wellicht 
een berperking van de groei, niet alleen 
tin het Westen, maar over het gehele 
land betekenen. Daartegenover moet 
echter worden gesteld, dat met een in
flatiehaard die groei ook te duur zou 
worden gekocht, en dat ket nationale 
saldo wel eens negatief zou kunnen uit
vallen. 

Zo'n kostentoerekening is echter een 
verre van gemakkelijke zaak. Men kan 
denken aan een toerekening op de ver
schillende produktiefactoren: de grond, 
de kapitaalinvesteringen, het arbeids
loon; in theorie ook aan een heffing op 
het gereed produkt, door een regionale 
opslag op het tarief van de omzetbelas
ting. Praktische moeilijkheden staan 
een zg. loonsomheffing en ook een extra 
omzetheffing in de weg; de mobiliteit en 
dus de kans op misbruik is te groot. 
Men zou dan welhaast een douanegrens 
in het binnenland tot stand moeten 
brengen. Overigens kan men stellen dat 
de inflatore werking in de lonen het 
sterkst voelbaar is, en dat derhalve 
loonintensieve bedrijvigheid daardoor ar 
een rem ondervindt - behalve uiteraard 
wanneer doorberekening, dus afwente
ling vrijelijk kan plaatsvinden. Resten 
t4e grondprijs· ea ' .lnvesteringsheffing. 
tHet voorontwerp kiest (mêt het regeer
akkoord) voor een heffing op onroeren
de investeringen - ook weer uit prak
tisch fiscale motieven. Ik zou echter de 
mogelijkheid open willen houden, dat 
•een verdere studie tot een gedifferen
tieerder kostentoerekenlngsmethode zou 
kunnen lelden; - bij de begrotingsbe
handeling van Economische Zaken heb 
ik dit ook uitgesproken. De grondkosten 
mogen m.i. daarbij niet bulten beschou-

niet meer dan sportief, maar ook te
recht. Het valt niet mee om met een 
klein gezelschap te concurreren met 
beroepsmakers die spots maandenlang 
uittesten en doordenken. 

Natuurlijk had reclamevakman 
Hollander, directeur van Prad, gelijk 
toen hij opmerkte, dat de vrouwen 
zich niet druk hadden hoeven maken 
om merkconcurrentie. Het is uiterst 
moeilijk voor de ontwerper van een 
Ster-spot aan te tonen waarom het 
merkprodukt, dat hij toont nu juist 
beter is dan een ander merkprodukt 
zonder de erecode met voeten te tre
den die voorschrijft dat met name af
kammen van de concurrent verboden 
is. Die moeilijkheid hadden de vrou
wen niet. De heer Hollander had ook 
gelijk toen hij opmerkte dat het niet 
tot de taak van de reclameman be
hoort de maatschappij om te turnen 
maar dat hij rekening heeft te houden 
met de maatschappij die bestaat en 
waaraan hij verkopen moet. 

Het lijkt mij goed als .,Blauwe 
vrouw" daar toch een kanttekening bij 
te maken. Ook zonder de maatschappij 
om te turnen kunnen wat mij - en 
niet mij alleen - betreft de reclame
spots wel iets meer rekening houden 
met de moderne vrouw, die men in 
groten getale in de jongere generatie 
aantreft, maar van wie er meer be
staan onder de ouderen dan de recla
me-makers beseffen. 

Het beeld van de vrij onbenulMge 
huisvrouw, die niet buiten· keuken, 
huiskamer of tuintje, c.q. balkonnetje, 
en de winkels komt begint toch wel te 
verouderen. Het interesseert een mo
derne huisvrouw, die naast haar huis
houden nog w~l eens iets interessan
ters wil beleven, geen lor of er gewel
dige kracht in een blik eetwaren zit, 
zij pakt .dat blik omdat zij die dag 

geen tijd heeft gehad voor ingewikkel-
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wing blijven. Daarmee wordt dan wel 
.een nieuw element geïntroduceerd. nl. 
de financU;Ie verhouding met lagere 
overheden. Daaruit alleen valt al af te 
leiden, dat zo'n studie wel enige tijd zal 
nemen. 

Een maatregel op grond van het re
geerakkoord wordt dan een overgangs
maatregel, waaruit volgt dat geen we
gen voor toekomstige wijzigingen wor
den afgesneden. Dat betekent o.a., dat 
de hoogte van de heffing op alleen on
ll'Oerende investeringen beperkt gehou
den zal moeten worden. Voor een klein 
beginnen pleit uiteraard ook dat men 
met de werking van zo'n ingrijpend 
nieuw instrument voorzichtig moet zijn. 
Terecht is hierop van de zijde van het 
bedrijfsleven gewezen. De in het voor
ontwerp genoemde maximum-tarieven 
( 100 pct. op de investeringskosten van 
bedrijfsgebouwen bv!) komen mij dan 
ook te hoog voor. 

Daar komt nog bij dat de conjunc
tuurfase thans niet geschikt lijkt voor 
het beginnen met een structurele maat
regel - ook dit is door mij reeds bij de 
begroting naar voren gebracht. Daarbij 
zou ik met de zg. milieuheffingen op 
grond van de milieuwetgeving eerder 
haast willen betrachten. Ook daarmee 
wordt een bijdrage in de sociale kosten 
van het bedrijfsleven verkregen .. 

In het algemeen moet worden gesteld, 
dat het voorontwerp te veel overlaat om 
blj Algemene Maatregel van Bestuur 
vast te stellen: de werkingssfeer, de 
hoogte van de heffing bv. De wet zou, 
daar het. hier om een stuk structuurbe
leid gaat, de zaak zelve veel duidelijker 
moeten regelen. De contribuabelen heb
ben recht op 'n bestendige gedragslijn. 
Bij een conjuctuurpolitiek instrument, 
als de wiebeltax, die uit zijn aard tij
delijk gebruikt wordt, ligt zulks anders. 

In dit kader wil ik opmerken, dat bij 
het tot stand brengen van een dergelijk 
heffingssysteem de budgettaire kant 
geen grote rol mag spelen. Het doel is 
niet het vullen van de schatkist, maar 
het voorkomen van congestie. Dat ik 
daarbij dan de voorkeur geef aan hef
fingsinstrument boven het vergunnings
telsel, komt eensdeels omdat ik de toe
rekening van kosten als de grond zie om 
tot een een dergelijke heffing over te 
gaan, anderdeels omdat een vergunning
stelsel de vraag meebrengt naar de blj 
verlenen of weigeren aan te leggen cri
teria - let wel, op sociaal-economische 
indicatie, hetgeen veel minder "hard" 
kan worden vastgesteld dan bv. techni
sche milieu criteria. Een weigering van 
vergunning bv. bij een boven een cijfer
matig gestelde grens liggende 802-
emissie is duidelijk, de mate van te wr
oorzaken congestie zal steeds een twist
punt blijven. De vergunning verlenende 
overheid krijgt zo wel een zeer grote 
macht in handen! Ik laat de onderne
mer zo mogelijk liever zijn vrijheld zelf 
zijn beslissingen te nemen, maar daarbij 
dan ook zijn bijdrage aan de sociale en 
infrastructuele congestiekosten te be-

(vervolg op pagina 5) 

de keukenbezigheden. De grote kinde
ren willen die blikken omdat er plotse
ling vrienden en vriendinnen kunnen 
blijven eten. De spot die hierover ging, 
vond ik erg knap. 

Het ergert steeds meer vrouwen om 
een stempel opgeplakt te krijgen waar 
steeds minder vrouwen aan beant
woorden. De heer Hollander heeft ge
lijk als hij zegt dat hij en de zijnen 
niet hoeven om te turnen, dat doen de 
vrouwen zelf wel en wat dat betreft Is 
er al heel veel gebeurd. Ook aan die 
moderne vrouwen moeten de reclame
makers verkopen, het is werkelijk een 
interessante markt. 

Vrouwennummer 
Dezer dagen verscheen het maand

blad ,.Socialisme en Democratie", het 
maandblad van de Wiardl Beckman
stichting, met een nummer {jaargang 
29, no. 3, uitgave Kluwer te Deventer) 
speciaal gewijd aan de positie van de 
vrouw in deze tijd. Vrouwen als Joke 
Kool Smit en Hedy d' Ancona geven 
hierin hun visie. Er staat veel in om 
over na te denken en vooral om over 
te praten. 

Ik zou mij kunnen voorstellen dat 
vrouwengroepen, maar - en dat is 
vermoedelijk nog interessanter - ook 
gespreksgroepen van vrouwen en man
nen hierover eens gingen discussiëren. 
Men behoeft geen Dolle Mina te zijn 
om toch te zien dat de overgeërfde po
sitie van de vrouw niet of moejlijk 
past in het zich steeds vernieuwende 
maatschappijbeeld, ook dat deze posi
tie steeds meer vrouwen niet bevalt. 

Dit jaar komen we met ons Liberaal 
Manifest. Wie weet is er reden vol
gend jaar met een Vrouwenn:.anifest 
te komen. Voor wie daar nu al over 
denken wil is het lezen van dit num
mer van S. en D. uiterst nuttig. Losse 

nummers kosten f 3.50. 
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l_n overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede. Kamer de volgende regionale 
... akvef11eJing voor het oostelijk district 
vastgesteld: 
Kamercentrale Gelderland: 

drs. G. M. V. van Aardenne, L. M. de 
·. Beer~ H. P. Waalkens. 
Kamercentrale Zwolle: 

G. 'iN. Keja, H. P. Waalkens. 

VRIJHEID EN DEMOCRATII: 

Twente wacht op de ES 
"Het grootste probleem in 'l.'wente is 

natuurlijk de werkgelegenheid. In nauw 
verband hiermee noem ik onmiddellijk, 
in één adem, de ES die evenals de uit
breiding van de dienstensector, helaas 
zeer traag tot stand komt. Het stand
punt "Twente redf zichzelf" klinkt wel 
vriendelijk maar als we nu niet gehol" 
pen worden, vrees ik dat Twente. tuss.eri 
wal en schip terecht komt." 

Dat zegt ·de heer F. A. Pen in Ensche
de, sinds tien jaar lid van de Provinciale 
Staten van Overijssel, waarvan vijf jaar 
als fractievoorzitter van. de VVD. Hij 
werd in 195S gekozen in de gemeente
raad van Enschede en werd llleteen 
wethouder (van financiën, bedrijven en 
agrarische zaken), welke functie hij 
twaalf jaar lang vervulde. De heer Pen, 
van huis uit leraar Engels en staatsin
richting aan de HTS in Enschede, woont 
al 45 jaar in Enschede en voelt zich -
hoewel geboren op Goeree-Overflakkee 
uit Friese ouders - Twentenaar. 

In z~in zonovergoten tuintje· zit hii 
er ·rustig bij maar pas op .. .. .. al is 
hij dan van bet "gewas 1902", en dus 
bijna 70 jaar, zijn agenda ·staat nog vol. 
Behalve fractievoorzitter is hij n.l. ·ook 
nog bestuurslid van de Vereniging Sta
ten- en Raadsled~n en neemt hij tijde
lijk het voorzitterschap vll,n de afdelirig 
Enschede waar. 

"De textielindustrie is bezig zich te 
stabiliseren, màar op eèn láger niveau. 
We moeten dus andere ind,ustrie hebben, 
liefst schone. Andere streken genieten 
bepaalde faciliteiten. Wij niet recht-

De heer F. A. Pen, Ernschede, fractie
voorzitter Provinciale Staten Overijssel. 

De ES in Delden, een lijdensweg 

streeks, zodat we hier met een moeilijk
heid extra zitten. Uit de tijd dat ik wet
houder was is mij vaak gebleken dat er 
een zeker· begrip was maar als er alge
niene regels ingesteld werden, vielen .wij 
daar altijd buiteri. Er was wel te praten. 
Ik wil ook niet zeggen dat de regering 
niets gedaan heeft, ·maar het was te 
weinig .••• " 

De heer Pen is van mening da:t Twen
te ook zijn deel moet krijgen van de 
spreiding van rijksdiensten ("De giro is 
ook al . afgesprongen en naar Leeuwar
den gegaan") Verder ziet hij toekomst
mogelijkheden in de uitbouw van toeris
tische voorzieningen ("er is een groot 
tekort aan logiescapaciteit"), maar te
rug bij de noodzaak van nieuwe indus~ 
trieën zegt hij: 

"Een rapport van . het Nederlands 
Economisch Instituut en de Heidemij. 
heeft uitgewezen dat het instellen van 
een paar grote industrieparken in plaats 
van een groot aantal verspreide in de 
verschillende gemeenten, een besparing 
geeft v,an 450 ha. Twents gebied. Dat is 
prachtig. Maar de grondprijs is niet 
laag. Hier ligt een taak voor de centrale 
regering. Om bij te springen." 

Lelystad in actie tegen overbevolking 
Lelystad - De VVD in Lelystad wil 

iets gaan doen aan de overbevolking, 
omdat de centrale overheid tot nu toe 
geen enkel initiatief zou hebben geno
men om de bevolkingsaanwas in Neder
land af te remmen. 

De Lelystadse VVD heeft d,e advies
raad van Lelystad daarom verzocht. con
doomautomaten te plaatsen in de. toilet-

Vrouwendag Limburg 

Op vrijdag 2 juni komen de. VVD
vrouwen in Limburg bijeen om 10.30 
uur in de Franse Molen. te Valkenburg. 
's Morgens houdt het Tweede-Kamerlid 
mej. mr. A. Kappeyne van de Coppello 
een inleiding. Na de lunch bezoeken de 
dames het Fransicusoord. De dag wordt 
besloten met vla en koffie. 

De kosten voor deelneming bedragen 
f 12.50.-p.p. Opgaven aan mevrouw F. E. 
Riemslag-Vroom; De Hesseleplèin 15 
te Heerlen (telefoon 045 - 711165). 

Portheïne in Kerkrade 

Het VVD-Kamerlid mr. F. Portheïne 
brengt vrijdag 26 mei en zaterdag 27 
mei zijn driemaandelijks bezoek aan 
Limburg. Vrijdagavond houdt hij een 
inleiding voor VVD'ers en sympathie
santen om 20.30 uur in restaurant •t 
Striksje te Kefkrade. Zaterdagochtend 

. houdt · de , heer Portheine spreekuur, 
waar iedereen welkom is, van 9.00 tot -
12,00 uur,; · weer in •t Striksje. 

ten van de gebouwen van de Rijksdienst 
voor de IJsselmeerpolders en. van het 
openbaar lichaam Zuidelijke IJsselmeer~ 
polders. 

Verder stelt de VVD voor de lagere 
overheid - in dit geval het openbaar 
lichaam --' iets te laten ondernemen op 
het ·gebied van voorlichting over anti
conceptie. 

vrijheid en 
democratie 

De rèdactie van Vrijbeid eo Democra
tie hl ,geve!itigd te Amsterdam, Nieuwe 
Berengracht 89·B. Boofdreda,cteut- en 
voorzitter van de redactiecommissle 11 
de heer l'h. (), la (JhapeDe. · 

De abonnementen-administratie wordt
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van,te VVD, Koningbmegracht 61 te Den 
Baa.g · (telefoon, uitsluitend· voor abon· 
nementen-adminlstratie, t78 • 1111&1). 
Voor adreswijzigingea etc. wende mea 
zich dus tot bet algemeen s~cretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
JWrgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) Se 
Rotterdam, telefoon Olt • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het ·algemeen secreta.rl~ · van de 
VVD is gevestigd ·te Den Haag, Konin· 
ginnegracht 610 tèlefoon (078}·80f809o 
Postrekening: 67880 ten aame van à 
algemeen secretaris van de VVD Se DeB 
llaal· '<;. 

Over de ES zegt hij : 

"Enschede is de enige stad boven de 
100.000 inwoners in ons land die niet 
verbonden is met een autoweg. Over de 
ES werd al vóór 1930 gesproken (als 
over de weg van Londen naar Moskou). 
Toen jaren geleden oud-burgemeester 
Thomassen een paar maal met die 
tochtjes van Enschede naar Den Haag 
vice versa in dat oude T-Fordje opzien 
baarde, dachten wij dat de E8 er al 
was. Maar dat is bitter tegengevallen. 

Kijk eens naar Drente en Friesland. 
Daar zijn flinke wegen en het is daar 
een stuk minder druk. Wat is er met 
Hoechst gebeurd? Hoechst wilde een 
kantoor in Nederland Enschede had 
heus goede papieren maar Arnhem was 
al verbonden met een autoweg. Ik blijf 
geloven, ... al kun je dat nooit bewijzen 
of met zekerheid zeggen. . . . dat de 
aanwezigheid van de ES een stimulans 
k_an zijn voor de ve&tiging van nieuwe 
bedrijven. In elk geval een groot plus
punt. We moeten gewoon meer tam
tam maken.'' 

Kamer- en Statenleden op 
werkbezoek in Epe 

Epe - Maandag 29 mei brengen de 
Kamerleden drs . .G. M. V. van Aardenne, 
L. M. de Beer en H. P. H. Waalkeus die 
de Gelderse belangen in het parlement 
behartigen, vergezeld van enige Gelder
se VVD-statenleden, een bezoek aan 
Epe. De vertegenwoordigers van provin
ciale staten zullen - voor zover thans 
bekend- in elk geval de heren ir. J. N. 
Kooij en ir. W: Kooij zijn. Het bezoek 
heeft tot doel tijdens besprekingen met 
de overheden en met vertegenwoordi
gers van diverse sectoren van de regio
nale samenleving de nodige aandacht 
aan specifieke regio~problemen te beste
den. In de middag vooren de Kamerle
den besprekingen met de colleges van b 
en w van Epe, Heerde en Hattem, 's 
avonds praten zij met vertegenwoordi
gers van plaatselijke organisaties en 
VVD-leden. 

's Avonds om 19.45 geven de kamerle
den in een van de zalen van hotel "Den
nenheuvel", Heerderweg 27 te Epe, een 
persconferentie. 

Bestuursmutaties 

Zevenaar - Het nieuwe bestuur 
van de afdeling Zevenaar is als volgt 
samengesteld: :J. H. B. Wissenburg, 
voorzitter, N. C. Cardinaal, secretaris, 
H. :J. de Blécourt, penningmeester. Ver
der nog twee gewone leden: F. B. Bar
tels en A. Pijpstra. 

Het adres van de secretaris is: , 
Kampsingel 56, Zevenaar, tel. 08360 • 
4494. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Prikkels 
• Frits van der Poel in Het 
Vrije Volle ,.Er is geen partij die 
zo duidelijk geen leider wil heb
ben als D'66, maar er is ook geen 
partij die er zo duidelijk een 
heeft. Zonder Van Mierlo was 

· 0'66 vermoedelijk een onbeteke
nend randverschijnsel in de Ne
derlandse politiek. Het is zielig 
voor hem, dat hij bij elk congres 
minder greep lijkt te krijgen op 
'Zijn club". 

• De hoogleraar in de sociologie 
dr. P. J. A. van der Hoeven, in 
een gesprek met De Telegraaf: 
"De Nederlandse samenleving 
produceert geen ongeschoolden 
meer. En omdat er altijd wel be
hoefte aan ongeschoolde arbeiders 
zal zijn, moeten we die uit het 
buitenland halen. Want de samen
leving, de economie, zou véél 
slechter functioneren, wanneer 
onaantrekkelijke werkzaamheden 
niet verricht zouden worden". 

• Mr. Van Riel in een interview 
in Just (onafhankelijk blad voor 
de juridische faculteit te 
Utrecht) : "Ik had laatst een ge
sprek met een aantal studenten 
van de Vrije Universiteit te Am
sterdam. Daar viel me het intel
lectuele niveau bar tegen. De 
eerste kennis en de'wil tot naden
ken waren niet aanwezig. Men 
verzandde in Vrij Nederland-cita
ten, maar dan wel gebrekkig ge
bracht. Voor de meeste studenten 
is het dialectische materiaal te 
moeilijk. Ik geloof trouwens, dat 
je de goede student niet op zulke 
bijeenkomsten vindt. Daar komen 
kerels met blote borst en geta
toueerde armen. Mensen die in 
Rusland al in Siberië zaten als 
maatschappelijk onbruikbare pa
rasieten". 

• Uit een hoofdartikel in 
TrC?UW. over het initiatief-ontwerp 
betreffende de kiesdrempel: "Wat 
men ook van het voorstel denkt: 
het draagt het odium van een 
vrij willekeurige keuze van de 
grens waaronder een. partij niet, 
en ~aarboven de partij wèl mee 

· mag doen met het parlementaire 
. spel". 

Revolte in D'66 
De Haagse Post, een blad dat de par

tij van Democraten '66 nog het meest 
na staat, had een week vóór het congres 
in Den Bosch voorspeld dat D'66 een 
,.tam en saai congres wachtte, waarop 
de verdeelde gelederen zich zouden slui
ten". Van die voorspelling is (de schrij
ver Kees Tamboer, erkent het volmon
dig) niets uitgekomen. Het is tenslotte 
het meest bewogen congres geworden 
uit het zesjarig bestaan van. mr. Van 
Mierio's schepping. Het breekijzer, dat 
de jonge partij zo graag tegen anderen 
wilde hanteren, werd thans voor intern 
gebruik gebezigd. 

Dat de revolte uitging van een mede
fractielid van Van Mierlo, de heer De 
Goede, was voor vele buitenstaanders 
een verrassing, maar insiders wisten 
reeds lang, dat in de fractie tegen Van 
Mierio's solospel en diens te grote mee
gaandheid tegenover de socialistische 
grote broer (de Partij van de Arbeid) 
werd gemurmureerd. Na inderhaast in
tern overleg, waarop de Haagse Post 
waarschijnlijk zijn optimisme baseerde, 
leek de vrede voorlopig getekend maar 
dat was slechts schijn. 

Op het congres in Den Bosch bleek 
ondanks alle pleidooien van Van Mierlo 
zelf, Gruijters en partijvoorzitster me
vrouw Van der Scheer, een meerderheid 
het niet eens met de door het hoofdbe
stuur in een motie neergelegde en voor
al op het werk van de Commissie-Mans
holt gebaseerde strategie. Tot verbijste
ring van Van Mierlo stemde 51 pct. vóór 
de in een amendement neergelegde lijn
De Goede en 49 pct voor de lijn-Van 
Mierlo-hoofdbestuur. Slechts de bepaling 
in het reglement dat er bij een mecha
nisch stemmen een meerderheid van 5 
pct. nodig is om een voorstel aangeno
men te krijgen, redde de partijleiding. 
Het bestuursvoorstel kreeg daarna 55 
pct. van de stemmen; 38 pct. onthield 
zich van stemming. 

Kamerlid De Goede en diens aanhang 
in fractie en partij zijn van oordeel, 
zoals zijn fractiegenoot drs. Visser het 
openlijk zei: "Als we na de volgende 
Kamerverkiezing niet mee kunnen gaan 
regeren, kunnen .we wel opdoeken. Dan 
verliest D'66 volledig haar geloofwaar
digheid." En het vertrouwen, dat PvdA, 
D'66 en PPR samen met mogelijk wat 
losgeweekte ex-aanhangers van andere 
partijen bij die verkiezing een meerder
heid zullen halen, heeft de oppositie in 
D'66 niet. De Goede c.s. willen daarom 
de andere politieke partijen uitnodigen, 
zich over het rapport-Mansholt eveneens 
uit te spreken en zij zijn na gebleken 
voldoende gespreksbasis bereid tot een 
"grote coalitie" te komen met bijvoor
beeld de KVP of misschien zelfs de drie 
confessionele partijen. 

Debiele 
De hoofdredacteur van De Haagse 

Post, de heer Brugsma, tot nu toe de 
meest · enthousiaste supporter van de 
jonge partij toont zich in een eigen ar
tikel naast· dat van zijn medewerker, 
bijzonder geschokt door de hierboven 
geschetste gang van zaken. Onder de 
kop: "Dag goede trouw", roept hij het 
in heilige verontwaardiging uit, dat de 
"helft van. het congres. daarmee D'66 op . 
de rand van een politieke en morele de
bacle heeft gebracht, dat vrij wat ern
stiger is dan het tekort van f 140.000, 
dat met een geel briefje van ieder Ud te. 
verhelpen is." De helft van het oongres 
zette daarmee de "eerder vrijelijk en 
bijna unaniem aangeprezen samenwer
king met de Partij van de Arbeid en de 
PPR op losse schroeven." De Goede wil 
een zo breed mogelijke meerderheid, als 
het even kan een nationaal of een bijna 
nationaal kabinet op de been brengen. 
Brugsma meent, dat wie zoiets gelooft, 
naïef is. En wie gelooft dat dit de wer
kelijke bedoeling van het amendement 
was. is dat z.i. vermoedelijk ook .. 

Wat van dit alles zij, gelijk heeft de 
heer Brugsma in ieder geval wanneer 
hij in herinnering brengt dat de confes
sionelen al op zo'n papier zitten te blok
ken en dat de VVD voor het volgend 
jaar een ,.Liberaal Manifest" heeft aan
gekondigd. En hij heeft waarschijnlijk 
eveneens gelijk wanneer hij het aanne
melijk acht dat ,.die andere partijen nu 
juist geheel of gedeeltelijk andere con
sequenties uit de problematiek van de 
groei zullen trekken". 

Brugsma ziet in wat die congresgan
gers hebben gedaan "een soort oprisping 
van verenigingswrevel, die je eerder bij 
een damesvoetbalclub dan bij een poli
tieke vernieuwingabeweging zou ver
wachten." Hoe teleurgesteld deze secre
taris van de Ço;mmissie-Mansholt _en 

mede-opsteller van het desbetreffende 
rapport is, blijkt wel uit zijn conclusie. 
D'66, dat de Progressieve Volkspartij 
het vurigst v1.n allen begeèrde, heeft 
naar zijn mening de PVP zo niet de 
genadeslag, dan toch een ernstig uitstel 
bezorgd. Het heeft zichzelf "in één dag 
een reputatie van grilligheid, onbereken
baarheid, gespletenheid en allergische 
aaftdoeningen verworven". Hoe ernstig 
de schade is, zal bij de volgende verkie
zingen blijken .. Wie kiest, zo vraagt hij, 

· :voor een partij die zelf niet kiezen kan ? 
· Op welke van de twee D'66's stem je, 
als je daar .toch nog toe besluit? Wie 
kan die twee partijen leiden?" 

Als WIJ zo over D'66 zouden schrij
ven, zou men ons zelfs in onze eigen 
kring waarschijnlijk een te negatief 
oordeel OYJlr een politieke tegenstander, 
die kennelijk in moeilijkheden is ge
raakt, verwijten. Maar het is heel men
selijk, dat wie zich in zijn eigen partij 
zwaar teleurgesteld voelt, wel eens ver
bitterd kan raken. In ieder geval onder
scheidt D'66 zich in geen enkel opzicht 
meer van die partijen, die eveneens met 
onderlinge tegenstellingen en duidelijke 
linker- en rechtervleugels te kampen 
hebben. 

Loongesprek 
Wanneer de lezers deze regels onder 

de ogen krijgen, zal het gesprek tussen ' 
regering en bedrijfsleven in de Stich
ting van de Arbeid over loon- en prijspo
litiek voor de naaste toekomst, reeds zijn 
begonnen. Dat is begrijpelijk, want de si
tuatie wordf steeds onbehaaglijker. En 
vóór de nieuwe begroti~g wordt opge
steld, zal er absolute zekerheid moeten 
zijn, dat de mislukking van dit jaar zich 

· niet herhaalt. 
Of we optimistisch zijn? Het is nooit 

goed de moed te verliezen, maar het is 
wel moeilijk. Wie nu alweer de geluiden 
hoort, dat de vakbeweging doodsbe
nauwd is voor "actiegroepen" en zijn 
leden ,.tevreden" moet houden, vreest 
het ergste. Daar komt bij dat met de 
leiding van de vakcentràles nog wel tat 
een redelijk akkoord za} worden geko
men. Maar wie garandeert dat de aan
gesloten bonden zich aan de afspraken, 
die aan de top worden gemaakt, zullen 
houden? En dat mea name de heer Arie 
Groenevelt, voorzitter van de Industrie
bond-NVV, die nu eenmaal een sleutel
positie inneemt, niet opnieuw zijn 
krijgsgehuil zal aanheffen en tot sta
kingen zal opwekken ? 

Van alle kanten wordt nu - terecht 
- weer verzekerd, dat ,.harde afspa
ken" noodzakelijk zijn en dat anders 

· een rechtstreeks regeringsingrijpen toch 
onvermijdelijk zal zijn. We hopen er het 
beste van. Dagelijks komen er berichten 
over ontslagen of sluitingen van hele 
bedrijven. Er wordt van gezaghebbende 
zijden gewaarschuwd, dat Nederland 
zich uit de markt prijst. Japan wordt 
ook voor ons land een steeds ernstiger 
concurrent, óók op onze binnenlandse 
markt. En toch wordt de agitatie tegen 
ondernemingen en het ondernemerschap, 
waar direct of indirect ook de "geënga
geerde" agitatoren tenslotte toch van 
moeten bestaan, steeds luider .. Wie kort 
vóór acht uur 's morgens zijn radio 
aanzet, kan van lieden als Dolf Ooppens 
uit Odoorn steevast horen, dat er geen 
erger dingen zijn dan ondernemingen en 
het werker. daarin een soort slavernij. 

Wanneer men dergelijk soo;t theo
rieën dagelijks moet lezen en aanhoren, 

.. begint men wel een!! te twij:{elen of het 
in Nederland nog mogelijk is,. een re
delijke samenleving in stand te houden. 
Maar laat ons, ondanks alles, de moed 
er zo lang mogelijk inhouden. Misschien 
wint, als de nood het hoogst is, tenslotte 
toch nog het gezonde verstand! 

Demagogie 
Geen gelegenheid wordt door een be

paald soort actiegroepen en andere 
,;progressief-radicaal geëngageerden" 
verzuimd en geen middel versmaad om 
onze jeugd op soms bijna weerzinwek
kend demagogische wijze te indoctrine
ren. Een kras staaltje daarvan kon men 
onlangs ·in Trouw lezen, dat dergelijke 
verhalen echter nooit brengt om ze aan 
de kaak te stellen, maar meestal juist 
met een duidelijk welgevallen. 

Voor anderhalve gulden, zo meldt het, 
is in alle "wereldwinkels" (die ook de 
sympathie van vele kerkelijke voorgan
gers hebben) een als ,.leerzaam" aange
prezen spel verkrijgbaar, namelijk het 
U11ctad-ganzebord. Het is door de werk- · 
groep Unctad-Friesland uitgedacht en 
uitgevoerd, ,,om de discussie over ont
wikkelingssamenwerking verder aan te 
zwengelen" zoals het FKG-blad "De 
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Kapitalist" verduidelijkt. Bij het spel 
hoort een boekje, dat verder ingaat op 
vt:rschillende aspecten van de ontwikke
lingssamenwerking. 

De illustraties op dit ganzebord zijn 
veelzeggend: balen rietsuiker,"' gemeste 
ganzen, corpulente kapitalisten, , en 
daartegenover verpauperde, broodmage
re armen en een Zuidamerikaanse kof
fieplantage. Maar meer nog zeggen de 
spelregels. Deelnemers zijn altijd twee-

. maal zoveel rijker als armer. Wie de 
laagste. ogen gooit, is zo'n arme en wie 
de hoogste werpt, is meteen president· 
van de Wereldbank (de pot). De . rijken 
ontvangen aan bet begin al vijftien fi
ches (dollars), de armen. vijf. De rijken 
gooien met twee dobbelstenen. cle ar
men met één. Rijk en rijk mogen op ,het
zelfde. nummer staan; .arm en arm .ooit, 
maar o wee als rijk en arm tQev~llig sa
menkomen. De arme moet dan onmid-
dellijk een stap terug. . · 
Zo gauw een nummer iets met grond
stoffen te maken heeft, pakt een rijke 
van iedere arme één dollar af. Hier en 
daar moet de arme zelfs een dollar tOe 
betalen, terwijl hij er toch al één kwijt
geraakt is. Een arme die failliet gaat, 
kan een lening sluiten bij de wereldbank 
tegen 20 procent rente. Bij zijn derde 
faillissement gaat een arme onherroepe

. lijk voorgoed in de put. 
Zo gaat het nog wat door, met als 

slot: voor de arme blijft de situatie uit
zichtloos, hij kan gewoon nooit winnen. 

Ontwikkelingshulp op de juiste wijze 
en in goede samenwerking tussen par
tijen geboden, is een goede zaak. We 
geven toe: individueel is nog niet ieder
een bereid, daartoe offers te brengen. 
Maar geloven degenen, die dergelijke, 
primitief-demagogische bedenksels uit
broeden, nu werkelijk, dat zij daarmee 
de juiste sfeer scheppen om de ontwik
kelingshulp te populariseren? Op deze 
wijze wordt de ontwikkelingshulpge
dachte weer gemonopoliseerd door ui
terst linkse strijdgroepen. Met het ge
volg dat velen worden afgestoten en ook 
dit weer - ten onrechte - in de sfeer 
van de polarisatiewordt getrokken. 

Selectieve 
i nvesteri ngsheffing 
(vervolg van pagina 3) 

trekken, dan dat ik de bevoegdheid daar
toe geheel naar de centrale overheid zie 
gebracht. Daarbij komt dan nog dat de 
combinatie heffing - vergunning van 
het voorontwerp vrij weinig gelukkig 
lijkt. De criteria zijn daarbij verschil
lend: 'investering in onroerend goed -
bijdrage aan de sociaal-economische 
congestie. Ik zet bij deze dubbele rant
soenering een levensgroot vraagteken. 

Trouwens, ook bij de toe te stane uit
zonderingsgevallen bij de heffing, zou 
toch meer duidelijkheid moeten bestaan 
omtrent criteria waarop vrijstelling ver
leend zal worden: milieu-verbetering, 
anti-congestie bv. door het prijsgeven 
van een binnenstadsvestiging ? Het be
drijfsleven vraagt terecht meer rechts
zekerheid. Uit dit oogpunt iS ook een 
snelle behandeling Z!!Cr gewenst. 

Tenslotte: de investeringsheffing staat 
in het regeerakkoord onder regionaal 
beleid, eh nu wordt gedacht aan overhe
veling van de zo verkregen middelen 
(die ni.i. nooit zo vele zullen zijn, gezien 
de door· mij bepleite voorzichtigheid) 
naar· de zwakke regio's. Misschien is dit 
een budgettaire noodzaak, maar het ziet 
voorbij aan het dool: een bijdrage aan 
de sociale en infrastructurele kosten in 
de congestiegebieden zelf. Dat daardoor 
dan misschien in het overheidsbudget 
ruimte vrij komt voor regionale steun, 
is bijkomstig. Eventueel zou men zelfs 
kunnen denken aan een bijdrage aan de 
fondsen der lagere overheid, de gewes
ten - als zij er komen - of de provin
cie. 

Het selectieve investeringsbleleid is in 
mijn ogen een middel om de inflatie en 
de congestie tegen te gaan; het regio
naal- beleid is een andere zaak. Er zullen 
niet veel bedrijven van Rijnmond naar 
Groningen verhuizen, hoogstens komt er 
enige doorschuiving. Eerder verhuizen 
er bedrijven naar het buitenland; zou 
dit de inflatoire druk in Nederland ef
fectief verminderen, dan kan ik daar 
vrede mee hebben, maar de uiterste 
voorzichtigheid blijft geboden. 
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Nog niet op één stoel 

In overleg met de besturen van de 
kamercentrales heeft de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer de volgende regionale 
taakverdeling voor het westelijk district 
vastgesteld: 
Kamercentrale Amsterdam: 

G. w. Keja, mr. H. Koning. 
Kamercentrale Haarlem: 

mr. dr. C. Berkhouwer, drs. Th. Joe
kes. 

Kamercentrale Den Helder: 
mr. dr. C. Berkhouwer, G. w. Keja. 

Kamercentrale Rotterdam: 
mr. H. Koning, mevróuw mr. N. Smit
Kroes. 

Kamercentrale •s-Gravenhage: 
drs. Th. Joekes, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello. 

Kamercentrale Leiden: 
mej. mr. A. Kappeijne van de Coppel
lo, mr. F. Portheine. 

Kamercentrale Dordrecht: 
mr. A. Geurtsen, Ir. D. S. Tuljnman. 

Kamercentrale Utrecht: 
L. M. de Beer, de heer G. Koudijs. 

Een 

Rotterdam en Rijnmond zitten - fi
guurlijk gesproken - nog lang niet op 
één stoel. Dat is de enige conclusie die 
mogelijk is na lezing van de nota "Rot
terdam-Rijnmond-Stadsgewest", waar
mee het dagelijks bestuur van Rotter
dam voor het voetlicht is verschenen en 
de brief die het dagelijks bestuur van 
Rijnmond in antwoord daarop heeft ge-
schreven. • 

Het is niet helemaal duidelijk waarom 
Rotterdam zo nodig een nota over de 
verhouding met Rijnmond moest opstel
len. Waarschijnlijk heeft het een tussen
tijdse balans van de ontwikkelingen wil
len opmaken. In elk geval heeft het de 
gelegenheid aangegrepen om vast te 
stellen dat, naar de ervaring heeft ge
leerd, twee grote corporaties die op het
zelfde territoir werkzaam ~ijn, in een 
situatie van spanning geraken als sa
menwerking ontbreekt. De samenstel
lers van de nota zullen zich wel niet 
verbeelden dat zij daarmee iets hebben 
gezegd wat wij nog niet wisten. 

Belangrijker is dat de dagelijkse be
stuurderen van Rotterdam in nota een 
lans breken voor samenwerking tussen 
en geïntegreerd optreden van Rijnmond 
en Rotterdam in de tijd, voorafgaande 
aan de totstandkoming van een gewest
wet. Overdracht van taken wordt door 
Rotterdam in beginsel niet afgewezen. 
Maar, zo vragen de samenstellers van 
de nota .zich af, wat is het nut daarvan 
als op een nader te bepalen tijdstip 
Rijnmond en Rotterdam toch opgaan in 
het grotere geheel van het stadsgewest? 

Dat tijdstip zal overigens niet eerder 

Nieuwe regio 't Groene Hart 
Bergschenhoek De afdelingen 

Bleiswijk, Bergschenhoek, Berkel en 
Rodenrijs, Nootdorp en Pijnacker heb
ben besloten - in afwachting van de 
toestemming van de 'kamercentrale Lel
den - een nieuwe regio op te richten 
die de naam "'t Groen Hart" zal hebben. 
De nieuwe regio is 6 april haar werk· 
zaamheden begonnen. 

Slot"feestavoDd afdeling 
De Bilt-Bilthoven 

Biltboven - De afdeling De Bilt-Bilt
hoven organiseert 30 mei ter afsluiting 
van het seizoen 1971 - 1972 ee11 niet-po
litieke avond. Plaats van bijeenkomst 
gebouw "De Magnéet" te Bilthoven, 
Aanvang 20.00 uur. De cabaretier Her
man Berkien en zijn gezelschap treden 
op. Entree één gulden per persoon. De 
avond is voor iedereen toegankelijk. 

Bestuursmutaties 
Boskoop - Dr. J. M. G. Kauer is 

vanwege zijn vertrek naar een andere 
gemeente afgetreden als voorzitter van 
de afdeling Boskoop. De heer B. Hubers 
volgt hem op. Secretaris van de afdeling 
Boskoop is de heer A. C. de Waal, Gou
westraat 16 te Boskoop (lel. 01727 -
2067) en penningmeester de heer J. A. 
Kluts. 

Laren- Na de laatste algemene le-

FRACTIE-ASSISTENT(E) 
wordt m.i.v. 1 september a.s. gevraagd door de 

VVD-fractie in de 
Gemeenteraad van Amsterdam 
Gedacht wordt aan een student(e) met Kandidaats examen in de 
politieke, economische of juridische wetenschappen, die tenminste 
50% van zijn (haar) wer.ktijd voor de fractie ter beschikking kan 
stellen. 

· De honorering is adequaat. 

Gegadigden worden verzocht zich schriftelijk in verbinding te stel
len met Drs. P. Roemer, James Wattstraat 75, Amsterdam. 

zijn dan in 1978. Rotterdam ziet niet 
goed welke taken het Rijnmond in de 
overgangsperiode zou kunnen toespelen, 
het milieubeheer buiten beschouwing ge
laten. De zorg daarvoor berust al bij 
Rijnmond. Rotterdam meent dat er 
slechts één mogelijkheid bestaat om 
Rijnmond bij de uitvoering van regiona
le taken te betrekken: de instelling van 
functionele commissies waarin naast 
Rotterdamse gemeenteraadsleden ook 
leden van de Rijnmondraad en raadsle
den uit de streekgemeenten zitting zou
den kunnen krijgen. 

Slecht gevaJien 

De denkbeelden van Rotterdam zijn 
bij Rijnmond niet in goede aarde geval
len. Zeker, het dagelijks bestuur van het 
openbaar lichaam is gevoelig voor de 
principiële bereidverklaring van Rotter
dam om bepaalde taken over te dragen 
en het zou daarover liever vandaag dan 
morgen besprekingen willen beginnen. 
Maar het laat reeds aanstonds weten 
dat het niets voelt voor functionele com
missies. Deze commissies, zo heet het in 
de brief van Rijnmond aan B en W van 
Rotterdam, vormen geen aanvaardbare 
oplossing voor de overgangsperiode. 

Uit alles blijkt dat Rijnmond zichzelf 
beschouwt als de voorloper van het 
stadsgewest. Kenmerkend daarvoor is 
de volgende passage in de brief: 

"De verantwoordelijkheid voor het be
stuur van regionale zaken dient niet te 
liggen bij de raad van een gemeente, 

denvergadering ziet het bestuur van de 
afdeling Laren er als volgt uit: mr. J. 
L. F. de Meyere, voorzitter, ir. B. On
kenhout, vice-voorzitter, mr. A. L. Ver
steeg, secretaris, mevrouw E. M. C. 
Grote - Verkley, penningmeester, me
vrouw C. H. Jakobs-Keulemans, leden
administratrice en de heren P. Linde
man, R. T. M. van Overbeek en dr. J.c. 
Sanders, leden. 

Mevrouw Scheltema 
overleden 

Bij het ter perse gaan van dit 
blad bereik+ ' ons het bericht dat 
op de leeftijd van 78 jaar te 
Haarlem is overleden mevrouw 
mr. E. A. J. Scheltema-Conradi. 
Mevrouw Scheltema, die reeds 
lang voor de tweede wereldoorlog 
zitting had in het hoofdbestuur 
van de Liberale Staatspartij werd 
in 1947 verkozen tot lid van het 
hoofdbestuur van de Partij van de 
Vrijheid. Bij de oprichting van de 
VVD in 1.948 nam zij zitting in het 
dagelijks bestuur, waarvan zij tot 
196S deel bleet uitmaken. Daarna 
bleef zij nog lid van bet hoofdbe
stuur tot 1911. Gedurende 20 
jaar vervulde zij het voorzitter
schap van de Stichting Organisa
tie Vrouwen in de VVD. 

Mevrouw Scheltema, die ridder 
was in de orde van Oranje Nas
sau, Is jaren lang raadslld ge
weest en van 1958 tot 1962 wet
houder van Haarlem. Zij was ere
lid van de afdeling Haarlem van 
de partij. 

maar bij de politieke vertegenwoordi
ging van de regio, de raad van Rijn
mond. Daarom komt voor die overgangs
periode alleen toepassing van artikel 38 
van de Rijnmondwet in aanmerking." 

En dan geeft het dagelijks bestuur 
van Rijnmond een opsomming van de 
taken die in eigen ogen voor recht
streekse overdracht in aanmerking ko
men: aanleg en beheer van havens, 
structuurplan, aanleg en beheer van 
grote industrieterreinen, interlokale we
gen en daarbi;, behorende kunstwerken, 
openbaar vervoer, distributie van gas, 
water en elektriciteit, grondexploitatie, 
huisvestings- en bouwbeleid, bouwvoor
schriften, milieub;)heer, bovenlokale re
creatie- en sportobjecten, natuurbe
scherming en landschapsbeheer, boven
lokale cultuur, sociale zorg en volksge
zondheid, onderwijs (anders dan kleu
ter- en basisonderwijs), brandweer en 
rampenorganisatie. 

Als dit verlanglijstje integraal zou 
worden gehonoreerd, zou Rotterdam in 
bestuurlijk opzicht wel kunnen inpak
ken. Maar aangezien de verlangens van 
Rijnmond uitmunten door onwezenlijk
beid hoeven we ons daarin niet verder 
te verdiepen. Wel moeten we ons :net 
enige zorg afvragen wat we moeten 
denken van een openbaar lichaam dat in 
alle ernst zo'n lijstje durft samen te 
stellen zonder over het apparaat en de 
financiële achtergrond te beschikken, 
die bij verwezenlijking van de verlan
gens onontbeerlijk zouden zijn. De frus
traties in het bestuur van Rijnmond 
moeten wel groot zijn. 

Drs. Pais wil meer tappunten 
voor ongefluorideerd water 

Amsterdam - Het Amsterdamse 
VVD-raadslid drs. A. Pais heeft bet col
lege van b. en w. van de stad gevraagd 
of het bereid is het aantal tappunten 
voor ongefluorideerd water uit te brei
den. Het feit dat er momenteel slechts 
enkele tappunten aanwezig zijn, levert 
serieuze problemen voor de bereikbaar
heid op, met name voor hen die niet 
over een auto beschikken en voor be
jaarden, aldus drs. Pais. 

Verder wil hij weten of b. en w. be
halve de tappunten ook nog andere mo
gelijkheden willen openen voor de leve
ring van water zonder fluor aan de lief
hebbers. 

Gooise partijafdelingen 
vormen milieugroep 

's-Graveland - De afdelingen 's-Gra
veland, Nederhorst den Berg en Loos
drecht van de VVD hebben besloten 
nauw samen te werken op het gebied 
van de milieuzorg. De besturen van de 
afdelingen hebben contact opgenomen 
met deskundigen uit kringen van de 
partij en daarbuiten om te komen tot 
een systeem, waardoor de natuurschat
ten uit de omgeving kunnen worden be
waakt. Een werkgroep, bestaande uit 
vertegenwoordigers van de afdelingen, 
is 21 maart bijeengekomen. Voorlopig 
beperken de activiteiten van de afdelin
gen zich nog tot een onderzoek van de 
mate, waarin het oppervlaktewater in 
de gemeenten is vervuild. Later komen 
ook de bodem- en lucHtvervuiling aan 
de orde. 

Aankondigingen 
29MEI 
Op uitnodiging van de afdeling Rijs

wijk bespreekt drs. Th. H. Joekes de 
politieke situatie in Nederland. 20.00 
uur, Marimbahal, Waldhoornplein 1. 
30 MEI 

Discussie over economische politiek 
tussen mevr. drs. N. Smit-Kroes en drs. 
P. A. de Ruiter (P.v.d.A.) voor de stu
dentenvereniging "Hebbet-levvus" te 
Rotterdam. 20.15 uur, Societeit, Keten· 
straat 20. 

5JUNI 
Op uitnodiging van de afdeling Alphen 
a. d. Rijn spreekt L. M. de Beer over 
liberale woningbouw, in het kader van 
het rijkswegenplan en het structuurplan 
van Alphen. 

Ook VVD-leden uit de regio zijn van 
harte welkom. 20.00 uur hotel Cen
traal. 

lS JUNI 
Dr. K. van Dijk, lid der Tweede Ka

mer, spreekt op uitnodiging van de af
deling Voorburg over "School en Colle
gegelden." 20.00 uur. Koning Kerk, Br. 
Ingenhouszlaan 2. 
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Discussienota Volksgezondheid 

Het Tweede-Kamerlid mevr. 
mr. E. Veder-Smit geeft een 
samenvatting van de reacties 
uit de partij op haar Discus
sienota vorksgezondheid. 

•. 

Bevolkingsvraagstuk 
Het bevolkingsvraagstuk heeft vele 

afdelingen beziggehouden. Dat er in ons 
land een bevolkingsprobleem bestaat 
werd nergens in twijfel getrokken. Wel 
wees men er op, dat het een vraagstuk 
is van wereldformaat, dat niet uitslui
tend nationaal moet worden bezien. 

Als oorzaken noemde men niet alleen 
het hoge geboortecijfer in Nederland, 
maar ook de vergrijzing van de bevol
king en de immigratie van buitenlandse 
arbeidskrachten. Tot de groep buiten
landse arbeidskrachten die elk jaar met 
duizenden ons land binnenstromen· horen 
sociologisch gezien ook vele rijksgeno
ten uit Suriname en de Antillen. 

Algemeen was men van mening, dat 
de overheld een taak heeft op dit ge
bied. Allereerst moet zij het onderzoek 
bevorderen naar de factoren die de ge
zinsgrootte beïnvloeden. Voorts moet zij 
prognoses laten opstellen van de te ver
wachten bevolkingsgroei en de maatsta
ven ontwikkelen waarmee de maximale 
bevolkingsdichtheid kan worden be
paald. Tevens kan de overheid een 
spreidingsbeleid voeren teneinde de be
volkingsdruk in het Westen te vermin
deren. 

Ten aanzien van de voorlichting moet 
de overheid zelfbeperking in acht ne
men. Beter dan de voorlichting zelf ter 
hand te nemen, kan zij bestaande of 
nieuwe organisaties daartoe in staat 
stellen. De oprichting van een Raad 
voor de Gezinsplanning kan daarbij van 
nut zijn. 

Bij de beïnvloeding van het geboorte
cijfer moet de nodige voorzichtigheid 
worden betracht. We moeten komen tot 
een bevolkingsopbouw, waarin de pro
duktleve leeftijdsgroepen de steeds tal
rijker wordende oudere leeftijdsgroepen 
kunnen onderhouden. Het moet ook niet 
zo worden, dat alleen de hogere maat
schappelijke lagen aan geboortebeper
king kunnen doen, terwijl de lagere 
maatschappelijke lagen zich onbeperkt 
voortplanten. Er zou al veel bereikt 
zijn, als de Nederlandse bevolking zich 
ongeveer op het huidige peil zou stabili
seren. 

Men kon zich verenigen met de me
thoden die de nota aangeeft om het ge
boortecijfer te beïnvloeden. Het gemak
kelijk verkrijgbaar zijn van goedkope, 
doeltreffende anti-conceptiva achtte 
men zeer belangrijk. Gratis verstrek
king werd niet aanbevolen, wel pleitten 
sommigen voor wijziging van de ge
meenteverordeningen, die de verkrijg
baarheid beperken. Niet iedereen was 
gelukkig met de aanwijzing van "de 
pil" en andere anti-conceptiva, die ·me
dische begeleiding behoeven, als ver
strekking van het ziekenfonds, maar 
een ruime meerderheid vond de voorde
len van deze maatregel toch prevaleren 
boven de nadelen. 

Als verdere maatregelen werden nog 
aanbevolen: 
a. Sterilisatie van de man, zelfs als zie
kenfOndsverstrekking. Uitvoerige voor
lichting over deze mogelijkheid is ge
wenst, de publieke opinie staat hier nog 
heel onwennig tegenover. Uiteraard kan 
deze sterilisatie alleen op basis van vrij
willigheid geschieden en brengt zij de 
minste risico's mede als het gezin vol
tooid is. 
b. Wijziging van de inkomstenbelasting, 
zoals voorgesteld door de afdeling Zaan
dam, in dien zin, dat de schaal niet 
verder doorloopt dan voor b.v. drie kin-
deren. · 
c. Tegemoetkoming aan de werkende 
gehuwde vrouw, door haar een fiscaal 
gunstiger behandeling . te geven en voor 

& 

de opvang van de jongste kinderen crè
ches te bouwen. 

Op het gebied van de kinderbijslag 
vallen twee stromingen te signaleren. 
De ene wil de kinderbijslag gebruil~en 
als instrument tot beïnvloeding van het 
geboortecijfer door de bijslag voor de 
grotere aantallen kinderen af te schaf
fen, dan wel door de progressie er uit te 
halen of de gehele bijslag te bevriezen. 
De andere stroming wil eerst de ongelij
ke behandeling van loontrekkenden en 
zelfstandigen rechttrekken en pas daar
na in het hele kader van de sociale ver
zekering bezien wat kan worden ge
daan. Het systeem van het regeerac
coord om de bijslag voor het eerste, 
eventueel het tweede kind te bevriezen 
riep veel vragen op. 

De aandacht zou in eerste instantie, 
zo stelde het rapport van de Kamercen
trale Gelderland, moeten zijn gericht op 
het voorkomen van ongewilde, resp. on
gewenste zwangerschappen. 

Abortus 
Het abortus-hoofdstuk heeft veel reac

ties opgeroepen. De stroom van brieven, 
vragen, op- en aanmerkingen, die de 
Tweede Kamerfractie over dit onder
werp bereiken, is uiteraard toegenomen 
na de totstandkoming van het regeerac
coord en heeft zich sindsdien daarop ge
concentreerd. 

In de benadering vanuit de VVD zien 
we duidelijk de volgende kenmerken. 
Men stelt de vrouw centraal. Men ver
trouwt haar, liefst samen met haar 
echtgenoot of partner, de beslissing toe 
op grond van de overweging dat zij het 
kind moet verzorgen en opvoeden. Men 
theoretiseert betrekkelijk weinig over 
de afweging van dood en leven doch 
wenst een verantwoorde gang v~ za
ken. Daarbij hecht men vooral aan een 
snelle procedure. Of om het met andere 
krassere woorden te zeggen: men prefe
reert spoedige hulp in een overzienbaar 
probleem boven omstandige begeleiding 
in een lange lijdensweg. De rol van de 
huisarts en de gynaecoloog ziet men als 
o~erlegpartners en hulpverleners, doch 
met als medebeslissend of beslissend. 

Velen betreuren dat dit vraagstuk in 
de politieke sfeer is gekomen en zouden 
het liever als een "vrije kwestie" be
schouwd zien. Kritiek op andere opvat
tingen trof ik echter nergens aan. 

De teams uit het regeeraccoord trok
ken natuurlijk veel aandacht. In een 
volgend nummer van dit blad zal ik 
daar nog nader op in gaan. 

De positie van de gynaecoloog werd 
aan een nadere beschouwing onderwor
pen. De merkwaardige situatie doet zich 
voor dat de behandeling in een abortus
kliniek gewoonlijk duurder is dan (via 
het ziekenfonds of als particulier verze
kerde) in een ziekenhuis, terwijl men in 
de abortuskliniek door een huisarts 
wordt behandeld. Sommige gynaecolo
g~m komen in een gewetensconflict als 
z1j teveel patiënten krijgen die door 
teams naar hen worden verwezen. Mag 
men van hen verwachten dat ze de posi
tiev"e adviezen van de teams altijd op
volgen? 

De registratie van de abortus wordt 
door de meesten wel aanvaard, zij het 
dat men grote behoedzaamheid wenst 
bij het gebruik van de beschikbaar ko
mende gegevens. Uiteraard moet de 
anonimiteit van de vrouw volledig wor
den gewaarborgd. 

Geestelijke volksgezondheid 
De Kamercentrale Limburg noemt de 

situatie op dit gebied "chaotisch." Alle 

fiiesch-Groningsche 1-MJotheekbank N.V. 

meerdan 1 miljard aan h~~otheken 
Amsterdam- Arnhem- Bndhoven- Enschede 

's-Gravenhage- Groningen- Rotterdam 

afdelingen die zich hierover uitspreken 
zijn van mening dat de geestelijke ge
zondheidszorg niet doelmatig is georga
niseerd. Men verwacht dat de overheid 
hierin verbetering brengt, hetzij door 
wettelijke regeling hetzij door subsidie
voorwaarden. De departementale inde
ling vormt hier een obstakel. 

Als 't meest urgente probleem wordt 
genoemd de verzorging van demente be
jaarden. Speciale aandacht wordt ge
vraagd voor de adolescenten. Een afde
ling noemde het ontstaan van de 

· J.A.C.'s de onbetaalde rekening van de· 
bestaande instellingen. De Kamercentra
Ie Limburg onderschrijft de noodzaak 
van voorzieningen tussen de psychiatri· 
sche inrichtingen er. de gewone, maat
schappij, doch wijst op het grote perso
neelstekort. 

Wil men de problemen effectiever te 
lijf gaan, dan zal men zich ingrijpend 
moeten bezinnen op de gebruikte metho
dieken, en priori.eiten moeten stellen. 
De verhouding medicus-psycholoog ver
dient nadere studie. In de opleiding van 
de artsen moet meer aandacht besteed 
worden aan psychische stoornissen en 
aan de wisselwerking tussen psychische 
moeilijkheden en lichamelijke toestand. 
Als de huisarts meer tijd per patiënt 
had en over meer hulpkrachten kon 'Oe
schikken, zou hij veel meer preventief 
werk kunnen doen. De wijkverpleegster 
moet ~en bijscholing op het gebied van 
de geestelijke gezondheid ontvangen. 

Sommigen maken zich zorgen over de 
uitbarsting van pornografie, de ".eweld
films, sexboetieks, de veranderd~ men
taliteit in het leger etc. Anderen vragen 
zich af of de voorlichting over he• drug
gebruik wel op de juiste manier ge
schiedt. In de discussies over één en 
ander werd een enkele maal op strenge
re maatregelen aangedrongen, doch 
meestal verdiepte men zich in de oorza
ken van deze verschijnselen. Een af1e
ling onderschreef de passage in de nota 
over de rol van de massacommunicatie
middelen en over de stress. waarondu 
veel mensen moeten leven. De Kamer
centrale Limburg heeft ongezouten kri• 
tiek ·op de beschouwingen over de ä:"eu
rotische trekken bij sleutelfiguren in rie 
maatschappij en meent dat dit gedeelte 
moet worden geschrapt. 

De afdeling Oegstgeest dringt aan <>p 
kwantificering van de behoefte aan kli
nisch en poliklimsche behandeling; 
Vleuten-de Meern wijst op de noodzaak 
tot coördinatie van het wetenschappelijk 
onderzoek. Een afdeling vat zijn stanc.
punt als volgt samen: meer aandacht 1s 
nodig voor de ontwikkeling c.q. de ver
schraling van het gevoelsleven van de 
p1ens. 

Ziekteverzuim 
In enkele afd"llingen is bijzondere 

aandacht gewijd aan het ziekteverzuim. 
In Alblasserdam ste~de ~emand, dat Ne
derland het gezondste land is dat eenter 
het grootste ziekteve::-z<.im kert! 

Men maakt duidelijk onderscheid tus
sen de sociaal-economische factor<!n 
enerzijds en de medisch-organisat.:>r1-
sche factoren anderzijds, die het ziekt;;
verzuim beïnvloeden. 

Een aantal afdelingen wijst op de ver
andering 1.1 het werk en de werkom
standigheden. Het arbeidstempo is ver
sneld, de kennis en vaardigheden van 
ieder mens verouderen vlugger dan 
vroeger, men moet •·aker overs.cbakelen 
op nieuwe werkmethoden. Wanneer de 
m~ns een nummer wordt in een ing<.J
Wlkkeld systeem, gaat zijn betrokken
heid verloren. 

Er is ziekteverzuim, dat niet wezen
lij!.;: ziekte is, maar ·vordt veroorzaakt 
door gezinsomstandigheden huisves
t~ngsmoeilijkheden, problemen bij plaat
smg of herplaatsing in het bedrijf. De 
veranderende arbeidsethos speelt daar
bij ongetwijfeld een rol. 

Verschillende methoden worden aan
gegeven om tot lager ziekteve.rzuim te 
komen. 

In de medische sfeer: nauwere samen
werking tussen huisarts, bedrijfsarts en 
verzekeringarts; minder strenge scn·~i
ding tussen behandeling en controte; 
vorming van groepspraktijken wa!l.r'n 
veelzijdiger behandeling mogelijk is; 
uitbreiding van de bedrijfsgeneesk,mdi
ge diensten; opsporing van de psychoso
matische oorzaken van het verzuim. 

In de uitvoeringsfeer: strengere selec
tie van de verzekeringsartsen; sa.ll"en
smelting van de uitvoeringsorganen, zo
dat G.A.K. en G.M.D. in één organisatie 
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Bonn en de DDR 
van onze redacteur 
buitenrand 

Portheïne vice-voorz. 
Raad van Europa 

Het VVD-Tweede Kamerlid mr. F. 
Portheïne is vorigP week dinsdag geko
zen tot vice-voorzitter van de Raad van 
Europa. 
Wil wensen de heer Portheïne van 
harte geluk met deze eervolle verkie
zing. 

Discussienota 
volksgezondheid 
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Met de ratificering· van de niet-aan
valsverdragen tussen Bonn en Moskou 
en Bonn en Warschau door de Westduit
se Bondsdag is voldaan aan de voor
waarde die door Oost en West was ge
steld voor de bekrachtiging van een 
reeks van andere verdragen betreffende 
Berlijn en Duitsland en voor de voort
gang op de weg naar een Europese vei
ligheidsconferentie. De regeringscoalitie 
van Brandt en Scheel wist bij de stem
ming over de ,.Ostverträge" geen abso
lute meerderheid te behalen, maar danlt 
zij de -:temonthouding van de meeste 
CDUfCSU-afgevaardigden zowel in de 
Bondsdag als de Bondsraad kwamen de 
verdragen er door. De oppositie bleef 
gekant tegen het officieel vastleggen 
van de situatie, zoals die na de Tweede 
Wereldoorlog is ontstaan. Weliswaar 
hield Bondskanselier Brandt vol dat de 
definitieve grenzen in Midden- en Oost
Europa pas bij een Duits vredesverdrag 
zouden worden vastgesteld, maar de 
CDU -afgevaardigden betoogden dat men 
zich in dat geen opzicht geen illusie 
hoeft te maken. CDU-afgevaardigde dr. 
Franz Josef Bach citeerde ter illustratie 
een uitspraak van de Sowjet-regering in 
haar nota van juli 1968: "Als de rege
ring van de Westduitse Bondsrepubliek 
nog altijd op een verandering in de 
standpunten van de Sowjet-Unie en de 
andere socialistische landen inzake de 
Europese grenzen hoopt, dan maakt zij 
een grote en gevaarlijke fout. De uit
komsten van de Tweede Wereldoorlog 
zijn onveranderlijk en over het vraag
stuk van de grenzen in Europa is defini
tief en onherroepelijk beslist." 

Een mogelijke hereniging van Oost
en West-Duitsland wordt door de ver
dragen volgens de Westduitse oppositie 
ernstig in gevaar gebracht. De Sowjet
Unie is weliswaar· bereid gebleken de 
vraag open te houden of het ooit tot een 
hereniging kan komen, maar dat zal 
dan toch •n hereniging volgens de Sow· 
jet-opvattingen moeten zijn b.v. in de 
vorm van een federatie zoals die reeds 
in 1957 door de DDR is voorgesteld. Het 
recht op zelfbeschikking van het Duitse 
volk, dat door het Westen altijd voorop 
is gesteld als het ging om het vraagstuk 
van de hereniging komt volgens de 
CDU danig in de knel doordat de DDR 
als staat en de demarcatielijnen als 
grenzen worden erkend. 

De Westduitse regering stelt daar te
genover dat de DDR niet wordt erkend, 
maar dat in de verdragen met Moskou· 
en Warschau slechts een bestaande toe
stand wordt beschreven. Het is de vraag 
of dat juist is. Zoals Bach terecht op
merkt zou het· nooit tot een verdrag 
gekomen zijn als de Bondsrepubliek 
zich zou hebben willen beperken tot het 
afzien van geweld en zij de grenzen 
met Polei' en de hoedanigheid van de 
DDR als staat buiten beschouwing had 
willen laten. De Russische minister van 
buitenlandse zaken Gromyko heeft zich 
trouwens in die zin uitgelaten: "De :Ior
malisering der betrekkingen van de 
Bondsrepubliek .met andere landen is 
slechts mogelijk door de erkenning en 

komen; aanstelling van figuren die de 
werknemer-patiënt in het complex van 
gezondheidsinstellingen begeleiden. 

In de sot>iaal-economiscbe sfeer: snip
perdagen in plaats van arbeidstijdver
korting; invoering van variabele werk
tijden en van e.en variabele leeftijd .,oot 
pensionering. 

Verschillend wordt gedacht over de 
suggestie om de carenzdagen weer in te 
voeren; naar mijn indruk is de meerder
heid hier tegen. Men beschouwt de af
schaffing ervan als een verworvenheid, 
waaraan niet kan worden getornd. Som
migen achten een strengere contrnle 
wenselijk, anderen menen dat de extra
inspanning daardoor niet opweegt tegen 
het resultaat. Gestèld wordt, dat het 
systeem· van 100 pct. loonbetaling niet 
onverdeeld goed werkt. De afdeling 
Bloemendaal doet de suggestie om het 
risico van de eerste twee weken ·roor 
de werkgever te doen ·zijn, zonder dat 
daarbij een uitvoeringsorgaan wordt m
geschakeld. Het bedrijf krijgt dan meer 
belang bij inperking van het verzuim, 
waartegenover men de premie van de 
werkgever zou kunnen 7erlagen. 

Ik krijg de indrUk dat in VVD-kring 
zowel belangstelling als begrip voor iJe
ze ingewikkelde materie bestaat. Mis
schien verdient het aanbeveling er eens 
een speciale bijeenkomst aan te wijden? 

reapeetering van de Europese realit<liten 
door die Bondsrepubliek." Die realitei
ten zijn o.m. de Oder-Neissegrens als 
westgrens van Polen, die in beide ver
dragen wordt genoemd, en het bestaan 
van de DDR (in het verdrag met Mos
kou slechts genoemd, terwijl er in het 
verdrag met Warschau sprake is van 
"de . onschendbaarheid van de grenzen 
en de eerbiediging van de territoriale 
integriteit en de Boevereinitieit van alle 
staten in Europa binnen hun huidige 
grenzen"). 

Bach gaat er van uit dat dus ook de 
soevereiniteit van de DDR geëerbiedigd 
moet worden. 

De reg.ering· in Bonn heeft in haar 
verklaring van 28 oktober 1969 vastge
steld dat zij uitgaat van het bestaan 
van twee Duitse staten op Duitse bo
dem. Het is de vraag of dat erkenning 
van de DDR als soe~ereilie staat uit
sluit. De onderhandeling tussen de rege
ringen van de Bondsrepubliek en de 
DDR over een verdrag ter regeling van 
het verkeer · tussen Berlijn en West
Duitsland, dat nodig was om de Vier
mogendheden overeenkomst over Berlijn 
van september 1971 ten uitvoer te bren
gen, hielden een duidelijke de facto er
kenning van het Oostduitse bewind in. 
In een onlangs verschenen brochure laat 
de DDR dan ook niet na op de uitkomst 
van die onderhandelingen te wijzen: In 
het in december 1971 geparafeerde ver
drag is sprake van een overeenkomst 
"tussen de regering van de Bondsrepu
bliek Duitsland en de regering van de 

· Duitse Democratische Republiek." (In 
de Viermogendhedenovereenkomst tus
sen de Sowjet-Unie, de Verenigde Sta
ten, Engeland en Frankrijk wor<tt; trou
wens gesproken over "het grondgebied 
van de DDR.") 

Als deze later verschenen was, had de 
DDR-brochure ook nog kunnen wijzen 
op de tekst van het eind april tot stand 
gekomen verdrag ter regeling van het 
wederzijdse verkeer in of via resp. Oost
en West-Duitsland. Dit verdrag is tot 
stand gekomen "in dem Bestreben einen 
Beltrag zur Entspa.nnung in Europa zu 
leisten und normale gutnachbarliche Be· 
ziehungen beider Staaten zueinander zu 
entwickeln wie Bie. zwiBchen voneinander 
unabhängigen Staaten üblich Bind." Nu 
kan men natuurlijk zeggen dat daarmee 
bedoeld wordt een verdrag zoals dat ook 
tussen twee van elkaar onafhankelijke 
staten gebruikelijk is, maar het woordje 
"ook" ontbreekt in ieder geval in de 
tekst. In een door het Westduitse minis
terie van buitenlandse zaken bijgevoeg
de uitleg wordt o.m. gezegd dat het ver
drág geldt voor het verkeer tussen beide 
verkeersgebieden en voor het transito
verkèer, "d.h. den D~rchgang in dr'itte 
Länder." Verder is er sprake van .,beide 
deutsche Staaten." Men wilde niet zover 
gaan dat men dif verdrag ter ratifice
ring aan de Bondslag wilde voorleggen. 

Daarvoor werd een tussenoplossillg ge
. vonden. Parlementaire goedkeuring was 
noodzakelijk omdat er sprake was van 

Geneesmiddelenvoorziening 
Drie aspecten van de geneesmiddelen

voorziening kregen iii het bijzonder de 
aandacht: het voorschrijfbeleid en de 
consumptie, de kosten; en de voorlicil
ting door middel van de bijsluiter. 

De mening werd geuit, dat het voor
schrijven van medicijnen eèn gemakke
lijke oplossing is ·voor de overbelaste, 
huisarts om door zijn volle wachtka
mers heen te komen. Wanneer er gect1 
tijd is voor een rustig gesprek over per
soonlijke problemen, kan een kalmerend 
of stimulerend middel een tijdelijke op· 
lossing geven. Bovendien verwacht het 
publiek "iets," iets concreets van de 
huisarts. Bij patiënt zowel als arts ·7,0,1 

onvoldoende besef van de kosten oe
staan. 

De vraag is opgeworpen hoe men itan 
vaststellen dat de kosten van gene~s
middelenvoorziening in Nederland r~la
tief laag zijn. Beschikt men hiervoor 
over volkomen vergelijkbare cijfers ? Te
vens vroeg men zich af, waarom niet 
voor alle geneesmiddelen vaste prijoz:en 
worden berekend in plaat.. van de vcr
schillen die men nu in apotheken aan
treft. 

Gepleit werC: -voor een medische infot
matieka!lrt, die iedere Nederlander bij 
zich zou moeten drage~. Men wijst op 
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zaken die verband houden met de West
duitse wetgeving. ,,Daarom alleen al is 
het (verdrag) niet als een regeringa
overeenkomst maar in de vorm van een 
staatsverdrag gesloten." Goedkeuring 
door het parlement zal gevolgd worden 
door het uitwisselen van nota's waar
door 't verdrag op gelijke wijze bindend 
zal zijn "als andere verdragen die door 
de Bondsrepubliek en de DDR met der
de staten afgesloten zijn: Formele rati
ficatie blijft uit. 

Het is duidelijk dat het nog slechts 
een kwestie van tijd is dat de DDR door 
de Bondsrepubliek zal (moeten) worden 
erkend. De regeringsvorm van de Oost
duitse republiek kan geen beletsel vor
men zoals dat ook in andere gevallen 
geen rol speelt: De Hallstem doctrine 
waarbij de betrekkingen met landen die 
de DDR erkenden verbroken werden, 
heeft Bonn al moeten opgeven. De illu
sie dat er sprake is van één Duitse natie 
zal hetzelfde lot ondergaan, zoals in de 
praktijk al gebeurt. Het is om die rede
nen dan ook niet zo duidelijk waarom 
men zich zo hardnekkig verzet tegen 
het toelaten van de DDR tot de VN-or
ganisaties waarvan Bonn ook lid is. 
Voor de vierde achtereenvolgende keel' 
besloot de Wereldgezondheidsorganisa
tie vorige week de beslissing over 
het lidmaatschap van de DDR uit te 
stellen tot volgend jaar. Dat betekent 
dat de DDR ook niet op de milieuconfe
rentie, die van 5 tot 16 juni in Stock
hol~ gehouden zal worden, vertegen
woordigd zal zijn, evenmin waarschijn
lijk als de andere Oosteuropese landen 
die de conferentie om die reden zullen 
boycotten. Beheersing van de milieu
vraagstukken zou belangrijker moeten 
zijn dan politiek steekspel. 

liberale Internationale 
Onder voorzitterschap van Gaston 

Thorn, minister van buitenlandse Zaken 
van Luxemburg, vergaderde het bestuur 
van de Liberale Internationale op 6 en 7 
mei jl. te Londen. 

Met name de Duitse Ost-politik kwam 
ter sprake. In een persverklaring stelt 
het bestuur, dat de ratificatie van de 
verdragen van Moskou en Warschau 
door het parlement in Bonn de weg tot 
een betere verstandhouding en samen
werking tussen Oost en West zal ope
nen, en tegelijkertijd zal bijdragen tot 
een verdergaande Europese integratie. 

Voorts sprak het bestuur zijn vertrou
wen uit in de liberale Duitse ministers 
van Buitenlandse Zaken, Walter Scheel, 
i.v.m. met diens grote bijdrag~ aan de 
Ost-politik. · 

Van Nederlandse zijde waren aanwe
zig de heer S. J. vàn den Bergh, pen
ningmeester van de L.l., mr. dr. C. 
Berkhouwer, liberaal fractievoorzitter in 
het Europese Parlement, en mr. J. G. C. 
Wiebenga, voorzitter van de Wereldfe
deratie van liberale jongeren. 

het tekort aan apothekers, waardoor 
een zeker gevaar voor monopolieïor
ming ontstaat. Gevraagd werd of op de
z.g. Regeling en Klapper ook homeopa
thische geneesmiddelen voorkomen. Men 
achtte h.;t wenselijk dat :ie artsen zich 
zoveel mogelijk naar de Regeling E'n 
Klapper richten. 

De ergernis over het verwijderen van 
de bijsluiter is vrijwel algemeen. Niet . 
alleen wordt de patiënt allerlei nuttige 
informatie daardoor onthouden, hij kan 
nu ook niet controleren wat hij ont
vangt, en kan· ook een ,.vreemde" arts 
niet mededelen welke medicijn men 
heeft gebruikt. De in de nota aangege
ven oplossing wil men zo spoedig moge
lijk doorgevoerd zien. 

Slotopmerking 
Blijkens de verslagen en rapporten is 

in de afdelinge1ï serieus en deskundig 
gewerkt; Van harte hoop ik dat dleg~
nen die belangstelling en verdere op- of 
aanmërklngen hébben, dit aan de Ka· 
merfraèties of aan de Commissie Volks
gezondheid willen laten weten; Ons aller 
deskundigheid wordt daardoor vergroot 
en onze politieke inbreng kan· aldus al
leen maar sterker worden. 

MR. E;:. ;V.E.DER-SM tr 
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• De VVD 1n het parlement 

In deze rubriek geeft.onze Haagse 
medewerker J, E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVO-fraetie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts bekn.opt 
melding maken van de liberale bijdrage. 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten diè de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

Mr I W I Koops griffier 
Tweede Kamer 

Onze geestverwant mr. W. 
Koops is op 16 mei in de . Tweede 
Kamer, bij sçhriftelijke stemming 
gekozen ·tot griffier van deze Ka
mer. Hij zal de tegenwoordige 
griffier, mr. A;' F. Schepel, op
volgen wanneer deze· begin vol
gend jaar met pensioen gaat. 

De verkiezing van de heer 
Koops gesèhiedde vrijwel una
niem. Hij kreeg 108 van de 110 
uitgllbrachte st~mmen; twee 
stemmen waren blanco. Kamer
voorzitter mr. Van Thiel kon na 
deze uitslag dan ook terecht ge
wagen van het algemeen vertrou
wen dat mr. Koops in de Kamer 
geniet. 

Ook wij wensen hem van harte 
geluk met de benoeming in deze 
belangrijke en eervolle functie. 

Mr. Koops, die in 1954 als een 
der plaatsvervangende griffiers 
zijn intrede in de Kamer deed, 
was voordien ·als tweede secreta
ris van de VVD aan ons algemeen·· 
secretariaat verbmiden en wàs 
wetenschappelijk mildewerker Vàn 
de Teldtlrsstlchting. 

ln 1948 is in Brussel een aantal wijzi
gingen in de Berner Conventie met be
trekking tot het auteursrecht overeen
gekomen. Niet geheel zonder sarcasme 
constateerde mr. G6UJ'tsen dezer dagen 
in de Tweede Kamer, dat de voorberei
ding voor de aanpassing van de nationa
Je auteurswet aan genoemde wijzigingen 
van de Berner Conventie zoveel tijd 
blijkt te hebben gekost, dat, als het 
daarop betrekking hebbende wetsont
werp als wet in het Staatsblad ver
schijnt, wel het zilveren jubileum kan 
worden gevierd! Aan deze trage gang 
van zaken, ·waaraan de tegenw~ordige· 
bewindsman natuurlijk niet schuldig is, 
ligt o.m. ten grondslag het feit, dat men 
geleidelijk hier te ·lande over de proble
matiek van het auteursrecht anders is 
gaan denken. 

Naar mate men met de voorbereiding 
van het wetsontwerp vorderde, is men 
ook nogal eens van standpunt over on
derdelen veranderd. Daarbij kwam, dat 
na 1948 in 1961 de Conventie van Rome 
met betrekking tot de zgn. verwante 
rechten tot stand is gekomen. Voorts 
werd de vertraging "bevorderd" door 
het Verdrag van Stockholm van 1967, in 
Parijs nader besproken in de conferentie 
van juli 1971. 
Hiermee is met het onderhavige wets
ontwerp allemaal min of meer rekening 
gehouden. Voeg ter verklaring van de 
trage gang van zaken dan nog toe het 
feit, dat het om een moeilijke wet gaat, 
omdat er een nauwe. samenhang bestaat 
met technische ontwikkelingen. Het ge
volg van die samenhàng is, dat het 
moeilijk is de auteurswet up to date te 
houden. Het kwam mr. Geurtsen dan 
ook wenselijk voor met een algemene 
herziening van de auteurswet te begin
pen,. niet alleen vanwege. de technische 
ontwikkelingen- bijv. op ~t gebied van 
de reproduktie - maar ook omdat er 
toch een nieuwe opzet moet komen als 
boek 9 van het nieuwe B.W. aan de 
beurt is. 

De ingewikkeldheid van de materie 
deed mr. Geurtsen duidelijk uitkomen in 
zijn opsomming van de onderwerpen, 
die bij de herziene auteurswet aan de 
orde zijn gekomen, t.w.: de bescherming 
van tekeningen en modellen van nijver
heid; het begrip "organisme" en "open
baarmaking"; het uitleenrecht; 4e beslo
ten kring; het reproduktierecht, de 
dwanglicentie voor de grammofoonpla
tenindustrie. 

Aan al deze onderwerpen schonk mr. 
Geurtsen min of meer uitvoerig aan
dacht. En daarbij bleek, dat onze afge
vaardigde geenszins op alle onderdelen 
tevreden was met hetgeen ten slotte 
werd voorgesteld. Deze ontevredenheid, 
die ook bij tal van andere fracties bleek 
te bestaan, mondde uit in een grc>ot 
aantal amendementen, waarvan er niet 
minder dan vijftien (!) of wel door mr. 
Geurtsen als eerste ondergetekende wer
den ingediend dan wel als mede-onder
getekende met andere Kamerleden. Een 
frappant bewijs voor de grote degelijk
heid waarmee het vraagstuk van het 
auteursrecht door .mr. Geurtsen en vele 
andere Kamerleden was bestudeerd. 

Het is verleidelijk nader op deze ma
terie in te gaan, ·maar de ons toegeme
ten ruimte laat dit niet toe. Uit de dis
cussie valt Intussen in elk geval de con~ 
clusie te trekken, dat, naar mate de 
techniek voortschrijdt, een steeds breder 
publiek op een of andere wijze met het 
auteursrecht direet of indirect te maken 
krijgt. 

Strokarton 
Een interpellatie van de heer Wierin

·ga (PvdA) bracht voor de VVD de heer 
Joekes op het spreekgestoelte. Onze af
gevaardigde bleek de interpellatie nogal 
overbodig te vinden, omdat de liberale 
fractie van mening is, dat minister 
Langman (economische zaken) al het 
mogelijke doet om bedrijfstakken die in 
moeilijkheden zijn te helpen, voor zover 
het algemeen sociaal-economische be
lang daarmee is gediend. De heer Joe
kes zei verder er niet aan te twijfelen 
dat de bewindsman al het mogelijke 
doet om met name de ontwikkeling van 
het noorden des lands en andere regio's 
tf! bevorderen. Het sprak voor de heer 
Joekes vanzelf, dat juist deze minister 
- onze partijgenoot - de lijn voortzet 
die hij letterlijk vanaf de dag van zijn 
optreden heeft gevolgd, nl. om met vol
ledige inzet van hemzelf en zijn appa
raat samen met alle betrokkenen naar 
oplossingen voor moeilijkheden te zoe
ken. Daartoe behoeft minister Langman 

· echt niet te worden uitgenodigd · door 
de heer Wieringa. 

Dat de· VVD:.. fractie· toch aan het de• . 
bat over deze interpellatie deelnam, had 
verschillende oorzaken. De VVD-fractie 
wilde· daarmee nog · eens onderstrepen 

hoezeer ook zij doordrongen is van de 
moeilijkheden in Oost-Groningen. Er 
was op gewezen, dat de gemiddelde 
winstgevendheid van de kartonindustrie 
in dezelfde orde ligt als die van de Ne
derlandse industrie . in haar geheel, nl. 
even boven de zes pct. Daaruit kan men 
natuurlijk de conclusie trekken, dat er 
met die ene bedrijfstak in het noorden 
eigenlijk weinig bijzonders aan de hand 
is. Maar de heer Joekes trok een andere 
conclusie; nl. dat het met de gemiddelde 
rentabilit€it van de hele Nederlandse in
dustrie langzamerhand bedvoevend ge
steld is .. In ·het "kartonrapport" wordt 
trouwens niet 6 pct. genoemd als ,;een 
redelijk te achten. rendement vóór belas
tingen," maar 12% pct. In genoemd 
rapport wordt op tal van plaatsen de 
nadruk gelegd op "een te laag prijsni
veau." De minister hikt tegen de ge
dachte aan prijsverhoging, aldus de 
heer Joekes, maar tot zijn genoegen 
toonde de bewindsman zich bereid om 
ook daarnaar te kijken. De minister zal 
dan wel beseffen, dat ook hier de prij
zen en lonen een Siamese tweeling vor
men. 

De. heer Joekes vroeg in het vervolg 
van zijn betoog o.m. of de minister een 
verklaring heeft voqr het feit, in het 
rapport vermeld, dat de naamloze ven
nootschappen het gemiddeld financieel 
beter doen in de karton dan de coöpera
ties. Vervolgens vroeg onze afgevaar
digde of de minister het met hem eens -
was, dat de sterk uiteenlopende resulta
ten, ook binnen de twee categorieën op 
zichzelf al een geweldig struikelblok 
zouden vormen voor een eventuele fusie 
van alle betrokken ondernemingen. 

Instemming betuigde de heer Joekes 
met het voorlopig oordeel van de mlnis
ter om de strokartonindustrie in aan
merking te doen komen voor de Rege
ling Bijz. Financiering. D~ door de heer 
Wieringa ingediende motie oordeelde de 
heer Joekes, een en ander in aanmer
king nemende, overbodig. 

Vietnam 
·De recente ontwikkelingen in Vietnam 

waren voor de PSP-er van der Spek aan
leiding tot het houden van een interpel
latie. Terecht stelde onze afgevaardigde 
de heer Koudijs bij het daarop gevolgde 
debat, dat weinigen de illusie zullen 
koesteren, dat dit debat iets zal veran
deren aan de wereldpolitieke constella
tie, waarin Indo-China en het Midden
Oosten nog steeds actuele brandpunten 
zijn. Aangezien dit ook de interpellant 
niet onbekend is, lag bij de heer Koudijs 
het vermoeden voor de hand, dat de in
terpellatie van de heer v.d. Spek over de 
tragische ontwikkeling in Vietnam an
dere - dichter bij huis gelegen - poli
tieke doeleinden moest dienen. Daarvan 
wilde de VVD-fractie zich distantiëren. 

Vóór 1 juli zal de Amerikaanse troe
pensterkte met ca. een half miljoen 
(van de 549.000) zijn verminderd. In
plaats dat. Hanoi dit mogelijk ,maakt~ 
doet het dit niet, maar lanceert het een 
massale aanval 'op Zuid-Vietnam; niet· 
met guerrilla's maar 'met 'geregelde 
troepen. De massale aanval zou niet 
mogelijk zijn geweest zonder uitgebrei" 
de Russische wapenhulp. Zonder deze 
communistische hulp zou Noord-Viet
nam nergens zijn en zou er morgen vre
de heersen. Dit kan niemand zeggen van 
de Amerikaanse hulp aan Zuid-Vietnam, 
die louter defensief is. Hanoi's ·aanval is, 
volgens de heer Koudijs, duidelijk niet 
alleen militair-strategisch. Hij heeft 
voornamelijk politieke ·doelen, •t.w. het 

Joekes blijft 
De VVD-fractie in de Tweede 

Kamer deelt mede, dat drs. Th. H. 
Joekes heeft afgezien van ZIJn 
eerdere voornemen om aan het 
einde van dit zittingsjäar als Ka
merlid af te treden. 

:Sinds 1 februari jl. combineert 
hij zijn politieke functie in Den 
Haag met adviseurswerkzaamhe
den te Londen. 

Na ove1:leg met de leiding van 
de VVD en anderen heeft hij be
sloten tegen het najaar de inde
ling van zijn werk zodanig te wij· 
zigen, dat hij zijn KJLmerlidmaat
schap op dezelfde voet als in de 
afgelopen jareJJ. ~1 .blijven .'uitoefe~ 
nen. 
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torpederen van Nixons Vietnamisering 
en pacificatie; het torpederen van een 
succesvol terugtochtsbeleid van de Ame
rikanen en van een bevredigend einde 
van de strijd; het torpederen ook van 
Nixons herverkiezing. 

Wanneel,' het zo is, dat de V.S. zelfs 
willen medewerken aan het tot stand 
brengen van een louter militair bestand 
en de regeling van de politieke toestand 
in Vietnam willen overlaten aan de al
daar betrokkenen - maar dan ook aan 
henzelf alleen - dan is het duidelijk, 
dat de VVD geen behoefte heeft aal' een 
eenzijdige beoordeling van een der strij
dende partijen en zeker niet van de 
V.S., zoals de interpellant voorstond. De 
heer Koudijs kwam· tot de overtuiging, 
dat het conflict beëindigd dient te wor
den, niet door een massale aanval op 
het slagveld, niet door het blijven leve
ren van Russische wapens aan Noord
Vietnam, maar door middel van een po
liUeke regeling, waartoe de medewer
king nodig is van alle in het geding 
zijnde partijen. 

Geldkrediet 
_ De geldSchieterswet heeft haar nut 
gehad. Het oude wantrouwen jegens de 
geldschietbanken is wel zo ongeveer 
verdwenen. Angst voor woeker van die 
zijde behoeft eigenlijk niet meer te wor
d€n gevreesd. Waarom wordt het dan in 
de nieuwe wet zo dringend nodig geacht 
een apart centraal controle-apparaat op 
te richten, zo vroeg de heer Keja zich 
bij het debat over de nieuwe wet af. 
Bovendien oefende de liberale spreker 
kritiek uit op het feit, dat geen enkel 
wetsartikel de geheimhouding waar
borgt, niet voor de voorschotbanken, 
maar indirect ook niet voor de krediet
nemer. De heer Keja oefende voorts ::rl
tiek uit op het feit, dat het eerder ge
noemde controle-apparaat al is opge- , 
richt, zodat de Kamer al niet meer vrij 
is in haar oordeel. 

De heer Keja diende een amendement 
in, beogende de maximumgrens van 
f.10.000 terug te brengen tot I 5.000; 
dus handhaving van de werkingssfeer 
van de bestaande wet. De VVD-fractie 
was nl. van mening, dat de werkings
sfeer van de voorschothallken zich moet 
beperken tot het geven van kredieten 
aan minder draagkrachtige consumen
ten. De heer Keja diende voorts een 
amendement in met betrekking tot het 
verbod van zakelijke zekerheid. Onze 
afgevaardigde pleitte ten slotte voor op
neming In de wet van een regeling 
m.b.t. de rentepercentàges. 

Vragen 
Het artikel van een ambtenaar van 

het ministerie .. van sociale zaken waarin 
gepleit werd voer beperking van het 
àantal gastarbeiders heeft de heren 
Berkhouwer en Van Aardenne aanleiding 
gegeven minister Boersma een aantal 
schriftelijke vragen te stellen. Zo willen 
zij in de eerste plaats weten of de be
windsman de opvatting van zijn ambte
naar deelt. Zij wijzen er o.a. op, dat in 
elk geval het vrije verkeer van werkne
mers uit de EEG-lidstaten niet aange
tast kan worden. Van beperking van de 
toelating van gastarbeiders vrezen de 
heren Berkhouwer en Van Aardenne 
overigens benadeling van Nederlandse 
ondernemers t.o.v. hun concurrentieposi
tie. 

Van de heer Van Dijk een drietal vra
gen. Zo wil hij weten of het waar is, dat 
de exploitatiekosten per student (per 
jaar) aan de rijksuniversiteiten veel 
hoger liggen· dan bij andere vergelijkba
re faculteiten en hogescholen. Ook wil 
de heer Van Dijk worden ingelicht over 
de vergoeding van gebruik van college
zalen en andere· ruimten voor niet-uni
versitaire doeleinden en of het waar is, 
dat vergoedingen voor gebruikmaking 
van administratieve apparaten van uni
versitaire instituten in vele gevallen ge-
vraagd noch betaald' worden. - , 

De heer Van Dijk heeft verder vragen 
gesteld over het aantal afgestudeerden 
van de school voor de jo1.W'JU1listiek en 
hun functies in de journalistiek. De vra
gen over deze school zijn de heer Van. 
Dijk. ingegeven door een artikel ln. de 
Leeuwarder . Courant: Verloederde 
school en dit gaf de heer Van Dijk de 
vraag in of de minister van onderwijs 
het niet noodzakelijk acht de rijkssteun 
aan dit onderwijsinstituut opnieuw in 
overweging te nemen. 

De voorgenomen -bouw·van een woon
wagencentrum te Vijfhuizen in de nabij
heid van de eventuele vijfde baan van 
Schiphol vormt het onderwerp van 
schriftelijke vragen van mej. Kappeyne 
van de Coppello en de heer De Beer. 

Met verschillende Kamerleden uit an
dere fracties heeft de heer De Beer ook 
gevraagd aan de staatssecretaris van fi
nanciën, de heer Van der Stee, om me
dedeling over de steunmaatregelen aan 
de koopvaardij. 

Mevr. Smit-Kroes ten slotte is in een 
tiental vragen ingegaan o.a. op de uitla
ting van de voorzitter van de bedrijfs
groep Wegvervoer van de Katholeieke 
Bond van Vervoerspersoneel over het 
gebruik van peppillen door vrachtwa
genchauffeurs. Ook de kwestie van de 
arbeidstijden en de controle daarop stelt 
mevr. Smit-Kroes in haar vragen aan 
de orde. 
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Achterstand zelfstandigen 

tijdstip van invoering van de pensioen· 
reserve wel degelijk rekening gehouden 
dient te worden met de dan reeds ver
streken ondernemersjaren. Zij bepleit 
dan ook een backservice en kiest voor 
een extra vrijstelling bij staking van 
het bedrijf van f 10.000.-. Ook in verlies
gevende jaren zal de voorgestelde rente
bijschrijving moeten kunnen geschieden. 

De sociaal-economische commissie en 
de .landelijke middenstandscommissie 
van de VVD willen evenals de commis· 
sie-Van Soest opheffing van de achter· 
stand van zelfstandigen t.o.v. loontrek· 
kenden bij de belastlngheffing. 

In de afgelopen maanden hebben de 
Sociaal-Economische Commissie en de 
Landelijke Middenstandscommissie van 
de Volkspartij voor Vrijheid en Demo
cratie zich bezig gehouden met bestude
ring van het rapport van de Commissie
Van Soest inzake belastingheffing van 
zelfstandigen in vergelijking met loon
trekkenden. Deze onder het vorige kabi
net ingestelde commissie heeft vastge
steld, dat er inderdaad sprake is van 
achterstelling van de zelfstandigen ten 
opzichte van loontrekkenden bij de hef
fing van de loon- en inkomstenbelasting. 
Voorts heeft zij aandacht gesellonken 
aan de verschillen, die zich voordoen bij 
de premieheffing van de volksverzeke
ringen tussen beide categorieën. 

De Commissie-Van Soest heeft in baar 
rapport voorgesteld de zelfstandige toe 
te staan in zijn onderneming ten laste 
van de fiscale winBt binnen bepaalde na
der aan te geven grenzen een pensloen
reserve op te bouwen, opdat deze met 
de AOW-uitkeringen een redelijke oude
dagsvoorziening kan oplever..;n. 

'' 

Aangezien de VVD in haar verkie
zingsprogram opheffing van de gesigna
leerde achterstelling van de zelfstandi
gen heeft opgenomen, hadden de in een 
gezamenlijke werkgroep samenwerken
de partijcommissies geen moeite met de 
uitgangsstelling van de Commissie-Van 
Soest. Men hield zich dan ook voorna
melijk bezig met de voorgestelde uit
werking. 

Daarbij werd gesteld, dat opheffing 
• van de nadelige fiscale positie ten aan

zien van de oudedagsvoorziening niet 
betekent, dat alle discriminaties zijn 
verdwenen. Derhalve zal ook aan de an
dere knelpunten blijvende aandacht 
moeten worden geschonken, hetgeen tn 
het bijzonder voor de toekomstige ont
wikkeling van het midden- en kleinbe
drijf in ons land noodzakelijk wordt -
geacht. 

Bij totstandkoming van de wettelijke 
regeling ten aanzien van de verplichte 
deelneming aan bedrijfs- en beroeps
pensioenfondsen zal voor de zelfstandi-
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gen, die hieronder vallen, een deel van 
de op te bouwen fiscaal vrije pensioen
reserve worden opgebruikt en dus niet 
meer beschikbaar zijn voor de interne 
financiering van de onderneming. Hier
mede dient bij de nadere uitwerking re
kening te worden gehouden. 

Met betrekking tot bestaande voorzie
ningen merkt de VVD-werkgroep op, 
dat de premieheffing voor de volksver
zekeringen, ondanks de fiscale aftrek
baarheid, voor de kleinere zelfstandigen 
een zware last betekent. De lijfrente
premie-aftrek kan de loontrekkende 
naast zijn pensioenreservering toepas
sen, de zelfstandige alleen de premie-af
trek, welke ongelijkheid dient te worden 
opgeheven. Aangezien verwacht moet 
worden, dat kleinere ondernemers prak
tisch niet tot reserveringen in staat zul
len zijn en derhalve bij de voorgestelde 
regelingen geen baat zullen hebben, 
meent de werkgroep, dat op andere wij
ze voor verlichting moet worden ge
zorgd. 

Voorts bepleit zij de mogelijkbeid van 
het kunnen bijschrijven van een matige 
rekenrente van bv. 4 pct. Iemand die ge
durende 40 jaren van een constante winst 
van f 30.000.· 20 pct. reserveert, ver· 
werft maar een pensioen van f 18.000.
wat naar werknemersbegrippen laag is. 
Bovendien werkt de geldontwaarding 
door en is er in de praktijk wisseling in 
de winst. 

Bij het opstellen van de maximaal te 
reserveren percentages van de zgn. 
winstschijven heeft de Commissie-Van 
Soest te weinig rekening gehouden met 
het ervaringsfeit, dat een ondernemer 
eerst op latere leeftijd, als hij zijn be· 
drijf heeft geconsolideerd, tot reserve
ring in staat is. Derhalve zullen ook de 
winstschijven (winst na aftrek van 10f7 
van de AOW-ongehuwden-uitkering) 
boven f 100.000.- moeten kunnen mee
profiteren, zulks te meer omdat de dis
criminatie voor de hoogste inkomens 
veelal relatief het grootst is. 

In tegenstelling tot de Commissie-Van 
Soest meent de werkgroep, dat op het 

Ten aanzien van het te introduceren 
peilvermogen voor de aanvang van de 
opbouw van de pensioenreserve staat de 
werkgroep achter de nota van mr. A. F. 
Tuk, die voor kleinere ondernemers de 
eis van daadwerkelijke besparing wil la
ten vervallen. Voorts meent zij, dat 
eerst dan overgeboekt moet worden 
naar de belastbare winst, indien het fis
caal ondernemingsvermogen komt onder 
het saldo van de pensioenreserve. 

Wat de aanwending van de gereser
veerde bedragen aangaat, meent de 
werkgroep , dat ook fiscaal aftrekbaar 
dienen te zijn de uitgaven voor een rl· 
sicoverzekering, b.v. weduwen- en we
zenvoorzieningen. Bij het bestaan van 
eei~ verplichte deelneming in een be
drijfs- of beroepspensioenfonds zal een 
vrijwillige keuze mogelijk moeten zijn 
tussen aanwending van de reserve in de 
onderneming of voor vrijwillig aange
gane oudedags-, weduwen- en wezen· 
voorzieningen. 

In tegenstelling tot de Commissie-Van 
Soest staat de werkgroep afwikkeling 
van de reserve na het 65e jaar voor en 
wel uiterlijk tot het 72e jaar bij wijze 
van overgang. Bij vooroverlijden van de 
ondernemer ·zal de weduwe tegen het 
20-pct.-tarief moeten kunnen afrekenen. 

De werkgroep stipuleert, dat in begin
sel onverminderd dient te worden vast· 
gehouden aan hetgeen ten aanzien van 
de oudedagsvoorziening voor zelfstandi
gen in het regeerakkoord is overeenge
komen, d.w.z. ingang per 1 januari 1973. 
In een brief aan de liberale bewindslie
den en aan beide Kamerfracties hebben 
beide VVD-commissies hieraan herin
nerd. Budgettaire bezwaren mogen In 
dit geval niet van invloed zijn op maat
regelen, die de sociale rechtvaardigheid 
en de rechtlijnigheid van het beleid ver
eisen. Over het tijdstip van invoering en 
L.e daarbij eventueel toe te passen fase
ring zal de regering in overleg met de 
Staten-Generaal moeten beslissen. 
Mocht de invoering gefaseerd moeten 
worden , dan zal deze op evenredige 
wijze voor alle groepen en inkomens
klassen moeten geschieden. 
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Het ingezonden artikel van het Zand
voortse gemeenteraadslid mevrouw M. 
S. Hugenholtz onder de titel "Liberaal 
en progressief" in het vorige nummer 
van Vrijheid en Democratie heeft veel 
reacties opgeroepen. De redactie stelt 
het op prijs alle inzenders aan het 
woord te laten. Integrale opneming van 
alle ingezonden brieven over dit ene on
derwerp is in verband met de beperkte 
plaatsruimte niet mogelijk. Daarom zijn 
hieronder de meningen in één artikel 
samengevat met vermelding van de na
men der inzenders. 

De heer D. Vermeer uit Papendrecht 
veronderstelt dat het artikel van me-· 
vrouw Hugenholtz "door veel rechtge
aarde liberalen met instemming zal zijn 
gelezen". De kern van de zaak is vol
gens hem de steeds verdergaande om
buiging van onze maatschappij naar 
links. Hij neemt dat de linkse krachten 
niet kwalijk, maar vindt wel dat ieder, 
die de liberale gedachte is toegedaan, 
zich met steeds meer energie tegen deze 
tendens moet gaan verzetten. Helaas is 
dat nog niet het geval, aldus de heer 
.Vermeer. De mening van de VVD moet 
duidelijk worden uitgesproken zonder 
dat de partij en haar leden zich laten 
weerhouden door de vrees het etiket 
"conservatief" te krijgen opgeplakt. Het 
gaat om de duidelijkheid in iedere par
tij. Misschien verliezen wij een aantal 
randfiguren aan onze linkerzijde, maar 
de winst is groter. Veel mensen uit de 
"zwijgende meerderheid" zullen zich bij 
heroriëntering tot de VVD richten. Een 
echt liberale VVD, die nog meer zal 
spreken in de Nederlandse politiek, 
maar dan moet ieder lid van de partij 
bestuur en fracties meer ruggesteun ge
ven, aldus de heer Vermeer. 

Ook de door mevrouw Hugenholtz be
kritiseerde JOVD reageert bij monde 

van de secretaresse van de afdeling 
Groningen, mej. Lidy Doets. Zij schrijft 
dat in het recente verleden een kleine 
groep uit de Amsterdamse JOVD-afde
Ung de indruk heeft gewekt dat de hele 
JOVD een links radicale groeper!ng zou 
zijn. "Wij hopen dat de op het afgelopen 
congres· te Ede (februari 1972) ingezet
te ontwikkeling tegen de ,,radicale 
wing" (door afkeuring van het anti
Amerikaanse Vietnambeleid van het 
JOVD-hoofdbestuur) zich zal doorzetten 
en dat de JOVD een gezonde liberale 
jongerenorganisatie zal blijven," aldus 
mej. Doets. · 

Zij schrijft voorts dat in het noorden 
een afstoting van aspirant JOVD-jonge
ren niet voorkomt en waar dat wel 
voorkomt is dat volgens haar een af
keurenswaardige zaak. 

Volgens Harm Henno Antema, leer
ling van een Havo in Appingedam zijn 
er twee soorten progressieven. a. De 
zich progressief noemende partijen (b.v. 
de linkse partijen) en b. Zij die niet in 
staat zijn te roepen dat ze progressief 
zijn, maar het in werkelijkheid wel zijn, 
zoals de VVD. Antema vindt de zich 
progressief noemende partijen helemaal 
niet progressief. Wanneer toch iemand 
beweert dat progressief gelijk is aan 
links en beweert dat de VVD conserva
tief is dan is volgens Antema het beste 
antwoord: "Nou en ... " 

De heer J. W. Beijer uit Nijmegen 
geeft de kortste reactie met de zin: 
"Applaus voor mevrouw M. S. Hugen
holtz-Van Rheineck-Leyssius". 

Een echtpaar uit Westkapelle betuigt 
zijn adhesie met het artikel van me
vrouw Hugenholtz. Deze VVD-leden vin
den dat het aanbeveling zou verdienen 
zoveel mogelijk adhesiebetuigingen te 
verzamelen opdat daarmee de veront
rusting van vele VVD-ers aan het par-

Reclame en politiek 
Politiek en politici zijn even goed on

dergeschikt aan alle gebreken, fouten 
en onvolkomenheden, die kenmerkend 
zijn voor het gehele mensdom. Daarom 
hebben politici het zo vaak moeilijk als 
zij gaan oordelen over zaken, waarin zij 
een beperkt inzicht hebben, waardoor 
zij tot uitspraken en verwijten kunnen 
komen aan groepen van de bevolking, 
die inherent zijn aan het eigen politie
ke bestaan. 

Aanvaardbaar en begrijpelijk is het, 
dat parlementariërs de eigen politieke 
visie uitdragen, want dat is hun taak. 
Het is echter altijd subjectief vanuit de 
persoonlijke overtuiging, maar zij dra
gen het stempel van hun partij en hun 
uitingen kunnen daarnaar beoordeeld 
worden. Zij dienen echter wel te waken 
voor uitingen in negatieve zin, die ande
ren kunnen benadelen of kwetsen. Die 
zelfbeheersing wordt niet altijd opge
bracht en dan is het zaak dit te signale
ren. 

In de Economische Commissie van de 
Tweede Kamer zijn al enkele malen dis
cussies gevoerd over voorstellen van een 
wetsontwerp inzake ordelijk economisch 
verkeer en daaraan gekoppeld over de 
eerlijkheid in de reclame, waarbij nogal 
krasse en onparlementaire uitdrukkin
gen zijn gebruikt met het doel de recla
me zo boos mogelijk af te schilderen. 

Nadat indertijd de heer Boersma, 
voormalig Tweede-Kamerlid voor de AR 
en thans minister van sociale zaken alle 
reclame misleidend had genoemd, ver
klaart nu mevr. Brautigam (PvdA) let
terlijk: "Strikt eerlijke reclame bestaat 
niet en kan niet bestaan. Als zij eerlijk 
zou zijn, was het geen reclame." 

Mevrouw Brautigam kunnen wij een 
koekje van haar eigen deeg geven. 
Strikt eerlijke politiek bestaat niet en 
kan niet bestaan. Als politiek eerlijk 
zou zijn, was het geen politiek. Een 
stelling van vóór het bestaan van de 
reclame, die mevr. ·Brautigam nu omge
bogen heeft naar de reclame. Het is 
triest dat iemand vanaf de belangrijke 
plaats die zij inneemt, met dergelijke 
uitlatingen anderen generaliserend dis
crimineert en een element neerhaalt, dat 
een waardevolle bijdrage levert aan de 
commerciële inspanningen van produ
centen. Waar in de wereld en op welk 
gebied bestaat strikte eerlijkheid ? Moet 
dit verwijt uitsluitend aan de reclame 
worden gericht? Is on&rlijkheid in de 
reclame zoveel gevaarlijker dan in an
dere sectoren van het maatschappelijk 
leven? 
_ Wij kennen geschreven en gesproken 
media, die veelvuldig subjectieve voor-

lichting bedrijven. Reclame heeft het 
grote voordeel dat subjectieve voorlich
ting. duidelijk zichtbaar is. Bepaalde 
media ~e~ sterke beïnvloeding wenden 
objectiviteit voor, maar zijn tendentieus 
en subjectief gericht. Als mevrouw 
Brautlgam het heeft over de leuterre
c~ame van het witste wit, waarvoor ove
rigens aan de STER royaal betaald 
~oet worden, vergeet zij de leuterpoli
tiek waarmee bepaalde omroepen ons 
voor kijk- en luistergeld gelukkig willen 
maken. 

Als er iets mankeert aan de reclame 
hebben w!j. geen b~zwaar tegen gefun~ 
deerde knbek en Wij weten, dat het een 
gevolg IS van de fouten en gebreken van 
het mensdom. Zoals er ook iets man
keert aan de politiek en talloos veel an
dere .zaken in onze maatschappij. 

W1e de consument tegen de reclame 
wil beschermen, bedenke dat het hele 
Ne~~rlands~ volk object is, ook voor de 
pohtlek. Wij zullen aan de uitspraken 
van mevrouw Brautigam 'denken zodra 
haar partij reclame gaat maken. ' 

E. L. MUSQUETIER, UTRECHT 

• Magere AOW 

Het "Onder de loep" verschenen arti
keltje "AOW Sluitstuk" van de heer 
Abspoel kan ik beslist niet waarderen. 
Hoewel het sociale karakter van deze 
volksverzekering niet kan worden ont
kend, wordt met geen enkel woord ge
wag _gema?-kt van de zeer behoorlijke 
premies, d1e men hiervoor vele jaren 
lang - toen onze gulden nog een gul
den was - heeft afgedragen. (In 1970 
was dit voor mij f 1920). 

Maar afgezien hiervan meen ik te we
ten, dat het optrekken van de AOW tot 
het minimumloon reeds in het rege
ringsakkoord-Steenkamp was vastge
legd en geenszins een uitvinding van on
ze geestverwant de heer Rietkerk is. In
tegendeel, ik vind de prestaties van deze 
heer tot nu toe niet om over naar huis 
te schrijven.· Tegenover prijsverhogin
gen in dit jaar van 8 pct. en loonsverho
gingen van 12 pct. staat een verhoging 
van de AOW in december van 1 (één) 
pct.! En dan is de heer Abspoel nog 
verbaasd over ingezonden stukken over 
het achterblijven van de AOW! 

Kostenstijgingen van meer dan 400 
pct. in de laatste 15 jaar zijn wel dege-
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tijbestuur en de fracties kenbaar ge
maakt kan worden. 

Drs. M. R. Marcuse uit Zaandam Is 
van mening dat mevrouw Hugenholtz 
terecht signaleert dat onze samenleving 
ten prooi dreigt te vallen aan een com
plex van ondermijnende verschijnselen, 
bewegingen enjof figuren. Hij meent dat 
hier sprake is van een infrastructureel 
verschijnsel dat ook in het buitenland 
waarneembaar is. Hij troost zich met de 
gedachte dat de VVD-vertegenwoordi
gers in het parlement in niet geringe 
mate meeworstelen om althans in de na
bijheid te komen van een mogelijke op
lossing van deze problematiek. 

Enige kritiek op mevrouw Hugen
holtz' hartekreet heeft drs. Marcuse 
overigens wel. Hij kan zich nauwelijks 
voorstellen dat JOVD-lieden worden ge
weerd die te "rechts" zouden zijn. Hij 
zou daarover graag namen, getallen en 
plaatsen van handeling vernemen. Een 
tegenstelling tussen radicaal en liberaal 
is hem vreemd. Deze begrippen liggen 
in elkaars verlengde als het goed is, 
aldus drs. Marcuse. 

Als Ieraar geschiedenis aan de (her
vormde) pedagogische academie in Am
sterdam heeft de heer Marcuse niets 
waargenomen van de door mevrouw 
Hugenholtz gesignaleerde verschrikke
lijke dingen, die er allemaal zouden ge
beuren op de vormingscentra en peda
gogische academies. Misschien elders, 
maar niet op de zijne, zo luidt kort 
weergegeven de mening van drs. Marcu
se. 

De heer W van Olphen uit Overveen 
vindt het bijzonder verheugend, dat een 
vooraanstaand lid van de VVD, me
vrouw M. S. Hugenholtz-van Rheineck 
Leyssius, gemeenteraadslid, in Vrijheid 
en Democratie een mening geeft, die ve
Ie leden en liberalen buiten de VVD, 
zullen onderschrijven.Haar kritiek op de 
principeloze en slappe houding van de 
VVD in vele zaken zal zeer velen aan
spreken. Dat het anders kan heeft mr. 
Geurtsen bewezen bij de interpellatie 
over de geweigerde subsidie aan het An
gola-Comité. Het is van groot belang 
dat de VVD zo voor haar mening durft 
uit te komen. "Meezeilen" met JOVD en 
alle zogenaamde progressie,· ideeën 
heeft geen zin en is onwaarachtig. De 
liberalen zijn altijd vooruitstrevend ge
weest en hoeven zich werkelijk niet te 
bewijzen in dit opzicht, aldus de heer 

Van Olphen. 

lijk te constateren. De jaarpremie voor 
mijn ziektekostenverzekering ( 1e klas) 
was in 1957 J 380,-, in 1972 (voor 2e 
klas) f 1800,-. Een timmerman in Ab
coude rekende m 1957 J 2,80 per uur, nu 
f 18,-! 

Het enige waarmee ik het met de heer 
Abspoel eens ben, is een hardere aanpak 
tegen het misbruik van de sociale voor
zieningen. 

Neen, ik zie vooralsnog gee· plaats 
voor de heer Rietkerk naast de heren 
Drees sr. en Suurhoff, ook al zou de 
heer Abspoel dit zo graag willen. Geen 
woorden, maar daden! 

N.L.LOEB,ABCOUDE 

• De liberale werknemer 
Twee van de drie reacties op MIJD 

ingezonden stuk over de liberale werk
nemer in Vrijheid en Democratie van 17 
maart waren tegen mijn visie gericht. 
Daar de argumenten van dl!ze opponen
ten mij niet hebben overtuigd dien ik 
hen graag va.li repliek. 

In de eerste plaats gaat het mij niet 
om het hoger personeel, maar om de 
liberale werknemers van hoog tot laag. 
Bovendien zou een niet politiek geïnte
rsseerde bond zich doelbewust in de 
politiek moeten begeven om· een adequa'
te samenstelling van de ondernemings
raad te bevorderen, wat een tegenstrij
digheid is. Voor zover zo'n categorale 
bond niet doelbewust bijdraagt tot de 
benoeming van liberale werknemers in 
de ondernemingsraad is dit een toevalli
ge bate. 

De confessioneel of socialistisch geor
ganiseerde werknemers laten niets aan 
het toeval over. Maar steunen juist op 
hechte organisaties die uitsluitend kan
didaten vot>r het lidmaatschap van de 
ondernemingsraad stellen van eigen ge
zindheid. 

Om te kunnen meewerken aan de toe
passing van de wet op de ondernemings.: 
raden is het voldoende te voorzien in 
libe,rale bonden die voldoen aan de -sim
pele eisen die de wet ·stelt. Een vakbe
weging in optima forma is daarvoor 
niet direct nodig. Men kan bezwaar heb
ben tegen het voeren van politiek in de 
ondernemingsraad en toch oog hebben 
voor het historisch feit dat de politieke 
sympathieën in de vakbeweging terug
gevonden worden. Zij zullen zich stellig 
ook in de ondernemingsraden doen gel· 
den. 

Ir. A. H. 0. W. DE BATS, DEN HAAG 
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SPANJE - COSTA DEL SOL 
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Uw investering wordt contractueel gegarandeerd. 
Goed georganiseerd beheer ter plaatse. Verhuurcontracten met 
Neckermann, Fit, die wederom vertegenwoordigd is door de Raif
feisen en Boerenleenbanken met meer dan 3000 vestigingen. 
Langlopende contracten met grote buitenlandse toeroperators. 

Directeur: L. Embry, ex colonel. Officier de La Légion d'Honneur. 
Meer dan tachtig appartementen werden in de laatste twee maanden 
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Constructiewerkplaatsen W. HUIZER B.V. 
TELEFOON 010-503677 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 
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ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E " CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA TELEFOON 167 44 - {01820) 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NE 5 (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEfOON 134862 ROTTERDAM - TELEGR. BOElE - BOLNES 

utiliteitsbouw 

systeembouw 
sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 
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door L. Rhijnsburger, voor
lichter van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer 

Uit de inhoud 
• Op pagina 3 een verslag 
van het milieucongres dat de 
VVD te Utrecht hield 

• Op pagina 5 een bijdrage 
van onze geestverwant dr. ir. 
J. G. Wissema over de VVD 
en de club van Rome. 

• Op pagina 6 de JOVD-kri
tiek Óp Wiegel en diens com
mentaar daarop. 

• Op pagina 7 waarschuwt 
mej. ten Broeke Hoekstra 
tegen fluoridering van het 
drinkwater. 

Radio-uitzending van de VVD 
· maaodag 12 juni van 18.19-
18.29 uur, over de zender 
Hilversum I (402 m.) 

"Al ging bet maat om een volmaakt 
onbelangrijke afdelingsvergadering", zo 
schreef vorige week de hoofdredacteut 
van de Leeuwarder Courant Law·ens 
ten Cate naar aanleiding van de V.V.D. 

· bijeenkomst in het Wassenaarse Duin
·rell, waar fractieleider Hans Wiegel en
kele Uitspraken heeft gedaan die sterk 
de aandacht hebben getrokken. 

Dat deze afdelingsvergadering niet 
"volmaakt onbelangrijk" was, heeft de 
heer Ten Cate echter zelf bèwezen door 
er zijn gehele :\<,olom van vorige week 
dinsdag aan te wijden. Hij was daarin 
overigens niet alleen, want zelfs een 
week later nog verschenen er commen
taren (in de weekbladpers) op de uit
spraken van de heer Wiegel. Ook 
JOVD-voorzitter Van Wees loosde een 
week later nog commentaar, dat echte1· 
weer reactie van Wiegel uitlokte: ,,De 
heer Van Wees kent de feiten niet. Als 
hij mij had opgebeld dan had hij ze wel 
geweten". 

In vrijwel de g·ehefe pers zijn uit de 
rede van Wiegel conclusies gett·okken 
als: "Schoten voor de boeg van Wiegel" 
en .,Wiegel zegt kabinet-Biesheuvel de 
wacht aan''. Ook politici toonden schrik
re ctl "• di ccutet we· cg
trol{ken. 

Wat was daal van precies de oo1·zaak? 
Wiegel heeft in Wassenaar, tijdens een 
bijeenkomst georganiseerd door ver
schillende afdelingen in de regio Den 
Haag, verklaard dat het regeerakkoord 
weer in discussie moet komen, omdat de 
huidige financieel-economische situatie 
niet toelaat dat het regeerakkoord on
verkort gehandhaafd blijft. 

Beslissend 
,.Het is volsLrekt dufdelijlt dat de 

eerstkomende maanden beslissend zijn 
voor de vraag of de problemen op het 
gebied van de begroting opgelost kun
nen worden en ook of bet kabinet erin 
slaag& de inflatie te bestrijden", aldus 
de politieke leider van de VVD. Hij 
voegde eraan toe: ,.Wanneer het kabinet 
een beleid voert waarvan wij vinden dat 
bet de inflatie niet voldoende beteugelt, 
zouden wij het vertrouwen in dat beleid 
moeten opzeggen. De zekerheld moet op 
tafel komen dat de regering daadwerke
lijk iets aan de inflatie gaat doen. En 
voor het dichten van het begrotingste
kort moet niets buitengesloten zijn. El
ke minister, elke staalssecretads moet 
daaraan meewerken". 

Vervolgens somde Wiegel een aantal 
punten uit het t·egeeraltkoord op waat·
over volgens hem opnieuw gcsproken 
zal moeten worden: 

e WoningbouwprodukEie. Wiegel: ,.Ik 
geloof dat de regering me~ de uitbrei
ding' van het bouwprogramma pas op de 
plaats moet maken". Een week later in 
een commentaar op de bezwaren van de 
JOVD-voorzitter: .,In de eerste maan
den van dit jaar zijn tienduizend wonin
gen meer in aanbouw genomen dan in 
de vergelijkbare periode van vorig jaar. 
Ons program spreekt van een geleidelij
ke opvoering van de bouwproduktie, 
maar dit is een explosieve uitbreiding". 

e Huurverhogingen. ,.De huurverho
gingen zullen sneller omhoog moeten, 
juist ter wille van. de opheffing van de 
woningnood". 

e Ontwikkelingshulp. "De afspraken 
die hierover gemaakt zijn, moeten op
nieuw ter discussie komen". 

e Onderwijs en verkeer. ,.Ik vind dat 

5 a 

• ae. 

Zowel nationaal al5 in VVD-kring Ï5 vorige week een hommage gebracht 
aan Johan Rudolph Thorbecke, de grote liberale staatsman, die op 
4 juni 1872 overleed, honderd jaar geleden dus, 

In dit nummer be5teden wij aan de ver5chillende Thorbecke-herdenkin· 
gen ruim aandacht. Meer dan tien pagina's zijn er aan gewijd, uitneem• 
baar, in het h.art van dit blad. 

wij een paar beloftes in ieder geval 
moeten uitstellen. Dit zijn terreinen 
waaraan de laatste jaren veel geld uit
gegeven is". 
• Defensie. Ook de minister van De· 
fensie zal al het mogelijke moeten doen 
om tot bezuinigingen te komen" 

Problemen te lijf 
De heer Wiegel betoogde voorts dat 

de definitie van een .,kraclltige bewinds· 
man", namelijk die bewindsman die 
kans ziet er voor zijn departement het 
meest uit te slepen, niet meer opgaat. 
,.Een krachtige bewindsman", zo zei hij, 
,,is die bewindsman die samen met de 
minister van financiën de problemen te 
lijf wil gaan en de uitgaven zo klein 
mogelijk tracht te laten zijn". 

Volgens hem zouden ook de Kamer
fracties, evenals partijcommissies, zich 
moeten matigen in hun beloften en wen
sen. 

Voor de nabije toekomst zouden er 
volgens de heer Wiegel vier achtereen
volgende stappen moeten worden geno
men: 

Ten eerste, de lonen en prijzen dienen 
in de pan te blijven (.,Het bedrijfsleven 
heeft tot d_e dag van het gesprek tussen 
bedrijfsleven en regering zijn verant
woordelijkheid niet waar gemaakt. De 
werkgevers waren te lankmoedig en de 
prijzen zijn de pan uitgerezen. De on
del•nemlngen hebben net als de werkne
mers te veel willen hebben") ; 

ten tweede, de overheid zal nog meer 

moeten gaan bezuinigen en· taken moe
ten afkappen; 

ten derde, de overheid ltan ter dek
king meer lenen op de kapitaalmarkt; 

ten vierde, "voor een kleine belasting
verhoging - maar dan wel in de indirec
te sfeer, omdat de verhouding tussen 
directe en indirecte belastingen toch al 
helemaal scheef gegroeid Is - heb ik de 
deur op een kier gezet". 
. Ook de inflatiecorrectie, de wiebeltax 
en de discussienota van de vakbeweging 
en de maatregelen die getroffen zullen 
worden voor de zelfstandigen heeft de 
heer Wiegel in Wassenaar· nog tet· spra-
lte gebracht. · 

~,Politiek dier" 
Nogmaals Laurens ten Cale, het oud

hoofdbestuurslid van de PvdA: .,Hans 
Wiegel opereert vanuit een positie van 
kracht. Men moet erbij bedenken dat hij 
een echt "politiek dier" is, een man met 
dat merkwaardige instinct voor het uit
buiten van situaties" en: ,.Al die dingen 
komen neer op een nieuw gesprek over 
het regeerakkoo,rd en Wiegel beeft 
zorgvtildig geprobeerd voor zo'n gesprek 
een ijzersterke uitgangspositie te ver
krijgen. Dat lijkt hem aardig te zijn 
gelukt". 

Elseviers hoofdredacteur dr. F.A, 
Hoogendijk : "De heer Wiegel heeft wel
iswaar ·een paar forse schoten voor d~ 
boeg gelost, maar juist een man als 
Biesheuvel kan als oud-kanonnier van 
dit soort schoten de waarde. ervan het 
beste be09rdelen" -

• , • ~ :- • 1 / • a l 00 I 
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Bestuursmutaties 
Venhuizen - De afdeling Drieban 

heeft een nieuwe secretaris: K. Breg
man Wethouder de Grootstraat 2, Ven
huizen. Tel. 02284 - 1807. 

Utrecht - In de door het overlijden 
van de heer J. H. Faber te Soest ontsta
ne vacature van penningmeester van 
de kamercentrale Utrecht is voorzien 
door de aanwijzing van drs. ir. S. A. 
Schouten, Vossenweg 25 te Doorn. Tel. 
03430 - 4092. 

W. P. J. Goosens overleden 
OUD-BEIJERLAND -- Op 29 mei i.s 

te Tilburg overleden de heer W. P. J. 
Goosens, voorzitter van de VVD-staten
centrale Ridderkerk en erevooorzitter 
van de ondercentrale Hoeksche Waard 
en van de afdeling Oud-Beijerland. Hij 
was o.a. directeur van het Nieuwsblad 
voor de Hoeksche Waard, IJsselmonde 
en Putten. 

De heer Goosens heeft zich altijd bij
zonder ingespannen voor het uitdragen 
van de liberale gedachten. Ook op lan
delijk niveau was hij in onze kring geen 
·onbekende. Zo was de heer Goosens ge
durende enkele jaren lid van de midden
standscommissie van de VVD. 

Aankondigingen 
L. M. DE Beer, lid van de Tweede 

Kamer, spreekt voor de afdeling 's Her
togenbosch e.o. in het Oranjehotel te 's 
Hertogenboseh. Onderwerp: "De rege
ring en het woningbouw- en bouwbe
leid". Aanvang 20.15 uur. 

In Breda wordt de laatste liberale 
. borrel van dit seizoen geschonken op 
vrijdag 1C 5uni en wel in hotel De Kroon, 
Boschstraat 28, aanvang 17.30 uur. Als 
speciale gast zal aanwezig zijn ons 
Tweede-Kamerlid, de heer mr. F. Por
theïne. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Werken voor alternatief beleid 
De VVD-fractie in de Amsterdamse 

gemeenteraad gaat zich met spoed wij
den aan de vorming van een alternatief 
beleid voor de hoofdstad. Fractievoorzit
ter H. H. Jacobse ontvouwde vorige 
week tijdens een openbare vergadering 
van de afdeling A1]1sterdam een pro
gramma dat duidelijk is gericht op de 
gemeenteraadsverkiezingen van 1974, 
waarbij - naar hij vurig hoopt - een 
bres kan worden geslagen in het rode 
blok van PvdA en CPN dat ondanks het 
bezit van twintig van de 45 raadszetels 
zes van de negen wethouderszetels in 
het college van B en W ïnneemt. De 
VVD-fractie zal zijn belangstelling met 
name richten op het middenstandsbeleid, 
het jeugdbeleid (Amsterdam is als stad 
niet berekend op de opvang van tiendui
zenden jeugdtoeristen zonder aanwijsba
re schade voor de stad), de bejaarden
zorg, . de volkshuisvesting (huisvesting
en woningbeleid zijn in het slop ge
raakt. Er wordt te weinig en vaak no
deloos duur gebouwd, meent de VVD), 
de milieuzorg (de blinde groei van acti
viteiten zou niet in het belang van Am
sterdam zijn. De stad moet geen tweede 
Rotterdam worden. Men is daar te ach
teloos met het milieu omgesprongen), 
het welvaarts- en werkgelegenheidsbe
leid en de sport. De heer Jacobse die 
een tussentijdse balans van de activitei
ten van het Amsterdamse stadsbestuur 
opmaakte, herhaalde dat de VVD hal
verwege alsnog bereid is bestuursver
antwoordelijkheid op zich te nemen, 
maar niet tegen elke prijs en die prijs is 
nu onaanvaardbaar hoog vindt hij. Hij 
memoreerde dat de formatie van het 
college twee jaar geleden geheel in han
den van het koppel PvdA-CPN is ge
weest, dat beide partijen het rap met 
elkaar eens zijn geworden en dat de 
samenwerking tussen beide partners ln 
Amsterdam nog steeds geldt als proef
tuin voor een samenwerking in een gro
ter verband. In dat opzicht wees hij 
naar het recente CPN-congres, waarop 
dit thema een grote rol heeft gespeeld. 
Hij noemde de samenwerking PvdA
CPN ronduit strijdig met het belang 
van de hoofdstad. "Ik vraag me af of de 
PvdA niet zo gebiologeerd is door de 

Propaganda-commissie 
geïnstalleerd 

De landelijke propaganda-commissie 
"nieuwe stijl", waarover wij reeds eer
der berichtten, is op donderdag 1 juni 
te Utrecht geïnstalleerd. 

De leden voor deze commissie zijn 
aangewezen door de kamercentrales. 
Voorzitter is het dagelijks bestuurslid, 
tevens belast met de propaga.nda, dr. 
R. W. de Korte. 

Voorts hebben zitting in de lpc: ir. 
M. J. A. v. d. Krabben (kc 's-Hertogen
bosch), D. G. Knoth (kc Tilburg), G. L. 
de Graaff (kc Gelderland), mr. J. de 
Monchy (kc Rotterdam), ir. 0. Busse
maker (kc '-Gravenhage), drs. J. A. W. 
Brak (kc Leiden), J. den Ouden (kc 
Dordrecht), A.P. van Leeuwen (kc Am
sterdam), R. J. Middelburg (kc Den Hel
der), J. Th. de Visser (kc Haarlem), drs. 
J. W. F. van Riesen (kc Middelburg), 
M. Leeflang (kc Utrecht), K. Duiker 
(kc Leeuwarden), ir. A. Zwols (kc Zwol-. 
le), M. H. A. Lahaye (kc Groningen), 
G. R. Kraak (kc Drenthe), J. H. J. Wil
leros (kc Maastricht), mevrouw drs. N. 
Rempt-Halmmans de- Jongh (Organi
satie "Vrouwen in de VVD"). 

In de eerste vergadering besprak de 
commissie de noodzaak van een kant
en klaar-propagandaplan. Ter voorberei-

verdragsvorming met allerlei ~artijen 
dat ze uit het oog heeft verloren wat er 
aan haar achterdeur gebeurt," zei hij. 

Hoezeer de extreme krachten invloed 
op het college uitoefenen, illustreerde 
hij aan de hand van het recente incident 
rond de reis van burgemeester Bamkal
den naar Indonesië. Een nuttige reis die 
uitzicht biedt op vruchtbare resultaten 
voor Amsterdam, vooral de haven. Het 
bleek niet zo verstandig van 'de burge
meester zich bij terugkeer in een offi
cieel communiqué positief uit te laten 
over de reis naar Indonesië. Bij de ope
ning van de eerstdaaropvolgende raads
vergadering distantieerden de CPN-wet
houder Verheij en vervolgens diens 
PvdA-collega Han Lamroers zich publie
kelijk van de positieve verklaring van 
de heer Samkalden. De heer Jacobse 
vindt het vreemd dat de burgemeester 
die afgang en public heeft geaccepteerd 
er: er in de raad niet meer op is terug
gekomen. "Ik heb de indruk", aldus de 
heer Jacobse, "dat een grootscheeps de
bat over de reis de kansen op vrucht
bare contacten met Indonesië zou ver
knoeien, omdat er dan het een en ander 
aan tweespalt naar boven zou zijn ge
komen. 

Bamkalden en ook zijn wethouder 
Bootsma die hem vergezelde hebben 
voor de stad precies gedaan wat ze had
den moeten d<>en. Ze verdienen het niet 
zó door hun wethouders te worden aan
gevallen. Als u mij dan ook vraagt of 
we achteraf gezien op basis van het 
PvdA-CPN-dictaat een plaatsje in het 
college hadden willen bezetten, dan her
haal ik: in dit college voor geen· goud". 
Overigens acht hij de kans dat het in 
deze samenstelling verdwijnt minimaal. 
De raad van de stad is te verdeeld. Er 
zijn thans dertien fracties, een basis 
waarop geen veel beter college te vor
men zou zijn. Vandaar de inspanningen· 
van de VVD-fractie de komende maan
den voor iedereen zo duidelijk mogelijke 
alternatieven te stellen .... "Hopelijk zal 
onze invloed na 1974 aanmerkelijk gro
ter zijn dan nu, opdat we bij de forma
tie van een nieuw college onze eisen 
meer kracht kunnen bijzetten", aldus de 
heer Jacobse. 

ding van een dergelijk plan werd een 
werkgroep ingesteld. Tevens werd beslo
ten een jaarlijkse propaganda-dag te 
houden met als hoofddoel de stimulering 
en-klaar-propagandaplan. Ter voorberei
narissen in de afdelingen. Voor de bege
leiding van deze dag en voor de propa
ganda-voering bij het 25-jarig bestaan 
van de partij werden eveneens werkgroe
pen ingesteld. 

vrijheid en 
democratie . 

De redactie van Vrijbeid en Democra
tie is gever.tigd te Amsterdam, NiPuwe 
Herengnwht 8!}-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie ia 
de heer l'h, C. la Chapelle. 

De ahonnem<'nten·administratie wordt 
verzorgd door ht>t algmneen secretariaat 
van Ie VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-administmtie, 070 - 111741). 
Voor ad1·eswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De adverlenlie·t>X}Jioilatie wordt ver
ztn·g<i door de Nederlandse Da~;blad 
Unie, West;.Jank 180 (Jiosthus 824) &e 
UoUI'lilam, teldoun OIO • 147211, 

~ 

Aankondigingen · 
13 JUNI 

Dr. K. van Dijk, lid van de Tweede 
Kamer, spreekt op uitnodiging van de 
afdeling Voorburg over "School en Col
legegelden." 20.00 uur. Koning Kerk, Br. 
Ingenhouszlaan 2. 

De staatssecretaris van sociale zaken, 
mr. J. G. Rietkerk, spreekt voor de af
deling Rijswijk over liberale politiek. 
20.00 uur. Marimbahal, Waldhoornplein 
1. 

21 JUNI. 

Dr. J. van Soest, directeur van de 
vereniging tot behoud van natuurmonu
menten spreekt voor de afdeling Baarn, 
Eemnes en Soest over "De Eem met het 
Gooimeer: mogelijkheden, wensen, plan
nen en problemen." Brandpunt, Oude 
Utrechtseweg 4, Baarn. 20.15 uur. 

VVD Leidschendam met 
problemenvraagbaak 

Leidschendam - De afdeling Leid
schendam zal de gemeente verzoeken 
een zodanige regeling te treffen dat alle 
politieke partijen die daarvoor belang
stelling hebben, regelmatig op de hoogte 
worden gehouden van de nieuwe bewo
ners van de gemeente. Op deze wijze 
hoopt de VVD-afdeling te bewerkstelli
gen dat de nieuwe bewoners kunnen 
worden geactiveerd om consequent te 
zijn in hun politieke keuze uoor niet 
alleen te stemmen, maar door ook lid 
te woräen van de partij van hun keuze. 

Een vari de bestuursleden van de VVD 
Leidschendam, de heer N. J. M. Rem
merswaal, Nieuwstraat 39 (tel. 01761-
4667) heeft zich beschikbaar gesteld om 
als contact-adres te fungeren voor be
woners van Leidschendam die zich voor 
een of ander probleem gesteld zien. Des
kundigen uit de VVD-kringe zullen 
met de betrokkenen naar een oplossing 
zoeken. 

Vereniging Staten- en 
Raadsleden 

Het bestuur van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden kwam op 25 mei 
te Amersfoort bijeen. Als hoofdpunten 
op de agenda stonden bespreking van 
het programma van het jaarlijks • con~ 
gres op 10 en 11 november a.s. te Lun
teren alsmede de structuur van de Ver
eniging. 

Wat dit laatste punt betreft, kwamen 
punten aan de orde als de bestuursver
kiezing, - wijziging van de huidige 
procedure lijkt wenselijk, - de zittings
duur van de bestuursleden, de vraag of 
de bestuursleden de provinciën moeten 
vertegenwoordigen, dan wel veel meer 
gekozen moeten worden in overleg met 
de kamercentrales, de wijze waarop de 
coördinatie Partij - Vereniging geregeld 
moet worden, enz. Besloten werd dat 
een kleine werkgroep uit het bestuur 
een nieuw conceptreglement zal opstel
len. Het bestuur zal zich hierover op 17 
augustus uitspreken, waarna het gehele 
vraagstuk de structuur van de Vereni
ging betreffende in de jaarvergadering 
met de leden besproken zal worden. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven ~ 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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10 PAGINA'S 
THORBECKE-
BIJLAGE 

Johan Rudolph Thorbecke herdacht 

Deze bijlage van Vrijheid en Democratie is geheel gewijd aan de herdenkingen, 
eind vorige week, van Johan Rudolph Thorbecke, de grote liberale staatsman, die 
honderd jaar geleden stierf. 

Elke Nederlander met enige kennis van onze politieke gçschiedenis kent hem 
als de man van de Grondwetsherziening van 1848, die de basis vormt van het 
stelsel van onze parlementaire democratie. "Wat hij tot stand heeft gebracht", zo 
zei onze geestverwant prof. mr. D. Simons tijdens een door de VVD georganiseerde 
herdenkingsbijeenkomst, "is niet beperkt tot een bepaalde politieke opvatting of 
partij, het behoort toe aan Nede.rland. Het is de inhoud van onze staatsinstellingen 
geworden en het heeft die beheerst ongeacht de partij die aan het bewind was". 

Volkomen terecht is er dan ook een grootse nationale herdenking gehouderr, 
vrijdag 2 juni te Leiden, in aanwezigheid van Koningin Juliana en o.m. minister· 
president Biesheuvel. Maar niet minder terecht heeft de VVD daags daarna Thor
becke geëerd als een groot voorman van de liberale gedachten, die onze pari:ij 
uitdraagt. 

Hier en daar heeft men enige kritiek kunnen vernemen - en het is niet moeilijk 
te raden van welke zijde die dan kwam - op het feit dat juist de VVD Thorbecke 
herdacht. Het liberalisme van de VVD zou niet stroken met de voor zijn tijd zeer 
progressieve ideeën van Thorbecke en als Thorbecke nu zou leven, zou hij geen 
VV D'er zijn. Thorbecke, die zichzelf liberaal noemde en door zijn tijdgenoten 
liberaal genoemd werd, zag als "het kenmerk van een liberalen Staat en een 
liberaal Gouvernement, dat zij de ontwikkeling van zelfstandige kracht bevorderen; 
zelfstandige kracht in provincie, gemeente, vereeniging en individu. Bevorderen 
dat heet, de algemene voorwaarden scheppen, waaronder die ontwikkeling mogelijk 
wordt". Wij formuleren het vandaag wat moderner, maar niemand kan ontkennen 
dat wij ons nog steeds in onze liberale politiek door deze uitgangspunten laten 
leiden, zoals ongetwijfeld straks ook weer zal blijken uit het Liberaal Manifest, 
dat de VVD thans opstelt. Een Manifest waaruit nog eens duidelijk zal worden 
hoe de VVD ook in de gecompliceerde samenleving van thans, het individu zijn 
zelfstandigheid wil laten behouden. Zulks in tegenstelling tot de gedachten die ten 
gronndslag liggen aan het rapport van de zich progressief noemende commissie
Mansnolt, dat van het individu niets meer over wil laten. 

De kritiek latend voor wat zij is heeft de redactie van Vrijheid en Democratie 
niet geschroomd ruim aandacht te schenken aan de Thorbecke-herdenkingen, in 
woord en beeld. 

Zat:Prda.A·oehte-nd 3 juni lt·~!·df>n nu•vroU\V Va.n Son1erpn en df" voor7.itt("r van d!" Haag·sf' 
YVD-afd('ling, df' hf'Pr ,~an K(•twich \.-Prs•·huttr 1 f't~n kra.ns op Thorhf"('k(~'s graf. ])aartof' 
nas f"f"n klr~inP VVD-<lcputatif' naar df' twgruafJllaats gt•l;::onten. Op d(-" foto l;::an ntPn 
v.l.n.r. ond<'rs<·b<>idt'n de lwl'r Sidn<'Y v. <1. B<'t·g·h. minist..r He 1\usl<·r, H. \Vi<·~·,.I. !1<' 
staa\.~Pt'J'(·tari!-i .... en Yon:loff t~·n 1\.'i~·tl{PI'h, pn ntinist1•r (;pprtsf'IHa. 

Prof: rnr. D. Simons belichtte 
het liberalisme van 
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l\,1r. H. van Riel sprak over 
Tilorbecke als "introvert 
do.denmens" 
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Mr. W. J. Geertsema koos 
"Torbecke als minister" als 
onderwerp 
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2 - Thorbeckebiilage 

Herdenking in Kloosterkerk 
In de oudste nog in gebruik zijnde 

Haagse kerk, de Kloosterkerk aan het 
Lange Voorhout, waren zaterdag 3 juni, 
aan de vooravond van de sterfdag van 
Thorbecke, honderden bijeengekomeit; 
om de grote staatsman en geleerdè te 
herdenken. Een verrassend grote be
langstelling voor deze samenkomst, uit
gaande van de VVD en voortreffelijk 
georganiseerd door de Haagse afdeling. 

Waarom in de Kloosterkerk? Omdat 
Thorbecke in zijn Haagse tijd dagelijks 
van zijn woning aan de Koninginne
gracht door het statige Lange Voorhout 
naar het departement op het Binnenhof, 
naar zijn torenkamertje, placht te gaan. 

Behalve Thorbeckes tachtigjarige 
kleinzoon mr. W. J. R. Thorbecke, wa
ren ook zijn achter- en achter-achter
kleinzonen speciaal voor deze herden
king uit de Ver. Staten overgekomen. 
En voorts bevonden zich onder het audi
torium de ministers De Koster en Lang
man, staatssecretaris Vonhoff, de com
missaris der koningin in Groningen, mr. 
Toxopeus, de oud-minister van justitie 
mr. Polak, de oud-staatssecretaris Key
zer en verscheidene leden van de Eerste 
en van de Tweede Kamer. 

voorman juist in deze tijd zo'n uiterma
te actuele figuur is. Thorbecke was een 
groot man en daardoor geen gemakke
lijk mens. Hij heeft als politicus alles 
tneegemaakt, wat tegenwoordige politici 
Öok beleven. Thorbecke heeft begrepen 
dat alle tijden grote vernieuwingen be
hoeven; hij heeft echter vooral bewezen, 
dat grote veranderingen in het maat
schappelijk bestel mogelijk zijn zonder 
revolutie. Met een verwijzing naar onze 
tijd zei mevr. van Someren-Downer, dat 
wanneer liberalen wijzigingen die nodig 
zijn niet aanvaarden, zij de naam van 
liberalen niet waard zijn. 

Hierna kon men luisteren naar twee 
boeiende, historische redevoeringen van 
minister van binnenlandse zaken mr. W. 
J. Geertsema en de Rotterdamse hoogle
raar prof. mr. D. Simons, elders in dit 
blad uitvoerig weergegeven. 

VRIJHEID -=N DEMOeRA TIE 

Onze partij-voorzitster, mevr. H. van 
Someren-Downer, opende de bijeen
komst met een korte rede, waarin zij 
constateerde dat onze grote liberale 

Kort, maar verrassend naar inhoud, 
sprak vervolgens mr. W. J. R. Thorbec
ke, de 80-jarige kleinzoon. Thorbeckes 
kleinkinderen hebben hun grootvader 
doen zien door de ogen van hun ouders 
als een streng man, nauwkeurig, ener
giek en met een grote werkkracht, die 
hij putte uit een gelukkig huwelijksle
ven. Thorbecke zag in, dat menselijke 
en polititieke verhoudingen voortdurend 
aan wijzigingen onderhevig waren. 
Vrijheid, gezag en zelfdiscipline waren 
voor Johan Rudolph vanzelf~:~prekende 
zaken. Hij was nimmer bevreesd de con
sequenties van zijn optreden te aan
vaarden. Thorbecke zag in en hij was 
zijn tijd daarin vèr vooruit, dat geweld 
en wetteloosheid de absolute macht in 
de hand werken. En de üttspraak (geci
teerd op de herdenkingspostzegel): "Er 
is meer dan voorheen in de wereld te 
doen", wijst er op, dat Thorbecke ook 
ver over de grenzen zag. In dit verband 
richtte mr. Thorbecke de aandacht van 
zijn gehoor op de tegenwoordige tijd, 
waarin naar zijh ~ening' voor Neder
land nog een grote\'J'Ol.·is weggelegd bij 
het oplossen van "prqplemen zoals het 

Overzicht van de Kloosterkerk tijdens de rede van de heer Wiegel 

Partijvoorzitster mevrouw Van Someren 
tijdens haar welkomsttoespraak in de 

Kloosterkerk 

milieuvraagstuk, . d. e. ~. yèF,h.~~ding tussen 
arme en rijke landen; _J"t!ll;gètilkken, die 
het leven op dezè -planeet in gevaar 
brengen. Het is daarbij van betekenis, 
dat we ons niet afvragen of, maar hoe 
we deze problemen te lijf moeten gaan. 
In de geest van Johan Rudolph Thor
becke zijn de grote problemen van onze 

tijd in internationaal overleg te over
winnen, met zelfopoffering en met koel 
verstand, in het kader van recht, ver
dragszekerheid en samenwerking. 

Met deze weinige woorden gaf de be
jaarde oud-diplomaat blijk van een hel
dere kijk op de toekomst, op de taak 
van ons volk, waaraan Johan Rudolph 
zijn leven en werk op onnavolgbare wij
ze heeft geschonken. 

Hierop als 't ware aansluitend, herin
nerde de VVD-fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer, H. Wiegel, aan een uit
spraak van ir. Vondeling uit de jaren 
zestig: "De mantel van Thorbecke past 
de tegenwoordige liberalen niet meer". 
Niets is minder waar, verklaarde de 
heer Wiegel, want Thorbecke liet zich in 
zijn tijd, evenals nu de moderne libera
len, leiden door de beginselen van vrij
heid, verantwoordelijkheid en sociale 
rechtvaardigheid. De woorden van 
Thorbecke zijn wel degelijk nog handwij
zers voor de politiek van nu. Thorbecke 
was een verdraagzaam mens met res
pect voor de overtuiging van anderen. 

Drie generaties Thorbecke bij herdenking 

Mr. W. J. R. Thorbecke, de tachtig
jarige kleinzoon van de grote 

staatsman 

De herdenkingsbijeenkomst van de 
VVD in de Haagse Kloosterkerk werd 
\'Oerige week zaterdag bijgewoond 
door vijf Thorbeckes die tezamen drie 
generaties overbruggen. De oudste van 
hen, de tachtigjarige oud-hoogleraar 
dr. W. J. R. Thorbecke heeft op die 
bijeenkomst een korte toespraak ge
houden. Hij is een kleinkind van de 
eminente staatsman. Naast hem waren 
er nog twee zoons en een kleinzoon, 
dus achter- en achterachterkleinkinde
ren van J. R: Thorbecke en een zoon 
van zijn oudste broeder. dus eveneens 
een achterkleinkind. 

,.Laat ik vooropstellen dat ik mijn 
grootvader nooit heb gekend. Dat kunt 
u wel nagaan als u weet dat ik tachtig 
jaar ben en mijn grootvader honderd 
jaar geleden overleed. Wat ik van 
mijn grootvader weet, weet ik van 
mijn ouders. Mijn grootvader was een 
onbuigzame man, met een sterke eigen 
overtuiging. Maar ook had hij een 
sterk bewogen innerlijk leven en hield 
hij veel van muziek. BQvendien had hij 
een uiterst gelukkig, harmonieus huwe
lijksleven. Zijn kinderen, zoals mijn 
vader, zagen heel erg tegen hem op." 

Aldus de korte karakteristiek van 
dr. Thorbecke, die thans enige maan
den in o~ land verblijft, maar eigen
lijk in de Verenigde Staten woont. Dr. 
Thorbecke lijkt in het geheel niet op 
zijn grootvader, althans zoals deze op 
de thans wijdverbreide affiches staat 
afgebeeld. De kleinzoon heeft spierwit
te haren, helbauwe ogen, die gemoe
delijkheid en geen onbuigzaamheid 
uitstralen, en in zijn mond onafschei
delijk een pijp. Hoewel de heer Thor
becke al vijfentwintig jaar Ameri-

kaans staatsburger is, kun je dat in 
net geheel niet horen aan zijn spraak. 
De reden is dat hij, waar hij ook in de 
wereld met zijn gezin was, altijd Ne
derlands is blijven spreken. 

Kosmopolieten 
Dr. Thorbecke kan met recht een 

kosmopoliet genoemd worden. Er zul
len maar weinig streken van de wereld 
zijn die hij niet kent. Uit zijn verhaal 
over de Thorbecke-familie blijkt 
overigens dat het kennelijk een Thor
beckiaanse eigenschap is om de wereld 
in te trekken. Twee zoons van de 
voormalige minister-president vonden 
de dood in het Verre Oosten, de oudste 
door een ongeluk in China (,.Ik heb 
nog geprobeerd zijn graf in Amoy te 
vinden, maar dat is mij nooit gelukt," 
aldus dr. Thorbecke) en de tweede 
zoon door een ziekte in Ned. Indië. 

De andere zoon van oud-minister 
Thorbecke werd landsadvocaat en is 
de vader van de Thorbecke die ons dit 
allemaal Yertelde. De landsadvocaat 
had vijf kinderen, van wie dr. Thor
becke de jongste is. Deze begon na 
zijn rechtenstudie een diplomatieke 
loopbaan die hem een werkkring gaf 
in Parijs, Berlijn, Oslo, Ja pan en Chi
na waar hij gezant was. Nadat hij in 
1937 de diplomatieke dienst verliet, is 
hij in een particuliere functie naar 
China teruggekeerd, waar hij met zijn 
gezin in. totaal tien jaar is geweest. 
"Ik heb de oorlog met Japan zien aan
komen en wilde v'.ak voor de bezetting 
van Shanghai naar de V.S. gaan." Het 
werd Zuid-Afrika en daarna het Mid
den-Oosten. 

Van die verdraagzaamheid hebben we 
vandaag nog veel te leren. De ont
plooiing van de mens moeten we cen
traal stellen, zoals Thorbecke dat ken
nelijk in zijn beleid deed. 

Het slotwoord, tevens dankwoord aan 
de sprekers, was voorbehouden aan de 
heer H. P. J. van Ketwich Verschuur, 
voorzitter van de Haagse afdeling van 
de VVD. Hij overhandigde aan de spre
kers de zilveren legpenning, die in op
dracht van de partij bij Kontnklijke Be
geer naar een ontwerp van Willem Vis 
is geslagen. Ook mr. H. van Riel, die de 
dag tevoren in Leiden bij de nationale 
herdenking zo'n magistrale rede had ge
houden, mocht de zilveren penning uit 
han'len van de heer Van Ketwich Ver
schuur ontvangen. 

Na afloop van de zeer geslaagde her
denkingsbijeenkomst in de Kloosterkerk 
ontvingen de heer en mevr. Van Ketwich 
Verschuur een groot gezelschap in hun 
gastvrije woning. 

J. E. VAN DER WIELEN. 

Zijn echtgenote heeft ervoor gezoegd 
dat de herinneringen aan deze periode 
onuitwisbaar blijven, want zij .schreef 
boeken oyer de landen en volken die 
zij beiden leerden kennen. 

Politiek 
Na de "Chinese" periode vestigde dr. 

Thorbecke zich in de Verenigde Sta
ten, waar hij hoogleraar politieke we
tenschappen werd. Tevens was hij 
acht jaar lang politiek adviseur van de 
"Free Europe Comittee" de organisatie 
die ook Radio Free Europa beheerst. 
Toch is dr. Thorbecke niet in ruste 
gegaan, integendeel: op dit moment 
schrijft hij vier uur per dag aan een 
politiek-wetenschappelijk werk over 
de veranderingen van de structuren in 
de V.S. en de daaruit voortvloeiende 
gewelddadigheden en onrust. "Mijn 
vrouw heeft eigenlijk veel meer ge
schreven dan ik," zegt de politicoloog, 
die zelf ook een aantal titels op zijn 
naam heeft staan. 

Van zijn zes kinderen (twee jongens 
en vier meisjes) wonen er drie perma
nent in de V.S., de anderen hebben 
zich verspreid over de wereld. ·"Ik ge
loof niet dat wij er ooit last van heb
ben gehad kinderen of kleinkinderen 
te zijn van zo'n beroemde man. Wij 
zijn allemaal vrij nuchter gebleven. 
Wel zijn we altijd een aaneengesloten 
familie geweest. Nu nog zie ik regel
matig mijn ~inderen, waar zij ook wo
nen," zegt Thorbecke. Hij denkt dat 
het geslacht Thorbecke oorspronkelijk 
Noors is, maar dat dit naar Duitsland 
is getrokken. Daar wonen nu een 
groot aantal Thorbeckes. 

L. RHIJNSBURGER 
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NEDERLAND EERDE GROOT LIBERAAL STAATSMAN. 
Koningin Juliana werd bij haar aankomst in de Pieterskerk te Lerden,- waar de 
nationale herdenking van Thorbecke plaatshad, o.m. door burgemeester dr. A. J. 
Vis verwelkomd (foto links boven). Nadat men in de Pieterskerk geluisterd had 
naar de herdenkingstoespraken, begaf het gezelschap zich naar de Hortus Botanicus 
van de Leidse universiteit; de foto rechts boven laat zien dat daar een goede 
stemming heerste (v.l.n.r. de heren Wiegel, Koning en Korthals). 
De VVD herdacht Thorbecke daags daarna in ·de Haagse Kloosterkerk·; de foto 
hiernaast toont de grote belangstelling voor deze bijeenkomst. Op de. foto 
hieronder overhandigt de heer Van Ketwich Verschuur, voorzitter van de 
Haagse VVD-afdeling, de zilveren Thorbecke-penning aan de heer Van Riel. 
Na de stijlvolle bijeenkomst in de Kloosterkerk ontvinen de heer en mevrouw 
Van Ketwich Verschuur een groot aantal genodigden in hun woning. Tijdens die 
ontvangst maakte onze fotografie, mej. H. Kortlandt, de laatste drie op deze 
pagina afgedrukte plaatjes: mevrouw Van Someren in gesprek met de Haagse 
VVD-voorzitter, een overzicht in de tuin ~n de heer Van Riel in gesprek met 
Thorbeeke's kleinzoon en diens echtgenote. 

·'~ } ':i:~ 



Thorbecke als mens in eigen kring 
Onder de uitgebreide Thorbeeke-lite

ratuur bevindt zich een kostelijk boek, 
in 1936 bij Meulenhoff te Amsterdam 
verschenen in de reeks "Brieven van 
grote Nederlanders", onder redactie van 
de toenmalige historicus dr. N . .Japikse, 
directeur van 's Rijks Geschiedkundige 
Publikatiën en van het Koninklijk Huis
archief. 

Ik bedoel d~ uitgave: .,Thorbecke, 
brieven aan zi)n verloofde en aan zijn 
vrouw". Wie dit boek in zijn bezit heeft, 
kan zich gelukkig prijzen. En dat niet 
alleen omdat het voor zover ik weet ook 
antiquarisch niet zo gemakkelijk meer 
te krijgen is. Men kan Thorbecke als 
staatsrechtsgeleerde, als filosoof en als 
historicus leren kennen uit diens talrij
ke studies en geschriften. Als staatsman 
verrijst hij torenhoog uit zijn. in parle
mentair-historische werken en in de 
Handelingen der Kam$'S neergelegde, 
openbare optreden in zijn functies van 
minister en van Kamerlid, en bovenal 
uit het grootse aandeel dat hij als mi
nister der Kroon heeft gehad in de legis
latieve vormgeving van ons staatkun
dig bestel. Maar als echtgenoot, vader 
en mens met een groot, liefhebbend hart 
en met - soms ook wel - kleine heb
belijkheden, kan men Thorbecke niet 
beter leren kennen dan uit de brieven 
aan de lieftallige en door hem tot op de 
laatste dag van haar leven aan zijn zij
de, verafgode Adelbeid Solger. 

Naar de mode -van de meeste portret
tisten uit die tijd kennen we de grot-e 
liberale voorman uit afbeetdingen alleen 
als de man met de verstarde, strenge 
blik en de wat samengeperste lippen in 
een enigszins gegroefd gelaat. Wat een 
voortreffelijke gedachte is het daarom 
geweest, een keuze ook uit de vele ge
lukkig bewaard gebleven particuliere 
brieven Yan Thorbecke te doen en deze 
te publiceren. Zij vorrnet;t een waarde
volle aanvulling op de vele geleerde en 
hoogst belangrijke geschriften en op.
stellen van èn over Thorbecke en zonder 
deze brieVen zou ons bet zicht op één zij
de - namelijk de zeer menselijke - van 
deze bistortsche figuur -ontbreken. 

Het is begrijpelijk, dat dr . .Tapikse 
zich in zijn .,Te Inleiding .. tot .deze pu
blikatie heeft afgevraagd <>f het niet 
oneerbiedig was brieven van zulk een 
tedere inhou1 openbaar te maken, al 
was het dan juist een eeuw nadat de 
reeks van deze brieven '(toen aan zijn 
verloofde) begon. Maar gelukkig zag 
ook de historicus Japikse twee motie
ven, die dit bezwaar afdoende weerleg
gen. Het Nederlandse volk heeft er 
recht op, zijn grote mannen uit het ver
leden geheel te kennen en bovendien: 
"de loutere en hoge opvatting. die in 
Thorbeckes liefdesbrieven zich Uit, kan 
hem alleen maar hoger doen schatten; 
er is geen enkele lagere gedachte in". 

Een kleindochter, mejuffrouw A. 
Thorbecke, schreef in haar ,.Voorwoord" 
met recht, dat de brieven van Thorbec
ke aan zijn vrouw een schets vormen 
van zijn huwelijksleven en zijn huwe
lijksleven .is de illustratie zijner per
soonlijkheid: de gelijkmatigheid, de 
trouw, de diepe gevoelens, die de grond
toon vormen van de eerste tot de laatste 
van zijn brieven. zij zijn dezelfde eigen
schappen die zijn leven als staatsman 
hebben beheerst. Zij is het eens met 
prof. Kranenburg, die van hem gewaag
de als van ,.een gepassioneerd type, een 
emotionele man". In zijn publieke leven 
blijven passie en emotie steeds onder
drukt, maar in deze brieven komen zij, 
hoewel :'1. beheerste vorm, tot uiting in 
de grote liefde en verering voor· de zo
veel jaren jongere, lieftallige echtgeno
te. "Alles wat in dit ernstige hart aan 
liefde gloeide, voor de mensheid, voo.r de 
waarheid,. voor de vrijheid, voor het 
recht, uit zich in de diepe genegenheid 
voor zijn vrouw; de brieven zijn er de 
weerklank van. En Adelbeid Solger is 
zijn getrouwe levensgezellin geweest; 
zij heeft hem begrepen en zij heeft het 
verstaan, in de schaduw van zijn leven 
te blijven". 

Afkomst - jeugd 
Het geslacht Thorbecke komt oor

spronkelijk uit Osnabrück, maar was 
reeds in 1648, bij, het einde van de tach
tigjarige oorlog, in Zwolle gevestigd. 
Heinrich Thorbecke, geboren in 1632 in 
Osnabrück en overleden te Zwolle in 
1708. was in laatstgenoemde _gemeente 
postmeester en stichter van de tabaks-

Adelheid Solger, als verloofde, nnr croontekening van Johan Rudolf Thorbecke 
zelf. 

handel aldaa-r. Deze kOCht in 1688 het 
huis aan de Dijk, later Thorbeckegracht 
genoemd. Het iS in dit grote huis, dat 
Johan Rudolf, de latere staatsman, ge
boren werd als zoon van de goed gesi
tueerde .tabakshandelaar Frederik Wll
lem Thorbecke en diens (Duitse) vl-ouw 
Christina Regina. Deze was de dochter 
van een zeer vermogend inwoner van 
Osnabrück en zuster van de burgemees
ter van die stad (aldus een andere. au
teur. van een in 1949 bij E. J. Brilt 'te 
Leiden verschenen historisch-kritische 
s~udie over Thorbecke, de vroegere pre~ 
dikant dr. K. H. Broersmal. 

Johan Rudolf ondervond juist in zijn 
jeugd de benauwende druk van de 
,.Franse Tijd". Eeuwenlang waren de 
Thorbeckes zeer welgesteld, zo niet 
vermogend geweest, maar de economi
sche malaise, versterkt door de invoe
ring van Napoleons Continentale Stelsel, 
was ook voor Johan Rudolfs vader een 
ernstige klap. Nederland mag vader 
Thorbecke altijd dankbaar blijven dat 
hij nochtans, mede waarschijnlijk met 
steun van de familie van zijn vrouw, 
zich heeft w11len en kunnen inzetten om 
zijn kennelijk zeer .begaafde zoon Johan 
de opvoeding te geven, welke met dien-s 
intelligentie overeenkwam. 

Van een predikant in Zwolle leerde hij 
Latijn en Grieks. Hij behoefde daardoor 
de z.g. "Latijnse School" maar kort te 
bezoeken. In de zomer van 1814, op 
16-jarige leeftijd dus, verlaat hij deze 
als ,.primus" vnn de hoogste klas. Eerst 
in Amsterdam, waar hij bij een bekende 
van de familie, de Lutherse predikant 
Sartorius, inwoonde en vervolgens in 
Leiden - waar Thorbecke later nog ge
meenteraadslid zou worden - studeerde 
hij klassieke letteren en wijsbegeerte. 
In Leiden promoveerde hij op 22-jarige 
leeftijd, na in 1818 aan de Leidse Uni
versiteit reeds de gouden medaille te 
hebben verworven met zijn verhandeling 

over Cicero's moraalfilosofie en vervol
genS nogmaals wegens zijn geschrift 
over een onderwerp uit -de Griekse filo~ 
sofie ( Brugmans). Hij promoveerde (in 
het Latijn) op een onderw-erp, dat zijn 
meest geliefde hoogleraar, prof. D. J. 
van Lennep, de vader van de latere ro
manschrijver Jacob, hem had geadvi
seerd, namelijk de Romeinse redenaar 
Asinius Pollio. Later zou de Leidse uni
versiteit hem, die zich tevens _steeds 
meer ontpopte als sta.atsrechtsgeleerde, 
nogmaals eren, en wel in 1831 met de 
toekenning van het doctoraat honoris 
causa in de rechten. 

De jaren in Duitsland 
De aandacht, welke Thorbecke reeds 

tijdens zijn stUdie had getrokken, had 
tot gevolg dat minister Falck hem een 
reisbeurs van f 1200 (en later nog eens 
een van f 1800) toekende om in Duits
land, toen het land ·van filosofen, dicb
ters en schrijvers, universiteiten en bi
bliotheken te bezoeken. Die jaren zijn 
van grote invloed geweest op het den
ken én op het leven van Thor.becke. Hij 
onderging daar -de invloed van de R-o
mantiek en van de opkomende liberale 
staatkt.mdige denkbeelde-n. Hij ontmoet
te -er verlichte filOsofen en geleerden en 
gaf weldra zelf als privaat-docent les 
aan de Universiteiten van Giesen en 
Göttingen (o.a. in de antieke filosofie). 

Dat moet een heerlijke tijd zijn geweest . 
voor de naar verdieping van zijn kennis 
en zijn gevoelsleven dorstende intelll~ 
gente en ontvankelijke jongeman. Het is 
ook in deze jaren, dat hij kennis maakt 
met de weduwe en het gezin van de (in 
1819 overleden) Berlijnse hoogleraar en 
filosoof uit -de tijd der Romantiek K. W" 
F. Solger, die zich in het bijzonder met 
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de studie der aestbetica had :beziggehou
den. De dochter Adelhefd is dan nog een 
kind, lll8&r z-ij groeit op tot een lieftalli
ge, opgewekte jonge vrouw. 

Thorbeckes bezoeken aan het inmid
,dels naar Dr-esden verhuisde gezin wor~ 
den talrijker en het is duidehijk: Adel
beid is niet meer uit ·zijn gedachten. Zij 
verloven zich in de zomer van 1834 
(Adelheid is dan zeventien) en op 15 
juli 1836 treedt de dan 38-jarige Johan 
Rudolf Thorbecke te Tharand, bij Dres
den, in het huwelijk met de 19-jarige 
Adel'heid. Thorbecke heeft dan al lang 
zijn "Bedenkingen aangaande het recht 
van den Staat" geschreven, is in 1825 
(op 27-jarige leeftijd) benoemd tot 
hoogleraar te Gent, waar hij diplomatie
ke en staatkundige geschiedenis en sta
tistiek kr~jgt te doceren en in 1831 is hij 
hoogleraar in de staats- en rechtsge
schiedenis te Leiden geworden. 

Maar bij al deze-geleerdheid gaat ·de 
mens in Thorbecke toch niet verloren; 
zij verdrukt zijn gemoedsleven niet. 
Naar aanleiding van een bewaard g,eble~ 
ven brief van Thorbecke van jari.uari 
1822 aan de 2!$ jaar oudere Duitse dich~ 
ter ·en schrijver dr. Ludwig Tieck in 
Dresden~ schrijft prof. Brugmans: ,.Zo
zeer is in deze jaren de Duitse geestes~ 
stroming tot. hem doorgedrongen, dat in 
de brieven van de jonge Thorbecke, die 
men- zo licht als een stoere, stroeve W&· 
ker ziet, de orgeltoon van de romantiek 
met haar dwepende sentimentaliteit 
doorklinkt". 

Zeventien jaar later zal die .,romanti
sche" inslag ook blijken· uit de brieven 
van Thorbecke aan Adelheid. 

De brieven van Thorbecke 
De eerste in het "brievenboek" afge

drukte brief is gedateerd 1 september 
1834. Hoe aandoenlijk klinkt de ver
liefdheid van Thorbecke uit het begin 
van zijn brief: .,Mein Mädchen! OUten 
:Morgen, mein süsses Mädchen! Liebste, 
beste Adelheid, wie hast du geschlafen? 
Sahst du gestem Abend mein Tuch we
hen? Es war eine Fahne der Sehnsucht 
und des Schmerzes ( ... ) Meine Liebe 
und mein Leben, ich sehe deine Augen 
wohl, aber kann deinem Hebreizenden 
Munde nicht nahen. leb. küsse deine 
Locke tmd ~n. sage, Mädchen, 
wieviel Küsse son tch ha.ben, wenn ich 
wiederko~?" 

Hoe diep menselijk klinkt het, als 
Thorbecke in een brief aan Adelheld op 
16 september 1884: verzucht, wat heer
lijk het zou zijn geweest als zijn vader 
dit grote levensgeluk van zijn zoon nog 
had kunnen beleven. ,.Am Sonnabend 
Morgen besuchte ich mit meinem Bru
der das väterliche Grab. Ich bestreute 
es mit den schönsten Feldblumen, die 
ich unterwegs pflückte. Ich konnte mich 
einer Thräne nicht erwehren, wenn ich 
dachte, der Vader hätte mein höchstes 
Glück noch erlebt. Du hättest den herr
lichen Mann kennen, und er dich in sei
ne- Arme achliessen sollen. Wie hätte 
sein welunütig-inni'ger, glänzender Bliek 
dich begrüsst und -gerührt·! Aber er war 
und iSt mir doch nahe, und segnet mir 
die Krone meines Lebens". 

In een brief, gedateerd 3 oktober 1834, 
vertelt hij zijn verloofde waarom hij een 
"vrije dag" heeft. Het is het feest van 
Leidens ontzet. Hij vert-elt haar de ge~ 
schiedenis van het Spaanse beleg van de 
stad en Leidens uiteindelijke ontzet, en 
hoe ,,der Prinz von Oraniën, der Vater 
des Vaterlands, Vater Wilhelm, wie wir 
ihn nennen", zelf naar Leiden kwam om 
de burgerij voor haar heldenmoed een 
Universiteit te schenken. 

Vierendertig van deze .brieven aan 
zijn verloofde zijn opgenomen. Dan vol
gen, na zijn huwelijk. te beginnen op 6 
november 1836 en eindigend met 25 juli 
1867, een 80-tal brieven a-an zijn vrouw, 
waarin men zijn vreui;den en moeilijk
·heden, -als Kamerlid en als minister, vol
ledig kan volgen. Eerst komen zij Uit 
Den Haag, waar hij wegens zijn politie~ 
ke beslommeringen vaak moet overblij
ven, naar Leiden. Het eerste briefje is 
nog in het Duits, maar de andere zijn in 
het Nederlands, dat Adelbeid zich dan 
kennelijk heeft eigen gemaakt. Later, 
wanneer hij met zijn gezin naar Den 
Haag is verhuisd (1850), waar hij tot 
zijn dood aan de Koninginnegracht 
heeft gewoond, komen zijn brieven 
vooral ·uit de plaatsen. die hij, als minis· 
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tCr of als Kamerlid, bezoekt. Soms ook 
stuurt hij (waarschijnlijk door middel 
van een bode) enkele regels uit bet .,To .. 
rentje", van Binnenlandse Zaken. waar 
hij tijdens zijn ministerschap zetelt. Zo 
op 24 december 1850: ,.Dep. v. B.Z. 24 
dec. 1850. Mijn lief zoet Madonnaatje! 
Ik hoop, dat wij dezen ochtend met de 
TwK. gereed komen, zoodat ik dezen 
avond, zoo gij wilt, met u zou kunnen 
vieren". Op 7 maart 1851 stuurt hij 
haar uit zijn Departement enkele jui
chende woorden: "Mijn lief, zoet Madon
naatje! Fremery is gekozen met 424 te
gen 395 stemmen". Deze mededeling 
slaat op J. A. de Fremery, een oude 
studievriend uit Leiden, gekozen tot lid 
van de Tweede Kamer (bij een tt:.ssen
tijdse verkiezing kennelijk) voor Steen .. 
wijk. 
Als Thorbecke in 184:0 tot lid van de 
.,dubbele Kamer" tot herziening van de 
Grondwet is benoemd (dat is nog niet 
de grote herziening van 1848), schrijft 
hij op 11 augustus o.a. "Ik vond gister
morgen op mijne kamer komende eene 
uitnodiging van den Koning, om dien
zelfden middag bij Zijne Majesteit te 
eten. Ik nam die aan en heb, na een 
lange en ellendige discussie in de verga
dering, aan de Kon, tafel in het gezel
schap van 70 of 80 personen plaats ge
nomen, zoals ik u mondeling zal vertel
len". Na nog enige zakelijke mededelin
gen volgt dan: "Grootmama en tante 
Marie hartelijk gegroet. Kus Jetje en 
Rudolph van Papaatje. Bovenal omarm 
ik mijn eigenst Madonnaatje en wat zij 
mij belooft''. Jetje (Henriette) en Ru
dolph zijn de eerste twee (uiteraard dan 
nog heel jonge) kinderen van het echt
paar. Zij kregen er zes: Henriette, Ru
dolph, Herman, Willem, Marie en FreJe
rik. Van de zoons zijn er twee nog vl'ij 
jong gestorven. 

Dualistische persoonlütheid 
Thorbecke werd door velen vereerd en 

in ieder geval om zijn grote kennis. be
kwaamheid en integriteit gerespecteerd. 
Maar niet iedereen kon met hem samen
werken. Sommigen vonden hem meer
malen hoogmoedig, nors en gesloten. 
Waarschijnlijk heeft de fout dan wel 
aan beide kanten gelegen. Politici Zijn 
bovendien nooit algemeen bemind. 
Afgezien nog van hun politieke tegen
standers (die echter best tegelijk goede 
vrienden kunnen zijn), zijn er altijd lie
den die zich door hen teleurgesteld of 
gepasseerd voelen. Thorbecke, zo menen 
sommigen, ontbrak het soms ook aan 
voldoende mensenkennis. Misschien sluit 
daarop aan de passage in een brief van 
1 maart 1866 (Thorbecke is dan 68 en 
heeft moeilijkheden in zijn tweede Kabi
net gehad): "Ik ben ten aanzien van 
menschen steeds te veel optimist. Ook 
wel ten aanzien van de gebeurtenissen 
en den loop der wereld. Het ideaal heeft 
mij beet. Het ideaal is alleen in mijn 
Madonnaatje verwezenlijkt". 

Adelheid, zo schrijft Brugmans, is de 
zon in Thorbeckes leven geweest. Uit de 
portretten kennen we haar als een 
vrouw met regelmatige trekken, ver
standige ogen- en een gevoelige mond. 
Niets werd door haar man geschreven 
of zij las het; vaak woonde zij de ka· 
mervergaderingen bij als hij aan het 
woord moest komen. Op zijn schrijfbu· 
reau. waar de paperassen zich telkens 
chaotisch dreigden op te stapelen, wist 
zij steeds orde te scheppen. Dikwijls 
dicteerde hij haar de zaken. die hij op 
schrift wenste te zetten. Zo werd ook de 
bezoeker van het huis aan de Garen
markt te Leiden, later aan het Kanaal 
(thans: Koninginnegracht) in Den 
Haag, getroffen door een tegenstelling. 
Hij verwachtte, maar een van ThorbeC· 
kes leerlingen schreef, een stugge, gere· 
serveerde gastheer, een norse echtge
noot, een strenge vader, hij zag een 
opgeruimde, gulle gastheer, een liefheb
bende echtgenoot, een zeer toegewijde 
vader, die met zijn gezin lachte en 
schertste. 

Het is verleidelijk, steeds weer uit 
Thorbeckes brieven te citeren. maar we 
moeten ons beperken. Enkele aanhalin
gen mogen echter nog volgen, in wme
keurige jaren. 

Wanneer Thorbecke op 26 februari 
1849 met een delegatie uit de Kamer 
een officieel adres aan de Koning heeft 
aangeboden, schrijft hij de volgende 
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Een lithografie van Thorbecke, waarschijnlijk uit zijn verlovingstijd. 

ochtend: "Wij zijn gistermorgen te half 
één in drie koetsen, stapvoets, de bodens 
der st. Generaal voorop, naar het paleis 
gereden, daar met de eerbewijzen, die ik 
u mondeling zal beschrijven, ontvangen, 
en, in de troonzaal, tot den Koning, 
staande voor den troon, toegelaten. Ik 
heb het adres voorgedragen, Z.M. heeft 
gratieus geantwoord; en wij zijn onder 
dezelfde eerbewijzingen vertrokken". 

Eind oktober 1849 vormt Thorbecke 
zijn eerste Mînisterie. Op 30 oktober 
schrijft hij uit Den Haag: "Het sein: de 
ministers zijn benoemd. moet gij hebben 
ontvangen". En op 6 november: ,.Wij 
hadden gisteravond den eersten minis
terraad, waar ik. voor drie maanden, 
eenparig tot president ben benoemd. Wij 
zullen dle vergaderl.Jlgen. evenwel in •t 
vervolg niet 'a avonds, maar Dingsd. en. 
Vrijdags v. 2--4, In den regel houden. 
Te 4 ure had ik uw patrijs gegeten: de 
houtsnippen waren bedorven". 

Dienstreizen 
Twee dagen later is er blijkbaar wrij

ving met de Koning geweest. Thorbecke 
schrijft dan namelijk uit Den Haag 
(naar Leiden): ,.Mijn zoet Madonnaat
je! Heerlijk, dat gij dezen avond wilt 
komen; dit uitzigt maakt den gansehen 
dag tot een feest, en mij ontoegankelijk 
voor onaangename indrukken. Wij wa~ 
ren gister op het punt gezamenlijk OIUi 

ontslag te nemen, van wege eene behan
deling door Z. M. Lucas aangedaan (dit 
slaat op E. Lucas, minister van Marine 
- A.). Hij kan daar echter direct een 
wat prettiger mededeling op laten vol
gen: "Gister ontvangst bij Prins Frede
rik, bij de Koningin en de Erfgroother
togin v. Saksen-Weimar, uitstekend be-

> 

vallige dames. Heden bij Prins Hendrik. 
De Koningin vroeg terstond naar u, en 
verlangde uwe kennis te maken. Ik zal 
u te half zeven aan den trein afhalen". 

Thorbecke gaat in zijn ministerstijd 
nogal eens op dienstreis en wordt vooral 
in het (katholieke) zuiden overal harte
lijk ontvangen. Er zijn daar trouwens 
heel wat .,Papo-Thorbecianen". Later 
zullen kwade tongen zelfs het gerucht 
verspreiden, dat Thorbecke de Koning 
wil verdringen! Op 25 april 1851 Is hij 
In 's-Hertogenbosch, waar hij bij de 
Gouverneur (Commissaris des Konings), 
mr. A. :J. Borret, logeert en waar ook de 
burgemeester aanzit bij het diner. ,.Te
gen den avond brengt de schutterij ene 
serenade; maar werd het te laat om nog 
uit te rijden. Heden te elf ure audiöntie, 
en te 5 ure een groot diner. Het zal wel 
morgen worden, alvorens wij een bezoek 
brengen aan de omstreken". Daarna 
gaat Thorbecke naar Limburg, bezoekt 
Roermond en komt tenslotte in Maas4 

tricht aan. Uit deze stad schrijft hij op 
29 april aan zijn "Madonnaatje": ,,Ik 
moest intrek nemen in het Gouverne
mentshotel, waar mevrouw Van Meeu
wen met uitstekende hupschheid ont .. 
ving. Na het eten genoot ik uwen lief
sten brief, en vervolgens ging ik aan het 
werk. Van negen tot elf werden mij drie 
serenades met flambouwen gebragt, 
eerst van de Liedertafel, dan van de 
Koninklijke Harmonie, dan van de werk
lieden der grote fabrijk van den Heer 
Regout, lid der Eerste Kamer, dien gij u 
wellicht herinnert. Dezen morgen te elf 
uur audiëntie". 

Na zijn eerste ministerschap weer Ka
merlid geworden, ls Thorbecke in de zo
mer van 1854 op reis in Twente. In zijn 
brief v~ 30 jUni 1854 komt men talrij
ke bekende Twentse namen tegen. De 
meeste van hen hebben echter onk poli
tieke functies, in de Provinciale Staten 
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of, zoals de heer H. :J. van Heek, in de 
gemeenteraad van Enschede. "Voor de 
tweede reis schreef ik u Woensdag op 
een buiten van de heer Salomonson. 
Daarna werd ik gister morgen door de 
HH Blijdenstein, v. Heek en Ten Cate 
van Almelo afgehaald. "Nij reden over 
Borne en Hengelo, en kwamen om· 
streeks twee uut> hier aan, waar eene 
hartelijke ontvangst der familie Blij~ 
denstein mij wachtte. Te 4 Ure was er 
een ·groot diner bij den burgemeester 
ten Cate. Daarna 's avonds groote re4 

ceptie bij mijn gastheer, den ouden heer 
Blijdenstein, op zijn buiten, een kwar
tier of half uurtje buiten de stad. Dezen 
morgen heb ik de beide fabrijken van de 
HH Jannink, de stoomververij van Ten 
Cate, het magazijn der HH van Heek, 
de groote stoomspinfabriek der naamlo· 
ze Maatschappij, en de verfhoutmolen 
met de stoomsterkerij van een anderen 
heer Ten Cate bezigtigd. Vermoeid te 
huis gekomen, verkwikt mij uw brief v. 
Woensdag avond". 

In 1865, tijdens zijn tweede minister
schap (1862-1866), is hij weer op bezoek 
1n Limburg en Brabant, waar de ont
vangst ook dan niet minder feestelijk is. 
Integendeel. In Venlo wordt hij inge· 
haald door de "fanfares van het Ven
loosch muzijkgezelschap'' en er is vuur
werk op de Markt, dat hij beloofd had 
te Zullen bijwonen. "Onderweg stonden 
aan de stations deputatiën en verpligt· 
ten het rijtuig te verlaten". Aan het 
eind van zijn brief uit Maastricht 
schrijft hij: "Te Roermond zat de bis
schop, na mij zijne gansche geestelijk
heid te hebben voorgesteld, vrolijk, op
gewekt, nevens mij aan tafel; :Jufvr. 
Eltse, die ik van Venlo had medege
nomen, aan Zijne endere zijde geplaatst. 
Van het banquet hier stond ik te half 
acht op; aangekomen te Maastricht, 
waren wij en cortège, eene onafzienbare 
reeks van rijtuigen, naar het stadhuis 
goreden. waar_ .ll1i;i. Ulet ~ _ ~e __ v~ 
den I>Urgemee$\ér, ~ .d•-... 
wljn werd aangeboden". TéDSiotte ver
zekert hij nog: ,.Mijne gezondheld Is te
gen alle vermoeyentssen bestand geble
ven". De volgende dag rijdt hij na het 
diner bij de burgemeester, met de bur
gerlijke, geestelijke en militaire autori
teiten naar de Schouwburg, waar de 
Dragons de Villars worden gegeven en 
"men het orkest tusschen beide het 
Neerl. bloed liet spelen, om mij met 
handgeklap te begroeten". Het zijn ple
zierige momenten, ter afwisseling van 
het belangrijke werk, dat hij als minis
ter en leider van het Kabinet weet tot 
stand te brengen. Maar daarover leest 
men elders in dit nummer ongetwijfeld 
genoeg. 

Het einde 
Nog eenmaal treedt Thorbecke als mi

nister op, In 1871. Hij is dan 73 jaar. 
Maar zijn grootste geestkracht is gebro
ken. Twee slagen hebben hem inmiddels 
getroffen. In ·1869 overlijdt zijn trouwe 
huisvriend en geestverwant mr. N. OH
vier (o.a. minister van Justitie geweest 
In zijn Tweede Kabinet). In 1870 komt 
.de grootste klap: de dood van zijn toch 
zoveel jongere vrouw. zijn vereerde 
Adelheid. Thorbecke, zo verklaren vrien
den, is in feite een gebroken man. Na de 
behandeling van zijn begroting fn de 
Kamer in december 1871 gaat zijn toe
stand hard achteruit, al blijft hij helder 
van geest. Kramphoesten bezorgen hem 
echter grote benauwdheden. Op 4 juni 
1872 sterft hij, toch nog "in het har
nas". 

Hij heeft intens lief gehad en hij heeft 
op het staatkundig leven van zijn land 
voor meer dan een eeuw zijn stempel 
gedrukt. Brugmans heeft dan ook stel
lig gelijk, wanneer hij vaststelt: ,.Aan 
Thorbecke iS het zeldzame geluk be
schoren geweest dat hij bereikt heeft, 
nog tijdens zijn leven, hetgeen hij zich 
had voorgesteld. Dat is noch aan Van 
Oldenbarnevelt, noch aan Van Slinge· 
landt - om slechts deze beide staatslie
den te noemen - te beurt gevallen". 
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Het liberalisme van Thorbecke 
In deze dagen herdenken wij in Thor

becke een groot man, die terecht ge
noemd is een van de erflaters onzer be
schaving. Hij was historicus, staats
rechtsgeleerde, minister en volksverte
genwoordiger. Maar daarom alleen zou
den \.\-ij hem honderd jaren na zijn dood 
niet herdenken. Thorbecke heeft zijn 
faam voor het nageslacht verworven als 
de bouwmeester van onze parlementair
democratische staat. Hij is het geweest 
die de stoot heeft gegeven tot de grond
wetsherziening van 1848 en de hoofdlij
nen daarvan bepalen nog steeds ons 
staatsbestel. Van de wetten welke de 
Grondwet van 1848 vereiste, heeft hij de 
belangrijkste tot stand gebracht en als 
lid van de Tweede Kamer heeft hij, ook 
wanneer hij in de oppositie \vas, aan de 
uitbouw van de parlementaire democra~ 
tie mede gestalte gegeven. Dit alles 
maakte hem tot de belangrijkste burger 
van zijn tijd. Zoals zij die voor hem een 
standbeeld hebben opgericht, dit lieten 
opdragen door de burgers aan de beste 
burger: optimo civi cives. 

Zo kunnen wij Thorbecke herdenken. 
Wat hij tot sU\nd heeft gebracht, is niet 
beperkt tot een bepaalde politieke op
vatting of partij, het behoort toe aan 
Nederland. Het is de inhoud van onze 
staatsinstellingen geworden en het heeft 
die beheerst, ongeacht de partij die aan 
het bewind waa. 

Toch meen ik, dat wij liberalen van 
deze tijd, reden hebben Thorbecke ook 
te herdenken als een groot liberaal 
voorman. Wat was de inhoud van Thor
becke's liberalisme, en wat heeft dit ons 
vror deze tijd nog te zeggen? 
Het liberalisme van Thorbecke is wel 
eens een groeiend liberalisme ge
noemd. *) Zeker hebben zijn denkbeel
den zich ontwikkeld. Er is dunkt mij 
geen reden dit te kritiseren, laat staan 
dit aan Thorbecke te verwijten. Mocht 
een nadenkend man , als Thorbecke niet 
tot een ontwikkeling vw zijn gedachten 
komen? Maar anderzijds, ook thans 
weer heeft mij in een aantal van zijn 
geschriften getroffen hoezeer de hoofd
beginselen van zijn opvattingen reeds 
vroeg bij hem aanwezig waren. In die 
hoofdbeginselen fs hij consequent ge
~est en slechts heeft hij later de lijn 
hier en daar wat doorgetrokken. 

Thorbeeke's hoofddenkbeelden zijn die 
var.. het liberalisme van de 19e eeuw. 
Een liberalisme dat streefde naar een 
democratif$Che inrichting van de staat, 
een staat die het individu en zijn groe· 
peringen zoveel mogelijk vrij moest la
ten. 

Laat ik eerst stilstaan bij wat Thor
becke voor de inrichting van de staat 
heeft nagestreefd: 
e rechtstreekse verkiezing van het 

parlement en van de lagere vertegen~ 
woordigende lichamen, 
e ministeriële verantwoordelijkheid 
tegenover het parlement, en 
e openbaarheid van de beraadslaging 
in de vertegenwoordigende lichamen. 

Daarvoor heeft Thorbecke gestreden 
van het eerste ogenblik, dat hij zitting 
kreeg in de Staten-Generaal. 
Dat was in 1840 in de zogenaamde Dub
bele Kamer, die de onvoldoende grond
wetsvoorstellen van dat jaar te beoorde
len had. Later in de Tweede_ ·Kamer, 
waarin hij in 1844 doo1· de Zuidhollandse 
Provinciale Staten .werd gekozen. (Het 
voorstel der Negen mannen heeft voor
namelijk hij opgesteld en hij heeft het 
verdedigd, doch zonder succes). 
Dan in de roerige dagen van maart 1848 
wordt hij als voorzitter benoemd van 
een commissie van vijf tot herziening 
van de Grondwet op uitgebreide schaal 
en in minder dan een maand voltooit 
Thorbecke dit werk, dat - zij het met 
door hem bekritiseerde afwijkingen -

de Grondwet in de verSie van datzelfde 
jaar, 1848, is geworden. U wilt mij wel 
vergeven dat ik met een gevoel van een 
zekere afgUnst kijk naar die snelle 
voorbereiding en pronipte totstandbren
ging van een grondwetsherziening. Dat 
is blijkbaar niet meer voor ons wegge
legd. Maar wij mogen, bij een vergelij
king met 1848, niet vergeten dat hier
aan de arbeid van de jaren voordien 
was voorafgegaan. 

Voor ons is de pal'lementaire demo
cratie, die 1848 en de daarop volgende 
jaren brachten, een verworvenheid en 
wij geven ons niet steeds reh:enschap 
\'an de strijd die tot de verkrijging 
daarvan moest worden gevoerd. Terug
blikkend zijn wij ook eerder geneigd te 
letten op de onvolkomenheden in het 
systeem dan op de verdiensten van het 
systeem zelf. 

Hoofdtrekken 
Wat waren daarvan Ue hoofdtrekken? 

Thorbecke heeft ze geschetst in zijn be
kende Narede van .,.1869, die wel zijn 
politieke testament is genoemd. In de 
Nederlandse constitutionele monarchie 
is de Kroon, gevormd door de Koning 
en de verantwoordelijke ministers, een 
,.zelfstandige magt en is de Volksverte
genwoordiging eene zelfstandige magt; 
maar zelfstandig gelijk in een ligchaam 
de leden." 

"De Minister kan niet dan in overeen
stemming met het Parlement besturen 
en hij is verantwoordelijk aan het Parle
ment". Doch dit betekent niet, dat hij 
dienaar der meerderheid is: "Het Gou
vernement is dienaar van de Landswet 
en het Landsbelang, geroepen tot de 
uitoefening van de regten en de pligten 
der Kroon, naar eigen begrip en overtui
ging, niet naar de begrippeil of den wfl. 
van anderen, Vorst. zoo min als partij". 
Zo neen, ,.dan gaat een der hoo_fdorga .. ·;:r
nen en waarborgen. der CbnstitutioÎlele 
Monarchie, en de min,isteriële verant
woordelijkheid zelve tè niet". 

Opmerkelijk is, dat J'J).or~eeke· tot de
ze uitspraken kwam in 1869, toen hij 
zelf niet aan het bewind was en nadat 
juist in de vorige jaren in een strijd 
tussen parlement en regeriilg de onge~ 
schreven regels omtrent hun onderlinge 
verhouding waren bevochten. Toch was 
hij door_ de gebeurtenissen van 1866 en 
1868 niet bereid een overwicht van· het 
parlement aan te nemen. De praktijk 
had hem .,in het geloof aan de constitu
tionele monarchie bevestigd" en daar
van duldde hij nogmaals in de Narede 
de hoofdtrekken aan: 

e "Zelfstandigheid der monarchische 
regering met onbeperkte parlementaire 
verantwoordelijkheid der Ministers; 

e Vrijgekozen Volksvertegenwoordi
ging, zelfstandig, naar eigen inzigt en 
oordeel besluitende, zonder eenigen band 
met de kiezers; de algeroeene wetgeving 
gezamenlijk met het monarchisch gezag 
uitoefenende, maar zonder deelneming 
aan de uitvoerende magt, wier werking 
zij, door middel der ministeriële verant
woordelijkheid, controleert''. 

Eén element van Thorbeeke's staat is 
hierbij nog onvermeld gelaten. Het is de 
betekenis die hij toekende aan de sa
menstellende delen van de staat, - toen 
de provinciën en de gemeenten, thans in 
een nabije toekomst wellicht ook de ge
westen. Daarom noemde hij als derde 
element der constitutionele monarchie: 

e "Selfgovernment van provinciën en 
gemeenten, leden van het geheel en als 
zoodanig ondergeschikt, doch tot auto
nomische ligchamen geformeerd met 
eigen Volksvertegenwoordiging naar het 
beeld en onder de hoede van dat ge
heel". 

Prof. mr. D. Simons, wiens in de 
Kloosterkerk gehouden rede wij hierbij 

afdrukken. 

Ziedaar het beeld van Thorbeeke's 
staatsvorm. Ik zei het reeds: het is een 
verworvenheid geworden en niet meer 
het kenmerk van één partij. Maar blijft 
het niet een fundament van onze libera
le opvattingen omtrent de inrichting 
van de slaat en legt het niet getuigenis 
af van wat het politieke liberalisme 
door en met Thorbecke tot stand heeft 
gebracht'? 

Openbaarheid 
Nog van een andere liberale gedachte 

was Thorbecke de voorvechter, die van 
de openbaarheid der beraads~aging in 
vertegenwoordigende lichamen. Hij 
heeft die openbaarheid reeds bepleit, 
toen hij in 1859 deel uitmaakte van de 
Dubbele Kamer. Maar bij de behande· 
ling van' de gemeentelijke zaken - hij 
is van 1845 tot 1849 lid van de Leidse 
gemeenteraad geweest __,. had hij het 
gemis daaraan wel zeer sterk gevoeld. 
In zijri bekende bt'ochure van 184 7 
,.Over plaatselijke begroting" heeft hij, 
naast rechtstreekse verkiezing van de 
raadsleden, aangedrongen op de open
baarheid van hun beraadslagingen. Zon
der die openbaarheid, zönder opwekking 
en opheldering van buiten, .,met zich 
alléén, zullen collegiën gelijk de meeste 
individus, doorgaans blinde werktuigen 
der dagelijksche gewoonte .zijn. Op het 
pligtsbesef te vertrouwen, is edel; maar 
het bedriegt. Tot hoe lagen stand het in 
gesloten vergaderingen soms daalt, stelt 
niemand, dan die er in zat, zich voor". 

Welk een voldoening moet het Thor
beckè hebben geschonken, om zo ·weinig 
jaren nadat hij dit neerschreef de ge~ 
meentewet van 1851 tot stand te kunnen 
brengen, een wet die - behoudens ge~ 
rechtvaardigde uitzonderingen - de 
openbaarheid van de beraadslagingen 
van de raad voorschreef. 

Kiesrecht 
Maar na deze positieve waardering 

van Thorbeeke's staatsinrichting, moe~ 
ten wij ons de vraag stellen of er ook 
schaduwzijden waren aan dit beeld. Er 
is reden voor de vraag - een vraag, die 
misschien een verwijt is - of Thorbec
ke niet te weinig heeft geëist en met te 
weinig tevreden was bij e-en regeling 
van het kiesrecht die dit slechts toeken
de aan een zeer beperkte kring van bur
gers. De vraag moet, naar ik meen, be
vestigend worden beantwoord. Doch een 
verwijt zou ik onverdiend achten. Om 
meer dan één rede-n. 

Historische feiten moeten naar hun 
tijd worden beoordeeld. Misschien mag 
men wel aan de geslachten die op 1848 
volgden het verwijt maken, dat zij het 
algemeen kiesrecht niet sneller hebben 

Meld u als lid van de 
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• 
verwezenlijkt. Maar in 1848 was de Ne
derlandse samenleving daarvoor nog 
niet rijp. Het census-kiesrecht, het kies
techt van de belastingbetalers, werd ge
zien als een capaciteitenkiesrecht. Bij 
het ontbreken van de algemene leer
plicht was het uit dat oogpunt bezien de 
vraag of alle inwoners van het land 
over een voldoende bekwaamheid tot het 
doen van een verantwoorde keuze zou. 
den hebben beschikt. Wij kunnen dunkt 
mij die vraag thans laten voor wat zij 
is. Ik heb het gevoel dat Thorbecke toen 
politiek heeft bedreven in de zin van de 
kunst van het bereikbare. 

Maar bovendi~n, men kan Thorbecke 
zeker niet het verwijt maken, dat hij 
geen oog had voor wat tenslotte de toe
komst zou moeten brengen, het alge
meen kiesrecht. Dat blijkt uit zijn ver
maarde opstel van 1844 "Over het he
dendaagsche staatsburgerschap'', waar
in hij schreef: "Dat het beginsel van 
algemeen stemrecht in de Staatsge
schiedenis onzer eeuw ligt, schijnt even 
onmiskenbaar, als dat zij het gestadig, 
schoon trapsgewijze, tracht te verwe
zenlijken''. 

Het census-kiesrecht verdedigde hij 
nog als volgt: 

"In het oog der wet onzer dagen is 
men zonder bezit niet zelfstandig. Die 
niet heeft of in zijn onderhoud naauwe
lijks kan voorzien, hangt van anderen 
af. Zijn blik, gebonden aan de eigen da
gelijksche behoeften, kan .zich tot de al· 
gemeene zaak niet verheffen". 

Maar hij voegde daaraan een beding, 
een voorwaarde toe: 

"Het verkrijgen van een genoegzaaili 
bezit moet doorgaans allen, het moet 
niet enkel sommigen mogelijk zijn. De 
klasse der bezitters mag niet een ontoe
gankelijke, of voor de ap_deren nauwe
lijks toegankelijke stand zijn. Wanneer 
het stemregt, door wie ook uitgeoefend, 
het karakter van gemeen regt verliest, 
om dat van een voorregt te erlangen, 
gaat men tegen de streek der heden
daagsche vaart lijnregt in". 

Doch daarna komt Thorbeeke's beken~ 
de pessimistische beschouwing, die doet 
denken aan de Verelendungstheorie van 
Karl Marx; 

· "Wanneer met toenemenden rijkdom 
aan den eenen, armoede aan den ande~ 
ren kant zich uitbreidt; wanneer de rij
ke nog rijker, hij, die weinig heeft, nog 
armer. moet worden; wat is de wetge
ving die allen Staatsburgerschap aan~ 
biedt orider eene door weinigen bereik
bare_ voorwaarde, wat is die wetgeving, 
tenzij ironie? Persoonlijk standsvoor
recht heet afgeschaft, opdat aan be
kwaamheid en vcrdienste hare natuur
lijke baan worde geopend; maar een op. 
bezit van uitwendige goederen gegrond 
stelsel van voorregten komt in de 
plaats. Burgerstand beteekent opnieuw 
een deel, eene klasse van het volk. Te 
midden eener maatschappij, op gemeen 
regt der leden gebouwd, wordt eene on~ 
overklimbare grens tusschen bevoegden 
en onbevoegden gesticht. Wie vindt den 
toon, waarin de.ze dissonant zich op. 
lost?" 

Tot het opheffen van die dissonant is 
rhorbecke niet in staat geweest. Maar 
dat zijn gedachten bleven uitgaan naar 
een uitbreiding van het kiesrecht, blijkt 
uit zijn geschrift van 25 jaren later, uit 
die Narede van 1869, waarin hij de 
vraag stelt of zijn dualistisch systeem 
van de constitutionele monarchische 
staat niet in de weg is "aan politieken 
vooruitgang van de volksmagt, de bron 
van hetgeen de Staat worden en schep
pen kan?" "Is hij met gestadige uitbrei
ding van het kiesregt, naar gelang van 
toenemende verspreiding van kennis en 
verhoogden burgerzin, in strijd? In het 
minst niet", luidt zijn antwoord, .,hoe 
meer algeme.ene deelneming eener ver-
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lichte natie aan de regering, des te stel'
ker Monarchie en Staat". 

En zo is Thorbecke dus tl'Ouw geble
ven aan zijn ideaal van algemeen kies
recht, al zag hij de realisering daarvan 
slechts in een misschien vrij verre toe
komst. 

Taak van de Staat 
Dat waren dan de voornaamste gedach
ten van Thorbecke over de inrichting 
van de Staat. 

Hoe dacht hij over de taak van die 
Staat? Hij is althans in beginsel een 
voorstander geweest van de leer der 
staatsonthouding. Voor een goed begrip 
zal men die leer moeten beschouwen in 
het licht van haar tijd. De 19e eeuw had 
diametraal gebroken met de 18e eeuw. 
Vrijheid stond voorop. De vooruitstre
venden in de 19e eeU\\' wilden definitief 
afstand nemen van de onvrijheid van de 
18e eeuw, een onvrijheid in het politieke 
en een onvrijheid in het maatschappelij
ke leven. Die vrijheid in het politieke 
werd verkregen door staatkundige her
vorming, door aan de burgerij een in 
wezen beslissende stem te geven in het 
bestuur van de staat en van zijn onder
delen, En de vrijheid in maatschappelijk 
opzicht moest worden bereil\:t door aan 

Het moet voor drs. W. G. van der 
Welden en zijn medewerkers van het 
Haagse museum voor het Onderwijs 
een genot zijn geweest een tentoon
stelling in te richten over Thorbecke 
en zijn tijd. En dit om meer dan één 
reden. Niet alleen als geleerde en 
staatsman is Thorbecke immers een 
boeiende figuur, ook als mens. En 
juist de mens ·Thorbeeke maakte het , 
mogelijk in een betrekkelijk kleine 
expositie een duidelijk beeld van le
ven en werken van de grote liberale 
voorganger en staatkundige vernieu
wer te geven. Want Thorbecke bleek 
veel, zo niet alles te bewaren en zo 
beschikt o.m. het Algemeen Rijks· 
archief over veel materiaal. Intussen 
hebben de inrichters van de tentoon
stelling ook uit andere collecties kun
nen putten om de machtige arbeid 
van Thorbecke en zijn ministers tot 
,.leven" te brengen. Om een voor
beeld te noemen: Van Bosse voerde 
de postwet in, waarbij het briefver
voer een staatsmonopolie werd en de 
nen met exemplaren van zijn schrijf
ven. Uit het Postmuseum nu vindt 
men op de tentoonstelling o.m. drie 
met de eerste postzegels gefrankeer
de brieven en de merkwaardige ,.be
knopte handleiding omtrent de be
stemming en het gebruik der postze
gels"; ook toen al overheidsvoorlich
ting ten behoeve van het publiek! 

Thorbecke is een dankbare figuur 
geweest voor tekenaars van spot
prenten en karikaturen. Men vindt 
deze prenten door vrijwel de gehele 
tentoonst.elling, die in perioden is 
verdeeld. Zo een over de Rotterdam
se waterweg, waarop een vuurtoren, 
waarvan het lichthuis de kop van 
Thorbecke vertoont en met het bij
schrift: 

Maar eerst leren we de jonge 
Thorbecke op de Latijnse school ken
nen met exemplaren van zijn achrij
lessen en een pagina uit een wis
kundeschrift, keurig handschrift, dat 
in de loop der jaren wel veranderd is, 
en niet helemaal in gunstige zin, 
zoals een aantal notitieboekjes en 
losse stukjes papier tonen. 

Thorbecke maakte er een gewoonte 
van alles op te schrijven en gebruik
te daarvoor veelal elk stukje papier-, 
dat hem onder handen kwam. Ook 
kleine notitieboekjes bezigde hij, 
zoals opgemerkt, voor het opschrij
ven van zijn gedachten. Hij deed dit 
meestal met potlood en benutte dan 
alleen de rechterzijde. Zijn vrouw 
schreef dan vaak de tekst met inkt 
op de linkerpagina .,in het net". 

Het is boeiend - in het licht van 
onze tijd - een foto te zien van 
de .•• schuur achter het huis, waarin 
Thorbecke in Leiden zijn college gat. 

het particuliere initiatie! de mogelijk
heid te laten zich te ontplooien. 

Daarbij komen nog , talrijke factoren 
van economische aard. De onstuimige 
ontwikkeling van techniek en daardoor 
van industrie en ook van transportmid
delen in die tijd, zoals de stoom\•aart en 
de spoorwegen, vereisten grote kapita
len, veel durf en ondernemingszin. Die 
te verlangen van een staat die nog mid
denin politieke hervormingen was, leek 
onmogelijk. Vergeten wij ook niet, dat 
de Nederlandse politiek in de 19e eeuw 
in hoge mate werd beheerst door de 
schoolstrijd. En ook stelden de be
moeiingen met de koloniën problemen. 

De financiën waren eveneens van be
tekenis. De grote bedragen die de nieu
we econorrllsche ontwikkeling vorderde 
konden niet worden opgebracht door _Pe
lastingen en ook verzwaring van de le
ningslast leek een slechte politiek te 
zijn. 

Geen wonder, dat men meer vertrou
wen stelde in de activiteit van onderne
mers. 

Doch de leer van de staatsonthouding 
had een negatieve zijde omdat zij ge
n<'igd was de ogen te sluiten voor de 
zwakke positie welke de arbeidende be
volking in en door die industriële ont-

wikkeling innam. 
Hoe stond Thorbecke hiertegenover ? 

Wie zijn geschriften leest, zal moeten 
erkennen,- dat hij allesbehalve blind was 
voor de nadelige gevolgen welke een on
gebreidelde ontwikkeling van de parti
culiere ondernemingen met zich bracht. 
Leerrijk is in dit opzicht een voordracht 
die hij !'eeds in 1830 voor de Maatschap
pij der Nederlandse Letterkunde heeft 
gehouden over .,den invloed der machi
nes op het zamenstel der maatschappe
lijke en burgerlijke betrekingen" * *) 

Nog altijd is die verhandeling uit 1830 
voor ons interessant. Laat ik daaruit 
slechts één passage voodezen. Thorbec
ke heeft de toestand in Engeland bestu
deerd. Onbetwistbaar is dan en nu citeer 
P: hem: .,dat met behulp der machines 
het nationaal inkomen vergroot wordt. 
1 >och het is niet alleen de hoegrootheid, 
het is tevens de wijz_e van verdeeling, 
welke bij de beoordeling van den natio
nalen welstand in aanmerking behoort 
te worden genomen. Is die verdeeling 
zoo ongelijk, dat aan een gering aantal 
burgers een overgroot deel, en daarente
gen aan de leden eener overgroote 
1neerderheid niet meer, dan het aller
noodzakelijkst inkomen voor een be
krompen onderhoud, te beurt valt, zoo 

Tentoonstelling in Den Haag 

De tentoonstelling "Thorbecke en zijn tijd" in het Haagse museum voor het 
onderwijs werd geopend door mr. M. Vrolijk, commissaris van de Koningin in 
Zuid-Holland (tweede van links). Geheel links op de foto drs. W. G. van der 
Weiden, adj.-directeur van het museum, die in gesprek is met staatssecretaris 
Vonhoff_. Achter d~ staatssecretaris gedeputeerde G. v. d. Zande. 

In 1830 hield Thorbecke een rede, 
getiteld: ,.Verhandeling over den in. 
vloed der machines op het zamenstel 
der maatschappelijke en burgerlijke 
betrekkingen", waaruit blijkt dat hij 
een open oog had voor de maat
schappelijke gevolgen van de indus
triële revolutie. Het titelblad van de
ze rede is op de tentoonstelling te 
zien, evenals, om op staatkundig 
terrein iets te noemen, de met de 
hand geschreven troonrede van 184 7, 
en de losse aantekening over de 
Eerste Kamer: ,,Men bedenke, of het 
geraden is, in eenen tijd, waar meer 
dan ooit, regering volkszaak wordt, 
en geene politische kracht zich zon
der het volk kan gaande houden, ne
vens of eigenlijk tegen de volkska
mer eene andere niet populaire ka
mer op te rigten." 

Interessant is - in het licht van 
de eenwording van Europa nu - de 
brochure in verband met de afschei
ding van België: ,.Een woord in het 
belang van Europa". Die brochure 
liet Thorbecke anoniem verschijnen. 
Hij keerde zich daarin tegen de af
scheiding o.m. met de woorden: Ne. 
derland (is dan) geen hoeksteen 
meer ln N.W. Europa, tegenwicht te-

gen Engeland en Frankrijk ( ! ) . 
Van geheel andere aard is het ori

ginele intiatiefvoorstel der .,negen 
mannen" ( 1844) tot herziening van 
de grondwet, maar daar staan 
slechts acht handtekeningen onder; 
die van Anemaet ontbreekt. 

De strijdbare en ook wel koppige 
Thorbecke komt naar vore~ in zijn 
brief aan koning Willem in (1851), 
waarin hij zich op niet mis te versta
ne wijze beklaagt over de houding 
van de vorst. 

Dit is sleehts een greep uit deze 
boeiende tentoonstelling, die de mens, 
de geleerde en de staatsman leert 
kennen,_ ook uit zijn persoonlijke be
zittingen, zoals een vest en zijn mi
nisterssteek of om nog één ander 
ding te noemen: het exemplaar van 
het ontwerp M.O.-wet met persoonlij
kc aantekeningen van Thorbecke, 
waaruit zo dtlidelijk zijn accuratesse 
en scherpzinnigheid blijken. 

Kortom, een tentoonstelling om 
vooral te gaan zien; in het Haagse 
museum voor het onderwijs, Hem
sterhuisstraat, tot 3 juli, op werk
dagen van 10 tot 16 uur zondags van 
13,30 tot 16. uur. 

J. E. VAN DER WIELEN 

wo1·dt het evenwigt verbroken, en de 
aanwas van den rijkdom kan althans 
niet gezegd worden de natie in haar 
geheel te voeden en te doen bloeijen. 
Breidt zich, in weerwil der vergrooting 
van de som des nationalen inkomens, 
het getal der- burgers nog uit, hetwelk 
aan dat inkomen geen genoegzaam deel 
krijgt, om zelfs in de eerste noodwen
digheid te voorzien, zoo neemt met den 
rijkdom de 'hrmoede in den Staat toe. 
Dat zulk een bedroevend verschijnsel 
met de hedendaagse inrigting der nij
verheid bestaanbaar is, ja dat zij het 
koestert en bevordert, bewijst het voor
beeld van het hoofdfabrykland der we
reld, he't voorbeeld van Engeland". 

Dat hij diezelfde gedachten ook later 
huldigde, blijkt wederom uit zijn opstel 
van 1844 .,Over het hedendaagsche 
staatsburgerschap" wam·uit ik reeds 
passages aanhaalde. 

Maar in zijn op de praktische politiek 
gerichte denkbeelden zag Thorbecke 
zoals hij in de Narede nog duidelijk 
heeft gesteld, als .,het kenmerk van een 
liberalen Staat en een liberaal Gouver-

,- nement, dat zij de ontwikkeling van 
zelfstandige kracht bevorderenj zelf
standige kracht in provincie, gemeente, 
vereeniging en individu. Bevorderen, dat 
heet, de algeroeene voorwaarden schep .. 
pen, waaronder die ontwikkeling :nï&ge
lijk wordt". 

Hij achtte het .,een eisch van liberale 
regering, dat de Staat hetgeen niet tot 
het gebied van het regt behoort meer en 
meer aan anderen overlate; en dien 
eisch hebben wij zoveel mogelijk be~ 
tracht. Het was de toeleg, aan de bewe
ging van nijverheid en handel de meest 
vrije baan te _openen, en haar enkel op 
eig"'n energie te laten vertrouwen; voor 
werken .van algemeen nut -den arbeid en 
de kapitalen van particulieren op te roe
pen." 

Daarvoor de algemene voorwaarden te 
sehep_pen, · dat zag Thorbec;ke als de 
~ va.n·.o~e-lci. · , · .. , .. 

.liiLhet,matei'lli!e: ptulgè>i <laan'an.oolt · 
de .w~tteli ulf zijn tweede ltllllliotetie tot 
doorgrAVing' van Holland op 2ijn Smalst
en die tot aanleg van dé NieUwe Water .. 
weg. 

Groeiend liberalisme 
Daarnaast moest de overheid door het 

recht kwade gevolgen van de ontwikke
ling tegengaan. Onze eerste sociale wet, 
de Kinderwet van 187 4, is te danken 
aan het initiatief- van Van Houten uit 
een later geslacht van liberalen, aan de 
jonge ,.vooruitstrevende" liberalen, die 
zich tegen Thorbecke hadden gekeerd. 
Maar het was Thorbecke zelf, die daar
voor reeds de stoot had gegeven door in 
1863 te· bevorde1·en dat een commissie 
tot onderzoek naar de kinderarbeid 
werd ingesteld. Het is overigens begrij
pelijk,· dat Thorbecke zelf op het sociale 
terrein niet zoveel tot stand heeft ge
bracht. Eerst moest de werkplaats van 
de democratische staat worden gebouwd 
en ingericht en de weg worden vrijge
maakt voor maatschappelijke ontwikke
ling en ontploo~ing. Een volgend ge
slacht kon werken aan de opheffing van 
gebrekeri. daarvan, gebreken waarvoor 
Thorbecke - naar -ik u heb laten horen 
- een scherp en vaak vooruitziend oog 
had. 

Daarom verdient Thorbecke niet al
leen in het staatkundige maar ook in 
het maatschappelijke genoemd te wor
den als een voorman van de liberale 
gedachten van deze tijd. Wij, liberalen, 
erkennen nog steeds het hoge goed der 
democratische inrichting van onze con
stitutionele monarchie. Wij hebben 
daarnaast oog voor de noodzakelijkheid 
dat de overheid optreedt om zwakkere 
groepen te helpen en om velerlei collec
tieve voorzieningen te treffen. Maar 
daarnaast koesteren wij nog met Thor
becke eerbied voor de vrije menselijke 
persoonlijkheid en haar groeperingen 
die zoveel mogelijk de gelegenheid moe
ten hebben zich in vrijheid te ont
plooien, juist tot heil van de samenle
ving waarvan de staatsinstellinge·n 
slechts een ·onderdeel zijn. In die geest 
mogen wij Thorbecke aJs een groot libe
raal leidsman eren en aldus heeft bij 
zijn -betekenis voor ons, libe1·alen van 
deze tijd, nog steeds behouden. 

•) NRC, 7 november 1938, aangehaald J n 
Boersema, .Johan Rudolf Tllorbcd;;:e (Ld
den 1949), blz. 307. 

U) Gepubli-ceerd in om. 11oi'J'fl(lnHl. 

t. . lz. 458 e.v 
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Thorbecke, een introvert dadenmens 
In aanwezigheld van H.M. de Konin

gin werd op vrijdag 2 juni een nationale 
herdenking gehouden in de Pieterskerk 
te Leiden van de honderd jaar geleden 
overleden Thorbecke. Daar wérd het 
woord gevoerd door minister-president 
Biesheuvel, de hoogleraren Boogman, 
Homewasser en Gomperts, alsmede door 
ons Eerste Kamerlid mr. H. van Riel. 

De heer Van Riel hield een magistrale 
rede over Thorbecke als staatsrechtsge
leerde en als politicus, in \rerband ge
bracht met de menselijke natuur, want: 
.,bij Thorbecke geldt zeker dat èn het 
slagen als staatsman èn het somwijlen 
mislukken als politicus alleen, uit de 
persoonlijkheidsstructuur te verklaren 
valt". 

Over het hoogleraarschap van Thopo 
becke (leeropdracht: diplomatieke en 
moderne staatkundige geschiedenis, 
daarnevens de statistiek en staatshuis
houdkunde) zei mr. Van Riel o.a.: 
"Thorbecke heeft als hoogleraar we
te...t te inspireren. Zijn mensen als het 
ware gedwongen tot hard werken en 
daarbij de richting bepaald. Met onge. 
meen scherpe blik koos hij een braak
liggend terrein. De Leidse tijd Is deswe
ge buitengewoon vruchtbaar geweest 
voor de wetenschapsbeoefening binnen 
Nederland. ondanks dat Thorbecke zelf 
zo weinig schreef in die periode van zijn 
leven. Hij heeft ztjn taak als docent op 
voortreffelijke Wijze volbracht, maar 
zich tot 1839, een en veertig jaren oud, 
niet een oorspronkelijk denker getoond 
op het gebied van het staatsrecht naar 
de in die tijd in zijn wetenschap inter
nationaal geldende norm". 

In 1839 komt de "Aantekening'', op de 
grondslag van een gedurende enige ja
ren gegeven college. Die ,.Aantekening'' 
nu is,aldus de heer Van Riel, in hoge 
mate origineel. "Een ongemeen fraai 
staal ener positieve analyse van een be
staand staatsrecht met daarnevens een 
duidelijke staatkundige strekking, maar 
zuiver feitelijk, op de juridische en pon .. 
tieke praktijk gericht. grondig door
dacht commentaar. met vele suggesties 
de lege ferenda. Het verband tussen 
maatschappelijke omstandigheden, de 
geest van het tijdperk. een als mogelijk 
geziene ontwikkeling der geschiedenis 
dat alles zit min of meer impllciet ~ 
een deel van het boek, maar er wordt 
weinig aan geraakt en nooit over uitge ... 
wijd. Thorbecke geeft als het ware geen 
motieven van motieven, tracht welhaast 
ni:Jnmer zijn licht te doen schijnen over 
wat hij als de laatste grond zijner op-
vattingen ziet en evenmln welke schakel 
van oorzaak en gevolg, soms aantoon ... 
baar. ligt achter de op de voorgrond 
tredende specüiek juridische betrekkin
gen••. 

Vrijer mens? 
De heer Van Riel vraagt zich dan af 

of het jaar 1839 misschien iets met het 
huwelijk van Thorbecke te maken had: 
,.Was hij losser tegenover zichzelf ko
men te staan, een innerlijk vrijer mens 
geworden, nu hij eindelijk~ tegen zijn 
veertigste, in een betrekking van volle
dige intimiteit en vertrouwen tegenover 
de ander stond? De steriliteit als auteur 
vóór- 1839 is toch vreemd bij een zo 
werkzaam man met een rijk gedachten
leven. Of kon Thorbecke misschien .. dat 
kan een nevenfactor zijn .. alleen produ
ceren onder de druk van vraagstukken, 
die hem om een oplossing vroegen en 
lag wetenschappelijke creativiteit, als 
gegeven op zichzelf, hem mJnder? Bijna 
alles wat hij publiceerde heeft een dl· 
recte aanleiding, komt niet uit het afge
trokken denken voort, uit een autonome 
scheppingsdrang. ne geleerde in Thor
becke wordt tot nieuw leven gewekt 
door zijn huwelijk, zomede door de be
klemmende situatie, die binnen Neder
land in de laatste jaren van koning Wil
lem I zich openbaarde". Zo ziet de 
heer Van Riel de samenhang. 

Persoonlijkheidsstructuur 
Sprekende over Thorbecke als politi

cus stelde de heer Van Riel vast dat hij 
na de jaren 1849 - 1852 (iedereen was 
toen door zijn persoon en kennis geïnti~ 
mideerd) moest manoeuvreren om wis
selende meerderheden in de Kamer te 
verkrijgen. .,Daarin is hij dikwijls niet 
geslaagd en de oorzaak daarvan ligt 
mijns inziens ten dele in zijn beginselen, 
ten dele in zijn persoonlljkheidsstruc .. 
tuur. Die persoonlijkheidsstructuur im· 
mers bracht met zich mee een aanzien· 
H..lt.. .. ...,..,.-...,. un... ,.. ....... ..,. ..... UU-'o.&l.l - A ... 

H.M. de Koningin met de familie Thorbecke in de Hortus Botanicus te Leiden, 
waar het gezelschap enige tijd vertoef-de na in de Pieterskerk de nationale Thor
becke-herdenking te hebben bijgewoond. 

mening dergenen, die hun zaken minder 
goed kenden en minder logisch rede
neerden dan hij. En dat beginsel: een 
volstrekte, maar toe te juich~n onver~ 
zettelijkbeid tegenover opportunisme 
van omvang in kwesties van enig, zelfs 
puur feitelijk gewicht. Karakteristiek is 
in dit verband wat Thorbecke zelf 
schreef: "Men vrage bij de bevordering 
ener goede zaak niet wat de mensen 
willen, maar wat zij, in redelijkheid, 
m o e t e n willen. Zo is het bijvoorbeeld 
in de Kamer voor mij niet de vraag of 
aanneming van een voorstel te verwàch
ten is, maar of dit in het algemeen be .. 
lang is'. Hier schetst Thorbecke zelf -
aldus de heer Van Riel - ,.waarom hij 
als politicus in de meer ordinaire zin 
van het woord· nooit een volledig succes 
was en dit ook nooit had kunnen zijn". 

Staatsman 
In het vervolg van zijn rede toonde de 

heer Van Riel aan dat Thorbecke als 
bestuurder niet in alle opzichten een 
man van beleid was. Spreker deed dit 
door twee z.g. stress-situaties te analy
seren, namelijk de kwestie van het ont
slag van baron Schimmelpennick van 
der Oye als commissaris des Konings in 
de provincie Gelderland en de zaak der 
Limburgse brieven. Beide gevallen trok .. 
ken in Thorbeeke's tijd sterk de aan
dacht en hebben naar de overtuiging 
van de heer Van Riel de politieke gang 
van zaken {wellicht sterk) beïnvloed. In 
dit deel van zijn betoOg kwam de heer 
Van Riel tot de conclusie, enigszins para· 
doxaal zoals bij zelf zei. dat Thorbeeke's 
tekortkomingen als politicus juist de 
oorzaak zijn geweest van zijn eminente 
betekenis als staatsman. "Het is de on
toegeeflijkheid van de staatsman tegen
over Kamer en Koning, die-de organieke 
wetten tot stand bracht. die gedurende 
meer dan twintig jaren het constitutio
nele stelsel vrijwel feilloos tegenover 
de toch wel moeilijke koning Wîllem III 
deed functioneren. Iemand met meer 
achting voor de persoon van de mo
narch dan Thorbecke. had zich uit in
nerliJke schroom nauwelijks op die, wij
ze tegenover de Koninklijke Majesteit 
durven opstellen als Thorbecke dat 

deed, vooral in de eerste jaren. Maar 
ook in de laatste jaren van zijn leven 
was zijn oordeel over zijn Koning nog 
vlijmscherp en zelfs schamper. Hét is 
aan de hardheid van Thorbecke dat wij 
te danken hebben dat, zelfs in de jaren 
dat hij de oppositie leidde, de zaken in 
Nederland nog zo goed zijn gelopen als 
ze deden". 

"Thorbecke was onder alle omstandig~ 
heden waarheidslievend, maar wel wat 
Wij nu noemen een "doordouwer" en !ft 
de keuze zijner argumenten niet altijd 
even subtiel. Maar zelfs dat gemis aan 
subtiliteit was in de omstandigheden 
van 1849 - 1872 nodig om Nederland 
zijn plaats in Europa te hergeven." 

.,Onze co.nclusie zal",: zo zei de heer 
Van Riel, .,op den duur niet veel anders 
luiden dan dat mintster Thorbecke voor 
Nederland "the man of destiny•• was, de 
grootste staatsman die ons land heeft 
voortgebracht. Dat voorts het slagen als 
staatsman zich, naar het wezen van 
zaak en tijd, niet met voortdurend suc
ces als politicus liet verenigen, en ten
slotte dat wij in Nederland in Parle
ment en Bestuur zijns gelijke niet meer 
hebben teruggezien. Een deel van zijn 
grootheid en van zijn epochale betekenis 
voor Nederland werd mogelijk gemaakt 
door zijn fouten". 

Verklaring 
Aan het slot van zijn rede gaf de heer 

Van Riel een zeer knappe samenvatting, 
een verklaring van de figuur Thorbecke, 
met als psychologische basis hetgeen 
Noyes zegt in zijn Clinical Psychiatry 
over het aanpassingsmechanisme der 
persoonlijkheid. Gebrek aan plaatsruim
te maakt het ons niet mogelijk dit {uit
voerige) deel van zijn betoog integraal 
te publiceren, zodat wij ook hier met 
enige citaten moeten volstaan: 

"Naar mijn oordeel moeten wij de be
houdzucht en de houterigheid van Thor
becke - op ieder gebied, zelfs het finan
ciële: hij werd wel van gierigheid be
schuldigd - zien als reactie op de eeuwi
ge financiële moeilijkheden thuis ...• Wie 

bo- -· ....... " 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

De zilveren legpenning, die de VVD ter 
gelegenheid van de Thorbecke-herden· 
klng liet. slaan. Bestellingen bij de 
Haagse VVD-afdeling. 

Zlich handhaven wil en vooral wie hoger
op wil in de wereld, als jongmens van 
schulden moet leven, geld moet lenen bij 
vrienden, ooms en tantes en dat later 
onder ontberingen terugbetalen moet, is 
in de positie dat hij noodzakelijkerwijs 
een verweermechanisme opbouwt. En 
Thorbecke deed dat in een zeer positieve 
en maatschappelijk nuttige vonn. Hij 
sloot zich af, maakte zich financieel tot 
op zekere hoogte, via zuinigheid en de 
opbrengst van zijn boeken, onafhanke
lijk en toonde verder tegenover de bul
tenwereld zich uitsluitend als "masque 
de fer". Dat alles op de grondslag van 
een uitnemende substructuur: eerlijk
heid, oprechtheid, werklust en vooral 
verantwoordelijkheidsgevoel. Dat deze 
zeer temperamentvolle jongeman niet 
op de avances van Zl]n latere schoon
moeder, toen nog maar 31 jaar oud 
(Thorbecke was to_en 23) inging, pleit in 
hoge rriate voor z1jn karakter en ZlJn 
doorzicht .... Aan Thorbeeke's mentaUtelt 
ontbrak niets dan alleen het vermogen 
om uit zichzelf te treden, zich los te 
maken van zijn levensgeschiedenis. 
Maar dat onvermogen was resultaat 
van het verdedigende complex'". 

De heer Van Riel wees erop dat Thor
becke zich van zijn jeugd af inkapselde, 
geen teleurstellingen in zijn eigen intie~ 
me kring kon verdragen en niet vrij 
was van een zekere dosis rancune: dat 
kan men dikwijls opmerken bij sterke 
karakters, die in hun jeugd teveel aan 
de Ietband worden gehouden en zichzelf 
later een stalen keurslijf aanpassen. 
"De man gaat rechtop, maar de speel
ruimte is beperkt. Vrij is hij daartegen
over als minnaar-echtgenoot. De situatie 
bracht dat in een stralend huwelijk me
de. Een mensenvriend in de ruimere zin 
des woords worden zulke lieden zelden 
en dat kan een politicus in de weg 
staan. Bij wisselende meerderheden", al
dus de heer Van Riet, "verdient gemeen
de bonhomie de voorkeur en kan voor
gewende bonhomie tot aanbeveling 
strekken". 

Mensenkennis 
Velen hebben verondersteld dat Thor

becke een gebrek aan mensenkennis 
had. Dat is volgens de heer Van Riel 
niet waar. De stelltng omtrent de men
senkennis behoort z.i. te luiden: "Thor
becke interesseerde zich slechts voor 
mensen in die kwaliteiten, die hem aan
gingen. Hij was trouw in alles, maar 
slechts mevrouw Thorbecke en de over
blijvende kinderen hadden een diepere 
claim op zijn gemoed". 

De heer Van Riel besloot zijn rede 
aldus: "Mijn bedoeling was aan te tonen 
hoe in een bepaalde periode in Neder
land de wisselwerking tussen het supe
rieure individu en de gemeenschap in 
concreto verliep. Superieur was Thor
becke zonder meer; niet alleen door zijn 
verstand, maar ook omdat aan zijn fou
ten nergens de smet der verachtelijk
heid kleeft en dat is zeer zeldzaam. Hij 
kon niet anders zijn dan hij was op 
straffe van niet te zijn en heeft zijn 
positieve mogelijkheden altijd en onder 
alle omstandigheden tot het uiterste be
nut.Maar zelfs met Thorbeeke's ijzeren 
wil kan men van een introverte daden
mens van het hoogste kaliber geen ex-
•-•- ... ,u ....... _ .. t.. ... -.. ,. 
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Thorbetkflhuis: 
f 227.093,10 

ISO.OOO 

50.000 

Voor het Thorbeckehuis, het 
door de VVO aangekochte pand 
ter huisvesting van het algemeen 
seretariaat van de partij, ia ook 
de afgel.open twee weken weer een 
mooi bedrag binnengekomen. De 
thermometer is thans opgeklom
men tot f 227.093,10 (stand van 
dinsdag jl.). 

Wij moeten de benodigde drie 
ton zien te halen en wekken alle 
leden nogmaals op hun bijdrage te 
storten: postgiro 67880~ ten name 
van VVD te Den Haag, onder 
vermelding: "Th.orbeckehuis". 

Teleurstellend ontwerp 
Thorbeckezegel 

Er is de taats~ Jaren In krin
gen van postzegelverzamelaars 
nogal eens kritiek gespuid op de 
ontwerpen van N ederl&Ddse post
zegels. Da~ is begriJpelijk, omdat 
de esthetische dienst v&D de PTT 
nu eenmaal ·een voorkeur heeft 
voor zeer moderne ontwerpen, die 
niet met ieders smaak overeenkG
men. 

Vermoedelijk zal de kritiek op 
de zegel ter herinnering van de 
honderdste sterfda,g van Tborbec
ke niet tot filatelistische kringen 
beperkt blijv(>;n, Liberaal Neder
land, dat met speciale belangstel
ling naar de herdenkingszegel 
heeft uitgekeken, zal ronduit te
leurgesteld zijn. Er zou toch wel 
een meer aansprekend ontwerp 
denkbaar zijn geweest dan de in 
keurig zwart schoonschrift op een 
blauwe achtergrond gedrukte 
tekst. "Er is meer dan voorheen 
in de wereld te doen" met daaron
der 1798 Thorbeeke 1872. 

De dienst esthetische vonnge
ving verdedigt zich in het boekje 
dat ter gelegenheid '\ran de uitgif
te van de zegel is verschenen met 
de mededeling dat "er de voor
keur aan wordt gegeven de staats
man door middel van zijn eigen 
woorden biJ het publiek te laten 
overkomen, daar een portret een 
te statische indruk zou achterla
ten en zijn actualiteit- beter naar 
\'oren komt door zijn geschrifte• 
dan door zijn portret." 

De ontwerper van de zegel is 
Gerrit Noordzij, geboren 1931. Hij 
beoefent vele technieken: schrij
ven·,. scbilderen, steenhouwen, gra
veren in hout, koper en glas. Te-
genover deze veelzijdigheid staal 
een zekere beperking in de keuze 
van ontwerpen, aldus de PTT. Hij 
maakt alleen letters. Noordzij die 
in 1965 de kluderpostzegels met 
kindertekeningen ontwierp, do
ceert schrijven en lettertekeJten 
aan de Koninklijke Academie van 
Beeldende Kunsten in Dea Daag 
en lettervorm aan het Hoger In· 
stituut voor Drukkunst in Ant
werpen. 

Thorbedtebijlage - 9 

Op het Thorbeckeplein 
"Wanneer Amsterdam de hartader 

van het land is, dan klopt die hartader 
&1 zeer flauw." Met dit citaat van Thor· 
becke opende staatssecretaris Vonhoff 
.zijn rede bij de Thorbecke-herdenkîng 
van de afdeling Amsterdam op het naar 
de liberale voorman genoemde plein. 
"Dit oordeel' over Amsterdam, lijkt al 
bijzonder weinig aan~opingspunten te 
bieden voor een herdenking hier van 
zijn sterfdag, juist honderd jaar gele
den. Daar staat echter tegenover dat er 
tussen Amsterdam en Thorbecke ook 
van. veel positievere verbindingen kan 
worden gesproken. Thorbecke bracht 
hier twee uiterst belangrijke studiejaren 
door die hem z6 goed voorbereidden op 
zijn Leidse studententijd dat hij op de 
dag van zijn inschrijving daar onmid
dellijk het kandidaatsexamen in de filo
sofie en de klassieke letteren kon afleg
gen (als negentienjarige)", aldus mémo
reerde de heer Vonhoff. 

Hij wees verder op het feit dat hij 
niet alleen meerdere malen figuurlijk 
Holland op zijn smalst heeft doOrgra
ven, maar dat ook Ietterlijk dee? door 
de verbinding tussen Amsterdam en de 
Noordzee via het Noordzeekanaal wette
lijk mogelijk te maken. ,.Het siert de 
Amsterdamse overheden dat zij later 
ruim genoeg blijken een standbeeld voor 
Thorbecke te laten oprichten, een man 
die ondanks zijn grote verdiensten nog 
wel eens met de Amsterdamse heren 
botsen zou (maar dat gebeurL wel eens 
vaker met rijksbestuurderen). Het 
Haagse gemeentebestuur zei geen ruim
te hebben voor de plaatsing van een 
standbeeld van Thorbecke.'' 

De heer Vonhoff noemde Thorbecke 
een man van een nationale betekenis die 
nog steeds overal in ons politiek bestel 
direct voelbaar is. ,.Vrouwen en mannen 
als Thorbecke zijn in die zin nationaal 
bezit dat hun bijdrage aan de wording 
van de verhoudingen en omstandighe
den aan ons hele land ten goede komt. 
De 'erkenning van dat feit is de grond
slag voor een nationale herdenking. Het 
is begrijpelijk en eervol dat vertegen
woordigers uit allerlei kringen en rich· 
tingen daa.raan deel willen en kuunen . 
hebben. Maar liet zo~ een verschrikke
lijk misverstand zijn daaruit dé conclu
sie te trekken dat Thorbecke daarmee 
tot een soort geobjectiveerde kleurloos
heid zou zijn verheven. Thorbecke was 
een liberaal, een zeer markante, zeer 
overtuigde liberaal en in woord. opvat
ting en daad daarmede zowel een fel 
bestrijder van het conservatisme als van 
socialisme en communisme.'' 

Onzinnig 
"De speculaties die men hier en. ~aar 

tegenkomt over zijn mogelijke polibeke 
kleur in dit tijdsgewricht zijn onzinnig, 
soms op het onzindelijke al, vooral als 
ze bedoeld zijn als strijdmiddelen in de 
huidige politieke strijd. Een herdenking 
van Thorbecke door ons als liberaal van 
nationale allure heeft m.i. alleen zin als 
zijn figuur voor ons liberalen nu nog-dui
delijke actuele betekenis heeft," vervolg
de de hr. Vonhoff. "En die betekenis is 
er en dan denk ik niet in de eerste plaats 
aan zijn prachtige en belangrijke werk 
op het gebied van de constitutie en het 
gemeente-provincierecht. De actuele be
tekenis van Thorbecke ligt voor on& li
beralen nog veel meer in de gedachten 
die hij heeft uitgesproken over de demo
cratische rechten, de vriJheid, de open
baarheid van het bestuur, de verdraag
zaamheid en de noodzaak tot 'hervor~ 
mingen. Wie dat rijtje nagaat en con
stateert wat er nu in onze samenleving 
gebeurt, begrijpt de behoefte ons hier en 
vandaag uit te spreken over onze ver
bondenheid met Thorbecke. Nog steeds 
en nog altijd." 

Staatssecretaris Vonhoff bij het 
Thorbeckemonument 

zij als fascistisch zouden worden aange
duid, maar die zich nochtans in niets 
onderscheiden van de fascistische ter
reurgroepen uit de jaren twintig en der
tig ... Dat behoeft niet alleen te zijn 
terreur in de vorm van moord of man
slag, het kan ook zijn in de vorm van 
intimidatie, het politieke tegenstanders 
het spreken trachten te beletten en do~ 
centen en studenten trachten te verhin~ 
deren collegezalen te bezoeken en hun 
werk te doen.'' 

Uitdaging 
,,Wij worden gesteld voor de vraag 

hoe ons standpunt in die conflicten moet 
zijn en juist de ontmoeting met de libe
raal Thorbeeke kan ons doen leiden tot 
een afgewogen lUltwoord op' die uît<là
ging. Dat is zeker geen vergoenijking of 
een poging de strijd te ontgaan in de 
gevallen waar de strijd geboden is - en 
die is overal geboden waar de verdr~g~ 
zaamheid~ en de terreur zeer duidelijk 

aanwezig zijn. Dat is aan de andere 
zijde niet de blinde repressie, het weg
nemen van de vrijheid. Bescherming 
van de vrijheid door een vernietiging 
ervan. Onverdraagzaamheid om de on-

. verdraagzaamheid te redden zijn even
zeer verwenselijke en onbruikbare me· 
thodes. Maar wij moeten doorgaan met 
als crimineel aan te merken wat crimi· 
neel is en die criminaliteit te bestrijden 
en ons wat dat betreft niet laten mislei
den door pseudo-wetenschappelijke ver~ 
handelingen. Daarbij dienen wij ons te 
realiseren dat het in de geest van Thor
becke is en ons als liberalen bij uitstek 
past bij voortduring na te gaan hoe 
communicatielijnen in onze samenleving 
verbeterd kunnen worden. Wij zijn als 
liberalen bij uitstek geroepen krachtens 
onze levenshouding te bezien ho-e in een 

. moderne samenleving met een hoog 
scholingsniveau vormen gevonden kun
nen worden iedereen bij die vormgeving 
van die samenleving te betrekken. Wij 
zijn er niet om te zeggen: ,.Ze willen 
niet." We zullen ons moeten inzetten de 
beste voorwaarden te scheppen. Dat ver· 
eist denkwerk op allerlei gebied. Wij 
liberalen moeten daarvoor klaar zijn 
evenals voor het vormgevende handelen 
dat daarmee verbonden moet zijn. Niet 
alleen nationaal, ook internationaal. Of 
zoals Thorbecke het in 1844 formuleer
de: "Er is meer dan voorheen in, de 
wereld te doen; er wordt oneindig groo
ter menselijk en natuurvermogen tot 
één doel ingespannen; hetgeen elk ver
mag, zij niet boven de vroegere maat, 
de menigte, welke de gezamenlijké taak 
helpt volvoeren groeit grenzenloos aan.,. 
En verder: .,Nauwelijks ontspringt eene 
gedachte, een stelsel, een eisch, of zij 
worden door honderden behandeld of 
verwerkt en dringen tot duizenden door, 
Die ogen en oren heeft, ziet en hoort 
dagelijks op de verste afstanden, als 
ware hij er bij. Er komt tussen de on
derscheidene natiën eene vermaatschap~ 
ping en vermenging van voortbrengende 
krachten, welke zich in gelijkheid van 
beginselen, aanleg, stijl e:Q. toon op~n
baarende, allengs n,ade.-t tot de eenheld 
ener europeesóhe, het DAtionale bebeer.:.
schende wereldkraeht.'' 

"Mogen wij als liberalen de uitdaging 
in die woorden nu verstaan en er naar 
handelen," aldus besloot de staatssecre
taris. 

Amsterdam, 1938 

De heer Vonhoff merkte op dat de 
rechten en vrijheiden niet onbedreigd 
zijn in onze dagen. "De strijd om de 
vrijheid is nooit ten einde. Thorbecke 
heeft die vrijheid altijd duidelijk gezien 
als een vrijheid die niet aan minderhe- Wat ouderen onder onze lezers zullen nog menige oude bekende herkennen op 
den ontzegd kon worden. Minderheden de hier afgedrukte foto, gemaakt ter gelegenheid van de kranslegging bij het stand-

beeld van Thorbecke te Amsterdam op 3 november -1938. Het was toen prec,ies 
dienen daarom gerespecteerd te worden. 90 jaar geleden dat de Grondwd van 1848 in werking trad, waaraan Thorbecke zo'n 
Verdraagzaamheid is een eerste liberale groot aandeel heeft gehad. 
wet. In zijn markante persoonlijkheid is De meesten van hen, die voor het standbeeld staan opgesteld, hebben we nog 
echter Thorbecke tevens de illustratie kunnen identificeren. Het zijn: eerste van li-nks mr. N. J. C. M. Kappeyne van de 
bij uitstek dat er geen sprake van is dat Coppello; vijfde van links mr. J. Rutgers, algemeen secretaris van de Liberale 
verdraagzaamheid en slapheid synonie- Staatspartij; de oud-mintster jhr. Ir. 0. c. A. van Lidth de Jeude, eveneens vice-
men zouden zijn. In deze weken bete· voorzitter van .de par'tij; mr. E. H. Drievoet, vice-voorzitter van de afd. Amster-
kent de herdenking van Thorbecke dat dam; A.W. Abspoel, afdelingssecretaris en redacteur van "Het Liberale Weekblad"; 
er bij uitstek en fel geprotesteerd moet mevrouw Joh. Meijer-Rummefhoff, secretaresse van de Vrouwengroep {hoofd-
worden tegen de opvatting dat onze bestuur); S. Salomons, afdelingsbestuurder; H. J. Bon, eveneens bestuurder van de 
maatschappij en ons politiek systeem Amsterdamse afdeling en voorzitter van het toenmalige Nederlands Onderwijzers 
geen ruimte zouden geven aan uitingen Genootschap. Uiterat rechts: met hoge hoed, de Imposante figuur van het Amster-
van minderheidsgroeperingen. Wij wor~ damse gemeenteraadslid en jarenlange befaamde wethouder Walrave Boissevain; 
den helaas geconfronteerd .met allerlei tweede vu rechts J. L. F. de Meyere J. L. Fzn., voorzitter van de Amsterdamse 
vormen van terreur door groepen die afdeling en vervolgens (met lichte jas en bril), S. S. Citroen, chef van het Am
zich zwaar beledigd zouden voelen als sterdamse bureau van de L.S. 
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Prinselijke vrijheid door mevrouw H. VAN SOMEREN-DOWNER 

I 

De herdenking van een nog steeds zo 
actuele- figuur als Thorbecke geeft aan
leiding een enkél facet uit zijn leven en 
werk op het heden te projecteren. Het is 
bij beide herdenkingen vele malen ge
zegd: Thorbecke heeft de macht van de 
koning ingeperkt, overigens niet van 
andere leden van d~ koninklijke familie. 

De Oranjevorsten hebben -op een bui
tengewone wijze inhoud gegeven aan 
hun na-Thorbeckiaanse constitutionele 
positie. Dit is zeker een van de redenen 
waarom er zo weinig echte republikei
nen in Nederland bestaan en dat diege
nen die het zijn nog wel eens plegen te 
zeggen dat indien de republiek uitgeroe
pen zou worden onze Koningin Juliana 
df eerste gekozen president zou zijn. 
Een beter relatie tussen vorstin en volk 
is nauwelijks denkbaar. 
Thans heeft zich een nieuwe generatie 
aangediend, die al midden in het maat~ 
schappelijk gebeuren staat, onze ki"oon~ 
prinses en haar echtgenoqt zijn daarvan
uiteraard de meest in het oog vallende 
personen. Twee intelligente integere 
mensen die betrakken wensen te zijn bij 
het _gebeuren van vaJ)Qaag, die met 
mensen spreken,_ die .willen weten wat 
er leeft, wat er beweegt en waardoor de 
mensen bewogen. worden. 
. Staatsrechtdeskundigen, onder wie 

wiJlen professor Oud, hebben gelukkig 
de speelruimte van de leden van het 
Koninklijk huis ruim willen zien. Zij 
grepen daarmee in wezen terug op de 

. direct op Thorbacke volgende periode, 
waarin het geheel gewoon was dat prin
sen in het openbaar zich in duscussies 
mengden. In Staatsrechtelijke geschrif
ten is oVer deze toen kennelijk normale 
gang van zaken geen ernstige ongerust~ 
heid uitgesproken. Toch groeide er zon
der grondwettige reden een soort koud
watervrees voor maatschappelijk bewe
gen van prinsen en prinsessen. De ver
manende vingers, in Nederland over
vloedig aanwezig, gingen al omhoog als 
een prinses of prins een mens met een 
eigen mening en wil bleek te zijn. Men 
kan zeggen dat de prinselijke vrijheden 
zich in omgekeerde richting als de men-
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sclijke ·vrijheden ontwikkelden. 
Tot voor enkele jaren is er van de 

door Oud verdedigde grotere vriJbeden 
van de leden van het Koninklijk huis in 
de praktijk niet heel veel terecht geko
men. Toch zien Hare Koninklijke Hoog
heden Prinses Beatrix en Prins Claus 
hu.n taak als een maatschappelijke 
functie, pa~;~send in de verhoudingen van 
deze tijd. Prinses Beatrix, die straks als 
vorstin alle beperkingen die daar consti
tutioneel bijhoren, zal ervareri, ma~r nu 
nog ,.vrij" is, wenst met zo veel moge
lijk mensen uit allerlei groeperingen 
contact te hebben op een wijze die haar 
ligt. ' 

Premier Biesheuvel heeft gelukkig ge
zegd dat leden van het Koninklijk huis 
zie~ zeer wel kunnen bewegen in maat
schappelijke fUncties. Hij gaf de publie
ke opinie als het ware de pin op de neus 
door te zeggen dat deze dat dan ook 
moet kunnen verdragen. "Met name 
voor de echtgenoot van onze toekomsti
ge vorstin moeten de grenzen niet te 
nauw-getrokken worden." 

Op de dag dat de oudste van onze 
jongste Prinsen-generatie, Prins Willem 
Alexander, 5 jaar werd.- discussieerde de 
Tweede Kamer over de kwestie van de 
omstreden subsidie voor het Angola

. comité. De Kamer was zo eerlijk en 
zo wijs Prins Claus er buiten te laten. 
De verjaardag van de waarschijnlijk 
volgende _Oranjevorst Was een soort 
symbool. We werden nog eens even op 
het feit gedrukt dat er al weer een nieu
we generatie-van Prinsen in aantocht is, 
zo te zien anciernemende flinke figuren. 
Zij groeien op in een wereld, (en iedere 
ouder weet dat dat sneller gaat dan wij 
vermoeden op het moment dat zij in de 
wieg liggen). die blijft veranderen. die 
steeds meer mogelijkheden, maar ook 
steeds meer redenen zal geven voor de 
leden van het koninklijk huis zich in de 
maatschappij te bewegen. 

Dit -betekent dat publiek~ opinie, 
krailten, politici zich niet geschrokken 
moeten tonen als een lid van het Konin
klijk huis een mening verkondigt die op 
zichzelf een stukje discussie vormt. 

Zelfs liberale kranten hebben getracht 
de maatschappelijke ruimte voor Prins 
Claus te verkleinen door .zijn aftreden 
als voorzitter van een besproken com
missie te eisen, omdat die commissie, -
n. b. niet eens de Prins zelf! --- een me
ning had verkondigd. Welke mening 
men over het vraagstuk van de subsidie 
ook mag hebben, alleen de verantwoor
delijke ministers maken uit of het een 
kwestie van staatsbelang raakt. Deze 
staatsrechtelijke casuïstiek, afkomstig 
van het kabinet Marijnen, maar als 
norm zeer hanteerbaar, geeft de Prins 
veel ruimte. Wie die ruimte weer door 
allerlei drogredeneringen wil beperken, 
frustreert het functioneren van een mo
derne monarchie, die wij behalve princi
pieel, ook nog volledig kunnen steunen 
omdat het om voortreffelijke mensen 
gaat, die zich betrokken voelen bij het 
gebeuren van vandaag. 

Het is eenvoudig onzin te beweren dat 
de Prins inzet zou zijn geweest van een 
politieke discussie. Hij behoorde tot een 
groep, i.c., een commissie, die een be
paalde mening had. 

Laten wij hopen dat het de laatste 
keer is geweest dat op een zo bekrom
pen wijze is getornd aan de rechten --
in wezen verbonden aan de plichten --
van een modern vorstenhuis. Als in Bel· 
gië prinsen. in de Senaat kunnen zitten, 
als in Engeland Prins Charles zich 
openlijk tegen het Concorde-project 
mag uitspreken,· zou dan een integer en 
intelligent man als Prins Claus zich bui
ten de meningsvorming moeten houden 
over zaken die ons allen raken? Ner
gens in de Grondwet staat dat Prinsen 
alleen met gulden glimlachjes linten mo
gen doorknippen. 

Van Thorbecke via Oud loopt een dui
delijke lijn na3.r de huidige situatie. Geen 
liberaal behoeft daar moeite mee te heb
ben. Een Thorbecke-herdenking is een 
goede gelegenheid de zaken in historisch 
perspectief te zien. Het is goed om te
rugziende op een recente discussie een 
zekere gêne te veronderstellen, althans 
te verwachten, over de aangevoerde ar
gumenten. H. V. SOMEREN 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Thorbecke als minister 
,.De dood van Thorbecke heeft mtj ge

weldig aangegrepen." Dit schreef, hon
derd jaar geleden, Thorbeeke's "beste" 
politieke tegenstander, Groen van Prin
.sterer aan Kuyper. 

Nu, honderd jaar nä 1872, worden wij 
niet meer aangegrepen door de dood 
van Thorbecke. Wèl zijn wij nog steeds 
diep onder de indruk van zijn leven, zijn 
geweldige wetgevende en bestuurlijke 
arbeid. Eén van zijn (vele} biografen 
zegt: "Van 1849 tot 1872 is Johan Ru
dolph Thorbecke de eerste en de onmîs
bare man geweest in het Nederlandse 
staatkundige leven. Zelfs als kamerlid 
was hij - volgens Opzoomer - "met
terdaad 's lands eerste minister." 

En van Groen van Prinsterer, die ik 
al eerder noemde, is tevens de uit
spraak: "Sedert aan onze eerste Koning 
de regeerstaf ontviel, is Thorbecke zijn 
opvolger geweest, door genie en veer
kracht. Altijd, als hoofd der liberale 
partij, de aangewezen man. Altijd on
misbaar.'' 

Er is, in de loop der tijd, veel geschre
ven over Thorbecke. Dezer dagen, bij de 
herdenking van zijn honderdste sterfdag, 
wordt er ook veel over hem gesproken. 
Zelf zou ik vandaag stil willen staan bij 
Thorbecke als minister. 

Men we~t dat Thorbecke aan drie ka
binetten zijn naam heeft gegeven, en 
wel van 1849 tot 1853, daarna van 1862 
tot 1866 en tenslotte van 1871 tot 1872. 
Het is vooral het eerste kabinet-Thor
becke, het ministerie van hervorming, 
dat terecht faam heeft venvorven. Ik 
kom daarop later terug. 

Middelpunt 
Thorbeckes optreden in de Staten-Ge

neraal dateert van 1840, in welk jaar hij 
door de Staten van Holland werd geko
zen in de zogenaamde Dubbele Kamer, 
die de voorstellen tot herziening van de 
grondwet had te beoordelen. 

In 1844 werd Thorbecke lid van de 
Tweede Kamer. Na zijn verkiezing jn 
1840 gaf hij in een brief aan zijn echt
genote er blijk van op de hoogte te zijn 
van het geringe enthousiasme van ko
ning Willem I over zijn benoeming. De 
Koning beschouwde hem, en van zijn 
standpunt bezien bepaald niet ten on
rechte, als een zeer te duchten bestrij
der van de tot dusver vigerende staat
kundige praktijk. In de brief aan zijn 
vrouw Adelheid, waarop ik zojuist doel
de, schrijft Thorbecke: "Ik hoorde dat 
onder alle verkiezingen Zijne Majesteit 
geene in zulke mate leed had gedaan 
dan de mijne; ja Zijne Majesteit ware 
ten aanzien van alle overige tamelijk 
onverschillig; maar beschouwde mij als 
iemand die een middelpunt kan worden 
en eene partij of fractie kan formeren". 
Hoezeer de koning gelijk heeft gekre
gen, meen ik in deze kring niet nader 
behoeven toe te lichten! 

Na afkondiging van de grondwetsher
ziening in 1848, aan welke herziening 
Thorbecke als voorzitter van de grond
wetseemmissie zoveel had bijgedragen, 
en na de verkiezingen in datzelfde jaar, 
lag het volstrekt in de rede dat Thor
becke regeringsleider zou worden. Toch 
is hij, als gevolg van allerlei politieke 
verwikkelingen, die ik nu niet zal ver
melden, tot november 1849 buiten het 
kabinet gebleven. 

Thorbecke heeft het ministerschap ze
ker niet geambieerd als bekroning van 
zijn maatschappelijke carrière, doch van
uit de overtuiging dat hijzelf zou moe
ten realiseren wat hij in de grondweta
commissie had voorgesteld. 

Dat het ministerschap van een zo uit
gesproken figuur als Thorbecke bij 
sommigen, ook buiten het parlement, 
niet met onverdeelde vreugde werd be
groet, laat zich denken. Men voorspelde, 
dr ~ "buiten de Kamer een ministerie
Thorbecke het onpopulairste ministerie 
zou zijn dat er ooit geweest is, en dat 
het wèl gezien zou zijn bij couranten
schrijvers, maar niet bij de hoge e..'"l. 
middelklasse der natie." En, zo werd 
eraan toegevoegd, ., Thorbecke is daar
enboven zeer ongemakkelijk." 

Torentje 
Wat daarvan ook geweest moge zijn, 

Thorbecke toonde al direct na zijn en
tree op Binnenhof 19 over eigen inzich
ten en verlangens te beschikken. Eén 
van zijn eerste beslissin,Jen betrof zijn 
eigen werkkamer: niet tevreden met de 
kamer, die tot dan bestemd was voor de 

Minister Geertsema, tijdens het uit
spreken van zijn rede in de Haagse 

Kloosterkerk 

minister, verdrong hij de secretaris-ge
neraal uit diens werkvertrek in het To
rentje. Zoals u misschien weet, hebben 
alle ministers van binnenlandse zaken 
na• Thorbecke, en dus ook ik, daarvan 
de aangename vruchten geplukt: deze 
torenkamer is buitengewoon plezierig. 

Hoe zag het departement van Binnen
landse Zaken dat Thorbecke aantrof, er 
uit? Het Ministerie telde in de vorige 
eeuw een wisselend aantal afdelingen. 
In 1849 waren het er vijftien. Veel van 
deze afdelingen, zoals Waterstaat en 
Publieke Werken, Onderwiijs, Kunsten 
er.. Wetenschappen, Nationale Nijverheid 
en Armwezen, zijn later uitgegroeid tot, 
of opgegaan in, zelfstandige departe
menten. 

Binnenlandse Zaken als "moederdépar
tement.'' 

Ook in Thorbeckes dagen was er al 
sprake van afsplitsing van bepaalde at
delingen, doch Thorbecke wilde daarvan 
niet weten. Hij oordeelde ,.dat het voor 
de goede gang van zaken niet zo zeer 
aankomt op de uitgestrektheid zijner 
taak, als wel op de keus van geschikte 
personen, die hem bijstaan." En in 1864 
verklaarde hij in de Tweede Kamer: 

.,Men wil van onze ministeriën kleine 
departementen maken, met een kleine 
werkkring, een kleine taak, een kleine 
macht; Mijnheer de President, zolang ik 
er zal zijn, zal dat niet gebeuren." 

Hij had gelijk: eerst vijf jaar na zijn 
dood ging men over tot de eerste split
sing van dit grote ministerie. 

Vóór Thorbeckes benoeming tot mi
nister van Binnenlandse Zaken was men 
in de Kamer bepaald niet te spreken 
over dit ministerie. Er was ernstige kri
tiek op de geringe voortgang in het 
aanbieden van wetten of het afdoen van 
zaken. Men sprak ook over ,.de geldver
spilling, door onachtzaamheid en werke
loosheid van dit departement veroor
zaakt" en men uitte het vermoeden .,dat 
bij een eenvoudiger beheer een minder 
tal van beambten bezoldiging zou be
hoeven." 

Daannoeten we bedenken, dat op dit 
ministerie in die tijd maar ongeveer 
honderd ambtenaren werkten. 

Aan het hoofd van het departement 
van Binnenl. Zaken kwam dus Thorbec
ke te staan, de onverzettelijke regent, 
de stugge wetenschapsman. Maar daar
mee Is slechts één aspect van de per
soonlijkheid van Thorbecke genoemd. 
Thorbecke was óók, zo blijkt utt zijn 
particuliere correspondentie, tot het 
Uiten van genegenheid en vriendschap 
zeer wel in staat. Als minister verborg 
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Samenvatting van de rede van mr. GEERTSEMA 

hij het gevoelige echter achter het zake
lijke. 

"Wacht op onze daden" 
Tijdens het eerste en het tweede mi

nisterie-Thorbecke is indrukwekkende 
wetgevende arbeid verricht, ,.snel en 
goed ontworpen en meesterlijk verde
digd," zoals prof. Kranenborg in zijn 
Nederlands Staatsrecht schreef. 

En men kan vellig stellen, dat Thor-_ 
becke zich geenszins aan grootspraak 
heeft schuldig gemaakt, toen hij in 
1849, op het verwijt van de oppositie 
onder leiding van Groen van Prinsterer, 
dat zijn kabinet homogeniteit miste, 
geen programma had, het beroemd ge
worden antwoord gaf: ,.Wacht op onze 
daden!" Een antwoord, dat niet voort· 
sproot uit zelfoverschatting, maar uit 
Thorbeckes geringe geneigdheid tot par· 
lementaire debatten over abstracties, 
over leerstellingen. 

"Wacht op onze daden!", geen groot
spraak inderdaad, getuige de reeks be
langrijke wetten die onder Thorbeckes 
verantwoordelijkheid tot stand zijn ge~ 
komen in die periode 1849 - 1853. Ik 
noem in de eerste plaats natuurlijk de 
Kieswet, de Provinciale wet en de Ge
meentewet, drie wetten van fundamen
tele betekenis voor de opbouw van ons 
staatsbestel. De Kieswet met haar be
ginsel van individualistisch kiesrecht, de 
eerste aanzet voor een algemeen kies
recht zoals wij dat thans kennen. De 
Provinciale wet en de Gemeentewet. 
waarin Thorbecke gestalte gaf aan de 
beginselen die ons nu vertrouwd in de 
oren klinken, nl. democratie door repre
sentatie óók op regionaal en lokaal ni
veau, territoriale decentralisatie met 
autonomie en medebewind voor provin
cies en gemeenten, functionerend binnen 
het grotere kader van 's lands bestuur~ 
lijke organisatie. Volkomen terecht is 
met name Thorbeckes gemeentewet ge
prezen als een waar meesterstuk. Het 
zegt toch wel iets, dat deze wet nog 
steeds gelding heeft, uiteraard met in de 
loop der tijd aangebrachte aanpassin
gen. 

Andere wetten van het eerste ministe
rie-Thorbecke zijn de Onteigeningswet, 
belastingwetetn, de jacht- en visserijwet 
en de telegraafwet. 

Met de spade 
Het tweede ministerie-Thorbecke m8.g 

dan wel wat minder historische faam 
genieten dan het eerste - men heeft 
eens een vergelijking gemaakt met het 
appreciëren van een fles goede wijn: de 
eerste dag hogelijk gewaardeerd, de vol
gende dag duidelijk minder - ondanks 
dit alles is ook tijdens dit tweede minis
terie-Thorbecke het nodige op wetge
vingsgebied verricht. 

Thorbecke zelf presenteerde het kabi
net "met de spade op den schouder", 

zoals hij zei, daarmee doelend op het 
totstandbrengen van wetgeving met be
trekking tot de Nieuwe Waterweg en 
liet NoordzeekanaaL Beide vaarwegen 
hebben hun enorme belang voor de ex
pansie van onze twee grote havengebie
den ruimschoots bewezen. Dat diezelfde 
expansie bijverschijnselen heeft die ons 
langzamerhand grote zorgen baren, 
heeft zelfs een man als Thorbecke niet 
kunnen bevroeden. Terugkerend tot 
Thorbecke als creator van wetten ver
meld ik in dit summiere overzicht ten 
slotte nog de middelbaar-onderwijswe'i. 
Wij danken er de hogere burgerschool 
aan en met recht merkt Oud op, dat 
Thorbecke ons volk met de HBS een 
instelling heeft verschaft, welker bete
kenis niet hoog genoeg kon worden aan
geslagen. Inmiddels heeft, zoals men 
weet, voor de HBS met de invoering 
van- de mammeetwet formeel het laatste 
uur wel geslagen, maar hij leeft in ge
wijzigde vorm voort. 

Parlement 
Sprekend over Thorbecke als minister 

kan men zich afvragen hoe destijds de 
politieke verhoudingen in het parlement 
hebben gelegen. 

Van partijen zoals wij die nu kennen, 
is In 1849 nog geen sprake. Wel zijn in 
de Tweede Kamer vier stromingen te 
onderkennen. De grootste daarvan is, 
sinds de verkiezingen van 1848, de libe
rale. De conservatieven, die tot dan de 
meerderheid bezaten. hebben een flinke 
stap terug moeten doen. De katholieken 
hebben in 1848 bij de stembus samen
werking gezocht met de liberalen; deze 
coalitie zal tot halverwege de jaren zes
tig duren; dan begint de katholieke 
steun te tanen. De vierde, en kleinste 
politieke stroming in 1849, is die der 
"anti-revolutionairen" Onder leiding van 
Groen van Prinsterer; de "anti's" stel· 
len zich in de Kamer zowel op tegen· 
over de conservatieven, _ als tegenover 
de liberaal-katholieke coalitie. 

Niet alle liberalen zijn echter volbloed 
.,Thorbeckianen"; het ontbreken van 
een partij-organisatie maakt een zich 
zelfstandig opstellen van leden in het 
'Parlement mogelijk en in feite ook ge
bruikelijk. 

De verkiezingen, die volgen op de 
.,Aprilbeweging" van 1853, geven grote 
verschuivingen te zien. De liberalen ver
liezen een belangrijk deel van hun zetels 
ten gunste van conservatieven en anti
revolutionairen. Een jaar later blijkt de 
anti-liberale {en anti-papistische!) 
storm weer voor een groot deel geluwd. 
Bij tussentijdse verkiezingen winnen de 
liberalen weer flink wat zetels terug. 

In 1868 is van de 80 leden in de Ka
mer ongeveer de helft liberaal. Binnen 
de liberale gelederen neemt echter de 
oppositie tegen de dan oude Thorbecke 
toe. Thorbecke heeft nimmer op meer 
dan een 16-20 tal liberalen kunnen steu
nen. Ik noem in het verband van de 
oppositie tegen hem de naam van de 
jonge Fransen van de Putte. 

Louter eer 
De laatste jaren van Thorbeckes Ie· 

ven war-en zeker niet de gelukkigste. 
Vooral na de dood ~ binnen enkele we
ken ~ van zijn beste vriend mr. N. 
Olivier eind 1869 en van zijn v'rouw 
Adelheid, maart 1870, lijkt zijn veer
kracht voorgoed gebroken. Toch zal hij 
nog eenmaal, begin 1871, als minister 
van Binnenlandse Zaken het Torentje 
beklimmen. Zijn laatste kabinet staat 
echter van begin af aan zwak. De ka· 
tholieken onthouden hem steun en bin
nen de sterke liberale gelederen is een 

· jonge vleugel tegen hem afgescheiden 
onder leiding van Sam van Houten. 

De definitieve val van zijn kabinet, juli 
1872, beleeft Thorbecke echter niet 
meer. 

De NRC schreef bij zijn sterven: 
"Zijn naam zal leven, zolang het volk 
leeft, en zijn gedachtenis is louter e~r.'' 

Een een goede vriend schreef: "Wan
neer men de hulde ziet, door het land 
aan Thorbeckes nagedachtenis bewezen, 
dan ziet men, dat het juist dit in hem 
op prijs stelt, dat hij de type van een 
man van karakter, dat hij een compleet 
man \Yas." 

Nu, honderd jaar later, weten wij, dat 
Thorbeckes naam inderdaad nog steeds 
leeft, al is de grote liberaal zelf geschie
denis geworden. 
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N.V. AANNEMINGSBEDRIJFFLIP M 0 L 
postbus 3, H. I. Ambacht 01858 • 3977 
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12% netto huuropbrengst 
gegarandeerd voor 10 jaar 

TORREMOLINOS 

Na de grote successen met de bekende DELTA DEL SUR en' CRUZ 
DEL SUR projecten, brengen wij thans in de verkoop het in aan
bouw zijnde luxueuze flatgebouw 

EUROPARK 74 
2 KRS. AIR-CONDITIONED FLATS 

slechts ca. 300 m van zee, met verwarmd zwembad en exotische tuin. 

Men vindt in het gebouw o.a. een bar, restaurant, T.V. _lounge, 
leeszaal, sauna, 14 diverse boutiques, een gemeenschappelijke 
garage en telefoonaansluiting in elk appartiment. 

PRIJZEN VANF f 47.500.-, COMPL. GEMEUB. 

GEEN MAKELAARSCOURTAGE. 
GUNSTIGE FINANCIERING MOGELIJK. 

BEZICHTIGINGSREIZEN f 250.- p.p.; bij aankoop gratis. 

VOOR INLICHTINGEN EN DOCUMENTATIE: 

MAKELAARS- EN ASSURANTIEKANTOOR 

VAN HULST N.V. 
LID N.B.M., LAAN VAN MEERDERVOORT 77, DEN HAAG. 

TEL. 070- 637904, b.g.g. 017 40 · 5388. 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

bij 

N. V. Scheepswerven "Piet Hein" v .d.z.d. 

TELEFOON 

FA. W. SCHRAM & ZONEN 
BOLNES/PAPENDRECHT 

NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen en kleine roer- en 

stevenreparaties in nieuw HEF:JOK 

ROTTERDAM 010-13 92 75 
BOLNES 01804- 36 44 • 34 09 
PAPENDRECHT 01850- 5 12 22 • 5 14 66 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER B.V. 
TELEFOON 010-503677 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 
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VVD en de Club van Rome 
In dit artikel geeft dr. ir. J. G. Wisse
ma uit Arnhem een beschouwing over 
het rapport van de Club van Rome, 
aangevuld met ziin eigen zienswijze 
over onderwerpen, die verband hou
den met onze toekomstige samenle
ving, Bevolkingsgroei, economische 
expansie, milieubeheer en andere 
zaken, waarover wii als samenleving 
afspraken zullen moeten maken. Deze 
beschouw:ing kan gezien worden als 
een belangrijke bouwsteen voor het 
Liberaal Manifest, waaraan in de partii 
thans wordt gewerkt. 

• 

Bevolkingsvraagstuk 
in Stockholm 

Tijdens de wereld-milieuconfCl'entif.~ 

van de Verenigde Naties te Stockholm 
heeft de Nederlandse minister van 
volksgezondheid en milieuhygiëne, dr. 
L. B. J. Stuyt, ervoor gepleit ook het 
bevolkingsvraagstuk in de overwegin
gen thans te betrekken. Over twee jaar 
zullen de V.N. een were1ldconferentie 
aan dat onderwerp wijden, maar dan 
zijn we weer twee jaar verder. Natuur
lijk zijn er raakpunten te over tussen 
de milieuvraagstukken en die van de 
onrustbarend snel groeiedende wereld
bevolking, maar het zag er naar uit dat 
men te Stockholm het bevolkingsvraag
stuk buiten beschouwing zou laten, ver
wijzend naar de in 197 4 te houden con
ferentie. 

Toen gesproken werd, ter voorberei
ding van "Stockholm" over de instruc
ties voor de Nederlandse delegatie, 
heeft ons Tweede Kamerlid mevrouw 
Ve'der-Smit (als enige) bepleit dat 
ons land daar ook het bevolkingsvraag
stuk aan de orde zou stellen. Minister 
Stuyt heeft haar dat toegezegd en zich 
kennelijk aan die belofte gehouden. 

Het rapport van de Club van Rome 
heeft al veel commentaar losgemaakt: 
commentaar van vooral economen en 
wiskundigen, maar in toenemende mate 
ook van politici. Het advies van de 
.,commissie van zes" van PvdA, D'66 en 
PPR, het zgn. rapport-Mansholt is in 
vele toonaarden gelaakt en geprezen; op 
het VVD-milieucongres heeft mr. H. van 
Riel deze op computerleest geschoeide, 
oude socialistische stokpaardjes nog 
eens doorgeprikt en gewezen op het des
perate streven van bepaalde kringen om 
argumenten te vinden voor door hen 
noodzakelijk geachte fundamentele ver
anderingen van de maatschappij. 

Alvorens enkele kanttekeningen te 
plaatsen bij de politieke punten die uit 
het rapport van de Club van Rome naar 
voren komen, willen we enkele passages 
overnemen uit een eerder door ons ge
schreven artikel over het rapport in de 
Ingenieur van 14 april. 

Het rapport van de Club van Rome 
brengt, afgezien van de concrete resul~ 
taten, twee denkexercities naar voren 
die tot nu toe bij vele discussies over 
m Jndiale problemen ontbraken. In de 
e~rste rtuats is er de overgang van het 
explorat-:eve denken naar normatief 
denken. Onder exploratief denken wordt 
hier verstaan: trends doortrekken, plan~ 
nen maken vanuit historische gegevens 
en huidige potenties. Normatief denken 
i& trachten een reële voo~;stelling te ma
ken van hoe de wereld er over een zeke
re tijd uitziet om dan de lijnen van nu 
naar die toestand te trekken. Het falen 
van exploratief denken in een wereld die 
leeft met exponentiële ·groei wordt ln 
het rapport afdoende duidelijk gemaakt. 
Hoe vreemd het moge lijken, de meeste 
plannen worden op basis van trends ge
maakt, zowel bij de overheid als bij de 
bed lijven. 

Gaan wij de resultaten van het rap
port van de Club van Rome interprete
ren, dan komen wij tot de conclusie dat 
we de ,.Club van Rome-problematiek", 
als we deze slordige uitdrukking even 
mogen gebruiken, tn de eerste plaats 
moeten zien als een sociaal probleem, en 
pas daarna als een technisch en econo
misch probleem. We zullen dit trachten 
toe te lichten aan de hand van de maat
regelen die de Club van Rome noodza
kelijk acht om wereldcatastrofes te 
voorkomen. 

Bevolkingsgroei 
Grosso modo kunnen we stellen dat in 

een land als Nederland voldoende tech
nische middelen voor geboortenbeper
king verkrijgbaar zijn; verruiming van 
de mogelijkheden tot sterilisatie en voor
al voorlichting over geboortebeperkmg 
en abortus is echter noodzakelijk. Dam·· 
bij kunnen we het echter niet laten. 

In c.ulturen met êen expansiekarakter, 

Het enige Nederlandse lid van de 
club van Rome is onze geestverwant 
prof. dr. C. J. F. BöHcher, die overi· 
gens ook het woord voerde op het 
VVD-milieucongres (zie pagina 3). 

zoals wij die reeds zo'n 3000 jaar ken
nen, past een groeiende bevolking. Pa~ 
rallel met de opkomst van de industria
lisatie loopt de opkomst van wat we nu 
maar zullen noemen het 19e eeuwse ge
zinsmodel. Dit gezinsmodel kenmerkt 
zich door een functieverdeling tussen de 
beide echtgenoten die er op gericht is de 
voortbrenging van een groot aantal kin
deren mogelijk te maken. Daartoe 
wordt één der partners geheel toegewe
zen aan het verzorgen van het gezin, 
terwijl de ander de kost verdient. Tot in 
onze dagen is de samenleving buitenge· 
woon intolerant geweest tegenover de
genen die zich niet aan het model willen 
of kunnen conformeren. Hoewel er de 
laatste jaren veel is veranderd kunnen 
we toch stellen dat het gezinsmodel nog 
steeds centraal staat in onze sociale or
ganisatie. Nu doet zich de discrepantie 
voor dat de functie van het gezin niet 
meer primair gericht is op het voort
brengen van kinderen als zodanig, ter
Wijl toch de bovengenoemde functiever~ 
deling tussen de echtgenoten niet is ge
wijzigd. Daardoor is de vrouw, zodra de 
fase van het voortbrengen en verzorgen 
van de kinderen voorbij is, in een va
cuüm beland. Door allerlei maatregelen, 
omstandi~heden en opvattingen worden 
de vrouw nog steeds vele ontplooiings
mogelijkheden onthouden zodat yeel 
vrouwen in feite alleen maar inhoud aan 
hun leven kunnen geven door het voort
en grootbrengen van kinderen. 

De conclusie is, dat de grootste "bot
tleneck" bij dê geboortenbeperking in 
Nederland gevormd wordt door het feit 
dat de vrouw nog te zeer belast is m~t 
een eenzijdige culturele rol waarin haar 
status afhangt van de kwaliteit en 
kwantiteit van haar kindertal. 

Economische expansie 
Volgens de Club van Rome zijn er 

meet· milieumaatregelen nodig terwijl de 
economische expansie moet worden af
geremd. Dat betek~t een steeds gerin
gere jaarlijkse stijging van de materi~le 
welvaart. De problemen die optraden bij 
het afsluiten van recente cao's maken 
duidelijk dat dit voor velen een nauwe-

~ lijks te verteren zaak zal zijn. 
Dit is echter nog maar kinderspel ver~ 

geleken met de problemen die we krij
gen als de grondstoffen, vooral de meta
len opraken. Er zal dan een aanzienlijk 
de~l van de nationale produktiecapaci· 
teit aan de bereiding van vervangings
matcriaal en aan hergebruik van grond
stoffen besteed moeten. worden. Het is 
niet waarschijnlijk dat dit betaald kan 
worden uit de efficiency-rek en andere 
rek die er nog in de overige industrie 
zit. Willen we blijven leven dan zullen 
we met minder materiële welvaart ge
noegen moeten nemen. Wanneer men dit 
de mensen gaat vertellen zal de bood
schap door het grote wantrouwen tussen 
de bevolkingsgroepen niet overkomen. 

Iets van dit wantrouwen vinden we 
terug bij de werkgroep 2000 (DNL, 
7.10.71) waarin met voorbijgaan aan 
andere zaken wordt gesteld dat aller
eerst de machtscentra (bedoeld wordt 
beSlissingscentra) moeten worden bloot
gelegd en gedemocratiseerd, waarna het 
heil dan vanzelf zal volgen. Dit soort 
kritiek is relevant omdat velen veront
rust zijn over de groeiende invloed van 
de wetenschapsmensen, terwijl sommi
gen zelfs regelrecht bevreesd zijn voor 
een overname van de macht door deze 
groep, juist op het moment dat we bezig 
zijn onze samenleving en de onderne
mingen democratischer en doorzichtiger 
te maken. Daardoor voltrekt zich b.v. in 
Nederland een polarisatie tussen de 
planners en de geplanden. Het probleem 
is nu dat de planners steeds meer ruim
te opeisen (efficiency!) en bovendien de 
geplanden niet meer kennen. De gepla~
den hebben daardoor het vertrouwen m 
de planners verloren; wie weet trouwe~s 
nog door wie hij gepland wordt en w1e 
hij direct of indirect plant? De inter
menselijl{e solidariteit, die we zo hard 
nodig zullen hebben om de "Club van 
Rome-problematiek" te overwinnen, 
ma:akt plaats voor achterdocht. 

Betekent dit nu het einde van de de
mocratie? Wij geloven van l).iet, want 
de democratie heeft altijd heel alert ge
reageerd op rampen, meestal als het net 
te Iaat was, maar nog niet zo laat dat 
er een totale catastrofe plaats had ge
vonden. Hoewel er geen reden is voor 

·paniek, zijn rampen op een wat langere 
termijn bepaald niet uitgesloten, reden 
waarom de discussie over het Club van 
Rome-rapport krachtig dient te worden 
bevorderd. 
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Aanbevelingen 
Over de problemen welke opdoemen 

bij de overige aanbevelingen van het 
rapport zullen we kort zijn._ Het herge
bruik van grondstoffen en andere mate
rialen zal naast economische maatrege~ 
Ien ook een mentaliteitsverandering be
hoeven. Bij de milieuproblematiek is het 
adagium "de vervuiler betaalt" verhe
ven tot richtlijn voor het overheidsbe~ 
leid. In analogie hiermee zal de nood
zaak tot hergebruik van grondstoffen 
het nodig maken dat particuliere en 
niet-particuliere verbruikers de door hen 
gebruikte materialen sorteren en retour
neren aan de instantie die ze als grond
stof gebruikte. Naast het adagium "de 
vervuiler betaalt" zullen- we dan ook 
krijgen: "de verbruiker vergaart". 

De schokken die door het opraken van 
de huidige grondstoffen zullen worden 
veroorzaakt, kunnen tamelijk efficiënt 
door het ondernemingsgewijze produk~ 
tiesysteem worden opgevangen. Immers, 
naarmate de . elasticiteiten van het aan
bod van bijv. ertsen kleiner worden, 
ontstaat er een druk om technieken 
voor hergebruik en vervanging te ont
wikkelen. Op het gebied van kunststof
fen die metalen in al hun eigenschappen 
kunnen vervangen, wordt reeds veel re· 
search bedreven. 

In het algemeen kunnen we stellen 
dat de volgende politieke punten uit het 
rapport van de Club van Rome naar 
voven komen: bevolkingsgroei, milieu
maatregelen en economische groei, de 
onderlinge geloofWaardigheid van de 
wereldburgers, ruimtelijke ordening, 
grondstoffenpolitiek en energiepolitiek. 

Overigens hadden al deze onderwer
pen al de belangstelling van de politici 
voordat het rapport verscheen; we be~ 
perken ons hier verder tot de eerste drie 
onderwerpen. 

Stationoir 
Het rapport-Mansholt stelt ~naasj; lm. 

materUne maatregelen voor .de gebooi':.. 
tenbeperking (betere voorlichting, betere 
en gratis mogelijkheden ter voorkoming 
en beëindiging van zwangerschappen, 
vereenvoudiging adoptieprocedure) 
waarmee we kunnen instemmen, ook so
ciaal-economische maatregelen voor. 

Deze maatregelen moeten voor de la
gere inkomensgroepen weer gecompen
seerd worden. Het is zonder meer duide
lijk dat men op deze wijze in de eerste 
plaats een stuk inkomensoverdracht 
tracht te realiseren. Nu kan men twis~ 
ten over de juistheid van de huidige in
komensverdeling, maar dan moet men 
ook zuiver denken en het beestje bij zijn 
eigen naam noemen. 

Het praten over sociaal-economisc~e 
maatregelen ter beperking van de bevol
kingsgroei is toch al een ~ubieuze aan
gelegenheid omdat het effect ervan door 
de deskundigen van sleC'hts zeer onder
geschikt belang wordt geacht; alleen de 
opheffing van de fiscale discriminatie 
van de werkende gehuwde vrouw zou 
een duidelijk effect kunnen sorteren. 
Een beter uitgangspunt dan sociHal-eco
nomische maatregelen is het om er voor 
te zorgen dat alle kinderen diP door de 
ouders niet gewenst worden, ook niet 
worden geboren. Volgens de deskundi
gen komt men bij realisatie hiervan al 
zeel"' dicht terecht bij een stationaire be
volkingsgrootte en misschien schiet men 
zelfs wel door naar een bevolkingsafna
me. Deze constatering zou na aanvullen
de studie door de VVD als richtlijn voor 
de bevolkingspolitiek genomen moeten 
worden, omdat de desbetreffende maat
regelen passen bij liberale beginselen als 
zo groot mogelijke individuele vrijheid 
en minimale ovet·heidsbemoeiing. 

Milieuverontreiniging 
Wat betreft de milieuverontreiniging 

zou eens moeten wol'den bt}keken in 
hoeverre strenge voorschriften voor af
vallozing en -verwerking de groei van 
de materiële goederenproduktie zullen 
indammen. Het is zeer waarschijnlijk 
dat milieumaatregelen alléén de econo
mische expansie al voldoende kan af· 
remmen. 

Over de ond.erlinge geloofwaardigheid 
van de wereldburgers is hierboven reeds 
het een en ander geschreven. Beperken 
we ons tot de binnenlandse kant van het 
probleem dan is het duidelijk dat er in 
de ·eerste plaats nog veel meer openheid 
zal moeten komen. Maar er is meer no
dig en dan denken we aan de verde~·
gaande democratisering op elk terrem 
waar mensen samenwerken. 
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Examenopgave 

De VVD • 1n het parlement Het mag vanzelfsprekend wor
den geacht, dat op universiteiten 
en hogescholen het werk van ons 
parlement nauwkeurig wordt ge
volgd. Het zal evenwel. vermoe
delijk minder gebeuren, dat 
schriftelijke vragen van een Ka
merlid ~ in dit geval van de heer 
De Beer (VVD) ~ onderwerp 
vormen voor een examenopgave 
bij een doctoraalexamen staats
recht. Dat is echter gebeurd op 2( 
mei jl. op de Universiteit van 
Amsterdam. Daarop werd onze 
aandacht gevestigd door mr. L. 0. 
A.--Moll, namens de staf staats~ 
recht van deze universiteit, 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J, E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fraçtle in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de llberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle· 
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerled'n aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
Secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

JOVO-kritiek 
op Wiegel 

Wiegel kapittelt 

Van Wees 

De heer Wiegel geeft op de kri· 
tiek van JOVD-voorzitter Van 
Wees op het zaterdag te Soester
berg gehouden congres het vol
gende commentaar: 

De redevoering Va!l de heer Van 
Wees toont nog eens aan dat de 
JOVD onafhankelijk is van de 

· VVD. Dat neemt overigens niet 
weg dat de heer Van Wees de 
feiten niet kent. Als hij mij tevo
ren had opgebeld had hij die wel 
geweten. 

De heer Van Wees is tegen de 
extra huurverhoging, omdat er 
geen compensatie zou bestaan 
voor de laagstbetaalden. Hij ver
geet echter dat er reeds sinds eni
ge tijd het systeem van de huur
subsidie bestaat, waarop meer en 
meer een beroep zal worden ge
daan als die extra huurverhoging 
doorgaat. 

Als de heer Van Wees meent 
dat extra uitgaven voor ontwik~ 
kelingshulp nodig zullen zijn, dan 
vergeet hij de huidige economî~ 
sche situatie. Wij zullen bijvoor
beeld ook extra geld nodi2' hebben 
voor de bestrijding van de werk
loosheid. 

De Tweede Kamer heeft in de afgelo
pen periode slechts enkele dagen plenair 
in het openbaar vergaderd. Uitzonder
lijk belangrijke zaken waren daarbij 
niet aan de orde. Bij het wetsontwerp 
Erkenning instellingen schriftelijk on
derwijs - overigens een onderwerp dat 
wel van betekenis is - voerde voor de 
VVD-fractie de heer Van Dijk het 
woord. De heer Keja sprak bij de be
handeling van het wetsontwerp met be
trekking tot de pensioenregeling voor 
officieren der Kon.marine-reserve en re
serve-officieren der Kon. Landmacht. 

Het wetsontwerp afschaffing van de 
nieuwe onbelaste reserve vormt de af
sluiting van een belangrijk stuk fiscale 
geschiedenis, in oorsprong nog daterend 
van vóór de Tweede wereldoorlog. Hier
over heeft mr. Koning bij de openbare 
behandeling het woord gevoerd en daar
bij o.m. het belang van deze materie 
voor de scheepvaartondernemingen en 
de verzekeringsmaatschappijen in het 
licht gesteld. Ook het element van wat 
mr. Koning de "gierende inflatie" noem
de speelt in deze zaak een rol. Ofschoon 
mr. Koning de gekozen oplossing van de 
onderhavige problematiek redelijk 
noemde, had hij toch ook wel enige be-

. zwaren. 
Er kwamen verder twee interpellaties 

aan de orde, een van de heer Oele 
(PvdA) over het mijnsluitingsbeleid en 
een van de heren De Gaay Fortman 
(PPR) en Franssen (PvdA) over het 
toelaten van gemeentelijke subsidies ten 
behoeve van de ontwikkelingshulp. 

Sprekende namens mr. Portheine, die 
in Brussel voor de Nederlandse Vereni
ging een voordracht moest houden, zei 
de heer Van Aardenne, dat de VVD
fractie geen behoefte had aan de inter-

"Ik zou het betreuren als de verhou
dingen binnen de JOVD door de soms 
uiterlijk vijandig lijkende houding van 
de verschillende groepen binnen onze or
ganisatie zouden verslechteren." Deze 
woorden sprak de voorzitter van de Jen
geren Organisatie Vrijheid en Democra
tie, de heer D. N. M. vàn Wees, zater- • 
dag 3 juni op het zomercongres van 
deze organisatie in Soesterberg. Hij zei 
dit naar aanleiding van de constatering 
dat een confrontatie van de verschillen
de meningen er tot nu toe in de organi
satie altijd toe geleid heeft dat de 
uiteindelijke standpunten die werden in
genomen getuigden van een welover
wogen stellingname. 

Over de sociaal~economische situatie 
sprekend zei de heer Van Wees het be
schamend te vinden dat de vakbeweging 
geen blijk heeft gegeven van een bereid. 
heid tot wezenlijke matiging van de lo
nen. Zij geeft hierdoor volgens de 
JOVD-voorzitter blijk het vertrouwen te 
hebben geschonden, dat haar door de 
regering was geschonken. Er is een ver
slechtering opgetreden in de werkgele
genheid, hetgeen in sociaal opzicht heeft 
geleid tot schrijnende noodsituaties. De 
oplossing van deze problemen mag niet 
worden :.ngegeven door de verantwoor
delijkheid die de overheid heeft voor het 
welzijn van de burgers. ,,Een ingrijpen 
in de Ionen en prijzen zal hopelijk einde
lijk het gevolg zijn. Minister Boersma 
van sociale zaken is tot nu toe te lank~ 
moedig geweest," aldus de heer Van 
Wees. 

Abortus 
Wat betreft de abortuswetgeving, 

sloot spreker zich aan bij de onlangs 
geuite visie van het Humanistische Ver
bond: Alle wettelijke belemmeringen op 
dit ptmt dienen te worden weggenonien 
en de overheidstaak moet uitsluitend be
staan uit het verlenen van hulp en bij
stand. Besluiten tot onderbreking van 
de zwangerschap komen niet lichtvaar
dig tot stand en vrij beslissen over zul
ke zaken dient te worden bevorderd. De 
regering mag dit niet naast zich neer
leggen. 
Een eenzijdige verhoging van de colle
gegelden vindt de JOVD verwerpelijk. 
De verhoging van collegegelden dient te 
worden gekoppeld aan herziening van 
het systeem van studiefinanciering. De 
heer Van Wees hoopte dat de hoorzit
ting in de Tweede Kamer minister De 
Brauw ervan heeft kunnen overtuigen 
op zijn schreden terug te komen. 

Huursubsidie 
Voordat tot forse huurverhogingen 

wordt besloten zal eerst een goed sys-

pellatie-Oele, omdat een debat over het 
mijnsluitingsbeleid ontijdig, nl. vlak voor 
het uitkomen van nota's over Limburg 
werd geacht. Niettemin verklaarde drs. 
Van Aardenne herindustrialisatie van 
Limburg zeer nodig te vinden. Limburg 
heeft daarvoor een natuurlijk-gunstige 
positie, die ook inet zicht over de gren~ 
zen heen zal moeten en kunnen worden 
uitgebouwd. 

Het onderwerp van de interpellatie-De 
aay Fortman c.s. hing ten nauwste sa
men met de gemeentelijke autonomie; 
een treffende samenloop van omstandig
heden in de week, waarin de honderdste 
sterfdag van Thorbecke werd herdacht, 
aldus mr. Koning. Over het onderhavige 
vraagstuk wordt verschillend gedacht; 
te weinig gezaghebbende auteurs heb
ben er tot nu toe hun licht over laten 
schijnen. Daarom vond mr. Koning het 
tijdstip, gekozen voor deze interpellatie, 
niet gelukkig. Materieel had de heer 
Koning de neiging zich achter het 
standpunt van de regering in deze te 
stellen, maar als besluiten, genomen 
door de regering, in strijd zouden zijn 
met bepalingen van gemeentelijke auto
nomie, is het de vraag of die bepalingen 
niet gewijzigd zouden moeten worden. 

Vragen 

Slechts weinig schriftelijke vragen van 
VVD-zijde ditmaal. De heer De Beer 
greep de afschuwelijke moordpartij op 
het vliegveld van Tel Aviv aan om enige 
indringende vragen over de veiligheids
maatregelen op Schiphol te stellen. 
En een vraag van de heer Tuijnman, 
tezamen met leden uit andere Kamer
fracties, over het ruilverkavelingsbeleid. 

teem van individuele huursubsidies tot 
stand moeten komen. Het gevaar voor 
inflatie als gevolg van deze huurverho
gingen moet niet uit het oog worden 
verloren. Spreker plaatste in dit ver
band enkele kanttekeningen bij de weri.. 
sen van de heer Wiegel, die een versnel
de invoering van de huurverhoging voor
staat. De afremming van de bouwpro
duktie, zoals genoemd door Wiegel, is in 
strijd met het verkiezingsprogramma 
van de VVD, zo zei de heer Van Wees. 
Eveneens leverde hij kritiek op het 
voorstel van de liberale fractievoorzitter 
in de. Tweede Kamer om de Nederlandse 
hulp aan de Derde Wereld te verminde
ren. 

Door de ontwikkeling van de laatste 
tijd Ugt de veronderstelling voor de 
hand dat de samenwerking tussen PvdA 
en D'66 in een kritieke fase is terecht 
gekomen, zeker nu Den Uyl heeft ver
klaard dat hij door deze samenwerking 
op drijfzand terecht lijkt te komen. Den 
Uyl heeft zijn liefdesverklaringen je
gens de KVP niet onder stoelen of ban
ken gestoken en dat terwijl er nog 
steeds in de PvdA een anti-KVP motie 
van kracht is. 

Tot slot van zijn betoog pleitte de 
heer Van Wees voor meer inspraak bij 
het opstellen van de tekst voor het Li
beraal Manifest. Dit pleidooi werd hem 
ingegeven door de omstandigheid dat de 
heren Van Riel en Wiegel deel uitmaken 
van de commissie, die zich beraadt over
de concept-tekst voor dit manifest. Het 
zou beter zijn geweest wanneer een 
groep mensen hieraan zou zijn gaan 
werken die geen binding heeft met 
enige verantwoordelijke politieke func
tie. Dan kan men rekening houden met 
meer wensen en ideeën, aldus de heer 
Van Wees. 

Resolutie 
De ontwerpresolutie leefbaarheid werd 

nadat zij naar aanleiding van de refera
ten van een aantal deskundigen op mi
lieugebied enigszins was geamendeerd, 
door de vergadering aangenomen. Een 
van de overwegingen was dat een actie-
ve bevolkingspolitiek gericht zal moeten 
zijn op een sterke afname van de we
reldbevolkingscijfers en dat de ontwik
kelingslanden moeten streven naar een 
stabilisatie van de bevolkingsgroei op 
korte termijn. Voorts werd o.a. gesteld 
dat het efficiënter benutten van de be-
schikbare energiebronnen, hulpbronnen 
en bebouwbare grond kan bijdragen tot 
stabilisatie van de economische groei. 

- dat bij de industriële produktie 
meer gelet moet worden op verbetering 
van de kwaliteit en vergroting van de 
duurzaamheid van consumptiegoederen. 

De examinandi kregen aan de 
hand van de vragen van de heer 
De Beer en het antwoord van de 
toenmalige minister van 'binnen
landse zaken, de heer Bt;ernink, 
de opdracht de vragen naar hun 
inzicht te beantwoorden. Onder~ 
werp van de schriftelijke vragen 
van de heer De Beer vormde een 
uitvoerig besluit van b en w van 
Heerlen om de algemene politie
verordening van die gemeente zo
danig uit te breiden, dat het aan
bieden, verspreiden, aanbevelen of 
aankondigen van geschreven 
stukken of afbeeldingen op week
dagen in de binnenstad zonder 
voorafgaande vergunning van het 
gemeentebestuur werd verboden. 
Kernpunt hierbij was of de Heer
lense voorschriften zich verdragen 
met art. 7 van de Grondwet. 

Het leek ons interessant van 
eze universitaire examenopgave 
melding te maken, ofschoon de 
vragen uit 1970 dateerden, maar 
die, naar onze mening, niettemin 
nog hoogst actueel mogen worden 
geacht. 

ontwikkeling nieuwe gedragsregels 
moeten worden opgesteld, die meer de 
nadruk leggen op de kwalitatieve dan 
op de kwantitatieve aspe_cten. 

- dat door de rijksoverheid een mi. 
lieuverordening dient te worden vastge
steld, waarin normen worden bepaald 
voor de belasting van het milieu. 

- dat de ruimtelijke ordeningsplan
nen op de korte duur vooral gericht 
moeten zijn op bevordering van het 
openbaar vervoer, bundeling van alle 
vormen van infrastructuur, beperking 
van industriële expansie in het westen 
des lands ten behoeve van andere re
gio's. 
~ dat zo snel mogelijk een geïnte

greerde wetgeving tot stand komt, waar
in alle criteria zijn aangegeven, die 
van essentieel belang zijn voor de be
scherming van ons leefmilieu. 

- dat een bewustmakingsproces tot 
stand zal moeten komen, waardoor elke 
burger tot het besef zal komen dat een 
drastische wijziging van zijn consump~ 
tie en leefpatroon van essentieel belang 
is voor de leefbaarheid in onze wereld. 

Bovendien nam de vergadering nog 
twee moties aan waarin er op werd aan
gedrongen maatregelen te nemen om 
het statiegeld op flessen weer in te voe~ 
ren ter voorkoming van glasafval en de 
plastic vuilniszakken te vervangen door 
zakken van .ander materiaal. 

Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer 
zoekt op korte termijn 

twee 

(steno )typistes 

Nederlands 

één voor hele dagen en 
één voor de middaguren 
(13.00 uur tot 17.00 uur). 

Sollicitaties te richten aan de 
secretaris van de fractie: Mr. A. 
Geurtsen, VVD-fractie, Binnen
hof lA, Den Haag. 

-- dat daarom voor de technologische' __ ~::::::::::::::::::::::::::::::::~~---
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Geestelijk klimaat en verdraagzaamheid 
Mevrouw mr. E. Veder-Smil reageer
de in het meinummer van het maand
blad Geestelijke Volksgezondheid op 
de beschouwingen in het aprilnummer 
van hetzelfde blad over de abo"us 
provocatus. Wij maanden de lezers 
van Vrijheld en Democratie de inhoud 
van de biidrage van mr. Veder niet 
te mogen onthouden. 

Politici, pas op! 

De comm1ss1e Volksgezondheid van 
de VVD Is enige tijd ge leden in een 
rapport, gepubliceerd in Vrîjh. en Dem. 
van 3 maart, tot de conclusie gekomen 
dat in ons land de voorkeur gegeven 
moet worden aan fluoridering van het 
drinkwater. Tegen dat standpunt bleken 
In onze kring nogal wat bezwaren te 
bestaan. Dat Is voor het hoofdbestuur 
van de partij aanleiding geweest enige 
deskundige tegenstanders te vragen 
hun mening te formuleren. 

Hierbij treft men in dat verband een 
kort Intcidend artikel aan van ons vroe
gere Tweede Kamerlid mej. J. J. Th. ten 
Broecke Hoekstra. In ons volgende blad 
zal een zeer uitvoerige verhandeling 
worden opgenomen van een andere te
genstander van fluoridering, de heer drs. 
P. A. Delvaux. 

Graag wil ik op deze plaats even in
gaan· op de problemen rond het aange
kondigde wetsontwerp inzake de abor
tus provocatus. Een Kamerlid krijgt 
maar zelden gelegenheid dit in alle rust 
en buiten de polarisatiesfeer te doen. 

Daarbij wil ik me in hoofdzaak bepa
len tot de inhoud van het regeerakkoord 
omdat die duidelijk vaststaat, in tegen
stelling tot het aangekondigde wetsont
werp, waarvan noch de definitieve tekst 
noch de memor~e van toelichting bekend 
is. 

Het regeerakkoord draagt duidelijk 
het kenmerk van een compromis. Voor 
de "linkse" regeringspartijen betekent 
het een vooruitgang t.a.v. de bestaande 
situatie, omdat onder bepaalde voor
waarden de strafbaarheid wordt opgehe
ven. Voor de confessionele partijen bete
kent het regeerakkoord, een tegemoetko
ming aan hun opvatting, dat abortus 
slechts mag plaatsvinden na zorgvuldige 
afweging van alle factoren, een afwe
ging die dan door een team van deskun
digen moet geschieden. 

Zoals bekend, bevat het regeerak
koord drie groepen van voorwaarden, 
waaraan moeten worden voldaan. 

Dat de ingreep in een erkende zieken
inrichting moet plaatsvinden is volk•J
men aanvaardbaar, indien onder het be
grip ziekeninrichting (dat onze huidige 
wetgeving niet kent) ook abortusklinie
ken worden begrepen. Zolang in de ge
wone ziekenhuizen en poliklinieken de 
abortus nog slechts in zeer beperkte 
mate kan plaatsvinden, zullen de abor
tusklinieken een onmisbare rol vervul
len. 
Het is te hopen dat de abortusklinieken 
op den duur kunnen verdwijnen, zodat 
in de ziekenhuizen alle betrokkenen met 
het abortusvraagstuk worden gecon
fronteerd en voor de vraag komen te 
staan langs welke weg de anti-conceptie 
kan en moet worden bevorderd. 

Veel meer moeilijkheden levert de 
voorwaarde op, dat door een wettelijk 
erkend multidisciplinair _team de _ernsti
ge 1Jedreiging van de: lichameHike of 
geeStelijke gezondheid van de vrouw 
moet worden afgewogen tegen het be
lang van de ongeboren vrucht. Een der
gelijke formulering kan toch alleen door 
mannen worden bedacht, en kan alleen 
voortkomen uit een gedachtenwereld 
waarin abstracties de boventoon voeren. 
Waarom is alleen een èrnstige bedrei
ging van de gezondheid van de vrouw 
voldoende ? Is het altijd een belang van 
de vrucht om geboren te worden? 
Wordt er wel aan gedacht, dat elk kind 
een moeder nodig heeft, die het met 
liefde en zorg zal omringen, die het tot 
volwassenheid zal opvoeden? Is wel 
overwogen wat de conSequenties kunnen 
zijn van het geboren worden van een 
ongewenst kind? De heer Veenhoven 
formuleert dat zeer kernachtig in zijn 
inleiding. 

Het ten tonele voeren van het multidis
ciplinair team heeft voor veel vrouwen 
het schrikbeeld van een soort rechtbank 
of vierschaar doen opdoemen. In werke
lijkheid hoeft zo'n team uiteraard niet 
in bijzijn van de vrouw te vergaderen, 
en zal het team ook een zekere algeme
ne gedragslijn kunnen ontwikkelen, 

Naar aanleiding van het rapport, door 
de VVD-commissie Volksgezondheid uit
gebracht over preventieve tandheelkun
de en fluoridering van het drinkwater, 
wil ik alle politici (gemeenteraadsleden) 
die. nog moeten beSlissen over al of niet 
fluoridering van het drinkwater in hun 
gemeente, ernstig waarschuwen niet te 
lichtvaardig vóór een dergelijke maatre
gel te stemmen. 

Ik sta op het standpunt, dat politici in 
het algemeen en wij liberalen In het 
bijzonder grote eerbied dienen te hebben 
voor de mening of overtuigîng van an
deren. In de gemeenten, waar het voor
stel tot fluoridering reeds aan de orde 
geweest is, bleken velen fel tegen de 
toevoeging van fluor gekant te zijn. In
dien het voorstel werd aangenomen en 
uitgevoerd betekent dit, dat allen, die op 
grond van medische, religieuze, anthro
posophische of andere redenen geen ge
fluorideerd water willen drinken, ge
dwongen worden dit toch te doen. Im
mers, de verkrijgbaarstelling van onge
fluorideerd water is nog altijd niet be
hoorlijk geregeld. In heel Amsterdam 
vijf punten waar dit gehaald kan wor
den is geen oplossing. Een van de aller
eerste leven_sbehoeften: drinkwater, be
hoort voor iedereen in zijn woning uit 
de kraan te komen. V oor mij is het 

waarvan het de uitwerking aan een of 
twee zijner leden kan delegeren. Op 
zichzelf is de vorming van een team in 
de medische wereld niets nieuws. 

Toch roept de inschakeling van der
gelijke teams veel vragen op. Wat is de 
rechtskracht van de adviezen van de 
teams? Wie benoemt ze, hoe wordt hun 
stemrecht geregeld, krijgt elk lid het 
vetorecht of kan men worden over
stemd? Kan men van teams in een an
dere provincie gebruik maken ? Aan wie 
adviseert het team? 

De meest wezenlijke vraag wordt 
dunkt me aangesneden als gesteld 
wordt dat het niet de taak van de psy
chiater-deskundige is zijn opvatting op te 
leggen aan iemand, die daar niet om 
gevraagd heeft. De artsen en andere 
deskundigen, die bereid zijn tot een 
team toe te treden, zullen toch uitslui
tend mogen meewerken of aan de hulp 
aan de vrouw (om haar beweegredenen 
duidelijk te maken) öf aan advies aan de 
arts, maar ook niet meer dan dat. Ik 
vind het derhalve van essentieel belang, 
op welke wijze in het wetsontwerp de 
rol van het team is uitgewerkt. Heel 
goed vind ik deze overwegingen gefor
muleerd in de brief welke een aantal 
instellingen voor geest~lijke volksge-

zondbeid op 8 november 1971 aan de 
leden van de Tweede Kamer heeft ge
zonden. Daarin wordt gesteld dat voor 
de afweging Van de desbetreffende be
langen, voor het vormen van een eigen 
mening door de vrouw, de ruimte en het 
geestelijk klimaat aanwezig moeten 
zijn, buiten de sfeer van de strafwet. 

Ook ten aanzien van de registratie is 
het laatste woord nog niet gesproken. 
Heel belangrijk is het, of daarmede con
trole op het beleid van de artsen, dan 
wel het verzamelen van gegevens voor 
medisch- of sociaal-wetenschappelijke 
doeleinden wordt beoogd. 

Hoe dit alles ook zij, het is duidelijk 
dat met de !egalisering van de abortus 
van velen een krachttoer wordt ge
vergd. Het is voor een leek nauwelijks 
te peilen, welke dieptepsychologische 
achtergronden de gedachte11vorming 
over dit vraagstuk bepalen, en in hoe
verre van een vermenging van levensbe
schouwelijke en persoonlijke overwegin
gen sprake kan zijn. 

Van harte hoop ik, dat verdraagzaam
heid en wijsheid de doorslag zullen ge
ven bij de besluiten, die uiteindelijk ge
nomen worden. Wetgeving is dan pas 
zinvol, als zij gedragen wordt door gro
te groepen in het volk. 

SPANJE - COSY A DEL SOL 
Aan Erex n.v. is de verkoop toevertrouwd van één van de meest 
luxueuze projecten aan de Costa del Sol, gelegen bij het grootste en 
bekendste toeristencentrum van Spanje, Torremolinos. 
Gegarandeerd rendement van 10% netto over uw investering ge
durende 10 jaar. 

De eerste twee grote en luxe ingerichte appartement-gebouwen zijn 
reeds volledig uitverkocht. 

De appartementen zijn air-conditioned en sound proof; eigen tennis-
banen en zwembaden met een privéweg naar het strand. · .. 

PRIJZEN: TYPE A. f 45.000.

TYPE B. f 86.000.-

Referenties: Banco Central, Spanje en rapport van Dun & Brad
atreet ter inzage op ons kantoor. 

Uw investering wordt contractueel gegarandeerd. 
Goed georganiseerd beheer ter plaatse. Verhuurcontracten met 
N~ckermann, Fit, die wederom vertegenwoordigd is door de Raif
feisen en Boerenleenbanken met meer dan 3000 vestigingen. 
Langlopende contracten met grote buitenlandse toeroperators. 

Directeur: L. Embry, ex colonel. Officier de La Légion d'Honneur. 
Meer dan tachtig appartementen werden in de laatste twee maanden 
reeds verkocht. 

DE BELEGGING VOOR U IN HET JUISTE PROJECT? 
OP DE JUISTE PLAATS EN OP DE JUISTE TIJD 
Informatie en folders: 
EREX N.V.- KASTANJELAANSA-ARNHEM- TEL. 085-451600 

onaanvaardbaar, dat ter bestrijding van 
de tandcartes een zo ingrijpende maat
regel genomen wordt. 

Wij leven in Nederland - gelukktg ...,.... 
nog in een democratisch bestuurd land, 
maar waar gaan wij heen, wanneer ge
meentebesturen besluiten aan drinkwa
ter fluor toe te voegen, zodat honderden 
burgers noodgedwongen tegen hun over
tuiging in dit tot zich moeten nemen? 
Vanzelfsprekend is de bestrijding van 
tandcartes bijzonder belangrijk, maar 
gefluorideerd water is om te beginnen 
nooit afdoende en bovendien niet de eni
ge methode om van fluor gebruik te 
maken. 

Laat ieder persoonlijk kunnen uitma~ 
ken hoe fluor te gebruiken en laat elke 
Nederlander zelf beslissen welke maat
regelen hij voor de zorg van het gebit 
wHnemen. 

Laten we ook bedenken dat in de af-
.. gelopen twintig jaar verschillende lan

den in Europa fluoridering volledig af
wezen: Frankrijk, Italië, Noorwegen, 
Denemarken, Oostenrijk, Spanje, Grie
kenland en Luxemburg. In Zwitserland 
is alleen de stad Bazel tot fluoridering 
overgegaan; de proefgemeente Aigle is 
met fluortoevoeging gestopt. 

In Zweden is in 1970 de fluoridering 
uitgesteld door de Nationale Gezond-

hei9sraad, totdat men er van overtuigd 
is, dat dit middel geen schadelijke bij
verschijnselen veroorzaakt. 

In West-Duitsland is sinds 1953 alleen 
de helft van de stad Kassei met een 
proef bezig. In de andere staten staat 
men .zeer afwijzend tegenover fluoride-
ring. · 

België, Finland en Portugal hebben 
elk één proefgemeente. 

In Engeland en Wales zijn 100 van de 
202 regionale en plaatselijke gezond
heidsraden tegen fluoridering; twee van 
de vier proefgemeenten zijn er mee ge
stopt; ongeveer twee-en-eenhalf miljoen 
Britten drinken gefluorideerd water. In 
Ierland heeft het parlement fluóridering 
voor het gehele land ingevoerd. 

Waarom moet Nederland als een van 
de· weinige landen in Europa toch zo 
voorop lopen, terwijl in zoveel andere 
landen er 6f niet- aan fluoridering ge
dacht wordt óf er heel weinig uitbrei
ding aan gegeven wordt? 

Kortom: de verantwoordelijkheid van 
de mens als politicus houdt voor mij in, 
dat elke politicus tegen toevoeging van 
fluor aan het drinkwater moe~ stem
men, omdat elke Nederlander recht 
heeft op drinkwater zonder fluortoevoe
ging. 
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In • memor1am mevrouw Scheltema 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. 111r. E. de Roock·Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Mijn 
• • • op1n1e ,IS ••• 

• Meer schoolgeld juist 
Minister Van Veen wil de schoolgel

den verhogen. Dit lijkt me redelijk nu 
het onderwijs door ge;ldgebrek achteruit 
gaat. Misschien behoeft de achteruit
gang in kwaliteit· dan niet door. te gaan. 
Of is het proces al te ver gevordertl om 
er nog iets tegen te kunnen doen? 
Vreemd is echter in een toch al overbe
volkt land dat voor tweede, derde enz. 
schoolgaande kinderen nog een- tege
moetkoming. wordt gegeven. Ik meen 
dat de -regel: ;;grotere ·ver"J:?ruikers, meer 

ut i I iteitsbouw 

systeembouw 

Nog net op de 2e Pinksterdag over
leed mevrouw mr. E. A. J. Scheltema~ 

· Conradi, een lege plaats achterlatend, 
die niet vervuld kan worden. Om de rij 
van spreker-s niet al te lang te maken, 
heb ik er van af gezien bij de crematie 
het woord te voeren, .wetend, dat ik 
daartoe hier de gelegenheld zou krijgen, 
zij het beperkt. 

Het is juist 25 jaar geleden,_ haast op 
de dag af, dat mevrouw Scheltenw onze 
Organ:satie Vrouwen in de VVD op po
ten zette. Het zeer summiel'e reglement
je, dat zij opgesteld had na_ de bespre
kingen door de 4 oprichtsters, kreeg in 
juni 1947 de ·goedkeuring van het 
hoQfdbesh~r van de partij. 

Na enige jaren experimenteren kwam 
hieruit de tegenwoordige vorm voort. 
Wij kunnen zeggen, dat onze organisaM 
tie haar schepping was. Ruim 20 jaar is 
zij presidente geweest. En welke een! 
Van een reeks van conferenties en landM 
dagen had zij de leiding, opgewekt en 
pittig, met humor en verve. Dat bepaalM 
de de sfeer van de bijeenkomsten; wie 
er bij \vas, zullen het nog niet vergeten 
zijn. 

Zij was ook een ideale -presidente voor 
een secretaresse: zij kon zo goed iets 

·overlaten. Met een natuurlijk overwicht 
was zij toch allerminst bazig. "Doe 
maar wat je het beste- lijkt" hoe vaak 
heb ik dat niet gehoord; "ik laat het 
geheel aan je over". Maar als ik ergens 
mee zat en na een keer of vijf bellen 
haar eindelijk te pakken . had,· dan was 
zij' 00~ direct er helemaal bij e~ gaf 
haar mening, nuchter en helder, dw de 
kwestie in het juiste licht stelde. · 

Wat kan een secretaresse nog meer 
verlangen? 

Zij had een scherpzinnig oOrdeel, -dat 
recht op de kern van de zaak afging en 
die zakelijk bekeek, zonder emotionele 
benadering. Wie op emoties speelde, 
stond bij_ haar al direct in het nadeel. 
Ongevoelig? Maar dat is iets a:nders. 

"Een vrouw met een manlijk intel.;. 
lect"? Maar het was juist een toege
spitst vrouwelijk intellect! Vaak hebben 
wij het gehad over het verschil tussen 
mannen- en Vrouw~nvergaderingen, die 
wij beiden kenden.. Vrouwen komen veel 
meer meteen op de zaak af en gebrui
ken geen lange omhaal. Zo deed zfj bij 
uitstek: direct door de franje heen prik~ 
ken. Maar dat vindt een tegenpartij na
tuurlijk niet leuk. In de vrouwenwereld 
met haar ontelbare groeperingen gold zij 
als een autoriteit: één van hen, inaar 
dan top-kwaliteit. Maar de yrouwen _zul
len tevens gevoeld hebben, dat, hoe 
scherp ook haar oordeel was, het niet 
scherp was in de onaangename beteke
nis van het woord. Haar scherpzinnig
heid werd verzacht door nuchterheid en 
humor, door ware goedheid des harten 

korting" hier niet van toepassing moet 
zijn, integendeel: meer kinderen Vl-agen 
meer scholen en meer onderwijskrach
ten. Voor ieder kind zou· dus meer 
schoolgeld betaald moeten worden en 
voor het tweede, derde enz. kind zelfs 
nog meer. 

Het is me duister waarom men zo 
tegen collegegeld-ve"rhoging fulmineert. 
Voor de oorlog was _het collegegeld 
f 300,- per jaar. Alles is sindsdien zo 
ongeveer 5 tot 10 maal zo ·duur gewor
den. Dan zouden de collegegelden 
f 1500,- tot f 3000,- moeten zijn maar 
daar zijn we nog lang niet aan toe. Een 
verhoging lijkt me dus alleszins redelijk. 

Een goed beurzenstelsel voOr werke
lijk begaafden kan er toe bijdragen dat 
iedereen het. onderwijs kan krijgen 
waar hij of zij krachtens zijn intelligen
tie het best mee gebaat is. Een te sterke 
begeleiding van studenten lijkt me ver
keerd; ze worden dan nooit volwassen 
en zelfstandig en het universitair on
derwijs wordt er heel duur door. 

Terugkomend op de overbevolking: 

en volkomen eerlijkheid en onbaatzuchM 
tigheid, waarbij soms een vleugje kin
derlijkheid innemend ·was. Zij was zo'n 
integere, zo'n zuivere persoonlijkheid. 
Daarbij had zij eert intense belangstel
ling voor mensen, het uitgangspunt van 
al haar doen. 

Zij was ook· een goede kameraad, die 
echt luisterde en meeleefde. Ik bewaar 
hieraan dankbare herinneringen. 

leder ziet een ander vanuit zijn eigen 
gezichtshoek. Daardoor zijn de menin
gen wel eens verschillend. Maar allen 
zullen het eens zijn, dat een zeer bijzon
dere vrouw is heengegaan, die de VVD 
en in het bijzonder de vrouwen daarin, 
die onze samenleVing en in het bijzonder 
Haarlem, eigenlijk niet kunnen missen. 
Wij moeten het gemis aanväarden, 
maar doen het node. 

JOH. H. SPRINGER 

Stichting H.O.Z .. 
Op 17 december 1970 werd de stich

ting Hulpverlening. bij ongewenste 
zwangerschap (H.O.Z.) opgericht. Het 
doel van de . stichting is als volgt om~ 
sChreven: ,.het ·bevorderen in het kader 
van de geldende Nederlandse wetgeving 
van een v:erantwoorde hulpverlening-, iil 
de ruimste zin van het woord, ,b_ij pro
blemen die verband houden met onge
wenSte zwangerschap"~ 
De stichting tracht haar doel te berei
ken door onder meer de volgende mid
delen: 
a. het bevorderen van dè uitbouw van 

de reeds be§taande hulpverlening~ 

Men wil kindertoeslagen bevriezen, Ik 
hoop dat ze daarna ook afgeschaft zul
len worden en ook de kinderaftrek voor 
de belastingen. Zo niet, dan zou een 
drastische belastingtariefverlaging voor 
vrijgezellen en andere kinderlozen ein
delijk wel ·eens aan de orde mogen kO
men. Deze groepen hebben namelijk 
geen. schuld aan de overbevolking met 
haar gevol~en. van milieuvervuiling en 
aantasting van natuurgebieden voor we
gen- en woningbouw. 

S. BOEKHOFF, Apeldoorn 

• Meer duidelijkheid 
Met de ingezonden opinies van me

vrouw Hugenholtz en de heér Verme_er 
wil ik gaarne mijn adhesie betuigen. · 
Toch is er volgens mij geen enkele ga
rantie dat de door de heer Vermeer be
doelde ,.randfiguren aan onze linkerzij· 
de" inderdaad op de VVD zullen stem
men als de partijleden zich nog sterker 
maken om bestUur en fracties rugge~ 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

met .als uitgangspunt de . inpassing 
daalvan in de· gebr~ikelijke kanalen 
~van de ·gezondheidszorg; 

h. het coördineren en stimuleren van 
initiatieven en activit,eiten tot hulp
vertehing zoveel mogelijk binnen het 
kadel' van de bestaande gezondheids
zorg; 

c. het bevorderen van wetenschappelijk 
onderzoek t.a.v. alle aspecten van de 
ongewenste zwangerschap; 

d. het geveh van voorlichting ove1· me
thuden van geboorteregeling. 

Het bestuur van de stichting H.O.Z. 
bestaat utt vertegenwoordigers van or
ganisaties, die tot de oprichting hebben 
bijgedragen: 2/3 van de· huidige be
stuursleden, 12 in totaal, vertegenwoor
digen allerlei vrouwenorganisaties, poli
tiek, levensbeschouwelijk, kategoraal of 
anderszins. De overige .bestuursleden 
vertegenwoordigen de hulpverleners, 
medisch of sociaal. Het dagelijks be
stuur bestaat uit 6 leden. 

Het bureau van de· stichting is geves
tigd aan de Hugo de Grootstraat 17a te 
Rotterdam, tel. 010 - 138297. 
Het probleem van de ongewenste zwan
gerschap omvat de problematiek van: 
a: de voorkoming van ongewenste 

zwangerschap; 
b. hulp bij afbreking van ongewenste 

zwange_r-schap; 
e. hulp en voorlich.ting gedurende en na 

het voldragen -van een ongewenste 
zwangerschap. 

De stichting, die zelf geen hulpverle
nende instantie is, hoopt coördinerend, 
stiniulerend en waar nodig inventief te 
werken, te kunnen bijdragen aan het 
creëren van betere voorlichting, hulp· 
verlening en begeleiding; zulks zoWel in 
het belang van de zwangere :vrouw als 

. van het onge"qoren, doch vooral ook van 
het uit de ongewenste zwangerschap ge
boren kind. 

Aan de vorming van een bewuste en 
verantwoorde houding t.a.v. zwanger
schap zal systematisch moeten worden 
gewerkt. Daartoe organiseert· de stich
ting o.a. een applicatie-cursuS voor ge
spreks- en discussieleiders. Het zal no. 
dig zijn dat zich ook uit de Organisatie 
Vrouwen in· de VVD deelneemsters voor 
deze cursussen melden. De eerstvolgen
de cursussen zijn gepland op de maan
dagen 14, 21 en 28 .augustus, de, andere 
cursussen op vrijdag. 22, zaterdag 23 
augustus en-zaterdag 30 September. 

Nadere inlichtingen omtrent de inrich
ting- van. de cursus en de verplichtingen 
die men aangaat om de verworven ken
niS uit te dragen worden verstrekt door 
mevrouw. H. :r. Schlemper-van Gijn, 
Taalstraat 211, Vught, tel.· 04100- 60871 
of door het bureau van de stichting. 

steun te geven. Veel. groter is de waar
schijnlijkheid dat zij het lidmaatschap 
aanvragen om in onze partij te infiltre~ 
ren en vooral bij jongeren ideologische 
verdeeldheid te stichten. Dat de pro
Vietnam verklaringen, van een deel der 
JOVD een aantal andersdenkenden in de 
VVD hebben afgeschrikt lijkt mij Wel 
zeker. Bij ledenwerving is mij gebleken 
dat buitenstaanders vinden dat de VVD 
nog een te onduidelijke koers vaart. Ons 
imago wordt nog te veel verwaarloosd 
Gelukkig- heb ik de laatste maanden een 
wending ten goede kunnen cons-tateren. 
Ik ben zeer erkentelijk voor de vele 
treffende en duidelijke uitspraken- van 
o.a. de heren Van Riel (Zuid-Afrika, 
Scholendisc-ipline, overtrokken ontwik
kelingshulp), BerkhouWer (Taiwan), 
Geurtsen (Angola-comité) Koudijs (De
fensie) Van Dijk (protest uitzending 
"Hadimassa") en :Jacobse (subsidie 
Vietnam-comité; in Amsterdamse ge
meenteraad) 

D. DE TAKACH-KERKHOVEN, 
Zeist 
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THORBECKE-
BIJLAGE 

Johan Rudolph Thorbecke herdacht 
DOCUMENT ATlECENTRUM 
NEDERLANDSE POUïiEKE 

PARTIJEN 

Deze bijlage van Vrijheid en Democratie is geheel gewijd aan de herdenkingen, 
eind vorige week, van Johan Rudolph Thorbecke, de grote liberale staatsman, die 
honderd jaar geleden stierf. 

Elke Nederlander met e'nige kennis van onze politieke geschiedenis kent hem 
als de man van de Grondwetsherziening van 1848, die de basis vormt van het 
stelsel van onze parlementaire democratie. "Wat hij tot stand heeft gebracht", zo 
zei onze geestverwant prof. mr. D. Simons tijdens een door de VVD georganiseerde 
herdenkingsbijeenkomst, "is niet beperkt tot een bepaalde politieke opvatting of 
partij, het behoort toe aan Nederland. Het is de inhoud Vqn onze staatsinstellingen 
geworden en het heeft die beheerst ongeacht de partij die aan het bewind was". 

Volkomen terecht is er dan ook een grootse nationale herdenking gehouden, 
vrijdag 2 juni te Leiden, in aanwezigheid van Koningin Juliana en o.m. ministet·
president Biesheuvel. Maar niet minder terecht heeft de VVD daags daarna Thor
becke geëerd als een groot voorman van de liberale gedachten, die onze partij 
uitdraagt. 

Hier en daar heeft men enige kritiek kunnen vernemen - en het is niet moeiliji< 
te raden van welke zijde die dan kwam - op het feit dat juist de VVD Thorbecke 
herdacht. Het liberalisme van de VVD zou niet stroken met de voor zijn tijd zeer 
progressieve ideeën van Thorbecke en als Thorbecke nii zou leven, zou hij geen 
VV D'er zijn. Thorbecke, die zichzelf liberaal noemde en door zijn tijdgenoten 
liberaal genoemd werd, zag als ,.het kenmerk van een liberalen Staat en een 
liberaal GotJvernement, dat zij de ontwikkeling van zelfstandige kracht bevorderen; 
zelfstandige kracht in provincie, gemeente, vereeni~ng en individu. Bevorderen 
dat heet, de algemene voorwaarden scheppen, waaronäer die ontwikkeling mogelijk 
wordt". Wij formuleren het vandaag wat moderner, maar niemand kan ontkennen 
dat wij ons nog steeds in onze liberale politiek door deze uitgangspunten laten 
leiden, zoals ongetwijfeld straks ook weer zal blijken uit het Liberaal Manifest, 
dat de VVD thans opstelt. Een Manifest waaruit nog eens duidelijk zal worden 
hoe de VVD ook in de gecompliceerde samenleving van thans, het· individu zijn 
zelfstandigheid wil laten behouden. Zulks in tegenstelling tot de gedachten die ten 
gronndslag liggen aan het rapport van de zich progressief noemende commissie
Mansholt, dat van het individu niets meer over wil laten. 

De kritiek latend voor wat· zij is heeft de redactie van Vrijheid en Democratie 
niet geschroomd ruim aandacht te schenken aan de Thorbecke-herdenkingen, in 
woord en beeld. 

Zatt>rdal:"ochtend 3 juni J,.;:'den mevrouw Van SonHn·en en de voorzitter van dP Haagst' 
VVD-afdeling, dt• ht>f"r Yan Ketwich Ye-rs chuur, l'en Jcrans op ThOJ'bN•ke's ~raf. Daarto~ 
was t'en k.lPine Y'\ D-dPptttati<' naar dP hegr:1afplaats ~:·ekomen. On de foto lmn men 
,·.l.n.r·. ondersrheitl<'n <le lteer 1-\i<lney v. <l. Bergh, minister 0{" T{o~tN. H. \Yh•o;-t'l. d<· 
stnat:-,N.'rf•ta ·ri~..,€'11 Yonhoff ('11 RiP-tiH'-r)' t•lt Jllini:-.b•t· Üf"Cl't~~Jna. 

.) 

Prof. mr. D. Simons belichtte 
het liberalisme van 
Torbecke. 

PAGINA'S 6 EN 7 

Mr. H. van Riel sprak over 
Thorbecke als "introvert 
daden mens'' 

PAGINA 8 

Mr. W. J. Geertsema koos 
"Torbecke als minister" als 
onderwerp 
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Herdenking in Kloosterkerk 
In· de oudste nog in gebruik zijndé · 

Haagse kerk, de Kloosterkerk aan het 
Lange Voorhout, waren zaterdag 3 junf.. 
aan de vooravond van de sterfdag yan 
Thorbecke, honderden bijeengekomeit 
om de grote staatsman en geleerde te 
herdenken. Een verrassend grote be
langstelling voor deze samenkomst, uit
gaande van de VVD en voortreffelijk 

_ georganiseerd door de Haagse afdeling. 

Waarom in de Kloosterkerk? Omdat 
Thorbecke in zijn Haagse tijd dagelijks 
van zijn woning aan de Koninginne
gracht door het statige Lange Voorhout 
naar het departement op het Binnenhof, 
naar zijn torenkamertje, placht te gaan. 

Behàlve Thorbeckes tachtigjarige 
kleinzoon mr. W . .J. R. Thorbecke, wa
ren ook zijn achter- en achter-achter
kleinzonen speciaal voor deze herden
king uit de Ver. Staten overgekomen. 
En voorts bevonden zich onder -het audi
torium de ministers De Koster en Lang
man, staatssecretaris Vonhoff, de com
missaris der koningin in Groningen, mr. 
Toxopeus, de oud-minister van justitie 
mr. Polak, de oud-staatssecretaris Key
zer en verscheidene leden van de Eerste 
en van de Tweede Kamer. 

voorman juist In deze tijd zo'n uiterma
te actuele figuur is. Thorbecke was een 
groot man en daardoor geen gemakke
lijk mens. Hij heeft als politicus àlles· 
meegemaakt, wat tegenwóordige politici 
1:iok beleven. Thorbecl.te heeft begrepen 
dat alle tijden grote vernieuwingen be
hoeven; hij heeft echter vooral bewezen, 
dat grote veranderingen in het maat
schappelijk bestel mogelijk zijn zonder 
revolutie. Met een verwijzing naar onze 
tijd zei mevr. van Someren-Downer, dat 
wanneer liberalen wijzigingen die nodig 
zijn niet aanvaarden, zij de naam van 
liberalen niet waard zijn. 

Hierna kon men luisteren naar twee 
boeiende, historische redevoeringen van 
minister van binnenlandse zaken mr. W. 
J. Geertsema en de Rotterdamse hoogle
raar prof. mr. D. Simons, elders in dit 
blad uitvoerig weergegeven. 

VRUHEID EN DEMOCRATtË 

Onze partij-voorzitster, mevr. H. van 
Someren-Downer, opende de bijeen
komst met een ·korte rede, waarin zij 
constateerde dat onze grote liberale 

Kort, maar verrassend naar inhoud, 
sprak vervolgens mr. W . .J. R. Thorbec
ke, de 80-jarige kleinzoon. Thorbeckes 
kleinkinderen hebben hun grootvader 
doen zien door de ogen van hun ouders 
als een streng man, nauwkeurig, ener
giek en met een grote werkkracht, die 
hij putte uit een gelukkig huwelijksle
ven. Thorbecke zag in, dat menselijke 
en polititieke verhoudingen voortdurend 
aan wijzigingen onderhevig waren. 
Vrijheid, gezag en zelfdiscipline waren 
voor .Johan . Rudolph vanzelfsprekende 
zaken. Hij was nimmer bevreesd de con
sequenties van zijn optreden te aan
vaarden. Thorbecke zag in en hij was 
zijn tijd daarin vèr vooruit, dà;t geweld 
en wetteloosheid de ~idlsi:llute macht in 
de hand werken. En de uitspraak (geci
teerd op de her!lenkings~stzegel) : "Er 
is meer dan VO~it!"heen in de wereld te 
doen~·. wijst. ~;op, ruit Thorbecke ook 
ver over de. grenzen zag. In dit verband 
richtte :nu: •. Thorbecke de aandacht van 
~!~-~:op de. tegenwoonuge tijd, 

Overzicht van de Kloosterkerk tijdens de rede van de heer Wiegel 

Partijvoorzitster mevrouw Van Someren 
tijdens haar welkómsttoespraak in de 

Kloosterkerk 

k:ho~r==~~~~dd~~; 
het . oplossen ván probiemen -zoals het 
m!lieuvraagstuk; de verhoud1ng tussen 
arnie en rijke landen; vraagstukken, die 
het leven op deze planeet in gevaar 
brengen. Het is dàarbij van betekenis, 
dá.t we 'ons niet afvragén of, maar hoe 
we deze problemen te lijf moeten gaan. 
In de geest van Johan Rudolph Thor
becke zijn de grote problemen van onze 

tijd in internationaal overleg te over
winnen, met zelf<~poffering en met koel 
verstand, in het kader van recht, ver
dragszekerheid en samenwerking. · 

Met deze weinige woorden gaf de be
jaarde oud-diplomaat blijk van een hel
dere k(jk op de toekomst, op de taak 
van ons volk, waaraan .Johan Rudolph 
zijn leven en werk op onnavolgbare wij
ze heeft geschonken. 

Hierop als 't ware aansluitend, herin
nerde de VVD-fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer, H. Wiegel, aan een uit
spraak van ir. Vondeling uit de jaren 
zestig: "De mantel van Thorbecke past 
de tegenwoordige liberàlen niet meer". 
Niets is minder waar, verklaarde de 
heer Wiegel, want Thorbecke liet zich in 
zijn tijd, evenals nu de moderne libera
len, leiden door de beginselen van vrij
heid, verantwoordelijkheid en sociale 
rechtvaardigheid. De woorden van 
Thorbecke zijn wel degelijk nog handwij
zers voor. de politiek van nu. _Thorbecke 
was een verdraagzaam mens· met res
pect voor de overtuiging van anderen. 

Drie generaties Thorbecke bij herdenking 

Mr. W. J. R. Thorbecke, de tachtig
jarige kleinzoon van de grote 

staatsman 

De herdenkingsbijeenkomst van de 
VVD in de Haagse Kloosterkerk werd 
\·oerige week zaterdag bijgewoond 
door vijf Thorbeckes die tezamen drie 
generaties overbruggen. De oudste van 
hen, de tachtigjarige oud-hoogleraar 
dr. W. J. R. Thorbecke heeft op die 
bijeenkomst een korte toespraak. ge
houden. Hij is een kleinkind van de 
eminente staatsman. Naast hem waren 
er nog twee zoons en eeri kleinzoon, 
dus achter- en achterachterkleinkinde~ 
ren van J. R. Thorbecke en een zoon 
van zijn oudste broeder, dus ~veneens 
een achterkleinkind. 

"Laat ik vooropstellen dat ik mijn 
grootvader nooit heb gekend. Dat kunt 
u wel nagaan als u weet dat ik tachtig 
jaar ben en mijn grootvader honderd 
jaar geleden overleed. Wat ik van 
IJiijn grootvader weet, weet ik van 
mijn ouders. Mijn grootvader was een 
onbuigzame man, met een sterke eigèn 
overtuiging. Maar ook had hij een 
sterk bewogen innerlijk leven en hield 
hij veel van muziek. Bovendien had hij 
een uiterst gelukkig, harmonieus huwe
lijksleven. Zijn kinderen, zoals mijn 
vader, zagen heel erg tegen hem op." 

Aldus de korte karakteristiek van 
dr. Thorbecke, die thans enige maan
den in ons land verblijft, maar eigen
lijk in de Verenigde Staten woont. Dr. 
Thorbecke lijkt in het geheel niet . op 
zijn grootvader, althans zoàls deze op 
de thans . wijdverbreide affiches staat 
afgebeeld. De kleinzoon heeft spierwit
te haren, helbauwe ogen, die gemoe
delijkheid en geen onbuigzaamheid 
uitstralen, en in zijn mond onafschei
delijk een pijp. Hoewel de heer Thor
becke al vijfentwintig jaar Ameri-

kaans staatsburger is, kun je dat in 
het geheel niet horen aan zijn spraak. 
De reden is dat hij, waar hij ook· in de 
wereld met zijn gezin was, àltijd Ne
derlands is blijven spreken. 

Kosmopolieten 
Dr. Thorbecke kan met recht een 

kosmopoliet genoemd worden. Er zul
len maar weinig streken van de wereld 
zijn die hij niet kent. Uit zijn verhaàl 
over de Thorbecke-familie blijkt 
overigens dat het kennelijk een Thor
beckiaànse eigenschap is om de wereld 
in te trekken. Twee zoons van de 
voormalige minister-president vonden 
de dood in het Verre Oosten, d.e oudste 
door een ongeluk in China ("Ik heb 
nog geprobeerd zijn graf in Amoy te 
vinden, maar dat is mij nooit gelukt," 
aldus dr. Thorbecke) en de tweede 
zoon door een ziekte in Ned. Indië. 

·oe andere zoon van oud-minister 
Thorbecke werd landsadvocaat en is 
de vader van de Thorbecke die ons dit 
allemaal vertelde. De landsadvocaat 
had vijf kinderen, van wie 'dr. Thor
becke de jongste is. Deze begon na 
zijn rechtenstudie een ·diplomatieke 
loopbaan die hem een werkkring gaf 
.in Parijs, Berlijn, Oslo, .Japan en Chi
na waar hij gezant was. Nadat hij in 
1937 de diplomatieke dienst verliet, is 
hij in een particuliere functie naar 
China teruggekeerd, waar hij met zijn 
gezin in totaal tien jaar is geweest. 
"Ik heb de oorlog met Japan zien aan
komen en wilde v'ak voor de bezetting 
van Shanghai naar de V.S. gaan." Het 
werd Zuid-Afrika en daarna het Mid
den-Oosten. 

Van die verdraagzaamheid hebben we 
vandaag nog veel te leren. De ont
plooiing van de mens moeten we cen
traal stellen, zoals Thorbecke dat ken
nelijk in zijn beleid deed. 

Het slotwoord, tevens dankwoord aan 
de sprekers, was voorbehouden aan de 
heer H. P . .J. van Ketwich Verschuur, 
voorzitter van de Haagse afdeling van 
de VVD. Hij overhandigde aan de spre
kers de zilveren legpenning, die in op
dracht van de partij bij Koninklijke Be
geer naar een ontwerp van Willem Vis 
is geslagen . .Ook mr. H. van Riel, die de 
dag tevoren in Leiden bij de nationale 
herdenking zo'n magistrale rede had ge
houden, mocht de zilveren penning uit 
han·'en van de heer Van Ketwich Ver
schuur ontvangen. 

Na afloop van de zeer geslaagde her
denkingsbijeenkomst in de Kloosterkerk 
ontvingen de heer en mevr. Van Ketwich 
VerschuUr een groot gezelschap in hun 
gastvrije woning. 

.J. E. VAN DER WIELEN. 

Zijn echtgenote heeft ervoor gezoegd 
dat de herinneringen aan deze periode 
onuitwisbaar blijven, want zij schreef 
boeken over de landen en volken die 
zij beiden leerden kennen. 

Politiek 
Na de "Chinese" periode vestigde dr. 

Thorbecke zich in de Verenigde Sta
ten, waar hij hoogleraar politieke we
tenschappen werd. Tevens was hij 
acht jaa~ lang politiek adviseur van de 
"Free Europe Comittee" de organisatie 
die ook Radio Free Europa beheerst. 
Toch is dr. Thorbecke niet in ruste 
gegaan, integendeel: op dit moment 
schrijft hij vier uur per dag aan een 
politiek-wetenschappelijk werk over 
de veranderingen van de structuren in 
de V.S. en, de daaruit voortvloeiende 
gewelddadigheden en onrust. "Mijn 
vrouw heeft eigenlijk veel meer ge
schreven dá.n ik," zegt de politicoloog, 
die zelf ook een aantal titels op zijn 
naam heeft staan. 

Van zijn zes kinderen (twee jongens 
en vier meisjes) wonen er drie perma
nent in de V.S., de anderen hebben 
zich verspreid over de wereld. "Ik ge
loof niet dat wij er ooit last van heb
ben gehad kinderen of kleinkinderen 
te zijn van zo'n beroemde man. Wij 
zijn allemaal vrij nuchter gebleven. 
Wel zijn we altijd een aaneengesloten 
familie geweest. Nu nog zie ik regel
matig mijn kinderen, waar zij ook wo
nen," ·zegt. Thorbecke. Hij denkt dat 
het. geslacht Thorbecke oorspronkelijk 
Noors is, maar dat dit naar Duitsland 
is getrokken. Daar wonen nu een 
groot aantàl Thorbeckes. 

L. RHIJNSBURGER 
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NEDERLAND EERDE GROOT LIB.ERAAL STAATSMAN 
:Koningin JuHana wel'd bij haar aankomst in de P.ieterskerk te Leie!èn, waar de 

·nationale hèrdenking van 'thorbecke plaatshad, o.m. door burgemeester' dr. A •. J. 
Vis .verwelkomd (foto links ·boven). Nadat men in de Pieterskerk geluisterd had 

- naar· de herdenkingstoespraken, begaf het gezelschap zich naar de Hortus Botanicus · 
van de Leidse universiteit; de foto rechts boven laat zien dat daar een goede 
stemming heerste (v.l.n.r. de h~n- Wiegel, Koning en Korthals). . ' 
De VVD herdacht Thorbecke daags daarna in de Haagse Kloosterkerk; de foto 
hiernaast toont de grote belangstelling voor deze bijeenkomst. Op de foto 
hieronder overhandigt de h_eer Van Ketwich Verschuur, voorzitter van. de 
Haagse VVD-afdeling, de zilveren Thorbecke-penning aan de heer Van Riel. 
Na de stijlvolle bijeenkomst in de Kloosterkerk ontvinen de heer en mevrouw 
Van Ketwich· Verschuur een groot aantal genodigden in hun woning. Tijdens die 
ontvangst maakte onze fotografie, mej. H. Kortlandt, de laatste drie op deze 
pagina afgedrukte plaatjes: mevrouw van Someren in gesprek met de Haagse 
VVD-voorzitter, een overzicht in de tuin e"n de heer Van Riel in gesprek met 
Thorbeeke's kleinzoon en diens echtgenote. 
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Thorbeeke als mens in eigen· kr~g 
Onder de uitgebreide Thorbeeke-lite

ratuur bevindt zich een kostelijk boek, 
in 1936 bij Meulenhoff te Amsterdam 
verschenen in de reeks "Brieven van 
grote Nederlanders", onder redactie van 
de toenmalige historicus dr. N. Japikse,, 
directeur van 's Rijks Geschiedkundige 
Publikatiën en van het Koninklijk Huis-
archief. · · 

Ik bedoel de uitgave: "Thorbecke, 
brieven aan zijn Verloofde en aan zijn 
vrouw". Wie dit boek in zijn bezit heeft, 
kan zich gelukkig prijzen. En dat niet 
alleen omdat het voor zover -ik weet ook 
antiquarisch niet zo gemakkelijk meer 
te krijgen is. Men kan Thorbecke als 
staatsrechtsgeleerde, als filosoof en als 
historicus leren kennen uit diens talrij
ke studies en geschriften. Als staatsman 
verrijst hij torenhoog uit zijn, in parle
mentaJr-historische werken en in de 
Handelingen der Kamers neergelegde, 
openbare optreden in zijn functies -van 
minister en van Kamerlid, en bovenal 
uit het grootse aandeel dat hij als mi
nister der Kroon heeft gehad in de legis
latieve vormgeving van ons staatkun
dig bestel. Maar als echtgenoot, vader 
en m~p.s met een groot, liefhebbend hart 
en met - soms ook wel - kleine heb
belijkheden, kan men Thorbeéke niet 
beter leren kennen dan uit de brieven 
aan de lieftallige en door hem tot op de 
laatste dag van haar leven aan zijn zij
de, verafgode Adelbeid Solger. 

'Naar de mode van de meeste portret
tisten uit die tijd kennen we de grote 
liberale voorman uit afbeeldingen alleen 
als de man met de verstarde, strenge 
blik en qe wat samengeperste lippen in 
een enigszins gegroefd gelaat, Wat een 
voortreffelijke gedachte is het daarom 
geweest, een .keuze ook uit de vele ge
lukkig bewaard gebleven particuliere 
brieven van Thorbecke te doen en deze 
te publiceren. Zij vormen e$n waar{le
"9"olle aanvulling op de vele gelee:rde en 
hoogst belangrijke geschriften en op
stellen van èn over Thorbeeke en.zonder 
deze brieven zo~ ons ·Mt zicht op één zij
de ~ nàmelijk-de zeer menselijke - van 
d~ze rbistorisch~ figuur ontbreken. 

Het_ iS begrijpelijk, dat dr. Japikse 
zich in zijn "Te!' Inleiding" tot deze pu
blikatie heeft afgevraagd_ of het niet 
oneerbiedig was brieven van zulk een 
tedl!re inhoui openbaar te maken, al 
was het dan juist een eeuw nadat de 
reeks van deze brieven (toen aan zijn 
verloofde) begon. Maar gelukkig zag 
ook de bistorleus Japikse twee motie
ven, die dit bezwaar afdoende weerleg- . 
gen. Het Nederlandse vo~ heeft er 
recht op, zijn grote mannen uit het ver
l~n geheet te kennen en bovendien: 
"de loutere en hoge opvatting, die in 
Thorbeckes liefdesbrieven zich uit, kan 
hem alleen maar hÖger doen schatten; 
er is geen ènkele lagere gedachte in". 

Een kleindochter, mejuffrouw A. 
Thorbecke, schreef in haar "Voorwoord" 
met recht, dat de brieven van Thorbec
ke aan zijn vrouw een schets vormen 
van zijn huwelijksleven en zijn huwe
lijksleven is de illustratie· zijner per
soonlijkheid:- de gelijkmatigheid, de 
trouw, de diepe gevoelens, die de grond
toon vormen van de eerste tot de laatste 
van zijn brieven, zij zijn dezelfde eigen
schappen die zijn leven als staatsman 
hebben beheerst. Zij is het eens met 
pref. Kranenburg, die van hem gewaag
de als van "een gepassioneerd type, een 
emotionele man". In zijn publieke leven 
blijven passie en emotie steeds onder
drukt, maar in deze brieven komen zij, 
hoewel ''1 beheerste vorm, tot uiting in 
de grote liefde en verering voor de zo
veel jaren -jongere, lieftallige echtgeno
te. "Alles wat in dit ernstige hart aan 
liefde gloeide, voor de mensheid, voor de· 
waarheid, voor de vrijheid, voor het 
recht, uit zich in de diepe genegenheid 
voor zijn vrouw; de brieven zijn er de 
weerklank van. En Adelbeid Solg~r is 
zijn getrouwe levensgezellin. geweest; 
zij heeft heni begrepen en zij heeft het 
verstaan, in de schaduw van zijn leven 
te blijven". 

Afkomst - jeugd 
Het geslacht Thorbecke komt oor

spronkelijk uit Osnabrück, maar was 
reeds in 1648, bij het einde van de tach
tigjarige oorlog, in Zwolle gevestigd. 
Heinrich 'rhorbecke, geboren in 1632 in 
Osnabrück en overleden te Zwolle in 
1708, was in laatstgenoemde gemeente 
postmeester en stichter van de tabaks-

Adelheid Solger, als verloofde, naar éraontekening van Johan Rudolf Thorbecke 
zelf. 

handel aldaar. Deze kocht in 1688 het 
huis aan de Dijk, later 'l'horbeckegra&ht 
genoemd. Het is in dit grote huis, dat 
Johan Rudolf, de latere staatsman, ge
boren werd als zoon van de goed gesi
tueerde tabakshandelaar Frederik Wil
lem Thorbecke en diens (Duitse) "vrouw 
Christina Regina. Deze was de dochter 
van een zeer vermogend inwoner van 
Osnabrück en zuster van de burgemees
ter van die stad (aldus een andere au
teur, van een in 1949 bij E. J. Brill te 
Leiden verschenen historisch-kritische 
studie over Thorbecke, de vroegere pre
dikant dr. K. H. Broersma). 

Johan Rudolf ondervond juist in zijn 
jeugd de benauwende druk van de 
"Franse Tijd". Eeuwenlang waren de 
Thorbeckes zeer welgestelet zo niet 
vermogend geweest, maar de economi
sche malaise, versterkt door de inv,oe
ring van Napoleons Continentale Stelsel, 
was ook voor Johan Rudolfs vader een 
ernstige klap. Nederland mag vader 
Thorbecke altijd dankbaar blijven dat 
hij nochtans, mede waarschijnlijk met 
steun van de familie van zijn vrouw, 
zich heeft willen en kunnen inzetten om 
zijn kennelijk zeer begaafde zoon Johan 
de opvoeding te geven, welke met diens 
intelligentie overeenkwam. 

Van een predikant in Zwolle leerde hij 
Latijn en Grieks. Hij behoefde daardoor 
de z.g. "Latijnse School" maar kort te 
bezoeken. In de zomer van 1814, op 
16-jarige leeftijd dus, verlaat hij deze 
als "primus" van de hoogste klas. Eerst 
in Amsterdam, waàr hij bij een bekende 
van de familie, de Lutherse predikant 
Sartorius, inwoonde en vervolgens in 
Leiden - waar Thorbecke later nog ge
meenteraadslid zou worden - studeerde 
hij klassieke letteren en wijsbegeerte. 
In Leiden promoveerde hij op 22-jarige 
leeftijd, na in 1818 aan de Leidse Uni
versiteit reeds de gouden medaille te 
hebben verworven met zijn verhandeling 

over .Cicero's moraalfiloSofie en vervol
gens . nogmaals wegens zijn geschrift 
over een onderwerp uit de Griekse filo
Sofie (Brugmans). Hij promoveerde (in 
het Latijn) op een onderwerp, dat zijn 
meest geliefde hoogleraar, prot. D. J. 
van Lennep; de vader van de latere ro
manschrijver Jacob, hem had geadvi
seerd, namelijk de Romeinse redenaar 
Asinius Pollio. Later zou de Leidse uni
versiteit hem, die zich tevens steeds 
meer ontpoptè als staatsrechtsgeleerde, 
nogmaals eren, en wel in 1831 met de 
toekenning van het doctoraat honoris 
causa in de rechten: 

De jaren in Duitsland 
De· aandacht, welke 'l'horbecke reeds 

tijdens zijn studie had getrokken, had 
tot gevolg dat minister Falck hem een 
reisbeurs van f 1200 (en later nog eens 

- een van f 1800) toekende om in Dflits
land, tóen het land van filosofen, dich
ters en schrijvers, universiteiten en bi
bliotheken te bezoeken. Die jaren zijn 
van grote invloed geweest op het den
ken én op het leven van Thorbecke. Hij 
onderging daar de invloed van de Ro
mantiek en van de opkomende liberale 
staatkundige denkbeelden. Hij ontmoet
te er verlichte filosofen en geleerden en 
gaf weldra zelf als privaat-docent les 
aan de Universiteiten van Giesen en 
Göttingen ( o.a~ in de antieke filosofie). 

Dat moet een heerlijke tijd zijn geweest 
voor de naar verdieping van zijn kennis 
en zijn gevoelsleven dorstende intelli
gente en ontvankelijke jongeman. Het is 
ook in deze jaren, dat hij kennis maakt 
met de weduwe en het gezin van de (in 
1819 overleden) Berlijnse hoogleraar en 
filosoof uit de tijd der Romantiek K. w. 
F. Solger, die zich in het bijzonder met 
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de studie der aesthetica had beziggehou
den. De dochter Adelbeid is dan nog een 
k.ind, maar zij groeit op tot een lieftalli
ge, opgewekte jonge vrouw. 

Thorbeckes bezoeken aan het inmid
dels naar Dresden verhuisde gezin wor
den talrijker en het is·duidehijk: Adel
beid is niet ·meer uit zijn ·gedachten. Zij 
verloven zich in de zomer van 1834 
(Adelheid is dan zeventien) en op 15 
juli 1836 treedt de dan 38-jarige Johan 
Rudolf Thorbecke te Tharand, bij Dres
den, in het huwelijk met de 19-jarige 
Adelheid. Thorbecke heeft dan al lang 
zijn "Bedenkingen aangaande het recht 
van den Staat" geschreven, is in 1825 
(op 27-jarige leeftijd) benoemd tot 
hoogleraar te Gent, waar hij diplomatie
ke en staatkundige geschiedenis en sta
tistiek krijgt te doceren en in 1831 is hij 
hoogleraar in de staats- en rechtsge
schiedenis te Leiden geworden. 

Maar· bij al deze geleerdheid gaat de 
mens in Thorbecke toch niet verloren; 
zij verdrukt zijn gemoedsleven niet. 
Naar aanleiding van eeJ;J. bewaard geble
ven -brief van Thorbecke van januari 
1822 aan de 25 jaar oudere Duitse dich
ter en schrijver dr. Ludwig Tieçk in 
Dresden, schrijft prof. Brugmans: "Zo
zeer is in deze jaren de Duitse geestes
stroming tot hem doorgedrongen, dat in 
de brieven van de jonge Thorbecke, die 
men zo licht als een stoere, stroeve wer
ker ziet, de orgeltoon van de romantiek 
met haar dwepende sentimentaliteit 
doorklinkt". 

Zeventien jaar later zal die "romanti
sche" inslag ook blijken uit de brieven 
van Thorbecke aan.Adelheid. 

De brieven van Thorbecke 
De eerste in het "brievenboek" afge

drukte brief is gedateerd 1 september 
1834. Hoe aandoenlijk klinkt de ver
liefdheid van Thorbecke uit het begin 
van zijn brief: "Mein Mädchen! Guten 
Morgen, mein süsses Mädchen! Uebste, 
beste Adelheid, wie bast du geschlafen? 
Sahst du gestem .Abend mein Tuch we
hen? Es war eine Fahne der Sehnsucht 
und des Schmerzes ( ... ) Meine Uebe 
und mein Leben, ich sehe deine Augen 
wohl, aber kalin deinem liebreizenden 
Munde nicht nahen. Ich küsse deine 
Locke und Medaillon. Sage, :Mädchen, 
wieviel Küsse soll ich haben, wenn ich 
wiederkomme ?" 

Hoe diep menselijk klinkt het, als 
Thorbecke in een brief aan Adelbeid op 
16 september 1834 verzucht, wat heer
lijk het- zou zijn geweest als zijn vader 
dit grote levensgeluk van zijn zOOn nog 
had kunnen beleven. "Am Sonnabend 
Morgen besuchte ich mit meinem Bru
der das väterliche · Grab. Ich bestreute 
es mit · den schönsten Feldblumen, die 
ich unterwegs pflückte. Ich konnte mich 
einer Thräne nicht erwehren, wenn ich 
dachte, der Vader hätte mein höchstes 
Glück noch erlebt. Du hättest den herr
lichen Mann kennen, und er dich in sei
ne Arme schliessen sollen. Wie hätte 
sein wehmütig-inniger, glänzender Bliek 
dich begrüs&t und gerührt! Aber er war 
und · ist mir doch nahe, und segnet mir 
die Krone meines Lebens". 

In een brief, gedateerd 3 oktober 1834, 
vertelt hij zijn verloofde waarom hij een 
"vrije dag" heeft. Het is het feest van · 
Leidens ontzet. Hij vertelt haar de ge· 
schiedenis van het Spaanse beleg van de 
stad en Leidens uiteindelijke ontzet, en 
hoe "der Prinz von Oraniën, der Vater 
des Vaterlands, Vater Wilhelm, wie wir 
ihn nennen", zelf naar Leiden kwam om 
de burgerij voor haar heldenmoed een 
Universiteit te schenken. 

Vierendertig van deze brieven aan 
zijn verloofde zijn opgenomen. Dan vol
gen, na zijn huwelijk, te beginnen op 6 
november 1836 en eindigend met 25 juli 
1867, een 80-tal brieven aan zijn vrouw, 
waarin men zijn vreugden en moeilijk
heden, ~ls KamerUden als minister, vol
ledig kan volgen. Eerst komen zij uit 
Den Haag, waar hij wegens zijn politie
ke beslommeringen vaak moet overblij
ven, · naar Leiden. Het eerste briefje is 
nog in het Duits, maar de andere zijn in 
het Nederlands, dat Adelheld zich dan 
kennelijk heeft eigen gemaakt. Later, 
wanneer hij met zijn gezin naar Den 
Haag is verhuisd ( 1850), waar hij tot 
zijn dood aan de Koninginnegracnt 
heeft gewoond, komen zijn brieven 
vooral uit de plaatsen. die' hij, als minis-
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ter of als Kamerlid, bezoekt. Soms ook 
stuurt hij {waarschijnlijk door middel 
van een bode) enkele regels uit het .,To
rentje", van Binnenlandse Zaken, waar 
hij tijdens zijn ministerschap zetelt. Zo 
op 24 december 1850: .,Dep. v. B.Z. 24 
dec. 1850. Mijn lief zoet Madonnaatje! 
Ik hoop, dat virij dezen ochtend met de 
TwK. gereed komen, zoodat ik dezen 
avond, zoo gij wilt, met u zou kunnen 
vieren". Op 7 maart -1851 stuurt hij 
haar uit zijn Departement enkele jui
chende woorden: .,Mijn lief, zoet Madon
naatje! Fremery is gekozen met 424 te
gen 395 stemmen". Deze mededeling 
slaat {)P :r. A. de Fremery, een oude 
studievriend uit Leiden, gekozen tot lid 
van de Tweede Kamer (bij een t~ssen~ 
tijdse verkiezing kennelijk) voor Steen
wijk. 
Als Thorbecke in 1840 tot lid· van de 
.,dubbele Kamer" tot herziening van de 
Grondwet is benoemd (dat is nog niet 
de grote herziening van 1848), schrijft 
hij óp 11 augustus o.a. .,Ik vond gister
morgen op mijne kamer komende eene 
uitnodiging van den Koning, om dien
zelfden middag bij Zijne Majesteit te 
eten. Ik nam die aan en heb, na een 
lange en ellendige discussie in de verga
dering, aan de Kon. tafel in het gezel
schap van 70 of 80 personen plaats ge
nomen, zoals ik u mondeling zal vertel
len". Na nog enige zakelijke mededelin
gen volgt dan: .,Grootmama en tante 
Marie hartelijk gegroet. Kus .Jetje en 
Rudolph van Papaatje. Bovenal omG.rm 
ik mijn eigenst Madonnaatje en . wat zij 
mij belooft" . .Jetje (Henriette) en Ru
dolph zijn de eerste twee (uiteraard dn.n 
nog heel jonge) kinderen van het echt
paar. Zij kregen er zes: Henriette, Ru
dolph, Herman, Willem, Marie en Fre;le
rik. Van de zoons zijn er twee nog vrij 
jong gestorven. 

DualistiSthe persoonlükheid 
Thorbecke werd door velen vereerd en 

in ieder geval om zijn grote kennis, be
kwaamheid en integriteit gerespecteerd. 
Maar niet iedereen kon met hem samen
werken. Sommigen vonden hem meer
malen hoogmoedig, nors en . gesloten. 
Waarschijnlijk heeft de fout dan wel 
aan beide kanten gelegen. Politici zijn 
bovendien nooit algemeen bemind. 
Afgezien nog van hun politieke tegen
standers (die echter best tegelijk goede 
vrienden kunnen zijn), zijn er altijd lie
den die zich door hen teleurgesteld of 
gepasseerd voelen. Thorbecke, zo menen 
sommigen, ontbrak het soms ook aan 
voldoende mensenkennis. Misschien sluit 
daarop aan de passage in een brief van 
1 maart 1866 (Thorbecke is dan 68 en 
heeft moeilijkheden in zijn tweede Kabi
net gehad): ,.Ik ben ten aanzien van 
menschen steeds te veel optimist. Ook 
wel ten aanzien van de gebeurtenissen 
en den loop der wereld. Het ideaal heeft 
mij beet. Het ideaal is alleen in mijn 
Madonnaatje verwezenlijkt". 

Adelheid, zo schrijft Brugmans, is de 
zon in Thorbeckes leven geweest. Uit de 
portretten kennen we haar als een 
vrouw met regelmatige trekken, ver
standige ogen en een gevoelige mond. 
Niets werd door haar man geschreven 
of zij las het; vaak woonde zij de ka
mervergaderingen bij als hij aan het 
woord moest komen. Op zijn schrijfbu
reau, waar de paperassen zich telkens 
chaotisch dreigden op te stapelen wist 
zij steeds orde te scheppen. Dikwijls 
dicteerde hij haar de zaken, die hij op 
schrift wenste te zetten. ~ werd ook de 
bezoeker van het huis aan de Garen
markt te Leiden, later aan het Kanaal 
(thans: Koninginnegracht) in Den 
Haag, getroffen door een tegenstelling. 
Hij verwachtte, maar een van Thorbec
kes leerlingen schreef, een stugge, gere
serveerde gastheer, een norse echtge
noot, een strenge vader, hij zag een 
opgeruimde, gulle gastheer, een liefheb
bende echtgenoot, een zeer toegewijde 
vader, die met zijn gezin lachte en 
schertste. 

Het is verleidelijk, steeds weer uit 
Thorbeckes brieven te citeren, maar we 
moeten ons beperken. Enkele aanhalin
gen mogen echter nog volgen, in wille
keurige jaren. 

Wanneer Thorbecke op 26 februari 
1849 met een delegatie uit de Kamer 
een officieel adres aan de Koning heeft 
aangeboden, schrijft hij de volgende 
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Een lithografie van Thorbecke, waarschijnlijk uit zijn verlovingstijd. 

ochtend: .,Wij zijn gistermorgen te half 
één in drie koetsen, stapvoets, de bodens 
der St. Generaal voorop, naar het paleis 
gereden, daar met de eerbewijzen, die ik 
u mondeling -zal beschrijven, ontvangen, 
en, in de troonzaal, tot den Koning, 
staande voor den troon, toegelaten. Ik 
heb het adres voorgedragen, Z.M. heeft 
gratieus geantwoord; en wij zijn onder 
dezelfde eerbewijzingen vertrokken". 

Eind oktober 1849 vormt Thorbecke 
zijn eerste Ministerie. Op 30 oktober 
schrijft hij uit Den Haag: ,.Het sein: de 
ministers zijn benoemd, moet gij hebben 
ontvangen". En ,op 6 november: "Wij 
hadden gisteravond den eersten minis
terraad, waar ik, voor drie maanden, 
eenparig tot president ben benoemd. Wij 
zullen die vergaderingen, evenwel 1n 't 
vervolg niet 's avonds, maar Dingsd. en. 
Vrijdags v. 2-4, in den regel houden. 
Te 4 ure had ik uw patrijs gegeten: de 
houtsnippen waren bedorven". 

Dienstreizen 
Twee dagen later is er blijkbaar wrij

ving met de Koning geweest. Thorbecke 
schrijft dan namelijk uit Den Haag 
(naar Leiden): .,Mijn zoet Madonnaat
je! Heerlijk, dat gij dezen avond wilt 
komen; dit uitzigt maakt den gansehen 
dag tot een feest, en mij ontoegankelijk 
voor onaangename indrukken. Wij wa
ren gister op het punt gezamenlijk OII.il 

ontslag te nemen, van wege eene behan
deling door Z. M. Lucas aangedaan (dit 
slaat op E. Lucas, minister van Marine 
- A.). Hij kan daar echter direct een 
wat prettiger mededeling op laten vol
gen: .,Gister ontvangst bij Prins Frede
rik, bij de Koningin en de Ert'groother
togin v. Saksen-Weimar, uitstekend be-

vallige dames. Heden bij Prins Hendrik. 
De Koningin vroeg terstond naar u, en 
verlangde uwe kennis te malten. Ik zal 
u te half zeven aan den trein ;1fhalen". 

Thorbecke gaat in zijn ministerstijd 
nogal eens op dienstreis en wordt vooral 
in het (katholieke) zuiden overal harte
Iijk ontvangen. Er zijn daar trouwens 
heel wat .,Papo-Thorbecianen". Later 
zullen kwade tongen zelfs het gerucht 
verspreiden, dat Thor}>ecke de Koning 
wil verdringen! Op 25 april 1851 is hij 
in 's-Hertogenbosch, waar hij bij de 
Gouverneur {Commissaris des Konings), 
mr. A . .J. Borret, logeert en waar ook de 
burgemeester aanzit bij het diner. "Te
gen den avond brengt de schutterij ene 
serenade; maar werd het te laat om nog 
uit te rijden. Heden te elf ure audiëntie, 
en te 5 ure een groot diner. Het zal wel 
morgen worden, alvorens wij een bezoek 
brengen aan de omstreken". Daa~a 
gaat Thorbecke naar Limburg, bezoekt 
Roermond en komt tenslotté in Maas
tricht aan. Uit deze stad schrijft hij op 
29 april aan zijn .,Madonnaatje": .,Ik 
moest intrek nemen in het Gouverne
mentshotel, waar mevrouw Van Meeu
wen met uitstekende hupschheid .ont
ving. Na het eten genoot ik uwen lief
sten brief, en vervolgens ging ik aan het 
werk. Van negen tot elf werden mij drie 
serenades met flambouwen gebragt, 
eerst van de Liedertafel, dan van de 
Koninklijke Harmonie, dan van de werk· 
lieden der grote fabrijk van den Heer 
Regout, lid der Eerste Kamer, dien gij u 
wellicht herinnert. Dezen morgen te elf 
uur audiëntie". 

Na zijn eerste ministerschap weer Ka
merlid geworden, is Thorbecke in de zo
mer van 1854 op reis in Twente. In zijn 
brief van 30 juni 18M komt men talrij
ke bekende Twentse namen tegen. De 
meeste van hen hebben echter oDk poli
tieke functies, in de Provinciale Staten 
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of, zoals de heer H. :r. van Heek, in de 
gemeenteraad van Enschede. .,Voor de 
tweede reis schreef ik u Woensdag op 
een buiten van de heer Salomonson. 
Daarna werd ik gister morgen door de 
HH :alijdenstein, v. Heek en Ten Cate 
van Almelo afgehaald. TNij reden over 
Borne en Hengelo, en kwamen om
streeks twee uul" hier aan, waar eene 
hartelijke ontvangst der familie Blij
denstein mij wachtte. Te 4 ure was er 
een groot diner bij den burgemeester 
ten Cate. Daarna 's avonds groote re
ceptie bij mijn gastheer, den ouden heer 
Blijdenstein, op zijn buiten, een kwar
tier of half uurtje buiten de stad. Dezen 
morgen heb ik de beide fabrijken van de 
HH .Jannink, de stoomververij van Ten 
Cate, het magazijn der HH van Heek, 
de groote stoomspinfabriek der naamlo
ze Maatschappij, en de verfhoutmolen 
met de stoomsterkerij van een anderen 
heer Ten Cate bezigtigd. Vermoeid te 
huis gekomen, verkwikt mij uw brief v. 
Woensdag avond". 

In 1865, tijdens zijn tweede minister
schap (1862-1866), is hij wee.: op bezoek 
in Limburg en Brabant, waar de ont
vangst ook dan niet minder feestelijk 18. 
Integendeel. In Venlo wordt hij inge
haald door de .,fanfares van het Ven
loosch muzijkgezelschap" en er is vuur
werk op de Markt, dat hij beloofd had 
te zullen bijwonen. .,Onderweg stonden 
aan de stations deputatiën en verpligt
ten het rijtuig te verlaten". Aan het 
eind van zijn brief uit Maastricht 
schrijft hij: .,Te Roermond -zat de bis
schop, na mij zijne gansche geestelijk
heid te hebben voorgesteld, vrolijk, op
gewekt, nevens mij aan tafel; Jufvr. 
Ellse, die ik van Venlo had medege
nomen, aan Zijne andere zijde geplaatst. 
Van het banquet hier stond Ik te half 
acht op; aangekomen te Maastricht, 
waren wij en cortège, eene onafzienbare 
reeks van rijtuigen, naar het stadhuis 
gereden, waar mij, met eene., rede van 
den burgemeester, verwelkomd, de eere
wijn werd aangeboden". Tenslotte ver
zekert hij nog: .,Mijne gezondheid is te
gen alle vermoeyenissen bestand geble- _ 
ven". De volgende dag rijdt hij na het 
diner bij de burgemeester, met de bur
gerlijke, geestelijke en militaire autori
teiten naar de Schouwburg, waar de 
Dragons de Villars worden gegeven en 
.,men het orkest tusschen beide het 
Neer!. bloed liet spelen, om mij met 
handgeklap te begroeten". Het zijn ple
zierige momenten, ter afwisseling van 
het belangrijke werk, dat hij als minis
ter en leider van het Kabinet weet tot 
stand te brengen. Maar daarover leest 
men elders in dit nummer ongetwijfeld 
genoeg. 

Het einde 
Nog eenmaal treedt Thorbecke als mi

nister . op, in 1871. Hij is dan 73 jaar. 
Maar zijn grootste geestkracht is gebro
ken. Twee slagen hebben hem inmiddels 
getroffen. In 1869 overlijdt zijn trouwe 
huisvriend en geestverwant mr. N. OU
vier (o.a. minister van .Justitie. geweest 
in zijn Tweede Kabinet). In 1870 komt 
de grootste klap: de dood van zijn toch 
zoveel jongere vrouw, zijn vereerde 
Adelheid. Thorbecke, zo verklaren vrien
den, is in feite een gebroken man. Na de 
behandeling van zijn begroting in de 
Kamer in december 1871 gaat zljn toe
stand hard achteruit, al blijft hij helder 
van geest. Kramphoesten bezorgen hem 
echter grote benauwdheden. Op 4 juni 
1872 sterft hij, toch nog .,in het har
nas". 

Hij heeft intens lief gehad en hij heeft 
op het staatkundig leven van zijn land 
voor meer dan een eeuw zijn stempel 
gedrukt. Brugmans heeft dan ook stel- -
lig gelijk, wanneer hij vaststelt: ,.Aan 
Thorbecke is het zeldzame geluk be
schoren geweest dat hij bereikt heeft, 
nog tijdens zijn leven, hetgeen hij zich 
had voorgesteld. Dat is noch aan Van 
Oldenbarnevelt, noch aan Van Slinge
landt - om slechts deze beide staatslie
den te noemen - te beurt gevallen". 



6 ..,.. Thorbeckebillage 

Het liberalisme van Thorbecke 
In deze dagen herdenken wij in Thor-

becke een groot man, die terecht ge
noemd is een van de erflaters onzer be
schaving. Hij was historicus, staats
rechtsgeleerde, minister en volksverte;: 
genwoordiger. Maar daarom alleen zou
den wij hem honderd jaren na zijn dood 
niet herdenken. Thorbecke heeft zijn 
faam voor het nageslacht verworven als 
de bouwmeester van onze parlementair
democratische staat. Hij is het geweest 
die de stoot heeft gegeven tot de grond
wetsherziening van 1848 en de hoofdlij
nen daarvan bepalen nog steeds ons 
staatsbestel. Van de wetten welke de 
Grondwet van 1848 vereiste, heeft hij de 
belangrijkste tot stand gebracht en als 
lid van de Tweede Kamer heeft hij, ook 
wanneer hij in de oppositie was, aan de 
uitbouw van de parlementaire democra
tie mede gestalte gegeven. Dit alles 
maalüe hem tot de belangrijkste burger 
vanzijn tijd. Zoals zij die voor hem een 
standbeeld hebben opgericht, dit lieten 
opdragen door de burgers aan de beste 
burger: optimo civi cives. 

Zo kunnen wij Thorbecke herdenken. 
Wat hij tot stand heeft gebracht, is niet 
beperkt tot een bepaalde politieke op
vatting of partij, het behoort toe aan 
Nederland. Het is de inhoud van onze 
staatsinstellingen geworden en het heeft 
die beheerst, ongeacht de partij die aán 
he,t bewind was. 

Toch meen ik, dat wij liberalen van 
deze tijd, reden hebben Thorbecke ook 
te herdenken als een groot liberaal 
voorman. Wat was de inhoud van Thor
becke's liberaiisme, en wat hèeft dit ons 
vror deze tijd nog tè zeggen? 
Het liberalisme van Thorbecke is wel 
eens een groeiend liberalisme ge
noemd. •) Zeker hebben zijn denkbeel
den zich ontwikkeld. Er is dunkt mij 
geen reden dit te kritiseren, laat staan 
dit aan Tliorbècke te :verwijten. Mocht . 
een nadenkend man als Thorbecke niet . 
tot e-en ontwikkeling ·van zijn gedaèh~en 
komen? Maar anderzijds, ook thans 
weer- heeft . mij -~ een aantal van zijn 
geschriften getroffen hoezeer de hoófd~ 
beginselen van zijn opvattingen reeds 
vroeg bij hem aanwezig waren. In. die 
hoofdbeginselen is hij consequent ge
W\lest en slechts heeft hij later de lijn 
hier en daar wat doorgetrokken. 

Thorbeeke's hoofddenkbeelden zijn die 
van het liberalisme van de 19e eeuw. 
Een liberalisme dat streefde riaar een 
democratische inrichting. van de staat, 
een staat die het individu en zijn groe
peringen zoveel mogelijk vrij moest la
ten. 

Laat ik eerst stilstaan bij wat Thor
becke voor de inrichting van de staat 
heeft nagestreefd: 
e rechtstreekse verkiezing van het 

parlement en van de lagere vertegen
woordigende lichamen, , 
e ministeriële verantwoordelijkheid 
tegenover het parlement, eri 
e openbaarheid van de beraadslaging 
in de vertegenwoordigende lichamen. 

Daarvoor heeft Thorbecke gestreden 
van het eerste ogenblik, dat hij zitting 
kreeg in de Staten-Generaal. 
Dat was in 1840 in de zogenaamde Dub
bele Kamer, die de onvoldoende grond
wetsvoorstellen van dat jaar te beoorde
len had. Later in de Tweede Kamer, 
waarin hij in 1844 door de Zuidhollandse 
Provinciale Staten werd gekozen. (Het 
voorstel der Negen mannen heeft voor
namelijk hij opgesteld en hij heeft het 
verdedigd, doch zonder succes). 
Dan in de roerige dagen van maart 1848 
wordt hij als voorzitter benoemd van 
een commissie van vijf tot herziening 
van de Grondwet op uitgebreide schaal 
en in minder dan een maand voltooit 
Thorbecke dit werk, dat - zij het met 
door· hem bekritiseerde afwijkingen -

de Grondwet in de versie van datzelfde 
jaar, 1848, is geworden. U wilt mij wel 
vergeven dat ik met een gevoel van een 
zekere afgunst kijk naar die snelle 
voorbereiding en prompte· totstandbren
ging van een grondwetsherziening. Dat 
is blijkbaar niet meer voor ons wegge
legd. Maar wij mogen, bij een vergelij
king met 1848, niet vergeten dat hier
aan de arbeid van de jaren voordien 
was voorafgegaan. 

Voor ons is de parlementaire demo
cratie, die 1848 en de daarop volgende 
jaren brachten, een verworvenheid en 
wij geven ons niet steeds rekenschap 
van de strijd die tot de verkrijging 
daarvan moest worden gevoerd. Terug
blikkend zijn wij ook eerder geneigd te 
letten op de onvolkomenheden in het 
systeem dan op de verdiensten van het 
systeem zelf. 

Hoofdtrekken 
Wat waren daarvan de hoofdtrekken? 

Thorbecke heeft ze geschetst in zijn be
kende Narede van 1869, die wel zijn 
politieke testament. is genoemd. In de 
Nederlandse constitutionele monarchie 
is de Kroon, gevormd door de Koning 
en de verantwoordelijke ministers, een 
"zelfstandige magt en is de Volksverte
genwoordiging eene zelfstandige magt; 
maar zelfstandig gelijk in een ligchaam 
de leden." · 

"De Minister kan niet dan in overeen
stemming met het Parl~ment besturen 

Prof. mr. D. Simons, wiens in de 
Kloosterkerk gehouden rede wij hierbij 

afdrukken. 

Ziedaar het beeld van Thorbeeke's 
staatsvorm. Ik zei het reeds: het is een 
verworvenheid geworden en niet meer 
het kenmerk van één partij. Maar blijft 
het niet een fundament van onze libera
le opvattingen omtrent de inrichting 
van de staat en legt het niet getuigenis 
af van wat het politieke liberalisme 
door en met Thorbecke tot stand heeft 
gebracht? 

Openbaarheid 
en hij is verantwoordelijk,aail het Parle- Nog van een andere liberale gedachte 
ment". Doch dit betekent niet, dat hij was Thorbecke de voorvechter; die van 
dienaar der meerderheid is: ,.Het Gou-
vernement is dienaar van de Landswet de openbaarheid der beraadslaging in 

vertegenwoordigende lichamen. Hij 
en het Landsbelang, geroepen tot de . · b 
uitoefeni.Îlg van de regten en de pligtèn heeft die openbaarheld reeds epleit, 

toen hij in 1859 deel uitmaakte van de 
d~r Kr~on, n,aar eigen begrip en overtu~- Dubbele Kamer. Maar bij de behande
gmg, met naar de begripp.en of den .. ~l ling van de gemeentelijke zaken - hij 
vap. l!:_llàeren, Vorst Zc:l() ~~ al_s pa.~!j • . is van 1845 tot 1849 lid van de Leidse 
Zo ... 1J.èen, .. ~ gaat een dl.r hoo~çlo•-: -.("geineénteriiad. geweest ~ had hij het 

· nen en ~aar borgen de~ . co~~titutio:lièle · · ,gemis daaraàn wel zeer sterk gevoeld. 
Monarc~~e, ·-~n de minist.~~iele vèrarit- In. zijn bekende brochure van 1847 
WQ<1rdehJkh~~d zelve te nie~ • k "Over plaatselijke begroting" heeft hij, 
Op~erkehJk is, dat '!ho bec e tot d~:. ·. naast rechtstreekse verkiezing van de 

ze uitspraken kwam m 1869, toen hiJ 
zelf niet aan het bewind was . en nadat raadsl~den, aangedrongen OJ? de open-
juist in d.e vorige jaren in een strijd baar~eld van hun ~eraadslagmgen. Z?n
tussen parlement en regering de onge- der d1e open~aarhe1d, zo~d:r opwekk~ng 
schreven regels omtrent hun ónderlinge en. opheldermg VRD: .. bmte . .' .,met ZICh 
verhouding waren bevochten. Toch- was ~.ll~é~, zullen collegJen ?ehJk de me_este 
hij door. de gebimrtenissèn van -1866 en md1V1dus,. ?oorgaans blmde ~erktmgen 
1868 niet bereid een ove·rwicht van: het d~r dagehJksche gewoonte. ZIJn. Op het 
parlement aan te nemen. De praktijk phgtsbes.ef te vertrouwen, 1s edel; ma~r 
had hem "in het geloof aan de constitu- het bednegt. Tot ~oe lagen stand het m 
tionele monarchie bevestigd" en daar- g~sloten vergad~rmge? soms ~aalt, ste~.t 
van duidde hij nogmaals in de Narede memand, dan die er. m zat, ZICh voor · 
de hoofdtrekken aan· . Welk een voldoenmg moet het Thor-

~ becke hebben geschonken, om zo· weinig 
e "Zelfstandigheid der monarchische jaren nadat hij dit neerschreef de ge
régering met onbeperkte parlementaire meentewet van 1851 tot stand te kunnen 
verantwoQrdelijkheid der Ministers; brengen, een wet die - behoudens ge-

e Vrijgekozen Volksvertegenwoordi- . 
ging, zelfstandig, naar eigen inzigt en 
oordeel besluitende, zonder eenigen band 
met de kiezers; de algeroeene wetgeving 
gezamenlijk met het monarchisch gezag 
uitoefenende, maar zonder deelneming 
·aan de uitvoerende magt, wier werking 
zij, door middel der ministeriële verant
woordelijkheid, controleert". 

Eén element van Thorbeeke's staat is 
hierbij nog onvermeld gelaten. Het is de 
betekenis die hij toekende aan de sa
menstellende delen van de staat, - toen 
de provinciën en de gemeenten, thans in 
een nabije toekomst wellicht ook de ge
westen. Daarom noemde hij als derde' 
element der constitutionele monarchie: 

e "Selfgovernment van provinciën en 
gemeenten, leden van het geheel en als 
zoodanig ondergeschikt, doch tot auto
nomische ligebamen geformeerd met 
eigen Volksvertegenwoordiging naar het 
beeld en onder de hoede van dat ge
heel". 

rechtvaardigde uitzonderingen - de 
openbaarheid van de beraadslagingen 
van de raad voorschreef. 

Kiesrecht 
Maar na deze positieve waardering 

van Thorbeeke's staatl;!inrichting, moe
ten wij ons de vraag stellen of er ook 
schaduwzijden waren aan dit beeld. Er 
is reden voor de vraag ,- een vraag, die 
misschien een verwijt is - of Thorbec
ke niet te weinig heeft geëist en met te 
weinig tevreden was bij een regeling 
van het kiesrecht die dit slechts toeken
de aan een zeer beperkte kring van bur
gers. De vraag moet, naar ik meen, be
vestigend worden beantwoord. Doch een 
verwijt zou ik onverdiend achten. Om 
meer dan één reden. 

Historische feiten moeten naar hun 
tijd worden beoordeeld. Misschien mag. 
men wel aan de geslachten die op 1848 
volgden het verwijt maken, dat zij het 
algemeen kiesrecht niet sneller hebben 

Meld u als lid van de 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

verwezenlijkt. Maar in 1848 was de Ne
derlandse samenleving daarvoor nog 
niet )rijp. Het census-kiesrecht, het kies
recht van de belastingbetalers, werd ge
zien als een capaciteitenkiesrecht. Bij 
het ontbreken van de algemene leer
plicht was het uit dat oogpunt bezien de 
vraag of alle inwoners van het land 
over een voldoende bekwaamheid tot het 
doen van een verantwoorde keuze zou
den hebben beschikt. Wij kunnen dunkt 
mij die vraag thans laten voor wat zij 
is. Ik heb het gevoel dat Thorbecke toen 
politiek heeft bedreven in de zin van de 
kunst van het bereikbare. 

Maar bovendien, men kan Thorbecke 
zeker niet het verwijt maken, dat hij 
geen oog had voor wat tenslotte de toe
komst zou moeten brengen, het alge
meen kiesrecht. Dat blijkt uit zijn ver
maarde opstel van 1844 "Over het he
dendaagsche staatsburgerschap", waar
in hij schreef: "Dat het beginsel van 
algemeen stemrecht in de Staatsge
schiedenis onzer eeuw ligt, schijnt even 
onmiskenbaar, als dat zij het gestadig, 
schoon trapsgewijze, tracht te verwe
zenlijken". 
· Het census-kiesrecht verdedigde hij 

nog als volgt: 
"In het oog der wet onzer dagen is 

men zonder bezit niet zelfstandig. Die 
niet heeft .of in zijn onderhoud naauwe
lijks kan voorzien, hangt van anderen 
af. Zijn blik, gebonden aan de eigen. da
gelijksche behoeften, kan zich tot de al
gemeene zaak niet verheffen". 

Maar hij voegde daaraan een beding, 
een voorwaarde toe: 

"Het verkrijgen van een genoegzaam 
bezit moet doorgaans allen, het moet 
niet enkel sommigen mogelijk zijn. De 
klasse der bezitters mag niet een ontoe
gankelijke, of voor de anderen nauwe
lijks toegankelijke stand zijn. Wanneer 
het stemregt, door wie ook uitgeoefend, 
het kà:rakter van gemeen regt verliest, 
o~ dat. van een voorregt te. erlangen, 
gaat men tegen de streek der heden
daagsche vaart lijnregt in". 

Doch daarna komt Thorbeeke's beken
de pessimistische bèschouwing, die doet 
denken aan de Verelendungstheorie van 
Karl Marx: · 
·"Wanneer met toenemenden rijkdom 

aan den eenen, armoede aan den ande
ren kant. zich ·uitbreidt; wanneer de rij
ke. nog rijker, hij, die weinig heeft, nog 
armer moet worden; wat is de wetge- . 
ving die allen Staatsburgerschap aan·· 
biedt onder eene door weinigen bereik
bare voorwaarde, wat is die wetgeving, 
tenzij ironie ? Persoonlijk standsvoor
recht heet afgeschaft, opdat aan be
kwaamheid en verdienste· hare natuur
lijke baan worde geopend; maar een op. 
bezit van uitwendige goederen gegrond 
stelsel van voorregten komt in de 
plaats. Burgerstand beteekent opnieuw 
een deel, eene klasse van het volk. Te 
midden eener maatschappij, op gemeen 
regt der leden gebouwd, wordt eene on
overklimbare grens tusschen bevoegden 
en onbevoegden gesticht. Wie vindt den 
toon, waarin deze dissonant zich op
lost?" 

Tot het opheffen van die dissonant is 
rhorbecke niet in staat geweest. Maar 
dat zijn gedachten bleven uitgaan naar 
een uitbreiding van het kiesrecht, blijkt 
uit zijn geschrift van 25 jaren later, uit 
die Narede van 1869, waarin hij de 
vraag stelt of zijn dualistisch systeem 
van de constitutionele monarchische 
staat niet in de weg is "aan politieken 
vooruitgang van de volksmagt, de bron 
van hetgeen de Staat worden en schep
pen kan?" "Is hij met gestadige uitbrei
ding van het kiesregt, naar gelang van 
toenemende verspreiding van kennis en 
verhoogden burgerzin, in strijd?· In het 
minst niet", luidt zijn antwoord, "hoe 
meer algeroeene deelneming eener ver-
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lichte natie aan de regering, des te ster
ker Monarchie en Staat". 

En zo is Thorbecke dus trouw geble
ven aan zijn ideaal va·n algemeen kies
recht, al zag hij de realisering daarvan 
slechts in een misschien vrij verre toe
komst. 

Taak van de Staat 
Dat waren dan de voornaamste gedach
ten van Thorbecke over de inrichting 
van de Staat. 

Hoe dacht hij over de taak van die 
Staat? Hij is althans in- beginsel- een 
voorstander geweest van de leer der 
staatsonthouding. Voor een goed begrip 
zal men die leer moeten beschouwen in / 
het licht van haar tijd.- De 19e eeuw had 
diametraal gebroken met de 18e eeuw. 
Vrijheid stond voorop. De voorUitstre
venden in de 19e eeuw wilden definitief 
afstand nemen van de onvrijheid van de 
18e eeuw, een onvrijheid in het politieke 
en een onvrijheid in het maatschappelij
ke leven. Die vrijheid in het politieke 
werd verkregen door staatkundige her
vorming, door aan de burgerij een in 
wezen beslissende stem te geven . in het 
bestuur van de staat en van zijn onder
delen. En de vrijheid in maatschappelijk 
opzicht moest worden bereikt door aan 

Het moet voor drs. W. G. van der 
·weiden en zijn medewerkers van het 
Haagse- museum voor het Onderwijs 
een genot zijn geweest een tentoon
stelling in te _richten over Thorbecke 
en· zijn tijd. En dit om meer dan één 
reden. Niet .alleen als geleerde en 
staatsl)lan is Thorbecl~e immers een · 
boeiende figuur, ook als .mens. En 
juist de mens Thorbecke ma~~te ··het, 
mogelijk in een betrekkelijk kleine 
expositie een duidelijk beeld van le
ven en werken van de grote liberale · 
voorganger en staatkundige vernieu
wer te geven. Want Thorbecke bleek 
veel, zo niet aHes te bewaren en zo 
beschikt o.m. het Algemeen Rijks
archief over veel materiaal. liltussen 
hebben de inrichters van de tentoon
stelling ook uit andere collecties kun- -
nen putten om de machtige arbeid 
van Thorbecke en zijn ministers tot 
"leven" te brengen. Om een voor
beeld te noemen: Van Bosse voerde 
de postwet in, waarbij het briefver
voer een staatsmonopolie werd en de 
nen met exemplaren van zijn schrijf
ven. Uit het Postmuseum nu vindt . 
men op de tentoonstelling o.m. drie 
met de eerste postzegels gefrankeer
de brieven en de merkwaardige "be
knopte handleiding omtrent de be
stemming en het gebruik der postze
gels"; ook toen al overheidsvoorlich
ting ten behoeve van het publiek! 

Thorbecke is een dankbare figuur 
geweest voor tekenaars van spot
prenten en Karikaturen. Men vindt 
deze prenten door vrijwel de gehele 
tentoonstelling, die in perioden is 
verdeeld. Zo een over de Rotterdam
se waterweg, waarop een vuurtoren, 
waarvan het lichthuis de kop van 
Thorbecke vertoont en met het bij
schrift: 

Maar eerst leren we de jonge 
Tborbecke op de Latijnse school ken
nen met exemplaren van zijn achrij
lessen en een pagina uit een wis
kundeschrift, keurig handschrift, dat 
in de loop der jaren wel veranderd is, 
en niet helemaal in gunstige zin, 
zoals een aantal notitieboekjes en 
losse stukjes pàpier tonen. 

Thorbecke maakte er een gewoonte 
van alles op _te schrijven en gebruik
te daarvoor veelal elk stukje papier, 
dat hem onder handen kwam. Ook 
kleine notitieboekjes be~igde hij, 
zoals opgemerkt, voor het opschrij
ven van zijn gedachten. Hij deed dit 
meestal met potlood en benutte dan 
alleen de rechterzijde. Zijn vrouw 
schreef dan vaak tie tekst met inkt 
op de linkerpagina "in het net". 

Het is boeiend - in het licht van 
onze tijd - een foto te zien van 
de .•• schuur achter het huis, waarin 
Thorbecke in Leiden zijn college gaf. 

het particuliere initiatief de mogelijk
heid te laten zich te ontplooien. 

Daarbij komen nog talrijke factoren 
van economische aard. De onstuimige 
ontwikkeling van U!çhniek en daardoor 
van industrie en ook van transportmid
delen in die tijd, zoals de stoomvaart en 
de spoorwegen, vereisten grot~ kapita
len, veel durf en ondernemingszin. Die 
te verlangen van een staat die nog mid
denin politieke hervormingen was, leek 
onmogelijk. Vergeten wij ook niet, dat 
de Nederlandse politiek in de 19e eeuw 
in hoge , mate werd beheerst door de 
schoolstrijd. En ook stelden de be
moeiingen met de koloniën problemen. 

De financiën waren eveneens van be
tekenis. De grote bedragen die de nieu
we economische ontwikkeling vorderde 
konden niet- worden opgebracht door be
lastingen en ook verzwaring van de le
ningslast leek een slechte politiek te 
zijn. 

Geen wonder, dat men meer vertrou
wen stelde in de activiteit van onderne
mers. 

Doch de leer van de staatsonthouding 
had een negatieve zijde omdat zij ge
neigd' was de ogen te sluiten voor de 
zwakke positie welke de arbeidende be
volking in en door die industriële ont-

wikkeling innam. 
Hoe stond Thorbecke hiertegenover? 

Wie zijn geschriften leest, zal moeten 
er-kennen, dat hij allesbehalve blind was 
voor de nadelige gevolgen welke een on
gebreidelde ontwikkeling van de parti
culiere ondernemingen met zich bracht. 
Leerrijk- is in dit opzicht een voordracht 
die hij reeds in 1830 voor de Maatschap
pij der Nederlandse Letterkunde heeft 
gehouden over "den invloed der machi
nes op het zamenstel der maatschappe
lijke en burgerlijke betrekingen" * *) 

Nog altijd is die verhandeling uit 1830 
voor ons interessant. Laat ik daaruit 
slechts ééri passage voorlezen. Thorbec
ke heeft de toestand in Engeland bestu
deerd. Onbetwistbaar is dan en nu citeer 
i': hem: "dat met behulp der machines 
het nationaal inkomen vergroot wordt. 
1 >och het is niet alleen de hoegrootheid, 
het is tevens de wijze van verdeeling, 
welke bij de beoordeling van den natio
nalen welstand in aanmerking behoort · 
te worden genomen. Is die verdeeling 
zoo ongelijk, dat aan een gering aantal 
burgers een overgroot deel, en daarente
gen aan de leden eener overgroote 
meerderheid niet meer, dan het aller
noodzakelijkst inkomen voor een be
krompen onderhoud, te beurt valt, zoo 

Tentoonstelling in Den·. Haag 

De tentoonstelling "Thorbecke en zijn tijd" in het Haagse museum voor het 
onderwijs werd geopend door mr. M. Vrolijk, commissaris van de Koningin in 
Zuid-Holland (tweede van links). Geheel links op de foto drs. W. G. van der 
Weiden, adj.-directeur van het museum, die in gesprek is met staatssecretaris 
Vonhoff. Achter de staatssecretaris gedeputeerde G. v. d. Zande. 

In 1830 hield Thorbecke een rede, 
getiteld: .,Verhandeling over den in
vloed der machines op het zamenstel 
der maatschappelijke en burgerlijke 
betrekkingen", waaruit blijkt dat hij 
een open oog had voor de maat
schappelijke gevolgen van de indus
triële revolutie. Het titelblad van de
ze rede is op de tentoonstelling te 
zien, .evenals, om op staatkundig 
terrein iets te noemen, de met de 
hand geschreven troonrede van 1847, 
en de losse aantekening over de 
Eerste Kamer: ,,Men bedenke, of het 
geraden is, in eenen tijd, waar meer 
dan ooit, regering volkszaak wordt, 
en geene politische kracht zich zon
der het volk kan gaande houden, ne
vens of eigenlijk tegen de volkska
mer eene andere niet populaire ka
mer op te rigten." 

Interessant is - in het licht van 
de eenwording van Europa nu - de 
brochure in verband met de afschei
ding van België: .,Een woord in het 
belang van Europa". Die brochure 
liet Thorbecke anoniem verschijnen. 
Hij keerde zich daarin tegen de af
scheiding o.m. met de woorden: Ne
derland (is dan) geen hoeksteen 
meer in N.W. Europa, tegenwicht te-

gen Engeland en Frankrijk ( ! ) . 
Van geheel andere aard is het ori

ginele intiatiefvoorstel der .,negen 
mannen" ( 1844) tot herziening van 
de grondwet, maar daar staan 
slechts acht handtekeningen onder; 
die van Anemaet ontbreekt. 

De strijdbare en ook wel koppige 
Thorbecke komt naar voren in zijn 
brief aan koning Willem lil ( 1851), 
waarin hij zich op niet mi11 te versta
ne wijze beklaagt over de houding 
van de vorst. 

Dit is slechts een greep uit deze 
boeiende tentoonstelling, die de mens, 
de geleerde en de staatsman leert 
kennen, ook uit zijn persoonlijke be
zittingen, zoals een vest en zijn mi
nisterssteek of om nog één ander 
ding te noemen: het exemplaar van 
het ontwerp M.O.-wet met persoonlij
ke aantekeningen van Thorbecke, 
waaruit zo duidelijk zijn accuratesse 
en scherpzinnigheid blijken. 

Kortom, een tentoonstelling om 
vooral te gaan zien; in het Haagse 
museum voor het onderwijs, Hem
sterhuisstraat, tot 3 juli, op werk
dagen van 10 tot 16 uur zondags van 
13,30 tot 16. uur. 

J. E. VAN DER WIELEN 

wordt het evenwigt verbroken, en· de 
aanwas van den rijkdom kan althans 
niet gezegd worden de natie in haar 
geheel te voeden en te doen bloeijen. 
Breidt zich, in weerwil der vergrooting 
van de som des nationalen inkomens, 
het getal der burgers nog uit, hetwelk 
aan dat inkomen geen genoegzaam deel 
krijgt, om zelfs in de eerste noodwen
digheid te voórzien, zoo neemt met den 
rijkdom de armoede in den Staat toe. 
Dat zulk een bedroevend verschijnsel 
met de hedendaagse inrigting der nij
verheid bestaanbaar is, ja dat zij het 
koestert en bevordert, bewijst het voor
beeld van het hoofdfabrykland der we
reld.- het voorbeeld van Engeland". 

Dat hij diezelfde gedachten ook later 
huldigde, blijkt wederom uit .zijn opstel 
van 1844 .,Over het hedendaagsche 
staatsburgerschap" waaruit ik reeds 
passages aanhaalde. 

Maar in zijn op de praktische politiek 
gerichte denkbeelden zag Thorbecke 
zoals hij in de Narede nog duidelijk 
heeft gesteld, als "het kenmerk van een 
liberalen Staat en een liberaal Gouver
nement, dat zij de ontwikkeling van 
zelfstandige kracht bevorderen; zelf
standige kracht in provincie, gemeente, 
vereeniging en individu. Bevorderen, dat 
heet, de algemeène voorwaarden schep· 
pen, waaronder die ontwikkeling moge. 
lijk wordt". 

Hij achtte het "een elsch van liberale 
regering, dat de Staat hetgeen niet tot 
het gebied van het regt behoort meer en 
meer a.àn anderen overlate; en dien 
eisch hebben Wlj zoveel mogelijk be
tracht. Het was de toeleg, aan- de bewe
ging van nijverheid . en handel de meest 
vrije baan te ·openen, en haar ehkel op 
eigen energie te laten vertrouwen; voor 
werken .van algemeen nut-den arbeid en
de kapitalen van particulieren op te roe
pen." 
·'Daarvoor de algemene voorwaarden te 

scheppen, • dat zag Thorbecke als de 
taak vàn de overheid. 
.In het materiële getuigen daarvan ook 

de wetten uit zijn tweede ministerie tot 
doorg~;aving van Holland óp zijn smalst 
en dîe tot aanleg vàn dè NieUwe Water-
weg. -

Groeiend liberalisme 
Daarnaast moest de overheid door het 

recht kwade gevolgen van de ontwikke
ling tegengaan. Onze eerste sociale wet, 
de Kinderwet van 187 4, is te dahken 
aan het initiatief van Van Houten uit 
een later geslacht van libera-len, aan de 
jonge "vooruitstrevende" liberalen, die 
zich - tegen Thorbecke hadden gekeerd. 
Maar het was Thorbecke zelf, die daar
voor reeds de stoot had gegeven door in 
1863 te bevorderen dat een commissie 
tot onderzoek riaar de kinderarbeid 
werd ingesteld. Het is overigens begrij
pelijk, dat Thorbecke zelf op het sociale 
terrein niet zoveel tot stand heeft ge
bracht. Eerst moest de werkplaats van 
de democratische staat worden gebouwd 
en ingericht en de weg worden vrijge
maakt voor maatschappelijke ontwikke
ling en ontplooiing. Een volgend ge
slacht kon werken aan de opheffing van 
gebreken daarvan, gebreken waarvoor 
Thorbecke - naar ik u heb laten horen 
- een scherp en vaak vooruitziend oog 
had. 

Daarom verdient Thorbecke- niet al
leen in het staatkundige maar ook in 
het maatschappelijke genoemd te wor
den als een voorman van de liberale 
gedachten van deze tijd. Wij, liberalen, 
erkennen nog steeds het hoge goed der 
democratische inrichting van onze con
stitutionele monarchie. Wij hebben 
daarnaast oog voo~ de noodzakelijkheid 
dat de overheid optreedt om zwakkere 
groepen te helpen en om velerlei collec
tieve voorzieningen te treffen. Maar 
daarnaast koesteren wij nog met Thor
becke eerbied voor de vrije menselijke 
persoonlijkheid en haar groeperingen 
die zoveel mogelijk de gelegenheid moe
ten hebben zich in vrijheid te ont
plooien, juist tot heil van de samenle
ving waarvan de staatsin,tellingen 
slechts een onderdeel zijn. lil die geest 
mogen wij Thorbecke aJs een groot _libe
raal leidsman eren en aldus heeft hij 
zijn betekenis voor ons, liberalen van 
deze tijd, nog steeds behouden. 

•) NRC, 7 november 1938, aangehaald in 
Boersema, Johan Rudolf Thorbecli:e (Lei
den 1949), blz. 31)7. 

**) Gepubliceerd in o.m. Boers<'ma, 
t.a.p. blz. 458 e.v. 
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Thorbecke, een introvert · dadenmens 
In aanwezigheid van H.M. de Konin

gin werd op vrijdag 2 juni een nationale 
herdenking gehouden in de Pieterskerk 
te Leiden van de honderd jaar geleden 
overleden Thorbecke. Daar werd het 
woord gevoerd door minister-president 
Biesheuvel, de hoogleraren Boogman, 
Bornewasse:r,- en Gomperts, alsmede door 
ons Eerste Kamerlid mr. H. van Riel. 

De heer. Van Riel hield een magistrale 
rede over Thorbecke als staatsrech~sge
leerde en als politicus, in verband ge
bracht met de menselijke natuur, want: 
"bij Thorbecke geldt zeker dat èn het 
slagen als staatsman èn het somwijlen 
mislukken als politicus alleen, uit de 
persoonlijkheidsstructuur te verklaren 
valt". 

Over het hoogleraarschap van Thoi>o 
becke {leeropdracht: diplomatieke en 
moderne staatkundige geschiedenis, 
daarnevens de statistiek en staatshuis
houdkunde) zei mr. Van Riel o.a.: 
"Thorbecke heeft als hoogleraar :we
te.t te inspireren. Zijn mensen als het 
ware gedwongen tot hard werken en 
daarbij de richting bepaald. Met onge
meen scherpe blik koos hij een braak
liggend terrein. De Leidse tijd is deswe
ge buitengewoon vruchtbaar geweest 
voor de wetenschapsbeoefening binnen 
Nederland, ondanks dat Thorbecke zelf 
zo weinig schreef in die periode van zijn 
leven. Hij heeft zijn taak als docent op 
voortreffelijke wijze volbracht, maar 
zich tot 1839, een ên veertig jaren oud, 
niet een oorspronkelijk denker getoond 
op het gebied van het staatsrecht naar 
de in die tijd in zijn wetenschap inter
nationaal geldende norm". 

In 1839 komt de "Aantekening", op de 
grondslag van een gedurende enige ja
ren gegeven college. Die "Aantekening" 
nu ia,aldus de heer Van Riei. in hoge 
mate origineeL "Een ongemeen fraai 

-, staal ener positieve analyse van een be
staand staatsrecht met daarnevens een 
duidelijke staatkundige strekking, maar 
zuiver feitelijk, op de juridische en poli· 
tieke praktijk gericht, grondig door
dacht commentaar, met vele suggesties 
ere lege ferenda. Het verband tussen 
maatschappelijke omstandigheden, de 
geest van het tijdperk, een als mogelijk 
geziene ontwikkeling der geschiedenis, 
dat alles zit min of meer impliciet in 
een deel van het boek, maar er wordt 
weinig aan geraakt en nooit over uitge
wijd. Thorbecke geeft als het ware geen _ 
motieven van motieven, tracht welhaast 
nimmer zijn licht te doen schijnen over 
wat hij als de laatste grond zijner op
vattingen ziet en evenmin welke -schakel 
van oorzaak en gevolg, soms aantoon
baar, ligt achter de op de voorgrond 
tredende specifiek juridische betrekkin
gen". 

Vrijer mens? 
De heer Van Riel vraagt zich dan af 

of het jaar 1839 misschien iets met het 
huwelijk van Thorbecke te maken had: 
"Was hij losser tegenover zichzelf ko
men te staan, een innerlijk vrijer mens 
geworden, nu hij eindelijk, tegen zijn 
veertigste, in een betrekking van volle
dige intimiteit en vertrouwen tegenover 
de ander stond '! De steriliteit als auteur 
vóór 1839 is toch vreemd bij een zo 
werkzaam man met een iijk gedachten
leven. Of kon Thorbecke misschien • dat 
kan een nevenfactor zijn • alleen produ
c~ren onder de druk van vraagstukken, 
die hem om een oplossing vroegen en 
lag wetenschappelijke creativiteit, als 
gegeven op zichzelf, hem minder ? Bijna 
alles wat hij publiceerde heeft een di
recte aanleiding, komt niet uit het afge
trokken denken voort, uit een autonome 
scheppingsdrang. De geleerde in Thor
becke wordt tot nieuw leven gewekt 
door zijn huwelijk, zomede door de be
klemmende situatie, die 'binnen Neder
land in de laatste jaren van koning Wil
lem I zich openbaarde". Zo ziet de 
heer Van Riel de samenhàng. 

Persoonlütheidsstrnctnnr 
Sprekende over Thorbecke als politi

cus stelde ae heer Van Riel vast dat hij 
na de jaren 1849 - 1852 {iedereen was 
toen door zijn persoon en kennis geïnti
mideerd) moest manoeuvreren om wis
selende meerderheden in de Kamer te 
verkrijgen. "Daarin is hij dikwijls niet 
geslaagd en de oorzaak daarvan ligt 
mijns inziens ten dele in zijn beginselen, 
ten dele in zijn persoonlijkheidsstruc
tuur. Die persoonlijkheidsstructuur im
mers bracht met zich mee een· aanzien
lijke mate van onverschilligheid voor de 

H.M. de Koningin met de famil~ Thorbecke In de Hortus Botanicus te Leiden, 
waar het gezelschap enige tijd vertoefde na in de Pieterskerk de nationale Thor· 
becke-herdenking te hebben bijgewoond. 

mening dergenen, die hun zaken minder 
goed kenden en minder logisch rede· 
neerden dan hij. En dat beginsel: een 
volstrekte, maar toe te juichen on.ver
zettelijkheid tegenover opportunisme 
van omvang in kwesties vas enig, zelfs 
puur feitelijk gewicht. Karakteristiek is 
in dit verband wat Thorbecke zelf 
schreef: "Men vrage bij de bevordering 
ener goede zaak niet wat de mensen 
willen, maar wat zij, in redelijkheid, 
m o e t e n willen. Zo is het bijvoorbeeld 
in de Kamer voor mij niet de vraag of 
aanneming van· een voorstel te verwach
ten is, maar of dit in het algemeen be-

deed, vooral in de eerste jaren. Maar 
ook in de laatste jaren van zijn leven 
was zijn oordeel over zijn Koning nog 
vlijmscherp en zelfs schamper. Het is 
aan de hardheid van Thorbecke dat wij 
te danken hebben dat, zelfs in de jaren 
dat hij de oppositie leidde, de zaken in 
Nederland nog zo goed zijn gelopen als 
ze deden". 

"Thorbecke was onder alle omstandig
heden waarheidslievend, maar wel wat 
wij nu noemen een "doordouwer" en d! 
de keuze zijner argumenten niet altijd 
even subtiel. Maar zelfs dat gemis aan 
subtiliteit was in de omstandigheden 
van 1849 - 1872 nodig om Nederland 
zijn plaats in Europa te hergeven." 

lang is'. Hier schetst Thorbecke zelf -
aldus de heer Van Riel - "waarom .hij 
als politicus in de meer ordinaire zin 
van het woord nooit een volledig aucees .. 
was en dit ook nooit had kunnen zijn".' ' , .,Onze conclusie zal",: zo zei de heer 

Van Riel, "op den duur niet veel anders 

Staatsman 
In het vervolg van zijn rede toonde de 

heer Van Riel aan dat Thorbecke als 
bestuurder niet in alle opzichten een 
man van beleid was. Spreker deed dit 
door twee z.g. stress-situaties te analy
seren, namelijk de kwestie van het ont
slag van baron Schimmelpennick van 
der Oye als commissaris des Konings in 
de provincie Gelderland en de zaak der 
Limburgse brieven. Beide gevallen trok· 
ken in Thorbeeke's tijd sterk de aan· 
dacht en hebben naar de overtuiging 
van de heer Van Riel de politieke gang 
van zaken {wellicht sterk) beïnvloed. In 
dit deel van zijn betoog kwam de heer 
Van Riel tot de conclusie, enigszins para
doxaal zoals hij zelf zei, dat Thorbeeke's 
tekortkomingen als politicus juist de 
oorzaak zijn geweest van zijn eminente 
betekenis als staatsman. "Het is de on
toegeeflijkheid van de staatsman tegen
over Kamer en Koning, die de organieke 
wetten tot stand bracht, die gedurende 
meer dan twintig jaren het constitutio
nele stelsel vrijwel feilloos t~over 
de toch wel moeilijke koning Willem m 
deed functioneren. Iemand met meer 
achting voor de persoon van de mo
narch dan Thorbecke, had zich uit in· 
nerlijke schroom nauwelijks op die wij
ze tegenover· de Koninklijke Majesteit 
durven opstellen als Thorbecke dat 

luiden dan dat niinister Thorbecke v.oor 
N~erland .,the man of destiny" was, de 
grootste staatsman die ons land heeft 
voortgebracht. Dat voorts het slagen als 
staatsman zich, naar het wezen van 
zaak en tijd, niet met voortdurend suc
_ces als politicus liet verenigen, en ten
slotte dat wij in Nederland in Parle· 
ment en Bestuur zijns gelijke niet meer 
hebben teruggezien. Een deel van zijn 
grootheid en van zijn epochale betekenis 
voor Nederland werd mogelijk gemaakt 
door zijn fouten". 

Verklaring 
Aan het slot van zijn rede gaf de heer . 

Van Riel een zeer knappe samenvatting, 
een verklaring van de figuur Thorbecke, 
met als psychologische basis hetgeen 
Noyes zegt in zijn Clinical Psychiatry 

"over het aanpassingsmechanisme der 
·persoonlijkheid. Gebrek aan plaatsruim
te maakt het ons niet mogelijk dit (uit· 
voerige) deel van zijn betoog integraal 
te publiceren, zodat wij ook hier met 
'enige citaten moeten volstaan: 

"Naar mijn oordeel moeten wij de be
houdzucht en de houterigheid van Thor
becke - op ieder gebied, zelfs het finan
ciële: hij werd wel van gierigheid be
schuldigd - zien als reactie op de eeuwi
ge financiële moeilijkheden thuis.... Wie 

Een deel van de tentMMteiUflg "Therbeoke ift ·Leiden". 

VRIJHEID-EN DEMOCRATIE 

De zilveren legpenning, die de VVD ter 
gelegenheid van de Thorbecke-herden
king liet. slaan. Bestellingen bij de 
Haagse VVD-afdeling. 

Zich rumdhaven wil en vooral wie hoger· 
op wil in de wereld, als jongmens van 
schulden moet leven, geld moet lenen bij 
vrienden, ooms en tantes en dat later 
onder ontberingen terugbetalen moet, is 
in de positie dat hij noodzakelijkerwijs 
een verweermechanisme opbouwt. En 
Thorbecke deed dat in een zeer positieve 
en maatschappelijk nuttige vorm. Hij 
sloot zich af, maakte zich financieel tot 
op zekere hoogte, via zuinigheid en de 
opbrengst van zijn boeken, onafhanke
lijk en toonde verder tegenover de bui
tenwereld zich uitsluitend als "masque 
de fer". Dat alles op de grondslag van 
een uitnemende substructuur: eerlijk
heid, oprechtheid, werklust en vooral 
verantwoordelijkheidsgevoel. Dat deze 
zeer temperamentvolle jongeman niet 
op de avances van ZIJD latere schoon
moeder, toen nog maar 31 jaar' oud 
{Thorbecke was toen 23) inging, pleit in 
hoge mate voor Zijn karakter en ZIJn 
doorzicht .... Aan Thorbeeke's mentaliteit 
ontbrak niets dan alleen het vermogen 
om uit zichzelf te treaen, zich los te 
maken van zijn levensgeschiedenis. 
Maar dat. onvermogen was resultaat 
van het verdedigende complex". 

De heer Van Riel wees erop dat Thor
becke zich van zijn jeugd af inkapselde, 
geen teleurstellingen in zijn eigen intie
me kring kon verdragen en niet vrij 
was van een zekere dosis rancune: dat 
kan men dikwijls opmerken bij sterke 
karakters, die in hun jeugd teveel aan 
de leiband worden gehouden en zichzelf 
later een stalen keurslijf aanpassen. 
"De man gaat rechtop, maar de speel
ruimte is beperkt. Vrij is hij daartegen
over als minnaar-echtgenoot. De situatie 
bracht dat in een stralend huwelijk me
de. Een mensenvriend in de ruimere zin 
des woords worden zulke lieden zelden 
en dat kan een politicus in de weg 
staan. Bij wisselende meerderheden", al
dus de heer Van Riel, "verdient gemeen
de bonhomie de voorkeur en kan voor
gewende bonhomie tot aanbeveling 
strekken". 

Mensentennis 
Velen hebben verondersteld dat Thor

becke een gebrek aan mensenkennis 
had. Dat is volgens de heer Van Riel 
niet waar. De stelling omtrent de men· 
senkennis behoort z.i. te luiden: "Thor
becke interesseerde zich slechts voor 
mensen in die kwaliteiten, die hem aan
gingen. Hij was trouw in alles, maar 
slechts mevrouw Thorbecke en de over
blijvende- kinderen hadden een diepere 
claim op zijn gemoed". 

De heer Van Riel besloot zijn rede 
aldus: "Mijn bedoeling was aan te tonen 
hoe in een bepaalde periode in Neder
land de wisselwerking tussen het supe
rieure individu en de gemeenschap in 
concreto verliep. Superieur was Thor-

- becke zonder meer, niet alleen door zijn 
verstand, maar ook omdat aan zijn fou
ten nerge~s de smet der verachtelijk
heid kleeft en dat is zeer zeldzaam. Hij 
kon niet anders zijn dan hij was op 
straffe van niet te zijn en heeft zijn 
positieve mogelijkheden altijd en onder 
alle omstandigheden tot het uiterste be
nut.Maar zelfs met Thorbeeke's ijzeren 
wil kan men van een introverte daden
mens van het hoogste kaliber geen ex
treverte heilige maken." 



VRUHEID EN óEMÖCRATIE 

Thorbeekehuis:. 
f 227.093,iO 

- ~ 300,0()0 

- = J,51J,QOO 

50.000 

Voor het Thorbeckehuis, het 
door de VVD aangekochte pand 
ter huisvesting van het algemeen 
seretariaat van de partij, is ook 
de afg~l.open twee wèken weer een 
mooi bedrag binnengekomen. De 
thermometer is thans 'opgeklom
men tot f 227.093,10 (stand van 
dinsdag jl.). 

Wij moeten de benodigde drie 
ton zien te halen en wekken alle 
leden nogmaals op hun bijdrage te 
storten: postgiro 67880, ten name 
van VVD te Den Haag, onder 
vermelding: "Th.orbeckehuis". 

Teleurstellend ontwerp 
Thorbeckezegel 

Er is de laatste jaren in krin
gen van postzegelverzamelaars 
nogal eens kritiek gespuid op de 
ontwerpen van Nederlandse post
zegels. Dat is begrijpeliJk, omdat 
de esthetische dienst van de PTT 
nu eenmaal een voorkeur heeft 
voor zeer moderne ontwerpen, die 
niet met ieders smaak overeenko
men. 

Vermoedelijk zal de kritiek op 
de zegel ter herinnering van de 
honderdste sterfdag van Thorbec
ke niet tot filatelistische kringen 
beperkt blijven. Liberaal Neder
land, dat met speciàle . belangstel
ling naar de herdenkingszegel 
heeft uitgekeken, zal ronduit te
leurgesteld zijn. Er zou toch wel 
een meer aansprekend ontwerp 
denkbaar zijn geweest dan de in 
keurig zwart schoonschrüt op een 
blauwe achtergrond gedrukte 
tekst. "Er is meer dan voorheen 
in de wereld te doen" met daaron
der 1798 Thorbecke 1872. 

De dienst esthetische vormge
ving verdedigt zich in het boekje 
dat ter gelegenheid van de uitgif· 
te van de zegel is verschenen met 
de mededeling dat "er de voor
keur aan wordt gegeven de staats
man door middel van zijn eigen 
woorden bij het publiek te laten 
overkomen, daar een portret een 
te statische indruk zou achterla
ten en zijn actualiteit beter naar 
voren komt door zijn geschrüte• 
dan door zijn portret." 

De ontwerper van de zegel is 
Gerrit Noordzij, geboren 1931. Hij 
beoefent vele techuieken: .schrij
ven, schilderen, steenhouwen, gra
veren in hout, koper en glas. Te
genover deze veelzijdigheid staát 
een zekere beperking in de keuze 
van ontwerpen, aldus de PTT. ffij 
maakt alleen letters. Noordzij die 
in 1965 de kinderpostzegels met 
kindertekeningen ontwierp, do-· 
ceert schrijven en Iettertekenen 
aan de Koninklijke Academie van 
Beeldende Kunsten in Den Haag 
en lettervorm aan het Hoger In
stituut voor Drukkunst in Ant
werpen. 
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Op het· Thorbeckeplein 
.,Wanneer Amsterdam de hartader 

van het land is, dan klopt die hartader 
al zeer flauw." Met dit citaat van Thor
becke opende s~tssecretaris Vonhoff 
zijn rede bij de Thorbecke-herdenking 
van de afdeling .Amsterdam op het naar 
de liberale voorman genoemde plein. 
"Dit oordeel over Amsterdam, lijkt al 
bijzonder weinig aanknopingspunten te 
bieden voor· een herdenking hier van 
zijn sterfdag, juist· honderd jaar gele
den. Daar staat echter tegenover dat er 
tussen Amsterdam en Thorbecke ook 
van veel positievere verbindingen kan 
worden gesproken. Thorbecke bracht 
hier twee uiterst belangrijke studiejaren 
door die hem zó goed voorbereidden op 
zijn Leid~e studententijd dat hij op de 
dag van zijn inschrijving daar onmid
dellijk het kandidaatsexamen in de filo
sofie en de klassieke letteren kon afleg
gen (als negentienjárige)", aldus memo
reerde de heer Vonhoff. 

Hij wees verder op het feit dat hij 
niet alleen meerdere malen figuurlijk 
Holland op zijn smalst heeft doorgra
ven, maar dat ook Ietterlijk deed door 
de verbinding tussen Amsterdam en de 
Noordzee via het Noordzeekanaar wette
lijk mogelijk te maken. "Het siert de 
Amsterdamse overheden dat zij later 
ruim genoeg blijken een standbeeld voor 
Thorbecke te laten oprichten, een: man 
die ondanks zijn grote verdiensten nog 
wel eens met de Amsterdamse heren 
botsen zou (maar dat gebeurt wel eens 
valter met rijksbestuurderen). Het 
Haagse gemeentebestuur zei geen ruim
te hebben voor de plaatsing van een 
standbeeld van Thorbecke." 

De heer Vonhoff noemde Thorbecke 
een man van een nationale betekenis die 
nog steeds overal in .ons politiek bestel 
direct voelbaar is. "Vrouwen en mannen 
als Thorbecke zijn in die zin nationaal 
'bezit dat hun bijdrage aan de wording 
van de verhoudingen en omstandighe~ 
den, aan ons hele land ten goede komt. 
De erkenning van dat feit is de grond
slag voor een nationale herdenking. Het 
is begrijpelijk en eervol dat vertegen
woordigers uit allerlei kringen en rich
tingen daaraan deel willen- en kunnen 
hebben. Maar het zou een verschrikke
lijk misverstand zijn daaruit de conclu
sie tè trekken dat Thorbecke. daarmee 
tot een soort geobjectiveerde kleurloos- · 
heid zou zijn verheven. Thorbecke was 
een liberaal, een zeer markante, zeer 
overtuigde liberaal en in woord, opvat
ting en daad daarmede zowel een fel 
bestrijder van het conservatisme als van 
socialisme en communisme." 

Onzinnig 
"De speculaties die men hier en daar 

tegenkomt over zijn mogelijke politieke 
kleur in dit tijdsgewricht zijn onzinnig, 
soms op het onzindelijke af, vooral als 
ze bedoeld zijri als strijdmiddelen in de 
huidige politieke strijd. Een herdenking 
van Thorbecke door ons als liberaal van 
nationale allure, heeft m.i. alleen zin als 
zijn figuur voor ons liberalen nu nog dui
delijke actuele betekenis heeft," vervolg
de de hr. Vonhoff. "En die betekenis is 
er en dan denk ik niet in de eerste plaats 
aan zijn prachtige en belangrijke werk 
op het gebied van de constitutie en het 
gemeente-provincierecht. De actuele be
tekenis van Thorbecke ligt voor ons li
beralen nog veel meer in de gedachten 
die hij heeft uitgesproken over de demo
cratische rechten, de vrijheid, de open
baarheid van het bestuur, de verdraag
zaamheid en de noodzaak tot hervor
mingen. Wie dat rijtje nagaat en con
stateert wat er nu in onze samenleving 
gebeurt, begrijpt de behoefte ons hier e_n 
vandaag uit te spreken over onze ver
bondenheid met Thorbecke. Nog steeds 
en nog altijd." 

Staatss~retaris Vonhoff.bij het 
Thorbeckemonument 

zij als fascistisch. zouden worden aange
duid, maar die zich nochtans in niets 
onderscheiden van de fascistische ter
reurgroepeJl uit de jaren twintig en der
tig. . . Dat behoeft niet alleen te zijn 
terreur in de vorm van moord of man
slag, het kan ook zijn in de vorm van 
intimidatie, het politieke tegenstanders 
het spreken trachten te beletten en do
centen en studenten trachten te verhin
deren collegezalen te bezoeken en hun 
werk te doen." 

Uitdaging 
"Wij worden gesteld voor de vraag 

hoe ons standpunt in die conflicten moet 
zijn en juist de ontmoeting met de libe
raal Thorbecke kan ons doen. leiden tot 
een afgewogen antwoord op die uitda
ging. Dat is zeker geen vergoeilijking of 
een poging de strijd te ontgaan in de 
gevallen waar de strijd geboden is - en 
die is overal geboden waar de verdraag
zaamheid en de terreur zeer duidelijk 

aanwezig ZIJll. Dat is aan de andere 
zijde niet de blinde repressie, het weg
nemen van de vrijheid. Bescherming 
van de vrijheid door een vernietiging 
ervan. Onverdraagzaamheid om de on
verdraagzaamheid te redden zijn even
zeer verwenselijke en onbruikbare me
thodes. Maar wij moeten doorgaan met 
als crimineel aan te merken wat crimi
neel is en die criminaliteit te bestrijden 
en ons wat dat betreft niet laten mislei
den door pseudo-wetenschappelijke ver
handelingen. Daarbij dienen wij ons te 
realiseren dat het in de geest van Thor
becke is en ons als liberalen bij uitstek 
past bij voortduring na te gaan hoe 
communicatielijnen in onze samenleving 
verbeterd kunnen worden. Wij zijn ats 
liberalen bij uitstek geroepen krachtens 
onze levenshouding te bezien hoe in een 
moderne samenleving met een hoog 
scholingsniveau vormen gevonden kun
nen worden iedereen bij die vormgeving 
van die samenleving te betrekken. Wij 
zijn er niet om te zeggen: "Ze willen 
niet." We zullen ons moeten inzetten de 
beste voorwaarden te scheppen. Dat ver
eist denkwerk op allerlei gebied. Wij 
liberalen moeten daarvoor klaar zijn 
evenals voor het vormgevende handelen 
dat daarmee verbonden moet zijn. Niet 
ll!lleen nationaal, ook internationaal. Of 
zoals Thorbecke het in 1844 formuleer
de: "Er is meer dan voorheen in de 
wereld te doen; er wordt oneindig groo
ter menselijk en natuurvermogen tot 
één doel ingespannen; hetgeen elk ver
mag, zij niet boven de vroegere maat, 
de menigte, welke de gezamenlijke taak 
helpt volvoeren groeit grenzenloos aan." 
En verder: "Nauwelijks ontspringt eene 
gedachte, een stelsel, een eisc)l, of zij 
worden door honderden behandeld of 
verwerkt en dringen tot duizenden door. 
Die ogen en oren heeft, ziet en hoort 
dagelijks op de verste afstanden, als 
ware hij er bij. Er komt tussen de on
derscheidene natiën eene vermaatschap~ 
ping en vermenging van voortbrengende 
krachten, welke zich in gelijkheid van 
beginselen, aanleg, stijl- en toon open
baarende, allengs nadert tot de eenheid 
ener europeesche, het nationale beheer
scbende wereldkracht." 

"Mogen wij als liberalen de uitdaging 
in die woorden nu verstaan en er naar 
handelen," aldus besloot de staatssecre
taris. 

Amsterdam, 1938 

De heer Vonhoff merkte op dat de 
rechten en vrijheiden niet onbedreigd 
zijn in onze dagen. "De strijd om de 
vrijheid is nooit ten einde. Thorbecke 
heeft die vrijheid altijd duidelijk gezien 
als een vrijheid die niet aan minderhè- Wat ouderen onder onze lezers zullen nog menige oude bekende herkennen op 
den ontzegd kon worden. Minderheden· de hier afgedrukte foto, gemaakt ter gelegenheid van de kranslegging bij het stand-
dienen daarom gerespecteerd te worden. beeld van Thorbecke te Amsterdam op 3 november 1938. Het was toen precies 
Verdraagzaamheid is een eerste liberale 90 jaar geleden dat de Grondwet van 1848 in werking trad, waaraan Thorbecke zo'n 
wet. In zijn markante persoonlijkheid is groot aandeel heeft gehad. , 
echter Thorbecke tevens de illustratie De meesten van hen, die voor het standbeeld staan opgesteld, hebben we nog 
bij uitstek dat er geensprake van is dat kunnen identificeren. Het zijn: eerstë van links mr. N. J. C. M. Kappeyne van de 

Coppello; vijfde van links mr. J. Rutgers, algemeen secretaris van de Liberale 
verdraagzaamheid en slapheid synonie- Staatspartij; de oud-minister jhr. ir. 0. C. A. van Lidth de Jeude, eveneens vice-
men zouden zijn. In deze weken bete- voorzitter van de partij; mr. E. H. Drievoet, vice-voorzitter van de afd. Amster-
kent de herdenking van Thorbecke dat dam; A.W. Abspoel, afdelingssecretaris en redacteur van "Het Liberale Weekblad"; 
er bij uitstek en fel geprotesteerd moet mevrouw Joh. Meijer-Rummelhoff, secretaresse van de Vrouwengroep (hoofd~ 
worden tegen de opvatting' dat onze bestuur); S. Salomons, afdelingsbestuurder; H. J. Bon, eveneens bestuurder van de 
maatschappij en ons politiek systeem Amsterdamse ·afdeling en voorzitter van het toenmalige Nederlands Onderwijzers 
geen ruimte zouden geven aan uitingen GenootschiiP·· Uiterst rechts: met hoge hoed, de imposante figuur van het Amster
van minderheidsgroeperingen. Wij wor- damse geHleentel'aadslid en jarenlange befaamde wethouder Walrave Boissevàin; 
den helaas geconfronteerd met allerlei tweede van rechts J. L. F. de Meyere J. L. Fzn., vool'zitter van de Amsterdamse 
vormen van terreur door groepen die afdeling en vervolgens (met lichte jas en bl'il), S. s. Citroen, chef van het Am-
zich zwaar beledigd zouden voelen als sterdamse bureau van de L.S. 
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Prinselijke vrijheid ·· door mevrouw ~. VAN -SOMEREN-DOWNER 

De herdenking van een nog steeds zo 
actuele figuur als Thorbecke. geeft aan
':i~iding een enkel facet uit zijn leven en 
werk op het heden te projecteren. Het is 
bij beide herdenkingen vele malen ge
zegd: Thorbecke heeft de macht van de 
koning ingeperkt, overigens niet van 
andere leden van de koninklijke familie. 

De Oranjevorsten hebben op een bui
tengewone wijze inhoud gegeven aan 
hun na-Thorbeékiaanse constitutionele 
positie. Dit is zeker. een vap. de redenen 

. waarom er zo weinig. echte republikei
nen in Nederland besta,an en dat <J,iege
nen die het zijn nog wel eens -plegen te 
zeggen dat indien de republiek uitgeroe
pen zou worden onze KoningiJl Juliana 
de eerste gekozen president zou zijn. 
Een beter relatie tussen vorstin en volk 
is nauwelijks denkbaar~ 
Thans heeft zich een nieuwe generatie 
aangediend, die al midden in het maat
schappelijk _gebeuren staat, ·onze kroon
prinses en haar echtgenoot 'zijn däarv~ 
uiteraard de meest in het oog vallende 
personen. Twee intelligente Integere 
mensen die,betrokken .wensên te zijn bij 
het gebe\lren van, vandaag, .die met 
mensen spre]ten, die willen . weten wat 
er leeft, wat er beweegt en .waardoor de 
mensen bewogen worden. 

Staatsrechtdeskundigen, onder wie 
. wijlen .professor Oud, hebben gelukkig. 
de speelruimte van de leden van het 

_Koninklijk huis ruim willen zie~l. Zij 
grepen daarmee in wezen terug op de 
_ direct op Thorbacke volgende periode, 

· waarin het geheel gewoon was dat prin
sen in het openbaar zich in duscussies 
mengden. In Staatsrechtelijke geschrif
ten is over deze toen kennelijk normale 
gang van zaken geen ernstige ongerust
heid uitgesproken. Toch groeide er zon
der grondwettige red~.n een soort koud
watervrees voor maatschappelijk bewe
gen van prinsen en prinsessen. De ver
manende vingers, in Nederland over
vloedig aanwezig, gingen al omhoog als 
een prinses of prins eeri mens met een 
eigen mening en wil bleek te zijn. Men 
kan zeggen dat de prinselijke vrijheden 
zich in omgekeerde richting als de men-

selijke vrijheden ontwikkelden. 
Tot voor enkele jaren is er van de 

door Oud verdedigde grotere vrijheden 
van de leden van het Koninklijk huis in 
de praktijk niet heel veel terecht geko
men. Toch zien Hare Koninklijke Hoog
heden Prinses . Beatrix en Prins Claus 
hun taak als een maatschappelijke 
functie, passend in de verhoudingen van 
deze tijd. Prinses Beatrix, die straks als 
vorstin àlle beperkingen die daar consti
tutioneel bijhoren, zal ervaren, maar nu 
nog "vrij" is, wenst .met zo veel moge
lijk mensen uit · alledei groeperingen 
contact te heqben op een wijze die haar 
ligt. 

Premier Biesheuvel heeft gelukkig ge
zegd dat leden van het Koninklijk huis 
zich zeer ·wel kunnen bewegen in maat
_ schappelijke functies. Hij gaf de publie
ke opinie als het ware de pin op de neus 
door. te zeggen dat deze dat dan ook 
·moet kunnen verdragen. "Met name 
voor de echtgenoot van onze toekomsti
ge vorstin moeten de grenzen niet te 
nauw getrokken worden." 

Op de dag dat de oudste. van onze 
. jongste Prinsen-generatie; Prins Willem 
, . Alexander, 5 jaar werd, discussieerde de 

Tweede Kamer over de kwestie van de 
omstreden subsidie voor het Angola
comité. De Kamer was zo eerlijk en 
zo wijs .Prins Claus er buiten te laten. 
De verjaardag van de waarschijnlijk 
volgende Oranjevorst was een soort 
symbool. We werden nog eens even op 
het feit gedrukt dat. er al weer een nieu
we generatie. van Prinsen in aantocht is, 
zo te zien ondernemende flinke figuren. 
Zij groeien op in een wereld, (en iedere 
ouder weet dat dat sneller gaat dan wij 
vermoeden op het moment dat zij in de 
wieg liggen), die blijft veranderen, die 
steeds meer mogelijkheden, maar ook 
steeds meer redenen zal geven voor de 
leden van het koninklijk huis zich in de 
maatschappij te bewegen. 

Dit betekent dat publieke optme, 
kranten, politici zich niet geschrokken 
moeten tonen als een lid van het Konin
klijk huis een mening verkondigt die op 
zichzelf een stukje discussie vormt. 

Zelfs liberale kranten hebben getracht 
de maatschappelijke ruimte vo_or Prins 
Claus te verkleinen door ;-zijn .aftreden 
als voorzitter van een besproken com
missie te eisen, omdat çj.ie commissie, -
n.b. niet eens de Prins zelf! - een me
ning had verkondigd. Welke mening 
men over het vraagstuk van de subsidie 
ook mag hebben, alleen de verantwoor
delijke ministers maken uit of het een 
kwestie van staatsbelang. raakt. Deze 
staatsrechtelijke casuïstiek, afkomstig 
van het kabinet Marijnen, maar als 
norm zeer hanteerbaar,· geeft de Prins 
veel ruimte. Wie die ruimte weer door 

. allerlei drogredeneringen wil beperken, 
frustreert het functioneren van een mo
derne monarchie, die wij behalve princi
pieel, ook nog volledig kunnen steunen 
omdat het om voortreffelijke mensen 
gaat, die zich betrokken voelen bij het 
gebeuren van vandaag. 

Het is eenvoudig onzin te beweren dat 
de Prins inzet zou zijn geweest van een 
politieke discussie. Hij behoorde tot een 
groep, i.c., een commissie, die een be
paalde mening,had . 

Laten wij hopen dat bet de laatste 
keer is geweest dat op een zo bekrom
pen wijze is getornd aan de rechten -
in wezen verbonden aan de plichten -
van een modern vorstenhuis. Als in Bel
gië prinsen in de Senaat kunnen zitten, 
als in Engeland Prins Charles zich 
openlijk tegen het Concorde-project 
mag uitspreken, zou dan een integer en 
intelligent man als Prins Claus zich bui
ten de meningsvorming moeten houden 
over zaken die ons allen raken? Ner
gens in de Grondwet staat dat Prinsen 
alleen met gulden glimlachjes linten mo
gen doorknippen. 

Van Thorbecke via Oud loopt een dui
delijke lijn naar de huidige situatie. Geen 
liberaal behoeft daar moeite mee te heb
ben. Een Thorbecke-herdenking is een 
goede gelegenheid de zaken in historisch 
perspectief te zien. Het is goed om te
rugziende op een recente discussie een 
zekere gêne te veronderstellen, althans 
te verwachten, over, de aangevoerde ar
gumenten. H. V. SOMEREN 
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VRIJHElD EN DEMOCRATIE 

Thorbecke als minister 
"De dood van Thorbecke heeft mij ge

weldig aangegrepen." Dit schreef, hon
derd jaar geleden, Thorbeeke's "beste" 
politieke tegenstander, Groen van Prin
sterer aan Kuyper. 

Nu, )10nderd jaar ná 1872, worden wij 
niet meer aangegrepen door de dood 
van Thorbecke. Wèl zijn wij nog steeds 
diep onder de indruk van zijn leven, zijn 
geweldige wetgevende en bestuurlijke 
arbeid. Eén van zijn (vele) biografen 
zegt: "Van 1849 tot 1872 is Johan Ru
dolph Thorbecke de eerste en de onmis
bare man geweest in het Nederlandse 
staatkundige leven. Zelfs als kamerlid 
was hij - volgens Opzoomer - "met
terdaad 's lands eerste minister." 

En van Groen van Prinsterer, die ik 
al eerder noemde, is tevens de uit
spraak: "Sedert aan onze eerste Koning 
de regeerstaf ontviel, is Thorbecke zijn 
opvolger geweest, door genie en veer
kracht. Altijd, als hoofd der liberale 
partij, de aangewezen man. Altijd on
misbaar." 

Er is, in de loop der tijd, veel geschre
ven over Thorbecke. Dezer dagen, bij de 
herdenking van zijn honderdste sterfdag, 
wordt er ook veel over hem gesproken. 
Zelf zou ik vandaag stil willen staan bij 
Thorbecke als minister. 

Men we~t dat Thorbecke aan drie ka
binetten zijn naam heeft gegeven, en 
wel van 1849 tot 1853, daarna van 1862 
tot 1866 en tenslotte van 1871 tot 1872. 
Het is vooral het eerste kabinet-Thor
becke, het ministerie van hervorming, 
dat terecht faam heeft verworven. Ik 
kom daarop later terug. 

Middelpunt 
Thorbeckes optreden in de Staten-Ge

neraal dateert van 1840, in welk jaar hij 
door de Staten van Holland werd geko
zen in de zogenaamde Dubbele Kamer, 
die de voorstellen tot lierziening van de' 
grondwet had te beoordelen. 

In 1844 werd Thorbecke lid van de 
Tweede Kamer. Na zijn verkiezing in 
1840 gaf hij in een brief aan zijn echt
genote er blijk van op de hoogte te zijn 
van het geringe enthousiasme van ko
ning Willem I over zijn benoeming. De 
Koning beschouwde hem, en van zijn 
standpunt bezien bepaald niet ten on
rechte, als een zeer te duchten bestrij
der van de tot dusver vigerende staat
kundige praktijk. In de brief aan zijn 
vrouw Adelheid, waarop ik zojuist doel
de, schrijft Thorbecke: "Ik hoorde dat 
onder alle verkiezingen Zijne Majesteit 
geene in zulke mate leed had gedaan 
dan de mijne; ja Zijne Majesteit ware 
ten aanzien van alle overige tamelijk 
onverschillig; maar beschouwde mij als 
iemand die een middelpunt kan worden 
en eene partij of fractie kan formeren". 
Hoezeer de koning gelijk heeft gekre
gen, meen ik in deze kring niet nader 
behoeven toe te lichten! 

Na afkondiging van de grondwetsher
ziening in 1848, aan welke herziening 
Thorbecke als voorzitter van de grond
wetscommissie zoveel had bijgedragen, 
en na de verkiezingen in datzelfde jaar, 
lag het volstrekt in de rede dat Thor
becke regeringsleider zou worden. Toch 
is hij, als gevolg van allerlei politieke 
verwikkelingen, die ik nu niet zal ver
melden,. tot november 1849 buiten het 
kabinet gebleven. 

Thorbecke heeft het ministerschap ze
ker niet geambieerd als bekroning van 
zijn maatschappelijke carrière, doch van
uit de overtuiging dat hijzelf zou moe
ten realiseren wat hij in de grondwets
commissie had voorgesteld. 

Dat het ministerschap van een zo uit
gesproken figuur als Thorbecke bij 
sommigen, ook buiten het parlement, 
niet met onverdeelde vreugde werd be
groet, laat zich denken. Men voorspelde, 
dr ~ "buiten de Kamer een ministerie
Thorbecke het onpopulairste ministerie 
zou zijn dat er ooit geweest is, en dat 
het wèl gezien zou zijn bij couranten
schrijvers, maar niet bij de hoge en 
middelklasse der natie." En, zo werd 
eraan toegevoegd, "Thorbecke is daar
enboven zeer ongemakkelijk." 

Torentje 
Wat daarvan ook geweest moge zijn, 

Thorbecke toonde al direct na zijn en
tree op Binnenhof 19 over eigen inzich
ten en verlangens te beschikken. Eén 
van zijn eerste beslissingen betrof zijn 
eigen werkkamer: niet tevreden met de 
kamer, die tot dan bestemd was voor de 

Minister Geertsema, tijdens het uit
spreken van zijn rede in de Haagse 

Kloosterkerk 

minister, verdrong hij de secretaris-ge
neraal uit diens werkvertrek in het To
rentje. Zoals u misschien weet, hebben 
alle ministers van binnenlandse zaken 
na Thorbecke, en dus ook ik, daarvan 
de aangename vruchten geplukt: deze 
torenkamer ïs buitengewoon plezierig. 

Hoe zag het departement van Binnen
landse Zaken dat Thorbecke aantrof, er 
uit ? Het Ministerie telde in de vorige 
eeuw een wisselend aantal afdelingen. 
In 1849 waren het- er vijftien. Veel van 
deze afdelingen, zoals Waterstaat en 
Publieke Werken, Onderwiijs, Kimsten 
en Wetenschappen, Nationale Nijverheid 
en Armwezen, zijn later uitgegroeid tot, 
of opgegaan in, zelfstandige departe
menten. 

Binnenlandse Zaken als "moederdepar
tement." 

Ook in Thorbeckes dagen was er al 
sprake van afsplitsing van bepaalde af
delingen, doch Thorbecke wilde daarvan 
niet weten. Hij oordeelde "dat het voor 
de goede gang van zaken niet zo zeer 
aankomt op de uitgestrektheid zi_iner 
taak, als wel op de keus van geschikte 
personen, die hem bijstaan." En in 1864 
verklaarde hij in de Tweede Kamer: 

"Men wil van onze ministeriën kleine 
departementen maken, met een kleine 
werkkring, een kleine taak, een kleine 
macht; Mijnheer de President, zolang ik 
er zal zijn, zal dat niet gebeuren." 

Hij had gelijk: eerst vijf jaar na zijn 
dood ging men over tot de eerste split
sing van dit grote ministerie. 

Vóór Thorbeckes benoeming tot mi
nister van Binnenlandse Zaken was men 
in de Kamer bepaald niet te spreken 
over dit ministerie. Er was ernstige kri
tiek op de geringe voortgang in het 
aanbieden van wetten of het afdoen van 
zaken. Men sprak ook over ,.de geldver
spilling, door onachtzaamheid en werke
loosheid van dit departement veroor
zaakt" en men uitte het vermoeden "dat 
bij een eenvoudiger beheer een minder 
tal van beambten bezoldiging, zou be
hoeven." 

Daarmoeten we bedenken, dat op dit 
ministerie in die tijd maar ongeveer 
honderd ambtenaren werkten. 

Aan het hoofd van het departement 
van Binnen!. Zaken kwam dus Thorbec
ke te staan, de onverzettelijke regent, 
de stugge wetenschapsman. Maar daar
mee is slechts één aspect van de per
soonlijkheid van Thorbecke genoemd. 
Thorbecke was óók, zo blijkt uit zijn 
particuliere correspondentie, tot het 
uiten van genegenheid en vriendschap 
zeer wel in staat. Als minister verborg 
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hij het gevoelige echter achter het zake
lijke. 

,, W a~ht op onze daden" 
Tijdens het eerste en het tweede mi

nisterie-Thorbecke is indrukwekkende 
wetgevende arbeid verricht, "snel en 
goed ontworpen en meesterlijk verde
digd," zoals prof. Kranenburg in zijn 
Nederlands Staatsrecht schreef. 

En men kan veilig stellen, dat Thor
becke zich geenszins aan grootspraak " 
heeft schuldig gemaakt, toen hij in 
18<.19, op het verwijt van de oppositie 
onder leiding van Groen van Prinsterer, 
dat zijn kab1net homogeniteit miste, 
geen programma had, het beroemd ge
worden antwoord gaf: "Wacht op onze 
daden!" Een antwoord, dat niet voort
sproot uit zelfoverschatting, maar uit 
Thorbeckes geringe geneigdheid tot par
lementaire debatten over abstracties, 
over leerstellingen. 

"Wacht op onze daden!", geen groot
spraak inderdaad, getuige de reeks be
langrijke wetten die onder Thorbeckes 
verantwoordelijkheid tot stand zijn ge· 
komen in die periode 1849 - 1853. Ik 
noem , in de eerste plaats natuurlijk de 
Kieswet, de Provinciale wet en de Ge
meentewet, drie wetten van fundamen
tele betekenis voor de opbouw van ons 
staatsbestel. De Kieswet met haar be
ginsel van individualistisch kiesrecht, de 
eerste aanzet voor een algemeen kies
recht zoals wij dat thans kennen. De 
Provinciale wet en de Gemeentewet. 
waarin Thorbecke gestalte gaf aan de 
beginselen die ons nu vertrouwd in de 
oren klinken, nl. democratie door repre
sentatie óók op regionaal en lokaal ni
veau, territoriale decentralisatie met 
autonomie en medebewind voor provin
cies en gemeenten, functionerend binnen 
het grotere kader van 's lands bestuur
lijke organisatie. Volkomen terecht is 
met name Thorbeckes gemeentewet ge
prezen als een waar meesterstuk. Het 
zegt toch wel iets, dat deze wet nog 
steeds gelding heeft, uiteraard met in de 
loop der tijd aangebrachte aanpassin
gen. 

Andere wetten van het eerste ministe
rie-Thorbecke zijn de Onteigeningswet, 
belastingwetetn, de jacht- en visserijwet 
en de telegraafwet. 

Met de spade 
Het tweede ministerie-Thorbecke mag 

dan wel wat minder historische faam 
genieten dan het eerste - men heeft 
eens een vergelijking gemaakt met het 
appreciëren van een fles goede wijn: de 
eerste dag hogelijk gewaardeerd, de vol
gende dag duidelijk minder - ondanks 
dit alles is ook tijdens dit tweede minis
terie-Thorbecke het nodige op wetge
vingsgebied verricht. 

Thorbecke zelf presenteerde het kabi
net "met de spade op den schouder", 

zoals hij zei, daarmee doelend op het 
totstandbrengen van wetgeving met be
trekking tot de Nieuwe Waterweg en 
het NoordzeekanaaL Beide vaarwegen 
hebben hun enorme belang voor de ex
pansie van onze twee grote havengebie
den ruimschoots bewezen. Dat diezelfde 
expansie bijverschijnselen heeft die ons 
langzamerhand grote zorgen baren, 
heeft zelfs een man als Thorbecke niet 
kunnen bevroeden. Terugkerend tot 
Thorbecke als creator van wetten ver
meld ik in dit summiere overzicht ten 
slotte nog de middelbaar-onderwijswe'li. 
Wij danken er de hogere burgerschool 
aan en met recht merkt Oud op, dat 
Thorbecke ons volk met de HBS een 
instelling heeft verschaft, welker bete
kenis niet hoog genoeg kon worden aan
geslagen. Inmiddels heeft, zoals men 
weet, voor de HBS met de invoering 
van de mammoetwet formeel het laatste 
uur wel geslagen, maar hij leeft in ge
wijzigde vorm voort. 

Parlement 
Sprekend over Thorbecke als minister 

kan men zich afvragen hoe destijds de 
politieke verhoudingen in het parlement 
hebben gelegen. 

Van partijen zoals wij die nu kennen, 
iS" in 1849 nog geen sprake. Wel zijn in 
de Tweede Kamer vier stromingen te 
onderkennen. De grootste daarvan is, 
sinds de verkiezingen van 1848, de libe
rale. De oonservatieven, die tot dan de 
meerderheid bezaten, hebben een flinke 
stap terug moeten doen. De katholieken 
hebben in 1848 bij de stembus samen
werking gezocht met de liberalen; deze 
coalitie zal tot halverwege de jaren zes
tig duren; dan begint de katholieke 
steun te tanen. De vierde, en kleinste 
politieke stroming in 1849, is die der 
"anti-revolutionairen" onder leiding van 
Groen van Prinsterer; de "anti's" stel
len zich in de Kamer zowel op tegen
over de conservatieven, als tegenover 
de liberaal-katholieke coalitie. 

Niet alle liberalen zijn echter volbloed 
"Thorbeckianen"; het ontbreken van 
een partij-organisatie maakt een zich 
zelfstandig opstellen van leden in het 
parlement mogelijk en in feite ook ge
bruikelijk. 

De verkiezingen, die volgen op de 
"Aprilbeweging" van 1853, geven grote 
verschuivingeJl te zien. De liberalen ver
liezen een belangrijk deel van hun zetels 
ten gunste van conservatieven en anti
revolutionairen. Een jaar later blijkt de 
anti-liberale (en anti-papistische !) 
storm weer voor een groot deel geluwd. 
Bij tussentijdse verkiezingen winnen de 
liberalen weer flink wat zetels terug. 

In 1868 is van de 80 leden in de Ka
mer ongeveer de helft liberaal. Binnen 
de liberale gelederen neemt echter de 
oppositie tegen de dan oude Thorbecke 
toe. Thorbecke heeft nimmer op meer 
dan een 16-20 tal liberalen kunnen steu
nen. Ik noem in het verband van de 
oppositie tegen hem de naam van de 
jonge Fransen van de Putte. 

Louter eer 
De laatste jaren van Thorbeckes le

ven waren zeker niet de gelukkigste. 
Vooral na de dood- binnen enkele we
ken - van zijn beste vriend mr. N. 
Olivier eind 1869 en van zijn vrouw 
Adelheid, maart 1870, lijkt zijn veer
kracht voorgoed gebroken. Toch zal hij 
nog eenmaal, begin 1871, als minister 
van Binnenlandse Zaken het Torentje 
beklimmen. Zijn laatste kabinet staat 
echter van begin af aan zwak. De ka
tholieken onthouden hem steun en bin
nen de sterke liberale gelederen is een 
jonge vleugel tegen hem afgescheiden 
onder leiding van Sam van Houten. 

De definitieve val van zijn ka.binet, juli 
1872, _beleeft Thorbecke echter niet 
meer. 

De NRC schreef bij zijn sterven: 
"Zijn naam zal leven, zolang het volk 
leeft, en zijn gedachtenis is louter eer." 

Een een goede vriend schreef: "Wan
neer men de hulde ziet, door het land 
aan Thorbeckes nagedachtenis bewezen, 
dan ziet men, dat het juist dit in hem 
op prijs stelt, dat hij de type van een 
man van karakter, dat hij een compleet 
man was." 

Nu, honderd jaar later, weten wij, dat 
Thorbeckes naam inderdaad nog steeds 
leeft, al is de grote liberaal zelf geschie
denis geworden. 
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Christen-democratische be 

Onze politieke redacteur A. 
W. Abspoel vraagt zich in dit 
artikel af of de duif die Steen
kamp vorige week zaterdag 
uit zijn hoed toverde wel echt 
is. 

Vakantie 
In verband met de zomerva
kanties zar ons blad Vrijheid 
en Democratie tot september 
minder frequent verschijnen. 
Het volgende nummer komt 
pas over een maand uit en zal 
gedateerd zijn: vrijdag 21 juli. 

Radio-uitzending maandag 26 juni, 
van 18.19 - 18.29 uur, over de zender 
Hilversum I (402 m.). Dit zal dan de 
laatste radio-uitzending vóór de va
kantieperiode zijn. 

De eerste radio-uitzending van de 
VVD na de vakantieperiode zat 
plaats vinden op 12 september, op 
dezelfde tijd en op dezelfde golfleng
te, de dag van de uitzending is even· 
wel verschoven van maandag naar 
DINSDAG. 

De eerste televisie-uitzending van 
onze partij na de vakanties vindt 
plaats op woensdag 20 september, 
van 20.20 • 20.30 uur, Nederland I. 

Hervorming vun ons politieke pat•tij
wezen door waat· nodig en mogelijk con
centraties of fusies tot stand te brengen 
en reëlere politieke scheidslijnen te 
trekken, achten wij een goede zaak. Wij 
nebben daar nooit een geheim van ge
gemaakt en in ons rapport "Kiezer 
en Gekozene" deze weg duidelijk aange
wezen. 

Beantwoordt het voorstel, waarover 
de contactraad van de drie confessionele 
partijen zaterdag overeenstemming 
heeft bereikt, aan deze wenselijkheid en 
realiteitseis? Wij hebben vooralsnog 
onze sterke twijfels. Is de duif, welke de 
politieke goochelaar prof. Steenkamp 
voor het gebiologeerde publiek uit zijn 
hoed toverde, wel een echte, levende 
duif? Bij goochelaars weet men dat 
nooit helemaal zeker. 

Prof. Steenkamp is een te vriendelijk, 
sportief en tegelijk intelligent man om 
dit onheus te bedoelen. Wie echter de 
gladde formuleringen leest, waarop 
men - althans in de contactraad -
overeenstemming heeft bereikt en wie 
vooral ook de onmiddellijk alweer con
trasterende commentaren daarop van 
I~P-voorzitter dr. De zeeuw en ARP
voorzitter dr. Veerman beeft gehoord of 
gelezen, koestert terecht die twijfels. 

De voorstellen zijn vervat in een 
"strategienota," waarvan we bij het 
schrijven van dit artikel de letterlijl(e 
tekst nog niet l<ennen, maar wat hier
over is gepubliceerd geeft toch wel vol
doende inzicht. Het streven blijft ge
richt op de vorming van een politieke 
partij. Wanneer deze tot stand zal ko
men, wordt in het midden gelaten. Het 
is de bedoeling om te komen tot één 
kandidatenlijst voor de Kamerverkie
zing van 1975, hetgeen dan tevens bete
kent, dat er daarna één fractie zal wor
den gevormd. In afwachting daarvan 
komt er een gemeenschappelijk be
stuursorgaan met daadwerkelijke be
voegdheden, dat de weg naar die ene 
partij moet effenen. Tegelijk met dit 
bestuursorgaan wordt er alvast een 
nieuwe politieke combinatie geschapen, 
die men "Christen-Democratische Bewe
ging" wil noemen. Van die "beweging" 
worden alle leden van de KVP, ARP en 
CHU automatisch lid en anderen kun
nen rechtstreeks lid worden. 

Het meest vindlogrijk is de nieuwe 
principiële formule. Naar men weet, 
ging dr. De Zeeuw, die in feite voor 
een gedeconfesslonaliseerde partij was, 
tenslotte schoorvoetend akkoord met 
een formulering, waarin werd vastge
steld, dat de partij zich "onder de kti
tiek van het evangelie" zou stellen, 
maar verder een "open partij" zou zijn 
voor wie haar doelstellingen zou onder
schrijven. Voor de protestants-christelij
ken en in het bijzooder voor de anti-re
volutionairen was dit echt€r een te 
schrale omschrijving. De nieuwe formu
le, die dank zij prof. Steenkamp nu door 
allen in de contactraad schijnt te zijn 
aanvaard, luidt thans woordelijk: "Onze 
nieuwe politieke organisatie wil haar 
bijdrage leveren, waarbij het Evangelie 
een Uitdaging, een opgave en een gave 
tegelijk is. Evangelie is daarbij uniek, 
maar het is niet exclusief; dat wil zeg
gen: het is niet ons bezit, wij mogen het 
niet monopoliseren. Het is geen land
kaart, maar het is veeleer een kompas 
dat de richting aanraadt." 

Wordt de nieuwe partij nu een "open 
partij"? Ja, zegt prof. Steenkamp. "Die 
nieuwe partij is een open partij, hoewel 
de openheid wordt belemmerd (!) door 
de evangelie-uitdaging. Daarte~nover 
staat, dat wij vanuit een eigen bezin
ning ons beleid bepalen. Het is altijd 
een kwestie van ge\'en en nemen. De 
drie partijen zijn nu in ondertrouw." 

Dr. De Zeeuw vond nlet, dat hij te-

Gunstig voor VVD 
Volgens een enquête, welke in 

opdracht van A VRO's Televizier 
werd gehouden door het Amster
damse marktonderzoekbureau In
terview zou bij een samengaan 
van de drie confessionele partijen, 
de VVD een stevige winst boeken, 
wanneer er vandaag Kamerver
kiezingen zouden worden ge
houden (I). 

Oolr. wanneer zowel de dt·ie con
fessionele partijen als de "pro
gt·essieve drie" zouden samen
gaan, zou de uitslag voor de VVD 
een belangrijke vooruitgang bete
kenen (II). Bovendien zou de 
VVD in beide gevallen een duide
lijke wip-positie innemen. 

De percentages volgen hi~r
ouder: 

I 
1971 tltan.s 

Confessionele drie 36,8 35,5 
PvdA ·················· 24,7 24,-
VVD .......... ~ ....... 10,4 13,3 
D'66 .................. 6,8 9,7 
DS'70 .................. 5,3 3,9 
CPN ·················· 3,9 2,6 
PPR .................. 1,8 2,8 
PSP ·················· 1,4 3,1 
Boeren ··············· 1,1 1,3 
Overigen ............ 7,8 3~8 

n 
1971 thans 

Confessionele drie . 36,8 32,6 
Progressieve drie ... 33,3 40,8 
VVD ·················· 10,4 12,2 
DS'70 ··········· ........ 5,3 4,5 
CPN ............. ~ .... 3,9 3,0 
PSP .................. 1,4 2,1 
Boeren ............... lrl 0,9 
Overigen ............ 7,8 3,9 

genover de ARP een "nederlaag had ge· 
leden, al leek hem de nieuwe partij toch 
wel minder open dan hem aanvankelijk 
voor ogen had gestaan. Maar: "De uit
daging van het evangelie geldt niet al
leen voor deze partij, ook voor andere 
partijen. Het gaat om het politiek pro
fiel. Christenen en niet-christenen moe
ten zich daarin kunnen herkennen. Een 
niet-christen kan zelfs voorzitter wor
den als hij onze inzichten maar onder
schrijft. De nieuwe partij is bepaald 
geen confessionele pa!-'lij." 

En wat zei nu dr. Veerman? Die wil· 
de nadrukkelijk Uitgaan van "de evange
lische grondslag" (dus toch confessio
neel?) van de nieuwe beweging, En 
voor de kwestie van de openheid had hij 
een merkwaardige "oplossing": "De 
vraag open partij of geen open partij is 
niet meer aan de orde. Wij zijn boven 
die vraag uitgegroeid." 

Het is duidelijk, dat er ondanlts zorg
vuldige en soms verhullende formulerin
gen nog veel onduidelijk is gebleken. En 
het zou ons niet verwonderen, wanneer 
bij de behandeling van deze nota in de 
drie partijraden nog heel wat vragen 
zullen rijzen, waarvan het te betwijfelen 
valt of de antwoorden daarop wel altijd 
gelijk zullen zijn. M~t het Algemeen 
Dagblad kunnen we het wel eens zijn, 
dat het een en ander toch wel de indruk 
wekt, dat de ARP als overwinnares uit 
dit concentratie-beraad te voorschijn is 
gekomen. Ook de nieuwe christen-demo-

Cl'atische p;;~:-tij blijft cf>n confessionele 
partij. 

Uiteram·d is een confessionele partij 
volstrekt respectabel. maar een confes
sionele partij, die uit drie oudere con
fessionele pattijen voortkomt, zal de
zelfde politieke gebrelten en onderlinge 
tegenstellingen van de oude drie blijven 
vertonen. Vandaar de geleidelijke ver
brokkeling van deze partijen en de 
overgang van velen naar een partij als 
de VVD, die in het aanhangen van een 
~meenschappelijk religieus beginsel 
nog geen grondslag en waarborg voor 
gelijlt politiek denken ltan zien. 

We zijn trouwens niet de enigen, die 
nog heel wat zwarigheden venvachten, 
Trouw ziet in het hoofdstuk "vormge
ving" van de nota de "ietwat ontluiste
rende trekken van het compromis'' en 
dat was volgens het blad ook niet an· 
ders te verwachten. Het verhult zelfs 
niet, dat de moeilijkheden eigenlijk pas 
beginnen. De Volkskrant is van oordeel, 
dat er van de bedoeling van de lleer De 
Zeeuw weinig of niets terecht zal ko
men. Van de wezenlijke openheid, die de 
heer De Zeeuw bedoelde, is geen sprake. 
Om CHU en ARP er bij te houden heeft 
de KVP toch weer ingestemd met het 
behoud van de confessionele grondslag. 
Ook de Volkskrant vindt dat een "vol
komen respectabel uitgangspunt", maar 
wie zo duidelijk zo'n uitgangspunt kiest 
en zich "Christen-Democratische Bewe
ging" wil gaan noemen, "moet en ka:n 
niet verwachetn dat ook niet-christelijke 
kiezers zich hiertoe aangetrokken voe
len." 

We zullen de verdere ontwikkeling bij 
onze regeringscoalitie-partners met be
lan_gstelling blijven volgen. 

Fluor 
De liberalen zijn het duidelijk niet met 

elkaar eens over- de vr-aag of men nu 
wel of niet gelukkig moet zijn met 
fluoridering van het drinkwater. Er zijn 
warme voorstanders, die met instemming 
het rapport over dit onderwerp van de 
VVD-commissie voor Volktgezondheid 
hebben gelezen. Maar er zijn ook princi• 
piële tegenstanders. Op uitnodiging van 
het hoofdbestuur heeft daarom de heer 
drs. P. A. Delvaux uit Zeist een "tegen
rapport" opgesteld, dat wij in dit blad 
afdrukten op pagina 12. 

Defensie 
De commissie-Van Rijckevorsel, die 

tot taak had de regering te adviseren 
over de toekomst van ons defensie-appa• 
raat, heeft een verdeeld advies uitge· 
bracht. Het betreft een buitengewoon 
belangrijke zaak en het is voor een 
groot deel aan onze geestverwant mi• 
nister De Koster om die te klaren. De 
defensie heeft zich in ons land nooit 
kunnen verheugen in een grote popula
riteit en de minister heeft met 's lands 
penibele financiële situatie de wind ook 
wat dat betreft bepaald niet mee. Mis· 
schien kan hij enige steun vinden bij zijn 
moeilijke beslissingen in het commen· 
taar van de defensie-commissie van onze 
partij op het rapport van de commissie· 
Van Rijckevorsel. Dat commentaar vindt 
men in dit nummer op pagina 8. 
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Op de foto het kasteel De Cannenburgh 
dat dringend aan restauratie toe is. Op 
deze plaats stond al een kasteel 11'1 de 
vroege middeleeuwen. Van dat eerste 
huis is echter niets overgebleven. Maar
ten van Rossum kocht het slot in 1543. 
Men zegt dat hij de bouwheer Is geweest 
van het huidige slot dat voor de belang
rijkste gedeelten dateert uit 1565 • 1570, 
maar de historici trekken dit In twijfel. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Gronings klaaglied over CRM 
Staatssecretaris Vonhoff van het mi~ 

nisterie van .CUltuur, Recreatie en 
Maat.schappell;Jk Werk heeft geweigerd 
bet Groninger cultuurcentrum~in·aan.· 
bouw te subsidiëren met I 550.000,
uit de pot van drie miljoen gulden voor 
het regionale welzijnsbeleid in Gronin
gen.· Daardoor dreigt ook de subsidie 
van i 500.000,-, die het provinciaal be· 
stuur had toegezegd, in gevaar te ko .. 
men. Deze subsidie was door de leden 
·van Provinciale Staten van Groningen 
namelijk gekoppeld aan de bijdrage van 
CRM. 

Staatssecretaris Vonhoff heeft het ge
meentebestuur laten weten, dat hij de 
besteding van dat geld niet verantwoord 
acht gezien de bestaande accommoda
ties in Groningen, zoals de Martinihal, 
Evenementenhal, Veemarkthal en de 
Stadsschouwburg. Met name het ge
meentebestuur van Groningen, maar 
ook het provinciale bestuur hebben zich 
erg boos gemaakt op de heer Vonhoff. 
Beide ook hebben laten weten, dat ze 
geen genoegen willen nemen met de 
visie van de heer Vonhoff ten aanzien 
van de bouw van een imposant cultuur
paleis in Groningen. 

Tijdens een trip van ministers Engels 
door Drente heeft de Groninger gedepu
teerde A. Post ten overstaan van de 
bewindsman al een klaaglied gezongen 
en ook de Groninger wethouder W. Hen
driks wil proberen toch nog de subsidie 
van CRM los te peuteren. Zowel het ge
meentebestuur van Groningen als het 
provinciaal bestuur is van mening, dat 
de beslissing van staatssecretaris Von
hoff indruist tegen gedane beloften. 

Verdrietig 
In het college van b. en w. van 

Groningen wordt de VVD vertegenwoor
digd door mej. mr. A. C. C. Nijhoff. 
Hoewel zij 'kunst en cultuur' niet in 

haar wethoudersportefeuille heeft, is ook 
zij wat verdrietig gestemd over de be
slissing van haar par\1fgenoot. Het Is 
niet zo dat zij nu meneer Vonhoff geen 
aardige man meer vindt, maar ze zegt 
het toch erg vervelend te vinden dat hij 
gemeend heeft de subsidie niet toe te 
moeten kennen. Dit is haar reactie: "Het 
is zonder meer een nare zaak. De plan
commissie heeft het provinciale bestuur 
geadviseerd dat geld beschikbaar te 
stellen en daar wordt over -het algemeen 
nooit van afgeweken. Dat heeft mlj toch 
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wel erg verbaasd. Binnen de provincie 
is ledereen het met elkaar eens en dan 
ge beurt er dit. Bij mijn weten is het 
nimmer voorgekomen, dat het rijk is 
afgeweken van een advies van een pro~ 
vin ei ale plancommissie.'' 

Nu is een vervelende bijkomstigheid 
dat ook de provinciale subsidie van een 
half miljoen in gevaar dreigt te komen. 
Wat vindt zlj daarvan? 

Mej. mr. Nijhoff: .. Dat is zo, maar 
daar wordt overleg over gepleegd. Ik 
kan daar niks over zeggen, maar het zou 
denkbaar zljn, dat de provincie zegt, 
gegeven de hele situatie, hier is de sub
sidie. Het betekent natuurlijk wel, dat de 
helft weg is." 

Het cultuurcentrum kost naar schat
ting 36 miljoen gulden, Is op zo'n be
drag een CRM-subsidie van f 550.000-
nu zo belangrijk? ' 

Mej. mr. Nijhoff: "Ja, ja, alle beetjes 
helpen.'' 

De Groninger VVD-wethoudster zegt 
als bijzonder teleurstellend te hebben 
ervaren, dat staatssecretaris Vonhoff 
zich niets heeft aangetrokken van het 
advies van de provinciale plancommis
sie. "Dat is teleurstellend en dan druk 
ik het zacht uit. Er zijn mensen in Gro
ningen, die het hebben over bij'na on
behoorlijk bestuur. Ik vind het naar om 
dat te moeten zeggen, want Vonhoff 
is per slot van rekening een erg aar
dige man. Wat hij gedaan heeft, wljkt 
zodanig af van de normale- gang van 
zaken, dat ik zijn handelwijze niet zo 
goed begrijp. Ik weet echt niet of de 
moeilijkheden nog opgelost kunnen wor
den. Het college van Groningen zal er 
wel zijn uiterste best voor doen. Ik hoop 
van ganser harte dat het lukt. N~et 
alleen voor Groningen, maar toch ook 
voor mijn eigen partij, omdat ik het naar 
vind, dat in Groningen het image van 
onbehoorlijk bestuur. aan een partijge~ 
noot wordt gegeven," aldus mej. mr 
Nijhoff. · 

Problemen van regio Epe 
Eind vorige maand hebben de VVD

Tweede-Kamerleden, de heren L. M. de 
Beer en H. P. H. Waalkens (die met de 
niet-aanwezige drs. G. M. V. van Aar
denne de Gelderse belangen in het par
lement vertegenwoordigen) een werkbe
zoek gebracht aan Epe, waarbij het 
voornamelijk ging om de regio-proble
men in de gemeenten Epe, Heerde en 
Hattem. De besprekingen met de colle
ges van deze gemeenten werden mede 
gevoerd door de heren ir. J. N. Kooij, ir, 
W. Kooij en ir. H. W. F. C. Donkersloot, 
allen leden van de Prminciale Staten 
van Gelderland en ir. J. Baas, fractie
voorzitter Eerste Kamer. 

Zoals het in Twente al jaren gaat om 
de ES. werden tijdens dit bezoek van 
gemeentelijke zijden de nodige balletjes 
opgeworpen over de Rijksweg 50, de 
zuid-noord-verbinding tot Zwolle, waar
van het tracé weliswaar bekend is maar 
waarvan de uitvoering (natuurlijk tè) 
lang op zich laat wachten. 

De huidige weg Apeldoorn-Zwolle 
waaraan zowel Epe, Heerde als Hat· 
tem liggen, is - zoals de heer R. P. 
Mees uit Apeldoorn die als secretaris 
van de Kamercentrale Gelderland de de. 
tails van het werkbezoek regelde, het 
zegt - "een vriendelijk kronkelend 
weggetje dat door vele dorpen leidt." 
Namens de gemeenten werd dan ook 
dringend gewezen op hét langzamer
hand bepaald onvriendelijk worden van 
het autoverkeer "door deze dorpen. Daar 
ook de N.S. het goederenvervoer op deze 
lijn heeft stilgelegd en er dus een toene
ming van vrachtverkeer gevreesd wordt 
en de oude dorpenroute het bovendien te 
verduren heeft gekregen van het uitval
len van het Apeldoorns-Die_rens kanaal 
als scheepvaartverbinding, staan de sei
nen begrijpelijkerwijs op een vlanunend 
rood. 

Toch heeft onlangs Apeldoorn al_ een 
beetje feest gevierd, niet alleen omdat 
een flink gedeelte ES (in Twente ,.de 

weg va.n Londen naar Moskou" ge. 
noemd) om de Parel der Veluwe heen in 
gebruik kon worden genomen maar ook 
omdat een zuidelijk stuk Rijksweg 50 
kon worden opgeleverd. Deze festivitei
ten golden echter voorlopig nog niet 
Yoor de gemeenten die nu het werkbe· 
zoek ontVingen. 

Uiteraard kwamen tevens andere pro
blemen ter tafel in het rondborstige 
raadhUis van Epe, zoals o.a. de zeer 
urg.ent geachte restauratie van het 
kasteel De Cannenburgh in Vaassen 
(gem. Epe) waar eens Maarten van 
Rossum heer en meester was. In de 
afgelopen oorlog herbergde het kasteel 
helaas een voor onze nationale trots 
minder aantrekkelijk gezelschap ••• 

Men vond het voorrang geven bij de 

restauratie noodzakelfjk omdat zowel 
het verval dreigt als de kosten met het 
jaar stijgen. 

Vanzelfsprekend Werd de gelegenheid 
te baat genomen de werkbezoekers te 
confronteren met de nog steeds geldende 
woningnood. Zo ontvangCJJ. de gemeen
ten Heerde en Hattem beide een jaar
lijkse toewijzing .van tachtig woningen 
terwijl VQlgens de wethouders een aantal 
. van twee- of driehonderd zeker niet 
overdreven zou zijn. 

Bij de gewestvorming tenslotte zit de 
gemeente Heerde een beetje in de knel. 
Het 1s niet ondenkbaar dat de gemeente 
als het ware opgesplitst wordt omdat de 
ene helft overhelt naar Apeldoorn en de 
andere naar Zwolle. 
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Vrouwen hielden landdag • 1n Hengelo 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Een manifestatie van de Vrouwen in 
d~ VVD, zoals de Landdag te Hengelo, 
is haast niet denkbaar zonder de mar
kante persoonlijkheid van mevrol.&Y 
Scheltema, aldus mevrouw Dettmeyer 
die haar in gevoelvolle woorden bij de 
opening van deze zeer geslaagde bijeen
komst herdacht. De vergadering sloot 
zich hierbij aan door enige ogenblikken 
stilte in acht te nemen. 

Mevrouw Van Someren begon haar 
betoog met een vraag: overkomt het 
ook u dat plotseling de gedachte oprijst 
of het niet beter is dit land uit te gaan 
en de kinderen ergens anders te doen 
opgroeien? 

Deze gedachte gaf haar schrik, want 
Nederland is haar zeer lief, maar het 
blijkt dat zij niet de enige is bij wie 
deze vraag opkomt. 

Waarom dan? Hoe komt dit? Denken 
we terug aan 25 jaar geleden de jaren 
nà 1945, jaren van elan en enthousfas .. 
me. Wa.t toen achter ons lag zou nooit 
meer mogen gebeuren. Deze gedachte 
leefde, bruiste bij jong en oud. Wat is 
daarvan terecht gekomen? Toen hadden 
we moeten aanpakken. onderwijs en alle 
andere zaken. Helaas, de eerste jat:en na 
'45 zijn die van de verloren kansen. 

Wa.t Is in die 26 jaren gegroeid? 
Steeds meer wantrouwen voor wat ge~ 
beurt. Met de voortgaande technocratie 
zitten we met een structuur Uit de vo-
rige eeuw. Bij de grootse Thorbecke 
herdenkingen, bij de herinnering aan 
wat toên tot stand kwam en bij alle 
trots over het toèn bereikte, komt de 
verwondering dat we nog steeds leven 
in de structuur van toen. Kan dat? 

We leven in de tijd van de inspraak, 
een groot democratisch goed, maar 
niettemin een mislukking. Het kan niet 
dat 12 à 13 miljoen mensen beslissingen 
nemen. En dit besef maakt. de mensen 
dubbel boos, dubbel verdrietig omdat er 
zo veel van verwacht werd, zo velen het 
werk deden en doen en ten slotte de 
besluiten tóch ergens anders moeten 
vallen. 

WieCel sprak over de vakbeweging, 
die etsen stelt op het gebled van onder
wijs. defensie en belasting, en daarmee 
gaat zitten op de stoel van het parle
ment. Zij bevordert daarmee niet de 
parlementaire democratie, maar zij on~ 
dergraaft die. Niet Wiegel, zoals de 
vakbeweging hem verwijt, doet de klas~ 
senstrijd herleven, 'maar zij zelf. 

Het zittende kabinet heeft het moei~ 
lijk en we komen er niet met de schuld 
op voorgaande kabinetten of wat ook te 
werpen. Het is de mentaliteit die in die 
25 jaren te weinig is veranderd. 

Dat verwijt treft ook en speciaal de 
vrouwen. Niet de aanwezigen, dat zou 
uilen dragen naar Athene zijn. Ma-ar 
wel dat sinds 1945 alleen maar in schijn 
de · mentaliteit en de positie van de 
vrouw is gewijzigd. Is het wel waar dat 
zij meespreekt, meedoet, meedenkt? Ve~ 
len weten niets van politiek, verschuilen 
zich achter een baan, achter kleine kin~ 
deren. Maar uit het lezen van kranten 
- vooral van andere partijen - van 
radio en televisie valt te leren. De 
vrouw staat te veel aan de kant en de 
opdracht voor de komende jaren zou 
moeten zijn het verworvene uit te dra· 
gen, meer dan voorheen. 

Het is jammer het te moeten zeggen, 
maar vooral de confessionele partijen 
dragen veel bij tot de politieke ver
vreemding. De sterke polarisatie brengt 

Een overzicht van de zaal tijdens de rede van mevrouw Van Someren 

Partijvoorzitster mevrouw Van Someren spreekt de dames toe. 

het uitspelen van de VVD tegen de 
PvdA met zich mee en dat is een kwa
lijke zaak. Regeren met de VVD gaat 
gepaard met lonken naar de PvdA en 
omgekeerd. De Zeeuw doet het onver~ 
l:iloemd, maar deze hele situatie werkt 
zeer verwarrend. 

Het optrekken van de belastingvrije 
voet, iets doen voor de gehuwde wer· 
kende vrouw, het nog steiler maken van 
de progressie bij de belasting tussen 20 
en 60.000 gulden, brengen geen soulaas 
voor de al zo zwaar belaste midden~ 
groep, de groep die ook al wordt getrof. 
fen door het verhoogde schoolgeld, Dit 
alles is gewoon een lonken naar de 
PvdA en is het dan een wonder dat de 
kiezer zegt: nou, wat heb ik je gezegd? 

De inflatie-correctie staat niet genoeg 
centraal, het li~t een zaak van VVD en 
DS'70 alle-en. Witteveen ·heeft deze cor· 
rectie, die rechtvaardig is, weggehaald 
voor de poorten van de hel. Het is een 
wet; daaraan zondër meer knabbelen ls 
niet behoorlijk. De fractie is zeer duide· 
lijk op dat punt. 

De confessionelen beseffen heel goed 
dat met déze PvdA regeren zeer moei
lijk is, al was het alleen maar door het 
verschil van mening over de noodzaak 
at dan niet tot een stembusakkoord te 
moeten komen. De Zeeuw zègt niet dat 
hij morgen met de PvdA in zee wil. Als 
de confessionelen dàt zouden doen, dan 
liever nieuwe verkiezingen. Maar zover 
is het nog niet en daarom gaan we 
rustig door. 

Dr. K. van Dijk gaf een duidelijk 
overzicht over .,De onderwijs· en struc~ 
tuur problemen in Noord-Oost Neder
land." Helaas moest hij zijn rede sterk 
bekorten door tijdverlies omdat zijn 
trein Hen~elo niet kon bereiken na een 
spoorwegongeluk tussen Almelo en Hen· 
gelo. 

De gemoederen zijn nu in beweging 
over de verhoging van het college-geld 
tot f 1.000,-. Het college-geld is sterk 
achtergebleven, 50 jaar geleden was het 
f 300,-, later verlaagd tot I 200,-. Een 
droom dat het onderwijs kosteloos kan 
Is voorbij, het onderwijs kost tèveeL 
Wel zijn er enkele bedenkingen. Bij het 
schoolgeld is er een reductie voor de 2de 
en Sde kind, echter niet bij het hoger 
onderwijs. Daar zou het ook moeten en 
ook zou in ogenschouw moeten worden 
genomen de z.g. negatieve bruidschat 
van de gehuwde vrouw. En die f 1000,
zou ten hoogste 6 jaren betaald dienen 
te worden. 

Er komt meer, de herstructurering van 
het hoger onderwijs, de verhouding van 
het hoger beroeps- en het wetenschap
pelijk onderwijs. Er zijn plannen voor 
een geheel nieuwe structuur. Minister 
De Brauw werkt als een bulldozer, 
maar ook de minister van financiën zal 
hier een woordje moeten meespreken. 
Zijn er voldoende gelden voor al deze 
plannen? 

De herstructurering beoogt de student 
onafhankelijk (er) te maken van zijn 
ouders: de studie los van kinderbijslag 
en bélastingaftrek. Met rentedragende 
leningen zouden aanmerkelijk meer stu
denten kunnen worden geholpen. 

De grens voor studietoelagen moet 
worden opgetrokken. Er zijn plannen 
voor een beter op-elkaar~afstemmen van 
universiteits en beroepsonderwijs. Blijkt 
dan bij de studie aan de universiteit dat 
de student meer een ,.doe-man" is, dan 

moet hij kunnen overgaan naar het be· 
roepsonderwijs en omgekeerd. 

Dit zou voor Twente met de Techni~ 
sche Hogeschool bij Uitstek dienen. 
V oor al indien deze zou kunnen uit· 
groeien tot een universiteit. 

De meeste scholen voor beroep&- en 
nijverheidsonderwijs zijn bijzondere 
scholen. Het zou te wensen zijn, dat dit 
zou kunnen worden opgevangen en men 
elkaar onderling zou kunnen vinden, 
voordat het van bovenaf moet worden 
opgelegd. 

De Technische Hogeschool zoals die er 
nu is zou voor Twente een centrum 
kunnen zijn. 

Opmerkelijk was dat na het betoog 
van de heer Van Dijk onmiddellijk uit 
de aanwezigen de vraag kwam of het 
juist was aan te dringen op maatregelen 
ten gunste van de m~jes-Btud.ent !.v.,a.. 
de '1-8'· nellá~e t>nlli!aclla.t:.. )foet. llat. 
nu?' VO!ilal blijft ·\Ie gehuwde vrouw 
werken en _hoe moet dan een onder· 
scheid ge'máakt worden? Zoek het in de 
sfeer van de belasting.en, door haar sa· 
laris los van dat van haar echtgenoot 
afzonderlijk te belasten. Breng de 
vrouw niet In een aparte positie. Aldus 
het standpunt van de liberale vrouwen! 

Na een tocht door het mooie Twentse 
landschap arriveerde het gezelschap aan 
de Technische Hogeschool en dè cam· 
pus, die een groeiende verwondering 
bracht. De royale studiegebouwen, de 
zeer verzorgde huisvesting van de stu .. 
denten, de sportvelden en ~hallen, het 
zwembad, de hele opzet brachten begrip 
voor de opmerking die een student zich 
liet ontvallen: het is gewoon griezelig! 
Op de vraag waarom hij dat .zei ant
woordde hij dat het uitermate moeilijk 
is om zich na de studie na een leven van 
algehele verzorging en beslotenheid aan 
te passen aan de maatschappij. 

De Twentse dames, die zich alle moei~ 
te hebben gegeven om deze dag tot een 
succes te maken, komt een woord van 
dank en hulde voor hun werk zeker toe. 
Tot de volgende keer, daar of elders. 

MR. M. L. BUSCHKENS
DIJKGRAAF 

Thorbeckehuis 
De stichting mr. B. C. Dressel~ 
huysfonds, waarvan het doel is de 
bevordering van de liberale ge
dachte door het behartigen van de 
belangen van de VVD, beeft f 7000 
beschikbaar gesteld, met name 
voor de aanschaf van meubilair 
voor het Thorbeckehuis, waarin in 
de loop van dit jaar het algemeen 
secretariaat van de partij zal wor· 
den gevestigd. 
Tijdens de landdag van de Vrou
wen in de VVD werd door -een 
spontane collecte f 55 voor het 
Thorbeckehuis bijeengebracht. In 
de afgelopen veertien dagen wer
den ook weer verschillende giften 
ontvangen van -particuliere leden. 
Met dat al is de stand thans 
f 236.385,60. Als uw bijdrage er nog 
niet bij is, blaak dat dan nu 
meteen even In orde t postgiro 
87880, ten name van VVD te Den 
Haag, onder vermelding "Thor· 
beckebuls". 
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algemeen 
secretariaat 

Bet: algemeen aecretariaat van tie 
VVD Is gevestigd te Den Haag, Konln· 
ginnegracbt 61, telefoon (070)-601808. 
Postrekening: 67880 ten name van .. 
algemeen secretaris van de VVD te Dell ........ 

vr~jheià en 
democratle 

De redactie van Vrijbeid • Democra-
tie hl geve&tigd te Amsterdam, Nieuwe 
Berengraeht 89·B. Hoofdredacteur ea 
voorzitter van de redactiecommissie a. 
de beer Ph. C. la Ohapelle. 

De abonnementen·administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van ,Ie VVD, Koninginnegracbt 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon
nementen-administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen et:c. wende men 
Zich d08 tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) &e 
Rotterdam, telefoon 010 • 147211. 
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lnvesteringsheffing baart zorg 

Bestuur en bestuursraad van de afde
ling Amsterdam hebben zich in een 
brief aan de leden van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer fel gekeerd tegen 
het wetsontwerp tot invoering van een 
selectieve investeringsheffing van minis
ter Langman. Ze verwijzen · in hun 
brief naar een commentaar op het con
cept selectieve investeringaregeling dat 
is opgesteld tn nauwe samenwerking 
met de overlegorganen van de samen
werkende vakcentrales in AmSII:erdam 
en in de Zaanstreek, de Amsterdamse 
Industrievereniging, de Zaanse Kring 
van Ondernemingen, de Scheepvaartver
eniging Noord, het ,BJ.Ireau Economisch 
Onderzoek en Investeringsplanning van 
de gemeente Amsterdam, de Dienst In
dustrialisatie van het Ontwikkelinga
schap Zaanstreek en de Kamer van 
Koophandel van Amsterdam en de 
Zaanstreek. De afdeling Amsterdam 
stelt zich lnltegraal achter de conclusies 
van dit rapport dat meelllt dat diJt wets
ontwerp voor het noord-zeekanaal vol
strekt onaanvaaidbaar is, omdat het de 
toch al bedreigde economische structuur 
daar ernstig in gevaar zal brengen. 

De heer E. G. Stijkel, voomiltter van 
de Kamer van Koophandel en fabrieken 
in Amsterdam, had eerder op een leden
vergadering van de afdeling Amsterdam 
zijn grote verontrusting over dit wets
ontwerp kenbaar gemaa.krt. Bij zd.jn sa
menvatting over de vraag wat het wets
ontwerp behelst, wees hij met name op 
de onaanvaardbaarheid van het leggen 
van een heffing van maximaal honderd 
procent op de investeringskosten van 
bedrijfsgebouwen die word·en gesticht in 
de drie westelijke pa:'ovincies (met uit
zondering van de kop van Noord-Hol
land) en van een heffing van maximaal 
12)2 procent op de investeringskosten 

van iJlstallaties in de open lucht. "zowel 
het gebied, waarvoor de maatregelen 
gelden als de percenltages kunnen bij 
algemene maatregelen van bestuur wor
den gewij·zigd.. Dit laatste nu tast uite
raard de rechtszekerheid aan. De vol
gens de minister hierdoor gegarandeer
de "soepele toepa~SBing" schept voor het 
bedrijfsleven alleen maar onzekerheid," 
meende hij. 

De afdeling Amsterdam vindt dat het 
aannemen van dit wetsontwerp door de 
Tweede Kamer ernstige gevolgen zal 
hebben voor het Noordzeekanaalgebied 
zowel in economische als in politieke 
zin, Amsterdam heeft bovendien nog an~ 
dere principiële bezwaren tegen dit 
wetsontwerp dat, zegt zij, in het hele 
westen, met name in de grote steden 
W'Ordt gedeeld. "Wij zijn van mening 
da:t aan dit ontwerp iedere behoorlijke 
motivering ontbreekt. Deze is zelfs niet 
terug te vinden in de M-emorie van Toe
lichting. Met dit instrument mag dan 
beoogd worden de inflatie terug te drin
gen, de effectiviteit van deze stap wordt 
met geen enkele zekerheid omgeven. 
Wij hebben bovendien grote bezwaren 
tegen het - naar onze mening - poli
tieke argument dat door deze heffing in 
de ral1JC1Btad de industrii:He activiteiten in 
het oosten des lands tot stand zullen 
worden gebracht. Dat dit ook inderdaad 
zal gebeuren wordt op geen enkele wij
ze aannemelijk gemaakt," aldus de 
brief. 

Onverklaarbaar 
De briefsohrîjvers vinden het onver

klaarbaar dat in dit wetsontwerp op 
geen enkele wijze wordt aangeduid dat 
investeringen die beogen een positieve 

bijdrage te leveren tot de bestl'ijdin.g 
van de milieuverontreiniging, niet zijn 
vrijgesteld, ,.Dit bewijst volgens ons 
eens te meer dat het een haastig in 
elkaar gezet Wetso:nrtwerp is geweest, 
omdat wij ons ndet kunnen indenken dat 
het ministerie van economische zalken 
voor dit aspect van onze nationale eco
l1JO'l1lie geen aandacht zou hebben," 
schrijven zjj. 

Ze wijzen er op dat. het NoOrdzeeka
naalgebied een groot aantal sterk ver
ouderde industrieën telt die terwille van 
de werkgelegenheid en produktivirteit op 
korte termijn aanzienlijke vervangings
en diepte-investeringen moeten doen, wil 
ter pla~:;ttse geen grote structurele werk
loosheid ontstaan. Van groot economisch 
belang is tevens, vervolgen zij dat deze 
regio er krachtig naar streeft nieuwe 
industrieën aan te trekken ter vervan
ging van verdwijnende Wei'kglegenheid 
in d-e secundaire sector, waarvoor al 
grote stukken terrein zijn gereedge
maakt. Wij verwachten weer een storm 
van kritiek bij de c-enrt:.rale overheid als 
die terreinen nog langer braak blijven 
liggen, terwij~ die overheid het nu Am
sterdam zelf onmogelijk ma$t reële 
onderhandelingen met nieuwe gegadig
den aan te gaan. Zij wijzen er op dat de 
tweede raffinaderij die zdch in het 
Noordzeekanaalgebied wil vestigen, 
naar een vestigingsplaats buiten Neder
land zal uirtzien, als de investeringshef
fing er door komt. Provinciale Staten 
van Noord-Holland maken ZJÎ"ch ernstig 
onge.rust over de economische ontwikke
Hng in deze regio en wij verwachten 
dan ook dat u met deze ernstige bezwa
ren rekeDJing zult houden. Wij kunnen 
slechts hopen dat u dit wetsontwerp 
niet zult steunen," aldus de brief. 

Contrast Nrd.- en Z.-Limburg 

"Limburg is voor de VVD door de 
geografische ligging een moeilijk bena~ 
derbaar gebied van uit de organisatîe. 
De leden wonen zeer verspreid over de 
gehele provincie." Dat Schreef voorzitter 
W. v. d. Berg van het provinciaal be
stuur van de VVD·Limburg in het voor~ 
woord van het eerste nummer van het 
eigen VVD-blad in deze provincie. ,.On
derling contact is daarom e,en dringende 
noodzaak," aldus de proVinciaal voorzit
ter en reeds het tweede nummer zou 
duidelijk maken hoe hij het gelijk aan 
zijn zijde heeft. Limburg is hiet voor 
niets een toevallige polîtiek-hiiltorische 
constructie. Deskundigen wijzen er op 
dat men 1n de bevolking ten zuid!!'ln van 
de lijn Bom-Sittard reeds duidelijk de 
alpiene-mediterrane inslag herkent. Met 
als opvallende bijkomstigheid dat deze 
begrenzing parallel loopt met grond
soort en landschap.stype. Gronden en 
landschap met name löss en heuvels 
hebben aard en karakter van de bevol
king zeker beïnvloed,. zo menen dezelfde 
deskundigen. Door de rijkdom van de 
grond behoefde men in het zuiden van 
de provincie minder hard te werken dan 
bijvoorbeeld in Midden- en Noord-Lim
burg en Noord~Brabant. Dit heeft een 
gemakkelijke levensstijl in de hand ge
werkt, terwijl de ligging tussen de twee 
grote cultuurblokken, het Duitse en het 
Frans-Waalse, eveneens een steentje 
moet hebben bijgedragen tot een andere 
levenswijze. 

Dat verschil tussen Zuid-Limburg 
enerzijds en Noord· en Midden-Limburg 
anderzijds proef je ook duidelijk in het 
antwoord dat bijvoorbeeld Venray's bur
gemeester drs. F. Schols geeft op de 

· vraag of er voor een gebied als Venray 
en omgeving nog eigenlijk wel sprake is 
van een duidelijke betrokkenheid van 
Limburg. "Wij zijn bij de ontwikkeling 
in Limburg betrokken vanwege de his~ 
torische samenhang die het eenmaal 
heeft en om dat je er op grond van een 
duidelijk gemeenschappelijk verleden 
erg mee verwant voelt. Puur egoïstisch 
geredeneerd zou een nieuwe universiteit 
in Eindhoven voor ons beslist meer ef
fect hebben dan de te bouwen Achtste 
in Maastricht. Desondanks hebben wij 

ons altijd duidelijk achter die ontwikke
lingen gesteld omdat we weten dat 
daardoor het hele gebied van de pro
vincie, dat nu eenmaal toch nog een 
eenheid vormt, hele goede stimulansen 
zal ondervinden". 

Felle toon 
Deze lange inleiding, aangevuld met 

de mededeling dat de vrij onduldelljk 
aangegeven grens tussen het herstruc
turertngsgebied en de rest van Limburg 
ergens bij Roermond loopt, was nodig 
tot een goed begrip van de nogal fe~le 
toon waarop in- het tweede nummer van 
het Limburgs VVD-blad wordt gedis
cussieerd tussen drs. Hagenaars, lid 
van Provinciale Staten voor de VVD in 
Limburg en redactieraadslid W. Dresch. 
De heer Hagenaars woont in Venlo, is 
daar ook lid van de gemeenteraad en 
heeft tijdens de provinciale begrotinga
vergadering enkele dingen gezegd, waar 
de heer Dresch uit het Zuidlimburgse 
Mechelen het beslist niet meer eens is. 
Laatstgenoemde start met~ de consta te~ 
ring dat de heer Hagenaars jammer ge~ 
noeg een wat eigenaardige manier van 
formuleren heeft, waardoor een arge
loze lezer _ gemakkelijk in verwarring 
kan worden gebracht. Deze frontale 
aanval wordt vervolgens enigszins ver
zacht door een niet van humor ge
speende passage waarin aandacht wordt 
besteed aan een opmerking van de heer 
Hagenaars, die het heeft over ,.de vel
len van :Mastenbroek", waarmee gedoeld 
werd op het feit dat KVP-fractievoor
zitter Mastenbroek liefst 26 bladzijden 
had moeten volschrijven en voorlezen om 
het KVP-standpunt over de begroting 
duidelijk te maken. Op de heer · Dresch 
maakten die "vellen van Mastenbroek" 
een "ongelofelijke indruk." "Had onze 
koopmansgeest dan al mogelijkheden 
voor negotie geroken in de Provinciale 
Staten van Limburg of was er mis
schien iets rampzaligs gebeurd?" 
vraagt hij zich af. 

Artillerie 
De heer Dresch schakelt echter pas de 

hele artillerie in als hij wijst op het 
fulmineren van de heer Hagenaars naar 

aanleiding van het bestaan van Noord
en Zuid-Limburgers en het niet kennen 
van elkaars problemen. Vooral waar het 
Provinciale Statenlid naar aanleiding 
van plannen voor de oprichting van een 
industrialisatiebureau voor Zuid-Lim
burg letterlijk opmerkt: "wanneer dàt 
de bedoeling is, dan hoeft het voor mij 
niet. omdat ik van mening ben, dat het 
werkterrein geheel Limburg dient te 
omvatten." De heer Bresch: .,Die "alles 
of niets" -houding wekt niet de indruk, 
dat u gevoel heeft voor wat politiek 
haalbaar _is, Beter ware geweest als u 
had uiteen gezet wat er allemaal loos is 
in Noord-Limburg, want nu krijg je 
soms het idee, dat verheffing van stem
geluid als compensatie moet dienen 
wa~ argumenten te kort schieten.'' Tot 
slot raadt de heer Dresch zijn politieke 
afgevaardigde aan in het vervolg wat 
meer te relativeren en vooral geen 
woeste uitvallen te doen naar schijnge
stalten. 

Het is duidelijk dat de heer D1·esch de 
heer Hagenaars niet rekent tot de groep 
Noord-Limburgse "zendelingen," die 
Zuid-Limburg te hulp snellen. Het Dag
blad voor Noord-Limburg zette onlangs 
de namen van die "zendelingen" op een 
rijtje: het merend"èel van het bestuur 
van de nieuwe acquisitiestichting, die 
nieuwe bedrijven moet ronselen voor 
Zuid~Limburg bestaat uit rasechte 
Noordlimburgers (voorzitter M. Key. 
zers, drs. W. Bogers, drs. F. v. d. 
Voort), terwijl drs. J. van Susante zijn 
profiel als industiieel-manager in VenlO 
heeft gekregen. "De historische lijn uit 
het verleden met dr. W. Nolens en dr. 
A. Poels wordt doorgetrokken. In tijden 
van nood wordt het Noorden geroepen 
om het Zuiden te helpen. Waarmee 
maar gezegd wil worden dat het goed is 
voor Zuid-Limburg dat er ook een heel 
anders geaard en gestructureerd Noord
Limburg bestaat, dat van oudsher ge
wend is om zelf de hand aan de ploeg te 
slaan, schrijft de krant schertsend. 

"Hij komt zo achter de ploeg van
daan" i.S volgens "Koep.en-Endepols" een 
vaste Uitdrukking. Mogelijk is dàt een 
houvast voor de heer Dresch. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A.· W. Abspoel 

Prikkels 
• De Tijd naar aanleiding van 
de vrijspma:k van Angela Davis 
en het leerstuk van de repressieve 
tolerantie: "Het aardLge van dit 
leerstuk is, dat men er Zlijn gelijk 
altijd mee kan bewijzen - in• 
dien Angela was veroordeeld 
deugt het Amerikaanse rechts
stelsel niet en nu zij is vrijgespro
ken deugt het ook niet, is er al
leen maar een kluif naar de oppo
sitiewolven gegooid, opdat zij zich 
een poosje rustig houden". 

e Vrij Nederland: "Wat is 
eigenB.tijk het verschil tussen de 
opvrutltingen van Van Mierlo, zoals 
die in zes jaar zijn geëvolueerd 
(.,Het gaat om de fundamentele 
reorganisatie van onze consump
ti-e- en produktiepatronen") en de 
pogingen van de sociaal-democra
ten om het kapitalisme een waJt 
vriendelij-ker gezicht te geven?" 

e Nogmaals Vrij Nederland: 
"Een D'66 als bijwagen van de 
PvdA verliest aan identiteilt, maar 
een 0'66 zonder Van Mierlo heeft 
in het geheel geen idenUteLt". 

e Citaat in De Telegraaf uit 
Ludwtg Ma:rcuses "Filosofie van 
het geluk": "Veel marxisten heb
ben het geluk tot een contrarevo
lutionair woord verklaard''. 

• Algemeen Dagblad: .,We zien 
het ook nog niet zitten, dat bij
voorbeeld het NVV of het CNV 
openlijk gaat jammeren over het 
enorme salaris, dat mensen als 
Cruyff en Mulder op grond van 
het zeldzame karakter van hun 
prestaties genieten. Ze kijken wel 
uit om deze lievelingen van het 
voetbalvolk op één lijn te stellen 
met directeuren van N.V.'s, die 
soms heel wat minder verdie
nen". 

• Thorbecke in de pers 
Praktisch alle dag- en weekbladen 

hebben in de afgelopen weken uitvoeri
ge aandacht gewijd a...'\..n de persoon van 
Thorbecke en diens grote en blijvende 
verdiensten voor land en volk. 

In ons mnnmer van 21 januari is in 
deze rubriek een misselijk stuk van een 
lid van de parlementaire redactie van 
De Volkskrant gesignaleerd. In een 
soort aankondiging van de toen nog in 
het verschiet liggende herdenkingen zag 
deze scribent kans een soort schot
schrift tegen de VVD te schrijven; waar
in hij de goegemeente diets trachtte te 
maken dat. "li-eden met een linkse in
slag" al ,,veel voorpret" hadden over het 
"ludieke plan" van de VVD om Thorbe~-
ke te herdenken. De bedoeling van clit 
gesohr:ijf was duidelijk: ook hiervan 
weer misbntik te maken om tijd1·g een 
rel tegen de (zo "onUberale") VVD te 
beginnen. in de hoop dat andere redacw 
ties of medewerkers tegen de tijd van 
herdenking dit voo-rbeeld zouden volgen. 
De pers is daar echter niet ingevlogen. 
De opzet is n:iet gelukt. Wie overZiet 
wad: er in de afgelopen weken over 
Thorbeoke en hetgeen deze tot stand 
heeft gebracht is geschreven, kan met 
voldoendng vaststellen dat men er in hei 
algemeen zeer wet in is geslaagd, het 
peil te handhaven, dat tegenover een 
figuur alB Thorbecke past. De kieine po.
litiek is er dooreen genomen buiten ge
laten en met de enkele uitzonderingen is 
in ons vorige nummer zowel als door 
sprekers op on~e herdenking op waardi
ge wijze en in enkele algemene bewoor
dingen afgerekend. 

Een zinvol overzicht van al deze lectuur 
te geven, zou niet alleen onmogelijk mjn 
wat onze ruimte betreft, maar zou ook 
te veel doublures oplmreren ten aanzien 
van wat men reeds in ons Thorbecke
nummer heeft kunnen le·zen. Eén enkele 
uitoondering whl ik echter graag maken, 
namelijk voor een blad dat voorname
lijk m. kringen van het onderwijs en de 
joumalistiek zal worden gelezen. Name
lijk war .,Uitleg'', het altijd gOfld gedo
cwnenteerde, aantrekkelijke weekblad 
van bet Departement van Onderwijs en 
Wetenschappen. De uitgave van 31 mei 
j.l. ls voornamelijk aan Thorbecke ge
wijd en bevat behalve een aantal beken
de afbeeldingen, ook verscheidene pren
ten uit Thorbeckes tijd, vooral op het 
gebied van het onderwijs. Zo ziet men 
prenten van het Academiegebouw van 
de Rijksuniversiteit te Leiden in de 19de 
eeuw en van de Latijnse School te Am
sterdam. een foto van de Rijks HBS te 
Groningen in februari 1889 en een aller
aardigste, volgens het bijschrift nog 
nooirt gepubliceerde oude school-groeps
foto van de Tilburgse Rijks HBS Ko
ning Willem II. Op deze foto pose,ren 
docenten ( endgen met hoge hoed!) en 
leerlingen van het eerste jaar da.t deze 
HBS bestond. Een van de op deze foto 
voorkomende jongens is n.a.ar ane waar
schijnlijkheid de later befaamd gewor
den schilder Vincent van Gogh. 

Aan artikelen bevat het als eerste het 
hoofdartikel van dr. Abraham Kuyper 
in De Standaard van 7 jun<i 1872, ter 
gelegenheid van Thorbeckes overlijden. 
Het eindigt met de dr. Kuyper typeren
de woorden: .,En worden ook bij zijn 
graf ons de gedachten vermenigvuldigd, 
liefst vatten wij die saäm, niet in afgo· 
dische hulde voor den Staatsman, die 
ons ontviel, maar in oobnoedigen dank 
aan onzen God voor den zege en voor de 
beproeving beide, die o~ in Thorbecke 
gewerd." Voorts bevat het artikelen 
over ,.Groen en Thorbecke .. (van drs. 
Puchinger) en over Thorbeckes beteke
nis voor het onderwijs (van prof. dr. J. 
W. van Hulst). In dat laatste i:s Thor
beckes bekende uitspraak in de Eerste 
Kamer bij de behandeling van de Wet 
op het Middelbaar Onderwijs ( 186:J) in 
het middelpunt geplaatst: "Wij g8.a.n, 
mijne heren, een grote en blijvende wel
daad aan het land bewijzen.'' 
Tenslotte is er nog een korte beschou
wing van onze Haagse geestverwant dr. 
J. N. van den Ende, oud-directeur van 
de Tho!'1becke H.B.S. aldaar. die op het 
ogenbli'k dat we afscheid namen van de 
oude HBS van Thorbecke, zijn gedach
ten over dit schooltype laat gaan. Dit 
jaar immers doet (of deed) de taa.tste 
klas van de 5-jarige HBS eindexamen; 
daarna zullen we te maken krijgen met 
leerld.ngen, die opgeleid zijn on-der de 
manunoetwet. 

• AOW-verhogingen 
Soms vraagt men zich wel eens af 

waar men eigenlijk voor schrijft. wan
neer er zelfs in onze eigen kring lezers 

ZlJD, die aan het meest feitelijke deel 
van een betoog volstrekt voorbij gaan. 
In mijn stukje: "AOW-sluitstuk" in On
der de Loep van 28 april j .I. had ik 
opgemerkt, dat zo dikwijls er weer een 
verhoging van de AOW-uitkeringen 
wordt bekend gemaakt, er steevast 
(raillerende) ingezonden stukjes in de 
pers verschijnen, waarin tegenover de 
(te klein geachte) incidentele verhoging 
per een bepaalde datum, de prijsstijgin
gen over een h e e 1 j a a r worden ge
plarutst. 

En wat doet nu de heer N. L. Loeb, 
uit Abcoude, in zijn ingezonden stukje 
in ons nummer van 26 mei j.l., reage
rend op wat iJk schreef? Met volstrekt 
voorbijgaan aan hetgeen ik nu juist te
genover bepaalde ingezonden-stukken
schrijvers in de pers, aan de hand van 
de feitelijke, ni,et te weerspreken cijfers 
bestreden had, komt hij met precies de
zelfde onjuiste vergelijking. "Tegenover 
prijsverhogingen in dit jaar (1971) van 
8 pct. en loonsverhogingen van 12 pct. 
staat een verhoging van de AOW in 
december van 1 (één) pct!" En hij voegt 
daar aan toe: ,.En dan is de he-er Ab
spoel nog verbaasd over ingezonden 
stukken over het achterblijven van de 
AOW." 

Wat kan men daar nu verder aan 
doen? Natuurlijk kan men zelfs onder 
geestverwanten wel verschil van mening 
hebben. Maar dat kan dan toch nooit 
gaan over vaststaande en voor ieder te 
controleren data en cijfers. Th vergeleek 
in mijn eigen stuk de begin· en eindcij
fers in 1971. Lawt ik het dan nu nog 
precies specifi-ceren: per 1 januari 1971 
werd, nadaJt het maandbedrag per 1 de
cembe~ 1970 reeds van f 496 op f 511,50 
was gebracht .(voor gehuwden) per 1 
apr. 1971 de AOW verhoogd van f 511.50 
tot f 538.-; per 1 augustu.s van f 538.
tot i 670 en per 1 december van f 570 
op f 592,50 per maand. Deze ve,rhogin
gen met totaal dus ongev·eer 16 pct. in 
1971, en niet het ene pct. waarmee de 
heer Loeb aankomt, moet men dus stel
len tegenover de door hem genoemde 
p:rd.js-_ of lOOillStijgilllgen in datzelfde jaar. 
Het ene pct. dat de heer Loei> noemt, 
gnng ook niet- in dece:m!:ler in, inaar was 
nog een kleine aanpassm.g per 1 januarl 
j.l., welke mtniddels alweer door Dieuwe 
verhoging in 1972 is (en zal worden) 
gevolgd. 

De geachte inzender wil dan nog wel 
het sociale karakter van de AOW er
kennen, maar hij heeft er bezwaar te
gen,_ dat "met geen eDikel woord wordt 
gewag gemaaikt van de zeer behoorlijke 
premies, die men hiervoor vele jaren 
lang- toen onze gulden nog een gul
den was - heeflt afgedragen.'' 

Nwtuurlijk wordit ook voor deze verze
kering premie betaald, welke in dit ge
val een bepaald percenta.ge beetraagt 
van het inikomen, doch tot een bepaald 
maximum van dat inkomen. De opmer

. king, dat premies zijn betaald ,,toen on
ze gulden nog een gulden was" (en men 
nu gedevalueerde ·guldens krijgt uitbe
taald) mogen particulier verzekerden 
zich tot zekere hoogte wel veroorloven. 
Nadat hun verzekeringsuitkering is in
gegaan hebben zij immers geen uitzicht, 
dat deze ooit wordt aangepast aan de 
waardedaling van de munt. Daarom 
echter juist is die AOW V'OOl' hen van 
zoveel waarde. Zij immers wordt wèl 
voortdurend aan deze waardedaling 
aangepast. Da.t kan, omda..t de AOW 
niet is gebaseerd op het kapitaaldek
kings-, maar op het omslagstelsel, 
waarbij de premie dus bij wijze van 
omslag W()rdt bepaald. En aangezien de 
AOW pa.s in 1957 Is Ingevoerd, kunnen 
de thans uitkering genietenden · zich 
zeker niet beklagen dat ze in totaal zo
veel premie hebben betaald. Dat kunnen 
immers ten hoogste 15 jaarpremies zijn 
geweest en voor hen, Wier 65ste jaar 
korter n-a 1957 viel, nog veel minder. 
Dat kon, dank zij het omslagstelsel! 

Waarom zouden we niet erkennen, dat 
er i-n deze na-oorlogse jaren toch óók 
wel goede dingen zijn tot stand geko
men? Des te sterker staan we als we op 
bepaalde andere situaties of verhoudin
gen wèl kritiek hebben. 

• Baader -Meinhoff-terrorisme 
Er klonk vorige week vrijdag een voor 

de West-Duitse politie bedoeld applaus 
in de Bondsdag toen, met onderbreking 
van de discussies, BondsV'()()l"Zi.tter Von 
Hasse1 meded·eelde, dat de anarchis
tisch-terroristische bendeleidster Ulrike 
Meinhof was gearresteerd. 

Het mJ. wel niet zo zijn, dart daarmee 
aan alle terroristische daden in West 
Duitsland en elders (want de groep had 
ook wel internationale relaties en na
volgsters) een einde is gekomen. Maar 
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met haar is toch wel de laatste van de 
kopstukken dezer bende onschadelijk 
gemaakt. Op 1 juni werden eerst o.a. 
Andreas Baader (zoon van een Münche
ner stadsarchivariB) en de bij de politie 
ails "genadeloze moordenaar" bekend 
staande Holger Meins in hun bom-op
slagplaats in Frankfurt overmeesterd. 
Zes dagen later werd Baaders vriendin, 
de studente in de letterkunde Gudrun 
Ensslin (dochter van een Stuttgartse 
predikant met connecties in wat men 
links-intellectuele kringen pl~egt te noe
men) gearresteerd. In haar handtas 
werd een pistool gevonden, geladen met 
een speciaal soort dum-dum kogels, die 
extra grote wonden veroorzaken. In 
haa.r jaszak zat eveneens een geladen 
pistool en van belde wapens was de vei
ligheidspal losgezet, zodat zij ogenblik
kelijk kon schieten. Bij haar overrompe
ling deed zij nog een bliksemsnelle 
greep die, zo deze was gelukt, wederom 
een aantal politie-agenten het leven zou 
hebben gekost. Gelukkig waren die wat 
sneller, zodat bij deze arrestatie geen 
ni,euwe slachtoffers van hun plicht zijn 
gevallen. Maar in de laatste weken wer
den toch nog weer vier men.sen gedood 
en 36 gewond door brandstichtingen, 
bomaanslagen en schietpartijen door le
den van de Baader-Meinhof groep, die 
zich later ook wel "Rote Armee Frac .. 
tion" wa.s gaan noemen. 

"Gedisciplineerde revolutionairen, die 
alles volgeM boekje doen" noemde mini
ster Dieti'ich Genscher deze groep. Wat 
dat itl!Structieboekje o.a. inhoudt, vond 
ik dezer dagen nog een.<; vermeld: 

"De bommen tegen het onderdruk• 
kingsapparaa.t gooien wij ook om het 
bewustzijn van de massa wakker te 
schudden ( ... ). De oorlog wordt thans 
naar de woonwijken van de overheer ... 
senden overgebracht, z-odat er voor hen 
nergens meer een vreedzaam land, een 
veilig privéleven zal bestaan ( .... ) De 
grote stad vormt een opeenhoping van 
aanvalsdoelen ( ... ) In de metropolen ligt 
de hele flank van de vijand open. Deze 
weet nooit welk object wordt aangeval
len. Hij is irerp!!~ht met eei1 owt* op 
een mug'·te schieten.•• -En verder: "Door 
gerichte acties moet duidelijk Worden 
gemaakt. dat de aanvallen zich tegen 
alle insUtuten van de klass-evijand richt, 
tegen alle openbare gebouwen, politie
posten, tegen alle leidingscen<tra der 
grote concerns, tegen leidinggevende 
ambtenaren, rechters, directeuren, en
zovoorts.'' 

• Ook Nederlandse tendensen 
Zo erg als de dUidelijk ,.politiek'' ge• 

richte geweld~explosies in de Bondsre
publiek is het in ons land tot nu toe 
gelukkig nog niet. Maar duidelijke symp
tomen in dezelfde richting zijn er toch 
wel. Het kiezen van geweldmethoden 
neemt ook hier duidelijk toe. Op gevaar 
af vöOr een "diehard" op dit punt te wo~ 
den aangezien, hebben we in deze ru
briek al twee jaa.r lang gewaarschuwd, 
de ondermijning van onze rechtsstaat en 
de toepassing ook hier van ondemocrati
sche, zo ni-et terroristische methoden 
van groepen met soortgelijke namen als 
de "Rote Armee Fraction" toch niet ta 
onderschatten. 

Bij de laatste begrotingsbehandeli-ng 
van Justitie in de Tweede Kamer heeft 
nu gelukkig ook mr. Geurtsen met gro
te na-druk de áa.ndacht van· de regerillig 
voor het toenemend geweld in ons land. 
gevraa._gd. Eri. thans heeft ook staatsse .. 
cretaris Vonhoff - bij de Thorbecke .. 
herdenking - enlge duidelijke waar
schuwingen geplaatst. Men heeft daJt in 
ons Thorbeckennmmer kunnen lezen. 
Juist in di.t jaar van Thorbeckeherden ... 
king wilde hij fel protesteren tegen de 
opvatting, dat onze maatschappij en ons 
poliitieke systeem geen ruimte zouden 
geven aan uitingen van minderheids
groePeringen. We worden echter gecon
fronteerd met allerlei vormen van te~ 
reur, die zi-ch ind-erdaad in niets onder· 
scheiden van de fascistische terreur .. 
groepen uit de jaren twintig en dertig4 
En ooals de heer Vonhoff terecht op
merkte, behoeft dat niet alleen te zijn 
terreur in de vorm van moord. of man .. 
slag, het kan ook zijn in de vorm van 
intimidatie, het politieke tegen~H:anders 
het spreken te beletten en docenten en 
studenten te verhinderen, collegezalen te 
gebruiken en hun .werk te doen. 

Het is ·goed, da..t dit ook eens van die 
zijde in het openbaar is uitgesproken. 
We zullen ons ni-et in paniek mogen la ... 
ten opjagen, maar even onverstandig 
zou het 2tijn, het gevawr en de bedrei
ging van onze samenleving niet onder 
ogen te zien. 
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Het mi:ieu: hoe Es de stand? 

Mevr. mr. E. Veder-Smit, lid van de 
Tweede Kamer, doet verslag van de 
bijeenkomsten van de Vaste Commis
sie voor milieuhygiëne van de Twee
de Kamer. 

Thorbecke-tentoonstelling 
ook In Zwolle 

In de Thorbecke-bijlage, hebo
rend bij het vorige nummer van 
Vrijbeid en Democratie, hebben 
wij melding gemaald van twee 
aan Thorbecl<e !!"wiJde tentoon
stellingen, te Leiden en te Den 
Haag. Naar ons thans Is gebleken 
is er ook een Thorbecke-tentoon
stelling ingericht in Zwolle, de ge
boorleylaata van de grote liberale 
staatsmau, Deze tentoonstelling 
duurt tot 1 september en wordt 
gebouden In de tentoonstellings
zaal van de gemeentelijke ar
chiefdlenst, Voorstraat %6-28. Zü 
Is alle werkdagen geopend van 
08.30 tot 17.80 uur. 

De tentoonstelling omvat 27 
brieveilt voornamelijk van Jan 
Budolph Thorbecke aan zijn 
ouders en V81l zijn vader aan hem 
en verder o.a. een reeks interes
sante documenten, waaronder bij
voorbeeld het Album Studiosornm 
van de Latijnse school te Zwolle 
met de beoordeling van de leer
ling J. R. Thorbecke, de oratie die 
Jan Rudolph uitsprak bij het ver~ 
laten van de school, enkele scrip
ties \tie hij als student maakte en 
bet bewijs van het met goed ge
volg afleggen van het kandidaats
examen 1n de letteren en wijsbe
geerte aan de Leidse hoge
achooL 

Het samenspel tussen de minister van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne, dr. 
L. B. J. Stuyt, en de Vaste Commissie 
voor Milieuhygiëne begint thans goed op 
gang te komen. De commissie heeft on
der leiding van haar voorzitter, .,onze" 
ir. D. S. Tuijnman. thans haar uitge
breide tenein afgebakend en vergadert 
r1.-gelmatig om de stevige hoeveelheid 
brieven, pamfletten, acties en nota's die 
haar bereiken te verwerken. Het samen
spel met de minister vindt pla8Jts door 
middel van brieven, besprekingen en 
openbare vergaderingen. 

De meest recente twee openrbare ver
gaderingen vonden plaats op 24 en 25 
mei. De eerste vergadeTin.g was uitslui
tend gewijd aan de water- en luchtver
ontreiniging. De commissie had daar
voor een agenda opgesteld van 32 pun
ten, waarvan er 5 wegens tijdgebrek 
moesten worden afgevoerd. 

Zoals bekend, ressorteert de Water
zulvering onder het Mintisterie van Ver
keer en Waterstaat, en dus zat ook minis
ter dr. W. Drees achter de regeringsta
fel. Wanner men bedenkt, dat minister 
Drees beschikt over een volwaardig, ge
vestigd en goed bemand departement, 
dan krijgt men respect voor minister 
Stuyt als men. ziet wat hij met een 
gloednieuw, pas afgesplitst en nog on
derbemand departement weet te preste
ren. 

Urgentienota 
Natuurlijk is er kritiek. Minister Stuyt 

had een nota aan de Kamer toegezegd, 
waarin een urgentieprogramma voor het 
milieubeleid zou worden ontvouwd. De 
verschijning van deze nota werd echter 
vertraagd en derhalve" moesten de be
raadslagingen zonder deze nota worden 
gehouden. 

Grote belangstelling toonde de com
missie voor de bouw van zuiveringsin
stallaties. Gevraagd werd door onderge
tekende hoever de provincies thans zijn 
met hun besluitvorming inzake het zui
veringabeheer en welke rol zij spelen 
bij het toezicht op de teclmische en 
financiële aspecten van de waterzuive
ring. Een financieel overzicht van de 
investeringskosten werd door minister 
Drees toegezegd, alsmede een tijdsche
ma voor de bouw der installaties. Deze 
overzichten acht ik van bijzonder be
lang, niet alleen om het cijfermateriaal 
dat zij bevatten, maar ook om het pu
bliek de overtuiging te geven, dat er 
wel degelijk iets gebeurt en dat er een 
weloverwogen planning bestaat. 

Financiën 
Natuurlijk spelen de financiën een 

grote rol. Terecht stond dan ook op de 
agenda: financiële knelpunten bij de la
gere oveTheid, positie van de industrie, 
in te stellen heffingen. Merkwaal'diger
wijs heeft dit deel van de debatten vrij
wel geen aandacht van de pers gekre
gen. Allereerst heb ik gepleit voor het 
tijdig bekend maken van de hoogte der 
heffingen. Alle betrokkenen kunnen zich 
daarop dan instellen. Voorts heb ik op
nieuw de aandacht gevraagd voor de 
internationale concurrentiepositie van 
onze industrie. Het begint nl. bekend te 
worden d·H~t zowel West-Duiltsland als 
België, Frankrijk en Zwitserland hun 
industrieën fiscaal tegemoetkomen bij 
de investeTingen ten behoeve van het 
milieu. Onze regering heeft dat tot dus
ver principieel afgewezen. Een stand
punt dat misschien theoretisch juist is, 
doch praktisch steeds minder houdbaar 
wordt. Terecht heeft dan ook dr. Noten
boom. de fiscale speciaHst van de KVP. 
hierover kritische vragen gesteld, zowel 
aan de Nederlandse regering als aan 
de EEG-commissie. Mijn argumentatie 
luidt a:ls volgt: wanneer het moeilijk 
zou zijn, om af te grenzen welke inves
teringen ten behoeve van het milieu 
worden gedaan en welke niet, waarom 
bestaat die moeilijkheid dan alleen in 
Nederland? Is het redelijk, om die in
dustrietakken, die hun kosten niet kun
nen verhalen, tegen buitenlandse con
CUITenten te laten optornen? IB het niet 
beter om de bedrijven aan te moedigen 
tot investeringen in plaats van hen te 
"bestraffen" als het al te laat is? Zijn 
in Nederland de milieueisen niet reeds 
zwaarder dan in het buitenland, omdat 
ons land dichtbevolkt en zwaar geindus
trialiseerd is en aan de benedenloop ligt 
van al ernstig vervuilde rivieren? Minis
ter Drees antwoordde, dat hij persoon
lijk meer voelt voor subsidie aan be
paalde bedrdjfstakken, dan voor fiscale 
faciliteiten. Het voegde daar echter met· 
een aan toe, da;t sul'osidiërtng hoge uit
zondering zou moeten blijven. Het laat· 
ste woord over dit onderwerp is daarmee 

nog lang niet gesproken. 
Twee concrete onderwerpen kregen 

wel de aandacht van de pers: de Ooster
schelde en de persleiding naar de Eems
Dollard. 

Oostersehelde 
Vooral de afsluiting van de Ooster

schelde hield de gemoederen van. de Ka
mercommissie bezig. In de commiss-ie 
VQOr Milieuhygiëne wordt deze afslui-
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ting uiteraard anders bene.derd dan in 
de commissie voor Verkeer en Water
sta.wt. Voorts stond deze gedachtenwis
seling in het teken van de nota 11 Het 
Deltaplan in hét licht der laatste ont
wikkelingen,'' welke nota van Rijkswa
terstaat na de begrotingsbehandeling 
was verschenen. 

Eigenlijk rou aan een onderwerp als 
de afsluiting van de Oostersehelde een 
apart arUkel moeten worden gewijd. De 
misverstanden erover zijn legio. Aller
eerst doen sommigen het voorkomen 
alsof .,Rijkswaterstaat maar koppig 
voortgaSJt." Juister is het om te stellen 
dat Rijkswaterstaat onder verantwClOT
delijkheid van de mind.ster en het kabi
net- hert beslwt. uitvoert dat de Staten
Generaal in de vorm van de Deltawet 
hebben genomen. Wenst de Tweede Ka
mer een verandering van hert beleid, dan 
moet zij deze wert wijzigen of intrekken. 
Daarvoor bestaat echter geen mccl'<...er
heid. Ook de oppositie is terzake niet 
met een voorstel gekomen, en met name 
de PvdA is veTdeeld. Bij het voorover
leg, dat mede op ill!Îtiatief van onze 
fractie plaa.tsrvond, bleek dan ook voor 
geen enkele motie een meerderheid aan
wezig. 

Er zijn kort samengevat vier soorten 
aspecten aan de zaak: het milieuaspect, 
het kootenaspeot, het tijdsaspect en het 
veiligheidsaspect. Ten aanzien van het 
kostenaspect bestaat onvoldoende duide
lri.jkheid. De schaittingen van de kosten 
van afsluiting of verhoging der bestaan
de dijken lopen sterk uiteen. Over het 
milieuaspect bestaat in zoverre over
eenstemming, dat zowel voor- als tegen
standem erkennen, dat het zoutwatermi
lieu gaat verdwijnen en daarmee een 
belangrijke voedingsbodem voor allerlei 
organismen. Over de kansen dit milieu 
te beschermen door z.g. compartimente
ring bestaat nog onvoldoende zekerheid. 
Het belang van het tijdsaspect en van 
het vei~eidsa.spect wordt m.i. door de 
tegenstanders van afsluiting te laag 
aangeslagen. De afslu1iting is al zeer ver 
voorbereid en heeft al een zeker effect. 
De dijkvaHen en het uitschuren van de 
Oostersehelde zijn een gevaarlijke zaak. 
De OostersCihelde, die een neiging tot 
veOO:ieping heeft, kan niet vergeleken 
worden met de Westerschelde, die· een 
nelging tot verzanden heeft. Wil men 
alleen de bestaande dijken verhogen, 
dan moeten daartoe veel bestuurlijke 
hindernissen worden overwonnen, het
.geen zeeT VOO} tijd kost, en waarmee 
niet de dubbele veiligheid wordt verkre
gen dde de afsluiting wèl geeft. Wanneer 
men de nadelen voor het milieu moet 
afwegen tegen de risico's van verhoogde 
onveiligheid gedurende een langer tijds
verloop, dam moet de keuze toch wel 
vallen op de groOitste veiligheid die in 
kortere tijd kan worden ver!{rc::. en. "Of 
wilt u hem som.s dempen" ? vroeg de 
heer Tuijnma:n. 

VRIJHEID EN DEMOCRAm 

Persleiding 
Een ander omstreden onderwerp is de 

persleiding in N.O. Groningen. Men zal 
zich herinneren dat in december 1970 
een motie van onze fractie werd aange
nomen, waarin de Regering werd ge
vraagd parallel aan de voorbereidingen 
met grote spoed een onderzoek te doen 
instellen naar de mogelijkheden van zui
vering bij de bt:On. De regering heeft 
deze motie uitgevoerd door le rond f 11 
miljoen ter beschikking te stellen voor 
een praktijkonderzoek voor een nieuw 
procédé in de aardappelmeelindustrie, 2e 
aan T.N.O. op te dragen een geïnte· 
greerd onderzoek naar de technische, 
organisatorische en financiële aspecten 
van de persleiding te entame,ren. 

De resultaten van de proeven met een 
gewijzigd aardappelm~e:abricage-proces 
blijken zeer gunstig te verlopen. De 
stuurgroep "Veenkolonáaa.l Afvalwater" 
van T.N.O. heeft in oktober 1971 haar 
rapport uitgebracht, dat een aantal 
voorstellen bevatte voor verder onder
zoek, ook in de kartonindustrie. 

Dit alles heeft geleid tot veel gunsti
ger perspectieven voor de hoeveelheid 
afvalwater, en met name voor de ver
vuilingsgraad van het water dat uit het 
veenkoloniale gebied moet worden afge
voerd. Niettemin bestaat ten aanzien 
van dit vraagstuk nog een groot aantal 
onzekerheden, die door mij als volgt 
werden geformuleerd: 

Wat moet de aanleg van de eerste 
fase kosten, hoeveel draagt het Rijk 
daarin bij, hoe schat men de diameter 
van ~ leiding, wordt er aan het eind 
gezuiverd of gebeurt dit bij de bron, hoe 
ia de stand van de research bij de aard
appelmeel en kartonindustrie, kan de 
grondwaterstand een grote wateront
trekking ten behoeve van de persleiding 
verdragen? En last but not least: Wa.t 
is bekend over de kosten van beheer en 
exploitatie ? Minister Drees was niet in 
staat nog tijdens de vergadering het 
antwoord op deze en andere vragen te 
verschaffen en zegde daarom de com
missie een uitvoerig schriftelijk antwoord 
toe. 

Wetgeving 
Een groot aantal onderwerpen pas

seerde verd-er oog de revue. De heer 
Tudjnm.an vestigde de aandacht op de 
waterverontreiniging door afvalolie van 
binnenschepen, en door het lozen van af
gewerkte olie uit automotoren in de rio
len. Door mij is gevraagd naar de mo
gelijkheden tot verbod van dieptelozin
gen. Ons wetteli]"k instrumentarium 
biedt nog onvoldoende mogelijkheden 
dergelijke dingen tegen te gaan. Ook 
MeT speelt de mentaliteit van de "lo
zers" een belangrijke rol. 

Consument 
Van de zijde van de consument hoort 

men herhaaldelijk de klacht, dat hij of 
zij geen duidelijke keus heeft tussen 
produkten die wel vervuilen en produk
ten die welllig of niet vervuilen. Vooral 
de vrouwenverenigingen, waarvan de le
den vaak grote belangstelling voor mi
lieuvraagstukken hebben, zoeken naar 
mogelijkheden voor goede voorlichting 
en verantwoorde keuze. Ik heb daarom 
minister Stuyt voorgesteld om in over
leg met de fabrikanten van wasmidde
len te komen tot vermelding van het 
fosfaatgehalte op de verpakking. Op die 
manier biedt men de consument een dui
delijke keuze, zonder tot verbodsbepa· 
lingen of voorschriften te hoeven over
gaan. Ook heb ik minister Stuyt in 
ov-erweging gegeven contacten te leggen 
met vrouwenv-erenigingen. Zij vertegen
woord:igen grote groepen consumenten, 
zij willen graag irut'orma.tie doorgeven 
en kunnen zelf weer infonnatie verschaf
fen over de wensen en wagen van de 
consument. Minister Stuyt reageerde 
positief op beide suggesties. 

Rijnmond 
Het he-le onderwerp luchtverontreini

ging raakte wat in de verdrukking door 
de tijdnood waarin de commissie kwam 
te verkeren. Met name de bestuurlijke 
verhoudingen tussen Rijnmond en Rot
terdam konden nauwelijks worden be
sproken. Een pittige discussie ontstond 
tussen minister Stuyt en mej. Baren
dregt (PvdA) over de opstelling van het 
saneringsplan en over de mogelijkheden 
die in afwachting daarvan aanwezig 
zijn om maatregelen te treffen. De heer 
Tuijnman wees daarbij op de gegevens 
die reeds op vrijwillige basis door de 
Stichtin:r Europoort-Botlek-belangen na
mens een groot aantal bedrijven in het 
Europoortgebied ter beschikking zijn 
gesteld. Minrister Stuyt zegde toe met de 
b:::trokkenen te zullen nagaan, welke ge
gevens daarvan voor publikatie in aan
merking komen. Naar onze mening te
recht legde hij de nadruk op de samen
werking die tot dusver al op basis van 
vrijwilligheid tot stand is gekomen. 
Uiteraard zijn allen het er over eens, dat 
zowel met het saneringsplan in Rijn
mond als mert. de uitvoeringsmaatrege
},en van de wet inzake de lUchtverontrei
niging de grootste spoed moet worden 
betracht. 
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In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVO-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het pa,rle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerled~n aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 07Q-61 49 11. 

De Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 

van de VVD 
zoekt per 1 oktober a.s. voor 
haar bureau Gemeentepolitiek en 
voor de redactie van haar maand
blad "Provincie en Gemeente" 

• een JOnge man 
of vrouw 

met belangstelling voor vraag
stukken van provinciale of ge
meentelijke aard, die een of twee 
halve dagen per week op het 
bureau te Den Haag werkzaam
heden wil uitvoeren, behulpzaam 
is met de redactie van "Provin
cie en Gemeente" en bereid is zo 
nodig de regionale bijeenkomsten 
in het land bij te wonen. 

Honorering f 3000.- tot f 4000.
per jaar. Onkosten worden ver
goed. 

Brieven met uitvoerige inlichtin
gen naar de vice-voorzitter van 
de Vereniging mevr. H. J. Schlem-

- per-van Gijn, Taalstraat 211 te 
Vught (N.B.). 
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• De VVD 1n het parlement 

Aan de vooravond van de VN-confe
rentie over het milieu heeft de vaste 
commissie voor milieuhygiëne van de 
Tweede Kamer een aantal aktuele 
vraagstukken met de ministers Drees 
(verkeer en waterstaat) en Stuyt (volks
gezondheid en milieuhygiëne) besproken. 
Zie voor een verslag hierover van de 
hand van m€vrouw '\'eder-Smit pa
gina 6. 

Bloedproef 
Aan het debat over de wijziging van 

de Wegenverkeerswet heeft voor de 
VVD-fractie mr. Koning deelgenomen 
en zich daarbij voor de invoering van 
de verplichte bloedproef uitgesproken 
omdat hij voor het moment geen bet~re 
methode ziet. Omdat de heer Korung 
bezwaar had tegen het opnemen van de 
bloedproef in ons strafrechtelijk sy~teem, 
ondertekende hij mede de motte-Van 
Thijn, beogende de bloedproef zo snel 
als mogelijk is te vervangen door een 
ademtest. Mr. Koning heeft voorts ge
probeerd, door het amendement-Goud
smit te steunen, het rijden onder in
vloed niet tot een misdrijf te maken 
maar tot een overtreding. Men kan het 
rijden onder invloed immers, volgens 
mr. Koning, ongeveer gelijkstellen met 
het uitzonderlijk gevaarlijke delict van 
rijden door rood licht en dat is ook 
een overtreding. 

Ondanks bezwaren tegen de voorge
stelde wijziging van de Wegenverkeers
wet, stond mr. Koning toch achter het 
wetsontwerp, daar hij de bloedproef niet 
werkelijk in strijd vond met het straf
stelsel, ofschoon het wel op gespannen 
voet staat met art. 28 van het Wetboek 
v. strafvordering, waarin het recht van 
de verdachte om te zwijgen is geregeld. 

Mr. Koning, die het misdrijf van al
coholgebruik bij deelneming aan het ver
keer een werkelijk ,,gemeen'' misdrijf 
in alle betekenissen van het woord 
noemde, stelde nog de morele kwestie 
van het schenken van louter alcoholische 
dranken of wel de beperkte keuze van 
niet-alcoholische . dranken bij recepties 
(ook biJ de overheid) aan de orde. 

Militair Strafrecht 
De Tweede Kamer rnaakte verder een 

begin met de openbare behandeling van 
de nota over een nieuw militair straf
procesrecht. Voor de VVD-fractie was 
ook hier mr. Koning de woordvoerder. 
Zijn rede in eerste instantie hield een 
voorlopig standpunt in, omdat het debat 
uiteindelijk misschien tot een andere 
opstelling zal kunnen leiden. Mr. Ko
ning wees er op, dat de militaire recht
spraak in ons land voortreffelijk werk 
te zien heeft gegeven, waarbij het niet 
zelden is voorgekomen, dat de senten
ties van het Hoog Mil. Gerechtshof ook 
in het commune sirairecht van wezen
lijke betekenis zijn. 

Soms zijn de uitspraken van de mili
taire rechter als onbegrijpelijk door de 
Nederlandse staatsburger ervaren, ook 
al was voor degenen, die beter op de 
hoogte waren van de in en outs van de 
aard van het strafbare feit, van het 
verband van de opgelegde strai met de 
bijkomende straf van ontslag uit de mi
litaire dienst, dit beter te begrijpen. Het 
zijn toch deze voor het merendeel der 
bevolking onbegrijpelijke b~lissingen, 
gekop-peld aan het feit, dat deze door 
een aparte rechter werden opgelegd en 
niet door de gewone strafrechter, dat 
een aparte militaire rechtspraak eigen
lijk zonder de schuld van die recht
spraak zelf in ernstig diskrediet is ge
raakt, zo merkte mr. Koning op. 

De nota gaat uit van een aparte mili
taire rechter. Daarvoor wordt een 
klemmend aantal argumenten aange
voerd, die op zich zeker ernstige over
weging verdienen. De VVD-fractie heeft 
dat ook gedaan. Desondanks is zij met 
ernstige twijfel behept over de vraag of 
doorgegaan moet worden op de weg 
van de aparte militaire rechtspraak. 
Mr. Koning en met hem de fractie, 
vroeg zich af of aan een dergelijke 
aparte rechtspraak, waaraan bovendien 
lekenrechters deelnemen, nog wel van 
deze tijd is (Met lekenrechters werd 
hier bedoeld: niet-juristen). Mr. Koning 
wees er op, dat er verscheidene landen 
zijn, die in vredestijd geen aparte mili
taire rechtspraak kennen (West-Duits
land, Denemarken, Zweden, Oostenrijk). 
Vele argumenten voor een aparte mili
taire rechtspraak (ook in '\'l'edestijd} zijn 
in de nota toegespitst op de oorlogs
situatle. Maar, zo vroeg mr. Koning 
zich af, is dat normaal? Dat men vol
gens het oude Romeinse gezegde, dat 
als men de vrede wil, men zich ten oor
log heeft voor te bereiden, inderdaad 

regels moet hebben voor de tijd van 
oorlog, wil nog in het geheel niet zeg
gen, dat men in vredestijd niet een meer 
op het normale leven afgestelde recht
spraak ook voor· militairen zou hebben. 
Ook voor burgers gelden in tijd van oor
log en beleg aparte regels. Mr. Koning 
voerde vervolgens nog verschillende 
(andere) bezwaren aan tegen de argu
menten in de nota vóór het handhaven 
van de aparte militaire rechtspraak. 
Een afzonderlijk vraagstuk, ru. dat van 
de rechtspleging ten aanzien van mili
tairen in het buitenland, stelde mr. Ko
ning eveneens aan de orde om tenslotte 
zijn voorkeur uit te spreken voor de op
vatting, -dat in vredestijd de militaire 
rechter voor de rechtspleging niet is 
aan te bevelen. 

Accountants 
Bij de openbate behandeling van het 

wetsontwerp houdende nadere regelen 
betreffende het accountantswezen (wet 
op de accountants-administraqeconsu
lenten) sprak voor de VVD-fractie de 
heer Portheine. De voorgestelde rege
ling, die beoogt naast die voor de regis
teraccountants een bescherming te bie~ 
den voor die categorie acconntants van 
welks diensten speciaal door het mid4 

den- en kleinbedrijf gebruik wordt ge
maakt, werd door onze vertegenwoordi
ger toegejuicht. 

De zeer uitvoerige voorbehandeling 
van het wetsontwerp kreeg z.i. een ge
lukkige wending toen overeenstemming 
werd bereikt tussen de delegaties van 
het Ned. Instituut van registeraccoun
tants, de Ned. Orde van accountants en 
de Ver. van landbouwboekhoudbureaus. 
De regeling komt nu o.m. hierop neer, 
dat aan de registeraccountants de zgn. 
verklaringen van getrouwheid worden 
voorbehouden, met uitzondering van 
verklaringen van werknemers t.o.v. hun 
werkgever, een betwiste uitzondering, 
die naar aanleiding van vragen van mr. 
Portheïne nog verder in het wetsont
werp werd afgegrendeld. Mr. Portheïne 
legde er veel nadruk op, dat de overheid 
een ruime mogelijkheid zal bieden ook 
niet-registeraccountants bij controle
werkzaamheden in te schakelen zoals 
dit ook door de vaste commissie voor 
de rijkstûtga ven was bepleit en door de 
regering werd toegezegd. 

Mr. Portheïne besprak uitvoerig het 
feit, dat enige accountants tussen wal 
en schip terecht kunnen komen, maar 
hij zag, zonder aantasting van de regels 
weinig mogelijkheden aan de wensen 
van deze categoriën tegemoet te komen. 
Ook de positie van accountants bij Pro
vincie en gemeente had de aandacht van 
mr. Portheine, evenals een speciale re
geling voor belastingconsulenten. Mr. 
Portheïne sprak tenslotte de hoop uit, 
dat de betrokkenen zich hun zware ver
antwoordelijkheid bewust zullen zijn, 
hetgeen tot uitdrukking kan komen 
door het in overleg met de diverse or
ganisaties op juiste wijze instellen van 
het geschapen wettelijk kader. 

Onderwijs 
Bij het debat over het wetsontwerp 

wijziging van de Wet op het weten
schappelijk onderwijs (herziening rege
ling toegang tot de examens) heeft dr. 
Van Dijk de vrees uitgesproken, dat we 
de universiteiten op een lager -pitje moe~ 
ten laten beginnen en dat studenten in 
een wereld van voortentamens eh bij
scholingen terecht komen en dat dus 
niet bewaarheid zal worden, dat de 
universiteit verlost wordt van haar 
prae-universitaire taken. Dr. Van Dijk 
hield een pleidooi voor een Be verplicht 
examenvak voor het gymnasium, om
dat anders de zelfstandige gymnasia 
zullen verdwijnen. In dit kader heeft 
dr. Van Dijk met nog drie leden van de 
VVD-fractie een motte van dhr. Ver
burgh (GPV} gesteund om in het aca~ 
demisch statuut een derde vak voor be
paalde studierichtingen te adviseren. 

De minister verklaarde zich tegen deze 
motie (die niet werd aangenomen} om
dat z.i. dan via een achterdeur een ver
plicht derde vak voor toelating zou wór
den binnengelaten. 

Vragen 
Het besluit van de Universiteitsraad 

van de Rijksuniversiteit te Leiden, dat 
prof. Van Rood de van het Amerikaanse 
leger ontvangen f 50.000 voor trans
plantatie-onderzoek terug moet geven, 
heeft de VVD-Kamerleden Van Dijk, 
Van Aardenne en Porthetu.e tezamen 

met enige fractie-leden van DS '70 aan
leiding gegeven tot het stellen van een 
aantal schriftelijke vragen aan minister 
De Brauw. Zo willen de Kamerleden 
weten of de Universiteitsraad de be· 
voegdheid heeft deze teruggave te ge
lasten en zo deze vraag ontkennend 
wordt beantwoord, vragen zij de minis
ter of hij bereid is de Universiteitsraad 
op het onjuiste van haar handelswijze te 
wijzen. Indien de Universiteitsraad de 
bevoegdheid wél heeft, is de minister 
dan bereid het besluit te schorsen ? 

Verhuizing van Zuidmolukkers uit 
hun woonoorden te Winterswijk en Al· 
melo naar nieuwbouw, vormt het onder
werp van een viertal vragen van de 
heer De Beer. 

De crisis bij het Amsterdams Toneel 
(inmiddels voor een jaar uitgesteld) 
deed de heer Van Dijk een reeks vragen 
stellen aan de minister van CRM. Ziet 
de minister in het gebeurde te Amster
dam, zulks in verband met wat zich 
rond het Nieuw Rotterdams Toneel 
heeft afgespeeld, en met de afscheiding 
van de groep .,Appel" te Eindhoven, 
een aanwijzing van verstarring van het 
huidige toneelbeleid? Onderkent de mi· 
nister in deze verschijnselen een ver· 
langen naar grotere bewegingsvrijheid 
van de toneelspelers? Ziet de bewinds· 
man in de crisisverschijnselen bij het 
toneel niet ook een verlangen, zowel bij 
toneelspelers alsook bij het publiek, 
naar een ander repertoire? Vindt de 
minister niet, dat, gezien de neiging 
van de ~oneelwereld naar vrije produk .. 
ties enerzijds en naar kleine experimen
tele theaters anderzijds, zijn toneelbe
leid ingrijpende herziening behoeft? 

De heren Geurtsen en Van Dijk heb· 
ben samen met een fractie-lid van 
DS '70 vragen gesteld over de moeilijk
heden die Littause studenten ondervin
den. In verband daarmee vragen zij of 
de regering hierin geen aanleiding ziet 
om de uitvoering van het cultureel ver
drag met Rusland op te schorten, ten· 
minste totdat zekerheld bestaat dat do 
nu geterrotiseerde inwonera van _t.Jt .. 
tauen - evenals die van belde- fuitlere 
Baltische staten - de vrijheid hebben 
om uiting te geven aan hun gevoelens 
omtrent het ook aan hen in het Hand
vest van de V .N. gegarandeerd zelfbe
schikkingsrecht. 

De gebeurtenissen in een woonwijk 
van Zuidmolukkers in Noordrecht vor
men onderwerp van vragen van de heer 
Geurtsen. 

Mevrouw Smit-Kroes heeft enige 
vragen gesteld aan de staatssecretaris 
van Onderwijs en wetenschappen over 
het werkplan van de stichting School
begeleidingsdienst Delft, waarin wordt 
voorgesteld kleuters "leer"stof naar hun 
"rijpheid" te verschaffen. 

Eveneens heeft mevr. Smit-Kroes in 
dit geval tezamen met de heer Van Dijk 
vragen gesteld over het weg·ens plaats
gebrek niet toelaten van een leerling 
op een school van voortgezet onderwijs, 
ondanks o.a. een gunstig advies van het 
hoofd ener basisschool en een positieve 
beoordeling via de schooltoets en niet 
te vergeten de wens van de leerling en 
de betrokken ouders. 

Over de toenemende ongerustheid in 
kringen van verzekeraars tegen auto· 
schade over het feit, dat vele autorijders 
niet voldoen aan de wettelijke verplich
ting om zich tegen W.A. te verzekeren, 
hebben de heren Berkhouwer en De 
Beer vragen gesteld aan de bewindslie
den van Verkeer en van Justitie. 
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Ons standpunt over de toekomst van de 
Hoewel de Commissie van Civiele en 

Milita.lre Deskundigen ( CCMD) in haar 
rapport niet alle facetten die het krijgs
macht raken heeft kunnen en willen 
behandelen en o.a. de plaats van de 
krijgsmacht in de maatschappij onaan
geroerd is gebleven, wordt voldoende in
mcht verschaft in strategische, takti
sche, materiële, , pe·rsonele en financiële 
aspecten om een standpunrt-bepaling mo
gelijk te maken. De defensiecommissie 
der VVD wil haar waardering voor dit 
unieke rapport niet aan de samenstel
lers onthouden. De veelheid van de daar
in verwerkte gegevens getuigt ook van 
een grote mate van openheid van de zij
de van de militaire leden, wier inbreng 
dan ook niet kan worden beschouwd als 
een stem "om den brode", doch als een 
in volle vrijheid gegeven deskundige me
ning, zonder welke het rapport nimmer 
deze waarde zou kunnen hebben verkre
gen. 

De defensiecommissie der VVD be
treurt het dat de CCMD er niet in is 
geslaagd tot een éénduidig oordeel te ko
men en haar visie heeft moeten uitwer
ken in een meerderheids- en een min
derheidsstandpunrt:. Het nadelig effect 
daarvan woi"dt echter in belangrijke 
mate gecompenseerd doordat de ver
schillen niet voortvloeien uit de ge-
maakte berekeningen omtrent het ver
eiste financierl.ngsniveau om de aange
gane verplichtingen in NAVO-ver'band 
adequa.aJt te vervullen - zoals dat in de 
instellingsbeschikking aan de CCMD 
was opgedragen - maar zijn terug te 
voeren tot afwijkende appreciaties van 
de politiek-strategische verhoudingen. 
Een nadere beschouwing van deze af
wijkende standpunten verdient de aan
dacht. 

Politiek-strategische 
standpunten 

Naar het oordeel van de meerderheid 
van de CCMD staan enkele punten vast, 
te weten: 

• De NAVO-strategie staat in dienst 
van een machtsevenwicht met de Sow
jet-Unie in Europa en in de voor het 
bondgenootschap van belang zijnde zee· 
gebieden. 

e De NAVO-strategie Is in de eerste 
plaats gericht op oorlogsvoorkoming. 
Daartoe moeten in vredestijd voldoende 
middelen aanwezig zijn. 

• De NAVO moet, indien zich niette
min toch een milirtair conflict voordoet, 
voortdurend de mogelijkheid open kun
nen houden voor onderhandeUngen zon
der de noodzaak terstond gebrui-k te 
moeten maken van nucleake wapens. 

• De NAVO-strategie moet tenslotte bij 
het mislukken van de drie bovenstaande 
doelstel1ingen zoveel mogelijk waaxboT~ 
gen scheppen voor een, ten gunste van 
de NAVO, beëindigen van het conflict. 

De meerderheid van de CCMD wil de 
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De defensiecömmissie van de VVD heeft haar standpunt be
paald over het rapport van de Commissie van Civiele en 
Militaire Deskundigen (beter bekend als de Commissie-Van 
Rijckevorsel) omtrent "De toekomst van de Nederlandse de
fensie"_ Op deze pagina's drukken wij het rapport van de 
VVD-commissie af, zoals het deze week is aangeboden aan 
het hoofdbestuur en de beide Kamerfracties van de partij_ 

aangegane verplichtingen blijven nako
men, waartoe 4,25 pct. van het netto 
nationaal inkomen noodzakelijk is. 

Zij onderkent de mogelijkheden om 
mee te spreken bij het veranderen en 
aanpassen van strategis·che concepties, 
doch wijst terecht op de zeer beperkte 
in-vloed van een land als Nederland om 
een eigen militaire conceptie, die af
wijkt van de bestaande opvattingen bij 
onze belangrijkste· geallieerden en bij de 
verantwoordelijke NA Vû-bevelhe bbers, 
ingang te doen vinden. Zij acht het on
gewenst de defelliSiebijdrage te baseren 
op een afwijkende conceptie. De NAVO 
is te beschouwen als een moeizaam tot 
stand gekom·en gebouw waaruit men 
geen steentjes kan wegtrekken en dart: 
zeker niet van binnenuilt zou moeten 
worden onde,rmijnd. 

De meerderheid van de CCMD is van 
mening, dat, zolang de perspectieven 
voor waar1ijke ontspanning nog in het 
duriJSter zijn gehuld, men er verstandig 
aan doet, hoop op ontspanning, die iUu
sie zou kunnen zijn, ni~ de overhand 
te laten krijgen boven nuchtere reali
teäszin. 

Bij vrijwel iedere Nederlander zal, on~ 
geacht zijn politieke overtutging, de 
wens leven minder geld te besteden aan 
defensie. In het betoog van de minder
heid is deze weiliS enkele malen tot va~ 
der van de gedachte gemaakt, waar
door het bij de doorsnee Nederlander 
waarschijnlijk beter zal aanspreken dan 
het meer zakelijke verhaal van de meer
derheid. Een nadere analyse van het 
minderheidsstandpunt is daarom ge
wenst. 

Een belangrijk argument van de min
derheid wordit gevormd door de grote 
mate van onwaarschijnlijkheid van een 
massale aanva.I met ni·et-nuclea:ire mid
delen door de WP -landen. Deze veron
derstelling is niet nieuw. Zij is recht
streeks ontleend aan de vigerende NA
VO-strategie, di"e daa~raan echter toe
voegt daJt de mate van nnwaarschijllllijk
heid wordt bepaald door een drietal fac
toren te weten: 

• de vaste wH van de Alliantie om 
gezamenlijk op te treden en het NAVO
gebied tegen 'iedere vorm van agressie 
te verdedi-gen; 

• een duidelijk vermogen van de Al
liantie om effectief te kunnen antwoor
den, ongeacht het agressieniveau; 

• een zoda.ndlg vermogen tot flexibili
teit in optreden dat de potentiële agres
sor niet met -zekerheid de specifieke 
reactie kan voorspellen, waardoor hij 
het risico met exact kan bepalen. 

Iedere aantastmg van één van deze 
faotoren vermindert de genoemde on~ 
waarsohijnliijkhedd. De minderheid van 
de CCMD noemt deze factoren niet; zij 
V'Olstaat met de vermelding da:t bij 
sterke vermindering van de strijd
krachten of bij verlies van de Ameri
kaanse waarborg een situatie ontstaat, 
die voor de Sowjet-Unie rijk is aan ver~ 
leildling. Di1t aspect wordt niet opnieuw 
ter sprake gebracht als de minderheid 
zich rethorisch afvraagt hoe een even
tueel oorlogsbeeld zich zou kunnen ont
wi'kkelen. In die paragraaf benadrukt 
de minderhedd van. de CCMD in het licht 
van de bestaande verhOUdingen nog
maals de onwaarschijnlijkheid van een 
aanwal en baseert zulks mede op de 
beantwoording van de vraag of de Sow
jet-Unie de groeiende stabiliteit in de 
waa.gschaal zou willen stellen, hetgeen 
naar de mening van de minderheid niet 
het geval iJS. Hier krijgt hoop, die illusie 
zou kunnen IDjn, de overhand. De min
derheid heeft d~t echter nodig om in 
haar paragraaf ov.er onze huidige in· 
spanning de Nederlandse bijdrage via 
prioriteiten-afwegingen met onbezwaa.rd 
gemoed te kunnen inperken tot het ele
ment crrisisbeheersing, een begrip ont
leend aan de NAVO-strategie, doch daar
in slechts één van de elementen. Hier
mee introduceert de minderheid van de 
CCMD in feite een beperking op de hui-

dtge algemeen aanvaarde strategie en 
opent zîj de mogelijkheid de door de 
meerderheid bedoelde steentjes weg te 
trekken uit het zo moeizaam tot stand 
gekomen gebouw, hetgeen Zlij dan, later, 
ook doet, in het bijzoruder in haar advie. 
zen t.a.v. de Koninklijke Landmacht. In
dien. de minderheid de drie bovenge
noemd·e factoren, die v-olgens de NAVO
strategie de onwaars·chijnlijkheid van 
een Sowjet-aan'Val bepalen, w-el in de 
beschouwingen had betrokken, zou zij 
aanzieuloijk meer moeite hebben gehad 
tot een sluitend betoog te komen. 

Ook op een ander punt geef!t de min
derheid een vertekend beeld van de rea
liteLt a1s Zlij stelt: 

"In het verleden heeft Nederland op 
grond van het Amerikaanse "Mutual 
Defence Assdstance Progra-mme" van 
oktober 1949 en onder IDvloed. van de 
Koreaanse oorlog, NAVO-talken op zich 
genomen van :oodanige omvang, dat wel 
is betwijfeld of we dat in de toekomst 
konden blijven :flinancieren. Indien er 
dan ook nu gesproken wordt over het 
,.illl!halen van achterstanden," dan Wil 
dat in feite zeggen, dat we geen kans 
men de kwa.Mlteit van alle toegez-egde 
eenheden op peil te houden zonder te
gedljkertijd het voor defensie te bestem
men percenrt:age van het netto na:tiona1e 
inkomen belangrijk te verhogen." 
· Hier is het oord-eel van de minderheid 

Illiet geheel zuiver. Vastgesteld is dat 
voor het nakomen van de aangegane 
verplichtingen een percentage van 4,25 
pot. van het netto nationaal inkomen 
benodigd is. Dit is niet meer dan in 1967 
aan defensie werd toegekend en bedui
dend minder dan in de V'OOr 1965 liggen
de jaren. De achterstanden zijn dan ook 
niet een gevolg van het niet kunnen of 
willen verhogen van onze bijdrage, doch 
van een voortdurend verlagen van die 
bijdTaJge in een periode waarin bov'en
dien de maatschappelijke en financiële 
positf.e van het personeel aanz,ienlijk 
werd verbete·rd, waardoorr het uithol
lingseffect nog werd versterkt. Het zijn 
deze beid-e factoren, drle er mede de oor
zaak van zijn dat onze defensiebijdrage 
op een kritiek punt is aa.ngelaJnd. 

Geheel scheef gaat de minderheid als 
zij h-et verwijt maaklt drot de bijdragen, 
die de afzonderlijke krijgsmachtKielen 
aan de NAVO leveren een slechts ge·rin
ge samenhang vertonen en dat de krijgs
machtdelen hun eigen politieke veron
derstellingen schrijven en hun eigen 
priorilteilten OOpalen. Zij verliest daarbij 
uit!: het oog dat niet de Nederlandse 
strijdkrachten als een eenheid optreden 
order een Nederlandse opperbevelheb
ber, doch drut el,k van de krijgsmachtde
len is geïntegreerd Ln de NAVO-strijd
krachten en drut het de ta.aik. is van de 
verantwoordelijke NAVO-bevelhebbers 
om de eenheid van de gezamenlijke NA· 
VO-strijdkrachten te verzekeren. De po
litieke veronderstellingen en de priQTi
teitsbepaJ:ing maakt men dan ook in 
NAVO·verband met als belangrijkste 
orgaan het Defence Planning Commit
tee, waarvan de Ministers van Defens:le 
van alle NAVO-landen deel uitmaken, 
en niet primair op nattonaal niveau. Zo 
is de Nederland&e landmachtbijdrage te 
beschouwen als een sohak-el in de keten 
van landmachtbijdragen van de part
ners, waarbij a&n iedere natie een be
paald vak is toegewezen. 

Een arbitraire vermindering op grond 
van een nrutionale visie verzwakt niet 
alleen één schakel doch de gehele keten 
en heeft daardoor consequent\es voor 
allen. 

De defensiecommissie der VVD onder. 
·Schrijft in principe het stailldpunt van de 
meerderheid. Iedere eetl2'lijdige vermin
dering van de NA VO-strijdkraohten nu 
heeft een verdere verschuiving van het 
machtsevenwi,cht ten gunste van de 
Sowjet-Unie tot gevoLg en V·eT:grooi de 
mogelijkheden voor de Sowjet-Unie om 
die posftie politiek te benutten. De de
fensiecommlssi'e der VVD is voorts de 
men;inig toegedaan daJt de percentages 
van. het nationaad inkomen die door de 
verschililende landen aan de defensie 
worden besteed allee-n dan een objectie-
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Nederlandse defensie 
ve maatstaf voor vergelijking zouden 
vormen indien zij onderling vergelijk
baar zouden ZJijn. In het CCMD-rapport 
is aangetoond dat in de huidige Neder
landse bijdrage van 3,945 pct. van het 
netto nationaal inkomen in ieder geval 
0,692 pct. als oneigenlijke defensieuitga
ven moeten worden aangemerkt. Het 
staat vast dat de percentages voor on
eigenlijke defensie-uitgaven per land 
verschillen, evenals de weddes, die aan 
de dienstplichtigen worden toegekend. 
Er zijn zelfs gevallen aanwijsbaar waar
in eigenlijke defensie-uitgaven bij NA
VO-partne·rs op de begrotingen van an
dere ministeries zijn opgebracht. Verge
l'ijking van deze percentages ter bepa
ling van een evenredige bijdrage is dan 
ook niet zinvol. De enige beoordelings
maaJtstaf die overblijft, is een onderlin
gê vergelijking van .de beschikbaar ge
st,eLde strijdkrachten en middelen en de 
inzetbaarheid daarvan in relatie tot de 
grootte en de relatieve welvaart van de 
partners. Dit is een uiterst moeilijke 
exercitie. In dit opzicht is de defensie
commissie der VVD van mening dat de 
Nederlandse bijdrage noch hoog, noch 
laag kan worden genoerruL Berekend fB 
dart voor het instandhouden van deze 
bijdrage, inclusief de niet relevante uit
gaven, 4,25 pct. van het netto nationaal 
inkomen benodigd is. Daarover bestaat 
geen verschil van mening tussen de 
meerderheid en de minderheid van de 
CCMD. 

Omdat de kwantitatieve en de kwaH
talöeve groei van de Sowjet-strijdkrach
ten onomstreden iB, gebiedt de eerlijk
heid te erkennen dat iedere verminde
ring van de defensie-inspanning door één 
van de NAVO-partners resulteert in een 
verdere verschui'Vling van het militaire 
evenWiehit ten gunste van de Sowjet
Ulllie. Ook is het misleidend erop te spe
cule:r;en dait een vermindering van de de
fensie-inspaaming van één van de lidsta
ten zou W'Orden gWompenseerjd door 
ander lidstaten; Iiiet slechts iiS het wei
nig waMSchijnlijk dat deze bereid zou
den zijn de ·e~gen inspanniln:g te vergro
ten ter rompeneaJtie van bet falen van 
een partner, doch eerder nog dient te 
worden gevreesd voor een sneeuwbalel'
feot van een dergelijke venn.indering. 
Met iedere een21ijdige reductie aan NA
VO-zijde wordit de mogelijkheid van een 
gewapend optreden door de Sowjet-Ulliie 
minder onwaarschijnlijk; althans 
neemt de kans toe dat de Sowjet-Unie 
haar machts.posiltie politiek zal benut
ten. Het ts struisvogelpolitiek te menen 
dat door prachtige volzinnen, vol hoop 
en illUBie, dit riai·co kan worden ver
kleind. 

Indien zich ormstand.i.gheden zouden 
voordoen dat toch een lager percentage 
aan de deflensd,e zou vrorden toebedeeld, 
dan dient uit morele overwegingen on
omwonden aan het Nederlandse volk 
duidelijk te wordan gemaakt welke rl
sicovel1groting bewUISit wordt geaccep
teerd en in welke mate schade wordt 
berokkend aan het bondgenootschap. 
Men dient zich te realiseren dat in dat 
geval één der meest essentiële voorzie
ningen wordt aangetast. 

Mocht (onverhoopt) tot een lager per
centage, dan door de meerderheid '\ran 
de CCMD is aangegeven worden beslo
ten dan dienen de besparingen in prin-ci
pe te zijn gericht op de mogelijkheid 
deze bij toenemende spanningen in rela
tief korte tijd weer ongedaan te maken. 
Men houde zich daarbij voor ogen dat 
een land als de Sowjet-Unie, zolang het 
een grote miUtaire potentie handhaaft, 
haar doelstellingen als een donderslag 
bij heldere hemel kan wij21i:gen. Be.zi.en 
tegen d~e achtergrond zou het van 
kortzichtigheid getuigen indien de NA
VO-parl·ners eventuele IliOOdzakelijke be
zuinigingen op de defensie het karakter 
van olllherroepelijkheid zouden geven. 
De NAVO kan zich slechts dan permitte
ren bepaalde schepen achter zich te ver~ 
branden indien de ontspanning tussen 
Oost en West tot uiltdrukking komt in 
de bereidheid planmatig en wederzijds 
op evenwichtige wijze de strijdkrachten 
te verminderen. 

Deze gedachtengang stelt grenzen aan 
de hlllidige bezuinigingsmogelijkheden 
voorzover deze althans niet kunnen 
worden gevonden 1ill stroomlijning van 
de organisatie. Daar waar bez.uillligingen 
de belangen van het bondgenootschap 
raken, dient in nauw gemeenschappelijk 
overleg naar oplossingen te worden ge
zocht, waarbij de bewi.ndslieden In ieder 
geval een zodanige vrijheid van hande
len moeten bezitten dat zij kunnen rea
geren c.q. allltl·ciperen op zich ontwikke
lende internationale visies of situaties. 
Een arbitrair opgelegd bezuinigingspa
troon gebaseerd op een zuiver nationale 
visie en zonder enig overleg met de 

bondgenoten, beantwoordt niet aan deze 
VOOil"Waarden. 

Marine 
De CCMD beveelt unaniem aan dat de 

Nederlandse marinebijdrage aan de NA~ 
VO zal omvatten: 

e 4 onderzeebootbestrijdingsgroepen; 

• 6 onderzeeboten; 

e mijnenvegers; 

• patrouillevliegtuigen; 

e het Korps Mariniers. 

Deze aanbevelingen stemmen in grote 
lijnen overeen met de gedachten daar
over binnen de Koninklijke Marine. In 
het overzicht op blz. 80 van het CCMD
rapport - bijlage 9E - zijn de door de 
CCMD aanbevolen projecten opgeno
men. Overigens doet de aanbeveling van 
de minderheid aan het eind van haar 
betoog over de Koninklijke Marine, alS 
zij zegt dat de marine grotere opening 
van zaken moet geven dan tot nu toe, 
wat vreemd aan. De CCMD als geheel 
heeft hoe dan ook heel goed begrepen 
wat de plannen van de Koninklijke 
Marin·e zijn! 

In het genoemde overzicht is de bouw 
van het derde OW-fregat naar 1975 ver
schoven. Met het huidige ontwerp en de 
nog aanwezige "know-how" bij "De 
Schekle" zal de bouwtijd tot 4 à 5 jaar 
beperkt kunnen blijv<m. Indien Hr. Ms. 
de Zeven Provinciën in dienst kan wor
den gehouden tot de 80er jaren. zou pas 
in 1976 met de bouw van het derde GW
frega.t moeten worden begonnen. 

Of de door de minderheid voorgestelde 
afiremming van de vervanging van de 
jagers haalbaar is, valt met betrekking 
tot de levensduur van de Friesland-klas
se jagers sterk te betwijfelen. Deze 
klasse is reeds te oud om nog te moder
nriseren em. kan het - Uilt materieel oog
punt ~::leden - beslist niet verder bren
gen dan rond 1975-1977. Als per se· ge
temporiseerd zou m"Oeten warden. zou 
men nu de vier beste een geduchte 
.,FRAM_. (heet reconditioning and mod
ernlsation) moeten laten ondergaan en 
die later bestemmen voor de OZB~groep 
in de kustwateren. Deze ,,rammeling" 
kost echter ook geld en daJt juist op het 
moment, waarop de begroting reeds 
overtrokken is (1975/76). Handhaving 
van het tijdschema voor de vervanging 
van A- en B-jagers zal onontkoombaar 
blijken. 

Wat de nieuw te bouwen vloot betreft, 
lijkt het niet goed mogelijk om van de 
in bijlage 9-A genoemde gelden voor in
vesteringen. de op blz 9 vermelde toe
komstige vloot te bouwen. (Zie verder 
financiering). 

Wat de plann-en voor de mijnenveeg~ 
vloot betreft, beveelt de CCMD op blz. 9 
aan - tussen nu en 1980 - twee mij
nenbestrijdingsgroepen van elk twaalf 
schepen en één van zeven schepen; to
taal 31 schepen. De huidige sterkte is: 3 
ON-klasse; 20 WU-klaBse; 14 .AMS
klasse en 16 ondiepwatermijnenvegers. 
Alle 37 grote vegers zullen moeten wor
den vervangen, zo stelt men op blz. 10 
door vijftien stuks van een meer ge
avanceerd type, die dan samen met de 
16 ondiepwatermijnenvegers de vloot 
van 31 eenheden moet gaan' vormen. De 
mlddelen daarvoor - Zie bijlage 9C -
worden eerst tn 1981 beschikbaar ge
steld. Treedt hier soms de gewraakte 
onduidelijkheid van de Koninklijke Ma
rine aan het licht? 

Het gestelde over het Korps Mariniers 
en de MLD, wordt door de defen .. <Jiecom
missie der VVD geheel onderschreven. 

Landmacht 
De Nederlandse landmachtbijdrage 

aan de NAVO bestaat uit: 

• 2 gemechaniseerde divisies, -elk be
staande uit drie brigades i 

• 1 niet geheel gemechaniseerde, mo~ 
bilisabele divisie; 

• 1 niet gemechaniseerde, zelfstandige 
brigade; 

• lege:rkorpst.roepen, deels paraat, 
deels mobilisabel, bestemd voor de nodi
ge gevechts- en logistltke steun aan de 
divisies. 

In het standpunt van de meerderheid 
van de CCMD wordt terecht opgemerkt 
dat het huidige mobilisatiesysteem in de 
Koninklijke Landmacht uitstekend func
tioneert en ook internationaal hoog 
wordt gewaardeerd. Het in Nederland 
toegepaste zgn. RIM-systeem (recht
stre·eks instromend mobilisabel) is uniek 
en geniet bijzonder veel belangstelling 
in NAVO-kringen. Door het hanteren 
van dit systeem beschikt het legerkorps 
over inzetbare mobilisabele eenheden in 
hun oorspronkelijke organieke verban
den. Tijdens oefeningen is gebleken dat 
binnen 24 uur de opgeroepen eenheden 
volledLg inzetbaar waren voor de oor
logstaak. Wel dient in het oog te worM 
den gehouden, dart het hierbij steeds 
ging om kleinere onderoelen van com
pagnies- en bataljOiwgrootte, waaraan 
ook vanuit de terriltoriale sector perso
nele en materiële steun kon worden ge
geven. 

Indien gehele brigades - en a fortiori 
geld!t dirt voor de gehele 5e divisie -
RIM-mobNilsabel • .zouden worden ge
ma~t vervallen de voordelen van het 
RIM-systeen en ont:stàan in feite nor
male mobilisabele formaties die veel en 
veel langer dan 24 uur nodig zouden 
hebben om geformeerd te worden en in
zetbaar te zijn. Naar de meniilg van Qe 
defensiooomrn.i.ssie der VVD k\.llllleil der
l!<>lijke formaJtles dan OOk geen rol spe
len in het beeld van de ,,flexlble respon

-se" -gedacbte. 
Hierbij dienlt ook te worden bedacht, 

dat elk parraat bataljon slechts ten 
hoogste één equivalente RIM-eenhei.d 
kan formeren. E·r is dUB een grem aan 
het totale aantal RIM- eenheden, een 
grens die bijvoorbeeld bij de tankbatal
jons reeds is bereikt. 

Ook uit een oogpunt van materf.eel
voor:.Wening I-ijkt de beplel!te uitbreiding 
van het RIM-systeem niet haalbaar: 
aangezien RIM-eenheden hetzelfde type 
materieel dienen te hebben als het para
te moederonderdeel zou de mogelij'kheid 
van het doorschuiven van ouder mate
rieel naar mobilisabele eenheden verval
len. 

Het opheffen van de 5e (mobilisabele) 
divisie, zoals door de minderheid van de 
CCMD be·pleit, berust niet op zakelijke 
argumenten. Zou overwogen worden de 
same.ns4:elling van ons legerkorps te wij
zigen, dan houdt dit in, dat aan de NA
VO~commandant. gevraagd zal moerten 
worden een aanzienlijk kleiner gebled 
aan Nederland ter verdediging toe te 
wijzen~ Reeds eerder is betoogd dlllt de 
Nederlandse landmachtbijdrage is te be
schouwen als een schakel in een keten, 
die in zijn totaliteit niet sterker kan 
zijn dan de zwakste schakel. 

Op blz. 15 van het rapport wordt een 
nadere omschrijving gegeven van het 
begrip reactietijd. Het rapport zegt 
hierover: "Onder reactietijd wordt ver
staan de tijd nodig om troepen te ver
plaatsen naar de positie, waar de opera
ties moeten worden uitgevoerd; deze 
tijd is relatief lang." Het Nederlandse 
legerkorps is thans, op één brigade en 
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wat ondersteunende eenheden na, 300 à 
400 km van zijn operatiegebied verwij
derd. Het voorste} van de commissie om 
een tweede brigade en een verkenninga
bataljon naar de Bondsrepubliek over te 
brengen verdient dan ook alle steun. 

Indien het voorstel om een tweede bri
gade en een verkenn.ingsbataljon in de 
Bondsrepubliek te legeren wordt nage
volgd, lijkt het efficiënt tevens de divi
siestaf te verplaatsen zodat de comman
dovoering ter plaatse kan worden ge
realiseerd. 

Zowel de meerderheid als de minder
heid van de CCMD spreken zich uit 
voor het zgn plan Ter Apel. 

Vooropgesteld zij dat dit plan zeer 
wel past in het streven van de regering 
de ontwikkeling van het Noorden te sti
muleren. Vestiging van een Rijksdienst, 
als een land.machtonderdeel, kan een be
langrijke impuls geven aan de bedrij~ 
vilgheid. Indien een aanzienlijk aantal 
mi1ittaire ambtenaren zich met hun ge
zinnen in Oost-Groningen zou vesttgen 
(de VVD dacht dat dit zoveel mogelijk 
zou dienen te geschieden geïntegreerd in 
de bestaande woonkern,;m), dan zal ten 
nutte van de gehele bevolking in Oost
Groningen uitbreiding van secundaire 
voorzieningen als scholen, recreatie, e.d. 
eindelijk tot de mogelijkheden behoren. 
Hetzelfde geldt voor wegen (spoorwe· 
gen daaronder begrepen). Mag dit as
pect; niet verwaarloosd worden, de laak 
van de VVD defensie--commissie ligt pri
marir op het militaire terrein. 

Hoewel het wordt toegejuicht dat een 
uiltbreiding van de oefenmogelijkheden 
noodzakelijk wordt geacht, rijzen toch 
nog enkele vragen met betrekking tot 
het plan. 

Het oefenterrein is geschikt voor het 
houden van oefeningen van bataljons
grootte. Of al dan niet één of twee pa
rate brigades nabij dit oefenterrein zul
len worden gelegerd, moet afzonderlijk 
worden bezien. Overplaatsing van een 
groot aantal gezinnen van het vrijwi'lUg 
dienend _persqneel, zal zeker problemen 
met zich I>-. terwJ:II ook. de ~eg.
rlng van een groOt aantal 41-pJIC!Ift-. 
gen in een landelijk excentrisch gelegen 
gebied ten opzichte van b.v. de week
endvervoeren, bepaalde moeilijkheden 
zal scheppen. 

De mmiltaire kosten van het plan zijn 
te overzien, doch indien vOOd" de mate
riële uitrusting van het legerkorps· hier
door minder fondsen beschikbaar zou
den komen, zou de operationele inzet
baarheid daaronder lijden. In de defen~ 
sie-uitgaven dient het plan Ter Apel 
dan ook in het juiste prioriteitenkader 
te worden geplaartst4 

Het ligt nielt op de we·g van deze de
felllSieoommissie om zich utt t~ spreken 
over de kosten van het openleggen van 
Oost-Grol1lingen en de daarbij behorende 
verbetering van de infra-structuur, daar 
het logisch lijkt dat deze kosten op an
dere departementen dan defensie zullen 
drukken. 

Alles overwegend, verdient het plan 
Ter Apel onze steun om de volgende 
overwegingen: 

• een oefenteiTein, waarop eenheden 
van bataljon.sgrootte kunnen oefenen, 

• een verkorting van de reacti~tijd, 
wanneer besloten zou worden een bri:ga· 
de in de nabijheid van dit oefenterrein 
te huisvesten; door aldaar entge logis
tieke installaties t.b.v. het legerkorps te 
lokaliseren zouden ook de verbindings
lijnen worden bekort, 

• een mogelijke groe,i-impuls voor het 
Noorden des lands. 

(VERVOLG OP PAGINA 10) 
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Luchtmacht 
De Nederlandse Iuchtmachtbija.t·age 

aan de NAVO bestaat uit: 

• 5 squadrons semi-geavanceerde ge
vechtsvliegtuigen (F-104G), die voor 
een diversite,u van taken kunnen wor
den ingezet, dO·ch die in tactisch en 
technisch opzicht sterk aan veroudering 
onderhevig z~jn; · 

• 4 squadrons eenvoudige gevechl-."
vliegtuigen (NF-5 ), die vrijwel uitslui
tend kunnen worden benut voor het 
aanvallen van gronddoelen binnen een 
beperkte actie-radius; 

• 19 squadrons geleide wapens, rue 
deel uitmaken van de geleide wapengor
dels in West-Duitsland, welke zich uit
strekken vanaf Denemarken tot aan oe 
Zwirtserse grens. 

Het waarde-oordeel en de aanbevenu
gen van de meerderheid van de CCMD 
over deze luchtmachtbijdrage stemt 
vrijwel geheel overeen met de vigerende 
NAVO-visie, zij het dan ook dat de 
meerderheid meent enkele aanbevelin
gen uit de .,Alliance Defence Stuay for 
the 1970's" niet te moeten overnemen. 
Met deze zienswijze kan de VVD defen
siecommissie ~eh geheel vererugen. 

In dit verband is het van belang om 
het standpunt van de minderheid van de 
CCMD nader in beschouwing te nemen. 
Letterlijk zegt de minderheid van de 
CCMD op blz. 37 van :tet CCMD-rap
port dat zij jui-st vanuit het oogpunt 
van oortogavoorkoming en crisisbeheer
sing aan adequaat functi'Onerende lucht
strijdkrachten grote waarde toekenrt, 
omda.t deze vrijwel dagelijks binnen ge
hoors- en gezichtsafstand van de poten
tiële tegenstander verkeren. Het dillem
ma waarover de minderheid daarna 
spreekt vloeit dan ook met V'OOrt uit 
twijfel aan de noodzaak van adequate 
luchtstrijdkrachten m het NAVO-verde
digingSbestel, maar uit het feit dat de 
m.inderheid geld wil vrijmaken voor an
dere overheidstaken. Zij grijpt daarbij 
de gelegenheid aan, die geboden wordt 
indien de vervanging van de Starfighter 
zou kunnen worden vermeden. Hier clis
tantieert de minderheid zich duidelijk 
van de opdracht in de instellingsbe
sch1kking van de CCMD en begeeft zij 
zich op het terrein van het afwegen van 
priorilteiten, die buiten het bestek valHen 
van een rapport over defensie. 

Om niet geheel inconsequent te zijn 
wordt de vervanging van de Starfighter 
voorshands pro memorie opgebracht, 
waartegenover dan in het eindtotaal van 
de minderheid over d-e periode 1972/1981 
een onbesteed bedrag overblijft van 
1241 mln. gulden t.o.v. het toegekende 
percentage van 3,945 pct. van het NNI 
(zie blz. 78 en 79 van het CCMD-rap
port). De minderheid van de CCMD 
stelt daarbij de volgende twee alterna
tieve voorwaarden: 

• taakverdeling in NAVO-verband in 
de geest van de Resolutie van Oti.:awa, 
waarbij Nederland dan voortaan nog 
slechts twee krijgsmachtdelen optimaal 
behoeft te laten functiOneren; 

• het leveren van een bijdTage in een 
volledig geïntegreerde luchtmacht van 
een aantal landen waarvoor ieders bij
drage dan naar recht en billijkheid 
dient te worden va.stgesteld. 

Hoewel deze beide voorwaarden in 
principe onze steun en instemming ver
dienen, gebiedt de realiteit te erkennen 
dat de politieke haalbaarheid daarvan 
op korte termijn uiterst gering moet 
worden geacht. 

Indien de minderheid de moeite had 
genomen de kansen op vervulling van 
één van deze voorwaarden te evalueren, 
zou zij ongetwijfeld tot de onderstaande 
conclusies Zlijn gekomen: 

• De kansen op taakverdeling of op 
verdere integratie zijn geografisch be
peri« tot het operatieterrein van 2 
ATAF, zijnde het gebied van België en 
Nederland en het ten oosten da&rvan 
liggende gebied van de Duitse Bondsre
publiek. 

ein dit operatie-gebied opereren ondet· 
êén commando (C-2ATAF) de lucht
machten van 5 landen, t. w. O.e lucht
machten van België en Nederland en 
een deel van de luchtmachten van het 
Verenigd Koninkrijk, van de Verenigde 
Staten en van West-Duitsland. 
• Bereidheid tot uitbreiding van de 
luchtmachtinspanning van de V.S. in 
West-Europa is uiterst onrwaarschijn
Hjk. 
• De Bondsrepubliek is momenteel be
zig met en gebonrden aan een lucht
machtvervangingsprogramma, dat tot 

1980 meer dan 20 miljard gulden aan 
investeringen vergt. Daarin heeft Duits
land op zich genomen zeer gespeciali
seerde, kwalitatief hoogwaardige vlieg
tuigen als de MRCA en de Phantom aan 
te schaffen. Deze werden door Neder
land als zijnde te kostbaar afgewezen. 
In zekere zin manifesteert zich hier 
reeds een begin van taakverdeling. 

• Ook het V.K. is gebonden aan een 
vastgesteld vervangingsschema waarin, 
naast de J\1RCA en de exclusieve Har
rièr, de relatief dure Engels~Franse Ja~ 
guar een rol speelt. 

• Een intensivering van het samen
werkingsverband met België zou moge~ 
lijk kunnen zijn, hoewel de kansen 
daarop, gelet op de ervaringen in het 
verleden, niet al te hoog moeten worden 
aangeslagen. 

Deze omstandigheden maken een 
overdracht van de luchtmachttaken of 
de vorming van een volledig integrale 
luchtmacht vooralsnog weinig waar
schijnlijk. Mede gelet op de kwalitatieve 
groei van de W.P.~luchtmachten, die 
vooral kwantitatief in de meerderheid 
zijn, is een larigdurig uitstel van de ver
vanging van de snel verouderende Star
fighter onaanvaardbaar. Wel is de de
fensiecommissie van de VVD van me
ping dat het Kabinet bij de vervanging 
zal moeten streven naar deelname in 
een project, dat een maximale interna
tionale samenwerldng garandeert en 
waarbij het mogelijk is de produktie 
te spreiden in de tijd. Hierbij dienen 
de mogelijkheden van de Nederlandse 
industrie om aan deze produktie 
deel te nemen, tevens bij een besUssing 
in het oog te worden gehouden. 

Bovendien stemt zij in met de unanie
me mening van de CCMD (zie blz. 19, 
laatste alinea van het CCMD-rapport) 
dat mede in verband met de vervanging 
van de NF-5, die in de jaren 80 aan de 
orde komt, naa.T typebepel'lking moet 
worden gestreefd, hetgeen reeds thans 
een stempel drukt op de keuzemogelijk
heden voor de vervanging van de Star
fighter. 

Overige onderwerpen 
Door de minderheid zijn de in de 

AD-70 studie aanbevolen 4 stuks addi
tionele geleide~wapen-batterijen ter be
scherming van de vliegvelden uirt de 
luchtmachtplannen geëlimineerd. Deze 
AD-70 aanbevelring was ook van kracht 
voor andere NAVO-partners. De VVD 
defensiecommissie iS Van oordeel dat de 
oorlog tussen Israel en de Arabische 
landen duidelijk de waarde van een goe
de bescherming van de vliegvelden heeft 
aangetoond. Uitedndeljk Uggen de Ne
derlandse vliegvelden op minder dan een 
kwart.ier vliegen van het ijzeren gor
dijn. In het kader van oorlogsvoorko
ming is de geloofwaa:rdigheid echteT ge
baat met een unanieme beslissing door 
alle betrokkenen in de Centrale Sector. 
De VVD-defensiecommisSie wil deze be
slissîng dan ook gaarne afhankelij-k 
stellen van d1e van de bondgenoten. 
Daarbij verdient het well&cbt overwe
ging na te gaan of, na uiltvoering van 
het Hawk Improvement Programma en 
na de aanschaf van adequate luchtaf
weermiddelen door de landstrijdkrachten 
niet een aantal eenheden uit de HaW'k
belt voor dit doel kan worden bestemd, 
hetgeen dan tevens de exploiltatiekosten 
in gunstige zin zou kunnen beïnvloe
den. 

De aanbevelingen van de CCMD met 
betrekking tot de financiering van de 
Nederlandse defensie vormen een nauw 
samenhange-nd geheel waarin de volgen
de hoofdli.]neii kunnen worden onder
kend: 
1 Het oude systeem van plafondaf-

spraken gedurende een ka~binetspe~ 
rlode, dat geleid heeflt tot een daling 
vun de defensie-uitgaven als percentage 
van het nationale inkomen van 5,1 pct. 
tot 3,9 pct. in 1972 en tot de steeds 
ongun.3tiger wordende verhouding tussen 
investeringen en exploitatiekosten (in 
1962: 25-75; in 1972: 18-82) dient te 
worden vervangen door een bedrijfseco
ncmisch gefundeerde methode om de in
vesteringen vast te stellen die nodiJg zijn 
om het m&terieelbestand op peil te hou
d-en. 

i:ct doel is de continuïteit in het in
vesteringsprogramma te waarborgen en 
te voorkomen daJt de investeringen in 
het defensiebudget de rol van s1uitpost 
krijgen toebedeeld. zoals in de afgelopen 
jaren in toenemende mate iJS geschied. 
Nodig is dat gerekend kan worden op 
een regelmat:Lge middelensrtroon, afge
stemd op investeringsplannen op lange
re termijn. Tenednde dit te bereiken be
veeGt de CCMD aan dat een bepaaûde 
investeringsquote in de beg~rotin:g wordit 
opgenomen, waarvan de methode van 

berekening in het Rapport is aangege
ven en voorts dat er een systeem van 
programmabudgettering wordt ontwik
keld en dat intern taakstellende begro
tingen op diverse niveaus worden inge~ 
voerd. Bovendien wordt aanbevolen om 
hert totale financieringsniveau uit te 
drukken in een gemiddeld percentage 
van het nationaal inkomen te·gen markt
prijzen en wel voor de periode 1973 tot 
1976. Door over het tijdstip van ee·n te
verwachten kabinetswisseling heen te 
reiken wordt er een extra accent op de 
noodzaak van continuïteit in het defen
siebeleid gelegd, waarbij de nieuwe be
groting telkenjare wordt beschouwd als 
de eerste tranche van een plancyclus die 
jaarlijks wordt bijgesteld. 
2 Als noodzakeüjke tegenhanger van 

deze investeringspolitiek stelt de 
CCMD als eis, dat er in de exploitatie
uitgaven belangrijke verdere besparin
gen worden aangebracht. Men kan, al
dus de CCMD nu ee~1maal niet met 
kracht aandringen op het d-oen van in
vesteringen ter instandhouding en ver
betering van de krijgsmacht als tegelij
kertijd niet alles in het werk wordt 
gesteld om tot een gezonde en uirt:erst 
doeltreffende exploitatie te komen. De 
mogelijkheild daartoe is niet slechts een 
kwestie van zuinig beheer, doch hangt 
ook nauw samen met de organisatori
sche opzet. Naar de overtuiging van de 
CCMD kunnen bezuinigingen vooral 
worden aangebracht in de algemene be
stuurs- en beheerssector in de staven, in 
de logistieke sectoren en in de opleidin
gen, dit alles mede als resultaat van de 
organi'Satiewijzigingen die elders in 
haar rapport 2iijn bepleit. 

3 Bij haar onderzoek is de CCMD tot 
het iitz.icbt gekomen dat onder de 

defensie-uitgaven zeer grote bedragen 
V'OOrkomen die weinig of niets met de
fensie te maken hebben. Voor 1972 ging 
het hier om een totaal bedrag van bijna 
f 900 miljoen zijnde 0, 7 pct. van het 
nationaal inkomen. (ca 1/6 v. d. defen
siebegroting.) 

VOOT'Zlover het niet mogelijk zou zijn 
om deze posten bij meer passende 
hoofctstukken van de Rijksbegroting on
der te brengen of , wat de fiscale hef
fingen ad f 250 miljoen betrreft deze te 
beëindigen, beveelt de CCMD aan dat 
deze on-eigenlijke defensie-uitgaven 
zodanig in de begroting worden gepre
senteerd dat hun D.iet-müitaire bestem
ming dru:Ldelijk uitlromt. 

Na aftrek van de oneigenlijke defen
sie-uitgaven komt het meerderheids
standpunt neer op een werkelijke defen
sieinspanndng gedurende de periode 1973 
- 1976 van 3,4 pct. van het nationale 
inkomen. 

De aanbevelingen van de CCMD met 
betrekking tot de financieringsmethode 
hebben de volledige instemming van de 
VVD-defensiecommissie aangezien hier
in ongetwijfeld een belangrijke verbe
tering t.o.v. het huidige systeem gelegen 
hs. 

De aldus geïntroduceerde moderne be
stuurstechniek zal door haar grotere 
doelmatigheid op zichzelf tot aanzienlij
ke besparin1gen kunnen leiden. Dit geldt 
eveneens voor de aanbevelingen op het 
gebied van de exploitatie, waarbij ver
wezen moge worden naar het door het 
bureau Bakkenist, Spits & Co. kortgele
den uiibgebrachte advies. Veel zal hierbij 
afhangen van de gezamenlijke wH van 
de leidende functionarissen en het gehele 
defensie~appararut om de zozeer gewens
te bezuintgingen tot starui te brengen. 
Met betreJkking tot de in hert Rapport 
vermeMe cijfers en perceruta<ges wi:l de 
defenSiecommissie van de VVD, met alle 
waardering voar de zol'lgvuldige en uit
voerige berekeningen die door de des
kund~gen van de CCMD zijn verricht, 
toch waarschuwen tegen het daaraan 
toékennen van een te absolute beteke
nis. Teg-envallers kunnen zeker mogelijk 
zijn. Niet uit het oog mag worden verlo
ren, dat prfj::schcm .. lclLlgen, en met na~ 
me de prijsstijgingen van groot en tech
ri~ch gccompllcc:~·d materieel als het 
ondeT'havitge, van te voren ndet met ze
kerheid zijn vast te stellen, zeker niet 
over een aantal jaren, rodat de in'Veste
ring;:cij.fcr3 b het napport slechts als 
een - zo goed mogelijke - benade·rlng 
kunnen worden beschouv..nd. Hetzelfde 
geldt t.a.v. het toekomsüg nationaal in
komen waarin de defensie~uitgaven als 
percentage worcJen uitgedrukt. Doch 
het zou onjuist . .2'ijn te menen. d-at de 
aanbevelingen van de CCMD inzake de 
financiering van onze defensie dalllrm.e
de aan waarde zouden inboeten. Het 
gaat 1mmers niet om perceDitages maar 
om de vervulling van taken. De voorge
stelde nieuwe aanpak zal in elk geval 
tot een verbetering daarvan kwmen lei
den, welk 'financieringsniveau op een be-
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paald moment ook als wenselijk of mo
gelijk wordt beschouwd. 

Structuur van de defensie-organisatie. 
De CCMD wil enerzijds de produktge~ 
richtheld van de organisatievorm naar 
krijgsmachtdelen niet verloren laten 
gaan omdat dit niet alleen de motivatie 
van het personeel ten goede komt maar 
tevens een logische aansluiting op de 
NAVO-structuur verzekert; anderzijds 
wil zij op departementaal niveau grote
re mogelijkheden openen voor kosten 
bcspan·nde samenwerking tussen de 
krijgsmachtdelen en een slagvaardiger 
besluitvorming. De daartoe ontwikkelde 
organisatie-structuur voor het Ministe
rie van Defensie kenmerkt zich door de 
centrale positie van de Defens;ieraad. De 
huidige personeelraad, materieelraad en 
financiële raad zijn geïnstitutionaliseerd 
in staforganen onde·r leiding van Direc
teuren-Generaal, die zitting hebben in de 
DefenBieraad. Hert daarin geformuleerde 
algemene beleid wordt voor elk deT 
kl'lijgsmachtdelen nader uitgewerkt en 
uttgevoerd onder eenhoofdige leiding en 
verantwoordelijkheid van de betreffende 
chef van de staf, hierin bijgestaan door 
de aan hen ondergeschikte vlag c.q. op
perofficieren, personeel en materieel en 
een .,controller". 

De VVD heeft destijds bij invoering 
van de huidige structuur van de defen
sie-top met klem gewezen op de daaraan 
klevende bezwaren, welke thans door de 
CCMD worden gesignaleerd. Het be
hoeft dan ook geen betoog daJt de VVD
defensiecommissie de tenrdens van de 
voorgestelde organisatievorm van harte 
toejuicht. Gemeend wordt dat daarbij de 
efficiency en besluitvortn~ing aanzienlijk 
zullen kunnen verbeteren. Gepaard aan 
de vorming van centrale tunetionale or
ganen ter uitvoering van daarvoor in 
aanmerking komende taken welke thans 
nog bij de drie krijgsmachtadelen afzon
deTlijk worden vervuld, zal dit kunnen 
leiden tot aanzienlijke besparingen in de 
exploitatiesfeer. 
Dienstplicht. De wijze waarop de CCMD 
zich met het probleem .,.dienstplicht" 
heeft beziggehouden verdient alle waar
dering. De CCMD heeft zich daarin la
ten bijstaan door twee adviesbureaus, 
wier adviezen zijn samengevat in een 
separaat rapport. De grondgedachte is, 
dat de a.s. dienstplichtige kan kiezen uit 
een aantal variabele diensttijden, die va~ 
riëren van 12 tot 48 maanden. Degenen, 
die het langst dienen. krijgen de hoger 
gewaardeerde functies, die nader zijn 
geanalyseerd. Honorering en civiele 
vakopleiding zijn de aantrekkelijkheden 
voor diegenen, die een verbandakte voor 
enige ja,ren afsluiten. Gezien in het ka
der van de problematiek, die de tech
nisch hoogwaardige apparatuur en de 
bediening door een steeds variërend per
soneelsbestand met zich meebrengt, is 
de ontwikkelde gedachtengang eBn zeer 
aantrekkelijke, die weliswaar nog de 
nod!ige studie vereist, doch als gedachte 
zeker onze sympathie verdient. Hierbij 
moet echter wel voor o.gen worden ge~ 
houden , dat alles staat en valt met de 
wervin1g. 

Het projeot Technisch Specialist, zo 
gunstig geSita.rt, is om velerlei redenen 
slechts gedeeltelijk geslaagd te noemen. 
Een nadeel van het ontwikke-lde keuze
syeteem is, dat het mobilisatie-systeem 
( RIM) in erMtige mate wordt aange
tast (blz. 55). Een afgerond inzi·cht in 
de werking van het systeem kan in dit 
stadium nog niet worden gegeven 
zegt de CCMD. Het is daarom te vroeg 
nu al tot een waardeoordeel te komen. 
Duidelijk Ls echter, dat het systeem be
slist niet goedkoper zal zijn dan het 
huidige. 

Voorlichting. De door de CCMD geda
ne uitspraken in dit vlak beperken zich 
tot het noodzakelijk achten van een na
der onderzoek op welke punten de de
fensie~voorlichting versterking behoeft 
en tot het constateren dat meer open
heid moet worden betracht. De inhoud 
v·an dit hoofdstuk is te summier om een 
waarde-oordeel anders dan ,.teleurstel
lend" mogelijk te maken. 

Internationale samenwerking. De aan~ 
beveltngen van de CCMD aan de Rege
ring zijn: 

e bij internationaal overleg duidelijk te 
maken d8.1t er een rechtstreeks verband 
bestaat tu&''len voortgang op het gebied 
van internationale samenwerking en 
continuatie van de Nederlandse defen
siebijdrage; 

• alles in het werk te stellen, om on
der ontwikkeling van initiatieven, tot 
gratere samenwerking op het gebied 
van taakverdeling, materieelverwer
ving, logistieke ondersteuning en oplei
dingen te komen. Deze adviezen hebben 
de volle steun van de VVD defensiecom
missie. 
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Mijn opinie is ... 

De redactie heeft er (met suc· 
ces) naar gestreefd vóór het aan
breken der vakantie-periode, waa..., 
in ons blad mlnder frequent zal 
verschijnen, de meeste van de door 
lezers ingezonden stukken te pu .. 
bltceren. Dat heeft wel geleld tot 
bekoM:ingen, in verband met de 
beschikbare ruimte. Een vrij lang 
artikel van prof. R. W. Broekman 
te Arnhem over de maatschappe
lijke evolutie moesten wij helaas 
tot een volgend nummer uitstellen. 

Van deze gelegenheld maakt de 
redactie overigens gaarne gebruik 
brievenschrijvers er nogmaals 
met klem op te wijzen toch vooral 
kort te zijn. In lange bijdragen 
moeten wij onverbiddellijk met het 
rode potlood gaan werken. 

----

• Geen indoctrinatie 
Naar aanleiding van het ingezonden 

stuk van mevrouw Hugenholtz en 'de 
vele reacUes daarop wil ik de volgende 
opmerkingen maken: 

De liberale richting is van origine 
altijd een links progressieve richting 
geweest. Heden is de VVD uit mondiaal 
oogpunt nog steeds een linkse partij, 
maar nationaal gezien een neutrale of 
gematigd rechtse. Van belang is dat 
liberale politici logisch redeneren en 
niet in de voetsporen treden van het 
irreële idea11sme, bedreven door PvdA
en D'66-polltici. Bijvoorbeeld: De over
dreven vorm van tolerantie, het willen 
"o':Ilturnen van de maatschappij", een 
bUitensporige ontwikkelingshulp, te veel 
sociale voorzieningen e.d. Uit de jongste 
NIPO-enquête bltJltt dat slechts 18 pro
cent der bevolking een algehele veran
dering steunt. 

Het NVV is geïnfiltreerd met vele 
communistische agitators. Het stelt on
gemotiveerd hoge looneisen. 

Het onderwijs is in een zeer gevaar
lijk stadium gekomen. De macht der 
kritische leraren neemt zienderogen toe. 
Een zeer klein groepje tracht de gevoe
lige schooljeugd te indoctrineren. Daar 
zijn talrijke boekjes met bedenkelijke 
inhoud voor in omloop. 

De VVD zal met goede vernieuwings
plannen voor de dag moeten komen 
(Lfberaal Manüest). Naar mijn mening 
zal de VVD nog steeds de nadruk moe
ten leggen op de persoonlijke vrijheid 
(bescherming tegen ongewenste indoc
trinatie). Een ondermijning van de de
mocratie door extremisten zal onmoge
lijk gemaakt moeten worden. Het onder
wijs zal volledig n e u t r a a 1 moeten 
zijn; geen indoctrinatie buiten het leer
programma om. Dan zou ik nog voor
stellen bijv. de NOS tot een neutraal 
v?Drlichtlngsmedium te maken, aange
zien de huidige voorlichting via radio en 
TV te eenzijdig is (actualiteitenrubrie
ken) 

I 

R. J. W. van der Linden Vooren, 
Amsterdam. 

• Kentering ten goede 
Op mijn artikel in Vrijheid en Demo

cratie zijn nogal wat positieve reacties 
bij mij en bij uw redactie binnenge
komen. De algemene tendens van de 
mensen, die mij benaderden was: Wat 
gaat u nu doen? Ik moet het antwoord 
voorlopig daarop schuldig blijven omdat 
ik het niet heb. Van belang is' - en 
ik zou dat graag willen weten - dat 
die reacties ook doordringen tot de top 
van de VVD, zij die ons vertegenwoor
digen in parlement, Provinciale Staten 
en gemeenteraden. Als de door mij 
opgesomde punten kunnen worden op
genomen in het Liberaal Manifest dan 
zou dat een enorme doorbraak kunnen 
betekenen voor onze partij bij de vol~ 
gende verkiezingen. Ik geloof beslist 
dat de grote m~rderheid van ons volk, 
ook de jongeren, voor een maatschappij 
van recht en orde is en niet het hoofd 
wenst te buigen voor een kleine groep 
van alternatieve jongeren en ouderen, 
die continu onze maatschappij aanval
len, maar er ondertussen wel de vruch
ten van plukken. 

Ik bespeur- dat we in de goede rich
ting gaan, gezien ook wat de heer 
Wiegel in Wassenaar heeft gezegd en 
de opstelling van de heer Geurtsen 
tegenover het Angola-comité. Gelukkig 
verweert de YVD zich ook fel tegen de 
exorbitante verhoging van luister- en 
kijkgeiden. Het gaat alleen allemrut.i zo 
langzaam. Vindt u niet dat het tijd is 
om keiharde waarheden te zeggen? Dat 

er ongelooflijk hard gewerkt moet wor~ 
den om ons land te redden met name 
van ~e e~onomische ondergang, dat de 
ontwikkelingshulp drastisch beperkt zal 
moeten worden en de kinderbijslag ge
schrapt? 

M. HUGENHOLTZ-LEYSSIUS, 
Zandvoort 

• Geen liberale vakbond 
Ik plaats vraagtekens bij een liberale 
vakbond, waarover in Vrijheid eD. De
mocratie enkele malen werd geschreven. 
Wat zou zo'n vakbond moeten doen? 
Als ik zie wat een echte vakbond doet 
(hoge eisen aan bedrijven en regering 
stellen, steeds meer verlangen ten nadele 
van het hele land) dan gaat dit lijnrecht 
in tegen onze liberale idealen. Als libe
ralen zouden we op die manier onszelf 
bestrijden. Zo'n vakbond zou niets voor
stellen. 

Bovendien heeft de partij wel genoeg 
mensen om zitting te nemen in onderne
mingsraden, mensen ook, die in de lage
re regionen werkzaam zijn? Een libera
le vakbond zou onze partij dan ook niet 
veel goed doen, We zouden wel een beter 
contact tussen partijleiding en -leden 
kunnen nastreven. Er moet meer be
tekenis aan de afdelingen worden ge. 
hecht, waar men elkaar behoort te ken
nen. Men k~n dan een subliem regionaal 
beleid verkrijgen. Door publiciteit kun
nen we in het parlement nog heel wat 
zetels winnen. 

Men zou bij voorbeeld actie kunnen 
gaan voeren tegen het Angola-comité of 
liberale derde wereld-winkels openen, 
die dan ook informatie geven over die 
gebieden. Op die manier kan men een 
betere politiéke bewustwording nastre
ven. De VVD moet zien van haar wat 
losse partijverband af te komen en een 
vaste groep gaan vormen. Op het om
roepbestel zouden de VVD-ers bij voor
Deeld mvloed kunnen krijgen door lid te 
worden van AVRO en TROS. Ook de 
JOVD zou ons hierbij behulpzaam kun
nen zijn. 

T. STERK, Helmond 

• Triest betoog 
Het artikel van mejuffrouw ten 

Broecke Hoekstra over de fluoridering 
van het drinkwater vind ik een triest-e 
en ongenuanceerde vei-handeling. 

Toen ± 5 jaar geleden de VVD-fractie 
van de Haagse gemeenteraad tegen de 
fluoridering heeft gestemd, heb ik ge
poogd met haar hierover een discu:fe 
te hebben, die echter op niets uitliep, 
omdat zij - evenals zovele anderen -
niet kon of niet wilde luisteren, zij had 
haar eigen mening en daarmee uit. 

Volgen we nu haar betoog: 
1. we mogen toch hoop ik aannemen 

dat geen enkele politicus, hetzij ge
meenteraadslid, hetzij Staten- of 
Kamerlid, lichtvaardig stemt, hetzij 
voor, hetzij tegen iets; 

2. wat betreft het dwangmatige van het 
karakter - het gehele Nederlandse 
volk wordt momenteel gedwongen 
(door de overheid) dagelijks jodium 

tot zich te nemen in de vorm van 
jozozout (in het brood, aardappelen 
etc.), hiertegen schijnen geen liberale 
bezwaren te bestaan. 

3. dat vele landen of steden nuor af
wijzen is even belangrijk ot-onbela.ng· 
rijk als dat vele landen of steden de 
fluor aan hun drinkwater toevoegen·; 
de ongenuanceerde w:ljze waarop het 
hier wordt weergegeven, zou Ik 
als politiek bedrog willen kwalifi
ceren; 
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4. Nederland heeft vaker een goed voor
beeld aan de wereld gegeven, waarom 
ook niet in deze materie, nu wij over 
zulke goed gedocumenteerde onder
zoekingareeksen als Culemborg/Tiel 
beschikken en over zulke goed gedo~ 
cumenteerde wetenschappelijke rap
porten als van de Wereld Gezond
hetdsra~ de Mij. voor de Tandheel
kunde etc. 

Kortom het is een ongenuanceerd en 
ondemocratisch artikel, waarvan het 
jammer is, dat het door ·UW redactie zo 
zonder meer werd opgenomen. 

Wat mij persoonlijk zo verbaast bij al 
dat geschrijf ove-:- de fluor, is het ont
breken van feitelijke gegevens. het arti
kel van mejuffrouw ten Broecke Hoek
stra gaat er wel bijzonder mank aan 

Als wij het er over eens zijn dat er 
hoognodig iets moet worden gedaan aan 
de cariesprophylaxe, dan kunnen we 
daarna gaan praten over wat we gaan 
doen. 

En juist over ,.wat we gaan doen" 
lees je eigenlijk nooit iets; ook die ge~ 
meenteraden die de fluoridering van 
drinkwater afwezen stellen geen alterna
tief; en wat doen al die landen die me~ 
juffrouw ten Broecke Hoekstra noemt 
dan wel aan die cartespreventie? 

Er zijn verscheidene mogelijkheden om 
fluOr aan kinderen te geven, behalve aan 
het drinkwater kan men het ook toe
voegen aan suiker, tandpasta, geven in 
tabletvorm etc. Persoonlijk lijkt mij de 
toevoeging aan drinkwater een omslach
tige en dure manier, van al het drink
water wordt immers maar hoogstens 3% 
gedronken en er zijn praktische bezwa
ren tegen (van industrie en tuinders) 1 

maar afwijzing er van is alleen gerecht
vaardigd, als men er een andere c.q. 
betere methode voor in de plaats stelt. 

Dr. J. BONNET, RIJSWIJK 

• Steun aan de pers 
Het gaat mij echt te ver het gehele 

Nederlandse volk via een verhoging __ van 
de om-roepbijdrage te laten opdraaien, 
VO<>f hulp~~ noodlltde!>de .~ {Jlle 
men v.eeläl niet wenst te lezen). · 

Jk kan mij best voorstellen dat dé ad
vertentieopdrachten voor de kranten 
verminderen door STER-reclame en 
daarom heb ik met een redelijke ver~ 
hoging van die tarieven ten behoeve 
van een steunfonds voor de pers niet 
veel moeite. Het is alleen naar mijn 
mening niet acceptabel dat het gehele 
volk daarvoor een verplichte bijdrage 
zou moeten gaan betalen. 

Het zou veeleer op de weg der om
roepo:-ganisaties liggen hun uitgaven 
eens onder de loep te nemen als blijkt 
dat de stijging daarvan zo groot is. Op 
de geldverslindende TV-programma's 
ka.n dunkt me best eens wat worden be
zuinigd. Ik doel hier met name op ,,Een 
van de acht" en de "Berend Boudewijn
quiz". Waarom moet bijvoorbeeld Pier 
Tania (VARA) naar de VS om daa:: 
een reportage te maken van een anti
Vietnambetoging van oud-strljders. (Nog 
van erbarmelijke kwaliteit ook), 

Overigens wil ik er voor pleiten de 
reisdeclaraties van dergelijke actualitei
tenteams openbaar te maken, want uit
eindelijk WO:"den die bekostigd door de 
gemeenschap. 

Ik hoop dat onze kamerfractie zich 
met hand en tand zal verzetten tegen 
het onzalige idee van de regering de 
luister- en kijkgelden te verhogen ten 
behoeve van de noodlijdende pers. 

J. F. VAN GEENHUIZEN, 
DENHELDER 
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VREELAND A/o VECHT 

BIJ KRUISINQ AUTOWEQ HAARLEM/HILVERSUM +UTRECHT/AMSTERDAM 
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Bedenkingen tegen de fluoridering van 

Op verzoek van het hoofdbe
stuur heeft drs. P. A. Delvaux 
een artikel geschreven, waarin de 
tegenstanders van fluoridering 
van het drinkwater veel van hun 
argumenten zullen herkennen. Zo~ 
als men zich herinneren zal heeft 
de commiSSie Vont~ezondheid 
van onze partij vóór fluoridering 
geadviseerd, in een uitvoerig in 
dit blad gepubliceerd rapport. 
Door de bijdrage van de heer Del
vaux komen nu ook de tegenstan
ders in ruime mate aan hun trek
ken. De redactie is natuurlijk be
reid de discussie ver-der voort te 
laten gaan door in de rubriek 
Mijn Opinie is..... ingezonden 
stukjes over de fluoridering op te 
nemen, als er tenminste nog lezers 
zijn die aan het schrijven over dit 
zo langzamerhand nu wel van alle 
kanten belichte onderwerp behoef
te hebben. 

Aangezien echter duidelijk is dat 
men nu eenmaal, uit welke over
de fluoridering van het drinkwater 
wegingen ook, verschillend over 
kan denken, zal de redactie over 
dit onderwerp geen bijdragen 
meer opnemen die meer dan 200 
woorden omvatten. Wie meent 
nog iets nieuws te berde te kunnen 
en moeten brengen zal zijn be
toog slechts krachtiger maken 
door het kort te houden. 

l Er zijn belangrijker vraagstukken 
• dan dat van de fluoridering van het 

drinkwater. Heeft het ten overstaan van 
de ontstellende problemen van de mi· 
Beuvervuiling in het algemeen en van de 
op z'n minst zeer verontrustende proble
men van de kwaliteitshandhaving resp. 
-verbetering van ons drinkwater in het 
bijzonder wel zin, zich op te winden 
over de vrij nauwkeurig gedoseerde toe
voeging aan het drinkwater van een 
st-of, waarvan bezwaaTlijk beweet•d kan 
worden dat zij vreemd is aan het mi
lieu, of ontkend dat hij een lasUge, al
gemeen verbreide en bedenkelijke ziek
te, ,te weten de tandcarH~s. vennag af te 
renunen? Het is waar, dat de contro
verse rondom de fluoridering van het 
drinkwater onevenredig veel energie 
dreigt op te eisen, maar ander:làjds gaart 
het toch om een zeer belangrijke beslis
sing, die zo verantwoord mogelijk geno
men moet worden. Tot drit laatste bij te 
dragen, is de doelstelling van het hier· 
navolgende. 

2 We zullen in de toekomst ons beleid 
o steeds meer moeten oriënteren op 

de adviezen van deskundigen; de tech
nocratie is tot op zekere hoogte onorut
koombaar, als men althans een d-oelma
t1g beleLd wenst. Des te meer reden is er 
om de adviezen van de deskundigen op 
die punten te controleren waarop dat 
mogelijk is: a. op hun represellltattv:Lteit 
wat betreft de voorhanden deskund~g
heid, en b. op hun logische consistentie 
en op hun relatie aan onze doelstellin
gen, populairder gezegd: op hlill zinnig
heid. 

3 Di,t artikel is er voor de informatie 
o en de meningsvorming, niet voor 

het etaleren van oorspronkelijkheid. De 
discussie over de fluoridering van het 
drinkwa,ter is in ons land aJ. enkele ja
ren gaande. Ik zal daarom gebruik ma
ken van aanhalingen. Waar ik mezelf 
citeer, zal ik dat niet apart vermelden. 
Uiteraard zal ik met name aanhaken op 
het rapport "Preventieve tandheelkunde 
en fluortdering van drinkwater" van de 
Commissie Volksgezondheid van de 
VVD, gepubliceerd in Vrijheid en Demo
cratie van 3 maart 1972, paJg. 12 vlg. 

4 Even technisch: Het gaaJt om de 
• toevoeging van fluorverbindingen, 

fluoriden, aan het leidingwater in zoda
nige hoaveelheden, dat daarna 1 millá
rram fluor zioh bevindt in 1 liter water. 
Wanneer ik in het hiernavolgende 
spreelk van de toevoeging van 1_ppm (1 
part pro million) fluoride aan het drink
water, dan bezig ik kortheidsh~Ive de 

-doorgaam:; gebruikte, op 21ichz-elf incor
recte formulering. 

5 De VVD~commissie schrijft (p. 13, 
• kolom 1): ,.Wat betreft de medi

sche, tandheelkundige en toxicologische 
aspecten zij verwezen- naar de adviez-en 
van de Gezondheidsraad (1960 en 1970) 
en het advies van de Wereldgezond
lheidsorganisatie (1970)." 

De wijze van va.s-tstelling van het ad~ 
vies van de Wereldgezondheidsorganisa
tie zou bev.reemding kunnen wekken. De 
Italiaan.se afgevaardigde vermeldde 
hierover in een brief: ,.I have oot) (cur
Bivering in de oorspronkelijke tekst) vo~ 
ted for the resolution on fluo:ridation. I 
was not present when it was voted be
e&use the vote was not announced in the 
time tabl~ and I was occupied in a sub
OOIIlil1i!ttee." 

Bij deze gelegenheid een citaat uit een 
brief van de American Medica! As.socia
tion: ,.You will notlee that this Associa
tion endoraes the principle of fluorida
tion of public water supplies to reduce 
the incidence of dental caries; it does 
not become involved in endorsemerut of 
fluoridatien of water supplies of specific 
cities. The American Medical Associa
tion is not prepared to state that 'no 
harm will be done to any persou by 
water fluoridation' ." 

En onze eigen Maatschappij ter Be
vordering der Geneeskun.st dan? Het 
hoofdbestuur, niet de algemene vergade
ring, heeft zich voor de fluoridering uit
gesproken. Van, de artsen in Zeist, die 
vrijwel allen leden van de Maatschappij 
zullen zijn, bleek • weliswaar tweederde 
voor, éénderde echter tegen de fluoride
ring te zijn. 

Het Rapport van de Gezondheidsraad 
van 1960 en zijn Advies van 1970 zullen 
in verband met de medische en toxicolo
gische aspecten van de drinkwaterfluo
ridering in het hiernavolgende meerdere 
malen ter sprake komen. In het alge
meen eerst dit: 
6 Het ligt voor de hand drut een aam

• beveJ.ing van de Gezondheidsraad 
door de overheid in het algemeen en 
door gemeentebestuurderen in het bij· 

zonder al's richtlijn wordt aanvaard, 
wanneer deze Raad een in de medische 
we-reld vrijwel onomstreden opvatting 
vertolkt of wanneer, zoals b.v. bij epide
mieën, bepaalde medische maatregelen, 
op hert ge'Va.ar af dat zij Oll!Volmaakt 
zijn, volstrekt onontkoombaar en on
middellijk geboden zijn.. Er is echter 
geen aanleiding voor de Gezondheids
raad om te a'!'bitreren in wetenschappe· 
lijk OlllStr-eden kwesties en zonder dat 
er een acute noodsituatie voor de ge
meenschap is, en nog minder aanleiding 
voor de over'heid om de burgers, medici 
zowel als anderen, de mogeldjkhe:ld tot 
een eigen besli.Bsing te ontn-emen. De 
mening van deze Raad wordt trouwens 
op sommige punten door twee andere 
overheidsdnatanties niet gevolgd: 

De Gezondheidsraad zegt van de 
drinkwaterfluoridering: "Naa-r onze me
ndng is hier inderdaad van een ,.massale 
medicatie" of wenicht jui:ster u:LtgedTUkt 
van een ,.ma.s-sale toediening van een 
prophylacticum" sprake/' (1) Het is de 
moeite waard expliciet kennis te nemen 
van wat de Centrale Raad voor de 
Volksgezondheid daarover opmerkt: 
.,Wanneer de Gezondheidsraad spreekt 
van massale medicatie, zal daarmede 
niet bedoeld zijn de massale toediening 
van een geneesmiddel. Immers denkt 
men bij een geneesmiddel aan een mid
del om te genezen; d.w.z. een middel dalt 
WOldt toegepast om een opgetreden 
ziekte te bestrijden dan wel deze te 
voor'lromen. Daarvan is bij de fluoride
ring geen sprake, omdat het de bedoe
ling is het fluoride aan de mens te doen 
toek'O!lllen ongeacM het feit of cariës al 
dan niet iB opgetreden en met de weten
schap, dat het optreden van cariës niet 
door alleen h-st toe'V'Oegen van fluoride 
gelheel kan worden voorkomen. De Raad 
neemt daarom aan, dat de Gezondheids
raad met "medicatie" heeft bedJOeld een 
handeling in het belang van de volksge 
zondheid, gegrond op medisch inzicht 
(medische indicatie) en Jlliet heefrt ge4 
doeld op een behandelen met of een 
voorsallrijven van geneesmdddelen, het~ 
geen in het algemeen onder medicatie 
wordt verstaan. Dit is te meer aanne
melijk, waar behandelen of voorschrij
ven een zaak is tussen een bepaalde 
arts en een bepaalde patiënt, zodwt uit4 
gesloten kan worden geacht dat de Ge
zondheidsraad deze zou hebben toerver
trouwd aan anderen dan artsen, daar.ge. 
laten nog, dat zulks in strijd rou zijn 
met de wet, regelende. de uitoefening 
der genees.kunst." ( 2) 

De Gezondheidsraad zegt verder van 
drinkwaterfluoridering: ,.Hiermede 
wordt een n4et ongevaaTlljk precedent 
gesch.apen." ( 3) De Centrale Raad voor 
de Volksgezondheid ontkent dit uitdruk
kelijk. ( 4) OVerigens is de Centrale 
Raad voor de Volksgezondheid niet in
genomen met de terminologie van de 
Gezondheidsraad ( 5) en legt hij de Ge4 
zoilldiheidsraad beweringen in de mond 
die deze niet gedaan heeflt. ( 6). Deze 
uitlatingen bevreemden te meer omdat 
de beirde Raden alsmede de commissies 
die het Rapport resp. het Advies hebben 
opgesteld, niet alleen dezelfde voorzAtter 
hebben ( 7), maar deze voorzitter ook de 
comm.is8ie die het Rapport van de Ge 4 

zondbeidBraad heeft opgesteld, zelf be4 

noemd heeft. (8) 
De ·Gezondheidsraad stelt uitdrukke

lij,k dat de toevoeging van chloor en 
jodium niet met de waterfluoridering 
vergeleken kan worden. ( 9). De Com
missie Voorlichting Fluoridering D:rink.
water schrijft met betrekkin·g tot het 
bezwarur dat het fluorideren een gevaar
lijk precedent zou scheppen o.m.: ,,Ten 
eerste is het geen precedent, omdat men 
de jodtumtoevoeging aan het leddingwa
ter heeft gekend" .•. (10) (De Commissie 
doet het voorkomen alsof de Centrale 
Raad voor de Volksgezonrdheid dLt in 
zijn Advies naar voren gebracht zou 
hebben, maar deze heeft de jodiumtoe
voeging in dit verband he:lemaal niet 
genoemd). 

Uit welken hoofde moeten wij het ge
zag van de Gezondheidsraad de ene keer 
wel en de andere keer niet aanvaarden? 

Overigens kan ik het volledig eens 
zijn met de Gezondheidsraad waar deze 
opmerkt ( 11) : ,.Het lijkt juist, zich ... 
niet te versch.uilen achter de vele natio
nale en: ook internationale instanties ... 
die de fluoridering aanbevelen, maar te 
pogen tot een zelfstandig oordeel te ge
raken." 

7 Er is veel te doen geweest OIVer de 
• evaluatie van de statistieken van 

Tiel-Culemborg ten aanzien van het nut 
van de fluoridering voor h-et gebit. Er 
lijkt nu hieromtrem tussen voor- en te
genstanders op belangrijke punrten wel 
een zekere consensus bereikt. Men twist 
er nu nauwelijks meer over of de cariës 

uitgesteld dan wel verhinde·rd wordt; 
misschien zou ,,afremming" van de ca
riës de beste term zijn. Zeker is, dat de 
gegevens uit Tiel veel te onbekommerd 
gepresenrt:ee,rd zijn; aan de andere kant 
kan men het erover eens zijn drut het 
nut van de drinkwaterfluoridering in 
Tiel de moeite waard is gebleken, en 
men is hert moe geworoen meningsver
schillen over details Wit te vechten, in 
het besef dat de essentiële controversië
l,e punten nd-et hier Uggen. 

Wel echter moet ik ertegen blijven 
warurschuwen de gegevens van Tiel-Cu4 

lemborg te haastig te generaliseren. Uit 
wat straks over ongunstige statistieken 
elders en over de inVloed van de voeding 
en van de hoedanigheid van het water 
za:l woroen opgemerkt, vol,gt niet alleen 
daJt wellicht regionale voedingsgewoon4 

ten van invloed zouden kunnen blijken, 
maar vooral oolk dat het zich wel eens 
zou kunnen wreken dat de hoedanigheid 
van het Tielse en het Culembor:gse wa4 

ter bij de evaluatie buiten beschouwing 
gelBJten is. DM. geldt uilteraard eveneens 
voor de Schadeconstateringen. 

Ook de strijd om de Amerikaanse sta
tistieken ten aanzien van hert nut van de 
flluoridering voor het gebit is enigs2lins 
geluwd, zond·er besleeht te zijn. De te
gerurtanders hebben de volledige be
trouwbaarheid ervan niet zonder reden 
in twijfel getrokken (12), de gangbare 
evaluatie ervan scherp aangevallen 
(13), en opgeme.rkit dat zowel in de Ver .. 
enigde Staten als elders ook volstrekt 
andere Tesultaten gevonden zijn (14). 

8 Wat de schadestatistieken betreft 
• ligt het voornaamste purut van kri

tiek elders, namelijk in de vraag naar 
hun significantie als zodanig. Immers 
ook als zij bertro-uwbaar, be,wij·sikrachtig 
en op de juiste wijze geëvalueerd zijn, 
dan kwmen zij weinig of niets zeggen 
ov-er de v.raa.g, of ni-et bepaalde groepen 
pel'ISOllen voor fluoriden bijzonder gevoe
lig 71ijn. Voor uiltsluitsel hierover kan 
men bij geen stat1stiek terechlt, maar 
moet men de medische literatuur hier
over raadplegen. Over de uitkomsten 
van zulk een lectuur zo straks onder 9, 
12C en 13. 

9 Onthullend bij nauwkeurilge lezi.ng 
• is reeds de door de VVD-commissie 

kennelijk met instemming ·geciteerde (p. 
13, kolom 3) V'01gende zin udt de Inlei
ding tot het Advies van de Gezondheids
raad van 1870: "Het bleek dat sinds 
196-o vele gagevelliS naar voren zijn ge
komen die het nut van de drinkwater
fluoridering onderstreepten en van de 
vermeende scthadelijkheid aan~toonden 
dat deze nog kleiner was dan wel werd 
verondersteld." 

Naar aantleidring van dit Advies 
sah-rijft de chemicus dr. W. P. Roelofs 
in Elseviers Techno van 29 mei 1971: 

"In een aantal gevallen is overgevoe
Hghe:i!d voor fluoride in zeer kleine doses 
door verschillende onderzoekers ondub
belzinntg aangetoond - tenzij men het 
bewijs levert drut in deze publikaties 
sprake is van bedrog. In deze gevallen 
kon het bewijs- daJt fluoride debet was 
aan engeweDSite verschijnselen worden 
geleverd, omdat het hier gaat om rever
sdibele en reproduceerbare symptomen en 
omdat sommi,ge patiënten bere·id waren 
de rol van proefkonijn te spelen, walt 
gewoonlijk niet het geval is. E·r zijn 
daarnaast aanwijzingen te over van an
dere en ernstiger schade op lange ter
mijn, waarbij het garut om niet ll"eversi
bele, en daarom ook Illiet reproduceerba
re veTSChijn.selen, zodat een .. bewijs" in 
het a!JJgemeen niet mogel!ijk 'ÎS. 

Het is nodig hier duidelijk te maken, 
met welke middelen de voorstanders 
trachten hun standpunrt; ingang te doen 
vind-en. In het jongste Advies van de 
Gezondheidsraad betreffende de water
fluoridering (1970), in paragraaf 5.2, le4 
zen we: "Overgevoeligheid ten opzichte 
van halogeen-ionen als chloride en jodi
de is echter niet bekend". (Overgevoe~ 
lig'heid t.o.v. bromide en jodide is wel 
degelijk bekend. Ik moge volstaan met 
te verwijzen naar L. Meyler: "Side Ef
fects of Drugs", Vol V, (1966), Excerp
ta Medica Foundation, AmsterdamJN ew 
Yor'kjLondon, p. 190, waar overgevoelig
heid t.o.v. jodide vermeld wordt, met 
verwijzing naar een aanital literatuur
plaatsen). Een inununologische overge
voeligheid ten opzichte van fluoride, dat 
wil zeggen ten opzichte van een ion dat 
bij ieder mens als DQnnaal Uchaamsbe
sta.nddeel in het bloed circuleert, zon 
dan. ook bijzQnder vreemd zijn, zodat 
duidelijke bewijzen moeten worden 
overgelegd." (Bewijzen voor overgevoe
ligheid t.o.v. fluoride zijn er; literatuur 
waarin ze staan, wordJt vermeld: Wald
bott: Acta Allergologica 18 456; Feit
man & Kosel: J. Dent. Med. 16 190; 
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het drinkwater 

Shea et al.: Ann. of Allergy 25 389; 
e.a.; - het feit WOl'dt verzwegen, maar 
niet weerlegd, Of derze overgevoeligheid 
als "immunologisch" gerubriceerd mag 
worden, of het hier gaat om allergie in 
eigenlijke zin, is een vraag waarover 
misschien wetenschappelijk getwist kan 
worden, maar die voor de overgevoelige 
indiv:iduën nauwelij·ks relevant mag he· 
ten) . .,Voorzover de beschreven ver· 
schijnselen het gebruik van tabletten, 
vitaminedruppels en tandpasta betroffen, 
berustte de conclusie dat fluoride de 
oorzaak was meestal op het verdwijnen 
van <Je verschijnselen nadat tabletten, 
druppels of pasta niet meer werden ge. 
bruikt. Dat het in deze vorm gebl'llikte 
geneesmiddel (tabletten of pasta) de 
oorzaak van verschijnselen was, volgt 
hieruit niet. Aangezien bier naast het 
geneesmiddel talrijke andere stoffen 
voorkomen (vuhniddelen in tabletten; 
oliën, emulgatoren in pasta's) kunnen 
deze zeer wel de oorzaak van een over
gevoeligheid zijn." (Dat zou inderdaad 
kunnen. Het kan echter n i e t in die 
gevallen, waarin de proef genomen 
weM, hetzij met fluortde in water -
waarbij andere componenten waren uit
geschaJkeld - met positief resultaat, 
hetzij met placebo's, die wel de overige 
componenten, maM' geen fluoride bevat
ten, met negatief resultaat (Feltman en 
Kosel). Het advies vergeet zorgvuldig 
deze gevaHen te ver-melden. Terloops 
moge worden gesignaleerd, dat hier 
tweemaal het woord .,geneesmiddel" is 
gebruikt oon fluoride aan te duiden. 

Hert adv-ies vervolgt: ,,Een groot deel 
van deze gegevens kan nauwelijks tegen 
het gebruik van de betrokken vitamine
druppels of tandpasta's worden aange
voerd;" (heeft iemand dat ooit ge
daan?} "voor de waterfluoridering zijn 
ze uiteraard geheel irrele
v a n t ." V ooruitlopend op het hieT"bo'Ven 
geciteerde, stelt het Advies in paragraaf 
2.5: "AHe tot nu toe in de literatuur 
vermelde of door anderen gecla.imde 
overgevoeligheid voor het fluoride blijkt 
ongefundeerd te ziJn (zie paragraaf 
5.2). In een aantal van deze geva.IIen 
bleek deze terug te voeren tot overge
voeligheid voor andere, bij voorbeeld btj 
de artsenijbereiding gebruikte stoffen. 
Alle, ook de in Nederland onderzochte 
gevallen, bleken geen steun te geven 
aan de a priori onwaarschijnlijke veron
derstelling, dat fluoride immunologisch 
reactief z.ou zijn!' 

In het "Ghi-Bulletin" van het Staats
toezicht op de Volksgezondheid, van jan. 
1971, betreffende "Fluoridering van 
drinkwater", gebaseerd op bet boven 
aangehaalde Advies en bestemd VOOT' 

o.a. a;rtsen, lezen we op bldz. 7, onder 7: 
,.Overgevoeligheid ten aanzien van fluo
ride... zijn beschreven. Bij bestudering 
van de beschreven gevallen is steeds ge
bleken dat deze niet aan het fluoride 
bevattende water konden worden toege
schreven. Ook geen van de In Nederland 
onderzochte gevallen bleek steun te ge
ven aan de veronderstelling dat fluoride 
i:mmunologisch reactief zou zijn. Boven
dien ligt het niet in de rede, dat het 
menselijk organisme tegen een ·ion dat 
nonnaai In het lichaam voorkomt, aller., 
gisCh zou reageren," Niet 'alleen is hier 
(buiten de literatuurlijst) van de bewe
zen gevallen geen spoor te vinden; zelfs 
voor enige reserve is geen plaaA:s meer. 
"Gebleken" wil niet zeggen, dart: er geen 
ovel'lgevoeUgheid was, maar dat de over
gevoelilgheid die er was, "niet aan fluo
ride kon worden toegeschreven". Tracht 
men erachter te komen waarutt dat dan 
wel is. gebleken, dan Vindt men ... niets!" 

In "Informatie" (het orgaan van de 
Stichting Waakzaamheid Drinkwater) 
415 van april 1971, doet dr. Roelofs een 
meer uitgebreid verslag van zijn bestu
dering van een de·el van de in het Ad
vies van de Gezondheidsraad van 1970 
opgegeven literatuur. Voor details moet 
lik naar de genoemde periodiek verwij
zen; hier moet ik volstaan met het vol
gende te citeren: "De opstellers van het 
Advies hebben blijkbaar gegokt, dat de 
lezers van het Advies de moeite niet 
zullen nemen in de literatuur te dui-ken, 
die het Advies vermeldt." (p. 3) "Na 
kennisneming van walt er werkelijk in 
de literatuur over dit onderwerp bericht 
wordt, is slechts één conclusie mogelijk: 
de gratuite beweringen van de Gezond
heidsraad zijn ui.t de lucht gegrepen en 
in flagTante strijd met de feiten. De 
Gezondheidsraad is er niet in geslaagd 
te bewij-zen of ook maar aannemelijk te 
makeri, dat in de - 9.a. in de bovenaan
gehaalde - literatuur beschreven gevrul
len de overgevoeligheid voor het fluori
de-ion niert bewezen zou zijn; ook ver
wijst hij niet naar literatuur waarin 
zo'n bewijs te vinden is." (p. 5}. 

10 De Gezondheidsraad, de Commissie 
• Voorlichting Fluoridering Drink

water en de Centrale Raad voor de 
Volksgezondheid alsmede hun woord
voerders hebben hun lezers en hoorders 
niet alleen voor minder deskundig ge~ 
houden dan Zichzelf, maar ook voor 
minder intelligent. Hun redeneringen 
voldeden niet aan de eis van logische 
consisterutie. mr zijn niet alleen in het 
verleden rapporten gepubliceerd die hun 
pretelllÜes niet konden waarmaken, ook 
thans bezitten wij geen rapport dat de 
toets der kritiek wèl zou kunnen door
staan; het advies van de Gezondheids
raad van·t970 gaat niet in op de kritiek 
die de Stichting Waakzaamheid Drinik
ow-a.ter in haar brief aan de Gezondheids
raad te berde heeft gebracht en die in 
beginsel overeenkomt met de kritiek die 
het Comité tot Behoud van Zuiver 
Drinkwater te Zeist in zijn openbaar 
adres aan de raad der Gemeente Zeist 
van 22 aug. 1968 heeft uiteengezet, Iaat 
staan dat hert deze kritiek zou weerleg
gen. Wie wil, moge zich ·ct.aar alsnog 
aan waJgen. Hij zal tevens moeten tre
den in een gefundeerde bestrijding van 
o.m. Burgstahler, Leimgruber, Reits
ma, Rheinwald/Oelschläger, Steyn, Sut
ton, Waldbott, alsmede de bij hen te 
vinden literatuur. 

Op het in de laatste zinnen gestelde 
antwoordde indertijd prof. Homvink 
(15): "Wwt Steyn c.s. betreft twee din
gen: Men leze inderdaad nog eens wat 
ze schreven en kijke vervolgens naar de 
Tielse bevolking." 

Voor prof. Houwink ligt zulk een ge
fundeerde bestrijding dus in de uitkom
sten van het experiment Tiel-Culemborg. 
Dat zou zinnig zijn als men het stand
punt zou innemen, dat we alleen wat 
hebben aan bevindingen in eigen tand en 
niet of a1thans te weini·g aan die în het 
buitenland; het experiment Tiel-Culem
IJor,g is ook inuners opgezet om na te 
gaan hoe de uitkomsten in ei·gen land en 
onder eigen oontrole zouden zijn. Het is 
ook nog zinnig om te stellen dat de 
uttkomsten van het experiment Tiel-Cu
lemborg stroken met de buttenlandse li
teratuur ten gunste van de fluortdering. 
Maar daàrmee Ls de litere-tuur tegen de 
fluoridering ndet bestreden noch is etr de 
kritiek op het Rapport van de Gezond· 
heidsratld van 1960 mee weerlegd. Een 
dergelijke bestrijding en weerlegging 
zou moeten aantonen, dat het te berde 
gebrachte voor het overgrote deel lo
gisch inconsistelllt is enjof onvoldoende 
beredeneerd is enjof geen of onvoldoen
de steun vindt in de aangevoerde feiten 
oo.;of berust op verkeerde gegevens. 
Hiertoe blijven de voorstanders uitgeno
digd! Zolang dat niet gebeurd is, blijft 
de bewering van de te.genstanders staan, 
d111t ·de medische wereld hierover ver
deeld is. 

11 In 2.4 van het Mvies van de Ge-
• zondheidsraad van 1970 staat te le

zen: "Het element fluor komt in de 
vorm van fluoride in praktisch alle bio
logisc;h materiaa.J. voor, soms heeft het 
zelfs een duidelijk physiologische func
tie. Onge·rustheid hierover heeft nooit 
bestaan tot men ollltdekte dat een te 
laag gehalte aan fluoride gepaard gm.g 
met tandcariës en een te hoge concen
tratie mottling veroorzaakte. Nader on
derzoek leerde dat er tussen de fluoride
opneming en afgifte een dynamisch 
evenwicht bestaat, waarbij het bot als 
bufferorgaan functioneert. Een dergelijk 
systeem blijkt voor veel biologisch ac· 
tieve stoffen te bestaan." 
Tweeërlei zij hierbij opgemerkt: 

a. Dat een te 1a.ag gehalte aan fluori· 
de gepaard. gaat met tandcariës, is dui
delijk pour besoin de la cause gesteld. 
Erger: het is niet waar. Gave gebitten 
kunnen, wat trouwens nooit serieus ia 
tegengesproken, bestaan bij wat voor de 
Gezondheidsraad een "te laag gehalte 
aan fluoride" is, d.w.z .. een gehalte aan
zienlijk beneden 1 ppm. Een andere 
"duidelijk physiologische functie" wordt 
niet ge·~even, het valt ook niet mee om 
die te vinden; met andere woorden: de 
fysiologische functie van fluoride is 
door de Gezondheidsraad niet te redden. 
Daarmee is ook de kritiek tot uitdruk
king gebracht die ik heb op de VVD
commissie, wanneer zij spreekt (p. 12, 
kolom 4) over verminderde weerstand 
door endemisch fluoride-tekort. 

b. Ik zou er belang in stellen te ver
nemen, welke de talrijke biologisch ac
tieve stoffen zijn, waardoor , ,een derge
lijk systeem blijkt... te bestaan". Een 
heel andere verklaring geeft Reitsoma in 
overweging ( 16) : Fluoride-opname ver
oorzaakt een kortdurende stijging van 
de fluorideconcellltre.tie in het menselijk 
bloedplasma; deze stijging wordt zeer 
snel ongedaan gemaaltt door binding in 
het skelet en vervolgens uitscheiding 

via de nieren. Deze gang van zaken 
kan doen denken aan een ontgiftigings
pogill!g van het .organisme, te meer daar 
de meeste fluorverbindingen enzymrem~ 
mers zdjn. 

12 Voor de fluoridering wordt aanbe-
• velen 1 ppm (à 1,2 ppm) fluoride. 

Erkend nadelig is reeds 1,5 ppm. (17) 
Een marge tus."len de werkzame dosis en 
de dosis waarbij ongewenste bijwerkin
gen optreden, van slechts de helft van 
de werkzame dosis stempelt een stof in 
de· farmacologie tot een verre van ideaal 
geneesmiddel. V oor een massale toepas· 
sing vindt zulk een kleine veiligheids
marge zijn weerga niet. Deze veilig
heidsmarge wordit &m ook door de te· 
genstanders te klein geacht, omdat zo
wel 

A. de hOeveelheden opgenomen fluor 
als 

B. de hoeveelheden werkzame fluor 
als 

C. de individuele gevoeligheid. voor de 
hûeveelheden opgenomen werkzame 
fluor sterk uiteenlopen. Hierover nog 
het volgende: 

Ad A: 
a. De individuele drinkgewoonten lo

pen sterk uiteen. Personen die weinig 
frur:itt en groente eten, zullen doorgaans 
meer drinken dan 7Jij die daar vee·l van 
consumeren. Verder maakt het in dit 
verband een groot verschil, of men in 
zijn vochtbehoefte bij voorkeur voorziet 
met koffie, thee, watter uit 'de kraan en 
met litmonade en bier die met gefluori
deerd wa..ter zijn bereid, dan wel met 
melk, mineraalwater, VTuchtensap, wijn 
en limonade en bier die met ongefluori
deerd water zijn bereid. Ten slotte kun
nen personen met hetzelfde lichaamsge
wicht aan verschillende hoeveelheden 
vocht gewend zijn. Mensen die zwaar 
lichamelijk werk verrichten, zullen meer 
drinken dan anderen; nog meer zullen 
diegenen drill'ken die diJt werk in hete 
vertrekken verrichten, zoals bakkerrs en 
stokers. De Gezondheidsraad merk,t op 
(18): "De staat Florida beveelt voor de 
wintermaanden een concentratie van 
0,8-1,1 mg fluoridefl Water· aan en Voor 
de ZOm<l""'"""""ên 0,6-'-0,8 rr>g/1 .. Ook in 
Oharl<>tte (Sout.h DQkota) voegde men 
een variërende hoeveelheid fluoride toe 
(0,6-1,1 mgjl water) afhankelijk van 
de tempera.tuur. De laatste jaren dringt 
langzamerhand het besef in Amerika 
door, dart niet overal 1 mg/1 optimaal 
behoeft te zijn en dat de wenselijke 
fluorideconcentratie in het water onder 
meer afhankelijk gesteld dient te. wor
den van de water-consumptie. De-ze zal 
op haar beurt door de temperatuur, de 
relatieve vochUgheid en ten dele door 
eet- en drinkgewoonten bepaald wor
den." 

Uit deze opmerking van de Gezond
heidsraad blijkt al hoe dicht men reeds 
bij de gevarengrens balanceert. Uit een 
bescheiden onderzoek schijnt gebleken 
te zijn, dat met een verhoogqe water
consumptie een meer dan evenredig ver
hoogde uiltscheiding van fluoriden ge 
paard kan gaan ( 19), maar wanneer 
men zich daarop zou kunnen verlaten, 
dan zou de aangehaalde opmerking van 
de Gezondheidsraad overbodig zijn ge. 
weest. Inderdaad echter schommelt het 
uitscheidingsvermogen te zeer. ( 20). 

b. Bij de als veilig aangemerkte hoe
veelheid fluoride in het drinkwater 
wordt er van uitgegaan dat het voedsel 
en de genotmiddelen reeds een zekere 
homreelbeid fluoriden bevatten en wel 
0,5 à 1,0 mg per dag, zodat - voorop
gesteld dat de opname van gefluori
deerd walter (ook in voedsel en drank) 
niet meer dan 1 liter per dag zou bedra
gen - de gehele hoeveelheid per dag 
opgenomen fluoriden op 1,5 à 2,0 mg 
zou komen, waarbij aangemerkt moet 
worden dat de fluoriden uit de voeding 
minder actief zijn. (21} Sterk fluoride
houdend zijn o.a. rogge, gerst, zeedieren 
en thee (22), en verder vlees, groente en 
fruit voorzover ze afkomstig zijn uit de 
omgeving van industrieën die fluoriden 
als afvalprod.ukten aan de lucht of aan 
het water afgeven (23}; het fluorgehal· 
te daarvan kan het 5- tot 20-voudige 
van het normale fluorgehalte bedragen. 
(24) Het is duidelijk dat het gebruik 
van rogge, gerst, zeedieren en thee indi
vidueel sterk uiteenloopt. Over de ten 
deze aan de dag getreden verschillen 
tussen de Verenigde Staten, Tiel en Cu
lemborg had men niet vluchtig behoren 
heen te lopen (25), ze hadden te denken 
moeten geven, te meer daar men aan
vamkelijlk. óp grond van een sociologisch 
onderzoek meende te mogen aanne-men 
dat het dieet juist in deze beide Neder
landse plaa.tsen wèl gelijk zou zijn! (26) 
Wanneer men dan nog aanneemt dat 
het fluoride in het gefluorideerde drink
water zou moeten dienen ter vervanging 
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van de fluoriden die onze voorouders 
nog met hun minder gedenatureerde 
voedsel hebben opgenomen ( 27) - een 
bewering die in strijd is met wat de 
Gezondheidsraad hierover opmerkt (28} 
-, dan gaan zij die thans wèl een vol
waardige voeding gebruiken, na de fluo
ridering van het drinkwater de dubbele 
hoeveelheid fluoriden tot zich nemen 
dan die voor hen gewenst is. Een per
soon die veel fluor~dehoudend voedsel 
gebruikt, die veel met gefluorideerd wa
ter bereide thee drinkt en die ook overi
gens veel van dit water gebruikt, loopt 
ernstig gevaar de erkende gevarengrens 
te overschrijden (29), en zulke personen 
zijn iin ons land allesbehalve denkbeel
dig. 

Deze bedenkingen worden gemitigeerd 
als de veiQigheidsgrens van 1,5 ppm 
slechts voor zuigelingen geldt en daarna 
aanzienlijk hoger ligt. Dit is zeer recen
telijk door prof. Houwink in een monde
lilllg'e discussie gesteld. Het bevreemdt 
dan wel, dat dit belangrijke argument 
in· de jarenlange uitvoerige di<Jcussies 
daarvóór noo:iJt naar voren gebracht is. 
Overigens zal er dan wel bijzonder nauw
keulig op moeten worden toegezien, 
dat bij de conservering van babyvoeding 
geen fluorideconcentraties door de ge
bruikelijke indikkingsprocessen ont
staan. 

Nog maar weinig is bekend over het 
synergisme met andere chemicailiiën. Er 
is een ollii"l18tbarende mededeling over 
gedaan: het conserveringsnllddel ethy~ 
leenoxyde kan met fluor een zeer giftige 
verbinding vorffien; het aanmaken van 
een pakje soep met gefluorideerd lei· 
dingwater zou daardoor gevaren kunnen 
opleveren. ( 30) 

AdB: 
Herhaaldelijk hebben tegenstanders 

van fluoridering betoo·gd, dat 
a. water met een natuurlijk gehalte 

aan fluoriden niet hetzelfde iB als kunst
mat~g gefluorideerd water, en dat b. het 
een groot verschil maakt, wat voor 
water gefluorideerd wordt. Daarop 
hoort men strijk en zet geen ander te
genargument, dan da.t er :maar ééD. 

, soort fluor-lonen ·.IB. en !lat <je. gerlllfe 
hoeveelhed-èn ·fluoriden en a.n46'rê zoutelt 
In het drinkwaite:t, anders daa ln het 
voedsel, alle geïoniseerd zijn, d.w.z. in 
hun bestanddelen, de ionen, ontbonden 
2Jijn, en dat door fluort~erin:g slechts het 
aantal reeds aanwezige fluor-ionen ver
meerderd wordt. Deze beweringen mo
gen juist 2Jijn, maar doen nauwelijks ter 
zake. Waar het op aankomt is, wat voor 
andere ionen nog in het drinkwater aan
wezig zijn of te wel welke zot..ten in het 
drinkwater geloniseerd zijn. (31) 

De Amerikaanse wateren die van na
ture omstreeks 1 ppm of meer fluoride 
bevatten, zijn over het algemeen "hard" 
en verkrijgen hun fluorgehalte door cal
ciwnfluoride uit rotsgesteente. (32) 
Juist dit zout wordt echter bij de kunst~ 
matige fluoridering nauwelijks en in ons 
land helemaal niet gebruikt. De ge
meenlijk voor de fluoridering gebruikte 
verbindingen, in ons land natrumfluori
de, silicofluorwaterstofzuur (ook kie~ 
zeifluorwaterstofzuur of silicofluoride
zuur genaamd) en vooral natriumsilico
fluoride, lossen gemakkelijker op en 
zijn actiever. (33} 

Er zijn sterke aanwijzingen, dat o.m. 
een relatief hoog gehalte aan calcium
en eventueel magnesiumionen de toxi
sche werking van de fluorionen beperkt. 
(34). 

In Amerikaanse streken met "zacht" 
water en hoog fluoridegehalte zijn dan 
ook de ernstigste vormen van gevlekt 
tan<!email gevonden. (35) Dit wijst er 
onmiskenbaar op, dat naast het fluori
degehalte ook de verdere chemische sa
menstelling van het water een niet te 
onderschatten rol speelt bij de schade 
(want als zodanig moet het gevlekte 
email worden aangemerkt) die door 
fluoriden kan worden aangericht. Het is 
zelfs de vraag of de verschillende bij de 
kunstmatige fluoridering toegepaste 
fluoriden eender werken. (36) Het is 
dus volstrekt onwetenschappelijk, voor 
elk- drinkwater in ons land 1,0 à 1,2 
ppm fluoride aangewezen te achten. 

Wie met deze verschillen· in· de hoeda
nigheden van het water rekening houdt, 
zal zich ook al hierom .niet meer verba
zen over uiteenlopende uitkomsten van 
onderzoek naar de gevolgen van fluori
den in het drinkwater. 

Het spreekt vanzelf, dat men dit ook 
in het oog moet houden, wanneer men 
van nature fluorhoudend water verge
lijkt met kunstmatig gefluorideerd wa
ter. Bovendien echter is het verschil in 
werking tussen natuurlijke bronwateren 
ep. zorgvuldig nagebootste, dus schijn-

(VERVOLG OP PAGINA 14) 
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baar chemisch wèl identieke kunstmati
g·e wateren in talrijke proeven aange
toond. ( 37). 

Het rapport van de Gezondheidsraad 
houdt dan ook een slag om de arm: 
,,Medische onderzoekingen in enkele ge
bieden waar men sinds 10 jaar kunst
matig het drinkwater heeft gefluori
deerd hebben de gelijkwaardigheid van 
natuurlijk en kunstmatig gefluorideerd 
water waarschijnlijk gemaakt." ( 38) 
(Uiteraard is daarmee nog niets uitge
maakt over nut en onnut, schadelijkheid 
en onschadelijkheid. Ook bepaalde na
tuurlijke bronwateren kunnen bij on
oordeelkWidig gebruik zeer schadelijk 
werken). 

Uiteraard spelen ook de met het voed
sel opgenomen mineralen, met name het 
calcium, een rol (39). 

AdC: 
Uit talrijke publikaties blijkt, dat 

sommige personen bijzonder gevoelig 
voor gefluorideerd drinkwater zijn. Ge
vlekt tandemail is een in de Verenigde 
Staten officieel erkend risico. ( 40) Ver
minderde groei van de gebltselementen 
is zowel geconstateerd (41) als tegen
gesproken ( 42). Eczemen, reumatische 
aandoeningen, ingewandsstoornissen en 
vel-ergering van reeds bestaande ziekten 
zijn gerapporteerd. (43) Er bestaan 
kennelijk geen indicaties om deze ge
voeligheid van te voren te bepalen. Aan 
onderzoek van de gevolgen op lange ter
mtin is men nog nauwelijks toe. ( 44) 

Resumerend: de schematische fluori
dering van het drinkwater met 1,0 à 1,2 
ppm is uit wetenschappelijlt zowel als 
uit maatschappelijk oogpunt bedenke
lijk. 

13 Nog onlangs vertelde de Haarlem
• se arts Molenburgh op de televisie 

van zijn bevindingen met de drinkwa
terfluoridering bij patiënten met huid-

aandoeningen en ingewandstoornissen. 
Reeds in februari 1952 werd in het 
Journat of the American Dental Asso
ciation gewaarschuwd, dat .,low levels 
of fluoride ingestton whieh are general
ly considered to be safe for the general 
populatlon may not be safe for mal-nou
risbed infants and children, because ot 
disturbances in Calcium metabolism". 
Voor een groot gedeelte daartussen ligt 
de bovenvermelde en met name door 
Waldbott en Burgstahier verzamelde ca
suïstiek. Het minste wat te dien aan
zien bij invoering van de drinkwater
fluoridering zou moeten gebeuren, is dat 
de artsen in de onderhavige gebieden 
met nadruk op de mogelijkheid van zul
ke verschijnselen gewezen werden. 

14 Be"":'eringen, ~at ~e~ in Ame~·ika 
• de onschadeliJkheld van de dnnk~ 

waterfluoridering volledig geaccepteerd 
zou hebben (4~, dat slechts enkele indi· 
viduele personen tegen de fluoridering 
zouden gewaarschuwd hebben en van 
buitenlandse bronnen de wetenschappe
lijke waarde niet zou vaststaan ( 46), 
zijn uit de lucht gegrepen. Uit de be~ 
schikbare en bij de Stichting Waak
zaamheid Drinkwater te bekomen docu· 
mentatie blijkt, dat tenminste 250 hoog
leraren en 12 Nobelprijswinnaars zich 
tegen de drinkwaterfluoridering hebben 
uitgesproken, om van talloze andere we
tenschapsmensen niet eens te spreken. 

15 Wat is fluoride in het drinkwater 
• nu: een medicament, een profylac~ 

ticum, een nG.triënt (tn dit geval: voe
dingszout), of "iets geheel eigens (47)? 
De definitie als .,iets geheel eigens" is 
de Centrale Raad voor de Volksgezond· 
beid terecht niet in dank afgenomen. De 
definitie als profylacticum lost niets op; 
de vraag is dan immers, of het een me
dicamenteus dan wel een diätisch pro
fylacticum is, en daarmee zijn we terug 
bij de vraag: is het een medicament of 
een nutriänt? En aangezien geen fysio
logische functie bekend is waarvoor 

fluoride onontbeerlijk is (zie boven sub 
11 a), ben_ ik geneigd het voorshands 
niet als nutriënt en dus wel als medica
ment te beschouwen. Overigens hel ik 
nlet staatsraad mr. Kan (48) over tot 
de mening, dat als fluoride in de zin van 
de geneesmiddelenwet geen medicament 
zou zijn, het dat in het maatschappelijk 
verkeer in elk geval wèlis. De drinkwa
terfluoridering blijft voor mij dus voor
alsnog massamedicatie, zoals ze dat 
voor de Gezondheidsraad in 1960 en 
voor de British Medica! Association in 
1966 en voor prof. Muntendam (48) in 
1970 was, en uit dien hoofde op z'n al
lerminst uitermate bedenkelijk. 

Overigens hebben de voorstanders van 
de drinkwaterfluoridering zich de kans 
laten ontgaan deze vraag fundamenteel 
aan de orde te stellen en te pogen hun 
argumentatie daardoor beter te funde
ren. Zij hebben gesteld (48), "dat het 
drinkwater zonder fluoriden reeds deug
delijk in de zin der wet is; het zou dan 
alleen nog deugdelijker zijn", d.w.z. als 
het gefluorideerd zou worden. Zulk een 
formulering zou eerder acceptabel zijn, 
inO-ien men niet incidenteel, maar alge
meen de deugdelijkheid van het drink~ 
water niet slechts als een grenscrite
rium, maar daarboven als een schaalcri
tefium zou hanteren, en dus niet slechts 
naar een bepaalde minimumkwaliteit, 
maar naar een optimale kwaliteit van 
het drinkwater zou streven. Maar dan 
zou men de optimale deugdelijkheid als 
zodanig onderwerp van onderzoek moe
ten maken en àlle van nature in het 
water voorkomende stoffen daarbij 
mOeten betrekken. Er is hier al onder
zoek over, en het zou zinvol zijn dat op 
te halen en voort te zetten. Dan zou 
evenwel wellicht het inzicht niet ontwe
ken kunnen worden, dat een voor allen 
optimaal drinkwater niet bestaat, en dat 
altijd de minerale samenstelling van het 
drinkwater van invloed op de gezond
heid kan zijn. Een en ander is uiteraard 
vooralsnog enigszins speculatief. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Maar ook dan blijft gelden: "It is an 
entirely new principle that the public 
should in general be forced to consume 
sarnething belleved by the government 
to be good for them." (49) 

16 De vraag naar het precedent, die 
• vele gemoederen bezighoudt, ligt 

moeilijker. Fluoriden zijn al in het 
drinkwater aanwezig, het gaat om de 
verhoging van het fluoridegehalte tot 1 
ppm. De fluoridering zou dus slechts 
een precedent kunnen zijn voor de toe
voeging van stoffen, medicament of 

_ niet, die reeds in het drinkwater aanwe
zig zijn. In discussies blijkt echter tel
kens weer, dat men zich van deze be
perking niet bewust is en het als prece
dent ziet voor de toevoeging ook van 
andere medicamenten aan het drinkwa
ter. Om een boven aangehaalde formule 
te variëren: als de drinkwaterfluoride· 
ring al geen precedent voor de toevoe~ 
ging van medicamenten überhaupt aan 
het drinkwater is, dan wordt ze toch in 
de publieke meningsvonning zo opgevat. 
En dat vind ik dan bedenkelijk genoeg. 

17 Reeds in 1968 stelde het Comité tot 
• Behoud van Zuiver Drinkwater te 

Zeist: .,Ondergetekenden zullen niet in~ 
gaan op spitsvondigheden aangaande de 
vraag of een maatregel als de fluoride
ring van het drinkwater al dan niet In 
strijd is met de W aterleidingwet, màar 
bepalen zich tot de constatering dat de 
Waterleidingwet er niet in voorziet... 
Ondergetekenden (zijn) van mening dat 
een zo rigoureuze ingreep in de persoon
lijke vrijheid slechts dan discutabel zou 
zijn. wanneer... de wet er uitdrukkelijk 
in zou voorzien; zeker wanneer men 
fluoride noch een geneesmiddel, noch 
een profylacticum, noch een voedlngs ... 
middel noemt, maar het ,,fluorideren 
iets geheel eigens" vindt en daarmede 
vanzelf buiten de bestaande wetgeving 
plaatst."' Dit standpunt lijkt nu toene
mende instemming te vinden. 
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18 In ons land wordt nu reeds verhou-
• dingagewijs het meest getluoriw 

deerd, en het neemt daarmee op het 
Europese continent bewesten het IJze
ren Gordijn een volstrekte uitzonde
ringspositie in. Buiten ons land wordt in 
de Angelsaksische en in enkele Oost
bloklanden in noemenswaardige, zij het 
verhoudingsgewijs mindere mate gefluo
rideerd. De Bondsrepubliek, Frankrijk 
en Zweden wijzen de drinkwaterfluori
dering uitdrukkelijk af. 

19 De VVD-commissie schrijft (p. 13, 
• kolom 1): "Ten aanzien van ge

richt onderzoek is er geen methode an
ders dan de drinkwaterfluoridering die 
al meer dan 40 jaar onderzocht is." 
Waarom niet: Ik weet wel: Moeder Na
tuur gaf het voorbeeld met de relatief 
sterk fluoridehoudende wateren in Ame
rika, ·en het lag dus voor de hand eerst 
de werking van fluoride in het drinkwa
ter na te gaan. Maar het moment dat 
men de kunstmatige fluoridering van 
het drinkwater overwoog, had men kun
nen beseffen dat dit een dwangmaatre
gel was. en kunnen onderzoeken hoe 
men de fluoriden langs andere wegen 
zou kunnen laten werken; met andere 
woorden: men had toen al met het on
derzoek naar de alternatieve toedie
ningsmetboden kunnen beginnen, in 
plaats van zich pas door het massieve 
verzet tegen de drinkwaterfluoridering 
op dit idee te laten brengen. Ik besef 
wel, dat de aanvoegende wijs, "had, wa
re, zou", een problematisch argument is, 
en we zitten er nu eenmaal mee; maar 
ik vind het onjuist deze stand van zaken 
als argument aan te voeren zonder te 
vermelden dat er van een verzuim spra
ke is. Trouwens, de situatie biedt iets 
meer vooruitzichten dan de commissie 
schijnt te denken. Zij schrijft (t.a.p.): 
"Overziende wat ten deze reeds in de 
genoemde rapporten van de Gezond
heidsraad en de WHO uitvoerig is ver
meld kan worden geconcludeerd dat 
geen van deze methoden voldoende is 
onderzocht, terwijl zowel het nuttig ef-. 
fect als de toepasbaarheid minder goed 
Is, en de veiligheid twijfelachtig." Zij 
verwijst overigens naar het op dit punt 
ook al niet bemoedigende Advies van de 
GezondheidsrB,i~.d en herhaalt (p. 15, ko
lom 3) haar twijfel aan de reële toepas
baarheid van de onderhavige methoden. 

Reeds In 1968 echter besohreef H. F. M. 
Schmidt ( 50). hoe hij fluoriden locaal 
op het gebit aanbracht en waarom hij 
het een deugdelijke methode vond. Toen 
ik dit. tijdens een discussM! prof .. Hou-

wink voorhield, antwoordde hij mij: 
"wij zien dat anders". Maar daar doe ik 
niets mee. Als Schmidt uitlegt hoe bet 
wèl kan, dan moet Houwlnk (of Iemand 
anders), als hij daar niet aan wil, uit
leggen hoezo Schm.1dt het verkeerd zag. 

20 De VVD-commissie weidt uit over 
• de carii!sbevorderende voedingsge~ 

woonten bij ons volk (p. 12, kolom 3 en 
4) en over de moeilijkheden om daarin 
verandering te brengen (p. 13, kolom 1 
en 2). Ik wil deze moeilijkheden niet 
kleineren, maar ik heb tegen een paar 
dingen in dit verband wel ernstig be
zwaar. Pas In de allerlaatste tijd wordt 
op brede schaal aandacht geschonken 
aan de problemen van de kwaliteit van 
de voeding. De activi~iten van organi
saties als het Ivorén Kruis kregen 
voldoende steun om in noemenswaardige 
mate opgemerkt te worden. Mensen die 
ijverden voor een meer natuurlijke voeM 
ding en uit dien hoofde .,de zachte, ge
denatureerde voeding van een Westerse 
beschaving" en ,.het gebruik van over
matige hoeveelheden suiker op alle mo
menten van de dag" ontrieden en daar
tegenover het gebruik van dingen als 
volkorenbrood en rauwkost aanbevalen, 
werden niet alleen door het publiek, 
maar evenmln door de medische profes
sie serieus genomen. Nu dwingt de nood 
het inzicht af, hij is te hoog gestegen, 
zo hoog dat men nu ook maar meteen 
noodmaatregelen wil. Het verheugt mij 
dat men van zins is nu eindelijk een 
groots opgezette voorlichtingscampagne 
te entameren. Ik blijf mij afvragen, 
waarom de voorstanders van fluoride
ring niet met nog groter hartstocht dan 
waarmee zij de fluoridering voorstaan, 
bij de overheid stormlopen tegen de nog 
steeds welhaast ongebreidelde reclame 
voor notoir ongezonde artikelen in het 
algemeen en snoep in het bijzonder. Ik 
vraag mij verder af, waarom de Maat
schappij" tot Bevordering der Tandheel
kunde geen alarmkreten over de min
derwaardige voeding slaakt. Zij zegt in 
haar resolutie, dat de tandartsen niet 
langer de verantwoordelijkheid voor hun 
patiënten kunnen dragen, als de drink· 
waterfluoridering niet algemeen ·inge
voerd .wordt. Wèl, als de voedingsge
woonten ongewijzigd blijven? Dt vraag 
mij ten slotte af, waarom, àJs men al 
dwangmaatregelen overweegt, niet aan 
een verbod van de meest agressieve 
soorten snoep gedacht wordt. Dt kan me 
moeilijk indenken dat men dan het ont
staan van een nieuw soort criminaliteit, 
zoals bij de "drooglegging" in de Ver
enigde Staten, zou vrezen, snoepsmok
kel... 

Gastheren 
• tn • land " 

WAAR UVVVRIJHEID' 
GERESPECfEERD 
WORDT ... 
RIJnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruimeondergrondseparkeergarage 
direkt naast het hoteL 

rijnhotel rotteldam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
ToL(010j 132900 • T-21840 

WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

ANN01876 

Een doeltreffende bestrijding van onze 
beschavingsziekten - en daar is de ca
rti!s maar één van - is niet mogelijk 
zonder een ingrijpende herziening van 
onze voedingsgewoonten; dit inzicht 
gaat zich nu toch wel baanbreken. Als 
de preventieve tandheelkunde begrepen 
wordt als deel van de preVentieve ge
neeskunde, als Op deze basis gestreefd 
wordt naar een integraal gezondheidsbe
leid en als de moeite genomen wordt tot 
een volledige verantwoording daarvan, 
dan kan het zinvol zijn opnieuw van 
gedachten te wisselen over de toepas
sing van fluoriden. 

21 Ik vat zeer belmopt samen: 
• Ik vind de fluoridering van het 

drinkwater bedenkelijk zolang zlj niet 
in verschillende opzichten consistenter 
en consciëntieuzer beredeneerd wordt 
dan tot nu toe. 

Ik vind de (verdere) fluoridering van 
het drinkwater voorbarig zolang niet 
het binnenkort te verwachten rapport 
van de Gezondheidsraad over de metho
den van alternatieve toediening van 
fluoriden verschenen is. 

Ik Vind de fluoridering van het drink
water ontoelaatbaar 

a. zolang niet voor hen die zulks wen
sen ongefluorideerd water op een bevre
digende wijze beschikbaar wordt gesteld 
(hierover heerst weinig verschil van 
mening meer} ; 

b. zolang de voorlichting over een ge
zonde voeding niet met tenminste de
zelfde kracht ter hand genomen wordt 
(hieraan wil men nu blijkbaar begin
nen) en zolang niet een dienovereen
komstig overheidsbeleid gevoerd wordt 
(daarvan is nog niets te bekennen) ; 

c. zolang niet erkend wordt dat scha
de voor enkelingen niet uitgesloten kan 
worden geacht en. zolang niet de artsen 
in de gefluorideerde gebieden officieel 
op deze mogelijkheid gewezen wordt 
(daar is men blijkbaar nog niet aan 
toe). 

Noten 
1) Rapport 1960, p."" 718 
2) Advies Centrale Raad voor de Volks. 

gezondheid, p. 8 
3) Rapport, p. 8 (onder 8) 
4) Advies Centrale Ra.ad, p. 10/11 
5) Advies Centrale Raad, p. 5, voetnoot 
6) Rapport. p. 28 (onder 6) ~ Advies Cen

b-ale Raad p. 9 (onder 2J 
7) Rapport, pp. 1, 112; Advies Centrale 

Raad, pp. 5, 24 
8) Rapport, p. 1 
9) Rapport, p. 8 

Voor 

Verfijnde 

Disgenoegens 

culinair relaxen op 

de zuid·veluwe bij arnhem 

zalen voor besloten 

partles beschikbaar 

10) 

11) 
12) 

13) 

14) 

15) 
16) 

17) 
lB) 
19) 

20) 

21) 
22) 

23) 
24) 

25) 

26) 

27) 

28) 
29) 

30) 

31) 
32) 
33) 
34) 
35) 
36) 

37) 

38) 
39) 

40) 

41) 

42) 

43) 

44) 

45) 
46) 
47) 

48) 

49) 

50) 

vrijdag 23 juni 1972 · 15 

,.fluoridering van drinkwater", p. 37 
(onder 3) 
Rapport, p. 13 
Te veel om op te noemen, op aanvraag 
verkrijgbaar. O.a. First National 
Symposium on Fluoridation, Washing
ton 1ll<l6 
Hier geldt hetzelfde. O.a.. Button: 
Fluoridation, Melbourne 1960, pp, 11-72 
Hier geldt hetzelfde. O.a. Exner and 
Waldbott: The American Fluoridation 
Expei1ment, New York 1961 
Nederlands Tandartsenblad 1971, p. 252 
Tijdschrift voor Sociale Geneeskunde 
19~. p. 351 
Rapport, pp. 6, 20, 35 
Rapport, p. 49 
Backer Dirks in Tijdschrift voor So
ciale Geneeskunde 1968, p. 194 
o.a. Symposium, pp. 118, 124; vgl. 
Rapport, p. 29 
Rapport, p. 29 
o.a. American Journat of Clinical 
Nutrition 1963, pp. 455-462 
o.a. Symposium, p. 75 
Rheinwald und Oelschläger in Deut
sche Zahnärztliche Zeitschrift 1968, pp. 
128-134 
Rapport, p. 50/51 
Verslag Voorlichtingsdag Arnhem 1961 
p. 19 
Hacker Dirks in HIRO-uitzending 25 
mei 1968 
Rapport, p. 7/8 
o.a. Exner and Waldbott, p. 20 
Reith in Elseviers Weekblad van 30 
maart 1968, p. 18 
o.a. Symposium, pp. 161-176 
Rapport, p. 52/53 
Rapport, pp. 53, 57, 59 
zie noot 31 
Exner and Waldbott, pp. 4, 15, 101/102 
Waldbott in International Archives 
of Allergy 1962, supplement 1 
Dissertaties Marburg, van Ewald 
(1939), König (1939) en Röhling (1940); 
aldaar verdere literatuur 
Rapport, p. 28 
Rapport, p. 29; Symposium, pp, 98/99, 
165 
Pubtic Health Reports 1953, p. 503; 
Journal American Dental Association, 
1956, p. 323, 1962, p. 611 
Tijdschrift voor Tandheelkunde _1966, 
p. 232 
mondelinge lnededeling van Prof. 
Houwink 
Zie noot 12. Met name veie publikaties 
van Waldbott 
Rheinwald und Oelschläger, p. 138; 
Symposium, p. 182 
Rapport, p. 29 
Advies Centrale Raad, p. 12 
Advies Centrale Raad, p. 9 
Bij de, mondelinge behandeling van 
het beroep van Borgdrager en Kort
mann voor de Raad van State op 14 
februari 1969 
Brief van Dr. Hugh Sinclair in Oxford 
Times van 15 februari 1963 
Deutsche Zahnärztliche Zeitschrift 
1968, pp. 148-151 
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,,DE KROMME DISSEL" 
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Den Haag Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle karners met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en kmnge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen. Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 
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• • Dit jaar ever 1ez1 
door l. Rhijnsburger, voor-

lichter van de VVD-fractie in 

de Tweede Kamer. 

Uit de inhoud 
• Regionale rubrieken op de 
pagina's 2 en 4. 

• Onder de Loep op pagina 
3. 

• Op pagina 5 onze rubriek 
De VVD in het parlement. 

• De Vrouwenrubriek op pa
gina 6. 

• Op pagina 7 de rubriek 
Mijn opinie is ... 

Va kantie 
In verband met de zomerva
kantie zal ons blad Vrijheid en 
Democratie tot september 
minder frequent verschijnen. 
Het volgende nummer komt 
pas over een maand uit en 
zal gedateerd zijn: vrijdag 18 
augustus. 

•. Onbegrijpelijk, onverstandig en niet 
in-het belang van het land," aldus rea
geerde maandag Hans Wiegel, de voor
zitter van onze tweede-kamerfracbie op 
het besluit van de twee DS'70-ministers 
Drees en De Brauw niet langer deel uit 
te maken van het kabinet-Biesheuvel, In 
de nacht van zondag op maandag wei
gerden deze bewindslieden akkoord te 
gaan met de bezuinigingsvoorstellen van 
premier Biesheuvel en minister Nelis
sen. Nadat zij hun handtekeningen had
den gezet onder het officiële commui
que (waarin letterlijk staat opgenomen 
dat zij zich niet met de bezuinigings
voorstellen konden verenigen) maakten 
zij een einde aan de samenwerking van 
de vijf regeringspartijen. Twee dagen 
later was het een officieel feit: De vier 
overblijvende partijen KVP, ARP, CRU 
en VVD blijven samen in een kabinet om 
de lopende begrotingsonderhandelingen 
af te maken, die begroting in te dienen 
en te streven naar verkiezingen op kor
te termijn, 

Gejokt 
Nog voor dat moment was in feite de 

verkiezingsstrijd al ontbrand. ln een 
persconferentie maandagochtend in 
Nieuwspoort deelden de twee DS'70-
ministers mee dat zij zich wellBWaar 
niet konden verenigen met de beZUini· 
gingsvoorstellen, maar d t de diepet 
liggende oorzauk was dat ZIJ geen ga
rantie hebben gekregen over de zich In 
de toekol)lst ontV~<i.kkelende loon- en 
prijsbewegingen. Met name door exces
sieve loonstijgingen zouden er opnieuw 
gaten in hun begroting kunnen komen. 
Minister De Brauw deelde voorts mee 
dat hij tijdens de nachtelijke kabinets· 
vergadering nog had geprobeerd cte 
agenda te wijzigen zodat niet eerst over 
de bezuinigingsvoorstellen zou worden 
gesproken maar over lonen en prijzen. 
Hij suggereerde zeer duidelijk dat dit in 
feite de oorzaak van de breuk was ge
weest. 

Met klem heeft de heer Wiegel dtt 
later tijdens een persconferentie in de 
fractiekanJer van de VVD ontkend. HiJ 
betichtte de heer De Brauw er zelfs van 
dat hij de waarheid niet zei en weer
sprak de verslaggever van de Haagse 
Post niet toen deze concludeerde: .,dus 
zij hebben gejokt". 

De heer Wiegel verklaarde dat vol
gens zijn informatie het kabinet ak
koord was gegaan met de agenda, waar
op als punt 1 de bezuinigingsvoorstellen 
stonden en als punt vier de Ionen en 
prijze n.Toen men reeds aan punt 1 
bezig was, stelde minister De Brauw> 
voor eerst punt Vier van de agenda te 
bespreken. In de pers werd later zelfs 
gezegd dat toen eenmaal minister Drees 
stntikelde over de bezuinigingen minis
ter De Brauw alsnog pl'Obeerde het pro
bleem en daarmee de breuk te verleggen 
naar het probleem van de lonen en prij
zen. Ook de heer Wiegel liet tijdens een 
uitzending van Avro's TeleviZier er geen 
misverstand over bestaan dat naar zijn 
mening de heer De Brauw er alsnog een 
argument bij haalde dat niet gold voor 
het ontstaan van de breuk. Hij onthulde 
daarbij dat het kabinet, waarin dus ook 
beide DS'70-bewindslieden zaten, beslo
ten had dat er geen ruimte zou ziJn voor 
een reële loonstijging en dat dit de basis 
zou zijn voor het opstellen van de be
groting. 

De liberale fractieleider beklemtoonde 
dat er in het kabinet reeds overeen
stemming bestond over deze zogenaam
de "nul-lijn", ov r de hoogte van de be
zuinigingen (in totawl zouden die 2,3 
miljard gulden moeten bedragen) en 
over het dekkingsplan (dat tevens zou 
inhouden een stijging van de 'belasting· 
druk), Volgens hem wilden de beide 

bewindslieden dus wel drastisch bezui
nigen maar niet op hun eigen departe
ment . .,Wij gaan niet uit de weg voor 
die verantwoordelijkheid", aldus Hans 
Wiegel, "de huidige financieel-economi
sche situatie van ons land maakt het 
onverantwoord nu op te stappen." 

Het kabinet had inmiddels besloten 
alsnog te proberen - ondanks de zeer 
ver-gaande mededelingen van Drees en 
De Brauw - het kabinet in oude for
matie te formeren. Daarom ontbood hij 
dinsdagochtend DS'70-fractievoorzitter 
Berger bij zich om hierover te praten 
Het antwoord van de heer Berger was 
echter zo duidelijk negatief dat de breuk 
definitief was geworden. 

Hoe onbegrijpelijk de stap van DS'70 
was, bleek ook uit de reacties van de 
informateur, die de schepper was vorig 
jaar van het kabinet-Biesheuvel, prof. 
Steenkamp, Zowel voor de televisie als 
in het Algemeen Dagblad verklaarde hij 
bijzonder teleurgesteld te zijn in zijn 
twee "vrienden" De Brauw en Drees. 
Hij citeerde daarbij Dante: ,,Wie zich 
onttrekt aan de verantwoordelijkheid 
moet branden in het diepst van de hel." 
Hij voegde er aan toe dat hij het hun 
1liet gunde, maar dit citaat was wel op 
hen van toepassing. 

De gang van Biesheuvel naar Koningin 
Juliana betekende voorts een soort ver 
ademing m de koort;;ar·htlge dagen di 
daaraan vcx•raf gingen. Geen enkele ka· 
merfractie had toen zoveel vergaderin
gen achter de rug als de liberale fractie. 
Geen enkele minister had zo veel ver
gaderd als de liberale ministers (zij 
woonden immers ook vele fractieverga
deringen . bij l en geen enkele partij heeft 

zo meegeleefd als de VVD Zowel de 
heren Van Riel en De Wilde van de 
Eerste-Kamerfractie als mevrouw Van 
Someren en de heer Talsma van het 
partijbestuur woonden vrijwel alle verga
deringen bij, Ook het vrijwel voltallige 
hoofdbestuur kwam afgelopen maandag
avond in spoedzitting bijeen op ve-rzoek 
van de heer Wiegel 

Vergadering partijraad 
Of er nog veel vergaderingen zullen 

komen in de komende weken valt op dit 
moment moeilijk te voorspellen, maar 
waarschijnlijk is het wel De afhande
ling van de begrotingsbesprekingen zal 
dit wel noodzakelijk maken. doch tevens 
de naderende verkiezing·eu Bovendien 
heeft Hans Wiegel al verklaard zo spoe· 
dig mogelijk een kamerdebat te wen
sen over de hele gang van zal{en, zodat 
dit zomerreces voor de kamerleden vol
ledig van de baan is 

Ook op een ander front zUllen er bij
zonder drukke tijden naderen Door de 
komende verkiezingen (die volgens Wie-· 
gel zo spoedig mogelijk en liefst in de 
buurt van november moeten worden ge
houden om niet de kans te lopen dat 
vergeten wordt waarom deze verkie
zingen eigenlijk noodzakelijk zijn ge 
1.1.orden) zal htt uug<·liJI'" ·~-,;tuur en it 
het bijzonder het partijsecretariaat bij
zonder worden belast De ve1·huizing naar 
het Thorbeckehuis staat immers boven
dien voor de deur. Tenslotte ziet het er 
naar onze informatie naar uit dat over 
niet al te lange tijd ook een vergadering 
wordt tlitgeschl'e\•en van de partijraad 

Commentaar abortus-wet 
Het spreekt vanzelf dat. als een 

vrouw ongewenst zwanger is, de vraag 
of die zwangerschap zal worden afge
broken, allereerst te harer beoordeling 
staat. Zij heeft daarbij echter - zeker 
bij de huidige stand van de medische 
wetenschap - de hulp van een medicus 
nodig. Zoals dat bij .iedere medische in
greep het geval is, zal deze zich van de 
noodzaak daarvan en de oordeelsvor
ming bij de patiënt vergewissen, alvo
rens tot de ingreep over te gaan. Daar
mee zou kunnen worden volstaan, ware 
het niet dat bij abortus provocatus nog 
een extra dimensie aanwezig is. De in
greep heeft niet alleen betrekking op 
de persoon van de vrouw, maar heeft 
bovendien tot gevolg beëindiging van 
een zich in ontwiklteling beVindende 
vonn van menselijk leven. Nu dit zich 
niet zelf kan verklaren, ligt het voor de 
hand dat waarborgen worden gescha
pen, dat bij de beslissing mede reltening 
gehouden wordt met zijn belangen. 

Animaal 
Het regeerakkoord met betrekking tot 

abortus gaat uit van deze uitgangspun
ten. De algemene lijn daarvan is in het 
wetsontwerp terug te vinden. Het valt 
echter op, dat in de memorie van toe
lichting de indruk wordt gewekt, dat 
wordt uitgegaan van een als het ware 
,.animaal" levensbegrip. Nergens blijkt, 
dat bij de belangenafweging mede reke
ning gehouden dient te worden met de 
toekomstverwachting van de ongeboren 
vrucht. Nergens ook blijkt, dat bij het 
oordeel daarover een belangrijk gewicht 
moet worden toegekend aan het oor. 
deel van de in verwachting zijnde 

vrouw, die toch als eerste geroepen zal 
zijn om aan die toekomstverwachting 
gestalte te geven, als niet tot abortus 
wordt overgegaan. Nu het wetsontwerp 
zélf de mogelijkheid om acht te slaan 
op deze omstandigheden openlaat, ba. 
hoeft dit gebrek in de toelichting niet 
tot wijziging van het ontwerp te leiden. 

De toelichting wekt de indruk, dat het 
de bedoeling is om door de voor~estelde 
wettelijke bepalingen te komen tot een 
verscherping van het repressieve rech
terlijke toezicht. Dat is de opzet van het 
regeerakkoord niet geweest. Uit de slot· 
zin daarvan ,.Tot goed begrip zij nog 
aangetekend, dat bij het bovenstaande 
ervan wordt uitgegaan, dat ter beoorde
ling van de rechter blijft, of in het ge· 
val een medicus heeft gehandeld uit 
strikt medische noodzaak, zonder te 
hebben voldaan aan de onder a, b of c 
genoemde voorwaarden, strafuitslui
tingsgronden aanwezig zijn" blijkt, dat 
de voorwaarden geen betrekking kun
nen hebben op de situaties, waarin 
krachtens bestaande wetgeving en juris
prudentie de medicus gerechtigd is 
abortus provocatus toe te passen, indien 
hij dat op grond van de lidhamelijke of 
geestelijke toestand van de vt·ouw nood
zakelijk acht. De voorwaarden kunnen 
dan ook geen betrekking hebben op de 
zgn. medische - waarin begrepen de 
psychische - indicatie, maar uitsluitend 
op de zgn. sociale indicatie. Een juiste 
toepassing van het akkoord leidt derhal· 
ve niet tot een verscherpte justitiële re. 
pressie, maar tot legalisering van de 
met name in de Stimezo-klinieken ge· 
groeide praktijk. Het is in dit stadium 
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algemeen 
secretar1aat 

Bet algemeeD secretariaat van tie 
lfVB Is cevestigd te Den Haag, Konlu· 
Doneeracht ll, telefoon (0'10)"4100183.. 
Pest.rekeoinc: &7881 ten name van 4e 
lllgemeen IIOOJ'etal'is van de VVD te Dea -.. 

Yrl.JDeld. e.::J. 
democrat1e 

De mlaclie van Vrijheld ea Demeera
tle Is gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Bereogracht 89·B. Hoofdredacteur ea 
voorzitter van de redactiecommissie • 
de -r Pb. 0. Ia Ohapelle. 

De abonnementen-administratie wordt 
Yen.orgd door het; algemeen secretariaat 
-na. Ie VVD, Koningiuuegraeh& 61 te Deu 
Daag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-adminis.tratie_ O'iQ .. 111141). 
Voor adreswijzigingen etc-. wende men 
slch dus tot het algemeen secretariaat. 

Do-lle~-urgd dool' de Xedml mise DagWatl 
UDie, Westblaak 180 (postbus 1124) te 
_......, lel- llt • mm. 

VRIJHftl) EN DEMOCRATIE 

Inpolderingspion Waddenzee 

De Groninger architect Klaas- Ols
meijer heeft in het noorden nogal wat 
opt;ehudding veroorzaakt met een op
zienbarend plan, dat ~ehelst inpoldering 
van de Waddenzee door alle Nederland
se en Westduitse Waddeneilanden met 
dijken aan elkaar te verbinden en af· 
grendeling VaJl d.e Eems door een dam 
met zeeltluizen._ Volgens deze Groninger 
architect is zijn plan de enige remedie 
tegen het verzakken van de bodem van 
Groningen als gevolg van de aardgasbo
ringen. 

De ver vooruitziende Kiitas Alsmeijer 
heeft zijn denkbeelden niet voor zich 
willen houden. Hij heeft zijn plan toe
gezonden aan Gedeputeerde en Provin
ciale Staten van Friesland, Groningen 
en Noord-Holland., aan de ministerraad 
en aan de voorzitters van de fracties in 
de Tweede Kamer. "Als nu alle proble
men die het noorden en ten dele heà 
ons land bezighouden, in één enorm plan 
zouden kunnen worden opgelost zou dit 
voor geslachten na ons bijzonder 
vruchtdragend kunnen zijn", aldus filo
sofeert de Groninger architect: 

Volgens het plan W"'rdt de Eems een 
grote haven. De ·oollard zou in zijn visie 
een haven voor oostelijk Groningen 
kunnen worden. De NAVO-vloot zou er 
zelfs een ligplaats kunnen krijgen, 
waardoor internationale financiering 
mogelijk zou worden. Het plan zal ove
rigens toch vele miljarden guldens moe .. 
ten kosten en zal in EEG-verband gefi
nan'cierd moeten worden. 

Zou.twaterbekken 
Volgens het plan zullen Vlieland, Ter

schelling, Ameland, Schiermonnikoog en 

de Westduitse Waddeneilanden met het 
vasteland worden verbonden. Tussen 
Vlieland en Terschelling moeten sluiz~n 
komen, zodat het westelijk deel van de 
Waddenzee een zoutwaterbekken met 
vogelgebieden kan worden. In de Nst 
van het Waddengebied heeft de heer Ols
meljer grote woon- en recreatiegebie
den ged.a_cht~ al.lmede· de mogelijkheid 
om er een groot internatiQDaal vliegveld 
vOor supersonische vliegtuigen aan te 
leggen. Ook kunnen er experimentele 
landbouw- en veeteeltbedrijven ont
staan. 

De heer Olsmeijer zegt, dat zijn plan 
is geboren uit. de verontrusting over de 
bodemverzakking in het noorden van 
ons land. "Als ze straks op de Wadden
zee ook nog gas gaan winnen, dan zakt 
daar de bodem ook. Stel dat de bodem 
een meter zakt, dan blijft er van de 
eilanden al niet veel meer over, laat 
staan van het wad zelf~ Ik zie mijn plan 
dan ook duidelijk gericht op behoud van 
het waddengebied", aldus de heer Ols
meijer. Er:U laat weten een groot lief
hebber te zijn van het wad. 

Als reactie op het plan van deze Gro
ninger architect laat Rijkswaterstaat 
weten, dat de heer Olsmeijer met zijn 
plan geen rekening houdt met het ver· 
lies, dat zal worden geleden met betrek
king tot de natuur~ Bo-vendien houdt 
hij, aldus Rijkswaterstaat, geen reke
ning met de ernstige concequentie.s, die 
afdamming van de zeegaten zal hebben 
voor de bescherming van de Wadden
eilanden tegen het water van de Noord
zee. 

Is Rijkswaterstaat derhalve niet be· 
paald enthousiast over de plannen van 

de heer Olsmeijer, ook de Landelijke 
vereniging tot behoud van de Wadden
zee heeft ernstige bezwaren. Architect 
Olsmeijer: "De argumenten van de kant 
van de mensen die het wad in stand 
willen houden, gaan niet meer op. Als 
de bodem zakt, is er straks geen wad 
meer. Als er iets gebeuren moet, dan 
nun. Of zijn plan ooit gerealiseerd zal 
kunnen worden, is uiteraard ·nog maar 
zeer de vraag. 't Is in ieder geval een 
feit, dat de heer Olsmeijer met zijn visie 
op de toekomst van het waddengebied 
heel wat tongen heeft losgemaakt. 

Boze brieven 
Volgens staatssecretaris. Vonhoff van 

het ministerie van Cultuur, Recreatie en 
Maatschappelijk Werk is er nimmer een 
toezegging gedaan voor een subsidie 
voor de bouw van het culturele centrum 
in Groningen. Hierover heeft hij bo-~:a 
brieven gekregen van Gedeputeerde Sta
ten van Groningen en het college van b. 
en w. van Groningen. 

De Groninger wethouder W. Hendriks 
houdt er een andere mening op na: "Be
gin juli 1970 heeft de plancommissie via 
Gedeputeerde Staten het bericht gelu·e · 
gen, dat het basisplan van de commissie 
door het ministerie van CRM was geac .. 
cepteerd. De commissie had 550.000 gul
den toegedacht aan het culturele c~n· 
trum in Groningen. Wanceer CRM het 
centrum toen niet gewild !lad, ·dan had
den we heus wel een verzoek gekregen 
om een nieuwe lijst in te dienen. Het 
zou onbegrijpelijk zijn, dat de heer Van
hoff op een door de minister gedane 
toezegging terugkomt", aldus de Gro
ninger wethouder. 

De landbouw • 1n Overijssel 

Daar de Landbouw een niet onbelang ... 
rijk facet is van onze economie (is er 
landelijk geen voordelig saldo van 4 'h 
miljard?) en de provincie Overijsse~ na 
Friesland en Groningen, met 14 pct. van 
het totale rundveebestand als derde op 
de ranglijst van onze provincies staat, 
hebben wij dit maal eens plaa.ts. willen 
inruimen voor een intervi-ew met ir. E. 
Bouma, secretaris bij de OVerijsselse 
Landbouwmaatschappij en sinds de 
laatste verkiezingen VVD-lid van de 
Provinciale Staten van Overijssel. 

Ir. Bouma, een Fries van geboorte, 
overstelpte ons allereerst met reeksen 
cijfers waarvan wij er toch - om een 
indruk te geven van de ontwikkelingen 
van de laatste jaren - enkele zullen 
moeten noemen. Opvallend is bierbij de 
teruggang van het aantal bedrijven en 
tegelijkertijd de schaalvergroting van 
de overgebleven bedrijven. 

Ziehier een greep uit het cijfermate
riaal dat - boewel op zichzelf uiteraard 
droog - boekdelen spreekt. Het aantal 
rundveehouderijbedrijven liep in Over
ijssel gedurende het tijdvak 1959-1971 
terug van 26.171 tot 17.658, d.w.z. ruw 
geschat een vermindering van 35 pct. 
Dat met varkens liep in dezelfde tijd 
terug met 30 pct. en dat met pluimvee 
zelfs met 50 pct. 

Nu de schaalvergroting. In hetzelfde 
tijdvak steeg het aantal bedrijven met 
meer dan twintig koeien van 5 pct. tot 
30 pct. De bedrijven met varkens gaven 
zelfs een verdrievoudiging te zien. En 
verder over varkens gesproken: het 
aantal bedrijven met meer dan twintig 
fokzeugen steeg van 1960 tot 1970 van 
159 tot 1.681. In dat laatste jaar waren 
er in Overijssel zelfs 178 bedrijven die 
meer dan 100 fokzeugen koesterden. En 
d~ aldus ir. Bouma, terwijl tien jaar 
geleden het bezit van 15 fokzeugen al 
heel wat was. Het aantal bedrilven met 
meer dan 200 leghennen tenslotte. nam 
van 1964 tot 1969 toe van 44 tot 191 en 
het aantal boeren dat meer dan 10.000 
slachtkuikens had in dezelfde jaren van 
:l5 tot 131 

Ir. Bouma constateerde in het alge
meen een streven naar vereenvoudiging, 
met dien verstande dat dikwijls een of 

meer bedrijfstakken worden afgestoten. 
Overijssel, aldus het Statenlid, heeft 

in het verleden bepaald niet voorop gelo
pen en doet dat ook nu niet, hoewel er 
een kentering ten goede blijkt op te 
treden. Ik heb sterk de indruk dat dit 
onder meer een kwestie is van menta
liteit: men werkt in Overijssel veel op 
eigen grond en durft niet te veel in de 
waagschaal te stellen. Dat heeft echter 
tot gevolg dat in het oosten van het 
land de inkomens van de boeren aan de 
lage kant zijn. In 1968/1969 had de eige
naar van een boerenbedrijf met meer 
dan 15 hectare een bruto-inkomen van 
gemiddeld ongeveer 13.000 gulden, nau
welijks tweeduizend gulden meer dan 
het (CAO-)loon van een landbouwarbei .. 
der. Voor d·e houders van weidebedrij
ven met meer dan 20 hectare lag dit 
inkomen op· ongeveer 14.000 gulden. Dit 
zijn inkomens waarvan je ni-et kunt blij
ven boeren. 

Er zijn dan ook jaarlijks 500 boeren 
die het boer-zijn als hoofdberoep vaar
wel zeggen. Zij vloeien af, zoals dat 
heet. Er moeten er ook afvloeien, willen 
de ,blijvers voldoende rendement halen. 
:Maar waar afgevloeid wordt moet vol
doende andere werkgelegenheid zijn, in 
de industrie en in de dienstensector. 
Daarom, en nu spreek ik ook als staten
lid, betreur ik het eventueel opheffen 
van de- stimuleringsgebieden, als Zwolle
Kampen, Hardenberg en omgeving en 
niet te vergeten Steenwijk. 

Maar nu de blijvers. Voor de blijvers 
is in de eerste plaats een goede ruilver
kaveling noodzakelijk, wil men volledig 
profijt blijven trekken van de door te 
voeren vernieuwingen. Het is jammer 
dat enkele ruilverkavelingen zijn ge~ 
strand. Ik denk hier bij voorbeeld aan 
Tubbergen. VoOr àe blijvers is- dit niet 
gewoon betreurenswaardig maar zelfs 
om wanhopig over te worden. Ik geloof 
dat wij daarom op flinke schaal uitge~ 
breide voorlichting moeten. blijven ge~ 
ven. 

In nauw verband met de ruilverkave .. 
ling noem ik de waterbeheersing die 
trouwet>JJ de laatste jaren aanzienlijk la 
verbeterd. Men kan gewoon beter het 
water beheersen als er goed verkaveld 
wonlt. 

De bedrijfsovername noemde ir. Beu
ma een moeilijke zaak. Door het groter 
worden van de eenheden wordt een be
drijf immers kapitaalintensiever. Je 
hoeft maar twee of drie kinderen te 
hebben en de één zit voor het blok om 
de ander genoegdoening te geven. Of de 
grondbank dè oplossing is? 

En dan ... Overijssel is een mooie pro
vincie. Willen wij die mooi houden dan 
zal men zich ... en nu spreek ik o.a. tot 
de gemeenteraadsleden... wel degelijk 
bewust moet ,n zijn van het feit dat de 
landbouw bij deze schoonheid een be
langrijke rol speelt. Ik zie het als een 
grote taak voor deze gemeenteraad:sl-e~ 
den, niet zo maar over deze zaken heen 
te tippelen maar deze de nodige aan .. 
dacht te schenken. Volgens de richtlij~ 
nen voor de buitengebieden wil men de 
boer geen "onnodige beperkingen" ope 
leggen, maar wij krijgen wel eens de 
Indruk dat men dit "onnodige" wel eens 
vergeet. Op enkele plaatsen probeert de 
stedebouwkundige met de landbouw sa
men .te spelen om tot een zo goed moge .. 
lijke verdeling en indeling te komen, 
maar niet overal ... 

Men dient in het oog te houden dat 
een landschap niet levend kan blijven 
zonder de boer. Wanneer de bestuurlijke 
plannen de landbouw statisch houden, 
heeft dat tot gevolg dat de landbouw 
verdwijnt en daarmee het landschap. 

F. Ketel ing. bedankt 
voor wethouderschap 
- De heer F. F. F. Ketel ing. heeft zich 
als wethouder en raadslid van Nijmegen 
teruggetrokken. In zijn plaats is tot wet
houder benoemd de VVD-fractievoorzit
ter de heer A. Kruyt. 

De heel" Ketel was voordat hij tot wet
houder werd benoemd, secretaris: van de 
afdeling Nijmegen. Als wethouder be· 
beerde de heer Ketel de portefeuille van 
fina.ncll!n en bedrijven, met o.a. de nuts
bedrijven, de centrale vervoersdienst en 
het slachthuis (dat helaas niet aan de 
EEG..onnen voldeed)'. 



VRIJHSO EN DEMOeRA TIE wijdag 21 juli 1972 • 3 

nder de loep 

praktijk herinner ik me nog heel goed 
de vele m8J.eà dat _ministers uit de kabi
nettren-Drees - tot ··verontwaardiging 
dikwijls van de Kamerleden - met dit 
paardemiddel hun voorstèllen er tracht
ten door te dru.kk:en of onwelgevallige 
rnaties of .amendementen ander de tafel 
te werken. Ook de socialist Suurhoff 
(overigens een bekwaam minister) had 
daar een handje van. En dat ook in de 
Eerste Kamer daarmee gedreigd wordt~ 
is ook al geen unicum. Zo moesten op 11 
maart 1958 de leden van de PvdA-frac
tie in die Kamer er, met vier uitzonde
ringen ook van de KVP-fractie, het 
hoofd buigen toen het Kabinet-Drees, bij 
monde van minister Suurhoff, dreigde 
met aftreden als het wetsontwerp niet 
zou worden aangenomen tot tijdelijke 
verlaging van het rijksdeel in de premie 
van de werkloosheidsverzekering. Alleen 
aldus kon toen dit wetsontwerp (met 30 
tegen 23 stemmen) de Eerste Kamer 
passeren. En voordien was de PvdA
fractie onder dezelfde dreiging van de 
haar geestverwante minister, ook in de 
Tweede Kamer bezweken. 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoei 

Prikkels 
e ANP-bericht over een rede 
van prof. F. Polak, voorzitter van 
DS'70, in een partijvergadering te 
Haarlem: "De toekomst van -het 
kabinet is wankel. Prof. Polak 
verwacht dat de regering~Bies
heuvel in ieder geval tot de derde 
dinsdag in september (het indie
nen van de begroting) zal blijven 
bestaan.'' 

• Dr. H. W. van Pesch, rector 
van het Amsterdams Lyceum, in 
een gesprek met De Telegraaf 
over de jeugd: "Wij ouderen moe· 
ten strijden tegen hun bandeloos
heid, v.andaUsme, ongemanierd
heid, geweldllodiP>eld, taalvergro
ving, ongen-id, Intole
rantie ..,..- maar we moeten dat 
niet doen uit afkeer, niet uit ge .. 
woonte, niet volgens conventie, 
maar juist door onze belangstel
ling, ons inzicht, door onze liefde. 
Daarvoor moeten wij tijd maken 
- óók in deze haastige, jachtige, 
tijdrovende tijd ... " 

e Elseviers Magazine ter inlei
ding van een gesprek met de heer 
Nuyens (aanhanger van Koe
koek): "Wij worden nog eens de 
derde partij in Nederland, let op 
mijn woorden, zei een van trots 
glimmende boer Koekoek toen 
zijn Boerenpartij in 1966 voor een 
onv~acht verHdezingssucces 
zorgde. Vier jaar later was die
zelfde Koekoek de grote verliezer. 
Van de 333 veroverde gemeente
raadszetels bleef slechts een 2-tal 
over. Nog slechts sporadisch 
zorgt Koekoek in de Kamer voor 
rumoer; maar weinig boeren-acti
viteiten halen de parlementaire 
kolommen van de landelijke dag
bladen." 

e Nicolae Ceausescu, president 
van Roemenië: .,Om de toenemen
de westelijke invloeden tegen te 
gaan is het noodzakelijk het lei
derschap van de partij te verster
ken, alsmede het gehele cultureel
artistieke leven in dit land. Er 
moeten slechts één conceptie en 
één ideologie zijn - de revolutio
naire ideologie van de arbeiders
klasse. De kunst moet slechts één 
doel dienen: de socialistische) 
communistische opvoeding.'' 

• Enkele dagen later het Bul
gaarse staatshoofd en partijleider 
Zjiwkow in bijna dezelfde bewoor
dingen; "De rol van scholen eB 
universiteiten als machtige ideolG
gische organen, en de culturele 
activiteiten moeten ondergesoàikt 
Zijn aan de doeleinden va.u. -de 
partU." 

• Motie-inflatie 
In ons nummer van 7 januari j.l. wer

den in deze rubriek onder het kopje: 
,.Oppositionele overdaad" enige kritische 
aantekeningen gemaakt bij het feit, dat 
in de toen afgelopen twee (begrotings)
maanden door de oppositie in de Tweede 
Kamer niet minder dan 200 amende
menten en moties waren ingediend. 
waarvan dan de overgrote meerderheid 
was verworpen. Op de vraag of de oppo
sitie daar - ook van haar kant bezien 
- wel goed aan had gedaan, meenden 
we ontkennend te moeten antwoorden. 
,.Overdaad", zo schreven we, "schaadt 
ook hier. Juist die krankzinnige hoeveel
heid maakt dat geen sterveling zich in 
concreto meer iets van die tegenvoorstel· 
Jen herinnert. Hier geldt ook het bekende 
gezegde van de bomen en het bos". 

Thans, vijf maanden later, heeft mr. 
Aantjes, fractievoorzitter var. de ARP 
in de Tweede Kamer, in zijn partij
blad uitgerekend, dat sinds het optreden 
van het Kabinet-Biesbeuvel op 3 augus
tus 1971 tot en met dinsdag 27 juni (het 
begin van de laatste week vóór het re
ces) in de Kamer alleen aan moties er 
188 waren ingediend. Van deze 188 wa
ren er 18 weer ingetrokken, 25 wevden 
er aangehouden of nog niet beslist, 119 
verworpen en 26 aangenomen. 

Ook de heer Aantjes oefent daarop 
thans de nodige kritiek uit, maar voert 
nog een enigszins ande:.- argument aan, 
waar we het gaarne mee eens kunnen 
zijn. Hij spreekt namelijk van "motie
ontaarding". Weleer diende het parle
ment om met kracht van argumenten 
standpunten te verdedigen of aan te 
vallen en tegenstanders te overtuigen. 
Wat hem hoog zlt, is dat daarvoor he
laas meer en meer de gewoonte in de 
plaats treedt om de Kamer bij Wijze 
van stemming over een motie een uit· 
spraak te laten doen. Er is zelfs al aan
drang uitgeoefend om de mogelijkheid 
te openen moties in te dienen zonder -.t. Wie voor een ~ Bl&ndpunt 
is. hoeft ldet DlfiiR' 1le 1' d' en. Hij 
stemt eenvoudig vóór de moUe .....
dat -pont Is ....... ,.,p_ Of lll' 
.stemt tegen de motie waarin een ander 
standpunt staat. • 

Met kennelijke weemoed stelt de anti
revolutionaire fractievoorzitter vast dat 
de tijd, dat in de Kamer de spanning 
voelbaár werd, omdat een gedegen rede
voering de indruk wekte dat "er wel 
eens een motie zou kunnen worden inge
diend", lang voorbij is. De Kamer argu ... 
menteert minder en minder; zij doet 
meer en meer bij stemming uitspraken. 
Hij erkent, dat het, zo gesteld, mis
schien wat overtrokken is, maar de ten
dens is er onmiskenbaar in weergege
ven. En zijn conclusie, die we onder .. 
ocbrijven, is dat het Nederlandse parle
ment (en wie de schoen past trekke 
hem aan) er goed aan zou doen, het 
debat - en dààrmee tevens de motie -
in ere te herstellen door meer echte dis
cussie en minder apodictische uitspra-
ken. · 

• Het probleem der bindingen 
Van oppositionele zijde kan men met 

een schijn van juistheid geluiden horen 
in de trant van: "Laat die regeringspar
tijen nu maar zwijgen over 4e waarde 
van het parlementaire debat en over het 
gewenste gemeen overleg tussen Rege
ring ez1 Staten-Generaal. De regeriap
partijen zijn met handen .ea Toetea ge
bonden aan hét regeerakkoord~ hetgeen 
het parlementaire debat denatureert of 
zelfs tot een farce maakt". 

Nu klinkt een dergelijke tegenwer
ping van die zijde al heel weinig overtui
gend. Nog op de laatste par'tijraa.dsver
gadering van de Partij van de A-rbeid 
(op 29 mei te Utrecht) werd nadrukke
lijk vastgesteld dat de Partij van de 
Arbeid "op korte tennijn" bereid zou 
zijn tot het aanvaarden van regerings
verantwoordelijkheid ook samen met de 
confessionele partijen, maar al~en on
der voorwaarde van nieuwe verkiezin
gen en "bindende afspraken vooraf", 
waarbij alle regeringspartners zich 
vastleggen om mede te werken aan het 
uitgestippelde ,.progressieve beleid". 

Wat de tegenwoordige regeringspar
tijen wordt verweten zou, wanneer de 
oppositie op haar beurt achter de rege
ringstaf-el zou zitten, door deze dus -op 
dezelfde wijze wnrden toegepast. De 
veronderstelling is niet rewaagd, dat 
het regeerakkoord dan zelfs n6g gede
tldlleerder en de bindingen n6r: hecllter 
zouden zijn. De veridaring ligt voor de 

hand: ook als aanhanger in beginsel van 
een (gematigd) dualisme zal men name
lijk wel m o e t e-n toegeven dat in de 
bestaande omstandigheden en bij onze 
sterke politieke verscheidenheid met de 
daaruit voortvloeiende meer-partijen
kabinetten, duidelijke afspraken en mo~ 
rele binding aan die afspraken onont
koombaar zijn. 

Dat dit de nodige kritische discussie 
en gemeen overleg in openbare commis
sie- en plenaire Kamervergaderingen 
(ook tussen de fraeties waarop het Ka~ 
billet steunt, en de ministers) geenszins 
behoeft uit te sluiten, heeft het afgelo
pen parlementaire jaar toch wel aange
toond. Daar komt nog bij, dat hoe ver
der de normaal vierjarige kabinetsperio
de voortschrijdt, des te meer nieuwe 
problemen zich zullen voordoen, die bij 
het afsluiten van het regeerakkoord nog 
niet te voorzien waren en dailrin dus 
niet zijn opgenomen. 

• Portefeuille-gerammel 
Hetgeen zich laatstelijk in de Eerste 

Kamer heeft voorgedaan bij de beslis
sing over de verhoging van de college
gelden, ligt weer enigszins anders dan 
het boven aangesneden probleem van de 
bindingen. Uiteraard zullen ook de 
Eerste-Kamerleden, behorend tot de 
partijen die geestverwanten in het Kabi· 
net hebben, van nature geneigd zijn ver· 
trouwen te stellen in een dergelijk Kabi
net. Anders dan de fracties (of hun 
voorzitters) in de Tweede Kamer, zijn 
zij echter niet rechtstreeks betrokken 
geweest bij het overleg met de (in)for
mateur en bestaan er voor hen in die 
zin dus ook geen formele bindingen aan 
bepaalde afspraken. 

Hier speelde dat dan ook niet in de 
ee:-.:.te plaats. maar wel dat van het 
stellen der portefeuille- of kabinets
kwestie. V oor minister De Bra uw is de 
verhoging van de collegegelden een zo 
belangrijke 
gen eu tol: . 
àet bij 
v~ ~n 
voorstel zijn oatslag in ie En 
het 'Kabinet, ·dat mede zal bebben over
wogen dat bij een h~ngaan van de mi
nisters van DS'70 de politieke grondslag 
aan het vijfpartijenkabinet zou zijn ont
vallen, had hem kennelijk gemachtigd, 
zelfs de "kabinetskwestie'' te stellen. 

Dat is in beginsel een volstrekt geoor
loofde handeling. Ik mag t.ier in herin
nering brengen, dat nu Wijlen prof. Oud 
meermalen heeft betoogd, dat - mits 
niet lichtvaardig en te veelvuldig toe:
gepast - een minister het voUite recht 
heeft om de portefeuillekwestie (even
tueel: de kabinetskwestie) te stel
len. En dat hij dan ook de plicht 
heeft dat vóór de eindstemming nadruk
kelijk mee te delen, opdat de Kamer 
wete, waar zij aan toe is. Ieder Kamer
lid zal dan, na overleg met zijn/haar 
fractie, in geweten voor zichzelf hebben 
uit te maken wat voor hem of haar het 
zwaarste weegt~ de eventuele bezwaren 
tegen het miriisteriële voorstel dan wel 
het heengaán van de miltister of van 
het Kabinet in zijn geheel. 

V oor dit dilemma stonden ook enkele 
leden van onze eigen Eerste-Kamerfrac
tie, die wegens het niet - of nog niet -
voldoen door de minister aan bepaalde 
voorwaarden, zonder die crisisdreiging 
tegen het voor.stel zouden hebben ge
stem.d. Gezien echter de bijna uitzichtlo
z situatie, welke een kabinetscrisis op 
dit ogenblik zou hebben opgeleVerd, is 
het begrijpelijk, dat zij dit uiteindelijk 
zwaarder hebben laten wegen. En dat 
dan nog afgezien van het feit, dat een 
kabinetscrisis als gevolg van een beslis
sing van de Eerste Kamer nog wel de 

. nodige extra complicaties zou hebben 
opgeleverd. 

• Een stukje historie 
Het stellen van de portefeuille- of ka

binetskwestie is een erkend recht als 
uitvloeisel van onze staatsrechtelijke 
verhoudingen. De toepassing van dat 
recht moet echter we1 uitzondering btlj
ven. Regering en Kamer(m.eerderheld) 
moeten in gemeen overleg tot bet 
uiterste trachten, tot overeenstem~ 
te komen. Ook hler echter hebben de 
socialisten boter Dp .het "hw>fd ~ lwn 
reacties op dit punt na h.et dreigende 
conflict in de Eerste Kamer waren 4an 
ook vrij gematigd. 

utt mljn parlementair-journalistieke 

Precies acht maanden later, op 11 de
cember 1958, kwam het kabinet in de 
Tweede Kamer ten val doordat deze Ka .. 
mer een door de (eveneens socialisti
sche) minister van financiën Hofstra 
onaanvaardbaar verklaard amendem~t 
op het wetsontwerp tot tijdelijke verho .. 
ging van een aantal belastingen noch
tans aanvaardde. Prof Romme heeft 
toen eens uitgerekend, dat in de twee 
jaar van het kabinetsbestaan alleen al 
i:- de Tweede Kamer negen maal het 
,,onaanvaardbaar" had geklonken .. 

• Milieu-theorie en -praktijk 
Theorie en praktijk zijn nogal eens 

met elkaar in tegenspraak, óók op het 
gebied van de bestrijding der milieuver
vuiling. En juist hier is dat zo noodlot
tig omdat er geen terrein is waar de 
individuele mens zulk een belangrijke 
bijdrage kan leveren ter bestrijding van 
een algemeen erkend euvel. 

De links-radicale "alternatieve jeugd", 
die uit talrijke landen naar Stockholm 
was opgetrokken om de internationale 
milieuconferentie aldaar nog eens flink 
"onder druk" te zetten, heeft op het 
haar door de Zweedse overheid royaal 
ter beschikking gestelde en ingerichte 
terrein een onvoorstelbare vuilnisbelt 
achtergelaten. Dat terrein was een door 
de Zweedse autoriteiten gevorderd sport
vliegveld en het leger zette er tenten · 
neer, zorgde voor de sanitaire voorzie .. 

:!;i:t{~~-~-~~~e-~~ --~~.~~~*--~-~~!,~~~i 
li'ièt'~ WicJa4 Si~ l>îilJl!tt 

bladet j., 4aar<na àfloop - en nadat de ' 
mmeu-verontreinigende hasj-wolken wa
ren opgetrokken T eens een kijkje 
gaan nemen. Het resultaat, zoals dat 
door een correspondent van De Tele· 
graaf aan het Zweedse dagblad werd 
ontleend, was een ,bedroevende beves. 
tiging van onze stelling over theorie en 
praktijk met betrekking tot de milieu
verontreiniging. , 
Vijfentwin~ man schoonmaakperso

neel warea al een week met zes vracht
wagens bezig om de -zaak op te ruimen. 
Een van deze wagens bad al dagwerk 
alleen aan het ophalen van ampullen. 
spuitm, plastic zakk.en en ,.,agressieve 
pamfletteD.~'. StapelB 1ompea ,en bergen 
bierbUkken wcirden naar 4e "VUilnisbelt 
gereden. De vel.dkeukea wu ·zo vuil en 
verwaarloosd, ·dat een :zweetae kok hui
lenl. was weggelopeD.. De asfaltweg 
naar de eetplaats was zo glibberig van 
de etensresten, dat deze met ~een brand
weerspuit moest worden scboongespo
ten. Stinkende m Jlalfvei'l1tlte sokken 
en handdoeken, een . berg .kartormen do- , 
zen, kapotte laarzen trof .mea. -..an. vlaK 
naast de vuilnisvaten die de t:mneente 
er had neergezet. Tweeduizead 'nieuwe 
dekens waren W.~gereikt, waarvan er 
nog maar een paar voor .deSinfectie 
overblev;en. Er werden er bij 'Cie -metro
stations aan het andere einde van de 
stad teruggevonden! 

Verschillende ter beschikking gestelde 
tenten waren kapot. Tentkisten en het 
houten interieur waren als brandhout 
gebruikt. Svenska Dagbladet trof nog 
een baardige jongeling op blote voeten 
aan juist voor hij zou afreizen naar Am
sterdam waar de meesten, naar hij ver
telde, nu naar toe waren gegaan. Hem 
werd gevraagd: "Vind je het juist, dat 
jij en je kameraden dit kamp zo achter
laten?" Het ,.antwoord" kwam met een 
schouderophalen: "Misschie_n hadden ze 
haast." · 

De juistheid van het motto: "Verbeter 
de wereld en begin bij jezelf," is tot 
deze kring kennelijk nog niet doorge
drongen! 

• Nog eens: Thorbecke 
In ons vorige HYMIIlet" bn ik "1nf4 

waardering melding .maks van - 'IJ& 
aantrekkelijke Thorbecke-nummer van 
,.Uitleg". ·het weekblad vm het mi:nisterie 
vll41 onderwijs en wetenscàappen. {)p 2B 
jun1 jl. is :inmiddels -nog .ee111. tweede ea 
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Nieuw VVD-raadslid 
in Castricum 

CAS'miCUM - In de gemeenteraad 
van oastricum Is VVD-raadslid J. Deet
man wegens (te) drukke werkzaamhe
den afgetreden. Zijn opvolger is dr. ir. 
P. J. Kreijger. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Circuitplan bedreigt Peel 
De Haagse dierenat:ts dr. Remko E. 

de Maar maakt zich ernstig ongerust 
over de plannen in de Peel een auto
resp. motor·, karting- en wieiercircuit 
aan te leggen. "Nauwelijks is de aanval 
van de auto- en motorsportorganisato
ren op het eiland Texel afgeslagen 
dankzij de activiteiten van een aantal 
actiegroepen, of we worden uit de sector 
van de raceliefhebbers geconfronteerd 
met een nieuwe aanval op onze leef
baarheid," aldus dr. De Maar in een 
brief aan onze redactie. 

Het is mij uit 'de aard der zaak niet 
bekend in hoeverre de vroede, door ons 
gekozen vaderen, daar reeds milieube
wust zijn, maar zo .-zij dit inderdaad 
zouden zijn, dan moeten zij ongetwijfeld 
kennis genomen hebben van de vele pu
blicaties op het gebied van de milieupro
bt'elnatiek en enig _inzicht hebben ver
worven over wat nog wel en wat beslist 
niet meer wenselijk is, schrijft dr. De 
Maar. 

Zij zullen kennis hebben moeten ne
men van de gedachten van de Club van 
Rome, tle limiteiten van de groei van de 
economie en van de gedachten of beter 
de filosofie die de grondslag is van de 
blauwdruk voor overleving. 

Dit- afremmen van de economische 
groei is niet de industriële bedrijvigheid, 
maar wel die economische bedrijvigheid 
die opzettelijk gecreëerd wordt zonder 

duidelijk industrieel doel. Kortom, over
al waar de schade aan het milieu en de 
te verwachten -hoeveelheid pollutie gro
te!' is dan de economische winst voor 
een beperkte groep, dient de economi
sche groei te worden afgeremd. 

Landschappelijk 
De plaats waar het circuit zich zal 

gaan bevinden is eeD. bijzonder land
schappelijk· gebied. Reed~ thans door
kruist door een tweetal noodzakelijke 
snelwegen is van de Peelstreek nog 
maar weinig over. ·Maar dat weinige 
dient dan -ook bewaard te worden. De 
gehele oude Peelstreek, hoe veranderd 
ook, is desondanks nog steeds een ge
bied van rust en ruimte en als zodanig 
dient het een beschermd landschap te 
zijn. 

Duizenden echte recreatiezoekers 
kunnen daarvan genieten, wanneer zij 
dit doen gespreid en in rust. Een auto
circuit verstoort dit evenwicht, en wel 
door een vijftal polluties. 
• Door het geluid van de motoren op 
en om de baan en de geluidshinder t.g.v. 
de microfooninstallaties. 
• Doof-het veroorzaken van massaverp 
plaatsingen naar een enkel punt. 
• ·Door het propageren van snelheid 
per auto en het overtrekken van de 
waarde daarvan middels een coureurs-

ct 

mentaliteit, die op onze wegen niet 
meer past. 
e Door het vergroten van de reëele 
mogelijkheid tot een hoger aantal auto· 
ongelukken op de dagen van de races. 
• Door het vernietigen van weer een 
stti.k landschap in ruil voor asfalt en 
parkeerterrein~n. 

Gezien de bevolkingsdichtheid van ons 
land, de schaarste aan rust en ruimte, 
de overvolle wegen gedurende het week
einde en het hoge aantal dodelijke onge
lukken, is het aanleggen van een auto· 
circuit nu in hoge mate schadelijk voor 
de mens en zijn milieu of zo u wilt voor 
de totale leefbaarheid, meent dr. De 
Máar. 

Omwonenden (in een grote straal) 
zullen extra psychlach belast worden. 
Iets waarom zij niet gevraagd hebben. 

Dit alles en nog veel meer maakt dat 
de leefbaarheidebalans negatief is, wan
neer een dergelijk autocircuit zou wor
den aangelegd. 

Ik hoop dat de bevoegde autoriteiten 
thans zelf de wijsheid bezitten cm neen 
te durven zeggen en dat, het niet weer 
actiegroepen zullen moeten zijn die de 
volkswil vertegenwoordigen. Het al of 
niet doorgaan van deze plannen kan een 
testcase zijn voor het begrijpen van de 
filosofie van de limiteiten van de groei 
en de blauwdruk voor overleving, aldus 
besluit dr. De Maar. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven ~· 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

Afscheid van raadslid Hamm 

De fractie van de VVD in de Amsterp 
damse gemeenteraad heeft opnieuw af
scheid moeten nemen van een van haar 
oud-gedienden. Dit maal was het de 
heer G. K. J. M. Hamm die de raad na 
een zeer werkzame en vruchtbare perio
de vaarwel zei. Dat gebeurde eind juni. 
Het was voor de derde maal sinds de 
gemeenteraadsverkiezingen dat in de li
berale fractie in Amsterdam een wisse
ling van de wacht optreedt. Eerst ver
liet vorig jaar mevrouw L. Vonhoff
Luijendijk haar vertrouwde plaats aan 
het Prinsenhof nadat haar man tot het 
ambt van staatssecretaris van crm was 
geroepen. En zeer onlangs zette de heer 
G. W. Keja een streep onder zijn loop
baan als raadslid vanwege zijn benoe
ming tot lid van de Tweede Kamer en 
zijn verhuizing naar een andere gep 
meente onder de rook van de hoofdstad. 

De heer Hamm heeft vele jaren deel 
uitgemaakt van de Amsterdamse ge
meenterarul. Tot de raadsverkiezingen 
bezette hij voor de VVD een zetel in het 
college van b. en w., waar hij onder 
meer de portefeuille van economische 
zaken beheerde. 

In tegenstelling tot zijn collega's van 
andere partijen en uit eigen kring die 
de Amsterdamse raad met enige wrok 
dan wel met ongezouten kritiek de rug 
toekeerde, liet de heer Hamm kritische 
opmerkingen over Amsterdam en haar 
bestuur achterwege. Hij volstond met 
een aantal adviezen. 

,.Ik wil niet aanmatigend zijn en de 
raad even komen doceren wat hij te 

G. K. J. M. HAMM 

doen en te laten heeft, maar ik wil toch 
niet nalaten een paar adviezen te geven 
die ik van groot belang acht voor de 
stad, waarvoor ik altijd met hart en ziel 
heb gewerkt," aldus de heer Hamm. 

Hij somde op: Amsterdam moet zich 
niet beperken tot een positie als toeristi
sche hoofdstad van het land, maar moet 
ook economische hoofdstad zijn. Am
sterdam moet geen stad worden met de 
meest besproken, maar minst voltooide 
metro. De stad moet niet protesteren 
zonder te vergeten waarom het gaat. De 
gemeenteraad moet niet het verleden af
breken, maar dat omzichtig aanpassen 

/aan veranderde omstandigheden. De 
raad moet niet in het openbaar vergade· 

ren voor de toeschouwers alleen. Burge
meester dr. I. Samkalden die de heer 
Hamm altijd een warm hart heeft toe
gedragen, gebruikte in zijn afscheids
teespraak een aantal voetbaltermen. Hij 
sprak onder meer over het 4·2-4-sys
teem, maar verklaarde dat dit in het 
geval van de heer Harurn beter een 
2-4-2 systeem genoemd kon worden. De 
heer Hamm is achtereenvolgens twee 
jaar raadslid, vervolgens vier jaar wet
houder en ten slotte weer twee jaar 
raadslid geweest. 

De burgemeester wees op de nuttige 
zaken die er tijdens het bewind van de 
heer Hamm als wethouder tot stand zijn 
gekomen. Met name het openbaar ver
voersplan "Lijnen van morgen" werd 
daarbij op de voorgrond geplaatst. 

Verder memoreerde hij de karakter
eigenschappen van de als een minzaam 
man bekend staande oud-wethouder. 
"Een belangrijke figuur voor de hand
having van de vriendschappelijke sfeer 
in het college van burgemeester en wet
houders in de Yorige vierjarige periode," 
zoals hij het uitdrukte, 

De heer Hamm is inmiddels in de Am
sterdamse raad opgevolgd door drs. R. 
Groothoff. Oorspronkelijk zou zijn 
plaats worden ingenomen door de heer 
H. Ooms. Laatstgenoemde trok zich 
echter vrijwillig terug, omdat de fractie 
na het vertrek van mevrouw Vonhoff 
dringend verlegen zit om een specialist 
op het gebied van het onderwijs. Drs. 
Groothoff is leraar aan de Breitner-HA~ 
VO in Amsterdam. 
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In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J, E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD~fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle~ 
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

Kamerfractie zoekt 
stafmedewerker 

De Tweede-Kamerfractie van de 
VVD wenst haar staf uit te brei
den. Zij zoekt een medewerker die 
in staat is de afzonderlijke leden 
van de fractie met name op het 
gebied van de correspondentie 
terzijde te staan. Deze correspon
dentie vergt, door de veelal spe
cialistische onderwerpen op alle 
mogelijke terreinen, veel tijd Yan 
de Kamerleden. 

Gedacht wordt aan een acade
micus, met bij voorkeur een poli
ticologische opleiding of grote in
tevesse daarin. Ook journalisten 
die de weg weten in de papier
massa waarmee Kamerleden te 
maken hebben, kunnen naar deze 
functie solliciteren. 

De salari~ring zal zijn aange
past aan de belangrijkheid van de 
functie en de verantwoordelijk
heid die de te benoemen medewer
ker zal gaan dragen. 

Gelieve uw sollicitatiebrief te 
zenden aan de secretaris van de 
fractie, mr. A. Geurtsen, Binnen
hof 1 A, Den Haag. Ook voor na
dere inlichtingen kunt u zich tot 
hem wenden. 
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De- VVD • 1n het parlement 

Waren de emoties in de Tweede Ka
mer over de voorgestelde verhoging van 
de college-gelden al hoog opgelaaid, de 
Eerste Kamer heeft zowaar vlak voor 
het begin van het zomer-reces nog voor 
extra politiek vuurwerk gezorgd. Alle 
fracties in de Senaat wilden dit hete 
hangijzer niet opblazen tot een politiek 
conflict, maar niettemin zag het er lan
ge tijd naar uit, dat met de oppositie 
ook uit het regeringskamp er zoveel te
genstemmers zouden zijn, dat het voor
stel dreigde te worden verworpen. Minis
ter De Brauw sprak toen de zware 
woorden uit, dat hij verwerping zou 
zien als een bewijs, dat de Kamer geen 
vertrouwen heeft in het kabinetsbeleid. 
Dat betekende dus aftreden van het ka
binet-Biesheuvel en voor dit dreigement 
zijn de meeste tegenstanders van de 
verhoging uit het regeringskarop toen 
door de knieën gegaan. Met 39 tegen 34 
stemmen is de verhoging van de colle
gegelden ten slOtte aanvaard. Prof. Zou
tendijk was in het felle debat de kriti
sche woordvoerder voor de VVD-fractie. 

Collegegelden 
Intussen was het wetsontwerp ook in 

de Tweede Kamer er met de hakken 
over de sloot doorgesleept. Hier liet dr. 
Van Dijk een kritisch VVD-geluid ho
ren. Hij zei over de voorstellen weinig 
reden tot juichen te hebben. Er is met 
andere nog aanhangige voorstellen spra
ke van een mammoet-operatie, waarmee 
tot nu toe slechte ervaringen zijn opge
daan., Nuchter, economisch en stoffelijk 

· beschouwd, zijn de verhogingen van f 10 
tot /100 (inschrijfgeld) en van 
I 200 tot f 1.000 (collegegeld) niet 
meer dan bescheiden prijsbijstellingen, 
in aanmerking nemende, dat het colle
gegeld in 1876 op f 200 werd vastge
steld. Niettemin komt vooral de ver
hoging tot f 1.000 hard aan, met name 
bij de middelbare inkomens,- die boven
dien te verwerken krijgen een verho
ging met het volle pond van school- en 
cursusgeldea en een belastingverhoging, 
als de reg.e-rlng hierin althans haar zin 
krijgt. De minister (De Brauw) heeft 
gezegd, dat hij met de onderhavige voor
stellen het regeer-akkoord nakomt; in
derdaad compenseert hij redelijk, maar 
van een echte herstructurering is nog 
geen sprake, aldus dr. Van Dijk, die er 
aan herinnerde, dat tussen plm. 1950 en 
1965 oprecht geloof werd gehecht aan 
gratis onderwijs, maar deze droom is 
helaas wreed verstoord door economi
sche omstandigheden: de inflatie leidde 
tot de ontdekking, dat een autonome 
groei van de onderwijs-uitgaven er toe 
zou leiden dat omstreeks 1990 bijna hon
derd procent van ons nationaal inkomen 
aan het onderwijs besteed zou moeten 
worden.- Ons spreekt de "investeringsge· 
dachte" aan; onderwijs is een indivi
dueel goed; ieder is verantwciorde!Lijk 
voor zijn eigen levensloop. Nadrukkelijk 
stelde dr. Van Dijk, dat de VVD geen 
financiäle barrières - groter dan voor· 
heen - wenst. Onze afgevaardigde 
vroeg overigens vooral aandacht voor 
de positie van de werkstudenten, het
geen door de bewindsman werd afgewe
zen, en voor spreiding van de betaling 
van de collegegelden, hetgeen de minis
tet· toezegde te willen overwegen. 

Met afgevaardigden van de andere re
geringspartijen zag dr. Van Dijk één 
poging tot verzachting van de voorge
stelde maatregelen met succes be
kroond. Een amendement om de nume
rus fixus tot twee jaar te beperken -
de minister had Vijf jaar voorgesteld -
werd aangenomen; een amendement van 
de oppositie er één jaar van te maken, 
werd verworpen. De minister zegde toe 
het amendement van de regeringsfrac· 
ties te zullen uitvoeren. 

Steun aan de pers 
Minder succes had dr. Van Dijk met 

een motie over de steun aan de (noodlij
dende) pers, een voorstel waarover de 
meningen in de Tweede Kamer sterk 
verdeeld waren. Hij had die motie met 
dhr. Verwoert (DS'70) ingediend In die 
motie werden de subsidievoorstellen af
gewezen, o.m. omdat de noodzakelijke 
sanering van de pers (nog) in volle 
gang is. de verscheidenheid van infor
matie en van opinie in ons land niet in 
gevaar is en omdat de voorgestelde ver· 
deling van de subsidiëring tot grote on· 
rechtvaardigheden en concurrentiever· 
valsing zou leiden. Ook oordeelde dr. 
Van Dijk het onjuist dat de financiering 
van de subsidies via verhoging van de 
Juister- en kijkgelden zal gaan. 

Het beste in de voorstellen van de 
regering noemde dr. Van Dijk nog de 
maatregelen op het gebied van de kre-

dietfaciliteiten. Onze afgevaardigde 
wees er overigens op, dat de voorgestel
de subsidiëring de saneringstendensen 
ongunstig kan beïnvloeden. Het kan nu 
wel eens minder aantrekkelijk worden 
samenwerkingsvormen te zoeken, meen
de dr. Van Dijk, die verder o.a. van 
oordeel was, dat sanering niet alleen 
commerciëel van betekenis zal zijn, 
maar ook in journalistiek opzicht, om
dat financieel gezonde bedrijven meer 
middelen voor de redacties bes,chikbaar 
zullen kunnen stellen. Dr. Van Dijk 
somde drie redenen op, waarom de 
VVD-fractie de steun aan de pers niet 
nodig oordeelde: 

1. Een gedeelte van het geld vloeit 
daarheen waar het niet nodig is. De Te
legraaf, het Algemeen Dagblad en vele 
regionale kranten zijn goed. gerunde be
drijven, die voor zichzelf geen financi~le 
hulp nodig hebben; 

2. Het andere deel van het geld ver
dwijnt in een bodemloze put, daar vele 
bedrijven structureel emstig verouderd 
zijn en in het verleden reeds de slag om 
het bestaan hebben verloren; 

3. De wijze van verdeling leidt regel
recht tot concurrentievervals-ing. 

In de discussie speelde nog een geheel 
andere kwestie mee, nl. het plan om 
voor de NOS een eigen nieuwsdienst in 
het leven te roepen, waardoor die van 
het ANP zou komen te vervallen. Dit 
plan ontmoette niet alleen bij de VVD 
ernstig bezwaar, maar ook bij andere 
fracties. Er kwam dan ook een motie 
waarin de Kamer als haar oordeel zou 
moeten uitspreken, dat een eigen 
nieuwsdienst van de NOS kostenver~ 
_hogend werkt en -dat het ANP de radio
nieuwsdienst zou moeten blijven ver
zorgen. Stemming over deze motie 
werd echter aangehouden tot de begro
ting van CRM aan de orde komt. 

Financiën 
Het debat over het begrotingsbeleid 

heeft in feite w-einig opgeleverd, omdat 
de zgn; VoorjaarsnOta niet' tnèer tlap 
een momentopname was en náuwelijks 
of Diets onthulde over de naaste toe
komst. Terecht merkte de heer Joekes 
op, dat niet te beoordelen viel wat de 
uitwerking van de beleidsvoornemens 
zal zijn. Die bleven vrijwel geheel ver
borgen en daarop zullen we tot de derde 
dinsdag van september moeten wachten. 
Zijn nogal kritisch gestemd betoog ein
digde de heer Joekes met de opmerking, 
dat het verschijnsel van de begrotings
ovetschrijdingen nooit met volle effecti
viteit te lijf gegaan zal kUlUlen wor
den wanneer niet de gehele ambtelijke 
dienst meer dan nu doortrokken wordt 
van het kostenbewustzijn en het voort
durend streven naar het _betrachten van
de uiterste zuinigheid, die nog voorna
melijk met de wensen van Financi~n 
worden geassocieerd. Dat is een kwestie 
van mentaliteit. Het is natuurlijk de 
verantwoordelijkheid van alle ministers 
Qm die mentaliteit zoveel mogelijk op 
hun departementen te doen doordringen. 
Tegelijkertijd zou het nuttig zijn als 
ook alle Kamercommissies de begrotin
gen van hun departementen met een 
meer comptabel oog zouden bekijken. 
De stukken hadden bij de heer Joekes 
overigens nog eens dik onderstreept hoe 
geling de speelruimte van ieder kabinet 
is geworden om binnen de begroting 
verschuivingen aan te brengen, compen· 
saties te vinden, omdat een zo groot 
deel van de uitgaven in wezen helemaal 
niet uit de begrotingswetten- voortvloeit 
maar uit achterliggende wetten. die kei
harde verplichtingen scheppen, waar 
niet aan te ontkomen is. De VVD-fractie 
gelooft niet, dat er zo kan worden door
gegaan, Aan een algemene bezinning 
zal niet te ontkomen zijn, zo meende de 
heer J oekes. 

Had laatstgenoemde een meer alge
meen beeld geschetst, drs. Van Aarden
ne ging op een groot aantal details in, 
zoals de verscherpte inflatie, de werkge
legenheid, de lonen en prijzen, de belas~ 
tingopbrengsten (de opbrengst van de 
vermogensbelasting blijft achter door 
vermindering van overig inkomen!), de 
tekorten bij o.m. de PTT, de toene-, 
mende kosten voor de volkshuisvesting, 
de sociale voorzieningen, enz. enz. 

Kosten ziekenhuizen 
De vaste commissie voor de volksge

zondheid der Tweede Kamer heeft zich 
uitvoerig beziggehouden met de kosten~ 
ontwikkeling binnen de ziekenhuizen. 
Voor de VVD-fractie heeft mevr. Veder
Smit in deze diScussie een belangrijke 
rol gespeeld, waaruit uiteindelijk een 

gezamenlijke motie 1'esultee1·de, die al
leen m~t de stemmen van de communis
ten tegen is aanvaard. 

Een belangrijk onderdeel van de kos-
ten vari de ziekenhuizen wordt gevormd 
door de rol, die de specialisten daarin 
spelen, omdat zij het zijn die het OP· 
name- en ontslagbeleid bepalen. Nu wil-
de dr. Dolman (PvdA) dat de minister 
in het totale onderzoek naar de kosten
ontwikkeling binnen de ziekenhuizen, 
ook een onderzoek naar de algemene 
inkomenspolitiek en de positie van de 
specialisten daarin zou instellen. Er ---
kwam een ontwerp-motie met het ver~ 
zoek aan de minister om op korte 
termijn een onderzoek te doen 
instellen naar hoogte en structuur 
van het arbeidsinkomen van de specia
listen. De VVD voelde voor deze opzet 
niet, omdat ze geen behoefte had aan 
een uitspraak over de inkomenspolitiek. 
Wel was de fractie voor een onderzoek 
naar het arbeidsinkomen van de specia
listen en dit in relatle tot de kostenont· 
wikkeling in de gezondheidszorg. In de 
motivering van dit standpunt wees 
mevr. Veder-Smit er bovendien op, dat 
er ten aanzien van het inkomen der spe
clàlisten zeer veel misverstanden be
staan. -Men verwart vaak bruto-inkomen 
met rietto-inkomen. Vergeten wordt, dat 
dit ink,omen in een betrekkelijk korte 
periode moet worden opgebouwd, aan
gezien specialisten een zeer lange oplei
ding moeten volgen. Daar kwam bij, dat 
tijdens de onderhavige discussie de wet· 
telijke voorziening t.b.v. een oudedag 
voor vrije beroepen nog niet was aan
vaard. Teneinde het ook door de VVD· 
fractie gewenste onderzoek naar de kos
tenontwikkeling in de ziekenhuizen niet 
in gevaar te brengen bracht intern over-
leg de vaste commissie er toe een motie 
te ontwerpen, waarin de regering wordt 
verzocht een onderzoek naar structuur, 
hoogte en ontwikkeling van de ai'beids· 
inkomens van medische specialisten in 
te stellen en daartoe- het overleg met de 
medische specialisten te openen. Deze 
motie van de vaste commissie werd met 
overgrote meerderheid overgenomen. Zij 
werd daarna in de -plenaire verga9~,-~;~.:~ 
áanvaard, met alteen de stemmen vàa'· 
de CPN tegen. 

Varia 
Vermelden we van de verdere debat

ten over een aantal uiteenlopende onder
werpen in de eerste plaats, dat mr. Ko· 
ning ten aanzien van een nieuw mllitair 
strafprocesrecht zijn standpunt deels 
verwezenlijkt zag. 

Bij de discussie over de "Raming der 
voor de Tweede Kame:r;- benodigde uitga
ven" zei mej. mr. Kappeyne van de co,. 
pello het toe te juichen, dat meer dan 
voorheen een' kostenbewaking zal 
plaatsvinden. In dit verband merkte 
onze afgevaardigde op, dat een grotere 
zorgvuldigheid en een meer zakelijke 
afweging - bijv. bij het gebruik van de 
telefoon en voor het maken van foto· 
kopieën - dienen plaats te vinden. 
Mej. Kappeyne vroeg voorts aandacht 
voor het parkeerprobleem op het Bin
nenhof. 

Aan het debat over mondelinge vra
gen betreffende het vormingswerk, ge
steld door de heer Masman en mevr. 
Haas-Berger, hebben voor onze fractie 
mevr. Veder-Smit en de heren Van Dijk 
en Portheïne deelgenomen. 

Family-planning 
Het vraagstuk van de family-plan

ning, met name in ~>ntwikkelingslanden, 
was_- het onderwerp van een interpellatie 
van de heer Engwirda (D'66), waarbij 
voor de VVD-fractie de heer Waalkens 
sprak. Hij zei de mening der interpellant, 
dat, als er nu maar voldoende geld en 
technisch-organisatorische hulp wordt 
gegeven de zaak tot een oplossing kan 
komen, niet te delen. Terughoudendheid 
in de hulpverlening van de zijde der 
ontwikkelde landen leek hem nodig. Zo 
vond hij inpassing van de problematiek 
in het brede en deskundige kader van 
de Wereldgezondheidsorganisatie, die 
nauwe relaties onderhoudt met het ge
zinsplanniilgsfonds van de VN, een goe
de zaak. 

Een motie van de heer Engwirda c.s., 
' waarin de regering wordt uitgenodigd 
om terug te komen op haar besluit geen 
bilaterale hulpprojecten op het gebied 
van family-planning in de ontwikke· 
lingslanden meer te zullen voortzetten, 
resp. entameren, werd, ten slotte, mede 
op verzoek van de VVD-fractie aange
houden. 

VERVOLG OP PAGINA 7 



6 - vriJdag 21 juli 1972 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

VRUHHD EN DEHIO~ATI! 

Verantwoordelijkheid 

Op de landdag in Hengelo ·sprak me~ 
vrouw Van Someren oYer het gebrek 
aan vertrouwen in de regering van veel 
mensen en over de onbevredigende 
structuur. Er was toen geen gelegenheid 
er op in te gaan, doordat wij geducht in 
tijdnood zaten, maar graag wil ik er 
hier een paar woorden over zeggen. 

Onze staatkundige structuur is inder
daad zodanig dat gewone burgers zich 
ver af Yoelen van de regerende instan
ties. Voor deze hele maatschappij geldt 
dit in nog veel sterkere mate; die is zo 
ingewikkeld geworden, dat die gewone 
burgers er totaal geen kijk op hebben 
en het gevoel hebben gekregen, dat zij 
meegesleurd worden in een gebeuren, 
dat over hen heen komt. 

Zij vergeten daarbij, dat zij zelf die 
regering gewild hebben, omdat die het 
resultaat is van hun stemmen. En zij 
vergeten dat zij samen de maatschappij 
vormen en dat het ingewikkelde econo
mische le-ven het gevolg is van hun aller 
doen of laten. Zij vergeten, dat uiteinde
lijk zij samen de verantwoordelijkheid 
dragen. 

Maar in een gezamenlijke verant
woordelijkheid gaat het zicht op de per
soonlijke verantwoordelijkheid verloren. 
En de sociale voorzieningen, welk een 
groot goed ook, werken het verlies van 
Yerantwoordelijkheidsbesef nog verder 
in de hand. Er wordt immers voor je 
gezorgd! 

"Ze moesten ... " Nooit: "wij moe
ten ... ik moet ... " 

Men is "krities", men verlangt in
spraak, medezeggenschap, macht ... 
maar verantwoordelijkheid schijnt daar 
niet aan te pas te komen. 

Dit tekort aan verantwoordelijkheids
besef is te betreuren. Gevoel van ver
antwoordelijkheid geeft gevoel van 
eigenwaarde en maakt een mens eerst 
recht tot een volwassen mens; maakt 
hem bereid zijn beste krachten in te 
spannen voor zichzelf en anderen. Ge
voel van verantwoordelijkheid bij allen 
zou een grote factor zijn in de veront
rustende situatie waarin de mensheid nu 
verkeert. 

Daarom is het zo jammer dat in de 
motie die op de algemene Yergadering 
in Nijmegen is aangenomen, dat woor-d 
verantwoordelijkheid helemaal niet 
voorkomt. Wij zijn er trouwens altijd 
zuinig mee. In de naam van de VVD 
staat de vrijheid voOrop en wij dènken 
daarbij stellig allen aan de verantwoor
delijkheid, maar uitspreken doen wij het 
weinig. 

Buitenstaanders horen dus vooral het 
woord vrijheid en vinden dat een onvol
doende richtlijn voor onze samenleving. 
Terecht. Daarom is het hard nodig, dat 
wij die verantwoordelijkheid nu eens 
duidelijk naar voren brengen. 

Welke structuur wij ook zullen beden
ken, zonder verantwoordelijkheidsbesef 
van allen krijgen wij nooit een goede 
samenleving. 

"Optimale ontplooiingskansen, sociale 
rechtvaardigheid, verdraagzaamheid ... " 
prachtig allemaal. Maar zij kunnen al
leen dan leiden tot waarachtig "mense
lijk welzijn" wanneer ieder zich bewust 
is van zijn persoonlijke verantwoorde
lijkheid voor zichzelf en anderen. 

Moge deze gedachte wèl genoemd 
worden in het Liberaal Manifest. 

JOH. H. SPRINGER 

• Natienale vrouwen Raad 
De nationale Vrouwen Raad organi

seert zaterdag 4 november a.s. van 10 
tot 16 uur een studiedag in het Physisch 
Geografisch Instituut te Amsterdam, 
Dapperstraat 115 {niet ver van het Mui
derpoortstation), over "onze toekomst." 

Er wordt veel geschreven en g-epraat 
over allerlei zaken die ons milîeu en 
daarmee onze toekomst bedreigen. 
Waar het de Nationale Vrouwen Raad 
om gaat is : wat kunnen wij nu concr-eet 
d o e n, ieder in zijn eigen situatie, ·per
soonlijk of in verenigingsverband. Over 
die vraag, welke initiatieven genomen 
zouden kunnen worden, wil men op 4 
november van gedachten wisselen, in 
samenwerking met de Raad van Milieu
defensie. Met de Stichting Milieuzorg 
wordt overleg gepleegd. 

De kosten voor bijwoning van de stu
diedag bedragen f 6,50, inclusief lunch. 
Men kan zich schriftelijk opgeven bij 
het secretariaat van de Nationale Vrou
wen Raad, Van somerenweg 34 te Rot
terdam, of telefonisch bij de presidente 
mevrouw Richters (010-126054), dan 
wel bij de waarnemend secretaresse me
vrouw Boers (040-533185). Na opgave 
ontvangt men informatie en documenta
tie, opgesteld door de Raad van Milieu
defensie. 

Mevrouw drs. J. Aalders-de Weerd 
heeft de algehele discussieleiding van q.e 
studiedag. 

• Najaarsconferentie 
De najaarsconferentie van de Organi

satie Vrouwen in de VVD zal worden 
gehouden op 14 en 15 oktober a.s. op de 
Pietersberg te Oosterbeek. Wilt u deze 
datum vast in uw agenda noteren? Na
dere bijzonderheden zullen t.z.t. in onze 
rubriek in dit blad worden bekend ge
maakt. 

Commentaar wetsontwerp abortus 

Door d.e Tweede-Kamerleden 
mr. A. Geurtsen en mevrouw 
mr. E. VederSmit 

Onder de loep 
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laatste Thorbecke-nummer van hetzelf
de blad verschenen (samenstellers: de 
voorlich~ingsdienst van genoemd minis
terie; uitgave van de Staatsuitgeverij te 
~s-Gravenhage), dat geheel is gewijd aan 
de officiè1e herdenking van de grote 
.,architect van ons staatsbestel". Het be· 
vat, verlucht met talrijke foto's en illus
traties, de redevoeringen die op de na
tionale bijeenkomst te Leiden in tegen-

. woordigheid van H.M. de Koninging zijn 
gehouden. 

SuccessieveliJk kan men hierin dus 
aantreffen: het inleidende woord dat 
minister"'president mr. B. W. Biesheuvel 
op deze bijeenkomst heeft gesproken; 
de redevoering van prof. dr. ~- C. Boog
man, waarin deze aantoonde hoe Thor
becke in zijn leven op de vele uitdagin
gen steeds weer antwoord heeft weten 
te geven; de beschouwing van prof • . dr. 
.J. A. Bornewasser over •• Thorbecke en 
de kerken"; het betoog van prof. H. A. 
Gomperts. die zijn licht heeft laten 
schijnen over de vraag, waarom Thor
becke zozeer het •• zwarte schaap'" van 
:Multatuli is geweest en ten slotte de 
rede van mr. H. van Riel over: "Thor
becke als sl:aáta{recbt}mau." 
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nog niet duidelijk, of het· nodig is om 
wijzigingen in het m1twerp aan te bren
gen, teneinde daaraan uitdrukking te 
geven. Een afgerond oordeel daarover 
zal pas kunnen worden gevonnd, als in 
de memorie van antwoord duidelijker 
zal zijn uiteengezet, in hoeverre die be
staande praktijk zijn wettelijke basis in 
het ontwerp zal kunnen vinden. 

Strafb-rstelling 
Het ontwerp wijkt duidelijk af van 

het akkoord, waar het de strafbaarstel
ling van de vrouw niet volledig opheft 
en waar het voor de gerechtvaardigd
heid van de abortus de termijn van 24 
weken introduceert. V oor wat dit laat
ste betreft, moet het aan het oordeel van 
de medicus, die zich door andere des
kundigen heeft laten advise;-en bij zijn 
oordeelsvorming over de noodzaak van 
de ingreep, worden overgelaten in hoe
verre die ingreep - gegeven de duur 
van de zwangerschap - medisch of me
disch-ethisch verantwoord is. Mocht er 
aanleiding zijn om aan de zorgvuldigheid 
van diens standpuntbepaling te twijfe
len, dan zal het oordeel daarover door 
de medische tuchtorganen geg-even moe
ten worden. Met betrekking tot de 
strafbaarstelling van de vrouw kunnen 
wij ons volledig vinden in de uitspraak 
daaromtrent van de heer Tilanus, die in 
"De Nederlander" van 20 augustus 1971 
daarover schreef: "Zij moet zonder be
lemmering en zonder vrees voor straf 
die hulp kunnen vragen, die zij zelf 
denkt nodig te hebben." Een wettelijke 
reg.eltng van de abortus outleent haar 
zin aan het tegengaan van de illegale 
praktiJKen op dit gebied, Bepalingen die 
voor met een n-onna;al ·ver.antwoorde
lijkheidsgev-oeil handelende mensen aan 
dat doel niet beantwoorden., dienen te 
worden ·geweerd. 
"" Bet is jui.fft, dat de ultelmlelijke 'be
slissing over ·de vraag -of hij 'de .ingreep 

zal toepassen. ligt bij de behandelende 
medicus. Met betrekking tot zijn v_er
antwoordelijkheid kan -hij wel advies 
van anderen vragen, doch ·die verant
woordelijkheid -verdraagt zich niet met 
een gebondenheid aan dat advi-es. De 
consequentie daarvan dient te zijn, dat 
handelingen in afwijking van gegeven 
adviezen ter beoordeling dienen te staan 
van de medische tuchtrechtspraak. 

In ·het regeerakkoord werd vastge
steld, dat uitsluitend de medicus, die 
handelt zonder de voorwaarden te zijn 
nagekomen, gelijk gesteld moet worden 
met degene di~ onbevoegd handelt en op 
grond daarvan· strafbaar is. De medicus, 
die de wettelijk gestelde voorwaarden is 
nagekomen, dient niet te worden gecon
fronteerd met een evéntuele strafklacht. 

Het valt op, dat - terwijl vele medi
sche en medisch-ethische zaken minu
tieus geregeld worden - de termijn, 
waarbinnen de besluitvorming moet 
worden afgerond, niet in de wet wordt 
bepaald, maar daarvan in de toelichting 
wordt gezegd, dat deze aan de medische 
etlûek wordt overgelaten. Wij achten dat 
duidelijk onjuist, Een voorschrift, dat 
het overleg geacht wordt te hebben ge
leid tot het oordeel, dat tot het afbreken 
van de zwangerschap dient te worden 
overgegaan, indien de bij het overleg 
betrokkenen niet binnen 8 dagen tot een 
duidelijke conclusie zijn gekomen, kan 
niet worden gemist. 

Merkw-rdig 
Het doet overigens wat merkwaardig 

aan, -dat het ontwerp ervan lijkt uit te 
gaan, dat het niet de meest normale 
gang van zaken zal zijn, dat de vrouw 
zich wendt tot haar huisarts o.f een an
dere vertrouwensarts, -di-e -het overleg 
opent. In de omeeste gevallen zal de gy
naecoloog of andere deskundige door 
de huisarts in het overleg 'Worden be
trokken in plaats van het omgekeerde. 

Bij het regeerakkoa-rd is ervan uitge
gaan, ·dat de behandeling 'ZOWel klinisch 
als poliklinisch ·megelijk 'ttiellt te zi!JB. 

Om daaraan uiting te geven, is het 
woord ,,ziekenlnrichting" gebruikt. 
·Daarbij is gedacht aan poliklinieken, die 
aan ·ziekenhuizen zijn verbonden, even
zeer als aan andere, die een relatie met 
een ziekenhuis onderhouden, krachtens 
welke bij zich eventueel voordoende 
complicaties terstond hulp kan worden 
geboden. De wetstekst lijkt het mogelijk 
te maken om ook de Stimezo- en 
N.V:S.H.-klinieken .rum te wijzen -als de 
lnrièhtingen, waar de behandeling kan 
worden ondergaan. De verdere behande
ling zal daaromtrent zekerheid -moeten 
geven. 

Onvoldoende 
Het is zek-er uit den boze om de gege

vens t-e verzamelen, teneinde. deze even
tueel ten dienste van de strafv-ervolging 
te stellen. Het grote bezwaar tegen de 
huidige wettelijke regeling is, dat vele 
artsen hun medewerking aan abortus 
niet willen verlenen, omdat zij geen dui
delijk inzicht hebben in en daardoor 
huiverig staan tegenover mogelijke 
strafrechtelijke consequenties. De nieu
we wettelijke regeling dient de in dat 
opzicht bestaande belemmeringen op te 
heffen, zodat de medici, wier hulp wordt 
ingeroepen, in vrijheid tot hun oordeel 
kunnen kom-en. 

Op de- noodzaak tot het voer-en van 
een actief beleid, dat ongewenste zwan
gerschappen voorkomt, wordt in de toe
lichting onvoldoende ingegaan. Vastge
steld wordt, dat de regering aan deze 
preventie haar bijdrage zal blijven leve
ren door juiste voorlichting te bevorde
ren en door aandacht te blijven schen
ken aan andere mogelijkheden terzake. 
Een van de meest voor de hand liggende 
mogelijkheden zou zijn geweest om voor 
te stellen de bevoegdheid van gemeenten 
om ten aanzien van de v.erkrijgbaar.stel
Jing van voorbehoedmiddelen beperkin
gen op te l-eggen, te schrappen. Een ·der
gelijk voorstel zou de geloofwaardigheid 
van de terzake gemaakte opmerkingen 
zekér l1eblum :versterkt! 



Mijn opinie is ... 

Rectificatie 
· In de nachten waarin miJD artikel 

vorm kreeg, ben ik er, zoals nûj\nu bij 
lezing van de gedrukte tekst bleek, 
toch niet in geslaagd het in alle opzichw 
ten zo af te werken als ik gewild had. 
Ik wil hier slechts op die onnauwkeurig~ 
heden wijzen die onduidelijkheid zouden 
kunnen scheppen-, en daarbij tevens drie 
zetfouten corrigeren. 

Punt 9, 6e regel: "1870" moet zijil: 
;,1970''. Punt 15, voorlaatste regel van 
Qe. le alinea: "1970" moet zijn: "1969". 
Punt 9 6e regel: "Waarom niet" moet 
zijn: "Waarom niet?" Zelfde punt, lle 
regel: "Het moment'' moet zijn: .. du 
moment". Punt 20, 14e regel: "voldoen~ 
de" moet zijn: "Onvoldoende". ZeUde 
punt, 24e regel: "niet alleen" moet zijn: 
"niet alleen niet". 

Drs. P. A. Delvaux, Zeist.. 

• Geen verplichte fluor (1) 
Ik ben pertinent vóór het gebruik van 

fluor tot bestrijding van cariës, maar ik 
ben tegen beroving van iemands per
soonliike vrijheid. Ik ben dus tegen 
~or ûn dr~ater omdat het degenen, 
die hiertegen principiële bezwaren heb
ben daardoor moeilijk wordt gemaakt 
aan hun principes vast te houden. 

Ik ben er dus vóór dat degenen, die de 
noodzaak van fluorgebruik inzien elke 
dag - net als ik - braaf hun fluorta
bletje slikken en niet proberen hun wil 
op te leggen aan anderen. 

Een klein gedeelte van de kosten van 
een eventueel dubbel waterleidingnet in 
geheel Nederland kan worden gebruikt 
om de minder draagkrachtigen via zie
kenftmds- of saneringskaart gratis 
fluortabletten te verstrekken. 

Het laat mij overigens volkomen koud 
als er veel mensen met aangetaste tan
den en kiezen willen rondlopen. Dat is 
hun zaak en niet de mijne en ook niet 
de uwe. 

C. M. LEUSEN, SCHEVENINGEN. 

• Geen verplichte fluor (2.) 
Aan de woorden-oceaan, die alreeds 

over het onderwerp "fluoridering" is 
heengespoeld, toch graag nog een paar 
woorden mijnerzijds. 

1e: Is het niet on-zinnig, dat de beslis
sing over dit vraagstuk plaatselijk en 
bij de gemeenteraden ligt? Zijn dat de 
instanties, die dit zo ingewikkelde 
vraagstuk het beste Jmnnen beoordelen? 
Of moet de Regering hier eerst deze 
raden deze bevoegdheid ontnemen? 

2e: Waarom worden, er, als een 
groepje inwoners zo vurig gefluorideerd 

Verzorgingslla# 
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TE KOOP 
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Van de Griendt 
makelaars in onroerende 

goederen, 

RUIME 2-KAMERFLAT 

Stationsweg 76, Ede. 
Tel. 08380. 1100-

10386- 11442. 

zitkamer 4.00 x 7.00 m, slaapkamer 3.60 ·x 
6.00 m, goed milieu, frequente treinverbin
dingen, veel natuurschoon, bosrijke omge· 
ving. 

Maandag 2 oktober star! een nieuwe 
eenjarige mlddagcursus voor het 
l<anáidaatsexamen In de rechtsge/eerá
helá1973. 
Inschrijving staat open voor hen die op 
basis van hun hbs- of gymnasium· 
opleiding efficiënt en succesvoleen 
universitaire studie willen volgen. 
Oe lessen worden gegeven aan kleine 
groepjes van maximaal vier tot t\vaalf 
studenten, afhankelijk van de gekozen 
onderwijsvorm voor het betreffende 

onderwerp {casusgroep, discussiegroep, 
rollenspel). Ook privérepetitie behoort 
tot het onderwijs. Gezien het exclusieve 
karakter van deze cursus is het 
noodzakelijk dat de student voldoet aan 
zekere eisen ten aanzien van intelligentie 
en bereidwilligheid. 
Alspraken voor nadere Inlichtingen en 
aanmeldingen uitsluitend via de 
directeur~ drs J. F. T. Berg man, 
Ciarenburg 3, Breukelen; telefoon 
03462-2733. 

.... llbcMt .. clln l:ltu 
Instituut voor Rechtswetenschappen.Veemarktplein 35 bis 

Postbua11015, Utredlt 

water wenst, niet op enkele plaatsen in 
de stad kranen met dit water aange
bracht, waar de liefhebber het kan af
tappen in de kleine hoeveelheden, die 
slechts nodig zijn voor het beoogde 
doel? Dat zou toch aanmerkelijk goed
koper zijn, dan omgekeerd, en dan was 
ieder tevreden. 

3: Mijn grootste bezwaar tegen fluori
dering is: de zorg voor de gebitten der 
kinderen is de· verantwoordeliJkheid van 
de ouders en van hen in de eerste 
plaats. Als de tandartsen te tobben krij
gen met te veel werk in dit opzicht door 
de slordigheid van· een aantal' moeders 
is het psychologisch fout de verbetering 
te zoeken in het ontnemen van haar 
verantwoordelijkheid dOor een over
heidsmaatregel, zelfs als die meer ze
kerheid geeft dan de onderhavige. De 
ouders (moeders) hebben de v-Olle gele
genheid - minder snoepen, fluortablet
jes - om hier eigen· maatregelen te 
nemen, de regering heeft m.i. het recht 
niet over de hoofden van de wél zorgza
me moeders heen bier autoritair in te 
grijpen. - Dit lijkt me ook tegen onze 
eigen liberale principes in te druisen. -

Een alternatief zou hier zijn bij evi· 
dente verwaarlozing de desbetreffende 
ouders te laten betalen voor de behande
ling. 'k Heb zo'n idee, dat dat enorm 
goed zou werken. 

F.BOTTEMA,LANGWEER 

• Wel verplichte fluor 
Tegen het artikel in Vrijheid en De

mocratie van 3 juni onder de kop "Poli
tici pas op", gericht tegen de drinkwa
terfluoridering zijn ernstige bedenkin
gen aan te voeren. Inderdaad dient men 
eerbied te hebben voor de overtuigingen 
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van anderen, maar een belangrijk punt 
is: hoe groot is de groep tegenstanders 
nu werkelijk? 

De overtuiging om tegen fluoridering 
te zijn is vaak gefundeerd. op zeer min
derwaardige en misleidende propaganda 
van een kleine groep principiële tegen
standers. Als een arts in een blad zegt 
dat één theelepel fluor dodelijk is dan 
jaagt hij een groot deel van het publiek 
de· stuipen op het lijf. Maar als hij er 
niet bij zegt dat men o:m. één theelepel 
binnen te krijgen 4000 liter water ach
ter elkaar moet opdrinken noem ik dat 
ern&ige volksmislèid-ing. 

De voordelen van fluorgebruik zijn 
onmiskenbaar. Daar zijn talrijke. onder
zoekingen over gedaan. Het gaat niet 
aan zidl. telketlil er op te -
dat andere landen de fluoridering ook 
hebben afgewezen. Dat in andere landen 
een groëp natuurgenezers. e.d. de bevol
kingen en de regeringen zover hebben 
gekregen dat deze zijn gaan twijf-elen is 
voor onze_ regering nog geen reden om. 

. niet nuchter te blijven. In genoemd arti
kel wordt niet vermeld dat in de wereld 
ong. 160 miljoen mensen gefluorideerd 
drinkwater krijgen en er wel bij varen. 
Als er na -26 jaar vergelijkende proeven 
in Canada en de VS en na de in ons land 
19 jaar lopende proef Culemborg-Tiel 
nog geen schadelijke bijverschijnselen 
van betekenis zijn waargenomen wat 
heeft het dan voor zin hier oog weer 
onderzoekingen naar te gaan doen? 

Als de flUoridering eenmaal is inge
voerd zou de schooltandverzOrging ge
leidelijk belangrijk kunnen worden be
perkt. Dat zou een grote financiële be
sparing betekenen. 
Dr. J. B. VAN DER LEK, WARNS

VELD. 
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' Vragen 
Mevr. Smit-Kroes en mevr. Veder

SIDit hebben zich met de volgende vra
geJI·. tot de minister van. Verken en wa
terstaat gewend~ denkt de bewindsman 
bij ket zien van de vele kGrtgesch0I'en. 
grasbermen lang,s onze wegen in deze 
tijd van het jaar ook niet met weemoed 
terug aan de tijd dat daar nog een rijk
geschakeerde plantengroei te zien was? 
Is de bewindsman bereid, uiteraard met 
inachtneming van de veiligheidsnormen, 
te bevorderen, dat de maf,t.ierij zowel als 
de intensieve chemische spuiterij langs 
de wegen dusdani,g wordt geminiseerd, 
dat de kleurige wegberm wederom een 
kans zal krijgen? 

De transacties tussen een buitenlandse 
onderneming en Erdal heeft de heren 
Van Aardenne, Koning en Portheine een 
aantal schriftelijke vragen doen stellen, 
waarin zij aandacht vragen voor de be· 
langen Van minderheidsaandeelhou.ders. 

De nog steeds ·niet vervulde vacature 
van de leerstoel veor: pallapsychologie 
aan de rijksuniversiteit te· Utrecht (va
cant sinds 1965) heeft de heer Van Dijk 

tezamen met dr. Tilanus (CHU) ......a, 
ding gegev.en tot liet ste9ea Yam aa · 
vUttal vragen aan.. miaüste• De· Brati.W.-

Mej. Kappeyne vaó. de Coppello cm de 
he.eJ: Keja.. hebOeB, tezameft met enfee:· 
andere Kamerleden,. m scl>riftelljke """'" 
gen ge-intpt'meerd ot de bellichten waar 
zijn, dat het bijzonder jeugdwerk in 111-
ternaatsverband opgeheven zal word'eD:. 
Zij wensen voortbestaan van Elit klter
narutswerk. 

Dat het nog wel eens voorkomt, 
dat er binnen de Benelux met on
gelijke maten wordt gemete}\ blijkt 
uit vragen van de heer Koning, vol,gens 
wie de Nederlandse frisdrankenindustrie 
in België geen frisdranken in inhoudL
maten groter dan 100 cl mag invoeren, 
Maar de Belgische bronwaters en fris
dranken met een inhoudsmaat groter 
dan één liter mogen in Nederland wel 
vrijelijk worden geïmporteerd. Deze on
gelijkheid dient te worden weggenomen, 
meent de heer Koning. 

De inning va-u accijns op alcoholvrije 
dranken, vervaardigd in automaten, 
vonnt het onderwerp van schriftelijke 
vragen van eveneens de heer Koning 
aan de staatssecretaris van Financiën, 
mr. Scholten. 

Extra vermeldinge.n in telefoongidsen 

Velen, vooral ondernemers, zullen met 
verbazing kennis genomen hebben van 
de onlangs aangekondigde verhoging 
van het tarief voor extra vennelding en 
extra regels in de PTT-telefoongidsen. 

De kosten daarvan zullen i.p.v. f 5 nu 
f 7,50 gaan bedragen voor de gidsen 
1972/1973. Echter, de opgaven voor der
gelijke extra vermeldingen in de tele
foonboeken van 1972/1973 sloten op 31 
juli van het vorig jaar, terwijf eerst 
enkele maanden geleden deze fikse 
prijsaanpassing werd aangekondigd. 

Deze procedure van het Staatsbedrij;f 
der PrT was voor een der l'eden der 
landelijke_ nti:dden.sta.D.dscommissie, der 
VVD aanleiding_ te pL'Ot.esteren. Ma; o~P
leg· is door de algemene voorlicfl.tfngs· 
dienst. der PTT t& '1-Gravmltage,. Gaar
ovorlteti navolgeDàle.medleg-. 

Voor abonnees die als. gevolg nu. de 
p~ljàverhoglnif w1>jzlglng - wmen 
brengen in hun aantal extra vermeldin-

Ht/P t · n. · àsett maal' 

daartoe niet in staat waren omdat op 
het moment van ontvangst van de me
dedeling omtrent de verhoging, de des· 
betreffende gids al was afgesloten (of 
kort daarna werd afgesloten) of ge
drukt, blijft voor de gidsuitgave van 
1972/1973 de oude prijs ad J 5 van 
kracht. Voor de gidsuitgave 1973/1974 
zal door hen moeten worden aangegeven 
welke extra vermeldingenjregels kunnen 
v.erv.allen. Op de overblijvende zal dan 
het tarief ad. f 7,5o: ·van- toepassing zijn. 

Het bovenstaande houdt wel in, dat 
het oude tM:ief van' f 5 voor de telefoon
gidsen- 197a-j1973. van toepassing is voor 
de extra venneidbrgenjregels, die de be
trokken onderilemer niet doet opnemen 
in de daaropvolgende uitgaven van de 
telefoonboeken, voor 1973/1974. 

Wel!iaht ten ovenlOede zij erop, gewe
zen, dat wauneer men van bovenstaande 
faciliteit gebruik wenst te maken, men 
zich per brief dient te richten tot de 
administratie van het telefoondistrict, 
waaronder m-en- valt. 
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VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

" M 0 L I S 0 L" MOLER ISO LA TIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E " CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuurvost 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

8 0 L NES (bij Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROffiRDAM - TELEGR. IOEl.E • BOlNES 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Taxaties van: IndUstriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
(drievoudig beëdigd) voor de Brandverzekering, Hypotheek, 

Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

Akkerstraat no. 43 - Postbus 405 - Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 41 05 55 

"Gastheren 
• • land" 

een oude naam voor goede wijn 
WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

.ANNO 1876 

LEVERING AAN PARTICtJLIEREN DOOR HET GEHELE LAND 

(fj 
~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

Voor 

Verfijnde 

Disgenoegens 

culinair relaxen op 
de zuid-veluwe bij arnhem 

zalen voor besloten 
parties beschikbaar 

sfeer en romantiek 
iedere avond 
diner-dansant 

Special itei ten-resta u ra nts 

.,DE KROMME DISSEL" 
Heelsum, telefoon 08373-:3118 

,.KASTEEL DOORWERTH" 
Doorwerth, telefoon 08307-3420 

HOTEL ,.KLEIN-ZWITSERLAND" 
Heelsum, telefoOn 08373-9104 

Jachfhaven of!aamend 

_A-fkmaarJermeer 
HOTEL-CAFÊ·RESTAURANT EN BAR 

In- en verkoop van boten 
Verhuur 
Onderhoud e11 herstellingen 
Zomer- en winterberging 
Adviezen 

Gerenommeerde keuken 
Gezellige terrassen 

Leen Laamens 
Geesterweg 12, AKERSLOOT 
Tel.: 02513 • 22 95. 

--~~-~ .. ·~-··----

HOTEL "OE NEDERLANDEN" VREELAND 
REST AURANT-ROTISSERIE '.,NAPOLEON" 

VREELAND A/o VECHT 
"lU KtUJSINQ AUTOWIQ ftAARL!M/ftiLV!RSUM +UTRECHT /AMSTERDAM 

RESERVERING {02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 



• • Terugblik op CriSIS 

De heer H. Wiegel, voorzit
ter van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, doet in dit ar
tikel uitvoerig verslag van zijn 
politieke activiteiten tijdens 
de kabinetscrisis in de afgelo
pen weken. 

Verhuizing 
alg. secretariaat 

Het algemeen secretariaat Yan de 
VVD verhni8t op donderdag 7 sep
tcruher 1972 van Koningurnegracht 
61 naar Koninginncgraeht 57 te 
's-Gravenhage. 

Het telefoonnummet• 070 
604803 ( 4 lijnen) - blijft ongewjj. 
zigd. Ook de afdeHng ledenadminis
tratie en centrale contributie-inning 
zal op no. 57 onder dit telefoon
nummer te bc1·eiken zijn. Het af
zonderlijke telefoonnummer voor 
deze afdeling vervalt. 

Verschijning· 
van ons blad 

Het volgende nummer van Vrijheid en 
Democratie zal verschijnen op vrijdag 8 
SeJ?tember a.s. Daarna wordt de ver
schijning eens per veertien dagen her
vat, zodat de daarop volgende nummers 
gedateerd zullen zijn: 
22 september, 6 en 20 oktober etc. 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 12 september, 
van 18.19-18.29 uur, over de 
zenders Hilversum I (402 m). 

Televisie-uitzending woens
dag 20 september, van 20.20-
20.30 uur, Nederland I. 

Op de dag van het verschijnen van dit 
nummer van Vrijheid en Democratie de
batteert de Tweede Kamer over de gang 
van zaken rond de vorige week dinsdag 
afgesloten kabinetsformatie. Voordat 
zeker is dat een vier-partijen-kabinet -
steunend op de KVP, VVD, ARP en 
CRU - ons land tot eind november 
door de problemen van inflatiebestrij
ding, lonen en prijzen en begrotingsbe
sprekingen kan gaan heen sturen, wil ik 
graag gebruik maken van de uitnodi
ging van de redactie van ons blad de 
gehele gang van zaken in de nu achter 
ons liggende vier weken op een rij te 
zetten. 

Zondagnacht 16 juli vroegen de minis
ters Drees en De Brauw van DS'70 hun 
ontslag aan Hare Majesteit de Konin
gin. Zij konden - ik citeer het officiële 
communiqué van de ministerraad, waar 
ook dr. W. Drees en mr. M. L. de 
Brauw zich achter stelden - "zich wat 
betreft een aantal bezuinigingen voor 
1973 voor hun departementen niet ver
enigen met de, op voorstel van de minis
ter-president, door de raad genomen be
slissingen." 

Direct na hun aftreden verklaarden 
beide DS'70-ministers dat niet zozeer 
de bezuinigingen, maar vooral het voor
genomen loon- en prijsbeleid, hen tot 
hun ontslagaanvrage had geleid. Ik her
inner mij een televisie-discussie op de 
eerste avond na het begin van de crisis, 
waaraan zowel de heren Drees en De 
Brauw als ik deelnamen, nog heel goed. 
Nu de crisis is opgelost wil ik wel zeg
gen dat ik mij in deze en de volgende 
debatten zeer onplezierig heb gevoeld. 
Mij was namelijk in vertrouwen meege
deeld, dat aan de DS'70-ministers in de 
vergadering van de ministerraad van 16 
juli de mogelijkheid geboden was om de 
begratingsvoorstellen onder voorbehoud 
van de vervolgens te nemen beslissingen 
over de loon- en prijspolitiek te aan
vaarden. Van deze mogelijkheid hadden 
de heren Drees en De Brauw eç.bter 
geen gebruik gemaakt. Zij verklaarden 
de bezuinigingsvoorstellen op zich reeds 
onaanvaardbaar. Daaruit was mij duide
lijk geworden dat de bezuinigingen het 
essentiële breekpunt waren. 

Toen DS '70 dlrect na de breuk de 
discussie naar het loon- en prijsbeleid 
verplaatste, had ik twee dingen kunnen 
doen. Of gebruik rnaken van mij ver
trouwelijk gedane mededelingen, waar
door ik in staat zou zijn de DS '70-argu
mentatie het best te weerleggen, of dat 
niet te doen - en daarmee was ik niet 
in staat mijn verdediging op zijn krach
tigst te voeren. Ik heb voor het laatste 
gekozen omdat voor mij het zwaarst 
woog dat ik het niet correct vond van 
vertrouwelijke gegevens gebruik te rna
ken. Dat ik er nu wel in alle openheid 
over kan schrijven, dank ik aan het 
openbaar gemaakt<.. rapport van kabi
netsadviseur mr. Y. Scholten. Daarin 
wordt gelukkig wel alles uit de doeken 
gedaan. 

Advies 

Omdat ik wist dat de bezuinigings
voorstellen het essentiële breekpunt 
vormden, heb ik na de breuk niet an
ders kunnen doen dan Hare Majesteit de 
Koningin op 21 juli te adviseren tot de 
vorming van een vierpartijenkabinet, 
steunend op de KVP, VVD, ARP en 
CHU, te komen. Dit kabinet - zo luid
de mijn advies - zou met name twee 
taken ter hand dienen te nemen: 

1. ,.Het voortgaan met het opstellen en 
het indienen bij de Staten-Generaal van 
de begroting voor 1973, aansluitend aan 

H. Wiegel 

de op het moment van het uittreden van 
de ministers Drees en De Brauw beken
de overeenstemming binnen het ltabinet
Biesheuvel en 

2. Het uitschrijven van nieuwe verkie
zingen voor de Tweede Kamer op zo 
kort mogelijke termijn waarbinnen deze 
begroting in de thans bekende situatie 
redelijkerwijze door de Tweede Kamer 
kar.. zijn :>ehandeld." 

Daarnaast schreef ik aan Hare Majes
teit de Koningin dat er naar mijn op
vatting twee wegen waren waarlangs 
dit zou kunnen worden gerealiseerd. Of 
via de vorming van een nieuw kabinet, 
of via het verzoek aan de bewindslieden 
die hun functies ter beschikking hadden 
gesteld, aan te blijven. Ik veroorloofde 
mij de vrijheid Hare .Majesteit mede te 
delen dat ik aan de tweede weg de voor
keur gaf. 

Wanneer - en ik onderbreek hier 
even mijn verslag van de verdere loop 
der gebeurtenissen - de uiteindelijke 
oplossing van de crisis nu wordt verge
leken met dit advies van 21 juli mijner
zijds aan de Koningin, blijkt dat exact 
datgene uit de bus is gekomen waarvoor 
ik had gepleit. Ik maak deze tussenoti
tie omdat daarmee alle verhalen dat de 
VVD zich aan draaierij zou hebben 
schuldig gemaakt, feitelijk weel'legd 
zijn. 

Hoezeer ik het van begin af aan diep 
betreurd heb dat het vijfpartijenkabi
net op 16 juli uit elkaar spatte, een 
mogelijkheid van lijmen zag ik niet zit
ten. Breekpunt vormden de bezuinl-

Kandidaatstelling 
voor Tweede Kamer 

Op pag. 6 en 7 van dit blad wijdt 
de algemeen secretaris van onze 
partij, . de heer mr. F. Korthals 
Altes, aandacht aan de te volgen 
procedure voor kandidaatstelling 
bij de in november te honden ver
'Toegde verkiezingen voor de 
Tweede Kanter. Het hoof<lbeshmr 
heeft deze procedure vastgesteld, 
overeenkomstig a.rtikel 15 van het 
reglcment op de kandidaatstel
ling. 

gingsvoorstellen, lijmen kon dus alleen 
als er mlnder bezuinigd zou worden en 
de overheidsultgaven dus nog meer dan 
toch al zou ge beu ren, zouden stijgen. 
Daarvoor voelde ik niets. :Het bewijs 
hiervoor is inmiddels ook openbaar ge· 
worden. 

In verschillende perspublikaties is een 
correct verslag verschenen van een ge
sprek dp.t op 13 juli in het Catshuis 
tussen een delegatie van het kabinet en 
de vijf fractievoorzitters heeft plaats
gehad. In dat gesprek werden de frac· 
tievoorzitters door het l{abinet twee al
ternatieven voorgelegd, waarvan het 
een tot vierhonderd miljoen gulden méér 
aan bezuinigingen zou leiden, dan het 
andere. Onomwonden heb ik in deze sa
menkomst direct verltlaard, dat naar 
mijn mening voor het alternatief van de 
scherpste bezuinigingen gekozen diende 
te worden. 

In haar vergadering van 14 juli, de 
volgende dag - waarbij ook de liberale 
bewindslieden aanwezig waren - sloot 
de Tweede-Kamerfractie zich unaniem 
bij dit standpunt aan. 

Juist omdat wij vonden en vinden dat 
de bestrijding van de inflatie centraal 
diende en dient te staan in het 
beleid van het kabinet, kwamen wij tot 
dit oordeel. Altijd heeft de VVD Tweede
Kamerfractie er op gehamerd dat :-0wel 
via matiging van de lonen en prijzen, 
als via een zo zuinig mogelijk uitgaven
beleid, de geldontwaarding te lijf moet 
worden gegaai:.. Vandaar onze schet·p 
afgepaalde keus voor dit meest verre
gaande bezuinigingsvoorstel. Vandaar 
mijn typering: "onbegrijpelijk" van de 
breuk van DS'70. 

Na deze breuk kon de VVD Tweede
Kamerfractie dan ook geen andere 
koers, dan aan te sturen op een vierpar· 
tijenkabinet voeren. Zo'n kabinet zou 
zowel een zuinige begroting kunnen en 
willen indienen, alsook het overleg over 
lonen en prijzen met het bedrijfsleven 
kunnen voortzetten. Waren wij een ande
re koers gaan varen dan zouden \IVÏj 
volstrekt in strijd zijn gekomen met on· 
ze beloften aan de kiezers. 

70 miljoen 

In het eerste gesprek onder leidmg 
van de formateur op 24 juli stuurden 
alle vier fractievoorzitters eensgezind op 
een volwaardig vierpartijenkabinet aan. 
Diezelfde dag kwan1 mij ter ore dat 
na een herrekening alsnog 70 miljoen 
gulden was gevonden, die voor financie
ring van overheidsuitgaven zou kunnen 
worden aangewend. Op de avond van 
die dag trok ik er voor mijzelf deze 
conclusies uit: 

1. De bestemming van dit bedrag 
moest· geheel open zijn, niemand van de 
bewindslieden mocht deze gelden voor 
zich opeisen; 

2. dit betekende dan ook dat de minis
ter yan verkeer en waterstaat en de 
minister zonder portefeuille be\ast met 
het wetenschapsbeleid en het weten
schappelijk onderwijs zouden moeten 
kunnen meedelen; 

3. daar trok ik de politieke gevolg
trekking uit dat ook de DS'70-ministers 
Drees en De Brauw in de geleg.enheid 
zouden moeten worden gesteld hun 
functies weer op te nemen. 

Nog eens kort samengevat: DS'70 had 
gebroken op de bezuinigingen, herstel 
van de breuk was dus alleen mogelijk 
bij het vinden van extra gelden: die gel· 
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Aankondiginge .. 
15 SEPTEMBER 

De heer 6. W. Keja (lid van de 
Tweed8 Kamer) spreekt tijdens een bij· 
eenkomst van de afdeling Zwolle over 
het überallBme. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIÉ 

Actief recreatiebeleid 

Het noorden van ons land ruag dan 
zeer regelmatig· in een moeilijke hoek 
Zitten als de aangeslagen bokser die het 
allemaal niet meer zo goed ziet, er zijn 
ook uitzonderingen die weer duidelijk 
maken dat het noorden toch ook weer 
niet onderschat dient te worden. 

Laten we het betaalde voetbal maar 
eens bij de kop nemen. Groningen is 
toevallig wel de enige provincie die het 
betaalde voetbal subsidieert. Eredivisie
club FC Groningen en Veendam, .dat in 
de eerste divisie speelt, kunnen jaarlijks 
rekenen op financiële steun van de zijde 
van de provincie die daarmee laat weten 
dat het betaalde voetbal als een vorm 
van passieve recre~tie wel degelijk een 
functie heeft. Voor de Groningers is het 
overigens wel jammer, dat ten aanzien 
van subsidiëring van het betaalde voet~ 
bal het noorden geen eenheid is, want 
het provinciaal bestuur van Friesland is 
nog niet zover dat de clubs daar -
Heerenveen en Sportclub Cambuur -
ook kunnen rekenen op enige financiële 
steun. Maar wie weet doet goed voor
beeld ook hier volgen. 

De FC Groningen kan rekenen op een 
bijdrage van 62.500 gulden. Veendam 
krijgt 31.250 gulden. Het vorige seizoen 
kregen beide clubs respectievelijk 50.000 
en 25.000 gulden. Er zit dus weer voor
uitgang in, hoewel provinciale staten van 
Groningen nog hun goedkeuring moeten 
verlenen aan het voorstel van het col~ 
lege van Gedeputeerde Staten. Overigens 
zit het met die goedkeuring wel goed, 
want hoewel niet teder Groninger staten
lid de overtuiging heeft dat het betaalde 
voetbal in zijn huidige constellatie ge
steund moet worden, is er wel de over
tuiging dat er voor de passieve __ recrea-

tie wel het een en ander mag dienen. 
Ook wat de actieve recreatie aangaat 

blijft. Groningen bepaald niet stil zitten. 
Zo is er een basisrecreatieplan voor Oost
Groningen dat is afgestemd op de situa
tie in het jaar 2000. Tegen die tijd moe
ten 40.000 dagrecreanten in Oost-Gro
ningen terecht kunnen. Vijftien miljoen 
gulden heeft het recreatieschap Oost
Groningen in de eerstkomenGe jaren no
dig om zeven grote recreatiegebieden 
van.de grond te krijgen. 

Het zijn de Weddebe:rgen, het veen
koloniale centrum bij Onstwedde, het 
centrum rond de bossen bij Midwolda, 
Sellingen en de steunpunten bij Termun
ten aan de Eems. 

Naast deze grote objecten voorziet het 
basisplan in de realisering van een aan
tal kleinere voorzieningen zoals spartel
vijvers, een boezemmeer en waterwegen. 
Ook wordt gedacht aan sportvissers en 
aan de zogenaamde kleine watersport. 

Daarnaast wordt in Oost-Groningen 
ook hard gewerkt .aan de verwezenlijking 
van een indrukwekkend landschapsplan. 
Het gaat om 4000 hectare grond die aan
trekkelijk gemaakt moet worden voor de 
actieve recreatie. De kosten van dit 
landschapsplan worden geraamd op circa 
75 miljoen gulden. 

Ten aanzien van beide plannen etale
ren de Oostgroningers een gezonde visie 
op de toekomst. In het jaar 2000 zullen 
er voldoende mogelijkheden zijn voor 
massale dagrecreatie. 

Een breuk in de rioolpersleiding van 
Groningen naar Delfzijl is de oorzaak 
van vuil water in het Eemkanaal en een 
heleboel rumoer geweest. De gemeente 
Groningen zag zich genoodzaakt te gaan 
lozen op het Eemskanaal en dat was 

Jeugdige burgemeester 
in Drentse Dalen 

Dalen Mr. J. Opstelten, nu 
nog werkzaam op het gemeentehuis 
van Vlaardingen (afdeling juridische· 
en kabinetszaken), is benoemd tot bur· 
gemeester van het Drentse Dalen. Mr. , 
Opstelten lis lid van de VVD. Hij is 
28 jaar. 
Het zuidoosten van de provincie Drente 
iS de heer Opstelten niet helemaal on
bekend. Tien jaar geleden namelijk 
deed hij eindexamen aan het lyceum te 
Emmen, 

Verhuisd 
Leeuwarden - Mevrouw mr. E. N. J. 

Smit, seèretaresse van de afdeling 
Leeuwarden, is 7 augustus verhuisd. 
Haa_r adres is thans: De Duif 4, 
Leeuwarden, tel. 05100 - 35347. 

voor de zwemmers in dit kanaal natuur~ 
lijk niet zo leuk. Ook de (VVD- )wethou
der voor milieuzaken van de gemeente 
Groningen, mej. mr. A. C. C. Nijhoff, 
vond de gang van zaken niet zo plezie:
rig. Zij is er dan ook voorstander van 
een algeheel zwemverbod voor alle op
pervlaktewater in de gemeente Gronin
gen. Dit verbod zou volgens haar moeten 
worden opgenomen in de Algemene Poli~ 
tie Verordening. "Zolang we geen water
zuiveringsinstallatie hebben, is een 
zwemverbod naar. mijn persoonlijke over
tuiging de enige oplossing. Voorlopig 
althans", aldus mej. mr. Nijhoff. 

Nijmegens nieuwe wethouder 
Nijmegen heeft een nieuwe (VVD-)

wethouder (één van de zes) : de heer A. 
Kruyt, 68 jaar en daal'!lllee de oudste. 
De oudste wethouder in wat men de 
oudste stad van Nederland noemt. De 
heer Kruyt treedt - zoals wij in het 
vorige nummer al aankondigden - in 
plaats van de heer F. F. F. Ketel die 
twee jaar geleden in het bestuurscollege 
van de keizerstad werd benoemd maar 
die (naar hij zelf bij zijn afscheid heeft 
verklaard) "de spanningen die een der~ 
gelijke functie met zich mee brengt op 
de duur ni.et zou kunnen blijven dragen" 
(Voor de heer Ketel is intussen ook een 
nieuw raadslid benoemd~ de heer H. 
Prakke). 

De_heer Kruyt betrad de politieke are
na overigens nog niet zo lang geleden. 
Hij werd - na in het voormalige Ne
derlands-Indië 23 jaar lang de Deli 
Spoorwegen te hebben gediend, het laatst 
als inspecteur, en vervolgens tot aan 
zijn pensioen veiligheidsinspecteur te 
zijn geweest bij Willem Smit Transfor
matorenfabriek in Nijmegen - in 1963 
lid van de VVD. Al bij de daarop vol
gende gemeenteraadsverkiezingen werd 
hij als tweede op de lijst geplaatst. 

"We kwamen ook met zijn tweeën in 
de raad," zegt hij. "Maar in i970 kwa~ 
men er nog twee bij. Eén van hen was 
de heer Ketel die dat jaar ook tot wet
houder gekozen werd. Hij was 42 jaar. 
Men h&d mij weliswaar voorgedragen 
maar men vond mij te oud. Ik was al 
zesenzestig ... " 

Nu is hij 68 en toch wethouder. 
De heer kruyt werd met 23 stemmen 

vóór, acht tegen en één blanco gekozen. 
Vóór bleken de KVP, de PvdA en de 
gecombineerde christelijke partijen die 
in Nijmegen resp. 18, 7 en 2 zetels bezet
ten. Evenals zijn voorganger beheert de 
nieuwe wethouder de portefeuille finan
ciën met voorts o.a. de openbare nutsbe
drijven, de Centrale V ervoerdienst, de 
reinigingsdienst, het slachthuis, de plan· 
ning en coördinatie. 

"De kranten," aldus de heer Kruyt, 
"hebben mij goed ontvangen. Zij hebben 
zich loVend uitgelaten over mijn mai
den-speech". 

Dat was het dan. Maar onmiddellijk 
nadat hij zich op deze wijze voorgesteld 

de heer A. Kruyt 

had, bestookte hij ons met de problemen 
van 't ongeveer 150.000 inwoners tellende 
Nijmegen. Niet alleen met woorden, 
maar ook met een omvangrijke buidel 
documentatiemateriaal die hij voor de 
gelegenheid' had laten aanrukken. De 
problemen wijken in grote lijnen - wij 
zouden haast zeggen uiteraard - nau
welijks af van die van andere grote en 
mlddelgrote steden: de werkgelegen
heid door het verdwijnen of verplaatsen 
van bedrijven, de noodzaak van rijks~ 
dienste_n, de vorming van gewesten. 

Over de gewestvorming: .,De ministel' 
van binnenlandse zaken heeft de ge
meentebesturen veel te weinig tijd gege· 
ven om hun standpunten te bepalen. De 
zaak moet vóór 1 januari al binnen 
zijn ... " 

Een typisch Nijmeegse kwestie is na~ 
tuurlijk die van de ene Waalbrug die de 
stad slechts "rijk" is. Over deze brug: 
"Gelukkig komt een tweede brug tegen 
1976 klaar zodat het verkeer uit Lim
burg om de stad heen kan. Maar we 
zouden eigenlijk nog een derde moeten 
hebben ... •• 

Wat de documentatie betreft, Nijme-· 
gen heeft geen werk en papier ge
spaard. Een ware regen van boekwer
ken daalde voor ons neer: over de krot~ 
opruimj.ng, het verkeersbeleid en de 
wegenstructuur, het parkeren in de bin
nenstad, de aspecten van de binnen
stadsvorming, de hoofdlijnen van het 
beleid, opgetekend in "Uitspraak op in· 
spraak", over het betaalde voetbal 

· (NEC), de prognoses over de _bevol
kingsaanwas (in 1985: 200.000), enz. 

Open huis 
Wat zeker niet elke stad van de 

grootte van Nijmegen heeft is een zoge~ 
naamd "Open Huis" waar de gemeente
lijke zaken, als in een gemeentewinkel, 
aan de "gemene burger" worden ,.ver~ 
kocht". De heer Kruyt stond er dan ook 
op ons te voet door de binnenstad te 
vergezellen om dit in het vorig jaar ge
opende overdekte winkelcentrum Molen
poort gevestigde "Open Huis" te bezich
tigen. Wij waren overigens_ niet de eni
gen: sinds de opening van Molenpoort 
heeft het gemeentelijke Open Huis al 
meer dan 25.000 bezoekers genoteerd. 

Hoeveel wethouders van 68 of oudei 
heeft ons land? Hoe heeft hij het aan· 
gedurfd? 

De heer Kruyt is er zeer laconiek 
over. 

"Als raadslid heb je het natuurlijk ge
makkelijker. Maar het wethouderschap 
heeft één charme: jf! staat in de keukeU, 
je ziet hoe het eten klaargemaakt wordt 
en dan is het jouw taak, dat voor te 
schotelen àan de raad. •• " 
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nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoei 

Prikkels 
• Drs. G. J. van der Hoeven in 
een artikel onder de titel: "Een 
herderlijk schrijven van zes poli~ 
tieke medicijnmannen,. in het 
maandblad Socialisme en Demo· 
eratie over het rapport van de 
commissie-Mansholt: "Zelden is 
een politiek document van deze 
tijd in zo'n confessionele geest ge
schreven als het rapport van de 
Commissie van Zes", 

• Uit een hoofdartikel van het 
dagblad Trouw: "Het getuigt 
stellig van moed dat de VVD in 
de verkiezingsstrijd aan DS'70 
het exclusieve gebruik laat van 
enkele klinkende leuzen terzake 
van de inflatiebestrijding". 

• Dr. W. Drees sr. (de oud-pre
mier dus) in het weekblad Ac
cent: "Ik beschouw de grotere 
bestaanszekerheid, die voor velen 
is verkregen door de sociale ver
zekeringswetgeving, als een van 
de grootste verworvenheden in 
onze sociale politiek. Dat wil ech
ter niet zeggen. dat men er geen 
grenzen aan moet stellen en dat 
men naar deze methode moet 
grijpen voor elk geval, waarin 
moeilijkheden dreigen. De premies 
vormen reeds een zware last en 
leggen op het actieve deel der 
bevolking een druk die weerstand 
oproept''. 

-. AP-bericht uit Rome: "De so
cialistisch-communistische ge
meenteraad van het Italiaanse 
Predappio heeft besloten de graf
tombe van Mussolini te repareren 
en weer voor het publiek open te 
stellen". · 

' 

• DS'70 deed verkeerde zet 
Het beoefenen van de politiek is in 

zoverre vergelijkbaar met het schaak
spel, dat men ook daarbij niet, ,.op kort 
zicht" moet spelen. Het gaat in beide 
gevallen niet uitsluitend om de vraag 
wat na een bepaalde zet de eerstvolgen
de tegenzet zal zijn, maar hoe het spel 
zich dan naar alle waarscliijnlijkheid 
verder - tot aan het einde - zal ont
wikkelen. De heren Drees en De Brauw 
hebben dat, in tegenstelling tot de heer 
Wiegel, niet of onvoldoende ingezien. 

Als de .,grote lnflatiebestrijders" in 
1971 in één klap met acht zetels in de 
Tweede Karoer gekomen, was het de 
plicht van DS'70 geweest te overwegen 
wat hun hoofddoel (de inflatiebestrij
ding) meer kansen bood: met de VVD 
in het Kabinet blijven vechten voor dit 
allerbelangrijkste einddoel, dan wel uit
treden. Maar zoals zelfs topschakers 
zich op achteraf gezien onbegrijpelijke 
wijze kunnen vergissen, hebben ook 
Drees c.s. een noodlottige zet op het 
politieke schaakbord gedaan. Zij hebben 
met hun uittreden (met als naaste aan
leiding bezwaren tegen een te sterke be~ 
zuiniging op hun begroting) niet alleen 
de Inflatiebestrijding geen stap verder 
gebracht, maar zij hebben tevens een 
politieke warwinkel geschapen, welke de 
linkse opposanten in de confessionele 
partijen wel heel erg in de kaart speelt. 

'l'oen VVD-fractieleider Wiegel zijn 
van sommige zijden met veel hoon be
groete uiterste poging deed om DS'70 
alsnog in het Kabinet terug te krijgen, 
heeft hij het - terecht - openlijk uit
gesproken, dat hij vreesde aan het einde 
van de weg-Drees c.s. een rood-rooms 
kabinet (eventueel met wat protestantse 
.,franje") te zullen zien opdoemen. Een 
politiek schrikbeeld, dat hij in 's lands 
belang tot het uiterste wilde trachten te 
voorkomen. 

Dat deze - helaas toch nog mislukte 
~ poging van de VVD (samen met de 
CHU) Is uitkegaan en dat de fractie 
daarna de moed heeft weten op te bren
gen te besluiten om de ogenschijnlijk 
ondankbare taak op zich te nemen 
thans in een vier-partijen-kabinet tot 
aan de verkiezingen van eind november 
het land verder te besturen, kan m.i. 
niet anders dan worden toegejuicht. Of 
de kiezers in deze door een opvallend 
slechte en oneven\\;chtige voorlichting 
door een belangrijk deel van de pers, 
voor de meeste· burgers nog duisterder 
geworden situatie óók het juiste oordeel 
zullen weten te vellen, zal moeten wor
den afgewacht. Aan onze volksvertegen
woordigers en aan onze propaganda-or
ganen zal het ln ieder geval niet mogen 
liggen. Zij zullen er alles op moeten zet
ten om de kiezers op zo eenvoudig en zo 
duidelijk mogelijke Wijze voor te lichten 
over het hoe en waarom van het stand
punt dat de VVD heeft ingenomen en 
over onze liberale visie op wat in de 
naaste toekomst wenselijk en noodzake
lijk zal zijn. 

• Elsevier -NIPO kiezersenquête 
De lezers weten, dat wij altijd met de 

nodige reserve hebben gestaan tegen
over de resultaten van opinie-onderzoe
kingen. vooral ·Voor zover deze tot tn 
tienden procenten zijn uitgedrukt. Niet
temin: de in opdracht van Elsevters Ma
gazine door het NIPO gehouden kiezers-
enquête heeft nu eenmaal de algemene 
aandacht getrokken. We willen daar 
ook niet aan voorbijgaan, hetgeen 
niet bij voorbaat insluit, dat we ook aan 
alle volgende, naarmate de vel-kiezingen 
naderen waarschijnlijk in toenemend 
aantal opduikende dergelijke onderzoe
kingen aandacht zullen wijden. Tenslot
te is de enige reële enquête die van de 
verkiezingsdag. En die werkelijke ver
kiezingsslag hoopt iedere partij - zo 
ook wij - te winnen. Niettemin zullen 
er ook dit maal niet alleen winnaars 
maar ook verliezers zijn. 

stembusuitslagen van de Tweede Ka-
mer-verkiezingen op 28 april1971). 

Perc. nu per<'. 1971 

PvdA 29 24,7 
KVP 17,5 21.9 
VVD 10,· 10.4 

ARP 8,5 8,6 
D'66 6,5 6,8 
CHU 5,5 6,3 
DS'70 ••• 5,3 
CPN 5.- 3,9 

SGP 2,- 2,3 

PPR 3,- 1.8 
GPV 1,5 1.6 

PSP 1,5 1.< 

PB 2,5 1.1 

Overigen 3.5 3.9 

Gezien de enthousiaste WlJze waarop 
Elsevier DS'70 steeds heeft gesteund, is 
de wat teleurgestelde toon van het Elsc
vter-commentaar op deze enquête wel 
begrijpelijk. Dat commentaar, ook in 
ander opzicht wel opmerkelijk, laten we, 
voor zover het bovenstaande cijfers be
treft, graag in zijn geheel volgen. 

,,Wat DS'70 ook met de door haar 
veroorzaakte val van Biesheuvels rege
ringsploeg heeft gewonnen, in ieder ge~ 
val voorlopig geen Kamerzetels. Zouden 
er twee weken geleden verkiezingen zijn 
geweest, dan had DS'70 twee van haar 
huidige acht zetels verloren. In percen
tages: terug van 5,3 naar 4 pct. Die 
zetels hadden dan achter de zegekar 
van Joop den Uyl gesleept, die met zijn 
PvdA de hoofdprijs in ontvangst mocht 
nemen: van 24,7 naar 29 pct. Daarmee 
is de PvdA nu wel definitief de grootste 
partij van Nederland geworden, want de 
KVP, de partij die zoveel onduidelijk
heid in haar koek doet (regeren met 
rechts, flirten met links) krijgt van de 
kiezers een niets aan onduidelijkheid 
ov,erlatende reacUe;.'terug van-21,9 naar 
17,5 pct. Dat was het dan w_. voor de 
partij, die nog bij de Tweede Kamer
verkiezingen in 1967 als grootste uit de 
stembus rolde ( 26,5 pct. tegen PvdA 
23,5). 

Biesheuvel moge dan persoonlijk flink 
aan populariteit hebben ingeboet, zijn 
partij blijft een calvinistische rots in de 
branding: van 8,6 naar 8,5 pct. Minder 
florissant staan de zaken bij de CHU. 
Een jaar Biesheuvel kost hun 0,8 pct. (is 
één Kamerzetel), waarmee de C.H. op 
5,5 pct. terecht komen. Datzelfde kan 
worden gezegd van de ontwikkeling 
rond D'66. De partij, die andere partijen 
zou doen ontploffen, kalft gezapig af: 
van 6,8 naar 6,5 pct. Dat lijkt niet spec
taculair, maar is het wel aangezien in 
deze enquête ook de 18~ tot 21-jarigen 
meespreken, een groep die bij de Ka· 
merverkiezingen van '71 nog buiten spel 
stond. Het wetsontwerp dat de kiesge
rechtigde leeftijd terugbrengt naar 18 
jaar is reeds door minister Geertsema 
bij de Kamer ingediend, zodat mag wor
den aangenomen dat bij vervroegde ver
kiezingen ook de 18-jarigen ter stembus 
kunnen gaan. Tegen dat licht is de en
quête-uitslag voor P'66, ooit ,,de enige 
partij voor frisse jOnge mensen'", niets 
minder dan een afgang. ~Met nog wat 
randwerk als opnieuw opbloeiende boe
ren en gestaag doorgroeiende commu
nisten (resp. van 1,1 naar 2,5 pct. en 
van 3,9 naar 5 pct.) komt de enquête
uitslag er op neer, dat het verlies van 
de confessionelen (5,3 pct.) integraal 
ten goede komt aan de zgn. progressie
ve drie, die tezamen een winst boeken 
van 5,2 pct. Of harder nog: de dood van 
de KVP is het brood van de PvdA." 
Aldus Elsevier. 

• VVO als tegenwicht 
Opmerkelijk in het commentaar op dit 

gedeelte van de enquête is, dat Elsevier 
daarin de VVD niet noemt. Waarschijn
lijk deelt het blad echter wel de mening 
van die perscommentaren, waarin te
genover het verlies van DS'70 het zich 
"vrijwél handhaven" van de VVD .,op.~o 
vallend" wordt genoemd. Het is, op 
grond van hetgeen in het begin van de~ 
ze rubriek werd opgemerkt, echter de 
vraag of dat zo heet· erg opvallend is. 
Het zou teleurstellend zijn geweest als 
het anders was. Hetgeen niet wil zeg
gen, dat we met deze uitslag tevreden 
zouden zijn. Toen aan prof. Polak, de 
voorzitter van DS'70, het resultaat van 
deze enquête voor zijn partij werd voor
gelegd, antwoordde hij dat dit hem niets 
zei en dat hij voor DS'70 "tenminste een 
verdubbeling van het aantal thans be~ 
ze rubriek werd opgemerkt, echter de 
zette Kamerzetels" verwachtte. Dat is 
de gebruikelijke bluf, waaraan in hun 
begintijd ook groeperingen als D'66, de 
Boerenpartij, de Middenstandpar~ij~ e.d. 
zich te buiten zijn gegaan. 

Een wat ervarener partij als de VVD 
onthoudt zich bij voorkeur van dergelij
ke grootspraak. Dat neemt niet weg dat 
wij er ten diepste van overtuigd zijn dat 
ieder die zich niEit tot de Partij van de 
Arbeid en haar - in verhouding nu wel 
erg kleine - bondgenoten aangetrokken 
voelt, goed zou doen door zijn of haar 
stem de VVD een flinke overwinning te 
bezorgen. In ieder geval moet in die 20 
à 30 pct. twijfelaars of (voorlopige) 
nict~stemmers een belangrijk percentage 
voor ons te winnen zijn. 

Ik geloof dat het goed is, geen al te 
vergaande politieke conclusies uit on
derzoekingen als deze te trekken. Twee 
opmerkingen mogen ons echter nog van 
het hart. In de eerste plaats: 29 pct. 
voor de PvdA zou in de Nederlandse 
verhoudingen inderdaad een vooruit 
gang voor deze partij van belang bete
kenen, maar. ni~ zal het kèibarde_ 
feit kunnen ·odtkemi_eti, dat:' ·de$1élfdff 
Pa:rtij van de Arbeid lil 1956 al op 3~,6 
pct. stond en-ook toen de, sterkste partij 
van het land was geworden. Bij de ver
kiezingen van 1959, 1963 eh 1967 is zij 
daarna echter geleidelijk gezakt tot 
resp. 30,3 pct., 28 pct. en 23,3 pct. Vorig 
jaar pas weer maakte zij een kleine 
winst door op 24, pct. te komen. Bij de 
eerste na-oorlogse Kamerverkiezing, die 
van 1946, behaalde de toen pas opge
richte Partij van de Arbeid (combinatie 
van de vooroorlogse SDAP en een aan~ 
tal kleinere groeperingen) 28,3 pct. van 
de stemmen; bijna evenveel dus als 
thans bij het NIPO-onderzoek. Dat gold 
toen echter als een grote teleurstelling 
en werd algemeen gezien als een teken 
van mislukking van de "doorbraak". 

De tweede opmerking is, dat de pro~ 
gressieve drie volgens deze enquête sa~ 
men 38,5 pct. van de stemmen zouden 
behalen. In ieder geval dus geen meer
derheid en minder dan de totaal 41,5 
pct. die de drie confessionele partijen 
plus de VVD zouden halen , of de 45,5 
pct., wanneer we ook DS'70 zouden 
meerekenen. Om te kunnen regeren zou
den de progressieven in dat geval dus 
ten minste de KVP nodig hebben, maar 
mogen we bladen als Vrij Nederland, de 
Haagse Post en de Groene geloven, dan 
is het_ verzet daartegen in de PvdA zelf 
alweer sterk aan het groeien. Afgezien 
dan nog van de vraag of de KVP zich 
aan de harde eisen, die de progressievê 
drie haar zouden stellen, zou onderwer
pen. 

Ook uit dit óogpunt bezien zouden de 
kiezers er goed aan doen, een partij als 
de VVD, als tegenwicht bij een volgende 
kabinetsformatie, zo sterk mogelijk te 
maken. 

Op 24, 25 en 31 juli en 1 augustus 
(dus twee weken na de door DS'70 ver~ 
oorzaakte crisis) werd aan 1963 perso
nen boven de 18 jaar de volgende vraag 
gesteld: "Als er vandaag verkiezingen 
zouden worden gehouden, op welke par
tij zou u dan stemmen?" Van hen kon
den 579 personen .nog niet zeggen op 
welke partij zij zouden hebben gestemd. 
Naar alle waarschijnlijkheid schuilt on
der hen in ieder geval het gebruikelijke 
gemiddelde percentage aan !liet-stem
mers, sedert de afschaffing van de op
komstplicht. De antwoorden van hen die 
wel hun keuze deden, leverden het vol
gende resultaat op (met daarachter de 
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Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Uitslag tweede drugenquête 

Aan de lezeressen van onze rubriek 
ben ik nog een verslagje schuldiK over 
de uitslag van onze tweede drug-enquê
te, die werd gehouden tijdens de discus
siedag op vrijdag 7 april jl. te Utrecht. 

Het blijkt, dat de invulling van de 22 
vragen op het enquête-formulier nogal 
moeilijk werd gevonden. Dit is zeer be
grijpelijk, want ondanks de uitstekende 
voorlichting door de verschillende spre
kers blijft de materie complex en nog 
vol onzekerheden. Vanwege het betrek
kelijk kleine aantal ingevulde formulie
ren kan het trekken van conclusies uit 
de antwoorden dan Ol)k slechts onder 
groot voorbehoud geschieden. Daarom 
zal ik me bij de weergave van de beant
woording tot de grote, duidelijke lijnen 
beperken. 

De enquête behandelde de argumen
ten, die voor en tegen het legaliseren 
van het gebruik van hasjiesj en mari
huana zijn aan te voeren. 

Pro 

Vóór de !egalisering waren acht argu
menten ter beoordeling voorgelegd. Het 
argument, dat de meeste bijval ver
wierf, was de stelling genoemd onder g, 
nl. dat het groepsgebruik van een ge
notmiddel als alcohol wèl algemeen aan
vaard is, en dat op cocktail parties en 
feestjes veel wordt gedronken. Een an
der argument, dat vrijwel algemeen 
werd aanvaard ( h), was dat het gezags
ondermijnend is om een geldende wet 
niet toe te passen. Dit argument steunt 
op dP, stelling, genoemd onder a tlat 
naar schatting 140.000 jongeren wel 
eens hennepprodukten gebruiken, 
van wie afdoende vervolging in feite 
onmogelijk is. Dit laatste uitgangspunt 
werd eveneeris door velen onderschre
ven. Ten slotte waren er nog twee argu
menten voor !egalisering, die veelal wer
den ondersteund, nl. c, dat controle op 
de kwaliteit en prijs van de drugs mo
gelijk wordt en e, dat de aantrekkelijk
heid van het verbodene verdwijnt. 

Aan de inzendsters Was ook gevraagd, 
aan welke argumenten-pro zij de meeste 
\Vaarde hechtten. In de beantwoording 
kwam duidelijk argument e als belang-

Bestuursmutaties 
Boskoop - De heer B. Hubers heeft 

bedankt als voorzitter van 'de afdeling 
\vegens zijn vertrek naar Dordrecht. 
Zijn functie wordt tot nader order waar· 
genomen door de tweede voorzitter, de 
A. P. Bongers, dr. Hamburge-rlaan 54 te 
Boskoop. 

Aankondigingen 
21 AUGUSTUS 

Mr. dr. C. Berkhomver (lid van de 
Tweede Kamer). is de gast van de stu
dentenvereniging Sanctus Vergilius tij
dens een informeel politiek diner te 
Delft. Sociëteit Alcuin. 20.00 uur. 

1 SEPTEMBER 
De heer H. Wiegel en mr. dr. Berk

houwer (leden van de Tweede Kamer) 
spreken in Alkmaar op een openbare 
bijeenkomst van de afdeling Alkmaar 
in verband met de raadsverkiezingen in 
de gemeente die op 6 september worden 
gehouden. Wapen van Heemskerk, 
Breedstraat 33. 20.00 uur. 

15 SEPTEMBER 
Mr. F. Portheine (lid van de Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Rijs
\\<ijk (Z.H.) over "enkele actualiteiten 
rond de Europese politieke samenwer
king". 

Drs. A. Pais niet beschikbaar 
Drs. A. Pais te Amsterdam heeft 

meegedeeld dat hij in verband met zijn 
universitaire werkzaamheden niet be
schikbaar is voor een verkiesbare plaats 
op de kandidatenlijst van de VVD voor 
de komende Tweede Kamerverkiezingen. 

Zoals men zich zal herinneren stond 
de heer Pais hoog op de vorige lijst ge
noteerd: als een der thans zittende ka
merleden zou zijn uitgevallen, was de 
heer Pais als eerste aan de beurt voor 
benoeming tot lid van de Kamer. 

rijkste uit de bus, nl. dat de aantrekke
Jijkheid van het verbodene verdwijnt. 

Contra 

De weging van de argumenten tegen 
!egalisering gaf een duidelijker beeld te 
zien. Er waren minder vragen die on
beantwoord bleven en de argumenten
contra kregen meer bijval. De meeste 
bijval kreeg argument o, dat er op 
wijst, dat in geen enkel Europees land 
het gebruik van hennepprodukten is 
toegestaan, zodat Nederland een grote 
toeloop van gebruikers kan verwachten. 
Voorts onderschreef men vrij algemeen 
argument m en j, die stellen, dat legaU
sering de indruk wekt, dat de gemeen
schap het gebruik goedkeurt en dat het 
gebruik leidt tot storingen irt het geheu
gen en tot verminderd reactievermogen, 
waarvan lagere arbeidsprestaties en ge
varen in het verkeer het gevolg zijn. 
Rest nog de vermelding, dat men het 
merendeels eens was met de argumen
ten i en p, die stelden, dat van !egalise
ring een toeneming van het aantal ge
bruikers valt te verwachten en dat onze 
internationale verdragsverplichtingen de 
!egalisering onmogelijk maken. 

Van de argumenten tegen !egalisering 
vond men de te duchten toeneming van 
het aantal gebruikers (i), de toeloop uit 
heel Europa (o), alsmede het gevaar in 
het verkeer en de lagere arbeidspresta
tie ·het belangrijkst. 

Wanneer men de weging van alle ar
gumenten overziet, dan blijkt, dat de 
inzendsters de meeste waarde hechten 
aan de argumenten, die de maatschap
pelijke gevolgen behandelen. Waar
schijnlijk heeft de argumentatie met 
een medische of morele achtergrond óf 
de inzendsters minder aangesproken, óf 
hebben zij zichzelf minder competent 
geacht tot een uitspraak. Men zou er 
ook, met alle voorzichtigheid die bij het 
trekken van conclusies geboden is, een 
uiting van de liberale geesteshouding in 
kunnen zien, in die zin, dat"'iedereen, die 
bepaalde drugs wil gebruiken, allereerst 
zelf verantwoordelijk is voor de ethische 
en medische kanten daarvan, doch dat 
de gemeenschap daarover een oordeel 

Het parlem~nt 
Voor vele leden van de Tweede Kamer 

is er van vakantie niet veel terechtge· 
komen als gevolg van de kabinetscrisis. 
De politieke gebeurtenissen hebben zich 
toegespitst in het Catshuis en in het 
kabinet van de minister-president, of
schoon er ook dé nodige fraCtie-verga
deringen in het Kamergebouw zijn ge
weest. Maar het eigenlijke parlementai
re werk heeft zich toch tot een mini
mum beperkt. Dienaangaande valt al
leen maar melding te maken van enkele 
schriftelijke vragen uit de VVD-fractie. 

Mr. Geurtsen signaleerde een zeker 
misbruik van een "Bureau voor regis
tratie en verificatie", welks naanl de 
indruk wekt een (semi-) overheidsin
stelling te zijn, maar niet anders is dan 
een incassobureau. Mr. Geurtsen heeft 
de bewindslieden van justitie en van 
economische zaken gevraagd maatrege
len te nemen teneinde aan genoemde 
naam van het bureau_ een einde te ma
ken. 

Voorts diende mr. Berkhouwer twee 
stellen vraien in. Het eerste stel - ge
richt tot de minister van buitenlandse 
zaken - hetreft de inhoud van de 
Nixon-Brezjnew-declaratie van 29 mei 
jl., waarover in de boezem van de Nato
raad een zekere bevreemding en teleur
stelling blijkt te bestaan. Ons Kamerlid 
wil o.m. van minister Schmelzer diens 
oordeal over de inhoud van de declaratie 
weten en zijn mening horen over de ge
uite kritiek daarop. 

Mr. Berkhouwer heeft zich voorts met 
vragen gericht tot de minister van ver
keer en waterstaat over het voortdurend 
stijgende aantal ernstige ongevallen op 
de wegen in de gemeente Beemster. Ons 
Kamerlid wil van de bewindsman weten 
of hij hierin geen àanleiding ziet tot 
herziening van zijn oordeel over de 
noodzaak tot invoe11ing van snelheidsbe
perkingen op een aantal wegen in ge
noemde gemeenten, zoals reeds werd 
verzocht door het gemeentebestuur. 

mag hebben als er maatsclu ... ppelijke ge
volgen gaan intreden. 

Aan het slot van de enquête over het 
gebruik van hasjiesj· en marihuana was 
gevraagdr wat men zou willen, voor het 
geval Nederland volstrekt autonoom 
was en een zuiver nationaal beleid kon 
voeren. Voor deze theoretische situatie 
waren dan zes mogelijkheden geformu
leerd: twee daarvan bevatten een be
paald uiterste, andere vier bevatten een 
daar tussenin gelegen oplossing. 

Het ene uiterste was oplossing 1 : 
handhaving van de huidige wetgeving 
en toepassing van vrijheidsstraffen. Het 
andere uiterste was oplossing 6: vrijge
ven va~ het gebruik in combinatie met 
controle op priJs en kwaliteit, beperking 
van de verkrijgbaarheid tot bepaalde 
verkooppunten en binding aan leeftijds
grenzen. De meerderheid was tegen bei
de uitersten. 

Ook voelde men niet voor oplossing 4: 
wijziging van het misdrijf in een over
treding. De meeste adhesie kregen de 
tussenoplossingen, vooral nr. 5: vrijge
ven van het gebruik met de mogelijk
heid om verslaafde gebruikers onder 
verplichte medische behandeling dan 
wel curatele te stellen. Ook was bijval 
voor oplossing 2 en 3: hetzij handhaving 
van de huidige wetgeving maar zonder 
toepassing van vrijheidsstraffen, hetzij 
handhaving van de huidige wetgeving 
met een experimenteerperiode van twee 
jaar en inschakeling van adviescommis
sies, zoals voorgesteld in het rapport 
Baan. 

Nogmaals: het trekken van conclusies 
uit het zeer beperkte matei-iaal is alleen 
onder veel voorbehoud verantwoord. 
MissChien valt er wel een richting in de 
gedachtenvorming te ontdekken, nl. die 
van voorzichtigheid en gematigdheid. 

Graag zou ik de enquête na verloop 
van tijd nog eens herhalen en dan in 
een zo breed mogelijk gekozen veld van 
onderzoek. Tevens kunnen de vragen 
dan opnieuw en misschien uitvoeriger 
worden geformuleerd. Alle gegevens 
vanuit de Vrouwen in de VVD en vanuit 
de hele partij zijn zeer welkom. Aan 
belangstellenden zal ik gaarne een 
exemplaar van het enquête-formulier 
toezenden. 

MR. E. VEDER-SMIT 

secretariaê.t 
tweede kamer fractie 

-Het secretariaat van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer is gevestigd in het 
gebouw van de Tweede Kamer, Bin
nenhof 1 A te Den Haag. Telefoon 
(070) • 614911. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegracht 61, telefoon (870)-604803.. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de Vl'D te Den 
Haag. 

Het huis-telefoonnummer van de al
gemeen secretaris der partij, de heer 
mr. F. Korthals Altes, is gewijzigd in: 
010 • 135057. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheld en Democra
tie Is geve&tigd te Ámsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89·B. Hoofdredacteur ea 
voorzitter van de redactiecommissie 111 
de heer Ph. (). la !Jhapelle.. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaa'l 
van, te VVD, Koninginnegrach1i 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-admirûstratie, 070 · • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zicb dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
t11lie, Westblaak 180 (postbus 824) &e 
Rotterdam, telefoon OIO • 147211. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Herziening Wink~lsluitingswet 

Door F. L. van der Leeuw, 
onze medewerker voor 
middenstandszaken 

Uit de omstandigheid, dat de Sociaal
Economische Raad ruim twee jaren no
dig heeft gehad om een (verdeeld) ad
vies over herziening van de Winkelslui
tingswet 1951 uit te brengen, kan wor
den opgemaakt, dat de meningen in de 
met de voorbereiding belaste commissie 
sterk uiteenliepen. Dat is helemaal 
geen wonder, omdat maar weinig on
derwerpen zijn aan te wijzen waarover 
sedert het begin der twintgiste eeuw, 
waarin de eerste plaatstelijke verorde
ningen tot regeling van de winkelslui
ting zijn ontstaan, zo vele tegenstrijdige 
opvattingen opgeld hebben gedaan. Het 
georganiseerde bedrijfsleven is steeds in 
zich zelf verdeeld geweest, omdat bot
sende belangen nu eenmaal moeilijk on
der één noemer zijn te brengen, Toen de 
politiek zich met dit netelige vraagstuk 
ging bemoeien - in 1911 de gemeente
lijke, in 1930 de rijkswetgever - was 
het al niet anders. De overheid zocht 
tevergeefs naar de grootste gemene de
ler, maar kon geen voor detaillisten be
vredigende keus maken. De wet en de 
daarop aansluitende plaatstelijke veror
deningen zijn dan ook veelvuldig gewij
zigd zonder de finish te halen. In de 
politiek heeft de principiële vraag, of en 
zo ja in hoeverre de ondernemersvrij
heid mocht worden beperkt, op de voor
grond gestaan. Dientengevolge werden 
zakelijke belangen onderhevig aan toe
vallige politieke meerderheidsbeslissin
gen, wat bij het betrokken bedrijfsleven 
steeds meer wrevel verwekte. 

Conflict 
In de na-oorlogse jaren werd de pro

blematiek nog meer gecompliceerd door
dat de werknemersorganisaties en de 
opgekomen consumentenbonden zich 
met de regeling der Winkelsluiting gin
gen bezighouden, daarbij niet zelden in 
conflict komend met de ondernemers. 

Toen de vorige staatssecretaris van 
Economische Zaken ruim twee jaren ge
leden de SER verzocht hem te adviseren 
over eventuele herziening van de wet 
van 1951, was het duidelijk, dat de met 
de voorbereiding belaste commissie de· 
hand in een wespennest ging steken, In 
de boezem van de commissie tekenden 
zich verschillende stror~1ingen af: dege
nen, die de bestaande wet in hoofdzaak 
ongewijzigd wilden laten: anderen, die 
de ondernemers een maximale vrijheid 

tot openstelling van hun zaken wilden 
laten en een groep onder aanvoering 
van het KVO, die voor een t-ussenstand
punt koos (meer vrijheid, maar gebon
den aan bepaalde maxima). 

De tweede groep van enkele Kroonle
den kreeg steun van het grootwinkelbe
drijf en van het Consumenten-Contact
Orgaan, dat als speciale SER-commissie 
in de gelegenheid werd gesteld van .zijn 
gevoelen te doen blijken. Geleidelijk 
kreeg de groep van het tussenstandpunt 
meer aanhang, toen bleek, dat de 
uitersten geen haalbare kaart oplever
den. De meerderheid van de SER heeft 
zich voor het tussenstandpunt uitge
sproken. 

Liberalisering 
Binnen 55 openstellingsuren per week, 

mits gelegen tussen 5 en 18 uur (op één 
avond, niet op zaterdag, tot 22 uur), 
kan de ondernemer zelf zijn keuze ma
ken. Naast handhaving van de zondags
sluiting is dat de kern van het meerder
heidsadvies, dat overeenstemt met het 
rapport van de Commissie Winkelslui
ting van het KVO. Er is dus sprake van 
een beperkte liberalisering, kennelijk 
een compromis tussen uiteenlopende op
vattingen. Verplichte halve-dag-sluiting 
past niet meer in dit kader ~ zij wordt 
aan onderlinge ondernemersafspraken 
-overgelaten - en aan het Hoofdbe
drijfschap Detailhandel wordt het ma
ken van een overgangsregeling voor de 
vakantiesluiting overgedragen. 

Over het invoeren van een koopavond 
en van een halve-dag-sluiting behoeven 
de Kamers van Koophandel niet meer te 
adviseren en de gemeenteraden niet 
meer te beslissen, constateert het advies 
met kennelijke voldoening. 

Wij zouden daarmee kunnen instem
men, indien de SER deze logische lijn 
consequent zou hebben doorgetrokken, 
d.w.z. door de regeling van de winkel
sluiting geheel te onttrekken aan de 
voor dit onderwerp onwerkbare politie
kP inmenging. Dat heeft men evenwel 
verzuimd, o.a. ten aanzien van de z.g. 
21-dagen-regeling, die men wel weer 
aan de gemeentebesturen wil overlaten. 
Uiteraard blijft de behoefte bestaan aan 
vrijstelling van de algemene verbodsbe
palingen voor bijzondere plaatselijke ge
legenheden, zoals kermis, jaarmarkt, 
sportevenementen, winkelweken e.d. 

Minderheden bedreigd 
door onze redacteur 
buitenland 

Telkens opnieuw wordt de wereld ge
conronteerd met gewelddadig en meestal 
onrechtvaardig optreden tegen minder
heden. Dit dateert zeker niet van van
daag of gisteren en men moet zich af
vragen of er ooit een einde zal komen 
aan verschijnselen die aangeduid wor
den met woorden als discriminatie, 
apartheid, pogrom etc. De dikwijls al
lang bestaande onlustgevoelens tegen
over bepaalde groepen in de samenleving 
komen tot uiting als de economische si
tuatie hun aanwezigheid benadrukt. De 
concurrerende positie Van de Turkse ar
beiders op de niet zo beste arbeidsmarkt 
heeft in Rotterdam ongetwijfeld bijge
dragen tot de uitbarstingen van de vori· 
ge week. Het is te betreuren dat de 
Rotterdamse politie aanvankelijk de in
druk vestigde dat zij het optreden van 
de bewoners van bepaalde wijken tegen 
pensions van Turkse arbeiders billijkte. 
Aan de andere kant zou een doelbewus
ter immigratiebeleid deze toestanden 
kunnen voorkomen. Vast staat dat de 
overheid geen beleid voert dat bewust 
tot discriminatie leidt en dat maakt de 
situatie hier minder uitzichtloos voor de 
betrokkenen dan voor de Aziaten in 
Oeganda die van overheidswege te ho
ren hebben gekregen niet langer welkom 
te zijn. 

In Oeganda doet zich het bekende ver
schijnsel voor van een jonge staat die 
geconfronteerd wordt met een brok ko
IOJûaal verleden en daarin de Z()IIdebok 
ziet voor de slechte economische situa
tie. Daarbij komt dat minderheden als 

de lndiërs in Oeganda, hun rasgenoten 
in Kenia en Tanzania, de Chinezen in 
Indonesië etc. dikwijls een door de vroe
gere koloniale beheerders in de hand ge
werkte bevoorrechte positie innemen. 
De handel is, in hun handen en zij wor
den geacht.het meest te profiteren van 
de economische bedrijvigheid in het 
land. Zolang die bedrijvigheid ook de 
anderen enige welvaart bezorgt worden 
de minderheden getolereerd. Zodra het 
daaraan gaat schorten worden zij aan
gewezen als de schuldigen. Dat is nu in 
Oeganda weer eens gebeurd. De Oegan
dese machthebber, generaal Amin, ver
keerde mede als gevolg van de uitbrei
ding van het leger in grote financiële 
nood. Dat leidde in maart van dit jaar 
al tot een ·breuk met Israël dat weiger
de nog meer kredieten te verlenen. 
Amin zwaaide over naar het andere 
kamp en klopte bij Libië aan voor hulp, 
maar dat loste de problemen niet alle· 
maal op. Misschien kreeg Amin hier 
echter wel de nationalistische impuls die 
hem deed besluiten zijn land van vreem
de smetten te bevrijden en tegelijk de 
Oegandezen die hadden moeten toezien 
hoe de Indiase middenstad zich aan hen 
verrijkte, vooruit te helpen. De Aziaten 
die zich na het onafhankelijk worden 
van het land in·1962 veiliger hadden ge
waand met een Brits paspoort dan met 
het Oegandese staatsburgerschap waar
toe zij tral.i.wens slechts in beperkte mate 
werden toegelaten, kregen de aanzeg
ging binnen drie maanden het land te 
verlaten en hun zaken over te doen aan 
de Oegandezen. 
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Hetzelfde geldt voor afwijkingen van de 
zondagsluiting, b.v. voor bad-, seizoens
en grensplaatsen en voor ontheffing in 
bijzondere gevallen, voor welke voor
zieningen men weer op de gemeentebe
sturen wil terugvallen. 

Er is kennelijk ook onvoldoende re
kening gehouden met de behoefte aan 
andere bindende lokale regelingen, die 
groepen ondernemers kunnen wensen, 
zoals branche- of wijksgewijze sluiting 
_gedurende een halve dag per week en 
vakantiesluitingsregelingen in de over
gangsperiode, die toch .een stevig juri
disch fundament behoeven, willen zij be
hoorlijk kunnen werken. 

Gebrek 
Wij vinden dit een ernstig gebrek in 

het advies: er van uitgaande, dat het 
betrokken bedrijfsleven in de tegen
woordige tijd mans genoeg is om derge
lijke zaken zelf te regelen, behoort o.i. 
de bemoeiing van de gemeentebestuuren 
met de winltelsluiting bij de komende 
wetsherziening een einde te nemen. Ver-
moedelijk zullen de meeste gemeentebe
stuurders dit als een welkome verlich
ting van een ondankbare taak beschou
wen 
E!' zijn in beginsel twee alternatieven 
voor het treffen van afwijkende of aan
vullende regelingen, n.l. bij algemeen 
verbindend te verklaren ondernemers
overeenkomst dan wel door de Kamers 
van Koophandel en Fabrieken op dit 
stuk verordende bevoegdheid te verle· 
nen. Wij vertrouwen, dat het wetsont~ 
werp definitief een streep zal zetten on
der de weinig gewaardeerde, zij het 
aanvankelijk noodgedwongen gemeente· 
lijke activiteiten op het gebied van de 
winkelsluiting. Het georganiseerde be
drijfsleven kan nu heus wel zijn eigen 
boontjes doppen. 

Wij tekenen hierbij aan, dat het de 
Landelijke Middenstandscommissie van 
de VVD was, die enige jaren geleden 
een sluitend rapport over herzienJog van 
de Winkelsluitingswet uitbracht, waarin 
liberalisatie binnen bepaald~ grenzen 
werd bepleit en ootrekking van de be
voegdheid tot het maken van afwijken
de c.q. aanvullende regelingen aan de 
gemeentebesturen werd voorgestaan. 
Het is verheugend, dat het SER-advies 
in de hoofdlijnen overeenkomst vertoont 
met het VVD-rapport! 

De n~aatregel kon ook voor de Britten 
die opnieuw een grote stroom Indische 
immigranten tegemoet moeten zien, 
nauwelijks als een verrassing komen. 
Besprekingen over hun toekomst waren 
reeds vanaf december 1970 aan de gang 
nadat de vorige Oegandese president, 
Obote, had aangekondigd dat nog 
slechts Oegandezen als geschoolde of 
half-geschoolde arbeiders werkzaam 
mochten zijn. Maar tot een oplossing 
had dat nog niet geleid. Misschien dacht 
men ook wel dat het na de vervanging 
van de linkse Obote door de in Israël 
opgetelde parachutistengeneraal Amin 
zo'n vaart niet zou lopen. 

Soortgelijke maatregelen tegen Azla· 
ten die in 1967 en 1968 in Kenia waren 
genomen en later in Zambia, hadden 
destijds een grote stroom immigranten 
op Engeland doen aankoersen. In Lon
den wilde men het aantal immigranten 
beperkt zien tot 700 per jaar en daartoe 
werd in 1968 een wet aangenomen die 
de houders van een Brits paspoort zon
der speciale vergunning de toegang tot 
het Verenigde Koninkrijk ontzegde. Met 
deze wet in de hand kan de Britse rege· 
ring natuurlijk de toegang tot het land 
weigeren aan de naar schatting 
50.000--:-80.000 nieuwe gegadigden voor 
een plaatsje onder de Britse zon. Maar 
Engeland zal de rekening voor zijn be
leid in het verleden wel moeten accepte
ren. De Aziateri. hebben in ieder geval 
weinig keus. Zij zullen straks berooid en 
wel door Engeland en daarmee door 
Europa opgevangen moeten worden. 
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VVD betreurt houding DS '70 

Hoofdbestuur VVD: 
achter Wiegel 

Tijdens de kabinetscrisis heeft 
het hoofdbestuur driemaal tussen
tijds vergaderd en wel op 17 juli 
en 7 en 14 augustus. 

la deze vergadering werd t-el
kens de politieke situatie bespro
ken. In de laatste vergadering 
heeft het hoofdbestuur een verkla
ring aangenomen met de navol
gende inhoud: 

Het hoofdbestuur van de VVD, 
gehoord de uiteenzetting l'an de 
voorzitter van de Tweede-Kamer
fractie en de daarover gevoerde 
discussie, '\'erenig1 zich ,·olledig 
met he1 door de heer Wiegel en 
de Tweede-Kamerfractie gevoerde 
beleid. 

Procedure 
kandidaat
stelling 

VERVOLG VAN PAGINA 1 

den \Varen er nu, dus moest een lijmpo
ging worden ondernomen. Dat eiste 
naar mijn mening het politiek fatsoen 
tegenover DS'70, dat eiste naar mijn op
vatting vooral het belang van het land: 
Zou de lijmpoging lukken dan zouden de 
vijf partijen tot 1975 ons land door de 
moeilijkheden heen kunnen loodsen. Ge
lukte het niet dan kwamen er nieuwe 
verkiezingen en dan zou er een grote 
kans bestaan dat daarna een kabinet 
met de PvdA zou worden gevormd. 
Daarbij kwam nog dat de VVD steeds 
goed met DS'70 heeft kunnen samen
werken en dat er mij om die reden -
kijkend naar de verdere partijpolitie
ke toekomst - zeer veel aan gelegen 
was de breuk met DS'70 te herstellen. 

De volgende ochtend heb ik in ons 
tweede gesprek met de formateur ge
zegd dat naar mijn mening het vinden 
van de 70 miljoen gulden een politiek 
nieuw feit had geschapen en dat daarom 
het gesprek met DS '70 moest worden 
geopend. Ook CHU-fractievoorzitter Ti
Janus pleitte krachtig voor het onderne
men van een restauratiepoging. 

Het formatieoverleg werd daarna op
geschort. De avond van diezelfde 25 juli 
kwam de fractie, tezamen met - zoals 
dat door mij in de gehele crisisperiode 
was bevorderd - de vertegenwoordi
gers van de bev.rindslieden, de Eerste
Kamerfractie en het hoofdbestuur bijeen 
om de situatie te bespreken. Ieder ver
klaarde zich daar met de koerswijziging 
- want dat was het uiteraard - ak
koord. 

Ik kon de formateur de 27ste dan ook 
schriftelijk mededelen. dat de Tweede
Kamerfractie van de VVD tot de con
clusie was gekomen "dat - gelet op het 
grote belang voor ons van een herstel 
van een regeringssamenwerking, die kan 
steunen op een meerderheid in de volks
vertegenwoordiging - alsnog zou die
nen te worden gepoogd tot herstel van 
de vijfpartijencombinatie waarop het 
kabinet-Biesheuvel steunde, te gera· 
ken." Nog enkele citaten uit mijn brief: 
"Irt het desbetreffende door mij zo zeer 
gewenste gesprek met DS'70 zullen 
uiteraard ook andere mogelijke geschil
punten besproken moe-ten worden. Alles 
zal moeten worden gedaan om een 

- tweede breuk te voorkomen. Alles zal 
moeten worden gedaan om het kabinet
Biesheuvel in 's lands belang in staat te 
stellen tot 1975 zijn taak te vervullen." 
Daarbij noemde ik ook het in 1973 te 
voeren loon- en prijsbeleid. Een restau .. 
ratiegesprek zonder dat over dit belang
rijke beleidsonderdeel overeenstemming 
zou worden bereikt, zou_ naar mijn me
ning tot niets leiden. 

Lijmpoging 
Vrijdag 28 juli deelde de formateur 

ons mede dat hij besloten had op het 
verzoek van de CHU en de VVD om een 

Het hoofdbestuur meende reeds in Zt]n 
vergadering van 7 augustus jl. ernstig 
rekening te moeten houden met ontbin
ding van de Tweede Kamer der Staten
Generaal en verkiezingen op 22 of 29 
november a.s. Nu intussen vaststaat dat 
op 22 of 29 november a.s. tussentijdse 
verkiezingen voor de Tweede Kamer 
zullen worden gehouden, volgt hieronder 
de te volgen kandidaatstêllingsprocedu-
re. 
De normale kandid.aatstellingsproce
dure, zoals geregeld in het Reglement 
op de kandidaatstelling voor leden van 
de Tweede Kamer der Staten-Generaal, 
vergt bijna een jaar. Het is duidelijk 
dat (evenals in 1959) niet kan worden 
volstaan met inkorting van tennijnen, 
maar dat ook een aantal vergaderingen 
zal dienen te vervallen, wil de kandi
daatstelling tijdig kunnen plaátsvinden. 
Bij verkiezingen op 22 en 29 november 
a.s. dient de officiêle kandidaatstelling 
reeds op 10 resp. 17 oktober te geschie
den. 

Artikel _15 van het Reglement op de 
kandidaatstelling bepaalt dat het hoofd
bestuur ingeval van tussentijdse verkie
zingen de te volgen procedure vast. 
stelt, zoveel mogelijk met behoud van 
de bepalingen van het reglement en met 
dien verstande dat de definitieve kandi
datenlijsten in elk geval worden vastge
steld door de algemene vergadering van 
de partij. 

Het hoofdbestuur heeft In zijn spoed
vergadering van 7 augustus j~ de te 
volgen procedure overeenkomstig voor· 

lijmpoging te ondernemen, in te gaan. 
Hij had oud-minister van justitie mr. Y. 
Scholten bereid gevonden hem bij deze 
poging terzijde te staan. 

De heer Scholten heeft voortreffelijk 
werk verricht, al heeft hij in het rap
port aan de formateur helaas moeten 
concluderen dat een herstel Yan het vijf
partijen-kabinet niet bereikbaar was. 
Na bestudering van de voorhanden zijn
de gegevens, na gesprekken met minis
ters en de vijf fractievoorzitters geza
menlijk, produceerde hij in een geza
menlijke vergadering van de vijf onder 
zijn Yoorzitterschap een stuk betreffen
de het loon- en prijsbeleid. 

De inhoud van dit stuk en het gesprek 
hierover en ook de gedachtenwisseling 
over de wijzigingen in het regeerakkoord 
en over de defensieuitgaven voor 197 4 
en 1975, gaven mij de indruk dat het 
moest gelukken het over alle problemen 
eens te worden. Na de discussie in de 
fractie oyer de vraag of wij bereid zou
den zijn het ons voorgelegde stuk te 
aanvaarden als grondslag voor het loon
en prijsbeleid te voeren door een kabi
net, dat zou worden . gesteund door de 
vijf, kon ik de heer Scholten schrtftelijk 
mededelen dat de VVD zijn vraag be
vestigend beantwoordde. In mijn ant
woord heb ik gesteld dat wij het uit
gangspunt van het uiteengezette beleid 
onderschrijYen, dat wij het volledig eens 
waren met de passage waarin werd ge
steld dat de regering terzake van lonen 
en prijzen verantwoordelijkheid draagt 
en dat ook wij verre de voorkeur gaven 
aan een goed overle-g tussen regering en 
bedrijfsleven, uitmondende in een so
ciaal contract: "De methode van o-.;er
Ieg, zoals in het ons voorgelegde stuk 
uiteengezet, geeft naar mijn mening in 
de huidige situatie de beste weg aan om 
de '\l"erantwoordelijkheid van de regering 
terzake waar te maken." 

Uit de brief van DS'70-voorzitter Ber
ger bleek_ dat hij de voorgelêgde- gege
vens niet kon aanvaarden. Daarmee was 
het vijfpartijen-kabinet-definitief van de 
baan. 

Met twee zinnen uit de persverklaring 
die ik op 4 augustus heb uitgegeven, 
kan ik alle gevoelens daaromtrent het 
best typeren: "Ik ben diep teleurgesteld 
door het mislukken van de poging om 
tot herstel van de vijfpartijencoalitie 
met DS '70 te komen. Ik heb mijn uiter
ste best gedaan de poging te doen sla
gen omdat ik van mening ben dat de 
bestrijding van de inflatie en een zo 
zuinig mogelijk overheidsbeleid het best 
door een kabinet steunend op de parle.:. 
mentaire meerderheid, gevoerd door de 
KVP, VVD, ARP, CHU en DS'70, kon 
worden aangepakt en uitgevoerd." 

Rechtlijnige koers 
Na het mislukken van de lijmpOging 

barstten de speculaties en de verdacht
makingen los. Een deel van de pers had 
onze koerswijziging, die wij in alle 

melde bepaling vastgesteld en tevens 
verschillende data vastgelegd. De voor
naamste data zijn: vóór 8 september 
a.s. indiening voorlopige kandidatenlijs
ten door de kamercentrales; op 23 sep
tember a.s. buitengewone algemene ver
gadering ter definitieve vaststelling van 
de kandidatenlijsten. 
1. Groslijst: 

Dè afdelingsbesturen krijgen de be
voegdheid met onmiddellijke ingang na
men te noemen van leden van de partij 
die zij voorstellen als voorlo_pige kandi-
daten. ~ 

N .B. 1-. Reglementair komt deze be
voegdheid niet aan de besturen van de 
afdelingen toe maar aan de ledenverga
deringen. Spoedshalve is deze bevoegd
heid thans aan de besturen toegekend. 
Het verdient wel aanbeveling om zo 
spoedig mogelijk_ de ledenvergadering in 
te schakelen. 

N.B. 2. Het vereiste dat een formulier 
met personalia wordt ingevuld vervalt. 

N.B. 3. De Groslijst zal niet het gesloten 
karakter hebben dat zij reglementair 
heeft. Men blijft tot aan het einde van 
de algemene vergadering die over de 
kandidaatstelling beslist, bevoegd na
men aan de groslijst toe te voegen. 

2. Advies over de technische iDrlchtlng. 
Dit zal worden vastgesteld door het 

hoofdbestuur in zijn vergadering van 21 
augustus a.s. 

3. Voorlopige kandldaatetelling door de 
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openheid en doelbewust hadden ingezet 
omdat wij alles wilden doen om de 
breuk in de coalitie te herstellen tenein
de alle risico dat - zoals ik het typeer~ 
de - Den Uyl het Catshuis zou betrek
ken weg te nemen, scherp bekritiseerd. 
Da-t hadden wij op voorhand ingecalcu
leerd omdat een groot aantal politieke 
commentatoren het nu eenmaal 
juist zeer aantrekkelijke gedachte vindt 
dat de PvdA in de regering komt. Na 
het ten tweede male breken van DS'70 
trachtten diezelfde pennevoerders ons 
via beschuldigingen van draaierijen ver
der zwart te maken, in de hoop dat de 
weg naar een kabinet met socialisten 
daardoor snel zou kunnen worden ge
opend. 

Ook andere, de VVD meer welgezinde 
commentatoren, spraken hun twijfel uit 
over de na de mislukking van de lijmpo
ging in te zetten koers door de VVD. 

Achteraf analyserend geloof ik dat het 
feit dat van onze zijde aan de formatie 
in alle openheid is medegewerkt, dat wij 
ook onze twijfels, onze vragen, onze 
achtergrondoverwegingen, van dag tot 
dag kenbaar maakten, daartoe heeft bij~ 
gedragen. Gelukkig heeft het verloop 
van de verdere gesprekken aangetoond 
dat wij na het mislukken Yan de lijmpo
ging rechtlijnig op de koers die vanaf 
het begin van de crisis was uitgezet, 
door zijn gaan varen. Gelukkig bewees 
het uiteindelijke resultaat van de kabi
netsCrisis dat de VVD er niet op uit was 
te breken, dart; wij onze verantwoordelijk
heid niet wensten te ontlopen. 

Daarmee wil ik niet zeggen dat het 
voor ons gemal5-kelijk was de beslissing 
te nemen die wij uiteindelijk genomen 
hebben. De Tweede-Kamerfractie heeft 
er maandag 7 augustus - wederom te
zamen met de bewindslieden, de voorzit
ter en de alg. secr. van de partij en de 
yoorzitter ·van de Eerste-Kamerfractie 
- uitgebreid over vergaderd. Ook het 
hoofdbestuur is diezelfde dag il_!_verga
dering bijeen geweest. Onderwerpen van 
bespreking waren: 

1. de datum van de verkiezingen. 
2. loon- en prijsbeleid. 
3. de begroting 1973. 
4. het regeerakkoord. 
5. dissidenten in de confessionele 

partijen. 

Natuurlijk- ook dat _wil ik open zeg
gen- waren er verschillen van mening. 
Natuurlijk waren er aarzelingen. Wie 
bij het nemen van moeilijke beslissingen 
niet wikt en weegt, heeft het voor zich
zelf misschien gemakkelijk, maar loopt 
grote kans ondoorW\cht te handelen. 

Aan het eind van de fractievergade
ring en na de vergadering van het 
hoofdbestuur had ik voor mijzelf de 
overtuiging dat - met enig voorzichtig 
rnanoem-reren - de formatie zou kun
nen slagen, dat wij voldoende zekerheid 
over de verwezenlijkbaarbeid van het 
voorgenomen kabinetsbeleid zouden 

afdelingen. 
De reglementaire indiening van een 

voorlopige kandidatenlijst door elke af
deling vervalt. 

4. Voorlopige kandidaatstelling door de 
kamercentrales: 

Voorlopige kandidaatstelling door de 
centrale-vergadering van elke kamer
centrale volgens artikel 5, tweede, tjm 
vijfde lid, blijft gehandhaafd met dien 
verstande dat de kamercentrales kun
nen volstaan met de indiening van ad
vieslijsten zonder proces-verbaal. Deze 
moeten op uiterlijk vrijdag 8 september 
a.s. met de ochtendpostbestelling in het 
bezit zijn van het Algemeen Secreta~ 
riaat. 

N.B. Het is het voornemen van het 
hoofdbestuur dat tevoren overleg plaats
vindt tussen de voorzitters van de ka
mercentrales en enige leden van het da
gelijks bestuur van de partij. 

5. OVerzicht van de rangorde {ler voor
lopig gestelde kandidaten. 

Het hoofdbestuur zal het gestelde in 
artikel 6, eerste lid sub a, b en c in acht 
nemen en dus zorg dragen voor: 
a. een overzicht van de door de centra· 
Ie vergaderingen van de kamercentrales 
samengestelde lijsten, waarbij achter de 
kandidaten die voor de eerste 25 plaat· 
sen zijn vermeld, tevens wordt aangege
ven de rangorde die hun in elke kamer
centrale is toegekend alsmede de geinid
delde rangorde die kan worden bere
kend uit deze lijsten gezamenlijk; bij de 
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kunnen krijgen en dat het onderling 
vertrouwen tussen de fracties zou kun
nen worden hersteld. 

-Dat is ook zo uitgekomen. De datum 
·van de verkiezingen is bepaald op eind 
noYember, het loon~ en pl'ijsbeleid wordt 
op basis van het stuk-Scholten voortge
zet en het kabinet zal een volwaardige 
begroting indienen. 

Ik ga de vijf hierboven op een rij 
gezette problemen langs: 

1. Met de keuze van de _datum van de 
verkiezingen ben ik gelukkig. Anders 
dan alle confessionele collegae ,-ond ik 
dat - nu de meerderheid aan het kabi
net ontvallen iS - de kiezers zo snel 
mogelijk hun mening over de gang van 
zaken moeten kunnen geven. Uiteinde
Tijk zijn de ARP, CHU en KVP met 
onze opvatting akkoord gegaan. 

2. Het loon- en prijsbeleid van de mi
nisters Boersma en Langman op basis 
van het voorstel-Scholten heeft onze in
stemming. Lonen en prijzen en overige 
inkomens zullen in 1973 slechts ter com
pensatie van kostenstijgingen mogen 
toenemen; 

In een sociaal contract moeten concre
te en gekwantificeerde lijnen worden 
uitgestippeld, dit contract zal tijdig voor 
het openen van de onderhandelingen 
over de nieuwe cao's tot stand moeten 
komen. 

'3. Uit de indiening van de begroting 
zal blijken hoe groot de invloed van de 
VVD op het regeringsbeleid is. Bezuini
ging van meer dan twee miljard zal 
worden doorgezet, de helaas toch nog 
noodzakelijke belastingverhogingen vin
den voornamelijk in de indirecte sfeer 
plaats, de inflatie-correctie gaat net als 
vorig jaar voor 80 procent door, een 
speciale verlichting van de druk voor de 
mlOdengroepen wordt aangekondigd. Ik 
heb het zekere vertrouwen dat de vier 
regeringspartijen deze voorstellen zullen 
steunen. 

4. Datzelfde geldt, zij het iets voor
waardelijker, voor de wijzigingen in het 
regeerakkoord. Op een enkel punt 
maakt een enkel confessioneel Kamerlid 
een voorbehoud. 

5. Maar de grote lijnen: het uitgaven
niveau, het dekkingsplan, de onderdelen 
van het dekkingsplan, - die toezegging 
heb ik gekregen - worden door de vier 
Kamerfracties geaccepteerd. Een motie 
van afkeuring betreffende de vorming 
Yan dit kabinet zal niet worden ge
steund en wat het meest belangrijk is: 
alle vier de fractievoorzitters hebben 
vertrouwen in elkaar, hebben dat ver
trouwen ook publiekelijk uitgesproken; 
alle vier zullen wij het kabinet van har
te en volledig steunen. 

Verantwoordelijkheid 
Zeker zitten er in de begroting en in 

berekening van dit gemiddelde wordt in 
aanmerking genomen het getal der af
gevaardigden van elke kamercentrale, 
waarmede deze krachtens het bepaalde 
in artikel 7, tweede lid, sub b, in de 
Verkiezingsraad vertegenwoordigd ge
weest zou zijn; 

b. een voorlopig ontwerp van de even
tueel te maken combinaties van kies
kringenj 

c. een· voorlopig ontwerp van de in de 
verschillende kieskringen enfof combi· 
naties van kieskringen in te dienen kan· 

het dekkingsplan ook voor onze kiezers 
moeilijk verteerbare brokken. Maar -
en daar gaat het om - een kabinet met 
de PvdA zal èn verdere uitgavenstijgin
gen èn geheel andersoortige belasting
voorstellen indienen. 

Wat geldt voor de begroting-1973, 
geldt overigens in veel en veel grotere 
mate \"OOr het regeringsbeleid in latere 
jaren. DS'70 heeft door tweemaal toe de 
regeringssamenwerking op te breken 
een geweldige verantwoordelijkheid op 
zich geladen. Als wij het gevijven eens 
waren gebleven, óf weer eens waren ge
worden, hadden de vijf ons land tot 
1975 kunnen besturen, had de inflatie 
krachtig kunnen worden aangepakt, had 
op langere telmijn overeenstemming 
over het te vo~ren loon- en prijsbeleid 
kunnen worden bereikt en een eensge
zind beleid kunnen worden gevoerd. 

Die zekerheid is er nu niet l Of beter 
gezegd: juist daarom, mocht en mag de 
VVD de regeringsverantwoordelijkheid 
niet ontlopen. Dat heeft onze partij in 
moeilijke situaties nooit gedaan en zal 
zij ook nooit mogen doen! 

De Tweede-Kamerfractie heeft beslo
ten het vierpartijen-kabinet-Biesheuvel 
door de begrotingsproblemen en het 
loon- en prijsoverleg heen te helpen. Wij 
hebben e-r vertrouwen in dat onze con
fessionele partners daartoe ook bereid 
zijn. 

Wij zijn mede tot ons besluit gekomen 
omdat het eensgezind optreden van de 
confessionele partijen en de VVD in de 
eerstkomende rnaallden naar onze over
tuiging er via yerschillende wegen toe 
zal bijdragen dat de kans op een mede
regeren door de PvdA na de verkiezin
gen wordt verminderd. 

Bij de komende verkiezingen zullen 
moed en verantwoordelijkheid bewezen 
zijn en moed wordt beloond. Een on
langs gehouden enquête heeft aange
toond dat ondanks de problemen, on
danks de kritiek die met bakken over 
ons is uitgestort, de VVD recht overeind 
is gebleven. 

Dat is onze startpositie nu. 
Wij zijn niet voor onze verantwoorde

lijkheid weggelopen. wij zijn niet uit op 
goedkoop Stlcces, wij hebben de moed 
het bestuur van ons land niet in de 
steek te laten. 

Ik wll eindigen met het uitspreken 
van mijn dank aan al diegenen, die in 
deze ook voor mij persoonlijk zo zware 
weken mij steun hebben gegeven. 

H. WIEGEL 

didatenlijsten. 

6. Verkiezingsraad. 
Het tijdsbestel laat het houden van 

een vergadering van de verkiezingsraad 
niet toe. 

7. Buitengewone algemene vergadering. 
Aan de hand van de - eventueel nog 
uit· te breiden - groslijst en het ontler 5 
sub c genoemde advies stelt de algeme
ne vergadering van de partij met gewo
ne meerderheld van stemmen de defini
tieve kandidatenlijsten vast door over 
elke te vervullen plaats afzonderlijk te 

& 
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VERKIEZINGEN 
KOSTEN GELD 

Nauwelijks is de actie voor het 
Thorbeckehuis, dat begin september 

in gebruik genomen zal worden, 
achter de rug. Door gezamenlijke 
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werd een prachtig . 
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stemmen. De algemene vergadering kan 
de centrale besturen machtigen de zgn. 
staart van de kandidatenlijst, d.w.z. de 
laatste plaatsen daarvan, die naar het 
oordeel van het hoofdbestuur geen kans 
bieden op verkiezing (ook niet bij wege 
van plaatsvervanging). zelf vast te stel
len. Deze algemene vergadering wordt 
gehouden op zaterdag 23 september a.s. 
8. Te handhaven bepalingen. 

De navolgende bepalingen zullen, on
danks vorenstaande afwijkingen, wor
den nageleefd: 
artikel 2 lid 3 en lid 4, 

artikel 3 lid 2 (datum 22 augustus a.s.) 
artikel 5 behoudens lid 4 (datum 7 
september) 
artikel 6 lid 1, lid 2 sub b en c. 
artikel 8 lid 5. 
artikel 9 en 10. 
artikel 11 behoudens lid 3 sub e. 
artikel 12. 13 en 14. 
N .B. De procedure ter vaststelling van 
een Verkiezings- of urgentieprogram 
wordt zo spoedig mogelijk bekendge
maakt. 

F. KORTHALS ALTES 
Algemeen secretaris 

Dr. K. van Dijk 
in ziekenhuis 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
De VVD-fractie in de Tweede Kamer 

zal het in de komende tijd moeten stel~ 
len zonder haar onderwijsspecialist dr. 
K. van Dijk. 

De heer Van Dijk moest na een val 
van de trap in zijn huis worden opgeno
men in het Academisch Ziekenhuis te 
Groningen. Zijlr" toestand is - na een 
hersenoperatie - redelijk goed. Hij zal 
echter nog geruime tijd rust moeten 
houden. 

· pandbrieven . --
een VP.ilige belegging met zeer hoog rendement 

Wij wensen de heer Van Dijk - die 
maandag 21 augustus zijn verjaardag 
viert ......: van harte beter.schap. 
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Uit de stroom 1ran brie,·en pro 
en contra fluoridering '\'an het 
drinkwater, die ons nog steeds 
bereikt, hebben wij er dit keer 
één ter integrale publikatie uit
gekozen, namelijk Yan de beer 
A. J. ,-an Nouhuys, tandarts te 
Tiel, de plaats waar men al 18 
jaar lang ervaring met fluor 
heeft. Overigens gaat de redac~ 
tie zo langzamerhand een eind 
aan de discussie maken. '[Tit de 
brieven die ons bereiken blijkt 
dat men in herhaling \'an argu
meonten ,-et'valt. 

Mijn 
• • • op1n1e IS ••• 

Fluorpsycho,se? 

In § 10 nodigt drs. Delvaux: ons uit te 
treden in een gefundeerde bestrijding 
van een aantal daar met name ge
noemde auteurs, en vindt het antwoord 
van prof. Houwink - gelicht uit een 
discussi-e in het Ned. Tandartsenblad 
- maar matig. 

Nu dit antwoord in bredere kring is 
gepubliceerd, is het zéér nuttig hieraan 
enige aandacht te schenken. Het is an
ders toch wel duidelijk genoeg: het 
dwingt de lezer, die bij alle verwarring 
niet meer weet welke partij hij geloven 
moet, eindelijk een blik te werpen op 
de realiteit, waarna hij dan zelf de lo
gisch conclusies moet kunnen trekken 
dat de u~tkomsten in de praktijk de 
bev ... ·eringen van de gemelde auteurs 
logenstraffen. 

Immers, indien alle voorspelde, aan 
dat .,fluor" toegedichte gruwelen zich 
hadden gemanifesteerd, dan zou Tiel, 
waar thans reeds 18 jaar gefluorideerd 
wordt, nu één groot ziekenhuis zijn. 
Echter, nergens heeft zich t.o.v. de 
proefstad CUlemborg een significante 
ziektepielt vertoond, die er op zou kun
nen wijzen dat er schadelijkheid van het 
fluoride ,in het geding is. Hetgeen ook 
klopt met bevindingen in het buiten
land. 

De nuchtere lezer moet nu toch wel 
het gevoel krijgen dat er een en ander 
aan de "logische consistentie" van de 
tegenstanders ontbreekt. Hoe kan het 
anders: de door de heer Delvaux aan
bevolen auteurs behoren nu juist tot 
diegenen van wie de Gezondheidsraad 
verzucht ( 1970, p. 38, § 5.1): "Het is 
ongelukkig dat deze zaak van twee 
zijden door onwetenschappelijke of 
emotionele claims vertroebeld is ge
worden." (Ter voorkoming van enig 
misverstand: met twee zijden zal de 
Gezondheidsraad bedoeld hebben: 1. de 
"wetenschaps"mensen en 2. de meelo
pende leken, die resp. de onweten
schappelijke en emotionele claims voor 
hun rekening nemen; en niet de voor

- én tegenstanders. Trouwens, in het 
laatste geval zou het woord "beide" 
gebruilrt zijn geworden.) 

• Fluoridering 
In uw blad van 23 juni ji. is veel 

aandacht besteed aan de fluoridering 
van drinkwater. Ik kan daar als voor~ 
zitter van de CommisSie Voorlichting 
Drinkwater slechts dankbaar voor zijn. 
Ik moet echter bezwaar maken tegen 
}).et soort voorlichting, waarvan tegen· 
standers zich helaas maar al te vaak 
menen te moeten bedienen en zoals dit 
nu ook is geschied door de heer Delvaux 
in "Vrijheid en Democratie". Ik zou op 
zijn artikel niet gereageerd hebben, Wa· 
re het niet dat hij mijn naam meent te 
moeten gébruiken. De heer Delvaux 
stelt, dat fluoridering van drinkwater 
voor hem vooralsnog massamedicatie 
blijft, ,.zoals ze dat voor de Gezond~ 
heidsraad in 1961 en voor de British 
Medical Association in 1966 en voor 
prof. Muntendam in 1970 was ... " 

Ik tart de heer Delvaux de woorden 
aan te halen, waarbij ik gesteld zou 
hebben dat fluoridering van drinkwater 
massamedicatie is. Hij kan zeer wel we
ten, gezien zijn uitvoerige literatuurken~ 
nis, dat zowel de Gezondheidsraad, de 
B.M.A. als ik een tegenovergesteld 
standpunt innemen, zodat het wel een 
ernstige redactionele schoonheidsfout is. 
zijn betoog zo op te bouwen alsof beide 
lichamen en ik in die mening van de 
opponent zouden delen. 

Nu ik u toch schrijf, zou ik gaarne 
nog de aandacht willen vragen voor 
punt 20, waarin de he~r Delvaux 
schrijft: .,Pas in de allerlaatste tijd 
wordt op brede schaal aandacht ge· 
schonken aan de problemen van de 
kwa-liteit van de voeding." Is het de 
heer Delvaux onbekend, dat er reeds 
meer dan 30 jaar een Voorlichtingsbu~ 
reau voor de Voeding bestaat, welk bu
reau onder meer vanaf den beginne de 
strijd heeft aangebonden tegen de ver
derfelijke snoepgewoonten, in welke 
strijd het krachtig gesteund werd door 
het Ivoren Kruis, en dat de directeur 
van het bureau lid is van de Voorlich
tingscommissie voor de fluoridering van 
drinkwater? Kent de heer Delvaux, de 
inhoud van de brief, die ik in het eerste 
rapport van de Gezondheidsraad in 1960 
liet bijsluiten, waarin ik erop wees, dai 
mondhygiëne en voedselhygiëne naast 
de fh:orîdering 'van drinkwater noodza
kelijk blijven? 

Prof. dr. P. Muntendam. 
Voorzitter Commissie Voorlichting 

Fluoridering Drinkwater 

"Argumenten tegen het gevestigde 
bewijs van veiligheid (onschadelijkheid) 
van gefluorideerd drinkwater berusten 
doorgaans op uitzonderlijke omstandig
heden, onvolledige ziektegeschiedenis
sen, t'Yeeslachtige beschrijvingen van 
waarnemingen of een foutieve analyse 
en interpretatie van feiten met voorbij~ 
zien vati recente gegevens, althans on- • 
voldoende kennisneming daarvan.'' 

Daarna volgt een verwijzing naar de 
literatuurlijst. Raadpleegt men nu die 
lijst, dan vindt men ... enkele namen van 
de door de heer Delvaux zozeer aanbe
volen "Onderzoekers" terug. 

De Gezondheidsraad laat zich in zijn 
bedenkingen beleefd en ongeëmotio
neerd uit, hetgeen uiteraard in weten
schappelijke kringen gebruikelijk is. 
Vertaald in de terminologie van de "man 
in the street" zou men de bedreven on~ 
wetenschappelijkheden bondig ,.verlak
kerij" kunnen noemen. Hoe interessant 
ook, de plaatsruimte laat mij niet toe 
deze praktijken in het daglicht te plaat
sen. 

Drs. Delvaux' reactie op het antwoord 
van prof. Houwink is wel zéér curieus. 
In een indrukwekkend filosofisch be
toog waaraan eerlijk gezegd geen touw 
is vast te knopen zou worden aange
toond dat de uitkomst Tiel-CUlemborg 
moge stroken met de literatuur "Pro" 
maar dat daarmee de literatuur ,.Anti" 
niet is bestreden. Wie de logica kan 
ontdekken moet het zeggen! 

De lezer zal die filosofie ook we~ niet 
gesnapt hebben en misschien geneigd 
zijn om te denken: "het zal wel zo 
zijn". Dit psychologisch effect is nodig 
om hem zo schielijk mogelijk de oog
kleppen op te zetten want uitzicht op 
de realiteit dient te· worden voorkómen. 

Ik krijg sterk de indruk dat hier 
demagogie wordt bedreven. Een be
drijf dat wij, liberalen, zo verfoeien. Op 
verschillende plaatsen (o.a. A. W. Ab
spoel in "Liberale gedachten"; Vrij
heid en Democratie, 3 september 1971) 

• Geen fluoridering 
Drs. Delvaux schreef een uitstekend 

geargumenteerd artikel (23 juni) dat de 
aandacht van alle gemeenteraden ver
dient. Als de voorstanders dit eens 
nu c h ter bestudeerden! Met kreten 
als volksmisleiding komen we niet ver
der; het kan ook volksmisleiding ge
noemd worden te suggereren dat spo
renelementen niet schadelijk zouden 
kunnen zijn. 

Het argument van de voorstanders 
luidt: "Van schadelijkheid is niets ge
bleken." Maar een arts die in de gele~ 
genheid was gedurende 5 maanden in 
het tandheelkundig laboratorium te 
New York te werken en daar bij proef
ratten (als gevolg van gefluorideerd 
drinkwater) de blijvende veranderingen 
in het skelet te constateren, deBkt er 
anders over! 

"In 1962 rapporteerde ons departe
ment van volksgezondheid dat de .kinde
ren in Newburgh (New York), waar het 
water het eerst werd gefluorideerd, na 
de fluoridering iets meer tandbederf ver
toonden dan voordien ... ", aldus A. Davis 
in "Let's eat right to keep fit" (1970). 
Het zou voor de discussie in ons lantl 
van belang zijn als bekend zou worden 
gemaakt waar de fluoridering na een 
aantal jaren is stopgezet en waarom. 

G. W. :J. Braat~Bertel 
Oegstgeest 

• Andere fluoridering 
Is het niet mogelijk fluor aan suiker 

of snoepgoed toe te voegen r In dat ge
val komt het ten goede aan degenen, die 
het middel het meest nodig hebben. 

M. J. van de Weerd, Amstelveen 

• Huwelijksverzekering 
Een interdepartemen,tale commissie 

komt met het voorstel om via een 
"volksverzekering" het alimentatie
vraagstuk op te lossen. Een leuk idee. 
Na een extra zware belastingdruk en 
premiebetalingen voor weduwen en we
zen, di:e ze niet achter kunnen lateb mo~ 
gen de ongehuwden (als het parlement 
op het voorstel ingaat) nu dan ook gaan 
betalen voor het huwelijksrisico van een 
ander. 

Waarom geen volksverzekering voor 
auto's? Het geen autobezittend deel van 
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wordt er op gewezen dat een goed libe• 
raai een open oog moet hebben voor de 
realiteiten van het moment en daar~ 
naar handelen. Doet hij dat niet dan 
vervalt hij in een ongezond conserva
tisme. 

Wat zien wij, nu Drs. Delvaux c.s. 
doen? Zij sluiten de ogen voor de reali
teit! Erger, zij trachten anderen mee 
te sleuren in de stroom die ik zou wil
len aanduiden met "Fluorpsychose". 
Het is een verdienste van mevrouw 
Veder-Smit, aanvankelijk tegenstand~ 
ster uit het principe van de aantasting 
van de persoonlijke vrijheid, dat zij de 
oogkleppen heeft afgeworpen met het 
uitzicht op de realiteit en nu maatre
gelen aanbeveelt, strekkende tot een 
verbetering van de tandheelkundige 
gezondheid. Uiteraard met openlaten 
van de mogelijkheid ongefluorideerd 
water te verkrijgen ten behoeve van 
enz. 

Ten slotte een advies met betrekking 
tot de bezorgdheid van de heer Delvaux 
over het lot van de overgevoeligen. Ik 
geef de Stichting Waakzaamheid Drink· 
water in ernstige overweging aandacht 
te schenken aan de talrijke vervuilende 
stoffen zoals b.v. de fenolen, die voor· 
namelijk in het drinkwater van plaat
sen langs de rivieren voorkomen en die 
aan het water zo'n "bijzondere" smaak 
'geven. Niettemin noemen de Bewakers 
dit water zuiver! Het ware beter eens 
dááraan aandacht te schenken inplaats 
van de schuld te werpen op het fluo
ride, waarvan het Advies terecht zegt 
dat "overgevoeligheid ten opzichte van 
fluoride ( ... ) dat bij ieder mens als 
normaal lichaamsbestanddeel in het 
bloed circuleert, dan ook bijzonder 
vreemd zou zijn". Inderdaad zou de 
natuur hier met zichzelf in tegenspraak 
zijn! 

Uit wat volgt: "zodat duidelijke be· 
wijzen moeten worden overgelegd", 
blijkt wel duidelijk dat de Gezondheids
raad ernstig twijfelt aan de integriteit 
van de bevindingen der Tegenstanders. 

ons volk te laten opdraaien voor de ver
zekering van de autobezitters is niet 
dwazer dan de ongehuwden te laten be
talen voor de all-risk huwelijksverzeke
ring (zonder no-claim korting) van de 
gehuwden. 

J. Heugens, Bleiswijk 

• VVaddenzee droog 
Zou de VVD het volgende plan kun

nen ondersteunen ? 
Bebossing van de drooggelegde gron

den van het IJsselmeer. Tevens droog~ 
legging van de Waddenzee en het be· 
planten met snelgroeiend hout van dat 
gebied. Uit landbouwtechnisch oogpunt 
is dat een mogelijke zaak. Uit econo
misch oogpunt een goede zaak. Er zijn 
vele voordelen op liet gebied van recrea
tie en landschapsverschoning. Vaak 
werden beslissingen genomen voor de 
toekomst, die bij voltooiing niet aan de 
verwachtingen voldeden. Dit "bosplan" 
is niet zo'n beslissing. 

M.L. TERVEEN, Amsterdam. 

De mogelijkheid c.q. wenselijkheid tot 
gehele of gedeeltelijke inpoldering van 
de Waddenzee wordt onderzocht door 
een door de regering ingestelde commis.. 
sie. Vast staat inmiddels dat inpolde
ring geringe grondwinst zal opleveren .. 
dat het zeer kostbaar is en dat het uit 
landbouwkundig oogpunt van weinig be~ 
tekenis zal zijn. 'De negatieve gevolgen 
voor recreatie en natuurbescherming la~ 
ten uij dan nog buiten beschouu'ing. Hoe 
weet de heer M. L. Terveen overigens 
dat zijn plan aan de verwachtingen zal 
voldoen als een zeer gevarieerde com~ 
missie van wetenschapsmensen daarover 
na jaren studeren nog geen oordeel 
heeft? (Redactie V. enD.) 
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De maatschappelijke evolutie 

door prof. R. W. Broekman te 
Arnhem 

Pleidooi voor 
een driehoek 

door H. C. G. L. Polak 
VVD-wethouder te Rotterdam 

Het denken van de meos over de toe
komst zijner samenleving heeft nooit 
een zo ver uiteenlopende variabiliteit 
van opvattingen vertoond als thans. 
Nooit hebben de uitersten zo ver Uit 
elkaar gelegen. Aan de ene kant hoort 
men de opvatting wel eens verkondigen, 
voorlopig nog fluiSterend, dat onze de· 
rnaeratie zodanig aan het verzieken is, 
dat haar einde nadert. Zonder inachtne
ming van bestaande wetten en verorde
ningen zou de huidige regeringsvorm 
opgeheven en door een andere vervan
gen moeten worden. Een dergelijke om
wenteling heeft een revolutionair karak
ter omdat een verandering van staats
vorm tot het wezen ener revolutie be
hoort. Volgens deze opvatting komt men 
er zelfs niet door hef tempo der evolutie 
tot het uite-rste op te voeren. 

Lijnrecht tegenover dit ultra~progres~ 
sieve standpunt hoort men soms menin
gen verkondigen die zelfs een regressief 
karakter hebben. Daarmee wordt niet 
bedoeld het onbestemd en romantisch 
heimwee na&l' een vooroorlogse samen
leving of naar een middeleeuwse ge
zagsuitvoertng, ook niet het terugver
langen naar de gewaande zekerheden 
van conventionele geloofsopvattingen. 
Er wordt ook niet alléén onder verstaan 
dat het tempo waarmee de welvaart 
wordt bevorderd afgeremd zou moeten 
worden, zodat het welzijn van de mens 
er gelijke tred mee kan houden. Met de 
regressieve opvattingen waarvan hier 
sprake is wordt duidelijk een verstande
lijk gemotiveerde teruggang bedoeld: de 
auto laten staan en weer op de fiets 
klimmen, het geluk weer gaan terugzoe
ken op de plaats waar we het vroeger 
verloren hebben. 

Onenigheid 
Nooit lagen de meningen over de toe

komst onzer samenleving zo ver uiteen. 
Zij liggen tussen regressie enerzijds en 
revolutie aan de andere kant. Ergens 
daar tussenin staat de opvatting dat de 
toekomst bepaald en benaderd moet 
worden volgens het principe der evolu
tie, met geleidelijke verandering en ver
betering. Want ondanks haar bestendig
heid ~ waarop we nader terugkomen 
~ is ev-olutie bepaald niet regressief en 
ondanks mutaties of sprongvariaties 
heeft zij ook zeker geen revolutionair 
karakter. De opvattingen uit deze mid
dengroep kan men in meerdere of min
dere mate in onze politieke partijen te
rugvinden. Misschien alleen met uitzon
dering van de C.P.N. waarvan men zich 
afvraagt of zij haar doelstelling langs 
de weg der evolutie en dus met behoud 
der huidige democratische staatsvorm 
denkt te kunnen bereiken, zijn alle poli
tieke partijen in de zin van bovenstaan~ 
de uiteenzetting anti-revolutionair. Zij 
huldigen in diverse schakeringen het 
principe der evolutie. 

Maar nu komen de moeilijkheden. 
Want ook de inzichten over het tempo 
waarin deze evolutie zich moet en kan 
voltrekken lopen sterk uiteen, zelfs bin-

Sinds prof. Oud destijds de -verkie
zingsstrijd inging met de plechtige be
lofte dat de VVD onder geen beding zou 
deelnemen in een kabinet met ook socia
listische ministers, is het in onze gelede
l"en usantieel om de PvdA als de erf
vijand te beschouwen. Ik vermoed dat 
het nuttig is te dezer zake opnieuw de 
maat te nemen en ;na te gaan of het 
gewenst is een situatie te laten voortdu
ren waarin de samenstelling der rege
ring steeds maar weer afhankelijk is 
van de stand der confessionele mutsen. 

We hebben tot vandaag geleefd in een 
politiek bestel, dat men lineair zou kun
nen noemen (PvdA - confessionelen ~ 

VVD) en waarbij de confessionelen, in 
het 1nidden, naar believen met beide 
buren kunnen verkeren (althans zolang 
de in de Schmelzerachtige nachten ge
slagen wonden niet geheeld zijn) maar 
waarbij de beide uitersten geen contact 
met elkaar krijgen. Het ongenoeglijke 
gevolg is - behalve de confessionele 
wippositie - dat men is gaan spreken 
van de lijn linksjmiddenjrechts. En in 
dit beeld vaart de VVD haars ondanks 
onder rechtse vlag, waardoor de moder
ne liberale lading niet behoorlijk wordt 
gedekt. 

nen de partijen. Dit tempo houdt ver
band met de graad van progressiviteit 

,of, zo men wi., met een meer of minder 
grote beho_efte aan bestendigheid. Het 
ligt voor de hand dat bij hen die onte
vreden zijn, bij hen die het, terecht of 
ten onrechte, in onze samenleving nog 
niet of nog lang niet naar hun zin heb
ben - zoals bij een groot deel van 
jeugd en werknemers - de behoefte 
aan bestendigheid nihil zal zijn hetgeen 
automatisch de progressiviteit in de 
hand werkt. Het is ook begrijpelijk, dat 
bij hen die tevreden zijn de behoefte 
àan bestendigheid zodanig kan prevale
ren, dat er nauwelijks plaats is voor 
progressieve opvattingen. Ook dit zijn 
twee uitersten maar daar tussenin staat 
een niet te ve:waarlozen groep waarbij 
de tevredenheid met het eigen bestaan 
niet het einde betekent doordat zij over
schaduwd wordt door bewogenheid met 
het lot van hen die onder moeilijke(r) 
omstandigheden moeten leven. De men
sen uit deze groep staan voortdurend 
onder spanning doordat ze bij iedere 
keuzebepaling genoodzaakt worden om 
de betekenis van bestendigheid en ver
andering tegen elkaar af te wegen. 
Steeds weer staan zij voor de vraag 
waar de grens ligt, hoe groot de behoef
te aan bestendigheid mag zijn en in 
hoeverre verandering gewenst is. Het is 
nodig om meer zekerheid te hebben bij 
de beantwoording van deze vraag en 
daartoe dient men zich te Tichten op het 
wezen, de diepere achtergrond, van het 
begrip evolutie. 

Evolutie 
Wat is evolutie? Deze vraag is ge

makkelijker gesteld dan beantwoord. In 
het algemeen wordt aangenomen, dat 
evolutie zonder meer verandering in de 
zin van verbetering en vooruitgang be
tekent. Stilstand, onveranderlijkheid, be
stendigheid, zouden begrippen zijn die 
in het evolutieproces n~et passen. Wan
neer dat waar was zou ook de spanning 
tussen iedere vorm van conservatisme 
en progressiviteit zijn opgelost en zou
den we .zelfs genoodzaakt zijn om er
kende waarden uit het verleden te ver
onachtzamen en daarmee zouden we 
het principe der revolutie sterk gena
derd zijn. Zo eenvoudig is het blijkbaar 
niet en daarom vragen wij ons af, of 
wij wel een juiste voorstelling hebben 
van het begrip evolutie. Niet alleen de 
vraag wat evolutie is maar bovenal de 
vraag welke evolutie wij bedoelen 
dringt zich aan ons op. 

Gelden voor de culturele of maat
schappelijke evolutie dezelfde wetmatig
heden .als voor het biologisch evolutie
proces? Wanheer wij ervan uitgaan dat 
ons handelen afhankelijk blijft van in 
de natuur- geldende wetten, dan is het 
mogelijk om het antwoord op bovenge
stelde vragen af te lezen tegen wetma
tigheden in het biologisch evolutiepro
ces. Hierin valt ons steeds weer op dat 
datgene wat verandert en een hoger le
venspeil bereikt in kwantitatieve zin ver 

Ik bepleit een driehoeksverhouding, 
die het elk der drie groepen mogelijk 
maakt een regeerverbond met ieder der 
beide anderen aan te gaan. Een socialis
tisch-liberale cOalitie lijkt op het- eerste 
gezicht een chimère en is in veler ogen 
een schrikbeeld. Terzijde overigens erop 
wijzende dat zodanig verbond in Duits
land wel kon groeten en mede daarom 
aannemende dat het ~ hoezeer ook 
moeilijk - mogelijk zal zijn de brug te 
slaan, durf ik te vermoeden dat op wat 
langere termijn door een socialistisch-li
berale combinatie een zeer mooi per~ 

spectief gaat wenken. De attractiviteit 
toch van de confessionele partijen voor 
kiezers en leden zal afnemen zodra 
blijkt dat een confessionele stem niet 
meer eo ipso op regeringsverantwoorde
lijkheid uitloopt en wanneer als moti
verende keuzefactor alleen overblijft de 
confessie, waarvoor evenwel _de laat-20e
eeuwer naar voortdurend blijkt een toch 
al steeds verminderende rol acht weg
gelegd in de praktische politiek. 

Ik geloof niet dat enig liberaal partij
vorming op basis van confessie juist 
acht. Hoezeer ook de bindingen der 
laatste jaren met de confessionelen van 
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ondergeschikt is aan datgene wat in een 
eenmaal bereikte levensvorm blijft 
voortbestaan. Van de oudste waterdie
ren is maar een heel klein deel het land 
opgegaan en alweer bij een klein deel 
daarvan zijn poten tot ontwikkeling ge
komen. Bij slechts één soort konden de 
voorste ledematen zich op een zodanige 
wijze tot armen en handen ontwikkelen 
dat dit voor een belangrijk deel tot de 
mogelijkheid van een voortgaande cere
bralisatie heeft geleid. Goed beschouwd 
is de mens ontstaan uit een aaneenscha
keling vari uitionderingen op de wet der 
traagheid. 

Mens achterop 
Wij moesten op deze biologische wet

matigheden"' even dieper ingaan omdat 
ze ons belangrijke aanwijzingen geven 
over de culturele en maatschappelijke 
evolutie. Doordat het tempo· der culture
le evolutie echter veel hoger ligt dan 
dat van de b1ologische evolutie is de 
mens thans in vele opzichten een slecht 
aangepast wezen en vertoont een opval
lend geringe biologische stabiliteit. Hij 
is er nog niet in geslaagd om een har~ 
manische aanpassing aan zijn uitermate 
snel veranderende wereld te bereiken en 
een dergelijke situatie is in de natuur 
een van de belangrijkste oorzaken van 
de ondergang van soorten. Een geleide
lijk verlopend evolutieproces vormt de 
enige mogelijkheid tot aanpassing aan 
een nieuw levensklimaat. De weergaloze 
snelheid waarmee nieuwe indrukken 
verwerkt moeten worden gaat op een 
zodanige wijze boven het biologisch ab
sorptievermogen van de mens uit, dat 
de aanpassing in gevaar komt en de 
kans op het onvoorzienbare vergroot. 
Een te snel wisselend wereldbeeld leidt 
tot een vermoeidheid die de voorbode 
van een naderend ziekteproces kan zijn, 
In de ontwikkeling van het leven op 
aarde is de durzaamheid van verreweg 
de meeste soorten voorwaarden voor het 
voortbestaan en de verdere oiltplooiings
mogelijkheden van andere soorten. 
Overgebracht op de grondslagen der 
culturele evolutie betekent dit, dat wij 
voor het voortbestaart onzer beschaving 
de duurzaamheid van oude fatsoens-• 
waarden, zelfbeheersing en beperking, 
niet kunnen missen. 

Wij zoeken naar het realiseren van 
een leefklimaat dat meer in overeen
stemming is met onze intrinsieke behoef· 
ten. Wanneer de mens van zijn omge
ving vervreemdt, wordt hij op zichzelf 
teruggeworpen en raakt hij verward in 
onzekerheden. Het zou wel eens kunnen 
blijken, dat het meest progressieve den
ken uitloopt op een gematigd conservaw 
tisme en dat het tempo waarin onze 
welvaart voortschrijdt inderdaad afge~ 
remd moet worden om het hierbij ach
tergebleven welzijn van de mens gele~ 
genbeid te geven weer bij te komen. 

De mens is machtig, fiij is volwassen, 
hij pretendeert het evolutieproces naar 
zijn hand te kunnen zetten. Welnu, laat 
hij dan beginnen met het juiste tempo 
te bepalen. 

actueel nut en gewicht waren, zij stre~ 
den tegen ons principiële uitgangspunt, 
dat niet de godsdienst maar de visie op 
de mens en zijn maatschappij het ce
ment ener politieke partij moet zijn, -
een uitgangspunt dat ook door de PvdA 
!VOrdt gekoesterd. 

In de zojuist te berde gebrachte drie
hoeksverhouding- kan onze partij op 
grond van korte-termijn-ovel')Vegingen, 
waarbij de accenten vallen op de proble
men van vandaag, de hand reiken aan 
de confessionelen. Zeker, ik ontken dat 
niet en verzet mij daar_ niet tegen. Maar 
zij kan ook proberen een relati~ te leg
gen met de PvdA, - zulk~ ter bereiking 
van een principieel beleidsoogmerk op 
de langere termijn, inhoudende dat het 
een goede zaak is als de confessionele 

, eb nog harder gaat lopen. 
En als de confessionele partijen goed

deels verdwenen zouden zijn dan kan de 
politieke strijd gestreden worden tussen 

liberalen en socialisten met veel duide
lijker inzet van de verschillen waar het 
in deze jaren zeventig om gaat. Dan 
kan er in Nederlan..i politiek worden ge
voerd! Althans politiek waarvan ook 
iets kan worden begrepen door Jan en 
Jannetje en al hun kinderen. 
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Het algemeen secretariaat van de 

VOLKSPARnJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

- verhuist op donderdag 7 september 1972 
van Koninginnegrocht 61 naar 

Koninginnegroe hl 57 te 's-Grovenhage. _ 
Hettelefoonnummer- 070-604803 (4 lijf'len) --blijft ongewijzigd, 

Ook de afdeling ledenadministratie en centrale contributie-inning 
zal op no. 57 onder dit telefoonnummer te bereiken zijn. 
Het afzonder-lijke telefoonnummer voor deze afdt;!ling vervalt. 

7 september 1972 van no. 61 naar Koninginnegracht 57 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

GEEN TIJDVERLIES ! N. V. AANNEMINGS- EN HANDELSBEDRIJf 
FLIP MOL SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

is gevestigd te Hendrik /do Ambacht, maar . ... is bij 

DOOR HET GEHELE LAND ACTIEF N.V. Scheepswerven "Piet Hein" v.d.z.d. 
op het gebied van, 

het bouwen van ZWEMBADEN, BEMALINGSGEBOUWEN, TUNNELS, 
VIADUCTEN, BETONFUNDATIES, enz. 

en 

het uitvoeren van DROOG- EN NAT GRONDWERK, ZUIG- EN PERSWERK 
OEVERVERDEDIGINGEN, KRAANBANEN, HELLINGEN 

etc., alsmede het geven van uitgebreide adviezen op water
bouwkundig gebied. 

Kantooradres, Waalstraat 1, Hendrik ldo Ambacht (postbus 3). 
Telefoon' 01858 - 3977 (meer lijnen). Privé 01850 . 31479. 

TELEFOON 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 
voor de Brandverzekering, Hypotheek1 

Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

FA. W. SCHRAM & ZONEN 
BOLNES/PAPENDRECHT 

NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen en kleine roer- en 

stevenreparaties in nieuw HEF::>OK 

ROTTERDAM 
BOLNES 
PAPENDRECHT 

010-13 92 75 
01804- 36 44 • 34 09 
01850- 5 12 22 • 5 14 66 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
(drievoudig beëdigd) 

Akkerstraat no. 43 - Postbus 405 • Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 41 05 55 

Meld u als lid van de 

Inlichtingen: KONINGINNEGRACHT 61 - DEN HAAG - TELEFOON 070-604803 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

.De gewestwet ter discussie 

door drs· Th· B· de Haan 
te Waalwijk 

Mijn opinie 

Roep om 
duidelijkheid 

• IS ••• 

,.De gewestraad stelt een programma 
vast, waarin de hoofdlijnen van de door 
hem noodzakelijk geachte ontwikkeling 
in het gebied van het gewest Worden 
aangegeven," aldus luidt artikel 12 lid 1 
van het ontwerp van wet met betrek~ 
king tot de gewesten. 

Wat de inhoud van artikel 12 reeds 
doet vermoeden wordt bewaarheid in de 
circulaire van het ministerie van bin
nenlandse zaken van 10 december 1961, 
gericht aan de Gedeputeerde Staten van 
de provincies, betreffende de structuur
schets voor de bestuurlijke indeling. In 
deze circulaire worden o.a. de onderwer
pen genoemd welke voor het bepalen 
van eenheden van lokaal bestuur op ge
westelijke schaal in beschouwing moe
ten worden genomen: 
a. het wonen (volkshuisvestiging in 
ruime zin) 
b. het werken (werkgelegenheid, zorg 
voor terreinen voor industrie, handel en 
dienstverlening) 
c. de verzorging (gezondheidszorg, on
derwijs, welzijnstaken, sociaal-culturele 
voorzieningen, bestuurlijke dienstverle
ning) 
d. de recreatie (zorg voor recreatiege
bieden en -objecten) 
e. het verkeer en vervoer (zorg voor de 
infrastructuur, openbaar vervoer J 
f. het milieu (milieubeheer en -bescher· 
ming), 

Uit de gegeven opsomming blijkt dat 
aan het gewest alle of nagenoeg alle 
taken zijn toebedacht welke behoren 
tot de thans bestaande lokale, regionale 
en provinciale overheden. Een en ander 
betekent dat het gewest niet anders kan 
worden gezien dan te zijn een- grote ge
meente of een kleine provincie. Deze 
zienswijze komt overigens geheel over
een met het gestelde in de memorie van 
toelichting op bovengenoemd ontwerp 
van wet: "Het gewest is in deze opvat
ting niet een grootheid van andere orde 
dan de gemeente; de taken van het ge
west zijn van origine van lokale aard." 

Veranderingen 
Zonder te ontkennen dat schaalver

groting, ook op het bestuurlijke vlak, 
voordelen kan hebben, misschien zelfs 
noodzakelijk is, roept verandering van 
een omvang als deze de vraag op of het 
niet wenselijk is hierbij de fundamentele 
en universele veranderingen, welke zich 
thans in ons maatschappelijk bestel 
vooré.oen, te betrekken. Als zodanig kun
nen worden genoemd: 

- de verminderde belangstelling voor 
verhoging van de welvaart en de 
daarmede gepaard gaande daling in 
de prioriteit welke aan de werkgele
genheid wordt gegeven met name 
aan de industriële werkgelegenheid. 

- de toegenomen zorg voor het milieu 
met als gevolg een sterk gestegen 
belangstelling voor de inrichting van 
de beschikbare ruimte. 

~ he: groeiend mondiale gevoel, waar
door bestaande concurrentieverhou
dingen worden aangetast en 

- de herwaardering van het (centrale) 
gezag. 

Naar de mening van schrijver dezes 
dienen deze fundamentele veranderingen 
in het bestuurlijk kader hun beslag te 
vinden, d.w.z. de bestuurlijke indeling 
dient zodanig te zijn dat een harmoni
sche ontwikkeling binnen een bepaald ge
bied mogelijk blijft. De opsomming van 
onderwerpen welke, volgens de richtlij
nen voor de samenstelling van de struc
tuurschets, bij de bepaling van een ge-

Onder het opschrift "Liberaal en Pro
gressief" werden in de nummers van 28 
april en 26 mei 1972 van dit blad, een 
aantal onbehaaglijke gevoelens geuit. 
Deze gevoelens kwamen o.a. voort uit 
het geregeld naar links lonken van de 
VVD, het vooral niet willen achterblij~ 
ven in progressiviteit bij anderen en 
daarnaast de steeds verdere ondermij
ning van alle gezag in onze maatschap
pij. Ondergetekende was één der veront
rusten. 

Het lijkt mij juist dat alle gelijkvoe· 
lende liberalen zich thans bezinnen nu 
de verkiezingen al zo dicht bij zijn. Hoe 
kunnen wij ons geluid zo sterk mogelijk 
maken en via de officiële VVD kanalen 
tot de kiezer richten? 

Directe aanleiding tot dit artikeltje is 

west in de beschouwing dienen te wor
den betrokken, toont duidelijk aan dat 
de gesignaleerde fundamentele maat
schappelijke verandering de samenstel
lers onverschillig hebben gelaten. 

De genoemde veranderingen maken 
een integraal beleid per gewest, zoals in 
het wetsonwerp is bedoeld, op lange ter
mijn onmogelijk. Natuurlijk ontstaan 
door vergroting van het te besturen ge
bied mogelijkheden voor een betere lo
kalisering van de verschillende functfes; 
nieuwe bedrijven kunnen (voorlopig) 
ver van de bevolkingsconcentraties worw 
den gesitueerd zodat de inVloed. van het 
produktief bezig zijn op het wOonkli
maat (voorlopig) beperkt blijft; de re
servering van omvangrijke gebieden 
voor toeristische enjof recreatieve doel
einden blijft (voorlopig) mogelijk; de 
{voorlopige) beperking van de spannin
gen maakt het de bestuurlijke organen 
mogelijk (voorlopig) een beleid te voe
ren dat eveneens op weinig weerstanden 
zal stuiten. · 

Bezien we de huidige situatie dan zal 
het e-chter weinig moed vereisen te dur
ven voorspellen dat een integraal beleid 
toe zijner tijd moet leiden tot het oproe
pen van spanningen welke ontstaan bij 
de uitoefening van de elementaire func
ties : het werken, het wonen, het reere
eren en de noodzakelijke interne commu~ 
nicatie. Een integraal beleid zal immers 
leiden tot uitbreiding van d.e woonfunc
tie, tot uitbreiding van de werkgelegen
heid tot uitbreiding- van de verzorgende 
functie, tot uitbreiding van de recreatie
ve mogelijkheden en tot uitbreiding van 
de infrastructuur. De zorg voor het mi
lieu zal in de eerste fase(n) van de 
ontwikkeling weinig problemen geven 
en kan gedurende die periode derhalve 
op een aanvaardbaar niveau behouden 
blijven zonder veel ruimteverslindende 
apparatuur. 

De onderscheiden functies zullen el
kaar, dank zij hun uitbreiding, evenwel 
ééns ontmoeten, waarbij de onderlinge 
onverdraagzaamheid van bepaalde 
aspecten, welke bij de uitvoering open
baar worden, ervoor garant staat dat 
deze ontmoeting niet zonder spanningen 
zal verlopen. De spanning zal nog extra 
worden verhoogd door op dat tijdstip 
noodzakelijk of wenselijk geachte maat
regelen in het kader van milieubeheer en 
milieubescherming. Het is niet in te zien 
dat de discipline van bevolking en over
heden, na het inwerkingtreden van de 
gewestwet, zich dermate ten goede zal 
wijzigen dat aan de drang tot expansie 
tijdig een halt zal worden toegeroepen. 

Harmonie 

Zelfs indien die ·discipline wel zou 
kmmen worden opgebracht is de harmo
nische ontwikkeling binnen het gewest 
afhankelijk van het door het buurge
west gevoerde be~eid. Het is daarbij niet 
ondenkbaar dat de gekozen raad van 
het ene gewest een planologische inde
ling van zijn gebiep voorstaat welke 
strijdig is met de belangen van de be
volking van het andere gewest. Ook onw 
der het huidige systeem van autonomie 
voor de afzonderlijke gemeenten, zijn 
spanningen en fricties aanwijsbaar wel
ke het gevolg zijn van een gebrek aan 
voldoende coördinatie m.b.t. planologi
sche maatregelen. 

Een beleid op lange termijn vereist het 
inbouwen van zekerheden voor de toe
komst. Hoewel een goede coördinatie 
van beleid tussen gewesten zeker moge
lijk moet zijn, biedt deze oplossing op 
zichzelf onvoldoende 1 zekerheid voor het 
voorkomen van de eerder aangegeven 
problemen. Op de eerste plaats veran
dert de gewestraad met een zekere re
gelmaat van samenstelling en daarmee 

een tweetal gebeurtenissen van de laat
ste tijd. 

le De gebeurtenissen bij Pelger te 
Emmen. De macht van de vakbonden 
blijkt in staat om een bedrijf kapot te 
maken. Ieder die het vrije ondernemer
schap lief heeft moet hierbij een zeer 
onbehaaglijk gevoel krijgen. Temeer 
daar de vakorganisaties schreeuwen 
over gebrek aan werkgelegenheid. 
Waarom klinkt geen verzet op uit onze 
gelederen? Ligt de vrees voor verlies 
van een aantal stemmen hieraan ten 
grondslag? 

2e De rellen in de Afrikaanderwijk te 
Rotterdam. Het feit dat het wettig ge
zag aanvankelijk passief toezag, heeft 
mij sterk getroffen. Toezien bij geweld
pleging en plundering. Gebleken is dat 
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mogelijk zelfs van politieke kleur, op de 
tweede plaats eist een werkbare coördi
natie de totstandkoming van een extra 
bestuurslaag of tenminste van een 
nieuw overlegcollege; de slagvaardig
heid in beleid zal hierdoor zeker niet 
worden versterkt. 

Een mogelijke oplossing biedt de inde
ling van ons land in gewesten aan wel:
ke beperkte, doch duidelijk geaccen
tueerde, functies zijn gegeven. Denk
baar is het ontstaan van gP-westen bin
nen welker gebied het accent in het. te 
voeren beleid is gelegd op het creëren 
van werkgelegenheid l.c. uitbreid!ng van 
bestaande en vestiging van nieuwe be
drijven; het ontstaan van gewesten met 
het beleidsaccent gelegd op de woning
bouw en de verzorgende functie; het 
ontstaan van gewesten welke zich voor
namelijk richten op de totstandkoming 
van toeristische en recreatieve voorzie· 
ningen. Gewesten met een duidelijk ac
cent c.q. duidelijke accenten kunnen zo
danig geografisch worden begrensd dat 
de mogelijkheid tot het ontstaan van 
hevige spanningen geheel of nagenoeg 
geheel wordt uitgesloten. Door te voor
zien in een goed functionerende begren
zing is coördinatie van beleid tussen ge
westen onderling niet noodzakelijk; de 
praktijk zal moeten aangeven of overleg 
tussen de onderscheiden bestuurlijke · 
colleges gewenst is, ook hiertoe ont
breekt evenwel de noodz~ak. 

Een gewestelijke indeling als hier 
wordt voorgesteld zal tevens de effecti
viteit van het te voeren beleid verhogen 
en de efficiency ten goede komen. De 
beperking van het aantal fUncties bete
kent immers evenzeer een beperking 
van het aantal weerstanden dat moet 
worden overwonnen bij de realisering 
van door- het gewestbestuur wenselijk 
geachte maatregelen. Vooral met be
trekking tot de zo-rg voor het milieu 
kunnen de financHHe voordelen belang
l'ijk zijn. Het voorkómen van scherpe 
belangentegenstellingen geeft bovendien 
ruimere mogelijkJle.dea voor een effec .. 
tieve inspraak van derden in het (naar· 
functie beperkt) te voeren beleid van de 
gewestelijke overheid. 

Conclusie 
Het ontwerp van de .. Wet op de ge

wesüm" beoogt kennelijk niet een her
structurering voor te stellen van het hui
dige bestuurlijke systeem, het wil even
min de weg aangeven hoe een aanpas
sing van dit systeem te geven aan de 
gewijzigde of zich wijzigende verhou
dingen binnen de maatschappelijke orde. 
Ondanks de zinsnede uit de memorie 
van toelichting: ,.Nu de taak van de 
overheid niet meer alleen de beveiliging 
- zelfs niet meer die in ruime zin -
van de burger omvat, maar ook en 
vooral gericht is op een positieve wel
zijnsbevordering," laat het ontwerp de 
te onderscheiden fundamentele en alge
mene veranderingen buiten beschou
wing. De huidige structuur wordt der
halve uitsluitend geprojecteerd in een 
groter geografisch gebied. 

Dezerzijds wordt niet ontkend dat door 
de gedane voorstellen bepaalde voorde
len kunnen en zullen worden bereikt. 
Het is evenwel zeker dat deze voordelen 
slechts van tijdelijke aard zullen zijn; 
het handhaven van de huidige structuur 
leidt immers slechts tot het verschuiven 
van de thans optredende problemen in 
de tijd en dus tot roofbouw op de ko
mende generatie(s). Alleen door een 
structurele wijziging, gebaseerd op de 
maatschappij-ontwikkeling, kan een 
harmonische groei plaatsvinden. 

de eigendommen van burgers niet meer 
veilig zijn als de groep plunderaars 
maar groot genoeg is. Dat de politie 
zich beriep op het algemeen belang doet 
hier niets aan af. Een waterkanon of 
eventueel traangas had wonderen kun

, ne1~ doen. 
Laten wij als VVD'ers onomwonden 

deze wantoestanden aan de kaak stellen 
en op zoek gaan naar medestanders. 
Dàn pas weet de kiezer precies waaraan 
hij toe is. Ik ben er van ovartuigd, en 
weet, dat ik in deze mening niet alleen 
sta. 

Graag zou ik duidelijke uitspraken 
horen van onze bestuursleden en verte· 
genwoordigers. 

D. VERMEER 
Papendrecht 

• 
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VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

"M 0 LIS 0 L" MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

.~ P R 0 D 0 R I T E" CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vnurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 

"Castheren 
• • land" 

WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

.ANNO 1876 

L!<.:VERING AAN PARTICVLIEREN DOOR HET GEHELE LAND • 

rtf 
~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Atr~conditioned restaurant eri lounge-bar. 
Zaten en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

8 0 L NES (bij Rotterdam) 

-· 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROTTERDAM - TELEGR. BOEI.E - BOLNES 

Voor 

Verfijnde 

Disgenoegens 

culinair relaxen op 
de zuid-veluwe bij arnhem 

zalen voor besloten 
parties beschikbaar 

sfeer en romantiek 
iedere avond 
diner-dansant 

Specialiteiten-restaurants 

.,DE KROMME PISSEL" 
Heersum, telefoon 08373-3118 

.,KASTEEL DOORWERTH" 
Doorwerth, telefoon 08307-3420 

HOTEL .,KLEIN·ZWITSERLAND" 
Heelsum, telefoon 08373-9104 

Jachthaven of!aamenJ 

_A-ft maardermeer 
HOTEL-CAFF;-RESTAURANT EN BAR 

In- en verkoop van boten 
Verhuur 
Onderhoud en herstellingen 
Zomer- en winterberging 
Adviezen 

Gerenommeerde keuken 
Gezellige terrassen 

Leen Laamens 
. Geesterweg 12, AKERSLOOT 

Tel.: 02513 - 22 95. 

HOTEL "DE NEDERLANDEN" VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE "NAPOLEON" 

VREELAND "'/o VECHT 
BIJ KRUISINQ AUTOWEQ HAARLEM/HILVERSUM+ UTRECHT /AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 
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Clem ·cratle 

VVD komt op voor midden groepen 

De belastingvoorstellen van minis
ter Nelissen en staatssecretaris 
Scholten brengen een aantal verbe
teringen, maar betekenen ook een 
lastenverzwaring voor de midden
groepen. Om die laatste reden zijn zij 
voor de VVD niet aanvaardbaar, zo
als ons kamerlid mr. H. E. Koning in 
dit artikel uiteenzet. 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 12 september, 
van 18.10- 18.29 uur, over de 
zender Hilversum I_ (402 m). 

Televsie-uitzending van de 
VVD: woensdag 2 september, 
van 20.20-20.30 uur, Neder
land I. 

Op 16 juni, dus nog Yoor de kabinets
crisis, hebben minister Nelissen en 
staatssecretaris Scholten, beiden van f i
nanciën, de indiening van een wetsont
werp bij de Tweede Kamer bevorderd, 
dat het meest revolutionaire is, dat sinds 
de oorlog op het terrein van de inkom
stenbelasting wer·d gepubliceerd. Daarin 
wordt voorgesteld de afzonderlijke ta
riefgroepen voor ongehuwden boven en 
beneden de 35 jaar, gehuwden zonder en 
met verschillende kinderaantallen te 
,-ervangen door één unifonn schijven-ta
rief waarbij de verschillen in draag
kracht tussen de onderscheidene groe
pen tot uitdrukking worden gebracht in 
verschillen in belastingvrije voeten. 

Het tabeltarief met zijn trapjes van 
f 30 tot f 120 naar mate het inkomen 
stijgt, wordt ve1-vangen door een schij
ven-tarief met schijven van ongeveer 
f 10.000, soms minder, soms meer, 
waarin het belastingpercentage gelijk 
blijft. Het tarief loopt na aftrek van de 
belastingvrije voet op van 2"4 tot 70 pro
cent. De werkende gehuwde vrouw 
wordt voor haar arbeidsinkomsten af
zonderlijk belast; deze inkomsten wor
den dus niet meer bij die van haar 
man opgeteld. 

Voor zogenaamde om-olledige gezin
nen - gezinnen waar of de vader of 
de moeder ontbreekt en de overblij
vende ouder "buiten de huishouding" 
werlü- komt een afzonderlijke faciliteit. 
De verlichting voor oudere ongehuwden 
begint inplaats van bij 40 jaar bij 35. 
H-elaas echter worden de regelingen 
voor de ongehuwden (weduwnaars, we
duwen, gescheidenen, nimmer gehuwd 
geweest zijnden l ouder dan 65 jaar in 
vergelijking met nu slechter. 

Voorts wordt de kinderbijslag uit het 
inkomensbegrip gehaald, met andere 
woorden daaro,·er behoeft in de toe
komst geen belasting meer te worden 
betaald. In verband daarmede zijn er 
voor zelfstandigen aparte regelingen ge
troffen. 

De belastingvrije voet wordt, overeen
komstig het regeerakkoord, opgetrokken 
in de richting van het netto-minimum 
loon voor een gehuwde loontrekkende 
met één kind. 

Gezien de budgettaire situatie moet 
het wetsvoorstel zogenaamd budgettair 
neutraal zijn. Anders gezegd, de schat
kist mag er niet aan tekort komen. 
Daar beginnen dan meteen onze bezwa
ren. Want . wat de optrekking Yan de 
belastingvrije voet kost, moet elders in 
de sfeer van de inkomstenbelasting wor
den opgebracht. 

Grapje? 
"Belasting breekpunt coalitie? VVD 

vierkant tegen Scholtens schijven". Dat 
was de kop woensdag 30 augustus op 
pagina 3 van de Telegraaf. - In het 
Nieuwsblad van het Noorden stond op 
de eerste pagina "Oppositie en VVD te
gen andere inkomstenbelasting." De 
Volkskrant van dezelfde dag noemde de 
bezwaren Yan de VVD een .,grapje". De 
VVD weet immers zeer goed, zo stelde 
het blad, dat aan haar bezwaren tege
moetwordt gekomen. 

Bij de onderhandelingen het vorige 
jaar over het regeeraltkoord is met na
me op aandrang van de VVD daarin 
opgenomen, dat naast de optrekking 
van de belastingvrije voet eventueel ook 
een aanzet zou worden gegeven tot ,-er
zachting van de progressie in de loon
en inkomstenbelasting voor de midden
groepen. Geheel in strijd daarmede 
wordt in het voorstel van de regering 
de druk op de middengroepen verhoogd. 
De VVD tilt daar zwaar aan. Juist om
dat dit in strijd met het regeerakkoord 
moet worden geacht, mag cie VVD de 
stellige verwachting koesteren dat aan 
haar bezwaren daaromtrent in haar bij
drage aan het voorlopig verslag over 
het wetsontwerp alsnog zal worden tege
moetgekomen. Deze verwachting is al
lesbehalve een grapje. 

Niet ontzien 
In de voorstellen zoals deze nu luiden, 

begint voor een gehuwd echtpaar zonder 
kinderen, waarvan de vrouw niet bui
tenshuis werkt, de drukverhoging reeds 
bij een inkomen van f 12.000. Bij een 
dergelijk echtpaar met twee kinderen 
begint dat bij een belastbaar inkomen 
van ongeveer f 15.000,-. De drukver
schillen met het huidige tarief voor 1972 
lopen in dit voorbeeld onderscheidenlijk 
op bij een inkomen van ongeveer 
f 45.000 tot f 528 en f 288. Dit maakt 
zonder meer duidelijk, dat de VVD 
yindt, dat de middengroepen niet zijn 
ontzien, zoals de bewindslieden stellen. 

Van de gelegenheid die dit wetsvoor
stel bood heeft de fractie gebruik ge
maakt om ernstig verzet a,an te tekenen 
tegen de kennelijk bij de Partij van de 
Arbeid aanwezige plannen zoals deze uit 
vragen van J. van den Doel blijken. Dit 
Kamerlid bepleit de afschaffing van de 
aftrek van hypotheekrente Yoor het 
eigen huis. Wil men de lagere en de 
middengroepen op onaanvaardbare wij-

Algemene 
ledenvergadering 

Op zaterdag 28 september 
wordt in Het Turfschip te Breda 
een buitengewone algemene leden
vergadering belegd ter vaststel
ling van de kandidatenlijsten voor 
de Tweede Kamerverkie7..ingen in 
DO\'ember. Nadere bijzonderheden 
op pagina 4 en 5. 

Vrouwenbijeenkomst 
Op zaterdag 14 en zondag 15 

oktober houdt de Organisatie 
Vrouwen in de VVD haar jaar
lijkse algemene bijeenkomst op de 
Pietersberg te OosteJ'beek. Agen
da en verder nieuws hierover op 
pagina 7.' 

ze treffen, dan moet men d-e plannen 
van de heer Van den Doel doorvQeren! 

Verbetering 
Het wetsvoorstel kent niet alleen on

gunstige dingen. De regeling voor de 
werkende gehuwde vrouw, die zoals ge
zegd voor haar arbeidsinkomsten afzon
derlijk zal worden belast, is een verbe
tering. Collega Portheïne heeft daaraan 
de laatste jaren veel aandacht besteed. 
De nieuwe schijvenstructuur maakt de 
regeling mijns inziens mogelijk. 

Aan de zelfstandige positie van de ge
huwde vrouw wordt voor een belangrijk 
deel recht gedaan. Helaas betekent het 
voor de lagere inkomensgroepen een ver
slechtering bij nu. Ook daaraan hebben 
wij aandacht besteed. Het schijventarief 
is bo>endien veel doorzichtiger dan het 
nu geldende. Dit komt de eenvoud ten 
goede. 

Het is daarom des te meer te betreu
ren, dat op dit ogenblik de lastenver
zwaringen voor de middengroepen het 
ons onmogelijk maken ons met het 
voorstel te verenigen. De VVD fractie 
hoopt, neen rekent erop, dat de bewinds
lieden van financiën aán de bezwaren 
van VVD-zijde nog voor de mondelinge 
behandeling in de Tweede Kamer tege
moet zullen komen. 

V E R H U I 5 D van no. 61 naar no. 57 

H~t algemeen secretariaat van de 

VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

is van Koninginnegnicht 61 naar 
Koninginnegracht 57 te 's-Gravenhage verhuisd . 
Het telefoonnummer 070-604803 ( 4 lijnen) blijft ongewijzigd 

Ook de afdeling ledenadministratie en centrale 
contributie-inning ;zijn op no. 57 onder dit telefoonnummer 
te bereiken. Het afzonderlijke telefoonnummer voor deze 
afdeling te vervallen 

Ei 
]0\~~ 
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Aankondigingen 
15 SEPTEMBER 
Op een bijeenkomst van de afdeling 

Zwolle spreekt het Tweede-Kamerlid 
G. W. Keja. over het liberalisme. 

27 SEPTEMBER 
10Vóór liberalisatie, tegen inflatie" is 

het onderwerp waarover drs. Tb. H. 
Joekes (lid van de Tweede Kamer) 
spreekt voor de afdeling Omnwn. 20.00 
uur Hervormd Centrum. 

20 SEPTEMBER 
Op een besloten bijeenkomst van de 

afdeling GRONINGEN spreekt MEJ. 
MR. A. KAPPEIJNE VAN DE COP
PELLO (lid der Tweede Kamer) over 
de kabinetscrisis. 

GRONINGEN - Leden buiten de af
deling Groningen die prijs stellen op 
toezending van aankondigingen van de (1, 

in het seizoen 1972 - 197S door de afde
ling Groningen te beleggen bijeenkom· 
sten (vergaderingen, liberale sociëtei
ten) klinnen die ontvangen door stor
ting ''an f 2~50 op gironummer 882461, 
tea lltlme van de afdeling Groningen 
van 4e VVD onder vermelding van: 
"tUII!Dtling oonvocattesn. 

vrijheld en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en De
mocratie is gevestigd te Amster
dam, Nieuwe Herengracht 89-B. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Pb. 0. Ja Ohapelle. 

De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den _Haag 
(telefoon 070 • 604803). Voor 
adreswijzingen ete. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

De lWh"::-tentie-exploitatie wordt 
verzOl'g<l door de Nederlandse 
Dllci>Jad . Ullle, Westblaak 1liO 
(-tbus 8:U) te Rotterdam, tele- · 
,_ tlt • U72U. 

VRIJHEID EN OEMOCRATIE 

Angstwekkende vervuiling 

"Die kreet verbaast ons niets", aldus 
reageert mr. B. P. van der Veen, voor
zitter van de VVD-fractie in de Provinci
ale Staten van Friesland, op de opmer
king van Staatsbosbeheer in het jaarver
slag over 1971, dat de vervuiling van de 
Friese meren angstwekkende vormen 
heeft aangenomen. Mr. Van der Veen: 
"Wij wijzen hier at vele jaren op. Dat 
een belangrijke instantie als Staatsbos
beheer onze visie onderschrijft, is na
tuurlijk wel plezierig, maar daar staat 
natuurlijk wel tegenover dat je je moet 
afvragen of het niet te laat is nog iets 
aan de vervuiling te doen als nu pas 
Staatsbosbeheer aan de bel gaat trek
ken." 

In zijn jaarverslag zegt Staatsbosbe
heer dat een zo gaaf mogelijk behoud 
van het Friese merengebied bepaald niet 
verzekerd is voor de toekomst. Terwijl 
enerzijds de belangstelling van de wa
tersportliefhebbers vooral de laatste ja
ren sterk toegenomen is, gaat ander
zijds de oeverbegroeiing langs de druk 
bevaren meren en plassen achteruit, 
laat de waterkwaliteit steeds tneer te 
wensen over en neemt de verontreini
ging van water en oevers met vaat vuil 
angstwekkend toe, aldus Staatsbosbe
heer. 

Mr. Van der Veen: "Op het ogenblik 
is in het Friese merengebied de situatie 
zo dat het water meer vervuilt, dan het 
wordt schoon gemaakt. Dat is natuur
lijk een onhoudbare toestand. Er wordt 
ook wel iets aan gedaan, maar het gaat 
verdomd langzaam. In Friesland ligt 
een zuiveringsplan klaar, maar er zullen 
middelen moeten komen om het te kun
nen realiseren. 

Vergif 
Lozing van de riolering en van vuil 

îndustriewater zal aan banden gelegd 

moeten worden, anders gaat het niet 
goed. Het ergste is natuurlijk het vergif 
in het water en de zuurstofannte. Kijk, 
als je een plastic zak in het roer van je 
boot krijgt is dat natuurlijk wel be
roerd, maar veel beroerder is dat het 
water bij wijze van spreken gaat rotten 
en dat de vissen dood gaan. Die situatie 
is er op het ogenblik en dat betekent 
dat er al een grote achterstand is bij de 
zuivering van het water. Die achter
stand zal ingelopen moeten worden en 
dat lijkt- me niet zo eenvoudig," aldus 
mr. Van der Veen. 

Volgens hem gaat het overigens niet 
alleen om de vervuiling van het water 
door bij voorbeeld de riolering. Ook de 
watersportliefhebbers zelf dragen er toe 
bij dat het Friese merengebied steeds 
meer vervuilt. "Er zullen", zegt mr. 
Van der Veen, "overal in Friesland 
meer gelegenheden moeten komen zodat 
de watersportliefhebber zijn vast vuil 
kwijt kan raken, Op het ogenblik 
zijn daar nauwelijks mogelijkheden 
voor. Dat betekent dat er veel vuil over
boord gegooid wordt en wat daar de 
gevolgen van zijn, laat zich gemakkelijk 
raden." 

Mr. Van der Veen is verder van me
ning dat het varen op de Friese meren 
steeds minder plezierig wordt door de 
indrukwekkende toename jaarlijks van 
het aantal boten. Hij is het dan ook wel 
eens met Staatsbosbeheer die een ecolo
gisch onderzoek nodig acht om een ant
woord te kunnen geven op vragen over 
de hoeveelheid boten die de Friese me
ren nog kunnen verdragen, zonder dat 
afbreuk wordt gedaan aan de waarde 
van het natuurlijke milieu. 

In de laatste vergadering van de ge-:
meentera.ad van Heerenveen heeft het 
VVD-raadslid Siebe de Vries fel ge~ 

Friezen in partijraad 
Leeuwarden - In een bijzondere 

ledenvergadering van de Kamercentra
le Leeuwarden op 23 augustus zijn als 
vertegenwoordigers in de Partijraad ge
kozen de heren mr. D. F. Went te 
Leeilwarden en H. S, Kingma te St. 
Jacobi Parochie. 

JOVD-Zuidlaren 
Zuidlaren - De actieve afdeling Zuidla
ren van de JOVD heeft de eerstvolgende 
bijeenkomst belegd op 15 september in 
het restaurant Sprookjeshof în Zuidla
ren. Jan Evenhuis uit ~oord-Sleen, die 
voorzitter is geweest van het district 
Noord van de JOVD, heeft toegezegd 
tijdens die bijeenkomst een inleiding te 
zullen houden over de JOVD voor wat 
betreft de algemene doelstellingen en 
werkzaamheden. 

ageerd tegen het overigens aangenomen 
voorstel van b en w 300.000 gulden van 
de winst van het gemeentelijk gasbe
drijf over te schrijven naar- de algemene 
dienst. Sinds 1966 was dat bedrag 
120.000 gulden. Siebe de Vries noemde 
de handelwij-ze van het gemeentebestuur 
camouflage-politiek. .,De winst moet 
toekomen aan degenen die gas gebrui
ken. Als_ de bedragen te klein zijn voor 
een tariefsverlaging, gebruik het geld 
dan als een vorm van reserve," vond hij. 
Siebe de Vries had uitgerekend, dat die 
300.000 g_ulden de gewone gasverbruiker 
een reductie van zestien à zeventien 
percent van de gasprijs had kunnen op
leveren. Siebe de .Vries kon praten als 
Brugman, het voorstel van het college 
van b en w werd toch aangenomen. 

Nieuw plan Zwols stadhuis 
Zwolle is in het trotse bezit van vele 

historische monumenten die terug te 
vinden zijn op de monumentenlijst. Be
halve deze echte historie kampt de 
Overijsselse hoofdstad echter al jaren 
met een andere historie: die rond de 
voorgenomen bouw van een nieuw stad
huisgedeelte, tegen het hiStorische ge
deelte aan. 

Dat er een nieuw stadhuis moest ko
men, daarover zijn alle leden van de 
gemeenteraad het al sinds het begin van 
deze eeuw roerend eens. Maar hoe? Dat 
is de hamvraag. 

Het laatste en meest onverkwikkelijke 
stukje historie begon ongeveer tien jaar 
geleden, in 1962. In maart 1963 vroeg en 
kreeg het college f 35.000 voor een plan, 
waarvoor de bekende in Parijs wonende 
Nederlandse architect J. J. Konijnen
burg benaderd werd. In oktober van dat 
jaar volgde de instelling van een bouw
conunissie en het jaar daarop ging de 
architect aan de slag voor een definitief 
schetsplan. 

Het scheen allemaal in kannen en 
kruiken te zijn, met dien verstande dat 
die kruiken vrij lang te water gingen. 
Eerst in januari 1969 werd dit definitie
ve plan goedgekeurd. Van die dag af 
echter dateren d.&- eerste zwarte 
bladzijden. Er kwam van vele zijden te
genstand. Er ontstond vrees dat de 
nieuwbouw niet zou "passen" in de oude 
stadskern, dat er te veel oude panden 
zouden moeten worden afgebroken, dat 
de nieuwbouw veel te duur zou worden ... 
Over dit laatste punt kan men van me
ning verschillen, maar 23 miljoen blijft 
natuurlijk een flink bedrag. 

Toen de gemeenteraad er in maart 
1971 over moest beslissen, bleken 19 
raadsleden Vóór te zijn en 15 tegen. Het 
voorstel was er door, maar ... er was nog 
één kleinigheid: er moest kort daarna 
nog even gestemd worden over de wijzi~ 
ging van het bestemmingsplan voor de 
binnenstad. Dat voorstel bracht helaas 
een staking van stemmen: 17-17. En
kele weken later, na veel geharrewar 
werd er nogmaals gestemd en weer 
staakten de stemmen. De ambtenaren 
die "bij elkaar op schoot zitten" schre
ven een boze brief. Kortom, het werd 
een drama waarin de VVD een niet on
belangrijke rol heeft gespeeld. 

; 

De VVD geldt in Zwolle als één van 
de grotere partij-en. Niet alleen de bur
gemeester mr. J. Drijber is VVD
er, ook één van de wethouderf (op het 
ogenblik ir. P. Loos) is dat en dan zijn 
er nog vier raadsleden, onder wie frac
tievoorzitter de heer J. C. Tamse - een 
fegenstemn~.er -- en drs. L. Lapoutre, de 
enige voorstemmer in de fractie. 

Om niet op een been te hoeven "lo
pen" hebben wfj beide heren over het 
stadhuisdrama benaderd. 

De heer Tamse zit nu 5 à 6 jaar i»-4e-' 
raad. Hij ~egt: 

"Toen het plan in eerste instantie 
werd aangenomen waren wij allemaal 
vóór. Toen echter het laatste voorstel
dat vç>Or de wijziging van het bestem
mingsplan van de binnenstad - op de 
proppen kwam, war.en wij op één na 
omgegaan voor allerlei argumenten. Wij 
waren met velen va:n mening dat het 
nieuwe gebouw te veel status zou heb
ben, te veel representatieruimte, te uit
bundig zou worden, dat de prijs aan de 
zeer hoge kant lag, enz. Wij voelden 
ook voor de bezwaren van de Vrienden 
van de Stadskern die hoofdzakelijk· van 
architectonische· aard waren: te grote, 
te overheersende bouw naast bij voor
beeld de Hallenkerken, te veel een .,bun
ker" in het historische gedeelte van de 
stad. Bovendien werd er wel wat al te 

luchthartig gesproken over de parkeer
voorzieningen. Er was geen pla'ats en er 
werd al gezegd dat de ambtenaren maar 
op de fiets moesteil komen en dat het 
publiek toch steeds minder naar het 
stadhuis gaat. Maar ben je niet bezig 
voor het jaar 2000?" 

De heer Lapoutre (nu 6 jaar lid van de 
raad): In het begin waren we allemaal 
vóór. Twee jaar later was er de druk 
van de publieke opinie. De Vereniging 
Vrienden van de Stadskern kreeg de 
wind mee. Er was ook een mentaliteits
verandering. Er .klonken kreten als: kan 
het niet een beetje soberder? Het is al
les bij elkaar een wazige geschiedenis 
geworden, met een politiek tintje. Per
soonlijke redenen hebben daarbij na
tuurlijk een grote rol gespeeld. Ik was 
daarna nog de enige die mijn oorspron
kelijke mening trouw gebleven is. Ik 
vind dat een stadhuis niet alleen moet 
bestaan uit nuttige ruimten, maar best 
een beetje grandeur mag hebben." 

Het verlossende woord schijnt inmid-' 
dels gesproken te zijn. Er is in allerijl 
een nieuw plan gemaakt voor een be
scheidener, mînder imposante nieuw
bouw ... al is er tot op dit moment nog 
geen prijs genoemd. 

Om met de heer Tamse te spreken: 
,,Minder b~nkerachtig''. 

Om met de heer Lapoutre te spreken: 
"of we daar nu gelukkiger mee zijn ... " 

"Geen beter leven dan een goed leven" 
in VERZORGINGSFLAT "SPARRENHOF" te EDE 

Te koop: RUIME 3-KAMERFLAT 
De flat heeft vele pré's, o.a. gqed milieu, vele prettige contacten, 

bekwame Directrice, eerste klas keuken. 
De flat is zeer ruim van opzet: kamers 7 x 4 m2, 

7 x 3.60 m2 en 6 x 3.60 m2, balcon, veel bergruimte, 
ruime hall, garage, goede ligging op de zon, 
bos en heide nabij, frequente ·verbindingen. 

Relatief lage koopsom. 
Jnl.: VAN LAAR & VAN DE GRIENDT, 

Makelaars in Onroerende Goederen, 
Stationsweg 76- Ede- Tel.: 08380-11.000 ·10.386. 
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nderdeloep 
Naar aanleiding van het "plei

dooi voor een driehoek" van mr. 
Polak, waal'op onze politieke re~ 
dacteur in het eerste deel van zijn 
rubriek doelt, heeft de redactie 
een vrij groot aantal hoofdzakelijk 
afwijzende reacties bereikt. Wij 
zullen_ er in het volgende nummer 
eën selectie van plaatsen. 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoei 

Prikkels 
e De heer W. Wieringa, voorzit
ter van de Nederlandse Christelij
ke Bond van Overheidspersoneel: 
.,De perioden in het verleden, 
waarin ook de PvdA deel uit
maakte van de regering, waren 
niet bepaald de allerbeste in de 
geschiedenis van de rechtspositie 
van het overheidspersoneel''. 
e Het dagblad Trouw over een 
interview van Kees Tamboer met 
fractievoorzitter Wiegel: .,Het 
antwoord dat de jonge en begaaf
de politicus tenslotte zelf gaf op 
de vraag "wat hem nou eigenlijk 
be2rlelt," is verrassend van een
voud: "Wat bezielt me? Mijn 
werk zo goed mogelijk doen. Wàt 
ik ook doe, ik wil altijd mijn 
uiterste best doen." 
e Een uitspraak van het PvdA
Kamerlid Scbaefer volgens Hans 
Smits in Vrij Nederland: "Veel 
mensen denken dat rt:e progressief 
z·ijn wanneer ze rietsuiker in hun 
koffie doen en Avenue lezen. 
Maar ik wil wel eens zien hoe 
progressief oo ztjn wanneer ze 
hun kleurentelevisie en vaatwas
machines moet::n inleveren omdat 
het geld daarvoor beter aan nutti
ger zaken kan worden besteed. 
Dat wordt de testcase voor de be
ter betaalde progressieven." 
e Uit de Volkskrant naar aan
leiding van de oprichting van de 
Nederlandse Handkarren Stich
ting: "In 1825 werd de handkar in 
Amsterdam officieel als voertuig 
toegelaten, nadat deze tientallen 
jaren was tegengehouden omdat 
de wagens te gevaarlijk zouden 
zijn. ( ... ) Er vonden debatten in 
de gemeenteraad plaats die bijna 
analoog waren aan de verkeera
discussies van nu. Met commissies 
die in andere steden gingen kij
ken hoe het daar toeging." 
e Uit een interview van Sirnon 
Carmiggelt met de toneelspeler 
Paul Steenbergen ter gelegenheid 
van het 25-jarig jubileum van de 
Haagse Comedie: "Men moet niet 
proberen - en dat heeft men ge- ' 
probeerd - om het hele toneel in 
een superprogressieve hoek te 
dwingen. Dat is een onartistieke 
dwang, die hypocrieten kweekt. 
Dat je echter niet stil kunt blij
ven staan in een periode bij een 
zekere manier van komediespelen, 
dat er evolutie mogelijk moet 
tJijn, daar sta ik helemaal achter." 

• Gevaarlijke driehoek 
Het ,.pleidooi voor een driehoek" van 

onze Rotterdamse wethouder mr. H. C. 
G. L. Polak in ons vorige nummer, is 
wel origineel, maar verwezenlijking 
daarvan zou mijns inziens voor de partij 
en voor de door haar beleden beginselen 
en doeleinden noodlottig zijn. De heer 
Polak bepleit .,een driehoeksverhouding, 
die het elk der drie groepen mogelijk 
maakt een regeerverbond met ieder der 
beide anderen aan te gaan." Als ik het 
goed begrijp gaat zijn voorkeur voor de 
komende jaren dan uit naar een soort 
liberaal-socialistisch monsterverbond. 
Hij verwacht dat dit de ondergang der 
confessionele partijen zal bespoedigen 
en wanneer die dan (goeddeels) verdwe
nen zijn, kan de eigenlijke politieke 
strijd gestreden worden tussen liberalen 
en socialisten. Maar voordat de confes
sionelen inderdaad verdwenen zouden 
zijn, zou er naar mijn stellige overtui
ging al geen VVD meer bestaan. Aan 
een tweede D'66 hebben de kiezers geen 
behoefte en DS'70 zou voor velen de 
plaats van de VVD gaan innemen. 

Steeds meer vraagt men om duide
lijkheid. Die duidelijkheid hebben wij de 
kiezers tot nu toe geboden door sedert 
1956 met zoveel woorden officieel uit te 
spreken dat regeringssamenwerking 
met (o.a.) de PvdA gezien onze funda
mentele verschillen buitengesloten is. 
Dit dan uiteraard behoudens zeer bij
zondere omstandigheden, waarin het 
landsbelang een z.g. "nationaal kabinet" 
zou vergen, waarbij de fundamentele 
politieke geschillen tijdelijk op de ach
tergrond moeten worden gesteld. Door 
de driehoekstheorie te gaan aanhangen 
zouden we juist datgene doen wat we 
(o.a.) de confessionele partijen steeds 
verwijten. 

Ik vind het in het algemeen niet erg, 
over zuiver theoretische constructies on
der geestverwanten enige tijd plezierig 
van gedachten te wisselen. Mijn be
zwaar in dit geval is echter, dat de heer 
Polak een dergelijke onwerkelijke con
structie vlak vóör we de verkiezingstijd 
ingaan aan de orde stelt. Ik kan mij 
nauwelijks voorstellen, dat de heer Po
lak zelf erg gelooft in de realiteit van 
zijn suggestie. Te meer niet waar hij 
uiteindelijk toch óók de politieke strijd 
zou zien gaan tussen liberalen en socia
listen. Met de socialisten (waar "nieuw 
links" nog altijd een rol speelt) zijn het 
vooral de tegenstellingen op economisch 
en maatschappelijk terrein die ons fun
damenteel scheiden. Daar komt dan nog 
bij dat hun politieke medestander D'66 
zich blijkens recente uitlatingen van de 
heren van Mierlo en Gruijters fanatie
ker dan ooit vastbijt in voor ons onaan
vaardbare staatsrechtelijke stokpaarden 
als het districtenstelsel, rechtstreekse 
verkiezing van de minister-president, de 
gekozen burgemeester, e.d. Om dan nog 
maar te zwijgen van de bij een groot 
deel der socialisten en hun_ bondgenoten 
(vooral de PPR} bestaande weinig posi
tieve instelling tegenover de defensie. 

Waarschijnlijk heeft onze Rotterdam
se wethouder zich te veel laten leiden 
door het feit, dat zowel in Rotterdam 
als in talrijke andere gemeenten in het 
college van B. en W. wordt samenge
werkt met de PvdA. De heer Polak 
weet echter beter dan wie ook dat een 
college van B. en W. en een kabinet in 
ons staatsrecht onvergelijkbaar zijn en 
dat de verhouding van bedoeld college, 
als dagelijks bestuur, tegenover de ge
meenteraad een totaal andere is dan die 
tussen regering en parlement. Maar 
zelfs op dit punt willen veel socialisten 
en wil ook D'66 verandering brengen 
door de plaatselijke colleges niet meer 
een afspiegelingscollege, maar een pro
gramcollege te doen zijn. 

Het beroep van de heer Polak op de 
I - socialistisch-liberale samenwerking in 

de Bondsrepubliek lijkt mij weinig ge
lukkig. Afgezien nog van de afwijkende 
politieke problemen aldaar: dit samen
gaan met de socialisten leidde tot een 
breuk in de liberale FDP. Zij weet 
thans nog maar juist de wettelijk ver
eiste kiesdrempel van 5 pct te halen om 
in de Bondsdag te zijn vertegenwoor
digd. In 1970 behaalde de FDP in de 
deelstaten Neder-Saksen en Saarland 
geen enkele zetel meer, terwijl zij in 
Noord-Rijnland-Westfalen maar juist 
boven de kiesdrempel van 5 pct. bleef. 

Al met al lijkt het mij goed, ter wille 
van de duidelijkheid en met het oog op 
de komende verkiezingen, op de voor
grond te stellen dat het artikel van de 
h~er Polak dieris strikt persoonlijke me
mng :ve.ergeeft, die naar . mijn stellige 
overtmgmg door zeer wemigen in en 
buiten de partij wordt gedeeld en die 

zeker ook niet het officiële partijstand
punt weergeeft. Er is geen enkele reden, 
op het stuk van de samenwerkingsmo~ 
gelijkheden af te wijken van hetgeen 
we nog slechts anderhalf jaar geleden 
opnieuw met nadruk in het openbaar -
en bevestigd door de algemene vergade
ring - hebben uitgesproken. 

• Succes voor Wiegel 
De VVD is bepaald niet verwend wat 

het verschijnen van haar leidende figu
ren voor de televisie betreft. We hebben 
nu eenmaal geen omroepverenigingen, 
die zich als zodanig aan ons verwant 
voelen. Er gaat daartegenover bij wijze 
van spreken bijna geen avond voorbij of 
we zien wel in een of ander programma 
in onderscheidene rollen de heer Den 
Uyl verschijnen. Men ziet hem dan plot
seling als de bekende .,duvel uit het 
doosje" op de meest onverwachte ogen
blikken tevoorschijn komen. En als hij 
het zelf niet is, dan toch wel een of 
meer van zijn politieke vrienden of 
bondgenoten. 

Zo wist de socialistische fractievoor
zitter zelfs in München door te dringen 
tot de gesprekjes,· die schaatskampioen 
Ard Schenk als televisie-interviewer 
met aan de Olympische Spelen deelne
mende sportlieden houdt. Onze opposi
tieleider maakte de Nederlandse kijkers 
daarbij deelachtig van het feit, dat hij 
"zelf even kwam kijken of de huidige 
Olympische Spelen nog wel een verant
woorde zaak zijn." En zo kon het ook 
gebeuren, dat in VARA's laatste: "Zo 
maar een zomeravond" de partijvoorzit
ters van de PvdA, D'66 en de PPR zich 
aan het publiek en de televisiekijkers 
mochten presenteren en hun zegje doen. 
Dat is dan allemaal gratis meegenomen, 
vooral als men van de presentatoren 
nog een welgemeend: "veel succes" 
meekrijgt. Bij een berooide partijkas is 
zoiets uiterst welkom! 

Wij als VVD moeten het zonder vrien
dendiensten als de laatstgenoemde doen. 
Daarom geeft het dan extra voldoening 
wanneer de televisie als medium haars 
ondanks toch een keer te onzen voordele 
werkt. Dat is op verblijdende wijze het 
geval geweest met de integrale televi
sie-uitzending van het Kamerdebat naar 
aanleiding van de regeringsverklaring 
van 17 augustus j.I. Wie deze op de 
televisie heeft gèvolgd - en vooral de 
levendige replieken van vrijdagavond 18 
augustus hebben veel meer kijkers ge
trokken dan men veelal denkt - heeft 
dus ook het optreden van onze fractie
voorzitter Wiegel kunnen gadeslaan. 
Nog dagen later kon men bij contacten 
met anderen vernemen, met hoeveel be
wondering men het beheerste optreden 
van deze jonge liberale fractieleider en 
zijn heldere, kennelijk slechts aan de 
hand van wat losse aantekeningen ge
houden betoog had gevolgd. En bovenal 
bleek men genoten te hebben van de 
wijze, waarop hij zich steeds ongeslagen 
en met duidelijk genoegen door de 
stroom van interrupties van de heren 
Den Uyl, Van Mierlo en enkele ande· 
ren uit het "progressieve" kamp wist 
staande te houden. 

Velen zullen hierin bevestigd hebben 
gevonden hetgeen zij reeds enige jaren 
hebben aangevoeld, namelijk dat uit de
ze grote bewonderaar van nu wijlen de 
politicus Oud naar alle waarschijnlijk
heid een nieuw "politiek natuurtalent" 
zich aan het ontwikkelen is. Oud heeft 
met zijn soliede en vastberaden optre
den de VVD van de zesde plaats (nog 
na de ARP, de CHU en de CPN) naar de 
derde plaats in de parlementaire sterk
teverhoudinge.n weten op te voeren. De 
VVD hoopt en verwacht, dat van Wiegel 
dezelfde inspiratie zal blijken uit te 
gaan en dat ook hij in de toekomst de 
liberale partij weer verder zal weten op 
te stuwen. 

• Aangepast antwoord 
Het spel van aantrekken en afstoten 

tussen PvdA en confessionelen, in het 
bijzonder de KVP, is weer druk aan de 
gang. Geen dag gaat er voorbij of de 

pers brengt weer nieuwe verrassingen. 
Het is nauwelijks uit te maken waar de 
verwarring over de vraag of het tot een 
"rood-roomse" samenwerking zal of 
'moet komen groter is, in de PvdA, in de 
KVP of in D'66. 

Fractievoorzitter Wiegel gaf dat voor 
de gemiddelde buitenstaander nogal 
klungelig aandoende politieke- knopen· 
tellen aanleiding om j.l. vrijdag op een

bijeenkomst in Alkmaar enige pittige 
opmerkingen te maken. Hij stelde voor~ 
op, de kans op het bereiken van een 
stembusakkoord tussen de progressieve 
drie niet groot te achten. Nu de confes
sionelen voor 1973 samen met de libera
len hebben gekozen voor een beleid, dat 
met de PvdA niet is uit te voeren en nu 
de heer Biesheuvel lijstaanvoerder 
wordt van de ARP en de heer N elissen 
hoog op de KVP-lijst komt te staan (die 
beiden op zich hebben genomen dat be
leid uit te voeren) zou het niet minder 
dan een politieke goocheltoer zijn om 
dan nog overreenstemming met de 
"linkse" drie te bereiken. 

Zou het echter juist zijn dat, zoals 
geruchten- luiden, sinds enkele weken 
gesprekken worden gevoerd tussen 
KVP-voorzitter De ZeeUw en de top van 
de PvdA, dan zou dat z.i. politiek over
spel betekenen. Het KVP-bestuur heeft 
op zeker ogenblik laten doorschemeren, 
nog vóór de verkiezingen kleur te willen 
bekennen. De heer Wiegel noemde dat 
"uitermate dapper." Iedere keuze zal de 
sterk verdeelde KVP immers stemmen 
kosten, hetzij naar de ene, het.zij naar 
de andere zijde. Sluit de KVP een ak
koord met de VVD, dan zal haar dat 
stemmen kosten bij de linkervleugel en 
als er eventueel met de "progressieve 
drie" afspraken worden gemaakt, staan 
voor ·de VVD de velden wit om te oog
sten. Onze actie zald an een ,.aangepast 
antwoord" zijn in de vorm van een 
,bikkelharde'' verkiezingscampagne daar 
waar concentraties van confessionele 
kiezers voorkomen. Er wordt hard ge
werkt aan een dergelijke campagne in 
Brabant en _Limburg. 

• VVD-koers 
In zijn Alkmaarse rede heeft Wiegel 

het nog eens heel duidelijk gezegd: de 
VVD koerst af op de voortzetting van 
de regeringscombinatie met de confes~ 
sionele partijen en DS'70. Wij willen 
"Den Uyl uit het Catshuis houden." Hij 
waarschuwde daarbij, de bestaande ge
schillen van inzicht met DS'70 niet tot 
een diepe kloof te maken. 

Over de gunstige invloed welke de 
VVD bij de voorbereiding van de begro
ting 1973 heeft kunnen uitoefenen, was 
fractievoorzitter Wiegel zeer tevreden. 
Bij de indiening van de begroting zal 
dat wel blijken. Hij noemde (volgens 
dat verband met name de volgende 
het verslag in de Haagsche Courant) in 
dat verband met name de volgende 
punten: 

e de inflatiecorrectie op de loon· en 
inkomstenbelasting wordt voor 80 pct 
toegepast; dat scheelt de belastingbeta
lers f 700 miljoen; . 

• de wiebeltax (op loon- en inkom~ 
stenbelasting, vennootschapsbelasting, 
verbruiksbelasting op personenauto's en 
benzine-accijns) wordt teruggebracht 
van 3 tot 0 pct (vermindering van f 500 
miljoen); 

e voor zelfstandigen zal een fiscale 
oudedagsreserve worden ingevoerd (ver~ 
mindering van belasting van · in totaal 
f 300 miljoen); 

e het aangekondigde voorstel om de 
structuur van loon- en inkomstenbelas
ting te veranderen, zal bij nota van wij~ 
ziging dusdanig worden herzien, dat er 
een drukverlichting voor de midden~ 
groepen komt van in totaal f 200 à 
f 300 miljoen. 

Met de PvdA (en dus ook zonder de 
VVD) zouden deze voorstellen en wijzi· 
gingen er nooit zijn gekomen. Nu ook de 
confessionelen zich daarmee akkoord 
hebben verklaard, is dat._een goed uit· 
gangspunt voor voortzetting van de sa
menwerking na de verkiezingen. 

In de Midden-Betuwe bouwgrond te koop 
(6 percelen à pLm. 62.5 m2) 

Rustig gelegen in het dorp Ommeren (bij Tiel). landelijke omgeving met 
goede verbindingen. 

Inlichtingen, Alg. Assurantiebedrijf Jonkers C.V., Hoofdweg 5, te 
Om meren (tel. 03443 · 355) n.m. tussen 18.00 en 20.00 uur. 
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Verkiezingscampagne 1972 

'door dr. R. W. de Korte, voor
zitter van de landelijke pro
paganda-commissie van de 
VVD. 

.Gewoon beginnen was het motto van 
de landelijke propagandacommissie 
toen dé datum van de nieuwe verkiezin
gen vaststond. We hopen dat u er net zo 
tegenover staat. We hebben u meer no
dig dan ooit. Om uw overtuigingskracht 
tegenover de nog niet gewonnen kiezer, 
om uw actiev:e inzet en waar nodig om 
uw financiële steun. 

Persoonlijke toer 

Alle pa1·tijen zijn overvallen door deze 
vervroegde verkiezingen. Zeker de pen

ningmeesters. Elsevier voorspelt dat het 
armoe troef wordt met de partijpropa
ganda. In ieder geval hebben we als 
VVD onszelf. Onszelf betekent dan 
40.000 leden. Dat is een machtig aantal. 
Als die allemaal per dag één nog niet 
gewonnen kiezer persoonlijk zouden be
naderen en dit vijfentwintig dagen vol
houden bereiken we met z'n allen 1 mil
joen kiezers. Natuurlijk er is overlap 
van vriend of kennis. Maar het toont de 
kracht van een groot ledental. Deze 
aanpak om persoonlijk de steun voor 
onze partij te vragen van anderen uit 
uw omgeving is het proberen waard. In 

Landelijke propaganda commissie nieuwe stijl 
voorziUer: 
dr. R. W. de Korte, Roland Hotstlaan 41, Reeuwijk 

secretaris: 
J. den Ouden, van Lennepstraat 29, Alblasserdam 

ledell: 
lr.l\f. J. A~ v. d. Krabben, prof. Keesomstraat 2, 's-Hertogenbosch 

(KC 's-Hertogenbosch) tel. 04100.46614 
D. G. Knoth, Burg. Stulemeyerlaan 18, Bergen op Zoom (KC Tilburg) 

tel. 01640-36583 
G. L. de Graaff, Sluisoordlaan 412, Apeldoorn (KC Gelderland) 

tel. 05760-11851 
drs. H. H. Poortman, Rhederoord 60, Rotterdam - 3026; tel. 010-328434 
ir. 0. Bussemaker, Duchattelstraat 6, 's-Gravenhage (KC 's-Gravenhage) 

tel. 070-244988) 
drs. J. A. W. Brak, Singel 104, \Voerden (KC Leiden) tel. 03480-2535 
J. den Ouden, van Lennepstraat 29, Alblassez'dam (KC Dordrecht) 

tel. 01859-3239 
A.P. van Leeuwen, Amstel 63JIII, Amsterdam (KC Amsterdam) 
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R. J. Middelburg, Pieter Warinslaan 46, Midwoud (KC Den Helder) 

de komende weken zullen wij u helpen 
bij het geven ·van de argumenten en de 
motieven. Ik kan u aanraden bij moeilij
ke discussies de inhoud van het artikel 
oVer de loop van de kabinetscrisis van 
onze fractievoorzitter Wiegel in het vo
rige nummer alvast achter de hand te 
hebben. 

Mensen uit het vak 
Met inzet alleen zijn we er nog niet. 

Er moet materiaal komen. Daar zijn de 
landelijke propaganda commissie-nieu
we stijl (LPC) en de public relallons
werkgroep (PRW) hard aan bezig. 

Maar net uit het ei gekropen zullen de
ze organen direct de vuurproef onder
gaan. De LPC is regionaal samengesteld 
met één lid per Kamercentrale en een 
vertegenwoordiger van de organisatie 
"Vrouwen in de VVD". De meeste leden 
van de LPC en PRW hebben minstens 
één mediumspecialiteit of verstaan "het 
vak" van beroepswege. Dat komt enorm 
van pas. De organisatie is verder zo 
geregeld dat iedere Kamercentrale nu 
haar eigen inbreng heeft. Voor al uw pro
pagandavragen en activiteiten kunt u 
bij uw regionale LPC-vertegenwoordi
ger terecht. Zijn of haar naam en adres 
vindt u elders op deze pagina afgedrukt. 

Door hen zullen over de details van de 
campagne per !tamercentrale één of 
meer propagandabijeenkomsten gehou
den worden. Uw afdelingen krijgen 
daarover bericht. 

Rode konen 
Wat de hoofdlijn van ons propaganda

plan betreft kunnen we eenvoudig zijn. 
Die zal bestaan uit een volledige onder
steuning van onze lijsttrekker. ~De ver
kiezingen worden meer en ineer uitge
vochten op de beeldbuis. MiSschien 
brengt die de beslissing. Waarschijnlijk 
hebt u ook met rode konen de verrich
tingen van Hans Wiegel op het beeld 
gevolgd tijdens het debat van donderdag 
17 augustus. En het commentaar beluis
terd, de dag erna. De tv is hèt propa
gandamiddel geworden, een so01·t pu
bliek wapen. Omdat politieke partijen 
arme sloebers zijn zal het echter niet de 
Ster, maar de actualiteitenrubriek zijn 
die het moet brengen. Maakt u zich 
geen zorgen dat er niets meer van het 
klassieke materiaal overblijft. We zullen 

tel. 02291-623 
J. Th. de Visser, Dassenlaan 21, Hilversum (KC Haarlem) tel. 02150-10717 
drs. J. W. F. van Riesen, Nieuwe Rijksweg 4, 's-Heer Hendrikskinderen 

(KC Middelburg) tel. 01100-8306 
M. Leeflang ,Mereveldlaan 58, De Meern (KC Utrecht) tel. 03406-1271 
mevr. T. E. Gerritsma-Bruins, Lomernagracht 8, Sneek (KC -Leeuwarden) 

tel. 05150-5314 
J. J. A. Nikkels, Tolnerinksingel 9, Schalkhaar (KC Zwolle) tel. 05700-23231 
M. H. A. Lahaye, Goudlaan 135, Groningen (KC Groningen) 

tel. 050-131124 
G. R. Kraak, Hoppenkampweg 2, Eelde (KC Drenthe) tel. 05907-2727 

1 adverteren, ook in de regionale pers. Er 
zal een goede strooifolder komen. We 
zullen de afdelingen de keus geven uit 
ballonnen, affiches, boodschappentassen 
en wat dies meer zij. Zo zijn er nog wat 
zaken in petto waar we eind september 
in een brief aan de afdelingen op terug
komen. 

J. H. J. Willems, St. Jansstraat 11, Roermond .(KC Maastricht) 
Routiniers gevraagd 

ons. Het algemeen secretariaat zorgt 
dan dat er een "first class" vervanger 
is. V oor het géwicht van een paar mil
joen moeten we zwichten. Ook op deze 
plaats willen wij de afdelingen op het 
hart drukken voor aanvragen van 
spreekbeurten van Kamerleden en ~kan
didaten steeds contact op te nemen met 
het algemeen secretariaat. Mej. Wars
sen is daar de mastermind bij het over
leg. We vragen· ook nog eens aandacht 
voor het combineren van openbare 
spreekbeurten en forumbijeenkomsten 
met andere afdelingen binnen dezelfde 
ondercentrale, staten~centrale of regio
verband, We komen anders routiniers 
te kort. 

Geen stuntwerk 

Er is ons een aantal malen gevraagd 
of we nog stunts gaan uithalen. We 
hebben deze mensen verwezen naar het 
verkiezingsresultaat van een confessio
nele partij die in 1971 voor het eerst een 
reclamebureau inschakelde. De meeste 
kiezers zijn van propagandastunts ge
woon niet gediend. Dat is een algemene 
ervaring die we goed in de oren moeten 
knopen. Daarom zijn we zo blij met de 
steun van onze eigen partijmensen uit 
het vak in LPC en PRW. Een reclame
bureau is voor ons niet nodig. Het 
spaart ons bovendien _geld. 

Niets voor niets 

Voor niets gaat de zon op. Al zal het 
opnieuw moeilijk zijn het resultaat van 
onze propaganda-investeringen in stem
menwinst uit te drukken, geld kost het. 
Veel geld - het zal u niet verbazen -
is er voor deze campagne niet. Na de 
vorige verkiezingen is onze penning
meester nog niet in staat geweest reser
ves te kweken. De actie vooi--het Thor
beckehuis die het prachtige resultaat 
van ruim twee ton opleverde is nog 
maar net achter de rug. Veel afdelingen 
en centrales zijn de financiële schrik 
van die laatste verkiezingen nog lang 
niet te boven. Misschien is uw afdeling 
er één van. We hebben de afdelingsbe
sturen dan ook voorzichtig aangeraden 
een lokaal verkiezingsfonds 1972 te vor
men en er inzamelingsacties voor te 
houden. U wilt ze er vast wel een hand
je bij helpen. 

Beroep op enthousiasme 

We doen opnieuw een beroep op het 
enthousiasme en de vrijetijd van ons 
kader en onze leden. We hopen dat zich 
weer vrijwilligers in de komende weken 
bij de afdelingen aanmelden. Het alge
meen secretariaat heeft het momenteel 
moeilijker dan ooit. Het zit midden in 

tel. 04750-15906 
mevr. drs. N. Rempt-Halmmans de Jongh, Backershaegenlaan 26, 
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Werkgroep V.V.D., tel. 070-984258 
L. Rhijnsburger, 'Veissenbruchstraat 77, 's-Gravenhage. voorlichter 

Als het van de afdelingen afhangt de verhuizing. Telefoneert u alleen als 
spreekt Wiegel 450 keer. Dat kan niet-. ~het echt nodig is. Raadpleegt zoveel mo
In overleg met uw Kamercentrale be~ gelijk uw regionale functionaris in de 
stuur zal hij in ieder geval één spreek- -

Tweede Kamerfractie V.V.D., tel. 070-248576 

Technisch advies 
voor kandidaat
stelling 

Ter voldoening aan het tweede lid van 
artikel 3 van het reglement op de kan
didaatstelling voor leden van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal geeft het 
hoofdbestuur het- hierbij afgedrukte ad
vies over de technische inrichting van 
de kandidatenlijsten. 

Voor de Tweede-Kamerverkiezingen 
in 1963 en 1967 luidde de samenvatting 
van het advies, dat beide keren door de 
partij is opgevolgd, aldus: 
• Een afzonderlijke lijst in elke kies
kring. 
• Dezelfde lijstaanvoerder op alle door 
onze partij in te dienen kandidatenlijs
ten. 
• Op de plaatsen 2 tjm 25 op elke lijst 
dezelfde kandidaten, echter zonodig op 
de plaatsen 2 tjm 10 in wisselende volg
orde. 
• Op de overige vijf plaatsen van de 
lijsten in iedere kieskring naar voorkeur 
de kandidaten die in die kieskring de 
grootste bekendheid en aantrekkings
kracht bezitten. Hierbij golden de· plaat
sen 26 tjm 30 als onverkiesbare plaat
sen, waarvoor kandidaten gesteld kon
den worden die zich slechts bereid ver
klaard hadden een kandidatuur voor een 
niet-verkiesbare plaats te aanvaarden. 

Het hoofdbestuur meende met hand~ 
having van de beginselen die aan de 

beurt per centrale maken. Als hij onver-..; - - LPC. Daarmee helpt u ons enorm. _We 
hoopt verhinderd is, omdat .hij voor de weten dat we geen vergeefs beroep op u 
tv een debat moet voeren vergeeft u het doen. 

vorige adviezen ten grondslag hebben 
gelegen, in 1971 een advies te moeten 
geven dat in enkele opzichten van de 
vorige adviezen afweek. Deze afWijkin
gen waren: 
• In plaats van een vaste lijstaanvoer
der, een vaste kopgroep in dezelfde 
volgorde van drie kandidaten op de eer
ste drie plaatsen. 
• Uitbreiding van de groep van ver
kiesbare kandidaten. 

De verkiezingsraad en de algemene 
vergadering verwierpen het voorstel van 
de vaste kopgroep. Voor het overige 
werd het technisch advies van het 
hoofdbestuur gevolgd. 

Thans adviseert het hoofdbestuur in 
technisch opzicht hetzelfde systeem als 
de vorige keer - na wijziging door ver
kiezingsraad en algemene vergadering 
- is gevolgd. Wel heeft het hoofdbe
stuur in de punten 5 en 7 een kleine 
wijziging t.o.v. het advies van 1971 aan
gebracht. 

Het advies luidt dan als volgt: 
1. Een afzonderlijke lijst in elke kies

kring. 
2. Op de eerste plaats van elke lijst 

telkens dezelfde kandidam (lijstaan~ 

voerder). 
3. Op de plaatsen 2 tjm 13 op elke 

lijst dezelfde kandidaten, echter zo-

nodig· in wisselende volgorde, naar 
de voorkeur van de desbetreffende 
Kamercentrale. 

4. Op de plaatsen 14 tjm 23 op elke 
lijst dezelfde kandidaten in dezelfde 
volgorde. 

5. Op de pl,aatsen 24, 25 en 26 in vier 
combinaties van kies·kringen onder
ling verschillende _kandidaten, met 
dien verstande dat per combinatie 
van kieskringen telkens dezelfde 
kandldaten in dezelfde volgorde op 
elke lijst worden gekandideerd en 
dat elke kandidaat die tot deze 
groep behoort slechts in één combi
natie kandidaat wordt gesteld. 

6. Vaststelling van de onder punt 5 
bedoelde combinaties als volgt: 

COmbinatie I: Kieskring I 's-Herto
genbosch; kieskring II Tilburg; kies· 
kring III Arnhem; kieskring IV Nijme
gen; kieskrmg XII Middelburg; kies
kring XVIII Maastricht. 

Combinatie 11: Kieskring V Rotter
dam; kieskring VI 's-Gravenhage; kies· 
kring VII Leiden; kieskring VUl Dor
drecht. 

Combinatie Til: Kieskring IX Amster
dam; kieskring X Den Helder; kies
kring XI Haarlem. 

Combinatie IV: 
Utrecht; kieskring 

Kieskring XIII 
XIV Leeuwarden; 
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· Kandidaat
stelling voor 
Tweede Kamer 

Onderaan op deze twee pagina's 
4 en 5 treft u aan het advies 
voor de technische inrichting van 
de kandidatenlijsten, zoals het 
hoofdbestuur dit in zijn vergade
ring van 21 augustus j.l. heeft 
vastgesteld. 

De buitengewone algemene ver
gadering ter vaststelling van de 
kandidatenlijsten wordt gehouden 
op 
zaterdag 23 september a.s., om 
lO.SO uur, in het Turfsclüp, Chas
séveld te Breda. 

Helaas was het niet mogelijk 
een meer centraal gelegen zaal te 
vinden. Het hoofdbestuur betreurt 
zulks, en is zich er wel van be
wust dat de plaats der samen
komst met name voor de afge
vaardigden uit de noordelijke pro
vincies ongerief met zich mee
brengt. Het feit, dat de zaal ook 
's avonds beschikbaar moet zijn, 
bePerkte de mogelijkheden echter 
zozeer dat van een keuze geen 
sprake meer was. 

Het hoofdbestuur zal op 12 sep~ 
temher a.s. het voorlopig ontwerp 
van de in te dienen kandidaten~ 
lijsten opstellen. 

De beschrijvingsbrief voor 4e 
buitengewone algemene vergade
ring, met .de in artikel 6 van het 
reglement op de kandidaatstelling 
voorgeschreven bijlagen, zal zo 
spoedig mogelijk na 12 september 
aan de afdelingen en kamercen
trales worden verzonden. 

Van onze bewindslieden zijn mi
nister Geertsema, minister De 
Koster, staatssecretaris Rietkerk 
en staatssecretaris Vonhoff be
reid een verkiesbare plaats op de 
lijsten te aanvaarden. Minister 
Langman heeft laten weten uit
sluitend voor een duidelijk niet
verkiesbare plaats in aanmerking 
te -willen komen. Wel is hij gaar
ne bereid in de verkiezingstijd 
zijn bijdrage te leveren in de 
vorm van het houden van spreek
beurten e.d. 

De leden onzer Tweede Kamer
fractie hebben zich behoudens de 
heer Koudijs, eveneens bereid ver
klaard een verkiesbare plaats op 
onze lijsten te aanvaarden. De 
heer Koudijs stelt zich niet meer 
verkiesbaar. Enerzijds zijn leef
tijd, anderzijds zijn wens een aan
tal werkzaamheden te verrichten 
waartoe het kamerlidmaatschap 
met zijn volle agenda onvoldoende 
gelegenheid biedt, vonnen de 
overwegingen die aan zijn besluit 
ten grondslag liggen. 

kieskring XV Zwolle; kieskring XVI 
Groningen; kieskring XVII Assen. 

7. Op de overige vier plaatsen van de 
lijsten in iedere kieskring naar 
voorkeur de kandidaten die in die 
kieskring de grootste bekendheid en 
aantrekkingskracht bezitten. 

Toelichting 
ad 1: Evenals in 1963, 1967 en 1971 

adviseert het hoofdbestuur niet in alle 
kiesklingen gelijkluidende lijsten in te 
dienen. Weliswaar zou daardoor de in 
onze partij bestaande eenheid nog eens 
duidelijk worden gedemonstreerd, maar 
het aantal kandidaten zou daardoor te 
beperkt ( 30) kunnen zijn, terwijl de 
mogelijkheid zou ontbreken om ~ even
als de drie vorige keren - voldoende 
rekening te houden met gewestelijke of 
plaatselijke kandidaten en hun grotere 
of mindere populariteit in de verschil
lende delen van het land. 

ad 2: Evenals bij alle sedert het be· 
staan van de partij gehouden verkiezin
gen geeft het hoofdbestuur ook thans de 
voorkeur aan één lijstaanvoerder op alle 
door de partij in te dienen kandidaten
lijsten. 

Hoewel de keuze van de lijstaanvoer
der aan de algemene vergadering is 

Tijdens de jaarlijkse algemene verga
dering te Nijmegen op 24 en 25 maart 
j.l. is aangekondigd dat in h~~ vroege 
najaar zou verschijnen een Liberaal Ma.
!lifest, o.a. behelzende 10 politieke punten. 

Dit manifest zou worden opgeSteld door 
een groep vooraanstaande liberalen bui
ten de directe kring van het hoofdbe
stuur en de Kamerfracties. De bedoeling 
was om door middel van dit stuk een 
duidelijk beeld te geven van het gezicht 

·van het moderne liberalisme. 

Ter uitvoering van dit yoorstel is ver
volgens samengesteld een stuurgroep, 
bestaande uit mevrouw drs. N. Smit
Kroes en de heren dr. L. Ginjaar, drs. L. 
Hilarides, H. A. M. Hoefnagels, ir. E. 
J. Storm en prof. dr. G. Zoutendijk. Als 
secretaris trad op de heer J. J. van 
Aartsen, lid van de staf van de Tweede
Kamerfractie. Een aantal vergaderingen 
Yan de stuurgroep werd afwisselend bij
gewoond door enige leden van het dage
lijks bestuur en door de heer H. Wiegel. 
Van de zijde van de Tweede-Kamerfrac
tie en van de individuele leden van de 
stuurgroep werd in de aanvang een gro
te hoeveefheid basismateriaal verstrekt. 

Nadat de stuurgroep was samenge
steld werd in het hoofdbestuur, nadat 
ook overleg was gepleegd met de voor
zitters van de Kamercentrales, besloten 
dat de stuurgroep onder eigen verant
woordelijkheid het manifest zou opstel
len en aan het hoofdbestuur zou aanbie
den, bij voorkeur medio september. De 
partij zou dan vervolgens de gelegen
heid krijgen haar standpunt te bepalen, 
vermoedelijk aan de hand van een aan
tal vraagpunten. In een buitengewone 
algemene yergadering van de partij te 
houden ter gelegenheid van het 25-jarig 
bestaan, in januari of februari 1973, zou 
de partij haar standpunt kunnen bepa
len, waarna de stuurgroep - gelet op 
deze standpuntbepaling ~ een definitie
ve tekst van het manifest en van de 
daarbij behorende 10 politieke punten 
onder haar verantwoordelijkheid maar 

met uitdrukkelijke instemming van de 
partij zou presenteren. 

Nadat de opzet van het manifest en 
van de 10 punten reeds in augustus j.l. 
yoor een goed deel gestalte had gekre
gen, bleek dat de kabinetscrisis en de 
als gevolg daarvan te houden verkiezin
gen een streep door de rekening zette. 

~et het oog op de aanstaande verkie
zingen heeft de partij immers behoefte 
aan een kort urgentieprogramma. Het 
hoofdbestuur is ervan uitgegaan dat 
voor de komende parlementaire periode 
in de eerste plaats het pas kortgeleden 
vastgestelde programma "Liberalen op 
nieuwe wegen" van kracht behoort te 
blijYen, maar dat daarmede niet kan 
worden volstaan. 

Eén van de mogelijkheden waaraan 
wordt gedacht is de publikatie van de 
10 politieke punten, opgesteld door de 
stuurgroep, als concept-urgentiepro
gramma voor de komende verkiezingen, 
welk programma de partij in oktober 
a.s. alsdan niet gewijzigd zou kunnen 
vaststellen. Een andere mogelijkheid is 
dat deze 10 punten verkort zullen wor
den herschreven en in die vorm als con
cept-urgentieprogramma zullen worden 
gepresenteerd. In be~de gevallen rijst de 
Vraag of het inleidende gedeelte ~ het 
eigenlijke manifest - al of niet tegelij
kertijd moet worden gepubliceerd. 

Publikatie van het. Liberaal Manifest 
als verkiezingsstuk doet af aan de oor
spronkelijke opzet van het manifest. Dit 
zou immers niet worden geschreven ·met 
electorale bedoelingen als achtergrond. 
Het manifest zou mede moeten dienen 
om een bijdrage te leveren voor de zo 
noodzakelijke partijvernieuwing. Het is 
echter duidelijk dat, nu verkiezingen 
voor de deur staan, electorale overwe
gingen bij het bepalen van het beleid de 
doorslag moeten geven en dat de partij
ve~ieuwing iets is Yan langere adem. 

Van vele zijden is nu gevraagd wat de 
bedoeling van het hoofdbestuur is: 

& 

Wordt het Liberaal Manifest als verkie
zingsprogramma gelanceerd of blijft de 
oorspronkelijke opzet gehandhaafd? 

Het hoofdbestuur heeft over deze 
vraag reeds enige :rllalen van gedachten 
gewisseld, doch is tot de slotsom geko
men dat een zinnig antwoord pas moge
lijk is zodra het definitieve ontwerp van 
de stuurgroep aan het hoofdbestuur be
kend is. Pas dan kan in overleg met de 
stuurgroep worden bezien of ongewij
zigde publikatie op dit ogenblik gewenst 
is met- het oog op de verkiezingen dan 
wel of daartoe andere urgentiepunten 
vereist zijn. 

Ook de stuurgroep zelf heeft uiter
aard bij dit punt stilgestaan en zich 
eigener beweging positief uitgelaten 
over de mogelijkheid de 10 urgentiepun
ten op de actualiteit van de naderende 
verkiezingen af te stemmen. 

Er wordt naar gestreefd dat het ont
werp van de stuurg-roep gereed komt op 
de dag van verschijning van dit num
mer van het partijorgaan. Vervolgens 
zullen het dageÎijks bestuur en 11%-t 
hoofdbestuur op korte termijn hun 
standpunt bepalen en de te volgen pro
cedure bekend maken. Op dit ogenblik 
vallen er nog geen definitieve medede
lingen te doen. Afgewogen moet worden 
of het verstandiger is het kruit dat de 
Stuurgroep zou verzamelen om een bij
drage te le...-eren aan de partijvernieu
wing, ~9or dat doel droog te houden dan 
wel of de naderende verkiezingen ons 
noodzaken alle ammunitie voor 29 no
vember a.s. te versclûeten. 

In elk geval zal de stuurgroep na de 
publikatie van het ontwerp niet worden 
ontbonden omdat het, zoals reeds eerder 
is aangekondigd, de bedoeling is na de 
totstandkoming van het manifest te ko
men tot de samenstelling van een poli
tieke planning werkgroep waarvan de 
stuurgroep geheel of gedeeltelijk deel 
zal uitmaken. 

F. KORTHALS ALTES, 
algemeen secretaris. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een VP.ilige belegging met zeer hoog rendement 

voorbehouden en de Tweede-Kamerfrac
tie na de verkiézingen haar voorzitter 
kiest, gaat het hoofdbestuul'> ervan uit 
dat de partij de huidige fractie~voorzit
ter - de heer H. Wiegel - als haar 
lijstaanvoerder zal kandideren en de 
fractie hem vervolgens tot haar voorzit
ter zal benoemen. 

ad 3 en 4: Opdat bij de samenstelling 
van een fractie voldoende rekening kan 
worden gehouden met een evenwichtige 
spreiding van de deskundigheden van de 
verschillende leden, is het gewenst dat 
ook de volgende kandidaten, die op de 
plaatsen 2 t;m 23 gekandideerd worden, 
op alle lijsten dezelfde personen zijn. Op 
de plaatsen 2 tjm 13 kan de onderlinge 
volgorde verschillend zijn, naar de voor
keur van de desbetreffende Kamercen
trale. Op de plaatsen 14 tjm 23 is het 
gewenst op elke lijst de kandidaten in 
dezelfde volgorde te kandideren, evenals 
in 1971 het geval was. 

ad 5: Het hoofdbestuur. acht het ge
wenst op de plaatsen 24 tjm 26 in vier 
verschillende combinaties twaalf ver
kiesbare kandidaten te stellen, om uit
putting van het beschikbare aantal ver
kiesbare kandidaten te voorkomen. Aan 
dat systeem is echter het nadeel verbon
den dat bij benoeming van een der kan
didaten 24 niet tevoren is te voorzien 

wie benoemd zal worden. De vraag uit 
. welke combinatie de opvolgende fractie· 

leden geput zullen worden, is telkens 
afhankelijk van het niet-voorzienbare 
feit op welke lijst het fractielid, wiens 
plaats vervuld dient te worden, (bij lo
ting) verkozen is verklaard. Het is dus 
ook denkbaar, dat in geval van plaats
vervulling telkens uit één combinatie 
geput zou moeten worden en dat derhal
ve de kandidaten nrs. 25 en 26 van com
binatie I wel en de nrs. 24 van de ande
re combinaties niet verkozen worden 
verklaard. 

De nadruk wordt erop gelegd dat het 
hier om verkiesbare plaatsen gaat, 
waarbij aan regionale voorkeur niet 
meer (ook niet minder) belang gehecht 
moet worden dan bij de verkiezing van 
kandidaten voor de eerste 23 plaatsen. 
De beslissing over deze plaatsen is dus 
niet een zaak die de partijorganen in de 
desbetreffende ki~skringen meer zou 
aangaan dan de rest van de partij. Over 
deze twaalf pl~atsen zal derhalve door 
de buitengewone algemene vergadering 
beslist worden zonder mogelijkheid van 
delegatie aan de Kamercentrales. 

N .B. Het hoofdbestuur had in 1971 
geadviseerd tot een groep van zestien 
kandidaten verdeeld over de plaatsen 24 
tjm 27., Thans heeft het hoofdbestuur 

gemeend te moeten adviseren tot een 
uitbreiding van de "staart" ten behoeve 
van regionale (onverkiesbare) kandida
ten. 

ad 6: De combinaties zijn zodanig ge
kozen, dat de aantallen kiezers van de 
combinaties elkaar zo min mogelijk ont
lopen zonder dat de combinaties geogra
fisch te veel verspreid zijn. De VVD 
behaalde bij de Tweede-Kamerverkiezin
gen in 1971 in deze combinaties onder
scheidenlijk de volgende stemmentota
len: 

• combinatie I 167.575; 

• combinatie II 180.884; 

• combinatie III 139.315 en 

• combinatie IV 165.596 (totaal 
653.370). 

ad 7: Voor deze naar de mening van 
het hoofdbestuur onverkiesbare plaatsen 
~unnen ook kandidaten worden gesteld 
die zich slechts bereid hebben verklaard 
een met-verkiesbare plaats op de kandi
datenbjst te aanvaarden. 
H. VAN SOMEREN-DOWNER, voorzit· 

ter 
F. KORTHALS ALTES, algemeen se· 

cretaris 
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"Ambassadeurtje" voor Limburg 

Limburg krijgt een eigen "ambassa
deurtje". Officieel heet hij "contactamb
tenaar voor Nederlands- en Belgisch
Limburg"; een functionaris die recht
streeks zal ressorteren onder de Grif
fiers van beide provincies en die "in het 
kader van de groeiende samenwerking 
tussen de beide Limburgen zal worden 
belast met het coördineren en stimule
ren van activiteiten, die op grond van 
hun inter-Limburgse karakter een geza
menlijke benadering vereisen". Dat is 
een hele mond vol en betekent in feite 
dat na vele jaren vrijblijvend over-en
weer-gepraat eindelijk een begin wordt 
gemaakt met een serieuzere aanpak. 
Ook al zal de te benoemen contactamb
tenaar de eerste tijd nog geen wereld
schokkende dingen kunnen doen. .,,Ve 
moeten geen valse verwachtingen schep
pen. De Raad van Europa leek destijds 
ook de oplossing voo-r alle problemen, 
maar de resultaten wijzen wel anders 
uit", heeft de griffier van Nederlands
Limburg al laten weten en dat wijst er 
op dat men de zaken in Limburg toch 
realistisch wil bezien. 

Dat mag dan op ziçhzelf tot vreugde 
strekken, men kan zich echter in ge
moede afvragen of het niet al een beetje 
te laat is om nu nog voor wat betreft 
die nauwere samenwerking met Bel
gisch-Limburg stap voor stap, en heel 
voorzichtig te beginnen. Indien die coör
dinatie en aanmoediging van inter-Lim
burgse activiteiten namelijk niet g-e
paard gaat met het stimuleren en orde
nen van activiteiten 'Op hoger, lees rege
ringsniveau, dreigt een zeer merkwaar
dige situatie. Het gevaar namelijk van 
een soort struisvogelpolitiek die er uit 
zou bestaan dat men steeds meer werk 
gaat maken van allerlei kleinere - hoe
wel op zich naturlijk belangrijke - za
ken, terwijl over kwesties die op dit 
moment werkelijk de gemoederen bezig
houden, niet eens wordt g-epraat. 

De te benoemen contactambtenaar zal 
mede kunnen Ziorgen voor een betere 
coördinatie op het gebied van planolo-

VVD in het parlement 
In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J, E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het -parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle· 
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070--61 4911. 

De parlementaire arbeid komt weer 
op gang. De Eerste Kamer heeft zelfs in 
de afgelopen periode nog een openbare 
vergadering gehouden om het wetsont
werp inzake de kiesgerechtigde leeftijd 
te behandelen. Met alleen de stem van 
mr. Van Riel tegen is het aangenomen. 

De Tweede Kamer heeft na de verga~ 
dering over de regeringsverklaring al
leen nog maar enkele commissie-bijeen~ 
komsten gehouden. In de vergadering 
van de vaste commissie voor buitenland
se zaken is o.m. aandacht besteed aan 
U ganda en aan het lot van de Russische 
joden; twee vraagstukken, die gerust 
als heet hangijzer kunnen worden beti· 
teld. 

Voor het overige valt er uit de Twee
de Kamer alleen melding te maken van 
wat schriftelijke vragen van de zijde 
van VVD-Kamerleden. De heer Berk
houwer heeft zich tot minister De Kos
ter (defensie) gericht met vragen over 
de plannen om een nieuwe munitieop~ 
slagplaats in te richten op het voormali
ge militaire vliegveld in Bergen (N.-H.). 
Ons Kamerlid vraagt de bewindsman 
aan die plannen geen verdere uitvoering 

Joekes weer fractiesecretaris 
Drs. Th. Joekes is met algemene stemmen verkozen tot scereta.ris \'an de 

VVD-fractie lu de Tweetle Kamer. Mr. A. Geurtsen had die fractie ter be
schikking gesteld omdat hij - samen met mr. H. E. Koning - de coördinatie 
tus~n de fractie en het landelijk partijse(·retariaat voor en tijdens de \'er· 
kiezmgscampagne zal verzorgen. De heer Joekes was reed" fractiesecretaris 
tussen 1967 en het begin \'an dit ja-ar. 

gie, wegen, milieubeheer, cultuur, enz., 
maar kwesties als de universitair.e sa
menwerking tussen Hasselt en Maas
tricht en de concurrentie op het punt 
van industriewerving liggeiL duidelijk op 
hoger, Haags en Brussels, niveau. Al 
vele jaren staan deze onderwerpen in 
het licht van de belangstelling. De 
merkwaal'digste kreten hoort men sla
ken. Men Iaat niet na over en weer 
verwijten te maken, er wordt gegoo
cheld met allerlei regelingen en cijfers 
en daar blijft het bij. Minister Langman 
publiceert lange lijsten vol vestigingsfa4 

ciliteiten in de grensgebieden, PvdA4 
fractieleider Den Uyl spreekt van een 
"wervingsoorlog" tussen België en Ne
derland en wil België onder druk zetten, 
ETIL-directeur drs. Wilhers he.eft het 
over "de sterk toegenomen agressiviteit 
van het buurland België in de werving 
vait ook Nederlandse en zelfs Limburgse 
industriële projecten", maar nog steeds 
is het niemand gelukt om nu eens een 
beetje concreet aan te tonen, hoe die 
v~rschlllen in de praktijk tot uitdruk
king komen. 

Antwoord 
Intussen echter heeft het bedrijfsleven 

al geruime tijd een antwoord op die 
laatste vraag gevonden en er de conse
quenties uit getrokken. Onlangs kwam 
een en ander weer in de actualiteit door 
alarmerende berichten uit de katholieke 
bond AVG (Voedings- en Genotmidde
len), waarin werd gesteld dat reeds dui
zenden arbeidsplaatsen in Zuid-Neder
land verloren zijn gegaan door over
plaatsing van bedrijven naar België. In 
het Brabantse waar men diverse siga
renfabrieken helemaal of vrijwel hele
maal heeft zien verdwijnen (voo·r een 
belangrijk deel naar Belgisch-Limburg), 
wijst men op de goed,kopere grond in 
België, de soepele .kredietverlening en de 
lagere belastingdruk die onder meer 
blijkt uit de vennootschapsbelasting die 
in België ruim 30 procent beloopt tegen 

te geven op grond van de ernstige be
zwaren, die daartegen worden aange
voerd. De heer Berkhouwe-r wijst daar4 
bij o.m. op de geringe afstand va.n....hct 
vliegveld tot de bebouwde kom van Ber
gen en Alkmaar -en op de belangrijke 
recreatieve functie van Bergen. ln dit 
laats-te verband vraagt de heer Berk
houwer of de minister mogelijkheden 
ziet om, het voormalige vliegveld te be
stemmen voor recreatieve doeleinden. 

De metrobouw in Amsterdam is het 
onderwerp van een vraag van mevr. 
Smit-Kroes. "Worden er consequenties, 
en zo ja welke, door de bewindsman van 
financiën, getrokken uit het verbijste~ 
rende verloop van de kosten voort
vloeiende uit de metrobouw?" Eveneens 
van mevr. Smtt~Kroes vragen - aan 
minister Van Veen (onderwijs) - o-ver 
de positie, waarin diegenen zich bevin
den, die te kennen hebben gegeven, een 
studie te willen aanvangen aan een van 
de universiteiten of hogescholen in ver
band met de numerus fixus. 

Studentenrel 
Mevr. Smit-Kroes heeft voorts, teza4 

men met de heren Geurtsen en Keja een 
groot aantal vragen aan minister Van 
Veen gesteld over de actie van een klei
n_e groep studenten aan de uniVersiteit 
van Amsterdam om de lnschrijvingspro
cedure onmogelijk te maken. Eén van 
de vragen luidt: Moet uit het over zich 
laten komen van het optreden van een 
kleine groep studenten die anderen ver
hindert van hun toekOmende rechten ge~ 
bruik te maken niet wo-rden geconclu4 
deerd dat een veel ernstige·r probleem 
dan de hoogte der oolleg·egelden of de 
numerus fixus aan de orde is, en wel de 
nalatigheid van de verantwoordelijke 

ruim 45 in Nederland. Mr. J. Swinkels, 
secretaris van de Katholieke Werkge
vers in Brabant, vindt dat de waarde~ 
ring van de industrie in België duidelijk 
terug te vinden is in de betere vesti
gingsfaciliteiten. ETIL-Brabant-directeur 
drs. H. Moonen vertelde aan "de Volks~ 
krant'' dat de grond in België stUkken 
goedkoper kan l)ijn omdat de Belgen er 
marktprijzen voor rekenen, terwijl in 
Nederland - waar prachtige industrie
terreinen dan ook renteloos blijven lig
gen - alle gemaakte kosten worden 
doorberekend. 

Flexibel 
Maar zowel de heer Moonen als zijn 

Limburgse collega zijn het er over eens 
dat vooral het industrialisatiebeleid van 
bei'de landen eens nader zou moeten 
woro-en vergeleken. Tegenover het een~ 
traal beleid dat in Den Haag wordt ge
maakt staat een gedecentraliseerd en 
uiterst flexibel beleid in België, dat er 
ond,er meer voor heeft gezorgd dat al~ 

l-een reeds in Belgisch-Limburg zo'n ne· 
gentig kleine en grote Nederlandse be
drijven met circa 12.000 werknemers 
zijn gevestigd. Belgisch-Limburgse 
autoriteiten ontkennen iedere vorm van 
concurrent:iev·ervalsing en vertenen dat 
uit contacten met buitenlandse inves
teerders steeds we·er blijkt dat de ar· 
beictsmarkt-situatie de doorslag geeft 
alsmede het feit dat het in België alle~ 
maal een beetje sneller en minder strak 
kan. Maar dat laatste dan beslist niet in 
de bert~kenis van misleiding. Intussen 
blijkt uit officiële cijfers dat sinds het 
einde van de jaren vijftig door de Belgi
sche regering 500 tot 600 miljoen guldien 
is gestoken in nieuwe industrieën in 
Belgisch-Limburg en "slechts" 170 mil
joen door de Nederlandse regering in 
nieuwe industrieën in Nederlands-Lim
burg. En zeg nu zelf, ~at kan. daarte
gen zelfs een contactambtenaar begin
nen? 

bestuurders om op te treden tegen ge
welddadigheden die zich richten tegen 
langs democratische weg tot stand ge
komen beslissingen en tegen de rechten 
van anderen, m.a.w. de nalatigheid om 
democratische beginselen te handha4 
ven? 

Het verlenen van steekpenningen door 
aannemers - naar aanleiding van een 
geval in Utrecht (een directeur van een 
r.k.-lagere technische school) - vormt 
het onderwerp van schriftelijke vragen 
van de heer De Beer aan de bewindslie
den van onderwijs en van binnenlandse 
zaken. 

Bij de benoeming van de leden van de 
zgn. Bijsturingscommissie rijkSsubSidie
regelingen j~ugd- en jongerenwerk en 
samenlevingsopbouw menen mej. Kap
peyne van de Coppello en de heer Koning 
strijdigheid met de grondwet te kunnen 
constateren. Naar aanleiding hiervan 
hebben zij zich met vragen tot de be
windslieden van CRM en van binnen
landse zaken gewend. 

Boter 
Ten slotte hebben de heren Portheïne 

en Tuijuman zich tot de ministers van 
l~ndbouw en van ecqnomische zaken ge
richt over een besHssing van de Europe
se commissie om boter tegen geredu
ceerde prijs beschikbaar te stellen. Ge
vraagd vrordt o.m. of de bewindslieden 
bereid zijn binnen EEG-ve.rband in over
J,eg _met het hierbij betrokken bedrijfsle
ven te zoeken naar afZetmethoden voor 
overtol1ige boter, die niet op kunstmati~ 
ge wijze ingrijpen in de concurrentie
verhoudingen tussen grote bedrijven en 
middelgrote en kleine ambachtelijke be
drijven (zoals banketbakkers), 
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Aankondigingen 

15 SEPTEMBER 
Mr. F. PORTREINE (lid van de 

Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling RIJSWIJK (Z.H.) over enkele ac· 
tualiteiten rond de Europese politieke 
samenwerking. 20.00 uur Marimbahal, 
Waldhoorn plein. 

21 SEPTEMBER 
Aan een forumdiscussie over de nota 

Volkshuisvesting te PURMEREND 
neemt namens de VVD deel het Tweede 
Kamerlid L. M. DE BEER 20.00 uur 
Gemeenschapshuis Overwhere. 

21 SEPTEMBER 
MR. A. GEURTSEN (lid der Tweede 
Kamer) s·preekt voor de .afdeling 
DELFT. 

Algemene 
bijeenkomst 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

T oeristentax 
Het felle verzet Van de Amsterdamse 

Horeca, in het centrum van de stad in 
woord en beeld gebracht op spandoeken 
met leuzen als :,Toeristenbelasting, into
lerante discriminatie", heeft niet mogen 
baten. De meerderheid van de Amster
damse gemeenteraad, voornamelijk ge
vormd door PvdA, CPN en Kabouters, 
heeft beslist dat de hoofdstad met in
gang van 1 april van het komende jaar 
zijn toeristentax zal kennen. De fractie 
van de VVD stemde tegen. Niet omdat, 
zoals fractievoorzitter H. H. Jacobse 
uiteenzet, zijn groepering principieel te
gen een toeristenbelasting zou zijn, 
maar omdat hij en zijn geestverwanten 
de timing en omstandigheden voor zo'n 
belasting op korte termijn allerongeluk
kigst vinden. 

"Er zijn erg veel voorzieningen in Am
sterdam, waarvan de toerist duidelijk 
profijt heeft en waarin hij zou moeten 
meebetalen, maar er zijn voor ons be
langrijke gronden, waarom een invoe
ring van de toeristenbelasting ons op dit 
moment hoogst onwelkom voorkomt" 
zegt de heer .Jacobse. "De timing deugt 
naar onze mening niet. Er is een duide
lijke aarzeling te constateren in de toe
ristenaanloop. Daarbij komt dat de toe
risteninduatrie uiterst gevoelig is. Am
sterdam staat momenteel op de rand de 
prijsgevoeligheid daarvan duidelijk aan 
den lijve te ondervinden. In de huidige 
markt wordt uitgemaakt waar de ko
mende decennia het zwaartepunt van 
het toeristenverkeer zal komen te lig
gen. Een invoering van de toeristenbe
lasting op dit moment roept bij mij de 
vrees wakker dat Amsterdam door die 
maatregel voor enkele decennia de boot 
zal gaan missen.'' 

Krankzinnig 
De heer .Jacob.se stelt duidelijk het bo

vendien ,.krankzinnig" te vinden een be
sluit tot invoering yan de belasting te 
nemen, terwijl bekend is dat de Tweede 
Kamer binnen twee maanden het initia
tiefvoorstel van de VVD-er Geurtsen en 
de KVP'~r Van Schaik zat behandelen. 
Dit voorstel biedt een duidelijk alterna
tief voor de toeristenbelasting. Vandaar 
dan ook dat de ·heer Jacobse met een 
motie kwam, waarin hij voorstelde het 

Op zaterdag 14 en zondag 15 oktober 
1972 zal d9 jaarlijkse Algemene Bij
eenkomst van de Organisatie Vrou
wen in de VVD worden gehouden op 
de Pietersberg te Oosterbeek. 

In verband met het feit, dat onze orga
nisatie dit jaar 25 jaar bestaat, zal 
het programma van zaterdagavond 
een feestelijk tintje hebben. 

AGENDA 
Zaterdag 14 oktober 1972 

15.30-16.15 uur: ontvangst en thee. 
16.20 uur: opening door de voorzitster 

mevr. mr. H. N. W. Dettmeijer-Lab-
berton. ' 

16.30 uur: de heer Hans Wiegel, fractie
voorzitter van de VVD in de Tweede 
Kamer, spreekt over: "De VVD en de 
komende verkiezingen''. 

18.00 uur: warme maaltijd. 
19.30 uur: optreden van de Wageningse 

Studenten Cabaretgroep "Stepinstep
uit". 

Zondag 15 oktober 1972 
9.00 uur: ontbijt. 
9.30 uur: overdenkingswo_ord uitgespro

ken door mevr. M. Sicman-Hardeman. 
10.00 uur: vragenuur. Een forum van 

Kamerleden zal door u gestelde vra
gen beantwoorden. Wij verzoeken u, 
in verband met een goede voorberei
ding, de door u te stellen vragen vóór 
4 oktober a.s. in te zenden bij mevr. J. 
P.· Hansen-v. d. Linden, Markeweg 3, 
te Emmen. 

besluit de toeristenbelasting in te voeren 
tot na de behandeling van het initiatief
voorstel Geurtsen-Van Schaik te verda
gen. De motie" werd echter met een gro
te meerderheid verworpen. 

Duidelijke bezwa~;en zijn er bij de 
VVD-fractie ook tegen de hoogte van de 
toeristenbelasting. "Alle instanties op 
het gebied van het toerisme hebben er 
op gewezen dat vier procent belasting 
mede met het oog op de prijsgevoelig
heid van de toeristische markt de eerder 
gesignaleerde gevaren die Amsterdam 
als toeristisch centrum bedreigen, aan
zienlijk zullen vergroten," aldus de heer 
Jacobse. 

Hij constateerde tijdens de debatten 
dat de combinatie PvdA-CPN-Kabouters 
wonderlijk eensgezind optrad en van 
geen enkel amendement wilde weten. 
Een uitzondering: het voorstel van VVD
er Pais en KVP'er Spoelstra de belas
ting niet 1 januari, maar 1 april te laten 
ingaan haalde het en werd door het colle
ge van b. en w. overgenomen. Datzelfde 
college stemde nota bene een week eer
der tegen een uitstel. Het gevolg was 
dat toen de stemmen staakten en de 
kwestie van de toeristenbelasting later 
opnieuw ter sprake moest worden ge
bracht. 

Levensgevaarlijk 
"Ik ben van melling dat het een le

vensgevaarlijke operatie voor Amster
dam is. De enige duidelijk aanwijsbare 
grQeisector van de Amsterdamse wel
vaart wordt door dit besluit ernstig be
dreigd. Het is een noodlottig besluit zon
der meer," vindt de heer Jacobse. "Het 
is er door _gedrukt. geen enkel redelijk 
argument tegen de invoering is in over
weging genomen." 

Opmerkelijk vindt hij dat ook in de 
sector van de werknemers in de Horeca
bedrijven nogal fel tegen het voornemen 
tot de invoering van de _ toeristentax is 
geprotesteerd. De heer .Jacobse memo
reerde namens zijn fractie dit feit tij
dens de debatten. CPN- en PvdA-verte
genwoordigers in de raad, pretenderend 
altijd voor de belangen van de werkne
mers op de bres te komen, veegden dit 
argument echter resoluut van tafel en 
namen zelfs het woord "chantage" in de 
mond. 

11.30 uur: koffie en gelegenheid tot 
wandelen. 

13.00 uur: broodmaaltijd. 
14.00 uur: Zijne Excelentie H.L. J. Von

hoff, staatssecretaris van CRM, 
spreekt over "Het sociàal culturele le
ven in Nederland". 

15..30 uur: sluiting en thee. 
Logies vindt plaats op de Pietersberg. 

Lakens, sloop en handdoek meebren
gen of anders hiervoor f 3,25 betalen 
aan de receptie op de Pietersberg. 

Dé kosten bedragen: f 35 per persoon 
voor de gehele conferentie bij gedeel
de slaapkamer; Het is dit jaar niet 
mogelijk éénpersoonskamers uit te 
geven. Wilt u beslist een éénpersoons
kamer hebben, dan kunt u zich wen
den tot de VVV Oosterbeek, tel. 
08307-3172, die dan voor reservering 
in een hotel zal zorgen (wel tijdig 
hiervoor opbellen). 

Indien u niet de gehele conferentie wilt 
bijwonen, gelden de volgende afzon
derlijke prijzen: f 12,50 voor de warme 
maaltijd op zaterdag; f 10 voor de 
lunch op zondag; f 0,90 voor koffie of 
thee per kopje. 

Opgave: uitsluitend door middel van on-
' derstaand aanmeldingsformulier, liefst 

zo spoedig mogelijk, doch in ieder ge
val vóór 4 oktober a.s. Indien u 
slechts een gedeelte van de conferen

. tie wenst bij te wonen, wilt u dan 
tevens vermelden welk gedeelte dit 

AANMELDINGSFORMULIER 
'l'e zenden aan de penningmeesteresse mevr. A, C, M. Vriesmau.Gerde, 
Kastanjelaan 13a te Middelburg. 
In drukletters; doorhalen wat niet verlangd wordt. 

(}ndergetekende: 

Adres: ..... 

Woonplaats : 

·geeft zich op voor de Naja-arsconferentie 1972; 
beeft de kosten: algehele deelname J 35.-, resp. gedeeltelijke deelname 
volgens berekerûng J • • • • • overgemaakt op girorekerûng no. 605368 t.n.v. 
penningmeesteresse Organisatie Vrouwen in de VVD te Middelburg; 
deelt bij voorkeur de kamer met ...................................... . 

Handtekening: 

vrijdag 8 september 1972 . 7 

De VVD-afdeling 
heeft de 29-jarige El se Jansen tot 
voorzitter gekozen. Zij volgt de 
heer J. w. H. Lensselink op. 

Adreswijziging 
Amsterdam - Het adres van de 

nieuwe voorzitter varr de afdeling Am
sterdam, de heer J. Hopman, is gewij
zigd. Zijn nieuwe adres luidt: Sloterweg 
1042, Amsterdam-Sloten. 

Regio De Vlietlanden 
Leidschendam - Zaterdag 16 septem

ber wordt in De Schaapskooi· op Duin
reU te W-assenaar de nleuwe regio De 
Vlietlanden officieel gepresenteerd. De 
aanvang is gesteld op 16.00 uur. 

De voorzitter van de Kamercentrale 
Leiden, de heer J. E. Temminck, zal een 
korte beschouwing geven. van het doel 
en de betekenis van een regio. De voor
zitter van de regio De Vlietlanden zal 
een samenvatting geven van mogelijke 
activi-teiten. De heer J. W. Brak is be
reid gevonden om een inleiding te hou
den in het kader van de verkiezingspro
paganda. 

Kamercentrale Utrecht 
lJtrecht - De Kamercentrale Utrecht 

zal zaterdag 30 september aanvang 
10 uur, in het paviljoen van het Bergho
tel t-e Amersfoort in algemene vergade
ring bijeenkomen. In deze vergadering 
die door een gemeenschappelijke lunch 
zal worden onderbroken, zullen aan de 
orde worden gesteld de_ aanbiedings~ 
brief, waarbij gedeputeerde _staten van 
Utrecht de ontwerp-begroting voor 1973 
aan provinciale staten l~ebben toegezon
den, alsmede de nota van eerstgenoemd 
college, getiteld: "Utrecht, provincie in 
gewesten". Daarin staan gedachten 
weergegeven die over gewestvorming in 
onze kleinste provincie zijn ontwikkeld 
en waaromtrent over enkele maanden 
de visie van provinciale staten zal wor
den gevraagd. 

zal zijn? Het verschuldigde bedrag 
kunt u zelf berekenen en overmaken. 

Verbinding: zowel vanaf station Arn
hem als station Oesterbeek trolleybus 
nemen en uitstappen halte Pieters
berg. 

Namens het bestuur 
J. P. Hansen-v.d.Linden 

Markeweg 3, Emmen. 

Verkiezingen 
Het is droevig, maar wij moeten weer 

gaan stemmen en wel op korte termijn. 
Wij zullen ons zo moeten haasten met 
de voorbereiding, dat de echt democrati
sche gang van zaken in de knel komt. 

Verleden jaar heeft het Nederlandse 
Vrouwencomité (waarbij ook onze vrou
wenorganisatie is aangesloten) in een 
brief aan de voorzitter van de Tweede 
Kamer de teleurstelling uitgesProken 
over het geringe aantal vrouwen in de 
Kamer. Daarbij werd wel erkend, dat de 
vrouwenorganisaties nog··niet voldoende 
hiervoor gedaan hebben, maar tevens 
gezegd, dat de politieke partijen kansen 
hebben laten liggen. Dat is waar. 

Maar hoe staat het met de vrouwen 
zelf en speciaal met de vrouwelijke par
tijleden? Zijn die wel altijd genoeg op 
hun qui vive? Staan die wel genoeg op 
de bres voor hun sexegenoten? Het is 
verkeerd iemand op een kandidatenlijst 
te willen plaatsen enkel en alleen omdat 
zij een vrouw is. 

Het is ook verkeerd, iemand met de 
gewenste bekwaamheden een lage 
plaats te geven, ent,el en alleen omdat 
zij een vrouw is. Dit gebeurt, want 
mannen hebben nog altijd een streepje 
voor. Nu kunnen wij, gezien de toestand 
waarin ons land, en tromvens de hele 
wereld, verkeert, niet zo'n bewondering 
hebben voor de mannelijke bestuurs
prestaties. Of vrouwen het beter zou
den doen, is natuurlijk nog de vraag. 
Maar wat meer medezeggenschap en 
medeverantwoordelijkheid zou redelijk 
en nuttig zijn. Misschien zouden b.v. 
desastreuze nachtelijke vergaderingen 
dan vermeden worden! 

Maar wij vrouwen zullen ons er wel 
voor moeten inspannen; niet pas op het 
laatst, maar zo vroeg mogelijk mee te 
doen. Zorgt, dat u er bij bent, als er aan 
de kandidatenlijst gewerkt wordt. 

JOH. H. SPRINGER 



8 - vrijdag 8 september 1972 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

. 

"Gastheren 
• • land" e1gen 

f1j 
~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad .en douche. 

Air-conditioned restaurant en loWtge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lrmches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

BOre~ ,,OE NEDERLAN·D-EN" VREElAND 
lesrAURANT -ROTissERIE "NAPOLEON" 

VREELAND "/o VECHT 
JU KltUJSINQ AUTOW!Q ftAARLEM/ftllVERSUM + UTRECftT /AMSTE~OAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

N.V. Scheepswerven "Piet Hein" v.d.z.d. 
FA. W. SCHRAM & ZONEN 

BOLNES/PAPENDRECHT 
NIEUWBOUW en REPJ!,RA TIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee droogdokken VOOR EYK GETIJ 

van 104 en 93 m 
çe snel schroefwisselen, kleine roer- en 
· stevenreparaties in HEFDOK 

TELEFOON BOLNES 01804 - 13644 * - 13409 
ROTIERDAM 010 -139275* 
PAPENDRECHT: 01850- 51222*- 51466 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N. V. 

B 0 L NES (bij Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROmRDAM - TB.EGR. BOELE • BOLNES 

~----~- . ·-· --

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

.. M 0 Ll S 0 L" MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

.. P R 0 D 0 R I T E" CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TREFCON 16744 - (01820) 

N.V. Aannemings- en Handels
bedrijf FLIP MOL 

is gevestigd te Hendrik ldo Ambacht, maar .. is 

door het gehele land actief 
op het gebied van: 

het bouwen van ZWEMBADEN, BEMALINGSGEBOUWEN, 
. TUNNELS, VIADUCTEN, BETONFUNDA TIES, enz . 

en 
het uitvoeren. van DROOG- EN NAT GRONDWERK, ZUIG- en 

PERSWERK, OEVERVERDEDIGINGEN, 
KRAANBANEN, HELLINGEN etc., 

alsmede het geven van uitgebreide adviezen op 
waterbouwkundig gebied. 

Kantooradres: Waalstraat 1, Hendrik ldo Ambacht (postbus 3). 
Telefoon• 01858 - 3977 (meer lijnen). Privé 01850 - 31479. 

. 
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at vol tegenstrijdighed 

door drs Th. H. Joekes, lid 
van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer 

Liberaal 
Manifest 

Als bijlage treft men in dit num
mer aan het Liberaal Manifest, op
gesteld door een daartoe door het 
hoofdbestuur van de VVD in het 
leven geroepen stuurgroep. 

Overdrukken van dit Manifest zijn 
voor belangstellenden verkrijgbaar 
bij het Algemeen Secretariaat van 
de VVD, Koninginnegracht 57 te 
Oen Haag 

Radio-uitzending van de VVD · 
dinsdág 26 september, van 
18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m). 

Een vat vol tegenstrijdigheden. 
Dat beeld komt naar voren uit de 
Miljoenennota 1973 en de bijbeho
rende Macro Economische Verken
ning. 

In sommige opzichten gaat het 
ons bepaald niet slecht. Als leve
rancier van goederen en diensten 
aan het buitenland blijken wij nog 
ruimschoots mee te kunnen in de 
internationale concurrentie. Zelfs 
wanneer er volgend jaar geen be
perking van de loonstijging zou op
treden, dan zouden onze loonkos
ten niet sneller stijgen dan die in 
het buitenland. 

Intussen gaat de VVD ervan uit, 
dat de loonstijging wel wordt be
perkt - naar wij hopen op basis 
van een vrijwillige afspraak - en 
in dat geval verbetert onze buiten
landse concurrentiepositie nog aan
zienlijk. Geen wonder dat de uit
voerstijging op rnim 10"( wordt 
geraamd en dat de betalingsbalans 
- het nationale huishoudboekje 
van alle transacties met het bui
tenland - volgens de verwachting 
een fors overschot zal vertonen: 
bijna 2 miljard gulden bij een be
perkte loonstijging en toch nog 
altijd ruim 1 miljard bij een even
tueel voortdurende looninflatie. 

Het is de inflatie die voor de 
somberste vlek in dit gemengde 
beeld van licht en donker zorgt. 
Die inflatie moet op alle fronten 
tegelijk worden aangepakt. Het 
belangrijkste front is dat van lo
nen en prijzen. Bij het opstellen 
van de Miljoenennota is minister 
Nelissen ervan uitgegaan dat de 
loonsom met ge~ zal stijgen - het
geen betekent dat de werknemers 
(en dus ook de ambtenaren) er in 
koopkracht niet of nauwelijks op 
vooruitgaan - en dat de prijzen 
niet meer dan 5C ó omhoog gaan. 
Dat laatste zou betekenen dat de 
ondernemers volgend jaar evenmin 
beter af zouden zijn. 

De funeste invloed van de geld
ontwaarding wordt in deze Mil
joenennota nog eens duidelijk· ge
schetst. Inflatie veroorzaakt grote 
onrechtvaardigheid biJ de in
komens- en vermogensverdeling. 
Zij brengt op den duur onze con
currentiepositie in gevaar. Door 
aan de winsten te knabbelen tast 
zij het bestaan van tal van bedrij
ven aan en leidt zo tot inkrimpin
gen en bedrijfssluitingen. 

Wat de inflatie voor de over
heidsfinanciën betekent zet minis
ter N elissen in de Miljoenennota 
duidelijk uiteen. Overheid en so
ciale verzekeringen leggen een zeer 
groot beslag op de nationale mid
delen. Bijna de helft (47,7%) van 
wat wij allemaal samen verdienen 
gaat volgend jaar naar belastingen 
en sociale premies. 

-

De uitgaven van de overheid zijn 
extra inflatiegevoelig, zowel de 
ambtenarensalarissen als vele in
vesteringen, bijv. in de bouwsector. 
Dit heeft tot gevolg dat een be
scheiden uitbreiding van de over
heidsvoorzieningen tot een sterke 
verhoging van belasting- en pre
miedruk leidt. Anders gezegd: 
wanneer de overheid haar aandeel 
in de nationale middelen in geld ge
meten gelijk houdt, gaat de waarde 
van die voorzieningen in werkelijk
heid achteruit. 

Des te moeilijker wordt het voor 
een kabinet om nog tot echte be
zuinigingen te komen. Een lijstje 
van rond 800 mln aan bezuinigin
gen is in de Miljoenennota opgeno
men. Op een totaal van ruim 40 
miljard aan uitgaven is dat een 
niet zó indrukwekkende 2( ( . Wij 
weten dat er vlak voor het uitbre
ken van de kabinetscrisis voor veel 
grotere bedragen bezuinigd is. Op 
dit punt zulen wij straks bij de al
gemene beschouwingen het kabinet 
zek~r nader aan de tand voelen. 

Evenwichtig pakket 
De voorgestelde belastingen vor

men een evenwichtig pakket met 
een aantal onderdelen die ons bij
zonder aanspreken. De oudedags
voorziening voor zelfstandigen 
overeenkomstig de voorstellen van 
de Commissie Van Soest zal bijna 
een kwart miljard aan belasting
verlichting opleveren. Voor de 
middengroepen wordt de inkom
stenbelasting met eveneens 240 
mln gereduceerd. De inflatiecor
rectie in de loon- en inkomsten
belasting gaat voor 805ó door en 
dientengevolge vangt de fiscus 
bijna 800 mln minder. Bovendien 
betekent de reductie van de wie
beltax tot nul procent dat wij 590 
mln minder hoeven te betalen. 

Uiteraard moet er tegenover die 
en andere verlagingen ook een aan
tal verhogingen staan. Het nor
male BTW -tarief stijgt met 2 pun
ten, het lage met 1 punt. De ver
mogensbelasting gaat, als tijde
lijke maatregel, van 6 naar 7 per 
duizend. Tegelijkertijd wordt het 
belastingregime voor inkomsten 
uit vermogen enigszins verzacht. 
De Vennootschapsbelasting gaat 
van 46 naar 48cé, maar doordat 
tegelijkertijd de wiebeltax ver
dwijnt gaan deNV's er nauwelijks 
op achteruit. 

Wat mij vooral heeft getroffen 
is, dat als gevolg van al deze ver
lagingen en verhogingen de totale 
belastingdruk als percentage van 
het nationale inkomen volgend jaar 
nagenoeg gelijk blijft. Rekent men 
de wiebeltax niet mee, dan stijgt 
die druk met 0,4% tot 29,5%. Re
kent men de wiebeltax wel mee, 

dan daalt de totale druk zelfs met 
0,2 tot 29,6~o . 

Het is een begroting die duide
lijk de weg tot herstel aangeeft. 
Reden te meer om te zorgen dat er 
na dit kabinet een ploeg aantreedt 
die in dezelfde geest doorwerkt. 

Commentaar 
van Wiegel 

Het is bitter nodig de loon
en prijsspiraal te doorbreken. 
Dat blijkt uit de harde cijfers 
van de Miljoenemtota, duidelij
ker dan uit de woorden van de 
Troonrede. 

Gebeurt er niet. , dan zullen 
in 1973 de lonen met 13 en de 
prijzen met 7 pct. ~tijgen. Dat 
, ·ind ik onaanvaardhanr. 11;: he1 
bet dan ook eens met bet stre
ven van de regering om de 
loon!.tijgingen tot 9 en de prijs
stijgingen tot 5 pet. terug te 
brengen. 

Om dit te bereiken is het 
dringend nodig dat de regering 
op lwrte termijn met het be
drijfsleven harde afspraken 
maakt over lonen en prijzen. 

Komt de vereiste matiging 
niet tot stand, dan woekert de 
inflatie voort, dan zullen in de 
begroting van 1973 grote gaten 
vallen. 

Niet alleen , ·ia matiging van 
lonen en prijzen, ook \ia een zo 
zuinig mogelijke begroting kan 
en moet de inflatie worden be
streden. 

Tijdens de opstelling van de 
begroting is er voor meer dan 2 
miljard bezuinigd. Ik juich dat 
toe. Helaas ontbreelü in de 1\lil
joeneunota een helder goed uit
gewerkt overzicht van de ,·er
wezenlijkte bezuiniging. 

Bijzonder verheugd ben ik 
over een aantal belastingmaat
regelen: Inflatiecorrectie gaat 
'·oor 80 pct. door, de zelfstandi
gen kunnen belastinguij gaan 
sparen, de \\ iebelta:x gaat naar 
nul en op aandrang van de 
VVD krijgen de middengroepen 
een tegemoetkoming van een 
kwart miljard in de inkomsten
belansting. 

Daart genover naren enige 
belastingYerhogingen yooral in 
de indirecte sfeer onvermijde
lijk. Tengevolge hiervan stijgt 
de belastingdruk in 1973 met 
0,4 pct. van het nationaal inko
men. Dat is minder dan de 
helft van de drul<stijgiug die 
vorig jaar optrad. Eu het beeld 
wordt nog gu11stiger wanneer 
bet teru11;dringen van de \\-;e
beltax tot uu~ in aanmerking 
wordt genomen. . 

Een goed beleid dat onze kie
zers zal aanspreken. 
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Agenda algemene vergadering 
In verband met de kandidaatstelling 

voor de vervroegde Kamerverkiezingen, 
houdt de' VVD op zaterdag 23 september 
a.s. een buitengewone algemene verga
dering in Het Turfschip aari het Chassé
veld tE' Breda. De vergadering, die uit
sluitend toegankelijk is voor partijleden, 
begint 's morgens om half elf. De agenda 
luidt: 

1. Opening door de voorzitter. 
2. Vaststelling van de technische in

richting van de kandidatenlijsten. 
2. Voorstel van het hoofdbestuur: 

a. Eén vaste lijstaanvoerder op elke 
kandidatenlijst; 
b. op de plaatsen 2 t/m 13 dezelfde 
tien kandidaten echter desgewenst in 
de door de kamercentrales te bepa
len volgorde; 
c. op de plaatsen 14 t/m 23 tien de
zelfde kandidaten in dezelfde volg
orde; 
d. op de plaatsen 24, 2li en 26 een 
twaalftal kandidaten verdeeld over 4, 
combinaties van kieskringen in welke 
per combinatie dezelfde drie kandi
daten in dezelfde volgorde op de in 
die kieskringen- in te dienen kandi~ 
datenlijsten zullen voorkomen; 
e. op de plaatsen 26 t/m 30 een vier
tal door de centrale vergadering van 
de desbetreffende kamercentrale 
aan te Wijzen karidida.ten die geacht 
zullen worden te zijn kandidaat ge
steld voor een niet verkieSbare 
pl;~.ats; 

t. de onder punt d. bedoelde eombi. 
naties zullen als volgt worden vast
gesteld: 
Combinatie 1: kieskring I '&-Herto
genbosch; kieskring n Tilburg; kies
kring m Arnhem; kieskring IV Nij
megen; kieskring xn Middelburg; 

kieskring XVIII Maastricht. 
Ciom'/rinatie 11: kieskring V Rotter
dam; kieskring VI· 's-Gravenhage; 
kieskring VII Leiden; kieskring VIII 
Dordrecht. 
Combinatie 111: kieskring IX Amster
dam; kieskring X Den Helder; kies
kring. XI Haarlem. 
Combinatie IV: kieskring xni 
Utrecht; kieskring XIV Leeuwarden; 
kieskring XV Zwolle; kieskring XVI 
Groningen; kieskring XVII Assen. 

3. Zo nodig: gelegenheid voor de lellen 
van de partij die zitting hebben in de 
Tweede Kamer en die zich bereid 
verklaard hebben een kandidatuur in 
overweging te nemen, ietler afzon
derlijk inlichtingen te verstrekken 
conform artikel 11, tweede lid, onder 
f, van het reglement op de kandidaat
stelling voor leden van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal. 

4,, Vaststelling van de in verschillentle 
kieskringen in te dienen kandidaten
lijsten. 

V oorstel van bet hoofdbestuur: 
rn zijn vergadering van 12 september 1972 
heeft; het hoofdbestuur het navolgende 
voorlopig ontwerp opgemaakt van de Jn 
te dienen kandidatenlijsten: 

1 Wiegel, H. -.,. lijstaanvoerder op alle 
lijsten. 
e t/m 13 (eventueel in wi8selenàfJ voZg
orile): 

2 Geertsema, W. 3. 
8 Vonhoff, H. 3. L. 
4 de KO.Ster, H. 3. 
5 Rietkerk, 3. G. 
6 Berkhouwer; c. 
7 Veder-Smit, E. 
8 Geurtsen, A. 
t Tuijnman, D. S. 

10 Koning, H. E. 

Vergadering nieuwe partijraad 

Op zaterdag 21 oktober a.s. belegt de 
VVD een openbare vergadering van de 
partijraad in Esplanade te Utrecht, aan-

. vang 10.30- uur, ter vaststelling van het 
urgentie-programma van de partij in 
verband met de komende Kamerverkie
zingen. 

Het zal de eerste keer zijn dat de 
partijraad "nieuwe stijl" bijeenkomt. 
Daarom herinneren wij aan de artikelen 
31 t/m 35 van hoofdstuk IV van het 
huishoudelijk reglement van de partij. 
Deze artikelen zijn vastgesteld door de 
in maart van dit jaar te Nijmegen ge
houden algemene vergadering en lulden 
als volgt: 

Artikel 31 
Behalve de in de statuten genoemde 

organen van de partij wordt er een par
tijraad gevormd, bestaande uit: 

a. de ereleden; 
b. de leden van het hoofdbestuur; 
c. de leden van de partij die lid zijn 

van de Staten-Generaal; 
d. vijftien door het hoofdbestuur te 

benoemen leden der partij; 
e. de voorzitters van de Kamercentra

les of, indien deze zijn verhinderd of uit 
anderen hoofde reeds deel uitmaken van 
de partijraad, zij die hen vervangen; 

f. een aantal door de centrale verga
dering van iedere Kamercentrale te kie
zen leden, waarbij elke Kamercentrale 

· voor elke duizend leden die tot de afde
lingen waaruit de Kamercentrale be· 
staat behoren telkens één lid kiest; 
daarbij wordt het aantal leden per Ka
mercentrale naar boven afgerond tot 
duizend of een veelvoud van duizend; 

g. twee bestuursleden van de stichting 
Organisatie Vrouwen in de VVD, aan te 
wijzen door het bestuur van de stich
ting, en twee andere vrouwelijke leden 
van de partij, aan te wijzen door het 
bestuur en de adviesraad van de stich
ting gezamenlijk. 

Artikel 32. 
1. Voorzitter van de partijraad is de 

voorzitter van de partij, of hij die hem 
vervangt. Secretaris van de partijraad 

is de algemeen secretaris van de partij, 
of hij die hem vervangt. 

2. De vijftien door het hoofdbestuur 
benoemde leden hebben zitting voor een 
periode van drie jaren en zijn telkens 
herbenoembaar. 

3. De leden van de partijraad als be
doeld in artikel 31 onder de letters f en 
g worden gekozen voor de tijd van drie 
jaar; elk jaar treedt één derde af vol
gens een door het hoofdbestuur voor zo
veel nodig bij loting op te maken-t'OOS
tec 

4. Deze leden van de partijraad _Zijn 
eenmaal terstond herkiesbaar. 

5. De eerste drie jaren is de zittings
duur aan beperking onderhevig door het 
jaarlijks aftreden van één derde der in 
artikel 31 onder de letters f en g bedoel
de leden; de leden die aldus aftreden in 
het eerste en tweede jaar na de inwer
kingtreding van dit artikel zijn twee 
maal terstond herkiesbaar. 

6. In een tussentijds ontstane vacatu
re wordt door de eerstvolgende vergade
ring van het orgaan dat tot verkiezing 
onderscheidenlijk benoeming bevoegd is 
voorzien voor de overige zittingstijd van 
degeen wiens plaats wordt vervuld. In
dien in zodanig geval de verkiezing 
plaatsvindt voor een periode van minder 
dan drie jaar, is de betrokkene twee
maal terstond herkiesbaar. 

Artikel 33 
1. De partijraad heeft in politiek en 

organisatorisch opzicht een adviserende 
en stimulerende taak. 

2. De partijraad kan al dan niet ge
vraagd adviezen geven aan de algemene 
vergadering, aan het hoofdbestuur en 
aan de uit de leden der partij gevormde 
fracties in elk der kamers van de Sta
ten-Generaal. 

3. De partijraad kan, al dan niet 
krachtens specifieke delegatie door de 
algemene vergadering, namens de partij 
politieke uitspraken doen. 
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11 van Dijk, K. 
12 3oekes, Th. "H. · 
13 Portheine, F. 
14 t/m U {op alle lijsten in de.zelfde volg
orde): 
14 Smit-Kroes, N. 
15 van Aardenne, G. M. V. 
16 van tle Ven, 3. M. 
17 Waalkens, H. P. H. 
18 Kappeyne van de Coppello, mej. A. 
19, 20 de Beer, L. M./Keja, G, W, * 
21 Ploeg, A. 
22 Scherpenhuizen, J. F. 
23 de Korte, R. W. 
24 t/m 26: 
Combinatie I 
24 Dees, D. J. D. 
25 Hoekstra, J. 
26 Donkersloot, H. W. F. C. 
Combinatie 11 
Ginjaar-Maas, N. J. 
Wallis de Vries, G. C. 
Heijmans, H. F. 
Combinatie 111 
v. d. Kolk, W. 
Thuis, A. 
Thalhammer, T. 
Combinatie IV 
Evenhuis, A. 3. 
Kingma, H. T. 
de R~ de la Faille, mej. L. H. 
5. Sluiting. 

Het hoofdbestuur van de 
VVD, 
H. van Someren-Downer, 
voorzitter. 
F. Korthals Altes, 
algemeen secretaris. 

•) over de bezetting van plaats 19 staak
ten in het hoofdbestuur de stemmen. Beslo
ten werd de twee betreffende kandidaten 
gezamenlijk voor de plaatsen 19 en 20 voor 
te dragen. 

4. Deze uitspraken hebben, indien zij 
krachtens specifieke delegatie door de 
algemene vergadering zijn gedaan, de 
kracht van een besluit van de algemene 
vergadering. 

5. In alle andere gevallen dan in het 
vierde lid bedoeld kan gedurende twee 
maanden na de desbetreffende vergade
ring van de partijraad een voorstel wor
den gedaan door het hoofdbestuur, ten 
minste twee Kamercentrales of ten 
minste tien afdelingen om het onder
werp waarover de partijraad een uit
spraak heeft gedaan dan wel zich uit
drukkelijk van een uitspraak heeft ont
houden, aan de algemene vergadering 
voor te leggen. Bij gebreke van zodanig 
v~rstel verkrijgen de uitspraken na 
verloop van deze termijn eveneens de 
kracht van een besluit van de aigemene 
vergadering. 

Artikel 34 
1. De partijraad vergadert ten minste 

tweemaal per jaar. 

2. Indien de partijraad het hoofdbe
stuur advies geeft, hebben de leden van 
het hoofdbestuur slechts adviserende 
stem. 

3. De leden bedoeld in artikel 31 lid a, 
lid c en lid d hebben slechts een advise
rende stem. 

Artikel 35 
1. De vergadering van de partijraad 

wordt uitgeschreven op voorstel van de 
voorzitter of van tien: leden van de par
tijraad. 

2. In een vergadering van de partij
raad mogen het woord voeren: 

a. de leden van de partijraad; 
b. de leden van de partij die zitting 

hebben in een door het hoofdbestuur in
gestelde commissie van advies; 

c. de leden van de partij die daartoe 
wegens hun bijzondere deskundigheid 
ten minste een week voor de vergade
ring schriftelijk zijn voorgedragen door 
het bestuur van een Kamercentrale. 
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nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoei 

Prikkels 
• Het socialistische Tweede-Ka
merlid dr. J. M. v. d. Doel in een 
artikel in Het Parool over herver
deling van inkomens: "Reeds op 
bet eerste gezicht is bet duidelijk, 
dat de beloning van aantrekkelij
ke topfuncties veel te hoog is. Mi
nisters, Kamerleden, professoren; 
burgemeesters, NV -directeuren en 
een staffunctionarissen hebben 
reeds zoveel plezier in het werk 
door het uitoefenen van invloed, 
het dragen van verantwoordelijk
beid of het bezig-zijn met funda
mentele problemen, dat ePn hogf' 
materiële beloning daar bovenop 
niet rechtvaardig kan zijn. Nivel
lering is mogelijk door herziening 
van het salarisbeleid en het belas
tingbeleid." 

• Een staaltje van modieuze pro
gressieve vaktaal in een artikel 
van de linkseradicale katholieke 
prof. mr. H. Th. J. F. van Maars
seveen in het maandblad Politiek 
Perspectief: ,.He huidige stelsel is 
zo ingericht, dat de besluitneming 
het privilege is van de traditionele 

representatieve organen. Voor zo
ver er van participatie sprake is. 
gaat het steeds om convergente. 
d.w.z. op applaus gerichte, acela
rnatieve participatie. Niet om di
vergente, naar een alternatief en 
het opzij schuiven van de gegeven 
probleemstelling tenderende parti
cipatie." 

e Inzender l\1. P. Kokje uit Den 
Haag in het weekblad Accent 
naar aanleiding van het uittreden 
van de ministers Drees en De 
Brauw: "Dank zij deze onbezon
nenheld krijgt Den Uyl een onge
dachte kans zich in het regerings
kasteel te nestelen en vandaar uit 
het nodige onheil aan te richten. 
Hiertegen zal DS'70 niets kunnen 
doen, ook al komt het met een 
dubbel aantal zetels uit de stem
bus. De VVD en met name Wie
gel hebben getracht deze onzalige 
gang van zaken alsnog te voorko
men e~ te redden wat er nog te 
redden viel, vermoedelijk tot 
Ium schade (niet: schande), doch 
tevens tot hun eer." 

• Elseviers Magazine naar aanlei
ding van de ,.moord zonder weer
ga" van Arabische terroristen in 
München: ,.In het verleden is te 
zachtzinnig opgetreden tegen ter
roristen, die vliegtuigen kaapten, 
bommen plaatsten, onschuldigen 
doodden. Men is keer op keer uit 
de weg gegaan voor chantage. 
Dat heeft de chanteurs aange
moedigd." 

• Alkmaar en de VVD 
Eigenlijk geen enkele constructieve 

partij kan de leuze aanheffen, dat van 
Alkmaar de victorie begint. Daarvoor 
speelden bij deze op 6 september j.l. 
gehouden tussentijdse gemeenteraads
verkiezing te veel plaatselijke factoren 
mee en daarvoor leverde ook de uitslag 
zelf te weinig spectaculairs op. 

Enkele dagen vóór deze verkiezing 
somde de correspondent van NRCfHan
delsblad een aantal ,.storende factoren" 
op, die deze verkiezing weinig geschikt 
maakten als graadmeter voor de Ka
merverkiezing van 29 november. Een 
dier factoren was het bij deze raadsver
kiezing optreden van de groep ,.Stadsbe
lang." Deze zuiver plaatselijke groepe
ring, welke voor het eerst meedeed was 
volgens bedoelde correspondent "voort
gekomen uit ontevredenheid met het be
leid van de VVD in Alkmaar. ( ... ) Lijst
trekker A. C. Lind, nog wel landelijk 
lid van de VVD, is een groot voorstan
der van strenge scheiding tussen lande
lijke en regionale politiek." Vandaar het 
,.uitgesproken aan de regio gebonden 
programma" van deze Alkmaarse groe
pering. 

Gezien tegen deze achtergrond hoorde 
ik oud-collega L. Rhijnsburger, thans 
voorlichtingsman van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer, op een afdelingsver
gadering de stelling verkondigen, dat 
deze uitslag voor de Kamerverkiezing, 
voor zover het Alkmaar betreft, zeer 
wel een redelijke winst voor de VVD in 
het vooruitzicht stelt. Bekijkt men de 
cijfers, dan lijken deze hem inderdaad 
gelijk te geven. In 1970 behaalde de 
VVD in Alkmaar 12,4 pct. van de stem
men en verkreeg daarmee 4 zetels in de 
raad. Er was toen geen enkele voor de 
VVD direct concurrerende lijst en ook 
DS '70 was er nog niet. Bij de Kamer
verkiezing van 1971 behaalde de VVD in 
Alkmaar 11,3 pct .. van de stemmen en 
nu, bij de tussentijdse raadsverkiezing 
van 6 september: 10,29 pct. en 3 zetels. 
De plaatselijke lijst - De Lind behaalde 
nu echter 3,84 pct. van de stemmen en 
verkreeg daarmee één zetel in de raad. 
Aangenomen mag worden, dat drie 
kwart van deze .,Stadsbelang"-stemmen 
bij een Kamerverkiezing normaal op de 
landelijke VVD~lijst worden uitge
bracht, hetgeen dan inderdaad een ho
ger percentage dan in 1971 voor de Ka
mer zou kunnen opleveren. 

Dat ln een middelgrote gemeente als 
Alkmaar een dergelijke plaatselijke lijst 
wordt ingediend, is uitzondering. In klei
nere gemeenten komt dat echter veel 
vaker voor. In Sint Pancras bij voor
beeld, waar op dezelfde dag tussentijdse 
raadsverkiezing }Verd gehouden, pleegt 
men bij deze plaatselijke verkie
zing nooit een VVD-lijst in te dienen, 
hoewel daar bij Kamerverkiezing toch 
gemiddeld zo'n 15 pct. der stemmen op 
de VVD wordt uitgebracht. Daar be
haalde ,.Gemeentebelang" thans 26,5 
pct. der stemmen. 

• Overige partijen 
Onder het voor alle partijen geldende 

algemene voorbehoud, dat raadsverkie
zingen nooit geheel met een Kamerver
kiezing kunnen worden vergeleken en 
dat de 18- tot 21-jarigen nog niet mee
deden, kan voor de andere partijen, die 
geen plaatselijke concurrent in het eigen 
kamp hadden, in vergelijking tot de Ka
merverkiezing van vorig jaar wel iets 
duidelijker een bepaalde tendens worden 
afgelezen. 

De Partij van de Arbeid maakte wel 
enige winst, maar opvallend groot was 
die niet. In 1970 (gemeenteraad) be
haalde de PvdA in Alkmaar 25,1 pct. 
der stemmen, in 1971 (Kamer) 25,8 pct. 
en thans 26,57 pct. Zij is in de gemeen
teraad (van totaal 31 zetels) nu geste
gen van 8 naar 9 zetels. De "Verenigde 
Christelijke Partijen" (gemeenschappe
lijke lijst van ARP, CHU en KVP) vie
len verder terug. Behaalden zij in 1970 
samen nog 38,3 pct. der stemmen, in 
1971 werd dat 31,7 pct. en thans 28,13 
pct. Het gecombineerde zeteltal daalde 
van 13 op 10. 

D'66 had al evenmin succes. Haar per
centage bedroeg in 1970 7,7 pct., in 1971 
8,1 pct. en thans werd het 6,48 pct. 
Haar 2 zetels in de raad wist D'66 ech
ter nog juist te behouden. DS'70, dat in 
Alkmaar de naar zeggen zeer populaire 
vroegere PvdA-wethouder Kirpensteijn 
als lijsttrekker had, voor wie de heren 
Drees en De Brauw in het krijt traden, 
kreeg 6,34 pct. der stemmen (2 raadsze-

tels), tegen 8 pct. bij de {amerverkie
zing van vorig jaar. Ook hier dus ach
teruitgang. PPR en PSP handhaafden 
zich met een gezamenlijke lijst en be
hielden één zetel. Aanzienlijke winst, 
vooral vergeleken bij vorig jaar, behaal
den de communisten. De CPN behaalde 
in Alkmaar in 1970 7,4 pct., viel bij de 
Kamerverkiezing van 1971 terug tot 5,4 
pct., doch kreeg thans 10,5 pct. Een op
vallend hoog percentage, dat zou aanto
nen dat links-radicale ontevredenen 
maar meteen naar de communisten om
zwaaien en de PPR en PSP overslaan. 

In 1946 behaalden de communisten bij 
de Kamerverkiezing landelijk 10,6 pct. 
en 12 dagen later bij de Statenverkie
zing totaal zelfs 11,4 pct. Sedertdien is 
hun ster vrijwel gestadig gedaald. Het 
is niet te hopen - en ook niet te ver
wachten - dat de Kamerverkiezing van 
29 november een Alkmaars resultaat zal 
laten zien. Negativisme is er al genoeg 
in ons politieke en maatschappelijke le
ven! 

• Samenwerken of niet? 
Woensdag 13 september was voor De 

Volkskrant een goede dag. Zij kon haar 
editie van die ochtend in juichtoon ope
nen met grote koppen over drie kolom: 
"Na speelaal beraad fractie - Top KVP 
overweegt stap naar links." De top van 
de KVP, zo heette het dan in wat er op 
volgde, overweegt om nog vóór het 
PvdA-congres van 7 oktober officieel te 
laten weten, dat zij de voorkeur geeft 
aan een regering met de "progressieve" 
partijen (PvdA, D'66 en PPR). De 
KVP-leider in de Tweede Kamer mr. 
Andriessen zou zijn -partijbestuur maan
dag 11 september "min of meer· het 
groene licht" hebben gegeven. Hij deel
de mee, dat geen enkel fractielid een 
regerings-coalitie met de progre13sieve 
combinatie op voorhand afwijst. Ook de 
rechtervleugel zou volgens ingewijden 
niet (meer) hebben tegengeprutteld. 

Mr. Andriessen ging met die bood
schap naar het partijbureau op de Haag
se Mauritskade, nadat de fractie een 
speciale vergadering had gewijd aan de 
te volgen koers. Een dag later werden 
zowel het "progressieve" als het confes
sionele ontwerp verkiezingsprogramma 
gepubliceerd. Zij deden opnieuw, wegens 
de "vele punten van overeenstemming," 
verlokkende geluiden opklinken. De .he
ren Aantjes (ARP) en Tilanus (CHU) 
lieten zich in dit opzicht ook al niet 
onbetuigd en het dagblad Trouw, het 
protestantse pendant van De Volks
krant, slaakte in zijn hoofdredactionele 
kolom de verzuchting: "Waar was het 
toch voor nodig, dat de PvdA zo lang 
buiten de regering is gebleven?" De 
ARJOS, de anti-revolutionaire jongeren
organisatie, zag eindelijk haar kans 
schoon en kwam nog eens vertellen, dat 
voor wat haar betreft de ARP niet 
anders zou kunnen samenwerken dan 
met de PvdA (wat zij trouwens altijd al 
had gezegd). 

Merkwaardig: toen de heer Wiegel 
reeds in zijn Alkmaarse rede gewaagde 
van geruchten in deze richting, werd hij 
deswege van cónfessionele zijde nog fel 
geattaqueerd. In het licht van de verde
re ontwikkelingen zou men hem alleen 
kunnen verwijten, dat hij een te scherp 
politiek gehoor heeft gehad. Dat kan 
voor een tegenstander wei eens verve
lend zijn, .maar het is een nuttige eigen
schap voor een politieke leider. 

Ondanks alle rozegeur en maneschijn 
ontbreken de ·nodige addertjes in het 
gras toch niet. Hele PvdA-afdelingen 
verzetten zich tegen een samengaan 
met de KVP (en haar confessionele 
bondgenoten). De jongste Partijraadver
gadering van de PvdA heeft wel aange
toond dat het met rode heren slecht 
kersen eten is. Een werkgroep, die ruim 
honderd vooraanstaande D'66-ers telt, 
zal op het a.s. congres van die partij in 
een motie de afwijzing van gesprèkken 
met confessionelen verlangen. En lasti
ge lieden als drs. Gruijters slingeren 
hun banbliksems naar de "onbetrouwba
re" KVP en pleiten fel voor een ,.pro
gressief minderheidskabinet," waarbij 
de confessionelen in de nieuwe Kamer 
dan "mogen tonen hoe progressief ze 
werkelijk zijn." 

• Programma-perikelen 
Maar ook met de (concept-)pro

gra.mma's .zit het nog niet glad. Er 
zijn niet alleen toch wel belangrijke 
tegenstellingen (daar komen wij vanzelf 
nog wel eens op), maar er is ook intern 
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verzet. Zo uitte het onafhankelijk-socia
listische dagblad Het Parool scherpe 
kritiek op wat het socialistische pro
gramma over buitenlandse politiek en 
defensie bevat. En hoewel terzake van 
de NAVO al een wankele pas!j!age in het 
voorlopige verkiezingsprogramma is op
genomen (het lidmaatschap moet kri
tisch worden "heroverwogen" als niet 
via de NAVO een Europees veiligheids
systeem kan worden bereikt), was dat 
de PPR nog niet genoeg. Zij wil, vanuit 
twijfel aan de zin van de NAVO, een 
vrijwel dagelijks overwegen of voortzet7 
ting van het Nederlandse lidmaatschap 
nog wel passend is. 

Onderlinge verdeeldheid is er ook ten 
aanzien van de omvang der defensie-in
spanning. Het verkiezingsstuk zegt dat 
in de periode 1973/16 die inspanning 
moet worden gebracht op het peil van 3 
pct van het nationale inkomen (het hui
dige peil is 3,9 pct). Maar D'66 vindt 
dat "het noemen van een niet redelijk 
gemotiveerd streefgetal van 3 pct te ho
ge verwachtingen wekt." 

Op deze twee punten, het NAVO-lid
maatschap en de hoogte.van de defen
sielast, gaat het, naar Het Parool te
recht opmerkt, om fundamentele zaken 
en het blijkt nu, dat de progressieve 
drie het daar allerminst over eens zijn. 
En naar aanleiding van passages over 
Griekenland en Portugal in het verband 
van de NAVO gewaagt het blad zelfs 
van "de, althans in dit hoofdstuk van 
het verkiezingsprogramma, demagogi
sche opzet : weinig- serieuze analyse 
of achtergrond, veel modieuze leuzen." 
Het hele hoofdstuk: "Vrede en veilig
heid" acht het trouwens "meer op vage 
illusies dan op harde realiteiten geba
seerd." 

En daarmee, zo vragen wij; zouden de 
confessionelen dan in zee willen gaan ? 
Alleen de k a n s daarop maakt reeds 
duidelijk dat slechts een stem aan de 
VVD de kiezers de zekerheid verschaft 
dat zij er door die ·stem onder geen 
omstandigheden aan meewerken dat 
"Den Uyl in het Catshuis komt." 

• Nog eens: de driehoek 
Naar aanleiding van het "pleidooi 

voor een driehoek" van onze Rotterdam
se wethouder mr. H. C. G. L. Polak in 
ons nummer van 18 augustus, waarop in 
deze rubriek op 8 september reeds werd 
gereageerd, had De Telegraaf een nader 
gesprek met de heer Polak. Deze hand
haafde daarin wel zijn gedachte op dit 
punt, maar legde er de nadruk op, dat 
dit zijn "strikte privémening" is. Hij 
gaf ook de verzekering - waaraan wij 
trouwens geen ogenblik getwijfeld heb
ben - dat hij zeker geen actiegroepen 
zal vormen om dit er door gedrukt te 
krijgen. "Ik wilde" - aldus de heer 
Polak - "het zeggen. Het heeft mij een 
emotionele opluchting gegeven, dat ik 
het gezegd heb en als dit idee nu door 
mensen die van politiek hun beroep ma
ken niet wordt opgepakt, dan neem ik 
zonder meer aan, dat ik me heb vergist 
en dat er ook werkelijk niets in zat." 

Desgevraagd gaf partijvoorzitster me
vrouw Van Someren het volgende 
commentaar: "In principe ben ik llet 
met Polak eens, dat de politiek, met de 
confessionelen in het midden, volmaakt 
verstard is geraakt. De praktijk is ech
ter, dat een gesprek met socialisten niet 
reëel is; gewoon niet zinvol. Je hoeft het 
socialistische partijprogramma maar te 
lezen om te weten dat praten geen en
kele zin heeft. Het zou gewoon tijdver
lies zijn." 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en De
mocratie is gevestigd te Amster
dam, Nieuwe Herengracht 89-B. 
H:~ofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. C. la Chapelle. 

De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Kóninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

De ad tentie-exploitatie wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon OIO • 14.7211. 
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De VVD • 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding. maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de .liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
~retariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

Het urgentie-program van het kabi
pet-Biesheuvel, dat zo'n vijftig onder
werpen bevatte, is teruggebracht tot 
ruim dertig. Tot onze grote teleurstel
ling zijn het wetsontwerp op de kans
spelen en het bekende initiatief-ontwerp 
Geurtsen-Van Schaik over dezelfde ma
terie tussen wal en scllip g~raakt. En 
dan te weten, dat deze kwestie al twee 
maanden op de agenda van de Tweede 
Kamer stond! 

Mr. Portheïne heeft voor de VVD
fractie geprobeerd de zaak te redden, 
maar een krappe meerderheid wilde er 
niet aan. Toen de zaak twee maanden 
geleden op de agenda werd geplaatst, 
werden verwachtingen gewekt, die ~u 
wel voor geruime ti~ in rook zijn v.er
vlogen. Allen, die telang hebben bij .de 
bevordering val\ het toerisme, mogen 
zich ervan bewust zijn, dat deze nieuwe 
tegenslag met name te· ,.danken" is aan· 
de PvdA, die tegen behandeling van de
ze kwestie stemde. 

Grenswijzigingen 
De Tweede Kamer heeft zich inmid

dels met verscheidene andere onderwer
pen bezig gehouden. Twee ontwerpen 
tot grenswijziging of gemeentelijke her
indeling, nl. in het Land van Altena en 
Deventer-Diepenveen hebben nogal wat 
stof doen opwaaien, zij het, dat de 
meeste aandacht toch uitging naar de 
opheffing van Diepenveen. Uit deze ge
meente is een felle campagne gevoerd, 
die de Kamer intussen niet heeft geho
noreerd. Voor de VVD-fractie was dit 
een zware beslissing, zoals drs. Van 
Aardenne heeft duidelijk gemaakt. Bij 
de opheffing van Diepenveen waren het 
n.l. verschillende zaken, die door elkaar 
speelden. De opheffing van een levens
krachtige gemeente (Diepenveen) 
noemde onze woordvoerder een nare 
zaak. In dit...,geval trad n9g weer eens 
aan het licht, dat we in ons land aan 
een herziening van de bestuurlijke orga
nisatie hard toe zijn. Maar in het onder
havige geval, zo moest drs. Van Aar
denne toch wel toegeven, kon daarop 
niet worden gewacht. 

Ernstig bezwaar maakte de VVD-er 
tegen de aantasting van het natuur
schoon (het gebied de Rande); daarom 
ondertekende hij mede een motie-Voogd. 
Derde kwestie vormde de woningbouw. 
De heer Van Aardenne erkende, dat bij 
h'et niet doorgaan van de herindeling 
stagnatie in de woningbouw zou optre
den, waarschijnlijk drie jaar of moge
lijk nog minder, maar toch stagnatie. 
Vierde punt: de planologie verzet zich 
in feite tegen opheffing van een levens
krachtige gemeente, maar de planologie 
van Deventer zit klem, verstikt door de 
tegenwoordige situatie. De ,.sprong over 
de IJssel" wordt nu niet gemaakt, maar 
in de jaren tachtig zal het daar toch wel 
van moeten komen .. Een en ander tegen 
elkaar afwegende verklaarde de VVD
fractie zich vóór het voorstel, nadat bij 
de stemming over een amendement-Fie
vez vier VVD-ers zich vóór en tien te
gen hadden verklaard. 

De gemeentelijke herindeling in het 
Land van Altena werd door mej. mr. 
Kappeyne van de Coppello besproken. 
Zij had er geen ~I te grote ~oeite mee, 
al vroeg zij zic,h af of niet de 
voorkeur gegeven had moeten worden 
aan samensmelting van de tien bestaan
de gemeenten tot één grote gemeente, 
gegeven een aantal taken waarvoor men 
zich in dit gebied gesteld ziet. In dit 
licht voorzag mej. Kappeyne, dat het op 
den duur toch tot één gemeente zal ko
men en zij vroeg zich af, waarom dan 
niet nu maar ineens die sprong is .ge
maakt. 

Pensioenwetgeving 
Bij de behandeling van hét wetsont

werp wijzlging van de Pensioen- en 
spaarfondsenwet heeft drs. Van Aarden
ne er nog eens op gewezen, dat de alge
mene pensioenwetgeving een dringende 
zaak is. In grote trekken kon de VVD
woordvoerder zich wel met het wetsont
werp verenigen, al bleven er voor hem 
nog enige vragen. Verheugd toonde drs. 
Van Aardenne zich over de vervulling 
van een oud programmapunt van de 
VVD, n.l. de verkorting van de termijn 
van opbouw van pensioenaanspraken, 
die in de huidige wet maximaal vijf jaar 
is, maar nu maximaal één jaar wordt. 
Arbeidsmobiliteit en pensioenopbouw 
mogen elkaar niet hinderen. Dat de ar
beidsmobiliteit toeneemt mag niet bete
kenen dat er daardoor geen behoorlijke 
oudedagsvoorziening kan worden opge
bouwd. Aan de andere kant mag vrees 
voor een teruggang in de oudedagsvoor
zieningen iemand niet weerhouden van 

betrekking te veranderen, als vele om
standigheden daar vóór pleiten. 

Na de positie van de bedrijfspensioen
fondsen te hebben besproken, uitte de 
heer Van Aardenne zijn voldoening over. 
de invoering ten principale vail wedu
wenpensioenvoorzieningen bij echtschei
dingen. De gewijzigde opvattingen over 
de positie van de vrouw m~tken · de2;e 
aanvulling noodzakelijk. Trouwens de 
gewijzigde positie van de vrouw zal ons 
in het algemeen aanleiding (moeten) 
geven onze gehele sociale wetgeving ook 
op andere punten onder de loep te ne
men. Intussen noemde drs. Van Aarden
ne de voorgestelde regeling een mini
mum. Hij bracht voorts nog de positie 
van de Verzekeringskamer ter sprake. 

Bijstandswet 
Bij de behandeling van de structurele 

wijziging van de Algemene Bijstands
wet voerde voor de VVD-fractie mej. 
mr. Kappeyne van de Coppello het 
woord. De .regulerende invloed van het 
Rijk - centralisering, bundeling van 
voorschriften en normen tot· één geheel 
met andere landelijke regelingen - had 
haar instemming. Twee doeleinden wor
den hiermee gediend. In de eerste plaats 
wordt er rechtseenheid verkregen en 
desnoods opgelegd aan lagere overhe
den, die zich vrijwillig in een meer alge
mene tendens niet wilden schikken. Dat 
betekent dan, dat al degenen die in dat 
kader bijstand ontvingen, er nu op kun
nen rekenen dat niet de willekeur van 
op zichzelf betrekkelijk grillig gevorm
de gemeentegrenzen bepaalt, op welke 
wijze zij bijstand krijgen. Het tweede 
doel ligt bij een zogenaamde beleidshar
monisalie met andere voorzieningen, 
o.m. op sociaal terrein. Die bundeling 
geschiedt dan door het aanleggen van 
normen in de bijstandsverlening. Nu 
wordt de normering van de bijzondere 
bijstandskosten hieraan toegevoegd .. Als 
elementen in de bijstandsverlening ob
jectief herkenbaar worden als een meer 
algemene lijn, dan kunnen deze elemen
ten uit de geïndividualiseerde sfeer 
worden opgetild en verheven tot lande
lijke normen, hetgeen ook een logisch 
gevolg zou 2lijn van de aanvaarding van 
het principe dat men een zo groot mo
gelijke rechtseenheid wil creëren. Gaat 
men hiermee door dan rijst (echter) le
vensgroot de vraag, wat er van het 
principe van de individualisering zou 
overblijven. Daarover toonde mej. Kap
peyne zich bezorgd. In de praktijk ziet 
zij de n(}rmering groeien, hetgeen on
vermijdelijk tot verstarring leidt. Ge
zegd is, dat het wetsontwerp geen af
breuk doet aan het individualiserend ka
rakter. Formeel is dat wel juist, maar 
naar de inhoud doet het aan het indivi
dualiserend karakter wel afbreuk. Mej. 
Kappeyne ging vervolgens zeer uitvoe
rig op deze kwestie in, waarna zij even
eens uitvoerig kwam te spreken over de 
strafsanctie, voor de invoering waarvan 
zij met klem - echter tevergeefs -
pleitte. Zij zei het instellen van een bij
zondere strafsanctie principieel als l!en
gerechtvaardigd ~iddel ·tegen misbruik 
te zien. 

Op een ander onderdeel zag mej. Kap-
peyne haar standpunt wêl aanvaard. 
Met 71 tegen 54 stemmen werd van 
haar. een amendement aanvaard, be
ogende het ontwerp van een besluit tot 
het vaststellen, wijzigen of intrekken 
van een Alg. Maatregel van Bestuur, 
waarvan de strekking is de mogelijk
heid te scheppen op de tekst van een 
dergelijke A.M.v.B. te reageren. Het 
amendement was door de minister "ern-
stig ontraden". · ~ 

EEG en terreur 
Dr. Berkhouwer zag, bij de behande

ling van het wetsontwerp goedkeuring 
toetreding van Engeland, Denemarken, 
Noorwegen en Ierland tot de Europese 
Gemeenschap, de interne situatie in de 
gemeenschappen niet zo rooskleurig in, 
noch in politiek, noch in economisch op
zicht. Hij sprak in dit verband zijn gro
te bezorgdheid uit over de inflatie, 
waarin Nederland de twijfelachtige eer 
geniet voorop te lopen. 

Over de samenstelling van de Europe
se commissie was de VVD-er niet zon
der zorgen. Er wordt uit den treure ge, 
zegd: de leden van de commissie hebben 
een mandaat met politieke inslag. Maar 
waarvan zal die inslag de weerslag 
moeten zijn? Dr. Berkhouwer ontwik
kelde hier de stelling, dat de toets voor 
die weerslag moet zijn de globale . sa
menstelling van het Europese parle
ment. Indien de politieke. samenstelling 
van de commissie afhangt van de toe
vallige samenstelling van de regeringen 
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der lidstaten is het gevaar voor politie
ke over- en onderbedeling levensgroot. 
De voortekenen daarvan ontbreken niet. 
Overigens pleitte dr. Berkhouwer op
nieuw voor uitbreiding van de bevoegd
heden van het Europese parlement. 
Ten slotte merkte hij op, dat de vergro
te gemeenschap haar doeleinden niet zal 
kunnen verwezenlijken wanneer de per
soonlijke vrijheden van de mensen, die 
erin moeten leven, niet voldoende bevei
ligd zijn. Met vooraanstaande geleerden 
vroeg dr. Berkhouwer zich af of de da
gelijks verergerende terreur en agressi
viteit tegenover de veiligheid van de 
mens, geen grotere dreiging voor de 
mensheid vormt dan de "bom". Priori
teiten voor de "tien" noemde hij onder
drukking van de inflatie ên onderdruk
king van het geweld, het laatste niet 
het minst ingegeven door de gebeurte
nissen in München. 

Spoortarieven 
Bij de interpellatie-Van Thijn (PvdA) 

over de verhóging van de spoortarieven 
voerde voor de VVD mr. Koning het 
woord, die er op wees, zoals de heer 
Pors (DS'70) het vorige jaar had opge
merkt, dat het gaat om de keus of de 
belastingbetaler moet betalen of de 
treinreiziger. Bij de stijging van de kos
ten van de N.S. noemde mr. Koning het 
niet onredelijk, dat de treinreiziger al
thans een deel van die kostenstijging 
betaalt. Onze woordvoerder prees overi
gens de N.S. voor haar efficiency-bevor
derende maatregelen, waarbij de N.S. 
ten opzichte van andere Europese spoor
wegmaatschappijen aan de top gaat. 

Het debat kreeg. intussen een extra 
politiek tintje door een vraag van de 
KVP-er Cornelissen, die bij de minister 
informeerde, wanneer de ministerraad 
tot de tariefverhoging had besloten. Dat 
bleek in de eerste helft van juli j.l. te 
zijn geweest en zulks op voorstel van 
dr. Drees! Deze stemde nu - als Ka
merlid - tegen de tariefsverhoging! 

Vragen 
In zeven scherp gestelde vragen heb

ben de heren Geurtsen, Berkhouwer en 
Portheine- "het recente afgrijselijk en 
misdadig optreden van de onder de 
naam ,.Zwarte September" bekende Pa
lestijnse terreurorganisatie aan de orde 
gesteld. ,.Het staat wel vast," aldus de 
toelichting op de vragen, "dat de leden 
van deze en soortgeliJke organisaties 
voor niets terugdeinzen, als zij menen 
daardoor hun doel te kunnen bereiken. 
Repressief optreden hiertegen is niet 
voldoende. Dat heeft reeds vele levens 
gekost en gevreesd moet worden, dat 
met de gewone bestrijdingsmiddelen 
niet voorkomen zal kunnen worden, dat 
nog meer slachtoffers vallen. Aan pre
ventief optreden bestaat dan ook drin
gend behoefte." 

Kunnen de Palestijnse terreurorgani
saties als Zwarte· September e.a. worden 
besch(}UWd als verenigingen in de zin 
van de Wet Vereniging en Vergadering, 
nu weliswaar een geformaliseerd sa
menwerkingsverband wel niet aantoon
baar zal zijn, maar in ieder geval daar-· 
van duidelijk sprake is tussen verschei
dene personen, gericht op een bepaald 
(misdadig) doel? Zo luidt de eerste 
vraag. Een volgende: Is uit kapingen, 
gijzelingen, moordpartijen en andere da
den van terreur, gepleegd door leden 
van een of meer van de genoemde orga
nisaties niet gebleken, dat deze vereni
gingen - om het in de voorzichtige taal 
van artikel 2 van de wet te zeggen -
strijdig zijn met de openbare orde en 
dus verboden? Acht de ·minister van 
Justitie de mogel.ijkheid aanwezig be
doelde organisatiés, althans "Zwarte 
September!' tot verboden organisatie te 
doen verklaren? Ten slotte vragen de 
drie VVD-Kamerleden naar de moge
lijkheid van overleg ten einde te komen 
tot een internationaal verdrag tot effec
tieve bestrijding van daden van terreur. 

Dr. Berkhouwer heeft verder vragen 
gesteld over het voornemen van de 
Deense regering geldelijke steun te ver
lenen aan het Angolacomité, zulks na
dat de Nederlandse regering zodanige 
steun niet heeft willen verlenen. Heeft 
hieromtrent overleg tussen beide rege
ringen plaats gehad en zo niet moet 
zulks dan niet worden betreurd in het 
licht van de hopelijk in de nabije toe
komst te voltrekken samenwerking in 
het kader van de Europese Economische 
Gemeenschap? 

De· heer Koning heeft de minister van 
Verkeer en Waterstaat gevraagd of het 
juist is, dat reeds een beslissing is geno
men over de opheffing van de spoorlij
nen van Zutphen naar Winterswijk en 
van Heerlen naar Simpelveld. 

Onderschrijft de regering de uit
spr.aak van het Nederlands Vervoers
overleg, dat het aarttal bij het Verkeers
directoraat van de EEG werkzame Ne
derlandse ambtenaren te gering is, zo 
wil mevr. Smit-Kroes, blijkens schrifte
lijke vragen, weten. 

Verder heeft mevr. Veder-Smit over 
de al dan niet juistheid van een bericht, 
dat de studie over de nationale parken 
en de nationale landschapsparken, 
waarvoor een interdepartementale 
werkgroep is ingesteld, voorlopig niet 
zal worden verricht, vragen gesteld. 
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Het verzekeringsbedrijf: particulier! 

Samenvatting van een rapport 
over het verzekeringsbedrijf van de 
liberale Prof. Mr. B. M. Teldersstich
ting, mede opgesteld in antwoord op 
een cahier van de socialistische Dr. 
Wiardi Beekman Stichting over het· 
zelfde onderwerp. 

Onder de titel "Het Verzekeringsbe· 
drijf: particulier!" heeft de Prof. Mr. 
B. M. Telderstichting een rapport (no. 
21) uitgegeven als commentaar op het 
in januari van dit jaar verschenen ca
hier van de dr. Wiardi Beekman Stich
ting (WBS) "Het Particuliere Verzeke· 
ringsbedrijf." Mr. H. van Manen, de sa
mensteller van het rapport en lid van 
het curatorium van de Teldersstichting, 
gaat in op de analyserende en- kritise· 
rende gedeelten van het rapport van de 
Wiardi Beckmanstichting, die van socia· 
listische zijde het verzoek had gekregen 
,.zich nader te beraden omtrent de na· 
tionalisatle van het particuliere verzeke
ringsbedrijf." 

In ,.Socialistisch Bestek," het pro
gramma van de Partij van de Arbeid 
van 1967, werden als argumenten voor 
nationaHsatie genoemd: 
1e. de hoognodige bevordering van de 
efficiency; 
2e. het streven naar waardevastheid van 
de levensverzekeringsuitkeringen; 
3e. het doelmatiger richten van de ln
vesterilllgen. 

Mr. H. van Manen wijst daartegen
over op het grote belang van een zo 
vrij, actief en efficiënt mogelijk particu
lier verzekeringswezen. Efficiency moet 
niet verward worden met zuinigbeid 
"zoals beperking van acquisitie en re
clame." Ook is de schrijver tegen het 
invoeren van een centrale incasso en 
maatregelen "die veel minder of zelfs 
geen effect zouden sorteren, zoals over
heidsui•tvoering van de wettelijke aan
sprakelijkheidsverzekering voor motor
rijtuigen." 

"Dat overheidsultvoering overigens 
niet altijd tot grotere efficiency en zuinig 
beheer le!idt is de WBS met ons eens 
blijkens haar opvallend èn overtuigend 
betoog tegen nationalisatie van het ver
zekeringsbedrijf,'' aldus mr. Van Manen. 

Er is vol•gens de schrijver geen goede 
reden het deel van de bevolking dat nu 
niet verpldcht verzekerd is tot verzeke
ring te dwingen, zoals de WBS bepleit. 
"Indien het rou komen tot een algehele 
reorganisatie van de gezondheidszorg, 
zou onze belangstelling en voorkeur uit
gaan naar het plan "De Zeven Pijlers," 
het in november 1970 door ziektekosten
verzekeraars uitgewerkte plan voor een 
nieuwe financierilng van de volksgerond
heidszorg (het plan is als bijlage aan 
het rapport van de Telderssstichtin~ 
toegevoegd). 

Zwak 
"Voor verplichte verzekering van par

ticuliere ei:gendommen tegen brand wor
den o.i. in het WBS-cahier slechts 

'zwakke argumenten aangedragen. Dat 
daar enkele deels vermeende besparin
gen ui:t zouden kunnen voortvloeien mo
tiveert de verplichtstelling onvoldoende. 
De gevolgen van bureaucratisering èn 
van complicaties bij de zo talrijke en 
populaire gecombineerde en z.g. uitge
breide gevarenverzekering onderkent de 
WBS ten deze niet. De mogelijkheden 
en de voordelen van centrale incasso -
geenszins een logische gevolg van ver
plichtstelling zonder overheids-uitvoe
ring! - overschat zij en zij besteedt er 
onevenredig veel aandacht aan." Ook de 
WBS komt overigens ten slotte tot af
wijzing van de verplichte brandverzeke
ring. 

De heer Van Manen concludeert l:lat de 
WBS zichzelf geducht tegenspreekt als 
zij eerst betoogt dat men niet enig deel 
van het bedrijf moet nationaliseren dat 
nauw met een ander verbonden is (b.v. 
Levens- en Schadeverzekeringsbedrijven 
in concernverband) en daarna "beheer 
en uitvoering" door de overheid van 
twee binnen de schadeverzekeringsbe-

drijven volledig geïntegreerde branches 
(Ziektekosten en WA-motorrijtuigen) 
aanbeveelt. "Dit is wel de meest opval
lende redeneerfout die in het cahier 
wordt gemaakt, met de ernstige conse
quentie dat de helft van het schadever
zekeringsbestand 'gratis' aan de over
heid zou moeten worden toegeschoven. 
De inconsequentie van deze consequen
tie zal bij de wellicht komende politieke 
gedachtenwisseling over de WBS-voor
steUen iln het oog moeten worden gehou
den." 

De schrijver heeft geen bezwaar tegen 
de verplichtstelling van een aanvullende 
pensioenverzekering voor alle werkne
mers, mits dit geschiedt conform de 
reeds openbaar gemaakte voorstellen 
met pluriforme uitvoering, waar de 
WBS (nog) tegen is. 

Wat het streyen naar efficiency en 
standaardisering betreft onderschat de 
WBS volgens Van Manen wat er op dit 
gebied reeds bereikt is, maar "standaar
disering past in de ene branche meer 
dan iln de andere" en "zij zal bij een 
vrije, op concurrentie berustende be
drijfsvoering niet in die mate kunnen 
worden bereikt als de naar centralisatie 
strevende WBS zou behagen." 

Inflatie 
De WBS besteedt volgens de schrijver 

te weinig aandacht aan de inflatie, aan 
de ilnvloed daarvan op het verzekerings
wezen en aan. hetgeen levensverz·eke
raars daartegen trachten te doen. Hij 
stelt dat de sterk toegenomen en nog 
toenemende winstaandelen en rente
standkortingen bij Leven een gewenste 
gedeeltelijke compensatie vormen voor 
de nadelen die de verzekerden van de 
inflatie ondervinden. Het WBS-cahier · 
maakt bezwaar tegen deze uitkeringen 
als concurrentLemiddel, terwijl men de 
premieconcurrenti•e te beperkt acht. Mr. 
Van Manen wijst erop dat de premie
concurrentLe thans niet beperkter is dan 
vroeger en dat dus d•e winstaandelen en 
rentestandkortingen in elk geval be
langrijk méér concurrrentie opleveren en 
zodoende het belang van de verzekerden 
di•enen. 

De schrijver heeft geen bezwaar tegen 
een zekere verdere uitdunning van het 
aantal tussenpersonen, al wijst hij erop 
dat er veel meer "goede" tussenperso
nen zijn dan de WBS stelt. Versnelling 
vsm de reeds door de Wet Assurantiebe
middeling bevorderde uitdunnilllg zou 
gewenst zijn, maar schrijver waar
schuwt tegen ruw ingrijpen in bestaans
voorwaarden van zeer vele bona fide 
bemiddelaars, ook al zou het voor een 
aantal van hen om nevenberoepen gaan. 
"Wij kunnen niet stellen dat tussen
personen drastisch overbetaald worden, 
zodat de provisies 'drastisch' verlaagd 
kunnen worden, wat de WBS verlangt." 

Mr. Van Manen acht het voor li!bera
len vanzelfsprekend dat zij geen be
zwaar hebben tegen het voorontwerp tot 
registratie van onderhandse leningen 
maar wel tegen wezenlijke ordening van 
de geldbelegging, dus ook tegen uitbrei
ding van de gedwongen deelneming door 
verzekeraars en anderen aan z.g. voor
inschrijfrekening. 

Hij spreekt zijn voorkeur uit voor de 
thans hier te lande bestaande "gemeng
de" stelsel van toezicht en voor het 
daarbij geldende beginsel van "Vrijheid 
en Openbaarheid." "We hebben dus wel 
bezwaar tegen het in sommige Europese 
landen geldende materiële ·stelsel, dat 
voor tal van handelingen goedkeuring 
vooraf en in een aantal gevallen ver
plicht direct ingrijpen van het toeziehts
orgaan kent." 

Het rapport van de Teldersstichting 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
. pandbrieven 

een VP.ilige belegging met zeer hoog rendement 

bevat een vijftal bijlagen: Een samen
vatting van het rapport; het eerste ver
slag van de werkzaamheden van de om
budsman voor het levensverzekerings
wezen lopende van september 1971 tot 
februari 1972; de uitslag van een door 
de Teldersstichting ingesteld onderzoek 
naar l:le machtspositie van het verzeke
ringswezen; een uittreksel van de statu
ten van de Nederlandse Vereniging ter 
Bevordering van het Levensverzekering
wezen (NVBL); en het reeds genoemde 
plan "De Zeven Pijlers." 

Het werk van de ombudsman, aange
steld door de NVBI, op 16 september 
1971, achtte de samensteller van het 
rapport van zoveel belang voor de 
b~oordeling van de bedrijfstak, dat hij 
diens verslag in zijn geheel aan het rap
port heeft toegevoegd. De ombudsman 
bespreekt daarin de behandeling van 
438 brieven, waarvan 329 met klacbten 
met.;betrekking tot levensverzekeringen, 
pens~o~en of .. lev~nsverzekeringsmaat
schapp~Jen. HIJ Wist in vele gevallen 
correctHlS te bewerkstelligen waardoor 
de individuele consument in zijn recht 
werd hersteld en waardoor in ongeluk~ 
kig~ persoonlijke omstandigheden een 
sociaal wenselijke oplossing kon worden 
geboden. "Dat deze wijze van klachten
beh~deling vrij snel een preventieve 
werking kan krijgen zie ik als een 
hoopvolle realite.U," aldus de ombuds
man mr. R. J. Erdbrink. Een veel voor
komende klacht was de slechte commu
nicatie .. tussen de verzekeringsmaat
schappiJen en verzekeringnemers. Een 
~a:ntal klachten had betrekking op on
JUiste voorlichting over de levensverze
kering die men sloot, andere klachten 
betroff:~n het feit dat door de maat
scha~p!Jen geen vrijstelling van premie
betalmg wegens invaliditeit werd· gege
ven, hoewel de klagers wèl door uitvoe
rmgsorganen van de sociale verzekerin
gen volledig arbeidsongeschikt werden 
geacht. 

. . Machtspositie 
BIJ haar voorstudie van het verzeke

ringshe?rijf is de Teldersstichting tot de 
conclusie gekomen dat de gedachte dat 

'"h.et .verzekeringswezen een machtsposi
he m Nederland bekleedt in die zin dat 
het achter de schermen via haar bestuur
de::'l een belangrijke "greep" op het be
dNJfsl·even heeft, op geen enkele wijze 
door de resultaten van een onder het 
bedrijfsleven gehouden enquête wordt 
~yestigd. Dit is te vinden iln de derde 
biJlage van het rapport Het Verzeke
ringsbedrijf: Particulier! "Ook wordt 
~el gesteld dat die macht zou bestaan 
m de keuze van de beleggilngen" zo 
gaat Ö;~ze bijlage verder. "De m'aat
schapplJen rouden daarom verplicht 
moeten kunnen worden, hun beleggin
gen ook te verrichten in minder renda
be1e ondernemingen of leningen te ver
strekken tegen lagere· dan de op de 
markt geldende condities. Het is duide
lijk .dat dit zowel principieel als 
pr~~bsch een zeer grote ingreep in het 
v:IJe ondernemerschap zou betekenen, 
~he voorzover men dwingt tot beleggen 
m onrendabele bedrijven, schade aan de 
verzekerden (en aan de volkshuishou
ding in haar geheel) zou kunnen toe
brengen." 

. "Wij willen er nog op wijzen, dat in
d~~ v:an een machtsposi·tie sprake zou 
ZIJn die een aantal maatschappijen een 
oyerwegende invloed op de verzeke
rmgsmarkt 1lOU verschaffen of door een 
kartelposme de vrije concurrentie op die 
markt iln gevaar zou brengen, de over
heid reeds thans op grond van de Wet 
Economische Mededinging daartegen zal 
kunnen optreden. Het is in voorkomende 
gevallen in andere bedrijfstakken geble
ken, dat de overheid dit ook inderdaad 
met effect kan doen, zodat uit deze 
hoofde geen argument tot nationalisatie 
aanwezig is. 

,.Het punt van de machtspositie kan 
naar onze mening derhalve niet als ar
gument voor nationalisatte of overheids· 
deelneming gelden." -

Tot zover het onderzoek van de Tel
dersstichting dat door de schrijver van 
het rapport ter adstructie is toegevoegd, 
hoewel veeleer de PvdA dan de WBS 
deze machtspositi.e als argument voor 
nationalisatie van de verzekeringsbe
drijven naar voren had gebracht. 

Het volledige rapport is voor be
langstellenden verkrijgbaar bij de 
Prof. Mr. B. M. Teldersstichting, 
KoninginDegracht 55 te Den Haag, 
telefoon 070 • 635780. 
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Aankondigingen 

Door een communicatiefout kun
nen wij de regionale rubrieken dit 
keer helaas niet publiceren. Wij vol
staan met aankondigingen van 
spreekbeurten van Kamerleden. 

Algemene 
bijeenkomst 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

29 SEPTEMBER 
Drs. Th. H. Joekes, lid Tweede Kamer 

spreekt in een "politiek café" van 
verschillende politieke partijen te V oor
schoten. (Café-restaurant "De Vliet
horst", Marinelaan te Voorschoten). 

29 SEPTEMBER 
Mr. H. E. Koning is 's middags van 

13.00---17.00 uur aanwezig op de Da
mesbeurs in de Houtrusthallen in Den 
Haag. 

2 OKTOBER 
G, W. Keja en mr. H. E. Koning, 

leden Tweede Kamer, spreken op een 
ledenvergaderiillg_ van de af'dieling Am
sterdam. 

2 OKTOBER 
Drs. Th. H. Joekes is 's middags van 

13.00---17.00 uur voor de VVD aanwezig 
op de Damesbeurs in de Houtrusthallen 
inDen Haag. 

50KTOBER 
heeft mevrouw H. van Someren-Dow
ner, partijvoorzilbter, ziltting in een fo
rum over "De wenselijkheid van de vor
ming van Europese Politieke Partijen". 
(Congresgebouw Den Haag). 

90KTOBER 
Drs. G. M. V. van Aardenne, lini der 

Tweede Kamer, spreekt voor de afdeling 
Amstelveen over "Gewestvorming en de 
actuele situati-e. (20.15 uur Kath. Huish. 
School "Amstelberg", Pandorra 3). 

Op zaterdag 14 en zondag 15 oktober 
1972 zal de jaarlijkse Algemene Bij
eenkomst van de Organisatie Vrou
wen in de VVD worden gehouden op 
de Pietersberg te Oosterbeek. 

In verband met het feit, dat onze orga
nisatie dit jaar 25 jaar bestaat, zal 
het programma van zaterdagavond 
een feestelijk tintje hebben. 

AGENDA 
Zaterdag 14 oktober 1972 

15.30-16.15 uur: ontvangst en thee. 
16.20 uur: opening door de voorzitster 

mevr. mr. H. N.W. Dettmeijer-Laber
ton. 

16.30 uur: de heer Hans Wiegel, fractie
voorzitter van de VVD in de Tweede 
Kamer, spreekt over: "De VVD en de 
komende verkiezingen." 

18.00 uur: warme maaltijd. 
19.30 uur: optreden van de Wageningse 

Studenten Cabaretgroep "Stepinstep
uit". 

Zondag 15 oktober 1972 
9.00 uur: ontbijt. 

9.30 uur: overdenkingswoord uitgespro
ken door mevr. M. Sicman-Hardeman. 

10.00 uur: vragenuur. Een forum van 
Kamerleden zal door u gestelde vra
gen beantwoorden. Wij verzoeken u, 
in verband met een goede voorberei
ding, de door u te stellen vragen vóór 
4 oktober a.s. in te zenden bij mevr. J. 

13 OKTOBER 
Mevr. drs. N. Smit-Kroes, lid Tweede 

Kamer, spreekt voo-r de staten-centrale 
Hilversum samen met de heer H. J. L. 
Vonhoff, staatssecretari-s CRM (Good
land). 

160KTOBER 
Ge-zamenlijke bijeenkomst van de Ka

mercentrales Rotterdam en Dordrecht, 
waarbij voor Rotterdam aanwezig zijn 
mr. H. E. Koning en mevr. d~s. N. Smit
Kroes en voor Dordrecht mr. A. Geurt
sen en drs. G. M. V. van Aardenne. 

29 SEPTEMBER 
De heer L. M. de Beer neemt voor de 

afd. Soest deel aan een discussie met 
Kamerleden over het renovatieplan 
Soest. ( 20.00 uur BLbHotheek Molen
straat). 

27 SEPTEMBER 
"Voor liberali-satie, tegen inflatie" is 

het onderwerp waarover drs. Th. H. 
Joekes, lid der Tweede Kame-r, spreekt 
voor de afdeling Ommen (20.00 uur 
Hervormd Centrum). 

29 SEPTEMBER 
Mr. F. Portheine, !.~d der Tweede Ka

mer, spreekt voor de afdeling Hengelo. 
("Broodje VVD", 18.00 uur Coea). 
90KTOBER 

Mevr. drs. N. Smilt-Kroes, lid der 
Tweede Kamer, spreekt voor de afdeling 
Ede. 

P. Hansen-v. d. Linden, Markeweg 3, 
te Emmen. 

11.30 uur: koffie en gelegenheid tot 
wandelen. 

13.00 uur: broodmaaltijd. 
14.00 uur: Zijne Excelentie H. L. J. 

Vonhoff, staatssecretaris van CRM, 
spreekt over "Het sociaal culturele le
ven in Nederland." 

15.30 uur: sluiting en thee. 
Logies vindt plaats op de Pietersberg. 

Lakens, sloop en handdoek meebren
gen of anders hiervoor f 3,25 betalen 
aan de receptie op de Pietersberg. 

De kosten bedragen: f 35 per persoon 
voor de gehele conferentie bij gedeel
de slaapkamer. Het is dit jaar niet 
mogelijk éénpersoonskamers uit te 
geven. Wil u beslist een éénpersoOilS=-
kamer hebben, dan kunt u zich wen
den tot de VVV Oosterbeek, tel. 
08307-3172, die dan, voor reserver:!n_g 
in een hotel zal zorgen (wel tijdig 
hiervoor opbellen). 

Indien u niet de gehele conferentie wilt 
bijwonen, gelden de volgende afzon
derlijke prijzen: f 12,50 voor de war
me maaltijd op zaterdag; f 10 voor de 
lunch op zondag; f 0,90 voor koffie of 
thee per kopje. 

Opgave: uitsluitend door middel van on
derstaand aanmeldingsformulier, liefst 
zo spoedig mogelijk, doch in ieder ge
VS~-1 vóór 4 oktober a.s. Indien u 

AANMELDINGSFORMULIER 
Te zenden aan de penningmeesteresse mevr. A. u. M. Vrie~man-Gerde, 
Kastanjelaan 13a te Middelburg. 
In drukletters; doorl}alen wat niet verlangd wordt. 

Ondergetekende : 

Adt·es: 

Woonplaats: 

geeft z.ich op voor de Najaarsconferentie 1972; 

heeft de kosten: algehele deelname f 85,-, resp. gedeeltelijke deelname 
volge1.s berekening f . . .. . . . . .. . . overgemaakt op girorekening no. 605368 t.n.v. 
penningmeesteresse Organisatie Vrouwen in de VVD te 1\liddelburg; 

deelt bij voorkeur de kamer met 

Handtekening: 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE-

OP 2 EN 9 OKTOBER 
· -houdt mevr. mr. E. Veder-SmÏ't voor 
de Bond van Plattelands Vrouwen afde
l_ingen Baard en Baarderadeel en om
streken een cursus Algemene Politieke 
Vorming. 

In memoriam 
B~s Nogteren 

Op 3 september is de heer B. J. 
Nogteren te Slikkeveer op de 
leeftijd van 72 jaar nog onver
wacht~! overleden. 

Voor velen binnen het gebied 
van de Kamercentrale Dordrecht 
en ver daar buiten betekent dit 
een groot verlies. Immers "Oom 
Bas", zoals hij door zijn vrienden 
in de partij werd genoemd, heeft 
vanaf de oprichting der partij ve
Ie functies mogen bekleden, zoals 
o.a. voorzitter van de afdeling 
Ridderkerk-Slikkerveer, lid van 
de Partijraad, lid van de Rijn
mondraad en vele jaren lid van 
het bestuur der Kamercentrale 
waarvan hij de laatste jaren ere
lid was. 

Ik ben er dan ook van over
tuigd, dat de gedachte aan Bas 
Nogteren zal blijven voortbestaan 
bij allen, die hem hebben gekend 
en wij betuigen onze innige deel
neming aan· de fanillie bij het 
heengaan van een zo'A groot 
mens. 

DENOUDEN 

slechts een gedeelte van de conferen
tie wenst bij te wonen, wilt u dan 
tevéns vermelden welk gedeelte dit 
zal zijn? Het verschuldigde bedrag 
kunt u zelf berekenen en overmaken. 

Verbinding: :;o;owel vanaf station Arn
hem als station Oasterbeek trolleybus 
nemen en uitstappen halte Pieters
berg. 

Den Haag 

Namens het bestuur 
J. P. Hansen-v. d. Linden 

Markeweg 3, Emmen. 

De Nederlandse Vereniging voor 
Vrouwenbelangen afd. Den Haag organi
seert in samenwerking met de Neder
landse Plattelandsvrouwen afd. Den 
Haag de cursus "Politiek Meedoen" op: 
woensdag 25 oktober, en 22 november 
1972, woensdag 17 januari, 21 februari 
en 21 maart 1973 in de grote zaal 
Triomfatorkerk, Juliana van Stolberg
laan 154, Den Haag. Aanvang 20.00 uur 
precies. 

Voor: alle vrouwen met politieke be
langstelling. Over: politiek hete hangij
zer van dat ogenblik (nu dus nog onbe
kend;. Door: enkele vrouwelijke Raads
en Statenleden, die in het kort de ziens
wijze van hun partij op dat probleem 
weergeven. 

Discussie: groepsgewijs, aan de hand 
van tevoren toegestuurde vraagpunten, 
opg~steld door: Mevr. G. Brautigam, lid 
van de 2e Kamer PvdA, mr. A. M. 
Goudsmit, lid van de 2e Kamer, D'66. A. 
M. C. V. Groensmit-v.d. Kallen, lid 2e 
Kamer, KVP, C. H. Evenhuis-Van Es
sen, pres. Vrouwenbelangen. G. Dijkhui
zen-Koerseman, vert. Plattelandsvrou
wen, H, van Someren-Downer, voorz. 
VVD, adviseuse, B. Cavadino-Tophoff, 
redactie-secretaresse. Leiding: mevrouw 
dr. A. van Heel-Kasteel, politicologe, 
pl.v. mevr. drs. N. Rempt-Halmmans de 
Jongh, econome, voorz. Vrouwenbelan
gen, Den Haag. 

Opgave vóór 10 oktober a.s. bij voor
keur schriftelijk aan mevr. C. Barent
sen-Plomp Leyweg 176, Den Haag, tel. 
070 - 662027. 
Betaling giro Amro Bank Den Haag no. 
224900 onder vermelding no. 47.47.11083. 

Kosten f 10 leden Vrouwenbelangen 
en Plattelandsvrouwen. f 15,- niet leden 
van deze organisaties. 
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LIBERAAL MANIFEST 

schappelijk meebeleven bevor
dert. In het overheidsbestel moet 
het sociaal-culturele een plaats 
in gaan nemen evenwaardig aan 
het sociaal-economische. Het 
gaat er daal(bij niet om cultuur 
als weggeefgoed te presenteren. 
Veeleer moet de overheid erop 
bedacht zijn bepaalde groepen, 
die maatschappelijk nog zijn ge
handicapt, in staat te stellen 
hun traditionele achterstand in 
te lopen. 

Als iemand door een 
rood verkeerslicht 

rijdt, hetekent dit nog 
niet, dat hij een asociale 
inslag heeft. Waar· 
schijnlijker is, dat het 
redeloos voor hem op 
rood springende me· 
chanisme net één fruJS
tratie te veel was. V er· 

keerslichten z~jn nodig. Maar er zijn er in het maatschappe
lijke verkeer zo veel. Er wordt van ons verlangd, dat wij ons 
aanpassen aan de volte. Maar al aanpassende krijgen wij soms 
het gevoel, dat er van onszelf niets overblijft. .; 

Wij ruiken natte regenjassen in de bus naar ons werk of 
slijten onze motoren in de springprocessie van verkeerslicht 
naar verkeerslicht. Aangekomen ervaren wij onszelf als de he
kende radertjes in een onoverzichtelijke machinerie. Wat wij 
verdienen gaat voor een belangrijk deel naar de belastingen, 
waarvan wij de hoogte olechts in theorie mee vaststellen. En 
waarvoor de formulieren slechts door consulenten worden he
grepen. Thuis horen wij voor de dertiende maal "Für Elise" 
in de versie van Marietje van de henedenhuren begeleid door 
een popconcert op de stereo-installatie van Jan van hierboven. 
En in het weekeinde zitten wij ook weer op elkaars lip, al
thans op elkaars bumper. 

Goed gevoed in een volle kooi worden apen agressief, 
seksueel overgeïnteresseerd. Een nieuwe zijtak van weten
schap ziet daar een waarschuwing in. Als er geen andere mo
gelijkheden zijn, wordt de kreet "make love not war" inder
daad een redelijke aanbeveling. V oor ons heeft zij echter iets 
van "Musscrt of Moskou" - de leuze, die de bezetter ons in 
de tweede wereldoorlog voorhield. 

Het kan en mag niet waar 
zijn, dat er voor de mens 

niet anders is dan produceren en 
instinctief reageren. Brood en 
spelen. Door de overheid gere
geld. Als wij op de huidige weg 
de perfectie bereiken, hebben 
wij onszelf teruggebracht tot 
nummers in de statistiek, "bits" 
in de informatieoverdracht, con
sumenten van gesubsidieerde 
verstrooiing. Maar wij zullen die 
perfectie niet bereiken. Voordien 
zal onze agressie uitbarsten in 
revolutie of kernoorlog. Al was 
het alleen maar uit zucht naar 
ayontuur. Tussen het "Moskou" 
van de verveling en het "Mus
sert" van het instinct móet een 
weg zijn. 

Eén ding is zeker: als die weg 
er is, zal zij slechts te vinden 
zijn met hetzelfde kompas, dat 
in .. ons land al eeuwen met wis-

De Afdeling geschillen van be
stuur van de Raad van State 
zou kunnen worden opgewaar
deerd tot een Constitutioneel Hof 
dat de top van de administratie
ve rechtspraak zou vormen en 
tevens de bevoegdheid zou krij
gen wetten aan de Grondwet te 
toetsen. 

Een regering, zelfs een Kamer 
kan niet alles. Er zijn vele za
ken, die zij niet beter zelf kan 
regelen dan de maatschappij 
zelf. Cultuur en economie kun
nen om hals worden gebracht 
door een overheid, niet gescha
pen. Een regering, die de pre
tentie heeft alles te kunnen re
gelen, stelt zich bloot aan het 
verwijt in niets te slagen. Ook 

en:e met de nadruk op de ver
nieuwende kracht van de per
soonlijke vrijheid, zij het met 
besef van de collectieve verant
woordelijkheid; de andere met 
de nadruk op het collectief, zij 
het hopelijk met besef van de 
noodzaak wat vrijheid over te 
houden. 

Oproep 
·nE VVD wil graag een 

stoot geven tot de vorming 
van die eerste groep. Zij appel
leert. daartoe aan allen in di! 
confessionele partijen, DS'70, 
D'66, en de PvdA, die de scheids-
11jn van vandaag van dezelfde 
kant bekijken. Zij appelleert 
vooral ook aan diegenen, die -
hoewel liberaal denkend - zich 
van de politiek hebben afge
keerd. Zij roept deze groepen op 
haar te steunen. Niet om de 
VVD groot te maken. Maar 
om der wille van het liberale be
ginsel van vrijheid en verant
woordelijkheid. Als zij vinden, 
dat het imago van de V.V.D. 
daarbij een hinderpaal is, moe
ten zij dat zeggen. Dan vormen 
wij te zamen een nieuwe partij. 
Wij houden niet van het imago 
van de VVD. Wij hebben het 
niet zelf geschapen; het is ons 
door anderen ten onrechte toe
geschreven. 

Om het ontstaan van een an
dere partijstructuur te bevorde
ren, is een hervorming van het 

· kiesstelsel op zichzelf niet nodig. 
Wij verhelen ons echter niet, dat 
er altijd groepjes zullen blijven 
die naast de bedoelde twee grote 
groepen een eigen geluid in de 
Kamer zullen willen laten horen, 
ook als zij aan de macht geen 
deel kunnen hebben. Het zou on
democratisch zijn dat te willen 
verhinderen. Het is ook ondemo
cratisch als daardoor het tot 
stand komen van een homogene 
parlementaire meerderheid 
wordt belemmerd. 

Geen van de oplossingen voor 
dit probleem, die de laatste ja
ren zijn voorgesteld, bevredigt 
ons. Aan alle kleven grote be
zwaren. Dat is geen wonder: al
le trachten het onv-erzoenlijke te 
verzoenen. In dat besef zijn wij 
niettemin bereid te praten met 
hen, die een wijziging in de par-

Durf 

Angst voor een crisis 

Wij zijn er ten slotie niet te
gen, dat de maatschappelij- . 

ke kosten zwaarder drukken op 
de beter gesitueerden. Maar wij 
zijn tegen inkomensoverdracht 
uit priucipe. Dus om der wille 
van de nivellering. Lonen, ook 
minimtbtUonen, moeten stijgen 
met het welvaartspeil. Maar 
verschillen in beloning achten 
wij noodzakelijk, zowel als prik
kel tot prestatie, als met het 
doel mensen in staat te stellen 
zich door sparen de vrijheid te 
verwerven iets te ondernemen, 
dat risico's inhoudt. Dat bevor
dert op den duur de welvaart 
van de anderen meer dan de 
verlammende verdeling nu. Het 
veronderstelt echter de durf in 
mensen te vertrouwen. 

Wij liberalen zijn ons er niet 
minder dan anderen van bewust 
dat een crisis, die tot werkloos
heid op grote schaal leidt, moet 
worden voorkomen. Dat de soli
dariteit binnen de gemeenschap 
bovendien verplicht tot steun 
aan hen, die buiten hun schuld 
werkloos worden. Het is e(lhter 
onze overtuiging, dat de na-oor
logse generatie politici zo zeer 
was getekend door de ervarin
gen van de jaren dertig, dat zij 
op het stuk van de sociale voor
zieningen te ver is gegaan. 
Zoals een boutade van generaals 
zegt, dat zij zich steeds weer 
voorbereiden op de vorige oor
log, kan nu worden gezegd, dat 
onze politici zich hebben voorbe
reid op de vorige cM.sis. 

Wij ZIJD vóór een wettelijk 
minimum-loon, vóór optrekking 
van de AOW tot hetzelfde ni
veau, vóór werkloosheidsuitke
ringen. Deze groep sociale voor
zieningen kan wellicht worden 
vereenvoudigd tot een negatieve 
inkomstenbelasting. 

Wij zijn echter tegen het toe
nemende misbruik van zulke 
uitkeringen. Wij zijn tegen de 
volstrekt verouderde uitleg van 
het begrip "passend werk," .die 
demoraliserend werkt. Wij vin
den het bevreemdend, dat wij 
naar ons overvolle land buiten
landse arbeidskrachten halen 
met alle sociale kosten van dien, 
terwijl Nederlandse werklozen 
steun genieten. Het is een merk
waardige vorm van discrimina
tie, dat wij Turken en Marokka
nen goed genoeg achten voor 
werk, dat Nederlanders niet wil
len verrichten. Wij zouden er 
trots op zijn als onze maat
schappij de historie in zou gaan 
als de eerste, die haar welvaart 
niet baseerde op goedkope ar
beidskrachten uit minder-ont
wikkelde gebieden. Als het werk 
inderdaad onaantrekkelijk is 
(en dat is niet altijd het geval,) 
kan dit worden gecompenseerd 
door betere arbeidsvoorwaarden. 

Saamhorigheid 

tten wij, dat iedereen er recht 
óp heeft zich te bekwamen 
voor de prestatie, die hij kan en 
wil leveren. Dat wil zeggen, dat 
wij fervente voorstanders zijn 
van gelijke kansen bij het on
derwijs. 

En wel door dit zo vroeg mo
gelijk te laten beginnen, door de 
mobiliteit tussen allerlei soorten 
onderwijs te bevorderen, door 
het zo laat mogelijk te doen ein
digen, door selectie op grond 
van capaciteiten naar de maat
schappelijke behoefte toe, door 
voorschotten die worden terug
betaald, zodra het genoten on
derwijs financiële vruchten be
gint af te werpen. Ook door toe
passing van de modernste hulp
middelen (data-bank, videore
corders, het derde T.V. net kan 
beter voor onderwiJs worden be
nut dan voor nog wat ver
strooiing), zelfs als daardoor 
heilige huisjes worden geslecht. 
Die zijn trouwens vaak duurder 
dan men beseft. 

Overigens geloven wij niet, 
dat het onderwijs zich uitslui
tend moet richten op het bevor
deren van intellectuele begaafd
heid of vooral beroepsopleiding 
moet zijn. In een snel verande
rende maatschappij veroudert 
kennis al even snel. Een bruik
bare kritische instelling moet 
worden aangekweekt, waarmee 
de basis wordt gelegd zowel 
voor het bijspijkeren van die 
kennis als voor zelfstandigheid. 

Onderwijs moet meer mensen 
dan tot dusver ervan doordrin
gen, dat deelnemen aan sociaal
culturele activiteiten in hoge 
mate het geluk en het maat-

Wie alles angstig colteetlef wil 
regelen, geeft daarmee blijk van 
een misanthropische instelling. 
Een maatschappij, die daardoor 
wordt beheerst, verkeert in haar 
nadagen. Na de jaren dertig en 
de tweede wereldoorlog kon men 
vrezen, dat West-Europa inder
_daad had afgedaan en er niets 
anders te doen viel dan weder
opbouw om het bereikte dan te 
verdelen en te verdedigen. Een 
zeker optimisme lijkt langza
merhand echter wel gerecht
vaardigd. 

Liberalen geloven (en tonen), 
dat zij een nieuwe generatie aan 
bod kunnen laten komen. Dat 
het conservatief is de waarschu
wingen van de Club van Rome 
te gebruiken als argumenten 
voor socialistische programma
punten uit de 19de eeuw. Dat 
pessimisten geen richting kun
nen geven aan de beter opgelei
de, minder door angst gehinder
de jongeren van nu. Dat dezen 
hun weg wel zullen vinden en 
een maatschappelijke kracht 
zullen vormen, waartegen veel · 
verzuild conservatisme (ook het 
romantische anarchisme van 
links) niet bestand zal blijken. 
Liberalen willen die kans ne
men. 

Op 8 september jl. heeft de stuurgroep voor het Liberaal 
Manifest, bestaande uit dr. L. Ginjaar, drs. L. Hilarides, 
H. A. M. Hoefnagels, mevrouw drs. N. Smit-Kroes, ir. E. M. 
Storm en prof. dr. G. Zoutendijtk, (secretaris J. J. van Aart
sen, fractie-medewerker) aan llet hoofdbestuur aangeboden 
h.et door de stuurgroep op verzoek van het hoofdbestuur op
gestelde Liberaal Manifest, met het verzoek dit atuk zo spoe
dig mogelijk aan de partij ter discussie aan te bieden en te 
publiceren onder uitsluitende verantwoordelijkheid van de 
stuurgroep zelf. 

' Het hoofdbestuur had reeds in het _ afgelop_en v~~rj!iar 



Beslissingstechniek LM-2 
ONS vertrouwen in de toe

komst berust overigens niet 
op een ontkenning van de pro
blematiek, die de Club van Ro
me aansneed. De vorige crisis 
ontstond in wezen, doordat de 
spreiding van de welvaart geen 
gelljke tred had gehouden met 
de produktie ervan. Dat pro
bleem achten wij niet meer 
primair. Een volgende crisis kan 
ontstaan door het onverwachte 
feit, dat toeneming van de pro
duktie niet meer per definitie 
stijging van de welvaart blijkt 
te betekenen. Mensen worden 
naar toch al dichtbevolkte ge
bieden gezogen, het verkeer 
wordt Intensiever en kostbaar
der, lawaai en stank nemen toe. 

Elk bedrijf, dat zichzelf re
specteert, maakt bij de voorbe
reiding van beslissingen gebruik 
van begrotingstechnieken, kos
ten-baten-analyses, computer
modellen waarmee samenhangen 
in de berekeningen kunnen wor
den betrOkken die in gebruikelij
ke taal weergegeven onafzien
baar lijken. De overheid is nog 
niet zo ver. Zij hanteert bij be
zuinigingen te vaak het domme 
rode potlood, omdat zij niets be
ters heeft. Zij zegt toe, zonder de 
kosten te kennen. 

Omgekeerd is zij niet instaat 
de maatschappelijke kosten, die 
door een particuliere investering 
ontstaan, exact toe te rekenen. 
De selectieve investeringsheffing 
is een eerste poging in die 
richtng, maar een zeer· grove. 
Toch is exacte toerekening no
dig als alternatief voor een ver
gunningenstelseL Dit laatste. 
mag alleen worden gehanteerd 
om volstrekt onaanvaardbare
vervuilingen tegen te gaan. 

Voor het overige moet er via 
het prijsmechanisme (ook voor 
nu schaarse goederen als water 
en schone lucht) voor worden 
gezorgd, dat de maatschappelij
ke kosten zo exact mogelijk 
worden opgenomen in het kos
tenpakket van de investeerder. 
Als hij daarna toch tot investe
ren besluit, acht hij kennelijk de 
hogere prijs haalbaar op de 
markt. Wat dan hetzelfde is als: 
economisch verantwoord. Dan 
wordt welvaart toegevoegd. 

in te voeren en toe te passen, de 
politieke discussie te beperken 
tot de werkelijke variabelen, mo
gelijke alternatieven aan te ge
ven. De politieke beslissingen 
moeten dan worden genomen 
door de democratische organen
nationaal, regionaal en lokaal. 
Liefst op het laagst mogelijke 
niveau, dus zo dicht mogelijk bij 
de burger. Het tota:le takenpak
ket van de overheid moet daar
toe opnieuw worden verdeeld 
over de drie bestuurslagen. 

Actie? Over leg ! 
DE beschlkba.re. organen zul-

Jen zich betet kimnen ver
weren tegen de clrnk van emo
tionele pressieg~pen', als pas
sende overlegstmeturen worden 
geschapen. 

Wij ontkennen niet, dat de 
specifieke motivatie van actie
groepen gunstig lqm werken. ZiJ 
tonen soms met vrucht aan dat 
iets alleen nog wotdt gedaan uit 
gewoonte, .niet ~dat het zo 
goec! gaat. Dat , iets nuttigs 
wordt nagelaten omdat het onge
woon is. ZiJ hebJJen voor de 
overheid op z'n Qlinst een be
langrijke signlloQJfonctie. Maar 
hun activiteiten 'mogen ninlmer 
de doorslag geven. Zij zijn niet 
langs democratisdle weg tot 
stand gekomen .en richten zich 
op deelbelangen. Bet gewenste 
overleg moet ruimer worden op
gezet. Het probieent van de on-. 
georganiseerden moet dan wor
den aangepakt, ook in het be
drijfsleven. Niet door organisa
tiedwang in welke vonn danook. 
Veeleer door verkiezing van de 
vertegenwoordig~ door alle 
vertegenwoordigden. De So
ciaal-Economische Raad is een 
voorbeeld van hoe het niet moet. 

De t·o·ekoinst 

MET:, een ~verzichtelijk par- de ecologische· omstandigheden, daar graag iets aan doen. Maar die steeds duurder.~ij kunnen van het derde kwart der 20ste 
tijstelsell een duidelijke aangepast. Door oorlog of epide- watf er niet onderuit. Het vraagt, dat eeuw een model is gebleven. 

scheiding der machten, maat- mie. Dat was echter nooit het . . wij een redelijk aandeel leveren 
schappelijke saamhorigheid, ge- gevolg van doelbewust handelen. Strafexpedities met ~e bond- in het diplomatieke streven naar . Het verleidt ons to~. conces-
lijke en I'uime kansen voor Nu ons inzicht is vergroot, wil- genoten tegen landen, ~1e and~rs stabilisering van het machts- s1es. v~or een stuk schiJn-demo
iedereen, vertrouwen in de vin- Ien wij de regulering wel graag functioneren, maken m d~ tijd evenwicht op een zo laag moge- eratie m Straatsburg. Het heeft 

Wij leven niet graag in een mis
ren&taat. Geboortenbeperking ie 
het antwoord. 

de EEG. De randstad mag na
tionaal bezien een waterhoofd 
lijken, in Europese optiek heeft 
zij een rationele omvang. Maar 
geen rationele inrichting. 

dingrijkheid van zelfbewuste in eigen handen nemen en be- van het. ke~wapen wel 1ed~ra lijk bewapeninganiveau en niet ons er al toe gebra?~t een mo- Sommige economisch niet ge
mensen en gebruikmaking van schaafder methoden toepassen. kansen geliJk, ~aar ook gehjk op eigen houtje een vermeende netaire unie t~t n~~;~IJ doelwit te bonden activiteiten kunnen naar 
de modernste technieken om tot Geboortenbeperking :ia het ant- nul. Boycot-acbes hebben nog vrede uitroepen. Het vraagt, dat roepen, terwiJl WIJ weten dat elders worden overgebracht. 
verantwoorde beslissingen te ko- woord. Gelukkig kan er daarbij nimmer het g~enste effect ge- wij meewerken aan het opheffen ook Nederland de nijheid moet Voorzieningen moeten worden 
men kimoen wij de toekomst· van worden uitgegaan, dat het had. Boetpredikaties ten slotte va:a belemmeringen voor de eco- behouden zijn wisselkoers te getroffen, in het bijzonder voor 

De invoering van nieuwe be- best' aan. Het tegendeel is in elk aantal geboorten statistisch te- schenken· de p~e~iker een zekere nomsiche groei, omdat _ zoals corrigeren, zolang de economi- het verkeer, het woonklimaat en 
slissingstechnieken gaat niet zo geval nog niet bewezen. Niet rugloopt, als de mensen bewust morele bevre~lglng, doch raken president Kennedy al zei _ de sche ontwikkeling in de lid-sta- het milieu, die veel geld zullen 
maar. Zij d~~~t.gep~ard te gaan door de Club van Rome. Ook hun gezinsgrootte vaststellen. de zondaren met. vloed alle schepen vlot maakt. ten uiteen bl~jft l~?en. _In ~en kosten. Dat behoeft ni~~ alle-
met een W!Jzlgmg m het den- niet door haar Nederlandse na- De overheden kunnen dus vol- . . . Tot de welvaart ten zuiden van wereld, waarm WIJ m!ssch1en maal overheidsgeld te ZIJD; het 
ken. Computers geven alleen praters die politiek coquetteren staan met voorlichting en het : Zmvol IS ~lechts een geduldig de evenaar kunnen wij slechts wel gelijk hebben maar het zei- particuliere bedrijfsleven kan en 
goede antwoorden, a~s men ze met de' geraamde rampspqed en toegankelijk maken van de mid- ~n ~ekk1g streven naar e~ iets bijdragen als wij iets te den krijgen, is stug volhouden moet dus worden ingeschakeld. 
met goed gerangschikte ge ge- wier motto schijnt te zijn: De delen. Zij dienen zich verder te mtemab.onale r~chtsorde, d1e miSsen hebben. het parool. Er kan en moet al- De voorzieningen behoeven 
vens voedt en goede vragen ellende komt toch laten wij ons onthouden van maatregelen, die autocratische regrmes tenminste Ierlei Europees worden aange- ook niet allemaal financieel zo 
stelt. De vragen van de politiek dus maar meteen in het socialis- het hebben van veel kinderen de mogelijkheid ontneemt de pakt, al weten wij niet of Euro- uit de hand te lopen als bij 
zijn veelal niet goed. Computers me storten. economisch voordelig doen sohij· Doeman van de externe vijand te Europees pa zich uiteindelijk naar tms voorbeeld de Amsterdamse me-
geven dan ook geen betere ant- nen. hulp te roepen tegen het interne model wil voegen. tro. En de kosten van het mi-

D lfd t h 1 . d" woorden dan ambtelijke com- . . . . . verlangen naar vrijheid. Een op al deze gebleden kunnen zo kunnen wij onmogelijk lieubeheer worden zowel door de 
. eze .. ~ ec no ogle, 1e ons missies of partijorganen. Ook De _wereld 1s emd1g. N1e~ws 1s Voor Nederland geldt in bij- streven, dat voorlopig gericht wij te effectlever lets In- voortgaan ons bedrijfsleven Amerikaanse Council of En'ii-
ln moeiliJkheden b~acht, heeft onze volksvertegenwoordigers het m~~· maar het wordt m~er- zondere mate, . wat hier voor de moet zijn op het in evenwicht brengen naannate de Europese zwaardere lasten op te leggen romental Quality als door de 
de Olub van Rome m staat ge- moeten leren ~ebruik te ~aken daad tiJd er wat b_eter _rek~rung gehele wereld is gesteld. Wij Ie- h_ouden van de ;machtsconstella- Gemeenschap een succes wordt. dan de concurrenten op de internationale G.A.T.T. van de
steld het probleem (op zeer van de moge1ljk:heden, dle b.v. mee te houden. ~~chlen lS de ven niet graag in een mieren- be tussen d~ drle grote mogen~- Zolang niet alle lid-staten het Eurorese markt zonder het zelfde orde geacht als een loons-
a '!!! §!!!!!!!!!!!; Wil !!!!!!!! !1 . !!è:!!?! !2!!'! lil!M!!! ?l!!E àff: .:a.;. . !!:i !!! g u !! t'n ,. lt t n .} ~u::!!!. R!!~! !!! g1u _ • -~ _ s _____ , __________ ---- ___ .:. _.t_!_a w •• 'f.-l~".duht:. Mi 



Rechtsstaat en democratie, 
Verdraagzaamheid is hét ken

merk van de democratie. 
Concreter gesteld: de democra
tie is te herkennen aan de ruim
te, die zij laat aan minderheden 
met af~jkende opvattingen en 
gedragingen. Slechts democratie 
biedt de mogelijkheid nieuwe 
vormen langs wegen van over
tuiging op te nemen in de 
rechtsorde van de maatschappij. 
Wijzigingen in de rechtsorde 
worden aangebracht met instem
ming van de meerderheid en 
met meewegen van de opvattin
gen van minderheden. 

Onverdraagzaamheid, die pro
beert het recht te vervangen 
door de macht van de sterkste, 
moet worden bestreden. De de
mocratie is aan zichzelf ver
plicht haar eigen bestaan, en 
dus het bestaansrecht van iedere 
individuele burger, te verdedi
gen. Het op peil brengen van 
het politieapparaat is daartoe 
gewenst. Het gevaar, dat dit ap
paraat tegen onze wetten in zal 
optreden· als .verdediger van de 
status quo achten wij hier niet 
aanwezig. 

Onverkort houden wij vast 
aan de democrlttie en haar in
stellingen in ons land. Wel moet 
worden beseft, dat de parlemen
taire democratie niet in de eer
ste plaats een bestuursstelsel is, 
waarbij iedereen over alles mag 
meebeslissen. Anders dan zij die 
menen, dat de feilen van de par
lementaire democratie kunnen 

worden weggenomen door een 
verregaande vorm van partici
patie van betrokkenen in het be
sluitvormingsproces, zijn wij 
van oordeel, dat de democratise
ring van de besluitvorming heeft 
geleid tot tragere besluitvor
ming en tot het nemen van be
sluiten, waar men reeds spoedig 
spUt van had. 

Wij verwerpen geenszins over
leg tussen de bestuurlijke org~
nen en de bij hun besluitèn 
nauw betrokken personen of 
groepen. Wij zijn er integendeel 
vóór dat overlegstructuren wor
den geschapen, waarin ook de 
specifiek gemotiveerde burgers 
aan bod kunnen komen. Maar 
beslissingen kunnen slechts wor
den genomen door de gekozen 
vertegenwoordigende organen. 
Wars van deelbelang moeten zij 
tot besluiten komen voor de ge
hele door hen bestuurde ge
meenschap. 

Voor ons land . geldt dat een 
kabinet steunende op een homo
gene Kamermeerderheid, steu
nend op. een program, dat bij de 
verkiezingen de meerderheid 
verkreeg, in staat moet zijn een 
krachtig regeerbeleid te voeren. 
Een modern bewerktuigd parle
ment moet in staat zijn een ka
binet steunend op een homogene 
meerderheid, alert te controle
ren. Het tegenwicht tegen de re
gering vormt een sterk parle
ment. 

Naast de waarborgen die 

reeds thans in onze grondwet 
zijn verankerd, achten wij een 
tweetal extra waarborgen voor 
de burger gewenst. 
e In de grondwet zouden een 
aantal nieuwe grondrechten 
voor het individu moeten wor
den opgenomen, welke de zeker
heid verschaffen dat in het be
langenconflict tussen individu en 
gemeenschap, het individu be
scherming geniet; hier valt te 
denken aan grondrechten ter be
scherining van de persoonlijke 
levenssfeer, alsmede aan een 
recht op informatie. 
e . Het berechten van geschillen 
tussen de· overheid en de burger 
moet geschieden door een naast 
de gewone reohterlijke macht 
staand bijzonder apparaat van 
administratieve rechters. In dit 
systeem zou, duidelijker dan 
thans het geval is, nu de rechts
bescherming van de burger in 
tal van administratieve wetten 
is vastgelegd, het recht van be
roep op overheidsbeslissingen 
gestalte krijgen. 

Top van de administratieve 
rechtspraak zou de afdeling ge
schillen van bestuur van de 
Raad van State Jtunnen vormen. 
Deze afdeling, gelicht uit de hui
dige wettelijke structuur van de 
Raad van St,ate, te noemen 
Constitutioneel Hof, zou tevens 
de bevoegdheid moeten krijgen, 
wetten aan de grondwet en in
ternationale verdragen te toet
sen. 

Bestuurlijke organisatie 
Een modern en efficiënt wer

kend overheidsapparaat is 
nodig om de huidige en toekom
stige beleidsproblemen op te los
sen. De bestuurskracht moet 
worden versterkt door de be
sluitvorming sneller te doen 
plaatsvinden. De betrokkenheid · 
van de burgers dient daarbij zo 
groot mogelijk te zijn. 

De bestuurlijke beslissingsbe
voegdheid moet beperkt blijven 
tot 3 bestuurslagen: lokaal, re
gionaal, nationaal. 

De lokale bestuurslaag dient 
te bestaan uit eenheden, die bij 
voorkeur niet minder dan 20.000 
en niet meer dan 250.000 inwo
ners omvatten. Hiertoe dienen 
kleinere gemeenten door herin
deling of samenvoeging te wor
den vergroot en moeten de 
grootste gemeenten door split
sing worden verkleind. 

Voor het goed functioneren 
van de regionale bestuurslaag is 
een herindeling van de bestaan
de provincies nodig. De grootste 

ten worden gesplitst. Maximaal 
zou een twintigtal bestuurseen
heden ontstaan, die provincies of 
gewesten mogen heten. 

Het totale takenpakket van de 
overheid moet opnieuw over de 
drie bestuurslagen worden ver
deeld. Met als uitgangspunt, dat 
het werk dat kan worden ver
richt door de lagere organen 
ook door deze moet worden ge
daan. De democratische besluit
vorming wordt daardoor zo 
dicht mogelijk bij de burger ge
bracht. Zij die van de bevolking 
op basis van democratische ver
kiezingen mandaat tot het voor
bereiden en nemen van beslissin
gen verkrijgen, moeten daarbij 
de politieke moed opbrengen 
steeds het algemeen belang 
voorop te stellen. 

Een grotere machtsconcentra
tie bij de overheid moet worden 
voorkomen en het machtseven
wicht tussen publieke en private 
sector dient te worden verbe
terd, doordat de overheid meer 

de laatste tiid het 

geweest, het raamwerk aangeeft 
waarbinnen de samenleving vrij 
kan opereren. De scheiding van 
bevoegdheden tussen de departe
menten en binnen elk departe
ment dient te worden versterkt. 

Voortdurende kritische toet
sing van de overheidstaken is 
nodig om een einde te maken 
aan de ongeremde groei van het 
ambtelijk bestel. Taken die min
der nodig of overbodig zijn ge
worden, moeten worden beknot 
of afgekapt, ook al om ruimte 
te blijven houden voor nieuwe. 

Dit vereist een grotere flexibili
teit van de ambtenaar, die voor 
meer dan een taak moet kunnen 
worden ingeschakeld. Het amb
tenarenkorps zou daartoe van 
meet af aan anders moeten wor
den opgeleid. Meer aandacht 
moet worden geschonkèn aan 
teamgeest en dus aan onderlinge 
verwisselbaarheid. Veelvuldige 
overplaatsingen, taakverande-

invoegen in andere 
daartoe oo<>ur"'n"t 
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Ruimtel'ijke ordening betelcent 
in 0118 dichtbevolkte land: woe
keren met de beperkt be8chtk-
bare ruimte. 



Sociaal-economisch beleid 
"[]ET doel van de sociaal-eco
fl nomische politiek is het 
beiDvloeden van het economisch 
proces op zodanige wijze, d_at in 
zoveel mogelijk behoeften wordt 
voorzien. Zulks bij bandbaving 
van het beginsel der vrije onder
nemingsgewijze produktie. Het 
hierop gebaseerde stelsel heeft 
onze politieke democratie moge
lijk gemaakt. Het mobiliseert op 
humane wijze de inventiviteit en 
energie van concurrerende on
dernemers voor de gehele maat
schappij. En het heeft een inge
bouwd belang bij spreiding van 
de welvaart, daar het bestaan 
van vele koopkrachtige consu
menten voor het systeem onont
beerlijk is gebleken. 

Van dit belang was men z~ch 
aanvankelijk niet bewust, maar 
de crisis van de jaren dertig 
heeft hierin verandering ge
bracht. De stijging van de lonen 
op lange termijn is meer het ge
volg van groeiend economisch 
inzicht dan van de acties van de 
vakbeweging. Het probleem is 
echter, dat die stijging op korte 
termijn niet steiler mag uitval
len dan de noodzaak tot investe
ren toelaat. De verwachtingen 
gewekt door reclame en de wel
stand van de buurman maken 
het moeilijk het evenwicht te 
vinden. 

Nog moeilijker wordt dit nu 
de overheid beslag legt op een 
steeds groter deel van het inko
men ten behoeve van collectieve 
voorzieningen. Algemeen is aan
vaard, dat de overheid op ethi
sche gronden moet zorgen voor 
zwakkeren in de samenleving en 
voorts een taak heeft, waar het 
particuliere initiatief niet tege-

l 

moet kan komen aan een rele-
. vante vraag. De groei van de 

bevolking, de daarmee samen
hangende problematiek van de 
verstedelljking en de bezwaren 
verbonden aan technologische 
ontwikkelingen maken bestaan
de collectieve voorzieningen 
duurder en doen de behoeften 
aan nieuwe opkomen. De daar
uit voortvloeiende fiscale en so
ciale lasten worden intussen niet 
door alle individue~ gelijkelijk 
of naar vermogen gedragen. 

Wie kan, wentelt ze af via 
niet door produktiviteitsstijging 
gerechtvaardigde loon- en sala
risverhogingen. De ondernemin
gen wentelen deze weer af op de 
prijzen, doch niet alle kunnen 
dat. In vele sectoren zijn de mo
gelijkheden tot investeren reeds 
aangetast. 

Alle aanspraken op het natio
naal inkomen tezamen zijn gro
ter dan dit inkomen zelf. Dat is 
op zich zelf geen ramp. Econo
mische groei maakt het immers 
mogelijk in de tijd aan die af
spraken tegemoet te komen. Het 
tempo, waarin dit laatste nu 
wordt gedaan, brengt echter 
enerzijds de toekomstige groei 
in gevaar en leidt anderzijds via 
de geld.pntwaarding tot een wil
lekeurige herverdeling van de 
economische beschikkingsmacht. 
Willekeurig, omdat zij niet is 
gebaseerd op een bewust poli
tiek besluit. ' . 

Inflatie is een symptoom van 
een fundamentele kwaal. Zij 
mag niet onschuldiger worden 
voorgesteld dan zij is door die 
kwaal niet in de beschouwingen 
te betrekken. Zij kan anderzijds 
echter ook niet .geïsoleerd wor-

den bestreden. De overheid zal 
ernaar moeten streven haar 
eigen taakvervulling én het pro
ces van inkomensstijging af te 
stemmen op de noodzaak van 
groei. Enige zelfbeperking nu, 
kan maken, dat wij allen er 
over enkele jaren beter aan toe 
zijn (zowel qua particuliere als 
qua publieke welvaart) dan bij 
voortzetting van het huidige uit
deelbeleid. Wij moeten de wel
vaartsverdeling niet statisch, 
doch dynamisch bekijken en be
handelen. 

Het op zich zelf voorstelbare 
verlangen naar een reële inko
mensverbetering vraagt niet al
leen om het zich onderwerpen 
aan de norm van de stijging van 
de arbeidsproduktiviteit, maar 
ook om het beperken van de 
eigen wensen tot inkomensver
betering .t.b.v. op democratisch!! 
wijze aanvaarde maatregelen, 
welke ten laste van het inko
men dienen te worden gebracht. 

117IE zicb voor ogen stelt hoe 
ff moeilijk te accepteren het 

terugdraaien van de ontwikke
ling is voor die groepen die ge
deeltelijk door anticiperen op de 
inflatie in feitelijke welstand 
vooruit zijn gegaan, begrijpt dat 
het inflatieproces, Juist vanwege 
dit neveneffect door sommigen 
in politiek Nederland eerder 
wordt aangemoedigd, dan be
streden. 

Bij de verdeling van het natio
naal inkomen is uitsluitende be
stemming van de toeneming van 
het reële inkomen voor de col
lectieve· sector en sociale voor
zieningen een standpunt ingege
ven door een op collectivering 

en nivellering gericht a priori. 
Het niveau van de overheids

uitgaven dient een duidelijke be
grenzing te hebben, gezien de 
beperkende invloed ervan op de 
vrijheid van inkomensbesteding 
door het individu. Om de zaak 
goed te kunnen bezien, moeten 
wij komen tot een kritische be
zinning op de historisch ver
klaarbare ontwikkeling van de 
huidige bestedingen in de collec-. 
tieve sector. Wij zijn dan ook 
van mening, dat het niveau en 
de doelmatigheid van de over
heidsuitgaven alsmede van de 
inkomensoverdrachten ter dis
cussie dienen te worden gesteld .. 

De reële welvaartsstljging 
heeft, als wij de situatie thans 
overzien, een aantal sociale 
voorzieningen overbodig ge
maakt, die vóór de reële wel
vaartsstijging van de laatste ja
ren gemotiveerd waren. Gedaoht 
zou dan ook kunnen worden 
aan een koppeling van reële wel
vaartsstijging aan de vereenvou
diging van sociale voorzienin
gen. Daartoe zal er een beleid 
moeten komen dat ·gebaseerd is 
op voldoende onderbouwende ge
gevens. Daarbij kan gedacht 
worden aan voortschrijdende 5 
tot 10 jaren begrotingen, voort
durende kritische toetsing van 
het takenpakket van de over
heid, berekening van financiële 
consequenties welke beleidsbe
slissingen nu en in de toekomst 
zullen hebben, toepassing van 
het profijtbeginsel op alle daar
voor in aanmerking komende 
terreinen van overheidszorg en 
regelmatige herwaardering van 
de financiële consequentie van 
de bestaande wetgeving. 

Buitenlands beleid 
Y]ET liberale denken over de 
ll Nederlandse buitenlandse 
politiek wordt mede bepaald 
door een ideologisch facet: ons 
geloof in de waarde van per
soonlijl!;e en geestelijke vrijheid, 
een vrijheid die zich over het 
gehele economische en sociale 
vlak behoort uit te strekken. 
Maar alle zaken van buitenland
se politiek zijn onderworpen aan 
een resultante van machtsver
houdingen, waarop Nederland 
geen sterke invloed beeft. Er 
zijn weinig situaties, waarbij in 
zo hoge mate met feitelijke, dik
wijls onwrikbare gegevens be
hoort te worden gerekend als 
Juist bij het bepalen van het 
buitenlandse beleid. Onze eigen 
ideologische inzichten kunnen 
dus slechts in zeer grote lijnen, 
voor wat een verre toekomst be
treft, meespelen en in concreto 
bij het eigenlijke buitenlandse 
beleid een enkele maal van in
vloed zijn. 

Wij wensen dat op deze aarde 
een rechtsorde zal ontstaan, 
waarbinnen belangen-conflicten 
tussen volkeren op dezelfde wij
ze worden opgelost als thans bij 
'\loorbeeld binnen het raam van 
de Nederlandse staat geschiedt. 
Verwerkelijking hiervan kunnen 
wij ons slechts op lange termijn 
voorstellen. 

Een dergelijke rechtsorde kan 
het best worden bereikt via 'het 
tot overleg dwingende machts
evenwicht tussen de thans he
gemoniale machten 
Rusland, China, elk 

derlanà, tot kolc!mie en satelliet 
te degraderen. 

DIT is de zgn. Finlandisering. 
Hier ligt voor ons land het 

hoofdgevaar. Het onderkennen 
hiervan is. de basis van ons Na
vo- en Defensie-beleid. Dit 
brengt met zich mee, dat onze 
krijgsmacht - leger, vloot en 
luchtmacht - in het raam van 
deNavo moet passen en dus zo 
sterk behoort te zijn, dat de Na
vo in staat is het oostblok duide
lijk te maken, dat een pogen 
van die zijde om' in eerste in
stantie met conventionele mid
delen West-Europa onder druk 
te zetten nutt'lloos zal zijn. 

In beginsel staan wij voor 
dat het gehele apparaat van de 
NAVO wordt geïnternationali
seerd in het kader van de alge
mene Westeuropese ontwikke
ling en dat de kosten. over alle 
bondgenoten worden omgesla
gen naar gelang van hun natio
nale inkomen en van hun bevol
kingstat Dit impliceert het 
brengen van financiële offers 
door ons volk. 

Alle onderdelen van het defen
sie-apparaat behoren volgens 
de regelen van de bedrijfsvoe
ring te functioneren. Aanpas
sing van interne verhoud\ngen 
binnen de krijgsmacht aan vast
staande inzichten op sociaal
psychologisch gebied ten aan
zien van onderlinge relaties van 
mensen, die aan een taak werk
zaam zijn, is strikt noodzake
lijk. 

Het centraal stellen van het 

feite de enige garantie die wij 
hebben om in vrijheid zelfs in 
binnenlandse aangelegenheden 
(over onze eigen economische en 
sociale systematiek bijvoor
beeld) te kunnen blijven beslis
sen. 

Autocrati1che regeringen kun
nen op voor ons weinig aan
vaardbare aspecten in hun bin
nenlands beleid attent worden 
gemaakt, vooral wanneer speci
fiek antidemocratische maatre
gelen of een specifiek antidemo
cratisch optreden in het geding 
zijn. Maatregelen die de machts
politieke factor ten ongunste van 
het Westen wijzigen, dienen 
daarbij nochtans te worden af
gewezen. 

Verdere stijging van de ont
wikkelingshulp lijkt en een mo
rele eis ên globaal gesproken 
voor het westen van aanzienlijk 
belang. Het is echter zinvol de 
ondergang der westerse politiek 
en maatschappelijke structuren 
nooit te bevorderen door over
matige steun aan landen te ge
ven, die bezig zijn zich te ont
wikkelen tot militaire bondgeno
ten van één der oosterse blok
ken. 

Wat het EEG-beleid betreft 
moet met inachtneming van de 
meer algemeen georiënteerde 
kant van het liberale denken, 
het Nederlandse economische 
belang, zowel op kortere als op 
langere termijn, nauwkeurig in 
het oog worden gehouden. 
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Het Russische ~eger i-n actie in 
Tsjech08lowakije. 

Wij moeten ons goed realise
ren, dat een vervolmaking 

van de EEG van Nederland zeer 
aanzienlijke offers zal vragen en 
de bevolking daarop voorberei
den. Het is de vraag of Neder
land binnen de EEG in tien jaar 
niet tot de armste landen zal 
behor n, doordat onze bevol
king, ons kiezerskorps, te veel 
wil investeren in de bevrediging 
van diverse collectieve behoeften 
en te weinig in de industrie en 
de havens, zomede in de sector 
van het goederentransport. Men 
dient te beseffen, dat onze con
currentiepositie steeds moeilij
ker wordt. 

Van een wezenlijk parlement 
met wezenlijke invloed binnen 
de EEG kan binnen tien jaar 
nog geen sprake zijn. Een zeke
re uniformiteit van economische 
politiek en de eenmaking der 
valuta's behoren logischerwijs 
aan een echte parlementaire in
vloed vooraf te gaan. Tot het 
tijdstip waarop dat geschied is, 
schikt geen enkel. groter land 
zich naar het inzicht van ande
ren in zaken die het voor zich 
van levensbelang acht. 

Hiertegenover is het bereiken, 
van stap tot stap, van steeds 
verdergaande parlementaire 
controle op detailgebieden wel 
mogelijk en belangrijk en kun
nen Europese verkiezingen op 
een gegeven moment nuttig 
worden, mede als voorbereidin
gen van de totale integratie. 



OnderwiJs 
HET onderwijsbeleid moet gestalte geven aan het liberale be

ginsel van het scheppen van gelijke ontplooiingsmogelijkheden 
voor iedereen. Want juist onderwijs is het middel bij uitstek om 
de individuele ontplooiing van een mens op gang te brengen. Het 
onderwijsstelsel moet dan variëteiten omvatten, waardoor zowel 
naar bet karakter als de methode ,.an de opleiding de individuele 
ontplooiing kan worden gerealiseerd, ook in richtingen voor het 
niet puur intellectuele talent. 

De tot nu toe gedane pogingen om tegemoet te komen aan het 
op zichzelf gelukkige verschijnsel dat steeds meer mensen steeds 
langer van onderwijs willen en kunnen genieten, hebben de richting 
van het onderwijs niet gewijzigd. Ons nog altijd traditionele onderwijs 
is afgestemd op een zuiver intellectueel geaarde begaafdheid en .. 
ontaard in een afvalsysteem ter selectering en ontwikkeling van 
het leervermogen. Alleen zijn de normen wat verlaagd. De meer 
intellectueel begaafde leerling wordt gedupeerd zowel door kwali
teitsverlaging als door verwaarlozing. Wij hebben zo van twee 
kwaden beide bereikt. Wij achten het dan ook onze plicht het 
evenzeer op te nemen voor het talentvolle als voor het intellectueel 
minder bedeelde kind. De optredende devaluering der normen dient 
noch het individu noch de gemeenschap. 

Onderwijs is niet iets dat in het vierde jaar plotseling een aan
vang p10et nemen, maar is een voortdurend proces dat spoedig na de 
geboorte start. Het is mede daarom dat ouders, naast intu~tieve 
opvoedkundige eigenschappen inzicht en keruV.s moeten kunnen 
verkrijgen op het terrein van de opvoedkunde en het onderwijs 
van de allerjongste generatie. TV en andere massamedia kunnen 
hier bij uitstek een rol spelen. 

Een hoge prioriteit moet worden toegekend aan de reorganisatie 
van het kleuter- en basisonderwijs, waarbij zorg voor de kwaliteit 
vàn dit onderwijs op de voorgrond dient te staan. De minister van 
onderwijs dient ook verantwoordelijk te zijn voor het peuter
onderricht. 

De kwaliteit van het onderwijs kan nog worQ.en verbeterd door 
toepassing van de onderwijstechnologie. Verlaging van de leerlin
genschaal zien wij niet als enig zaligmakend middel voor kwalilteits
verbetering. Aan de verdere ontwikkeling van instituten voor 
leerschoolplanning dient grote aandacht besteed te worden. Perio
dieke bijscholing van docenten zou een normale zaak moeten 
worden. 

Om zowel de beleidsvormende als de controlerende taken naar 
behoren uit te kunnen voeren zal een reorganisatie van het 
departement van onderwijs onontkoombaar zijn. Wij denken hierbij 
aan een delegatie van bevoegdheden waarbij de provincie of het 
gewest betrokken wordt bij de beleidsultvoerende taken en de 
inspectie uitdrukkelijk wordt belast met de controle op de kwaMteit 
van het onderwijs. 

Zonde!.\ het beginsel van de financiële gelijkstelling van het 
openbaar en bijzonder onderwijs aan te tasten lijkt een herbezin
ning op de uitvoering zeer gewenst; a\ltomatische toepassing van 
de pacificatie-wet 1971 leidt tot versnippering en extra kosten. 
Voor de positie en de honorering van mensen werkzaam in het 
onderwijsveld dienen niet alleen vaktechnische kwaliteiten als 
criteria te dienen, doch evenzeer dient rekening gehouden te 
worden met de mate waarin dat stuk onderwijs de bevordering 
van het maatschappelijk proces ondersteunt. 

,..-,E ·overwegen zou zijn elk kind te voorzien van een onderwijs
J. tegoedbon. Het recht op het volgen van onderwijs zou langs 
die weg worden voorgefinancierd door de overheid. Een positief 
neveneffect zou zijn, dat de relatie ouders-kind niet door financiële 
aspecten kan worden geforceerd. Het door ·de overheid in het kind 
geinvesteerde kapitaal zou door de gebruiKer van de tegoedbon 
in een latere levensfase kunnen worden terugbetaald. Bij voorbeeld 
door verreken~g met een bepaald percentage van het inkomen bij 
de heffing van de inkomstenbelasting. 

Huisvestings- en huurbeleid / 
EEN van de wezenlijkste vrij

heden van de mens is, dat 
zijn woning een echt "thuis" 
voor hem is. Ook de woonomge
ving moet zodanig zijn, dat de 
mens zijn persoonlijkheid kan 
ontplooien, te beginnen met bet 
spelende kind. Dat stelt hoge 
eisen aan het volkshuisvestings
beleid en kost veel geld. Daarom 
zal de volkshuisvesting de inten
sieve zorg van de overheid eisen, 
maar mag daarnaast van de 
burger met zijn eigen verant
woordelijkheid worden verlangd, 
dat hij een redelijk deel van zijn 
komen besteedt aan zijn huis
vesting. 

In beginsel moet iedereen 
voor met overheidssteun ge
bouwde woningen de buur beta
len die overeenkomt met de vol
ledige stichtingskosten en in de 
vrije sector de normale markt
waarde. Het is onjuist de huur
politiek te gebruiken om tot 
herverdeling van het nationaal 
inkomen te geraken. Wie niet in 
staat is een huur op kostprijsba
sis te betalen, heeft recht op een 
persoonlijke tegemoetkoming uit 
de overheidskas. 

De manier waarop wordt ge
woond: prettig of naar, wel of 
geen last van buren, wel of geen 
mogelijkheid tot ontspanning i.S 

in sterke mate bepalend voor de 
welzijns._beleving. Dit geldt niet 
alleen voor de mensen indivi
dueel, maar ook voor een groep, 
buurt of zelfs stad. Zo zullen 
slechte woonbuurten naast de el
lende, die zij de bewoners bezor
gen' ook het totale welzijn van 
de stad ongunstig beïnvloeden. 
Kinderen die in een ongeschikte 
woonsituatie moeten opgroeien, 
krijgen niet dezelfde ont
plooiingskansen als kinderen, 
die wêl goed wonen. Daarom 
moet de kwaliteit van de wo
ningbouw zorgvuldig in het oog 
worden gehouden. 

De overheidsbemoeiing mag 

niet ontwaarden in betuttelarij. 
Er moet een behoorlijke speel
ruimte overblijven voor de in
breng van de zijde van de bur
ger zelf die een eigen verant
woordelijkheid draagt. Werkelij
ke inspraak in bestehunings
plannen en woningindeling moet 
mogelijk zijn. 

Juist omdat het eigen huis de 
mens het meest betrekt bij zijn 
woonsituatie en zijn verant
woordelijkheidsbesef prikkelt, 
zal stimulering van het eigen 
woonbezit een wezenlijk deel 
van een liberaal volkshuisves
tingsbeleid zijn. 

weinig provocerende wijze, dat 
geen rechtstreekse confrontaties 
met min of meer even sterke 
landen ontstaan. Rusland zal 
trachten West-Europa in de eer
ste plaats als machtsfactor uit 
te schakelen en in de tweede 
plaats aan zich dienstbaar te 
maken ter wille van de eigen 
Russische zelfhandhaving tegen
over China en de Verenigde Sta
ten, d.w.z. Europa, inclusief Ne-

Men behoeft niet de gedachte 
te aanvaarden, dat de Verenigde 
Staten altijd aan hun eigen be
langen voorbij zien of immers 
het politieke en morele gelijk 
aan hun kant hebben om bij de 
voortdurende eigen positiekeuze 
steeds rekening te houden met 
de inzichten en belangen van de 
VS. De capaciteit van dit land 
immers om als mede-hegemoon 

van dit Liberale Manifest kunnen belangstellenden 

verkrijgen bij het algemeen secretariaat van de VVD, 

Koninginnegracht 57 te Den Haag (tel. 070-604803). 

te blijven optreden, is immers in .:.·------------------..;. __________ _. 

TV en andere massamedia kun· 
nen bij de opvoeding en ondm·· 
wijs een rol bij uitstek S1Jelen. 



"'TEEL leefbaarheidsvraagstuk
l' ken (milieuvervuiling, de wo

ningnood, verkeerscongestie, 
grondstoffenschaarste en maat
schappelijke vervreemding) zijn 
een gevolg van de toeneming 
van de bevolking. De mieren
staat, die onafwendbaar op ons 
afkomt bij een voortzetting van 
de huidige bevolkingsgroei, wil
len wij niet zien ontstaan. Lie
ver een maatschappij met 10 
miljoen mensen, waarin voldoen
de ruimte voor een ieder zal 
zijn, dan een 'land met 18 mil
joen mensen, voor wie het ge
voel ;~ich vrij te kunnen bewe
gen "'" ontplooien niet zal zijn 
wegg,.legd. 

Daarom, en opdat de bepaling 
van de gezinsgrootte uitsluitend 
de verantwoordelijkheid van de 
ouders kan blijven moet de 
overheid gebruik maken van de 
haar ten dienste staande instru
menten om de bevolkingstoane
ming af te remmen. Tot deze 
instrumenten rekenen wij: 

e Voorlichting over de bevol
kingsproblematiek in het alge
meen en over de mogelijkheden 
tot beperking van het kindertal 
in het bijzonder. 

e Het vereenvoudigen van de 
mogelijkheid tot vrijwillige ste-

Milieubeheer 
De ontplooiing van elke bur

J;'er wordt in belangrijke 
mate mede bepaald door ile 
kwaliteit van het leefmilieu. Het 
tot stand brengen van een goed 
leefmilieu is de individuele en 
collectieve verantwoordelijk
heid van alle burgers. Een har
monisch samenspel tussen de 
mens en zijn omgeving, én tus
sen de onderdelen van die omge
ving is noodzakelijk. 

Iedere burger heeft persoon
lijk de plicht tegen alle vormen 
van milieuverontreiniging te 
strijden. Van belang is daarom 
objectieve voorlichting over het 
vraagstuk. Deze persoonlijke 
verantwoordelijkheid houdt te
vens in, dat een handelen in 
strijd met de plicht van de bur
ger zijn leefomgeving schoon te 
houden, hem onderhevig zal 
doen ZJijn aan strenge boetes. 
Een sluitend systeem van straf
bepalingen is daartoe een vereis
te. 

Industriële produktie is onmis
baar voor de verlangde wel
vaartsvoorzieningen. Economi
sche groei is essentieel om zelfs 
op het huidige peil van onze 
voorzieningen tegemoet te ko
men aan de eisen, die door de 
voorlopig nog te verwachten be
volkingsrroei zullen worden ge
steld, zonder dat de huidige be
staanszekerheid daarbij wordt 
aang.,tast. 

Ook de noodzaak om de zwak
keren in de maatschappij betere 
bestaansmogelijkheden te bie
den, en de wens meer en betere 
individuele en collectieve voor
zieningen tot stand te brengen 
-anders gezegd: per hoofd van 
de bevolking het bestaansniveau 
te verbeteren - maakt econo
mische groei essentieel. Men 
moet zich echter realiseren, dat 
de vrije tijd, welke gebruikt kan 
worden voor geestelijke ontwik
keling, cultuur, sport en recrea
tie ook een vorm van welvaarts
.stijging is. 

Het is onjuist om een tegen
stelling te zien tussen milieube
scherming en economische 
groei; het probleem ligt in de 
prioriteitenkeuze bij de vervul
ling van individuele en collectie
ve behoeften. Het meer centraal 
stellen van een schoon leefmilieu 
is alleen effectief als een deel 
van de vooruitgang in welvaart 
hiertoe wordt aangewend. Dit 
betekent de aanwending van een 
deel van de economische groei 
ten behoeve van het leefklimaat. 
De kosten zullen via het norma
le prijsmechanisme en via spe
ciale heffingen moeten worden 
opgebracht. 

Noodzakelijk is een nationaal 
milieubeleid, als onderdeel van 
het totale regeringsbeleid, en 
uitgevoerd in goed samenspel 
met ·alle betrokkenen. Bij het 
vaststellen van dit beleid dient 
rekening te worden gehouden 
met de repercussies op de overi
ge onderdelen van het over
heidsbeleid (sociaal-economisch 
beleid, regionaal beleid, werkge
legenheidsbeleid, etc) en omge
keerd. Bij de ruimtelijke orde
ning dienen grenswaarden voor 
alle vormen van mllleuverontre,i
niging en milieubederf als dwin
gende randvoorwaarden te wor
den opgenomen. 

De overheid moet een sluitend 
stelsel van milieuwetgeving tot 
stand brengen, waarbij zowel de 
specifieke milieuwetten, als ook 
de wetten op grond waarvan mi
lieubederf en -verontreiniging 
mede kunnen worden bestreden, 
met elkaar in overeenstemming 
worden gebracht. De'ze wetge
ving zal richtlijnen moeten be
vatten zowel voor het bestrijden 
en voorkomen van verontreini
ging als voor het terugdringen 
van verontreinigingen. 

De grenswaarden zullen, naast 
absolute verboden voor veront
reinigingen die onder alle om-

rilisatie en van het verkrijgen 
van anti-conceptionele middelen. 

e Geleidelijke afschaffing van 
de kinderbijslag en beperking 
van de kinderaftrek. 

e Uiteindelij'ke afschaffing van 
het verschil in belastingheffing 
tussen vrijgezellen en gehuwden. 

e Vermindering van de behoef
te aan immigratie. Het onge
schoolde of minder prettige 
werk kan ook voor Nederlan
ders aantrekkelijker worden ge
maakt door betere werkmetho
den, een in verhouding tot ander 
werk hogere beloning of kortere 
werktijd. 

standigheden onaanvaardbaar 
zijn, moeten aangeven welke 
verontreinigingen onder wel!;e 
omstandigheden wel aanvaard
baar zijn. Zlj zullen per regio 
verschillend kunnen zijn, mogen 
echter noch door autonome ont
wikkelingen noch door beleids
beslissingen overschreden wor
den. 

De industrie zal haar beleid 
erop richten de ongewenste 

neveneffecten van haar activi
teiten tot een aanvaardbaar mi
nimum te beperken. ZiJ zal ver
slag qltbrengen over de wijze 
waarop de grondstoffenstroom 
binnen de Industrie wordt be
heerd. De ontwikkellog van mi
lieuvriendelijke processen en 
prodokten (schone' industrie) 
dient te worden bevorderd, even
als de mogelijkheid om afval
stoffen weer in de kringloop op 
te nemen (kringloopeconomie). 

De overheld dient de toepas
sing van technologische vernieu
wingen, die tot verscherping van 
het milieuprobleem lelden, te 
verhinderen. ~j heed bovendien 
een belangrijke taak bij de her
bezinning op consumptie, pro
duktie en grondstoffengebruik. 
Het verschil tussen nationaal 
produkt en nationaal nut kan 
worden weggenomen door de 
consequenties van schaarste aan 
milieugoederen en grondstoffen 
via een stelsel van heffingen en 
subsidies tot uitdrukking te Ia
ten komen In het prijsvormlngs
proces. 

Milieubederf · en -vervuiling 
kennen geen grenzen; verschil
lende economische en sociale si
tuaties kunnen bij dezelfde uit
gangspunten in verschillende 
landen toch leiden tot verschil
lende milieumaatregelèn. Inter
nationale harmonisatie van 
maatregelen - vooral binnen de 
EEG - is essentieel voor een 
doeltreffend milieubeleid . 

mijn en het onder andere met 
behulp van bestemmlngsvoor
schriften vorm geven aan het 
doel van de ruimtelijke orde
ning: de woningbouw, de 
werkgelegenhtJid, het verkeer 
en de recreatie zo op elkaar af 
te stemmen en te Integreren, 
dat het functioneren van JJ,et 
geheel de kwaliteit van de on
derdelen verhoogt. 

I 

De nationale overheid zal 
àaartoe, meer dan tot nu toe 
het geval is geweest, met dui
delijke richtlijnen en aanwij
zingen moeten werken, die door 
de provincies resp. de gewes
ten en door de gemeenten wor
den omgezet in streek- en be
stemmingsplannen. Hierbij 
past, dat de overheid een ont-

eigeningsgrondslag reeds moet 
kunnen ontlenen aan een veel 
globaler bestemmingsplan dan 
nu is vereist. Mede hierdoor 
kan een aanzienlijke ve~snel
llng in de procedures worden 
aangebracht. Hierdoor wordt 
bovendien een verbetering van 
de plannen bereikt omdat in 
het uitvoeringsstadium met 
veel recenter gedetailleerde 
plannen kan worden gewerkt 
dan thans. 

Hiervan kan ook een gunsti· 
ge invloed worden verwacht op 
de zeer noodzakelijke bevorde
ring van de stadsvernieuwing. 
Door doeltreffender organisa
tie, vereenvoudiging van de 
procedures en onder meer het 

invoeren van een gedoogplicht 
voor eigenaren tegen volledige 
schadevergoeding kan aan de 
betrokkenheid van de bewo
ners bij de verbeteringen en 
ingrepen in de eigen wijk be
ter vorm worden gegeven. 
Geïntegreerd onderdeel van 
de stadsvernieuwing dient te 
zijn het verbeteren van de be
reikbaarheid van de binnenste
den, door bij de. schaal van de 
regio passend openbaar ver
voer. 

Hernieuwde studie over het 
functioneren van de randstad 
en van de overige delen van 
Nederland is noodzakel1jk, 
waarbij het in beter verband 
met elkaar brengen van de 

tuurgebieden door de aanleg 
van wegen en door de sub-ur
banisatie tegen te gaan. Stilte
gebieden moeten worden be
schermd (wees wijs ·met de 
Waddenzee!), gebieden voor 
massa-recrea~e moeten zo ver 
mogelijk de stedelijke agglo· 
roeratles penetreren en in de 
wijk en bij de woning moet 
bruikbaar groen zijn. 

Gezien de geografische lig
ging van ons land aan de 
Noordzee, in de Europese ri
vierendelta, heeft Nederland de 
ka:ris gekregen een verkeers
en vervoersfunctie in Europa 
te vervullen. Beleidsbeslissin
gen ten aanzien van het zeeha
venbeleld, het luchthavenbe
leid, het spoorwegbeleid en het 

verheld over ons lan:d, welke 
slechts tot stand kan worden 
gebracht door venichillen In 
salariëring gevoegd bij ver
schillen in de grondprijs tot 
hun recht te laten ko~. Wij 
betreuren de houding van de 
vakbeweging, die door het 
voorstaan van loonniVIllering 
een harmonische spreidwg van 
economische activititeit<en m 
ons land is tegengegaan. 

De overheid moet . deze sp~ei
dlng stimuleren, doch het be
drijf moet de vrijheid gelaten 
worden zich te vestigen op de 
plaats van zijn keuze. Binnen 
de regio moet de aàdus ge
spreide economische activiteit 
worden gebundeld in groei
polen. 



mate zij zichzelf zorgvuldiger actieve kunstenaars. Er wordt altijd uiter~kostbaar blijven----~-""':'" a-...,.e• ......... ., ~ 
van milieubedreigende produktie meer geproduceerd, meer uit ge- grondstoffen te betrekken van kunnen \ erdragen. 
onthoudt. Zij dient zich ertoe te vonden. Toch stelt de politiek de alternatieve hemellichamen. 
b oude vragen. Toch. bestaat men Dichterbij valt stellig meer en 

eperken het par1;1culnere be- het liberalen van conservatisme goedkoper te halen. In en onder 
drijfsleven beslissing te doen ne- te betichten, als zij de oude ant- de diepzee bij voovb.eeld. Het 
men, die ook macro-economisch woorden op die oude vragen niet groeiende bewustzijn van toe-
verantwoord zijn. zo mobiliseert voor lief nemen. ko_mstige sc~ars!e z~ via het 

d k d 
. d' "k prijsmechanisme msp1reren tot 

men e uneen vmmgnJ- .. . . k . . . . WIJ clarmen mtegendeel min- zoe en naar nog onbekende 
he1d van d1t bedriJfsleven het d t'ef t 1 d 1 voorraden, naar vervangende 
best. Maar om dit te doen en om er con_serva 1 e z jn an ve e materialen en energiebronnen. 

confessionelen en zeker dan de Nieuw is slechts het besef, dat 
socialisten, omdat ons geen al dit zoeken waarschijnlijk niet 
maatschappijbeeld voor ogen voldoende resultaat zal opleve
staat dat in het verleden ren om het verwachte bevol-

de complexe gevolgen van de 
eigen besluiten te kunnen over
zien, moet de overheid haar hui-
ver voor de technologie kunnen . ' d W" ill kingstal te onderhouden. Let 

IS gevorm · IJ w en een gro- wel: het besef is nieuw, niet de 
overwinnen. 

Een wetenschappelijke raad 
voor het overheidsbeleid kan hel
pen de beschikbare technieken 

Blijven we de toekomst in eigen 
Zand zoeken? Of voelen we ons 
genoopt te emigreren? 

tere mate van vrijheid juist om- gevreesde toestand. In de ge
dat daardoor meer krachten ter schiedenis heeft de soort zich 
beschikking komen voor . ver- herhaaldelijk schokgewijs aan 
nieuwing. 

Internationaal 

ELDERS in de wereld ver
dragen vele volkeren intus

sen wél een geringe welvaart. 
Omdat zij· het nooit beter heb
ben gehad. En het gaat niet aan 
dit probleem a1 te doen met de 
opmerking, da.t zij dan maar be
ter voor zichzelf hadden moeten 
zorgen. Het liberale beginsel 
va.n vrijheid en gelijke kansen 
zou geen beginsel zijn, a.ls het 
niet tegenover de gehele wereld 
gold. Het grootste deel va.n de 
mensheid kent noch vrijheid 
noch gelijke kansen. Wij zouden 

voortduring in ze warm te h~ 
den. 

Dit alles betekent, dat wij 
Amerika zullen moeten steunen. 
Het heeft - niet zonder over
moed - de taak op zich geno
men de wereld in het gareel te 
houden, toen wij nog te arm wa
ren om daarvoor niet dankbaar 
te zijn. Zijn doelstelling is be
scheidener geworden (machts- 11 

evenwicht in stede van -over
wicht). Maar ook daarmee heeft 
het moeite, omdat zijn interne 
problemen hardnekkiger blijken 
dan werd voorzien. Het \'Taagt 
nu terecht van het welvarende 
Europa, dat het zorgt voor de 
conventionele component van de 
eigen verdediging. Al wordt ook 

vmtSianu ·'VD.It · ae ·DRm ---emJW 

goed was, doch in het Europa. 
G"eiite6iiSCUBp. I"iog Z1JU WIJ iie't , u •»• 
voornaamste havengebied van Niettemin: duur zal het zijn. 

Verwachtingspatroon 

'f"och Is ons politieke bestel zo 
.L ingericht, da.t het ongelooflijk 
moeiliJk blijkt bestaande collec
tieve voorzieningen te verminde
ren, naarmate de stijgende wel
va.art zulks sociaal mogelijk 
maakt. Toch neemt de consump
tie toe. Toch willen wij volledige 
werkgelegenheid, wa.a.rtoe be
sparingen op lange termijn ''oor 
investeringen nodig zijn. Toch 
willen wij van de inflatie a.f, die 
in ha.a.r huidige tempo een ratio
nele inzet van de beschikbare 
middelen onmogelijk maakt. Het 
k~~oP niet a.Hema.a.l tegelijk. Het 
wordt tijd, da.t wij inzien, dat 
onze doelstellingen economisch 
niet met elkaar te verenigen 
zijn. 

De ·hierboven uilteengezette 
staatkundige wenselijkheden 
moeten het ons mogelijk maken 
prioriteiten te stellen. Wij lilOe
ten durven uitspreken, wat niet 
meer hoeft, wat kan worden uit
gesteld, wat meteen nodig is. 
Zeker is echter, dat wij het 
daarover niet eens zullen wor
den, als wij economische groei 
gaan veroordelen. 

Inflatie kan worden gedefi
nieerd als de neurose van een 
maatschappij waarvan het ver
wachtingspatroon geen basis 
vindt in de realiteit. Wij weten, 
wat er theoretisch allemaal kan 
en vinden daarom, dat het ook 
maar meteen moet. Voor en na 
het onaangename wereldnieuws 
confronteert de STER ons met 
een afgesloten wereldje van za
lig consumeren. Actiegroepen 
presenteren de ene gemakkelijke 
deeloplossing na de andere. En 
het gaat al jaren steeds beter. 

Wij raken daardoor al te snel 
teleurgesteld, als de voortiltgang 
eens stagneert en de heUstoe
stand toch uitblijft. Zoals de 
scheielsrechter de schuld krijgt 
als Ajax een keer niet wint, zo 
krijgt Wiegel het op zijn brood 
als wij niet allemaal gelukkig 
worden. Het moet toch aan 
iemand liggen ? Een sinistere 
samenzwering van het establish
ment wordt gemakkelijk veron
dersteld. Als dit establishment 
gefaald heeft, dan hoogstens 

hierin, dat het te laat heeft be
seft, hoezeer de democratie het 
nodig maakte mondige mensen 
met de werkelijkheid te confron
teren. 

Nader tot U 

Wij libera.len beloven geen 
heilstaat. Wij zijn ons 

daarvoor te zeer bewust van het 
menselijk tekort. Het werkeliJke 
idealisme zien wij in het stapje 
voor stapje verbeteren van de 
wereld, ondanks teleurstellingen, 
ondanks beperkte middelen. Wij 
menen, da.t dit in overeenstem
ming is met de ethiek, die a.a.n 
onze maa.tscha.ppij ten grond
slag ligt. 

Als de confessionele partijen 
stellen, dat zij het Evangelie als 
uitdaging en inspiratie willen 
aanvaarden, dan antwoorden 
wij: Doen wij dat in de ethische 
zin, waarop het hier aankomt, 
niet allemaal ? Als wij onze visie 
vergelijken met die van DS'70, 
dan vragen wij: Wat is er zo 
essentieel anders, dat samenwer
king uitsluit? Als 0'66 de 
staatsinrichting wil hervormen 
en een pragmatische aanpak 
voorstaat, dan is onze reactie: 
Heeft uw pragmatisme dan geen 
ideële basis en verschilt die zo 
van de onze? 

Wij hebben nu gezegd, wat 
wij willen. Wat de achtergrond 
is van ons politi~ke handelen. 
Wie met ons op die grondslag 
wil samenwerken, is welkom 
voor een gesprek. Of hij nu 
werkgever is of werknemer (de 
meeste liberalen zijn dit laat
ste), middenstander of beoefena
ren van een vrij beroep, kunste
naar of wetenschapsman, huis
vrouw, pastoor of dominee, stu
dent of wat dan ook. Niet uw 
functie bepaalt uw politieke in
zichten, al willen sommigen ons 
dat - met Marx - doen gelo
ven. Uw zin in het leven is be
palend. Optimisten aller beroe
pen verenigt u, gij hebt niets te 
verliezen dan de u aangeprate 
wanhoop. 



. 
liberalen conservatief. Wij ken
nen geen ander middel om de 
richting te bepalen. Wij hebben 
niet het monopolie, noch kunnen 
wij ons erop voorstaan het altijd 
perfect te hebben gebruikt. Wij 
hebben het ook wel eens te ex
clusief op economisch terrein be
nut. 

Ons kompas 
Wij menen echter, dat in deze 

tijd juist dit kompas harder no
dig is dan ooit. Dat deze maat
schappij aan niets zoveel be
hoefte heeft als aan een flinke 
scheut liberalisme. Bestrijding 
van de milieuvervuiling is zin
loos, als er niets wordt gedaan 
aan de maatschappelijke vervni
Hng, die schuilt in de verdoeze
ling van de mens en zijn of haar 
verantwoordelijkheden. En daar 
zijn wij - onbedoeld - wel 
mee bezig. 

Wat te doen? Terug kunnen 
wij niet. In die zin zijn wij libe
ralen niet conservatief. Wij kun
nen onmogelijk doen, alsof de 
computer, de auto, het verkeers
licht, de <televisie, de pil, de bij
stand, de atoomcentrale niet zijn 
uitgevonden. Het zijn trouwens 
maar hulpmiddelen in de strijd 
om het bestaan. Die strijd blijft. 
Laten wij de hulpmiddelen maar 
niet wegwerpen, omdat men er 
ook kwaad mee kan. Kinder
sterfte en bij kaarslicht kwar
tetten is ook niet alles. 

Laten wij vooral ook niet 
doen, alsof wij de democratie 
kunnen missen. Al werkt zij 
niet zo best, al lijkt zij soms 
meer op tot regel verheven af
gunst. Dat komt doordat zij on
overzichtelijk is geworden om 
de rede aan te spreken, zodat 
het instinct van de verontwaar
digde groep een kans krijgt. 
Ons kompas wijst naar de over
zichtelijke democratie. 

Het is echter een misverstand, 
dat de democratische controle 
de overheid het recht geeft in te 
grijpen in de persoonlijke le
venssfeer. Omdat wij mogen 
stemmen, mag de overheid nog 
geen privé-informatie in compu
ters stoppen en ons niet voor
schrijven wie ons via de televi
sie mag benaderen, onder we<ll{e 
omstandigheden wij abortus 
provocatus mogen laten plegen, 
welke politieke ideeën onze kin
deren moeten koesteren; als 
leerkrachten, die nu van pedago
gische academies komen, 
voorlichting op dit punt nodig 
achten, mogen zij bedenken, dat 
zij niet zijn aangesteld om de 
ideeën van bepaalde minderhe
den te verkondigen. 

Grondrechten 

Het zou goed zijn als de grond
rechten steviger werden 

verankerd. Als het recht van be
roep op overheidsbeslissingen 
duldeUJk gestalte werd gegeven. 

gen? Niet onze 14 of 16 minis
ters. Niet onze 225 Kamerleden. 
Niet de "200 van Mertens." Niet 
de ambtenaren, al worden zij 
gezien hun invloed op de be
leidsvoorbereiding met enig 
recht als de vierde macht aan
geduid. Niet de Sociaal-Econo
mische Raad, al zijn politici 
bang een daar bereikt compro
mis politiek te negeren. Ook niet 
de werknemersvertegenwoordi
gers in die Raad alleen, al ver
zet de vakbeweging zich vaak 
met succes tegen de wil van de 
politieke meerderheid en al meet 
zij zich als pressiegroep van een 
minderheid onder de werkne
mers politieke macht aan. 

Geen van deze groepen oefent 
op zichzelf de uitvoerende of de 
wetgevende macht uit. Maar zij 
hebben er alle deel aan. Het 
klassieke schema van de trias 
politica, van de scheiding der 
machten, werkt niet meer. De 
grens tussen de particuliere en 
de publieke sector vervaagt. De 
overheid bemoeit zich steeds 
meer met ons. Maar het wordt 
steeds moeilijker vast te stellen 
aan wie of wat wij in concrete 
gevallen die bemoeienis danken 
of te wijten hebben. Openbaar
heid helpt op dat punt wel iets. 
Maar als het besluitvormings
proces niet helder is, wordt het 
dat door openbaarmaking niet 
vanzelf wel. Inspraak kan dan 
niet meer zijn dan detailkritiek, 
vaak nog gericht aan het ver
keerde adres. Een zoethoudertje 
dus, geen fundamentele verbete
ring. 

Hoe is het zover gekomen? 
Wij geloven, dat er - na 

alle discussie die daarover de 
laatste jaren in ons land is ge
voerd - concrete oorzaken zijn 
aan te wijzen: 

e De partijstructuur is vol
strekt verouderd. 

e De inflatie - op zichzelf al 
een gevolg van de machteloos
heid van de overheid - scheen 
het mogelijk te maken de finan
ciële gevolgen van politieke be
sluiten te negeren. 

e Het bewind werd gevoerd 
door een generatie, die was ge
tekend door de angst voor een 
herhaling van de economische 
crisis van de jaren dertig. 

e De snelheid, waarmee de 
maatschappij verandert, en de 
ingewikkeldheid van de proble
men nopen tot het invoeren van 
nieuwe beslissingstechnieken, 
maar op dit punt loopt de over
heid achter. 

Aan elk van deze oorzaken is 
iets te doen. En - wat belang
rijker is - er is op zodanige 
wijze iets aan te doen, dat ons 
land voor zelfbewuste mensen 
weer leefbaar wordt. 

eeroen vele 
groepen met uiteenlopende 

godsdienstige levensovertuiging 
lang naast elkaar. Niet mét el
kaar, doch naast elkaar. De 
tweede wereldoorlog scheen 
daaraan iets te hebben veran
derd, Maar nog nà de oorlog 
verzetten socialistische gemeen
teraadsleden zich tegen faculta
tieve catechisatie op openbare 
scholen. Wij hebben het bis
schoppelijke mandement beleefd. 
De omroep is verzuild hersteld. 

Het partijstelsel was de weer
slag van dit alles. Levensover
tuigingen hadden haar politieke 
organisaties. De toppen van de 
zuilen maakten de dienst uit. Zij 
konden op hun percentage kie
zers rekenen, kenden hun aan
deel in de macht en zorgden met 
relatief verdraagzame compro
missen voor de regeerbaarheid 
van het land. 

Dat was belangrijk. Zij moch
ten zich erop voorstaan een ein
de te hebben gemaakt aan de 
schoolstrijd. Zij mogen erop bo
gen, dat Nederland_ niet de heil
loze weg is opgegaan van 
Noord-Ierland. Maar tegen de 
vele politieke problemen van
vandaag, waar geloof of onge
loof niets mee te maken heeft, is 
het systeem niet langer opge-

Inflatie· 
~ondermijnt 

het bestuur 

De geldontwaarding is een van 
de kwalijkste gevolgen van 

de ondnidelijkheid van het be
stuur. Dat is bekend. Vaak 
wordt echter vergeten, dat de 
inflatie ook een zeer belangrijke 
bijdrage heeft geleverd tot be
stuurlijke mistvorming. Via de 
progressie in de belastingen 
heeft zij geleid tot een stilzwij
gende belastingverhoging. Het 
was daardoor mogelijk 11llerlei 
dure maatregelen te nemen zon
der deze financieel te verant
woorden, althans zonder de kie
zers te hoeven zeggen: dit kost 
u zo veel, wilt u dat? De infla
tiecorrectie ("het stokpaard van 
de VVD") was dan ook op zich
zelf geen belastingverlaging, 
maar een poging het automatis
me van de verhoging te breken 
en zo de financiële moraal te 
herstellen. Het is merkwaardig, 
dat d€1 zogeheten progressieve 
partijen de mond vol hebben van 
duidelijkheid, doch deze concrete 
duidelijkheid thans verwerpen. 

Parlementen zijn ontstaan als 
wakers. Zij moesten ervoor zor
gen dat de burgers, niet "tailla-

wassen. Het is goea voor een 
gemeenteraad, misschien nog 
voor een land, dat achter veilige 
politieke en economische gren
zen betrekkelijk geïsoleerd kan 
leven. 

Maar voor een land, dat zich 
niet wil onttrekken aan zijn me
deverantwoordelijkheid voor 
VN, ontwikkelingshulp, NAVO, 
EEG, monetaire problemen en 
dat zich daarmee niet kan ont-', 
trekken aan de versnelde maat
schappelijke evolutie, is het te 
traag. Gedetailleerde regeerak
koorden als compromissen tus
sen vier of vijf partijen werken 
verstarrend. De sociologische 
basis is bovendien aan het sys
teem ontvallen., En vooral: de 
mondiger geworden burger kan 
zich er niet bij neerleggen, dat 
politici na de verkiezingen uit
maken, wat er met zijn stem 
gebeurt. 

De verevening van allerlei 
wensen tot een mogelijk beleid 
zal vóór de verkiezingen moeten 
geschieden. Door een groep poli
tici, die te zamen voor dat beleid 
een meerderheid kunnen verwer
ven en het dan ook kunnen uit
voeren. In concurrentie met een 
andere groep, tot wie teleurge
stelden zich kunnen wenden.· De 

bie et corvéable à merci" 
worden, in rond Hollands : niet 
konden worden uitgeknepen als 
citroenen. Nu zijn parlementen 
zelf citroenpersen gewor4en 
zonder het te beseffen. Zij delen 
graag sap un en behoeven ~eh 
niet meer zo druk te maken 
over de vraag, waar dat sap 
vandaan komt. Het wordt tijd, 
dat zij zich op dit punt verl\Jlt
woordelijker gaan gedragen. 

Dit geldt vooral voor ons land. 
Hier heeft de automatische be
lastingverhoging via het afwen
telingsproces de inflatie op haar 
beurt in ruime mate bevorderd. 
In zo ruime mate, dat zij ook 
voor de overheid onvoordelig 
wordt. De wtgaven stijgen auto
noom sneller dan de inkomsten. 

de kiezers kreeg, minder neiging 
zal hebben beslissingen over te 
laten aan andere organen, zoals 
de SER, Dat zij ook over meer 
gezag zal beschikken om pres
siegroepen te weerstaan, die om 
der wille van een deelbelang 
haar gehele beleid op losse 
schroeven willen zetten. 

Een bezwaar zou kunnen zijn, 
dat de Kamermeerderheid voor 
vier jaar aan de regering zou 
zijn gebonden en de Kamer 
wetsvoorstellen daardoor moei
lijk kon afwijzen. Dat bezwaar 
is echter niet zo groot, als het 
op het eerste gezicht lijkt. Als 
mèt de wetsontwerpen ook de 
achtergrondinformatie, waaruit• 
de alternatieven blijken, aan de 
Kamer wordt verstrekt en ook 
de oppositie daardoor redelijk 
bewerktuigd de regering voor het 
front van de kiezers op de proef 
kan stellen, wordt de parlemen
taire meerderheid zich al gauw 
bewust van haar eigen verant
woordelijkheid. Zij moet er im
mers voor zorgen, dat haar kan
sen meerderheid te blijven niet 
worden verkleind door het optre
den van het kabinet. Ook al zijn 
regering en Kamermeerderheid 
het in beginsel eens, de laatste 
vertegenwoordigt toch mede het 
volk tegenover de Kroon. 

Bovendien blijkt, dat de kosten 
van allerlei maatregelen op lan
ge ,termijn vaak slecht zijn ge
raamd. Verre onderschat name
lijk. 

Het zou daarom goed zijn, als 
de grondwettelijke verplichting 
werd ingevoerd naast de jaar
lijkse begroting een voortschrij
dende begroting voor bijvoor
beeld een periode van vijf jaar 
in te dienen en elk wettelijk 
voorstel vergezeld te doen gaan 
van een kostenraming voor een 
zelfde periode en een dekkings
plan. Het is duidelijk, dat een 
dergelijke voortschrijdende be
groting dwingt tot de al zo lang 
gewenste doorlichting van de 
overheidsuitgaven. 

dus voor de hand liggen, dat het 
aandeel van deze voorzieningen 
in het nationaal inkomen daalde 
naarmate de reële lonen stegen. 

Dat sommige geleidelijk wer
den afgeschaft (kinderbijslag 
b.v.) andere tegen kostprijs ter 
beschikking werden gesteld. Wij 
menen, dat alle inkomens (ook 
de hierboven genoemde over
drachtsinkomens) hoog genoeg 
moeten zijn om de noodzakelij
ke levensbehoeften 'te dekken. 
Wij zien liever, dat de overheid 
zorgt voor mensen in nood, dan 
dat zij zorgt voor zaken, waar
van ook welvarenden profijt 
hebben. Doet zij het eerste naar 
behoren - en dat is een liberaal 
uitgangspunt - dan ontvalt het 
socale argument aan het laat
ste. En andere argumenten 
overtuigen ons niet. Wij geloven 
niet, dat het collectief in begin
sel beter voor de mensen kan 
zorgen dan de !flensen, zelf. 
Evenmin zien wij \n, dat' langs 
deze versluierde weg de verde
ling van de welvaart zou moeten 
worden gecorrigeerd. 

Saamhorigheid met hen, die 
niet kunnen werken, is namelijk 
een ander vraagstuk dan verde
ling van de welvaart onder de 
werkenden. 

Al wordt ook in dat geval het 
woord "sociaal" gebruikt.- Angst 
heeft ons allen bij die verdeling 
eerst te conservatief doen zijn 
ten aanzien van de lonen. Met 
als onbedoeld gevolg: Loonex
plosies. En met als neveneffect: 
ondermijning van het gezag van 
de vakbeweging tegenover haar 
achterban. Angst voor actie
groepen doet ons nu naar de an
dere kant doorslaan. Wij hebben 
belang bij een sterke en daar
door verantwoordelijke vakbewe
ging, waarmee een reëel ge
sprek kan worden gevoerd over 
de welvaartsverdeling via lonen 
en salarissen (en niet over poli
tieke beslissingen, die niet tot 
haar bevoegdheid' behoren). 

Bij dit gesprek mag overigens 
niet voetstoots worden aangeno
men, dat de meeste mensen ni
vellering wensen. Inderdaad zul
len weinigen "iets afwijzen, dat 
hun in de schoot wordt gewor
pen. Maar staat het vast, dat de 
man zonder ambities, die zich 
net voldoende wil inspannen om 
in zijn levensonderhoud te voor
zien en verder van zijn televisie 
wil genieten, inderdaad niet wil, 
dat de man die zijn levensver
vulling ziet in zijn werk, daar
voor een hogere beloning ont
vangt ? Mensen zijn niet gelijk 
en willen dat ook niet zijn. 

Onderwijs! 

L iberalen zijn er niet op uit 
een bepaald menstype te 

creëren.Wij vinden, dat ieder
een naar prestatie moet worden 
beloond. Daarbij moet worden 
voorkomen, dat monopolieposi
ties op de arbeidsmarkt die be
loning vervalsen. En vooral vin-

concipiëren- van verk1ezmgsprogramma s 
Nadat de publikatie van een Liberaal Manifest in de laatst
gehouden jaarlijkse algemene vergadering van de partij op 
24 en 25 maart jl. te Nijmegen was aangekondigd, heeft het 
hoofdbestuur terstond de stuurgroep benoemd en mede in 
overleg met de voorzitters van de kamercentrales een proce
dure voor de totstandkoming van het Manifest bepaald. 
De oorspronkelijke bedoeling was dat het Liberaal Manifest, 
opgesteld door de stuurgroep, in de tweede helft van septem
ber onder verantwoordelijkheid van de stuurgroep zou wor
den gepubliceerd en dat daarbij tevens over de verschillende 
onderwerpen vraagpunten ter discussie in de afdelingen zou
den worden aangeboden. De afdelingen zouden dan de ge
legenheid hebben gedurende het najaar hun standpunt te 
bepalen over deze vraagpunten, waarna deze vraagpunt~n 
vervolgens in een ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan 
van de partij te houden buitengewone algemene vergadering 
zouden worden behandeld. Amendering en aanvulling, zoals 
bij de vaststelling van partijprogramma's in de eigenlijke zin 
gebruikelijk en ook noodzakelij1k is, zou achterwege worden 
gelaten, omdat ook verder het Liberaal Manifest voor de 
verantwoordelijkheid van de stuurgroep zou blijven. Wel was 
het de opzet dat na de beantwoording van de vraagpunten 
door de partij, de stuurgroep met inachtneming van de door 
de buitengewone algemene vergadering van de partij te be
palen standpunten een definitieve versie van het Liberaal 
Manifest het licht zou doen zien. Hierbij zat de bedoeling 
voor dat door het Liberaal Manifest een bijdrage geleverd 
kon worden aan de zo noodzakelijke partijvernieuwing in 
Nederland, waarbij naar de mening van het hoofdbestuur 
behoefte bestond aan een liberale toekomstvisie die niet te 
zeer was gebonden aan wat men wel "de partij-top" noemt, 
maar die wel in grote lijnen de instemming genoot van de 
partij als zodani9, - dus van de algemene vergadering. 
Nadat de stuurgroep met haar werkzaamheden was aange
vangen en daarmee - gezien de beschikbare tijd - grote 
voortvarendheid betracl}tte, ontstond de Kabinetscrisis en 
werd tot tussentijdse verkiezing van een nieuwe Tweede 
Kamer besloten. Daarmede ontstond het risico dat publika
tie van het Liberaal Manifest op het oorspronkelijk geplan
de tijdstip zou worden uitgelegd als een electorale daad van 
het hoofdbestuur. Niettemin heeft het hoofdbestuur gemeend 
tot publikatie te moeten overgaan. Het hoofdbestuur wil 
hierbij echter uitdrukkelijk opmerken dat het Liberaal Mani
fest niet moet worden gezien als een verkiezingsprogram. 
De oorspronkelijke bedoeling van het stuk blijft volledig 
gehandhaafd en de inhoud van het stuk is voor verantwoor
delijkheid van de stuurgroep. Het hoofdbestuur heeft dan 
ook uitdrukkelijk ervan afgezien zich enig voorstel tot wij
ziging van de inhoud te veroorloven. Wel aanvaardt het 
hoofdbestuur de verantwoordelijkheid voor de publikatie zelf. 
De inspanning die de partij zich in de komende maanden 
moet getroosten ter voorbereiding van de verkiezingen maak
te het echter onmogelijk de voorgestelde procedure met be
trekking tot de vaststelling van een standpuntbepaling over 
vraagpunten uit te voeren. Een dergelijke follow up zal 
pas na de verkiezingen in gang gezet kunnen worden. 
Het hoofdbestuur meent dat de stuurgroep volledig erin ge
slaagd is een onafhankelijke liberale visie te ontwikkelen 
en is bijzonder verheugd dat binnen het beoogde tijdsbestek 
het Liberaal Manifest aan de partij kan worden aangeboden. 
Een geheel ander punt is, dat de partij met het oog op de 
komende verkiezingen wel behoefte heeft aari een urgentie
programma. Nu immers uitdrukkelijk is vastgesteld dat het 
Liberaal Manifest niet uit electorale overwegingen en ook 
niet met het oog op de komende verkiezingen is opgesteld 
en gepubliceerd, zal met het oog op die verkiezingen een 
ander stuk vastgesteld dienen te worden. Te dien aanzien 
heeft het hoofdbeatuur besloten dat voor de komende parle
mentaire periode in de eerste plaats van kracht blijft het 
ver:kiezingsprogram 1971-1975 "Liberalen op nieuwe we
gen", vastgesteld door een buitengewone algemene verga· 
dering van de partij op 6 februari 1971. Daarnaast zal op 
korte termijn een soort urgentieprogram worden ontworpen 

. en aan de partij worden aangeboden. De vaststelling daar
van kan in het kader van de beschikbare tijd helaas niet ge
schieden door een algemene vergadering. Het urgentiepro
gramma zal In eerste Instantie door het hoofdbestuur wor
den behandeld is een vergadering op 4 oktober a.s. Daarna 
zal het worden vaatgesteld in een openbare vergadering van 
de Partijraad, die wordt gehouden op zaterdag 21 oktober 
aanstaande. 

12 september 1972. Het hoofdbestuur 
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Socialistische kijk- op woningbouw 

door L. M. de Beer, lid van 
de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer 

De woningbouwparagraaf van het 
concept-ver·kiezingsprogram van de 
PvdA, D'66 en de PPR - "Keerpunt 
1972" geheten - is een leerzaam stuk. 
Daarom leerzaam, omdat het een goed 
inzicht verstrekt in de . socialistische 
stokpaardjes die blijkbaar nog steeds 
worden bereden. Leerzaam ook, omdat 
het wel duidelijk is dac voorzover D'66 
nog een eigen inbreng had op het stuk 
van de volkshuisvesting, deze inbreng 
nu helemaal is ondergesneeuwd. Zozeer 
zelfs, dat je je afvraagt of bij de samen
stelling van dit hoofdstuk wel een 
D'66-er aanwezig is geweest. 

Stokpaardjes 
De PAK-partners laten er geen twijfel 

over bestaan: de woningbouwpolitiek 
wordt ondergeschikt gemaak~ aan een 
verhevener doel : de herverdeling van in
komsten. Dat staat met zoveel woorden 
in de preambule en blijkt zonder meer 
uit de voorgestelde maatregelen. Zo 
moeten er jaarlijks 25.000 woningen met 
een aanvangshuur van "hoogstens f 150 
per maand" worden gebouwd, als onder
deel van een totaalprogram van 170.000 
woningen. Over garanties, dat deze wo
ningen, waar de gemeenschap uiteraard 
zware subsidies voor moet opbrengen, 
ook werkelijk aan de laagstbetaalden 
ten goede komen, wordt niet gerept. 
Evenmin over het feit, dat ongeveer 3/4 
van de huidige woningvoorraad reeds 
een huur van beneden de f 150 per 
maand bezit. 

Dat herverdeling van inkomsten 
hoofddoel is blijkt voorts heel duidelijk 
uit de voorstellen inzake de huurbelas
ting, eufemistisch ,,doorstromingshef
fing" genoemd. Deze huurbelasting zou 
moeten worden opgelegd aan "huurders 
en eigenaar-bewoners met een inkomen 
boven de welstandsgrenJ en met woon
lasten van minder dan 10 pct. van hun 
belastbaar inkomen." Met andere woor
den: of de bewoner ooit enige subsidie 
heeft genoten, speelt geen enkele rol. 
Ook zij, die indertijd wellicht met veel 
financiële inspanning een eigen huis 
zonder enige subsidie hebben gekocht, 
zouden - nu zij de vruchten van hun 
spaarzaamheid dachten te plukken -
huurbelasting ~oeten gaan betalen! 

Dat huurliberalisatie, huurharmonisa
tie en de buitenwerkingstelling van de 
Woonruimtewet volgens 't program on
gedaan moeten worden gemaakt, zal 
weinigen verbazen. Maar wie weet, dat 
de Amsterdamse wethouder H. Lam-

mers nog geen drie maanden geleden op 
een PvdA congres over wonen subject
subsidies (dus individuele huursubsidies, 
afhankelijk van het inkomen van de be
woner) "vernederend voor de betrokke
ne" vond, staat wel vreemd te kijken 
dat het program vermeldt dat de rege
ling van de individuele subsidies fors 
moet worden uitgebreid. 

Verdere socialistische stokpaardjes: 
e meer woningwetwoningen; 
e beheersing van de prijzen van onroe
rend goed; 
e verplichte deelneming in de woning
bouw door financiële instellingen; 
e aanzienlijke invloed van de overheid 
op bouw- en ontwikkelingsmaatschap
pijen; 
e voorkeur voor erfpacht boven ver
koop van grond. 

D'66 door de pomp 
Als we het Beleidsplan 1971-1975 

van D'66 vergelijken met wat nu uit de 
bus is gekomen, blijkt overduidelijk dat 
wat de woningbouwparagraaf betreft 
deze partij door de pomp is gegaan. 
Slechts op twee punten valt de invloed 
van D'66 te herkennen, en dat zijn 
eigenlijk nog maar technische zaken: de 
dynami13che kostprijshuur (een nieuwe 
methode van huurberekening, met oplo
pende annuïteiten) en landelijke uni
formering van de bouwverordeningen. 
Anderzijds: de (zij het zeer voorzichti
ge) uitspraken over afschaffing van de 
objectsubsidies, huurliberalisatie, huur
harmonisatie, om m:utr een paar princi
piële zaken te noemen, hebben de Demo
craten in "Keerpunt 1972" volledig moe
ten inslikken. 

Haalbaar? 
Hoe uitvoerig "Keerpunt 1972" ook 

moge wezen, één essentieel onderdeel 
ontbreekt - namelijk een becijfering 
van wat al die wensen wel kosten. Ook 
de woningbouwparagraaf staat bol van 
de geldeisende maatregelen; niet in het 
minst door de opvoering van het wo
ningbouwprogram tot 170.000 woningen 
in 1976 (nieuwbouw en verbetering te
zamen). De vraag rijst, of dit financieel 
wel haalbaar is. 

Maar er is nóg een drempel. De bouw 
is een arbeidsintensieve bedrijfstak en 
helaas moeten we verwachten, dat daar 
in 1976 nog geen fundamentele wijzi
ging in is gekomen; al zullen wij uiter
aard moeten blijven stre"Ven naar opvoe
ring van de efficiëncy. Wanneer onder 

Zilveren Europese Beweging 

door dr. C. Berkhouwer, 
Vice-Voorzitter van het 
Europese parlement 

De Europese Beweging bestaat vijf
entwintig jaar. Dat is meer dan een 
eenvoudige constatering, het is ook het 
bewijs dat er ondanks de inzet van ve
len nog niet is bereikt de vorming van 
een Verenigd Europa op federale, demo
cratische grondslag. Ook de VVD is 
aangesloten bij de Europese Beweging 
in Nederland zoals haar internationale 
organisatie dat is bij de Europese Bewe
ging op het internationale niveau en..het 
is verheugend te kunnen vermelden dat 
de oud-voorzitter van de Europese Be
weging, de Belg Jean Rey, de liberale 
beweging vertegenwoordigt in het inter
nationale hoofdbestuur. 

De eenwording van Europa is natuur
lijk een politieke zaak, waarvoor de 
VVD zich ook steeds heeft ingezet. Niet 
voor niets is zij ook aangesloten bij de 
Europese Beweging. 

Boven de partij-politieke strijd uit 
doet zich evemyel het probleem voor dat 
het zich verenigende Europa, zoals het 
nu reeds in de Europese Gemeenschap 
gestalte heeft gekregen, allereerst de in
stellingen tot stand zal moeten brengen, 
die een waarlijk partij-politieke strijd 
mogelijk maken. In het Europees Parle
ment, dat helaas nog steeds onvoldoende 
bevoegdheden bezit en nog steeds niet, 

· overeenkomstig Artikel 138 van het 
Verdrag van Rome, rechtstreeks is ge
kozen, hebben zich verscheidene fracties 

gevormd, waaronder de liberale groep 
een belangrijke plaats inneemt. Het is 
voor mij een bijzonder grote eer voor
zitter te mogen zijn van onze in het 
Europees Parlement vertegenwoordigde 
politieke vrienden. 

Waar het de Europese Beweging en 
zeker de Nederlandse tak om gaat, is 
dat op zo kort mogelijke termijn een 
Verenigd Europa werkelijk gestalte 
krijgt. Dat houdt in dat de Europese 
Commissie zal uitgroeien tot een werke
lijke Europese regering, niet alleen ver
antwoording verschuldigd aan een 
Europees Parlement, maar ook door de
ze instelling te benoemen en desnoods te 
ontslaan. Het gaat er de Europese Be
weging niet om te bepalen welk beleid 
het toekomstige Verenigd Europa zal 
voeren. Dat zal, naar wij hopen, een 
beleid zijn overeenkomstig de doelstel
lingen van onze nationale en internatio
nale liberale organisatie. 

In een Europa dat democratisch is, 
zal men evenwel het risico moeten dur
ven nemen dat een open beleid wordt 
gevoerd, dat in strijd is met onze libera
le opvattingen. De waarde van de demo
cratie is evenwel ver verheven boven 
interne partijpolitieke strijd. Daarom 
ook is het van belang dat er een organi
satie bestaat die te midden van de par
tij-politieke tegenstellingen onvermin
derd vecht voor de totstandkoming van 
een democratisch Europa. Het is daarbij 

deze omstandigheden 170.000 woningen 
zouden moeten worden gebouwd of ver
beterd, zou dit de aanwezigheid van 100 
à 120.000 bouwvakkers vereisen. Als wij 
hedenken dat dit aantal zich de laatste 
jaren rond de 85.000 heeft bewogen, en 
dat het totaal aantal arbeiders werk
zaam in nieuwbouw utiliteitswerken en 
woninghouw 140 à 170.000 bedraagt, 
valt snel in te zien dat dit ambitieuze 
program ofwel leidt tot grote spannin
gen op de arbeidsmarkt met alle gevol
gen als zwarte Ionen en prijsstijgingen 
van dien - ófwel een drastische struc
turele vermindering van de utiliteits
bouw noodzakelijk maakt. 

Al met al kan worden gesteld, dat de 
woningbouwparagraaf uit "Keerpunt 
1972" duidelijk genoeg is waar het gaat 
om het socialistische karakter ervan, 
maar overigens nog wél een groot 
vraagteken verdient. 

Landelijke propaganda
commissie 

In de landelijke propagandacommissie 
volgt ir. L. T. W. H. Nileland de heer G. 
R. Kraak op als vei"tegenwoord·iger van 
de Kamercentrale Drenthe. De heer 
Kraak heeft wegens vertrek naar het 
zuiden des lands het lidmaaitschap van 
de commissie moeten neerleggen. 

Het adres van de heer Niel.aind. is: 
Scheperskamp 32, Vledder. 

algemeen 
secretariaat 

Het algémeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen. secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telefoon (070) - 61 49 
11. 

van betekenis dat zij kan rekenen op de 
steun van de VVD en op allen die de 
vorming van een Europese federatie ter 
harte gaat. Het is immers volstrekt dui
delijk dat er veel problemen zijn die 
niet langer óp nationaal niveau kunnen 
worden opgelost. En daarbij behoeft 
men niet alleen te denken aan het land
bouwbeleid, de monetaire politiek en de 
bestrijding van bodem-, lucht- en water
vervuiling. 

Het gaat er ook om het dagelijks le
ven van de Europese burgers te vereen
voudigen en met name om ten spoedigste 
de grenscontrole af te schaffen. 

Helaas heeft de staatssecretaris van 
buitenlandse zaken de heer drs. Th. E. 
Westerterp, weinig hoop gegeven dat op 
korte termijn de paspoortencontrole bin
nen de Europese Gemeenschap zal wor
den afgeschaft. 

Het is mij nog steeds niet helemaal 
duidelijk waarom de technische proble
men, die er ongetwijfeld zijn, met een 
beetje politieke wil niet kunnen worden 
opgelost. Het is immers ook psycholo
gisch gezien van grote betekenis dat al
le inwoners van de lid-staten van de 
Europese Gemeenschap metterdaad de 
indruk krijgen dat zij behoren tot één 
gemeenschap van Europese naties. 

Om dit doel te bereiken mag ik de 
Europese Beweging veel succes toewen
sen in haar strijd, waarvan ieder hoopt 
dat deze zo kort mogelijk zal zijn. 
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Reacties op de driehoek 

• Geen driehoek (1} 
VVD-wethouder H. C. G. L. Polak van 

Rotterdam, wellicht schrijvend onder in
vloed van de op gemeentelijk niveau 
vaak zo voorbeeldige samenwerking 
tussen PvdA-burgemeesters en VVD
wethouders, laat in zijn "Pleidooi voor 
een driehoek" {Vrijheid en Democratie, 
18 augustus jl.) zijn gedachten de vrije 
loop over een, weliswaar op lange ter
mijn, mogelijke socialistisch-liberale 
combinatie op landelijk niveau. Hoewel 
ik, evenmin als schrijver Polak, behoef
te heb om ten eeuwigen dage de PvdA 
als "erfvijand" te beschouwen, vind ik 
het artikel op dit moment weinig oppor
tuun en niet getuigen van veel reali
teitszin. Immers: 
- Nu, vlak voor de verkiezingen, nog 
eens aankomen met een in de verre toe
komst mogelijke samenwerking met de 
partij van Van der Louw c.s. draagt 
zeker niet bij tot de zo gewenste politie
ke duidelijkheid. Vooral niet als wij 
even verder lezen en zien dat wethouder 
Polak, na eerst via een VVD-PvdA re
geringscoalitie de confessionelen uit het 
politieke veld te hebben verdreven, de 
kiezer eindelijk een politieke strijd wil 
voorleggen tussen liberalen en socialis
ten! ("Dan kan er in Nederland politiek 
worden gevoerd!") . Dus toch elkaars 
erfvijanden ? 
- De liberalen en socialisten staan voor 
wat betreft de wezenLijke maatschappij
visie thans in Nederland zó ver uit el
kaar, dat het artikel in kwestie slechts 
hoongelach kan opwekken bij de socia
listen. De referentie naar de Bondsrepu
bliek loopt helemaal spaak omdat daar 
de verhoudingen radicaal anders zijn. 

Dat de VVD "haars ondanks onder 
rechtse vlag vaart", met de confessione
len in de wip-positie, is een vaststaand 
feit. Maar indien de confessionelen wor
den uitgeschakeld en men komt tot een 
landelijke liberaal-socialistische polari
satie zoals de wethouder, gezien zijn 
laatste alinea, wenst, dan varen wij 
even hard onder die vlag. En dat is ook 

Fluoridering: repliek 

De hierbij afgedrukte repliek van 
drs. P. A. Delveaux lijkt de redactie 
een juiste gelegenheid om de discus
sie in ons blad over de fluoridering 
va.n het drinkwater te beëindigen. 
We zijn heel streng: over fluor wordt 
voorlopig niet meer geschreven. 

Naar aanleiding van ingezonden reac
ties in Vrijheid en Democratie van 18 
aug. het volgende: 

Als ik antwoord op hetgeen de heer 
van Nouhuys schrijft, dan ga ik niet in 
op vragen waarop het antwoord voor de 
nauwgezette lezer reeds in mijn artikel 

·te vinden is, en uiteraard evenmin op 
uitlatingen die mijn persoon betreffen. 
Dan blijft er nog maar één punt over, 
waarop ik wèl wil ingaan, en wel omdat 
het anderen betreft. De heer Van Nou
huys trekt namelijk de integriteit en 
kunde van enkele door mij met name 
genoemde _ onderzoekers - hij plaatst 
dit woord tussen aanhalingstekens -
in twijfel. Ter informatie derhalve het 
volgende: 

Prof. Albert W. Burgstahler, Ph. D. 
(Harvard) is gewoon hooglera'ar ("pro
fessor") in de scheikunde aan de univer
siteit van Kansas. Zijn boek "Dental 
and medica! aspect of fluordated drink
ing water" verscheen in de "Transac
tions" of the Kansas Academy of Scien
ce." Dr. Charles Leimgruber was een 
Zwitsers tandarts en blijkbaar een in
ternationaal bekende en erkende autori
teit: Hij schreef in de te Parijs uitko
mende Encyclopédie Médico-Chirurgicale 
de artikelen "Physiologie de L'organe 
dentaire" (22001 GlO, 7 pp.), "Carie 
dentaire" (22019 AlO, 18 pp.) en "Pa
thogénie de la Cacitation" (22019 A30, 
6 pp.). F. Reitsma is arts en weten
schappelijk hoofdmedewerker aan de 
Rijksuniversiteit te Utrecht. Hij publi· 
ceerde een artikel "Drinkwaterfluoride
ring voor iedereen onschadelijk ? " in het 
Tijdschrift voor Sociale Geneeskunde, 
1969. Prof. Dr. Dr. U. Rheinwald is "Di
rektor der Kieferklinik im Katharinen
hospital, Stuttgart"; Dr. W. Oelschläger 
is medewerker aan het Institut für Tier
ernährung aan de universiteit Stutt-

van generlei belang. Van belang zijn on
ze beginselen en doelstellingen. Daar 
moeten wij van uitgaan en op voortbou
wen en laat anderen dan maar loze eti
ketten plakken. Wie op basis van onze 
beginselen bereid is om met de VVD 
samen te werken of tot een modus te 
komen, is welkom. 

• Geen driehoek (2.} 
De heer Polak heeft gepleit voor een 

regering waarin VVD en PvdA samen 
zitting zouden hebben. Dit lijkt mij vol
komea onjuist. De heer Polak vergeet 
daarbij dat de Partij van de Vrijheid 
waaruit de VVD is voortgekomen, op 
dezelfde dag is opgericht als de PvdA, 
juist als tegenwicht. 

Hij vergeet voorts dat in de komende 
tijden het sociaal-economisch aspect het 
belangrijkst is voor het te voeren re
geerbeleid en daarbij staan liberalen 
diametraal tegenover socialisten. Het 
voorbeeld van DUitsland lijkt mij zeer 
ongelukkig gekozen, de FDP is ineenge
schrompeld tot een zeer kleine partij en 
bovendien zijn de Duitse socialisten 
minder Marxistisch dan de PvdA met de 
sterke Nieuw-Links-groep, 

D. W. DETTMEIJER, DEN HAAG 

• Geen driehoek (3} 
Ook wanneer men het met de heer 

Polak niet eens is, is kennisneming be· 
langrijk. Het geeft de kans op een nieu
we bezinning over de bestaande partij
politieke verhoudingen. Deze verhoudin
gen kunnen door zinnige ideeën bepaald 
zijn, maar er kan ook sprake zijn van 
een idee-fix. De heer Polak bepleit 
doorbreking van de traditionele lineaire 
verhouding PvdA-confessionelen-VVD 
(verworden tot links-midden-rechts) 
door -een driehoeksverhouding, waarbij 
een monsterverbond mogelijk wordt tus
sen PvdA 3n VVD ter vernietiging van 
de door velen (en ook door mij) be-

gart-Hohenheim. Hun referaat "Die 
Fluorbilanz im menschlichen Organis
mus in bezug auf die Zahnkaries,'' ge
houden op het congres van de Deutsche 
Geselischaft für Zahn-, Mund- und Kie
ferheilkunde van 20 tot 22 oktober l~. 
is in het kader van de handelingen van 
dat congres gepubliceerd in de Deutsche 
Zahnärtzliche Zeitschrift, 1968. Dr. Hei
rnut F. M. Schmidt is medewerker aan 
de Klinik für Zahn-, Mund- und Kiefer
krankheiten aan de universiteit te Mar
burg. Zijn referaat over de lokale appli
catie van fluoriden is verschenen in de
zelfde jaargang van de D.Z.Z. Prof. Dr. 
Douw G. Steyn is emeritus hoogleraar 
in de farmacologie aan de universiteit 
te Pretoria, en geschriften van hem 
over de fluoridering zijn verschenen als 
publikalles van die universiteit. Philip 
R. N. Sutton is ,,senior research fellow" 
bij de tandhèelkunde ·aan de universiteit 
te Mmbourne, en zijn boek "Fluorida
tion, Errors and Omissions in Experi
mental Trials" is verschenen bij Mei
hourne University Press Dr. George L. 
Waldbott is · een allergoloog, die een 
aantal boeken, alleen of samen met an
dere medici, heeft geschreven en meer 
dan 180 artikelen in vakbladen, waaron
der The Joumal of the American Medi
ca! Association, op zijn naam heeft 
staan. 

Prof. Muntendam stelt enkele vragen 
aan mij. In "Informatie" .1 wordt de 
zitting van de Raad van State van 14 
febr. 1969 (niet 1970, maar deze fout 
heb ik al hersteld) verslagen. Daar 
staat te lezen (p. 8): "Hierop v.roeg 
prof. Beel aan prof. Muntendam of, ge
zien het feit dat het (i.e. het fluoride) 
maatschappelijk gezien een geneesmid
del is en het uitsluitend vanwege de ca
riës wordt toegevoegd, niet in de sfeer 
ligt van massale medicatie....... Hierop 
gaf prof. Muntendam toe dat het inder-

VRIJHEID EN DEMOCRATI:E 

van wet-
treurde confessionele partijvorming. Is 
de voorgestelde driehoeksverhoudin• 
een middel ter bereiking van het gestel
de doel? Ik dacht van niet: 

1. Te stellen dat een samenwerkin~r 
tussen socialisten en liberalen in Duits
land mogelijk is en dus ook in Neder- . 
land. is onjuist. In Duitsland zijn andere 
partijen, een ander kiesstelsel en waar
schijnlijk ook de nodige andere omstan
digheden. De Duitse CDU blijkt goed 
weerstand te kunnen bieden tegen de 
soc.-lib. samenwerking en heeft zelfs bij 
de komende verkiezingen kans weer re
geringsverantwoordelijkheid te verkrij
gen. 

2. Niet is aangetoond, dat het in de 
oppositie dwingen van een partij, voor 
deze partij electoraal ongunstig zou 
werken. Eerdei' het omgekeerde is m.i. 
het geval. 

3. De confessionelen gaan in politieke 
aanhang de laatste jaren sterk achter
uit. Het is de vraag of het op:-· m in 
één partij voor hen gunstig zal uitpak
ken Het laten doodbloeden van de con
feBliionele partijen door een monsterver
bond, zou wel eens de _uitwerking van 
een bloedtransfusie kunnen hebben. Zij 
kunnen zich dan immers sterk tegen 

de anderen" afzetten en hierdoor het 
~chizofrené van hun politiek verbergen. 

Mijn conclusie: geen monsterverbond, 
omdat dit geen goeè. middel is. Daarbij 
praat ik nog niet eens over de prakti
sche realiseerbaarheid van een dergelijk 
verbond. De VVD zou zich beter bezig 
kunnen houden met een juiste opvang 
van degenen die uit de confessionele 
partijen lopen en deze opvang niet al
leen aan de PvdA c.s. laten. Na de na
tuurlijke oplossing van de confessionele 
partijen, kunnen zich twee blokken vor
men: een socialistisch getint en een libe
raal getint blok, bestaande uit resp. 
confessionelen, PPR, PvdA, D'66 en 
PSP en een blok bestaande uit confes
sionelen, DS'70, D'66 en VVD. Dat is het 
doel waarnaar wij moeten streven. 

G. W. VAN GENT, ROTTERDAM. 

daad in de sfeer van massale medicatie 
ligt." Is dit onjuist weergegeven ? In elk 
geval neem ik er uiteraard nota van dat 
prof. Muntendam er nu niet zo over 
denkt, maar ik refereerde dan ook aan 
zijn oordeel in 1969. Hij stelt echter 
mijns inziens ten onrechte, dat ook zo
wel de Gezondheidsraad als de Britlsh 
Medica! Association een tegenoverge
steld standpunt innemen: Het onderha· 
vige citaa-t van de Gezondheidsraad uit 
1960 is te vinden in mijn artikel sub 5 
(p. 12, kolom 3). Mij is geen officiële 
wijziging van dit standpunt bekend. De 
Chief Press Officer van de BMA heeft 
in een brief d.d. 5 mei 1964 aan de 
Chairman van de National Pure W111ter 
Association geschreven: "The British 
Medica! Association regard fluoridation 
as a preventive medica! treatment." Het 
woord "mass" is hier inderdaad verme· 
den, maar men zal toch bezwaarlijk 
kunnen stellen, dat de BMA "een tegen· 
overgesteld standpunt" inneezht. Immers 
dat de fluoridering van het drinkwater 
een massamaatregel is, wordt voorzover 
ik weet door niemand ontkend, en deze 
massamaatregel is volgens de BMA "a 
medica! treatment." 

De door prof. Muntendam genoemde 
organisaties en hun prijzenswaardige 
activiteiten ter bevordering van betere 
voedingsgewoonten waren mij bekend. 
Maar ik heb dan ook gesteld, dat er op 
brede schaal pas in de allerlaatste tijd 
aandacht geschonken wordt aan de pro
blemen van de kwaliteit van de voeding, 
en dat zie ik vooralsnog niet weerlegd. 

In antwoord op de vraag van de heer 

van de Weerd wil ik opmerken, dat ook 
t.a.v. de fluoridering van de suiker het 
wachten is op het rapport van de Ge· 
zondheidsraad over de alternatieve fluo
rideringsmethoden. 

Ik hoop hiermede genoegzaam te heb· 
- ben geantwoord. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE. 

houder Polak 

• Geen driehoek (4) 
Ik ben het met de heer Polak eens dat 

de wippositie van de confessionele par
tijen inderdaad de meest onduidelijke 
factor in de Nederlandse politieke we
reld is. Dit is overigens niet de enige 
oorzaak dat de VVD haars midanks 
veelal onder rechtse vlag vaart. 

Zijn dit echter voldoende redenen om 
van de VVD te verlangen met de PvdA 
aan te pappen? 

De heer Polak bepleit nog dat een 
dergelijk verbond in Duitsland wel kon 
groeien. Ook dit vind ik een uiterst on
gelukkig motief. 

Wil een gemeenschap (van welke 
aard of samenstelling ook) blijven func
tioneren dan zal zij normen en .grenzen 
moeten stellen. Normloos gaat elke ge
meenschap onherroepelijk ten onder. 
Waar men de grenzen wil bepalen moet 
uiteraard iedereen en in dit geval iedere 
politieke partij zelf maar uitmaken, 

Door het samengaan van de VVD met 
een sociaListische partij worden echter 
m.i. verschillende g1·enzen verre over
schreden. 

Men ontneemt dan aan het liberalisme 
de grondbeginselen van haar bestaans
recht en daarmee haar geloofwaardig
heid. 

Een dergelijke sprong in het duister 
zou tevens de beruchte onduidelijkheid 
nog heel wat meer in de hand werken 
dan de thans bestaande situatie. M.i. wil 
de heer Polak een te groot aantal stap
pen te snel nemen. 

De confessionele onduidelijkheid is, 
dacht ik, thans wel doelmatiger op te 
lossen. Confessie schept autoriteit. Nu 
kunnen wij in dit stadium niet verwach
ten dat deze partijen zich zonder meer 
opheffen. 

De confessionele partijen zullen tot 
het in2licht moeten komen dat op dit 
moment het liberalisme en het socialis
me de best haalbare kaarten .hebben 
voor onre hedeJ}daagse parlementariërs, 
hun politiek spel te spelen. Door dit feit 
niet te willen erkennen hebben deze par
tijen reeds veel zetels verloren. 

De oplossing ligt dan voor de hand: 
De confessionele partijen splitsen zich · 
in een liberale en een socialistische af
deling. 

De liberale afdelingen komen bij ver
kiezingen uit met een gezamenlijke l:jst 
met de VVD; de socialistische afdelin
gen met een gezamelijke lijst met de 
PvdA. De christelijke partijen ( afdelin
gen) kunnen dan onderling op de door 
hen voorgestane christelijke basis nog 
roveel cont.1c~ onderhouden als ze zelf 
nodig oordelen. 

Het resultaat zou zijn een mooi poli
tiek vierkant dat in ieder geval de dui
delijkheid zeer ten goede zou komen. 

Hoe zich een en ander in de toekomst 
zou ontwikkelen is een andere zaak, 
Vast staat dat minstens twee grote par
tijen zullen moeten blijven bestaan, hoe 
deze t.z.t. ook zullen worden genoemd. 

Tot slot: Hulde aan de heer Wiegel 
voor zijn duidelijke uiteenzetting betref
fende de kabinetsformatie etc. 

J. H. COCK v.d. VEEN, EMMEN 

• Wel een driehoek 
Gaarne wil ik dit pleidooi van de heer 

Polak en zijn argumentatie ondersteu
nen. Het is ook naar mijn mening on
juist ons steeds maar weer uitsluitend 
te binden aan de confessionele partijen. 
die ons naar believen laten vallen als 
het hun ro uitkomt. Door onze voortdu
rende binding aan de confessionele par
tijen wordt het beeld van onze partij 
onduidelijker. De beginselen va~ ons 
modern liberalisme komen daardoor bij 
zeer veel mensen. vooral jongeren, niet 
meer over. 

Het verbindingsstreepje tussen de 
confessionele partijen en ons ligt vooral 
in het financieel-economische gebied, 
want principieel staan wij ver van die 
partijen af. 

Wij behoeven daarbij alleen maar te 
denken aan het verschil in opvattingen 
tussen de confessionele partijen en de 
liberalen over de geestelijke vrijheid en 
de democratie. Dit wordt bv. nog steeds 
duidelijk in het ooderwijs, in het perso
neelsbeleid en bij het geven van op
drachten voor werken en leveringen. 

In een tijd als de huidige heeft iedere 
regering - van welke samenstelling 
ook - in de financieel-economische sec
tor maar weinig speling In beleidsom-

buigingen. Uit de ellende van afgelopen 
maanden is wel duidelijk geworden dat 
alle constructieve partijen, werkgevers 
en werknemers thans van oordeel zijn 
dat de inflatiespiraal effectief moet 
worden afgebroken. Ook de partij van 
W. Kloos, die het destijds helemaal niet 
erg vond als door grote loonrOillden 
.,marginale" bedrijven rouden moeten 
sluiten. Helaas. daar is het niet bij ge
bleven! 

En wat een andere Inkomenspolitiek 
betreft: ik ben er zeker van dat veel 
werknemers hi le·idende functies in mid
delgrote en kleinere bedrijven genoegen 
rouden willen nemen met inkomensver
lagingen indien daardoor opheffing of 
fusie rou worden voorkomen. 

Want waar rou men gelukkiger wer
ken? In een kleinerè zaak of · in een 
gefuseerd mammoetbedrijf? 

Moeten wij er dan niet voor waken 
dat de vrijheid van keuze ook hier blijft 
bestaan? 

Zo beschouwd behoort een socialis
tisch-liberale coalitie waarin ik D'66 ook 
zou willen betrekken, niet tot de onmo
gelijkheden. 

Ja, zelfs zou men misschien nog ver
der moeten gaan en in de situatie van 
vandaag de mogelijkheid van een rege
ring op brede basis onderweken wegens 
de geweldige problemen die er zijn, 
zoals de werkloosheid, de slagvelden 
van het razende verkeer, de ongevallen 
tijdens het werk en in huis omdat alles 
onder spanning staat, de milieuproble
matiek. 

Wij werken toch in de pOlitiek niet 
om een paar zeteltjes meer of minder of 
een baantje zus of zo. 

Wij werken in de politiek om te pro
beren een bijdrage te leveren tot het 
geluk van onze medemensen. 

Welnu aJs wij dat waarlijk willen laat 
ons dan de handen ineenslaan. 

Dr. A.P. J. VAN DER BURG 
wethouder te Rijswijk-Z.H. 

• Samen met socialisten 
Ik wil een instemmende reactie geven 

op het betoog van mr. Polak in zijn 
altikei "Pleidooi voor een driehoek." Ik 
ben blij dat de heer Polak de moed 
heeft gehad te stellen wat eindelijk eens 
gezegd moest worden, al kan ik begrij
pen dat het thans niet het moment is 
om de .keuze te doen. Volgens mij is in 
de toekomst een samengaan van libera
len en socialisten niet te vermijden, 
zoals thans helaas een samengaan met 
de confessionelen niet te vermijden is. 

MR. G. C. VAN DER WILLIGEN, 
BENNEK OM 

• Middenpartij 
De naar mijn mening wat tendentieu

ze reactie van de heer Abspoel op het 
pleidooi voor een driehoek van mr. H. C. 
G. L. Polak geeft mij aanleiding tot de 
volgende opmerkingen: 

1. Nederland lijkt eindelijk de tijd te 
ontgroeien waarin de een of andere 
godsdienstige richting het apart -ont
staan en bestaan van een politieke par
tij bepaalt. 

2. Het ziet er· naar uit dat Nederland 
groeit naar een toestand waarbij zich 
drie politieke hoofdgroepen manifeste
ren, te weten: een gematigde midden
groep met .,rechts" daarvan een sterk 
behoudende (conservatieve) groep en 
"links" een te los van de realiteit voor
uitstrevende groep. 

3. Gezien de elementen die aan onze 
democratische maatschappij ten grond
slag liggen, zou dan de basis van die 
partij van het midden niet een sociaal
liberale of liberaal-sociale kunnen zijn? 

4. En zouden, gezien het gestelde on
der 1) de leden van zo'n partij van het 
midden niet nu reeds aanwezig zijn in 
de steeds stemmen en steun verliezende 
confessionele partijen en ook niet te 
vinden zijn in de rechter vleugel van de 
PvdA, D'66 en DS'70? 

5. De VVD zou een goede bijdrage 
kunnen leveren aan zo'n partij van het 
midden en haar imago van conservatief 
liberaal, en belangenbehartiging van 
goedverdienenden kunnen verliezen. 

6. Ik deel het gevoelen van mr. Polak 
dat de tijd rijp is voor een middenpartij. 

7. Het samengaan met de confessione
len dwingt de VVD te vaak onnodig in 
de a-liberale hoek. 

J. H. KOP, LEERSUM 

vrijdag 22 september 1972 ""' 9 

• Democratie 
Gaarne betuig ik adhesie aan het ar

tikel van de heer D. Vermeer van 18 
augustus. Kort samengevat komt de in
houd m.i. hierop neer. dat de democrati
sche instellingen moeten worden geëer
biedigd en dat veranderingen daarin al
leen met behulp van die democratische 
instellingen kunnen worden aange
bracht. De VVD dient daarvoor op de 
bres te staan. 

Ook ik vind. dat een duidelijke koers 
in deze moe.iJijke tijd noodzakelijk is. 
Het voorbeeld, dat de heer Vermeer 
aanhaalt met betrekking tot de gebeur
tenissen bij Pelger, geeft mij aanleiding 
hierbij nog het volgende op te merken. 

Het stakingsrecht is een goed demo
cratisch recht. Het is echter niet demo
cratisch wanneer stakers werkwilligen 
zo nodig met geweld uit de bedrijven 
weren. De macht van de ene categorie 
(de stakers) verkleint c.q. vernietigt 
dan het recht van de andere (de werk
willigen). Daar moet ronder aanzien des 
persoons tegen worden geageerd. 

Wanneer ouderen enjof jongeren vrij
heid opeisen, dan moet dat gepaard 
gaan met verdraagzaamheid en verant
woordelijkheid, ook van hun kant. Een 
aantal z.g. buiten-parlementaire acties 
komt met deze stelling duidelijk in con
flict. Ik denk hierbij met name aan die 
acties, waarbij het recht in eigen hand 
wordt genomen. Dat heeft met democra
tie niets meer te maken. 

Nu ik hiervoor op bepaalde onverant
woorde en ondemocratische acties heb 
gewezen, heb ik er behoefte aan elke 
generaliserende indruk weg te nemen en 
daarom ook .e wijzen op de positieve 
activiteiten, die een belangrijk deel van 
onze moderne jeugd thans bedrijft en 
ook in de toekomst zal dienen te bedrij
ven. Als dat maar gebeurt langs demo
cratische weg. 
De jeugd mag de democratische instel
lingen langs dezelfde democratische weg 
proberen te liquideren of te veranderen. 
Dat .is haar goed recht. 

De VVD moet er echter duidelijk blijk 
van geven, dat zij onverkort vasthoudt 
aan deze democratische weg. Dat zal 
ongetwijfeld vele bona fide Nederlanders, 
die politiek wel, weinig of niet geïnte
resseerd zijn, aansprekep. 

Drs. F. BOM, BARENDRECHT 

• Lonken 
Het zal niet zo gemakkelijk ZIJn om 

een antwoord te krijgen op de "Roep tot 
duidelijkheid" - Zie V en D van 18 
aug. "Lonken" doet men meestal niet 
openlijk en alleen als het resultaat 
heeft, wordt de verhouding na enige tijd 
bekend gemaakt. 

Progressief zijn is "in", vooral bij jon
gelui · en die jongelui zijn het die de 
toekomst hebben. Wat ze met "progres
sief" bedoelen is niet a!Üjd duidelijk, 
doch het uit zich meestal in kritiek op 
de bestaande maatschappelijke toestan
den, waarbij de nadruk gelegd wordt op 
achterstelling van de minst bedeelde 
klasse. De verlaging van de kiesgerech
tigde leeftijd versterkt het leger van de 
.,progressieven" met duizenden jongelui, 
die nauwelijk:; aan de kinderschoenen 
ontwassen zijn en die gemakkelijk te 
beïnvloeden zijn. Om te kunnen regeren 
Is het echter nodig de sympathie van 
deze jonge progressieven te winnen. Het 
NVV stuurt daarvoor geregeld zijn 
mannetjes naar de vormingscursussen. 
Men kan de jongelui hier Winnen voor 
de vakbeweging, hen vrij maken van 
slaafse onderdanigheid, hen ·inlichten 
over de mogelijkheid om door staking 
betere arbeidsvoorwaarden af te dwin
gen en hen rijp maken voor het lidmaat
schap van een politieke partij. Ook de 
televisie-uitzendingen worden echter al 
enige tijd hiervoor benut: door de KRO 
wordt een programma uitgezonden on
der de titel: Maatschappij-kritiek, 
waarin zelfs de "rode" vakbeweging ge
legenheid wordt gegeven haar belangen 
voor het publiek uiteen te zetten. Is dit 
een teken aan de wand ? 

Willen de ondernemers hun invloed op 
de regering behouden, dan dienen ze 
zich te bezinnen op het nut van pt<blici
teitsmedia, als T.V. en dagbladen. Een 
mevr. v. Someren als voorzitster van de 
Avro of desnoods . VPRO en eep. Wiegel 
als directeur van een dagblad als b.v. de 
Volkskrant, lijkt mij geen overbodige 
luxe. Ook Kloos is niet ronder speciaal 
doel voorzitter geworden van de Vara. 

LAMBERTHO, Aimelo 
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Den Haag - Scheveningen 

* 
20 SUITES EN 240 BEDDEN 

Alle kamers met privé-bad en douche. 
Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 

Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 
van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

Voor 

Verfijnde 

Disgenoegens 

culinair relaxen op 
de zuid-veiuwe bij arnhem 

zalen voor besloten 
parties beschikbaar 

sfeer en romantiek 
iedere avond 
diner-dansant 

Specialiteiten-restaurants 

"DE KROMME DISSEL" 
Heelsum, telefoon 08373-3118 

"KASTEEL DOORWERTH" 
Doorwerth, telefoon 08307-3420 

HOTEL ,.KLEIN-ZWITSERLAND" 
Heelsum, telefoon 08373-9104 

1:\0T'EL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
REST AURA NT -ROTISSERIE .,NAPOLEON" 

VREELAND Afo VECHT 
WlJ KRUISINQ AUTOW!Q- ftAARLEM/HILV!RSUM +UTRECHT/AMSTE~DAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NES (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie _en nieuwbouw 

• 
TB.EFOON 134862 ROTTERDAM - TQEGR. BOQE • BOLNES 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
~MAKELAARS 
BUREAU 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

·" M 0 ll S 0 L" MOLER ISOLATIESTENEN. 

VUURVASTE ISO LA TIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E " CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
(drievoudig beëdigd) 

Akkerstraat no. 43 • Postbus 405 • Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 41 05 55 
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Mijn • IS ... 

• Collegegeldverhoging 
Zijn nu werkelijk al die tienduizenden 

studenten het zo oneens met de college
geldverhoging of is hier weer sprake 
van een kleine hardschreeuwende min
derheid? Natuurlijk is geen enkele stu
dent gelukkig met de nieuwe maatregel, 
maar zijn die verhogingen in feite niet 
volkomen terecht? 

Hoewel de middelbare en hogere inko
mens het meest gedupeerd worden zijn 
het - vooral in Leiden - de studenten 
met een beurs die het hardst proteste
ren. 

Vanwaar die protesten? Vraag het 
hun en je raakt ook verward in die 
draaikolk van salonsocialistische over
peinzingen en argumenten, die geen ar
gumenten zijn. Het collegegeld is sinds 
1876 f 200,-. Een secretaresseopleiding 
bij Schroevers is al sinds jaren meer 
dan f 1000,-. De heren die protesteren 
zeggen dat dit er niets mee te maken 
heeft; ze worden bewogen door onze de
mocratie.. En naar hun mening wordt 
onze democratie er het best mee ge
diend door een aangenomen wet te ont
krachten op puur ondemocratische wij
ze, nl. door met een fascistisch aandoen

. de intimidatiepolitiek eerstejaars van 
bun inschrijving af te hOuden. 

In Leiden meenden 60 studenten te 
spreken namens de 13.500 ingeschreve
nen. Vraag de opposanten maar eens of 
zij op de hoogte zijn van bet rapport 
"Belasten met mate" van de dr. Wiar
di Beekman Stichting van de PvdA. Dat 
rapport is uitgebracht in 1967 en er 
wordt in geadviseerd het eoliecegeld te 
verhogen tot ...... f 2000. De PvdA is nu 
zo'n fervent tegenstander van verhoging 
tot n.b. de helft van dit bedrag. En dan 
te bedenken dat de PvdA de VVD het 
hardst van draaierij heeft beschuldigd. 
Een politiek lachertje. Ik hoep te heb
ben aangetoond dat de meerderheid van 
de studenten zwijgt en niet protesteert, 
misschien wel omdat ze het te druk 
hebben met studeren. 
F. J. VOS, 4e JAARS RECHTEN 

LEIDEN 

• Gastarbeidersdwang 
Wat ons in de dagbladen wordt voor

gesteld over een nieuwe regeling tot 
huisvesting van gastarbeiders heeft mij 
verschrikt. De werkgevers zouden wor
den verplicht woongelegenheid ter be
schikking te stellen en de werknemers 
zouden er tijdens hun hele verblijf in 
Nederland in moeten blijven wonen. Dat 
doet mij denken aan de zogenaamde 
gedwongen winkelnering, een der ergste 
uitwassen van de industriële revolutie. 

In het voorstel van minister Boersma · 
zie ik drie partijen betrokken: de werk
gevers, de gastarbeiders en de omwo
nende bevolking. De werkgevers zullen 
er bij de wet toe moeten worden ge-
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dwongen deze nieuwe last van huisves
ting op zich te nemen. Ten genoege van 
wie ? Niet van de gastarbeiders. Die zijn 
hier gekomen om zoveel mogelijk geld 
te verdienen en het zal raar bij hun 
aankomen als ze worden gedwongen 
woongelegenheid te aanvaarden waar ze 
misschien gezien de hogere kosten hele
maal geen prijs op stellen. Zij zullen 
zich in hun vrijheid beknot voelen. ·Wel 
zijn we natuurlijk tegenover onszelf 
verplicht een strenge en humane inspec
tie ten aanzien van de arbeiderspensions 
te handhaven. 

De omwonende bevolking wijst de 
vreemdelingen steeds sterker af en 
naarmate de werkeloosheid toeneemt 
moet men meer irritatie verwachten. 

Van de door de minister voorgestelde 
voorzieningen moet men dus zeggen dat 
ze ten gerieve van de eigen bevqlking 
dwang zouden uitoefenen op het privéle
ven van de buitenlandse werknemers. 
Dat is misschien volkomen gerechtvaar
digd; tenslotte hebben wij hier de oud
ste rechten, maar het moet wel helder 
worden gesteld. Daarbij is dan nog in 
het oog te houden dat een groot gedeel
te van de gastarbeiders in gezinsver
band blijkt te leven, hetgeen de materie 
nog ingewikkelder maakt. 

Dr. M, HARTGERINK-KOOMANS 
PATERSWOLDE 

• Inflatiebestrijding 
De heer Wiegel heeft ver~laard dat 

het niet in het landsbelang zou zijn als 
de PvdA in. de regering zou komen. 
Hoewel de PvdA niet mijn grootste lief
de is gaat het mij toch te ver te stellen 
dat het landsbelang alleen maar met de 
huidige regeringscombinatie zou zijn ge
diend. 

Primair landsbelang lijkt mij dat de 
inflatie wordt bezworen en ik ben niet 
onder de Indruk van de activiteiten van 
dit kabinet op dat gebied. Ik denk hier
bij aan de. weinig succesvolle beSprekin
gen: tussen werkgevers onderling en 
werknemers onderling en de samen
spraak met SER en kabinet. Omdat de 
inflatie nu toch wel gevaarlijke vormen 
is gaan aannemen is het m.i. puur 
landsbelang dat er een meerderheidska
binet komt van welke kleur dan ook, 
dat het vertrouwen heeft van de meer
derheid der kiezers, werkgevers en vak
bonden. Hoewel dit een onmogelijkheid 
lijkt, zouden toch alle partijbelangen 
ondergeschikt moeten zijn aan het 
landsbelang. Ik hoop dat alle politieke 
partijen zich dit zullen realiseren en 
zich niet door afspraken vooraf in een 
zodanige positie manoeuvreren dat men 
niet meer terug kan. Hopelijk hebben 
we allemaal wat geleerd van de ontwik- ~ 
keling van de democratie sinds de laat
ste Kamerverkiezingen. 

Ir. J. POLMAN, SPIJKENISSE 

, 

• Opiniepeiling 
In deze turbulente tijd spreken de po

litieke partijen meer over regeerakkoor
den dan over hun principes. Daardoor 
weten de kiezers niet meer waar ze aan 
toe zijn. Voor de VVD denk ik bijv. bij 
de fluoridering van ons drinkwater aan 
de totale ommezwaai van mevr. Veder
Smit "aanvankelijk tegenstandster uit 
net principe van de aantasting van de 
persoonlijke vrijheid, maar nu . . . enz." 
(Zie fluorpsychose in Vrijheid en Demo
cratie dd. 18/8'72). Of voor de Christe
lijke partijen hoe interpreteren zij het 
10de gebod? Of voor de PvdA, die door 
exorbitante looneisen bedrijven . doet 
beëindigen of fusies in de hand werkt, 
waardoor oudere werknemers op straat 
komen te staan. 

Daarom zou het interessant zijn bij 
deze verkiezing tevens een enquête te 
houden over vraagstukken, die de gewo
ne werkende burger aangaan. Daardoor 
zou de mening van het volk over fluori
dering van het drinkwater, doodstraf 
voor revolverbandieten, Veronica blijft, 
ïnflatiebestrijding, zakelijk of politiek 
kabinet, afschaffing kinderbijslag ten 
behoeve van bejaardentehuizen en zie
kenhuisbouw, enz .•. bekend worden • 

Zo'n enquêteformulier zou men kun
nen voegen bij de oproepkaart voor de 
kiezer, zodat men bij minimale k-oaten 
een maximum aan inlichtingen zou heb
ben. 

W. J. WAANING, HAARLEM 

• Waddenzee 
De heer Terveen heeft visioenen (V en 

D, 18 aug.) van een machtig rijkswoud 
dat zich uitstrekt van Rotturn via Den 
Helder naar Muiden. Terecht ziet de re
dactie daar niet veel in. Maar waarom 
zo behoedzaam? Ook de diepste eerbied 
voor een "zeer gevarieerde commissie 
wetenschapsmensen" laat nog wel ruim
te voor een principiële uitspraak over de 
Waddenzee. 

Men zou daarbij allerminst voorop lo
pen. Wat is het toch jammer dat de 
VVD soms zelfs niet de schijn wil wek
ken van vooruitstrevendheid. Anders 
had de redactie deze gelegenheid wel 
aangegrepen om zich (op andere, maar 
niet minder principiële) gronden) ook te 
verzetten tegen verdere aantasting van 
het IJsselmeer. Nu kan bij voorbeeld de 
Markerwaard nog worden tegengehou
den als de politieke partijen tenminste 
enige .vrije visie op de toekomst hebben. 
Toch 1ets voor de VVD misschien ? 
DR. J. A. VAN DORSTEN, DEN 

HAAG 
(Nascht•ift: De redactie heeft zich 

slechts beperkt tot het onderwerp dat 
de heer Tm·veen had aangesneden. Het 
IJsselmeeris een heel andere zaak. Ove
rigens wat de Markerwaard betreft: 
Daarop studeert ook een commissie ... 
Redactie V en D). 

Meld u als lid van de 

Inlichtingen: KONINGINNEGRACHT 57 DEN HAAG TELEFOON 070- 60 48 03 
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alaise allerwegen 
Onze politieke redacteur, A. W. Ab
spoel, laat in dit artikel de politieke 
congressen de revue passeren, die 

.men het afgelopen weekeinde hield in 
het confessionele en het "progres· 
sieve" kamp. 

Verschijning van 
ons blad 
Vrijheid en Democratie zal niet over 
veertien dagen verschijnen, maar over 
drie weken, op vrijdag 27 oktober 
dus. Daarna elke veertien dagen, dus 
10 en 24 november etc. 

Tot deze wijziging is besloten om 
een betere planning i.v.m. de verkie
zingen op 29 november mogelijk te 
maken. 

Radio-uitzending van de VVD: 
dinsdag 10 oktober, van 
18.19-18.29 uur. 
Attentie:. in verband met de 
zenderwisseling vinden onze 
uitzendingen met ingang van 
bovengenoemde datum 
plaats over de zender Hilver
sum 11 (298 m.). 

"De besturen van de progressieve drie 
hebben een ergerlijke mate van zelfinge
nomenheid gedemonstreerd. Je moe't wel 
hondsbrutaal zijn om anderen te vragen 
of zij een stembusakkoord wel voor een 
volledige regeringsperiode willen aan
gaan, terwijl je zelf onzeker bent of je 
progressieve concentratie wel bijeen ge
houden kan worden." 

Deze pittige taal kwam jl. zaterdag 
op de partijraadsvergadering van de 
KVP n i e t uit de mond van een verte
genwoordiger van de meer "behouden
de" vleugel, maar uit die van de voorzit
ter der KVP, dr. De Zeeuw. Een man 
dus die van de dag af dat hij tot partij
voorzitter werd gekozen niet anders 
heeft gedaan dan maar steeds weer te 
betogen hoe wenselijk en noodzakelijk 
het voor de KVP is om tot een samen
werking met de PvdA (en eventueel 
haar bondgenoten) te komen. 

Nieuwe grote leugen 
Het was, van de zijde der KVP, niet 

de enige verrassing in deze geest aan 
het einde van de vorige week. Prof. 
Steenkamp, eens in de eigen kring 
graag als ,.rode Piet" aangeduid, had 
de avond tevoren op een congres te 
Lunteren van SSR-reünisten betoogd, 
dat de ,.christen-democratische partijen" 
een eigen visie moeten formulerèn tegen 
de polarisatie, die hij .,de nieuwe grote 
leugen" van de politieke tweedeling 
noemde. De oppositie, zo waarschuwde 
hij, belooft allerlei zaken die zij niet 
waar kan maken en ondermijnt aldus 
het veltrouwen in het parlementaire 
stelsel. 

Dat het gesprek, dat men nochtans 
met de progressieve drie wil voeren, als 
het er van komt, nog moeizamer zal 
worden dat dat van vorig jaar in het 
zicht toen van de Kamerverkiezing van 
1971, is wel zo ongeveer het enige vast
staande in deze verwarde situatie. Tot 
een "gesprek" komt het dus misschien 
nog wel, maar gezien ook de onderlinge 
verdeeldheid in beide kampen zou iets 
dat op een positief resultaat lijkt wel 
eens tot een ontploffing (om een geliefd 
woord van de heer Van Mierlo te ge
bruiken) in D'66 kunnen leiden. 

Het afgelopen weekend was voor D'66 
wel het moeilijkste, meest chaotische en 
meesto teleurstellende partijcongres uit 
haar bestaan. Mr. Van Mierlo zelf werd 
slechts met 65 pct. van de stemmen tot 
lijstaanvoerder gekozen ( 33 pct. was op 
zijn fractiegenoot mej. Goudsmit uitge
bracht). Een hoogst ongebruikelijke uit
slag bij de beslissing over een lijstaan
voerderschap. Niet minder typerend voor 
de scherpe tegenstellingen in D'66 over 
de te voeren tactiek was de felle wijze 
waarop de nieuwe Kamerkandidaat drs. 
Gruijters, nummer twee op de lijst, zich 
afzette tegen het standpunt van mr. 
Van Mierlo dat de progressieve drie roet 
de KVP moeten gaan praten. Typisch 
Gruyteriaanse uitspraken, die niet nalie
ten de in de eerste jaren toch zo be
heerst-pragmatische gemoederen heftig 
te beroeren waren: "Wij trappen in de 
val als wij ons door de mooie woorden 
van de KVP laten inpakken" en: "KVP
voorzitter dr. De Zeeuw is een eenzame 
progressief, die als een jockey op een 
oude knol zit." Zijn standpunt in deze is 
dus gelijk aan dat van de PPR, de 
kleinste partner in het (kennelijk nog 
weinig hechte) verbond der progressieve 
drie, dat saroenwerking met de confes
sionelen zonder meer afwees. De PvdA, 
D'66 en PPR zullen nu zaterdag a.s. (7 
okto'bcr) opnieuw bijeen komen. 

Biesheuvel staat niet 
te dringen 

Werd in de partijraad van de KVP 
tenslotte toch nog onder applaus een 
resolutie van het partijbestuur aangeno
men waarin voorkeur wordt uitgespro
,ken voor samenwerking met de progres
sieve drie op basis van programmaver
gelijking en een akkoord vóót' de Ka· 
merverkiezing over de hoofdlijnen, ARP 
en CHU zijn zover bepaald nog niet. De 
ARP aanvaardde de resolutie van het 
partijbestuur waarin de wenselijkheid 
wordt uitgesproken om te komen tot 
een parlementair meerderheidskabinet 
en dat in het kader daarvan in eerste 
instantie de mogelijkheid van een ge
sprek met de PvdA moet worden nage
gaan. Maar lijsttrekker mr. Biesheuvel 
zei alvast met zoveel woorden, dat hij 
"niet staat te dringen om met de PvdA 
te gaan samenwerken". 

De Unieraad van de CHU weigerde 
zelfs de PvdA als eerst aangewezen ge
sprekspartner aan te wijzen. Daar werd 
na een moeizame discussie een vage re
solutie aangenomen, waarin de Unie
raad zich uitspreekt voor "een kabinet, 
steunend op een parlementaire meerder
heid". De bestuursleden mr. E. Bleu
mink en J. Ba.arda legden w_egens onte
vredenheid over de huns inziens weinig 
"progressieve" houding van de Unie hun 
bestuursfuncties echter neer. En de 
CHJO (de C.H.-jongerenorganisatie) 
dreigde na afloop van de Unieraadver· 
gadering bij monde van haar voorzitter 
zich pit de Unie te zullen terug
treltken, terwijl de jongerenorganisatie 
geen medewerking zal verlenen aan de 
verkiezingsactie. 

Hard werken 
Politieke onrust, gespletenheid, malai-

se allerwegen dus. Des te meer reden om 
in de VVD krachtig de eenheld te bewa
ren. Ons voorlopig standpunt over de 
meest gewenste kabinetsformatie is 
door de heer Wiegel ondertussen al dui
delijk aangegeven. Hij hoopt op een we
der samengaan van de confessionelen, 
de VVD en DS'70 en ziet daarvoor een 
reële kans op een meerderheid. Mogen 
we uitgaan van de gedachte, dat leder 
persorgaan wel een stuk publieke opinie 
weergeeft, dan lijkt dat standpunt aan 
aanhang te winnen. NRC/Handelsblad 
schreef op 26 september in zijn hoofdar
tikel-kolom: "Het wordt hoog tijd om te 
erkennen dat stembusakkoorden alleen 
maar zin hebben als ze de weerspiege
ling zijn van een politieke realiteit. 
Daarom is het enige zinvolle stembus
akkoord in de huidige situatie een ak
koord tussen de VVD en de · confessione
len, d.w.z. tussen de partijen die thans 
politiek samenwerken en dat - gezien 
hun steun aan de begroting 1973 - na 
de verkiezingen kennelijk ook willen 
blijven doen." En De Telegraaf schreef 
vrijwel tegelijkertijd (27 september) "De 
enige uitweg uit de politieke impasse 
zonder allerlei kupstgrepen als minder
heidskabinetten is een herleving van de 
oude coalitie met VVD en DS '70. Een 
belangrijke oorzaak van het conflict in 
de oude coalitie was de persoonlijke ir
ritatie van de ministers onderling. Een 
andere personele bezetting zou deze oor
zaak kunnen wegnemen en de basis 
kunnen zijn voor een hechter kabinet." 
Aldus De Telegraaf. 

Vóór alles zal het dan echter wel zeer 
wenselijk zijn, dat vooral de VVD ver
sterkt uit de verkiezingsstrijd komt. 

Daarvoor zal in deze twee maanden 
hard moeten worden gewerkt! 

Verkiezingstournee Wiegel 
23 oktober kamercentrale Leiden (Oegstgeest) 
24 oktober kamercentrale 's-Hertogenboseh (Eindhoven) 
25 oktober voetbal 
26 oktober kamercentrale Groningen (Haren) 

30 oktober kamercentrale Middelburg (Goes) 
31 oktober rijkskieskring Arnhem (Deventer). 

1 november voetbal 
2 november kamercentrale 's-Gravenhage 
6 november kamercentrale Haarlem (Haarlem) 
7 november kamercentrale Dordrecht 
8 november voetbal 
9 november kamercentrale Leeuwarden (debat Den Uyl) 

13 november kamercentrale Zwolle (Steenwijlt) 
14 november kamercentrale Maastricht 
15 november kamercentrale Utrecht (Amersfoort) 
16 november kamercentrale Tilburg (Breda) 
20 november kamercentrale Rotterdam 
21 november kamercentrale Den Helder 
22 november rij kakleskring Nijmegen 
23 november kamercentrale Drente 
27 november kamercentrale Amsterdam 

buiten de tournee om: 

14 oktober 
19 oktober 

Vrouwen 
Groningen (debat met Den Uyl, georganiseerd door universiteit) 
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·M-ijn opinie is ... 

De redactie ontving nog enkele brie
ven, die wij wegens plaatsgebrek he
laas niet in dit nummer kunnen publi
ceren. Het betreft een reactie op het 
Liberaal Manifest van de heer P. Kor
teweg te Rotterdam ("een fantastisch 
stuk tot bijdrage in de meningsvor
ming") en een stuk van de heer 
J. Franssen te Nederhorst den Berg. 
Deze reageert daarin op een Ingezonden 
stuk van mevrouw dr. M. Hartgerink 
over de buitenlandse werknemers. Wij 
hopen deze bijdragen in een volgend 
nummer te kunnen plaatsen, voor zover 
de problemen waarvoor ook de redactie 
bij de naderende verkiezingen wordt ge
steld zulks toelaten. 

Groningse 
bestuurs-
• Impasse 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Bijdrage verkiezingsdiscussie 
De afdeling Apeldoorn van de VVD 

heeft - tegen de achtergrond van het 
rapport van de Club van Rome - uit 
een plaatselijke discussiegroep enkele 
stellingen naar voren gebracht, waaraan 
wij in ons blad gaarne aandacht beste
den. Het is ons door beperkte plaats
ruimte niet mogelijk de stellingen inte
graal af te drukken. De discussiegroep 
van veertien VVD-leden ziet de stellin
gen als "een verlevendiging van de dis
cussies rond de verkiezingen." Het is 
toe te juichen dat· ook in kleine kring 
binnen de VVD serieus over de milieu
problematiek wordt meegedacht. 

Als eerste prioriteit stelt de discussie
groep uit Apeldoorn dat er omstreeks 
het jaar 2000 niet meer reëel inkomen 
per hoofd van de bevolking beschikbaar 
zal zijn dan thans en dat het daarom 
noodzakelijk is bovenal aandacht te be
steden aan de verédeling van dat in
komen, namelijk van de inhoud daarvan. 

Dit ter onderscheiding van de socialisti
sche propaganda, die de inkomensverde
ling steeds voorop stelt. Als wegen t(lt 
inkomensverédeling ziet de discussie
groep o.a. investeringen voor milieuver
betering en bezuiniging op schaarste 
verwekkende activiteiten. Hier komt in 
de eerste plaats de beperking van de 
bevolkingsaanwas, doorwerkend tot in 
de subsidievoorwaarden aan de Derde 
Wereld. Tevens beperking van energie
verbruik of lawaaiproducerende activi
teiten. 

Zuinigheid 
Tot de inkomensveredeling zullen alle 

' burgers moeten worden aangespoord. 
Elke bijdrage, leidend tot min&\r over
bevolking, stank, lawaai e.d. zal voor 
iedere burger gelijkelijk beschikbaar 
komen. Op deze wijze zal een demoera
Usener inkomensverdeling met grotere 
zekerheid tot stand komen dan door 
voortdurende loonsverhogingen, die het 
reële inkomen alleen in schijn verbete
ren. De zelfbeperking en zuinigheid, die 
uit deze stellingen naar voren komen, 
zouden volgens de discussiegroep het 
best via de TV kunnen worden gepropa-

De jonge (26 jaar) socialistische wet
houder Max van den Berg heeft in poli
tiek Groningen een ware paleisrevolutie 
veroorzaakt. Zijn omstreden manier van 
werken in het college van b. en w. had 
begin september tot gevolg dat vier van 
de zes wethouders. er de brui aan gaven. 
Die vier zijn de heren P. G. van Delden 
en drs. F. H. van Meijenfeldt (prot. 
chr.), W. Hendriks (P; v.d. A.) en mej. 
mr. A. G. C. Nijhoff van de VVD. Max 
van den Berg bleef uiteraard zitten en 
aan zijn zijde bleef de communist H. M . 
Niemeijer (om zo niet erg duidelijke re
denen). 

Bestuurlijk verkeert de stad op het 
ogenblik in een impasse. Een lijmpoging 
van de kant van de Partij van de Arbeid 
heeft niets uitgehaald. Wat er gaat ge
beuren is allerminst duidelijk. Politiek 
Groningen houdt rekening met de for
matie van het volgende college: drie Ie
den van de Partij van de Arbeid, twee 
leden van de CPN en één afgevaardigde 
van D'66. 

Mej. mr. Nijhoff trad twee jaar gele
den toe tot het college van b. en w. dat 
nu volledig in duigen is gevallen. Ze 
heeft alle ups en downs van nabij mee
gemaakt, is getuige geweest van span
ningen en conflicten binnen het college 
als gevolg van het optreden van Max 
van den Berg en heeft zich uiteindelijk 
solidair verklaard met haar drie manne
lijke collega's. Ook mej. Nijhoff bedank
te voor de 'eer' nog verder samen te 
werken met de jonge socialist die voor 
niet meer op te lossen moeilijkheden 
zorgde. 

Dit is haar verhaal: 
"Vanaf het prille begin was het voor 

ons allemaal wel duidelijk dat het geen 
eenvoudige zaak zou zijn om met elkaar 
samen te werken. Tussen de beide wet
houders van de Partij van de Arbeid ont
stonden heel snel grote controversen, 
omdaf het totaal verschillende figuren 
waren. Ook in leeftijd. Er was een gene
ratieverschil. Beiden huldigden totaal an
dere opvattingen over besturen. Tussen 
de heren Eendriks en Van den Berg 
ontstonden grote spanningen die begon
nen door te werken. Dat was onvermijde
lijk. Ik moet zeggen, dat ik persoonlijk 
nimmer moellijkheden met Van den 
Berg heb gehad. Er zijn met hem geen 
concrete conflicten geweest. Ik heb wel 

geerd en door de lijstaanvoerders kun
nen worden toegelicht. 

De milieuproblematiek zal minder een 
zaak moeten worden van elkaar napra
ten. Een beroep op persoonlijke verant
woordelijkheid is niet voldoende. Des
kundig denken aan voorbereiden van 
maatregelen is belangrijk. De mogelijk
heden daartoe zijn aanwezig volgens 
door de wetenschap ontwikkelde metho
den. Hierdoor zijn simulaties van toe
komstige ontwikkelingen en de aanpas
sing van de wetgeving mogelijk. 

Sanering 
Een soortgelijk stuk, zij het van ande

re strekking, komt van de afdeling We
zepfOldebroek van de VVD. Het wordt 
aapgekondigd als voorontwerp verkie
zingsprogramma Hieraan ontlenen wij 
een pleidooi voor o.a.: Handhaving van 
het gezag, verkorting van dienstplicht, 
instelling vrijwilligersleger en bewape
ning van de bevolking met weekeind
oefeningen. Voorts: Herziening van het 
stakingsrecht, beperking van de onder
wijsuren, meer huiswerk en lichamelij
ke oefeningen. 

Devaluatie van de gulden, afsluiten 
van de Waddenzee voor goede verbin
dingen en bescherming tegen hoog wa
ter en vervuiling. Het aanleggen van 
vliegvelden bij Marken en in Brabant. 
Andere voorstellen zijn: inkomen ge
huwde vrouw losmaken van dat van de 
man en net zo belasten, zo ook dat van 
de vrijgezel. De staatspensioenuitkering 
afhankelijk stellen van wat de betrok
kene heeft betaald. Het doorvoeren van 
bezuinigingen door middel van sanering 
van het ambtenarenapparaat, sanering 
van de bijstandswet, progressieve belas
ting op de grootte van de auto, sanering 
ziekenhuisexploitatie en sanering van 
het omroepbestel. Voorts wordt aange
drongen op nauwe samenwerking met 
DS'70 en D'66 en handhaving van tle 
PvdA als oppositiepartij. 

geconstateerd dat zijn opvattingen over 
besturen als lid van het college en niet 
alleen zijn opvattingen, maar ook zijn 
hele methodiek van besturen, in plaats . 
van een grotere openheid te bewerkstel
ligen aldoor als een soort schisma in het 
college hebben gewerkt. 

Wat gebeurde er namelijk. Er ver
schenen in de pers op vele vroege tijd
stippen publikaties over stukken van 
Van der Berg zelf, die in eerste instantie 
bedoeld waren als een basis voor een 
gesprek in het college. Het brengen van 
dergelijke vroegtijdige, vaak onrijpe pu
blicaties bij het grote publiek beïnvloed
de natuurlijk onmiddellijk het ge~nr.ek, 
dat in het college nog moest volgen. 
Natuurlijk werd er dan door hem ge
zegd ik streef naar de openbaarheid, 
maar daarbij hebben wij gezien dat er 
ook zeer veel schade werd aangericht. 
Ideeën die niet rijp waren, kwamen eer
der in de pers dan in het college. Een 
heleboel gemeenteambtenaren bijvoor· 
beeld zijn ontzettend ongerust gemaakt, 
omdat er maar domweg werd gesproken 
over de opheffing van diensten. Daar 
was nog geen sprake van. Alleen in het 
brein van Van den Berg. 

Daar kwam bovendien bij dat vroeg
tijdige publikaties bij andere instanties, 
waarmee wij nog'moesten praten, stand
puntbepalingen tot gevolg hadden. Dan 
viel er al niet meer te praten. Van 
den Berg is wat roekeloos en ondoor
dacht geweest. Daaruit blijkt dat naast 
de gaven die deze man heeft hij gewoon 
een heel stuk praktijk mist. Hij mist 
natuurlijk ook, omdat hij nog zo jong 
is, een heel stuk menselijke ervaring. 
Daar kan hij natuurlijk niets aan doen, 
maar het zijn wel zijn tekorten. 

Van den Berg is een man die voor 
honderd procent wil oereiken, wat hij 
zich als wenselijk voor ogen heeft ge
steil. Daaruit blijkt zijn jeugd. Hij zal 
het echter nooit bereiken, omdat hij niet 
open staat voor hetgeen anderen willen. 
Daar houdt hij geen rekening mee. Zijn 
gebondenheid aan zijn fractie en dat 
raakt ook zijn methodiek van besturen 
maakt het voor ons onmogelijk om in te 
gaan op voorstellen die de voorzitter van 
de fractie van de Partij van de A:rbeid 
aan de andere fractie-voorzitters heeft 
gedaan in een poging het oude college 
terug te krijgen. Die gebondenheid aan 

• Liberaal manifest 
Het is er dan toch nog voor de verkie

zingen gekomen, het Manifest. 
"Niet als verkiezingsstuk," aldus het 

hoofdbestuur. 
Jammer. Dubbel jammer als andere 

partijen hun visie op dit manifest wel in 
het kader van de verkiezingen betrek
ken. 

En het zodoende op negatieve wijze 
manifesteren. 

Natuurlijk heeft het hoofdbestuur ge
lijk als het stelt dat het L.M., zoals nu 
gepubliceerd, een volledig onafhankelijk 
stuk liberaal denken omvat en dat de 
verantwoordelijkheid hiervoor volledig 
bij de samenstellers berust. 

Toch schuilt er in deze politiek een 
gevaar. De identificatie van liberaal en 
VVD is (gelukkig) algemeen. Zodoende 
komt bij de groep "zwevende" stemmers 
een opmerking à la Andriessen - het 
Manifest zou weinig concreets bevatten 
-als kenmerkend over. 

Zeker wanneer er van VVD-zijde taal 
noch teken van contradictie wordt ver
nomen. 

En toch gaat het hier om dezelfde 
groep waar wij bij de verkiezingen me
de op moeten mikken. 

Bovendien is het electoraal negeren 
van het L.M. een onrecht doen aan een 
stuk eminente verkiezingspropaganda. 

Immers, een zo duidelijk, een zo con
creet, een zo volkomen nieuw geluid in 
liberale kring, zou menigeen bekoren. 

Een plan, dat nog hoop voor de toe
komst in zich bergt, dat zijn toevlucht 
niet zoekt tot vergrauwende massafica
tie en dat zijn waardering voor het 
vele goede van onze huidige maatschap
pij niet verhult, daarbij de fouten niet 
vergetend, is niet alleen een geweldig 
alternatief stuk progressie, het is tevens 
een houvast voor velen. 

Het behoeft geen betoog, dat het 
hoofdbestuur volledig conform de regle
menten en de gedane afspraken heeft 
gehandeld. Toch zou misschien een ver
dediging op zijn plaats zijn, waar spra
ke is van een voor de toekomst wellicht 
beslissend brok genialiteit. 

B. J. M. VERWAAYEN, LID NIEUW 
KIEZERS WERKGROEP. 

zijn fractie is naar de mening van de nu 
afgetreden wethouders een volkomen 
foutieve opvatting van besturen. Die is 
zo totaal anders dan die van ons dat 
onbestuurbaarheid niet te vermijden 
was". 

Was het nu niet veel logischer ge
weest, als wethouder van Den Berg zou 
zijn opgestapt? 

Mej. Nijhoff: "Daar zijn we met z'n 
allen niet uitgekomen. Op allerlei pun
ten wist Van den Berg dat hij kon reke
nen op een kleine meerderheid in de 
raad. Daar heeft hij ons mee gechan
teerd". De keiharde koppeling aan zijn 
fractie zie ik als een fataal iets". 

Kunt u iets zeggen over de rol van 
burgemeester Buiter in deze affaire? 

"Het spijt me om 't te moeten zeggen, 
maar Buiter is natuurlijk geen sterke 
figuur. Toen hij in Groningen kwam, 
had hij geen enkele bestuurlijke erva
ring. Dat is een punt in zijn nadeel en 
ik heb niet de indruk, dat daar iets aan 
veranderd is. 's Is een erg aardige man, 
maar geen goede burgemeester". 

Aankondigingen 
160KTOBER 

De heer H. P. H. Waalkens (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de onder
centrale Fivelingo. 

Mr. H. van Riel (lid Eerste Kamer) 
debatteert met mr. K. A. Keunig (DS'70) 
in 't Singeltje te Sneek. 
~0 OKTOBER 

H. Wiegel debatteert met drs. J. den 
Uyl om 20.15 uur in Het Tehuis te Gro
ningen (in het kader van een openbaar 
hoorcollege van prof. dr. I. Lipschits). 
~3 OKTOBER 

Mr. H. van Riel spreekt voor de sta-
tencentrale Dokkum. , 

1\finister De Koster spreekt om 20.00 
uur te Leeuwarden in De Klanderij. 
2NOVEMBER 

Staatssecretaris Vonhoff spreekt voor 
de ondercentrale Fivelingo. 
3NOVEMBER 

Mr. H. E. Koning (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Ter 
Apel. 20.00 uur. De Korenschoof. 
6NOVEMBER 

Mr. H. E. Koning (lid der Tweede 
Kamer) spreekt te Beilen voor 't Nut. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 
repacteur A. W. Abspoei 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en !Je
mocratie is gevestigd te Amster
dam, Nieuwe Herengracht 89-B. 
H:10fdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. C. la Chapelle. 

De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803), Voor 
adreswijzingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

De ad. tentie-exploitatie wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tèle
foon 010 - 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele
foon (070) - 604803, Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD
fractie in d3 Tweede Kamer is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telefoon (070) - 61 49 
11. 

• Het Liberaal Manifest 
Het Liberaal Manifest is verschenen. 

De lezers hebben het als een kloeke, 
vier pagina's tellende bijlage in ons vo
rige nummer aangetroffen~ Het is, vol
gens de opzet, geen verkiezingspro
gramma, al is het dan door de toevalli
ge loop der omstandigheden betrekke
lijk kort vóór de onvoorziene Kamerver
kiezing van 29 november a.s. gepubli
ceerd. 

De inhoud van het stuk is voor ver
antwoordelijkheid van de stuurgroep. 
Het hoofdbestuur aanvaardt alleen de 
verantwoordelijkheid voor het openbaar 
maken zelf. Dat zijn dezelfde bewoor
dingen welke gebruikt werden m~t be
trekking tot de "Proeve van een meuwe 
Grondwet", ontworpen door de op initia
tief van de toenmalige minister Toxo
peus ingestelde afdeling Grondwetsza
ken aan het ministerie van binnenlandse 
zaken. Wel echter vermeldde het hoofd
bestuur nadrukkelijk, van mening te 
zijn dat de stuurgroep er "volledig in is 
geslaagd een onafhankelijke liberale vi
sie te ontwikkelen". 

Met dit laatste kunnen we het gaarne 
eens zijn. Het is een lijvig stuk gewor
den: vier dicht bedrukte pagina's van 
royaal krantenformaat, totaal een 32 
kolom, inclusief de afbeeldingen. Die 
omvang heeft zijn bezwaren, maar het 
belangrijkste is toch, dat het Liberaal 
Ma"Difest beantwoordt aan de reeds lang 
door velen gevoelde behoefte aan een 
nieuwe, "eigentijdse" toetsing van de 
grote politieke en maatschappelijke 
vraagstukken aan de liberale filosofie, 
"het kompas", dat - volgens de opstel
lers van het manifest - "in ons land al 
eeuwen met wisselend succes wordt ge
hanteerd". Men noemde het dan: .,vrij
heid in verantwoordelijkheid, respect 
voor het eigene in ieder mens, ontwik
keling van de individuele persoonlijk
heid". 

Dat op basis van de algemeen-liberale 
grondgedachten een veel bredere scl}are 
achter dit vaandel moet (kunnen) wor
den verzameld dan het op zichzelf toch 
wel reeds verheugende aantal van ruim 
650.000 kiezers, dat vorig jaar (zonder 
opkomstplicht!) zijn stem op de VVD 
uitbracht, staat voor ons vast. 

• Oproep 
Uit de in de laatste alinea van het 

voorgaande uitgesproken overtuiging 
komt ook de lichte teleurstelling voort, 
die ik, bij alle voldoening, toch voelde 
opkomen bij het kennisnemen van het 
Liberaal Manifest. Ook in de politiek 
dient men het sentiment niet geheel uit 
te schakelen. Aan het stuk ontbreekt 
mijns inziens, ook door zijn omvang, het 
inspirerende, de "klaroenstoot". De ,.Op
roep", waar het uiteindelijk om gaat, 
staat verscholen in de beredenerende en 
toelichtende tekst. 

Het is uit dat oogpunt gezien mis
schien goed, dat de tekst wel reeds is 
gepubliceerd, maar dat het werken er
mee wordt uitgesteld tot na de Kamer
verkiezing. Dat geeft de tijd voor het 
alsnog ontwerpen van een bewogen be
roep op allen, die zich aan de grondge
dachten van dit stuk verwant gevoelen, 
om te komen tot een bundeling van alle 
krachten. Om te komen dus tot een aan
merkelijk grotere, doelbewuste en goed 
georganiseerde volkspartij op liberale 
grondslag. Dat kan dan een uitbouw 
van de VVD worden, het kan, zo men 
dat beter acht, ook een nieuwe formatie 
worden, met de VVD 'als liberale kern. 
Een partij in ieder geval, die op gro~d 
van de diep in onze volksaard en m 
onze nationale historie gewortelde vrij
heidszin de overtuiging heeft, een zeer 

Voor mijn beide dochters, resp. lerares Amster~ams L~seum 
en verpleegkundige Verg. v. Ziekenverplegmg, Prmsen
gracht, zoek ik 

een vrije etage 
IN CENTRUM AMSTERDAM 

Enschede, Kuyperplein 13, telefoon 05420-26605. 

belangrijk deel van dit volk politiek te 
kunnen bundelen. 

Aldus zou op een moment dat hon
derdduizenden goed-willenden zich onze
ker en min of meer .,verloren" voelen een 
krachtige stoot kunnen worden gegeven 
om dat, ondanks gestegen welvaart, bij 
velen levende moeilijk te definiëren ge
voel van politieke en maatschappelijke 
malaise om te zetten in een nieuw, posi
tief gericht, sterk geloof in de eigen 
toekomst, in die van onze kinderen en in 
die van de wereld om ons heen. 

De stuurgroep zal zeker enige liberale 
journalisten, die als vakmensen gewend 
zijn bepaalde gedachten in geschreven 
vorm samen te vatten en uit te dragen, 
bereid vinden om, tezamen bijvoorbeeld 
met het journalistieke lid van deze 
groep, de heer Hoefnagels, zulk een .op 
de reeds gegeven tekst gebaseerde m
spirerende oproep te ontwerpen. 

• Defensie in gevaar 
"Het zou funest zijn, fataal voor ons 

defensie-apparaat, als de plannen van 
de Partij van de Arbeid en de Politieke 
Partij Radicalen (PPR) om de uitgaven 
van defensie drastisch te verlagen, door
gang zouden vinden." 

Deze kernachtige uitspraak en ernsti
ge waarschuwing liet minister De Kos
ter onlangs horen in een exclusief inter
view, dat De Telegraaf met hem had 
(18 september). Hij verklaarde ,.met 

Prikkels 
e Redacteur P.A. Bouwmeester 
in het Algemeen Dagblad: .,De 
democratisch-socialisten zijn ge
neigd zich wat minder op te 
stellen tegenover de VVD, de 
"grote concurrent" in de verkie
zingsstrijd. Misschien komt dat 
ook omdat er in de VVD en DS'70 
en omgeving mensen zijn die dro
men van een grote liberale mid
denvolksbeweging op democrati
sche grondslag. Je kunt elkaar 
straks nodig hebben Hetzij in de 
oppositie, hetzij in de regering." 

e Het Tweede-Kamerlid Jac. de 
Jong, uitgetreden uit de Midden
standspartij en nu lijstaanvoerder 
van de zich noemende Democrati
sche Middenpartij: "Ik reken op 
ten minste vijf zetels en waar-

schijnlijk worden het er meer. 
Daarna ga ik alle partijen bunde
len en kunnen ook VVD en DS'70 
met me komen praten" (Alg. 
Dagblad). 

~ Drs. F. A. Hoogendijk, nadat 
bij Elseviers Magazine een brief 
was ingekomen me: verzoek om 
een verkiezingsbijdrage voor de 
PvdA: ,,Elseviers Magazine zal 
niet alleen negatief op de oproep 
van de Partij van de Arbeid reage. 
ren, maar zal die partijen die de 
heer Den Uyl uit het Catshuis 
willen houden, gaarne steunen. 
Uiteraard niet met geld, maar 
met motieven, waarom het pro
gramma van de grootste partij 
van het land Nederland in een 
snel tempo nog verder achteruit 
zal brengen." 

e Ontvangen van een lezer uit 
het (Zwitserse) Aargauer Tag
blatt: "In Fernsehen wird die Po
litik zum Teil von Leuten betreut, 
denen man bei mancher seriösen 
Zeitungen höchstens die Sparte 
,.Unglücksfälle und Verbrechen" 
anvertrauen würde." 
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verbijstering" te hebben kennis geno
men van het ontwerp-verkiezingspro
gramma van de "progressieve drie", 
waarbij alleen D'66 wat schijnt af te 
wijken van PvdA en PPR. De bewinds
man noemde de plannen van de socialis
ten ,.je reinste afbraakpolitiek". Met een 
miljard gulden minder (waar het con
cept op neerkomt) zouden vliegtuigen 
aan de grond blijven en schepen aan de 
wal moeten blijven, er zou geen geld 
voor voldoende oefeningen zijn en er 
zouden massale ontslagen moeten wor
den gegeven aan het vrijwillige burger
en het militaire personeel, dat ca. 30.000 
man omvat. Het is bovendien in strijd 
met onze internationaal (NAVO) aan
gegane verplichtingen. 

Ondertussen zijn zelfs in de eigen 
,.progressieve" kring verontruste stem
men opgegaan. In ons vorige nummer 
kon reeds melding worden gemaakt van 
de niet malse kritiek, welke het (onaf
hankelijk-socialistische) dagblad "Het 
Parool" leverde op hetgeen het ontwerp 
over buitenlandse politiek en defensie 
bevat. Daarna verscheen in Het Vrije 
Volk (van 22 september) een ingezon
den stuk van zeven raadsleden van of 
stemmers op de PvdA of D'66, waarin 
dezen hun verontrusting uitten over het 
feit, dat "de PvdA steeds meer het pad 
schijnt op te gaan van de afbrokkeling 
van de defensie." Moeten, zo vroegen 
zij, PvdA en D'66 aan het handje lopen 
van de PPR ? Of zijn de progressieve 
drie ten prooi aan ,.de kleinburgerlijke 
zuinigheid van vóór de oorlog ten aan
zien van zaken die niet direct iets ople
veren? Tenslotte herinnerden zij aan 
het motto van de NAVO: "Vigilantia 
pretium libertatis" (waakzaamheid is de 
prijs van de vrijheid). 

• Dieptepunt 
De defensiemedewerker van D'66, 

luit.-kol. K. P. Bloema, kwam in Het 
Parool (van 19 september) tot de con
clusie dat wanneer de progressieven aan 
de door de PvdA gewenste verlaging 
der defensielasten tot 3 pct van het na
tionale inkomen zouden vasthouden, "tot 
op het bot zou moeten worden bezui
nigd". Die bezuiniging zou dan bijvoor
beeld óók nog insluiten: de totale af
schaffing van alle vrouwenkorpsen, van 
door Defensie verleende subsidies, 
krijgsgeschiedbureaus, muziekkorpsen, 
kantinediensten, geestelijke verzorging, 
enz. 

Daarover merkte overste Bloerna op: 
D'66-ers en een aantal PvdA-ers menen 
dat deze laatstt maatregelen te ver 
gaan en te kunstmatig zijn. De krijgs
macht zou terechtkomen in een grau
we werksfeer, die niet in overeenstem
ming is met de omstandigheden in ande
re grote organisaties en die in tege~
spraak is met het streven naar een vriJ
willigersleger." 

Culturele 
Commissie 

Op 21 september kwam de Culturele 
Commissde voor het eerst in gewijzigde 
samenstelling bijeen. Bestond deze com
missie voorheen uit actieve kunstbeoefe
naars staten- en raadsleden en mensen 
die a'dministratief werkzaam zijn bij 
culturele instellingen, thans is de Com
missie hoofdzakelijk - samengesteld uit 
leden van de vertegenwoordigende licha
men. De bedoeling is op deze wijze tot 
het trekken van één lijn op cultureel 
gebied te komen binnen onze vertegen
woordiging in de Kamer, Staten en ge
meenteraden. Daarnaast zijn er leden 
aangetrokken, die op een bepaald ter
rein zeer terzake kundig zijn dan wel in 
de werkzaamheden van de Commissie 
oude~stijl een belangrijke inbreng heb
ben gehad. 

De Commissie staat wederom onder 
voorzitterschap van de heer mr. drs. L. 
J. F. Wijsenbeek. 

Besloten is, dat de commissie zich în 
eerste instantie zal beraden over de be
groting van crm over het subsidiebeleid 
zoals dat in de verschillende vertegen
woordigende lichamen gevoerd wordt en 
over het vraagpunt wel of geen film
keuring. 
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Aankondigingen 
DOKTOBER 

Openbare bijeenkomst van de afdeling 
Ede waarop zullen spreken mevr. drs. 
N. Smit-Kroes (VVD) en mevr. S. van 
Veenendaal-van Meggelen (DS'70). 
(Hotel de Witte Hinde). 

230KTOBER 
Mevrouw van Someren-Downer 

spreekt voor de afdelingen Lelystad en 
Dronten (20.00 uur in het Hervormd 
Centrum te Dronten). 

260KTOBER 
Het Tweede-Kamerlid H. P. H. Waal

kens spreekt voor de afdeling Zelhem. 
(20.00 uur Het Roode Hert). 

2NOVEMBER 
De fractievoorzitter in de Eerste Ka

mer, mr. H. van Biel, spreekt voor de 
afdeling KampenjiJsselmuiden. (20.00 
uur Stadsherberg). 

SNOVEMBER 
Drs. Th. H. Joekes spreekt voor de 

afdeling Oldenzaal over "Liberalisme 
ook nu". (20.00 uur Hotel de Ster). 

GNOVEMBER 
De heer G. w. Keja spreekt' voor d0 

afdeling Zevenaar. (20.00 uur De Bui
tenmolen). 

VRIJHEID EN DEMOCRATIÉ 

Zwolle's VVD-wethouder 
Nogmaals Zwolle. Ditmaal niet over 

de omstreden stadhuisnieuwbouw, maar 
wel over een nian die in het (helaas op 
een kwade dag "netjes" bepleisterde) 
historische raadhuis werkt: ir. P. Loos 
(33) sinds 15 mei j.l. de vijfde wethou
der van de Overij sselse hoofdstad. 
Naast burgemeester Drijber de tweede 
VVD-man in het college. ("De PvdA 
heeft er zich tenslotte mee verzoend, 
omdat ik op 1 mei, de dag van de 
arbeid, geboren ben ... ") 

Ir. Loos is een bescheiden man, maar 
het lijstje van zijn wethouderstaken is 
bijna onbescheiden lang. Hij "doet": 
sport en recreatie, volksgezondheid met 
de reinigingsdienst, het markt- en ha
venwezen, de veemarkt (slachthuis), de 
woonruimteverdeling, de coördinatie van 
het milieubeheer en het gemeente-ar
chief. 

Ir. Loos werd in Arnhem geboren, 
toonde in zijn Wageningse tijd al poli-

' tieke belangstelling en schaarde zich in 
1966 in de VVD-gelederen, een stap die 
in eerste instantie leidde tot het secreta
riaat van de afdeling Zwolle. In 1970 -
hij was toen nog hoofd van de afdeling 
recreatie bij de Rijksdienst IJsseJmeer
polders in Zwolle - werd hij in de ge
meenteraad gekozen. 

"Het lijstje is lang maar ik heb -
gelukkig - nog tijd om na te denken. 
Als u het lijstje wil afwerken . . . ik 
vind vooral de veemarkt boeiend, niet 
alleen omdat het aansluit op mijn Wa
geningse verleden, maar ook omdat de 
Zwolse veemarkt tenslotte de op één na 
grootste in ons land is. Maar eerst even 
de sport en recreatie ... " 

Samenbreien 
Welnu, Zwolle heeft te màken met 

twee recreatiegebieden: dat van de 
Vechtstreek, inclusief Ommen en Hel
lendoorn, en dat van West-Overwijssel 
met o.a. Giethoorn. Zwolle ziet het als 
zijn taak, deze gebieden "samen te 
breien." (Hij is ook secretaris van de 
werkgroep Inrichting Recreatie-objec
ten). De sport. Ir. Loos heeft er een 
stukje van zijn hart aan verpand. Hij 
was tot voor kort bestuurslid van de 
betaalde voetbalclub PEC die hem af-

Ir. P. LOOS, vijfde wethouder van 
Zwolle 

vaardigde naar de KNVB. Op het ter
rein van de gezondheidszorg zijn er de 
groei van de stedelijke GGD naar een 
districtsgeneeskundige dienst en een 
streven naar een duidelijke samenwer
king tussen de beide ziekenhuizen. Dan 
is er de gewestraad Zwolle. Ir. Loos is 
er lid van en wordt hierdoo:r;· geconfron
teerd met het (overal in het land ge
koesterde) wantrouwen van de kleinere 
gemeenten ten opzichte van de grotere 
steden. 

Weer een associatie: "Er is dus kunst
mest nodig en af en toe een leistokje 
voor de soepelheid ... " 

Als lid van het college echter is hij 
geneigd het meest uit te weiden over 
het centrale pro'bleem van Zwolle: · de 
uitbreiding van de stad in de richting 
van de zuidelijk stromende IJssel 
waardoor Zwolle werkelijk IJsselstad 
kan worden. Daar ligt echter het grote 
struikelblok: het gebied is gepenetreerd 
door spoorlijnen. Men spreekt in Zwolle 
dan ook van de "spoorbarrière" die 
even~el genomen zal moeten worden 
omdat het toekomstig woon- en werkge
bied - "Schelle-Ittersum" geheten -
ongeveer tegen de stadskern aan ligt en 

dus de duidelijk aangegeven plaats voor 
uitbreiding is. Bovendien komt bij reali
sering Zwolle voor de volle honderd pro
cent aan de IJssel te liggen. Het project 
is in handen van een ontwikkelingsbu
reau onder leiding van oud-minister 
Schut. 

Boot gemist: 
Het moet hem nog even van het hart 

dat "Zwolle steeds de boot heeft gemist 
met het aantrekken van universiteiten" 
maar als wij op hemzelf en -zijn jonge 
wethoudersschap terugkomen, zegt hij: 

"Het is mij in die vier maanden opge
vallen dat je veel meer ziet dan als 
raadslid. Als raadslid zie je het topje 
van de ijsberg, maar als wethouder kom 
je de hele ijsberg tegen. In het begin 
dacht ik dat je in deze functie geleefd 
zou worden, maar dat is meegevallen. 
Je ziet dat er meer gepresteerd wordt 
dan je gedacht had en dat je ook meer 
mogelijkheden hebt om te sturen en bij 
te sturen dan je vermoedde. Dat vind ik 
ook één van de aantrekkelijke kanten 
van het werken in een kleinere gemeen
te (78.000 inwoners): je leeft niet zo 
verwijderd van de ambtenaren. Ik zie 
kans om in elk geval met de hoofdamb
tenaren wekelijks contact te hebben. 
Tenslotte: er zitten nog twee CCP-ers 
en twee PvdA-ers in het college en op 
plaatselijke niveau is er een zeer colle
giaal bewind mogelijk gebleken." 

Najaarsvergadering 
Arnhem - De Kamercentrale Gelder

land houdt 24 oktober haar najaarsver
gadering in hotel "Haarhuis" te Arnhem 
(tegenover het station). Aanvang 20.00 
uur. 

Op het programma staat· onder meer 
de verkiezing van een nieuw bestuur. 
Na de pauze zullen drs. G. M. V. van 
Aardenne en wellicht nog enkele andere 
aan Gelderland toegewezen Kamerleden 
de politieke actualiteit bespreken, waar
na er gelegenheid tot discussie is. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een v~ilige belegging met zeer hoog rendement 

Stemmen bij volmacht of elders 
Bij de verkiezing van de leden van de 

Tweede Kamer wordt aan een kiezer op 
zijn verzoek toegestaan in een willekeu
rige gemeente aan de stemming deel te 
nemen. Wil men van deze mogelijkheid 
gebruik maken, dan dient men hiervan 
uiterlijk op de veertiende dag vóór die 
der stemming, derhalve uiterlijk 15 no
vember, schriftelijk mededeling te dflen 
aan de gemeentesecretarie in zijn woon
plaats, en wel door invulling van een 
formulier dat ter gemeentesecretarie 
kosteloos verkrijgbaar is. Deze moge
lijkheid om elders te kunnen stemmen is 
onder meer van belang voor militairen! 

Daarnaast zijn de mogelijkheden tot 

het stemmen bij volmacht uitgebreid. 
Die mogelijkheden zijn: 

A. (Schriftelijk tot 15 november). In
dien men vermoedelijk niet in staat zal 
zijn op woensdag 29 november persoon
lijk aan de stemming voor de Tweede 
Kamerverkiezing deel te nemen wegens 
lichamelijke omstandigheden (ziekte, 
verblijf buitenlands of anderszins) moet 
men uiterlijk op de veertiende dag vóór 
die van de stemming, dus uiterlijk 15 
november, op de gemeentesecretarie een 
verzoek om bij volmacht te mogen 
stemmen indienen. Voor het verzoek
schrift moet gebruik gemaakt worden 
van een formulier (model K 4-1) dat op 
de gemeentesecretarie of bij het Alge
meen Secretariaat der partij (Koningin-

negracht 57 te 's-Gravenhage, tel. 070 -
604803) kosteloos verkrijgbaar is. 

Als gemachtigde kan worden aange
wezen: 
• de echtgenoot of echtgenote, 
• een bloed- of aanverwant tot en met 
de vierde graad (onder deze crutegorie 
vallen: overgrootouders, grootouders, 
ouders, kinderen, kleinkinderen, achter
kleinkinderen, volle neven en nichten, 
alsmede hun echtgenOiten). 
• de echtgenoot van een schoonzuster 
of de echtgenote van een zwager, 
• een der huisgenoten van de vol
machtgever, d.w.z. iemand die blijkens 
het kiezersregister hetzelfde adres heeft 
als de volmachtgever. 

Degene die zich bereid verklaart als 

gemachtigde op. te treden, moet op de 
dag van de kandidaatstelling, 17 okto
ber, ingeschreven zijn in een kiezersre
gister. Woont de gemachtigde in een an
dere gemeente dan de volmachtgever, 
dan kan hij in zijn eigen gemeente, in 
zijn eigen stembureau, de volmachtstem 
uitbrengen. Men mag niet meer dan 
twee aanwijzingen als gemachtigde aan
nemen. 
B. In persoon op de secretarie tot en 
met 24 november, mits in aanwezigheid 
van de kie.o:er die bereid is als gemach
tigde op te treden. Aan de gemachtigde 
wordt in dit geval slechts de eis gesteld 
dat hij in hetzelfde kiezersregister is 
opger.omen als de volmachtgever. Er 
behoeft derhalve geen familieband te 
zijn. 
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Politiek~ pers~ modder en houdgreep 

door L. Rhijnsburger, voor
lichter van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer 

Liberale 
internationale 
vergaderde 

"De liberalen konden, om een uitlating 
van Den Uyl aan te halen, "knorren van 
tevredenheid'. Voor Wiegel moet dit 
succes wel een grote voldoening zijn. 
Het is - wederom - gebleken dat de 
VVD er verstandig aan heeft gedaan om 
in het kabinet te blijven." 

Zo luidde vorige week één zin uit een 
hoofdartikel van het Algemeen Dagblad, 
een ochtendblad dat zichzelf liever "neu
traal" dan "liberaal " noemt. (waarmee 
ik maar wil zeggen: zo'n zin zal eerder 
"neutraal" dan "liberaal" bedoeld zijn). 
Maar waar sloeg die zin op ? 

De dag voordat dit hoofdartikel in 
het A.D. verscheen, had in de Tweede 
Kamer het politiek belangrijke debat 
plaats over wijziging van de loon- en 
inkomstenbelasting. Ingewijden weten 
dat die wijziging een vereenvoudiging 
inhoudt van deze directe belastingvorm. 
Allereerst betekent het een invoering 
van het zogenaamde schijventarief 
waardoor het veel gemakkelijker gaat 
worden om na te gaan in welke belas
tinggroep men gaat vallen. Maar boven
dien houdt dit wetsvoorstel in een belas
tingverlaging voor o.m. de laagstbetaal
den, voor de werkende gehuwde vrouw, 
voor de onvolledige gezinnen en voor de 
vrijgezellen. Dit laatste is een belang
rijk gegeven voor diegenen die een beet
je aan het twijfelen zijn gebracht door 
de oppositiepartijen onder aanvoering 
van Den Uyl. Juist hij, met zijn socialis
tische achtergrond, zo zou men denken, 
had volmondig ,,ja" tegen dit voorstel 
kunnen zeggen. 

Maar waar streefde hij in werkelijk
heid naar? Naar uitstel van de stem
mingen over dit voorstel. Twee dagen 
later zouden de drie confessionele par
tijen namelijk hun partijraadsvergade
ringen houden. Die partijraden tellen 
wellicht meer pro-socialisten dan de 
confessionele Kamerfracties, zo zal Den 
Uyl gedacht hebben. Waarschijnlijk 
hoopte hij op een zodanig besluit dat de 
Kamerfracties alsnog gedwongen zou
den worden tegen te gaan stemmen. 
Zijn grote nederlaag was dan ook dat de 
confessionelen niets voelden voor een 
uitstel en daarmee voor het toegeven aan 
Den Uyl c.s. De Telegraaf: "De poging 
van de linkse oppositie een wig te drij
ven tussen de confessionele partijen en 
de V.V ~. door uitstel van de stemming 
over het wetsvoorstel te verkrijgen, leed 
schipbreuk". 

Grof 
Een ander interessant facet aan het 

hele belastingdebat vormde de middelen 
waarop de oppositie trachtte haar zin te 
krijgen. "De oppositie hanteerde de 
grofste middelen" (De Telegraaf), maar 
werd juist daarop door minister Lang
man fel bestreden. 

De immer goedlachse liberale be
windsman viel scherp uit in de richting 
van Den Uyl, ·die de regeringsfracties 
had verweten te werken naar een socia
le chaos omdat de vakbeweging na aan
neming van het voorstel onmogelijk zou 
kunnen meewerken aan een sociaal 
contract. "Ik weet eigenlijk niet of de 
heer Den Uyl door de vakbeweging ge~ 
machtigd is als woordvoerder op te tri!
den. Ik heb niet beluisterd dat de vak-

In het afgelopen weekend heeft de Li
berale Internationale, de internationale 
organisatie waarbij de liberale partijen 
uit ruim· 20 landen aangesloten zijn, in 
Parijs vergaderd. 

Met algemene stemmen is een resolu
tie aangenomen waarin afschuw uitge
sproken wordt over de uitingen van ter
rorisme in de laatste tijd ln vele delen 
van de wereld, en waarin de minachting 
voor de menselijke persoonlijkheid, die 
daarbij blijkt, sterk wordt veroordeeld. 
De vergadering deeè. een beroep op alle 
regeringen, zo mogelijk via de Verenig
de Naties maar zo nodig ook direct, om 
geen asielrecht te verlenen aan de be
drijvers van deze daden en om sancties 
toe te passen tegen landen welke die 
daders helpen. 

Verder heeft de vergadering de wens 
uitgesproken dat de structuur en de 
functionering van de Verenigde Naties 
als een essentieel instrument voor het 
bewaren van de wereldvrede vergaand 
hervormd zullen worden en een studie
groep opgedragen hierover praktische 
voorstellen uit te werken voor de vol-

beweging een drastische drukverzwa
ring van de middengroepen wenst", al
dus minister Langman. 

Ook de politieke leider van de KVP, 
mr. F. Anctriessen verweet de "progres
sieve" partijen dat zij de wensen van de 
vakbeweging gelijk stellen met hun 
eigen wensen en opvattingen. 

Verwijdering 
Nog enkele andere gebeurtenissen op 

en rond het Binnenhof_ waren in de afgc~
lopen weken politiek - interessant. Ten 
eerste was dat de aanvaarding van het 
wetsontwerp waarbij zelfstandigen 
voortaan belastingvrij kunnen gaan re
serveren voor hun oude dag. Er ont
stond daarbij een verwijdering tussen 
de PvdA en D'66, omdat de socialisten 
het wetsontwerp verwierpen en D'66 
niet. 

Afgezien van deze "breuk" binnen de 
"progressieve" partijen, betekende het 
optreden van de PvdA ook 'n verwijde
ring tussen haar en de KVP. Mijn colle
ga bij de KVP-fractie, Antoine van den 
Wildenberg, wees mij daarop. De vele 
zelfstandigen (boeren, middenstanders) 
die lid zijn van de KVP zullen nu hele
maal niets meer voelen voor een rooms
rode samenwerking, zo voorspelde hij en 
waarschijnlijk terecht. 

De tweede - toch ook politiek inte
ressante gebeurtenis - was de briefwis
seling tuss"!n onze fractievoorzitter 
Hans Wiegel en PvdA-voorzitter Andrê 
van der Louw naar aanleiding van een 
televisie-uitzending van de PvdA, waar
in volgens het ochtendblad Trouw met 
modder werd gegooid naar politieke te
genstanders. Uit vele perscommentaren 
blijkt alom een zekere• mate van verbijs
tering over het socialistische optreden: 
"Nu zal niemand er bezwaar tegen ma
ken dat een oppositiepartij, met name in 
de verkiezingsstrijd, hevig tekeer gaat 
tegen de regeringspartijen. Het kan de 
oordeelsvorming van de kiezers alleen 
maar ten goede komen, wanneer de me
ningsverschillen tussen de politieke 
groeperingen met geweld van argumen
ten worden uitgevochten. Met argumen
ten, maar niet met modder. Een partij 
die zich daarvan bedient, roept terecht 
verontwaardiging op. Of, wat wellicht 
een doeltreffender reactie is: medelijden 
met haar onvermogen om met zakelijke 
betogen de aandacht van een breed pu
bliek te trekken' (hoofartikel Trouw 
van 29-9-'72/. 

Met lage achting 
Of Hans Wiegel verontwaardigd was, 

of slechts medelijden heeft, was uit zijn 
korte brief aan André van der Louw 
niet op te maken. Wat cynisch schreef 
hij: "Ik moge u gelukwensen met de 
correcte en goed afgewogen wijze, 
waarop uw partij in deze verkiezings
campagne over haar tegenstanders 
meent te moeten spreken". Wiegel on
dertekende de brief met "met hoge ach
ting", H. Wiegel. 

Alles bijeen genomen heeft de afgelo
pen week veel stof tot politiek gekra
keel in de pers opgeleverd. Zo zei mr. G. 
B. J. Hiltermann in zijn Avro-rubriek 
"De toestand in de wereld' dat "Libera
le Hans" de confessionelen in de houd
greep heeft. Gemen zijn gezaghebbende 

gende vergadering van de Liberale In
ternationale, welke eind septem.her 1973 
in Luxemburg zal worden gehouden. 

Over de Europese verantwoordelijk
heid tegenover de derde landen is ge
steld dat deze zich niet beperkt tot eco
nomische hulp, maar ook betrekking 
heeft op politieke en culturele ontwikke
ling in de ruimste zin in de wereld. Met 
name moeten onderdrukte meerderhe
den en minderheden met vreedzame 
middelen gesteund worden om gelijke 
rechten en politieke onafhankelijkheid 
te krijgen, en moet anderzijds stelling 
genomen worden tegen schending van 
mensenrechten, in het bijzonder tegen 
vervolging van minderheden op het ge
bied van ras, godsdienst of politieke op
vatting. 

Als lid van de Nederlandse delegatie 
was o.m. aanwezig mr. W. J. Geertsema, 
die als vice-president van de Liberale 
Internationale ook een deel van de ver
gadering heeft voorgezeten. Verder na
men uit Nederland deel dr. C. Berkhou
wer, mr. A. A. Land en echtgenote, mr. 
F. Portheine, mr. H. P. Talsma, H. P. 
H. Waalkens en mr. J. G. C. Wiebenga. 

stem zou dat best eens waar kunnen 
zijn. Te betwijfelen valt echter of de 
confessionelen het na de laatste weken 
wel zo erg vinden. Een partijtje judo is 
immers verre te prefereren boven een 
partijtje moddergevecht. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Najaarsconferentie 
U kunt zich nog opgeven voor de Na

jaarsconferentie, die gehouden wordt op 
14 en 15 oktober a.s. op de Pietersberg 
te Oosterbeek. 

Agenda en aanmeldingsformulier zijn 
geplaatst in onze rubriek in Vrijheid en 
Democratie van 8 en 22 september jl. 

Cursus politiek meedoen 
Naar aanleiding van de in ons vorige 

nummer geconvoceerde cursus "Politiek 
Meedoen" voor Den Haag willen wij u 
nog mededelen, dat deze cursus door de 
Ned. Ver. v. Vrouwenbelangen en de 
Ned. Bond van Plattelandsvrouwen 
I a n d e 1 ij k is georganiseerd en op 37 
plaatsen zal worden gehouden. 

Voor inlichtingen kunt u zich wenden 
tot de secretaresse van Vrouwenbelan
gen, mevr. B. G. M. E. Cavadino-Top
hoff, Anton Coolenlaan 13, Waalre 
(N.-Br.). Tel. 04904 - 3468 of het Bu
reau van de Ned. Bond v. Plattelands
vrouwen, Jan van Nassaustr. 63. Den 
Haag, tel. 070 - 244429. 

UNCTAD 111 
Het Ned. Vrouwen Comité heeft een 

eigen journaliste nl. mevr. W. de Ru
Schouten naar de Wereldhandelsconfe
rentie Unctad m, die van 13 april-21 mei 
1972 in Chili werd gehouden, kunnen 
uitzenden doordat hiervoor een subsidie 
was toegekend door de Nationale Com
missie Ontwikkelingsstrategie 
1970-1980. Mevr. De Ru heeft een 
reeks artikelen ten behoeve van de bij 
het NVC. aangesloten vrouwenorganisa
ties geschreven, waarvan enl).ele in onze 
rubriek werden opgenomen. Het Neder
lands Vrouwen Comité heeft thans deze 
artikelen in brochurevorm gebundeld 
en hoopt, dat binnen de vrouwenorgani
saties vele discussiegroepen, die het on
derwerp ontwikkelingssamenwerking 
willen bestuderen, als uitgangspunt ge
bruik zullen maken van het in deze bro
chure verzamelde materiaal. U kunt de 
brochure aanvragen bij het Informatie 
en Documentatie Centrum van het Ned. 
Vrouwen Comité, Laan Copes v. Catten
burch 72, Den Haag, tel. 070-631016. 
Mevr. De Ru heeft zich bereid verklaard 
in inleidingen voor de vrouwenorganisa
ties nader in te gaan op de problema
tiek van de ontwikkelingssamenwerking. 

Verenigde Naties 
Mevr. A. van Belle-van der Ster is op 

aanbeveling van het Nederlands Vrou
wen Comité opgenomen in de Neder
landse delegatie naar de Algemene Ver
gadering van de Verenigde Naties, die 
op 19 sept. jl. is geopend. · 

Mevr. Van Belle is lid van het Hoofd
bestuur van het Vrouwencontact in de 
PvdA. en gemeenteraadslid van Oegst
geest. Zij heeft gekozen voor de Tweede 
Commissie: de economische en financtë
le commissie, waar onder andere proble
men betreffende ontwikkelingssamen
werking en het leefmilieu aan de orde 
komen. Het kan voor de vrouwenorgani
saties van belang zijn om op de hoogte 
te raken, wat hier van de zijde van de 

Verenigde Naties over wordt behandeld. 
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Informele bijeenkomsten 
Zaandam - De afdeling Zaandam wil 

elke dinsdag van de maand een informe
le bijeenkomst beleggen in hotel Har
monie. Doel van deze bijeenkomsten: 
een gedachtenwisseling, het stellen van 
vragen aan raadsleden en het betrekken 
van niet-Ieden in de activiteiten van de 
afdeling. 

Nieuwe raadsleden 
Uitgeest - Drs. K. Clay heeft wegens 

drukke werkzaamheden en toekomstige 
verhuizing naar elders bedankt als 
raadslid van Uitgeest. Hij wordt opge
volgd door de heer H. van Doorn. 

Maassluis - Wegens vertrek heeft de 
fractievoorzitter van de VVD in de raad 
van Maassluis, de heer F. J. wensink, 
als raadslid bedankt. Als nieuw lid is 1 
augustus beëdigd ir. G. H. van Dorth. 
Fractievoorzitter is thans de heer R. A. 
Knoth (28). 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Op de verkeerde toer 

Rotterdams gemeenteraad heeft ûch 
met zijn meerderheidsbesluit inzake het 
vestigingsbeleid voor rijksgenoten van 
overzee en buitenlanders geducht in de 
nesten gewerkt. Dat besluit heeft kritiek 
losgewoeld van verschillende kanten, 
waarbij - terecht - het woord discri
minatie krachtig is gehanteerd. Om 
slechts enkele van de vele reacties te 
noemen: 
a. Suriname en de Antillen hebben 9P 

diplomatiek niveau verzet aangete
kend tegen de ontworpen vestiglngs
regeling; 

b. de Stichting algemeen belang voor 
Antillianen in Nederland en de 
Stichting sociale belangen voor Suri
namers adviseerden hun leden bij de 
komende verkiezingen niet te stem
men op kandidaten van PvdA, KVP 
en D'66, tenzij de hoofdbesturen van 
deze partijen zich openlijk distantië
ren van het Rotterdamse raadshP.
sluit; 

c. in het congres van de Europese BE>
weging noemde dr. S. Mansholt, de 
voorzitter van de Europese Commis
. sie, de vestigingsregeling in alle 
duidelijkheid een "schandelijke maat
regel"; 

d. minister U dink· zag zich genoodzaakt 
het Rotterdamse raadsbesluit UI 
schorsen en aan de Kroon voor 1:8 
dragen ter vernietiging. 

Dat de raad op zoek is gegaan naar 
mogelijkheden voor een ander huisves
tingsbeleid is na de recente rellen op 
Katendrecht niet onbegrijpelijk. Hij heeft 
echter in meerderheid naar het ver
keerde middel gegrepen door zich ak
koord te verklaren met een regulerings
systeem dat per wijk ruimte Iaat voor 
maximaal vijf procent rijksgenoten van 
overzee en buitenlanders. Dat was vra
gen om moeilijkheden. 

De meerderheid, voornamelijk be
staande uit socialisten en KVP'ers, had 
dit kunnen weten. Want er is wekenlang 
van talrijke kanten met klem van argu
menten tegen het reguleringsplan van 
het college geageerd. Waarbij onmid
dellijk moet worden opgemerkt dat het 
dagelijks bestuur niet in gesloten gelede
ren achter dit plan stond. Drie wethou
ders waren het er helemaal niet mee 
eens. En wel de liberaal Polak, de socia
list Jettinghoff en de anti-revolutionair 
Worst. 

Dit drietal had zes zwaarwegende be
denkingen tegen de beoogde beperking 
van de vrijheid op het gebied van de 
volkshuisvesting. Van die zes bezwaren 
willen wij er, met het oog op de be
schikbare plaatsruimte, nu maar twee 
noemen. En wel: 
1. Door de voorgestelde maatregel 

begeeft de gemeente zich op de ui-

Aankondigingen 
13 OKTOBER 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) en staatssecretaris 
Vonhoff spreken voor de statencentrale 
Hilversum. 

Drs. G. M. V. van Aardenne (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Giessenburg. 

16 OKTOBER 
Bijeenkomst van de Kamercentrales 

Rotterdam en Dordrecht, waarbij aan
wezig zijn de Kamerleden mevr. drs. N. 
Smit-Kroes, mr. A. Geurtsen, mr. H. E. 
Koning en ir. D. S. Tuynman. 

Drs. Th. H. Joekes spreekt voor de 
afdeling Zeist. 

Staatssecretaris Rietkerk en het ka;n
didaat-Tweede Kamerlid H. F. Heijmans 
spreken voor de afdeling Waddinxveen 
en omliggende afdelingen (20.00 uur 
Ger. Ver. Gebouw, Stationsstraat). 

terst bedenkelijke en principieel on
aanvaardbare weg van de discrimi
natie. 

2. Het reguleringsbeleid is in strijd met 
de Woonruimtewet, aangezien deze 
wet is bedoeld als een instrument tot 
bestrijding van de woningnood en 
geenszins ter bevordering van een 
evenwichtige samenstelling van de 
bevolking in .de wijken. 

De liberalen in de raad hebben zich 
tot onze grote voldoening niet voor het 
karretje van de meerderheid laten span
nen. Samen met drie leden van de PCG, 
twee Democraten en de reeds genoemde 
wethouder Jettinghoff hebben zij hun 
stem tegen het voorstel uitgebracht, in 
totaal tien mannen en vrouwen sterk. 
De meerderheid telde vijftien stemmen 
meer. Bewondering kan men hebben 
voor de heer Jettinghoff die als enige 
socialist, beladen bovendien met kritiek 
van zijn partijgenoten, besefte dat de 
raadsmeerderheld met haar doordruk
kerij helemaal op de verkeerde toer ging. 

Maar ook een woord van lof voor de 
liberalen die reeds in een heel pril 
stadium de gevaren van het reguleringa
systeem - en dan meer in het bijzonder 
het gevaar van discriminatie - hebben 
gesignaleerd. De fractie, met de heer 
W. Baggerman als geharnaste exponent, 
heeft zich voortreffelijk geweerd. In de 
weken die aan het beslissende raads
debat voorafgingen,. heeft zij welver
diendesteun van buitenaf gekregen. In 
dit verband mag worden herinnerd aan 
de motie van mevrouw ir. M. C. Endert
Baylé en enkele anderen die in een 
vergadering van de VVD, afdeling Rot
terdam, met algemene stemmen werd 
aangenomen en waarin erkentelijkheid 
voor en vertrouwen in het beleid van de 
fractie werd uitgesproken en waarin 
voorts de fractie werd verzocht zich te 
blijven verzetten tegen elke vorm van 
discriminatie. 

Natuurlijk heeft de liberale fractie 
zich niet zonder meer tE-gen het regule
ringsvoorstel afgezet. Zij heeft van haar 
kant ook gewezen op alternatieve moge
lijkheden. Sluit de slechte pensions voor 
gastarbeiders en plaats de daardoor ge
troffen mensen in goede pensions, zo 
luidde haar advies. Zij kon dat advies 
te gemakkelijkèr geven omdat vast was 
komen te staan dat er in augustus niet 
minder dan 1400 à 1500 plaatsen in 
goede pensions vrij waren. Daarenboven 
komt er binnenkort in het gerestaureer
de Huis ter Schie ruimte beschikbaar 
voor de huisvesting van tweehonderd 
buitenlanders. Tijdelijke opvangmogelijk
heden biedt voorts het barakkenkamp 
aan de Waalhaven en wel voor vijf
honderd mensen. 

20 OKTOBER 
Drs. Th. H. Joekes (lid der Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Neder
horst den Berg. 

260KTOBER 
Forumdiscussie ter gelegenheid van 

de 66e diës van de SSR Utrecht, waar
aan namens de VVD deelneemt, drs. Th. 
H. Joekes. 

27 OKTOBER 
Debat tussen mr. H. E. Koning en A. 

de Goede (D'66) georganiseerd door de 
JOVD in Leiden. ' 

Het Tweede-Kamerlid G. W, Keja 
spreekt voor de afdelir.g Wieringen. 
(20.00 uur hotel P. Kaan, Hippolytus
hoef). 

Het Eerste Kamerlid mr. H. van Biel 
..spreekt voor de afdeling Delft. 

300KTOBER 
Staatssecretaris Vonhoff spreekt voor 

de afdeling Rotterdam. 
Mr. F. Portheïne spreekt voor de on-

Bestuursmutaties 
Voorburg- In verband met zijn be

noeming tot Jriffier van de Tweede Ka
mer per 1 februari 1973 heeft mr. W. 
Koops be.· .nkt als voorzitter van de af
deling Voorburg. Tot zijn opvolger is 
benoemd de heer Th. C. Droogh, Laan 
van Nieuw Oost Einde 148, Voorburg. 
Het bestuur bestaat verder uit de navol
gende leden: secretaris A. L. de Muinek 
Keizer, Eemwijkstraat 1, penningmees
ter J. A. Vernout en leden drs. J. van 
den Berg, mej. J. M. Carol, mevrouw P. 
Grimbergen-Teeuwisse, R. K. L. Ravelli, 
P.J. Verbakel en L. van Vliet jr. 

Utrecht - Het nieuwe bestuur van de 
Kamercentrale is als volgt samenge
steld: voorzitter mr. G. A. C. W. baron 
van Hemert tot Dingshof, Raadhuislaan 
10, Maarn, secretaris mr. J. Schutte
vaer, Pieter de Hooghstraat 30, Utrecht 
(tel. 030 - 510914), penninmeesteresse 
mevrouw H. H. Olthof-Kuiper. Overige 
leden: ir. G. Boschloo, jhr. ir. A. J. H. 
de Beaufort, J. J. Ebbers, E. J. M. Herc
kenrath, drs. W. K. Hoekzema, ing. H. 
E. A. Ostendorf, G. G. Rosenboom en 
drs. ir. S. A. Schouten. 

De Kamercentrale benoemde tot leden 
van de partijraad: J. Brander, Soest, G. 
M. Putters, Soest, drs. H. van de Ruit, 
Utrecht en drs. Z. W. van Wulfften Pal
the, Baarn. 

Den Haag - De afdeling Den Haag 
heeft een nieuw bestuur dat er als volgt 
uitziet: voorzitter H. P. J. van Ketwich 
Verschuur, vice-voorzitter mr. Th. M. 
Tegelberg, secretaris H. Singelenberg, 
tweede secretaris J .. H. J. Delwel en 
penningmeester J. Adams. Overige le
den: ir. 0. ::...ussemaker, mr. W. D. H. 
Asser, mevr. J. d'Hont-Boers, drs. A. J. 
B. Hubert, mej. J. Leemans, drs. G. Mo
lenaar en R. van Romunde. 

Maassluis - Het- nieuwe bestuur 
van de afdeling is als volgt samenge
steld: voorzitter mej. mr. E. Jansen, 
secretaris H. A. L. M. Dijkman, Van 
Scorelstraat 70, tel. 5327, penningmeester 
mevr. M. P. M. A. van Eck-Grootveld, 
Noordvlietlaan 6, leden drs. G. Ch. 0. 
Boosman, mevr. E. F. M. Coenen-Vaes~ 
sen, J. Spijker en J. H. van Wieringen. 

Monnickendam - Wegens vertrek' 
van de heer F. M. Madaraz is het voor
zitterschap van de afdeling in handen 
gekomen van mr. W. A. Sterk. De se
cretaresse, mevrouw M. C. R. Gorter, 
zal zich tevens belasten met het pen
ningmeesterschap. De heer P. C. Mon
teiro trad toe als bestuurslid. 

dercentrale Alblasserwaard te Gorin
chem, 

31 OKTOBER 
Dr. R. W. de Korte (kandidaat Twee

de Kamer-lid) spreekt voor de SSR Lei
den. 

3NOVEMBER 
Partijvoorzitter mevrouw H. van So

meren-Downer spreekt voor de onder
centrale IJsselmonde te Barendrecht. 

Statencentrale Zaandam 
Zaandam - De Statencentrale Zaan

dam komt 24 oktober bijeen in "De Jon
ge Prins" te Wormerveer, voornamelijk 
ter bespreking van de propaganda voor 
de Kamerverkiezingen. Bovendien wordt 
de verkiezing van een voorzitter aan de 
orde gesteld wegens het aftreden van 
drs. R. Barentz die tot raadslid van 
Krommenie benoemd is. Bestuurskandi
daat is de heer H. W. Beerekamp, secre
taris van de afdeling Krommenie. 

HOTEL ,,DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE "NAPOLEON" 

VREELAND Afo VECHT 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

China en Japan tot elkaar 

door onze redacteur 
buitenrand 

Aankondigingen 
HOKTOBER 

Mr. H. van Riel (voorzitter Eerste
Kamerfractie VVD) spreekt voor de af
deling 's-Hertogenbosch in het Euroho
tel, Hinthamerstraat 63, Aanvang 20.00 
uur. 

28 OKTOBER 
Zijne excellentie H. J, L, Vonhoff, 

(staatssecretaris van crm) en mr. F. 
Portheïne (lid der Tweede Kamer) zijn 
aanwezig op een congres over Recreatie 
en toerisme in Valkenburg. 

6NOVEMBEK 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling 's-Hertogenbosch. 

"China en Japan ZIJn buurlanden die 
slechts gescheiden worden door een stuk 
water; er heeft een lange geschiedenis 
van traditionele vriendschap tussen hen 
bestaan". Aldus het begin van de Ja
pans-Chinese verklaring, die op 29 sep
tember jl. werd uitgegeven naar aanlei
ding van het bezoek van de Japanse 
premier Kakuei Tanaka aan Peking. 
Verklaringen als deze hebben altijd iets 
overdrevens. Zij moeten als het ware in 
één klap uitvegen wat er jaren heeft 
geschort aan de onderlinge verhoudin- -
gen. In dit gevaJ ging het om nog wel 
iets meer. Bijna honderd jaar geleden 
voegde Japan zich bij de mogendheden 
die zich opmaakten om de Chinese buit 
te verdelen. Japan had zich een goede 
leerling betoond van de Europeanen en 
Amerikanen, die hun geluk zo ver van 
huis kwamen beproeven, en het begon 
zijn eigen avontuur, zij het wat dichter 
bij huis. China, waaraan de Japanners 
hun taaJ, bestuursstructuur, bouwstijl, 
kunst, en hun filosofische en religieuze 
systemen ontleenden, was aJtijd een be
geerlijke handelspartner geweest. 

.Japan, het Land van de Rijzende Zon, 
werd zo genoemd omdat het vanuit Chi
na zo gezien werd. Het gesloten China 
had slechts minachting voor andere vol
keren, die er nauwelijks toegang toe 
hadden. Aan het einde van de 16e eeuw 
voerde de .Japanse heerser Hideyoshi te
vergeefs een invasie uit op het vasteland 
van China om eindelijk de vrije toegang 
te verwerven tot de enorme Chinese 
markt. Toen lukte het niet en al die 
eeuwen daarna bleek het meestal onmo
gelijk in geordend verband de Chinese 
kusten te bevaren zonder als zeerover te 
worden beschouwd. In de 19e eeuw ga
ven de moderne inzichten waarmee de 
westerlingen de .Japanners nu eenmaal 
iets eerder verrijkten dan de Chinezen 
Japan de kans waar het op gewacht 
had. In 1871 sloot .Japan een handels
verdrag met China af, waarin de gelijk
berechtiging van beide landen werd er
kend. Een vrome wens van het volk van 
Nippon ging in vervulling. 

Concurrent 
De Chinezen waren intussen in de ban 

geraakt van handelgrage lieden die in 
Japan nog niet de geduchte concurrent 
zagen die het spoedig zou worden. Reeds 
enkele jaren later wilde Japan méér, 
daarbij geadviseerd door hun Ameri
kaanse leermeesters die zich voorlopig 
met Japan tevreden hadden moeten stel
len omdat de machtigere zeenaties van 
het Westen Amerika in China voor wa
ren geweest. Amerikaanse officieren be
vonden zich aan boord van de .Japanse 
schepen die in 187 4 naar Formosa 
voeren om de .Japanse aanspraken op 
dit eiland kracht bij te zetten. De .Ja
pans-Chinese oorlog van 1894----'95 
maakte een einde aan de Chinese illusie 
dat het de vermeende vazallen van vroe
ger zou kunnen weerstaan. 'Formosa, 
eens een geliefd object van Hollandse 
kolonisatoren, kwam in Japanse handen, 
Korea werd van China losgemaakt en 
Japan mocht zich In de rij van mogend
heden scharen die het voor het zeggen 
schenen te hebben in China. Mandsjoe
rije, het ·noordoostelijke deel van het 
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Chinese vasteland, was het volgende 
doelwit en de schrik was groot toen Ja
pan zijn les zó goed geleerd bleek te heb
ben dat het in 1905 ook al in staat bleek 
het machtige Rusland van de Tsaren te 
verslaan, die al enige eeuwen bezig wa
ren stukken van China af te knabbelen. 
Amerika zag nog steeds de bondgenoot 
in Japan die de deur voor de "open
deur-politiek" in China zou kunnen hel
pen openen en steunde het Land van de 
Rijzende Zon financieel. Maar Japan 
zag het anders en wilde Mandsjoerije 
voor zichzelf, evenals de rest van China 
en scheen daartoe in de eerste wereld
oorlog de kans te krijgen. 

Terwijl de westelijke mogendheden, 
Rusland inbegrepen, zich op de Europe
se slagvelden uitputten in een poging 
elkaar te vernietigen, trachtte de Ja
panse keizer China zijn wil op te leg
gen, China waar het revolutionaire elan 
van Soen Yat-sen net het onderspit had 
moeten delven tegen militaire usurpato
ren. Door aan de oorlog mee te gaan 
doen verwierf Japan de vroegere bezit
tingen van het verslagen Duitsland en 
de nieuwbakken Chinese leiders bleken 
maar al te bereid hun ziel en zaligheid
voor een flinke som gelds aan de Japan
ners te verkopen. Het verzet dat op de 
4e mei 1919 daartegen in China rees 
schudde het land wakker, maar hoewel 
het nu concessies van het Westen wist 
los te krijgen bleek het voorlopig toch 
niet opgewassen tegen de Japanse ex
pansiedrang die nu ook een doorn in het 
oog was geworden van de leermeesters 
van weleer. 

Orde 
Gesteund door belanghebbenden in 

China én daarbuiten bleken de Japan
ners in staat met harde hand orde in de 
chaos te scheppen. Een Amerikaanse 
consul in China rapporteerde in 1928 
da.t de aankomst van Japanse troepen 
"een gevoel van opluchting had veroor
zaakt ... zelfs onder de Chinezen en voor
al onder hen die tot de gegoede klassen 
behoorden" . .Japan ging echter, geïso
leerd door Engeland en Amerika en be
dreigd door groeiende nationalistische 
weerstand onder Tsjang Kai-sjek, die 
Japans rechten in Mandsjoerije aan
vocht, steeds driester optreden. De bezet
ting van het zuidelijke deel van Mand
sjoerije volgde in 1931. De vazalstaat 
Mandsjoekwo werd hier gecreëerd. 
Maar dat was nog niet het einde. De Ja
panse regering formuleerde een "Mon
roe-leer" voor de Az.iaten, waarbij 
Japan de volle verantwoordelijkheid voor 
de vrede in Oost-Azië op zich nam. 

Deze vrede leek niet verzekerd toen 
het incident op de Marco-Polo-brug bij 
Peking in 1937 aangegrepen werd voor 
een formele oorlog tegen China, hoewel 
de geprivilegeerde fabrikanten en groot
grondbezitters die zich rond Tsjang Kai
sjek hadden geschaard meer voelden 
voor een samengaan met de oosterburen 
in de strijd tegen de communistische 
opstandelingen onder Mao Tse-toeng. 
Een deel van Tsjang Kai-sjeks _Kwo 
Min-tang weigerde dan ook de Japan
ners te bestrijden en dezen slaagden er 
dan ook in grote delen van het vaste
land te veroveren. 

Maar Japan ging te ver in zijn blinde 
heerszucht. De westelijke mogendheden 
sloten de deur voor Japan. Het meende 
zich toen met de wapenen een weg te 
moeten banen naar de grondstoffen die 
het voor de oorlog tegen China nodig 
had. De aanval op Pearl Harbor op 7 
december 1941 was althans voorlopig -
het begin van het einde van de Japanse 
wensdroom de heerser in Azië te wor
den, want hoewel Japan het bittere pri
vilege had als enig land ter wereld de 
gevolgen van de atoombom te moeten 
incasseren, groeide het al spoedig na de 
tweede wereldoorlog uit tot een der 
grootste industriële machten ter wereld. 

Voogdij 
Japan verloor tijdelijk zijn vrijheid 

van handelen door een Amerikaanse be
zetting en voogdij, maar het was een 
goede voogd en de Amerikaanse stad
houder MacArthur zorgde er persoonlijk 
voor dat .Japan een mogendheid kon 
worden die weer meetelde in Azië. Al
leen zo kon het een tegenwicht vormen 
tegen de macht van China dat nu door 
de communisten was verenigd en op
nieuw gesloten voor vreemde invloeden. 
De Koreaanse oorlog leek dat des te 
noodzakelijker te maken. Japan en 
Amerika sloten in 1951 een veiligheids
verdrag, waarbij het laatste land bases 
verschaft werd om te dienen voor de 
strijd in Korea, de bescherming van 
Formosa waar Tsjang Kai-sjek de 
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schijn van grote mogendheid trachtte op 
te houden_ nadat hij in 1949 door zijn 
communistische tegenstanders van het 
Chinese vasteland was verdreven, en 
het in bedwanghouden van China. -

Het vredesverdrag tussen het westen 
en .Japan werd in 1952 gevolgd door een 
vredesverdrag tussen Japan en het Chi
na van Tsjang. Dit eiland bleef even 
begeerlijk als handelspartner als het in 
de 19e eeuw was en de betrekkingen 
kregen dan ook een grote vlucht. Maar 
dat wil niet zeggen dat Japan het grote 
China van Mao opgegeven had als han
delspartner. De regering in Tokio was 
vrij machteloos aan de wensen van zijn 
onderdanen op dit punt tegemoet te ko
men, gebonden als zij was aan de anti
communistische en anti-Chinese politiek 
van Amerika. Het bloed kroop ook nu 
waar het niet gaan kon. De Japanse 
kooplieden namen zelf het initiatief en 
na een bescheiden begin in het begin 
van de jaren zestig nam de handel tus
sen China en Japan grotere vormen aan. 

In 1962 werd een semi-officieel ak
koord gesloten Voor de ontwikkeling 
van de handel met een looptijd van 5 
jaar, maar de Chinezen wilden meer. Zij 
weigerden het akkoord in 1967 te ver
lengen in deze vorm, maar de anti-com
munistische politiek van premier Sato 
van .Japan maakte een andere overeen
komst voorlopig onmogelijk. Intussen 
waren er in Japan genoeg mensen te 
vinden die dit met lede ogen aanzagen. 
In Le Monde stond deze week een over
zicht van alle individuen en groeperin
gen in Japan die meer heil zagen In 
goede betrekkingen met Peking dan 
met Formosa. In feite bleek de meerder
heid van de Japanners geneigd tot een 
ombuigen van de koers en daartoe be
hoorden niet alleen de linkse oppositie
partijen, die iedere tien jaar fulmineren 
tegen verlenging van het veiligheidsver
drag met Amerika. 

Ook binnen de regerende conservatie
ve partij van Sato en nu Tanaka waren 
er velen die veel zagen in normalisering 
van de betrekkingen met China, maar 
China stelde hoge eisen. De betrekkin
gen met Formosa waar Japan inmiddels 
een handel mee drijft ter waarde van 
3,5 miljard gulden per jaar, zouden ver
broken moeten worden, er zou niet meer 
in dat land geïnvesteerd mogen worden, 
Japan zou zich niet met de oorlog in 
Indo-China mogen bemoeien en zich niet 
meer mogen laten leiden door Ameri
kaanse belangen. Het zou dan ook 
waarschijnlijk niet spoedig tot toenade
ring gekomen zijn als de Amerikaanse 
president Nixon het niet op een gegeven 
ogenblik nuttig geacht zou hebben de 
strikt-anti-Chinese houiing te laten va
ren en dat nog wel zonder Japan daar 
over in te lichten, laat staan te raadple
gen. 

Belangen 
De beperking van de Japanse handel 

or Amerika die kort daarop volgde deed 
ten slotte de deur dicht. Japan wilde er 
wel voor waken dat zijn eigen belangen 
in de nabije toekomst gevaar zouden 
lopen. Nog was de toenadering niet mo
gelijk zolang Sato het premierschap 
bleef uitoefenen. De Chinese afkeer van 
deze anti-communist was te groot. Maar 
nauwelijks had hij plaats gemaakt voor 
de neutralere Tanaka, die eens aJs in
fanterist in Mandsjoerije gestreden zou 
hebben als hij niet tijdig een longontste
king had gekregen, of de deur ging 
·open. Niet de Chinese vereniging van 
Vissers of de Chinese Raad voor de ont
wikkeling van de internationale handel, 
noch de vriendschapsvereniging China
Japan maakte Peking bereidwillig met 
de Japanse erfvijand in contact te tre
den, maar de dreiging van een Rus
sisch-Japanse toenadering maakte dat 
er haast gemaakt werd met de toenade
ring tot Japan van Chinese zijde, zelfs 
zonder dat aan alle eisen zou worden 
voldaan. 

En zo kon het komen tot de Chinees
Japanse verklaring van vorige week. 
Japan verklaarde zich duidelijk bewust 
te zijn van de Japanse verantwoorde
lijkhe.id voor het veroorzaken van enor
me schade in het verleden door de oor
log tegen het Chinese volk en bleek be
reid de regering van de Chinese Volksre
publiek te erkennen als de enige wettige 
regering van China. Het verdrag met 
Formosa werd een vodje papier en zo
wel China als Japan mogen hopen op 
uitbouw van de handelscontacten die nu 
ook reeds de 3 miljard gulden per jaar 
naderen, al blijven er nog vele proble
men op te lossen vóórdat er van werke
lijke vriendschappelijke betrekkingen 
sprake zal zijn. 



8 - vrijdag 6 oktober 1972 

De VVD • 1n het parlement 
/ 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie In het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hiJ zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft Ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

Het tweede kabinet-Biesheuvel heeft 
de .,slag" om de verbetering van de 
loon- en inkomstenbelasting gewonnen 
en mede daardoor lijkt de breuk tussen 
de conservatieven en de progressieve 
drie wel definitief. Tweede conclusie uit 
het debat over het wetsontwerp tot wij
ziging van de structuur van het tarief 
van de inkomstenbelasting mag zijn, 
dat aan de middengroepen eindelijk die 
aandacht is geschonken, waarop de 
VVD al zo lange tijd had aangedrongen. 
Derde conclusie - niet zozeer in het 
politieke vlak liggende - is, dat met de 
invoering van het zgn. schijventarief 
een vereenvoudiging in ons zo ingewik
kelde belastingsysteem is gebracht. Het 
niet inwilligen van het verzoek van de 
oppositie om de beslissing over de belas
tingwijziging uit te stellen tot na de 
algemene beschouwingen over de rijks
begroting, kan overigens eveneens als 
een overwinning van het kabinet wor
den gezien. 

VVD-wensen 
Met de aanvaarde wijzigingen is aan 

een aantal wensen van de VVD in min 
of meer belangrijke mate tegemoet ge
komen. Voor de gehuwde werkende 
vrouw zal in de naaste toekomst een 
zelfstandige belastingheffing gaan gel
den; dat was een wens in het verkie
zingsprogramma van onze partij uit 
1971. Voorts wordt belastingtechnisch 
de positie van de bejaarden verbeterd en 
last but not least wordt de belasting
vrije voet belangrijk opgetrokken. 

Het was bekend, dat de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer tegen het oor
spronkelijke voorstel van staatssecreta
ris Scholten ernstige bezwaren had. De 
nota van wijziging, ingediend na het 
voorlopig verslag, waarin de VVD van 
haar bezwaren had doen blijken, bracht 
echter al een aantal belangrijke wijzi
gingen ten gunste van de middengroe
pen. In het oorspronkelijke ontwerp wa
ren de middengroepen er bepaald be
kaaid afgekomen. Daarom was het oor
spronkelijke wetsontwerp voor de VVD 
onaanvaardbaar. Het eerste kabinet
Biesheuvel (waarin DS'70 dus nog was 
vertegenwoordigd) toonde zich al bereid 
aan een groot deel van die bezwaren 
tegemoet te komen. Tijdens de behande
ling van het wetsontwerp kwamen er 
nogal wat amendementen op tafel, zo 
van de confessionele partijen; 1. tot ver
betering van de positie van de ongehuw
de bejaarden; 2. voor de gezinnen met 7 
of meer kinderen een extra verbetering 
en 3. nog een verbetering van de positie 
van de zgn. onvolledige gezinnen. De 
VVD-fractie kon met deze amendemen
ten akkoord gaan, ofschoon er wel be
zwaar werd gemaakt tegen de dekking 
van de hieruit voortvloeiende inkomsten 
door een geringe verhoging van de be
lasting voor inkomens boven f 40.000. 

Dit bezwaar heeft de· VVD-fractie ech
ter uiteindelijk laten vallen gezien het 
b_!!lang van de beoogde wijzigingen (ver
beteringen anderzijds). Intussen heeft 
bij dit alles een grote politieke rol ge
speeld een amendement van de oppositie 
om de hele zaak als het ware terug te 
draaien. 

. -~ 
~~ 
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Het was mr. Koning, die voor de VVD 
de hete ijzers uit het vuur heeft ge
sleept. Hij toonde zich wel tevreden, 
maar niet voldaan; met name niet vol
daan over het feit, dat de staatssecreta
ris de gelegenheid niet heeft aangegre
pen om (meer) evenwicht te brengen in 
de verhouding directe en indirecte belas
tingen. Fijntjes herinnerde mr. Koning 
eraan, dat de toenmalige socialistische 
minister van financiën, Lieftinck, inder
tijd een drukverhouding van 50-50 de 
meest wenselijke vond. Scherper nog 
bestreed mr. Koning de negatieve op
stelling van de PvdA tegen de inflatie
correctie, waarover socialistische hoog
leraren bepaald anders denken dan de 
fractie van drs. Den Uyl. Mr. Koning 
waarschuwde· overigens, dat we voor
zichtig moeten zijn met de opvoering 
van de belastingdruk met het inflatoire 
karakter daaraan verbonden. Nederland 
is van de Zes toch al het land met de 
hoogste belastingen. Ook stelde mr. Ko
ning nog eens weer de betekenis van de 
inflatiecorrectie in het licht. Hij legde 
er voorts - in het kader van belasting
heffing - de nadruk op, dat het recht 
een compromis is en dat in de betekenis 
van synthese, van rechtvaardigheid en 
doelmatigheid. In dit verband wees hij 
heel nadrukkelijk op de onrechtvaardige 
behandeling van de zelfstandigen en 
middengroepen, voor wie wèl - tot nu 
toe - zeer hoge belastingen gelden, 
maar vele sociale voorzieningen ontbre
ken. Mr. Koning sprak er zijn voldoe
ning over uit, dat althans met het nieu
we systeem van de inkomstenbelasting 
aan dit bezwaar ten .dele tegemoet 
wordt gekomen. Hij kwam verder op 
voor de positie van de ongehuwde be
jaarden en hij toonde zich tevreden over 
het standpunt van de regering ten aan
zien van de aftrekbaarheid van hypo
theekrente bij eigen woningbezit. 

Oudedagsreserve 
Tegemoetkoming aan bezwaren tegen 

discriminatie betekende ook het wets
ontwerp Oudedagreserve zelfstandigen, 
waarover voor de VVD-fractie mr. Por
theïne heeft gesproken. Hij toonde zich 
over dit wetsontwerp verheugd, niet in 
het laatst, omdat het hier ging om een 
belangrijk beginsel van onze partij. Met 
de opheffing yan de discriminatie wordt 
in elk geval met dit wetsontwerp een 
begin gemaakt. Het wordt nu mogelijk 
10 pct. van de winst belastingvrij te 
reserveren voor de oude dag met een 
minimum van f 500. Dit is vooral van 
betekenis voor de kleine zelfstandigen, 
ook als er van winst geen sprake is. Dat 
er in en buiten de Kamer groepen zijn, 

· die voor het versterken en stimuleren 
van de zelfstandigheid weinig over heb
ben, zei mr. Portheïne te betreuren. Ook 
toonde hij zich teleurgesteld, dat het 
plafond t.a.v. de voorstellen-Van Soest 
aanzienlijk is verlaagd, maar hij was 
bereid deze bittere pil te slikken uit 
budgettaire overwegingen. Ontbrak in 
het wetsontwerp een indexering met be
trekking tot minimum en maximum do
tatie - een ernstig bezwaar van de 
VVD - bij de behandeling is deze er -
gelukkig - ingekomen, dank zij een 
amendement van de heer Portheine. Te
vreden was mr. Portheïne ook, dat er 
voor oudere ondernemers een backservi
ceregeling in de wet voorkomt. 

Niet onvermeld mag blijven, dat 
DS'70 tegen het amendement stemde, 
omdat dr. Drees jr. tegen indexatie is, 
waarop mr. Portheïne er hem op wees, 
dat Drees jr. tijdens zijn ministerschap 
toch wel aan verschillende vormen van 
indexatie had meegewerkt! De PvdA 
stemde overigens tegen het hele wets
ontwerp, waarmee we dan maar gezegd 
willen hebben, dat deze groep nu ten
minste nog duidelijker weet bij welke 
politieke partijen hun belangen in elk 
geval niet veilig zijn. 

Overheidspe11sioenen 
Bij de behandeling van het wetsont

werp gemeenschappelijke bepalingen 
overheidspensioenwetten voerde voor 
een aantal fracties - D'66 en CPN uit
gezonderd - mr. Koning het woord, 
waarbij bleek, dat men over het voorge
stelde Ifiet ten volle voldaan was en hij 
aarzelde dan ook niet de regering te 
vragen met a!!.dere voorstellen te ko
men, indien bij de uitvoering van dit 
wetsontwerp zou blijken, dat de bezwa
ren in het technische vlak zijn onder
schat. 

Bij de behandeling van het wetsont
werp inzake ·de Artillerie-inrichtingen 
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(samenwerking met de Duitse onderne
ming DNAG voor wat de militaire pro
duktie betreft) toonde de heer Koudijs 
naast instemming ook begrip voor de 
nadelen aan de overeenkomst verbon
den. Met name bleek de heer Koudijs 
ernstig bezorgd over de hoge tot zeer 
hoge prijzen, die Nederland yoor haar 
munitie-aanschaf wellicht zal moeten 
gaan betalen en dat zou dan gaan ten 
koste van de krijgsmacht. Een bedenke
lijke zaak. 

Vragen 
Tot de onderwerpen van schriftelijke 

vragen van de zijde van V:VD-Tweede 
Kamerleden behoren er twee, die in de 
afgelopen periode sterk de aandacht 
hebben getrokken: t.w. de bezetting van 
de Enkafabriek in Breda en de aan
staande sluiting van de Nederlandse 
astmakliniek Eugenia in Davos. 

Over de bedrijfszetting hebben de he
ren Van Aardenne en Geurtsen zich tot 
de ministers van sociale zaken en van 
economische zaken gericht. In de eerste 
plaats willen zij van de bewindslieden 
weten of zij in hun besprekingen met de 
vakbonden er geen misverstand over 
hebben laten bestaan, dat zij de bezet
ting als pressiemiddel in de sociale 
strijd nadrukkelijk als onrechtmatig 
van de hand moeten wijzen. 

Voorts vragen beide Kamerleden over 
welke wettige middelen de regering be
schikt om een einde te maken aan een 
situatie, waarin de ene partij door on
rechtmatig handelen zijn wil poogt op 
te leggen aan de andere partij. Ten slot
te vragen de heren Van Aardenne en 
Geurtsen of de ministers mogelijkheden 
hebben om te bevorderen, dat door een 
beslissing·over de toekomst van het En
ka-bedrijf een einde komt aan de al te 
lang geduurd hebbende onzekerheid van 
de werknemers van dat bedrijf. 

Mevr. Veder-Smit en de heer Geurtsen 
hebben de ministers van volksgezond
heid en van justitie vragen gesteld over 
de aangekondigde sluiting van de ast
makliniek in Davos. Acht de regering 
het wenselijk en acht zij een reële mo
gelijkheid aanwezig dat de kliniek in 
gewijzigde opzet en met gewijzigd per
soneelsbestand wordt voortgezet? In
dien deze vraag bevestigend wordt 
beantwoord, is de regering dan bereid 
daartoe een initiatief te nemen, dan wel 
mogelijke initiatieven ter zake te steu
nen. En ten slotte: Indien de kliniek zou 
worden gesloten, welke zekerheid be
staat dan naar het oordeel der bewinds
lieden, die de opbrengst van de gebou
wen wordt aangewend tot het doel, 
waarvoor de gelden in de loop der jaren 
zijn bijeengebracht, nl. de zorg voor pa
tiënten met longziekten? 

Met Kamerleden uit andere fracties 
heeft de heer Keja zich gewend met 
vragen tot de minister van 'CRM over 
het tegen de wens van een zeer grote 
meerderheid van de Kamer niet subsi
diëren van het vormingscentrum Kapel
lerput. 

De heer Portheïne heeft met Kamerle
den van andere fracties vragen gesteld 
aan de staatssecretarissen van buiten
landse-. zaken en van CRM met betrek
king tot de kwestie, dat Nederland niet 
zou voldoen aan de voorwaarden, ver
bonden aan het Europadiploma, dat aan 
het reservaat De Boschplaat op Ter
schelling is verleend. Gevraagd wordt of 
de bewindslieden kunnen verzekeren, 
dat de Boschplaat haar waarde als re
servaat zal behouden? 

Is het waar, zo willen de heren Waal
kens en Portheïne van de regering we
ten, dat de Nationale Commissie Ont
wikkelingssamenwerking besloten heeft 
zgn. wereldwinkels te subsidiëren. Zo ja, 
zijn de bewindslieden dan niet van me
ning, dat hierdoor met name in bepaalde 
buurten de concurrentieverhouding en 
de winstmogelijkheid - al of. niet door 
lagere prijszetting der produkten - van 
genoemde wereldwinkels t.o.v. normale 
winkels worden verstoord? Willen de 
bewindslieden, indien de yerstoring naar 
hun oordeel wel optreedt of wordt be
vorderd, het daarheen leiden, dat de ge
vraagde goedkeuring op de exploitatie
subsidie wordt onthouden? 

Reclame voor programmabladen via 
radio en tv vormt het onderwerp van 
vragen ,-an mej. Kappeyne van de Cop
pello en .de heer Keja. Is de miflister 
van CRM bereid om aan de uit de hand 
gelopen situatie (ongebreideld gebruik 
van zendtijd) een einde te maken? 



door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 
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• 14 november, Hilversum 
(19.20-19.30 uur) 

• 25 november, Hilversum 11 
(18.19-18.29 uur) 

• 20 november, Nederland 
(18.40-18.50 uur) 

Redactie 
verhuist 

Het adres van de centrale 
redactie van Vrijheid en Demo
cratie wordt per 20 november 
a.s.: 

PIETER DE HOOGH
LAAN 87 

HILVERSUM 

de adressen van de abonne· 
menten-administratie en van de 
advertentie-exploitatie blijven 
onveranderd (zie pagina 5). 

De VVD is bewust zelfstandig de ver
kiezingsstrijd ingegaan, zonder afspra
ken vooraf met ande1·en. Wat zij voor
staat kan iedere kiezer die een krant 
leest en radio of televisie volgt, bekend 
zijn. Aanvoerder Wiegel van lijst 3 
steekt het bepaald niet onder stoelen en 
banken en in ons urgentieprogt·amma 
staat het met zoveel woorden: ,.Wij 
wensen na de verkiezingen herstel van 
de samenwerking tussen de partijen, die 
in 1971 samen een kabinet vormden, en 
wijzen deelneming van de Partij van de 
Arbeid aan een kabinet af". 

Dat is (opnieuw) de bijdrage van de 
VVD aan de duidelijkheid in de politiek, 
waar men - terecht - om vraagt. He
laas durven de confessionelen (met uit
zondering van mr. Biesheuvel persoon
lijk) ook dit maal weer die duidelijkheid 
niet aan. Ook in het soort gezamenlijk 
manifest, dat het in de prullemand ver
dwenen ontwerp verkiezingsprogram 
Steenkamp-Van Agt moet vervangen, 
wordt geen duidelijke keuze gedaan. 
Verscheidene figuren in KVP en ARP, 
onder wie ook nummer twee van de an
ti-revolutionaire lijst, mr. Aantjes, 
thans nog voorzitter van de Kamerfrac
tie, houden ondanks alle affront van die 
zijde, nog steeds één oog gericht op de 
Partij van de Arbeid. En tijdens de op
gewonden taferelen in de vergadering 
van de KVP-partijraad van jl. zaterdag 
(4 november) werd slechts onder grote 
druk van het partijbestuur een prak
tisch tegen de gedachte van een nieuw 
vijf-partijenkabinet gerichte motie van 
de radicaal-Beugels ten slotte met 28 
tegen 43 stemmen verworpen. 

Meer dan ooit is het dan ook noodza
kelijk dat allen, die het optreden na de 
verkiezingen van een door de socialisten 

· geleid en beheerst kabinet willen voor
komen, hun stem n i e t uitbrengen op 
tweeslachtige partijen, maar op hen, die 
zich in dezen volstrekt duidelijk hebben 
uitgesproken. Voor ons propaganda-ap
paraat is thans dan ook iedere mogelijk 
nog aanwezige politieke rem vervallen. 
In alle gebieden waar vanouds veel con
fessionele kiezers wonen en met name 
in het· ,.katholieke zuiden" zal die kie
zers, die met ons ,.Den Uyl uit het Cats
huis" willen houden en de liberalen weer 
in het kabinet willen hebben, keihard 
moeten worden duidelijk gemaakt, dat 
zij dat alleen en uitsluitend kunnen be
reiken door de VVD te versterken en 
hun stem op onze lijst uit te brengen. 

De voortekenen zijn er, dat die ver
sterking van de VVD in de lucht zit. 
Onze verkiezingsvergaderingen in het 
land zijn drukker dan ooit bezocht 
(Groningen, Den Haag, e.a.). De laatste 
tot nu toe bekende opiniepeilingen zijn 
bovendien in ons voordeel omgeslagen. 
Een in opdracht van Het Parool inge
steld onderzoek leverde 12 pct. der 
stemmen voor ons op en een enquête in 
opdracht van de Avro zelfs 13,9 pct. We 
hebben daaraan in de rubriek .,Onder de 
Loep" nog wat nadere aandacht gewijd. 
Ook wie - terecht - aan dergelijke 
onderzoekingen slechts beperkte waarde 
toekent, zal toch niet kunnen ontkennen 
dat goede peil-resultaten in ieder geval 
prettiger zijn en psychologisch ook 
gunstiger zullen werken dan ongunstige 
resultaten. 

Inmiddels is men het in het sociaal
economische overleg nu toch wel eens 
geworden over een ,,centraal akkoord" 
(een fijne nuance t.o.v. ,.sociaal con
tract''), waarbij nu ook de heer Groene
velt zich voorwaardelijk, namelijk met 
een ,.openbreek-clausule" voor een be
paalde situatie, onder druk van de ove· 
rige bonden en bestuurders, heeft neer
gelegd. De heer Wiegel noemde het toen 
juist bereikte compromis in zijn Haagse 

Al een heleboel trouwe vrienden en vriendinnen 

hebben op mijn oproep in het verkiezingsnummer 
gereageerd door geld te storten op de giro of 'groen

tjes' van de bank te zenden. Helaas is het niet moge
lijk iedereen persoonlijk te bedanken. Een uitzonde
ring wil ik maken voor de afdeling Helmond, die 

f 750 stuurde en voor de afdelingen Dwingelo en 
Anlo, die ieder f l 00 in het verkiezingsfonds stortten. 

Deze drie afdelingen en al degenen die anoniem 
zullen blijven: hartelijk dank voor de spontane bij-
dragen! 

In de verkiezingsstrijd zijn de goede argumenten die wij hebben 
natuurlijk veel belangrijker dan guldens. Maar ja, het ver.spreiden van 
die argumenten kost nu eenmaal geld, veel geld. Daarom moet ik nog
maals een ernstig beroep op u doen: 

steun ons verkiezingsfon s 
Wij moeten mede door folders, advertenties etc. de kiezers oproepen op 

de VVD te stemmen. Ik zou wel iedereen willen toeroepen: "als je wilt 
dat er in d it land goed geregeerd wordt, geef ons dan de kans!" 
Uw bijdragen zien wii graag tegemoet op 

POSTGIRO 67880 
ten name van VVD, 's·Gravenhage. Uw 'groentjes' ontvangen wij graag 
op het algemeen secretariaat van de VVD, Koninginnegracht 57 te 
's-Gravenhage. 

Geeft u een beetje geld, dan zullen wij er met zijn allen hard aan 
werken. 

verkiezingsrede voor een duizendkoppig 
publiek vorige week donderdag .,op de 
rand van het aanvaardbare", maar: "be
ter een nog juist aanvaardbaar akkoord 
dan geen akkoord". 

Ook de Nederlandse pers bleek deze 
gematigd optimistische visie in grote 
meerderheid te delen. Zo achtte 1\TRC
Handelsblad, nu de dreiging van een 
,.neen" van de Industriebond NVV is 
weggevallen en ook het gevaar van een 
alternatief eîsenpaltket met veel hogere 
kosten, is voorkomen, toch de weg vrij 
gemaakt voor een wat gunstiger ont
.wikkeling van lonen en p1•ijzen in 1973. 
Het Algemeen Dagblad en Het Vader
land stelden als winstpunt voorop, dat 
de rust aan het loonfront voorlopig is 
gegarandeerd en dat het Kabinet-Bies
heuvel er ten slotte toch nog in is ge
slaagd, een centraal contract te krijgen. 
De Telegraaf zag voordien reeds drei
gend een "desastreuze inflatie" op het 
spel staan en begroette het centraal ak
koord als tenminste een belangrijke 
stap in de goede richting. En Het Pa
rool meende dat men kan zeg·gen dat 
een beperkte inflatiebestrijding in elk 
geval beter is dan helemaal geen infla
tiebestrijding. Hier was de prijs van het 
akkoord naar de mening van het blad 
niet te hoog, want a1s er geen overeen
stemming was bereikt, zouden de gevol-
gen voor het loon- en prijsfront van 

H. VAN SOMEREN, voorzitter 

1973 in het geheel niet te overzien zijn 
geweest. . 

Met het Algemeen Dagblad zijn we 
het ondertussen eens, dat straks nog be
langrijk zal zijn, wie de nieuwe voorzit
ter van het NVV en voor de naaste 
toekomst de eerste onderhandelaar van 
de vakbeweging in het overleg met ka
binet en werkgevers zal worden. Met 
een man, die de taktiek van. de afgetre
den voorzitter Ter Heide voorstaat, valt 
redelijk te praten en kunnen zaken wor
den gedaan. Een figuur met de instel
ling van een Groenevelt zou rampzalig 
zijn. 

Zo is het inderdaad. En we zouden 
daaraan willen toevoegen, dat het goed 
zou zijn als de Nederlandse kiezers door 
hun stem duidelijk zouden maken, dat 
het Nederlandse volk niet voor de ramp
zalige klassenstrijd, maar voor het re
delijk overleg en voor evolutionaire ont
wikkelingen kiest. Dan zal men echter 
niet moeten kiezen voor een door nieuw
links beheerste PvdA en haar aanhang
sels als D'66 en PPR, noch voor de al
tijd slagen om de arm houdende confes
sionelen. Men zal dan moeten kiezen 
voor de VVD, die niemand in het onze
kere laat omtrent het doel waarnaar zij 
streeft en omtrent de middelen der par
lementaire democratie die zij daarbij, 
zonder geknoei aan de spelregels, wenst 
te blijven toepassen. 
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Emmen heeft HTS nodig 

Verkiezings· 
bijeenkomsten 

De provincie Drenthe mag dan de 
naar rust en ontspanning zoekende re
creant zo ongeveer van alles te bieden 
hebben, het is helaas niet zo dat ook op 
ander terrein de voorzieningen optimaal 
zijn. Nemen· we het onderwijs maar. 
Drenthe is de enige provincie die niet de 
beschikking heeft over een hogere tech
nische school. Goedwillende mensen zijn 
nu al zo'n jaar of tien bezig een derge
lijke school in Drenthe gerealiseerd te 
krijgen, maar al die pogingen zijn tot 
op heden op niets uitgelopen. 

Met de eventuele komst van een ge
deelte van het departement van defensie 
naar :Emmen is deze HTS-zaak plotse
ling weer zeer actueel geworden. Mr. J. 
W. Boonk, voorzitter van de VVD-frac
tie in de Provinciale Staten van Dren
the, huldigt het standpunt, dat het best 
plezierig is dienstencentra te verplaat
sen van Den Haag naar Drenthe, maar 
dat er dan ook allerlei voorzieningen 
zullen moeten worden getroffen. Ook 
ten aanzien van het onderwijs en der
halve zal de hogere technische school, 
vindt hij, er ook moeten komen. In Em
men, want de Drenthen zijn 't wel met 
elkaar eens; dat moet de vestigings
plaats worden. 

De heer Boonk: "Verhuizing van een 

10 november 
• Minister H. J. de Koster voor staten

centrale Emmen. 
• Mevrouw mr. E. Veder-Smit te 

Bergum. Forum. 
• H. P. H. Waalkens voor afdeling 

Ifoogezand-Sappemeer. Hotel "Strti
ve".· Noorderstraat 103, Sappemeer, 
20.30 uur. 

• A. J. Evenhuis te Meppel. Politiek 
café. 

13 november 
• Drs. L. Hilarides te Joure (voor afd. 

Hasterland. Hotel v. Terwisga, 20.00 
uur). 

• Mevrouw H. van Someren-Downer en 
ir. D. S. Tuijnman voor statencen
trale Franeker. 
trale Franeker. Hotel De Koornbeurs 
te Franeker, 20.00 uur. · 

• Mevrouw mr. E. Veder-Smit. Afde
ling Terschelling. 

14 november 
• Staatssecretaris H. J. L. Vonhoff. 

Ondercentrale Veenkoloniën. Hotel 
Veenlust, Beneden Oesterdiep 13, 
20.00 uur. 

staatssecretaris 
Vonhoff 

• Mevrouw mr. E. Veder-Smit. Rijks
scholengemeenschap te Oosterwold 

• Ir. D. S. Tuijnman voor statencentra
le Assen.~· Ontmoetingscentrum De 
Kolk, 20.00 uur. 

• Drs. Th. H. Joekes te Groningen. 
RK studentenver. Albertus Magrms, 
Brugstraat 8, 20.00 uur. (Forum 
met o.a. de h~ren Andriessen, Frans
sen en Engw1rda). 

15 november 
• Staatssecretaris H. J. L. Vonhoff. 

Ondercentrale Westerkwartier. 

··~ 

gedeelte van het defensieapparaat naar 
Emmen zal zonder enige twijfel beteke
nen dat er economisch gezien opnieuw 
vooruitgang zal komen. Ik hoop dan 
evenwel dat dit ook zal betekenen, dat 
er ten aanzien van het onderwijs in 
Drenthe meer mogelijkheden zullen ko
men. Je kunt het de ambtenaren die zul
len moeten verhuizen, niet aandoen, dat 
er voor hun kinderen in Emmen onvol
doende onderwijsmogelijkheden zijn. 
Dan is het ook niet aantrekkelijk om 
uit Den Haag te vertrekken. Als het 
streven van de regering erop gericht is 
om van Emmen een groeipool te maken, 
dan zal de regering ook moeten zorgen 
voor allerlei voorzieningen, die het voor 
de ambtenaren aantrekkelijk zullen 
moeten maken te verhuizen. 

De VVD-fractie in de Provinciale Sta
ten van Drenthe is van mening, dat het 
onderwijs onder die voorzieningen be
hoort te vallen. We zijn nou al zo'n tien 
jaar bezig met het van de grond krijgen 
van een hogere technische school. ledere 
keer krijgen we van het ministerie te 
horen dat Drenthe niet voldoet aan de 
normen ten aanzien van het aantal leer
lingen voor een dergelijke school. Als ik 
nu hoor dat een gedeelte van defensie 
naar Emmen zal gaan, meen ik dat vóór 

mr. dr. 
C. Berkhouwer 

16 november 
• Mr. dr. C. Berkhouwer te Koudum. 

Voor Zuidwesthoek, 20.00 uur. 
• A. J. Evenhuis, Politiek café, Hooge

veen. 
17 november 
• L. M. de Beer te Ooststellingwerf. 

Debat met PSP. 
20 november 
• Mr. H. van Riet te Hoogeveen. Hotel 

Homan, 20.00 uur. • 
• Minister H. J. de Koster en mevrouw 

mr. E. Veder-Smit te Paterswolde. 
Vrouwen in VVD. 

• Drs. J. F. Scherpenhuizen te Hooge
zand. Forum voor jongeren. Aletta 
Jacobs Scholengemeenschap, 20.00 
uur. 

21 november . 
• Minister H. J. de Koster te Gro

ningen. Het Tehuis, 20.00 uur. 
• Mr. dr. C. Berkhouwer te Heeren

veen. Motel 20.00 uur. 
21 november 
• Mevrouw mr. E. Veder-Smit te Delf

zijl. Forum met dr. A. Vondeling, 
mej. mr. A. Goudsmit, Fré Mefs e.a. 

22 november 
• Mr. H.E. Koning te Haren. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een VP.ilige belegging met zeer hoog rendement 

die verhuizing een feit zal zijn, die ho
gere technische school er al moet staan. 
Ook ten aanzien van het onderw.ijs moet 
je de mensen toch in de gelegenheid 
stellen een zo ruim mogelijke keuze te 
doen." 

Rechtszekerheid 
Provinciale Staten van Drenthe heb

ben een commissie uit hun midden be
last met het onderzoeken van klachten 
van de burgers over het doen en laten 
van het provinciale bestuur. De commis
s1e, ontstaan uit het streven naar een zo 
groot mogelijke rechtszekerheid voor de 
burger, behandelt alleen klachten die 
het provinciaal beleid raken. 

In de commissie hebben ook twee le
den van de VVD-statenfractie zitting, te 
weten fractie-voorzitter mr. J. w. 
Boonk en R. S. Hofstee Holtrop. Vraag 
aan de heer Boonk: zijn er wel eens 
klachten bij de commissie binnengeko
men? "Voorzover mij bekend, is er nim
mer een klacht van een burger over het 
provinciaal beleid binnengekomen. Dat 
verbaast mij ook niet, omdat ik de over
_tuiging heb, dat de mensen hier in 
Drenthe de weg naar de provinciale 
overheid wel weten te vinden, als ze 
klachten hebben", aldus de heer Boonk. 

23 november 
• Minister H. Langman te Drachten. 

De Lawei. 20.00 uur. (Voor kamer
centrale Leeuwarden Onderwerp: 
Nota Noord-Nederland.) 

• Mevrouw mr. E. Veder-Smit te Wei
durn (Forum, Debat met o.a. dr. A. 
Vondeling). 

24 november 
• Staatssecretaris J. G. Rietkerk te 

Emmen. 
• Ir. D. S. Tui!nman te Haren. 

ir. D. S. Tuynman 

• H. P. H. Waalkeus te Warffum. Li
berale sociëteit. 

• H. P. H. Waalkeus te Leeuwarden. 
Stedelijk gymnasium. Debat met he
ren Vondeling en Tilanus, 14.30 uur. 

• Drs. J. F. Scherpenhuizen te Win
schoten. JOVD. 

drs. J. F. 
Scherpenhui zen 

• Drs. J. F. Scherpenhuizen te Gronin
gen (MEAO's ochtends). 

27 november 
• Drs. L. Hilarides te Menaldum. (Voor 

afd. Menuatdumadeet. ,,De.-"Weme" 
20.00 uur). 

Zie voor nota over 
Friese taalpolitiek pagina ll 
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Bestuursmutaties 
GRONINGEN. - Het bestuur van de 

afdeling Groningen ziet er in zijn nieu
we samenstelling als volgt uit: drs. J. F. 
Scherpenhuizen, voorzitter, mevrouw H. 
A. M. Mulkens - Harmeijer, secretares
se, J. J. J. Jacob, penningmeester, M. H. 
A. Lahaye, vice-voorzitter, mevr. mr. A. 
Nieuwenhuis - Nagtglas Boot, tweede 
secretaresse' en mej. R. M. Klasen, en de 
heren G. J. Alfing, J. B. Eenhoorn, dr. 
E. D. Eggink, J. S. H. Huizing, ir. R. 
Reuderink en M. de Witt, leden. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

• De VVD 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerled!!n aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
sécretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

Prikkels 
• Uit een hoofdartikel in Basis, 
tweewekelijks orgaan van de 
Stichting Geestelijke Weerbaar
heid: "De enige partij die weinig 
interne moeilijkheden schijnt te 
hebben, is de VVD. De nieuwe lei
der van de Tweede-Kamerfractie 
van de VVD, tevens lijstaanvoer
der de heer Wiegel (de jongste 
onder zijns gelijken) blijkt lang 
niet onverdienstelijk te kunnen 
manoeuvreren". 

• Uit een bespreking in Trouw 
van het vierde deel van het boek 
van dr. L. de Jong, Het Konink· 
rijk der Nederlanden in de Twee· 
de Wereldoorlog: "Grote bewon-

dering legt De Jong aan de dag 
voor liberalen als Cleveringa en 
Telders. De laatste was niet al
leen voorzitter van de Liberale 
Staatspartij, maar ook een princi
pieel denkend jurist met een grote 
persoonlijke moed". 

• Het vroegere socialistische Ka
merlid de heer J. H. Scheps in 
Accent: "Er blijven eigenlijk maar 
twee (partijen) over, die ernstig 
te nemen zijn en wel DS'70 en de 
VVD. Zij zijn duidelijk en dat is 
heel wat": 

e Uit een artikel in De Tijd over 
de heer Arie Groenevelt: "De pu
blièke opinie: dat zijn de heren 
Wiegel, Berkhouwer en Van 
Riel". 

e Mr. J. J. Vis in NRCjHandels
blad: "Het werknemersfront Is zo 
verdeeld, dat er geen stemadvies 

·af kon. Zelfs het NVV, vroeger 
door personele unies verbonden 
met de PvdA, moet zich in stil
zwijgen hullen, want heel wat le
den hebben voorkeur voor andere 
partijen (DS'70, CPN, VVD)." 

Alvorens de leden de gelegenheid te 
bieden op verkiezingspact te gaan -
voor zover daarmee al niet begonnen -
heeft de Tweede Kamer in de afgelopen 
weken een groot aantal wetsontwerpen 
afgedaan en ook enige begrotingen. 
Donderdag 2 november jl. was men voor
lopig voor het laatst in oude samenstel
ling bijeen. 

Het kon niet anders of bij de meeste 
discussies heeft de politieke ontwikke
ling een niet onbelangrijke rol gespeeld, 
waarbij de regeringsfracties de opposi
tie flink partij hebben gegeven. Dat 
kwam goed tot uiting bij de bespreking 
van het dekkingsplan, waarin de rege
ring overigens als uitvloeisel van het 
sociaal overleg nog een aantal wijzigin
gen had aangebracht. 

Voor de VVD heeft hierbij de heer 
Koning het woord gevoerd. Onze verte
genwoordiger kon daarbij niet nalaten 
de PvdA te hekelen over haar houding 
ten aanzien van de inflatiecorrectie, her
innerend aan hetgeen daarover in het 
verleden door socialisten was opgemerkt 
(de heer Peschar bijv. sprak indertijd 
over "stiekeme diefstal"). Zeer nadruk
kelijk stelde de heer Koning, dat Neder
land in de komende jaren de belasting
druk in de hand moet houden, vooral 
met het oog op de werkgelegenheid en 
de inflatie. Hij noemde het onverant
woord, dat er politieke partijen zijn, die 
voor allerlei voorzieningen de uitgaven 
sterk willen verhogen en dat dan door 
belangrijke verhoging van de belasting
druk. De stabilisatie van de belasting
druk is gewoon noodzakelijk, ook al zal 
voor zaken als milieu-zorg en parke
ren druk op de individuele burger gelegd 
moeten worden. De heer Koning verzet
te zich tegen verdere verhoging van de 
vennootschapsbelasting dan de regering 
al had voorgesteld en hij verdedigde het 
standpunt ten aanzien van de defensie
uitgaven. 

Spaarloon 
Behalve het dekkingsplan .. had de 

Tweede Kamer ook verscheidene wets
ontwerpen in het sociaal-economisch-fi
nanciële vlak te behandelen. Het voor
stel tot intrekking van de Algemene 
premiespaarwet kon de instemming van 
drs. Van Aardenne wegdragen, maar hij 
wees er wel op, dat hierbij geen oplos
sing is gevonden voor de zelfstandigen. 
Akkoord kon hij ook gaan met het 
wetsontwerp inzake invoering van 
spaarloon en met dat tot wijziging van 
de Wet bezitvormingsfonds. 

De heer Van Aardenne stond overi
gens wel kritisch tegenover de vraag of 
het spaarloon wel uit de ruimte betaald 
moet worden. Als dat niet zo is, werkt 
het weer inflatoir. Het belang van het 
spaarloon ligt niet in het macro-econo- · 
mische vlak, maar in het vlak van de 
bezitsvorming. Vandaar dat de heer Van 
Aardenne mede-ondertekende een amen-

, dement om bij verwerving van een 
eigen woning deblokkering van het 
spaarloon mogelijk te maken. Een 
meerderheid van de Kamer beeft zich 
met dit amendement verenigd. 

Ook met de voorgestelde wijziging 
van o.m. de AOW en A WW kon drs. 
Van Aardenne akkoord gaan. Hij juich
te deze structurele wijziging toe, omdat 
de VVD hiermee een van haar urgentie
punten zag gehonoreerd. Lof daarom 
voor onze liberale staatssecretaris Riet
kerk. 

In hetzelfde pakket zat ook de inte
rimvoorziening financiële tegemoetko
ming ten behoeve van partieël leërplich
tige kinderen. De heer Van Aardenne 
was het er volkomen mee eens, dat er 
iets voor de werkende jeugd op dit ter
rein wordt gedaan. Overigens naar zijn 
mening nog geen afdoende regeling en 
daarom beschouwde hij dit w.o. maar 
als een noodverband. 

In het financieel-economische vlak be
handelde de Tweede Kamer verder o.a. 
het wetsontwerp goedkeuring en uitvoe
ring van het Beneluxverdrag tot unifi
catie van accijnzen en de wijziging van 
de wet op het Rijkswegenfonds. Mr. 
PortheiDe zei verheugd te zijn, dat de 
harmonisatie eindelijk een feit wordt, 
maar met de gevolgde procedure was 
hij niet gelukkig; evenmin met het feit, 
dat de overeenkomst ontsnappingsclau
sules bevat en de harmonisatie ver
traagd wordt uitgevoerd voor een aan
tal produkten. Mr. Portheïne toonde 
zich erkentelijk m.b.t. het bier, maar de 
situatie voor de frisdranken noemde hij 
weinig verkwikkend. Moeilijkheden 

· achtte hij ook aanwezig met de accijn
zen op minerale oliën. Hier speelt nl. de 
concurrentie met aardgas een rol. Maar 
hij was weer wel erkentelijk voor de 

:Jelangrijke tegemoetkoming aan de glas
tuinbouw. 

Taxi's 
Met het Beneluxverdrag werd tegelijk 

het wetsontwerp inzake wijziging van 
de wet op het Rijkswegenfonds behan
deld. Hierbij voerde voor de VVD-frac
tie Mr.- Koning het woord, die het amen
dement van de regeringspartijen verde
digde om de dieselopslag voor de taxi's 
te doen vervallen; een amendement, dat 
werd aangenomen. De druk op de ex
ploitatiekosten van taxi's werd overi
gens ook nog langs andere weg verlicht. 

Alvorens over te stappen naar de be
grotingsbehandeling nog een paar korte 
notities. Bij de discussie over de rege
ling· van het financieel statuut van het 
Koninklijk Huis heeft mr. Kappeyne het 
woord gevoerd. Zij sprak verder bij de 
nieuwe regeling van de uitkering aan 
oorlogsslachtoffers, een onderwerp, dat 
de Kamer al menig keer had bezig ge
houden en dat thans eindelijk door de 
regering op redelijk bevredigende wijze 
is opgelost. 

Over het wetsontwerp verhoging 
school- en cursusgeld sprak mevr. Smit
Kroes, die in het voorstel een visie-filo
sofie miste. Nu ademt het voorstel een 
opportunistische geest, zei zij. Boven
dien twijfelde onze afgevaardigde aan 
de doelmatigheid van het wetsontwerp. 
Mevr. Smit-Kroes wees er nog eens op, 
dat toegankelijkheid van het onderwijs 
en het maatschappelijk belang daarvan 
in de ogen van de VVD een ·vaststelling 
van prioriteiten vereisen. In dit ver
band somde zij verschillende bezwaren 
op, die aan de voorgestelde regeling kle
ven. De externe democratisering komt 
in gevaar, zo betoogde zij. Er is thans 
nog steeds geen open stelsel van onder
wijs met mogelijkheden voor onbelem
merde ontplooiing volgens beste kunnen. 
terwijl de VVD daar juist naar streeft. 
Externe democratisering wordt alleen 
bereikt wanneer ~ij het voortgezet on
derwijs in beginsel ontkoppelen van de 
bereidheid van de ouders een bijdrage 
voor het voortgezet onderwijs van een 
kind te leveren. 

Komen we thans tot de begrotingsbe
handeling. 

Binnenlandse zaken 
Bij de behandeling van deze be

groting voerde drs. Van Aarden
ne het woord. Nog steeds was hem de 
organisatie niet duidelijk van de institu
ten tot herwaardering van de overheids
uitgaven. Niet minder dan drie departe
menten houden zich daarmee bezig, 
maar het kwam onze afgevaardigde 
toch wel zeer wenselijk voor, dat hier 
nu eerst wordt gecoördineerd en gereor·. 
ganiseerd. De kwestie van de meest ef
fectieve taakvervulling is, naar zijn me
ning, ook in belangrijke mate aan de 
orde bij de gewestvorming. We kunnen 
ons de luxe van een inefficiënte · be-

- stuursorganisatie en topzware en on
doorziëhtige constructies niet meer ver
oorloven. 

Ten aanzien van de gemeenten stelde 
de heer Van Aardenne, dat voor hem 
geen ·axioma is, dat als de rijksuitga
ven met 5 pct. als norm stijgen, deze 
norm ook voor de gemeenten zou moe
ten gelden ... /oor het rijk geldt overi
gens thans een stijging met 8,4 pct. 
Moet er bij de gemeenten bij, dan zal er 
bij het Rijk eenzelfde percentage af 
moeten. Het heeft geen zin daar omheen 
te draaien; met tekorten in het gemeen
tefonds schieten we niets op. Intussen 
liet de heer Van Aardenne er geen mis
verstand over bestaan, dat op tal van 
terreinen de financiële verhouding met 
het rijk aan verbetering toe is. Er zijn 
de laatste tijd zekere verschijnselen, die 
duidelijk, met name in de middelgrote 
en grote gemeenten, wijzen op afnemen 
van bestuurbaarheid, zo betoogde drs. 
Van Aardenne verder. 

Voorts vroeg onze afgevaardigde aan
dacht voor de (financiële) positie van 
raadsleden en wethouders. Past. men 
voor de laatste categorie geen adequate 
honorering toe, dan is het gevaar le
vensgroot aanwezig, dat men niet de 
juiste bestuurders krijgt. Andere onder
werpen, die de aandacht van de heer 
Van Aardenne kregen, waren het pen
sioenverhaal voor ambtenaren en de be
loning bij de politie. Bij de politie 
plaatste onze afgevaardigde een kantte
kening bij de demonstratie van politie
personeel in Den Haag. Hij noemde het 
optreden hierbij de politie onwaardig. 
Hij vroeg om een onderzoek, hetgeen 
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hem door de bewindsman -mr. Geert
aerna - werd toegezegd. 

Justitie 
De begroting van Justitie bracht mr. 

Geurtsen op het spreekgestoelte. Hij 
verweet minister Van Agt het gebruik 
van woordspelletjes; daaraan heeft 
heeft de Kamer niets. In dit verband 
herinnerde onze woordvoerder aan de 
"toez~gging" van de bewindsman inzake 
het optreden tegen het kraken van leeg
staande panden. Hij herinnerde daaraan, 
omdat hij dit van groot belang acht in 
het kader van de handhaving van onze 
rechtsstaat. Kort na de begrotingsbe
handeling verenigde het kabinet zich 
met een desbetreffend wetsontwerp. Be
drijfsbezetting en het gebeurde in de 
Rotterdamse Afrikaanderbuurt waren 
andere onderwerpen, die mr. Geurtsen 
aan de orde stelde. Democratie ken
merkt zich door verdraagzaamheid. Dat 
is niet een over je heen laten lopen, 
maar wel een je verdiepen in wat een 
ander beweegt. Het is evenmin een dom
weg aan eert ander opleggen van je wil, 
maar het een ander mogelijk maken 
zijn opvattingen en zijn levenspatroon 
in te passen in die van de meerderheid. 
Verdraagzaamheid is niet passief, maar 
juist actief en creatief. Zij voorkomt dat 
de democratie ontaardt in een soort dic
tatuur van de meerderheid, zij schept de 
ruimte, die ieder voor de beleving van 
zijn vrijheid nodig heeft. Dat is de taak 
van de minister van justitie. De vrijheid 
van de burger is niet optimaal, als hij 
niet ook zijn veiligheid verzekerd weet. 
De zekerheid wordt aangetast als hij 
het gevoel krijgt machteloos te staan 
tegenover terreur en intimidatie. In dit 
verband sprak de heer Geurtsen er 
zijn teleurstelling over uit, dat deze Ka
mer niet toekomt aan de wetgeving te
gen luchtpiraterij. 

Delentie 
Voor de heer Koudijs betekende de 

behandeling van de Defensie-begroting 
zijn laatste optreden in de Kamer, 
waarin hij immers na de verkiezingen 
niet zal terugkeren. Hij kwam op voor 
handhaving van de defensieve kracht 
van de Navo, totdat betrouwbare over
eenkomsten tussen Oost en West de weg 
zullen hebben vrijgemaakt naar de ver
wezenlijking van een wereld· zonder oor-
log. _ 

Wie meent dat de basis van de weste
lijke onderhandelingspositie moet blij
ven rusten op een geloofwaardige en ef
ficil!nte staat van verdediging, moet be
denken dat wederopbouw van een ver
waarloosde defensie méér kost dan de 
instandhouding daarvan, meestal te laat 
komt en veelal mensenlevens kost. 
Daarom zou de VVD het onverantwoord 
nalatig achten niet over te gaan tot ver
vanging van materieel, dat hoognodig 
aan vervanging toe is - of dat nu mo
biele luchtafweer is of tankafweer voor 
de landmacht, vervangbig van de Star
fighters of vervanging van de onderzee
bootbestrijdingsfregatten. De heer 
Koudijs sprak het vertrouwen uit, dat 
er na de verkiezingen een, kabinet zal 
komen dat onze bijdrage aan de weste
lijke verdediging op peil zal houden. en 
in kwaliteit zal opvoeren, ertoe bijdra
gende dat de Sowjet-Unie ons, het Wes
ten, beschouwt als een onderhandelinga
partner waarmee zij inderdaad serieus 
moet onderhandelen. Niet als een tegen
speler, die het uithoudingsvermogen 
mist of de moed niet meer kan opbren
gen. 

Landbouw 
De vierde begroting, die de Kamer 

nog vóór de verkiezingen afdeed, was 
die van landbouw en visserij, waarbij de 
heer Tuynman het woord voerde. Als 
één ding duidelijk is, zo merkte onze 
afgevaardigd~ op, is het wel dat een 
goed landbouwbeleid primair een consu
mentenbelang is. Na het milieucongres 
in Stockholm bleek de heer Tuynman 
aanzienlijk minder optimistisch over de 
groei van de wereldvoedselproduktie in 
verhouding tot de groei van de wereld
bevolking. De achteruitgang van de 
kwaliteit van vele landbouwgronden in 
verscheidene landen noemde hij veront
rustend groot. Een eigen Westeuropese 
landbouwproduktie blijft derhalve be
langrijk. Kijkt men bovendien naar de 
bijdrage van de land- en tuinbouw tot 
}let nationaal produkt en naar een agra
rische export van rt!im tien miljard dan 
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JOVD-congres • 1n Noordwijkerhout 

door onze redacteur 
V. G. A. M. Hafkamp 

Tijdens zijn rede op het congres van 
zijn organisatie dat op 4 en -5 november 
in "De Leeuwenhorst" in Noordwijker
hout is gehouden, heeft JOVD-voorzitter 
D.N.M. van Wees zijn vreugde uitge
sproken over de presentatie van het Li
beraal Manifest,· zoals dat door een aan
tal" VVD-leden is opgesteld. Hij noemde 
hèt manifest "een goed stuk". Met name 
de passage over de privacy en de be
roepsmogelijkheden als de privacy in 
gevaar komt of wordt aangetast, getui
gen van de ware liberale geest, vond hij. 
Hij memoreerde dat in het manifest 
wordt gepleit op het gebied van het mi
Iièu voor dwingende randvoorwaarden, 
geïntegreerde wetgeving, recycling, het -
stimuleren van milieuvriendelijke pro• 
dukten en internationale samenwerking 
in EEG-verband. Hij vroeg zich af of de 
resolutie "Leefbaarheid" van het vorige 
JOVD-congres hierop invloed heeft ge
had. 

... Hij maakte ook enkele kritische kant
tekeningen. Zo wordt er minder nadruk 
gelegd op het scheppen van betere voor
waarden voor specifiek ach,tergebleven 
groepen, zoals bejaarden, kleine zelf
standigen en werkende jongeren, vond 
hij. "Geen van deze groepen wordt met 
zoveel woorden genoemd. Het Liberaal 
Manifest komt niet tot een integrale vi
sie op de wereldproblemen en ontkent 
de samenhang tussen bewapeningswed
loop, de exponentiële groei der kapi
taalsinvesteringen en de welvaartskiooi 
tussen arme en rijke landen. Over de 
gevaren van de kwalitatieve bewape
ningswedloop wordt niet gesproken. 
Evenmin over een bezinning op de pro
blematiek van de economische groei. 
Ten slotte wordt de problematiek van 
de economische groei ten ene male ont
kend en gesimplificeerd tot een probleem 
van bevolkingsgroei," aldus de neer Van 
Wees. Het concept "Fundamentele uit
gangspunten voor een liberaal beleid" 
dat de JOVD op haar congres ter spra
ke zou brengen - het kwam er door 
tijdgebrek niet van - is op deze punten 
heel wat realistischer, vond hij. Hij 
sprak de hoop uit dat de JOVD met die 
visie een positieve inbreng kan hebben 
bij de discussies over het liberaal mani
fest. 

·De heer Van Wees bleef uiteraard 
ook bij de huidige politieke situatie stil
staan. Hij constateerde dat het huidige 

bolwerk van de PvdA, de linkse concen
tratie, in al haar voegen kraakt. D'66 
die ·in. deze concentratie de enige was 
die kon zorgen voor wat pluriformiteit 
begint duidelijk de verschijnselen te 
vertonen van de wurgende omklemming, 
waar ze zich in januari 197:1. vrijwillig 
voor heeft aangediend. Dit is eens en 
vooral duidelijk ·geworden ·tijdens het 
congres van de PvdA dat onlangs in 
Scheveningen werd gehouden. Hier vier
de Nieuw Links zijn grootste overwin
ning die het ooit heeft gehad. Het ge
lijm dat daarna nodig was om de sa
menwerking met D'66 te kunnen voort
zetten, was in mijn ogen slechts een 
doekje voor het bloeden", aldus de 
JOVD-voorzitter. "D'66 heeft zich daar
door bij Nieuw Links aangediend om te 
worden geëlimineerd," 

Wensenpakket 
Niet alleen de verradicali!'ering en de 

verlinksing van de PvdA Il}~kt de link
se concentratie tot een weinig construc
tieve groepering, vond hij. "In belang
rijke mate draagt daartoe vooral bij het 
enorme wensenpakket dat indrukwek
kender is dan ooit te voren en het best 
met "sintt~rklaaswaslijst" kan worden 
gekarakteriseerd". •· 

Hij betreurde het dat de VVD zich 
niet duidelijker aan de kiezer wenst te 
presenteren. Hij leidde dit af uit het .vrij 
vage en weinig zeggende urgentiepro
gramma. "Tactisch gezien zou men een 
dergelijk vaag stuk nog wel kunnen 
rechtvaardigen, omdat het bij de ko
mende onderhandelingen over een nieuw 
regeringsbeleid de nodige flexibiliteit 
geeft. Ten opzichte van de kiezer zou ik 
het ,echter wenselijk hebben gevonden 
dat een concrete en duidelijke liberale 
visie was gepresenteerd. Dat mag wel in 
deze mo~Wjl_t~ .~ijd en hoeft beslist geen 
s~e~eZlJn. 

Den Uyl 
Gast op het congres was onder meer 

dts. J. den Uyl die een debat zou voeren 
met zijn collega fractievoorzitter van de 
KVP, Andriessen. Laatstgenoemde bleek 
verhinderd en liet zich vervangen door 
Kamerlid Peijnenburg. Drs. Den Uyl 
viel scherp uit tegen de confessionele 

Verkiezingsbijeenkomsten 
10 november 

• L. M. de Beer te Nijmegen. Discussie 
met DS '70. 

13 november 
• Minister W. J. Geertsema te Epe. 

Hotel-restaurant De Stern. 20.00 uur. 
• Mevrouw drs. N. Smit-Kroes te 

Doetinchem. Debat met PvdA. De 
Sociëteit. 20.00 uur. 

• Mr. F. Portheïne te Gorssel. "De 
Roskam". 20.00 uur. 

• H. P. H. Waalkens te Zwolle. Peda
gogische Academie, 

U november 
• H. P. H. Waalkens te Renkum. Hotel

restaurant Campman. 20.00 tiur, 

15 november 
' . 

• Mr. H. van Riel te Harderwijk. Hotel 
IJsselmeer. 20.00 uur. 

16 november 
• Minister H. J. de Koster te Ensche

de. Tearoom restaurant "Hermes". 
Boulevard 1945 - 3, 20.00 uur. 

• Mej. mr. A. Kappeyne van de Cop
pello voor afdeling Hengelo. 

Minister 
Geertsema 

18 november 

Mej. mr. A 
Kappeyne 
van de Coppello 

• Mevrouw drs. N. Smit-Kroes te 
Oosterbeek. Voor JOVD. 

20 november 
e Mevrouw H. van Someren-Downer 

en staatssecretaris J, G. Rietkerk te 
Arnhem. Hotel Haarhuis, 20.00 uur. 

• Mr. A. Geurtsen voor afdeling Does
burg, Hummelo en Keppel. 

• L. M, de Beer te Nijmegen. Scholen
gemeenschap. 13.30 uur. · 

• G. W, Keja, H. P. H. Waalkens en 
A. Ploeg te Wapenveld. 20.00 uur. 
Dorpshuis. 

21 november 
• Ir. D. S. Tuijnman te Ruurlo. Hotel 

"De Luüel". 
• Drs. G. M. V. van Aardenne te Arn

hem. Schoolforum. 
• H. P. H. Waalkens te Almelo. Suisse, 

2(}.00 uur. 
• Mr. J. G. Geene te Lochem. Forum. 
e Staatssecretaris Vonhoff te Schalk

haar. De Lindeboom, 20.00 uur. 

23 nÓvember 
• Mr. H. van Riel te Ede. Reehorst. 

20.00 uur. 

23 november 
• H. P, H. Waalkens. Jokari Wagenin

gen. 

partijen die hij kiezersbedrog en het 
"de kiezer naar de mond praten" ver
weet. Het manifest van de drie .confes
sionelen noemde Den Uyl niet meer dan 
een verzameling leuzen. Hij was vooral 
boos over het feit dat de confessionelen 
spreken over een jaarlijkse verzwaring 
van de belastingdruk met een half pro
cent onder toevoeging van het zinnetje 
"als de samenleving dat wil accepte
ren''.· 

Vorig jaar hadden de confessionelen 
het ook over een half procent, maar 
toen stond die toevoeging er niet bij, 
aldus den Uyl die daaruit· afleidde dat 
de drie dit punt hebben afgezwakt om 
de samenwerking met DS'70 en VVD 
open te houden en daarmee het herstel 
van de oude vijf partijen-coalitie. "Wie 
is die samenleving die het moet accepte
ren?" vroeg Den Uyl zich af en hij gaf 
meteen het antwoord: "Volgens mij 
maar twee personen: Wiegel en Drees 
jr." KVP-er Peijnenburg liet zich niet 
uit over de vraag voor welk verkie
zingsprogram hij meer sympathie heeft, 
dat van de PvdA of dat van de VVD. 
"Het is een gok van partijvoorzitter De 
Zeeuw te zeggen dat er met de PvdA 
meer te bereiken valt dan met de VVD" 
merkte hij op. Verder was het z.i. onbe- · 
grijpelijk dat de linkse drie er op reke
nen dat ze van de confessionele kamer
leden steun zullen krijgen in geval van 
een minderheidskabinet, terwijl ze voor 
de verkiezingen de confessionelen on
waardig vonden om mee te praten. Hij 
zag meer in een confessioneel minder
heidskabinet, wanneer er geen meerder
heidsregering kan komen. _, 

Angola 
Het congres wijdde zich verder aan 

een aantal huishoudelijke zaken. Zoals 
reeds boven vermeld ontbrak de tijd 
over te gaan tot de behandeling van het 
concept "fundamentele .. uitgangspunten 
voor liberale politiek". Dit zal nu wor
den behandeld op de verenigingsraad 
van 9 december te Utrecht. Op het pro
gramma staat dan ook een film van 
twee JOVD-ers van de afdeling Bergen 
op Zoom die op uitnodiging van de Por
tugese regering Angola bezochten. Dr. 
S. Bosgra, voorzitter van het Angolaco
mité, zal aanwezig zijn voor een weer
woord. 

Mevr. drs. 
N. Smit-Kroes 

24 november 
• L. M. de Beer te Apeldoorn, Forum 

voor jongeren. 
• Ir. D. s. Tuijnman te Ede. Marnix

college, 
• Drs. G. M. V. van Aardenne te Zalt

bommel. Schoolforum. 

Bestuursmutaties 
KAMPEN-IJSSELMUIDEN. -Door 

het overlijden van de heer H. Troost, 
penningmeester van de afdeling en het 
bedanken als bestuurslid-door dr. C. N. 
Fehrmann, heeft Kampen-IJ;sselmuiden 

een nieuw bestuur moeten kiezen dat 
er als volgt uitziet: J. E. van Vugt, 
voorzitter, K. J. Visser, IJsseldijk.. 31, 

Kampen, secretaris, H. H. 0. Schmitz, 
penningmeester en drs. P.J. Feteris, M. 
K. Holtland, J. Sangers, S. A. van Wijn
gaarden en mej. A. J. Zikken, leden. 

HARDERWIJK - Het nieuwe be-
stuur van de afdeling Harderwijk ziet 

er als volgt uit: H. M. Koerselman, 
voorzitter, mevrouw E. van Emmerik
Kamphuis, penningmeesteresse, me-

vrouw A. Bergers - Wieringa, Vondel
laan 43 (03410 - 3629), secretaresse, J. 
J. Hilbers, ir. J. W. Schellekens, B. 
Daansen en J. van Bijste,ren leden. 
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nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 8'7. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. c. Ia Chapelle. 

• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen !lecretarlaat van de VVD, 
Koninginnegracht 5'7 te Den Haag 
(telefoon 0'70 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010- 14'7211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD· is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 5'7, tele· 
foon (0'70) - 604803. Postreke
ning: 6'7880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

• Het secretariaat van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer Is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telef. (0'1'0) - 614911. · 

• Oe · arbeider in de 
maatschappij 

Velen hebben zich geschokt gevoeld 
door het brute en onverantwoordelijke 
optreden van de heer Groenevelt van de 
Industriebond NVV en door het heen
gaan - als gevolg daarvan - van de in 
deze functie nog jonge voorzitter van 
het NVV, de heer Ter Heide. Toch was 
noch het optreden van de een, noch het 
aftreden van de ander een volslagen 
verrassing voor wie zich een stukje vrij 
recente sociaal-politieke en vakbewe
ginga-historie nog herinnert. Er gebeurt 
echter zo overstelpend veel in deze ru
moerige tijd, dat men snel vergeet. 

Het was in de periode van de snelle 
groei van de VVD naar haar tegen
woordige plaats als derde in de sterkte
verhoudingen der fracties in de Kamer 
en van de terugloop der Partij van de 
Arbeid, dat drs. Den Uyl, toen (o.a.) 
nog directeur van het wetenschappelijk 
bureau der socia-listische Dr. Wiardi 
Beekman Stichting, een verhandeling 
schreef over de veranderde plaats van 
de arbeiders in de maatschappij van nu. 
Vooral de geschoolde arbeiders, zo was 
toen zijn redenering, voelden zich geen 
proletariërs meer, die .,niets te verliezen 
hadden dan hun ketenen". Zij voelden 
zich niet meer staan buiten of tegenover 
de nationale samenleving, maar waren 
zich daar een deel van gaan voelen. Zij 
zagen geen belang meer in grote, 
schoksgewijze tot st~d te brengen en 
ongewisse structurele veranderingen. En 
"zelfs" tegenover een liberale partij als 
de VVD, die de vrije, ondernemingsge
wijze produktie voorstaat, voelden velen 
van hen geen of weinig bezwaren meer. 
Het was ook in diezelfde tijd, dat in de 
vooral door het initatief van mr. D. U. 
Stikker tot stand gekomen Stichting 
van de Arbeid voortdurend en vrucht
baar overleg tussen de topfiguren van 
de werkgevers- en de werknemers-orga
nisaties kon worden gevoerd. 

Het begin van. de kentering is bijna 
op de dag aanwijsbaar. In november 
1961 publiceerde de inmiddels hoogle
raar te Nijmegen geworden socioloog 
pater dr. H. J. Hoefnagels S. J. zijn 
geruchtmakende artikel: "Nederland 
een sociaal paradijs ? ", in de Sociologi
sche Gids. Hij verweet daarin de vakbe
weging - om het maar heel kort samen 
te vatten - dat zij veel te slap optrad 
en te veel geneigd was zich bij de be
staande omstandigheden en structuren 
neer te leggen. En hij spoorde de vakbe
weging daarom aan, een ·andere, .,actie
vere" en strijdvaardiger politiek te gaan 
voeren. Over dat toen nogal provoceren
de artikel is weken- en· maandenlang in 
de pers geschreven en gedebatteerd en 
het heeft zijn escalerende werking niet 
gemist. 

Opgestane, zich noemende "kritische 
vakbondsbestuurders" namen zich de 
,.geleerde" aanmaningen ter harte en 
bliezen ze op tot herleefde klassenstrijd
leuzen. Een aantal bestuurders en leden 
van de bij de vakcentrales aangesloten 
bonden vormden binnen de bestaande 
vakbeweging de .,kritische vakbewe
ging", die zich als eerste ten doel stelde 
wat zij noemden .,democratisering" van 
de vakbeweging en het entameren van 
een uitgesproken .,anti-kapitalistisch" 
beleid. Omstreeks 1970 werd voor het 
eerst niet alleen van het door middel 
van stakingen steunen van in de bedrij
ven opkomende "arbeiders-acties", maar 
ook van .,bedrijfsbezettingen'' gespro
ken, zoals wij die thans bij ENKA in 
Breda hebben meegemaakt. 

• Aftreden Ter Heide: 
begrijpelijk maar jammer 

De heer Groenevelt van de Industrie
bond NVV is kennelijk uit de boven 
aangehaalde .,school" afkomstig. Zijn 
doeleinde~! en de taal zijn dezelfde. 

In een pre-advies over .,Ontregelingen 
binnen de samenleving" schreef drs. F. 
Sweens, socioloog en secretaris van het 

·Nederlands Christelijk Werkgeversver
bond in januari vorig jaar, onder in
vloed van de gebeurtenissen van toen: 
"Een vakbeweging, die beslulten van 
het parlement naast zich neerlegt, over
leg met de regering weigert en SER-ak
koorden doorbreekt, is ontregeld en 
draagt ook bij tot de maatschappelijke 
ontregeling". 

De heer Groenevelt heeft daar kenne
lijk echter "geen boodschap aan" (een 
geliefde uitdrukking van deze vakbonds-

leider), al is hij dan nu (voorlopig?) te 
elfder ure blijkbaar gezwicht. 

Dat men ook over het aftreden van de 
heer Ter Heide als gevolg van het con
flict met zijn hondscollega Groenevelt, 
niet zo verbaasd behoeft te zijn (mijn 
tweede stelling van hierboven), kan blij
ken uit een herinnering aan diens uitla
tingen, eveneens in januari vorig jaar, 
na de aanvaarding van het voorzitter
schap van het NVV, als opvolger van de 
heer Kloos. De. heer Ter Heide richtte 
toen in het RAl-congrescentrum te Am
sterdam een opvallend felle aanval op 
wat hij noemde de "linkse intellectuelen 
en dogmatici", die de oorzaken van alle 
problemen zoeken bij de bestaande 
maatschappelijke struètuur, hun tegelijk 
verwijtend, de vakbeweging voortdurend 
"hinderlijk te volgen". 

De heer Ter Heide bleek terecht van 
mening te zijn dat voor onze maat
schappij geen Haarlemmerolie bestaat 
in de vorm van een revolutionaire ver
andering van de structuren, welke alle 
problemen zou oplossen. En hij nam 
duidelijk afstand van al degenen "die 
menen dat elk compromis te veroorde
len is, indien het niet gepaard gaat met 
strijd en · politieke bewustwording". 
Haarscherp voegde hij daar nog aan 
toe: .,Men wordt geen lid van een vak
bond om door een klein groepje intellec
tuelen, dat zichzelf als de politieke elite 
beschouwt, zogenaamd politiek bewust 
te worden gemaakt". 

Het is begrijpelijk, maar tegelijk ten 
zeerste te betreuren, dat een man die 
deze redelijke en juiste opvattingen 
heeft over de taak en de plaats van de 
vakbeweging, na de revolte van de lei
der van de grootste bij het NVV aange
sloten vakbond het bijltje er bij neer 
heeft gelegd. 

• · Gespreide aanhang 
Men weet, dat we niet zo heel veel 

waarde hechten áan publieke opinie-on
derzoekingen voor de verkiezingen.· 
Daarvoor zijn, zeker dit keer, de ver
schillen, die de "concurrerende" enquê
tes opleveren, trouwens ook te groot. 
Het enige voor ons belangrijke politieke 
opinie-onderzoek is de Kamerverkiezing 
zelf op 29 november en we hopen en 
vertrouwen, dat de VVD met lijsttrek
ker Wiegel uit dat onderzoek met suc
ces te voorschijn zal komen. 

Dat neemt natuurlijk niet weg, dat 
het altijd plezieriger is, wanneer enquê
tes uitwijzen dat men in de opgang zou 
zijn, dan wanneer het omgekeerde zou 
blijken. Wat dat betreft hebben we dit 
maal geen klagen. Bracht een deze zo
mer door ElsevierjNIPO ingesteld on
derzoek het voor de VVD nog niet ver
der dan 10 pct. (een lichte teruggang 
van 0,3 pct. vergeleken bij de Kamer
verkiezingen van 1971), een later door 
Parool/Ned. Stichting voor Statistiek 
gehouden enquête leverde voor de VVD 
al 12 pct. op (een vooruitgang van 16 
op 18 Kamerzetels). En nu heeft de 
jongste enquête, van A VROJLagendijk, 
ons blij gemaakt met een percentage 
van 13,9. Dat zou 21 in plaats van de 16 
Kamerzetels van thans betekenen. Een 
uitslag, waar wij uiteraard geen enkel 
bezwaar tegen zouden hebben! We zul
len echter onze nuchterheid behouden en 
het voorlopig dan maar houden: op het 
gemiddelde van deze drie enquêtes, dus 
12 pct. 

Er is nog iets, dat moedgevend is en 
vooral onze propagandisten in het zui
den nog eens extra moge inspireren. Za
terdag 4 november publiceerde het Al
gemeen Dagblad in het kader van een 
reportage over de jongeren en de stem
bus, de resultaten van een proefstem
ming, die na een voorafgaande .,politie
ke les" en discussie onder leiding van de 
docenten werd gehouden onder de bijna 
honderd studerenden aan de Paedagogi
sche Academie Thomas Morus, een 

rooms-katholieke instelling in Rotter
dam. Een Paedagogische Academie 
(vroeger noemde men dat eenvou
dig: Kweekschool voor Onderwijzers) 
en dan nog rooms-katholiek; pessi
misten zouden verwachten, dat de 
VVD daar geen schijn van kans zou 
hebben. Daar vergissen ze zich dan 
echter in. De VVD kreeg van deze toe
komstige katholieke leerkrachten 10,1 
pct. der stemmen, dat is slechts een 
fractie van een percent minder dan ons 
landelijke percentage bij de Kamerver
kiezlt1-g van vorig jaar. Een meisje zei 
het heel juist: "Je kunt tegenwoordig 
best socialist of liberaal stemmen en 
toch goed katholiek zijn." 

In zijn commentaar noemt het Alge
meen Dagblad vooral voor D'66 de uit
slag opzienbarend. Zij bracht het bij de
ze jongeren niet verder dan 4,6 pct., 
tegen 6,8 pct. landelijk vorig jaar. "De
ze partij, eens de grootste trekpleister 
voor jong Nederland, kwam er op de 
Paedagogische Academie niet meer aan 
te pas," aldus het AD. Een ander meis
je dan het eerder geciteerde zei hier
over: "D'66 begon geweldig en het leek 
er echt op, dat Hans van Mierlo het 
helemaal zou gaan maken, maar als je 
nu naar hem luistert, is hij óók onbe
grijpelijk geworden, net als de ande
ren." 

De Partij van de Arbeid behaalde hier 
met 6,7 pct. een lager percentage dan 
de VVD, maar dat wil niet zeggen dat 
de radicaliteit onder deze jongeren niet 
welig tiert. PSP en PPR behaalde met 
resp, 33,7 pct. en 13,5 pct. namelijk per
sentages, die in geen verhouding staan 
tot hun aanhang in het land (in 1971 
resp, 1,4 pct. en 1,8 pct.). DS'70 bracht 
het bij deze aanstaande pedagogen tot 
3,4 pct. (landelijk in 1971: 5,3 pct.). De 
KVP behaalde op deze rooms-katholieke 
instelling 19,1 pct., de beide protestant
christelijke partijen uiteraard vrijwel 
nihil (de ARP, 1,1 pct. de CHU. geen 
enkele stem). 

Voor mij lijkt de enige belangrijke 
aanwijzing uit deze proefstemming te 
zijn, dat de VVD haar stemmen overal 
vandaan haalt en zo'n duidelijk gesprei
de aanhang is een goed en gezond te
ken. 

Culturele Commissie 
Op 25 oktober kwam de Culturele Com
missie van de VVD in Den Haag bijeen. 
Hoofdpunt van de agenda werd ge
vormd door een - eerste - bespreking 
van de begroting van Cultuur, Recrea
tie en Maatschappelijk Werk; waarbij 
de Commissie zich tot de cultuur be
perkt. 
De Commissie betreurt h~t zeer, dat 
er op de monumentenzorg bezuinigd 
wordt. Wil Nederland behouden wat het 
aan monumenten heeft, dan is het zaak 
om aan het onderhoud daarvan thans 
de hoogste prioriteit te geven. 
Een ander opvallend punt is, dat de 
memorie van toelichting zwijgt over het 
ballet, hoewel zlj een paragraaf bevat, 
getiteld muziek, opera en ballet. Beslo
ten werd de bespreking van de begro
ting de volgende vergadering voort te 
zetten. Tevens zal de Commissie dan het 
subsidiebeleid van de overheid bedis
cussiëren. 

JAC. JURRISSEN & ZOON 
Boomkwekers sinds 1773 

Voor grote Coniferen, Taxus, Thuya's, Hulst, Spar, 
Pinus, enz., enz. 
Van 2 tot 4 à 5 meter hoog 

CORT VAN DER LINDENLAAN 1 - NAARDEN - TEL. 02159 • 43706 
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Bestuursmutaties 
AXEL, - De afdeling Oost-Zeeuws 

Vlaanderen heeft een nieuw bestuur dat 
als volgt is samengesteld: voorzitter H. 
J. de Jonge, secretaris ir. J. G. w. 
Smalt, penningmeester ir. A. Krijgsman 
en leden dr. H. Beijer, D. van Leeuwen 
en J.C. Vink. · 

Verkiezings
bijeenkomsten 

VVD in het 
oarlement 

VERVOLG VAN PAGINA 3 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Campagne West-Brabant 

De VVD heeft besloten zich tijdens de 
verkiezingscampagne met zeer veel na~ 
druk op het zuiden van het lartd te rich
ten. Om die reden organiseert zij in 
West-Brabant op 15 en 16 november 
twee speciale verkiezingsdagen, waarop 
prominente VVD-ers vijf grote plaatsen 
in dit gebied gedurende een toernee zul
len aandoen. De deelnemerit aan de pro
pagandatocht door ~estelijk Brabant 
zijn de minister van economische za
ken, de heer H. Langman, de Kamerle
den mr. A. Geurtsen, mr. F. Portheine, 
drs. G. M. V. van Aardenne, mr. H. 
Koning en L. M. de Beer. Het gezel
schap wordt gecompleteerd met oud
.TOVD-voorzitter, thans onder meer ka
merkandidàat drs. D. J. D. Dees. De 
plaatsen die het zevental zld ·aandoen 
zijn: Oosterhout, Rèosendaal, Etten
Leur, Bergen op Zoom en Breda in 
chronologische volgorde. 

Het programma voor de West-Bra
bantdagen ziet er als volgt uit: 

IG november: · 
10.00 - 12.00 uur: Ooster1wut. Het 

programma luidt als volgt: 
10.00 - 10.15 uur: Ontvangst in de 

"Vondelbar" in Oosterheide. 
10.15- 11.00 uur: Winkelbezoek. 
11.15 - 12.00 uur: Winkelcentrum 

"Arendshof". 

15 november 
e Ir. D. S. Tuijnman te Middelburg, 

Reetenstraat 2, schoolforum 15.00 
uur. 

• L. M. de Beer te Zierikzee. 

H. P. H. Waalkens 

16 november 
• H. P. H. Waalkens te 's-Hertogen

bosch. Hogere Agrarische School. 
20.00 uur. 
Mr. H.E. Koning te Helmond, Hotel 
Westende, 20.15 uur. 
L. M. de Beer te Helden. . 

• Minister Langman te Heerlen. Bow
lingcentrum, 20.00 uur. 

17 november 
• Mevrouw drs. N. Smit-Kroes voor 

afd. Geldrop. Politieke markt met 
speakerscorner. Ontmoetingscentrum 
"Het Kruispunt". Laan der Vier 
Heemskinderen, 20.00 uur. 

• Mr. H. E. Koning te Goes, "Actie
groep Oostersehelde open." 

• Mr. F. Portheine, te Venray, hotel 
De Zwaan, Markt 2. 

20 november 
• Staatssecretaris H. J. L. Vonhoff te 

Eindhoven. Hotel Cocagne. Debat 
met D '66, 20.00 uur. 

• Mr. F. Portheïne te Geleen, café-

is de instandhouding van een goed toe
gerust agrarisch produktie-apparaat ge-
biedende eis. · 

De heer Tuynman gaf toe, dat de in
komensachterstand in de agrarische 
sector voor de helft is ingelopen, maar 
niettemin heeft de helft van de boeren 
nog een inkomen dat lager of weinig 
hoger ligt dan het minimumloon. De 
heer Tuynman somde verder in zijn be
toog een aantal voorwaarden op, nodig 
voor de instandhouding van het gezins
bedrijf. Zorg sprak hij uit over de con
currentie, die de tuinbouw met name 
ondervindt van invoer uit Oosteuropese 
landen. Zorg had de heer Tuynman ook 
over het opheffen van veemarkten. Na 
Rotterdam gaat nu ook Groningen ver
dwijnen en over de opheffing van die 
van Amsterdam is overleg gaande. 

De heer Tuynman besprak ten slotte 
ook een aantal visserij-belangen, waar
bij o.m. tegenstellingen met de olie
maatschappijen (pijpleidingen) aan de 
orde werden gesteld. 

Vragen 
Het ongemoeid laten vertrekken van 

een Jordaniër met een Algerijns (diplo
matiek) paspoort, die bij aankomst op 
Schiphol in het bezit was van twee kof-

12.00 - 12.30 uur: Wandeltocht naar 11.15 - 12.30 uur: Naar weekmarkt, 
de mark't. Havenkwartier (renovatie) en binnen-

12.30 - 13.00 uur: Lopende lunch in stad voor confrontatie met publiek en 
hotel "Centraal". ' winkeliers. 

14.00 - 19.00 uur: Roosendaal. Het 12.30 - 14.00 uur: Aankomst in de 
programma luidt als volgt: "Korenbeurs", Potterstraat 50, voor een 

14.00 - 15.00 uur: Ontvangst in Roo- borrel en lunch (erwtensoep en rogge
sendaal in "Poort van Kleef", Molen- brood met spek). Bijeenkomst van be
straat 70. drijfsleven en middenstand - desge-

15.00 _ 17.00 uur: Vertrek voor rond- wenst autoriteiten- die daarbij aanwe
gang stad. O.a. Molenstraat en Oude zig willen zijn. 
Markt. 14.00 uur Vertrek naar Breda. 

17.00 - 19.00 uur: Aankomst in "'t 15.00 - 19.00 uur: Breda. Het pro-
Wit Roosken", NispensestJ;:aat 14 voor gramma luidt als volgt: 
een borrel en een koud buffet. Trefpunt 15.00 - 16.30 uur: Aankomst minister 
van middenstand en bedrijfsleven. H. Langman en de Kamerleden (waar-

20.00 uur: Avond in de "Korenbeurs", schijnlijk de heren Portheïne en Ko
Potterstraat 50, Bergen op Zoom. Spre- ning), ontvangst in "De Beurs-Modern", 
kérs mr. H. Koning en mr. F .. Portheine. Veemarktstraat 2, Breda. De voorzitter 

. 20.00 uur: Etten-Leur. Spreekbeurt van de afdeling Breda heet de bezoekers 
welkom. Na een kort, inleidend woord 

minister H. Langman in het Herv1>rmd van de minister en een Kamerlid is er 
Gemeenschappelijk Centrum, Baai 154, gelegenheid tot vragen stellen en daar-
Etten-Leur. na tot een informeel contact. 

16 november: 
10.00 - 14.30 uur: Bergen op Zoom. 

Het programma luidt als volgt: 
10.00 - 10.30 uur: Ontvangst in Ber

gen op Zoom in hotel "De Draak", Gro
te Markt. 

nir. H. E. Koning 

restaurant De Kluis, Kluis 42, 20.00 
uur. 

• L. M. de Beer voor afdeling Ooster
hout, paviljoen De Waranda. 

21 november 
• Mr. H. E. Koning te Weert, hotel 

Jan van Weert, Stationsstraat 7, 
20.00 uur. 

22 november 
• Minister H. J. de Koster te Bergen 

op Zoom, sporthal Gageldonk. 20.00 
uur. 

• Staatssecretaris H. J. L. Vonhoff 
voor afd. Tilburg. Stadsschouwburg, 
20.15 uur. 

• Ir. T. Thalhammer te Deurne, jon-

mr. A. Geurtsen 

fers, resp. gevuld met wapentuig en on
geadresseerde bombrieven, heeft begrij
pelijkerwijs veel opschudding verwekt. 
Reden te meer voor de heren Berkhou
der en Geurtsen om hierover vragen te 
stellen aan minister Van Agt (justitie), 
die daarop wel snel maar ook zeer onbe
vredigend heeft geantwoord. "Ook na 
langdurig verhoor kon niet anders wor
den vastgesteld dan dat deze (de diplo
maat) wist, dat hij in één der koffers 
vijf pistolen vervoerde. Niet kon worden 
vastgesteld dat hij wist welke de inhoud 
van de andere koffer was." 

Met dit en de rest van het antwoord 
van de bewindsman hebben de zeven 
grootste fracties in de Tweede Kamer 
zich terecht niet tevreden g~steld en zij 
hebben gezamenlijk eèn initiatief geno
men voor een nader onderzoek. Mr. 
Berkhouwer verklaarde tegenover ons 
niet alleen bijzonder ontevreden over 
het antwoord van de minister te zijn, 
maar ook verontwaardigd over het ne
gatieve optreden van de justitie. Ten 
onrechte heeft men in het onderhavige 
geval aan het bezit van een diplomatiek 
paspoort onschendbaarheid van de bezit
ter toegekend, terwijl in feite die on
schendbaarheid alleen geldt voor diplo
maten, die in ons land zijn geaccredi
teerd, hetgeen met de Jordaniër niet het 
geval was. De justitie heeft hier een 

16.30 - 17.00 uur: Wandeling met mu
ziek over de Grote Markt en enkele 
stukken van de winkelstraten, op weg 
naar de Havermarkt. 

20.00 uur: Spreekbeurt Wiegel in de 
Graanbeurs, Breda. 

P."erencentrum D~ Deel, 20.00 uur. 
23 ·-november · 
• Minister H. J. de Koster te Breda, 

De Graanbeurs, 20.00 uur. 
24 november 
e Mr. dr. C. Berkhouwer voor afdeling 

Steenbergen, hotel Vroon. 
27 november 
• Mevrouw H. van ·someren-Downer 

en mr. F. Portheïne te Roermond, 
Harmonie paviljoen, Kapenerlaan 
39. 

• Mr. A. Geurtsen voor- -afdeling Oss. 

In memoriam 
ir. Stoel Feuerstein 

CADZAND - Op 13 oktober 1972 
overleed hier ir. M. J. Stoel Feuerstein, 
oud-lid van het hoofdbestuur, oud-voor
zitter van de kamercentrale Middelburg. 

De heer Stoel Feuerstein, vroeger 
woonachtig te Goes en directeur van de 
N.V. Waterleiding Mij. Zeeland, kreeg 
zitting in het hoofdbestuur van de partij 
bij de oprichting in 1948 en bekleedde 
het hoofdbestuurslidmaatschap onafge
broken tot 9 november 1963. Ook als 
voorzitter van de kamercentrale Middel
burg was hij vele jaren actief. 

Zij die de heer Stoel Feuerstein ge
kend hebben, behouden de herinnering 
aan een bijzonder hartelijk en aimabel 
mens die de liberale pa.tij zeer ter har
te ging en die met name in de provincie 
Zeeland die hij door en door kende, veel 
voor de VVD heeft gedaan. 

De heer Stoel Feuerstein was Officier 
in de Orde van Oranje-Nassau. Hij ruste 
in vrede. 

kans - haar op een presenteerblaadje 
aangeboden - laten glippen om wellicht 
een sluier op te lichten van de organisa
tie achter de bombrieven. 

Voor het overige: schriftelijke vragen 
van mevr. Veder-Smit over de voorge
nomen aanleg van de persleiding . naar 
de Eems-Dollard; van mevr. Smlt
Kroes en de heer Van Aardenne over 
niet doorgaande investeringen van een 
aantal bedrijven in de Zaanstreek en 
over de selectieve investeringsheffingen; 

·van de heer Koning over voorgenomen 
luchtlijnen door Air Benelux en KLM 
tussen Rotterdam en Southend; van 
mevr. Veder-Smit en de heer Tuynman 
over het lozen van onbehandelde fenol 
door een industrie in Rijnmond; van de 
heer Waalkens e.a. over het provinciaal 
overleg vormingainstituten werkende 
jongeren in Overijssel; van de heer De 
Beer e.a. over nachtvluchten op Schip. 
hol; van mevr. Smit-Kroes en de heer 
Keja over dienstplichtigen en hun stu
die, waarvoor een numerus fixus geldt; 
van mej. Kappeyne en de heer Geurtsen 
opnieuw over het interim-rapport van . 
de commissie-Bloembergen (advies af
schaffing dertiende -penning) en ten 
slotte van mej. Kappeyne en mevr. 
Smit-Kroes over uitgelote studenten en 
het verlenen van garantie aan dezen vol
gend jaar voorrang te geven. 
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Vrouwenorganisatie jubileerde 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Kandidaten 
voor 
Tweede Kamer 

Vijfentwintig jaar 
De Organisatie Vrouwen in de VVD 

heeft half oktober haar vijfentwintig
jarig bestaan gevierd met een bijeen
komst op de Pietersberg te Oosterbeek. 
De Organisatie bood ter gelegenheid 
hiervan aan het se.cretariaat van de 
VVD een koffiezetapparaat aan voor 
zijn nieuwe gebouw aan de Koninginne
gracht in Den Haag. Het Hoofdbestuur 
en het Dagelijks bestuur boden de jubi
lerende organisatie op hun beurt bloe
men aan namens de partij. Bloemen 
waren er ook voor mejuffrouw Springer 
en mevrouw Fortanier-de Wit, met me
vrouw Scheltema oprichtsters van de 
Organisatie Vrouwen in de VVD. 

Ook na . vijfentwintig jaar kon de 
Organisatie zich verheugen in grote be
langstelling voor haar jaarlijkse week
end, ook van de zijde, van de voorman
nen (en vrouwen) van de partij. Dit jaar 
sprak de voorzitter van de Tweede
Kamerfractie, de heer Hans Wiegel, de 
bijeenkomst toe, na afloop waarvan zich 
een levendige discussie ontspon. Spreker 
schetste wat de VVD wil, wat zij deed 
en wat zij doet. De VVD praat niet alleen 
over sociaal denken, zij handelt er ook 
naar. Hoogste prioriteit heeft daarbij de 
strijd tegen de inflatie en de VVD 
schrikt niet terug om daartoe zo nodig 
impopulaire maatregelen te nemen. De 
partij gaat onafhankelijk de vèrkiezin
gen in, bewust van wat er op het spel 
staat en zij doet dat opgewekt en met 
elan. Aldus de heer Wiegel. 

Als altijd was er het vragenuur, sa
menspel van de vrouwelijke Kamerleden 
van de VVD en de overige aanwezigen, 
waarbij door het enthousiasme het 
uurtje verpozing in de prachtige herfst
bossen erbij inschoot. 

Tot slot sprak de staatssecretaris van 
CRM, de heer li. L. :f. Vonhoff, over 
"het sociaal-culturele leven in Neder
land". Spreker had met opzet voor deze 
titel gekozen omdat hij .afwilde van de 
term Welzijnsbeleid, die door zijn steeds 
ruimere interpretatie steeds vager en 
algemener wordt en daardoor aan 
diepte verliest. Uiteindelijk is het gehele 
regeringsbeleid welzijnsbeleid, dat geldt 
evenzeer voor onderwijs, als voor defen
sie, sport, verkeer, gezondheidszorg etc. 
De heer Vonhoff wil dan ook liever de 
term sociaal-cultureel hanteren. Daarbij 
denkt hij aan jongerenwerk, sport, het 
niet-formele onderwijs, natuurbehoud, 
maatschappelijke dienstverlening en zo 
veel meer. Uitvoerig ging de spreker 

Kandidatenlijsten van de VVD voor 
de Tweede Kamerverkiezingen, zoals 
vastgesteld door de Buitengewone Alge
mene Vergadering op 23 september 
1972. 

In alle kiesliringen: 1. H. Wiegel, 
Amsterdam. 

2 tjm 13 (in wisselende volgorde): 
·mr. W. J.' Geertsema, Wassenaar; H. J. 
L. Vonhoff, Amsterdam; IJ. J. de Kos
ter, Wassenaar; mr. J. G. Rietkerk, 
Rijswijk (Z.H.); mr. dr. C. Ber~houwer, 
Heiloo; mevr. mr. E. Veder-Smit, 
Leeuwarden; mr. A. Geurtsen, Maas
land; ir. D. S. Tuijnman, Driebergen; 
mr. H. E. Koning, Rotterdam; dr. K. 
van Dijk, Roden; .drs. Th. H. Joekes, 
Den Haag en mr. F. Portfieine, Leiden. 

14 t/m 23 (in vaste volgorde): 14. 
mevr. drs. N. Smit-Kroes, Rotterdam; 
15. G. W. Keja, Landsmeer; 16. J. M. 
van de Ven, Venlo; 17. H. P. H. Waal
kens, Tollebeek; 18. mej. mr. A. Kap
peyne van de Coppello, Leiden; 19. L. 
M. de Beer, Vlaardingen; 20. drs. D. J. 
D. Dees, Breda; 21. drs. G. M. V. van 
Aardenne, Dordrecht; 22.. A. Ploeg, 
Arnhem en 23. drs. J. F. Scherpenhui
zen, Groningen. 

In de kieskringen 's-Hertogenbosch, 
Tilburg, Arnhem, Nijmegen, Middelburg 
en Maastricht: 24. J. Hoekstra, Oost
burg; 25. drs. H. H. Poortman, Rotter
dam en 26. ir. H. W. F. C. Donkersloot, 
Lochem. 

In de kieskringen Rotterdam, 's-Gra
venhage, Leiden en Dordrecht: 24. mevr. 
drs. N. J. Ginjaar-Maas, Rijswijk 
(Z.H.); 25. G. Chr. Wallis de Vries, 
's-Gravenhage en 26. H. F. Heijmans, 
Waddinxveen, 

In de kieskringen Amsterdam, Den 
Helder en Haarlem: 24. dr. R. W. de 

Hans Wiegel heft het glas met de jubilerende dames, 
v.l.n.r. mevr. De Roock-Bedding (secr.), mevr. Dettmeyer-Labberton 
(presidente) en mej. Springer (lid van verdienste). 

in op de historische ontwikkeling en de 
houding van de overheid en de particu
lier in het licht van het profijtbeginsel. 

De ruim honderd deelneemsters had
den weer een uitstekend weekend en 
raakten er eens te meer van overtuigd 
dat het politiek gezien nu . van he•t 
grootste belang is dat de VVD bij de 
komende verkiezingen goed uit de bus 
komt. 

Mevr. mr. M. L. BUSCHKENS
DIJKGRAAF 

Contactdag 
Op maandag 20 november a.s. wordt in 
het Familiehotel te. Paterswolde de jaar
lijkse contactdag van de Organisatie 
Vrouwen in de VVD voor de drie noor
delijke provincies Groningen, Friesland 
en Drente gehouden, aanvang 10.00 uur. 
Het programma ziet er als volgt uit. 
10.00-10.25 uur Ontvangst met koffie. 
10.25-10.30 Opening door de centrale 

vertegenwoordigster van de provin-

Korte, Reeuwijk; 25. F. H. A. M. Laux
stermann, Amsterdam en 26. ir. T. 
Thalhammer, /Valkenswaard. 

In de kieskringen Utrecht, Leeuwar
den, Zwolle, Groningen en· Assen: 24. 
A. J. Evenhuis, Meppel; 25. H.T. King
ma, St. Jacobi Parochie en 26. M. de 
Bruijne, Amersfoort. 

De plaatsen 27 t;m 30 worden door 
regionale kandidaten bezet, met dien 
verstande dat mevr. H. van Someren
Downer in een aantal kiej;kringen op 
nr. 30 is geplaatst. 

Tournee Wiegel 
13 nov. Steenwijk. Hotel V. de Woude, 
20.00 uur. Kamercentrale Zwolle. 

14 nov. Venlo. De Prins, 20.00 uur. Ka
mercentrale Maastricht. 

15 nov. Amersfoort. Amicitia, 20.00 uur. 
Kamercentrale Utrecht. 

16 nov. Breda. Graanbeurs. Kamercen
trale Tilburg. 

20 nov. Rotterdam. Atlanta, 20.00 uur. 
Kamercentrale Rotterdam. 

21 nov. Koog a/d Zaan. De Waakzaam
heid. Kamercentrale Den Helder. 

22 nov. Nijmegen. Cultureel Centrum 
De Lindenberg, 20.00 uur. Rijkskieskring 
Nijmegen. 

23 nov. Assen. Bellevue, 20.00 uur. Ka
mercentrale Drente. 

27 nov. Amsterdam. Krasnapolsky, 
20.00 uur. Kamercentrale Amsterdam. 
Met H. J. L. Vonhoff. 

cie Drente, mevrouw E. Alberti
Tuynman. 

10.30-12.15 Mevrouw mr. E. Veder-Smit, 
lid van de Tweede Kamer, spreekt 
over "De regering . . . dat zijn wij 
zelf!" 

12.30 Gezamenlijke lunch. 
13.30-14.30 De heer J. Schuurhuis over 

"Antiek in onze. woning". 
14.30-16.00 Zijne Excellentie de minis

ter van defensie H. J. de Koster 
over "Politieke bokkesp rongen". 

16.00 Sluiting. 
De kosten bedragen f 15,- p.p. (inclu
sief lunch, 1 koffie en 1 thee). Deel
neemsters worden vriendelijk verzocht 
dit bedrag vóór 15 november over te 
maken op giro 10.14.594 t.n.v. de Alge
mene Bank Nederland te Assen onder 
vermelding van "Vrouwen . in de VVD 
pja G. Bosscher-Huizinga van der Wal, 
Bellerstraat 20, Assen". In verband met 
de organisatie zijn wij genoodzaakt ná 
15 november f 17,50 in rekening te bren
gen. Introductie van niet-leden, die de 
VVD-beginselen onderschrijven, is toe
gestaan. Het Familiehotel is met de bus 
van het station Groningen te bereiken. 

Onze gouden 

ploeg 

Door een betreurenswaardig 
misverstand is in het bijschrift bij 
de grote groepBfoto van onze 
"gouden ploeg", die wij in het 
verkiezingsnummer publiceerden, 
verzuimd de Limburgse kandidaat 
J. M. van de Ven te noemen. Hij 
stond niet op de foto, maar dat 
had in het bijschrift vermeld moe
ten worden, zoals ook gebeurde 
t.a.v. andere kandidaten die ont
braken.Onze excuses aan de heer 
Van de Ven en zijn zuidelijke 
supporters. 
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Verkiezings
bijeenkomsten 

Thorbeckepenning 

De speciaal met het oog op de 
Thorbecke-herdenking geslagen 
legpenning is, wij zouden haast 
zeggen gelukkig, nog niet "uitver
kocht". 

De leden die er zich reeds een 
aanschaften, zullen kunnen be
amen dat de N.V. Koninklijke Be· 
g~r Voorschoten naar het ont
werp van J. W. Vis een zeer 
fraaie penning heeft verváardigd. 

Daarom zouden wij er graag de 
aandacht op willen vestigen dat 
ook u, die er nog geen heeft aan
geschaft, eigenaar van deze bij
zondere per.ning kunt worden. 
Mogelijk kunt u bovendien specia
le relaties met deze penning, als 
stijlvol geschenk, een groot genoe
gen doen. 

De penningen zijn in twee ver
sies verkrijgbaar: in brons voor 
! 20,-, in zilver - de levertijd is 
dan iets langer - voor f 100,-. 

Bestellingen kunt u plaatsen bij 
de V.V .D., afdeling Den Haag, 
Leuvensestraat 20, Den Haag 
(2017), onder storting van het 
verschuldigde bedrag op postgiro 
no. 392503. 
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Congres Jeugd en Politiek 

Bij de snel naderende kamerverkiezin
gen van 29 november mogen ook de 
achttienjarigen hun politieke keuze be
palen. Bijna een miljoen nieuwe kiezers 
die dank zij de mogelijkheid die de libe
rale minister van binnenlands( zaken, 
m~ W. :r. Geertsema, heeft geschapen 
een belangrijke invloed kunnen uitoefe
nen op de samenstelling van de nieuwe 
kamer. Het lijkt uitermate gewenst dat 
de nieuwe groep jeugdige kiezers, van 
wie velen hun ongenoegen over de gang 
van zaken in onze samenleving duidelijk 
laten blijken, een zo ruim mogelijk ge
bruik maken van hun nieuw verkregen 
recht. De enquête11 die het NIPO en an
dere instituten voor marktonderzoek 
hebben uitgevoerd, wijzen er duidelijk 
op dat van die jongeren velen verstek 
zullen laten gaan. Zij die wél een stem 
uitbrengen, . uden volgens die ënquêtes 
hun stem uitbrengen op de meer links 
georiënteerde partijen. 

De afdeling Amsterdam is de 
mening toegedaan dat de_ VVD de nieu
we kiezers iets te bieden heeft. Zij wil 
dit hun zelf vertellen tijdens een congres 
dat zaterdag 11 november wordt gehou-

13 november 
• Mr. H. van Riel voor afdeling Zeist, 

congreszaal slot Zeist, 20.00 uur. 
• G. W. Keja te Kortenhoef voor afde

ling Kortenhoef-'s Graveland-Anke
veen, Café Van 't Klooster (boven
zaal), Kerklaan, Kortenhoef, 21.00 
uur. 

• L. M. de Beer voor afdeling Amster
dam (openbaar). Paviljoen Vondel
park (ICC), 20.00 uur. Onderwerp: 

" "Een dak boven je hoofd". 
• Drs. H. H. Poortman te Rotterdam, 

scholengemeenschap "Hugo de 
Groot". 
14 november 

• Mevrouw drs. N. Smit-Kroes voor 
afd. Rijswijk. VVD-filosofie over 
onderwijspolitiek. De Hofstede, in
gang Van Vredenburgweg, 20.00 uur. 

• Minister W. J. Geertsema in Hoekse 
Waard. 

• Staatssecretaris :r. G. Rietkerk te 
Papendrecht. Openbare forumavond 
tussen zes politieke partijen, met 
mevr. Van Veenendaal (DS'70), Van 
Lier (PvdA), Van Mierlo (D'66), 
Mommersteeg (KVP) en mej. Van 
Leeuwen (ARP). Dorpshuis Cultura, 
20.00 uur. 

• G. W. Keja te Zaandam, gebouw De 
Haan, 20.00 uur. 
avond met de heer v. d. Hek (pvda). 
De Ark, 20.00 uur. 
20.00 uur. 

• L. M. de Beer voor afdeling Harme
len. 

• Drs. H. H. Poortman te Hoogvliet. 
Scholengemeenschappen, 19.30 uur. 
15 november 

• Minister W. J. Geertsema voor afde
ling Gouda. Debat met drs. J. M. 
den Uyl. 

• Mr. A. Geurtsen te Schoonhoven. 
Schoolforum. 

• Mevrouw H. van Someren-Downer 
en mevr. drs. N. Smit-Kroes te 
Heerhugowaard. Voor kamercentrale 
Den Helder, regio Alkmaar en N.
Kennemerland. Heer van Jericho, 
Middenweg, 20.00 uur. 
16 november 

• Staatssecretaris H. J. L. Vonhoff 
voor ondercentrale Alblasserdam. 

• Drs. G. M. V. van Aardenne voor 
afdeling Oostvoorne. 

• Drs. J. F. Scherpenhuizen te Den 
Helder. Openbare Scholengemeen
schap, 20.00 uur. 
17 november 

• Mr. H. van Riel voor afdeling Drie
bergen. Instituut voor de autohandel, 
20.00 uur. 

• Minister De Koster te Voorschoten. 
Politiek café. Verkiezingsforum. 
Café-restaurant "De Vliethorst", 
20.15 uur. 

• Mej. mr. A. Kappeyne van de Cop
pello te Rijswijk. Lodewijk Makeblij
de Scholengemeenschap. 

• Ir. D. S. Tuijnman te Amsterdam
Nieuwendam. Zilverberg 42. (Debat 
met de heren Van Mierlo, Van Thijn, 
Mommersteeg, Van der -Mey en 
Keunig.) 

• Drs. G. M. V. van Aardenne te Go
rinchem. Forum met de heren Pronk, 
Nypels, Kuiper en mevr. S. van Vee
nendaal-van Meggelen. Technische 
School, De Vries Robbéweg-27, 20.00 
uur. 

• Mr. dr. C. Berkhouwer te Hendrik 
Ido Ambacht. 

• Drs. H. H. Poortman te Naaldwijk. 
Voor jongeren olv. de heer A. Lan-

den in hotel Krasnapolsky in de War
moesstraat. Het congres begint om 
10.15 uur. In de ochtenduren vertellen , 
staatssecretaris H. J. L. Vonhoff, twee
de-kamerlid G. W. Keja en J.O.V.
D.-voorzitter D. van Wees wat voor hen 
het liberalisme betekent. 

Na deze inleiding zullen enkele ge
spreksgroepen worden gevormd. De re
sultaten van de groepsdiscussies worden 
's middags voorgelegd aan een forum, 
waarin behalve de inleiders zitting heb· 
ben de heer H. H. Jacobse, VVD-fractie
voorzitter in de Amsterdamse gemeen
teraa,d, drs. H. Frijlink, bestuurslid van 
de afdeling Amsterdam, prof. G. Zou
tendijk, eerste-kamerlid en drs. R. de 
Korte, lid van het dagelijks bestuur. 

Afdelingsvoorzitter J. Hopman zal na 
de opening van het' congres het voorzit
terschap in handen leggen van de heer 
J. Nouwen. 

De toegangsprijs is gesteld op f 1,50. 
Voor een eenvoudige lunch wordt f 5,
incl. bediening in rekening gebracht. 

Wij roepen met name jeugdige kiezers 
en uiteraard alle geïnteresseerde VVD· 
leden op het congres te bezoeken. 

ge bent. 
20 november 

• Drs. D. J. D. Dees te Utrecht. Forum 
voor de openbare scholengemeen
schap onder het motto "Parlement 
in actie?", 13.45 uur. 
21 november 

• Mevrouw H. van Someren-Downer en 
L. M. de Beer voor afd. Rijswijk. 
Keerpunt in de woningbouwpolitiek. 
Waar staat de VVD? De Hofstede, 
20.00 uur. _ · 

• Minister W. J. Geertsema. Politieke 
forumavond voor studenten. Studen
tensociëteit Phoenix Delft met o.a. 
De Brauw (DS'70), Van Thijn 
(PvdA), Gruyters (D'66) en Jurgens 
(PPR). 

• Mej. mr. A. Kappeyne van de Cop
pello te Schipluiden. Voor de bond 
van plattelandsvrouwen. 

• G. W. Keja voor afdeling Leerdam. 
Forumavond in hotel Lucullus. 
Vlietskant. 20.00 u. Drs. Th. H. Joe
kes te Den Haag, Daltonscholenge
meenschap. Politieke middag. 

• Mevr. drs. N. J. Ginjaar-Maas te 
Leiden. Forum voor studentenvereni
ging Augustinus. 
22 november 

• Mevr. H. van Someren-Downer en 
L. M. de Beer. Afd. Utrecht en wes
telijk qeel van provincie. . Hotel 
Noord-Braban~ Vredenburg te 
Utrecht. 20.00 uur. 

• Mej. mr. A. Kappeyne van de Cop
pello te Leiderdorp. Openbaar debat 
met de heer Dolman (PvdA), Schep
pingskerk, Van Poelgeestlaan, 20.00 
uur. 

• G. W. Keja te Capelle ajd IJssel, De 
Uitkomst, Kanaalweg, 20.15 uur. 

• Drs. Th.· H. Joekes te Den Haag, 
MEAO. Weesperstraat .85, 13.30 uur. 

• Drs. D. J. D. Dees te Naarden. 
23 november 

• Staatssecretaris H. J. L. Vonhoff en 
G. W. Keja voor kamercentral3- Den 
Helder. Restaurant Landsend, Den 
Helder. 20.00 uur. 

• L. M. de Beer voor afdelingen 
Baarn, Soest en Eemnes. 

• Mr. F. Portheïne te Woerden. 
• Mr. A. Geurtsen voor de afdelingen 

in het Westland. Naaldwijk. Hulp en 
Voorzorg. 

24 november 
• Minister W. :r. Geertsema en mr. F. 

Portheine, VVD-regio Krimpener
waard; Café "'t Voormalig Regt
huys" te Berkenwoude: 20.00 uur. 

• Staatssecretaris H. :r. L. Vonhoff. 
Regio Rijnstreek, Rijnsaterwoude. 
Restaurant "Meerzicht". 20.30 uur. 

• Mr. H. van Riel voor afd. Zoetermeer, 
"Het Kruispunt", 20.00 uur. 

• Drs; Th. H. Joekes te Lexmond. Fo
rum. Dorpshuis. Kortenhoevenseweg. 
20.00 uur. 

• G. W. Keja te Dordrecht. Hotel Pon
sen. 20.00 uur. 

• Mevr. drs. N. Smit-Kroes te Rhoon 
voor jeugdsociëteit Sordino. 

• Mej. mr. A. Kappeyne van de Cop
pello te Leiden. Schoolforum. Chris
telijk Lyceum. 

• Dr. W. A. Visser 't Hooft. 12.30 uur. 
25 november 

• Drs. D. J. D. D~s. U.trecht. Forum 
voor jonge kiezers over "Werkende 
jongeren". Stefanuscentrum. 20.00 
uur. 
2'7 november 

• Minister H. :r. de Koster te Noord
wijk. Casino. 

Bestuursmutaties 

Krommenie - Met ingang van 1 no
vember j.I. is benoemd tot secretaris 
van de afdeling A. F. M. Jacques, Lis
doddelaan 13 te Krommenie. TeL 

02980-85769. De heer Jacques vervangt 
de heer Beerekamp die 24 oktober werd 
benoemd tot voorzitter van de staten
centrale Za:andam. Naast de heer Jac
ques ~al het bestuur van de afdeling 
Krommenie bestaan uit de heren :r. c. 
Hellendoorn, voorzitter en H. Becker, 
penningmeester. 

Leidschendam - Het dagelijks be
stuur van de regio De Vlietlanden is als 
volgt samengesteld: H. G. Jurriaans, 
voorzitter, C. Jol, secretaris-penning
meester, mevrouw P. Grimbergen
Teeuwisse en drs. A. F. Bolhuis, led~n. 

Gouda - In cte afdeling Gouda is het 
bestuurslid, mevrouw Van Maaren-Kort, 
afgetreden. Zij stelde zich niet herkies
baar. Voor de opengevallen plaats werd 
geeen kandidaat gesteld. 

Utrecht - De kamercentrale Utrecht 
heeft een nieuw bestuur: mr. G. A. w. 
C. baron van Hemert tot Dingshof, 
Raadhuislaan 10 te Maarn, voorzitter, 

mr. J. Schuttevaêr, Utrecht, secretaris 
en mevrouw H. H. Olthof-Kuiper, 
Baarn, secretaresse. Tot leden van de 

'partijraad voor de kamercentrale 
Utrecht zijn benoemd: J. Brander, Bilt
hoven, G. M. Putters, Soest, drs. H. van 
de Ruit, Utrecht en drs. Z. W. van 
Wulfften Palthe, Baarn. 

Nieuwe partij-afdeling 
Nieuwveen 

Nieuwkoop - Maandag 13 november 
wordt in botel "De Watergeus", Sirnon 
van Capelweg 10 te Norden, gemeente 
Nieuwkoop, de oprichtingsvergadering 
gehouden van een nieuwe VVD-afdeling 
Nieuwveen. Aanvang 20.00 uur. De heer 
G. van de Zande, lid van gedeputeerde 
staten van Zuid-Holland, zal biJ die ge
legenheid een inleiding houden over het 
voorontwerp streekplan plassengebied. 

J. G. Belterman vertrekt 
als propagandist 

Beverwijk - Op de dag van de ver
kiezingen, 29 november, zet de heer J. 
G. Belterman, de actieve propaganda
commissaris van de kamercentrale Den 
Helder een streep onder zijn partijwerk. 
De heer Belterman die de pensioenge
rechtigde leeftijd al ruimschoots is ge
passeerd, heeft sinds februari 1965 vele 
activiteiten voor de centrale ontplooid. 
Hij leverde niet alleen zijn aandeel aan 
vele geslaagde verkiezingscampagnes, 
maar steunde ook de 38 afdelingssecre
tariaten die de centrale rijk is. Verder 
hielp hij de oprichting van nieuwe afde
lingen voorbereiden en gaf hij goede ad
viezen aan het landelijke secretariaat en 
de Noordhollandse kamer- en statencen
trales. Propagandacommissaris is een 
parttime-baan, maar de heer Belterman 
heeft er zich vaak als fulltimer voor 
ingezet. De kamercentrale is hem ve_el 
dank verschuldigd en hoopt dat de uit
slag van de verkiezingen de kroon op 
zijn werk mag zijn. 

VVD op Maaskantshow 
MAASSLUIS - De VVD afdeling 

Maassluis zal op de Maaskantshow die 
van 13 tot 18 november in Maassluis 
wordt gehouden, een stand inrichten. Er 
zullen doorlopend bestuursleden aanwe
zig zijn om met de bezoekers over ac
tuele problemen van gedachten te wisse
len en het VVD-standpunt uiteen te zet
ten. Ook kamerleden en andere promi
nente VVD-ers zullen de stand beman
nen. 

2'7 november 
• Mr. H. van Riel te Hippolytushoef, 
• Staatssecretaris H. J. L. Vonhoff en 

H. Wiegel te Amsterdam. ,.Krasna
polsky". 20.00 u, 
28 november 

• Ir. D. S. Tuijnman te Hilversum. 
Gooise MTS, 15.00 uur. 
29 november 

• Mr. F. Portheïne te Leiden. Sociëteit 
Minerva. 
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Huisvesting gastarbeiders 

Over de huisvesting van buitenlandse 
werknemers wordt nog al eens. geschre
ven en gediscussieerd door personen die 
in het geheel niet of slechts ten dele ter 
zake kundig zijn. Dat er niet voldoende 
goede pensions zijn bestrijd ik ten 
sterk5te. Neem :1\s voorbeeld Am
sterdam nemen, waar in een aantal door 
de gemeente goedgekeurde pensions vele 
honderden bedden leegstaan, hieronder 
eveneens het gemeentelijk pension aan 
de Wenckebachweg. 

De fout is veelal te zoeken bij de 
plaatselijke overheid. Slechte pensions 
kunnen veelal niet gesloten worden, 
aangezien men door manipulaties met 
het aantal bedden per kamer niet onder 
de z.g. "Logementsverordening" ressor
teert. Deze logementsverordening kent 
over het algemeen zeer straffe bepalin
gen ten aanzien van de brandpreventie, 
hygiëne e.d.; echter dit steeds afhanke
lijk van de plaatselijke overheid. Een 
goedgekeurd pension is dan ook aan
zienlijk duurder dan een niet goedge
keurd pension, <uw geschat gemiddeld 
50 pct. 

De rijksoverheid kent wel een bepa
ling ten aanzien van een bedrijf dat of
ficieel gaat werven in het buitenland. 
Dit bedrijf moet dan over goedgekeurde 
pensionruimte beschikken. De praktijk · 
is vaak dat deze goedgekeurde pension
ruimte snel leegstroomt. Een niet goed
gekeurd pension Is immers aanzienlijk 
goedkoper en elke gelegenheid grijpt de 
buitenlandse werknemer aan om zo veel 
mogelijk geld te spraren. Alhoewel de 
rijksoverheid bepaalt dat de buitenland
se werknemer het eerste jaar gebonden 
is aan de hem geboden goedgekeurde 
pensionruimte, bestaat daadwerkelijke 
controle hierop niet. 

Ik vind het persoonlijk onjuist dat 
men de buitenlandse werknêmers aan 
een vaste verblijfplaats tracht te bin
den. Nog onjuister is het grote manco in 
de plaatselijke Logementsverordeningen. 

• Gastarbeidersdwang 
Mevrouw dr. M. Hartgerink uit Pa

terswolde ziet blijkens haar ingezonden 
stuk in Vrijh. en Dem. van 22 sept. een 
aantasting van de individuele vrijheid 
van de buitenlandse werknemers wan
neer deze verplicht worden in de hun · 
aangeboden huizen te gaan wonen. Me
vrouw Hartgerink heeft m.i. wel gelijk 
wanneer zij stelt dat de buitenlandse 
werknemers naar ons land komen om 
zoveel mogelijk geld te verdienen, maar 
zij vergeet dat de Nederlandse industrie 
anderzijds maar wat gelukkig is dat zij 
kan beschikken over buitenlandse werk
nemel's. Deze vormen naar mijn me
ning het sluitstuk van onze economie 
door die karweitjes op te knappen, waar 
het merendeel der Nederlandse arbei
ders de neus voor ophaalt. 

Wij moeten dus eigenli)k dankbaar 
zijn dat wij buitenlandse arbeiders heb
ben, maar wij stellen daar niet veel te
genover. De goede werkgevers, die voor 
passende huisvesting zorgen, niet te na 
gesproken, moet gezegd worden dat de 
buitenlánders hier vaak met wel dertig 
man in één huis zitten zonder enig com
fort. Zij zitten hier vaa:k zonder vrouw 
en kinderen en dat geeft allerlei span
ningen. Dat komt omdat wij voor onvol
doende opvang zorgen. Deze factoren 
samen met de hier aanwezige rascisti~ 
sche tendensen zijn de oorzaak geweest 
van de rellen in Rotterdam. Daarnaast 
heb ik het idee dat b. en w. van Rotter
dam onvoldoende op de hoogte zijn ge
weest van de werlrelijke situatie in hun 
stad, waardoor kwalijke praktijken niet 
in de kiem zijn gesmoord. 

Buitenlandse arbeiders zouden hun ge
zinnen moeten kunnen laten overkomen. 
Er zal meer aandacht aan hun situatie 
besteed moeten worden. Daarom juich 
ik de maatregel van de minister van 
sociale zaken in tegenstelling tot me
vrouw Hartgerink toe. Ik hoop dat bin
nen de VVD het probleem der buiten
landse arbeiders goed bestudeerd zal 
worden. 

J. FRANSSEN, 
Nederhorst den Berg. 

Deze augiasstal is uitsluitend te reini
gen indien de rijksoverheid hier regule
rend gaat optreden door middel van een 
landelijke Logementsverordening. Hier
onder moeten dan ook alle kamerver
huurbedrijven, pensions, logementen, ho
tels en aanverwante bedrijven ressorte
ren. De brandpreventie kan dan aange
past worden aan de omvang van het 
bedrijf; hygiëne e.d. zou conform gere
geld kunnen worden. 

Ook zou de rijksoverheid regulerend 
kunnen optreden ten aanzien van de 
verkoop van onroerend goed aan buiten
landers, door hieraan een verplichte 
rijksgoedkeuring te verbinden. Zonder 
deze rijksgoedkeuring kan dan geen 
overdracht meer plaatsvinden. 

Dat de overheid pensionbouw zou sub
sidiëren of zelf zou -exploireren, acht ik 
niet noodzakelijk. Er zijn voldoende 
particulieren die op dit terrein opereren 
en gaarne bereid zijn zonder subsidie 
goedgekeurde pensions te realiseren, 
maar een landelijke Logementsverorde
ning is hierbij onmisbaar. 

Bovendien zijn de particuliere goedge
keurde pensions op dit ogenblik niet 
duurder dan de reeds bestaande ge
meentelijke pensions, welke laatste op 
"non-profit" basis werken. Maar de par
ticulier werkt nu eenmaal efficiënter. 
Bovendien hebben de gemeentelijke pen
sions snel een te zwaar bèlaste top. De
ze nodeloze bemoeienis zou bovendien 
leiden tot de exploitatie van monster
pensions, waardoor juist wrijvingen 
ontstaan door een te grote concentratie 
buitenlandse werknemers in een wijk, of 
tot de bouw van zg. woonoorden, die 
ik vind lijken op concentratiekampen. 

Ten aanzien van wrijvingen met bui
tenlandse werknemers wil ik nog op
merken, dat deze meestal veroorzaakt 
worden door geen of een zeer beperkte 
aanpassing aan onze normen. Wij moe
ten daarnaast niet vergeten dat een 

• Loopt Den Haag leeg? 
Den Haag krijgt steeds minder inwo

ners. Thans al vermindert het aantal met 
10 à 12.000 per jaar en treedt er een 
sterke vergrijzing in. Indien 16.000 
ambtenaren de stad moeten verlaten, 
dat wil zeggen zeker 80.000 zielen, dan 
wordt Den Haag een verschralend, 
noodlijdend gebied. De reeds niet flore
rende middenstand zal er in de eerste 
plaats sterk door getroffen worden; de 
scholen verliezen veel leerlingen, de ver
enigingen verliezen hun leiders en leden, 
enz. 

Voor zeer vele ambtenaren en hun ge
zinnen wordt een dergelijke ingreep in 
hun leven als een ramp ervaren. Zij 
hebben in Den Haag vele banden die ze 
node zullen verbreken. In het bijzonder 
geldt dit voor de mensen van middelba
re leeftijd, juist degenen die volledig 
zijn ingewerkt, die zich aan hun werk· 
gebonden voeler en die het meest aan 
het sociale leven deelnemen. 

Dat de regering inziet, dat het onaan
genaam voor hen is, wordt wel bewezen 
door het feit, dat hun naast de ver
plaatsingskosten een extra zoengeld 
wordt aangeboden. Toch zijn er ver
scheidenen die, als ze het zich enigszins 
kunnen veroorloven, besluiten zullen 
hun betrekking eraan te geven en in Den 
Haag te blijven. 

Hoe zal het dan met het werk van de 
verplaatste bureaus gaan? Deze ervare
nen worden in dit geval vervangen door 
onervarenen, hetgeen de . prestatie van 
deze instellingen zeker niet ten goede 
zal komen. Het is zelfs de vraag, of in 
de nieuwe gebieden wel voldoende ge.
schikte arbeidskrachten aanwezig zijn. 

Van een dergelijke massa-verplaat
sing, een dergelijke ruwe ingreep in het 
leven van duizenden mensen is wel eens · 
meer spra:ke geweest: we hoorden er 
ook van in de Duitse tijd; terecht is er 
steeds schande van gesproken. 

Doet een partij, die het woord ,,Vrij
heid" in haar naam draagt, mee aan een 
dergelijke asociale politiek? Is dit geen 
ingrijpen van de overheid in de persoon
lijke levenssfeer, is dit geen veronacht-

groot deel van deze buitenlandse werk
nemers uit de onderlaag der bevolking 
komt. 

Dat de eerste spanningen dan ook 
ontstaan in wijken waar de onderlaag 
van onze bevolking is gehuisvest, be
hoeft hier verder geen betoog. Ik zou er 
voonwillen pleiten uitsluitend wervinga
vergunningen af te geven voor die lan
den waarvan het cultuurpatroon niet al 
te zeer verschilt van het onze, zodat er 
een reële mogelijkheid bestaat dat deze 
buitenlandse werknemers zich aan onze 
normen kunnen aanpassen. 

Er wordt soms ook gesproken over 
waardevermindering van panden, die 
door buitenlandse werknemers zijn be
woond. Ik acht dit irreëel ten opzichte 
van echtparen. De vrouwen zijn over 
het algemeen proper en onderhouden de 
woningen redelijk. Dit in fel contrast 
tot de mannengemeenschappen in de 
pensions. Ook is de buitenlandse werk
nemer zich niet bewust van het verschil 
tussen goed- en niet-goedgekeurde pen
sions. Zelf sluitende brandwerende deu
ren vindt men lastig, de drangers wor
den dan ook snel buiten werking ge
steld. Bij vernieuwing herhalen deze 
manipulaties zich vaak. Daarnaast denkt 
men onbeperkt gebruik te kunnen ma
ken van de centrale voorzieningen; kra
nen laat men openstaan, licht laat men 
branden zowel bij aanwezigheid als bij 
afwezigheid etc. etc. Onder invloed van 
alcohol wordt er vrij veel vernield; het 
intrappen van deuren, het inslaan van 
ramen, het vernielen van de inventaris 
is dan een geliefde bezigheid. Dit drijft 
de pensionprijzen nodeloos op. 

Ik acht het dan ook een dringende 
noodzaak dat er educatieve teams wor
den gevormd, die de buitenlandse werk
nemers beschaving trachten bij te bren
gen. 

R. J. W. v. d. LINDEN VOOREN, 
Amsterdam 

zaming van het respect voor het eigene 
van ieder mens? Of lezen wij slechts 
fraaie leuzen in het Liberaal Manifest? 

En tenslotte, deze deportatie zal hon
derden miljoenen kosten, en dat in een 
tijd, waarin het met de Nederlandse fi
nanciën zo slecht gaat. 

lid VVD 
(naam en adres bij !'edactie bekend) 

• Advies 
Laten vooral alleVVD'ersen de VVD

sympathisanten de mensen in hun om
geving opwekken in ieder geval te gaan 
stemmen, uiteraard het liefst op de 
VVD. 

Thuis blijven heeft geen zin, en daar
mee speelt men onze tegenstanders in 
de kaart. Stemmen op splinterpartijen, 
hoe sympathiek misschien, zijn wegge
gooid omdat ze geen enkele rol spelen 
bij net samenstellen van een nieuwe re
gering. Dit geldt ook voor de zgn. "pro
gressieven", die nu eenmaal niet met 
anderen, willen, kunnen, of durven rege
ren. 

Stemmen op de christelijke partijen 
heeft ook al weinig zin, ómdat niemand 
weet, zij zelf ook niet, met wie ze na de 
verkiezingen in zee willen. 

Indien men toch beslist socialistisch 
wil stemmen dan kan men zijn stem 
misschien nog het beste geven aan 
DS'70. 

Bij de VVD weet men in. ieder geval 
waar men aan toe is. · 

Werknemers, die op de zgn. progres
sieven zouden willen stemmen zijn <laar 
uiteraard aan het verkeerde adres. Daar 
kan men hun geen toekomst bieden en 
zeker niet als ze gesteund worden door 
onverantwoordelijke vakbondsbestuur
ders, die maling hebben aan werkloos
heid en inflatie. Als het mis gaat in en 
met Nederland is het te laat om zijn 
stem daartegen in te brengen. Men moet 
nu stemmen en wel op de partij, die wel 
voor werkgelegenheid is en die strijdt 
tegen de werkloosheid en tegen de infla
tie, nl. de VVD .. 

R. J. VAN CALKER, Balykburg 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

(drievoudig beëdigd) 

Akkerstraat no. 43 - Postbus 405 · Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 41 05 55 
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Den Haag - Scheveningen 

'* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Atle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

Voor 

Verfijnde 

Disgenoegens 

culinair relaxen op 
de zuid-veluwe bij arnhem 

zalen voor besloten 
parties beschikbaar 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

sfeer en romantiek 
iedere avond 
diner-dansant 

Specialiteiten-restaurants 

"DE KROMME DISSEL" 
Heelsum, telefoon 08373-3118 

.,KASTEEL DOORWERTH" 
Doorwerth, telefoon 08307-3420 

HOTEL "KLEIN-ZWITSERLAND" 
Heelsum, telefoon 08373-9104 

- 1-torei..-~.DE NEDERLANDEN" VREELAND' . . . 

RESTAURANT -ROTISSERIE "NAPOLEON" · 
VREELAND Afo VECHT 

BIJ KRUISINQ AUTOWEO ftAARLEM/ftiLVERSUM + UTRECHT/AMSTE~DAM 
RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

N. V. Scheepswerven "Piet Hein" v .d.z .. d. 
FA. W. SCHRAM & ZONEN 

BOLNES/PAPENDRECHT 
NIEUWBOUW en HPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen, kleine roer- en 

stevenreparaties in HEFDOK 

TElEFOON BOLNES 01804- 13644*- 13409 
ROTIERDAM 010 -139275* 
PAPENDRECHT: 01850- 51222*- 51466 

N.V. Aannemings- en Handels-, 
bedrijf FLIP MOL 

is gevestigd te Hendrik ldo Ambacht, maar ...... is 

door het gehele land actief 
op het gebied van: 

het bouwen van ZWEMBADEN, BEMAUNGSGEBOUWEN, 
TUNNEL~ VIADUCTEN, BETONFUNDATIES, enz. 
en 

het uitvoeren van DROOG- EN NAT GRONDWERK, ZUIG- en 
PERSWERK, OEVERVERDEDIGINGEN, 
KRAANBANEN, HELLINGEN etc., 

Kantooradres: 
Telefoon: 

alsmede het geven van uitgebreide adviezen op 
waterbouwkundig gebied. 

Waalstraat 1, Hendrik ldo Ambacht (postbus 3). 
01858- 3977 (meer lijnen). Privé 01850- 31479. 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

" M 0 L I S 0 L" MOlER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISO LA TIESTENI:N 

ZUURVASTE STENEN 
' 

" P R 0 D 0 R I T E " CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 
' 

LEVERT 

.N. V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TElEFOON 167 44 - (01820) 

Boele's Scheepswenen en 
Machinefabriek N. V. 

8 0 L N E 5 (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROTTERDAM - TELEGR. IOELE • BOLNES 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

De nota Friese taalpolitiek 

door mevrouw mr. E. Veder
Smit, lid voor de VVD van de 
Tweede Kamer 

Mijn opinie is ... 
• Liberalen worden groen 

Meer en meer liberaal denkende men
sen komen, overigens in de volle vrij
heid en eigen verantwoordelijkheid die 
het liberalisme eigen is, tot maatschap
pijbeschouwingen die wij jongeren in 
onze steeds intenser wordende gedach
tenwisselingen "groen" zijn gaan noe
men. 

Jaren geleden, toen wij vrijwel allen 
nog geloofden in de zegeningen, die de 
economische groei ons zou blijven bren
gen, zei de liberale Leidse student Peter 
van der Hoeven reeds: "Misschien is het 
niet in het VVD-straatje wanneer ik 
zeg dat er àndere verlangens in ieder 
weldenkend en voelend mens moeten le
ven dan steeds meer auto's en koelkas
ten, beeldbuizen en plastic bloemen, 
als liberaa,l kàn ik gelukkig over de 
welvaart even ànders denken dan moge
lijk de partijlijn, dat is vrijheid in posi
tieve zin." 

Later volgde steeds meer de ombui
ging in de mentaliteit; op dit moment 
hoef je slechts een uitgave van , het 
NRC-Handelsblad op te slaan om de 
vergroenfng waar te kunnen nemen. 
Kenmerkend is het causale en interde-

Eindelijk is dan in de Tweede Kamer 
een eindbeslissing genomen over de 
voorstellen van de Commissie-Van 
Ommen, die in 1969 door minister 
Klompé werd ingesteld en op 28 mei 
1970 haar rapport heeft uitgebracht. 
Omdat de behandeling van deze materie 
in september j.J. in de Kamer tussen de 
belastingvoorstelten door moest geschie
den, en dus slechts weinig plaatsruimte 
in de meeste kranten kreeg, wil ik er 
graag in ons blad nog wat meer over 
mededelen. 

Commissie-van Ommen 
Het rapport van de Commissie-Van 

Ommen is over het algemeen in Fries
land zeer gunstig ontvangen. In grote 
trekken kunnen de conclusies van de 
commissie als volgt worden weergege
ven: 1. Er bestaat een eigen, sterk van 
het Nederlands afwijkende, Friese taal; 
2. dit houdt in dat Friesland een tweeta
lige provincie is; 3. De rijksoverheid 
heeft de taak om in samenspel met de 
provinciale en gemeentelijke overheden 
de eigen waarde van de Friese taal en 
taalcultuur te waarborgen. 

Deze uitgangspunten, welke door de 
toenmalige regering zijn onderschreven, 
leidden tot een aantal concrete voorstel
len, die grotendeels door het Kabinet-De 
.rong zijn overgenomen, zoals de afzon
derlijke subsidiëring van instellingen en 
organisaties op het gebied van de Friese 
taal en cultuur, het opvoeren van een 
afzonderlijke post op de rijksbegroting 
voor de bevordering van de Friese taal 
en cultuur, en het nemen van enkele 
maatregelen op onderV~<ijsgebied, waar
toe men de nodige studie aanbeval. 

Vooral erkenning van de ,.eigen
heid" van de Friese taal, zoals de com
missie-Van Ommen dat uitdrukte, heeft 
in Fri-esland voldoening gegeven. Ik ge
loof stellig, dat een partij als 'de Frysk 
Nationale Partij, die vóór de vorige Sta
tenverkiezingen is opgericht, niet zo'n 
weerklank had gevonden, als deze uit
spraken eerder waren gedaan. Dergelij
ke uitspraken lossen echter de bestuur
lijke problemen die op dit gebied b-e
staan nog niet op en kunnen slechts de 
grondslag zijn voor een beleid, dat nog 
verder moet worden ontwikkeld. 

Uitwerking 
Bij de omzetting van de bovenge

noemde uitspraken in concrete maatre
g-elen komen dan ook de verschilpunten 
weer duidelijk naar voren. Is er aanlei
ding om een uur verplicht Fries op de 
lagere scholen in te voeren ? Moeten het 
diploma Fries voor kleuterleidsters en 
de akte Fries I.o. afzonderlijk worden 
gehonoreerd ? Hoe zijn de ervaringen 
met het Fries als voertaal ? Kan en 
moet het Fries in het schriftelijk rechts
verkeer worden ingevoerd? Wie bepaalt 
de bestemming van de speciale post op 
de rijksbegroting, ten behoeve van de 
Friese taal .en cultuur? 

In de tien minuten spreektijd die mij 
ter beschikking stonden, heb ik me na
mens de fractie soms positief, soms ne
gatief opgesteld. Negatief t.a.v. de door-

pendentiële denken in liberale kring 
over de groeiende tegenstellingen in 
welvaart en welzijn. Liberalen tanken 
hun autotank niet vol om vervolgens 
lieve bloemetjes of diertjes op de auto 
te plakken en op de olieraffinaderijen te 
schelden als bronnen van kapitalistisch 
bederf. 

Wanneer wij autorijden, dan draaien 
de olieraffinaderijen op volle toeren 
voor onze benzine, onze smeerolie en 
ons asfalt. Evenzo is het o~ de andere 
terreinen van welvaart en welzijn. 

Nu ligt er dan het "Liberaal Mani
fest" bij een ieder op tafel. Een fantas
tisch stuk tot bijdrage in de menings
vorming, een welkome brug tussen de 
discussies in de studentenmensae en de 
kamers-en-suite thuis. 

In het liberaal manifest wordt zeer 
gedurfd en toch nog wat aarzelend een 
pleidooi gehouden voor de bevordering 
van de .,kringloopeconomie" (recy
cling). Thans nog onbetaalbaar, doch 
weldra onze enige redding voor onze 
maatschappij van de overvloed. Ge
waagd en toch weer getuigend van de 
slagvaardigheid, die vrijheid en eigen 
verantwoordelijkheid met zich brengen, 
is deze eerste ruwe schets van waarheen 
we weldra zullen moéten gaan. De con
touren van de toekomst worden alleen 
dan onze richtlijnen van heden, wanneer 

voering van het Fries in het schriftelijk 
rechtsverkeer (als enige fractie die daar 
tegen was! ) ; geen pleidooi ook voor de 
honorering van de onderwijsakten, aan
gezien de gemeenten dit reeds op basis 
van vrijwilligheid kunnen doen. 

Cultuur 
Positief heb ik gepleit voor de erken

ning van de provinciale bibliotheek als 
regionale wetenschappelijke bibliotheek 
en voor het aanmerken van de Fryske 
Akademy als wetenschappelijk insti
tuut. 

Zeer gereserveerd was ons standpunt 
t.a.v. de subsidiëring van Tryater. Ik 
heb betoogd dat er naar onze mening 
geen plaats is voor een tweede beroeps
toneergezelschap in het Noorden. Het 
blijkt immers dat de Noorder Compag
nie meer dan een kwart van haar ver
plichte voorstellingen buiten de drie 
noordelijke provincies moet .,afzetten". 
Staat dan wel vast dat er behoefte is 
aan een afzonderlijk Friestalig gezer
schap, dat alleen in Friesland kan op
treden? Indien men dit wenst, laat dan 
de subsidiëring geschieden uit de specia
le begrotingspost voor de Friese taal. In 
het Kamerdebat bleek, dat minister En
gels al vóór de aanvang ervan op deze 
begrotingspost f 20.000.- voor Tryater 
had uitgetrokken, zodat Tryater'tot en 
met 1973 vooruit kan. Mijn principiële 
vragen over de positie van dit gezel
schap zijn daarmee echter niet beant
woord. 

Onderwijs 
Het moeilijkste te beantwoorden is de 

vraag, of er aanleiding is een uur ver
plicht Fries op äe lagere scholen door te 
voeren. Dit uur Fries wordt thans op 
bijna de helft van de lagere scholen ge
geven, en het aantal schijnt nog enigs
zins toe te nemen. De argumenten pro 
en contJ::a kunnen als volgt worden sa
mengevat. 

Pro: het is van belang een taal die 
men spreekt ook goed te kennen; er 
worden momenteel leermiddelen ontwik
keld, die de kwaliteit van het onderwijs 
ondersteunen; als het vak niet verplicht 
wordt gesteld, komt er weinig van te
recht. 

Contra: de verplichting tot het volgen 
van dit uur _, roept weerstand op en 
schept tegenstellingen; slechts 40 pct. 
van het onderwijzend personeel beh-eerst 
het Fries volledig en 12 pct. beschikt 
over de akte Fries l.o.; er zijn belangrij
ke gebieden in Friesland waar weinig of 
geen Fries dan wel een streektaal wordt 
gesproken (Leeuwarden, het Bildt, de 
Stellingwerven etc.). 

Bij d~ discussie in de provinciale sta
ten heeft een meerderheid van 42 tegen 
12 stemmen zich uitgesproken vóór deze 
verplichtstelling van het Fries; van de 
VVD-fractie stemde de helft voor, de 
helft tegen. 

Er ligt nog wel een aantal onopge
loste kwesties op dit gebied. Wat is het 
effect van de tweetaligheid op de taal
beheersing van i het kind? Weliswaar 
verricht de Rijksuniversiteit van 
Utrecht in samenwerking met de Frys-

wij ons, mèt behoud van onze traditio
nele wortels in het verleden, toch van de 
waarheden uit het verleden los kunnen 
maken, want iedere tijd kent zijn eigen 
waarheden. 

Niets is waar of niet waar; de tijd, de 
omstandigheden bepalen wat waar is -
opgaat - en wat niet. 

Dat we zeer grote offers voor onze 
industrie, die ons uit de eeuwen van 
trieste armoede heeft verlost, brachten 
is volkomen begrijpelijk en juist. Nu is 
het de hoogste tijd om erover na te 
gaan denken hoeveel we voor een ver
groting van onze welvaart nóg van onze 
inspanningen, landschaps- en stede
schoon en van onze schaarser wordende 
delfstoffen en ons milieu op moeten blij
ven offeren. 

In de gesprekken, die in levenshou
ding en leef- en denkwijze doorwerken, 
komt steeds weer de tegenstelling tus
sen een maximaal materieel welvaarts
en werkgelegenheidsstreven, een strijd 
voor een zo groot mogelijke dynamische 
economische groei, tegenover een stre
ven naar drastische beperkingen in de 
materiële verbruiksmaatschappij tot be
houd, herstel en creatie van een de drin
gende ideële behoeften bevredigende sa
menleving, zoals een zuiver milieu, land
schaps- en stedeschoon, niet produktleve 
studie, kunst, sport en spel. 
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ke Akademy een onderzoek terzake, 
maar de resultaten daarvan zullen pas 
over enkele jaren ter beschikking ko
men. Zal men voldoende medewerking 
krijgen van het onderwijzend personeel 
en van de schoolb-esturen? Wat voor in
houd zal dit uur onderwijs krijgen? 

De discussie over dit onderwerp, die 
jarenlang op een wat dogmatische wijze 
was gevoerd, heeft gelukkig een veel 
concretere wending genomen door de 
discussienota welke G.S. van Friesland 
in bespreking hebben gebracht. Daarin 
stellen G.S. voor, een nieuwe onderwijs
bevoegdheid te creëren, het z.g. certifi
caat Fries, voor het onderwijzend perso
neel da,t thans niet over de aklte I.o. 
beschikt. Zij spreken duidelijk uit, dat 
invoering van verplicht Fries onder de 
huidige omstandigheden en zonder deze 
bevoegdheid ongewenst is. Zij bepleiten 
vervolgens verdere ontwikkeling van 
leerm,iddelen, waartoe een fonds dient te 
worden gesticht, begeleiding van het on
derwijzend personeel, en voorlichting 
van bestuurders en ouders. Aan het eind 
van het door hen opgestelde schema 
komt ten slotte een wijziging van de 
wetgeving. 

In het Kamerdebat heb ik de aan
dacht op deze nota gevestigd en gepleit 
voor invoering van het onderwijs op 
vrijwillige basis, zodat een groter aantal 
scholen met de materie vertrouwd kan 
worden gemaakt. Wanneer het uur 
Fries kan worden besteed aan informa
tie over het Fries en daarin een stukje 
cultuuroverdracht kan worden gegeven, 
wanneer dit uur wordt besteed om een 
taalbarrière te slechten, zoals o.a. door 
drs. Feitsma in de Leeuwarder Courant 
is bepleit, dan komt dit lesuur in ·een 
heel ander licht te staan, zo heb ik met 
nadruk gesteld. "Maar men moet niets 
in de wet gaan regelen, waarvoor geen 
echte voedingsbodem bestaat." 

Mijn indruk uit het betoog van 
staatssecretaris Schelfhout, die door 
een misverstand van vakantie moest 
worden teruggeroepen en daardoor nog
al moest improviseren, is dat ook de 
regering voelt voor een geleidelijke op
bouw op basis van ondervinding en vrij
willigheid. Onder deze omstandigheden 
leek het verantwoord de motie te steu
nen, waarin de regering gevraagd werd 
op de ingeslagen weg voort te gaan, 
zowel op onderwijs - als op cultureel 
gebied. Dit kan echter alleen verant
woord geschieden, als op de boven ge
schetste wijze te werk wordt gegaan, en 
vooral als er een voedingsbodem voor 
blijkt te bestaan, zowel bij het onder
wijs als bij de ouders. Dat daarbij dan 
oók de inspraak zeer zorgvuldig m,oet 
worden geregeld spreekt vanzelf. 

Conclusie 
Het is zeer belangrijk, dat de belangen 

van het Fries in zo'n uitstekende sfeer 
kunnen worden behandeld, als thans het 
geval is. Niemand is er bij gebaat, als 
Friesland in een geïsoleerde positie ge• 
raakt. Wij allen zijn er bij gebaat, als 
de Friese waarden ongeschonden kun
nen worden ingebracht in de Nederland
se cultuur. 

Het is de tegenstelling tussen een 
streven naar een econ)misch maximum 
en een economisch optimum. Het is 
,.zwart" tegenover "groen". 

Liberalen zijn geen voorstanders van 
een nieuwe maatschappij op de puinho
pen van de huidige, verkeerde. Niets is 
goed of verkeerd, de mate van welvaart 
bepaalt de relatieve toeneming van een 
verla•1gen naar meer welzijn in plaats 
van nog meer materiële welvaart. 

In liberale kring hoopte ik, zonder in 
een isolement te geraken, vrij over de 
dingen na te kunnen denken, vrij des
noods tegen vele partijgenoten in. Deze 
ruimte heb ik 'lr gevond('n, zij is vrucht
baar. Het voelen en denken van enkelin
gen, van minderhede:1 zal toch de poli
tiek der toekoms, gaan bepalen, niet de 
waarheden van gisteren die bij de mees
te mensen de strohalmen zijn waaraan 
zij zich in een stormachtig veranderen
de wereld trachten vast te klampen. 
Vergeefs op den duur. De samenleving 
snakt naar mensen die vrij denken, vrij 
om eens de plank mi:J te slaan, zonder 
daarmee bij vriend en buurman in onge
nade te vallen. 

Dat kan in liberale kring, een kring 
die meer en meer "groen" gaat denken, 
maar dan wel in volle vrijheid. 

P. KORTEWEG, 
Rotterdam 



(advertentie) 
Lezers, als u nog iets hebt uit de tijd van het Nazisme 1920/1945, speciaal antisemietisme, zoudt u het 
dan willen afstaan aan het Museum "The Ghetto Fighters House" in de kibbutz Lohama Haghetaot te 
Israël? Wij verzorgen het graag voor u! Israëldocumentatie Nederland te Veldhoven - Postbus 10. 
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door mevrouw H. van 
Someren-Downer voorzitster 
van de VVD 

Radio-uitzendingen van de 
VVD: 

• zaterdag 25 november. 
over de zender Hilversum 
11, van 18.19-18.29 uur. 

• dinsdag 5 december, over 
de zender Hilversum 11, 
eveneens van 18.19-18.29 
uur. 

Het adres van de centrale re
dactie van Vrijheid en Demo
cratie is gewijzigd en luidt 
thans: 

Pieter de Hooghlaan 87 
Hilversum 
De adressen van de abonne
menten-administratie en van 
de advertentie-exploitatie blij
ven onveranderd (zie pag. 5). 

p ar 
Nog- een paar dagen en dan i.<; het 

zovet·, dan weten \\e hoe de Nedel'landse 
kiezer denkt. dan weten we of de stra
lende toernee van onze lijstaanvoet der, 
al het werk van de vdjwilligers in het 
hele land voldoende vrueht afgeworpen 
hebben. 

Toch moeten we tot het laatste mo
ment actief blijven. Uit enquêtes is ge
bleken dat dit keer een de1·de deel van 
de kiezers nog niet weet wat te zullen 
stemmen, bij de jonge kiezeT · is dat 
zelfs de helft. 

De situatie is ook erg onoverzichte
lijk. Temidden van allerlei ja-nee-geroep 
fungeert de VVD als een herkenbaar 
blauw zwaailicht dat veel aandacht 
trekt. Van ons weet men alles al: we 
zeggen precies met wie we willen rege
ren, we zeggen dat een samenwerking 
met de PvdA in welke vorm dan ook 
uitgesloten is. De andere partijen varen 
in de mist en houden allerlei mogelijk
heden open. Wij menen dat een herstel 
van het oude vijfpartijenkabinet in de 
gegeven situatie het beste is. Laten we 
echter niet in de fout vervallen te zeker 
van onze zaak te zijn. Ik ben er hele
maal nog niet zo zeker van dat dil door 
oru· g ven te Ju binet f'r ook \ •rkelijk 
komt. Er zijn nog anctere mogelijkhe
den. 

Ik larh een rood minderheidskabinet 
niet bij voorbaat weg. Ze halen natuur
lijk op geen stukken na de benodigde 
minimale 76 zetels, maar geen nood: de 
heer Anctriessen daartoe uitgedaagd 
door D'66-er Gruyters bekende vlotjes 
weg dat een dergelijk kabinet best 
door zijn KVP gesteund kan worden. In 
dat geval zitten we er dus nog heel lang 
mee opgescheept. 

Op dezelfde wijze is een formule 
denkbaar waarbij de confessionelen een 
minderheidskabinet vormen, dat door de 
rode drie overeind wordt gehouden door 
middel van binnenskamers gemaakte 
akkoorden. Het wordt geen van beide 
een verheffende vertoning, maar het is 
niet uitgesloten. 

Over blijft dan het vaak wat myste
rieuze DS'70, wat al te gemakkelijk als 
een namàak-VVD beschouwd. Het blijft 
wel bij namaak, de S van deze partij 
wordt door de leiders niet verloochend. 
En waarom zouden zij ook? Het is in ze
kere zin nog te waarderen ook. Ik neem 
het Drees niet kwalijk als hij in een 
interview met het Algemeen Dagblad 
zegt de val van het kabinet Cals-Vonde
ling nog altijd te betreuren. Geen VVD
er zegt het hem na. we hebben dit kabi
net juichend ten val gebracht, maar een 
socialist denkt daar nu eenmaal anders 
over. Dat mag. Het is evenzeer geoor
loofd voor de heer Drees om in genoemd 
interview openingen naar links open te 
houden. Wij sluiten die af. maar hij 
staat daar nu eenmaal anders tegen
over. 

De VVD een blauw zwaailicht. De 
VVD een partij die geen gouden bergen 
belooft. Het beloven van deze bergen 
van edel metaal die tenslotte altijd weer 
kuilen van modder blijken te worden 
heeft al heel wat kiezers huiverig ge
maakt voor schone woorden, heeft zelf 
velen schuw gemaakt voor de democra
tie. Dat is zeer bedenkelijk, maar het is 
die mensen niet kwalijk te nemen. Te 
veel is er in het verleden beloofd, te 
vaak is vergeten dat er voor de 
schoonste plannen nog altijd geld moet 
zijn. Dat vergeet nu weer de PvdA een 
partij met een peperduur programma. 
Wij zullen niet zeggen dat de PvdA-ers 
boeven of slechte democraten zijn, zij 
staan met al hun schone bedoelingen 

ag • • • 

alleen niet met hun benen op de grond. 
En wat erger is, zij ondermijnen de de
mocratie door zaken te beloven die zij 
nooit waar kunnen maken. Ik vermoed 
dat de heer Den Uyl erg dankbaar zal 
zijn als hij niet in het Catshuis hoeft. Je 
moet er niet aan denken dat hij waar 
zou moeten maken wat hij nu belooft. 

Maken we de rekening op dan dringt 
onweerstaanbaar één logische conclusie 
zich vanzelf op: wie een partij zonder 
PvdA of PvdA-steun in welke vorm dan 
ook wenst na de verkiezingen die komt 
bij ons terecht. Ik zeg niet dat wij heili
gen zijn, dat onze mensen nooit fouten 
maken, maar we hebben nu eenmaal 

een vaste lijn. een duidelijke lijn. De 
kiezer weet wat hij aan Wiegel heeft. 

Wiegel trekt bomvolle zalen en ook de 
andere VVD-sprekers mogen niet kla
gen over gebrek aan belangstelling. 
Maar zelfs zij bereiken niet iedereen. U 
leden van de VVD, u bereikt veel meer 
mensen, mensen die u vertrouwen om
dat ze u persoonlijk kennen. De situatie 
is ingewikkeld, maar toch is er in de 
mist dat ene vaste punt. Wijst u daar 
op bij iedereen die het in uw naaste 
omgeving horen wil. 

Dan gaan we met zijn allen naar een 
overwinning op 29 november. Het zit er 
in, het is belangrijker dan ooit! 

Stroom van giften 
De oproepen van mevrouw Van Someren in ons verkiezingsnummer 
en in ons blad van 10 november om het verkiezingsfonds van de 
VVD te steunen hebben een stroom van giften tot gevolg gehad, 
waarvoorr het hoofdbestuur zeer erkentelijk is. Behalve van tal van 
particuliere leden kwamen stortingen binnen van enkele afdelingen, 
o.a. Apeldoorn (/ 100), Haren-Gr. (f 500), Leerdam (f 200) en 
Naaldwijk (/ 250). 

Met de verkiezingen nu werkelijk vlak voor de deur nog een 
laatste opwekking: Steun ons verkiezingsfonds! Uw bijdragen wor
den graag tegemoet gezien op postgiro 67880 t.n.v. WO, 's-Graven
hage. Ook betaalcheques van uw bank zijn natuurlijk zeer welkom. 

Deze kunt u zenden nar het algemeen secretariaat van de WO, 
Koninginnegracht 57 te 's-Gravenhage. 
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Groninger klei niet zo vet 

Het sprookje van de rijke Groninger 
boer op de vette klei is uit. De leefom
standigheden blijken van dien aard te 
zijn, dat verreweg de meeste Groninger 
boeren er onder door zullen gaan. Een 
en ander valt af te leiden uit een rap
port over "Leefomstandigheden op de 
boerderij", dat is samengesteld door het 
instituut voor sociale en bedrijfspsycho
logie van de Groninger Rijksuniversi
teit, de landbouwsectie van de team
groep Noord-Neèerland en de Groninger 
Maatschappij van Landbouw (advise
rend). 

In het voorjaar van 1972 is een enquê
te gehouden onder 135 boeren en tuin
ders in de provincie Groningen. Uit die 
enquête is naar voren gekomen dat deze 
boeren en tuinders er allesbehalve floris
sant voor staan. Alleen door keihard en 
vaak in gezinsverband te werken kun
nen ze het hoofd boven water houden. 

Van de Groninger boeren werkt maar 
liefst 94 pct. voor een uurloon dat onder 
het minimumloon van f 3,95 per uur 
liet. Dit uiterst lage uurloon is dan het 
gevolg van het feit dat man en vrouw 
samen aan het werk zijn. Het feitelijke 
inkomen uit de boerderij moet gewoon 
door twee gedeeld worden. 

In negen gevallen was de situatie nog 
veel beroerder. Samen met zijn vrouw 
werkte de boer in totaal 131 uur per 
week en dat betekende een uurloon van 
zegge 'en schrijven f 1.50: een gemiddeld 
besteedbaar jaarinkomen van 11.000 
gulden. Van de 135 ondervraagde boeren 
en tuinders zagen slechts acht boeren 
kans boven het gemiddeld minimum
uurloon uit te komen. Met minde~; dan 
oiO uur per weèk verdienden zij_ een ge
middeld jaarinkomen van 12.400 gulden 

en dat komt neer op een uurloon van 
/9,90. 

Akkerbouw 
In de akkerbouw blijkt nog het mees

van f 3.30 per uur is bereikbaar mits er 
tenminste 61 uur per week gewerkt 
wordt. Tijdens het onderzoek is geble
ken dat de positie van de tuinders het 
allerberoerdste is. Als ze 87 uur per 
week werken komen ze aan een uurloon 
van f 1,60 per uur. 

Uit het rapport valt te concluderen 
dat op het ogenschijnlijk welvarende 
Groninger land welvaart en welzijn in 
het nauw komen. Er staan kapitale 
boerderijen die de indruk zouden kun
nen wekken dat er welvarende boeren 
wonen. Die wonen er natuurlijk ook 
wel, maar achter de façade van de 
meeste boerderijen verschuilen zich heel 
wat sombere gezichten. 

leefbaarheid 
Gedeputeerde Staten van Groningen 

hebben toegezegd een grootscheeps on
derzoek te zullen instellen naar de leef
baarheid van de kleine dorpen. In twin
tig kleine dorpen zal een enquête wor
den gehouden. Het onderzoek dat 
115.000 gulden gaat kosten en ruim an
derhalf jaar zal duren, gebeurt naar 
aanleiding van kritiek uit vele dorpen 
op de concentratiegedachte van Gedepu
teerde Staten. 

GS van Groningen zeggen dit onder
zoek noodzakelijk te vinden, omdat 
steeds meer de vraag naar voren komt 

• 
Fusie "drie koepels" 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Op 7 juni 1971 werd in Den Haag de 
Structuurconferentie gehouden, waar 
vertegenwoordigsters van 45 organisa
ties aangesloten bij de "3 Koepels" n.l. 
het Nederlandse Vrouwen Comité (op
gericht in 1944), de Nationale Vrouwen 
Raad (stammend uit 1898) en de Ned. 
Federatie voor Vrouwelijke Vrijwillige 
Hulpverlening (opgericht in 1951) zich 
bezonnen over de vraag of een nauwere 
samenwerking tussen deze Koepels in 
de toekomst zou moeten worden nage
streefd. 

Unaniem kwam toen de wens naar 
voren, dat gestreefd moest worden naar 
grotere samenwerking met als princi
pieel uitgangspunt, dat de organisaties 
het eigen karakter zouden dienen te be
houden. Verder sprak men zich uit voor 
betere onderlinge communicatie, het 
hebben van één adres, een duidelijke 
presentatie en het óptimale gebruik van 
deskundigheid. 

Ingesteld werd ,.de Modelcommissie" 

Wnler:Jporlreizen 
STICHTING KAMP- EN REISWERK VCJC 

Schriif nog in voor b.v. 

Latschau (Oost) 19-26 jr. 20 dec.-3 jan. 
Alpbach (Oost) 18-26 jr. 17 febr.-3 mrt. 

In de Kerstvakantie ook nog andere mogelijkheden voor 
jongeren tussen 15- en 17 jaar! 

Vraag onze wintergids! 
Nieuwe Gracht 23 Utrecht Tel. 030-31 52 71 

bestaande uit 2 afgevaardigden van 
resp. het Nederlandse Vrouwen Comité, 
de Nat. Vrouwen Raad, de Federatie 
V.V.H., de Prot. Chr. Groepering, de 
Kath. Groepering, de Algemene Groepe
ring en de Beroeps-Gemengde Groepe
ring. Voorzitster van de Commissie 
werd mevr. drs. J. Muller-v.d. Wielen. 

De Commissie kreeg als opdracht de 
op de conferentie naar voren gebrachte 
suggesties en modellen nader te bestu
deren en uit te werken. De Hoofdbestu
ren van de Organisaties werden door 
middel van korte notities regelmatig- op 
de hoogte gehouden van de resultaten 
der beSprekingen. Samengesteld werd 
het z.g. Modellenboek. 

Op 24 oktober 1972 werd in Den Haag 
de tweede Structuurconferentie gehou
den. Op deze conferentie besloten de 
aanwezige afgevaardigden, daartoe ge
machtigd door hun organisaties una
niem: 

1. dat een nieuwe samenwerkingsvorm 
voor het werk, dat thans verricht wordt 
in de "3 Koepels", het NVC, de NVR en 
de Federatie VVH tot stand zal worden 
gebracht. 

2. dat hiertoe als overgangsfase een 
Interim Stichting zal worden opgericht 
van beperkte levensduur met het doel 
de integratie van de werkzaamheden, 
die tot nu toe door het NVC, de NVR en 
de Federatie VVH afzonderlijk werden 
verricht tot stand te brengen. 

3. dat afgevaardigden van de "3 Koe
pels" vóór 1 jan. 1973 de Interim Stich
ting zullen oprichten. 

4. dat de Interim Stichting zal werken 
volgens de statuten, die door de Statu
ten Commissie (ingesteld door de Mo
delcommissie) zijn ontworpen. 

Bestuur 
Voorts werd besloten, dat voor de de

finitieve samenwerkingsvorm zal wor
den gestreefd naar het door de Model
commissie voorgestelde Model. De Inte
rim Stichting zal een zekere mate van 
vrijheid moeten behouden bij de verdere 

in hoeverre het nog juist is bij de beoor
deling van kleine dorpen uit te gaan 
van het element verzorging. 

Discussie-avond 
"De oudere mens" 

Roden - De afdeling Roden belegt op 
15 december een discussie-avond voor 
leden en belangstellenden over "De 
oudere mens". Inleider is de heer W. J. 
Roelfsema, arts te Norg. De vergade
ring wordt gehouden in de "Win;:;ing
hof" te Roden. Aanvang 20.00 uur. 

Aankondigingen 
• 2-1 november 
Staatssecretaris J. Rietkerk te Emmen; 
H. P. H. Waalkeus (voor liberale socie
teit te Warffum); H. P. H. Waalkeus 
(debat met de heren dr. Vondeling en 
Tilanus in stedelijk gymnasium te 
Leeuwarden. 14.30 uur); Drs. J. F. 
Scherpenhuizen (voor JOVD Winscho
ten); Drs. J. F. Scherpenhuizen (voor 
MEAO, Groningen, 's ochtends). 

• 25 november 
Staatssecretaris H. J. L. Vonhoff (in 
schouwburg Ogterop te Meppel, 20.00 
uur; mr. H. E. Koning (in jeugdsociëteit 
Tinck te Hoogeveen. 14.00 uur). 

• 27 november 
Minister H. Langman (Huize Maas te 
Groningen) . 

uitwerking van de definitieve samen
werkingsvorm. 

Het Algemeen Bestuur van de Interim 
Stichting zal bestaan uit de presidentes 
van de bij de "3 Koepels" aangesloten 
organisaties. De presidentes van de pro
vinciale en de vier stedelijke organen, 
die thans bij de Federatie VVH zijn 
aangesloten zullen als adviseurs zonder 
stemrecht de vergaderingen van het Al
gemeen Bestuur bijwonen. 

Het Dagelijks Bestuur van de Interim 
Stichting zal bestaan uit de voorzitsters, 
secretaressen en penningmeesteressen 
van de "3 Koepels" en kan bij besluit 
van het Algemeen Bestuur met enkele 
leden worden aangevuld. 

De voorzitster van het Algemeen Be
stuur is tevens voorzitster van het Da
gelijks Bestuur. 

De organisaties zullen worden uitge
nodigd in hun koepels kandidaten te 
noemen voor het voorzitterschap van 
het Algemeen Bestuur van de Interim 
Stichting, zodat de voorzitster zal kun
nen worden gekozen in de eerste verga
dering van het Algemeen Bestuur. 

De besluiten genomen op de Conferen
tie van 24 oktober 1972 zijn van grote 
betekenis. De nieuwe samenwerkings
vorm zal naar schatting 1 miljoen geor
ganiseerde Nederlandse vrouwen omvat
ten. 

De Modelcommissie, die onder bekwa
me leiding van haar voorzitster mevr. 
drs. J. Muller-v. d. Wielen in het afgelo
pen jaar veel werk heeft verzet voor de 
nieuwe structuur zal met · voldoening 
kunnen terugzien op het resultaat van 
de Conferentie van 24 oktober 1972. 

Baarn 
Op 13 november werd te Baarn een 

vrouwengroep van de Organisatie Vrou
wen in de VVD opgericht. Op 7 decem
ber zal een bijeenkomst worden gehou
den ten huize van mevrouw Dikkers, 
Steijnlaan 12, Baarn, waar een definitief 
bestuur zal worden gekozen. Alle vrou
w~lijke leden zijn van harte welkom. 
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Denkbeelden van minister De Koster 

Lt. kol. W. P. de Jong· be
spreekt hierbij de deze week 
door minister De Koster uit
gebrachte nota over het toe
komstige defensiebeleid. 

"Defensie waarheen in de komende 10 
jaar", denkbeelden van minister H. J. de 
Koster, onder deze veelzeggende titel 
zijn de persoonlijke inzichten van onze 
minister van defensie in druk versche
nen. Het is een alleszins lezenswaardig 
boekwerk, zowel voor de militaire des
kundige als voor de geïnteresseerde 
leek. Op een verrassend heldere wijze 
zijn de vele afzonderlijke problemen in 
een groter verband gerelativeerd en van 
prioriteiten voorzien. De bewindsman is 
er daarbij in geslaagd zich los te maken 
van het stramien van de studie-Den 
Toom en heeft, zonder in herhalingen te 
vervallen, verder gebouwd op de bevin
dingen van de commissie-Van Rijcke
vorsel (verder aan te duiden als 
CCMD). De zakelijke aanpak tekent de 
samensteller: de in het bedrijfsleven er
varen manager. Bewust gaat de minis
ter voorbij aan onderwerpen als crisis
beheersing, bondgenootschappelijke sa
menwerking en de organisatorische 
structuur van het departement, omdat 
zijn mening_ daarover reeds duidelijk in 
officiële documenten is vastgelegd. Ook 
andere aspecten, die de kern van de de
fensieproblematiek niet direct raken, 
Iaat hij buiten beschouwing. 

Grondslagen 
Zijn ervaringen bij buitenlandse zaken 
en bij defensie staven de minister in 
zijn oordeel dat de weg naar werkelijke 
ontspanning tussen Oost en West en 
naar evenwichtige vermindering van de 
wederzijdse bewapening lang en moei
lijk zal zijn. Hoewel het overbruggen 
van de kloven van wantrouwen en van 
de grote politieke en maatschappelijke 
verschillen niet onmogelijk moet worden 
geacht, is slechts dàn een duurzame ga
rantie voor onze veiligheid te verkrij
gen, indien wij in de onderhandelingen 
daarover NEEN kunnen blijven zeggen 
tegen regelingen, die aan onze gerecht
vaardigde belangen tekort zouden doen. 
Met de moeilijke en ongetwijfeld ,,har
de" onderhandelingsfase in het verschiet 
is het essentieel- dat de Navo-bondgeno
ten hun solidariteit bewaren en hun in
dividuele en gezamenlijke militaire in
spanning onverminderd handhaven. Bo
'vendien geldt, juist in deze situatie, dat 
de Europese bondgenoten -de groepen, 
die in de VS druk uitoefenen op de pre
sident om de Amerikaanse aanwezig
heid in West-Europa te beperken of te 
beëindigen, niet in de kaart moeten spe
len door gebrek aan defensiebereidheid. 
Deze factoren zijn maatstafgevend voor 
de hoeveelheid en de hoedanigheid van 
de militaire middelen, die wij in de ko
mende jaren in stand zullen moeten 
houden. Daartoe is in beginsel de bud
gettaire ruimte vereist, die door de 
meerderheid van de CCMD werd aanbe
volen. Uit de moeilijk geworden finan
ciële situatie is echter duidelijk gewor
den dat een verhoging tot het aanbevo
len percentage op korte termijn niet 
voor verwezenlijking vatbaar is zonder 
andere zwaarwegende belangen in het 
gedrang te brengen, dan wel nieuwe fi
nanciële offers van ons volk te vragen. 
Vanuit dit dilemma heeft minister De 
Koster de bestaande militaire plannen 
opnieuw doorgelicht en zodanig herzien 
dat de aangegane Navo-verplichtingen 
kunnen worden nagekomen zonder aan
vaardbare financiële grenzen te over
schrijden. Daarnaast besteedt hij in zijn 
nota ruime aandacht aan de interrela
ties tussen krijgsmacht en maatschap
pij. een onderwerp dat de CCMD door 
tijdgebrek nagenoeg onbesproken had 
gelaten. 

worden, willen aanraden de gehele tekst 
onverkort te lezen. In concreto wordt 
o.a. aanbevolen: 

• een nationale aanpak van het 
groeiende probleem, dat in de Neder
landse samenleving geen overeenstem
ming bestaat over fundamentele zaken 
zoals wezen, doel en functioneren van 
de krijgsmacht, hetgeen repercussies 
heeft in de krijgsmacht zelf; 

• de participerende of functionele lei
derschapsbenadering doel te doen zijn 
van de leiderschapsvorming; 

• een personeelsbeleid dat aanstuurt 
op optimale ontplooiing van aanwezige 
capaciteiten en rekening houdt met per
soonlijke-ambities, waartoe een functio
neel beoordelingssysteem met daaraan 
verbonden een belangstellingsregistra
tie vereist is; 

• het aantrekken van specialisten van 
verschillende niveaus en disciplines en 
de bezoldiging niet uitsluitend afhanke
lijk te stellen van rang en anciënniteit, 
maar evenzeer van specialistische be
kwaamheid en functie-inhoud; 

• het inbouwen van flexibiliteit in het 
personeelsbestand door een kleinere 
kern van lang dienend beroepspersoneel 
aan te vullen met vrijwilligers met 
dienstverbanden van variabele duur; 

Prikkels 
• Stelling van dr. A. de Vries 
bij zijn promotie aan de Rijksuni
versiteit te Groningen: ;,Vele 
communistische staten hebben 
grote verschillen. in beloning inge
voerd, om belangrijke prestaties, 
die de gehele gemeenschap ten 
goede komen, te stimuleren. Ne
derland, dat zich als klein land 
alleen door individuele prestaties 
zal kunnen handhaven, dreigt 
door steeds verdergaande inkom
sten-nivellering alle initiatief te 
smoren en gedeelde armoede te 
verkiezen". 

• Uitspraak van mr. van Mierlo 
(D'66) in een politiek debat in 
Utrecht: .,We moeten in de ~e
derlandse politiek af van het 
meerderheidstrauma. De kwaliteit 
van het bewind is veel belangrij
ker dan de kwantiteit". 

• Persbericht: ,.Vier Algerijnen, 
die vorige week na een overval 
op een Haags benzinestation wer
den gearresteerd, hebben ver-

klaard naar ons land te zijn geko
men omdat roven en stelen in Ne
derland zo gemakkelijk gaat en 
de straffen hier zo licht zijn". 

• in de eerste opleidingen de basis te 
leggen voor een ,.éducation permanente" 
om de medewerkers in staat te stellen 
zowel binnen als buiten de krijgsmacht 
volledig te kunnen blijven participeren 
en de mogelijkheden voor overgang van 
en naar de burgermaatschappij sterk te· 
verruimen; 

• wetenschappelijk te laten vaststellen 
welke functies in de strijdkrachten be
ter of evengoed door vrouwen kunnen 
worden vervuld. 

Dienstplicht 
Na verkenning van een aantal alterna
tieve mogelijkheden acht de bewinds
man het aanbevelenswaardig: 

• in het algemeen de duur van de eer· 
ste oefening met twee maanden te ver
korten; 

• voor een aantal monotone en geest
dodende functies deze duur tot 12 maan
den te beperken. 
Er zal daardoor een meerbehoefte ont
staan van 3500 dienstplichtigen en 4000 
vrijwilligers met een zeer kort dienst
verband, waarvoor ongeveer 100 miljoen 
gulden extra benodigd is. De verdere 
uitwerking van deze denkbeelden en het 
tot stand brengen van de daarmee sa
menhangende wetswijzigingen en ac
commodatie-uitbreidingen maken het 
niet mogelijk dit systeem in te voeren 
vóór 1 januari 1975. 

Plannen 
Bij de herziening van de plannen voor 
de krijgsmachtdelen is vooral gestreefd 
naar interne standaardisatie en naar het 
achterwege laten van niet strikt noodza
kelijke verfijningen. Voor de marine 
leidt dit tot de aanschaf van standaard
fregatten, ter vervanging van het be
staande gevarieerde bestand, en tot de 
invoering van standaardhelikopters. 
Voor de luchtmacht gaan de gedachtea 
uit naar een in de tijd gespreide intro
ductie van een standaard jachtvliegtuig. 
Ook voor de twee thans aanwezige sys
temen gelelde wapens hoopt men in de 
verdere toekomst uit te kunnen komen 
op één systeem. Het grootste offer 
wordt gebracht door de landmacht, die 
wel de 6 parate en 4 mobilisabele briga
des behoudt, doch het aantal bataljons 
in de pantserinfanteriebrigades ziet te
ruggebracht van 4 tot 3. 
Daar staat tegenover dat de minister 
blijft vasthouden aan het voorstel van 
de CCMD om een tweede brigade per
manent in de Bondsrepubliek te legeren. 

Minimumprogramma 
Ir. de nota zijn de plannen in aanzienlijk 
veel meer details uitgewerkt dan de bo
venstaande opsomming doet vermoeden. 
De voorgestelde wijzigingen zijn zorg
vuldig met argumenten onderbouwd. 
Dat neemt niet weg dat ik het voorge
stelde programma meen te moeten kwa
lificeren als een mi:::limumprogramma. 
Het leidt tot een opbouw van de strijd· 
krachten, die nog net voldoende is om 
onze verplichtingen na te komen. Het is 
ook een eerlijk programma. De minister 
heeft althans geen wisselgeld achterge
houden. 

e Paul van •t Veer in Het F" • • 
Parool: "Het is soms al zo ver- manc1ermg 
moeiend gewoon een beetje links Zeer uitvoerig wordt in de nota inge-
te zijn, altijd bezig met innemen gaan op de financieringsmethode, waar-
(van standpunten) en uitdragen bij de voorkeur wordt gegeven aan_ het 

D (van overtuigingen), lets anders systeem van koppeling aan een vast 
e mens willen dan er gebeurt. (. .. ) Hoe percentage van het nationaal inkomen, 

-Ik zou te kort doen aan de waarde van dodelijk vermoeiend moet het dan zoals ook reeds door de CCMD was be-

Nieuwe VVD-afdeling dit hoofdstuk als ik de indruk zou wek- zijn communist te zijn en bij al pleit. De getotaliseerde plannen vergen 
ken een complete samenvatting daarvan dat principiële innemen en uitdra- gemiddeld 3,878 pct. van het NNI over 

Nieuwkoop Nieuwveen in de context van dit artikel te kunnen gen ook nog voortdurend je me- de periode 1973-1976 en gemiddeld 
- " verwerken. Het is zo compact geschre- ning te moeten veranderen, je 3,951 pct. over de periode 1973-1982. 

Nieuwkoop - Op 13 november is hier ven dat bijna iedere zin, die er in voor- standpunten van vroeger te moe- Een speciale vermelding verdient het 
een nieuwe plaatselijke VVD-afdeling komt, de exponent is van zorgvuldige ten verloochenen en je vrienden voor investeringen beschikbaar komende 
opgericht. De heer G. van de Zande, lid overwegingen. Daarmee geeft de be- van toen te moeten opgeven of to,taal, dat 27 pct. van de gehele begra-
van gedeputeerde staten van Zuid-Hol- windsman geen pasklare antwoorden verketteren". ting zal gaan belopen. . 
land, hield bij die gelegenheid een inlei- voor de oplossing van alle problemen op • De heer J. van der Hoeven, Ook de beheersingaprocessen en be-
ding over het voorontwerp streekplan dit gebied. Zelf zegt hij daarover: "Hier beleidsadviseur van het NVV zei stuurstechnieken krijgen een ruime aan-
Plassengebied. De nieuwe afdeling sluit ligt een veld van spanningen, die niet volgens De Volkskrant in een re- dacht. Achtereenvolgens worden de in te 
zich aan bij de afdeling Nieuwkoop. De met de toepassing van een enkel begin- de: "Conflicten tussen milieu voeren systematieken van programma-
combinatie zal heten: afdeling Nieuw- sel kunnen worden weggenomen." Toch enerzijds en werkgelegenheid an- budgettering, interne budgettering en 
koop/ Noorden-Nieuwveen. Het voorlo· is hij er, naar mijn persoonlijke mening, derzijds zijn onvermijdelijk. De kosteninformatie nader toegelicht. 
pige bestuur ziet er als volgt uit: me- in geslaagd orde te scheppen in een ver- De totale nota samenvattend zou ik 
vrouw W. C. Bussink-Ten Brink, voor- warde en verwarrende situatie. Daar problemen op dat gebied zijn in het grapje, dat een jaar geleden opgang 
zitter, K. C. Rommen, Julianalaan 4, waar hij concrete antwoorden schuldig een niet-kapitalistische samenle- deed in de wandelgangen van het depar-
Nieuwkoop, secretaris (01725 - 1505) en moet blijven, geeft hiJ' duidelijk afgeba- ving even groot. Een stankfabriek tement, willen aanhalen. Toen luidde 

met arbeiders-zelfbestuur is mis-
R. C. Bogert, penningmeester. Onder de kend de richting aan waarin moet wor- schien nog moeilijker weg te ja- het: ,.De Koster gaat voor de baat uit". 
talrijke aanwezigen op de oprichtings· den gezocht. Ik zou iedere geinteres- gen dan een kapitalistische stank- Ik hoop dat het daar niet bij zal blijven 
vergadering was ook de burgemeester seerde en een ieder, die op de één of fabriek". en dat hij de kans zal krijgen die baat 
van Nieuwkoop, de heer A. H. van andere wijze bij de positie van de mens zelf te mogen realiseren. Zelfs zonder 

--~M=o:n:tf~o=o~r:t·:_ ____________ _:i_::n_d::_e:_:k~ri~j~g:.::s::m:::a::c::h::t:._::b:_et:,:r_::o::k::k:e::n_i:s:_:of~k~a~n~__!!!~~~~!!""!!"!!'!!!"!!'!!!!""!!!!!!!!!!"!!!!!-----..._ _ _..w,_.i...,ss_,.e~lg.,.e,lci \T~rtrouw ik hem dat toe. 



4 ..... vriidag 24 november 1972 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Zelfonderzoek • 1n het oosten 

De VVD-afdelingen in de pro'Vincie 
Gelderland en Overijssel - samen rond 
de 6000 leden - zijn lang voordat de 
politieke gebeurtenissen vervroegde ver
kiezingen nodig maakten - op de idee 
gekomen via een enquête onder de leden 
na te gaan of er in de ogen van de leden 
iets mis zou kunnen zijn met de wer
king van de partij of de wijze, waarop 
zij zich via haar vertegenwoordigsters 
naar buiten presenteert. 

Deze methode, zo redeneerde, biedt 
bovendien de mogelijkheid de mening 
van een groep leden te horen die niet 
louter bestaat uit de actieve kern van 
de partij. 

Los van de vertegenwoordiging en 
eveneens van de besturen is een com
missie geformeerd van vijf personen: 
drie uit de provincie, Gelderland en twee 
uit Overijssel. Daar men om een verant
woord beeld te krijgen niet alle leden 
zou behoeven te benaderen (de financiën 
spelen hierbij natuurlijk een belangrijke 

rol) besloot de commissie de enquête te 
zenden naar één op de zes leden. Voor 
een juist gemiddelde telde men eenvou
d!gweg de ledenlijsten af waarbij dus de 
eerste, de zevende, enz. in aanmerking 
kwam voor de toezending. Men riam de 
gelegenheid te baat, tevens jongelui van 
18--23 jaar te benaderen en wel door 
elk door het lot aangewezen lid twee 
exemplaren te sturen, één voo-r zichzelf 
en een voor een daartoe in aanmerking 
komende zoon of dochter die dus geen 
partijlid hoeft te zijn. Hierdoor komen 
vanzelfsprekend eventuele verschillen in 
opvatting tussen ouderen en jongeren 
aan de oppervlakte. 

De enquêtehoekjes die onder de ·titel 
"De VVD vraagt uw mening" in d4l 
brievenbussen van duizend Gelderse en 
Overijsselse leden zijn gegleden kan, zo 
heeft men geconstateerd, in ongeveer 
vijftig minuten worden ingevuld. 

Na enkele vanzelfsprekende vragen 
omtrent geslacht, leeftijd, . burgerlijke 
staat enz. zijn er vele tientallen vragen 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een v~ilige belegging met zeer hoog rendement 

opgesteld, gerubriceerd in de hoofdstuk
ken: Milieu, Onderwijs, Sociale Verzeke· 
ring, Buitenlandse politiek en Ontwik
kelingshulp, Defensie, Overheidsuitga
ven en collectieve voorzieningen, Land
bouw, Woningbouw en huurbeleid. Na 
deze algemeen politieke vraagpunten 
worden ten slotte ook over de internP. 
werking van de partij, de partijvorming, 
de presentatie van het beleid naar bul.
ten en over de actuele gewestvorming 
vragen afgevuurd. 

Men vraagt het lid: "Naar welk soort 
vergaderingen gaat uw belangstelling 
uit?" of "Hoeveel bijeenkomsten van de 
afdeling per jaar vindt u wenseliijk? ". 
Maar ·ontziet zich niet ook vraagtekens 
te plaatse~ achter "Staan de VVD-frac
tieleden naar uw mening voldoende op 
de bres voor de door de partij aange
houden doelstellingen of Biedt Vrijheid 
en Democratie voldoende aandacht aan 
afwijkende men.ingen binnen de partij." 

Onder elk hoofdstuk is ruimte vrijge
laten voor eigen opmerkingen, zonder 
daarbij "gehinderd" te worden door 
kant- en klaar-vragen. Een met de com
missieleden samenwerkende socioloog 
stelt dat gerekend mag worden op een 
lleelname van 60 pct., welk percentage 
ook een redelijk resultaat geeft. 

De enquêteboekjes moeten vóór 1 de
cember a.s. binnen zijn waarna de ver
zamelde gegevens per computer kunnen 
worden verwerkt. Reeds onmiddellijk na 
ontvangst bleek dat de enquête aange
slagen is. Tien dagen na de verzending 
was reeds 20 pct. terug ontvangen. 

Of de uitslag inderdaad zal wijzen op 
onlust- en onrustgevoelens zal de com
puter uitmaken. 

Aankondigingen 
• 24 november 
L. M. de Beer (forum voor werkende 
jongeren, Apeldoorn); Ir. D. S. Tuijn
man (Marnixcollege te Ede). 

VVD • 1n Limburg • 1n de lift 

Aankondigingen 
• 24 november 
Mr. dr. C. Berkhouwer (voor afdeling 
Steenbergen, hotel Vroon). 

• 27 november 
Mevrouw Van Someren-Downer en mr. 
F. Portheïne (Harmoniepaviljoen, Ka
pellerlaan 39 te Roermond). 
Mr. A. Geurtsen (voor afdeling <>a:>>· 

Het is nu precies tien jaar geleden dat 
er in Venlo voor het eerst een verkie
zingsbijeenkomst werd georganiseerd 
door de VVD. Slechts een handjevol be
langstellenden kwam opdagen. Onder 
hen de directeur van een toeleveringsbe· 
drijf uit Noord-Limburg, die weliswaar 
geen lid was van de VVD, maar die toch 
wel eens zelf wilde gaan beluisteren wat 
"die club" te vertellen had. Aanwezig 
was ook (maar dan waarschijnlijk uit 
een ander soort belangstelling) een bu
reau-chef van een bedrijf, waarmee de 
eerder genoemde directeur nogal wat 
zaken deed. Die bureau-chef echter 
bekJeede in zijn vrije tijd óók een func
tie in de KVP. "En na die ene VVD
bijeenkomst heb ik van het bedrijf waar 
die man werkzaam was, nooit meer een 
opdracht gekregen", aldus de directeur 
van het toeleveringsbedrijf. Tien jaar 
later is er wéér een VVD-verkiezingsbij
eenkomst in Venlo. Wiegel komt spre
ken en de organisatoren hebben de euve
le moed hem te laten komen naar "De 
Prins", een zaal waar zo'n 900 toeschou
wers terecht kunnen. Welnu, die zaal is 
àfgeladen en het Dagblad voor Noord
Limburg schrijft een dag later: "Een 
belangstelling alsof er een Jocus (car
navalszitting of een buuttereednersfina
le aan de gang was". 

Wel een duidelijk verschil dus met 
tien jaar geleden. En toch zegt Jan van 
de Ven, de Limburgse VVD-kandidaat 
voor een Tweede Kamer-zetel, enkele 
dagen later in datzelfde dagblad: "In 
1962 deed de VVD voor het eerst mee 
aan de Venlose gemeenteraadsverkiezin
gen. Geen resultaat. In 1966 werden het 
twee zetels. In 1970 een explosie: zeven 
zetels. We hebben hier zeer veel aan
hang, maar als er meer mensen durf
den, kwam dat er duidelijker uit". 

Toch nog een kwestie van ,.durven" 
dus? 

Het is moeilijk te zeggen. In mijn kin
derjaren - en dat is nog niet eens zo 
héél lang geleden werd er thuis, op 
school en in de kerk bijzonder weinig 
over politiek gepraat. Dat was ook niet 
nodig. Iedereen was katholiek en er was 
maar één katholieke partij. De namen 
van de andere partijen waren nauwe
lijks bekend. De socialisten ja, maar -dat. 
was een gevaarlijk soort. Dat wist 
iedereen. 

Groep apart 
De liberalen vormden een groep apart. 

Men zweeg er over en het was wel dui
delijk dat zo'n partij niets was voor de 
Limburger. Ik kan mij nog goed herin
neren hoe ik dan na zo'n verkiezing 
ijverig in de kranten nakeek hoeveel 
mensen uit ons dorp tóch op de socialis
ten, de communisten en de VVD hadden 
gestemd. Dat moesten toch wel vrijbui
ters zijn. 

Ik ben de uitslagen nog eens nage
gaan en daaruit blijkt inderdaad dat dit 
er maar zeer weinig waren. Van de 1018 
geldige stemmen die in mijn geboorte
dorp in 1956 werden uitgebracht gingen 
er 81 naar de PvdA, 4 naar de CPN en 
4 naar de VVD. Daarna begon de VVD 
te klimmen. In 1963 kreeg zij al 17 
stemmen, maar zo redeneerde men dan, 
dat zullen wel "Hollanders" zijn die hier 
de afgelopen jaren zijn komen wonen. 

De VVD steeg naar 43 stemmen in 
1967 en haalde er in 1971, toen de KVP 
er ten opzichte van vier jaar daarvoor 
bijna 200 verloor, nog altijd 46. Die cij
fers uit mijn geboorteplaats lopen zo 
ongeveer parallel aan die van geheel 
Limburg. De KVP die in 1946 en 1956 
rond 79 procent van alle stemmen haal
de en in 1963 ook nog goed was voor 
77,5 procent, zakte in 1967 tot 63 :pro
cent en in 1971 tot 54 procent. 

De VVD klom van %, procent in 1946 

naar 1 procent in 1956 en naar 2 pro
cent in 1962. In 1967 en in 1970 werd 
door deze partij 5 procent van de stem
men behaald, 

Beperken we ons tot de situatie in 
1967 en in 1971 dan zien we dat er in 
Limburg in laatstgenoemd jaar 70.000 
stemmen minder werden uitgebracht 
dan in 1967. Dat de KVP toen zakte van 
bijna 315.000 naar 230.000 stemmen 
maar dat de VVD met een verlies van 
24.935 naar 22.095 stemmen toch vrij 
goed stand hield. 

Hoog gespannen 
De verwachtingen voor de komende 

verkiezingen zijn in Limburgse VVD
kringen, voor zo ver wij hebben kunnen 
nagaan, terecht hoog gespannen. Er zit, 
dat hoort men van alle kanten, een dui
delijk winst in. 

En dat laatste is dan ons inziens voor 
een belangrijk deel mede te danken aan 
het feit dat de VVD nu eindelijk ook 
een Limburger een verkiesbare plaats 
heeft gegeven op de kandidatenlijst. De 
Limburgers zijn daar nu eenmaal erg 
gevoelig voor, getuige ook de herrie die 
er enige tijd geleden in · Limburgse 
KVP-kringen is ontstaan naar aanlei
ding van het feit dat men steeds weer 
verplicht wordt op de Limburgse lijst 
voor enkele niet-Limburgse kandidaten 
een hoge, vaste plaats in te ruimen op de 
kandidatenlijst. "Wij zullen niet langer 
accepteren dat men het vanzelfsprekend 
vindt dat Limburg de stemmen levert en 
het Westen de specialisten", zegt de 
KVP-kring Limburg, die desondanks 
blij zal zijn als op 29 november vier 
Limburgers (in 1971 nog vijf) een 
plaats in de Tweede Kamer zullen ver
overen voor de KVP. En als nu VVD
minister Langman ook nog zou kunnen 
zorgen dat het CBS definitief naar 
Heerlen zal komen ...•• 
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nder de loep 

door onze politieke 
redacteur A.W. Abspoel 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de -heer 
Ph. c. la Chapelle. 

• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 · 14 7211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen . secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele· 
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. -

secretariaat 
tweede kamer fractie 

• Het secretariaat van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer Is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telef. (070) - 614911. 

• Kabinetsformatie in spe 
Met een enthousiasme en een volhar

ding, een betere zaak waard, wordt door 
twee van de linkse drie (PvdA en D'66) 
en zo nu en dan ook door bepaalde 
voormannen uit het confessionele kamp 
(De Zeeuw, Andriessen en Aantjes) de 
gedachte geponeerd van de formatie na 
29 november van een minderheidskabi
net. Alsof niet de figuur van het meer
derheidskabinet, steunend dus ill princi
pe op een vaste meerderheid in de 
Tweede Kamer, een grondgedachte is 
van onze parlementaire democratie. 

Als in bijna alle werkelijk belangrijke 
kwesties bestaat echter ook daarover 
noch bij de linkse drie, noch bij de con
fessionelen eenheid van inzicht. Onder 
de linkse drie heeft dat vorige week 
zelfs tot openlijke onenigheid geleid. De 
heer Bas de Gaay Fortman, lijsttrekker 
van de PPR, de derde in het links-radi
cale verbond, had namelijk bij herhaling 
zich een warm voorstander verklaard 
van de formatie van een z.g. extra-par
lementair kabinet, zonder enige binding 
aan de partijen en waarin ook Den Uyl, 
Van Mierlo en hijzelf geen zitting zou
den hebl:!en. 

En wat heeft nu drs. Ed van Thijn, 
vice-voorzitter van de PvdA-fractie in 
de Tweede Kamer en "coming man" in 
de landelijke socialistische politiek, ge
daan ? Die is in een gesprek met Het 
Vrije Volk glashard komen verklaren: 
"Enige medewerking aan een extra-par
lementair kabinet door de progressieve 
drie is uitgesloten". Begrijpelijk, dat 
een duidelijk ontstemde De Gaay Fort
man reageerde met: "Ik zou het op 
prijs steilcruwanneer de heer Van Thijn 
in het vervolg niet meer namens de pro
gressieve drie uitspraken doet, waarvan 
hij kan weten dat tenminste één van de 
drie daar anders over denkt. Er is over 
dat onderwerp in het geheel geen over
leg geweest". 

Dat de heer Van Thijn en de zijnen 
weinig of niets voelen voor een extra
parlementair kabinet, is te billijken. 

·Maar het fanatisme waarmee (nu het er 
steeds meer naar gaat uitzien dat de 
linkse drie bij lange na geen absolute 
meerderheid zullen halen) in de PvdA 
en sterker misschien nog in D'66 de fi
guur van het minderheidskabinet wordt 
gepropageerd, is in hoge mate verdacht. 
De opzet is nochtans wel Q.uidelijk: als 
de kiezers de zichzelf graag "progres
sieve drie" noemende partijen te zamen 
niet genoeg vertrouwen schenken, moe
ten ze onder druk worden gezet. Wan
neer zij in totaal een of meer zetels 
meer mochten krijgen dan de confessio
nele drie samen, claimen zij op die 
grond, met voorbijgaan van de moge
lijkheid van de vorming van een meer
derheidskabinet van de confessionelen 
met de VVD en DS '70, voor zich de 
formatie van een liabinet. En als 
dan - wat te verwachten is - na 
waarschijnlijk niet te lange tijd een 
conflict met de meerderheid van de Ka
mer onvermijdelijk blijkt, moet de Ka
mer maar weer ontbonden worden en 
zal de kiezers het mes op de keel moe
ten worden gezet om de "progressieven" 
dan wêl de meerderheid te verschaffen. 
En dat zal dan desnoods enige malen 
moeten worden herhaald. 

Tegen deze opzet zullen we ons met 
hand en tand moeten verzetten. Ter wil
le van de parlementaire democratie en 
ter wille van de rust in he t land. Dege
nen, die na de verkiezingen van 29 
november het herstel van het vijfpar
tijen-kabinet (dat in de personele sfeer 
uiteraard alle nodige "verfrissing" mag 
ondergaan) zouden willen tegenwerken, 
zouden wel een heel grote verantwoor
delijkheid op zich laden! 

• Tussentijdse 
verkiezingen 

De kans, dat een vijfpartijen-kabinet 
zoals dat tot voor kort bestond ook na 
29 november weer op een meerderheid 
zal kunnen steunen, zit er nog steeds in. 
De tussentijdse gemeenteraadsverkiezin
gen van 15 november in Noordwest
Overijssel en in het Land van Heusden 
en Altena, door allerlei grenswijzigingen 

en samenvoegingen nodig geworden, 
wijzen, voor zover zij ook maar enigs
zins landelijk representatief kunnen 
worden geacht, op geen enkele wijze op 
een politieke verschuiving van bijzonder 
grote betekenis. En de verkiezingen in 
enkele delen van Rotterdam brachten 
wel enkele hogere percentages voor de 
PvdA, maar waar laatstgenoemde voor
uitging (Charlois en Hoogvliet) liep 
D'66 stevig achteruit en waar D'66 iets 
won (Hoek van Holland), verloor de 
PvdA. vrijwel evenveel. Ook deze plaat
selijk verkiezing wees dus niet op dus
danige verschuivingen, dat de linkse 
drie ook maar een schijn van kans op 
·een absolute meerderheid in het land 
zullen krijgen. 

Voor zover de VVD betreft moet er 
"'ook bij deze raadsverkiezingen in Over
ijssel en in het Land van Altena reke
ning mee worden gehouden, dat stem
mers op lijsten als Gemeentebelang van 
Plaatselijk Belang bij landelijke .verkie
zingen tenminste voor drie kwart 
geacht mogen worden op de VVD te 
stemmen. In de radio-, televisie- en 
perscpmmentaren is daar dan ook te
recht rekening mee gehouden, hetgeen 
over het algemeen een verblijdend beeld 
opleverde. Het resultaat van de verkie
zingen in de Rotterdamse "deelgemeen
ten" werd in NRCjHandelsblad aldus 
kernachtig samengevat: "Een lichte 
winst voor de PvdA, verlies voor D'66, 
winst voor de CPN, consolidatie bij de 
confessionele partijen en stabiliteit bij 
de VVD." 

Een stabiel beeld voor de VVD in Rot
terdam, dat hopelijk op 29 november 
nog in gunstiger zin zal worden door
broken. Op 8 november j.l. kon men als 
een der resultaten van een in opdracht 
van Elseviers Magazine door het NIPO 
gehouden enquête namelijk vermeld vin
den: "Bij de vraag in welke politicus 
men het meest vertrouwen stelt, rees de 
ster van VVD-fractieleider Wiegel het 
sterkste. Een jaar geleden verkreeg hij 
3 pct., nu 18 pct.". De persoonlijke popu
lariteit van en het vertrouwen in de lan
delijke lijstaanvoerder is bij Kamerver
kiezingen voor een partij een goede 
zaak. 

• Ordinaire troep 
"Ik zou willen, dat het in de toekomst 

mogelijk wordt dat ook de "werkende 
jongeren" met ons zouden praten". Dit 
riep een niet uit haar evenwicht ge
brachte, maar -wel teleurgestelde me
vrouw Van Someren met stemverheffing 
uit, toen een door een der jongeren uit 
de zaal tot haar gerichte vraag door het 
helse lawaai en kwajongensachtige ru
moer dat de anderen maakten, prak
tisch alleen verstaanbaar voor de televi
sie-kijkers en luisteraars kon worden 
beantwoord. 

Dat geschiedde op een door KRO's 
Brandpunt op maandagavond 13 novem
ber georganiseerde z.g. life-uitzending 
in de wintertuin van Krasnapolsky in 
Amsterdam, waar vooral jongeren en in 
het bijzonder "werkende jongeren" aan
Wellig waren. Mevrouw Van Someren, 
als voorzitster van de VVD en de heren 
Andriessen (KVP) en Van Mierlo 
(D'66) hadden gevolg gegeven aan de 
uitnodiging om hier eveneens te komen, 
om een onder de werkende jeugd gehou
den enquête te bespreken en vragen uit 
de zaal te beantwoorden. De Brandpunt
redactie heeft kennelijk geen kans ge
zien, de zaak in de hand te houden. 

We houden, vooral in de verkiezings
tijd, best van levendige vergaderingen. 
Overal waar lijstaanvoerder Wiegel 
spreekt, komt men wat dat betreft ook 
uitstekend aan zijn trekken. In Krasna
polsky echter was het geen levendig
heid, maar eenvoudig een ordinaire 
troep, die de uitgenodigde politici het 
spreken en antwoorden met gebrul en 
gejoel onder het opsteken van spandoe
ken met beledigende opschriften, belet
te. Telkens wanneer bij voorbeeld de 
heer Andriessen een rustig antwoord op 
veelal zeer verwarde betoging trachtte 
te geven, werd vlak achter zijn hoofd 
een doek met "rot Andriessen" omhoog 
gestoken. 

Toen tegen het einde van deze treuri
ge "séance" een leider van de Katholie
ke werkende jeugd (KWJ) het woord 
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kreeg, was het minste dat men had mo
gen verwachten, dat deze zijn afkeuring 
over dit soort optreden had uitgespro
ken en zijn verontschuldiging had aan
geboden, al waren de ergste herriema
kers misschien niet in de eerste plaats 
zijn eig&n mensen. Maar dat kon er 
blijkbaar niet af. Ook trouwens niet bij 
de Brandpunt-redactie zelf, die de politi
ci had uitgenodigd. En drs. W. Lange
veld, de directeur van het Centrum voor 
democratische burgerschapsvorming, 
wist dat al evenmin op te brengen, al 
werd hier de democratie met voeten ge
treden. Deze wist niet beter te doen dan 
op g~ëxalteerde wijze te ageren tegen 
de weigering van staatssecretaris Von
hoff om gemeenschapsgeld beschikbaar 
te stellen voor de verspreiding onder de 
jonge kiezers van de leus: "Stem jong, 
anders blijven ze altijd de baas". Hoe 
ter:echt de weigering van overheidssteun 
voor een dergelijke opjuttende leus was, 
toonde. deze zelfde door Brandpunt geor
ganiseerde bijeenkom~t. 

• Verontrustend , 
Twee dagen na de bovenbedoelde be

schamende vertoning sprekend op een 
verkiezingsbijeenkomst in Heer Hugo
waard, maakte mevrouw Van Someren 
de opmerking, dat deze onsympathieke, 
c;mverdraagzame en haatdragende groep 
Jongeren, die zijn sympathie voor Mar
cus Bakker en de CPN niet onder stoe
len of banken stak, beslist niet mag 
worden gezien als representatief voor de 
jeugd in het algemeen. En ook niet voor 
de werkende jongeren. De Nederlandse 
jeugd werd door deze groep tot een ka
rikatuur gemaakt. 

Daar heeft onze partijvoorzitster vol
komen gelijk in. Het verontrustende is 
echter wel, dat een gebeurtenis als deze 
geen uitzondering meer is, maar één uit 
vele. En deze incidenten beperken zich 
ook niet tot (een bepaald deel van) de 
werkende jongeren. Om maar een paar 
voorbeelden te noemen: bij de promotie 
van de bekende en veel beluisterde com
mentator mr. G. B. J. Hiltermann aan 
de Utrechtse Universiteit, werden - ge
lukkig toch mislukte - pogingen ge
daan deze plechtigheid met stinkbom
men en gejoel te verstoren. Tevoren was 
de heer Hiltermann door links-radicale 
studentengroeperingen in "muurkran
ten" een "rechtse praatjesmaker" ge
noemd, die "de zaal uit moet worden 
gepromoveerd". Minister Schmelzer 
werd bij zijn binnenkomst door een 
groep van deze provocateurs met gejoel 
ontvangen. Zij slaagden ten slotte niet 
in hun opzet, maar de promotor, prof. 
Dittrich, zag zich toch verplicht zijn 
verontschuldiging aan te bieden voor 
"alle akelige scenes, die zich hebben af
gespeeld". Hij had daar "alleen maar 
diepe verachting voor". 

De Amsterdamse gasthoogleraar Ray
mond Tanter, een neger, maar die de 
"misslag" heeft begaan een aanhanger 
van president Nixon te zijn, werd door 
Amsterdamse "activisten" onder de poli
ticologie-studenten tijdens een voor
dracht in het Seminarium voor Intern. 
Betrekkingen het spreken belet. En 
toen prof. Mokken zich beriep op de 
vrijheid van meningsuiting aan de Uni
versiteit, waarop door deze studenten 
inbreuk werd gepleegd, werd deze vrij
heid keihard ontkend. 

Aan de Universiteit van Nijmegen 
werden acties gevoerd tegen de langs 
legale weg tot rector magnifkus aange
wezen prof. mr. F. J. F. M. Duynstee, 
omdat hij als schrijver, zo nu en dan, 
van een kolom in De Telegraaf, als 
"conservatief" werd uitgekreten. Ten 
slotte werd op een openbare verkie
zingsbijeenkomst van de VVD in Maas
tricht door oproerige elementen even
eens gepoogd, deze bijeenkomst te ver
storen en minister De Koster het spre
ken onmogelijk te maken. 

Het zijn slechts vier voorbeelden uit 
een lange reeks, die helaas aantonen 
hoezeer met identieke methoden als in 
de jaren tussen 1930 en 1940 het orde
lijk samenleven in verdraagzaamheid en 
de parlementaire democratie ook in ons 
land weer worden bedreigd. Zoals in ge
noemde jaren mannen als Wendelaar en 
Telders daartegen op de meest princi
piële en krachtige wijze hebben stelling 
genomen, zullen wij dat ook thans zon
der aarzelen blijven doen. 
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Bestuursmutaties 
Alkmaar - In het bestuur van de 

kamercentrale Alkmaar zijn enkele wij
zigingen aangebracht. Vice-voorzitter 
drs. H. W. Deunk trad wegens drukke 
werkzaamheden af. In zijn plaats werd 
het bestuurslid P. M. Blauw benoemd. 
Als nieuwe secretaris van de centrale 
werd gekozen :J. de Veen te Heerhugo
waard. De heer R. :r. Middelburg te 
M:idwoud blijft zich nog uitsluitend met 
de propaganda-activiteiten bezighouden. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Kritiek op Amsterdams beleid 

Tientallen jaren socialistisch geïnspi
reerd bestuur hebben Amsterdam niet 
kunnen vrijwaren van een reeks bittere 
problemen die vooral zwaar drukken op 
de schouders van hen voor wie het so
cialisme primair pretendeert op te ko
men. Het is geen prettig gegeven voor 
alles wat rood denkt in de hoofdstad. 

Vandaar waarschijnlijk de ongelukkige 
gewoonte van de linkse Amsterdamse 
stadsbestuurders die problemen gemaks
halve dan maar te wijten aan Den 
Haag. Daar is ook nog de misvatting 
bijgekomen dat de zaken die in Amster
dam wél goed marcheren te danken zijn 
aan het wijze beleid van het stadsbe- · 
stuur. VVD-fractievoorzitter H. H. :Ja
cobse heeft tijdens de algemene be
schouwingen aan het begin van de be
grotingsbehandeling die mentaliteit van 
de Amsterdamse stadsbestuurderen fel 
gehekeld. "Ook voor de VVD is er een 
duidelijke gezamenlijke verantwoording 
van rijksoverheid en stadsbestuur maar 
dit college heeft werkelijke alle propor
ties uit het oog verloren" vond hij. Hij 
richtte aan het college het ernstige 
verwijt dat het volkomen tekort gescho
ten ia in het onderhouden van de goede 
contacten met de rijksoverheid in Den 
Haag. Ook ontbreekt volgens hem een 
goede visie op de sanering van de finan
ciële wantoestand, waarin de stad al ge
ruime tijd verkeert. 

Hij pleitte voor de vorming van sa
menwerkingsverbanden die kunnen bij
dragen tot het opruimen van de puinsi
tuatie in Amsterdam. "Maar" voegde hij 
er aan toe "in Amsterdam geeft de Par-

tij van de Arbeid de voorkeur aan een 
hechte samenwerking met de CPN bo
ven het contact met democratischer 
groeperingen als D'66 en de VVD." 

Frictie 
De heer Jacobse liet niet overhuid dat 

de vruchten uit de proeftuin van de 
volksfrontsamenwerking PvdA - CPN 
hem met al te prettig op de tong liggen. 
Enkele van die vruchten noemde hij: er 
wordt veel te traag en veel te kostbaar 
gebouwd. "Er is voortdurend de frictie 
met de bevolking over het niet beschik
baar komen van betaalbare nieuwbouw, 
terwijl ook op het gebied van de wo
ningverbetering nog geen rationele me
thoden worden ontwikkeld om de kosten 
binnen aanvaardbare grenzen te houden. 
Institutionele beleggers mijden Amster
dam, waardoor de financiering van ·de 
woningbouw en stadssanering een 
steeds onoplosbaarder opgave wordt. 
Als gevolg van deze factoren is de wo
ningnood in Amsterdam nauwelijks 
minder schrijnend dan enkele jaren ge
leden." 

De heer Jacobse constateerde ook een 
verbreding van de kloof tussen bestuur 
en bevolking en een zorgbarende ont
wikkeling van de economie van Amster
dam. Daarom vroeg hij het bestuur van 
de stad zich tot het uiterste in. te span
nen om de kloof tussen hem en de be
volking van de stad te verkleinen. "Er is 
duidelijk sprake van een vertrouwens
crisis die snel moet worden beëindigd." 

Aankondigingen 
e 24 november 
Minister W. J. Geertsema en mr. F. 
Portheïne voor de VVD-regio Krimpe
nerwaard. (Café 't Voormalig Regt
huys" te Berkenwoude, 20.00 uur). 
Staatssecretaris Vonhoff H. :J. L. voor 
de regio Rijnstreek (restaurant "Meer
zicht" te Rijnsaterswoude, 20.30 uur). 
Mr. H. van Riel voor afdeling Zoeter
meer ("Het Kruispunt", 20.00 uur). 
Drs. Th. H. Joekes (Forum in Dorps
huis, Kortenhoevenseweg, Lexmond, 
20.00 uur);. 

e 25 november 
Drs. D. J. D. Dees (forum voor jongere 

. kiezers over "Werkende jongeren", Ste
fanuscentrum te Utrecht, 20.00 uur). 

• 27 november 
Minister De Koster (Noordwijk, Casi
no). 
Mr. H. van Riel (Hippolytushoef). 
Minister W. J. Geertsema (Congresge
bouw Den Haag, 20.00 uur). 
Mr. H.E. Koning (Studentenvereniging 
Veritas, Kromme Nieuwe Gracht 54 te 
Utrecht, 20.30 uur). 
Staatssecretaris H. :J. L. Vonhoff, H. 
Wiegel en G. W. Keja (voor afdeling 
Amsterdam, Grote Zaal Krasnapolsky, 
20.00 uur). 
e 28 november 
Ir. D. S. Tuijnman (Gooische MTS te 
Hilversum, 15.00 uur). 
Drs. Th. H. Joekes (Hogere Economi
sche School te Den Haag). 
Mr. F. Portheïne (Sociëteit Minerva te 
Leiden). 

Congres staten- en raadsleden 

door ons redactielid 
V. G. A. M. Hafkamp 

Jassen verwisseld 
De heer J. R. Jonker ut Almelo 

heeft na afloop van het congres 
van de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden op 11 november te. 
Lunderen per abuis de verkeerde 
jas meegenomen. 

Degene die zijn jas mist enfof 
eveneens een verkeerde jas heeft 
meegenomen, wordt verzocht zich 
in verbinding te stellen met de 
heer :Jonker, Hortensiastraat 75 
te Almelo (tel. 05490- 15614). 

Het is een verstandig besluit gebleken 
de jaarvergadering van de vereniging 
van staten- en raadsleden tijdens het 
congres van 10 en 11 mei j.l .. in Lunte
ren naar de zaterdagochtend te ver
schuiven. De belangstelling op de vrij
dagavond was - waarschijnlijk ten ge
volge van de politieke activiteiten in 
den lande - dit jaar geringer dan ande
re jaren. 

Na de opening door de vice-voorzitter, 
mevr. H. J. Schlemper-Van Gijn, stortte 
het congres zich onder leiding van de 
heer R. S. Hofstee Holtrop in de discus
sie over de vuilverwijdering. Achtereen
volgens werden door de heer drs. R. van 
den Berg, wethouder te Arnhem en dr. 
L. Ginjaar, lid provinciale staten van 
Zuid-Holland, over dit onderwerp inlei
dingen gehouden. De eerste bepaalde 
zich vooral tot het afval in engere zin, 
terwijl de tweede het gehele milieube
heer in de discussie betrok, waardoor 
beide inleiders elkaar zeer goed aanvul
den. Uitvoerig werd over dit welvaarts
verschijnsel door de vergadering gedis
cussieerd. 

Tijdens haar openingswoord voor de 
jaarvergadering zei de voorzitter het 
bijzonder spijtig te vinden dat de heer 
:J. Hasper door ziekte niet in staat was 
met zijn echtgenote het congres bij te 
wonen. Ze sprak de grote waardering 
van het bestuur aan het adres van de 
heer Hasper uit voor diens bereidwillig
heid gedurende een jaar het directeur
schap van het bureau waar te nemen. 
Door zijn grote kennis en ervaring heeft 
hij, aldus de voorzitter, veel voor de 
vereniging en haar leden kunnen doen. 
Met volledige instemming van de verga
dering werd besloten de heer Hasper 
middels een telegram van harte beter
schap toe te wensen. De nieuwe diree-

r teur van het bureau provincie- en ge
meentepolitiek, de heer'".J. Koppenaal, 
werd door de voorzitter aan de vergade
ring voorgesteld. 

Reglement 
Er werd een nieuw reglement voor de 

vereniging vastgesteld. Tijdens de aan 
de vaststelling daarvan voorafgaande 
discussie zegde het bestuur reeds toe 
met het hoofdbestuur van de partij over 

Het bestuur van de veremgmg van staten- en raadsleden in zijn huidige 
samenstelling v.l.n.r. ir. H. W. F. C. Donkersloot, J. Koppenaal, de nieuwe 
voorzitster mevrouw H. J. Schlemper-van Gijn, R. S. Hofstee Holtrop (vice
voorzitter), mej. drs. I. Günther (secretaris/penningmeester) en rm-. J. G. C. 
Wieben ga. 

een eventueel wenselijke aanvulling 
van dit ·reglement in overleg te treden. 

Bij het agendapunt verkiezing van be
stuursleden zei de voorzitter het bijzon
der te betreuren dat de scheidende voor
zitter, de heer D. W. Dettmeijer, niet op 
deze vergadering aanwezig kon zijn. Ze 
deelde mede dat van de heer Dettmeijer 
een aan de vergadering gerichte brief 
was ontvangen die door haar in extenso 
werd voorgelezen. De voorzitter memo
reerde het vele dat door de heer Dett
meijer voor de vereniging is gedaan en 
deelde mede dat het bestuur de vergade
ring wenste voor te stellen de heer 
Dettmeijer tot erelid van de vereniging 
te benoemen. Dit voorstel werd met luid 
applaus begroet. Besloten werd het 
nieuwe erelid middels een telegram van 
zijn benoeming in kennis te stellen. 

Als bestuursleden werden herkozen 
mej. drs. I. Günther, mevrouw A. A. 
Kingma-Voorthuijsen en de heren R. S. 
Hofstee Holtrop en A. A. Rijstenbil, ter." 
wijl de heren mr. J. G. C. Wiebenga en 

ir. H. W. F. C. Donkersloot tot het be
stuur toetraden. De vice-voorzitter, 
mevr. H. :r. Schlemper-Van Gijn, werd 
tot voorzitter gekozen. 

De discussie over de eisen die momen
teel aan het staten- en raadslid gesteld 
worden en over de vraag of het staten
en raadslidmaatschap een volledige dag
taak moet worden maakte vele tongen 
los. Na de uitvoerige inleidingen van de 
heren W. Baggerman, Gr. R. Meijer en 
drs. P.A. Wolters werden discussiegroe
pen gevormd. Uit de door deze groepen 
uitgebrachte verslagen bleek de jUist
heid van de keuze van het bestuur dit 
onderwerp op de agenda van het con
gres op te nemen. Spontaan gaven dan 
ook velen gehoor aan de oproep van de 
voorzitter de discussie hierover niet af 
te sluiten, maar hierover gespreksgroe
pen te vormen. 

De congressisten werden aan het slot 
toegesproken door partijvoorzitter, me
vrouw H. van Someren-Downer. 
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Spreidingsbeleid: wankele basis 

Onze Haagse medewerker J. E. 
van der Wielen wijdt een beschou
wing aan de onlangs gepubliceerde 
nota inzake de spreiding van rijks
diensten. Hij concludeert dat de re
gering zich van haar plannen kenne
lijk niet zo zeker voelt en dat er wel 
eens een nieuw probleemgebied bij 
zou kunnen komen, namelijk Den 
Haag. 

Merkwaardige gelijkenis 
Bij de bestudering van het proef

schrift van Jacobus van Weringh, ge
titeld: Het maatschappijbeleid van 
Abraham Kuiper, trof mij het volgende 
op de pagina's 21 en 22: De liberaal 
Van Houten zegt in zijn Kamerrede in 
april 1871: "Wat maakt dezen tijd tot 
een ernstigen tijd ? . .. Dat de oude vor
men en de nieuwe neest met elkaar in 
botsing komen... op internationaal ge
bied het streven naar een federatieven 
volkerenbond ... ; op politiek gebied het 
streven naar zelfbeheer in plaats van 
een regering door een gezag, dat elders 
dan in de behoeften des volks zijn oor
sprong vindt; op kerkelijk gebied de 
vrije gemeenten, de vrije vereeniging tot 
bevordering van redelijkheid, beschaving 
en welvaart, tegenover de kerk, die naar 
dogmatische eenheid streéft; op in• 
dustricel gebied de coöperatieve samen
werking van arbeid en kapitaal, in 
plaats van den loondienst". 

Aldus Van Houten, geciteerd door 
P. J. Oud, Honderd Jaren, Assen 1954. 

Van Weringh voegt hier onder meer 
aan toe: "Deze ontwikkeling is in 1848 
begonnen". 

De geschiedenis herhaalt zich. Eeil 
merkwaardige gelijkenis 1848-1871 en 
1945-1972. 

Joh. P. van Mullem, Baflo 

De regering is eindelijk gekomen met 
de nota inzake de spreiding van rijks
kantoren, officieel geheten: Nota over 
"de ontwikkeling van de Haagse agglo
meratie en de afremming van de groei 
van de kantorensector". Zeven maanden 
geleden werd deze nota aangekondigd. 
Aan het vraagstuk als zodanig werd in 
Vrijheid en Democratie van 14 april '72 
uitvoerig aandacht geschonken. Bij die 
gelegenheid bleek met name het Haagse 

we willen de zaak zeker niet ridiculise
ren. De eerste lijst van te verplaatsen 
diensten vormt nog maar een begin. 
Erkend moet worden, dat er diensten 
op voorkomen, die zeker niet aan de 
vestiging van centrale regering gebon
den zijn; om maar een paar te noemen: 
de staatsloterij, de dienst voor het 
stoomwezen en de wetenschappelijke 
raad kernenergie. 

gemeentebestuur duidelijk onoverkome- Lichtvaardig 
lijke bezwaren te hebben tegen het Hoezeer men zich in regeringskringen 
voornemen van het rijk om een aantal overigens aanvankelijk op het probleem 
rijksdiensten, naar andere delen van het blijkt te hebben verkeken, valt op te 
land over te plaatsen. Inmiddels heeft maken uit de volgende passage in de 
de Haagse wethouder Nuy zich iets nota: "Het is gewenst het onderzoek 
minder fel opgesteld, zonder evenwel voort te zetten; daarbij zullen met name 
veel aan de "levensgrote" bezwaren ook de kwalitatieve gevolgen van een 
voor de "regeringsstad" af te doen. We spreiding van de rijksdienst onder ogen 
komen daar aanstonds nog op terug. moeten worden gezien. . . de daarvoor 

Het spreidingsbeleid, zoals dat de re- nodige gegevens (zijn) gebrekkig omdat 
gering voor ogen staat, wil verschillende het inzicht in de samenhangen groten
doeleinden dienen. Het wil injecties ge- deels nog ontbreekt. Daarom is behoed
ven aan het noorden des lands en aan zaamheid geboden." Wie dit leest en ook 
Z.-Limburg, het wil de (thans bestaan- de rest van de nota bestudeert kan zich 
de) spanning op ode arbeidsmarkt in het niet aan de indruk onttrekken, dat men 
westen des lands verminderen èn het wil aanvankelijk veel te lichtvaardig over 
voorkómen, dat het groene hart van het spreidingavraagstuk schijnt te heb
Hoiland wordt volgebouwd. Wat dit ben gedacht. Dil basis is in ieder geval 
laatste punt betreft, het ogenblik waar- nogal wannkel. Niet geheel onbegrijpe
op binnen de Haagse agglomeratie geen lijk verklaren Gedeputeerde Staten van 
grond voor woningbouw meer beschik- Zuid-Holland dan ook in een eerste com
baar zal zijn, ligt niet zó ver meer af. mentaar op de nota, dat "de .behoefte 
Het Haagse gemeentebestuur kampt aan een spreidingsbeleid onvoldoende is 
overigens ook met het probleem, dat aangetoond." 
nog maar moeilijk grond valt te vinden Nadat de Haagse wethouder Nuy zich 
voor bedrijfsgebouwen en kantoren. Er enige tijd geleden, zoals opgemerkt, iets 
van uitgaande, dat het overheidsappa- genuanceerder tegenover het spreidinga
raat jaarlijks groeit, geeft de regering beleid had opgesteld, liet hij zich, na de 
van een juist inzicht blijk wanneer ze publikatie van de nota, weer heel wat 
uitziet naar vestiging van een deel van feller uit. Hij verklaarde het "volslagen 
de diensten naar elders en vooral buiten _ onmogelijk" om in vijf jaar tijd 6500 
de Randstad. ambtenaren uit Den Haag over te plaat

De regering meent overigens, dat niet 
alleen zij de groei in de Haagse agglo
meratie moet afremmen, maar ook de 
particuliere sector. Het voorgenomen · 
beleid laat de positie van 's-Gravenhage 
als regeringscentrum verder onaange
tast. Wel wil zij een "substantieel deel" 
van het rijksapparaat overplaatsen. 
Daarbij zal, naar wordt opgemerkt, 
"vanzelfsprekend als beperking moeten 
gelden, dat de goede werking van het 
rijksapparaat door een gedeeltelijke 
overplaatsing niet wezenlijk wordt aan
getast (hetgeen o. m. inhoudt dat die 
onderdelen welke nauw bij de dagelijkse 
beleidsvorming betrokken zijn en der
halve nauwe functionele binding met 
het regeringsapparaat hebben in de 
agglomeratie 's-Gravenhage gevestigd 
moeten blijven)." 

Beperking 
In deze opmerking schuilt een duide

lijke beperking ten aanzien van de mo
gelijkheden tot verplaatsing van rijks
diensten. Op dit punt wordt trouwens 
erkend, dat men te optimistisch is ge
weest, want: "het in de afgelopen 
maanden verrichte onderzoek naar de 
organisatorische mogelijkheden van een 
spreiding van de rijksdienst heeft uitge
wezen dat een spreidingaoperatie in de 
orde van grootte van 20.000 à 25.000 
arbeidsplaatsen in de komende vier à 
vijf jaar en tot ca. 16.000 op een ter-
mijn van 10 à 12 jaar. · 

De eerste lijst van 24 te verplaatsen 
diensten komt overigens niet verder dan 
ca. 2800 arbeidsplaatsen. Daarvan 
neemt de PTT veruit de grootste portie 
voor haar rekening (1300), gevolgd door 
het Rijksinkoopbureau met 400 arbeids
plaatsen en het bureau afhandeling wo
ningbouwplannen met 355 arbeidsplaat
sen. Van de overige diensten haalt al
leen het RIZA nog net de honderd. 
Maar er zijn ook hele kleintjes bij, zoals 
de dienst studietoelagen landbouw met 4 
plaatsen, en een onderafdeling van 
Volkshuisvesting zelfs met maar twee 
arbeidsplaatsen. 

Erg onder de indruk zijn we van deze 
getallen niet. Het verlies voor Den Haag 
lijkt niet van grote betekenis; de winst 
voor het noorden en zuiden des lands 
lijkt ook niet groot. Met rijksburelen 
van een omvang van 14, 12 of 9 arbeid
splaatsen wordt de infra-structuur van 
een stad als Groningen, Em~en, Zwolle 
of Heerlen natuurlijk niet geholpen. 
Niettemin stellen de gemeentebesturen 
van deze en andere steden buiten de 
Randstad alles in het werk om een 
graantje mee te pikken. Het lijkt een 
beetje op de situatie van nu al weer vele 
tientallen jaren geleden, toen een ge
meentebestuur hemel en aarde bewoog 
een kantongerecht, een gevangenis of 
een krankzinnigengesticht binnen zijn 
grenzen te krijgen. Maar dit terzijde: 

sen. "Dat is bluf" en hij sprak verder 
van "doldrieste voornemens". Dat zijn 
pittige uitspraken. B. en W. van Den 
Haag als geheel hebben zich wat kal
mer opgesteld. Zij willen een hoorzitting 
van de tweede kamer en daarbij de 
Haagse problematiek eens goed uit de 
doeken doen. Een zeer grote verplaat
sing van merendeels jonge ambtenaren
gezinnen uit Den Haag kan nl. voor de 
regeringsstad ernstige gevolgen hebben; 
in de eerste plaats economische. Voorts 
zou de betekenis van Den Haag als cen
tl'Umgemeente kunnen · worden aange
tast. Dat is een kwalijke zaak, in aan
merking nemende dat juist ten behoeve 
van die functie op het ogenblik enorme 
investeringen worden verricht (station 
CS, verkeerswegen, semi-metro, enz.). 

Investeringen 
Zullen deze investeringen over een 

aantal jaren nog wel verantwoord zijn, 
gezien in het licht van het spreidingsbe
leid? Is het spreidingsbeleid in het alge
meen financiëel verantwoord? Daarover 
wordt in de nota slechts een tipje opge
licht. Het gaat in elk geval vele honder
den miljoenen kosten. En eenmaal ver
plaatst, zal blijken dat er extra blijven
de kosten op de begroting zullen gaan 
drukken, zoals de kosten in het vlak 
van de communicatie. Hierover lezen we 
in de nota o. a. : "Op grond van erva
ringen opgedaan bij reeds verplaatste 
diensten moet rekening worden gehou
den met sterke stijging van: transport
kosten (uitbreiding autopark en trans
port dienststukken, telefoonkosten, ex
tra reis- en verblijfskosten wegens 
dienstreizen van het personeel, verlies 
van arbeidstijd door heen en weer rei
zen. Bij het Rijks Computer Centrum 
zijn de jaarlijkse telefoonkosten bijvoor
beeld gestegen van f 18.000 (Den Haag) 
tot f 54.000 (Apeldoorn). Ook de trans
portkosten (bij het centrum) zijn aan
merkelijk toegenomen, door de nood
zaak een viertal bestelauto's extra aan 
te schaffen, hetgeen niet alleen in het 
materiële vlak tot kostenstijging leidt, 
maar tevens doorwerking heeft in de 
personeelskosten." Dat betekent op de 
huidige basis voor 6500 arbeidsplaatsen 
een kleine acht miljoen gulden extra, 
een bedrag dat bij 16.000 arbeidsplaat
sen driemaal zo hoog zal zijn, ongere
kend de voortdurende stijging van kos
ten. 

Het spreidingsbelei.:: heeft ook mense
lijke aspecten. Daar is in de eerste 
plaats de ambtenaar, waarvan men in 
beginsel echter wel kan stellen, dat hij, 
eenmaal in dienst van de rijksoverheid, 
verplaatsing niet als bezwaar kan doen 
gelden, mits de overplaatsingskosten re-

~!1~ ~~n;jo~ge~:t ~~~~=:re~~ez'f~~:~ 
laten wel familie (ouders, grootouders) 
en kennissen achter. Voor Den Haag 
dreigt het grote gevaar van verdere, 

versterkte vergrijzing, waardoor niet al
leen een verzwakking van de gemeente
lijke huishouding zal optreden, maar 
waardoor ook het particuliere bedrijfs
leven ernstig kan worden getroffen 
(jonge gezinnen zijn uiteindelijk koop-· 
krachtiger dan 65-ph.;ssers). 

Achterblijvers 
Een ander aspect van het spreidings

beleid is, dat een deel van de ambtena
ren van wie de dienst moet verhuizen, 
niet mee zal gaan. Dit deel wordt op 
ongeveer een derde geraamd. Op een 
toekomstig totaal van 16.000 zijn dat er 
dus ruim 5.000. In feite komen er dus in 
de komende 10 à 12 jaar in de diensten 
ontvangende gemeenten bij elkaar zo'n 
5000 arbeidsplaatsen beschikbaar, welk 
aantal in Den Haag echter voor een deel 
zal openvallen. Niet geheel ten onrechte 
spreekt de Haagse Kamer van Koop
handel dan ook van verplaatsing der 
werkloosheid. De achterblijvers in Den 
Haag -- ten dele 60-jarigen en ouderen 
- zullen het Rijk volgens de nota een 
slordige duit gaan kosten: bijna f 64 
miljoen tot 1983, op welk bedrag echter 
door de nota nog een correctie wordt 
toegepast. De cijfers hebben nl. betrek
king op 20 pct. van het aantal te ver
plaatsen arbeidspLaatsen. Dit betekent 
dat voor 13 pct. van het aantal te ver
plaatsen arbeidsplaatsen is aangenomen, 
dat de achterblijvenden geen kosten 
veroorzaken. In aanmerking nemende, 
dat rekening wordt gehouden met een 
achterblijverspercentage van ca. 30 
zouden de kosten voor de achterblijvers 
wel eens aanzienlijk hoger dan die f 64 
miljoen kunnen uitvallen. 

Het spreidingsbeleid voor het rijksap
paraat zal ook in andere sectoren kos
tenverhogend werken en tijdverlies ver
oorzaken. Een voorbeeld: burgemees
ters plegen ·vaak naar Den Haag te ko
men voor het afhandelen van zaken. 
Veelal doen ze op één dag meer dan één 
departement enjof rijksdienst aan. Dat 
is efficiënt. Maar straks zal het maar al 
te vaak voorkomen, dat men verschil
lende zaken, die men tot nu toe op één 
dag in Den Haag kon a,fdoen, over meer 
plaatsen en over meer dagen zal moeten 
spreiden; gevolg: meer reiskosten, meer 
tijdverlies. Wat voor burgemeesters 
geldt, is echter ook van toepassing op 
vele andere functionarissen (overheid én 
particulieren). 

Een heel vreemde kwestie levert het 
CBS op. Daarvoor nadert in Voorburg 
de voltooiing v~ een zeer kostbaar 
nieuw gebouw met zeer speciale voor
zieningen ten behoeve van de statistiek. 
Maar er zijn hardnekkige geruchten, 
dat het CBS dit spiksplinternieuwe ge
bouw vermoedelijk niet of slechts tijde
lijk zal betrekken, omdat het verplaatst 
zal worden. Naar Heerlen? Maar daar 
zal dan weer een nieuw gebouw moeten 
worden neergezet, uiteraard tegen veel 
hogere bouwkosten da:-1 er nu in Voor
burg zijn gemaakt. De Voorburgse ko
los zal wel niet leeg blijven staan. An
dere geruchten willen nl. , dat een mi
nister, wiens departement thans slecht 
is gehuisvest, ·er al een oog op heeft 
laten vallen. Maar dan nog achten we 
dit een wispelturig beleid, nog afgezien 
van het bezwaar, dat velen menen, dat 
het CBS een informatiebron voor het 
rijksapparaat is, dat niet in het rege
ringscentrum kan worden gemist. 

We hebben, evenmin als in ons vorige 
artikel, het vraagstuk van het sprei
dingsbeleid hier uitputtend behandeld. 
Er zijn ontelbare facetten aan. Er is 
echter ook nog een bijkomende factor, 
te weten de voorgenomen investeringa
afremming in het westen. Hiervan kan 
de rehabilitatie van de Haagse binnen
stad en van de badplaats Scheveningen 
het slachtoffer worden. En dat zou dan 
een extra aantasting zijn van Den Haag 
als centrumgemeente. 

Betekent het voorgaande nu, dat we 
tegen het spreidingsbeleid in het alge
meen zijn? Geenszins. We zeiden het al: 
er zijn diensten, die zonder enig be
zwaar ook elders dan in de Haagse ag
glomeratie kunnen functioneren en die 
dan de "probleemgebieden" ten goede 
kunnen komen. Dat die probleemgebie
den geholpen moeten worden, is ook 
voor ons ·een uitgemaakte zaak; Die 
hulp mag ook nog geld kosten aan het 
rijk. Maar het beleid mag er onzes in
ziens niet toe leiden, dat er een nieuw 
probleemgebied wordt geschapen, t. w. 
Den Haag. Vooralsnog hebben we niet 
de indruk, dat het spreidingsbeleid met 
grote zorgvuldigheid is gevoerd. De 
nieuwe Tweede Kamer zal er goed aan 
do~n deze aangelegenheid zeer nauw
keurig te volgen. 
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De VVD 
in het 
parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

Voor 
Verfijnde 

Disgenoegens 

culinair relaxen op 
de zuid-veluwe bij arnhem 

zalen voor besloten 
parties beschikbaar 

Ondanks het feit, dat de Tweede-Ka
merleden dag in, dag uit op verkiezings
vergaderingen spreken, houden zij de 
actuele feiten in het maatschappelijk 
gebeuren toch goed in de gaten en dat 
betekent, dat er voor verscheidene 
VVD-afgevaardigden reden was - ook 
in deze drukke tijd - tot het stellen 
van schriftelijke vragen. 

Zo heeft de heer Portheine, samen 
met leden uit andere fracties vragen ge
steld aan de minister van Volkshuisves
ting en ruimtelijke ordening én aan de 
staatssecretaris van Econ. zaken over 
de ontwikkelingen in Zuid-Limburg. Het 
gaat hier met name om de vestiging 
van supermarkten, rnakrovestigingen of 
hoe die massale detailhandelszaken ver
der ook mogen heten. In Beek is voor 
een dergelijke onderneming grond op 
het industrieterrein verkocht, en nu ook 
in Nuth, op enkele kilometers van Beek, 
terwijl in Nuth al een rnakrovestiging 
is. Een andere onderneming - De 
Gruyter - zou verder de bedoeling heb
ben in Heerlen grond voor een massaal 
detailhandelsbedrijf té' kopen. Hoe den
ken de bewindslieden over de(ze) distri
butiestructuur in een gebied waar spra
ke is van koopkrachtdaling en waar n.b. 
al twee grootwinkelbedrijven hun deu
ren hebben gesloten, zo willen de heren 
Portheïne c.s. van de bewindslieden we
ten. Gevraagd wordt om een zo even
wichtig mogelijke distributiestructuur 
in Zuid-Limburg. 

De dienstplicht en de opvarenden in 
de zeevisserij vormen het onderwerp 
yan schriftelijke vragen van de heer 
Keja, samen met enkele leden uit 
andere fracties. Is de minister van De-

sfeer en romantiek 
iedere avond 
diner-dansant 

Specialiteiten-restaurants 

.,DE KROMME DISSEL" 
Heelsum, telefoon 08373-31.18 

"KASTEEL DOORWERTH" 
Doorwerth, telefoon 08307-3420 

HOTEL "KLEIN-ZWITSERLAND" 
Heelsum, telefoon 08373-9104 · 

fensie het er mee eens, dat bij de huidi
ge situatie de normale toepassing van 
de Dienstplichtwet een eventueel nood
zakelijke toepassing van de Vaarplicht
wet zal belemmeren? De ene wet dient 
de andere niet te ontkrachten, zo menen 
deze Kamerleden en zij vragen zich af 
of daarom niet een speciale dienstplicht
regeling voor het visserijpersoneel ge
wenst is. 

Het rapport van de Werkgroep Kin
deruitzending heeft mevr. Veder-Smit 
tezamen met mej. Cornelissen (KVP) 
aanleiding gegeven de ministers val\ 
Volksgezondheid en van CRM te vragen 
of zij de aanbevelingen in dat rapport 
onderschrijven. Zijn de bewindslieden 
bereid om een commissie in te stellen, 
bestaande uit deskundigen en vertegen
woordigers uit de kring der kinderuit
zending alsmede functionarissen van 
hun departementen, om te onderzoeken 
wat de populatie is van de niet-medi
sche tehuizen en van de wachtlijsten 
voor deze tehuizen en te bestuderen op 
grond van welke indicatie het toekom
stige beleid in deze tehuizen moet wor
den gevoerd? Tevens wordt de commis
sie verzocht een gedragslijn met betrek
king tot de financiering van deze tehui
zen te ontwikkelen. 

De heer Keja wil van de minister van 
CRM weten of het waar is, dat deze 
bewindsman een brief heeft geschreven 
aan het NOS-bestuur met het verzoek 
om in tv-uitzendingen wat meer aan
dacht te besteden aan de verhoging van 
het luister- en kijkgeld. Begrijpt de mi
nister niet, dat veel Nederlanders dit 
beschouwen als een overhelctsuitnodi
ging aan de NOS tol het overgaan van 
een vorm van hersenspoeling? 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Alweer in samenwerking met Kamer
leden uit andere fracties heeft mevr. 
Veder-Smit vragen gesteld aan de 
staatssecretarissen van Financiën en 
van CRM met betrekking tot de toepas
sing van de bepalingen van de Wet op 
de Inkomstenbelasting ten aanzien van 
cultuurmonumenten als buitenplaatsen 
en kastelen. 

Over de werking van de Monumenten
wet met name ten aanzien van parken 
heeft mevr. V eder-Smit, opnieuw met 
hetzelfde groepje Kamerleden, voorts 
vragen gesteld aan de staatssecretaris 
van CRM. 

Dezer dagen heeft men onze Tweede
Kamerleden Berkhouwer en Waalkeus 
op de televisie aan boord kunnen zien 
van een vissersvaartuig uit Den Oever. 
Zij stelden daarbij ter plekke een onder
z~ek in naar de zorgwekkende ,,veront
dieping" van de stroom- en vaargeul 
tussen Den Helder en Den Oever, het
geen ernstige gevolgen heeft voor de 
visserij. In schriftelijke vragen verzoe
ken beide Kamerleden om aan deze toe
stand een einde te maken. 

Waarom is er wél sprake van een spe
ciale wetgeving voor de samenlevings
opbouw en niet van een wetgeving op 
het maatschappelijk en cultureel wel
zijn, zo willen mej. Kappeyne van de 
Coppello en de heer Keja weten van de 
bewindsman van CRM. 

Mevr. Smit-Kroes tenslotte wil van de 
minister van Onderwijs en Wetenschap
pen weten welke redenen de samenstel
lers van de proeve van een voorlopige 
regio-indeling voor het hoger beroepson
derwijs hebben bewogen de opleidingen 
M.O.-akten niet in deze proeve te be
trekken. 

RESTAURANT "DE ROSKAM'~ 
Barneveld 

Telefoon 03420-2001 
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vv 
door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Miljoen 
kiezers 

door Haya van Someren, 
voorzitter van de VVD 

Het volgende nummer van 
Vrijheid en Democratie zal, 
i.v.m. kerstmis en de jaarwis
seling, gedateerd zijn vrijdag 
5 januari 1973. 

Een vooruitgang voor de VVD van 
10,4 naar 14,4 pct. Ons kiezerscorps 
in anderhalf jaar tijd gesb:gen van 
ruim 650.000 naar ver boven de één 
miljoen. Met zes zetels winst de 
grootste winnaar bij deze kamerver
kiezing. Met een fractie van 22 zete~s 
nog slechts vijf zetels onder die van 
de E:VP en zelfs nog een zetel ster
ker dan de ARP en de CHU tezamen. 
De bijdrage tot deze spectaculaire 
\/Înst voor 37 pct. afkomstig van de 
jongste kiezers, tussen 18 en 21 jaar. 
En zelfs in de militaire legerplaat
sen, met in overgrote meerderheid 
jonge dienstplichtigen, bijna 20 pct. 
der stemmen voor de VVD. 

Al dat vreugdevolle nieuws bereikte ons 
op die gedenkwaardige avond van de 
29ste november binnen enkele uren. Het 
was een in zo korte tijd nauwelijks te 
verwerken, overrompelend succes. De 
slormloop op onze vergaderingen, vooral 
die waar· lijstaanvoerder Wiegel zelf 
sprak en de voor ons steeds beter wor
dende resultaten d•,r verldezings-enquê
tes hadden ons wel een goede uitslag 
,·uol·•J~<ILl, maar \ •c waren 11uchtcr ge
noeg om het vom·zichtigheidshalve voor-

Toen wij de morgen na de onstuimige 
verkiezingsnachl van woensdag de 29e 
boven de ochtendbladen onze ogen goed 
uitwreven zagen we het echt staan: 
ruim een miljoen kiezers had hun stem 
aan de VVD gegeven. Het ongelooflijke 
feit van de 22 zetels kreeg daardoor nog 
een extra onderstreping. 
Hoe heeft de partij dat gefikst? Er wa
ren politieke redenen, die de weg naar 
het liberale midden duidelijk aanwezen. 
Den Uyl vervreemdde de middengroepen 
van zich. joeg de at"beiders die van pres
tatie wJllen leven, weg. De confessione
len praatten in en uit en ... de VVD 
voerde een harde, maar duidelijke cam
pagne. die vooral in het zuiden, maar 
ook elders nieuwe kiezers trok. 
Er was echter één alles overheersende 
reden en die draagt de naam Hans Wie
gel. Een sterke lijstaanvoerder, die de 
horde steeds feller wordende liberalen 
aanvoerde, die links en reehls geharde 
tegenstanders overwon, die ons het ge
voel gaf dat de weg naar de overwin
ning open lag. 

ELA N 

Deze campagne was daardoor anders. 
onze mensen waren anders. Vroeget· 
was het de gewoonste zaak van de we
reld wanneer VVD'ers, over het alge
meen een rustig volkje. belangstellend 
toekeken als een van hun voormannen 
of -vrouwen in de clinch ging met poli
tieke tegenstanders. Zij zaten er naar te 
kijken zoals men eertijds naar de ha
nengevechten keek. Nu was dat anders. 
Onze mensen deden mee, cliscussieerden 
mee of hielden tegenstanders tegen, als 
die poogden een vergadering te versto
ren. 
Een belangrijk element vormden dit 
keer de jongere kiezers, die in grote 
getale naar ons toekwamen. Zij hebben 
de parLij een nieuw elan gegeven. Zon
der dat élan hadden velen deze campag- -
ne niet of nauwelijks volgehouden. Er 
heeft zich namelijk een duidelijke ver
harding voorgedaan. Op zichzelf is dit 
geen verbetering. Echte demoCI-aten 
houden ervan om met elkaar te discus-

• 1nnaar 
lopig maar te houden op 12 pct. en 18 
zetels. 
De verkiezing van 29 november heeft 
aangetoond dat moed en duidelijkheid 
worden beloond. Moed om de kiezer:; 
geen gouden bergen te beloven, die toch 
niet gerealiseerd kunnen worden. Duide
lijkheid omtrent het eerste en prakti
sche politielte doel dat de VVD zich 
stelde: afwijzing van iedere regerings
samenwerking met de (ondet· sterke ra
dicale druk staande) socialisten en nieu
we formatie van een kabinet, steunend 
op de oorspronkelijk samenwerkende 
groeperingen: de dde confessionele par
tijen, de VVD en DS'70. En uiteraard 
dan met een regeringsprogramma, 
waarin ook de VVD een redelijk aandeel 
van de doelstellingen uit haar verkie
zings- en urgentieprogramma zou te
rugvinden. 
Het is vooral lijstaanvoerder Wiegel ge
weest die zich met jeugdig élan, onver
moeid en onverschrokken, warm ge
steund door zijn mede-kandidaten, in de 
poutieke strijd heeft geworpen en geen 
duimbreed is afgeweken van de eenmaal 
uitgestippelde lijn. Het succes van de 
VVD is in belangrijke mate ook zijn 
persoonlijk succes geweest. En hoewel 
h i j zich nooh speciual lot de jonge kie
zers heeft gewend omdat voor hem -

s1eren. Het ltwam dit keer voor het 
eerst VI'ij veel voor dat uiterst linkse 
figuren niet 1neer konden opbrengen 
dan het gillen van een tamelijk beperkt 
repertoire schuttingwoorden en een luid 
boegeroep. Dit doet geen pijn bij de 
meer geharde sprekers, maar het toont 
wel aan in welk bedenkeliJ"k stadium 
onze democratie zich bevindt. Dat de 
VVD'ers tegenover dit optreden een gro
te mate van verdraagzaamheid en zelf
beheersing opbrachten, zal ook een ele
ment zijn dat de lnezers heeft aange
sproken. Vooral onze lijstaanvoerder 
heeft met bovenmenselijke kracht en 
kalmte deze ondemocratische methoden 
het hoofd geboden. Men moet moreel en 
fysiek zeer sterk zijn om dit op te bren
gen. Hans is beide en daarom maakte 
hij indruk, niet alleen op jongeren, 
maar op iedereen. Veel bewondering 
dwong ook de moed en kalmte af waar
mee zijn charmante verloofde Plen hem 
overal terzijde stond. 

KADER 

Een ijzerster-ke lijstaanvoerder en een 
sober programma waarin geen gouden 
berg·en beloofd werden, duidelijke taal, 
een rechte lijn, het moet wel naar een 
overwinning leiden. Maar er is meer no
dig. Om het hele land te bereiken heeft 
een partij zijn kader nodig. Tot in alle 
uithoeken is het VVD-geluid doorge
drongen. Daarvoor is door kaderleden in 
onze ruim vierhonderd afdelingen ge
zwoegd. Ik weet heel goed dat iedere 
partijvoorzitter dat na iedere campagne 
zegt. maar ieder, die heeft meegedaan. 
kan beamen dat er werkelijk nog nooit 
zoveel werk is verzet, dat er nog nooit 
zoveel energie is ontplooid. Centrale fi
guur hierin was Rudolf de Korte, het 
D.B.-Iid voor de propaganda. Hij was de 
leidende figuur, die de lijnen trok waar
langs wij optrokken. 

Tijdens de campagne heeft ieder zijn of 
haar twijfels, ieder ïs gespannen en 
vraagt zich af of het wel goed gaa~, pas 
langzaam komt de zekerheid. Pas nu ik 
erop terugzie weet ik dat de campagne 

ter·echt - jonge en oudet·e kiezers ge
lijk zijn, moet ons succes bij de jong.CJte 
kiezers voor hem toch wel een bijzonde
re voldoening zi.jn. Ook voor onze minis
ters en staatssecretarissen, die bijna al· 
len tevens op onze kandidatenlijst ston
den, is deze uitslag een gelukwens 
waard. Hun beleid, onder zulke moeilij
ke omstandigheden uitgevoerd, heeft 
toch duidelijk begrip bij de kiezers ge
vonden. 
Voor wat meer bijzonderheden over de 
verkiezingsuitslag moge hier verder 
naar de rubriek Onder de Loep worden 
verwezen (pagina 3). 

Kabinetsformatie 
Bij alle vreugde over het eigen succes is 
er de zorg over de kabinetsformatie en 
de bestuurbaarheid van het land. Een 
zorg die er o.i. eigenlijk niet behoefde te 
zijn, maar die anderen ons steeds weer 
trachten aan te praten en die door aar
zeling en tweedracht in het KVP-kamp 
wordt aangewakkerd. 
Hoe is de situatie? Wat iedereen reeds 
vóór de verkiezingen venstrekt duidelijk 
was, narneliJlt dat de linksE' dr;e ~een 
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goed ging. Om met een teleurgestelde 
van een andere partij te spreken: "Die 
campagne van jullie rolde als een trein 
en jullie hebben een cupelftal van goede 
sprekers en debaters. Ik heb het compli
ment bescheiden geïncasseerd en hem 
er wel op gewezen dat ons B-elftal 
minstens zo goed is al komen ze minder 
in de schijnwerpers. 
Dat B-elftal dat zijn onze debaters en 
sprekers die in het hele land in fora op 
scholen, vormingsinstituten en vereni
gingen zaten. Het was voor mevrouw 
Van Aartsen allang niet meer mogelijk 
om uit de vaste sprekers te putten, die 
waren al vrij gauw .,vol". Het overig 
kader stond dan klaar. Ook dat is op 
veel grotere schaal gebtc>urd dan ooit te
voren. Oolt dat bewijst dat onze partij 
sterk is 

LEDEN 

Het stroomt nog steeds nieuwe leden. 
Laat ieder nog eens in zijn omgeving 
kijken of hij nog leden kan winnen. Met 
een miljoen kiezers is het toch niet te 
gek om ten minste 50.000 leden te heb
ben. Dan hebben we pas weer de 5 pro
cent aangesloten kiezers die we altijd 
hadden. Er staat prompt wee1· werk 
voor de deur om waar te malten dat we 
een grote partij zijn geworden. 
Aan de Tweede-Kamerfractie zal het 
zijn om het vertrouvven van de kiezers 
waar te maken, om de nieuwe kiezers te 
blijven overtuigen. Dat zal, als wij ons 
zin krijgen, gebeuren in een regering 
waaraan wij deelnemen, dat zal, als de 
KVP Den Uyl in het Catshuis helpt, ma
noeuvreren zijn in een zeer sterke con
structleve oppositie die zo lang zal duren 
tot dit rode kabinet ten val is gebracht. 
Men weet immers wat men aan ons 
heeft. En bovendien; we hebben dan de 
beste oppositieleider die een partij zich 
wensen kan: Hans Wiegel. 
Over Hans heeft de pers de laatste tijd 
zoveel geschreven dat het nauwelijks 
meer mogelijk is, iets nieuws te zeggen. 
De VVD kan alleen maar zeggen: 
Bedankt Hans, wij staan allemaal ach· 
ter je! 

; ' ' ~ ~ t l . - .~ I ~. ,i - • . .. r , I , , , , 
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Kopij voor deze rUbriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Recreatie in Drenthe 

Als recreatieprovincie bij uitstek staat 
Drenthe voor een ontwikkeling, die ri
goreus zal ingrijpen in leef- en woon
klimaat. Uiteraard niet nu of over vijf 
jaar, maar laten we zeggen in het fa
meuze jaar 2000. 

De Asser VVD-wethouder W. F. Bor
gesiu!i is een hartstochtelijk minnaar 
van de natuur en haar rijkdommen. Hij 
is bovendien erg verknocht aan de pro
vincie Drenthe om de ~mpele reden, dat 
hij een rasechte Drent is. De heer Bor
gesius is met velen van mening, dat er 
in de komende jaren ten aanzien van 
dag- en verblijfarecreatie het een en an
der gedaan dient te worden, omdat 
Drenthe als recreatieprovincie steeds 
meer in de belangstelling komt te staan. 

"Maar," zegt hij, "we zullen met enige 
voorzichtigheid te werk moeten gaan. 
Als we tegen al die vakantiegangers 
zeggen, beste mensen kom maar naar 
Drenthe, dan gaan we zonder twijfel de 
verkeerde kant op. We zullen met het 
realiseren van de nodige voorzieningen 
altijd voor ogen moeten houden, dat de 
natuur het ook aan moet kunnen. .Als 
dat over een aantal jaren niet meer het 
geval zou zijn, hebben we het wel ver
keerd gedaan." 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

De heer Borgesius zegt voorstander te 
zijn van het openleggen van de provin. 
cie Drenthe ten behoeve van de recrean
ten, mits ervoor wordt gezorgd, dat er 
goede voorzieningen worden getroffen. 
"Er moeten," zegl hij "recreatieparken 
komen, die aan alle eisen voldoen. Dren
the heeft op het ogenblik een aantal 
slechte recreatie-objecten, die zullen 
moeten verdwijnen. Ten aanzien van de 
dagrecreatie wil ik graag wijzen op de 
zogenaamde spartelvijvers, die Staats
bosbeheer in de Drentse bossen heeft 
aangelegd. Dat zijn voorzieningen, die 
de toets der kritiek kunnen doorstaan.'' 

DE ASSER WETHOUDER W. F. BORGESIUS 

Ten aanzien van de ontwikkeling van 
Noord- en Midden-Drenthe is .een re
creatiebasisplan in voorbereiding. In een 
voorstudie wordt onder meer opge
merkt, dat in het jaar 2000 het aantal 
dagrecreanten 75.000 zal bedragen. Ten 
aanzien van de verblijfarecreatie wordt 
geconcludeerd, dat er in 2000 72.900 

• Nationale 
Vrouwen Raad 

Op 3 november hield de Nationale 
Vrouwen Raad de najaarsvergadering, 
daags daarna gevolgd door een studie
dag over het milieu. 

De voorzitster, mevr . .A. H. Richters
Wolvius, wees op de waardevolle inter
nationale contacten van de NVR. In mei 
zal de Dag van Europa worden gevierd. 
Zij bracht een kort verslag uit over het 
bezoek van drie Russische dames van 
het Sovjet Vrouwen Comité aan Neder
land. Het waren goede gesprekken met 
harde waarheden, waarvan het resultaat 
wellicht een enigszins soepelere houding 
t.a.v. joodse emigranten naar Israel kan 
betekenen. 

Door de NVR werden regionale stu
diedagen gehouden in Noord-Hóliand, 
Eindhoven, Zeeland en Twente. Deze 
studiedagen blijken een groot succes te 
zijn. 

Tijdens de avondbijeenkomst op 3 no-
. verober sprak dr. F. A. Nelemans, hoofd 
van de afdeling klinische geneesmidde
len van de TNO en privaat-docent in de 
klinische farmacologie over "Het ge
neesmiddel in relatie met onze omge
ving; verschoon de wereld, begin bij je
zelf." Spreker had zijn boeiend betoog 
aangepast aan het thema van de studie
dag op 4 nov.: "Onze toekomst._ Nog 
tien, twintig of honderd jaar? Wat gaan 
wij er nu aan doen?" 

Om alle deelneemsters aan deze mi
lieudag vooraf voldoende te informeren, 
was door de Raad voor Milieudefensie 
aan iedere inschrijfster gratis materiaal 
toegezonden: het rapport van de Club 
van Rome, Handboek voor Vervuild Ne
derland, Gids voor een milieubewust Ie-

slaapplaatsen nodig zullen zijn. Dat 
komt neer op ruim een verdubbeling 
van het huidige aantal. 

Over het realiseren van nieuwe voor
zieningen wordt in de voorstudie opge
merkt, dat aandacht zal moeten worden 
besteed aan de volgende punten: 

• Ter bescherming. van het milieu 
dient voorkeur te worden gegeven r.an 
grotere voorzieningen, die faciliteiten 
bieden aan bezoekers voor recreatie op 
eigen terrein. 

• Mede ter bescherming van het mi
lieu en in het belang van verbreding 
van het lokale voorzieningenniveau is 

ven en de Blauwdruk voor Overleving. 
Opgedeeld in vijf verschillende groepen 
bogen de 150 enthousiaste deelneem
sters, met voor iedere groep een discus
sieleidster en een deskundige, zich over 
dit actuele vraagstuk. 

.A. F. M. Hamm-Tonnaer 

• Noordeliike 
contactdag 

Op 20 november werd in het Familie 
Hotel te Paterswolde onder grote be
langstelling (170 deelneemsters1 ae 
contactdag voor de VVD-vrouwen van 
Groningen, Friesland en Drente gehou-
den. -

Nadat mevr. E. .Alberti-Tuynman, 
centrale-vertegenwoordigster van Dren
te, de aanwezigen, in het bijzonder ons 
Tweede-Kamerlid mevr. mr. E. Veder
Sruit en de vertegenwoordigers van de 
JOVD mej. Verdegem en de heer Wib
bens, had welkom geheten, hield mevr. 
Veder een inleiding over: "De Rege
ring . . . dat zijn wij zelf." Spreekster 
belichtte o.a. de problemen rond de 
volksgezondheid, milieu, druggebruik, 
onderwijs, werkende jongeren, loon- en 
prijsbeleid, positie academische zieken
huizen, ziekteverzuim in de bedrijven. 

Van de gelegenheid tot het stellen van 
vragen aan mevr. Veder werd door de 
aanwezigen dankbaar gebruik gemaakt. 

Na de lunch hield de heer J. Schuur
huis een causerie over "Antiek in onze 
woning." 

Tot slot sprak Zijne Excellentie H. J. 
de Koster, minister van defensie, over 
"Politieke bokkesprongen." Spreker gaf 
een uiteenzetting van de VVD-gedachte 

vestiging nabij bebouwingakernen wen
selijk. 

• Bij de planning van voorzieningen 
dient er voor te worden gewaakt, dat de 
grens van de acceptatiebereidheid van 
de plaatselijke bevolking niet wordt 
overschreden. 

Wethouder Borgesius: "Als Drent ben 
je geneigd te zeggen: Rrenthe is voor 
de Drenten. Dat kan natuurlijk niet. 
Dat zou geweldig egoïstisch zijn. Ieder
een is van harte welkom in onze mooie 
provincie, maar dat betekent wel, dat 
wij de vingers aan de pols zullen moe
ten houden." 

in het politiek bestel en het aandeel van 
de VVD in het kabinet. Daar hij des 
avonds voor de televisie zijn visie over 
de defensie zou geven, wilde de heer De 
Koster hier niet te diep in gaan op alle 
defensieproblemen. 

De VVD-vrouwen van Drente, die on
der leiding van mevr. Alberti dit jaar de 
contactdag hadden georganiseerd, kun
nen terugzien op een zeer geslaagde bij
eenkomst. 

J. J. Koopman-v. d. Hem 

• Jaarverslag-
Aan de centrale-vertegenwoordigste1·s 

is een aantal exemplaren van het jaar
verslag 1971-1972 toegezonden ter ver
dere distributie. 

Degenen, die nog een exemplaar ervan 
willen hebben, kunnen dit aanvragen bij 
het in het hoofd van deze rubriek ver
melde adres. 

Hans Wiegel 
verhu·ist 

De heer H. Wiegel, voorzitter 
van de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer, verhuist per 10 december 
naar Leidsegracht 23 te Amster
dam. 

Post voor de heer Wiegel dient 
voorlopig (zeker de eerste maan
den) gezonden te worden naar het 
secretariaat van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer, Binnenhof 1 
A te Den Haag. 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 

DRS. ING .. H. G. DE ROOY 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

(drievoudig beëdigd) 

Akkerstraat no. 43 • Postbus 405 • Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 41 05 55 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

vrijheid en 
democratie 

e De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. C. la Chapelle. 
e De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
e De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 · 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd ·te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele· 
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

e Het secretariaat van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer ls ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telef. (070) - 614911. 

VVD grootste 
• w1nnaar 

VERVOLG VAN PAGINA 1 

• Afscheid mr. Van Th iel 
Wanneer deze editie van ons blad ver
schijnt, zal mr. F. J. F. M. van Thiel 
juist afscheid hebben genomen al~:~, voor
zitter (en tevens lid) van de Tweede 
Kamêr. Hij zal dan gedurende bijna tien 
jaren als leider van de parlementaire 
debatten en als regulateur van het poli
tieke leven, voor zover zich dat in de 
Tweede Kamer afspeelt, zijn opgetre
den. 
Een hoogst belangrijke functie, dit 
voorzitterschap, al zijn, overeenkomstig 
de geest van de tijd, de uiterlijkheden, 
daaraan verbonden, in de loop der jaren 
zeer versoberd. Wie onze eerste "Neder
landse Staatsregeling", van 1798, opslaat 
zal in artikel 45 vermeld vinden: "Het 
Vertegenwoordigend Lichaam heeft, in 
de plaats zijner Residentie, eene vaste, 
en alleen ten zijnen bijzonderen dienste 
staande, Lijf-Wachtvan ten minsten ze
ven-honderd Man, zoo Voet- als Paar
den-Volk, welke bij Reglement, door 
hetzelve Lichaam te maaken, onmiddel
lijk en bij uitsluiting, onder de beurte
lingscha orders der tijdelijke Voorzitters 
der beide Kamers staan." · 
In 1814, na het herstel van onze onaf
hankelijkheid, was de herinnering aan 
die parlementaire en presidiale lijfwacht 
al niet zo levendig meer, maar in de 
befaamde "Schets" van Van Hogendorp 
werd toch wel voorgesteld om aan het 
voorzitterschap van de Kmer (het zou 
toen maar één Kamer zijn) de titel van 

.. .,Raadpensionaris" te verbinden .. Het 
werd ten slotte een "President" met de 
gewone presidiale bevoegdheden, uit een 
nominatie van drie leden, door de Ka
mer zelf opgemaakt door de Soevereine 
Vorst te benoemen. Zo is het sedertdien 
gebleven. Slechts maakte een jaar latet 
de titel "Soevereine Vorst" plaats voor 
die van "Koning" en die van "Presi
dent" voor "Voorzitter". 
Verrichtte de voorganger van dr. Kor
tenhorst, mr. Van Schaik, zijn werk
zaamheden als Kamervoorzitter nog in 
rokkostuum, later is dat het jacket ge
worden. En ook daaraan is een einde 
gekomen. In september 1969 bleek voor
zitter Van Thiel zijn jacket te hebben 
opgeborgen en verscheen hij als Kamer
voorzitter voor de eerste maal in een 
donkergrijs kostuum. En hetzelfde gold 
voor de met hem aan het voorzittersbu
reau gezeten griffier- en plaatsvervan
gende griffiers. Ook de plechtige aan
kondiging van 's voorzitters binnen
komst door de Kamerbode, ble.ek te zijn 
vervallen. 
Is er in dl'! loop der jaren dus wel met 
veel traditie gebroken, door zijn per
soonlijkheid heeft de heer Van Thiel, 
zonder in "paternalisme" te vervallen, 
de waardigheid van het ambt toch we
ten hoog te houden en op het parlemen
taire leven van het afgelopen decennium 
zijn stempel te drukken: Zijn nauwelijks 
te verstoren goede liumeur, zijn bon
hommie en zijn gave om op wel eens 
"dreigende" momenten door een kwink
slag of een kalmerend woord de gemoe
deren tot bedaren te brengen, hebben er 
in niet geringe mate toe bijgedragen dat 
bij alle soms diepgevoelde politieke ge
schillen de onderlinge persoonlijke ver
houdingen in de overgrote meerderheid 
der gevalle_P. bijzonder goed en sportief
kameraadschappelijk is geweest. 

schijn van kans maakten een parlemen
taire meerderheid te halen, is op de 
29ste november, de dag van de waar
heid, ook prompt bevestigd. Sterker 
nog: dat het succes van de drie zo scha
mel zou zijn, dat de VVD alléén groter 
winst boekte dan deze drie samen, had
den zelfs wij niet verwacht. De vijf ze
tels winst van de PPR, die van twee op 
zeven zetels kwam, werd volledig ge
neutraliseerd door het even grote verlies 
van D'66, dat van elf op zes zetels te
rugviel en daarmee de prijs betaalde 
van haar varen in het kielzog van de 
grote broer. Zo bleef de netto-winst tot 
vier zetels beperkt. Met de 43 zetels van 
de PvdA, de zeven van de PPR en de 
zes van D'66 is het linkse blok dus ge
komen op totaal 56 zetels in de nieuwe 
Tweede Kamer. En daarop zou een ka
binet moeten worden gebaseerd? Het is 
te dwaas om los te lopen. 
Neemt men bij dit alles nog in aanmer
king dat de heer Den :Jyl hemel en 
aarde bewogen heeft om als grootste 
triomfator uit deze strijd te voorschijn 
te komen, dan kan de conclusie geen 
andere zijn dan dat de kiezers zijn com
binatie met slechts 56 van de 150 zetels 
onvoldoende vertrouwen hebben ·ge-

Ook persoonlijk zal ik, als voorzitter 
gedurende verscheidene jaren van de 
toenmalige Parlementaire Persclub, in 
welke periode ik vele contacten, eerst 
met dJ:'. Kortenhorst en daarna met mr. 
Van Thiel in hun functie van Kamer
voorzitter mocht hebben, niet anders 
dan de plezierigste herinneringen aan de 
thans aftredende Kamerpresident be
houden. Ten slotte vergezellen ook uit 
onze VVD-kring de heer Van Thiel on
getwijfeld aller goede wensen voor de 
naar wij hopen vele jaren, die hem nog 
vergund zullen zijn. 

• Stembus-toppers 
Niet minder dan twintig Kamerzetels 
hebben bij de verkiezing van 29 novem
ber een politieke verhuizing ondergaan. 
Naar de VVD als grootste winnaar gin
gen 6 winstzetels; naar àe PPR 5; naar 
de PvdA 4; de Boerenpartij 2; de ARP, 
de CPN en de nieuwe RKNP elk één. 
Die zetels moesten worden afgestaan 
door: de KVP ten getale van 8; D'66 5; 
de CHU 3; DS '70 2 en de spoedig gesple
ten z.g. middenstandspartij verloor haar 
2 aanvankelijke zetels geheel. 
Zes zetels winst op een vorig totaal van 
zestien, zoals de VVD heeft weten te be
reiken, is in de Nederlandse verhoudin
gen een weinig voorkomend feit. Het be
tekent een vooruitgang van 40 pct. op de 
eigen kiezersaanhang van vorige maal. 
Zoiets is eigenlijk alleen mogelijk als 
men over de gehele linie - overal in 
het land - vooruitgang boekt. Dat is 
dan ook gebeurd. Ik heb hele kranten
pagina's met plaatselijke uitslagen na
geplozen, maar ik heb niet één gemeen
te ontdekt waar de VVD bij deze Ka
merverkiezing achteruitgang heeft ge
boekt. Grote, middelgrote, kleinere en 
de kleinste gemeenten, ze hebben alle 
hun aandeel in de spectaculaire liberale 
opgang geleverd. Toch schijnt er een 
zwart schaap te zijn geweest, al was 
dat dan niet in de gepubliceerde lijsten _ 
terug te -vinden. Uitgerekend de eerste 
uitslag, die op de gedenkwaardige 
avond van de ·29ste kort na zeven uur 
op de televisie_ werd bekendgemaakt, 
namelijk die voor Aaperen bij Gorkum, 
leverde enige_ achteruitgang voor de 
VVD en enige vooruitgang voor de KVP 
op. Precies andersom dus dan de lande
lijke uitslag. Het was de bekende uit
zondering die de regel bevestigt. Alleen 
ging die uitzondering ditmaal voorop, 
waarschijnlijk om de blijde verrassing 
die volgen zou, voor ons nog groter te 
maken! 

Waar is de winst van de VVD vandaan 
gekomen? Drs. Marcel van Dam heeft 
het netjes voor ons uitgerekend: _ 37 pro
cent van de winst voor de VVD (ruim 
een derde deel dus) is gekomen van de 
jongste kiezers, die voor het eerst hun 
stem uitbrachten; 17 procent van de 
KVP, 12 procent van de CHU/ARP, 11 
procent van DS'70; 9 procent van D'66 
en-7 procent van de PvdA. 
We zullen in volgende nummers nog wel 
gelegenheid hebben wat opvallende 
plaatselijke cijfers te vermelden, bene
vens die van de provincies. Wanneer de 
volledige publikatie van het Centraal 
Bureau voor de Statistiek is verschenen, 
zullen we graag ook weer een "erelijst" 
opmaken van de gemeenten die de 

schonken. Ungaande van de enige ge
zonde gedachte, dat ons parlementaire 
systeem is gebaseerd op het principe 
dat een kabinet moet kunnen steunen op 
een meerderheid in de Tweede Kamer, is 
de aangewe:ren oplossing die waarnaar 
de VVD voortdurend heeft gestreefd: 
herstel van de regeringssamenwerking 
van de drie confessionele partijen, de 
VVD en DS'70. Een duidelijke vinger
wijzing van de kiezers in deze richting 
is trouwens te vinden in de grote winst 
van de VVD en in het feit, dat ook 
mr. Biesheuvel als lijstaanvoerder van 
de ARP zich niet alleen staande heeft 
weten te houden, maar ook nog een ze
tel heeft gewonnen. Zelfs in het verlies 
(van twee zetels} van DS'70 kan men 
een aanwijzing in deze richting zien, 
omdat haar aanhang het weglopen uit 
het Kabinet-Biesheuvel kennelijk niet 
heeft gewaardeerd. 
Het verlies van de KVP en van de CHU 
heeft het zeteltal van de vijf partijen 
teruggebracht tot 76. Maar dat is in 
ieder geval toch nog juist een meerder
heid en twintig zetels meer dan de link
se drie hebben kunner. bijeen brengen. In 
de praktijk zal een nieuw vijfparti~en
kabinet bovendien nog dooreen genomen 
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hoogste percentages voor de VVD heb
ben gescoord. 
Voor het ogenblik alleen nog iets over 
de cijfers voor de militairen en voor het 
zuiden. In acht legerplaatsen en kazer
nes in Steenwijkerwold, Arnhem, Barne
veld, Ede, Ermelo, Oldenbroek, Oirschot 
en Nunspeet, behaalde de VVD 19,4 pro
cent der stemmen, ongeveer 5 procent 
dus nog boven ons landelijke gemiddel
de. Alleen de PvaA kreeg daar meer, nl. 
22,1 procent (tegen landelijk 27,4 pro
cent). De volgende in sterkte was de 
PPR met 13,5 procent. In de Frederik 
Hendrikkazerne, waar de militaire rij
school is gelegerd, met dienstplichtigen 
uit het gehele laud; kreeg volgens een 
bericht in Trouw· de VVD de meeste 
stemmen met 17,9 procent; de PvdA 
was hier tweede met 16,7 procent en de 
PPR derde met 13,8 procent. D'66 bij 
voorbeeld behaalde slechts 7,4 procent. 
En nu het zuiden. Onze procentueel 
grootste winsten zijn (wederom) af
komstig uit de zuidelijke provincies. Om 
wat betrekkelijk willekeurige voorbeel
den te noemen: in Maastricht steeg de 
VVD van 7,4 procent in 1971 tot 15,1 
procent thans; in 's-Hertogenbosch van 
8,4 procent naar 14,3 procent; in Heer
len van 5,9 procent naar 11,6 procent; 
in Breda van 11,4 procent naar 17,7 pro
cent; in Weert van 5,4 procent naar 12,8 
procent; in Roermond va,n 9,1 procent 
naar 17,6 procent; in Vught vanl2 pro
cent naar 19,4 procent; in Kerkrade van 
3 procent naar 8,3 procent; in Bergen 
op Zoom van 9,7 procent naar 17,6 pro
cent; in Helmond van 5,7 procent naar 
11,3 procent; in Venlo van 9,4 procent 
naar 19 procent (de gemeente van ons 
nieuwe Kamerlid de heer J. M. van de 
Ven); in Eindhoven van 8,9 procent 
naar 14,2 procent en in Tilburg van 7,3 
procent naar 14,4 procent. 
Tenslotte was de opkomst van de kie
zers verblijdend groot. Over het gehele 
land gerekend kwam 82,9 procent van 
de kiezers op, tegen 78,5 prcoent (toen 
al vrij hoog) in 1971. 

• Een vergelijking 
Het nieuwe zeteltal voor de VVD in de 
Tweede Kamer van 22 is een unicum in 
het nu bijna 25-jarig bestaan van de 
VVD. Afgezien van dit record, dat we in 
die mate nauwelijks durfden verwach
ten, lijkt de gebeurtenis van thans in 
menig opzicht op de situatie in 1959. 
Toen was het Oud, die zijn ploeg met 
een sprong van 13 op 19 zetels (dus 
eveneens zes zetels winst) ·tot de groot
ste winnaar wist td brengen. En bet is 
politiek en organisatorisch uitermate 
leerzaam om in beide gevallen de naaste 
aanleiding tot het succes nader te be
zien : een krachctige en populaire lijst
aanvoerder (zij het met groot leef
tijdsverschil tussen de toenmalige en die 
van thans), een felle actie ook - en 
eigenlijk voor het eerst - in het zuide~ 
van het land en een nadrukkelijke en 
principiële stellingname tegenover het 
socialisme. Ook toen is het bovenal de 
duidelijkheid van het standpunt van de 
VVD geweest en de onwrikbare conse
quentie, waarmee dit werd uitgedragen, 
dat bij de kiezers is .aangeslagen en de 
VVD de overwinning heeft gebracht. 
In de loop van ·het jaar 1958 was het 
steeds duidelijker geworden dat het 
vierde kabinet-Drees,·.steunend op de sa
menwerking van de PvdA en de drie 
confessionele partijen, op zijn laatste 
benen liep. Herhaalde conflicten met de 
Kamer en stelselmatige agitatie in de 
Partij van de Arbeid, welke haar hoog
tepunt vond in de befaamde "fakkeldra
gersdag" te",Utrecht, waar mr. Burger 
dreigde met "terugtrekking" van de so
cialistische ministers. Daaraan toevoe
gend zeven concrete socialistische eisen, 
welker verwezenlijking hij essentieel 
achtte voor het voortbestaan van de sa-
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op de stemmen van verscheidene kleine 
fracties kunnen rekenen. Het advies van 
fractievoorziltter Wiegel aan de Konin
gin om eerst een informateur te benoe
men, die dan de mogelijkheid voor de 
vorming van een meerderheidskabinet 
(en dus van de vijf) kan onderzoeken, 
is dan ook het enig reële. De KVP-frac
tie zal zich clan echter wijzer moeten 
tonen dan de KVP-partijraad en ook 
werkelijk ernst moeten maken met haar 
steun aan een dergelijk kabinet. Onder
tussen schijnt men in confessionele 
kring behoefte te hebben om nog eens 
formeel te zien bevestigd dat samenwer
king met de socialisten een onmogelijk-

. heid is. 

Nadat wij het bovenstaande hadden 
geschreven kwam het bericht omtrent 
de aanwijzing vnn staatsraad dr. 
M. Ruppert tot informateur, met de op
dracht "een onderzoek in te stellen naar 
mogelijkheden tot het vormen van een 
kabinet, dat zich verzekerd kan weten 
van een vruchtbare samenwerking met 
de volksvertegenwoordiging." 
Wij wachten rustig af. In onze eerder 
gegeven visie brengt deze opdracht geen 
enkele wijzi.ging. 
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VVD • 1n Limburg verdrievoudigd 

Contributie
betaling 

Wat zelfs de meest fervente VVD-aan
hanger niet had durven voorspellen is 
tóch gebeurd. De VVD _ heeft in Lim
burg, procentueel gezien, een sprong 
vooruit gemaakt, die geen enkele partij 
sinds 1946 in deze provincie heeft kun
nen evenaren. In ruim een jaar tijd is 
het aantal VVD-stemmers in Lilrt'burg 
bijna verdrie,·oudigd en dat bracht het 
percentage van 5,2 naar 12,3. 
Groot overigens was ook de winst van 
de PvdA (van 14,5 naar 20,2 procent 
van alle Limburgse stemmen), terwijl 
ook de PPR het aantal stemmen wist te 
verdubbelen en nu op 4, 7 procent staat. 
De grote verliezer is, zoals trouwens 
ook viel te verwachten, de KVP, die nu 
terug is gevallen op 43,9 procent. Een 
geweldige afgang als men bedenkt dat 
in 1963 nog 77,5 procent van alle stem
men door deze partij werd veroverd, in 
1967 nog 63 procent en in 1971 met 54 
procent, toch nog altijd ruim de helft. 
Zeer opvallend was deze keer het grote 
aantal voorkeurstemmen dat op de Lim
burgse kandidaten werd uitgebracht. De 
KVP kan daarvan meepraten met resp. 
14.000, 15.000, 21.000 en -27.000 voor
keurstemmen voor de hoogstg.eplaatste 
Limburgers op de KVP-lijst. Maar ook 
de VVD heeft ervaren hoeveel waarde 

~- de Limburgse kiezers hechten aan 
· "eigen" menSen; In Venlo, de woon

plaats van Kamer-kandidaat Jan v. d. 
Ven steeg de VVD van 9,4 naar 19 pro
cent en daarmee werd men in deze ge-

Bestuursmutaties 
Het bestuur van de Kamercentrale 

Haarlem van de VVD heeft· enkele ij
zigingen ondergaan. In de plaats van 
mej. G. van Trojen, die niet meer her
kiesbaár was, is als bestuurslid gekozen 
mevrouw A. C. Vrij-Bertelsmann. 

Als vertegenwoordigster van de Cen
trale in de adviesraad van de organisatie 
"Vrouwen in de VVD" werd gekozen 
mevrouw H. M. W. Markerink-De Lee
de. Haar plaatsvervangsters zijn me
vrouw M. L. van Houtrijve-Luxwolda en 
mevrouw M. van der Wel-Stegeman. 

Aankondigingen 
• Op 11 december soreekt ons Tweede 
Kamerlid mr. A. Geurtsen voor de afde
ling Zeist. 

Aankondigingen 
• Op 18 december luistert ons Tweede 
Kamerlid mr. H. E. Koning het "broodje 
VVD" op, dat de afdeling Hengelo ser
veert om 18.00 uur in Cosa. 

De leden die behoren tot afdelingen 
waarin de centrale contributie-inning 
geldt (het overgrote deel) ontvangen 
medio december een stortings-jacceptgi
rokaart ter voldoening van de contribu
tie voor het jaar 1973. 

Het hoofdbestuur verzoekt u dringend 
uitsluitend van deze stortings-facceptgi
rokaart gebruik te maken en daarbij in 
acht te nemen hetgeen is ,-ermeld in de 
bijgesloten circulaire. 

Indien u zelf over een postrekening be
schikt kan volstaan worden met invul
ling van uw gironummer, invulling van 
het te betalen bedrag ,ondertekening en 
inzending aan het girokantoor. Hebt u 
geen postrekening, maar wel een bank
rekening, dan kunt u de stortings-jac
ceptgirokaart aan uw bank inzenden, 
waarna deze voor betaling zorgdraagt. 

U dient dan wel het te betalen bedrag 
te vermelden en te ondertekenen. Voorts 
kan de kaart als stortingskaart aan elk 
postkantoor worden gebeZigd. 

Voor de geautomatiseerde verwerking 
en boeking is het van grote betekenis 
dat uitsluitend deze stortings-facceptgi
rokaart op één der bovengenoemde wij
zen wordt gebruikt. 
De gezinsleden ontvangen een eigen 

meente de PvdA (van 11,1 naar 16 pro
cent) ,·er de baas. 
In Melick-Herkenbosch, de woonplaats 
van burgemeester Fey, die voor de ver
kiezingen duidelijk de VVD-kleur be
kende, boekte de VVD een Limburgs 
record, met 21,5 procent van alle stem
men. Maar ook gemeenten als Mook 
(20,3 procent), Valkenburg (18,8 pro
cent) en Bunde (19 procent) boekten 
fantastische resultaten. 
De grotere plaatsen in het Limburgse 
bleven niet achter. In Maastricht steeg 
de VVD van 7,4 r.aar 15,1 procent, in 
Roermond zelfs van 9,1 naar 17,6 pro
cent. 
In de Westelijke Mijnstreek (Sittard en 
Geleen) haalde de VVD nog 12,9 pro
cent van de stemmen, maar in de Ooste
lijke Mijnstreek bleef deze partij ónder 
het pro,·inciaal gemiddelde van 12,3. In 
Heerlen bij voorbeeld werd nog 11,6 
procent van de stemmen gehaald. In 
Kerkrade echter slechts 8,3, in Hoens
broek 8,8 en in Brunesum 7,3. Hoewel in 
deze gemeenten ook nog gemiddeld een 
stijging van zo'n 5 procent kon worden 
geçonstateerd is het duidelijk dat daar 
de besluiteloosheid van de regeringspar
tijen omtrent de overplaatsing van 
rijksdiensten, en met name van het 
CBS, een zekere negatieve inv~oed heeft 
gehad ook op de VVD-resultaten. 
KVP-Kamerlid Wiel Bremen zei na af
loop van de verkiezingen: "De Limburg
se problematiek komt nu niet meer al-

leen op de schouders van de KVP te
recht. Ook de VVD en de PvdA zullen 
mede de verantwoordelijkheid moeten 
gaan dragen". Men zou, als VVD-er, ge
neigd kunnen zijn daarop nijdig_ te rea
geren. Anderzijds is het echter óók zo, 
dat de Limburgers kennelijk voor de 
oplossing van de Limburg-problematiek 
steeds minder veitrouwen gaan stellen 
in de aloude KVP en méér heil verwach
ten van de PvdA en de VVD. 
Overigens zal die medeverantwoorde
lijkheid voor de Limburgse problema
tiek ook straks een rol gaan spelen. In 
verschillende kringen werd nameiijk 
reeds als -vaststaand aangenomt!n dat 
het nieuwe college van Gedeputeerde 
Staten in Limburg over twee jaar zal 
bestaan uit twee PvdA-ers en vier KVP
ers. Na de aardverschuiving van \·orige 
week lijkt het meer voor de hand te 
liggen ook een liberale gedeputeerde te 
kiezen. 

Aankondigingen 
• Op dinsdag 12 december houdt de 
VVD-Limburg een algemene ledenver
gadering in de kleine zaal van de 
stadsschouwburg te Sittard. Op de 
agenda staan o.m. de verkiezing van 
een nieuw hoofdbestuurslid, bespreking 
van de provinciale begroting en een 
analyse van de verkiezingsuitslag. 

Boele's Scheepswenen en 
Machinefabriek N.V. 

BOLNES <bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 
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stortings-jacceptgirokaart die ook apart 
· gebruikt moet worden ter voldoening 
van de col'l.ttibutie der gezinsleden. U 
wordt derhalve dringend verzocht niet 
de contributie voor de gezinsleden te 
,-oldoen door deze gezinscontributie in 
een bedrag tezamen over te schrijven op 
de kaart van het gewone lid. Als dat 
toch gebeurt, zou de computer de con
tributie voor het gezinslid als niet-be
taald registreren, terwijl de verhoging 
als extra gift (voor de afdeling) zou 
worden geregistreerd. 

De contributiebedragen zijn als volgt: 

01 gewone leden van 1&----27 jaar f 20,-. 

02 gewone leden van 27--65 jaar f 40,-*) 

03 gewone leden van 65 jaar en ouder 
f 30,-*) 

04 gezinsleden f ,10,-*) 

05 aspirantleden (jonger dan 18 jaar) 
f 10,-*) 

*) In de afdelingen Amsterdam Den Haag 
en Rotterdam geldt een verhoging met 
f 5,- voor alle categorieën, behalve de 
groep gewone leden van 18-27 jaar. 

Gezien het feit dat de contributiebedra-

TELEGR. BOB.E • BOLNES 

gen verschillen naar gelang van de leef
tijd van het betrokken lid, is het van 
groot belang dat de computer uw ge
boortekaart kan registreren . Wilt u 
daarom links-onderaan (onder uw 
adres) uw geboortejaar vermelden. De 
afdeling ledenadministratie draagt er 
dan zorg voor dat dit gegeven wordt 
verwerkt. -

Gezien de overigens mechanische ver
werking van de girokaarten wordt u 
dringend verzocht daarop geen medede
lingen te doen. Deze worden door de 
computer niet gelezen. 

Indien u meer wilt betalen dan het mi
nimum-contributiebedrag dan komt tl.at 
meerdere geheel ten goede aan uw afde
ling en niet aan de partijkas in Den 
Haag. Voor giften ter bestrijding van de 
verkiezingskosten houdt het landelijk 
partijapparaat zich wel gaarne aanbe
volen (postrekening 67880 t.n.v. alge
meen secretaris VV D- Den Haag) . 

De leden van afdelingen die niet aan de 
centrale inning meedoen ontvangen van 
hun afdelingsbestuur t.z.t. een verzoek 
tot betaling. De contributiebedragen zijn 
overigens dezelfde. 

HET HOOFDBESTUUR 

/ 
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Loon naar werken 

door Rudolf de Korte, 
Voorzitter van de landelijke 
propagandacommissie van 
de VVD 

/ 

Vijf maal 
verkiezingen 

~-

door onze redacteur 
buitenrand 

Zes zetels. Loon naar werken. Voor een 
groot deel te danken aan lijstaanvoerder 
Hans Wiegel. Maar ook een prachtige 
beloning voor al onze campagne-inspan
ningen. Er is hard aan getrokken. Bij
zonder hard. Door de propagandamen
sen, door de leden, door ons welgezinde 
kiezers. Dat alles binnen een.,zeer korte 
voorbereidingstijd. Vooral de persoonlij
ke benadering ,·an de kiezers was een 
arbeidsintensief karwei. Heeft vele week
end- en avondurèn geëist. Sommige af
delingen hebben met dit directe contact 
hun percentage verdubbeld. Een prach
tig resultaat. 

Ingrediënten 
Een voortreffelijke lijsttrekker, een zeer 
duidèlijke politieke opstelling, een kort 
en krachtig program, een aantal belang
rijke wapenfeiten na anderhalf jaar re
geren. Dat waren de ingrediënten van 
deze campagne. Politieke ingrediënten 
van het beste soort. Propaganda zet pas 
zoden aan de dijk als ·het produkt goed 
is. Het produkt was voortreffelijk. :Met 
de LPC-opzet-nieuwe-stijl, met een goe
de planning ging de rest vanzelf. Nou 
ja, laat ik eerlijk blijven, bijna vanzelf. 

Resultaat: naast alle in de vaderlandse 
pers beschreven " ... -effecten" ook nog 
een beetje "propaganda-effect". 

In 't zonnetje 
De meeste propagandamensen voelen 
zich reèds bedankt door de kiezers, door 
de zetelwinst. Zo hebben ze ons verze
kerd. Toch wil ik op deze plaats de 
leden van de Landelijke Propaganda 

De afgelopen ma:1.nd zijn op een vijftal 
plaatsen in de wereld verkiezingen ge
houden die direct of indirect van invloed 
zijn of kunnen zijn op ons bestaan. Na
tuurlijk waren daar in de eerste plaats 
dè verkiezingen voor onze eigen Tweede 
Kamer die een voor ons land tamelijk 
verrassende uitkomst lieten zien. Toch 
waren deze niet zo essentieel voor de 
machtsverhoudingen als bijvoorbeeld de 
presidentsverkiezingen in de Verenigde 
Staten of de Bondsdagverkiezingen· in 
West-Duitsland. In Amerika versterkte 
president Nixon zijn positie in niet on
aanzienlijke mate, al kan men niet zeg
gen dat de 62 procent die zijn ste·m op 
hem uitbracht geheel beE1:ond uit en
thousiaste aanhangers van de president 
die zich nimmer aan een zekere impopu
lariteit heeft weten te ontworstelen. Een 
merkwaardig en weinig coherent cong
lomeraat van minderheden, vakbonden, 
zakenmensen en andere burgers die het 
zekere voor het onzekere namen heeft 
bij gebrek aan beter zijn stem op de 
ambitieuze advocaat uitgebracht. De te
genkandidaat, de Democraat McGovern, 
wist zijn idealen nu eenmaal niet goed 
over het voetlicht te krijgen. In zijn 
onhandig gevoerde campagne wisselde 
hij nogal eens van programma en kon 
hij de indruk niet vermijden niet zeker 
te zijn van zijn zaak. Zijn fulmineren 
tegen de zich voortslepende oorlog in 
Zuidoost-Azië werd ontkracht door 
Nixons toenadering tot Peking en Mos
kou en de hoop op het spoedig tot 
standkomen van een bestand in Viet
nam. Hoewel het nog steeds niet zover 
is, is die hoop er nog en men moet 
aannemen dat Nixon niet alleen ter wil-

• .'1-1 

Commissie-nieuwe stijl, de Public Rela
tions Werkgroep, de Nieuwe Kiezers 
Werkgroep, de Redactie van Vrijheid en 
Democratie, de dames van de Duinrell
inpakgroep, alle afdelingspropagandis
ten en last but not least de dames van 
het algemeen secretariaat extra in het 
zonnetje zetten voor hun inspanningen 
voor deze verkiezingscampgne. Een 
paar mensen moet ik gewoon met name 
noemen, nl.: mevrouw Rempt die onder 
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moeiliike huiselijke omstandigheden 
toch zorg bleef dragen voor de propa
gandamateriaalverzending vanaf Duin
reil; Dick Knoth die met inschakeling 
van zijn reclamebureau Sigma 10 de 
boekingen en de hele druktechnische 
vormgeving van advertentiefolders ed. 
heeft verzorgd; Fred Oster die aller be
wondering en waardering (behalve van 
de aanhang van de Rooie Drie) voor 
zijn drie tv-uitzendingen met Hans Wie
gel in de hoofdrol oogstte; onze ver
zorgster van de laatste drie radio-uit
zendingen (ze wil. in deze kolom. liever 
anoniem blijven). Van de staf van ons 
secretariaat die harder dan ooit gewerkt 
heeft . noem ik in het bijzonder de heer 
Van . Loon. Van Loon heeft duizenden 
propagandapakketjes verzorgd. Maar 
was niet "klein" te .. krijgen. Tenslotte 
alle waardering voor· ·de echtgenotes en 
echtgenoten van onze propagandamen
sen. Nu na afloop bent u vast trots op 
hun resultaat. 

Doet u de volgende keer weer mee? 
Voor nog eens zes zetels. We rekenen op 
u. 

RESTAURANT "DE ROSKAM" 
Barneveld 

Telefoon 03420-2001 

Al vanaf 1617 gastheerschap I 

Membre Confrèrie de la Chaîne des Rotisseurs 

len van ZIJn eigen verkiezingsoverwin
ning akkoord is gegaan - althans in 
grote lijnen - met de regeling zoals die 
door Hanoi is gepubliceerd. 

Bondsdag 
Een andere verkiezing die van groot 

belang was voor de toekomstige verhou
ding tussen Oost en West was die voor 
de Westduitse Bondsdag. Tot verrassing 
van velen slaagden de socialistische en 
liberale coalitiegenoten erin met een 
werkbare meerderheid in het Westduitse 
parlement terug te. keren. Ook bij deze 
verkiezingen speelde een kort voor de 
verkiezingen bekendgemaakt akkoord 
met een communistisch land een belang
rijke J;'Ol. Tot grote ergernis van de 
christendemocratische oppositie wist 
Bondskanselier Brandt het basisverdrag 
voor de normalisering van de, betrekkin
gen tussen de _Bondsrepubliek en de 
Duitse Democratische Republiek tijdig 
rond te krijgen als sluitstuk van een 
reeks verdragen die de verhoudingen 
tussen Oost en West in betere banen 
moeten leiden. Nixons slogan dat het 
niet nodig is geliefd te zijn als je maar 
gerespecteerd wordt ging niet op voor 
de volgens de publieke opiniepeilingen 
eveneens weinig geliefde CDUJCSU-op
positieleider Barzel. Hoewet gesteund 
door de Westduitse industrie en ·de 
machtige Springer-bladen wist hij de 
kiezers niet te overtuigen van zijn be
zwaren tegen het socialistisch-liberale 
beleid die voornamelijk op economisch 
en binnenlands politiek terrein lagen. 
Zolang het de Westduitse burgers goed 
gaat, is men niet zo onder de indruk 

van inflatiepercentages, die trouwens de 
laagste in Europa zijn. Ook de zeer per
soonlijke aanvallen op Brandt en andere 
socialisten mochten hem niet baten. Zijn 
uniepartner Strauss had met zijn CSU 
in Beieren weliswaar meer succes, maar 
dat woog niet op tegen de verliezen die 
de CDU elders in de Bondsrepubliek te 
incasseren kreeg. De liberale FDP, 
waarvan men gevreesd had dat zij de 5 
pct.-barrière niet zou halen, kwam 
glansrijk als grootRte overwinnaar te 
voorschijn. Volgens de verwachtingen 
zal dit niet nalaten van invloed. te zijn 
op de binnenlandse en vooral economi
sche politiek van de nieuwe Bondsrege
ring, daar in de verkiezingsuitslag im
mers een aanwijzing gezien wordt dat 
het beleid op dit terrein niet te veel 
naar links mag afbuigen. , 

In het buitenland is de verkiezingsuit
slag met opluchting bègroet. Vooral de 
landen van Oost-Europa staken hun 
vreugde niet onder stoelen of banken en 
dat kan het klimáat op de ophanden 
zijnde Europese veiligheideconferentie 
alleen maar begunstigen. Het zal toch 
moeilijk genoeg zijn daar enig positief 
resultaat uit te distilleren. 

Vietnam 
Nog twee verkiezing:en kunnen 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 

van belang zijn voor de Oost-West-ver
houdingen, althans voorzover die be
trekking hebben op Azië.~ In Australië 
en Nieuw-Zeeland kwamen na lange tijd 
weer Labour-regeringen aan het bewind. 
Beide landen zijn nauw betrokken ge
weest bij de confront~tie met de com
munistische machten;· in Zuid-Oost-Azië. 
De' nieuwe Nieuwzéelandse premier 
heeft dadelijk na zijn. vetkiezing aange
kondigd dat Nieuw-Zeeland zijn advi
seurs uit Vietnám zal terugtrekken en 
betrekkingen zat aanknopen met China. 
De Australische premier volgde een 
week later. Voor de Amerikanen zal de
ze ontwikkeling een nieuw dilemma 
kunnen betekenen. Als zij zich geheel 
uit Indo-China terugtrekken betekent 
dat tevens dat de laatste blanke mo
gendheid die zich bezig hield met de 
bestrijding van communistische -
voor een deel nationalistische - krach
ten in dit gebied zou verdwijnen. Het 
valt overigens nog te bezien of de Ver
enigde Staten dat erop zullen wagen. 
Met het achterblijven van 10.000 "bur
ger"-adviseurs in Saigon en de Ameri
kaanse luchtmacht in Thailand en el
ders in Indo-China geeft Washington 
aan dat het zeker niet van plan is zijn 
steun aan de westers gezinde regeringen 
in dit deel van de wereld op te geven. 

pandbrieven ~ 
een vP.ilige belegging met zeer hoog rendement 
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Sociale wetten misbruikt 

Een samenvatting van een 
onlangs door de prof. mr. 
B. M. Teldersstichting 
gepubliceerd rapport 

De prof. mr. B. M. Teldersstichting 
heeft zich in een onlangs verschenen 
rapport gericht tegen misbruik en on
eigenlijk gebruik van de sociale wetten. 
{Geschriften van de Prof. Mr. B. M. 
Teldersstichting no. 22, Del~ Haag 1972. 
Prijs f 7,20) . Een commissie onder voor
zitterschap van W. Verweij, voorzitter 
van de Raad van Arbeid te Rotterdam, 
heeft haar persoonlijke bevindingen 
vastgelegd onder de titel Sociale wetge
ving; Misbruik, Oneigenlijk gebruik, 
Nieuwe wegen. Hoewel het bestaan van 
misstanden op dit gebied gemakkelijk 
met voorbeelden is aan te tonen is het 
minder gemakkelijk de omvang ervan 
te bepalen. .,Over misbruik van de so
ciale wetgeving bestaan bijna geen cij
fermatige gegevens. De enkele die er 
zijn, zijn incidenteel of alleen gebaseerd 
op min of meer toevallig ter kennis van 
de sociale. verzekeringsinstellingen ge
komen gevallen (de overzichten van de 
Sociale Verzekeringsraad van fraude
gevallen). Over oneigenlijk gebruik zijn 
- alleen al omdat het begrip zelf nog 
nauwelijks vast staat - in het geheel 
geen cijfers beschikbaar", aldus het 
rapport, 

De commissie werd samengesteld uit 
personen, ,.die te zamen in hun dagelijk
se werkkring het terrein van de sociale 
wetgeving voor een groot deel bestrij
ken. De leden van de commissie hebben 
hun taak aangevat in het vaste voorne
men, niet uit te gaan van ongecontro
leerde geruchten, verhalen van de ,.bor
reltafel" en kritische opmerkingen van 
personen die negatief ingesteld zijn ten 
opzichte van de sociale wetgeving in het 
algemeen, doch zich alleen te laten lei
den door objectief vastgestelde gegevens 
en door hun eigen praktijkervaringen ... 
Er bleek een zodanige onderling over
eenstemmende waarneming te bestaan 
dat de commissie het verantwoord en 
zelfs geboden heeft geacht, van dit ge
zamenlijke inzicht uit te gaan als basis 
van haar verdere beschouwingen". 

Onder misbruik van de sociale wetge
ving verstaat de commissie "het genie
ten van een sociale uitkering waarbij 
gehandeld wordt in strijd met een of 
meer van de daarbij behorende wettelij
ke voorschriften." Onder oneigenlijk ge
bruik verstaat de commissie .,het genie
ten van een sociale uitkering geheel vol
gens de regels van de wet maar in 
strijd met of buiten de bedoeling, welke 
bij het tot stand komen van die wet 
heeft voorgezeten". 

In sommige gevallen staat vast dat 
het misbruik zich bep!!rkt tot een be-

trekkeiijk klein deel van de voorkomen
de gevallen. Zo zegt de commissie dat 
ten aanzien van de Ziektewet en de 
W.A.O. gezegd kan worden "dat ruim 
driekwart van de uitkeringgenietenden 
zonder nadere aanwijzing van eeu. be
handelend of controlerend geneesheer 
binnen 14 dagen weer aan het werk 
gaat. Hierbij moet dan tevens bedacht 
worden, dat' bij het resterende kwart 
alle gevallen zijn van degenen die aan 
een betrekkelijk ernstige of langdurige 
aandoening lijden als b.v. de hartinfarc
ten, de fracturen en de hernia's". 

Voorstellen 
Om het niettemin geconstateerde mis

bruik of oneigenlijk gebnl.ik van de so
ciale wetten tegen te gaan doet de com
missie een aantal voorstellen o.m.: 

• Ten aanzien van de WW zou het 
begrip .,passend werk" een ruimere toe
passing moeten krijgen. De moderne 
tijd brengt immers een grotere mobni
teit van plaats en beroep met zich mee. 

• De beoordeling of in een bepaald ge
val van passend werk sprake is wil de 
commissie opdragen aan een aparte 
commissie, welke de naam Commissie 
Passende Arbeid (CPA) zou kunnen 
krijgen. De arbeidsbureaus worden van 
die taak dus ontlast. De uitspraken van 
de CP A zijn voor alle instanties bin
dend, dus ook voor de gemeenten. Een 
uitspraak, dat in een bepaald geval van 
passend werk sprake is, brengt derhalve 
met zich mee dat de betrokkene geen 
recht op een uitkering krachtens de 
Werkloosheidswet (WW) heeft, doch 
ook niet krachtens de Wet Werkloos
heidsvoorziening (WWV) of de Rijks
groepsregeling werkloze werknemers. 

• De WW en WWV dienen te worden 
samengevoegd tot één wet, en de Rijks
groepsregeling werkloze werknemers 
kan worden opgeheven. Een werkloze 
werknemer kan zolang voor hem geen 
passend werk beschikbaar is, een uitke
ring krachtens deze nieuwe WW ver
krijgen en wel tot uiterlijk de leeftijd 
van 65 jaar. 

• De duur van de Ziektewet dient ver
kort te worden tot een half jaar; daarna 
gaat eventueel de uitkering krachtens 
de WAO in. 

• De medische dienst van het Gemeen
schappelijk Administratie Kantoor dat 
14 bedrijfsverenigingen omvat, de ver
schillende medische diensten van de ove
rige 12 zelf-administrerende bedrijfsver-
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emgmgen en .. de Gemeenschappelijke 
Medische Dienst dienen te worden sa
mengevoegd tot één Algemene Medische 
Dienst. 

• De bijstandsulkering komt alleen 
nog in aanmerking als er bij de betrok
kene geen sprake is van passend werk, 
d.w.z. als deze om lichamelijke, geeste
lijke of maatschappelijke redenen .niet 
tot werken in staat is. 

• Het beroep in zaken betreffende de 
Bijstandswet dient vari Gedeputeerde 
Staten te worden overgebracht naar de 
Raden van Beroep en de Centrale Raad 
van Beroep. 

• Aan enige controle zal gezien de feil
baarheid van de mens niet te ontkomen 
zijn. De commissie zou sociale inspec
teurs willen aanstellen om in \toorko
mende gevallen grondige onderzoeken te 
doen. Een klein, goed uitgerust opspo
ringsapparaat dat in voorkomende ge
vallen een zaak tot op de bodem kan 
uitzoeken, is een onmisbaar sluitstuk 
voor een goede ·functionering van de so
ciale wetgeving. 

• In de Wet op de Economische Delic
ten dient het opzettelijk ten onrechte 
genieten van een sociale uitkering als 
een afzonderlijk delict strafbaar gesteld 
te worden. De berechting geschiedt dan 
door de Economische Politierechter, die 
tegelijk met zijn strafuitspraak in de 
gevallen, dat de ten onrechte genoten 
bedragen op eenvoudige wijze kunnen 
worden vastgésteld, ook de verplichting 
tot terugbetaling daarvan bepaalt. 

Telegram van 
Walter Scheel 

Walter Scheel, leider van de 
Westduitse liberalen, heeft aan 
mevrouw Van Someren, :voorzitter 
van de VVD, deze week het vol
gende telegram gezonden: 

"Als voorzitter van de FDP is 
het mij een grote vreugde u en al 
uw leden, vrienden en. kiezers van 
de liberale VVD te felleiteren met 
uw enorme zege bij de verkiezing 
voor de Tweede Kamer. Ik hoop 
en wens dat deze overwinning ons 
gemeenschappelijk streven naar 
vrede, vooruitgang en vrijheid zal 
versterken". 
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menwerking. Deze houding irriteerde de 
confessionele bondgenoten op hun beurt 
weer zo, dat hiermee inderdaad de "fak
kel" in het reeds lang onder het Kabinet 
opgestapelde buskruit was geworpeJ;l. 

De belastingkwestie (minister Hofstra) · 
vormde tenslotte de laatste stoot. , 
De verkiezingsstrijd, in het voorjaar 
van 1959 gevoerd, leidde Oüd als lijst
aanvoerder op dezelfde wijze als Wie
gel dat thans gedaan heeft: keihard, 
principieel en met de verzekering aan 
de kiezers, dat de VVD tot het aanvaar
den van regeringsverantwoordelijkheid 
bereid zou zijn, maar: uitdrukkelijk 
n i e t met de Partij van de Arbeid, 
waarin de duidelijke tekenen van een 
radicalisering zich reeds begonnen te 
vertonen. De leuze: in geen geval met 
de Partij van de Arbeid, was iets 
nieuws, waar sommigen in onze kring 
toen toch nog wat onwennig tegenover 
stonden. Maar onze kiezers begrepen en 
waardeerden het en maakten de VVD 
met zes zetels winst op dertien (een 
vooruitgang van bijna 50 procent) tot 

de grote winnaar van de Kamerverkie
zing van 1959. 
De omstandigheden zijn nooit geheel ge
lijk, maar op de kernpunten is er in dit 
geval een sprekende gelijkenis tussen de 
liberale actie in 1959 en die van 1972 en 
tussen de in beide gevallen behaalde re
sultaten. Maar in zoverre is het succes 
van lijstaanvoerder Wiegel en zijn me
de-kandidaten nog groter, . dat zij de 
partij nu op 22 zetels hebben weten te 
brengen en daarmee tevens boven de 
twintig-zetelgrens der ll)iddelgrote par
tijen. Nu eigenlijk pas is de VVD een 
werkelijk grote partij geworden. We 
zullen er alles op moeten zetten om dat 
zo te houden en nog op te voeren. Dat 
nieuwe leden zich sedert deze verkie
zingsuitslag dagelijks melden, is in 
ieder geval een goed teken en een aan
moediging. 

• Provinciaal 
Samengevat in provinciaal verband wa
ren de uitslagen op 29 november voor de 
VVD aldus: 

1971 1972 
% % 

Groningen ... :.............. 10,8 11,9 
Friesland .................. 7,8 10,-
Drente ........ :.. . .. .. .. .. . 13,5 15,2 
Overijssel .. .. . .. . .. .. .. .. .. 8,- 10,9 
Gelderland .. .. .. .. .. .. .. • 10,- 14,1 
Utrecht ... .'................. 13,3 17,6 
Noord-Holland .. .. .. .. .. .. 12,3 16,6 
Zuid-Holland· . .. .. .. .. .. . 12,2 15,5 
Zeeland . .. . .. . .. .. .. .. .. ... . 9,9 14,2 
Noord-Brabant 7,1 13,6 
Limburg . .. .. .. .. .. .. .. .. . 5,2 12,3 
Ook hieruit blijkt duidelijk, dat per
centsgewijze de hoogste winsten door 
de VVD zijn behaald in Limburg en 
Brabant. De provincies met de hoogste 
totaal-percentages aan stemmen zijn 
achtereenvolgens: Utrecht met 17,6 pct; 
Noord-Holland met 16,6 pct en Zuid
Holland met 15,5 pct. Onder de 10 pct 
bleef op 29 november geen enkele pro
vincie. Vorig jaar waren dat er nog vijf. 
Friesland haalde dit maal precies 10 pct. 
De opkomst. van de kiezers was verblij
dend groot. Over het hele land gerekend 
kwam 82,9 pct van de kiezers op, tegen 
78,5 pct (toen al vrij hoog) in 1971. 
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De nieuwe Kamerfractie 

door F. Korthals Altes 
algemeen secretaris van de 
VVD 

Leiding, van 
VVD-fractie 

Op haar eerste vergadering na 
de Kamerverkiezing heeft de 
nieuwe VVD-fractie de heer H. 
Wiegel unaniem als haar voorzit
ter aangewezen. De heren mr. W. 
,J, Geertsema en ir. D. S. Tuyn
man werden eerste en tWeede plv. 
voorzitter. Tot secretaris en plv. 
secretaris van de fractie werden 
benoemd resp. de heren drs. Th. 
H. Joekes en mr. F. Portheine. 

Voorkeur 
stemmen 

Nu het predikaat ,.Volkspartij" door 
meer dan een miljoen kiezers voor echt 
is erkend en 22 kandidaten van lijst 3 in 
de Tweede Kamer zijn gekozen, is het 
wellicht interessant na te gaan, hoe het 
zit met de opvolging, indien er na ver
loop van tijd door mogelijke benoemin
gen tot minister of staatssecretaris of 
om andere redenen, zittende Kamerle
den moeten worden vervangen. 
Op alle kandidatenlijsten in de 18 kiea
kringen komen op de eerste 23 plaatsen 
dezelfde kandidaten voor. Op de pla.Rt
sen 24, 25 en 26 staan de zogenaamde 
"wisselgroepen", te weten viermaal drie 
verschillende kandidaten. Daartoe was 
het land in vier gedeelten verdeeld èoor 
vier combinaties van kieskringen te ma
ken.· 
De eerste 23 kandidaten zijn: Wiegel, 
Geertsema, Vonhoff, De Koster, Riet
kerk, Berkhouwer, mevrouw Veder
Smit, Geurtsen, Tuijnman, Koning, Van 
Dijk, J oekes, Portheine, mevrouw Smit
Kroes, Keja, Van de Ven, Waalkens, 
mejuffrouw Kappeyne van de Coppello, 
De Beer, Dees, Van Aardenne, Ploeg en 
Scherpenhuizen. Zodra er één plaats 
vervuld moet worden, komt derhalve de 
heer Scherpenhuizen aan bod. 
Wie van de vier kandidaten op de 24ste 
plaats volgt daarna? ·nat hangt af in 
welke kieskring het Kamerlid, dat de 
vacature veroorzaakt, gekozen Is ver
klaard. 
Blijkens de vaststelling ·:an de verkie
zingsuitslag door het centraal stembu
reau was de eerste kandidaat, Wiegel, 
in zeventien van de achttien kieskringen 
verkozen. (Alleen de provincie Zeeland 
leverde geen volledige Kamerzetel op.) 
Daarenboven was nog in vijf kieskrin
gen de tweede kandidaat terstond ver
kozen; dat waren de kieskringen: Arn
hem, Leiden, Dordrecht, Haarlem en 
Utrecht. 

Vervolgens heeft een uitgebreide loting 
plaatsgevonden, waarbij eerst de plaats 
van Geertsema werd vastgesteld (kies
kring Arnhem). Vervolgens kwam in al
le overige kieskringen waarin Geertse
ma was verkozen (kieskringen Leiden, 
Dordrecht, Haarlem en Utrecht) de vol
gende aan de beurt. Ook voor die kandi
daat werd de kieskring waarin hij ver
. kozen werd verklaard door loting va..c;t.
gesteld, en zo vervolgens. Pas in de zes
de plaats werd de kieskring voor Wiegel 
vastgesteld (Groningen). 

Het eindresultaat is als volgt: 

Kandidaat Kieskring Com-
binatie 

1. Geert se ma Arnhem I 
2. Vonhoff Dordrecht li 
3. De Koster Utrecht IV 
4. Rietkerk Leiden II 

Hierbij publiceren wij een lijst van de 
op elke VVD-kandidaat afzonderlijk uit
gebrachte stemmen. Indien achter het 
stemmental een * is geplaatst, betekent 
dit dat de desbetreffende persoon in alle 
18 kieskringen kandidaat stond. De 
overigen stonden niet overal in het land 
op onze lijst. De kandidaten zijn vermeld 
in de volgorde waarin zij voorkeurstem
men op zich verenigden. 

1. H. Wiegel ................ .. 
2. W. J, Oeertsema ....... .. 
3. G. V. van Someren-

Downer 
4. E. Veder-Smit .......... .. 
5. H. J, L. Vonhoff ....... .. 
6. H. J. de Koster ........... . 
7. N. Smit-Kroes ........... . 
8. C. Berkhouwer ........... . 
9. A. Kappeyne .v. d. Cop-

pello ....................... . 
10. K. van Dijk .............. . 
11. J. M. van de Ven ....... .. 
12. H. P. H. Waalkeus ..... . 
13. Th. H. Joekes ........... . 
14. G. w. Keja .............. . 
15. H. E. Koning .......... .. 
16. J. G. Rietkerk ........... . 
17. A. Geurtsen ............. .. 
18. D. S. Tuijnman .......... .. 
19. D. J, D. Dees ............. .. 
20. R. Haverschmidt ........ . 
21. F. Portheïne ............. .. 
22. F. M. Felj ................. . 
23. R. Zegering Hadders .. . 
24. G. M. V. van Aardenne 

960.809 * 
23.722 * 

14.379 
12.122 * 
7.726 * 
6.096 * 
5.350 * 
4.396 * 

4.265 * 
2.280 * 
2.200 * 
1.322 * 
1.311 * 
1.291 * 
1.287 * 
1.144 * 
1.059 * 
1.046 * 

916 * 
912 
893 * 
884 
610 
594 * 

5. Joekes Haarlem III 
6. Wiegel Groningen IV 
7. Geurtsen 's-Hertogenbosch I 
8. Van Dijk Assen IV 
9. Portheïne Maastricht I 

10. Smit-Kroes Leiden 11 
11. Veder-Smit Leeuwarden IV 
12. Keja Zwolle IV 
13. Van de Ven Nijmegen I 
14. Waalkens Arnhem I 
15. Tuijnman Dordrecht II 
16. Kappeyne 's-Gravenhage ll 

v.d.Coppello 
17. Koning Rotterdam II 
18. De Beer Amsterdam III 
19. Dees Tilburg I 
20. Berkhouwer Den Helder lil 
21. Van Aardenne Haarlem III 
22. Ploeg Utrecht IV 

Achter de kieskring heb ik reeds het 
nummer van de combinatie vermeld. De 
combinaties waren: 

Combinatie I: kieskringen 's Hertogen
bosch, Tilburg, Arnhem, Nijmegen, Mid
delburg en Maastricht. 
Combinatie II: ki,eskringen Rotterdam, 
's-Gravenhage, Leiden en Dordrecht 
(= provincie Zuid-Holland). 
Combinatie III: kieskringen Amster
dam, Den Helder en Haarlem (= pro
vincie Noord-Holland). 
Combinatie IV: kieskringen Utrecht, 
Leeuwarden, Zwolle, Groningen en As
sen. 

De respectieve kandidaten 24, 25 en 
26 in die kieskringen waren: 

I II 
24. Hoekstra 24. Ginjaar-Maas 

Poortman 25. 25. Wallis de Vries 
26. Donkersloot 26. Heijmans 

III IV 
24. De Korte 24. Evenhuis 
25. Lauxsterman 25. Kingma 
26. Thaihamroer 26. De Bruijne 

Als nu bijvoorbeeld Geertsema, De Kos" 
ter, Vonholf.ëîi Rlè1lferk weer bewinds
man worden (als de VVD aan het kabi
net deelneemt, zullen er uiteraard meer 
liberale bewindslieden komen) dan komt 
voor alle vier combinaties eerst Scher
penhuizen aan bod (nr. 23) en verder
nadat weer geloot is op welke lijst 
Scherpenhuizen gekozen verklaard dient 
te worden en gesteld dat hij geloot 
wordt voor I - tweemaal combinatie 11 
en eenmaal combinatie IV. 

Afgezien derhalve van de vraag in 
wiens plaats Scherpenhuizen in de Ka
mer komt, c.q. voor welke plaats hij zal 
inloten, kan aldus worden afgelezen 
welke kandidaat uit de wisselgroepen 
aan. bod komt zodra een nu gekozen 
Kamerlid de Kamer verlaat. Men kan 

25. A. Ploeg .................... . 
26. J. F. Scherpenhuizen .. . 
27. E. P. M. Geradts ....... .. 
28. L. M. de Beer ........... . 
29. M. A. Krens .............. . 
30. J. W. Visser-Jansen ..... . 
31. J. Combée ................ .. 
32. A. H. J, Wenrnaekers .. . 
33. J. L. Nysingh .......... .. 
34. P.A. de Boer ............. .. 
35. H. E. Nijpels ............. .. 
36. A. Pais .................... . 
37. H. C. G. L. Polak ....... .. 
38. J. N. Koolj ................ .. 
39. S. Min co .................... . 
40. A. N ooten ................. . 
41. J. Hoekstra .............. . 
42. N. J. Ginjaar-Maas , .... . 
43. W. J. Zinli ................. . 
44. A. J. Evenbuis .......... .. 
45. A. J. Dankeiman ........ . 
46. J. A. H. Post .......... .. 
<l7. B. U. Haagsma .......... .. 
48. Y. P. W. van der Werf 
<l9. J. B. van Asseldonk .. . 
50. G. M. Lambers .......... .. 
51. G. w. Bos ................. . 
52. K. Musch ................. . 
53. T. E. Willems .......... .. 
54. N. Rempt-Halmmans de 

Jongh ....................... . 
55. P. Loos .................... . 
56. M. de Bruljne .......... .. 
57. H. T. Kingma .......... .. 
58. P. Muntendam .......... .. 
59. G. R. Meijer ............. .. 
60. M. Sicman-Hardeman .. . 
61. J. A. Hamburger ........ . 
62. H. W. F. c. Donkersloot 

582 * 
580 * 
483 
432 * 
418 
383 
339 
330 
321 
287 
280 
249 
233 
228 
220 

.219 
218 
210 
210 
201 
197 
191 
185 
178 
172 
111 
170 
170 
168 

165 
164 
162 
162 
157 
143 
134 
lSO 
127 
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als het ware voor ieder zittend Kamer
lid de opvolger bepalen. De combinaties 
waren aldus gevormd, dat - uitgaande 
van de bij de Kamerverkiezingen-1971 
verkregen stemmen - het stemtotaal 
per combinatie elkaar zo min mogelijk 
ontliep. Daarin is nu - achteraf - ver
andering gekomen. 

In 1971 en 1972 zijn in de diverse com
binaties (deze waren in 1971 identiek 
aan die van 1972) de navolgende aantal
len VVD-Kamerleden gekozen ver
klaard: 

Aantal 
Combi- Stemmental Kamerleden 
natie 1971 1972 1971 1972 

I 167.575 341.076 3 6 
II 180.884 265.466 5 6 
III 139.315 218.345 3 4 
IV 165.596 242.438 5 6 

-~--

653.370 1.067.325 16 22 

Als gevolg van het feit dat thans in 
combinatie I, II en IV de meeste Ka
merleden zijn gekozen (6), zullen reken
kundig de kandidaten 24, 25 en 26 uit 
deze combinaties de meeste kans op 
verkiezing bij plaatsvulling hebben. 
Praktisch zal echter de kans van ver
kiezing bij plaatsvulling meer afhanke
lijk zijn van de vraag, welke zittende 
Kamerleden de Kamer tussentijds verla
ten. In speculaties daarover zal ik mij 
niet begeven. 

·Zo lootten bijvoorbeeld in 1971 !1owel 
Geertsema als Rietkerk in combinatie 
III met slechts 3 kamerleden; De Kos
ter en Vonhoff lootten b~ide in combina
tie III met 5 kamerleden. In de combi
naties I- en II met resp. 3 en 5 Kamerle
den vond geen opschuiving plaats. 

Wel zijn nog twee constateringen te 
doen: in de eerste plaats wordt duide
lirk' dat, zo er in de komende periode 
opschuiving van enige betekenis plaats
vindt, de uit de combinaties afkomstige 
nieuwe Kamerleden niet méér aan de 
regio waarin zij kandidaat zijn gesteld, 
zijn gebonden, dan de voorafgaande .23 
kandidaten. In de tweede plaats zouden 
de plaatsen 24, 25 en 26 van een bepaal
de combinatie wel eens uitgeput kunnen 
raken, waarmee overigens nog vele kan
didaten, die als niet verkiesbaar werden 
beschouwd, voorhanden zijn. Wanneer 
de huidige, voorspoedige ontwikkeling 
zich voortzet, zou het derhalve in de 
toekomst gewenst kunnen zijn méér 
combinaties te maken enfof reeds eerder 
dan bij plaats 24 met de wisselgroepen 
te beginnen. Een nadl'!el daarvan is dat 
de samenstelling van de toekomstige 

. fractie minder voorspelbaar is. Daarbij 
zullen we ons echter, als groter gewor
den partij, maar moeten neerleggen. 

63. M. A. van den Boogert-
Selhorst .................... . 

64. W. H. Fockema Andreae 
65. G. Chr. Wallis de Vries 
66. H. B. Eenhoorn ........ . 
67. A. P. J. van Bruggen .. . 
68. S. H. Wilms .............. . 
69. H. G. Strating .......... .. 
70. J. den Ouden .............. . 
71. K. \Veide ................. . 
72. L. H. de Roo de la Faille 
73. G. de Jong ................ .. 
74. P. M. M. A. van Eek-

Grootveld 
75. S. Overwater .............. . 
76. A. van Boven ........... . 
77. J. Sünonsz ................ .. 
78. M. Leeflang ............. .. 
79. J. P. de Groot ........... . 
80. J. P. van der Meer .... .. 
81. L. Hilarides ............. .. 
82. H. F. Heijmans ........... . 
83. F. w. A. M. Lauxter-

mann ....................... . 
84. K. H. Dekker .............. . 
85. J. C. Doftijzer ........... . 
86. S.J. R. de Monchy ..... . 
87. J. Hopman ................ .. 
88. H. H. Poortman ........ . 
89. J. \V. F. van Biesen .... .. 
90. H. Beijer ................ .. 
91. H. H. Jacobse .......... .. 
92. A.M. C. Geerling ........ . 
93. F. G. J. Steenmeijer .. . 
94. G. 0. J. van Tets ....... .. 
95. P. J. van Emburg .... .. 
96. T. Thalhammer ........... . 
97. R. w. de Korte ........... . 

124 
124 
124 
120 
110 
108 
107 
106 
106 
105 
100 

92 
92 
83 
77 
74 
64 
63 
62 
54 

53 
47 
47 
46 
46 
45 
« 
39 
39 
34 
30 
29 
25 
17 
10 
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Vragen van 
VVD-kamerleden 

r--

· Mijn opinie is ... 

• Sociaal accoord ( 1) 

Volgens het Utrechts Nieuwsblad 
heeft minister Boersma naar aanleiding 
van de inhoud van het centraal akkoord 
zich op de bijzondere omstandigheden 
beroepen en gezegd: "We hebben dit 
niet Lew;ust gewild. ·• "Doch die Verhält
nisse, si,.e sind nicht so", zegt Peachum 
in Brechts Dreigroschenoper. 

De vraag rijst, inhoeverre deze depri
merende uitlating slechts confessionele 
reacties typeert. Eerst werd aan volk en 
parlement voorgehouden, hoe onjuist 
een beleid was anders dan het verdedig
de, en wekte men door woord en gebaar 
de indruk dat men de met name door de 
heer Groenevelt toegeworpen hand
schoen zou oprape11.- Daarna ging men 
voor hem en de zijnen door de knieën. 
Het is waar: slechts één knie raakte de 
grond, en de stoet wist de heerser te 
bezweren daarmee voorshands genoegen 
te nemen, adem te gunnen .tan de onge
lukkigen vóór hun volledige vernedering 
in het stof. 

Het kan groots zijn persoonlijke eer
gevoelens achter te stellen bij de belan
gen der natie en de vernedering te ver
kiezen boven roem en leed. Wijzer is 
het, de nederlaag tijdig te erkennen en 
woord en gebaar daarnaar te schikken. 

Begerenswaardiger is het uiteraard, de 
overwinning te behalen. Als men echter 
ten overstaan van een dreigende neder
laag bij ontstentenis van middelen haar 
af te wenden zichzelf en zijn volgelin
gen moed tracht in te spreken door alle 
waarden op te sommen die in het ge
ding zijn en tevens verzwijgt dat de 
verdediging daarvan onmogelijk is, dan 
doet men de aantasting van :leze waar
den slechts des te schrijnender uitko
men en heeft men ook de laatste taak 
verzuimd die de staatsman in zulk een 
situatie nog restte: het volk de waar
heid te zeggen over zijn ellende. Toege
geven: dit verzuim is men nu bezig in te 
halen. 

Het is waar: alle mogelijke situaties 
doordenken en doorspreken, op zoek 
gaan naar ~isschien vergeten nog bui
tenissiger mogelijkheden, listig middelen 
bedenken voor ook het meest onwaar
schijnlijke, dat 1s geen politieke 
wijsheid, het verlamt de. energie om te 
doen wat nodig mocht blijken. Maar 
daarvan was hier geen sprake. Sprake, 
letterlijk s p r a k e was van het dictaat 
van de vakbonden en van de vastbera
den wil van een van hun leiders zijn 
grote macht nog verder te misbruiken. 

Wat irr het geding was, waren niet al
leen belastingmaatt·egelen en wat dies 
meer zij; te dien aanzien zou men kun
nen instemmen met de constatering dat 
het akkoord zich beweegt, overigens 
wankel en zwak van gestel, op de rand 
van het aanvaardbare. Wat in het ge
ding w:c.s, was de democratisch-parle
mentaire besluitvorming; de volksverte
genwoordiging heeft moeten capituleren 
voor 'n kartel, nog net niet onvoorwaar-

In de afgelopen twee-wekelijkse perio
de bleek er onder de VVD-Kamerleden 
slechts weinig aanleiding tot het stellen 
van vragen. 

De heren Polak en Zoutendijk van de 
Eerste Kamerfractie hebben zich met 
schriftelijke vragen tot de bewindslieden 
van onderwijs en van volksgezondheid 
gewend naar aanleiding van de inaugu
rele rede van prof. dr. B. Smalhout, 
waarin deze hoogleraar o.m. sprak over 
de achterstand in de anesthesie en daar
bij de bewering uitte, dat als gevolg van 
veelal vermijdbare anesthesiefouten en 
-tekortkomingen er jaarlijks honderden 
patiënten sterven en vele anderen letsel 
wordt toegebracht. 

Onze Eerste Kamerleden vragen de 
bewindslieden een onderzoek in te stel
len naar de juistheid van de beschou
wingen van prof. dr. Smalhout en voorts 
willen zij o.m. weten of het aantal anes
thesisten in ons land voldoende groot is. 

Ons Tweede Kamerlid, mevr. Smit
Kroes heeft zich tot de staatssecretaris 
van verkeer en waterstaat gewend met 
de vraag of hij op korte termijn zijn 
belofte - gedaan bij de begrotingsbe-

delijk en zonder enige zekerheid over de 
naleving van de voorwaarden. 

0, ik begrijp het wel! In het parle
ment wordt tenslotte, dat .?:egt de naam 
al, slechts gepraat; "Quasselbude" 
noemden onze oosterburen dan ook het 
parlement, toen zij hun verstand verlo
ren hadden. Daarbuiten echter zijn er 
genoeg die zich niet ontzien, al dan niet 
onder voorwendsels, onze democratie te 
ontwrichten. Dus laten wij hen daarin 
voor zijn, zo schijnt ons devies nu te 
luiden, dan is deze ontwrichting ten
minste nog een meer gecontrol~erd pro
ces, al hadden bekwaamheid, kunde en 
toewijding een minder schamel werkge, 
bied verdiend. ' 

. Was de inzet al duidelijk, hij is het 
nog meer. Niemand kan meer pleiten op 
onvoorziene omstandigheden. Wij wor
den geacht te leven in de adempauze 
tussen knieval en buikligging. Waarom 
zouden de onvoldane overwinnaars niet 
trachten hun triomf te vervolmaken? 
Tenzij wij een kabinet krijgen dat bij 
voorbaat "zich progressief opstelt", zul
len regering en parlement wel over lut
tele tijd vernemen wat hun verder te 
doen staat. Welk verzet zou nog te ver
wachten zijn? Hoogste wijsheid zou 
zijn, zich voortaan vóór de parlementai
re besluitvorming de nodige opdrachten 
te laten geven, maar hoezo zou ook 
slechts dit inzicht nu alsnog doorbre
ken? 

Ik hoop dat ik me vergis; en·te helpen 
het daarheen te leiden, is :1et oogmerk 
waarmee -dit geschreven is. 

DRS. P.A. DELVAUX, Zeist 

• Sociaal accoord ( 2.) 

De regering geeft met Prinsjesdag 
opening van zaken over het in 1973 te 
voeren beleid. De oppositie dient 
zoals gebruikelijk - de nodige amende
menten in om de voorgenomen maatre
gelen te torpederen of op z'n minst om 
te buigen. Zoals werd verwacht - en 
m.i. terecht - werden die amendemen
ten in de Kamer weggestemd. 

Enkele weken later gaat de regering 
met de werkgevers en werknemers on
derhandelen over een sociaal akkoord en 
zie .. . de meeste van de in de Kamer 
weggestemde amendementen worden in 
de onderhandelingen, onder dwang van 
de Vakverenigingen, wèl gehonoreerd. 

Ik heb geen hoge dunk· van de linkse 
oppositie, maar ik vind wel dat de heer 
1:'-'J. Uyl groot gelijk heeft als hij stelt 
dat dit een ondergraving is van de par
lementaire werking. 

Door de afkondiging van de z.g. prijs
calculatiebeschikking dreigen de. werk
gevers het sociaal akkoord niet te on
dertekenen. Ook zeer onverstandig: we
derom wordt Den Uyl in de kaart ge
speeld. 

handeling van 1971- zal nakomen, t.w. 
adviezen te vragen aangaande een her
ziening van de Wet Autovervoer Goede
ren en de mogelijkheden na te gaan om 
te komen tot vereenvoudiging van de 
vergunningverlening aan het beroeps
goederenvervoex· over de weg. 

Mej. Kappeijne van de CoppeUo en de 
heer Koning hebben schriftelijke vragen 

. gesteld aan de bewindslieden van bin
nenlandse zaken, van justitie en van 
CRM over de beveiliging van op de mo
numentenlijst geplaatste gebouwen, die 
niet bewoond of doorlopend in gebruik 
zijn. Dit in verband met een begin van 
brand in het thans gesloten Kurhaus te 
Scheveningen. 

Over de eventuele vestiging van de 
Tsjechische schaakgrootmeester Pach
man in Nederland heeft de heer Keja 
schriftelijke vragen gesteld aan de mi
nister van buitenlandse zaken en aan de 
staatssecretaris van CRM. Inmiddels 
zou, volgens kranteberichten, Pachman 
zich niet in Nederland willen vestigen, 
maar in West-Duitsland. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Verkiezingsfonds 
Het ZIJD de goede argumenten 

van de VVD geweest, die geleid 
hebben tot de verkiezingswinst. 

Maar dat wij ze hebben kunnen 
uitdragen door middel van adver
tenties, folders, raambiljetten en 
dergelijke is te danken aan de ve
le spontane bijdragen aan ons 
verkiezingsfonds. Het hoofdbe
stuur is alle gevers en geefsters 
oprecht zeer dankbaar. Helaas 
kan niet ieder met name worden 
genoemd. Zoals ook eerder maken 
wij echter graag enige uitzonde
ring·en en wel voor: de af de· 
Jingen Berkenwonde (f 100), Delf
zijl (f 50), Hengelo (f 500), Lek
kerkerk (f 2075!), Noord-Beve
land (f 150), Sleen (f 250; excuses 
voor de late vermelding, het 
mooie bedrag van Sleen kwam al 
in september binnen!), Wester
bork f 100), Worroer (f 150) en 
de VVD-vrouwen uit de drie 
noordelijke provincies, die tijdens 
hun contactdag spontaan 1 425 
bijeen brachten. 

De verkiezingen zijn voorbij, 
maar dat wil niet zeggen dat het 
verkiezingsfonds geen aanvulling 
meer behoeft. En hoewel wij het 
niet hopen: je kunt maar nooit 
weten of Van Mierlo niet gelijk 
krijgt en we over een jaar wéér 
naar de stembus moeten! In ieder 
geval: Uw bijdragen blijven van 
harte welkom. Postgiro 67880 
t.n.v. VVD te Den- Haag, of be
taalcheques van uw bank (te zen
den aan algemeen secretariaat 
VVD, Koninginnegracht 57 te Den 
Haag). 

En wat is van dat alles het resultaat? 
De regering heeft het "wisselgeld" inge
leverd, de begroting voor 1973 is be
langrijk ondergraven en de parlementai
re werking (en geloofwaardigheid) is 
ernstig geweld aangedaan. Maar de rust 
op het arbeidsfront en een krachtige 
aanpak van de inflatie staan nog· steeds 
op ::::eer losse schroeven. En Den Uyl 
maar lachen, want eenvoudiger kan het 
hem niet gemaakt worden. 

Hoe belangrijk een constructieve vak
beweging ook is, to-.:h behoort een derge
lijke belangenorganisatie niet op de 
stoel van het parlement te gaan zitten. 

Als wij dit niet met ernst trachten te 
voorkomen, kan het parlement straks 
nog slechts ·sanctioneren wat door de 
vakorganisaties is afgedwongen, en dat 
nooit! De parlementaire democratie is 
mij te belangrijk om op die manier om 
zeep. te helpen. 

J. F. VAN GEENHUIZEN, Den Helder 

Dank van 
bejaarden 

Mevrouw Van Someren heeft 
van de Nederlandse Vereniging 
van Bejaardenoorden een brief 
gekregen van de volgende inhoud: 

"Langs deze weg wil het Be
stuur van de Nederlandse Vereni
ging van Bejaardenoorden uw 
partij hartelijk dank zeggen voor 
de wijze waarop uw afgevaardig
de in de Tweede Kamer, mej. A. 
Kappeyne van de Coppello, zich 
heeft ingezet voor de belangen 
van de bejaarden bij de behande
ling van de Nota Bejaardenbeleid 
1970 en de recent behandelde wij
zigingen in de wet op de bejaar
denoorden. Als juriste zouden wij 
haar graag het predikaat willen 
schenken van "Mr. in de rechten 
van de bejaarlle mens". 
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